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5INLEDNING6





7Kallelse till sessionen
Härmed meddelas att Nordiska rådet den 4 mars 1993 har beslutat att 
rådets 43:e session kommer att hållas i Mariehamn den 8 - 1 0  november 
1993.

Stockholm den 15 mars 1993

Jan P. Syse 
President

Jostein Osnes 
P resid iesek retr8
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(U pprättad enligt 4 § i arbetsordningen och godkänd vid m ötet den 8 novem ber
1993 m ed ändringar vid möten den 8-10 novem ber 1993.)

Regeringsrepresentanter - Hallitusten edustajat1

Medlemslista

Bolig Emil Abeisen 
Esko Aho 
Svend Auken 
Gunnar Berge 
Svend Bergstein 
Thorbjørn Bemtsen 
Carl Bildt
Gro Harlem Brundtland 
Werner Christie 
Davið Oddsson 
Inger Davidson 
Anders Eriksson 
Karl-Göran Eriksson 
Ragnar Erlandsson 
Friðrik Sophusson 
Birgit Friggebo 
Bjørn Tore Godal 
Guðmundur Árni Stefansson 
Heikki Haavisto 
Gudmund Hemes 
Jytte Hilden 
Johan Jørgen Holst 
Jorma Huuh tanen 
Börje Hörnlund 
Bergur Jacobsen 
Marianne Jelved 
Marianne Jensen 
Olof Johansson 
Sigbjørn Johnsen

Toimi Kankaanniemi 
Åse Kleveland 
Grete Knudsen 
Flemming Kofod-Svendsen 
Seppo Kääriäinen 
Bo Könberg 
Harriet Lindeman 
Roger Nordlund 
Ole Norrback 
Mats Odell 
Ólafur G. Einarsson 
Ove Rosing Olsen 
Niels Helveg Petersen 
Marita Petersen 
Sirpa Pietikäinen 
Henriette Rasmussen 
Poul Nyrup Rasmussen 
Elisabeth Rehn 
Sighvatur Björgvinsson 
Jartn Sjursen 
Jens Stoltenberg 
Görel Thurdin 
Margaretha af Ugglas 
Per Unckel 
Riitta Uosukainen 
Iiro Viinanen 
Per Westerberg 
Anne Wibble 
Lasse Wiklöf

1 Betr. tidpunkt för regeringsrepresentantemas närvaro vid sessionen hänvisas till Nordiska 
rådets nationella sekretariat.
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Valda medlemmar - Valitut jäsenet

Niels Ahlmaim-Ohlsen
John Alvheim
Am e Andersson
Marianne Andersson
Sten Andersson
Peter Angelsen
Á m i M. Mathiesen
Børge Bakholt
Hugo Bergdahl
Mariann Fischer Boel
Kjell Magne Bondevik
Aage Brusgaard
Paul Chaffey
Birgitta Dahl
John Dale
Erik Dalheim
Anneliese Dørum
Hans Engell
Knud Enggaard
Eirin Faldet
Kaci Kullmann Five
May Flodin
Jan Fransson
Ranveig Frøiland
Lars P Gammelgaard
Geir H. Haarde
Hans Gustafsson
Ulf Guttormsen
Ragnhild Queseth Haarstad
Halldór Ásgrímsson
Ilse Hansen
J.K. Hansen
Søren Hansen
Satu Hassi
Mats Hellström
Hjörleifur Guttormsson
Sinikka Hurskainen
Birgitte Husmark
Per Olof Håkansson
Thorbjørn Jagland
Johan J. Jakobsen
Hans Jørgen Jensen
Jógvan Adolf Johannessen

Elver Jonsson 
Timo Järvilahti 
Anneli Jäätteenmäki 
Anker Jørgensen 
Inger Koch 
Wiggo Komstedt 
Kristin Einarsdóttir 
Berit Brørby Larsen 
Markku Laukkanen 
Karin Lian 
Anna-Kaarina Louvo 
Kjellbjørg Lunde 
Lauri Metsämäki 
Eeva-Liisa Moilanen 
Jonathan Motzfeldt 
Dorit Myltoft 
Anders Mølgaard 
Håkan Nordman 
Mats Nyby 
Hans Nyhage 
Ingrid Näslund 
Outi Ojala
Inger Stilling Pedersen 
Virpa Puisto
Rannveig Guðmundsdóttir
Heikki Riihijärvi
Markku Rossi
Riitta Saastamoinen
Olof Salmén
Sigríður A. Þórðardóttir
Solveig Sollie
Otto Steenholdt
Siri Frost Sterri
Jogvan Sundstein
Ilkka Suominen
Sten Svensson
Anders Svärd
Birthe Sörestedt
Anders Talleraas
Erkki Tuomioja
Eeva Turunen
Lars Werner
Lena Öhrsvik
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Ändring den 8 november

Bland de valda medlemmarna ersattes för denna dag Riitta Saastamoinen 
av Kimmo Sasi.

Ändringar den 9 november

Bland de valda medlemmarna ersattes för del av denna dag Peter Angel
sen av Anne Enger Lahnstein och Ingrid Näslund av Liisa Rulander.

Ändringar den 10 november

Bland de valda medlemmarna ersattes för del av denna dag M ay Flodin av 
O lof Erland, Arne Andersson av Filip Fridolfsson och Wiggo Komstedt av 
Göte Knutsson.
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Regeringsrepresentanter och valda medlemmar 
jämte suppleanter efter länder och partier

(Vid sessionens början)

Danmarks Delegation

R eg erin g srep resen tan ter m .fl.

(Utsedda av regeringen 1993)

Rasmussen, Poul Nyrup, f. 43.
Statsminister (S)

Auken, Svend, f. 43.
Miljøminister (S)

Jelved,. Marianne, f. 43.
Økonomiminister (RV) 

Kofod-Svendsen, Flemming, f. 44.
Boligminister og minister for nord. 
samarbejde (KRF)

Hilden, Jytte, f. 42.
Kulturminister (S)

Petersen, Niels Helveg, f. 39.
Udenrigsminister (RV)

Sjursen, fann, f. 63.
Energiminister (KRF)

Bergstein, Svend, f. 41.
Minister for teknologiudvikling og 
anvendt forskning (CD)

Valda medlemmar

(Utsedda av Folketinget den 6 oktober 1993 med ändringar 
den 14 och 26 oktober 1993)

Socialdemokratiet (S)

Medlemmer 
Bennedsen, Dorte, f. 38.

Fhv. minister 
Hansen, J.K., f. 26.

Fhv. minister 
Hansen, Søren, f. 42.

Sølvsmed 
Jensen, Hans Jørgen, f. 29.

Forbundsformand 
Jørgensen, Anker, f. 22.

Fhv. statsminister 
Nielson, Poul, f. 43.

Fhv. minister

Suppleanter 
Andersen, Hanne, f. 39.

Kontorassistent 
Rosing, Hans Pavia, f. 48.

Fhv. landsstyremedlem 
Simonsen, Ole Løvig, f. 35.

Ungdomsskoleinspektør 
Bakholt, Børge, f. 35.

Faglærer 
Hansen, Ilse, f. 54.

Faglig sekretær 
Glerup, Martin, f. 43.

Skoleleder 
Erenbjerg, Hans, f. 31.

Skoleinspektør
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Det Konservative Folkeparti (KF)

Medlemmer 
Ahlmann-Olsen, Niels, f. 53.

Landssekretær 
Engeli, Hans, f. 48.

Fhv. minister. 
Gammelgaard, Lars P., f. 45. 

Fhv. minister

Suppleanter 
Rechendorff, Torben, f. 37.

Fhv. minister 
Kirk, Kent, f. 48.

Fhv. minister.
Jørgensen, Jens, f. 42 

Rektor

Venstre - Danmarks Liberale Parti (V)

Medlemmer 
Enggaard, Knud, f. 29.

Fhv. minister 
Boel, Mariann Fischer, f. 1943. 

Godsejer (tillfällig suppleant 
för Svend Erik Hovmand 
i samband med 43:e sessionen) 

Mølgaard, Anders, f. 58.
Lærer

Suppleanter 
Sønderby, Peder, f. 32.

Gårdejer 
Mejdahl, Christian, f. 39. 

Gårdejer

Pedersen, Thor, f. 45. 
Fhv. minister

S o cia listisk  FolkeD arti CSFI

Medlem 
Husmark Birgitte, f. 45. 

Cand. psych.

Suppleant 
Frahm, Pernille, f. 51.

Lærer

Fremskridtspartiet (FP)

Medlem 
Brusgaard, Aage, f. 47. 

Mekaniker

Suppleant 
Kjærsgaard, Pia, f. 47. 

Husmoder

Det Radikale Venstre (RV)

Medlem 
Myltoft, Dorit, f. 43.

Cand. pæd. psyk.

Suppleant 
(Erenbjerg, Hans (S))

Kristeligt Folkeparti (KRF)

Medlem 
Pedersen, Inger Stilling, f. 29. 

Overlærer

Suppleant 
Jensen, Merethe Due, f. 43. 

Lærer
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Finlands delegation

R egerin gsrep resen tan ter m .fl.

(Utsedda av Finlands regering den 28 oktober 1993)

Aho, Esko, f. 54.
Statsminister (Kesk.)

Norrback, Ole, f. 41.
Trafikminister samt nordisk 
samarbetsminister (SFP)

Rehn, Elisabeth, f. 35.
Försvarsminister (SFP) 

Viinanen, Uro, f. 44.
Finansminister (Kok.) 

Uosukainen, Riitta, f. 42.
Undervisningsminister (Kok.)

Pietikäinen, Sirpa, f. 59.
Miljöminister (Kok.) 

Kankaanniemi, Toimi, f. 50.
Biståndsminister (SKL) 

Huuhtanen, Jorma, f. 45.
Social- och hälsovårdsminister 
(Kesk.)

Haavisto, Heikki, f. 35.
Utrikesminister (Kesk.) 

Kääriiiinen, Seppo, f. 48
Handels- och industriminister 
(Kesk.)

V ald a m ed lem m ar

Riksdagen

(Valda av riksdagen den 16 februari 1993 med ändringar den 14 maj 1993) 

Suomen Keskusta (Centern i Finland) (Kesk.)

Medlemmar (jäsenet) 
Björkenheim, Rose-Marie, f. 38.

Jordbrukare.
Järvilahti, Timo, f. 43.

Agronom 
Jäätteenmäki, Anneli, f. 55.

Jur.kand.
Laukkanen, Markku, f. 50.

TV-redaktör.
Rossi, Markku, f. 56.

Redaktör

Suppleanter (varajäsenet) 
Pelttari, Seppo, f. 41.

V icehäradshövding 
Liikkanen, Raimo, f. 42.

Kommundirektör 
Korkeaoja, Juha, f. 50.

Agronom 
Suhola, Aino, f. 50.

Fil. mag., redaktör 
(Riihijärvi, Heikki, (SR))

Aula, Maria Kaisa, f. 62.
Pol. kand.
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Suomen Sosialidemokraattinen Puolue 
(Finlands Socialdemokratiska Parti) (SDP)

Medlemmar (jäsenet) 
Hurskainen, Sinikka, f. 51.

Planerare 
Metsämäki, Lauri, f. 34. 

Försäkringsinspektör

Nyby, Mats, f. 46.
Studiehandledare 

Puisto, Virpa, f. 47.
Spec, sjuksköterska 

Tuomioja, Erkki, f. 46.
Pol. lic. ekonom

Suppleanter (varajäsenet) 
Alho, Arja, f. 54.

Sjuksköterska 
(Wahlström, Jarmo (Vas.)) / 
Vehkaoja, Marjatta, f. 58. 

Stadsveterinär

Kekkonen, Antero, f. 46.
TV-redaktör 

Kautto, Tarja, f. 49. 
Informatör

Kansallinen Kokoomus (Samlingspartiet) (Kok.)

Medlemmar (jäsenet) 
Louvo, Anna-Kaarina, f. 37. 

Specialtandläkare

Saastamoinen, Riitta, f. 40.
Jur.kand.

Suominen, Ilkka, f. 39.
Pol. mag.

Turunen, Eeva, f. 33.
Lärare

Suppleanter (varajäsenet) 
Perho-Santala, Maija f. 48.

Direktör /
Sasi, Kimmo, f. 52 

Jur.kand.
Lehtinen, Leila, f. 66. 

Ekonomistuderande

Ihamäki, Timo, f. 39. 
Med. dr

Vasemmistoliitto (Vänsterförbundet) (Vas.)

Medlem (jäsen) Suppleanter (varajäsenet)
Andersson, Claes, f. 37. Ojala, Outi, f. 46.

Psykiater, författare. Specialsjuksköterska
Wahlström, Jarmo, t. 38.

Lärare
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Svenska Folkpartiet (Ruotsalainen Kansanpuolue) (SFP)

Medlem (jäsen) 
Donner, Jörn, f. 33.

Fil. mag., författare.

Suppleant (varajäsen) 
Nordman, Håkan, f. 44.

Avd.chef

Vihreä Liitto (Gröna Förbundet) (Vihr.)

Medlem (jasen) 
Hassi, Satu, f. 51.

Tekn. lic., författare
(Aula, Maria Kaisa, (Kesk.))

Suomen Kristillinen Liitto (Finlands Kristliga Förbund) (SKL)

Medlem (jäsen) 
Moilanen, Eeva-Liisa, f. 43. 

Jur.kand.

Suppleant (varajäsen) 
Kallis, Bjarne, f. 45.

Pol. kand.

Suomalainen Rintama (Finsk Front) (SR)

Suppleant (varajäsen) 
Riihijärvi, Heikki, f. 37. 

Kyrkoherde

Färöarnas delegation*

R eg erin gsrep resen tan ter m .fl.

(Utsedda av Førøvas Landsstyre 1993)

Petersen, Marita, f. 40. 
Lagmand (Jvfl)

Jacobsen, Bergur, f. 47 
Landsstyresmand (St)

*) Ingår i Danmarks kvot
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V ald a m ed lem m ar
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Valda medlemmar

(Utsedda av Grønlands Landsting) 

Siumut (Si)

Medlem 
Motzfeldt, Jonathan, f. 38. 

Dr. jur. h. c.

Suppleant 
(Lynge, Aqqaluk, (LA))

Atåssut (At)

Medlem 
Steenholdt, Otto, f. 36. 

Lærer

Suppleant 
Ostermann, Peter, f. 39. 

Politiassistent

Inuit Ataqatigiit (IA)

Suppleant 
Lynge, Aqqaluk, f. 47. 

Landstingsmedlem

Islan d s d e le g a tio n

Regeringsrepresentanter m.fl.

(Utsedda av regeringen 1993)

Davíð Oddsson, f. 48.
Statsminister (Sj)

Fridrik Sophusson, f. 43 
Finansminister (Sj)

Guðmundur Árni Stefansson, f. 55. 
Sundheds- og forsikringsminister 
(A)

Ólafur G. Einarsson, f. 32. 
Undervisnings- og 
kulturminister (Sj)

Sighvatur Björgvinsson, f. 42.
Helse- og forsikringsminister (A)
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Valda medlemmar

Alþingi (Alltinget)

(Utsedda av alltinget den 3 november 1992)

Sjálfstaeðisflokkurinn (Selvstændighedspartiet) (Sj)

Medlemmer 
Ámi M. Mathiesen, f. 58.

Dýralæknir (dyrlæge)
Geir H. Haar de, f. 51.

Alþingismaður (altingsmedlem) 
Sigriður Anna Þórðardóttir, f. 46. 

Alþingismaður (altingsmedlem)

Suppleanter 
Ámi Johnsen, f. 44.

Blaðamaður (journalist)
Sturla Böðvarsson, f. 45.

Tæknifræðingur (ingeniør)
Ingi Björn Albertsson, f. 52.

Skipulagsstjóri (adm. direktør)

Framsóknarflokkurinn (Fremskridtspartiet) (F)

Medlemmer 
Halldór Ásgrímsson, f. 47.

Alþingismaður (altingsmedlem)

Suppleanter 
Valgerður Sverrisdóttir, f. 50.

Húsmóðir og kennari (husmor og 
lærer)

Albvftubandalaeið ÍFnlkealliansen) í'Ab’)

Medlem 
Hjörleifur Guttormsson, f. 35. 

Fyrrv. ráðherra, líffræðingur 
(fliv. minister, biolog)

Suppleant 
Svavar Gestsson, f. 44.

Fyrrv. ráðherra (fhv. minister)

Alþýðuflokkurinn (Det socialdemokratiske p a rti) (A)

Medlem
Rannveig Guðmundsdóttir, f. 40. 

Deildarstjóri 
(departementssekretær)

Suppleant 
Karl Steinar Guðnason, f. 39.

Alþingismaður (altingsmedlem)

Samtök um kvennalista (Organisation for kvindeliste) (Kv)

Medlem
Kristin Einarsdóttir, f. 49.

Lífefnafræðingur (fysiolog))

Suppleant 
Ingibjörg Sólrún Gisladóttir, f. 54. 

Alþingismaður (altingsmedlem)
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Norges delegation

R egerin gsrep resen tan ter

(Utsedda av regeringen den 20 oktober 1993)

Brundtland, Gro Harlem, f. 39.
Statsminister (A)

Holst, Johan Jørgen, f. 37 
Utenriksminister (A)

S tolt enberg, Jens, f. 59
Nærings- og energiminister (A) 

Berge, Gunnar, f. 40.
Kommunalminister og nordisk 
samarbeidsminister (A) 

Kleveland, Åse, f. 49.
Kulturminister (A)

Johnsen, Sigbjørn, f. 50. 
Finansminister (A)

Bemtsen, Thorbjørn, f. 35 
Miljøvernminister (A) 

Hernes, Gudmund, f. 41 
Kirke-, forsknings- og 
utdanningsminister (A) 

Godal, Bjørn Tore, f. 45 
Handelsminister (A) 

Knudsen, Grete, f. 40 
Sosialminister (A) 

Christie, Werner, f. 49 
Helseminister (A)

V ald a m ed lem m ar

(Utsedda av Stortinget den 25 oktober 1993) 

Det norske Arbeiderparti (A)

Medlemmer 
Larsen, Berit Brørby, f. 50.

Stortingsrepresentant 
Jagland, Thorbjørn.

Stortingsrepresentant 
Frøiland, Ranveig, f. 45.

Stortingsrepresentant 
Dalheim, Erik, f. 40.

Stortingsrepresentant 
Lian, Karin, f. 42.

Stortingsrepresentant 
Faldet, Eirin, f. 44.

Stortingsrepresentant

Varamedlemmer 
Jørgensen, Ragna Berget, f. 41.

Stortingsrepresentant 
Halvorsen, Gunnar, 45.

Stortingsrepresentant 
Tveiten, Rita, f. 54.

Stortingsrepresentant 
Sætre, Magnar, f. 40.

Stortingsrepresentant 
Engseth, William, f. 33.

Stortingsrepresentant 
Barland, Ragnhild, f. 34.

Stortingsrepresentant
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Dørum, Anneliese, f. 39.
Stortingsrepresentant 

Guttormsen, Ulf, f. 42. 
Stortingsrepresentant

Kristiansen, Rune, f. 48.
Stortingsrepresentant 

Nyland, Johan M., f. 31. 
Stortingsrepresentant

Senterpartiet (Sp)

Medlemmer 
Jakobsen, Johan J. f. 37.

Stortingsrepresentant 
Haarstad, Ragnhild Queseth, f. 39 

Stortingsrepresentant 
Angelsen, Peter, f. 35.

Stortingsrepresentant 
Dale, John, f. 40.

Stortingsrepresentant

Varamedlemmer 
Lahnstein, Anne Enger, f. 49.

Stortingsrepresentant 
Tingelstad, Marit, f. 38.

Stortingsrepresentant 
Sandkjær, Terje, f. 44.

Stortingsrepresentant 
Gaup, Johanne, f. 50.

Stortingsrepresentant

Høyre (H)

Medlemmer 
Talleraas, Anders, f. 46.

Stortingsrepresentant 
Syse, Jan P., f. 30.

Lagtingspresident 
Sterri, Siri Frost, f. 44. 

Stortingsrepresentant

Varamedlemmer 
Five, Kaci Kullman, f. 51.

Stortingsrepresentant 
Liltved, Tore A., f. 39.

Stortingsrepresentant 
Thomassen, Petter, f. 41. 

Stortingsrepresentant

Sosialistisk Venstreparti (SV)

Medlemmer 
Lunde, Kjellbjørg, f. 44.

Stortingsrepresentant 
Chaffey, Paul, f. 65.

Stortingsrepresentant

Varamedlemmer 
Hageler, Jorunn, f. 46.

Stortingsrepresentant 
Djupedal, Øystein, f. 60. 

Stortingsrepresentant

Kristelig Folkeparti (KrF)

Medlemmer 
Bondevik, Kjell Magne, f. 47.

Stortingsrepresentant 
Sollie, Solveig, f. 39.

Stortingsrepresentant

Varamedlemmer 
laugland, Valgerd Svarstad, f. 56.

Stortingsrepresentant 
illetun, Jon, f. 45. 

Stortingsrepresentant

Fremskrittspartiet (FrP)

Medlem
Hillgaar, Oscar D., f. 45. 

Stortingsrepresentant

Varamedlem 
Alvheim, John, f. 30

Stortingsrepresentant
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Sveriges delegation

Regeringsrepresentanter

(Utsedda av regeringen den 4 november 1993)

Bildt, Carl, f. 49.
Statsminister (m) 

af Ugglas, Margaretha, f. 39.
Utrikesminister (m)

Johansson, Olof, f. 37.
Miljöminister samt minister för 
nordiskt samarbete (c)

Odell, Mats, f. 47.
Kommunikationsminister (kds) 

Friggebo, Birgit, f. 41
Kultur- och invandrarminister 
(fp)

Wibble, Anne, f. 43.
Finansminister (m)

Davidson, Inger, f. 44 
Civiminister (kds)

Könberg, Bo, f. 45
Bitr. socialminister (fp) 

Unckel, Per, f. 48
Utbildningsminister (m) 

Hörnlund, Börje, f. 35
Arbetsmarknadsminister (c) 

Westerberg, Per, f. 51 
Näringsminister (m) 

Thurdin, Görel, f. 42
Mark- och planminister (c)

Valda medlemmar

(Utsedda av riksdagen den 19 oktober 1993)

Sveriges socialdemokratiska arbetareparti (s)

Medlemmar 
Andersson, Sten, f. 23.

F.d. minister 
Carlsson, Ingvar, f. 34.

F.d. statsminister.
Exner, Lahja, f. 39.

Textilarbetare 
Håkansson, Per-Olof, f. 41.

Byggnadsingenjör 
Öhrsvik, Lena, f. 44.

Kurator 
Hellström, Mats, f. 42.

F.d. minister

Suppleanter 
Gustafsson, Hans, f. 23.

F.d. minister.
Johansson, Anita, f. 44.

Undersköterska 
Svartberg, Karl-Erik, f. 30. 

Rektor
Sandberg-Fries, Yvonne, f. 50.

Avdelningschef 
Fransson, Jan, f. 39.

Byrådirektör 
Poromaa, Bruno, f. 36. 

Gruvarbetare
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Dahl, Birgittta, f. 37.
F.d. minister. 

Larsson, Allan,i. 38. 
F.d. minister

Sörestedt, Birthe, f. 43.
Socionom 

Svensson, Nils T., f. 40. 
Ombudsman

Moderata samlingspartiet (m)

Medlemmar 
Komstedt, Wiggo, f. 37.

Försäljningschef 
Nyhave, Hans, f. 24.

Rektor 
Svensson, Sten, f. 37.

Informationschef 
Andersson, Arne, f. 28.

Lantbrukare 
Koch, Inger, f. 34.

Laboratorieassistent

Suppleanter 
Fridolfsson, Filip f. 23.

Fabrikör 
Knutson, Göthe, f. 32.

Redaktör 
Hemmingsson, Ingrid, f. 25.

Riksdagsledamot, f.d. lärare 
Danielsson, Bertil, f. 36.

Lantbrukare 
Eriksson, Ingvar, f. 36. 

Lantbrukare

Folkpartiet (fp)

Medlemmar 
Jonsson, Elver, f. 36.

Postiljon 
Bergdahl, Hugo, f. 28. 

Flottiljpolis

Suppleanter 
Norberg, Gudrun, f. 38.

Riksdagsledamot 
Halvarsson, Isa f. 37. 

Tandläkare
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Saklista
för 43:e sessionen jämte förteckning över i Nordiska rådet 
anhängiga saker

(Saker som försetts med * tas ej upp till behandling på sessionen)

A. MedlemsförslagAJtskottsförslag/Presidieförslag

A 1023/j Medlemsförslag om gemensam nordisk visering för baltiska
medborgare (väckt av Berit Oscarsson samt Marianne 
Andersson, J.K. Hansen, Tora Aasland Houg och Eeva Turu- 
nen)

A 1026/j Medlemsförslag om uppgörelser utanför domstolen av bar
nens framtid vid föräldrarnas skilsmässa (väckt av Rose- 
Marie Björkenheim samt Marianne Andersson, Hugo Berg- 
dahl, Stina Gustavsson och Håkan Nordman)

A 1027/k Medlemförslag om samnordisk homeopatisk forskning (väckt 
av Marianne Andersson samt Agne Hansson, Håkan Nord
man och Liisa Rulander)
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Lena Öhrsvik samt Birgitta Dahl, Berith Eriksson, Lahja 
Exner, Birgitte Husmark, Hans Jørgen Jensen och Pekka 
Tuominen)

A 1030/m Medlemsförslag om förstärkt nordiskt regionalpolitiskt sam
arbete (väckt av Håkan Nordman samt Pekka Haavisto och 
Erkki Tuomioja)

A 1031/s Medlemsförslag om de handikappades rätt till kommunika
tionsservice (väckt av Eeva-Liisa Moilanen samt Rose-Marie 
Björkenheim, Sinikka Hurskainen, Timo Järvilahti, Bjarne 
Kallis, Antero Kekkonen, Markku Laukkanen, Anna-Kaarina 
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E. Skriftliga frågor

49 Skriftligt spørgsmål til Nordisk Ministerråd vedrørende eksport af 
miljøfarligt affald til landene udenfor OECD (stillet af Dorte Benned- 
sen)

50 Skriftlig fråga till Nordiska ministerrådet angående definition av be
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51 Skriftligt spørgsmål til Nordisk Ministerråd vedrørende koncemfag- 
ligt samarbejde (stillet af Hans Jørgen Jensen)

52 Skriftligt spørgsmål til Nordisk Ministerråd vedrørende reaktion før 
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2 Utrikes- och säkerhetspolitisk redogörelse
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Översikt över sessionen

Rådets plenarmöten hölls i Lagtingshuset i Mariehamn, Åland. För 
utskottens, delegationernas, ministerrådets och presidiets sammanträden, 
för sekretariatens och pressens arbete m.m. disponerades olika lokaler i 
samma byggnad.

Plenarmöten

Måndagen den 8 november kl. 12.00 -12.40 
Tisdagen den 9 november kl. 10.00 -18.25 
Onsdagen den 10 november kl. 10.00 -14.10

Utskottsmöten

Budgetutskottet
Måndagen den 8 november kl. 16.15 -18.00 

Juridiska utskottet
Måndagen den 8 november kl. 16.00 -18.00 

Kulturutskottet
Måndagen den 8 november kl. 16.00 -18.45 
Onsdagen den 10 november kl. 11.30 - 12.00

Socialutskottet
Måndagen den 8 november kl. 16.00 -18.00 
Onsdagen den 10 november kl. 08.00 -10.00

Miljöutskottet
Måndagen den 8 november kl. 16.00 -18.00 
Onsdagen den 10 november kl. 08.00 -10.00

Ekonomiska utskottet
Måndagen den 8 november kl. 16.00 -18.00 

Särskilda arrangemang

Tisdagen den 9 november Middag på hotell Arkipelag
Värd: Ålands delegation i Nordiska rådet

Presidiemöten

Måndagen den 8 november kl. 15.00 -16.15 
Onsdagen den 10 november kl. 08.30 - 09.45323334
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Protokoll

Första mötet

Måndagen den 8 november 1993 kl. 12.00 - 12.40

President: Berit Brørby Larsen (1-5)

Dagordning

1. Öppningsanförande av Nordiska rådets president
2. Godkännande av medlemslistan
3. Fastställande av saklista för sessionen
4. Regler för sessionens genomförande (Dokument 1) samt information om 

voteringsförfar ande
5. Utrikes- och säkerhetspolitisk redogörelse (Dokument 2)

1
Öppningsanförande av Nordiska rådets president

Presidenten: Ærede rådsmedlemmer, mine damer og herrer. Jeg hilser 
dere alle hjertelig velkommen til rådets 43. sesjon her i Mariehamn på 
Åland.

Jeg vil på Nordisk Råds vegne allerede nå ved åpningen av sesjonen 
framføre en varm takk til Ålands lagting for all den gjestfrihet og hjelp
somhet dere viser oss under disse tre dager.

Nordisk Råds 43. sesjon domineres av to svært viktige tema:
Vi etablerer nå her i Mariehamn en tradisjon med offisielt å debattere 

utenrikspolitiske spørsmål i Nordisk Råd. Første gang vi gjennomførte en 
slik debatt, var for ett år siden i Århus, da daværende utenriksminister og 
nåværende fredsmekler i FN, Thorvald Stoltenberg, gav en utenriks- og 
sikkerhetspolitisk redegjørelse. I dag ser vi fram til å høre den svenske 
utenriksminister Margaretha af Ugglas' redegjørelse.

Nordisk Råds presidium har til hensikt å føre denne tradisjonen videre 
ved rådets kommende høstsesjoner.

Sysselsettingen er det andre temaet som Nordisk Råd vil fokusere på 
under denne sesjonen. Arbeidsledigheten, som har rammet mer enn 1 mill. 
mennesker i de nordiske landene, er forårsaket av mange ulike faktorer og 
sammenhenger. For dem som rammes, er det ofte en personlig katastrofe. 
Jeg tenker her først og fremst på ungdomsarbeidsledigheten, som på sikt 
kan komme til å få ytterst skadelige og uforutsigbare konsekvenser for den 
nordiske samfunnsutviklingen. Jeg håper at debatten her kan bidra til til
tak for å øke sysselsettingen i Norden.
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Under denne sesjonen aktualiseres også Nordisk Råds nye budsjett- 
makt. Ifølge Helsingforsavtalen kan Nordisk Råd foreslå å forandre priori
teringer innen Ministerrådets budsjettforslag. Uten noe ønske om å fore
gripe plenarforsamlingens beslutning om budsjettet for 1994 vil jeg fram
holde at den budsjettprosessen som Nordisk Råd har gått gjennom, har 
vært givende og nyttig. På rådssiden har prosessen resultert i et forslag 
med en del prioriteringer på budsjettet som skiller seg fra Ministerrådets 
forslag. Dette viser at rådet faktisk vil og kan gjøre bruk av sin budsjett- 
makt, og Nordisk Råd kommer også i framtiden til å benytte seg av denne 
mulighet til omprioritering innenfor gitte rammer.

Under denne sesjonen her i Mariehamn kan vi nå også kritisk granske 
og vurdere resultatet av det arbeidet med å reformere og fomye det nor
diske samarbeidet som ble startet her gjennom den såkalte Mariehamns- 
deklarasjonen i 1991.

Mange av forslagene som kom fram i reformarbeidet, har nå blitt virke
liggjort, bl.a. tanken om en klarere prioritering av de nordiske samarbeids
områdene og prinsippet om det aktive formannskapet som vi så vel på mi
nisterrådssiden som blant parlamentarikerne har tilpasset det siste året.

Uten å gå inn i en detaljanalyse vil vi fra Presidiets side si at fomyel- 
sesprosessen har vært overveiende positiv. Prosessen er imidlertid ikke av
sluttet med dette. Det er både naturlig og nødvendig kontinuerlig å videre
utvikle det nordiske samarbeidets innhold og organisasjon, bl.a. i lys av ut
viklingen i Nordens nærområder og i det øvrige Europa.

Jeg vil til slutt særlig ønske våre internasjonale gjester velkommen. Det 
er spesielt gledelig at våre naboer fra Baltikum deltar på så høyt nivå. Det 
lover godt for vårt fortsatte nære samarbeid i tiden som kommer.

Det er med giede og forventning vi registrerer at samarbeidet mellom 
Estland, Latvia og Litauen i slutten av oktober fikk fastere former og større 
ambisjoner. Av egen erfaring har vi stor tro på at et nært samarbeid 
mellom små naboland vil være til det beste for innbyggerne i disse landene 
og for landenes plass og rolle i det internasjonale samfunn.

Før jeg erklærer Nordisk Råd for åpnet, vil jeg at vi sender en hilsen til 
rådets president, Jan P. Syse, som er syk, og ønsker ham god bedring.

Jeg erklærer hermed Nordisk Råds 43. sesjon for åpnet.

2 
Godkännande av medlem slistan

Den utdelade medlemslistan, upprättad i enlighet med § 4 i Nordiska 
rådets arbetsordning, godkändes.
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Ändring i m edlem slistan

Det anmäldes att Riitta Saastamoinen under första mötet ersatts av Kimmo 
Sasi.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.

3
Fastställande av saklista för sessionen

Presidenten hade föreslagit, att plenarforsamlingen fastställer saklistan för 
sessionen i enlighet med det utdelade tryckta förslaget samt att eventuella 
ändringar i saklistan tas upp som första sak på dagordningen i plenarfor
samlingens andra möte.

Presidentens förslag bifölls.

4
Regler för sessionens genomförande (Dokum ent 1) samt inform ation om 
voteringsförfarande

Presidiet hade i Dokument 1 föreslagit vissa regler för sessionens genom
förande, angående tidsbegränsningar för rådsmedlemmamas inlägg och 
replikskifte samt frågeinstitutet. Presidenten informerade om voteringsför- 
farandet.

Presidiets förslag bifölls.

5
U trikes- och säkerhetspolitisk redogörelse (Dokum ent 2)

Utrikesminister M argaretha af Ugglas (m): Fru president, ärade leda
möter! Låt mig först få uttrycka min glädje över att befinna mig på Åland, 
en ö som är en symbol för god internationell samverkan och fredlig lösning 
av tvister.

För drygt en månad sedan höll vi alla andan. Inte minst här i Norden 
försökte vi några timmar föreställa oss konsekvenserna om de rödbruna 
krafterna i Moskva hade lyckats ta makten. Lyckligtvis led kommunisterna 
och deras nya allierade ytterligare ett logiskt nederlag, och reformkraftema 
kan fortsätta den stora omvandlingen av Ryssland. Osäkerheten om Ryss
lands framtid är dock inte över.

Dramatiska tillfällen som detta kastar ett blixtljus över hur betydelse
fullt det som händer i Ryssland är och får oss att inse vad som står på spel
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- alldeles särskilt i Baltikum och i vårt närområde över huvud taget. De 
bekräftar också att Rysslands öde främst avgörs i Ryssland av ryssarna 
själva. Ändå saknar det inte betydelse vad omvärlden företar sig för att 
hjälpa de demokratiska krafterna i Ryssland. Också de nordiska ländernas 
bidrag till dessa och till ökad stabilitet i Nordeuropa är viktiga.

Västeuropas och därmed också Nordens säkerhetspolitiska läge har 
utan tvivel förbättrats genom den dramatiska utveckling som ägt rum de 
senaste åren. Världsfreden är inte längre på samma sätt hotad. Men för de 
nordiska länderna har geografin inte förändrats. Samtidigt som det övriga 
Västeuropas avstånd till ryska gränsen jämfört med den f.d. Warszawa- 
paktsgränsen tredubblats går Västeuropas enda gemensamma gräns mot 
Ryssland genom det nordiska området. Om situationen försämras riskerar 
vi att omedelbart påverkas. Norden är mer utsatt!

Östeuropas frigörelse, Sovjetunionens upplösning, de baltiska staternas 
självständighet och reformprocesserna i Ryssland innebär en helt ny situa
tion och ger Sverige och övriga nordiska länder helt andra möjligheter att 
agera än under det kalla kriget. Vi har blivit mera aktiva; vi har blivit ut
rikespolitiska aktörer i ordets egentliga mening. Denna aktivitet sker na
tionellt, nordiskt, regionalt och inom en större europeisk ram. Vi har mer 
än någonsin tidigare möjlighet att påverka utvecklingen, särskilt i vårt 
närområde.

Det finns olika accenter för respektive nordiskt lands politik. Det är 
dock för oss alla oerhört viktigt att betona sambandet med övriga Europa.

Fru president! Jag vill peka på den roll de nordiska länderna gemen
samt kommer att kunna spela som EG-medlemmar för att ge en nordisk 
dimension till den gemensamma utrikes- och säkerhetspolitiken. Genom 
sina nära kontakter med Norden knyts också de baltiska staterna närmare 
till Europa och Europaintegrationen.

På motsvarande sätt är det oerhört värdefullt att flera EG-länder och 
EG-kommissionen aktivt deltar i Östersjörådet och Barentssamarbetet. På 
detta sätt vävs våra ansträngningar att utsträcka den nordiska stabiliteten 
österut samman med den europeiska strävan att vidga den västliga stabili
teten.

EG och den europeiska unionen har en avgörande betydelse för ökad 
stabilitet och tillväxt i Central- och Östeuropa. Den som tvivlar behöver 
bara fråga de central- och östeuropeiska länderna själva. Medlemskap i EG 
är högt prioriterat. Därför välkomnar Sverige att EG vid toppmötet i 
Köpenhamn slog fast att målsättningen är medlemskap för de central- och 
östeuropeiska staterna om kriterierna härför är uppfyllda.

Det räcker dock inte med dessa allmänna målsättningar. Västeuropa 
måste redan i dag i konkret handling visa sin solidaritet med folken i det 
forna Warszawapaktsområdet. Länderna österut vill redan nu få tillträde 
till de västeuropeiska marknaderna. Bistånd och kunskapsöverföring 
spelar en betydelsefull roll, men än viktigare är att handel och ekonomiskt 
samarbete över gränserna uppmuntras. Det har inte bara en kommersiell 
betydelse utan i väl så hög grad en politisk.
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De nordiska länderna har frihandelsavtal med de baltiska staterna, lik
som de baltiska länderna sinsemellan har kommit överens om fri handel. 
Det borde vara en tillgång även för EG-ländema att den frihandel som 
uppnåtts kan bevaras också efter ett nordiskt inträde i EG. Det skulle också 
vara i överensstämmelse med toppmötets i Köpenhamn utfästelse om ökat 
marknadstillträde. Givetvis får de frihandelsarrangemang som gäller mel
lan de nordiska länderna och Baltikum inte missbrukas. Det är delvis där
för som vårt bistånd till att bygga upp de baltiska staternas gränskontroll 
och tullväsende är så viktigt.

Fru president! Länderna i Östeuropa vill inte bara bli medlemmar i 
Europeiska unionen. De söker också sin säkerhet i NATO. De har en för
väntan på NATO som denna organisation starkt känner av. Vid NATO:s 
toppmöte i januari kommer östrelationema att stå i centrum för diskussio
nen. Vad resultatet av NATO-toppmötet än blir är det sannolikt att vi 
kommer att få se starkare band mellan NATO och länderna i östra Europa. 
USA har som bekant lanserat en tanke som man där kallar Partnership for 
Peace - ett utvidgat partnerskap som bl.a. skulle kunna omfatta samarbete 
på en rad områden såsom fredsbevarande operationer, krishantering och 
räddningstjänst. Jag vill nu inte alls göra någon bedömning av vad tankar 
av denna typ till sist kan komma att innebära för de nordiska länderna, 
men jag vågar ändå säga att jag tycker det är viktigt att den nödvändiga 
säkerhetspolitiska framtidsdiskussion som förs i Europa, inte bara blir 
akademisk utan får en viss grad av konkretion. Redan i den meningen är 
tankar av detta slag välkomna. De kan bidra till att förtydliga och därmed i 
någon mån avdramatisera den säkerhetspolitiska debatten.

Jag vill här också säga att bakom intresset för NATO finns en önskan att 
USA behåller sitt engagemang i Europa. Det är en önskan som vi i de nor
diska länderna delar.

Framtida europeisk säkerhet måste bygga på lösningar som leder till 
ökad säkerhet för alla. Det innebär att integrationen av Ryssland i Europa 
är central. Den europeiska säkerheten skall byggas upp tillsammans med 
och inte mot Ryssland. Det europeiska samarbetet måste fördjupas utan att 
nya säkerhetspolitiska gränslinjer dras upp. Detta är ett starkt svenskt och 
förmodligen också nordiskt intresse.

I arbetet för att bygga upp en ny freds- och samarbetsordning i Europa 
finns det inget som gör oss mer medvetna om riskerna och problemen än 
konflikterna i f.d. Jugoslavien. Den säkerhetspolitiska utbyggnaden har 
som främsta syfte att undvika en upprepning av denna blodiga tragedi och 
ett utbrott av nya etniska konflikter. Förenta nationerna och organisationer 
som NATO, NACC, WEU, Europarådet och ESK är alla engagerade i Jugo
slavien. Var och en av organisationerna har gjort viktiga insatser och för
hoppningsvis bidragit till att minska spridningsrisker och lindra befolk
ningens lidanden. Det är ändå uppenbart att våra organisationer inte kla
rat den allt överskuggande uppgiften, att få slut på kriget. Det kan beskri
vas som ett misslyckande, och är det naturligtvis också. Men den slutsats 
som också bör dras är att det i framtiden behövs mer europeiskt samarbe
te, inte mindre, om krig och konflikter skall begränsas.
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När Sverige övertog ordförandeskapet i ESK angav jag de viktigaste 
verksamhetsområdena för det svenska ordförandeskapet. Vi skulle genom 
förebyggande diplomati och krishantering utveckla ESK som fredsinstru- 
ment, vi skulle befästa ESK-statemas demokratiska värdegemenskap, för
bättra samverkan med FN och fortsätta stärka ESK som organisation.

Under det år som gått har den förebyggande diplomatin lämnat bety
delsefulla bidrag till nationsbyggandet i Baltikum och till begränsningen 
av konflikten på Balkan. Minoritetskommissarien har genom bruk av såväl 
tyst som offentlig diplomati verkat för dialog mellan balter och ryssar, slo
vaker och ungrare, albaner och greker.

ESK har ställts inför svåra problem då det sökt mäkla fred i de många 
väpnade konflikterna i de gamla sovjetiska randområdena. I vissa konflik
ter råder en osäker vapenvila. I andra har eldupphören varit övergående. 
Ingenstans har en stabil grund för varaktig fred ännu lagts. På en del håll 
predikas ett modlöshetens evangelium.

Men att överge de krafter som vill bygga demokratiska samhällen i 
Moldavien, i Kaukasus och i Centralasien, att helt utlämna dessa områden 
åt stormaktsdominans eller en öppen kamp mellan olika stormakter, är in
te en ansvarsfull politik. ESK måste fortsätta att värna om de mänskliga 
rättigheterna och bidra till nationsuppbyggnaden i dessa stater. I försöken 
att få slut på de militära striderna, bevara freden och söka efter långsiktiga 
lösningar måste ESK samverka med Ryssland och utnyttja det ryska infly
tandet i dessa områden, men utan att göra sig till ett redskap för ryska in
tressen.

Fru president! Jag vill nu återgå till närområdesperspektivet.
En huvuduppgift för oss alla i väst, för EG, för ESK, för NATO och för 

Europarådet liksom för de nordiska länderna, är att leverera stabilitet 
österut, som ett led i uppbyggandet av en europeisk freds- och säkerhets- 
ordning. För svensk/nordisk del har vi störst möjlighet och ansvar i vårt 
eget närområde.

Mitt eget land har liksom andra nordiska länder under det gångna året 
kunnat spela en viss roll när det gäller att dämpa risken för motsättningar 
mellan Ryssland och de baltiska länderna. Som jag ser det är det särskilt 
värdefullt att vi kunnat göra det i nära samarbete med ESK, inte minst mi- 
noritetskommissarien, och med Europarådet. Båda parter har, som vi har 
uppfattat det, satt värde på dessa europeiska organisationers medverkan, 
och det tror jag har varit en styrka.

Vi har sett det som en viktig uppgift att i samverkan med andra länder 
söka påskynda det ryska trupptillbakadragandet från de tre baltiska sta
terna. Kravet på ett snabbt, ordnat och fullständigt uttåg, som Ryssland 
skrev under på i Helsingfors sommaren 1992, får inte luckras upp. Det är 
därför tillfredsställande att tillbakadragandet pågår. Trupperna har helt 
lämnat Litauen, och cirka en femtedel återstår i Estland och Lettland.

Annu råder dock oklarhet om ett slutdatum. Vi understryker därför 
gång på gång vikten av ett sådant. Trupptillbakadragandet måste ses som 
ett ovillkorligt åtagande och får inte göras avhängigt av några motpresta
tioner.
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De problem som hemtagna ryska officerare drabbas av underlättas av 
att flera länder, t.ex. Danmark, Norge och USA, har erbjudit bistånd i form 
av omskolningsprogram och husbyggnadsprojekt. Från svensk sida har vi 
beslutat bidra med 12 miljoner kronor till omskolning av ryska officerare 
till olika yrken i S:t Petersburg, Murmansk och Kaliningrad. Vi överväger 
nu också en insats på husbyggnadsområdet tillsammans med andra län
der.

Lokalvalen i Estland kunde avhållas utan incidenter för några veckor 
sedan. Det finns ett rundabordsforum där den estniska regeringen och re
presentanter för den ryskspråkiga befolkningen kan föra en löpande dia
log.

Ett annat område där insatser från omvärlden kan bidra till en ökad 
stabilitet och ett bättre förhållande mellan befolkningsgrupperna i Estland 
och Lettland är språkundervisning i estniska respektive lettiska för de 
ryskspråkiga. Även här ligger Sverige och de nordiska länderna långt 
framme.

Detta är några exempel på de insatser som i dag görs för att bryta den 
onda cirkel som upprepade gånger hotat uppstå i de rysk-baltiska förbin
delserna och i stället försöka styra in partema i den goda cirkeln. Den se
naste månaden har vi kunnat se en förbättring åtminstone i atmosfären 
mellan de baltiska staterna och Ryssland.

En övergripande målsättning för vår central- och östeuropapolitik är att 
skapa stabilitet och ökad säkerhet som svarar mot ett vidare säkerhets
begrepp. Det omfattar hantering av de s.k. lågnivåhoten, som uppstått 
främst på grund av den stora välståndsklyftan mellan Norden och Ryss
land - ökad kriminalitet inkl. organiserad brottslighet och narkotikasmugg
ling, illegal flyktingtrafik, smuggling av miljöfarliga ämnen, risker för 
kämkraftsolyckor m.m. Dessa hot kan i själva verket äventyra själva grun
den för våra demokratiska samhällsordningar.

Det s.k. suveränitetsstödet bidrar till de baltiska staternas ansträng
ningar att bygga upp bl.a. gränskontroll, kustbevakning, tull, polisväsende 
och en försvars- och säkerhetspolitisk grundkompetens. Därigenom främ
jas säkerhet och stabilitet, och därigenom bemöts lågnivåhoten. Knappast i 
något sammanhang finns en så direkt koppling mellan konkreta insatser i 
andra länder och vår egen situation på både kort och lång sikt.

Vi överväger också att genomföra insatser med liknande innehåll även i 
Ryssland, främst i S:t Petersburgsområdet. Det kan t.ex. avse bistånd till 
tull och polis.

Två svenska konferensinitiativ infogas i denna ram. Det ena är en kon
ferens om illegal flyktingtrafik över Östersjön, som ägde rum i Stockholm i 
våras och som har lett till att ett konkret och nära samarbete mellan län
derna i området påbörjats i höst. Det andra gäller åtgärder mot organise
rad brottslighet i vid bemärkelse. Om en månad samlas i Borgholm vice- 
ministrar och statssekreterare från Östersjöstatema samt Norge och Vit
ryssland för att diskutera vad som kan göras för att komma till rätta med 
denna alltmer påträngande fråga.
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Ett av de största potentiella hoten utgörs av säkerhetsnivån på kärn
kraften i öst. Det är också på kämsäkerhetsområdet som de kanske mest 
omfattande insatserna görs.

De nordiska länderna känner ett stort ansvar för att bistå länderna i 
Central- och Östeuropa med kunskap inom kärnsäkerhets- och strål- 
skyddsområdet samt att bidra till en effektiv internationell samordning.

Den svenske samordningsministem för nordiska frågor, Olof Johans
son, kommer senare att tala om denna fråga.

Vi skall inte överdriva betydelsen av biståndets förmåga att styra ut
vecklingen. Men utöver biståndets betydelse på konkreta sakområden tror 
jag att vi skall se biståndet som en viktig bärare och förmedlare av idéer 
och ett budskap av solidaritet.

Fru president! De nordiska utrikesministermötena har ändrat karaktär. 
Till övervägande delen ägnas nu dessa åt situationen i vårt närområde. Det 
rör sig ofta om en konkret och handlingsinriktad diskussion. Mötet mellan 
de nordiska och de baltiska utrikesministrarna i anslutning till det nordis
ka utrikesministermötet i Visby i augusti gav tillfälle till informella över
läggningar främst rörande situationen i Baltikum. Sådana möten kan för
väntas bli regelbundet återkommande.

Utrikesministrarna har också tagit initiativ till diskussioner om det nor
diska östbiståndet, bl.a. för att undersöka möjligheterna till samordning. 
Goda exempel på nytt nordiskt samarbete som berör flera eller alla nordis
ka länder är utbildning av officerare från Baltikum, och snart även från 
Ryssland, för fredsbevande uppdrag inom FN:s ram samt de nordiska ba
taljonerna i Makedonien och Bosnien. Det intensifierade nordiska samarbe
tet i fråga om fredsbevarande insatser och det traditionellt goda samarbe
tet i internationella fora förtjänar också omnämnande.

Det nordiska samarbetet kan sedan förra året sägas ha kompletterats 
med ett regionalt samarbete - inom ramen för Barentsrådet respektive 
Östersjörådet. Barentssamarbetet har tillkommit på norskt initiativ, och 
bakom Östersjörådets tillkomst står inte minst Danmark. Den mer visio
nära dimensionen är att återknyta de historiska kontakterna och banden 
runt Östersjön och på Storkalotten samt att skapa en regional identitet. 
Detta är kanske den viktigaste funktionen hos dessa nya samarbetsorgan. 
Att åstadkomma konkreta resultat tycks ta längre tid.

Inom Barentssamarbetet ligger dynamiken på den subregionala nivån i 
samverkan mellan länen längst i norr. Det är dessa som i första hand be
stämmer samarbetets innehåll och inriktning. Det pågår redan lovande ak
tiviteter. Samtidigt krävs mellanstatliga insatser för att bl.a. lösa regionens 
miljöproblem och bygga upp en infrastruktur för att samarbetet skall kun
na utvecklas fullt ut.

När det gäller Östersjörådet och Östersjösamarbetet i övrigt ligger 
tyngdpunkten mera på det mellanstatliga planet, även om länen har en 
möjlighet att samarbeta här och ett mer strukturerat samarbete inletts 
under hösten. Ett antal städer runt Östersjön har bildat ett eget förbund 
och har redan påböljat projekt av gemensamt intresse.
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Östersjörådet har sjösatt viktiga samarbetsprojekt. Jag tänker främst på 
invigningen för en dryg månad sedan av Europafakulteten i Riga. Här bi
drar samtliga nordiska medlemmar i Östersjörådet till upprättandet av fa
kulteter för ekonomi och handel, juridik och förvaltning för hela Baltikum 
och även för angränsande delar av Ryssland. Rådet utgör också ett lämp
ligt forum för diskussion av de lågnivåhot jag tidigare nämnt.

Östersjörådet har även uträttat ett viktigt arbete inom kämsäkerhets- 
området och är just nu i färd med att identifiera regionala projekt i samar
bete med internationella finansinstitutioner. Det kan finnas skäl att inför 
nästa ministermote inom Östersjörådet, två år efter grundandet, tänka över 
samarbetets närmare inriktning och försöka göra det mer slagkraftigt.

Fru president! I detta anförande har jag särskilt velat framhålla några 
förhållanden som jag tycker är viktiga för de nordiska länderna.

För det första: Norden utgör en del av Europa och uppnår bäst sina ut
rikes- och säkerhetspolitiska mål i samarbete med övriga Europa.

För det andra: De nordiska länderna kan, i samverkan med övriga län
der i Västeuropa, bidra till att de östeuropeiska länderna och Ryssland blir 
delaktiga av vår säkerhetspolitiska stabilitet. Europeisk säkerhet måste 
byggas upp tillsammans med Ryssland, inte emot.

För det tredje: De nordiska ländernas geografiska situation gör att vårt 
område förblir utsatt. De nya lågnivåhoten bemästras bäst i samarbete 
över gränserna.

Temat för den första utrikespolitiska debatten i Nordiska rådet var 
Norden i Europa. Ämnet är minst lika aktuellt i dag. Vad vi i själva verket 
försöker återknyta till är den mer än tusenåriga tradition som Norden och 
inte minst själva Östersjön haft som förbindelselänk mellan Västeuropa 
och Ryssland. Historiskt sett har ju  Östersjön och färderna på dess vatten 
snarare förenat strandstatema än skilt dem åt. Det var lättare att korsa 
Östersjöns vatten än att färdas över de norsk-svenska fjällen eller genom 
de småländska skogarna till Danmark.

Norden och det nordiska samarbetet har en uppgift i Europa. Vi har all 
anledning att vara stolta över vad vi uppnått tillsammans, och jag tror 
också EG:s medlemsländer ser det på det sättet. Det nordiska samarbetet 
kommer kanske att förändras i Europeiska unionen och genom Europeiska 
unionen, men det behöver inte försvagas och kommer säkerligen just ge
nom ett vidare europeiskt samarbete också att kunna förstärkas på viktiga 
områden. Så har det, om vi tänker efter, varit i det förflutna, och så kom
mer det förmodligen att förbli. Det kan finnas anledning att här erinra om 
att frihandeln mellan de nordiska länderna inte uppnåddes genom nor
diskt samarbete utan genom europeiskt, nämligen Efta. Det kan också 
finnas anledning att något dröja vid det faktum att det traditionellt nordis
ka säkerhetspolitiska mönstret alltid varit en del av ett vidare internatio
nellt sammanhang.

Efter de senaste årens omvälvningar kan vi gjuta nytt liv i Östersjösam
arbetet och påbörja en integration som bör lägga grunden till ett nytt 
mönster av stabilitet i det nordiska området. Det nordiska samarbetet är 
mycket nära, utan att någonsin ha upplevts som tvingande. Frågan är om
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några länder i världen står varandra närmare än de nordiska. Vi vill gärna 
ta med oss denna närhet in i det europeiska samarbetet. Vi vill behålla den, 
och vi vill dela med oss av våra erfarenheter av vårt samarbete.

Den europeiska unionen är central för att uppnå säkerhet och stabilitet i 
hela Europa, inklusive vår egen del. Säkerheten på vår kontinent är odel
bar. Därför, fru president, blir Europas enande vår generations historiska 
uppgift.

Presidenten meddelade att debatten om Dokument 2, utrikes- och säker
hetpolitiska redogörelsen, äger rum under sessionens andra möte.

Mötet avslutades härefter kl. 12.40.
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15. A 1031/s Medlemsförslag om handikappades rätt till kommunika
tionsservice

16. A 1045/s Medlemsförslag om förstärkning av det nordiska samarbe
tet inom den nordiska medborgarpolitiken
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Ändringar i medlemslistan

Det anmäldes att Riitta Saastamoinen återtagit sin plats i rådet, att Peter 
Angelsen under den utrikespolitiska debatten ersatts av Anne Enger 
Lahnstein, att Ilkka Suominen hade förfall under andra mötet samt att 
Virpa Puisto och Kimmo Sasi lämnat sessionen.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.

1
Debatt med anledning av utrikes- och säkerhetspolitiska redogörelsen 
(Dokument 2)

Sten Andersson (s) (presidiets talesman): Fru president! Jag vill först rikta 
ett varmt tack till utrikesminister Margaretha af Ugglas för gårdagens utri
kes- och säkerhetspolitiska redogörelse - väl avvägd även om den var Htet 
svenskt präglad.

Vi har nu etablerat en tradition att debattera utrikes- och säkerhetspoli
tiska frågor i Nordiska rådet. Speciellt i en situation när det utrikes- och 
säkerhetspolitiska landskapet i Europa förändras snabbt och radikalt och 
Norden är mer utsatt än tidigare, är det viktigt att debattera och samråda 
om utrikespolitiken.

Frigörelsen i Östeuropa, Sovjetunionens upplösning, de baltiska stater
nas självständighet och reformprocessen i Ryssland innebär en ny situa
tion, som ger de nordiska länderna och Nordiska rådet helt andra möjlig
heter att agera än under det kalla krigets tid.

Jag vill som talesman för presidiet koncentrera mig på vad Nordiska 
rådet har gjort och kan göra som en följd av den förändrade utrikespolitis
ka situationen. Det är inte min uppgift, ej heller min avsikt, att beröra det



49Andra mötet: utrikes- och säkerhetspolitisk debatt

väldigt viktiga samarbetet med den europeiska unionen eller att presen
tera värderingar av europeiska säkerhetspolitiska nyordningar inom ra
men för ESK, NATO, NACC och WEU. Det överlåter jag till andra talare.

Jag vill dock betona att Nordiska rådet bör vara ett givet samarbetsfo- 
rum för det formella samarbete som de nordiska länderna finner nödvän
digt för att hävda sina intressen i EG. Det bör ankomma på de nordiska 
EG- och EES-parlamentarikema att själva bestämma i vilka exakta former 
detta samarbete skall bedrivas. Det skall inte pressas in i rådets nuvarande 
organisationsstruktur.

Nordiska rådet har de senaste åren självfallet fokuserat sin internatio
nella och utrikespolitiska verksamhet på att befrämja samarbetet mellan 
Norden och Nordens närområden. Det gäller först och främst Baltikum och 
Östersjöregionen och den arktiska regionen.

Situationen i Estland, Lettland och Litauen har stått högt på Nordiska 
rådets dagordning de senaste åren. De baltiska länderna är lyckligtvis i 
dag inne i en mindre dramatisk fas av sin utveckling än tidigare. Baltikum 
har emellertid behov av ett fortsatt nordiskt stöd och uppmärksamhet för 
att vidareutveckla sina samhällen och de demokratiska spelreglerna och 
institutionerna.

För presidiet har det varit angeläget att stimulera de baltiska staterna 
till ett ambitiösare och mera förpliktande samarbete sig emellan. Nordiska 
rådet har satsat på att utveckla parlamentarismen i Baltikum. Bl.a. har det 
avsatts medel i budgeten för en parlamentarisk stipendieordning för par
lamentariker från Estland, Lettland och Litauen. Erfarenheterna från denna 
stipendieordning har varit synnerligen positiva.

En annan viktig uppgift är att bidra till att skapa en större förståelse 
mellan de nya makthavarna i Estland, Lettland och Litauen och de ryska 
minoriteterna i dessa länder. Nordiska rådet har också i flera sammanhang 
betonat sitt stöd för de nordiska regeringarnas ansträngningar att åstad
komma ett tillbakadragande av de ryska trupperna från Baltikum. Också 
under denna session kommer frågan att behandlas.

Jag noterar med tillfredsställelse de åtgärder, bl.a. husbyggnadsprojekt 
och omskolningsprogram, som utrikesminister af Ugglas nämnde i sin re
dogörelse i går och som syftar till att underlätta och påskynda ett snabbt 
och fullständigt uttåg från Baltikum.

Nordiska rådets närområdespolitiska aktiviteter begränsar sig inte en
bart till samarbetet med Baltikum. Rådet har aktivt deltagit i att utveckla 
det parlamentariska samarbetet inom hela Östersjöregionen. I takt med att 
de nordiska regeringarna har varit pådrivare i etablerandet av ett mellan- 
statligt samarbete på regeringsnivå inom Östersjöregionen och den arktis
ka regionen har Nordiska rådet eftersträvat att skapa en parlamentarisk 
dimension i detta samarbete.

Ett övergripande syfte har bl.a. varit att på sikt integrera de nordvästra 
delarna av Ryssland i den regionala processen i Nordeuropa. Nordiska rå
det ser regeringarnas Östersjöråd och de parlamentariska Östersjökonfe- 
rensema som regionala paraplyorganisationer inom vars ramar det regio
nala samarbetet bäst kan hanteras. Jag instämmer i utrikesminister af Ugg
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las synpunkt att det finns skäl att vid regeringarnas nästa möte i Östersjö- 
rådet eftersträva en konkretare inriktning av Östersjösamarbetet.

Nordiska rådet har under det senaste året engagerat sig i det regionala 
euroarktiska samarbetet. Rådets presidium anordnade i augusti den första 
parlamentariska euroarktiska konferensen i Reykjavik.

Ärade rådsmedlemmar! Norden och dess närområden är självfallet vik
tigast för oss, men jag vill ändå avslutningsvis beröra en fråga utanför vårt 
närområde. Även om det europeiska närområdet givetvis måste stå i fokus 
för de nordiska ländernas utrikes- och säkerhetspolitik, får det inte leda till 
passivitet och likgiltighet för utvecklingen i världen i övrigt. Låt mig bara 
nämna ett exempel: Mellanöstern. Här har de nordiska länderna en viktig 
gemensam uppgift, som de kan klara bättre än andra. Om det glädjande 
och löftesrika fredsavtalet skall leda till varaktig fred och inte till kaos och 
katastrof, måste invånarna i det plågade Gaza snarast se tecken till ekono
misk och social utveckling. För det krävs en massiv internationell hjälpin
sats.

Det bör givetvis ankomma på palestinierna att själva utforma den plan 
som kan leda till en sådan utveckling. De saknar emellertid erfarenhet och 
kunskap på många viktiga områden. De nordiska länderna bör därför 
ställa en grupp experter till förfogande, representerande de ämnesområ
den palestinierna anser viktigast.

Experterna skall med sin erfarenhet och kunskap vara palestinierna 
behjälpliga med att utarbeta en realistisk plan för Gazas ekonomiska och 
sociala utveckling. Jag kan försäkra er att det finns ett starkt stöd för en så
dan nordisk expertgrupp både på palestinsk och på israelisk nivå.

Jagland (A) (socialdemokratiska gruppens talesman): President! Den 
svenske utenriksministerens redegjørelse her i går gav et godt grunnlag for 
dagens debatt. Hun peker på at Norden nå deler en felles utfordring, og 
det er hvordan vi skål kunne gjøre oss gjeldende i et Europa i sterk for
andring. Da er det viktig å være klar over at historiske prosesser ikke går 
jevnt og forutsigbart. Noen ganger akselererer historien veldig. Så legger 
den seg rolig til igjen. Men det er når den akselererer at vi kan gjøre oss 
gjeldende og påvirke. Det er da det gjelder å være med. Prøver man ikke å 
påvirke akkurat da, så vil andre land bestemme framtida for lang, lang tid 
framover. Europa er nå inne i en slik periode da historien akselererer 
veldig. Derfor må de nordiske landene gjøre seg gjeldende.

Mange sier at vi her i Norden er for små til å øve innflytelse. Ja, men 
Europa består av både små og store land. De fleste er små. Vi kan ikke 
gjøre noe med at de store er store, men de små landene kan selv gjøre seg 
gjeldende, slik at de store ikke bestemmer over hodene på oss.Det er bare 
en måte å gjøre det på, og det er å veve sammen landene i et forpliktende 
samarbeid. Det er alltid de små landene som har mest å tjene på forplik
tende internasjonalt samarbeid.

1990-tallet startet på en måte som gav håp om noe nytt i Europa. Minsk 
og Maastricht ble symbolene på det nye. Minsk ble symbolet på kommu-
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nismens oppløsning og hovedstad i det nye samveldet av uavhengige 
stater. Maastricht ble symbolet for den vestlige integrasjonen. Men 1990- 
tallet er foreløpig ikke blitt det vi håpet på etter Berlin-murens fall. I stedet 
for stabilitet rammes vårt kontinent nå av valutaspekulasjon og økende ar- 
beidsløshet,katastrofen i Jugoslavia, borgerkrig i det tidligere Sovjetunio
nen og stor usikkerhet i Russiand. Men selv om det er problemer både i øst 
og vest, er det likevel etter vår oppfatning en kvalitativ forskjell på utvik
lingen i øst og vest. Selv om gjennomføringen av Maastricht-avtalen møter 
problemer, så går Vest-Europa i riktig retning. Integrasjon må tross alt 
være bedre enn oppsplitting, slik som vi ser i Øst-Europa. Dette er løfterikt 
også i et bredere europeisk perspektiv. Vi sosialdemokrater ser ikke på 
Den europeiske union som en blokkdannelse i Europa. Vi ser på den som 
et kraftfullt middel til å samle hele Europa, for en styrking av de vestlige 
strukturene er nødvendig hvis det skal bli mulig å inkludere de østeuro
peiske landene i et felles Europa. NATOs nye østpolitikk biir svært interes
sant i et slikt perspektiv. I forrige måned tok NATOs parlamentarikerfor
samling til orde for at NACC skulle kunne bli et forum for ratifisering av 
nedrustningsavtaler og troppetilbaketrekninger og bidra til lokal konflikt
løsning. Det er viktig å være klar over at NACC som NATO skapte for å gi 
de tidligere Warszawapaktlandene et forum for diskusjoner og en følelse 
av felles sikkerhet, er den eneste sikkerhetspolitiske institusjon som ikke er 
et barn av den kalde krigen. NACC kan sammen med KSSE bli pilarene i 
et all-europeisk sikkerhetssystem som iallfall vi sosialdemokrater alltid har 
arbeidet for.

Vestunionen er i ferd med å utvikle seg til å bli den europeiske pilaren i 
NATO. De europeiske NATOTandene ser ikke på Vestunionen som et al
ternativ til NATO, men som en ytterligere mulighet til å styrke det sikker
hetspolitiske samarbeidet i Europa. De nordiske landene vil også på 1990- 
tallet velge forskjellige sikkerhetspolitiske løsninger. Men jeg regner med 
at alle land i Norden ser det som en fordel at de som kan og vil delta for 
full styrke i NATO og EFs sikkerhetspolitiske samarbeid, er til fordel for 
hele Norden. Som deltakere kan vi sikre at de utenrikspolitiske utfordring
er i vårt nærmiljø også blir våre europeiske partneres utfordringer. Ta den 
nye sikkerhetspolitiske trusselen i vårt nærområde som eksempel - den 
kjernefysiske trusselen som er restene etter den kalde krigens militære 
virksomhet. Det har foregått en omfattende dumping av kjernefysisk av
fall, inklusive hele reaktorer og seksjoner av undervannsbåter på grunt 
vann i Barents-og Karahavet. Disse ligger på vanndybder som er inne i 
næringskjeden i ett av de store fiskeproduserende områdene som hele Eu
ropa er avhengig av. Iverksettelsen av START-avtalene og utfasing av for
eldede atomdrevne marine fartøyer vil skape et lagringsproblem for 
kjernefysisk avfall og reaktorer som bare kan løses gjennom bred interna
sjonal innsats i et forpliktende samarbeid mellom mange land og ulike or
ganisasjoner. Derfor er det viktig at vi gjør oss gjeldende nå, slik at dette 
kan bli et felles europeisk problem.

La meg til slutt si følgende om EF-spørsmålet: Vi sosialdemokrater me
ner at de nordiske lands inntreden i EF kan få svært stor betydning for Eu-
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ropas sikkerhet. Da vil EF for første gang få en felles grense med det store 
Russland. Vi kan dermed bli en brobygger mellom Vest-Europa og et Russ
land som ofte har hatt en tilbøyelighet til å isolere seg. I denne sammen
hengen er Østersjø-samarbeidet og samarbeidet i Barents-regionen viktig. 
Her ser vi konturene av et Nord-Europa fra Nordsjøen til Barentshavet og 
Kolahalvøya over Karelen og St. Petersburg, over Baltikum og Polen, 
Nord-Tyskland fra Elbens utløp og vestover, som en dynamisk region i 
Europa.

Det nye Europa vil preges av samspillet mellom nasjonsbygging i øst, 
integrasjon i vest og regionalt samarbeid på tvers av landegrenser og skil
lelinjer. Det er mangfoldets Europa som nå er i støpeskjeen.

Vi må svært langt tilbake i tid, hvis vi noen gang kan finne en slik histo
risk epoke, der Norden kan øve en så sterk innflytelse over Europas utvik
ling som nettopp nå. Men tidens utvikling kan også, hvis vi selv velger å 
stå på gangen, føre til at de andre landene bestemmer for oss, eller over 
hodene på oss. Derfor sier vi nordiske sosialdemokrater at Norden må 
gjøre seg gjeldende i dette mangfoldets Europa. Vi kommer ikke utenom at 
EF vil være sentrum for dette mangfoldet. Vi mener at Norden bør gå sam
let mot EF.

Og helt til slutt: Det går for oss en lang linje fra den gang Willy Brandt 
knelte i Warszawa som gjorde avtalene om Berlin mulig, som la grunnlaget 
for KSSE, som var en viktig forutsetning for at demokratiseringen i Øst- 
Europa begynte, som førte til at Berlin-muren falt - til det Europa som vi 
har i dag, og det er det som de nordiske sosialdemokratene bygger på, og 
det er dette Europa som vi ønsker at Norden skal gjøre seg gjeldende i.

Enggaard (V) (mittengruppens talesman): Fru præsident! Denne debat er
2. led i Nordisk Råds nye epoke, hvor berøringsangsten over for udenrigs- 
og sikkerhedspolitikken er borte - og godt det samme.

Tak til udenrigsminister Margaretha af Ugglas for det oplæg til denne 
debat, som hun har givet i går. Det er klart ikke nogen let opgave at formu
lere en fælles opfattelse af Nordens sikkerhedssituation i den turbulente 
tid, vi lever i. Vi noterer også, at ministeren har måttet vælge at præsentere 
vurderinger og synspunkter, som ikke alle lande er med på. Islands situa
tion er f.eks. ikke dækket, men det er ikke derfor overset i billedet.

Mittengruppen er sammensat af mange partier, og derfor er dens ord
fører i en tilsvarende situation som ministeren: Enkelte formuleringer 
dækker ikke helt alle gruppens medlemmer. Det vil de selv redegøre for i 
debatten.

Den beskrivende del af situationen er lettest: Ruslands udvikling, det 
voldsomme opgør i Moskva for godt en måned siden, hvor hæren beskød 
og besatte parlamentet, og hvor bl.a. Ruslan Khrasbulatov blev fængslet 
for oprør. Efter Mittengruppens opfattelse er der al årsag til at antage som 
en mulighed, at republikken Rusland stadig kan få et tilbageslag, som 
dræber det spinkle demokrati, der er på vej, og som fører bort fra den libe-
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rale markedsøkonomi, der kim udvikler sig under enorme problemer og 
stærk modstand i mange kredse.

Vægten, som redegørelsen lægger på EU 's indsats for stabilitet og 
vækst i Centraleuropa og Østeuropa, deles af Mittengruppen. Handel og 
økonomisk samarbejde over grænserne må opmuntres, også hvor det med
fører en konkurrence med varegrupper fra vore egne landes produktion. 
Åbne grænser mod øst er prøvestenen på, om vi mener det alvorligt med 
den historiske udfordring, som omvæltningen efter de totalitære regimer 
stiller os overfor.

Af særlig interesse for Norden er de baltiske landes situation. Her har 
vi et særligt ansvar, også fordi vore tre baltiske naboer til afsætning af de
res produkter næppe finder mange andre åbne markeder end de nordiske 
foruden EU.

Ministeren turde ikke vurdere, hvad NATO's udvikling indebærer for 
de nordiske lande, men hun nøjedes med at udtrykke, at det er vigtigt, at 
den fremtidige sikkerhedspolitiske diskussion ikke kim bliver akademisk, 
men får en vis grad af konkretisering. Heri er vi enige.

For at tydeliggøre debatten er det nødvendigt at gå lidt nærmere ind på 
NATO's udvikling geografisk og funktionsmæssigt. Udvidelse af NATO's 
medlemskreds med f.eks. Polen har jo været stillet i udsigt. En overgang 
rådede optimismen, fordi præsident Jeltsin skulle have givet sin accept. 
Håbet om en tilsvarende udvikling for Tjekkiet, Ungarn og Slovakiet var 
dermed vakt. For ca. en måned siden dementerede præsident Jeltsin imid
lertid kraftigt, at Rusland skulle have stillet Polen i udsigt at kunne blive 
NATO-medlem. Nu hedder termen, at det kan lade sig gøre i samme om
fang, som det kan gælde for Rusland, og det er jo noget helt andet.

Jeg tolker udenrigsministerens synspunkt derhen, at hun i realiteten 
støtter Jeltsins udlægning. Jeg citerer på dansk:

"Det er en stærk svensk og formodentlig også nordisk interesse, at det 
europæiske samarbejde må uddybes, uden at nye sikkerhedspolitiske 
grænselinjer trækkes op."

Hermed afvises f.eks. præsident Havels alvorlige appel til Vestens 
lande om ikke at begå samme historiske fejl som i mellemkrigsårene.

Det er et centralt tema ikke alene for Polen, men i realiteten også for de 
dele af Norden, som ikke i dag er NATO-medlemmer. I og med at neutrali
tet og alliancefrihed ikke har samme mening som i den kolde krigs tid, rej
ser sig nu problemet: hvad da? Fra en enkelt røst, den svenske øverstbefa
lende, Bengt Gustafsson, var tanken for nogen tid siden fremme om at gen
rejse et nordisk forsvarsforbund. Det blev hurtigt dementeret fra den sven
ske regering - en status, som jeg forventer er uændret i dag.

Mittengruppen havde i september et sikkerhedspolitisk seminar, hvor 
Nordens situation blev belyst og debatteret. Her var der ikke nogen, der 
ønskede en nordisk forsvarsunion, men der var interesse for, at Nordens 
sikkerhed blev forbedret gennem en successiv tilnærmelse af Sverige og 
Finland til NATO og eventuelt Vestunionen. Indsatsen inden for NACC, 
hvor kun Island, Danmark og Norge nu er helt med, og hvor Finland er 
observatør, kan forbedres.
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Jeg skylder at sige, at der i Mittengruppen er et par partier, som ikke 
anser Vestunionen for ønskelig, men som ved siden af CSCE og andre fora 
fastholder NATO som den væsentlige sikkerhedspolitiske løsning.

Et eventuelt kommende EU-medlemskab for flere nordiske lande vil 
imidlertid aktualisere sikkerhedsbegrebet i en europæisk ramme. Det er på 
den baggrund interessant, at NATO og Vestunionen synes på vej til en ny 
forståelse om samarbejde vedrørende konkrete opgaver, og at aksen mel
lem USA/Canada på den ene side og Europa på den anden kan fastholdes 
med det gode perspektiv, der ligger heri. Jeg er derfor glad for, at uden
rigsministeren betoner de nordiske landes ønske om et fortsat amerikansk 
engagement i Europa. Det er desuden af afgørende betydning for sikker
heden i Vestnorden: Grønland, Island og Færøerne; hele dette enorme om
rådes forsvarssituation kan ikke anskues i anden sammenhæng.

Må jeg spørge udenrigsministeren, om regeringerne deler opfattelsen 
af, at et nordisk forsvarsforbund er uaktuelt, og at Nordens sikkerheds
problemer ligger bedst for at blive løst i en europæisk ramme gennem en 
gradvis udbygning af samarbejdet med NATO og i lyset af EU's fælles 
udenrigspolitiske samarbejde?

I den nordiske hverdag ser vi heldigvis, at den nordiske bataljon i 
Tuzla, Jugoslavien, har kunnet formeres og træne sammen. Det er et 
glædeligt træk, at svenske tropper har haft øvelser i Danmark sammen 
med den danske panserenhed og norske tropper før afrejsen til Tuzla.

Endelig vedrørende Norden og Baltikum: Mittengruppen er enig i for
muleringen, at troppetilbagetrækningen fra Estland og Letland skal ske 
uden betingelser eller modydelser, og at vi bør støtte de baltiske lande for 
at skabe stabilitet, f.eks. gennem hjælp til grænsekontrol, kystbevogtning, 
told, politi og en grundlæggende suverænitetsbevogtning. Det er i sikker
hedspolitisk henseende i hele regionens interesse, at kriminalitet og anden 
ustabilitet bekæmpes i vort nærområde. Det gælder faren fra usikre atom
anlæg og andre grænseoverskridende problemer. At en samordning af øst
landebistandene er nævnt som et mål, betragter vi som en selvfølge.

Hvad er nu Nordisk Råds rolle i det fremtidige Europa? Et fremtidigt 
medlemskab i EU af flere nordiske lande vil efter Mittengruppens opfattel
se føre med sig, at Nordisk Råd bør og kan blive det naturlige forum for 
koordination af fælles synspunkter og dermed indflydelse: Dette organ 
findes allerede, det er tilstrækkelig uformelt i sin form og vil i det øvrige 
Europa blive opfattet som et naturligt centrum for nordiske overvejelser, 
og vor fælles indflydelse giver Nordens bidrag til Europas udvikling større 
styrke, sådan som også Sten Andersson var inde på det i sit indlæg på 
præsidiets vegne.

Dermed, fru præsident, kan fremtiden og den nordiske tradition for
enes i en lykkelig enhed.
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Engell (KF) (konservativa gruppens talesman): Fru præsident! Indled
ningsvis vil jeg på den konservative gruppes vegne takke Sveriges uden
rigsminister for en grundig og præcis redegørelse om vigtige udenrigs- og 
sikkerhedspolitiske spørgsmål.

Vi er i den konservative gruppe enige i de vurderinger, udenrigsmi
nisteren er kommet med, og kan i hovedkonklusionerne tilslutte os syns
punkterne. Også vi finder det vigtigt, at det nordiske samarbejde nu kan 
inddrage spørgsmål, der vedrører vor sikkerhed og de udenrigspolitiske 
udfordringer, der møder de nordiske lande samlet og hver for sig.

Gennem de seneste fem år har Europa gennemgået vidtrækkende og 
betydningsfulde forandringer, men vi har også på en række områder været 
vidner til en udvikling, der har været dybt bekymrende, og som nu præger 
vores hverdag.

Vore nordiske lande har i dag et tusindtal af medborgere, som enten 
gennem en indsats i forsvarets rækker eller i de humanitære organisationer 
gør et kolossalt dygtigt og engageret stykke arbejde for fredens sag ofte 
med livet som indsats. Det gælder ikke mindst i det tidligere Jugoslavien. 
Norden bærer et stadig større ansvar både menneskeligt og økonomisk.

Set i dette perspektiv er styrkelsen af det europæiske samarbejde stadig 
vigtigere. Europa har forladt den kolde krigs skygger, vi har fået et Europa 
med mere frihed, men ikke med større stabilitet. Vi må også erkende, at 
den europæiske konstruktion fortsat er ret skrøbelig. Vi kan ikke tillade os 
at tage udviklingen for givet.

Med den kolde krigs afslutning er den største trussel mod Norden og 
Vesteuropa, nemlig truslen om et massivt militært angreb, forsvundet.
Men nye konflikter har hurtigt meldt sig, det er blevet hverdag, begiven
hederne i Moskva for en måned siden minder os om, hvor kolossalt store 
problemer vi finder i vores eget nærområde, og hvilken indsats der økono
misk såvel som politisk er brug for.

Det er helt afgørende, at vi nu gennem forpligtende samarbejdsaftaler, 
politisk, sikkerhedsmæssigt og økonomisk, formår at skabe forudsætning
erne for en mere stabil udvikling i Central- og Østeuropa.

De økonomiske og de politiske reformer tager tid. Det er ikke uforståe
ligt, at mange mennesker i Central- og Østeuropa først og fremmest lader 
sig påvirke af omkostningerne ved reformprocessen, fordi de indtil nu kun 
har haft relativt beskedent økonomisk udbytte af udviklingen - om noget 
overhovedet.

Dermed står vi i en situation, der kan give grundlag for nationalistiske, 
populistiske bevægelser med den sikkerhedsmæssige risiko, det indebæ
rer. Derfor er det på det økonomiske område af helt afgørende betydning, 
at vi gennem udveksling af varer og ydelser formår at skabe en bedre 
balance og en stærkere økonomi i Øst- og Centraleuropa.

Skal der skabes politisk ro og stabilitet, er økonomisk vækst og udvik
ling en helt afgørende forudsætning. Det indebærer, at vi må vise vilje til at 
åbne vores markeder for produkter, som de pågældende lande kan frem
stille. Det stiller krav til os selv igen og den økonomiske udvikling og for
nyelse i de nordiske lande, men der er intet alternativ. For enten er vi
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eksempelvis gennem partnerskabsaftaler og investeringer rede til at yde en 
økonomisk indsats, eller også kommer vi til at betale den politiske og sik
kerhedsmæssige pris gennem manglende stabilitet i vores eget nærområ
de, anderledes kan det ikke være.

Sveriges udenrigsminister kommenterede ønsket fra landene i Øst
europa og udtrykte håb om, at den nødvendige sikkerhedspolitiske frem
tidsdiskussion, som føres, ikke bare bliver akademisk, men får en vis grad 
af konkretisering. Det synspunkt er jeg enig i. Der kan ikke være ringeste 
tvivl om, at de baltiske lande har et stærkt og velbegrundet ønske om at 
blive omfattet af kollektive sikkerhedsarrangementer. Det skal vi arbejde 
for, men vi har også en interesse i at fastholde f.eks. et NATO, der er effek
tivt og stærkt, og som betyder, at USA fastholder sit engagement i Europa. 
Det er en klar nordisk interesse. Vi gavner ikke de central- og østeuropæ
iske landes sikkerhed ved at svække det atlantiske forsvarssamarbejde 
uden at have noget at sætte i stedet, der er mindst lige så stærkt og effek
tivt.

Vi hilser med tilfredshed udenrigsministerens synspunkter vedrørende 
udviklingen i Baltikum. Som relativt små lande med store naboer er der 
ingen, der må have større forståelse for de baltiske folks ønsker og for
ventninger end netop vi i den nordiske kreds. Det er på den baggrund, at 
den konservative gruppe til dette møde har fremlagt et forslag, som vi for
venter vedtaget senere i dag, der klart opfordrer de nordiske landes rege
ringer til at forstærke kravet yderligere over for Rusland om en hurtig til
bagetrækning af de russiske styrker i Estland og Letland.

Kort før Sovjets sammenbrud anerkendte Sovjet de baltiske staters uaf
hængighed og selvstændighed, en handling som efter mere end et halvt 
århundredes besættelse af sovjetiske tropper og en massiv undertrykkel
sespolitik var helt nødvendig i retning af sikring af retmæssige vilkår for 
de baltiske landes demokratiske og økonomiske udvikling. Men efter Sov
jets opløsning kom de sovjetiske styrker under russisk kommando, og 
trods anerkendelsen af de baltiske landes selvstændighed befinder der sig 
fortsat et stort antal soldater og enheder i de baltiske lande. Vi er tilfreds 
med, at styrkerne nu er trukket ud af Litauen, men vi vil insistere på, at 
denne tilbagetrækning afsluttes i hurtigt tempo og under ordnede forhold i 
Estland og Letland. Tilbagetrækning af de russiske tropper udgør et meget 
betydningsfuldt skridt for udviklingen af selvstændighed og demokrati i 
de baltiske stater og er en forudsætning for en fortsat positiv udbygning af 
samarbejdet med Rusland. Derfor vil en tilkendegivelse fra Nordisk Råds 
regeringer være et meget vigtigt signal om, hvordan de nordiske landes 
politikere og regeringer vil gøre deres synspunkter gældende i Moskva, og 
det bør ske, uden at der knyttes nogen som helst politiske eller økonomiske 
betingelser hertil. De baltiske stater er i dag suveræne, frie lande, og til fri
heden hører også, at der ikke står fremmede, uønskede soldater i ens land. 
Derfor håber vi, at alle partigrupper i Nordisk Råd vil slutte op om det for
slag, den konservative gruppe har fremlagt.

Ministeren kom i sin tale også ind på betydningen af EF-samarbejdet og 
den nordiske situation. Det er naturligvis de enkelte nordiske lande, som
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selv afgør forholdet til EF. I den konservative gruppe har vi den opfattelse, 
at forhandlingerne om optagelse med de nye ansøgerlande bør fortsætte 
med uformindsket styrke og tempo, og vi håber på, at de fastlagte tids
terminer kan fastholdes.

Det er klart i nordisk interesse, at flere nordiske lande kan samles inden 
for EF. Der findes ikke i dag realistiske alternativer til et Norden, som 
søger indflydelse på og er rede til at påtage sig et medansvar for Europas 
udvikling.

Også det nordiske samarbejde vil have fordel af en afklaring over for
EF, fordi det vil give det nordiske samarbejde fornyet dynamik og vitalitet, 
hvor vi i fællesskab kan udvikle og styrke den nordiske identitet og vore 
fælles værdier, samtidig med at vi præger dagsordenen i det europæiske 
samarbejde.

Vi må aldrig glemme, at isolation ikke betyder, at man er upåvirket af 
den udvikling, der foregår, men alene at man er uden indflydelse på den.

Tak, fru præsident.

Outi Ojala (Vas.) (vänstersocialistiska gruppens talesman): Fru president! 
Efter Warszawapaktens försvinnande från världsarenan står vi alla för 
första gången efter andra världskriget inför en reell möjlighet att skapa en 
ny säkerhetsordning i Europa.

Vänsterpartierna i Norden vill framhäva vikten av att detta tillfälle inte 
går förlorat, utan att alla europeiska stater samt USA och Canada nu aktivt 
utvecklar Konferensen om säkerhet och samarbete i Europa (ESK) som det 
centrala elementet i Europas säkerhetsarrangemang.

Även om Nato i dag kunde spela en viss stabiliserande roll, kan säker
heten i längden inte bero på en exklusiv militärorganisation. Upprättandet 
av Nordatlantiska samarbetsrådet (NACC) kan nog tolkas som ett positivt 
tecken, men vad hela Europa beträffar måste arrangemanget naturligtvis 
vara alleuropeiskt. ESK bör således utvecklas från ett kontaktforum till en 
regional säkerhetsorganisation, som underställs FN. Om denna utveckling 
blir av, kan den leda till en ny blockbildning i framtiden, då staterna utan
för Nato söker sig till nya allianser.

Det finns också klara tecken på att Nato inte kommer att acceptera nya 
medlemmar inom de närmaste åren. Detta borde ge de nordiska regering
arna en bättre chans till diskussioner om den Europeiska säkerhetskonfe- 
rensens framtida roll. Den nordiska EG-fixeringen och Natoivem i östra 
och centrala Europa berövar allt intresse och energi från alleuropeiska sä
kerhetslösningar.

Regeringen i Finland tycks vara redo att ge upp alliansfriheten i och 
med EU-anslutning om unionen förutsätter detta. Vi i Vänsterförbundet 
motsätter oss Finlands medlemskap i Västeuropeiska unionen (WEU) och 
Nato. Det är här intressant att notera hur den allmänna motiveringen till 
Finlands ansökan har ändrats med tiden. Först presenterade "unionistema" 
medlemskapet som en ren ekonomisk lösning, närmast som en räntabel 
investering i framtiden. Nu tycks emellertid flera unionister framhäva EU:s
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säkerhetspolitiska aspekter, som om man hörde dem ropa: "Into the Nato, 
boys, it is now or never!"

Det var väl litet i denna anda minister af Ugglas sade i går, att Norden 
är mer utsatt.

De nordiska regeringarna tycks alla agera som om det bara var att ge
EG.s utrikespolitik en nordisk dimension. Men vad gör regeringarna, om 
medborgarna röstar mot EG-medlemskapet. Var finns alternativen i 
Norge, Sverige och Finland?

Men, vänner, låt den nya ryska forsvarsdoktrinen påminna oss om att 
stormakterna bör bindas i ett alleuropeiskt, kollektivt säkerhetsarrange
mang, om man verkligen vill undvika katastrofala effekter som följd av 
ökad spänning någon gång i framtiden. På så sätt byggs den europeiska 
säkerheten med och inte mot Ryssland.

Om någon nu säger att ESK inte längre duger, då konferensen är död, 
föråldrad, lamslagen eller dylikt, så är han eller hon blind, galen eller de
magog, eller i värsta fall allt detta. Varken medlemskap i en militärallians 
eller neutraliteten kan skydda oss nordbor, om det inte finns avspänning 
och förtroende mellan stormakterna. För detta ändamål behövs ESK, men 
förstås i förnyat skick.

Stater som deltar i ESK måste upprätta ett gemensamt säkerhetsråd 
med befogenheter att förebygga och lösa konflikter. Detta säkerhetsråd bör 
ges rätt att ingripa med politiska och ekonomiska sanktioner mot med
lemsstater som bryter mot vad man kommit överens om i traktaten om en 
ny europeisk säkerhetsordning. Naturligtvis bör ESK-ländema gemensamt 
bygga upp en fredsbevarande styrka i stället för att låta stormakterna kom
ma in med sina nationella interventionstrupper.

Extrem nationalism och rasism kombinerade med ekonomiska svårig
heter och sociala spänningar kan leda till våldsamma sammandrabbningar. 
I Bosnien har det t.o.m. lett till ett blodigt krig som vi alla vet. Men svårig
heter finns det nog också i andra östeuropeiska länder. T.ex. zigenare i 
Rumänien hotas att bli marginaliserade, utstötta och diskriminerade. Inte 
heller Västeuropa är fri från rasism och våldsdåd mot utlänningar.

I de sydliga kuststaterna vid Medelhavet leder den snabba befolknings
tillväxten, som överskrider ekonomins möjligheter att bjuda på arbete och 
t.o.m. mat och dricksvatten under kommande decennier, till instabila rege
ringar och ökning av invandringen till Europa.

Tillgång på mat, dricksvatten, energi o. dyl. kommer att vara viktigt 
under kommande decennier, när läget i många världsregioner blir värre. 
Globala miljöskador kan bara försvåra läget. Högt industrialiserade länder 
kommer nog att ha råd att skaffa mat eller energi utanför sina nationella 
gränser, men de fattiga länderna kan inte det.

De nordiska vänsterpartierna önskar att FN skall spela en aktiv roll för 
att lösa konflikter på ett fredligt sätt. Men även FN bör ändras och anpas
sas till nya förhållanden. Säkerhetsrådet är inte längre bara representativt, 
utan avspeglar förhållandena under de första åren efter andra världskri
get. De nordiska vänsterpartierna tycker att säkerhetsrådets sammansätt
ning följaktligen bör ändras så att det finns permanenta platser för Latin-
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amerika, Afrika, Asien utöver Kina, medan man kan fråga sig om både 
Frankrike och Storbritannien på samma gång borde ha sin egen plats. 
Vetorätten bör också så småningom avskaffas när säkerhetsrådet utveck
las.

FN bör också ha en militärkommitté, fri från stormaktsdominans, så att 
militärstyrkoma som opererar under FN-flaggan också faktiskt är fria från 
nationella särintressen.

Kära vänner! Vänsterpartierna i Norden vill framhäva, att den beväp
nade säkerheten alltid är osäker. En hållbar säkerhet, lik den hållbara ut
vecklingen man talat om i miljösammanhang, kan nås bara genom att man 
aktivt söker lösningar till regionala och globala problem, av vilka de socia
la inte är mindre viktiga.

Statsminister Gro Harlem Brundtland (A): President! "Vil du ha fred, for
bered deg på krig", lyder et gammelt råd i utenriks- og sikkerhetspolitik
ken. I dag er ikke tradisjonell militær venn/fiende-tenkning lenger et til
strekkelig grunnlag for å møte dagens utenriks- og sikkerhetspolitiske ut
fordringer. Det som mer enn noe annet preger vår utenrikssikkerhetspoli- 
tiske situasjon, er usikkerhet - usikkerhet som i stor grad skyldes mang
lende mulighet til innvirkning på en utvikling utenfor våre grenser, som 
stadig mer direkte påvirker vår hverdag.

Samtidig er det slik at det mer enn noen gang er en felles analyse i alle 
de nordiske land av våre utenriks- og sikkerhetspolitiske utfordringer, slik 
at vi nå vil oppleve at den svenske utenriksminister får bred støtte for sin 
redegjørelse her i går.

Skal vi verne om våre velferdssamfunn, må vi søke virkemidler som 
bidrar til å minske den usikkerhet som den enkelte opplever i sin livssi
tuasjon.

To grunnpilarer i våre velferdssamfunn er arbeid og miljø - arbeid som 
er nødvendig for store deler av verdiskapingen, og miljø som er avgjøren
de for vår helse og livsstandard. Ingen av disse grunnpilarene kan tuftes 
bare på nasjonal, nordisk jord. I dag ser vi klarere enn noen gang hvordan 
arbeidsplassene og våre fysiske omgivelser påvirkes av beslutninger og til
tak, eller mangel på slike, utenfor våre grenser. Det kaller på handling. Det 
å skape trygghet i vår hverdag blir mer og mer et spørsmål om å ha inn
virkning på utviklingen utenfor våre egne grenser.

Europa er inne i en dyp økonomisk krise som har ført til at flere men
nesker i dag er uten arbeid enn noen gang tidligere etter annen verdens
krig - trolig 23 mill. i Vest-Europa neste år. Arbeidsledigheten fører til 
usikkerhet om fremtiden og til motløshet og pessimisme. Kampen mot ar
beidsledigheten er den viktigste samfunnsoppgaven i alle de nordiske lan
dene.

Sysselsettingspolitikk er først og fremst det enkelte lands oppgave. Men 
det er klare grenser for hvor mye enkeltland kan oppnå hver for seg. I alle 
deler av samfunnsøkonomien har vi sett en økende internasjonalisering i 
hele etterkrigstiden. Det har gitt oss muligheter til å bygge ut samfunn
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med materiell trygghet for alle. Men med økende gjensidig avhengighet 
mellom landene strekker ikke de tradisjonelle nasjonale styringsinstrumen
tene lenger til. De nye styringsproblemene kan bare løses gjennom et ster
kere internasjonalt samarbeid.

Det er gledelig at det internasjonale samarbeidet om økonomisk vekst 
og sysselsetting i ulike fora er styrket det siste året. På nordisk plan er det 
lagt særlig vekt på tiltak for å bedre kommunikasjonene. Samarbeidet 
mellom EFTA-landene og EF innenfor EF er av avgjørende betydning også 
for de nordiske land. Fellesmøtet mellom finans- og økonomiministrene i 
EF og EFTA i april kan være starten på en meget viktig prosess.

Mens vi nå ser klare tegn på økonomisk oppgang i USA, fortsetter ar
beidsledigheten å øke i nesten alle europeiske land. Dersom ikke den eu
ropeiske utviklingen snus raskt, er det fare for at Europa i lang tid må leve 
med høy arbeidsledighet, med økende sosiale forskjeller som resultat og 
med den risiko dette innebærer for den sosiale og økonomiske stabiliteten 
som sådan. Alvoret i situasjonen betyr at det er behov for å øke innsatsen 
ytterligere.

Derfor må vi utnytte den muligheten som det felles EF- og EFTA-møtet
14. desember i Brussel gir, til å forsterke den prosessen som er satt i gang, 
og til å oppnå konkrete og snarlige resultater. De nordiske landene arbei
der også aktivt for å få mest mulig oppmerksomhet omkring det pågående 
arbeid i OECD med en egen, omfattende sysselsettingsstudie. Dette arbei
det må følges opp med en økonomisk politikk og med tiltak på andre om
råder som bidrar til å løse vårt felles, største samfunnsproblem: å få ledig
heten ned. Norden går inn for et eget toppmøte om sysselsetting i regi av 
OECD til neste høst.

I tillegg til usikkerhet om arbeidsplassen kommer den usikkerhet og til 
dels maktesløshet mange føler overfor de utfordringer vårt naturmiljø ut
settes for. Ikke minst i Norden opplever vi at noen av våre største miljø
problemer skyldes aktivitet utenfor vårt område. Sur nedbør fra sør, vest 
og øst er alvorlig nok, men den største miljøutfordringen er den utilfreds
stillende sikkerheten ved militære og kjernefysiske anlegg i Russland og 
Øst-Europa. I Norge er vi naturlig nok spesielt bekymret for forurens
ningsfarene ved militærkomplekset og atomkraftverket på Kola-halvøya. 
De høyst uforsvarlige lagringsforholdene for radioaktivt avfall er blant de 
forhold som gir stor grunn til uro.

En vellykket innsats for å redusere faren for kjernefysisk og annen for
urensning i nord krever langt mer ressurser i form av kapital og kompe
tanse enn det Russland, Norge eller Norden kan stille opp med. Vi må der
for stadig arbeide for å fremme et bredt internasjonalt engasjement om 
atomproblemene i nord gjennom å trekke med EF, USA, Japan og tunge in
ternasjonale organisasjoner. Barentssamarbeidet har også her en viktig 
oppgave. Innenfor en slik ramme bør det være en stor utfordring for det 
planlagte miljøvemministermøtet neste år å utarbeide en felles miljøstra
tegi for Barentsregionen.

Behovet for internasjonalt samarbeid følger av at forurensninger ikke 
respekterer nasjonale grenser. Det viser seg at det er enklere å komme til
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en slik erkjennelse på miljøområdet enn på andre områder. Like fullt viser 
dagens miljøproblemer at det internasjonale samarbeid fortsatt er utilstrek
kelig. Det er særlig viktig å få til miljøvemavtaler med sanksjonsmekanis
mer. Vi trenger mer internasjonalt samarbeid - ikke mindre - for å få bukt 
med miljøtrusler som skaper usikkerhet for framtiden.

Usikkerheten vi opplever i hverdagen, og mangelen på framtidstro, har 
dessverre medført reaksjoner som ikke er våre samfunn verdig. Mange 
mennesker også i Norden har latt sin frustrasjon og følelse av utilstrekke
lighet gå ut over andre på måter som skaper nye motsetninger. De opere
rer med fiendebilder ut fra ytre kjennetegn som f.eks. hudfarge. Like lite 
som den mest ekstreme nasjonalisme styres av fedrelandskjærlighet, vok
ser rasismen fram av en slags partiell eller betinget filantropi. Felles for 
begge disse ismer er forakten for menneskeverdet.

Vi må bekjempe alle former for fremmedhat og intoleranse i våre sam
funn. Det er en felles utfordring vi er nødt til å ta alvorlig. Ingen kan lukke 
øynene for at situasjonen på arbeidsmarkedet, sterkere flerkulturelt inn
slag, økning i antall flyktninger og asylsøkere og en generell framvekst av 
nasjonalistiske og fremmedfiendtlige holdninger ellers i Europa også gir 
seg uheldige utslag hos oss.

Det trengs innsats på mange hold. På forrige møte i Nordisk Råd, i Oslo 
i mars, understreket jeg behovet for en felles nordisk innsats. Jeg er derfor 
glad for at det foreligger til behandling på denne sesjon et tverrpolitisk 
svensk medlemsforslag om en kampanje for "Norden mot rasisme". Det 
kommer i tillegg til det arbeid som Europarådet har nedlagt, og som ble 
vedtatt på møtet i Wien i oktober.

Til slutt: Jeg tror vi må gjøre det vi kan for å motvirke at den usikkerhet 
mange føler, skaper grobunn for at mennesker søker trygghet og tilhørig
het i f.eks. rasistiske grupperinger. Det er ikke noe svar å la mismotet ta 
overhånd og prøve stenge oss ute fra alt vi misliker i denne verden. Det 
greier vi ikke allikevel. Nei, vi må forberede oss på å møte usikkerheten 
ved å satse mest mulig på forpliktende internasjonalt samarbeid. Jeg kan 
ikke se at vi er tjent med å overlate til andre å bestemme over forhold som 
vi vet skaper usikkerhet hos oss.

Statsminister Davíð Oddsson (Sj): Fru præsident! Det er et faktum, at den 
kolde krig er over. Derimod er det noget vanskeligere at give en forklaring 
på eller en analyse af den situation, der nu er opstået, fordi den stadig ka
rakteriseres af uvished. Hele den offentlige debat om forandringerne, der 
er sket og kan tænkes at ske, og de forskellige regeringers bestræbelser på 
at lægge en kurs afspejler disse tilstande.

Selv om der er grund til beskeden optimisme, kan de nuværende til
stande i Europa vise sig at være betænkelige. De problemer, der skal løses, 
kan i mange tilfælde blive så omfattende og komplicerede, at enkelte lande 
eller etniske minoriteter søger deres egne løsninger, mere eller mindre på 
bekostning af stabiliteten i hele Europa.
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Det står efterhånden klart, at der er forskel på, hvor gode resultater de 
forhenværende kommunistiske stater i Central- og Østeuropa opnår under 
opbygningen af en demokratisk regeringsform og overgangen til markeds
økonomi. De må alle kæmpe med gigantiske økonomiske vanskeligheder, 
som til en vis grad bidrager til den fortsatte deling af vor verdensdel. I 
mange tilfælde er man uenige om grænserne, om en fortsat forening af sta
terne eller selvstændighed for nogle dele af disse landes vedkommende; 
for slet ikke at tale om de problemer, der opstod under kommunismen, 
f.eks. den alvorlige forurening og spredningen af atomvåben. Alt dette bi
drager til en vedvarende usikkerhed i Central- og Østeuropa.

De mindre østeuropæiske lande har været prisgivet et sovjetisk over
herredømme fra slutningen af Den Anden Verdenskrig, og set fra deres 
synspunkt kan sikkerheden først og fremmest sikres gennem mest mulig 
kontakt til Vesteuropa og specielt til Nordamerika. Mange af disse lande 
har i flere århundreder haft et stormfuldt forhold til Rusland og er meget 
bevidste om den militære magt, som altid har været til stede her.

Den vestlige verden er nødt til at se forholdet mellem de central- og øst
europæiske lande og deres stilling i Europa i en bredere sammenhæng. 
Man er moralsk forpligtet til at imødekomme de nye frie og demokratiske 
landes ønsker og forventninger, men det er ligeledes klart, at hverken 
Central- og Østeuropas eller Vesteuropas sikkerhed kan sikres ensidigt på 
bekostning af russiske interesser. Det er der da heller ikke hverken grund 
til, eller intentioner om, under de nuværende omstændigheder. Den rus
siske regering får ikke medbestemmelsesret i central- og østeuropæiske an
liggender, og valget står ikke mellem Ruslands isolation og muligheden for 
at yde politisk og økonomisk støtte til de mindre lande i vor verdensdel. 
Man må forsøge at udnytte den styrke, som Rusland er i besiddelse af, til 
hele Europas fordel ved i endnu højere grad at styrke de bi- og multilate
rale forbindelser mellem den østlige og vestlige del af denne region.

I løbet af de nærmeste år vil det vise sig, på hvilken måde organisatio
ner og institutioner i den vestlige verden vil nærme sig Central- og Øst
europa, og i den forbindelse opstår forskellige spørgsmål: I hvor høj grad 
opnår landene medlemskab af NATO, EU eller Vestunionen? Hvordan bli
ver forholdet mellem disse organisationer og fælleseuropæiske institutio
ner som CSCE og Europarådet? I hvor høj grad er en sammenslutning på 
institutionsniveau ønskelig? Hvordan bliver FN's rolle i fremtiden? Efter
hånden som de nordiske lande tager mere aktiv del i den europæiske inte
grationsproces med direkte medlemskab af EF, gennem EMU og gennem 
medlemskab af eller tilnærmelse til NATO og Vesunionen, er de i stigende 
grad tvunget til at finde svar på sådanne spørgsmål.

Afslutningen af den kolde krig har ført til en voksende og kritisk revi
sion af de traditionelle sikkerhedspolitiske synspunkter. Den holdning, at 
sikkerheden garanteres i takt med udbredelsen af den demokratiske rege
ringsform og respekten for menneskerettighederne, bliver stadig mere al
mindelig. De nordiske landes gode renommé på dette område er meget 
værd, og de 5 lande har noget tilbyde omverdenen med deres fælles erfa
ring, noget, som kunne blive Nordens bidrag til at skabe større sikkerhed
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for de kommende generationer. Alt dette gør det muligt for de nordiske 
lande at påvirke næste århundredes Europa i langt højere grad, end deres 
relativt beskedne størrelse giver anledning til at forvente, ikke mindst for 
den nordlige del af Central- og Østeuropa.

Omvæltningerne i Europa efter den kolde krigs afslutning har haft en 
betydelig og direkte indflydelse på de nordiske landes stilling. Man kan si
ge, at de 5 nordiske lande potentielt, og på en vis måde også reelt, var pla
ceret i frontlinjen i den idelogiske kamp og under de militære stridigheder, 
der herskede dengang. Den nuværende uvished markeres ikke mindst i 
den nordiske region. Den militære sovjetiske trussel findes ikke længere, 
men alligevel er en betydelig russisk militærstyrke på Kolahalvøen og ved 
Nordatlanten en realitet. Grænser er blevet åbnet, samkvemmet er blevet 
forbedret og forøget, men samtidig er der dog større risiko for, at følgerne 
af de politiske og økonomiske vanskeligheder i dele af Central- og Øst
europa får direkte indflydelse på de nordiske lande. Vi har opnået en åb
ning i kontakten med vore naboer mod øst, som vi længe har higet efter, 
men vi har samtidig fået bekræftet vore formodninger om en frygtelig ke
misk og radioaktiv forurening ved Nordens dørtærskel.

I Island har man, som andre steder, forsøgt at evaluere konsekvenserne 
af de ændrede forhold og vende blikket fremad. Ingen savner den kolde 
krigs negative stabilitet, men førnævnte usikkerhedstilstand vækker unæg
telig nogen bekymring.

Når den islandske regering bestræber sig på at reagere på de ændrede 
forhold, lægges der vægt på, at Islands særstilling ikke må føre til isolation, 
men det afhænger naturligvis først og fremmest af islændingene selv og 
vor deltagelse i regionalt og internationalt samarbejde. Det er klart, at Is
lands medlemskab af NATO, vedligeholdelsen af den transatlantiske for
bindelse og det bilaterale forsvarssamarbejde med USA er og bliver grund
laget for den islandske sikkerhedspolitik, og Islands associerede medlem
skab af Vestunionen er komplementært i denne sammenhæng.

Den almene definition af sikekerhedsbegrebet er blevet mere kompleks 
i de sidste år end tidligere, ikke mindst under den voksende debat om 
miljøspørgsmål. Dette er en selvfølge for et land, der bygger alt på udnyt
telsen af havets levende ressourcer. Den islandske regering nærer et stort 
håb om, at det må lykkes for FN 's generalsekretær at bidrage til ratifice
ringen af FN 's havretskonvention gennem en rammeoverenskomst om al
ment medlemskab, så denne vigtige sagsgruppe bliver organiseret på in
ternationalt niveau uden internationale stridigheder. Det er ligeledes vig
tigt, at der opnås resultater ved FN 's forhandlinger om internationalt hav
fiskeri, og at man finder frem til en fornuftig udnyttelse af de fiskebestan
de, der findes, både i de enkelte landes fisketerritorier og i verdenshavene.

Ifølge Havretskonventionen går man ud fra et forstærket regionalt 
samarbejde om forholdsregler med hensyn til fredning og fiskerikontrol, 
og konventionen anviser udveje til at følge de vedtagne forholdsregler op. 
Den islandske regering er parat til at samarbejde med alle interesserede 
landes regeringer, så der på rundens næste møde kan opnås resultater,
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som kan accepteres af både kyststaterne og de stater, som driver interna
tionalt havfiskeri.

Denne session er et bevis på, at der er skabt et nyt grundlag for et tætte
re udenrigspolitisk samarbejde mellem de nordiske lande efter afslutnin
gen af den kolde krig, men samtidig må vi dog være opmærksomme på, at 
udviklingen i de nærmeste år ikke må medføre, at der bliver uro og opløs
ning i det nordiske samarbejde. Det vil naturligvis påvirke det nordiske 
samarbejde, hvis Finland, Norge og Sverige går ind i EU, men som uden
rigsminister Margaretha af Ugglas påpegede i sin tale, findes der næppe 
nogen andre lande i verden, som har en så nær tilknytning til hinanden 
som de nordiske.

I Island er vi overbevist om, at vort fælles syn på og vore fælles interes
ser inden for politik, økonomi, miljøspørgsmål og kultur vil betyde, at det 
nordiske samarbejde tilpasser sig de ændrede forhold. Der vil stadig være 
et vigtigt forum for alle de nordiske lande til samråd og udformning af en 
fælles politisk kurs.

Udenrigsminister N iels Helveg Petersen (RV): Hr. præsident! Jeg vil gerne 
til indledning sige tak til min svenske kollega, den svenske udenrigsmini
ster, for indlægget i debatten i går. Indlægget er et glimrende grundlag for 
debatten i dag.

Norden er på mange måder i færd med at tilpasse sig udviklingen i det 
øvrige Europa. EØS-aftalen er et udtryk for det, og det samme gælder de 
nordiske landes forhandlinger om medlemskab af EF - eller Den Euro
pæiske Union, som det jo nu hedder efter den 1. november.

Maastricht-traktaten i sig selv er jo også en reaktion på forandringerne i 
omgivelserne. Den indvarsler nye tider for de nuværende tolv medlems
lande bl.a. på det udenrigs- og sikkerhedspolitiske område.

Det Europæiske Råds møde i Bruxelles den 29. oktober udvalgte fem 
områder som fælles aktioner for Den Europæiske Union.

Det første område omfatter bestræbelserne for at fremme stabilitet og 
fred i Europa. Den konkrete indsats vil bestå i etableringen af en stabili
tetspagt, der skal løse udestående minoritetsproblemer i Europa.

De øvrige fire emner retter sig alle mod geografiske områder: Mellem
østen, Sydafrika, det tidligere Jugoslavien og Rusland.

I Mellemøsten vil De Tolv med politiske, økonomiske og finansielle 
midler arbejde for, at der opnås en samlet og holdbar fredsplan. Som led i 
denne bestræbelse mødtes i går EF's udenrigsministre med PLO's formand, 
Arafat, for at drøfte, hvordan De Tolv rent praktisk kan kanalisere den 
meget betydelige bistand, der er stillet til rådighed som støtte for fredspro
cessen.

I Sydafrika vil indsatsen bestå i støtte til fredelig overgang til demokra
ti, hvor sorte og hvide kan leve i fred med hinanden. De Tolv vil deltage i 
forberedelse af og overvågning af valghandlingerne.

EF vil fortsat medvirke til at finde en varig løsning på konflikten i det 
tidligere Jugoslavien. Hvis parterne når til enighed om en forhandlingsløs-
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ning, vil EF deltage i gennemførelsen af fredsplanen. Vi vil yde en særlig 
indsats for at få den humanitære bistand frem til civilbefolkningen i Bos- 
nien-Hercegovina.

Endelig besluttede Det Europæiske Råd at støtte den demokratiske pro
ces i Rusland. De Tolv vil imødekomme de russiske ønsker om udsendelse 
af observatører til at overvåge parlamentsvalgene i december.

Lad mig føje til, at om få dage, den 11. november, holdes det første top
møde mellem den russiske præsident, præsidenten for Kommissionen og 
formanden for Ministerrådet. Det sker i Moskva. Det er en udløber af be
slutninger på topmødet i København, at der skal holdes regelmæssige 
møder på det højeste niveau i forholdet mellem Den Europæiske Union og 
Rusland.

Det er også udtryk for Den Europæiske Unions ønske om forbedret 
samarbejde med Rusland, at der nu gøres stærke anstrengelser for at fær
diggøre en partnerskabs- og samarbejdsaftale mellem EF og Rusland. 
Færdiggørelsen af denne aftale skulle gerne ske forud for de russiske valg 
som udtryk for den støtte til den demokratiske proces i Rusland, som 
Europa føler sig forpligtet på.

På topmødet diskuteredes også udvidelsen af EU. Der var enighed om 
at fremskynde forhandlingerne mest muligt. Forhandlingerne skal være 
afsluttet 1. marts 1994, således at ansøgerlandene kan optages i Den 
Europæiske Union den 1. januar 1995. Topmødet bekræftede hermed be
slutningen fra topmødet i København.

Udvidelsen vil i sig selv være en vitaminindsprøjtning for det euro
pæiske samarbejde. Vi har alle noget at tilbyde; vi drager også alle sam
men fordel af det. Opgaven består nu først og fremmest i at få afsluttet op- 
tagelsesforhandlingeme med et positivt resultat, der siden hen kan danne 
et godt grundlag for beslutningsprocessen i hvert af ansøgerlandene.

Forud for topmødet havde der mellem De Tolv været en debat om EU’s 
institutioner. Resultatet af topmødets debat blev yderst tilfredsstillende. 
EFTA-landene kan optages på grundlag af den nuværende traktat. De in
stitutionelle ændringer, der skal foretages, er alene den type institutionelle 
ændringer, som er nødvendiggjort af, at medlemskredsen udvides fra tolv 
til seksten.

Så langt, så godt. Mulighederne er der nu; døren står åben. M en lad 
mig understrege, at datoen 1. marts skal tages helt alvorligt. Der skal nu 
for alvor pres på forhandlingerne. 1. marts er ikke startskuddet, er ikke be
gyndelsen, det er en slutdato. Der bliver behov for overordentlig stor be
slutsomhed og tempo i forhandlingerne. Sådan beslutsomhed har ansøger
landene hidtil vist, men der bliver også hårdt brug for det i de kommende 
måneder.

Den danske holdning til udvidelsesspørgsmålet er fuldstændig klar. Vi 
er overbevist om, at jo flere nordiske lande der er med i EF, jo mere vil vi 
sammen være i stand til at præge udviklingen i hele Europa med nordiske 
synspunkter. Det er det, der er hovedsagen. Det er det både ud fra et na
tionalt og et europæisk synspunkt, og det er det både ud fra et økonomisk 
og et sikkerhedsmæssigt synspunkt.
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Nyby (SDP): Fru president! Nordiska rådet är numera, kors i taket, ett 
etablerat forum för en mångsidig nordisk debatt om utrikes- och säker
hetspolitik. Ännu för tre-fyra år sedan hade en sådan debatt varit värre än 
en svordom i kyrkan.

Den gamla makt- och terrorbalansen mellan NATO och Warzsawa-pak- 
ten är borta. Nya europeiska utrikes- och säkerhetspolitiska samarbets- 
mönster håller på att ta form. I Norden eftersträva vi att definiera vår roll 
och ställning i det nya säkerhetspolitiska landskapet.

Den nya och osäkra situationen utgör dessvärre en bra grogrund för yt
liga och populistiska utspel. NATO, NACC och WEU är begrepp som 
många bollar med en häpnadsväckande nonchalans. I Finland har vi fått 
en diskussion på nacken om ett eventuellt finländskt NATO-medlemskap.

De som väckt diskussionen har inte själva någon åsikt i frågan. De tyck
er bara i största allmänhet att "vi kan diskutera den". Från socialdemokra
tisk sida säger vi: "Frågan om ett finländskt NATO-medlemskap är inte ak
tuell." Men för säkerhets skull bör man kanske tillägga att vi lever i en tid 
då man aldrig skall säga aldrig.

Det är glädjande att partiordförande Ingvar Carlsson i offentligheten 
bidragit till att sortera upp och lägga sordin på den finländska NATO-dis- 
kussionen. NATO är inte intresserat av nya medlemmar. NATO analyserar 
frågan i ett större europeiskt perspektiv, ur ett euroatlantiskt perspektiv, 
för att låna en av de många nya, diffusa termerna i finländsk utrikespolitik.

Den instabila situationen i Ryssland och i Finlands närområden gör att 
man i stället för att slå varandra i huvudet med en NATO-debatt borde 
stöda Rysslands utveckling och demokratisering. Den utrikespolitik som 
Finland så framgångsrikt bedrivit under efterkrigstiden har baserat sig på 
en djup insikt om geografiska och realpolitiska realiteter.

På samma sätt som Finland tillämpade en framgångsrik neutralitetspo
litik under det kalla krigets dagar har vi ingen anledning att i det nya sä
kerhetspolitiska landskapet bidra till att skapa en ordning som utesluter 
Ryssland och våra närområden.

Det är därför klokt att sätta NATO-debatten i malpåse och i stället ägna 
tid och krafter åt den viktigaste utrikespolitiska frågan: medlemskapet i 
den Europeiska Unionen. I Finland har den utrikes- och säkerhetspolitiska 
dimensionen betonats mycket under senare tid. På en del håll vill man se 
EU som en militär garant när och om Finlands östgräns samtidigt blir EU:s 
östgräns mot Ryssland.

Det är viktigt att slå fast att Finland inte söker några militära garantier i 
EU. Finland söker primärt en koppling till en sådan europeisk gemenskap, 
som bäst garanterar en stabil och fredlig utveckling. Finland och Sverige 
skulle som medlemmar i EU själva bära ansvaret för sina försvar. Nordiskt 
säkerhetspolitiskt samarbete sker bäst inom ramen för EG och inom KSSE- 
processen.

Medlemskap i den Europeiska Unionen innebär inte ett medlemskap i 
en militär allians enligt Maastricht-avtalet, men ett deltagande i ett gemen
samt utrikespolitiskt och säkerhetspolitiskt samarbete som bygger på en
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hällighet i alla viktiga frågor. Medlemskap i EU innebär i sig ökad säkerhet 
i Europa.

De lösningar som Sverige och Finland så småningom kommer fram till 
har betydelse för den nordiska balansen i sin helhet. Det paradoxala är ju, 
om man får tro opinionsundersökningarna, att det kan gå så att Finland 
genom en folkomröstning godkänner ett EU-medlemskap, medan man i 
Sverige och Norge kanske säger nej. Om så sker kommer det nordiska 
samarbetet att ställas i en ny dager.

Fru president! Jag uppmanar de nordiska statsministrarna att tillsätta 
en nordisk kommission för att i samråd värdera Nordens förändrade utri
kespolitiska och säkerhetspolitiska roll och ställning i det nya Europa. Sä
kerhetspolitik i dag är ju  inte enbart militära frågor eller avancerad vapen
teknik. Den omfattar också miljöpolitik, kommunikation, ekonomi, fördel
ningen av välståndet och flyktingpolitik, bara för att ta några exempel.

Komstedt (m): Fru president! Det är helt naturligt att Nordiska rådet i en 
utrikespolitisk debatt uppehåller sig kring frågor som gäller Nordens 
framtid i ett allt starkare integrerat Europa. De senaste årens snabba scen
förändringar har gett nya förutsättningar och ändrade förhållanden för det 
nordiska samarbetet, som vi än så länge endast lagt fast de formella ram
arna för, men vilkas reella innebörd vi ännu av naturliga skäl inte kan 
bilda oss en klar uppfattning om. Jag syftar särskilt på det förhoppningsvis 
snart ikraftträdande EES-avtalet och på Finlands, Norges och Sveriges 
framtida medlemskap i EG.

Jag vill emellertid här rikta uppmärksamheten på den form av mellan- 
statligt samarbete som det nordiska samarbetet representerar. Jag gör det i 
känslan av att vi inför de stora förändringar som förestår inte tillräckligt 
beaktar de erfarenheter som det nordiska samarbetet erbjuder. Att Norden 
redan i en dryg mansålder varit en långt integrerad region i Europa med 
passfrihet, gemensam arbetsmarknad och likabehandling i fråga om social 
trygghet som hörnstenarna i samarbetet upplevs av gemene man som så 
självklart att vi inte ens reflekterar över detta längre. Och ändå bör vi be
sinna att det nordiska samarbetet inte har kommit som en skänk från ovan. 
Det representerar i stället ett mångsidigt, stundom tålamodskrävande 
samarbetsområde som utvecklats utan överstatliga regler men i en allt 
starkare förvissning om att små länders intressegemenskap kan ersätta och 
överbrygga århundradens split och stundom krigiska relationer. Det nor
diska samarbetet kan förvisso lyftas fram som samarbetsmodell också för 
andra regioner i Europa.

Nordiska rådet är unikt som samarbetsorgan också i så måtto, att både 
regeringar och parlament är samarbetsparter i rådet. Den dimensionen gör 
det också naturligt att rådets inriktning och verksamhetsformer ändras och 
moderniseras i nära samarbete mellan regeringarna och parlamenten. Den 
av statsministrarna igångsatta nyvärderingen av det nordiska samarbetet 
har varit viktig och värdefull även för Nordiska rådet, eftersom den på ett 
klarläggande sätt har visat på möjligheterna men även på nödvändiga be-
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gränsningar i det fortsatta nordiska samarbetet i det europeiska integra
tionsperspektivet.

Statsministrarnas bedömning av det nordiska samarbetets framtid är 
positiv, och Nordiska rådet har redan instämt i denna bedömning. Samti
digt har rådet under det gångna året haft tillfälle att praktisera den ökade 
budgetmakt som man länge krävt och som regeringarna numera gått med 
på. Den av statsministrarna förordade nysatsningen på det kulturella sam
arbetet, som tyvärr måste ske genom nedskärningar på andra områden 
eftersom budgeten inte tillåts öka, har på det stora hela godtagits av rådet, 
om än med viss vånda. Det länder emellertid till eftertanke att rådet, detta 
första år som den ökade budgetmakten skulle praktiseras, inte lyckades 
komma till fullständig enighet. Med den ökade makten följer också ett ökat 
ansvar. Detta borde alla i rådet ha besinnat. Jag anser vidare att det är vik
tigt att vi även i det nordiska samarbetet iakttar stor försiktighet med utgif
terna, och lika viktigt är det att Nordiska rådet gör sådana omprioritering
ar som situationen kräver. Den förr ofta prövade modellen att på nordisk 
väg ta fram resurser som man på hemmaplan fått avslag på bör en gång 
för alla avskrivas. Det kräver det trängda budgetläget i alla länder. Samti
digt är detta inget hinder för att vi vidareutvecklar det nordiska samarbe
tet på områden av gemensamt nordiskt intresse såsom miljöpolitik, energi 
och utveckling av infrastrukturen.

Utrikespolitiken var länge tabu i Nordiska rådets verksamhet men har 
sedan den politiska kartan i Europa ritats om förts in även i rådet. Vid no
vembersessionen i fjol infördes en ny ordning innebärande att en av ut
rikesministrarna lämnar en redogörelse i rådet och därpå följer en general
debatt. Detta är givetvis i takt med tiden: det nordiska samarbetet är ju  en 
del av det europeiska och det övriga internationella samarbetet. Men vad 
som är viktigt är att rådet självt inte börjar plöja egna fåror på det utrikes
politiska fältet utan att man följer de linjer som regeringar och riksdagar 
slagit fast. Tyvärr blev premiäråret för rådets del inte helt lyckat. Jag syftar 
på inbjudan av talmannen i det ryska parlamentet. Som talman i de obero
ende staternas samvälde, OSS, deltog Chasbulatov i Oslosessionen. Redan 
då ifrågasattes hans närvaro på många håll. Att samme person därefter 
fick en inbjudan också till denna session var en rejäl omdömeslöshet, som 
dessvärre kastar skugga över Nordiska rådets förmåga att handha frågor 
med en utrikespolitisk dimension. De moderata medlemmarna i den sven
ska delegationen har kritiserat det inträffade. Fadäsen uppmärksammades 
också på många håll i den svenska pressen, som ansåg sig ha starka skäl 
att tvivla på rådets omdömesförmåga. Vi borde ha besparats detta klaver
tramp som tyvärr - och denna gång befogat - gav rådets belackare mera 
vatten på deras kvarn. Nordiska rådet bör dra lärdom av det skedda och 
se till att rådets utomnordiska kontakter i fortsättningen bedrivs i överens
stämmelse med den officiella politiken i våra länder.
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Ranveig Frøiland (A): President! Europaspørsmåla står sentralt i dagens 
utanriksdebatt. Det er naturleg, for det er no det frie etterkrigs-Europa blir 
forma. Det vil setja mange tilvande førestellingar på harde prøver i tida 
som kjem.

Etter den kalde krigen er slutt er det uvissa som no er vår store fiende. 
Det er uvisse som er knytt til sosial oppløysing, til fattigdom, til miljøøyde
leggingar og nasjonalisme. Altfor mange folk må flytta frå landa sine i dag, 
og eit kjenneteikn for folk som er på flukt, er uvisse. Og kva skjer med folk 
som er usikre? Jo, dei sikrar seg sjølv, dei slår ring om sitt eige. Og på 
mange måtar er dette forståeleg, men det kan og gje grunnlag for nasjona
lisme og i sin tur rasisme.

Politisk må vi gje folk tryggleik, men då må vi skapa alliansar over lan
degrensene. Vi kjenner i dag eit EF som er i endring, og det er den røynda 
vi må halda oss til, det er her vi kan koma med vår innverknad.

I dei siste åra har spørsmålet om kva EF har å seia for internasjonalt 
miljøvernsamarbeid stått sentralt. På begge sider i EF-debatten har ein 
prøvd å bruka miljøvern som argument for sitt syn. Eg for min del vil un
derstreka at EF-medlemskap ikkje er nokon trylleformel som på ein 
augneblink får alle miljøproblem til å fordufta, korkje i Norden eller i 
resten av Europa. Miljøutvikling i Norden er ikkje avhengig av EF-med
lemskap som sådan, men av den politiske viljen til å prioritera miljøomsyn 
som dei europeiske landa i fellesskap klarer å mobilisera i åra som kjem.

Vi kan ha sjølvråderett over våre eigne miljøproblem, men vi er ikkje 
tente med å tvihalda på sjølvråderetten dersom vi skal klara å løysa dei. 
Miljøproblema er så nært knytte til og vevd inn i utviklinga på tvers av 
landegrenser og samfunnssektorar, at vi må løfta i flokk.

Nettopp i forhold til ei slik problemstilling har EF ein styrke. EF-samar- 
beidet vil - i større grad enn i samarbeidet om enkeltståande miljøavtalar - 
omfatta ei rekkje sektorar som har mykje å seia for den totale miljøutvik
linga. Dette vil i praksis gje oss betre sjansar til å få til - på internasjonalt 
nivå - det som i mange år har vore hovudmålet i miljøpolitikken vår, nem
leg integrasjon av miljøomsyn i alle sektorar.

Eit anna poeng er at miljøkrav i stigande grad gjeld vilkår på markna
den. EF utarbeider miljøreglar som allereie i dag legg rammevilkår, ikkje 
berre for eigen industri, men og for vår industri. Desse reglane er i nokre 
tilfeller dårleg tilpassa våre naturforhold, vår industristruktur og folketett
leik i Norden. Dette skuldast neppe ond vilje, men rett og slett at det ikkje 
finst nokon rundt bordet som talar vår sak.

I vår heimlege Europa-debatt får eg av og til ei kjensle av at det berre er 
vi som er opptatt av miljøet, medan millionar av menneske som bor i EF- 
landa, er reine sinkar på området. Det er sjølvsagt ikkje riktig. EF er i ferd 
med å få skikk på sin miljøpolitikk. Store befolkningskonsentrasjonar i 
sterkt industrialiserte område har hatt sin miljøpris, og det har påskunda 
kravet om ambisiøse miljømål. Europa-debatten er levande og i EF-landa, 
og sett i forhold til alle menneska som er klumpa saman på kontinentet, 
har vi massevis av plass og relativt handterlege miljøproblem her i Nor-
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den. Det skulle då berre mangla at dei var mindre interesserte i sitt miljø 
enn vi er i vårt.

EF-medlemskap vil gje oss eit sett med moglegheitar for å oppnå noko 
positivt for Europas miljø. Men moglegheitane må gripast for at vi skal 
kunna omdanna dei til realitetar.

Rossi (Kesk.): Fru president! När socialismen i Sovjetunionen nu har fallit 
och det politiska, ekonomiska och säkerhetspolitiska systemet i Östeuropa 
ändrat karaktär, måste vi här i Norden och i hela Europa utvärdera den 
nya situationen på nytt och på alla nivåer.

Särskilt Sveriges och Finlands ställning har kommit upp till diskussion 
och man har ifrågasatt vår neutralitet - och den militära alliansfriheten. Ni 
när medlemsförhandlingarna med den europeiska unionen pågår, får vi 
råd från många olika håll. Man försöker också skapa en bild av att med
lemskap i EU skulle binda medlemsländerna till olika militärpolitiska sy
stem, som WEU och Nato.

Också i den finländska debatten har man framfört krav på att Finland 
måste anslutas till västeuropeiska säkerhets- och militärpolitiska organisa
tioner.

Enligt min uppfattning måste Finland hålla sig militärpolitiskt allians
fri, oberoende av ett eventuellt medlemskap i den europeiska unionen. Fir 
lands ställningstagande i sin medlemsansökan till EG grundar sig på detts 
synsätt, och vi kan inte ändra den utan nya beslut i riksdagen.

Neutralitet och militär alliansfrihet förutsätter naturligtvis ett eget tro
värdigt försvar, som man inte får skära ned, inte ens under fredstid. Fin
land måste samtidigt fortsätta med att utveckla FN och framför allt ESK 
för att de skall bli verkliga fredsfora innan problemen uppstår.

Det är önskvärt att Finland och Sverige tillsammans kunde fatta också 
säkerhetspolitiska beslut och i fortsättningen hålla sig utanför militära 
allianser. Våra länder bör under integrationsförhandlingama noga över
väga hur långtgående militärpolitiska samarbetsmodeller det finns förut
sättningar för.

Mielenkiintoista on myös Ahvenanmaan nykyiseen demilitarisoituun 
asemaan liittynyt keskustelu. On selvää, että Ahvenanmaa joutuu sopeu- 
tumaan kriisitilanteissa yleisiin suomalaisiin turvallisuuspoliittisiin ratkai- 
suihin, vaikka maakunnan pyrkimys olisikin pysytellä mahdollisten kon- 
fliktien ulkopuolella.

Sinällänsä tällä hetkellä rauhan aikana ei ole tarvetta lähteä muutta- 
maan nykyistä Ahvenanmaan turvallisuuspoliittista asemaa, vaan sen voi 
daan katsoa kuuluvan tulevaisuudessakin itsehallintoalueen perinteiseen 
rooliin.

Turvallisuuspolitiikassa on yleensäkin syytä välttää nopeita muutoksia 
koska se johtaa aina uusiin reaktioihin ja voi olla vaarantamassa Euroopar 
rauhanomaista kehitystä.

Även mitt i alla förändringar måste vi dock hålla i minnet att den geo
politiska ställningen av nuvarande Ryssland och OSS-ländema inte har
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ändrats nämnvärt, även om den politiska situationen har ändrats. Ryss
land är fortfarande en stormakt, som noga bevakar sin säkerhet och fattar 
sina avgöranden på basen av detta. De nordiska länderna bör inte ge nå
gon som helst signal till Ryssland om att balansen i dagens Norden skulle 
ändras.

På lång sikt är det naturligtvis intressant att se om den nordatlantiska 
försvarspakten Nato drar sig från Europa och om vi i denna världsdel får 
ett nytt säkerhets- och militärpolitiskt system som utgår från förhållandena 
i Europa.

Målsättningen bör naturligtvis vara att den fredliga utvecklingen i Eu
ropa skall fortgå oberoende av enstaka störningar. När kontinenten ge
nomgått två världskrig kan man fråga sig, om vi här i Europa och Norden 
är kloka nog att fatta sådana lösningar som stöder freden och förhindrar 
uppkomsten av nya krig?

Den finska delen av Markku Rossis anförande i svensk översättning: 
Intressant är också debatten om Ålands ställning som ett demilitariserat 
område. Det är klart att i krissituationer måste Åland anpassa sig till de 
allmänna finländska säkerhetspolitiska lösningarna, även om landskapet 
gör allt för att hålla sig utanför eventuella konflikter.

För närvarande finns det inget skäl att ändra Ålands säkerhetspolitiska 
ställning, utan den kan också i framtiden betraktas som ingående i själv
styrelseområdets traditionella roll.

Man skall i allmänhet undvika snabba förändringar i säkerhetspoliti
ken, eftersom det alltid leder till nya reaktioner och kan sätta den fredliga 
utvecklingen i Europa i fara.

Sten Andersson övertog härefter ledningen av förhandlingarna.

Anker Jørgensen (S): Fru præsident! Det var Nordisk Råds parlamentari
kere, der var de første til at etablere kontakt med de baltiske lande, til at 
vise interesse for deres problemer, til at lave udveksling og til at hjælpe. 
Nordisk Råd har faktisk sørget for, at Baltikum på et tidligt tidspunkt blev 
sat også på den internationale dagsorden og blev fastholdt dér. Flere af os 
har fremført de baltiske landes problemer f.eks. i Det Europæiske Råd, i 
CSCE-forhandlingeme i Madrid og også inden for EF.

Det er glædeligt, at man nu i de baltiske lande har etableret et Baltisk 
Råd, der i mange henseender er inspireret af, tilskyndet af Nordisk Råd, og 
jeg håber, at vi med dette Baltiske Råd kan få et vedvarende samarbejde.

Den svenske udenrigsminister udtalte sig bl.a. om Rusland og lagde 
åbenbart enorm vægt på at få et klart samarbejde, og at vi skulle passe på 
ikke at få noget modsætningsforhold. Selvfølgelig er jeg enig i den betragt
ning, men det lød næsten, som om der var tale om en svensk tilkendegivel
se, der nærmest var betingelsesløs.
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Jeg vil geme understrege, at det vigtige er det, der bl.a. blev sagt af den 
danske udenrigsminister: at EF får held til at gennemføre et partnerskab 
med Rusland. Og så håber jeg i øvrigt - og siger oven i købet at det er en 
vigtig forudsætning - at Rusland bliver et egentligt demokrati.

Så vil jeg sige, at det er meget vigtigt, at Rusland foretager en tilbage
trækning af tropper fra de baltiske lande. Det skal man gøre også for at 
vise, at man ikke har nogen form for gammel politik i Sovjetområdeme, og 
det skal man kræve som en vigtig forudsætning.

Jeg vil geme sige til det aktuelle forslag, som er fremlagt af den konser
vative gruppe, at det er en meget stærk udenrigspolitisk og sikkerheds
politisk udtalelse. Jeg er ganske enig i, hvad der står i det, nemlig at Rus
land hurtigt og betingelsesløst skal trække tropperne ud af de baltiske 
lande. Jeg er enig i den opfattelse. Men alligevel får problemet mig til at si
ge: Det er vigtigt, at vi fremover sørger for, at der er et organ, der, før vi 
behandler det her ved sessionen, virkelig får en drøftelse af det forslag, der 
skal behandles. Jeg ville have foretrukket, at det var noget, vi kunne have 
gjort i et særligt udvalg, altså et udenrigs- og sikkerhedspolitisk udvalg. 
Det kan vi altså ikke. Men så er det præsidiet, og præsidiet bør have i hvert 
fald sådanne større ting i god tid for at sikre, at det nye, der skal ske, også 
sker på en seriøs fa<;on.

Så vil jeg sige, at Nordisk Råd ikke bare skal være en organisation for 
kulturdebat. Dette kunne man få indtryk af, og det har jeg ærlig talt en 
mistanke om, når statsministrenes rapport taler om, at 50 pct. af alle bud
gettets midler skulle bruges til kulturpolitik. Når man så ved, at budgettet 
ikke steg - det var i det store og hele samme beløb - så er der andre ting i 
samarbejdet, der bliver svækket. Og med respekt for kulturen vil jeg sige, 
at der er ikke andre områder, der skal svækkes, der er tværtimod andre 
områder, hvor aktiviteten skal øges.

Norden og EF er nok det allervigtigste og mest gennemgående problem 
i de seneste års debat. Flvis vi i Nordisk Råd skal klare den opgave at del
tage seriøst i debatten om en udvikling af Norden og Europa, må vi have 
en større service fra embedsmandssystemet i Nordisk Råd. Vi må med 
andre ord sørge for, at der er en sådan service bag os, at vi kan leve op til 
de mange små og store problemer, som vi skal tage os af i forbindelse med 
den europæiske udvikling.

I øvrigt vil jeg også understrege, at udenrigspolitik og sikkerhedspolitik 
er mange ting. Det er også en overnational koordinering af den økonomis
ke politik f.eks. mod den stigende arbejdsløshed, som også statsminister 
fru Gro Harlem Brundtland gav udtryk for. Jeg vil geme understrege, at 
det er utrolig vigtigt som led i en international politik. Det kan meget vel 
være, at opgaven med arbejdsløsheden faktisk er den vigtigste for at mod
virke en overdreven nationalisme, som jo lurer alle vegne i Europa, og som 
har en uundgåelig følgesvend, der hedder racisme. Vi behøver bare at 
tænke på tredivernes uhyggelige udvikling, hvor demokratierne vel nok 
sov, men hvor andre derved kom til at dominere billedet. Og vi ved, hvor
dan det endte.
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Valget står i dag ikke mellem Norden og EF, det står simpelt hen sådan, 
at det er to sider af samme sag. EF har fået de tre største lande, Tyskland, 
Frankrig, England, til at samarbejde, og det betyder også, at vi nok kan 
undgå - eller rettere, det er nærmest utænkeligt, at disse tre lande, der jo 
tidligere har været udgangspunktet for verdenskrige, i 1914-1918 og 1939- 
1945, skulle blive det igen.

De små lande i EF er med til at hjælpe de store lande til en sådan frede
liggørelse. De virker som bindeled og også som en vis magtfaktor i hele 
denne udvikling. Vi kunne ellers risikere en udvikling, der kan ligne det 
jugoslaviske eksempel.

Lad mig sige, at i Europa mangler vi en fælles nordisk stemme, en fæl
les nordisk indflydelse. Den kan kun forbedres, hvis den kommer med ind 
i det europæiske samarbejde og dermed endnu stærkere bidrager til de so
ciale, miljømæssige og fredsfremmende bestræbelser i EF. Derfor er det 
det, der nu er Nordens vigtigste opgave.

Engeli (KF): Fru præsident! Jeg var glad for den støtte, som hr. Anker Jør
gensen gav til det konservative forslag vedrørende de russiske styrker i 
Baltikum; det manglede sandelig også bare andet.

M en jeg var dybt forundret over det forbehold, hr. Anker Jørgensen tog 
derved, at hr. Anker Jørgensen gav udtryk for, at han fandt, at der burde 
være et organ i Nordisk Råd, der behandlede sådanne forslag, før de 
fremsættes. Få har vel stærkere end hr. Anker Jørgensen gennem årene 
gjort sig til talsmand for, at Nordisk Råd kunne være en platform for udta
lelser af udenrigs- og sikkerhedspolitisk art. Et af de allervigtigste spørgs
mål, der melder sig i vores nærområde, er de russiske styrkers tilstede
værelse i Baltikum. Hvad i al verden skulle Nordisk Råd ellers bruges til 
om ikke til at lægge et pres på vores regeringer, for at de forstærker ind
satsen i Moskva for at få disse styrker trukket tilbage?

Jeg er ked af det forbehold, hr. Anker Jørgensen her har taget i forhold 
til forslaget, som jeg forstår at han stemmer for, og jeg vil derfor gerne 
spørge hr. Anker Jørgensen: Hvad er det egentlig i det forslag, hr. Anker 
Jørgensen ønsker skulle ændres? Hvor skulle der ændres i det forslag, for 
at hr. Anker Jørgensen syntes, det var perfekt?

Efter vores, De Konservatives, opfattelse er der en utrolig stor risiko for, 
at det problem, der drejer sig om de russiske styrkers tilstedeværelse, for
svinder af dagsordenen, fordi der kan være store lande, der er mindre in
teresseret i det, og i Moskva har man heller ikke den samme interesse. Der
for er det en nordisk forpligtelse at sørge for, at den sag står højt på dags
ordenen. Hvorfor tager hr. Anker Jørgensen så et forbehold?

Anker Jørgensen (S): Fru præsident! Jeg tror, at hr. Hans Engell om jeg så 
må sige bevidst har overfortolket ikke mit forbehold, men min bemærk
ning om, at fremover tror jeg, det er vigtigt, at der allerhelst er et uden
rigspolitisk og sikkerhedspolitisk udvalg, på samme måde som vi har ud-
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valg om økonomi og mange, mange andre ting. Jeg mener, at det er det 
bedste.

Der har tidligere været forslag fremme om, at man skulle lave et sådant 
udvalg. Det har ikke nydt fremme, men der er til gengæld sket det, at det 
er tillagt præsidiet næsten at virke som et udenrigspolitisk udvalg, og det 
synes jeg er udmærket - så må vi klare os med det. Jeg tror, det havde 
været bedre med et egentligt udvalg.

Når det er sagt, vil jeg sige: Jamen jeg synes, det er vigtigt, især med de 
større sager - og det sagde jeg også - at man skal have dem i præsidiet 
først; ikke før de fremsættes, men de skal fremsættes og man skal kunne nå 
at behandle dem, inden man når frem til sessionen. Det er det, det drejer 
sig om.

Jeg ønsker netop, at vi skal kunne beslutte i denne forsamling, og hvis 
vi skal kunne beslutte store udenrigspolitiske og sikkerhedspolitiske anlig
gender, er det vigtigt, at det er et forum, hvor man kan diskutere disse ting 
igennem, inden man når frem til sessionen. Gerne så tæt som over hovedet 
muligt på sessionen, men dog således, at der er tid til det. Det er det, jeg 
mener er aldeles afgørende: man skal ikke komme stikkende med et 
forslag. Der er ikke noget forbehold til det konservative forslag i dette.

Så vil jeg gerne minde hr. Hans Engell om, at præsidiet har udtalt sig 
meget tydeligt om denne sag for tre år siden, og så er det godt, vi kommer 
igen. Det har man jo også gjort fra vores udenrigsministres side. Det er 
godt nok.

Men tilbage bliver: Der er ikke noget forbehold fra min side, der er fak
tisk tale om en tilslutning og dertil et forslag til en udbygning af, hvordan 
man fremover kan behandle udenrigs- og sikkerhedspolitiske sager.

Engell (KF): Fru præsident! Jeg er glad for, at hr. Anker Jørgensen ube
tinget tilslutter sig forslaget. Som sagt manglede det også bare andet.

Selve det proceduremæssige med hensyn til, hvordan Nordisk Råd be
handler forslagene, er jo teknik. Det forslag drejer sig om politik. Når 
Anker Jørgensen nævner, at det er 3 år siden, Præsidiet ytrede sig i denne 
sag, må vi altså konstatere, at der i allerhøjeste grad er et politisk behov 
for, at vi opretholder presset - ikke bare i forhold til vores regeringer, men 
også i forhold til Moskva. For der står stadig væk russiske soldater i Est
land og i Letland, og de skal ud så hurtigt som overhovedet muligt, så be
tingelsesløst som overhovedet muligt. Og det er jeg glad for at den social
demokratiske gruppe og hr. Anker Jørgensen tilslutter sig.

Anker Jørgensen (S): Fru præsident! Jeg vil gerne udtrykke min glæde 
over, at den konservative gruppe nu endelig og særdeles intenst ønsker at 
diskutere og også beslutte vedrørende udenrigs- og sikkerhedspolitik.

Tak for det! I har været langsomme i optrækket.
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H jörleifur Guttormsson (Ab): Fru præsident! I det år, der er gået siden 
sessionen i Århus i november 1992, hvor man for første gang havde en sik
kerhedspolitisk debat i Nordisk Råd, er der sket forskellige forandringer, 
såvel på det økonomiske område som på den sikkerhedspolitiske arena.

EU-aftalen kommer sandsynligvis på plads til nytår, og dermed bliver 5 
EFTA-lande en del af Unionens indre marked. Med EU-aftalen indgår 4 
nordiske lande i praksis som et vedhæng til Unionens politisk-økonomiske 
system. Det Indre Marked med sin vækstfilosofi, forankret i de såkaldte fi
re friheder, går imod en bæredygtig udvikling på kort og lang sigt, og så 
snart EØS kommer på plads, vil denne udemokratiske traktat præge vor 
hverdag og de nordiske parlamenters arbejdsvilkår.

Vi bør huske, at i det eneste EFTA-land, hvor befolkningen fik lov til at 
sige sin mening om EU-tilslutning ved en folkeafstemning - det vil sige 
Schweiz - bestemte flertallet sig for et nej. Den første opgave for EFTA-lan- 
denes parlamenter bliver at sluge den store EU-pakke nr. 2, som indehol
der over 300 forskellige EU-direktiver, som er blevet vedtaget i Bruxelles 
siden den 1. august 1991.

Maastricht-aftalen er blevet en realitet, og i stedet for De Europæiske 
Fællesskaber har vi nu Den Europæiske Union som et bindende skridt 
mod Europas Forenede Stater. Dannelsen af denne union er lige som EØS 
ikke fast forankret i folkelig vilje, som det tydeligt er demonstreret ved 
folkeafstemningerne i Frankrig og Danmark.

Den danske vælger, ja, hele den danske befolkning, er fra den 1. no
vember blevet unionsborgere, og man lægger op til fælles udenrigs- og 
sikkerhedspolitik i Unionen og fælles politisamarbejde. Unionens central
bank har fundet sit hovedsæde i Frankfurt, og snart begynder man at drøf
te formen for magtbalancen mellem små og store medlemslande.

Det er denne union, som regeringerne i Norge, Sverige og Finland 
gerne vil være med i, og inden for 4 måneder - det vil sige før vi mødes til 
næste session i Nordisk Råd - skal medlemskabsforhandlingeme være 
afsluttet. Men denne gang, modsat det som var tilfældet ved EØS-trakta- 
ten, skal befolkningerne høres ved en folkeafstemning. Det er disse fore
stående folkeafstemninger, som nu bekymrer magthaverne i alle 3 lande. 
Heldigvis er vi i Island tilskuere denne gang, og vi må håbe, at modstan
den mod Unionen holder og bliver forstærket i alle de 3 øvrige lande. Det 
bliver skæbnesvangre tider for alle de nordiske lande, og det er selve 
grundlaget for nordisk samarbejde, som står på spil.

Sikkerhedsargumentet er for nylig blevet draget frem af dem, som pro
paganderer for medlemskab af Den Europæiske Union. Argumenterne 
kunne godt vise hen til tiden før Sovjetunionens kollaps, men nu er det 
usikkerheden om Ruslands fremtid, som skal give stof til truslerne. Det er 
svært at forstå, at nordisk medlemskab af WEU og dens militære indsats 
nu pludselig skal fremme sikkerheden i Norden og hele Europa; konklu
sionen kunne lige så godt være den modsatte. Det er netop Vesteuropas 
omstrukturering til en union, der lukker økonomisk og sikkerhedspolitisk 
for de nye demokratier i den forhenværende Sovjetblok, som er ved at 
danne en ny skillelinje i Europa, hvor vi før havde Jerntæppet. Også det
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halvdøde NATO bruges nu til at accentuere denne nye delelinje. Det er 
netop nu, man burde lægge vægt på fælleseuropæiske sikkerhedsinitiati
ver som Konferencen om sikkerhed og samarbejde i Europa, også i lyset af 
de dystre erfaringer i det forhenværende Jugoslavien.

Præsident! Island har en geografisk særstilling i Europa. Ved starten af 
den kolde krig blev landet knyttet til NATO, og der er stadig amerikanske 
baser med lyttekabler og jægerfly i Keflavik uden nogen som helst mission. 
Det tragikomiske i den islandske situation er, at nu vil amerikanerne redu
cere den militære tilstedeværelse i Island, mens de islandske myndigheder 
ligger på knæ i Washingtom og ønsker status quo, af økonomiske grunde. 
Disse forhandlinger er i øvrigt blandt de mest hemmelige, som er ført i in
ternational sammenhæng i 1993. Efter min mening burde vi snarest lade 
amerikanerne gå deres vej og genoptage vor stilling som et neutralt land 
midt i den nordlige Atlant.

Samarbetsminister O lof Johansson (c): Herr president! Som utrikesminis
ter af Ugglas aviserade i går tänker jag använda detta anförande till att tala 
om kärnsäkerheten i vår omvärld.

Ett flertal östländer har efter kommunismens nederlag sökt och erhållit 
stöd och hjälp från västeuropeiska stater till säkerhetshöjande åtgärder vid 
sina kärnkraftverk. Men behoven är enorma, mätt med Västeuropas krav
nivå, för säkerhetshöjande åtgärder på kärnteknikens område i Östeuropa. 
Vi är bara i början av detta arbete. Kärnenergin tolererar som bekant var
ken svaga stater eller ofullkomliga människor.

Det faktum att LAEA:s verksamhet är avgränsad till den s.k. fredliga 
användningen av kärnenergin är en stor brist. Likaså är det ett problem att 
endast ett fåtal av de östeuropeiska staterna skrivit under Wienkonventio- 
nen om atomansvarighet, vilket i praktiken förhindrar konkreta säkerhets
höjande åtgärder. Annars riskerar den som bistår med dessa åtgärder att 
bli ansvarig, om olyckan är framme. Detta juridiska hinder måste undanrö
jas genom att de aktuella staterna ansluter sig till internationella regel
system samt genomför nödvändiga nationella lagstiftningsåtgärder.

Frånsett åtgärder som rör icke-spridning av kärnvapen och nedrust
ningen som sådan saknas för närvarande internationella organ där risker
na med den militära kärntekniska verksamheten kan hanteras i förpliktan
de former. Det som görs i vårt närområde är oftast av bilateral karaktär.

Nordiska initiativ inom IAEA för att bättre kontrollera den militära 
verksamheten har inte gett resultat. Kämvapenstatema har bl.a. motsatt 
sig att IMO, International Maritime Organization, skulle få hantera säker
heten hos militära fartyg med kämreaktorer ombord. Inom IAEA pågår 
arbetet med en internationell kämsäkerhetskonvention, men kämvapen
statema motsätter sig att annat än civil kärnkraft omfattas av konventio
nen. Detta är klart otillfredsställande.

Kontentan blir att det finns luckor i internationell kontroll och interna
tionellt samarbete på kämsäkerhetsområdet. Tiden medger inte att jag här 
redogör för alla multilaterala verksamheter som äger rum under överinse
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ende av IAEA och NEA (OECD:s kämenergibyrå) respektive G 24-grup- 
pen och den europeiska utvecklingsbanken (EBRD) genom nybildade 
Nuclear Safety Account, där de nordiska länderna bidrar. Totalt har de 
nordiska länderna till detta den europeiska utvecklingsbankens nya organ 
avsatt ca 65 miljoner SEK under förra budgetåret.

Från svensk sida inriktas insatserna främst på de baltiska staterna. M er
parten går till Ignalina-verket i Litauen. Mindre projekt rör Estland, Lett
land, Ryssland, Ukraina, Vitryssland, Kazakstan och Kirgisistan. Samar
betet omfattar bl.a. stöd till tillsynsmyndigheter, överföring av tekniskt 
kunnande samt finansiering av viss säkerhets- och mätutrustning. Förra 
budgetåret avsattes totalt 88 miljoner SEK till detta.

Norge samarbetar med Ryssland dels avseende avfallshanteringen, för 
att klarlägga dumpning m.m. i bl.a. Barents hav och Karahavet, dels avse
ende teknisk utrustning till kämreaktorema på Kolahalvön. Finlands insat
ser inriktas på reaktorerna vid Sosnovyj Bor utanför S:t Petersburg samt 
Kolareaktorema. Från dansk sida har medel avsatts för stöd till bl.a. 
Litauen och Ignalina. Finland, Norge och Sverige klarlägger tillsammans 
problemen kring riskerna för radioaktivt läckage från Sillamäe-dammen 
vid Finska viken.

I de pågående förhandlingarna under Londonkonventionen kommer de 
nordiska länderna att agera kraftfullt för att få till stånd effektivaste möjli
ga beslut för att förhindra att dumpning av låg- och mellanaktivt radio
aktivt avfall återupptas. Miljöministrarna i Norden har nyligen vid ett mö
te varit helt överens i den frågan.

Trots att en hel del åtgärder vidtas via internationella eller bilaterala 
överenskommelser, är det fortsatt högpriorierat att stärka och vidga kon
troll- och samarbetsorganen. Målet måste vara att all kärnteknisk verk
samhet blir föremål för internationell kontroll. Inte minst Tjemobyl-olyck- 
an påvisade att effekterna av katastrofer kan bli omfattande långt utanför 
det land inom vars gränser verksamheten bedrivs.

Kärnkraften som energikälla, kärnkraftens avfall och dess nära kopp
ling till militär verksamhet kräver ständig och hård bevakning varhelst 
den förekommer. Därför är detta en högprioriterad uppgift såväl för en
skilda länder och för samverkan i Norden som i vidare internationella 
sammanhang.

En väsentlig väg för att uppnå detta är att verka för alternativa, miljö
vänliga och resurseffektiva energisystem, som kan reducera beroendet av 
kärnkraften i våra länder och i de östländer som i dag lider av bristfälliga 
kämkraftssystem.

Johan J. Jakobsen  (Sp): Ærede president! Rådssesjonen i Oslo viste med all 
mulig tydelighet at 1990-årene vil bli et tidsskille i det nordiske samarbei
det. Nordisk Råd har gjort et vegvalg hvor det genuine nordiske samar
beidet svekkes til fordel for den europeiske dimensjon.

Klarest kom dette til uttrykk i statsministrenes pressemelding fra sesjo
nen i Helsingfors, hvor en slo fast at de spørsmål som angår de fire frihe-



78 Andra mötet: utrikes- och säkerhetspolitisk debatt

tene og tilgrensende områder primært vil finne sin løsning i andre fora enn 
de nordiske.

Mot denne bakgrunn er det både befriende og for mange sikkert poli
tisk bekvemt at en egen utenriks- og sikkerhetspolitisk debatt nå har blitt et 
fast innslag på Rådets dagsorden.

Men også den utenriks- og sikkerhetspolitiske debatten er preget av det 
vegvalg Rådet har gjort: "Den europeiska unionen ar central for att uppnå 
sakerhet och stabilitet i hele Europa”, var sluttsatsen i gårsdagens rede
gjørelse. Begrepet "internasjonalt samarbeid" er i den nye terminologien 
blitt ensbetydende med "integrasjon", ja selv begrepet "nordisk samarbeid" 
er gitt et nytt innhold. Målet er Den europeiske unionen - EU.

Men hvis det nå var slik at EU virkelig er svaret på den nordiske sik
kerhetspolitiske utfordring og medlemskap i unionen er forutsetningen for 
fred og stabilitet i Europa, må en spørre hvorfor tre nordiske land for tiden 
fører forhandlinger om så trivielle spørsmål som fisk og regionalpolitikk.
Er det i det hele tatt tenkbart at disse forhandlingene ikke skal føre til et 
anbefalt forhandlingsresultat når det skapes inntrykk av at det nærmest er 
freden og sikkerheten i Norden og Europa det forhandles om!

Er det så noen grunn til å anta at EF-unionen virkelig er svaret på vårt 
felles mål om avspenning, stabilitet og fred i hele Europa? Det finnes knapt 
noe historisk belegg for en slik konklusjon. Er det ikke større grunn til å 
frykte at maktkonsentrasjon, integrasjon og overnasjonalitet kan skape økt 
spenning og gjøre konfliktene mer intense?

Fram til i dag har de nordiske land valgt ulike forsvars- og sikkerhets
politiske løsninger. Det er derfor vanskelig å se hvordan de nordiske land i 
fellesskap skal kunne gi EFs felles utenriks- og sikkerhetspolitikk "en nor
disk dimensjon", slik redegjørelsen antydet. En kan iallfall ikke reise denne 
problemstillingen uten å klargjøre hvordan Finlands og Sveriges tradisjo
nelle alliansefrihet og nøytralitet skal virkeliggjøres innenfor EF-unionen.

Den svenske utenriksministeren hadde en positiv omtale av NATOs 
rolle innenfor et europeisk sikkerhetssystem. Og mens en i Norge er opp
tatt av å nedgradere og bagatellisere KSSEs rolle, valgte den svenske uten
riksministeren en langt mer offensiv strategi: KSSE skal forsterkes som or
ganisasjon og utvikles til et europeisk "fredsinstrument".

Bak interessen for NATO ligger et nordisk ønske om at USA skal behole 
sitt engasjement i Europa, sa den svenske utenriksministeren.

Det er ingen grunn til å reise tvil om USAs vilje til til å stå ved sine 
NATO-forpliktelser, slik vi har sett eksempler på i den norske EF-debatten.

"Færre amerikanske styrker i Europa er et uttrykk for et nytt og bedret 
trusselbilde, og ikke et uttrykk for mindre amerikanske forpliktelser over
for Europa", for å sitere den amerikanske forsarsministeren.

Utviklingen i Russland vil i sterk grad påvirke stabiliteten i Nordens 
nærområder. Europeisk sikkerhet må bygges opp sammen med Russland 
og ikke mot Russland, slik det ble formulert i redegjørelsen. Derfor må det 
ikke skapes det inntrykk at NATO nå er i ferd med å skyve sine grenser 
østover. En slik utvikling kan gi næring til de krefter i Russland som mot
arbeider den tilnærming til Vest-Europa som Jeltsin står for. USAs forslag
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om å tilby landene i Øst-Europa en partnerskapsordning er et forsøk på å 
avveie disse landenes legitime ønske om å gardere seg mot usikkerheten i 
Russiands utvikling og ønsket om ikke å utfordre og forstyrre demokrati
seringsprosessen i Russiand.

FN har de senere år fått større autoritet, noe som gjør at verdensorgani
sasjonen bør kunne spille en stadig viktigere rolle som konfliktløser og sta
biliserende faktor i internasjonal politikk. FNs engasjement når det gjelder 
ulike fredsoperasjoner har økt sterkt de senere år, og de nordiske land har 
her spilt en sentral rolle. Dette er et område som burde ligge vel til rette for 
et sterkere nordisk samarbeid. En samordning av den nordiske innsatsen i 
FNs fredsoperasjoner vil bety bedre ressursutnyttelse og være kostnads
effektiv. Den felles nordiske styrken som er sendt til Bosnia, er en nyskap
ning i nordisk samarbeid som bør kunne danne mønster for en sterkere 
nordisk koordinering på dette området.

Nordisk samarbetsminister Norrback (SFP): Värderade president! Jag vill 
sälla mig till kören som har tackat Sveriges utrikesminister Margaretha af 
Ugglas för hennes utrikespolitiska redogörelse i går. Jag kan för egen del 
instämma i hennes anförande.

Det är också värt att notera att när Nordiska rådet för andra gången för 
en utrikes- och säkerhetspolitisk debatt sker detta på det demilitariserade 
Åland. Den snabba omvandlingen i Europa har fortgått sedan mötet i År
hus förra året. I ett historiskt skede som detta är det nödvändigt, att de 
nordiska länderna sinsemellan mångsidigt dryftar utrikes- och säkerhets
politiska frågor.

Förbindelserna de nordiska länderna emellan och den nordiska identi
teten förstärks av förändringarna i vår världsdel. Norden kan göra en be
tydande positiv insats och ge bidrag till kontinentens utveckling i dess hel
het. Tre av våra länder förhandlar som bäst om medlemskap i den Europe
iska unionen. Förhandlingarna förs separat, men våra regeringar har na
turligtvis upprätthållit en nära kontakt med varandra.

Vid EG:s extraordinarie toppmöte i Bryssel för tio dagar sedan beslöt 
man intensifiera förhandlingarna om ett utvidgande av Gemenskapen så 
att dessa skulle kunna slutföras före utgången av februari nästa år. Finland 
är berett att agera enligt de krav, som denna snäva tidtabell ställer. Vi strä
var till ett förhandlingsresultat, som motsvarar vår egen målsättning och 
som Finlands folk kan godkänna.

Utvecklingen i Ryssland har på sistone varken lidit av brist på dramatik 
eller orosmoment. Det har framgått med allt större klarhet hur vitalt det är 
för hela Europa, att en ostörd reformprocess kan säkerställas i landet. Med 
detta i minnet är det att hoppas, att parlamentsvalet i december skall stär
ka den ryska demokratin.

Alla de nordiska länderna upprätthåller nära förbindelser med de bal
tiska länderna. Utvecklingen har varit positiv och samarbetet ökar hela 
tiden. Ur de baltiska ländernas synpunkt intar de nordiska länderna en 
central ställning inte bara som bidragsgivare utan också som handels- och
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samarbetspartners. Vi vill säkerställa, att våra frihandelsarrangemang med 
de baltiska staterna inte äventyras på grund av vårt medlemskap i EU.

En förutsättning för en fortsatt positiv utveckling i Baltikum är att de 
ryska trupper, som fortfarande är kvar i Estland och Lettland, dras bort 
snarast möjligt, men lika viktigt är, att de baltiska länderna själva tar sig an 
integreringen av sina minoriteter i samhället.

Den grundläggande målsättningen för vårt närområdessamarbete är att 
befästa förutsättningarna för en stabil utveckling i Östersjöområdet och 
kring Storkalotten. De nya samarbetsorganen - Östersjörådet, Barentsrådet 
och andra - erbjuder möjligheter till nya former av samarbete och till en 
kontinuerlig och mångsidig dialog med Ryssland. Till de största akuta 
utmaningarna hör de omfattande miljöproblemen och den oroväckande 
låga säkerhetsnivån hos såväl civila som militära kämanläggningar i 
nordvästra Ryssland.

Jag instämmer också i utrikesminister af Ugglas bedömning, enligt vil
ken de nordiska länderna i många avseenden har ett mera utsatt läge än 
tidigare, vilket innebär flera utmaningar men också större möjligheter. 
Detta ger oss framför allt ansvar. Det är med glädje man kan konstatera, 
att detta ansvar burits med framgång i flera större sammanhang. Ett ex
empel har varit Sveriges effektiva sätt att sköta ordförandeskapet i KSSE:s 
ministerråd, en uppgift som löper ut i slutet av denna månad i Rom.

En annan värdefull nordisk insats har varit den norska regeringens och 
utrikesminister Holsts framgångsrika verksamhet i fredsprocessen i Mel
lanöstern. Det avtal som med Norges hjälp kunde förhandlas fram mellan 
Israel och PLO är i alla avseenden historiskt.

Den smärtsamma upplösningen av det forna Jugoslavien, och särskilt 
tragedin i Bosnien upprör och berör oss alla på många sätt. Ett otyglat kri
gande och våld har lett till en allt svårare flyktingsituation, som märks 
också i Norden. De nordiska länderna har sett sitt ansvar genom att delta i 
de fredsbevarande operationerna som FN:s säkerhetsråd föranstaltat. Av 
dessa är den nordiska insatsen i Bosnien den mest omfattande.

Händelserna i f.d. Jugoslavien och de bemödanden som gjorts för att 
komma fram till en lösning har gett upphov till en livlig debatt om utvid
gat fredsbevarande och om s.k. fredsframtvingande verksamhet. Den fin
ländska lagstiftningens ramar har visat sig vara snäva i de nya situationer 
som uppstått. Finlands regering vill skapa förutsättningar för ett deltagan
de i dagslägets alltmer krävande och mångsidiga fredsbevarande uppdrag, 
speciellt i humanitära uppgifter under svåra fältförhållanden. Den är där
emot inte nu beredd på att finländska soldater deltar i fredsframtvingande 
operationer.

Debatten kring fredsbevarandet återspeglar de nya utmaningar, som al
la nordiska och också andra länder ställs inför. Säkerhetsbegreppet har 
snabbt utvidgats till att omfatta nya områden. De nationella och etniska 
problemen, befolkningens ekonomiska och sociala välfärd, brottslighetens 
internationalisering, miljöfrågorna och kärnsäkerheten hör till utmaning
arna på säkerhetens område i dag.
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Dylika icke-militära risker, som kan rubba säkerheten, finns i bakgrun
den för vår bedömning enligt vilken ett möjligt medlemskap i den Europe
iska unionen är betydelsefullt också ur säkerhetspolitisk synvinkel. Vi 
känner oss inte hotade militärt och är inte heller nu i färd med att söka oss 
fram till nya säkerhetsarrangemang. Vår utgångspunkt i EU-förhandling- 
am a är vår militära alliansfrihet och vårt självständiga, trovärdiga försvar. 
Okonstlat men beslutsamt är vi beredda att försvara vårt eget territorium 
och på detta sätt bidra till att befästa säkerheten och stabiliteten i hela 
Nordeuropa.

Det oaktat följer vi noggrant debatten om europeisk säkerhet. Speciellt 
den pågående förändringen av NATO:s roll och dess relationer till länder
na i östra Centraleuropa och till Ryssland är för närvarande föremål för 
intresse. Debatten är viktig och påverkar hela vår världsdels framtid.

Värderade president! Den europeiska säkerheten bör självfallet byggas i 
samarbete med Ryssland och icke emot. Vårt mål är att de central- och öst
europeiska länderna och Ryssland skall vara med och bygga upp denna 
säkerhet tillsammans med de nordiska och övriga västeuropeiska länder
na.

Kjellbjørg Lunde (SV): President! Nordisk Råd drøftar også på denne se
sjonen den kjernefysiske trusselen, ikkje minst den frå Aust- og Sentral-Eu- 
ropa. Den er representert ved gamle og dårleg sikra atomkraftverk, dumpa 
og nedgravd avfall som no blir kartlagt i enorme mengder, dårleg lagra av
fall og dei generelle og uløyste problema som atomavfall stiller oss overfor.

Både i den utanriks- og tryggingspolitiske debatten i dag og i miljøde
batten i morgon vil dette temaet stå sentralt. Men kva er den finske regje
ringa sitt konkrete bidrag i denne samanhengen? Det finske selskapet 
Imatran Voima har inngått avtale med reprosesseringsanlegget i Mayak 
om å sende 25 tonn brukt reaktorbrensel frå atomkraftverket i Lovusa for 
reprosessering, og lasta er, etter det eg kjenner til, alt sendt. Sidan 1981 har 
Finland sendt ca 200 tonn brukt reaktorbrensel til reprosessering i det tid
legare Sovjet. Etter at det radiokjemiske reprosesseringsanlgget ved atom- 
våpensenteret i Mayak har vore ute av drift i 1,5-2 år, er det no gitt løyve 
til kommersiell drift av anlegget - takka vere sendinga frå Finland.

Korleis kan den finske regjeringa sitje stille og vere vitne til at framleis 
drift ved reprosesseringsanlegget vil resultere i enorme nye mengder 
høgaktivt atomavfall, sterk auke i radioaktiv forureining i eit av verdas al
lereie mest forureina område og til at det blir meir plutonium og dermed 
fare for at det kjem på avveger og dermed ytterlegare spreiing av masseøy- 
deleggingsvåpen? Etter mitt skjøn er det både ansvarslaust og umoralsk å 
medverke til at drifta ved anlegget i Mayak blir tatt opp att. Vil den finske 
regjeringa gripe inn og sørgje for at kontrakten mellom Imatra Voima og 
Mayak blir heva?
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Minister Norrback (SFP): Värderade president! I Finland är vi klart med
vetna om det problem som hänger samman med osäkerheten i kämkrafts- 
anläggningama i Ryssland. Vi är också medvetna om de problem som 
sammanhänger med det avtal som vi hade med Sovjet om att Sovjet skulle 
ta hand om avfallet från våra kärnkraftverk i Lovisa.

När det gäller kämkraftsanläggningar i St Petersburg-området och 
överhuvudtaget i vårt närområde i Ryssland har Finland under lång tid 
ställt sakkunnig hjälp till förfogande om hur säkerheten i ryska kärnkraft
verk skall kunna ökas. Men det är inte vi som beslutar när Ryssland skall 
stänga sina kärnkraftverk eller hur Ryssland överhuvudtaget skall sköta 
dem. Men vi ger som sagt sakkunnig hjälp, och där är Imatran Voima, stat
ligt ägt bolag, mycket aktuellt.

I stället för att kritisera varandra i Norden borde vi satsa mer resurser 
för att hjälpa Ryssland att öka säkerheten i kämkraftanläggningar. Sve
riges insats i Litauen är i detta sammanhang värt att notera med ett erkän
nande. Den juridiska ansvarsfrågan har dessutom gett en del problem.

När det gäller avfallet från kärnkraftverken i Lovisa står vi de facto in
för ett nytt problem. Vårt avtal med Sovjet var i och för sig acceptabelt, 
men den situation som nu råder internt i Ryssland medför ökade svårighe
ter och ökar riskerna att sända avfall till Ryssland. Handels- och industri
ministeriet och många andra ministerier är i dag beredda att granska be
slutet för att vi under alla omständigheter skall kunna få bättre garantier 
för säkerheten när det gäller att förvara avfallet. Alternativet är att inte 
fullfölja avtalet utan själv lagra avfallet, som vi gör i fråga om den privat
ägda reaktorn utanför Raumo.

Ragnhild Queseth Haarstad (Sp): President! Det var til den samme saken, 
fordi det vakte en del bekymring i Norge da vi ble gjort oppmerksom på at 
det allerede den 3.november i år ble sendt av gårde et tog med 25 tonn ra
dioaktivt avfall, som, så vidt vi har fått opplyst, skulle til reprosessering i 
Mayak-anleggene i Chelyabinsk. Vi vet at det er et område hvor den ra
dioaktive forurensning er langt større og langt alvorligere enn f.eks. i 
Tsjemobyl-området. Vi vet også at det at Mayak-anleggene kan settes i 
verk igjen, bare vil forsterke ytterligere radioaktiv forurensning i vann. Det 
vil igjen forplante seg til elva Ob, og den renner igjen ut i Karahavet, med 
de konsekvensene det vil ha på lengre sikt. Så det det dreier seg om, er ik
ke hvorvidt vi skal gå inn og si at Sovjet skal stenge sine egne kjemekraft- 
anlegg, slik ministeren var inne på. Det det dreier seg om, er at Finland har 
sendt sitt radioaktive avfall til Sovjet, til et anlegg som har stått i ro i to år, 
og som de nå kan gjenåpne for reprosessering.

Jeg vil da følge opp det spørsmålet som Kjellbjørg Lunde stilte: Er det 
ingen ting den finske regjering kan gjøre for å hindre at Mayak-anleggene 
nå tas i bruk igjen, med de alvorlige langtidskonsekvensene det får?
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Minister Norrback (SFP): Värderade president! Jag vill upprepa att varje 
land fattar sina självständiga beslut om hur de producerar elektricitet eller 
hur de sköter sina industrianläggningar. Det väsentliga, som jag ser det, är 
att vi får tillräckligt hållbara internationella miljöavtal som alla länder kan 
efterleva. Det gäller naturligtvis i synnerhet kämkraftsanläggningar, också 
de militära, som jag hänvisade till i mitt huvudanförande. Våra möjligheter 
i Finland att påverka besluten i Ryssland är begränsade.

Jag noterar att Danmark och Sverige offentligt har inlett en älskvärd 
diskussion om samma tema. Åtminstone Sverige har där hänvisat till sin 
rätt att självt bestämma över sina anläggningar.

Jag vill upprepa att de nordiska länderna kan göra betydligt större ge
mensamma insatser genom att ställa sakkunskap till förfogande när det 
gäller miljövård och när det gäller att skapa större säkerhet vid kärnkraft- 
anläggningar som medför större risker, inte bara i Ryssland utan också 
långt utanför Rysslands gränser. I det avseendet bär vi ett kollektivt an
svar.

När det gäller att leverera avfall från Lovisa har vi i Finland inlett en 
diskussion. Vi skall fortsätta den under alla omständigheter. Jag personli
gen tror inte att vi kan leverera detta avfall, men jag är inte beredd att här 
på hela regeringens vägnar deklarera att vi kommer att ändra vårt system. 
Men jag tror som sagt personligen inte att vi kan göra detta. Vi blir tvung
na att se över frågan, eftersom mottagarlandet inte kan garantera den 
säkerhet som vi rimligen har rätt att kräva när det gäller förvar av avfall.

Kjellbjørg Lunde (SV): President! Eg forstår at Norrback ikkje likar at vi 
tar opp dette spørsmålet.

Når han presiserer så nøye her at kvart land får feie for si eiga dør, og 
presiserer at vi skal stille vår sakkunnskap til rådvelde, så vil eg påpeike at 
det er å prøve å unngå å ta dette som eg påpeikte i mitt innlegg, innover 
seg. På same tid som Norden har gjort ein del og stilt ein del både sakkun
nig og økonomisk hjelp til rådvelde, så veit vi at det er altfor lite. Vi er vel
dig redde for at desse prosjekta er så vanskelege å realisere, og vi veit også 
at ein del av desse problema går det ikkje an å løyse. Lagrings- og proses- 
seringssystema er slik som dei er, og eg påpeikte i mitt spørsmål det som 
er eit faktum, nemleg at det bidraget som Finland no medverkar til gjen
nom å sende dette avfallet, vil gjere faren for spreiing av plutonium endå 
større, med dei alvorlege konsekvensane dette får. Men eg er glad for at 
Norrback uttrykkjer otte for at tryggingssystema ikkje er som dei burde 
vere i Mayak-anlegga og i Russland. Likevel håper eg at denne korte de
batten her kan føre til - og det i all venskapelegheit mellom naboar i Nor
den - at vi tar dette opp, og at den finske regjeringa verkeleg revurderer 
støtten til denne sendinga, for det er denne sendinga som gjer at dette an
legget no kjem i drift igjen, som vi elles kunne unngått.
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Minister Norrback (SFP): Värderade president! Jag tror att en fortsatt inte
gration i hela Europa, med en viss överstatlighet i miljöfrågor, är det säk
raste sättet att garantera en god miljö för kommande generationer i vår 
världsdel. Det gäller inte bara medlemskap i EU utan också integration på 
många andra sätt, speciellt när det gäller miljöfrågor. Jag tror inte att något 
kärnkraftverk i Ryssland stoppas eller sätts i gång beroende på om vårt av
fall från Lovisa sänds till Ryssland eller inte. Det har jag svårt att tänka 
mig. Däremot vill jag än en gång understryka att Finland har ett speciellt 
ansvar för att se till att avfallet inte kommer på avvägar eller används på 
ett sätt som inte är acceptabelt. Det ansvaret har vi beredskap att bära.

Landsstyreformand Emil Abeisen (Si): Hr. præsident! I forbindelse med 
denne sessions overordnede tema er der nogle emner, vi fra grønlandsk 
side gerne vil være sikre på bliver taget med i debatten.

Vi har allerede ved sidste session bemærket, at den nye stærke fokuse
ring på Syd- og Østeuropa i det nordiske samarbejde helst ikke skulle re
sultere i en vigende interesse for de nordiske sider af samarbejdet. Et andet 
emne, som vi gerne vil sikre, er, at der fortsat fokuseres på miljøområdet i 
forbindelse med samarbejde over grænserne, og vi finder det på denne 
baggrund glædeligt, at også Nordisk Råd gennem sin miljøkonference i Is
land i august tager fat om dette problem.

Grønlands Landsting har med stigende bekymring fulgt de nye oplys
ninger, der er fremkommet om den massive radioaktive dumpning, der er 
foregået i Barentshavet, og som endnu ikke er stoppet. Vi kendte i forvejen 
til den udledning af radioaktivt affald, der er sket i Nordatlanten, specielt 
via aktiviteterne omkring Sellafield-værket i Nordengland. Vi har med be
kymring konstateret, at der er nye planer undervejs for dette værk, der vil 
forstærke denne udledning, og Grønlands Landsting har derfor i en resolu
tion til landsstyret bedt os om at opfordre de nordiske regeringer til fortsat 
at arbejde for, at al radioaktiv udledning og dumpning i såvel Barents
havet som i Nordatlanten stoppes. Vi føler os overbeviste om, at regering
erne vil gøre dette.

Når vi føler os overbeviste herom, skyldes det bl.a. de resultater, som i 
september måned blev opnået under de cirkumpolare landes miljømini
sterkonference i Nuuk. Her deltog samtlige nordiske lande sammen med 
USA, Canada og Rusland, og man vedtog i fællesskab "The Nuuk Declara
tion on Environment and Development in the Arctic." Denne beslutning er 
helt klart et meget stort skridt frem for såvel miljøsamarbejdet i området 
som for det arktiske samarbejde generelt, og det må vel siges at være det 
arktiske områdes første positive udkomme af den kolde krigs afvikling.
Det er også vores overbevisning, at netop det nordiske samarbejde har 
spillet en inspirerende rolle for dette samarbejdes etablering og udvikling.

Jeg vil gerne i denne sammenhæng understrege et andet vigtigt aspekt i 
dette internationale samarbejde, som blev opnået i Nuuk, og som måske 
kan optræde som inspiration for det nordiske samarbejde. På mødet i 
Nuuk blev det nemlig vedtaget, at de oprindelige arktiske folks organisa
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tioner skulle sidde med ved bordet, hvor beslutningerne bliver truffet. Der 
var således enighed blandt de 8 stater om, at de oprindelige folks repræ
sentanter fremover også skulle deltage i såvel selve ministermøderne som i 
møderne for delegationsledere. Ligeledes blev der truffet beslutning om at 
etablere et særligt kontor for de oprindelige folk i dette samarbejde.

Dette skete ikke kun, fordi ministrene var konstruktive i deres syn på, 
at alle faktisk vinder ved et sådant arrangement. Det skete også med direk
te henvisning til FN 's år for oprindelige folk. Man har taget FN-årets slo
gan om "A New Partnership" alvorligt.

Jeg vil opfordre til, at den debat, der gennem det sidste år er ført i Nor
disk Råds organer om de samiske folks placering i det nordiske samar
bejde, nu tager denne udvikling fra ministerkonferencen i Nuuk som le
detråd. Som det vil være bekendt, har vi fra Grønland fra starten af dette 
år lagt vægt på, at man i nordisk regi her i FN 's år for oprindelige folk 
benyttede lejligheden til at finde en ny og synlig form for involvering af 
vore samiske venner i dette arbejde.

Vi er kede af at måtte konstatere, at det ikke ser ud til at lykkes at få 
samerne med ved bordet i FN-året for oprindelige folk, og Grønlands 
Landsting har derfor under sin samling her i oktober vedtaget en udtalelse 
til Nordisk Råd, som jeg hermed vil læse op:

"Grønlands Landsting har under sin efterårssamling besluttet at op
fordre Nordisk Råd til venligst at gøre en helhjertet og ikke opsættende 
indsats for at realisere samisk repræsentation i Nordisk Råd. Med ønsket 
om en god session sendes de bedste hilsener." Henvendelsen er under
skrevet af Bendt Frederiksen, formand for Grønlands Landsting.

Men uanset at denne sag ikke har fundet sin afslutning inden for dette 
år, er der dog sket meget positivt, hvor også de nordiske lande har ydet en 
god indsats, og dette bør ikke stoppe, uanset at året går mod sin slutning. 
Umiddelbart foran os ligger to store opgaver på dette område: For det 
første at sikre, at det forslag til en FN-deklaration om oprindelige folks ret
tigheder, som nu er færdigudarbejdet af FN 's særlige arbejdsgruppe her
om, bliver løftet uskadt gennem FN 's organer og frem til generalforsam
lingen. For det andet at støtte, at det forslag, som netop nu ligger på FN 's 
generalforsamlings bord om etablering af et FN-tiår for oprindelige folk 
med start den 10. december 1994, bliver vedtaget. Dette forslag blev skabt 
under verdenskonferencen om menneskerettigheder i Wien og er siden 
blevet bearbejdet i flere sammenhænge, således at der nu blot mangler at 
vedtages en resolution herom i FN i år.

Som det vil være bekendt, blev nobelprisvinderen Rigoberta Menchú 
udnævnt til goodwill-ambassadør af FN for de oprindelige folks år. Under 
hendes ledelse har en række repræsentanter for verdens oprindelige folk 
udarbejdet deres forslag til en FN-resolution om dette år, og de vil blive 
præsenteret for regeringerne ved generalforsamlingen i FN i disse dage.

Det er Grønlands håb, at de nordiske lande positivt vil støtte såvel 
ideen om et tiår som indholdet af den resolution, som de oprindelige folks 
egne repræsentanter fra 24 forskellige lande, herunder såvel samer som 
inuit, har udarbejdet.
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Lad mig slutte med at oplyse, at der i forbindelse med arbejdet omkring 
tiåret også vil blive oprettet en verdensfond for oprindelige folk under Ri- 
goberta Menchús ledelse, og det er vores håb, at såvel de nordiske rege
ringer som institutioner og erhvervsliv i Norden vil støtte denne fond.

Det er vores overbevisning i Grønland, at den internationale indsats for 
at sikre Jordens oprindelige folk deres menneskerettigheder og deres ret til 
egenart er en væsentlig del af den internationale kamp mod racisme og 
uret i verden. I denne kamp har de nordiske lande altid stået i front, og det 
har altid været en af grundene til, at Grønland var glad og stolt af med
lemskabet af og deltagelsen i det nordiske samarbejde. Vi håber, at denne 
uegennyttige del af de nordiske landes udenrigspolitik fortsat må stå i 
højsædet i årene fremover, uanset hvilke nye internationale relationer de 
nordiske lande måtte indgå i.

Bergdahl (fp): Herr president! Mitt inlägg i debatten kommer att beröra de 
oroande miljöproblemen inom Nordkalotten och Barentshavsområdena. 
Men det är inte bara problem inom den vida Barentshavsregionen, där 
finns också enorma utvecklingsmöjligheter, inte minst då det gäller forsk
ning och miljö verksamhet.

Den 11 januari 1993 deltog utrikesministrar och representanter för olika 
ministerier i de nordiska länderna, Ryska federationen, Frankrike och EG- 
kommissionen i en stor konferens i Kirkenes i Norge, som ledde till den 
s.k. Barentshavsdeklarationen. Observatörer deltog också från USA, Kana
da, Frankrike, Tyskland, Japan, Polen och England.

Konferensen återknöt till miljöministrarnas tidigare möte i Kirkenes 
den 3 september 1992 och till ministermötet för skydd av den arktiska mil
jön i Rovaniemi år 1991.

För mig är nu frågan den 9 november 1993: Vad har hänt i sakfrågorna 
när det gäller utvecklingen inom Nordkalott - Barentshavs-området?

Enligt min och många forskares uppfattning är det hög tid för en sam
manhållen och genomtänkt politik om Arktis. Arktisregionen innehåller 
såväl faror som enorma utvecklingsmöjligheter.

Miljöhoten är många i området. Väldiga mängder atomsopor har tip
pats i havet och lagrats på land. En havererad atomdriven ubåt ligger på 
Ishavets botten. En tickande miljöbomb med oanade följdverkningar när 
den tillräckligt länge påverkats bl.a. av rost och vattentryck. Men i Ba- 
rentshavsområdet finns också rika naturresurser som rätt utnyttjade kunde 
förvandla regionen till en av de mest utvecklade med stor ekonomisk be
tydelse för hela Europa. Länderna runt Arktis måste samarbeta för att un
danröja hoten och ta till vara möjligheterna.

Att området hittills utforskats så litet har berott på avsaknaden av tek
niska möjligheter och på att området varit ett viktigt militärstrategiskt om- 
råde.Teknikens utveckling och Sovjetunionens sönderfall skapar helt nya 
förutsättningar för forskning i området.
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Forskningen i Arktis är såväl en internationell som en nordisk angelä
genhet. De miljökatastrofer som hotar området är också av en sådan om
fattning att de kräver ett internationellt samarbete.

Polarforskningen kommer att bli central i 90-talets forskning. Nordiskt 
polarforskningssamarbete är därför av stor betydelse. Jag vill påstå att 
Norden är en "stormakt" på polarforskningens område liksom inom me
teorologi och naturvård.

Arktis är inte bara natur utan också ett oerhört resursstarkt område. 
Arktis är ett av världens rikaste områden vad gäller olja och gas, guld, 
diamanter, uran, fiske m.m. Arktis kommer därför, inte minst till följd av 
den nya världspolitiska öppenheten, att bli ett viktigt centrum på den 
kommande världskartan.

Barentsregionen som ett samarbetsområde skulle innebära att Nordiska 
rådets medlemsländer etablerar goda samarbetsrelationer till Ryssland 
men också till Japan, den s.k. Nordostpassagen. Samarbetet skulle också 
innebära en utvidgning av det samarbete som sedan länge ägt rum på 
Nordkalotten. Viktigt är att Norden diskuterar vad samarbetet i regionen 
lokalt och regionalt skall omfatta och vilka övergripande mål som finns. 
Det måste utformas en genomtänkt politik i samarbete med forskare. 
Grundläggande för utvecklingen i området är att miljöproblemen måste 
lösas. T.ex. måste de ryska kärnvapenproven avbrytas för att en utbygg
nad skall kunna övervägas.

För Norden är Barentshavsområdet en viktig sektor för tekniskt samar
bete i området men därtill krävs politiska beslut och politisk styrning.

En ekonomisk och ekologisk samverkan i Barentsregionen skulle ha 
stor betydelse för demokratin, säkerheten och den industriella utveckling
en. Avslutningsvis vill jag därför fråga: Har de nordiska länderna den mål
sättningen? Vad gör Nordiska rådet konkret för att främja en sådan ut
veckling? Hittills har, enligt min uppfattning, ytterst litet presterats. Det 
brådskar.

Anna-Kaarina Louvo (Kok.): Fru president! Utrikes- och säkerhetspoliti
ken, som tidigare varit tabu i Nordiska rådet, är för andra gången officiellt 
föremål för en mer omfattande diskussion vid våra sessioner igen här i 
Mariehamn.

Hela det nordiska samarbetet befinner sig nu i ett alldeles nytt skede. 
Utrikes- och säkerhetspolitiska frågor förenar oss nu när Finland, Sverige 
och Norge förhandlar om EG-medlemskap samt när samarbetet i närom
rådena blir allt viktigare i vårt samarbete. Då också den säkerhetspolitiska 
situationen i Ryssland är oförutsägbar, söker vi stöd hos varandra - såsom 
utrikesminister Margaretha af Ugglas konstaterade är Norden mer utsatt.

När utrikesutskottet i Finlands riksdag för ett par veckor sedan träffade 
motsvarande utskott i Sverige och Norge, var den gemensamma meningen 
- som också uttalades - att de nordiska länderna under detta århundrade 
inte varit så nära varandra som just nu. Bäst skulle det vara att vi kunde 
fortsätta vårt samarbete så snabbt som möjligt som medlemmar i EG och
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EU. För närvarande ser det ut som om de mest positiva EU-attitydema 
skulle finnas i Finland. Enligt en gallup stöder 53 % av finländarna vårt 
EG-medlemskap.

I Sverige är attityderna inte så positiva och i Norge är man mest kritisk. 
Det är intressant att enligt en gallup anser en majoritet av norrmännen 
dock att Norge också bör bli medlem i EG om Finland och Sverige ansluter 
sig till unionen.

Det är sannolikt att positiva attityder i Finland för tillfället mycket beror 
just på säkerhetspolitiska frågor - i vid bemärkelse. Vi har ingen snus- eller 
valfråga. Den säkerhetspolitiska situationen i vårt stora grannland Ryss
land är bekymrande och i praktiken upplever finländarna bl.a. den ökade 
östbrottsligheten som skrämmande. Enligt statistik från maj detta år har 
bl.a. 67 % av asylsökandena från det tidigare Sovjetunionen gjort sig skyl
diga till brott under de tre första månaderna i landet. Jag är mycket nöjd 
med att utrikesminister af Ugglas kraftigt tog upp sitt bekymmer för öst
brottsligheten och föreslog gemensamma åtgärder för hela Östersjöom
rådet. Jag har samma åsikt.

Herr president! I Finland, i hela Norden, är man även rädd för de då
liga kärnkraftverken i Ryssland. Miljöutskottet kunde under sitt besök i 
Sosnovy Bor med egna ögon se att mycket arbete - speciellt i avfallshante
ringen - borde göras för att öka säkerheten, även om mycket har redan 
gjorts där, bl.a. i samarbete med finländare. De nordiska resurserna räcker 
dock inte, utan även där behövs stöd från EU-ländema.

Trots säkerhetsbristerna köper finländarna elektricitet från Rysslands 
kärnkraftverk så mycket som två av våra egna fyra reaktorer producerar, 
och sannolikt kan derma situation inte förändras de närmaste åren efter det 
att Finlands riksdag nyligen med en knapp majoritet avstyrkte förslaget 
om att bygga en femte reaktor. Detta är mycket beklagligt med tanke på 
miljön i hela Norden. Efter Finlands olyckliga beslut har rösterna igen bli
vit hårdare också i Nordiska rådet när det gäller att avveckla kärnkraft
verken i hela Norden. Danskarna vill igen vid rådets session - vem vet hur 
många gånger tidigare - avstänga Barsebäck och svenskarna påminner 
alldeles rätt om de föroreningar som kommer från Danmarks kolkraftverk. 
Själv vill jag igen konstatera att ett betydligt större hot än Sveriges och 
Finlands kärnkraftverk med höga västerländska säkerhetsstandard utgöres 
av den ökande användningen av fossila bränslen speciellt med tanke på 
klimatförändringar. Koldioxid kan ju inte elimineras från dessa bränslen, 
och klimatförändringen är den absolut största miljörisken, som människan 
någonsin har skapat med undantag av ett kämkrig i full skala. Det är 
mycket sannolikt att klimatförändringen kan döda tusentals miljoner 
människor under följande århundrade.

Herr president! Jag tycker att de nordiska länderna nu borde koncent
rera sig på ett konstruktivt samarbete för att också bromsa och förebygga 
klimatförändringen. Vi måste verkligen ta Rios klimatkonvention på all
var. Vi borde även förstärka samarbetet för att hjälpa och lösa andra miljö- 
och säkerhetspolitiska problem på ett sätt som är till nytta för oss alla - 
även för Ryssland och Baltikum. Men det allra viktigaste för hela Nordens
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framtid är just nu att förhandlingarna om EU-medlemskap slutförs lyck
ligt. Tillsammans är vi kraftiga även i EU.

Utenriksminister Holst (A): Ærede president! Et nytt Europa er nå under 
utforming. Vår verdensdel er ikke lenger delt i to. Sikkerheten er ikke 
lenger knyttet til stabiliteten i en militær konfrontasjon med kjernefysisk 
avskrekking som hovednerve. I dag er Europa i ferd med å vokse sammen. 
Sikkerheten er mer knyttet til utviklingen av et interesse- og verdifelles
skap enn til militær sikring. Men den nye orden forener også gammelt og 
nytt, gjenspeiler både kontinuitet og nyskaping, oppbrudd og videreføring. 
Først og fremst preges situasjonen av usikkerhet. Beregning og oversikt, 
forutsigelighet og gjensidig tilbakeholdenhet er erstattet av forandring og 
bevegelighet, uvisshet og mangel på kontroll. Diplomatiet opplever en 
slags renessanse, samtidig som skyggene fra militære disposisjoner blir 
mindre synlige enn under den kalde krigen. Vi er en del av et Europa der 
fortid og fremtid smelter sammen på en måte som skaper uklarhet. Virke
lighet og visjon, jordnærhet og ønsketenkning brytes i vårt utenrikspoli
tiske utsyn med fornyet styrke, skaper større motsetninger og avstand enn 
det tilvante mønster. En virkelighet i bevegelse mister for mange kontur og 
retning, gir grunnlag for den form for illusjon som lett går over i desillu
sjon, svekker samstemmigheten om hovedlinjene i politikken.

I en slik situasjon er det oppløftende å kunne registrere stor overens
stemmelse mellom de grunnleggende vurderinger til den svenske og nors
ke regjering. Den svenske utenriksministerens redegjørelse viste at over
ensstemmelsen går lenger enn til analysen. Den dekker i stor grad også sy
net på hva som må gjøres, på Nordens plass og rolle i det nye Europa.

Hva er så utfordringene vi står overfor, de som må forme de svar vi 
søker gjennom utenrikspolitikken? Etter den norske regjerings syn omfat
ter de bl.a. følgende åtte punkter:

1. Den etnisk baserte nasjonalisme som truer med å sprenge mange av 
statene i Europa og grensene til disse statene i filler. Nasjonalismen er i 
ferd med å skape en ny tidsånd som innebærer avgrensning, innadventhet, 
ensretting og proteksjonisme.

2. Spredning av masseødeleggelsesvåpen som et resultat av oppløs
ningen av det tidligere Sovjetunionen gjennom ekspropriasjon, salg, tyveri 
og manglende kontroll. Kjernefysisk avskrekking kan bli erstattet av kjer
nefysisk anarki. Det er få land i Europa som mangler ressurser og evne til å 
skaffe seg kjernevåpen om de anser det nødvendig.

3. Den ordenspolitiske utfordring som ligger i å trekke Russland inn i 
Europa, veve den største militærmakten på vårt kontinent - og hvis fram
tid er så usikker - inn i et flettverk av gjensidig avhengighet på den ene si
de, og å holde Tyskland på plass i et forpliktende samvirke på den andre. 
Det eksisterer en logisk forbindelse mellom Maastricht-avtalen og Tysk
lands samling.

4. Miljøforurensningene som ikke lar seg stanse av nasjonalstatenes 
grenser og virkemidler, særlig kjernefysisk forurensning skapt av svikten-
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de teknisk sikring av reaktorer og uløste avfallsproblemer. Etterlatenska- 
pene etter den kalde krigens militære virksomhet og uløste problemer 
knyttet til nedrustningen skaper behov for nye fellesskapsløsninger. Sik
kerheten i det høye nord er særlig bekymringsfull, og krever hele Europas 
oppmerksomhet og innsats samtidig som kravene vokser overalt.

5. Skape nye muligheter for økonomisk styring, utvidet velferd, full sys
selsetting og bærekraftig utvikling i et Europa der nasjonalstaten kommer 
stadig mer til kort. Det er ikke tale om å erstatte nasjonalstaten, men om 
behov for å supplere den, om å gjenvinne råderett, ikke om å oppgi den.

6. Utvide og utdype folkestyret i en tid der diktaturet er fjernet i den del 
av Europa hvor sovjetmakten rådde grunnen, men hvor det åpne og mang
foldige samfunn trues av manglende organisasjon, tradisjon og en pågåen
de nasjonalisme skapt av undertrykkelse og nostalgi.

7. Bevare mennesket som mål, selve humanismen, i en verden der 
kunnskapsteknologien setter oss i stand til å sprenge stadig nye grenser 
med en hastighet og i et omfang som også sprenger våre etiske rammer.

8. Forhindre at uro, konflikt og oppbrudd i Europas østlige egne og i 
Europas nærområder som Midtøsten, Sentral-Asia og Nord-Afrika sprer 
seg til Europa, direkte eller indirekte, gjennom folkevandringer som kan 
true den sosiale stabilitet og selve de åpne samfunn.

Disse utfordringene må møtes med en ny internasjonalisme, med vilje 
til forpliktende samarbeid, også overnasjonale forpliktelser. De må møtes 
gjennom et samspill mellom de eksisterende institusjoner i Europa. Alle in
stitusjonene er under omdanning. Ingen er ideelle. Men vi har ikke fritt 
valg på øverste hylle. Vi må forholde oss til det utvalget som foreligger.
Om Europa skal overleve, må det skapes et større fellesskap enn det som 
forvaltes av nasjonalstatene. Identiteten og solidariteten må utvides, ikke 
innskrenkes. Dette er hovednerven i utfordringene som jeg har nevnt.

NATO vil fortsatt bidra til en atlantisk ramme omkring sikkerheten i 
Europa. Europas sikkerhet krever et atlantisk arrangement, men NATO 
blir endret. Roller og byrder blir nå omfordelt. Europa må bli en likeverdig 
søyle i alliansen. Både USA og Den europeiske union skyver på for at Vest
unionen skal bli en slik søyle. Her går det en linje fra Kennedy til Clinton.

Den europeiske union er hovedorganisasjonen og tyngdepunktet i den 
nye europeiske arkitekturen, bæreren av ideen om det fredsskapende og 
grensesprengende fellesskap. Det er langt fra ferdig. Vi skal ikke ta stilling 
til et ferdig produkt, men til deltakelse i ferdigstillelsen. EU er magneten 
for landene i Øst- og Sentral-Europa. De tvinges ikke inn i noen blokk, men 
søker til et utvidet fellesskap for å sikre både demokrati, velstand og fred, 
slik tilfellet var for Portugal, Spania og Hellas da de hadde kastet av seg 
diktaturets lenker. Europa-avtalene mellom EF og landene i Sentral- og 
Mellom-Europa innebærer ikke bare et langt mer omfattende samarbeid 
enn frihandel, de inneholder også perspektiver om medlemskap i Den eu
ropeiske union. EU og Russland forhandler om en omfattende partner- 
skapsavtale.

Samtidig vil NATO forhandle med de tidligere motstanderne i øst om 
et partnerskap for fred. Det nordatlantiske samarbeidsråd, NACC, sørger
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også for at nøkkelinstitusjonene i vest ikke blir til blokker som skyver 
grensene østover, at de inkluderer snarere enn ekskluderer. KSSE er en 
nyttig sammenbinding som kan bidra til å megle og overvåke om partene 
vil, men som mangler evnen til å gjennomføre tiltak for å sikre fred. For 
det formålet må den trekke på nøkkelinstitusjonene NATO, EU og VEU. 
Den forutsetter disse og kan ikke erstatte dem. Det tidligere Jugoslavia 
hadde bare KSSE. De grunnleggende normer som KSSE bygger på, skyves 
brutalt til side hver eneste time i Bosnia-Hercegovina. Nøkkelinstitusjo
nene har ikke lykkes i å skape en fred som partene ikke vil medvirke til. De 
var heller ikke opprettet for et slikt formål. Nå må de møte nye utfordring
er, og derfor er det behov for utvidelse og utdyping.

Også Norden har en viktig rolle å spille i oppbyggingen av det nye Eu
ropa, i utvidelsen av det europeiske fellesskapet, i arbeidet for å trekke 
Russland inn i Europa, i bestrebelsene på å sikre balanse både mellom øst 
og vest og nord og sør i Europa.

Medlemskap i EU er ingen magisk formel, men en viktig mulighet til å 
ivareta våre interesser i det nye Europa, til å sikre både fred og velferd.

For mange kommer erkjennelsen av behovet for forpliktende interna
sjonalt samarbeide motstrebende. Av nei-partiene i Norge stemte tidligere 
to av disse, Bondepartiet, nå Senterpartiet, og Kristelig Folkeparti, enstem
mig mot opprettelsen av Nordisk Råd i 1952. Det tredje som ble født i 
motstand mot NATO, eksisterte ikke på det tidspunkt. I dag bekjenner de 
seg til nordisk samarbeid. La oss håpe at den europeiske modning går 
raskere.

Til slutt bare noen ord om Midtøsten. Det er skapt et gjennombrudd. 
Freden er nå under utforming og utvikling av partene selv. Slik må det 
være. Vi kan fortsatt bidra med tilrettelegging så lenge vi bevarer partenes 
tillit. Norge har vist at det går an. Vi må også bidra med den økonomiske 
bistand som er nødvendig for å sikre freden. Også dette arbeidet er i gang. 
Det må samordnes. Norge leder nå styringsgruppen for dette. Men det er 
også behov for å skape gjennomsiktige, ansvarlige og effektive palestinske 
institusjoner for å sikre utvikling og et likeverdig partnerskap om utvik
ling. Både Israel og PLO har lært av Europa. De søker nå å bygge freden og 
endre referanserammene gjennom økonomisk integrasjon og fellesskap. Vi 
må motstå fristelsen til å plante våre egne flagg og i stedet arbeide gjen
nom de flernasjonale institusjonene for å støtte utviklingen av det nye 
Midtøsten.

H jörleifur Guttormsson (Ab): Hr. præsident! Den norske udenrigsminis
ter argumenterede her ligesom for nylig i det norske Storting stærkt for 
norsk EU-medlemskab med henvisning til sikkerhed og stabilitet i Nord
europa - ja, i hele Europa. Den norske regerings talsmænd er selvfølgelig i 
deres gode ret til at fremsætte sådanne synspunkter, men vi må dog kon
statere, at denne kraftige betoning af sikkerhed i forbindelse med Norges 
ansøgning om medlemskab af Europaunionen er relativt ny.
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I Island har vi også nøje fulgt den politiske udvikling i Norge, f.eks. 
resultatet af valget til Stortinget i september og opinionsmålinger af den 
norske befolknings holdning til EF-medlemskab. Udsigterne er ikke særlig 
lovende for Holst og de kræfter, som vil bringe Norge ind i Maastricht- 
unionen. Derfor må vi tro, at de norske socialdemokrater og den norske 
regering udtrykkelig har et alternativ, som udgår fra, at Norge på lang sigt 
står uden for Europaunionen; dette ikke mindst på grund af de sikker
hedsmæssige bekymringer, som den norske regering nu giver stærkt ud
tryk for. Vi må jo tro, at de sikkerhedsargumenter, som nu anføres af nor
ske myndigheder, ikke er fremkommet af taktiske grunde med hensyn til 
det norske folks holdning til EU-medlemskab.

Derfor beder jeg udenrigsminister Holst venligst belyse sit sikkerheds
politiske alternativ: Norge uden for EU-unionen.

Minister Holst (A): Ærede president! Jeg takker for oppfordringen til ny 
forelesning! Jeg forstår den ærede representant fra Island slik at han ikke 
er enig i de vurderinger som den norske regjering har anlagt når det gjel
der hvordan man best ivaretar Norges sikkerhet. Da syns jeg kanskje at det 
hadde vært mer naturlig om han hadde forklart oss hvilke alternativer som 
foreligger til det som vi har kommet til som den beste løsning.

Dale (Sp): Talaren kom i innlegget sitt så vidt inn på den rolla som Norden 
kan spela innanfor Den europeiske union. Den underliggjande bodskapen 
var enkel nok, nemleg at medlemskap i unionen kan medføra ein renes
sanse for det nordiske samarbeidet. Det er då interessant å merka seg ei 
fråsegn frå dei nordiske statsministrane som vart lagd fram den 2. mars 
1992, der det heiter - og eg siterer på svensk:

"Det nordiska samarbetet omfattar i dag praktiskt taget alla samhälls
sektorer. De nordiska ländernas närmare anknytning till EES/EG-samar- 
betet har som konsekvens att lösningen av en rad frågor som angår de fyra 
friheterna och delvis också angränsande områden primärt finner sin lös
ning i andra än nordiska fora. Det specifikt nordiska samarbetet kommer 
att koncentreras till färre områden."

Etter mi oppfatning har statsministrane her sett søkjelyset på eit særs 
viktig punkt: Tilknyting til EU har som følgje at dei nordiske samarbeids
organ vert trengde tilbake til færre område. Spørsmålet til utanriksminis
teren er då: Kva samarbeidsområde føresteller han seg vil vera spesifikt 
nordiske innanfor Europa-unionen? Eg tenkjer då sjølvsagt på det samar
beidet som skal gå føre seg innanfor det nordiske området.

Minister Holst (A): Ærede president! Jeg tror for det første at dersom - som 
jeg håper - de nordiske land kommer med som fulle medlemmer av Den 
europeiske union, vil det kunne virke sterkt stimulerende på det nordiske 
samarbeidet virkeliggjort innenfor en europeisk ramme, som dermed vil
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gjøre det mulig å realisere et langt mer utvidet og utdypet nordisk sam
arbeid enn det som har vist seg mulig innenfor en snever nordisk ramme.

Når det gjelder hvilke områder som vil forbli spesifikt nordiske gitt et 
medlemskap i Den europeiske union for samtlige nordiske land - nå vil 
Island, som ennå ikke har søkt, fremdeles kanskje måtte være en usikker 
faktor i den sammenheng - vil jeg anta att vi på en rekke områder innenfor 
kulturpolitikk, sosialpolitikk og justispolitikk vil kunne utvikle særlige 
nordiske løsninger, men hele tiden i et samspill med det europeiske. Det er 
ikke slik at det er noe alternativ. Men det er jo også her et spørsmål om å 
bruke det spesifikt nordiske til å forme det europeiske. Jeg skulle tro at et 
felles, samlet nordisk kraftfullt samarbeid nettopp vil kunne gi en slik ut
videlse og utdyping av det europeiske samarbeidet - til beste for alle men
neskene på det europeiske kontinentet. Jeg bekjenner meg til den alminne
lige livsholdning at jeg er opptatt av solidaritet med menneskene også 
utenfor min egen engere krets.

Johan J. Jakobsen (Sp): Ærede president! Jeg skal ikke gå inn på utenriks
ministerens analyse eller holdbarheten i hans argumentasjonsrekke som 
ledet fram til konklusjonen: norsk og nordisk medlemskap i unionen. Men 
jeg vil, på samme måte som Hjörleifur Guttormsson, sette søkelyset på det 
mest sannsynlige utfall av denne saken, nemlig at ikke alle søkerland blir 
med i EF. I og med at de nordiske regjeringer heller ikke utelukker med
lemskap, går jeg ut fra at den norske utenriksministeren har gjort seg noen 
tanker om hvordan de nordiske land da skal ivareta sine sikkerhetspolitis
ke interesser. Det ville være interessant å høre hvordan den norske uten
riksministeren ser på den sikkerhetspolitiske situasjonen i Norden dersom 
flere nordiske land, herunder Norge, biir stående utenfor EF-unionens 
utenriks- og sikkerhetspolitiske samarbeid. Sjøl om en tidvis kan få inn
trykk av at den norske utenriksministeren mener at det ikke finnes noe rea
listisk alternativ til EF-medlemskap, må vi gå ut fra at den norske regjering 
har en viss beredskap og et visst alternativ for det mest sannsynlige utfall 
av denne prosessen. Har utenriksministeren et annet alternativ i bakhånd? 
Eller har utenriksminister Holsts vegring i forhold til å gi svar til Hjörleifur 
Guttormsson kanskje sammenheng med at det realistiske og mest sannsyn
lige sikkerhetspolitiske alternativ ligger nært opp til unionsmotstandemes 
linje, å satse på NATO og de transatlantiske forbindelser, NACC og et for
sterket KSSE, som den svenske utenriksministeren så sterkt understreket i 
redegjørelsen i går.

Jeg syns representanten Hjörleifur Guttormsson og Nordisk Råd har 
krav på et annet og mer seriøst svar enn det utenriksministeren gav for en 
liten tid tilbake.

Minister Holst (A): Ærede president! Det begynner å arte seg som en gjen
takelse av den norske utenriksdebatten for noen dager siden, og det kan 
sikkert være underholdende. Jeg kan godt forstå at noen ønsker omkamp!
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La meg si at jeg har aldri hevdet - og det har heller ikke vært Regjering
ens syn - at dersom det skulle vise seg at vi ikke kommer med, har vi plut
selig kommet inn i en slags dommedagssituasjon. Det vi har gitt uttrykk 
for, er at det vi mener er den beste løsning for Norge, er at vi kommer med 
i Den europeiske union.

Når det gjelder det å skulle utrede alternativer, skjønner jeg også at 
Jakobsen er svært opptatt av å få hjelp, for det er nettopp det som er og 
forblir det svært vanskelige punktet for EF-motstandeme i Norge, at de 
ikke har noe alternativ. Men jeg skal la mine utredende evner, slik de 
måtte være, tjene vår egen sak, og så får vi komme tilbake til den situasjo
nen som Jakobsen beskriver, dersom vi noen gang skulle komme dit.

Jeg må også si at jeg nok tror hr. Jakobsen trakk den svenske utenriks
ministerens vurderinger av den rolle Konferansen om sikkerhet og samar
beid i Europa kan spille i tiden fremover, noe langt. Men hun er selvfølge
lig i stand til å forklare dette selv. Jeg leste ikke en slik tolkning inn i hen
nes redegjørelse i går.

Brusgaard (FP): Hr. præsident! Som eneste repræsentant fra Danmark for 
et parti, der stemte nej til EF-Unionen, føler jeg, at jeg må tage ordet her.

Som bekendt var Fremskridtspartiet modstandere af EF-Unionen. Det 
var vi sammen med et meget lille flertal af den danske befolkning. Det 
accepterede den danske regering ikke, derfor blev der omvalg i Danmark, 
og anden gang blev der et meget, meget knebent ja  til den store kolos, der 
hedder Den Europæiske Union.

Vi har forståelse for, at de nordiske broderfolk geme vil være medlem
mer af EF. Det har der jo også været meningsmålinger der har vist, men 
nu, hvor det bliver en EF-Union, daler tilslutningen ifølge meningsmålin
gerne kraftigt både i Norge og i Sverige. Derfor føler jeg faktisk, selv om vi 
stod alene i Danmark, at vi talte på de nordiske folks vegne, for de nordi
ske folk vil gem e EF-medlemskabet, men de nordiske folk vil ikke med i 
Den Europæiske Union.

Danskerne sagde ja, men meget knebent, og de gjorde det kun, fordi de 
blev truet med bål og brand, stor arbejdsløshed, stor udlandsgæld osv. osv. 
Derfor kan jeg godt forstå, hvis både svenskerne, nordmændene og finner
ne er skeptiske over for Den Europæiske Union.

Heldigvis bliver det nu nok aldrig til det, som står i Maastricht-trakta- 
ten.

Minister Holst (A): Ærede president! Jeg var særlig interessert i det siste 
utsagnet til den ærede representant. Det viser bare det som er min egen 
vurdering også, at når det gjelder utformingen av Den europeiske union, 
er intet opplest og vedtatt. Det er noe som vil bli skapt av deltakerne selv 
etter hvert som tiden går. Når det gjelder hva som er godt for de norske 
velgeme, for de svenske velgeme og de finske velgeme, tror jeg nok at de 
faktisk vil ta stilling til det selv.
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Tarby (Ungdomens Nordiska Råd): Hr. præsident, kære medlemmer af 
Nordisk Råd! Ungdommens Nordiske Råd takker for muligheden for, tra
ditionen tro, at udtrykke vore ønsker for det nordiske samarbejde.

Det nordiske samarbejde har haft succes. Pasunion og det frie nordiske 
arbejdsmarked er for de nordiske befolkninger eksempler på succesen.

Ungdommens Nordiske Råd glæder sig over de nordiske uddannel
sesministres beslutning om et fælles uddannelsesmarked, hvor Nordens 
unge får mulighed for at ansøge videregående uddannelser, hvor i Norden 
de måtte ønske det.

Ungdommens Nordiske Råd tror, at det fælles uddannelsesmarked vil 
blive endnu en successten på det nordiske samarbejdes byggeri.

Ideen om det fælles uddannelsesmarked er så god og så rigtig, at Nor
disk Råd og de nordiske regeringer bør gå videre med ideen og være ban
nerførere for at skabe et åbent og fælles europæisk uddannelsesmarked. 
Nordiske parlamentarikere bør snarest skabe en dialog med deres euro
pæiske kollegaer herom til gavn og glæde for Nordens og Europas ung
dom.

Hr. præsident! Ungdomsarbejdsløsheden er i hele arbejdsløshedspro
blematikken det største og vigtigste problem, som kræver at blive løst. Er
faringer fortæller os, at har vi først tabt de unge, er de tabt uddannelses- og 
arbejdsmarkedsmæssigt for resten af deres liv. Det kan vi ikke lade ske, 
hverken menneskeligt eller samfundsmæssigt set.

UNR vil selv i sit arbejde fokusere specielt på arbejdsløshed, ungdoms
arbejdsløsheden, frem til og under Ungdommens Nordiske Råds session i 
1994 i Stockholm.

Hr. præsident! Det glæder Ungdommens Nordiske Råd, at udenrigs- og 
sikkerhedspolitik er blevet et tema for 43. session. Det besluttede fælles ud
dannelsesmarked i Norden, der bør bevæge sig fra at være en nordisk idé 
til en europæisk realitet på sigt, og det såkaldte nordiske forslag til FN om 
FN-systemet er eksempler på, at det nordiske samarbejde har noget at til
byde det øvrige internationale samfund. Det kan vi være stolte af.

Men desværre har det nordiske samarbejde ligesom det europæiske 
samarbejde omkring modtagelsen af flygtninge fra Bosnien-Hercegovina 
spillet fallit. Det kan vi ikke være bekendt. Det kan vi ikke være stolte af.

Da Sverige indførte visumtvang for bosniske flygtninge, følte Danmark 
sig tvunget til at indføre visumpligt, da presset på Danmark ville blive for 
stort, hvorefter Norge fulgte Danmark og med samme begrundelse. Denne 
nationale enegang efterlader en taber: de bosniske flygtninge.

Ungdommens Nordiske Råd mener, at denne politik udtrykker an
svarsforflygtigelse og en eftergivenhed over for fremmedfrygt. Denne 
realitet må Nordisk Råd og de nordiske parlamentarikere rette op på ved 
bl.a. at give politisk og økonomisk støtte til en oplysningskampagne samt 
ungdoms- og kulturudveksling for at modvirke racistiske fordomme og 
ubegrundet fremmedfrygt.

Det tjener nemlig vort formål at sikre sikkerhedsmæssigt stabile forhold 
i såvel den nordiske region som i det øvrige Europa.
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Sikkerhedspolitik er mere end traditionel forsvars- og militærpolitik. 
Atomsikkerheden i nærområdet, de mange tikkende miljøbomber i Øst- og 
Centraleuropa, og den vestlige verdens historisk høje forbrugsniveau sam
menkædet med ulandenes overbefolkning er også sikkerhedspolitik. Disse 
sikkerhedspolitiske problemstillinger vil Norden ikke kunne løse alene.
Det kræver et større internationalt samarbejde. Et europæisk samarbejde 
vil for Norden være et naturligt udgangspunkt for at give sit beskedne, 
men væsentlige bidrag til at øge sikkerheden nationer, regioner og verde
ner imellem.

Hr. præsident! Ungdommens Nordiske Råd takker for ordet, ønsker en 
fortsat god session og siger på gensyn i Stockholm i 1994.

Knud Enggaard övertog härefter ledningen av förhandlingarna.

Birgitte Husmark (SF): Hr. præsident! Jeg vil gerne starte med at rette en 
tak til den svenske udenrigsminister, der på Nordens vegne understregede 
betydningen af et videre sikkerhedsbegreb end det traditionelt militære. 
Udenrigsministeren understregede vigtigheden af at håndtere de såkaldte 
lavniveau-trusler, som først og fremmest opstår på grund af den store vel
standskløft mellem Norden og Rusland, og ministeren understregede vig
tigheden af at undgå de dermed følgende konsekvenser: organiseret kri
minalitet, narkotikasmugling, illegal flygtningetrafik, risiko for atomkraft
ulykker m.m. Det er vi fra Venstresocialistisk gruppe meget enige i.

Det, der nu er helt afgørende, er, om de nordiske lande - og meget ger
ne i fællesskab - for alvor vil bidrage til at løfte den store opgave, det er at 
øge sikkerheden for os selv ved at investere i Nordens nærområder: Rus
land og de østeuropæiske lande. Det, der er brug for, er en planlagt ind
sats, meget gerne med involvering af de mange - måske indimellem for 
mange - gode kræfter, der allerede har forsøgt sig med østlige engagemen
ter. Og når jeg siger "for mange", så er det, fordi der tiltrænges en koordi
nering, bl.a. også af danske gode kræfter, hvor mange amter og kommuner 
har forsøgt sig.

Norden har jo meget at byde på. Ikke mindst inden for energiteknologi 
har vi stor ekspertise, og her skal der ydes hjælp. Hvis vi overhovedet skal 
kunne drømme om at få afviklet bare den mest risikable del af de østeuro
pæiske kraftværker, forudsætter det, at vi bidrager med uddannelse, 
know-how, teknologi og risikovillig kapital - men så er opgaven heller ikke 
umulig, hvis resten af Europa også bidrager; det har vi bl.a. en fremtræ
dende konservativ dansk politikers ord for.

Den svenske samarbejdsminister, Olof Johansson, har netop sagt det, 
som man nu kan nå at sige på 5 minutter, om de nordiske landes indsats 
på dette område; men jeg vil nok sige, at for politikere, der ikke sidder i 
Nordisk Råds miljøudvalg, vil det måske være godt med en lidt mere ud
bredt rapport om de problemer og de løsninger, som de nordiske lande 
har, ikke mindst efter at vi lige er blevet præsenteret for det bidrag, som
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Finland giver til Ruslands miljøproblemer på atomkraftområdet med den 
affaldseksport, som dér forekommer.

Også forureningsbekæmpelse og viden om renere produktionsteknolo
gi er der et skrigende behov for. Det er man ikke i tvivl om, når man - som 
social- og miljøudvalget, mens det endnu var et social- og miljøudvalg - 
har besøgt nikkelområdet på Kola-halvøen. Dér er gennemsnitslevealderen 
40 år, svovllugten er gennemtrængende, svovlsmagen er gennemtrængen
de, træerne dør, og planterne dør. Det er meget forståeligt, hvis de men
nesker, der bor dér, giver sig til at emigrere eller flygte, og det må forhind
res; dér tiltrænges også en indsats.

Sidst, men ikke mindst er der brug for, at Norden åbner sine markeder. 
Som den svenske udenrigsminister sagde: "Bistand og overføring af viden 
spiller en betydningsfuld rolle, men endnu vigtigere er det, at handel og 
økonomisk samarbejde over grænserne opmuntres. Det har ikke bare kom
merciel betydning, men også politisk." Også her er den Venstresocialistiske 
gruppe helt enig.

Derfor må vi spørge, hvilke initiativer Nordisk Ministerråd påtænker at 
iværksætte for at øge det økonomiske samarbejde med Østeuropa og med 
Rusland. Har ministerrådet noget konkret at byde på, eller bliver det kun 
ord?

I den forbindelse vil det være på sin plads med en orientering fra mini
sterrådet - f.eks. fra statsministrene, der jo har påtaget sig det aktive ord
førerskab i Nordisk Råd - om finansieringsmulighederne for en sådan 
økonomisk sikkerhedspolitik. Har Nordisk Investeringsbank penge til 
dette formål? Eller har NEFCO? Hvis svaret er nej, har fru Margaretha af 
Ugglas en endnu vigtigere opgave i at forklare, hvordan det af udenrigs
ministrene helt rigtigt sete behov for solidaritet med folkene i det tidligere 
Warszawapagt-område skal udmøntes. Det har Nordisk Råd krav på at få 
at vide.

For det er også vores sikkerhed, der står på spil, og først ved et tillids
skabende samarbejde mellem de vesteuropæiske lande og landene i Øst 
klares den ultimative trussel, som disse landes atomvåben udgør. Det kla
res ved økonomisk sikkerhedspolitik og hverken ved NATO eller Vest
unionen.

Inger Koch (m): Herr president! Framtiden tillhör det europeiska samarbe
tet. Den nya europeiska öppenheten och strävan till integration innebär en 
utmaning för det nordiska samarbetet. Och det är också det europeiska 
engagemanget som är nyckeln till vår nordiska framtid. De nordiska stats
ministrarna stadfäste redan i Bomholms-deklarationen sitt gemensamma 
intresse för att delta i ett utbyggt utrikespolitiskt, säkerhetspolitiskt och 
ekonomiskt samarbete i Europa.

Som en följd av utvecklingen i Central- och Östeuropa har säkerhets
begreppet vidgats. Det omfattar nu t.ex. även ekonomi, miljö och mänsk
liga rättigheter. De största säkerhetspolitiska riskerna i dag förorsakas av
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de etniska och nationella motsättningarna i Östeuropa och av det alltmer 
kritiska ekonomiska läget där.

Dessa faktorer har redan lett till ett starkt nordiskt engagemang inom 
ramen för ESK-processen. Den nordiska Bosnienbataljonen är ett viktigt 
bidrag och det är viktigt att de nordiska länderna på alla sätt bidrar till att 
trygga demokratin, värna de mänskliga rättigheterna och skapa en eko
nomiskt bärkraftig utveckling i hela Europa. Men detta kan vi klara endast 
i samarbete med EG.

I det ökade regionala samarbetet som vi nu ser växa fram i vår närhet 
har de nordiska länderna redan en given roll. Detta samarbete med de eu
ropeiska institutionerna kommer att berika också det traditionella nordiska 
samarbetet inom Nordiska rådets ram. Jag tänker då närmast på det etab
lerade samarbetet inom Östersjörådet, det baltiska investeringsprogram
met, Nordiska rådets arbetsprogram för Baltikum och Östeuropa och på 
Nordiska investeringsbanken. Av stort värde är naturligtvis också sam
arbetet mellan Nordiska rådet och Baltiska rådet.

Samarbetet inom Barents-regionen - Barents Euro-Arktiska råd - där 
frågor som rör miljö, ekonomi, teknik och vetenskap samt infrastruktur 
skall diskuteras, är ett bra exempel på ett nytt sätt att samarbeta. Även be
folkningsfrågor, mänskliga kontakter, kulturella förbindelser och turism 
diskuteras i rådet. Barentsrådet kommer också att medverka i den särskil
da EG-kommitté som skall bildas för regionernas Europa.

Skapandet av ett ömsesidigt givande och varaktigt samarbete över Stor
kalotten kommer också att bidra till fortsatt stabilitet i vårt norra närområ
de. Utmaningarna på Kolahalvön är enorma, såsom flera talare redan har 
berört. Vi har där en miljöförstöring nästan utan motsvarighet på andra 
håll i Europa och en oerhört stark militär dominans, som förhoppningsvis 
kan brytas genom övergång till ett mer civilt samhälle. De stora resurser 
som krävs för detta och för att förbättra miljön finns inte inom regionen. 
Det är därför nödvändigt att sätta in detta samarbete i ett sådant vidare 
sammanhang som EG:s medverkan leder till. Därmed skapas också en länk 
till det övriga Europa.

Av stor betydelse är också att de nordiska ländernas samverkan globalt 
och i FN-sammanhang fortsätter att anpassas till nya globala utmaningar. 
De allt fastare band som Norden nu bland annat genom Sveriges, Finlands 
och Norges medlemskapsförhandlingar är i färd med att knyta med EG 
ger de nordiska länderna inte bara en unik möjlighet att bygga ut samarbe
tet sinsemellan utan också att stärka Nordens röst i Europa och i världen i 
övrigt.

Lantrådet Erlandsson (ÅC): Herr president! Ålands nuvarande status 
bygger på fredsfördraget i Paris år 1856 mellan Frankrike, Storbritannien 
och Ryssland om Ålandsöamas icke befästande. Genom beslut av Natio
nernas Förbund år 1921 tillerkändes Finland suveränitet över Åland i den 
tvist som förelåg mellan Sverige och Finland om Ålands statstillhörighet.
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Åland erhöll i gengäld garantier för en egen autonomi, fortsatt icke befäst
ande och öamas neutralisering.

På den grund som lades år 1856 och år 1921 har alltså Finland och 
Åland byggt upp dagens säkerhetspolitiska strategi. De internationella 
överenskommelserna om Åland avser Ålands statsrättsliga ställning, 
Ålands självstyrelse och Ålands demilitariserade och neutraliserade status. 
Varje försök att rubba någon av dessa hörnstenar måste uppfattas som ett 
försök att rubba de två övriga.

Runt Östersjön har skett stora förändringar under de senaste åren. Det 
har givit vissa militärer i Finland anledning att kräva en remilitarisering av 
Åland. Dessbättre har den politiska ledningen i Finland vid upprepade till
fällen betonat betydelsen av att behålla Ålands nuvarande internationella 
ställning. Samma åsikter har också framförts från en rad andra länder av 
vilka särskilt kan nämnas Sverige och Ryssland.

Vi tror oss nämligen på Åland ha ett brett internationellt stöd för att ut
trycket säkerhet inte bygger på militära styrkeförhållanden. Säkerheten 
bygger man upp genom att vinna respekt genom kontakter till andra län
der och folk. Detta kan ske genom ömsesidigt utbyte av varor, erfarenheter 
och personliga kontakter i avsikt att undanröja förutfattade meningar och 
misstänksamhet.

I detta avseende kan den nordiska samhällsuppfattningen vara till en 
förebild för hela Europa. Av den anledningen har vi ingen orsak att vara 
återhållsamma i att ständigt påminna om betydelsen av att Norden alltid 
strävar till att lösa konflikter länder och folk emellan på fredlig väg och 
icke genom militära maktmedel.

Herr president! Valet av Åland som plats för en utrikes- och säkerhets
politisk debatt är väl vald. Landskapet har en unik status. Utan att fråga 
befolkningen om dess åsikt vid tillkomsten av Ålands demilitariserade och 
neutraliserade status, har det senare vuxit fram en vilja att slå vakt om det 
bestående. Vi vågar tro på människans konstruktiva krafter inför oväntade 
hot. På Åland känner vi oss trygga utan befästningsverk. Denna grund
uppfattning om en fredlig samexistens har många gånger ifrågasatts av 
utomstående. Det har till och med väckts tankar om att Ålands demilitari
serade status är föråldrad och inte längre har något berättigande i en orolig 
värld. Självstyrelsemyndighetema har dock gjort allt för att förvalta den 
grundsyn som tror på en förändring där olika folk med fredliga medel an
stränger sig till samförstånd.

Herr president! Vid Finlands och därmed Ålands eventuella anknyt
ning till EG är det min förhoppning att Ålands unika internationella ställ
ning respekteras och vinner förståelse. Ja, varför inte utbredning till andra 
områden.

Jag dristar mig därför föreslå att Nordiska rådet som ett resultat av 
denna 43:e session går i författning om att inför Förenta Nationerna föreslå 
att ett internationellt organ förläggs till Åland med uppgift att bland annat 
syssla med forskning och upplysning kring demilitarisering och minori
tetsfrågor. En FN-institution förlagd till Åland skulle med största sannolik
het erhålla Rysslands stöd. För ett år sedan uttryckte nämligen Rysslands
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ambassadör i Finland sitt stöd för att en ESK-institution kunde placeras på 
Åland med särskild uppgift att bevaka frågor kring Östersjön.

Ett FN-organ på Åland vars uppgift vore att värdera betydelsen av de
militarisering, neutralitet och konfliktlösningar genom fredliga medel skul
le stabilisera läget i norra Östersjön och förstärka Nordens anseende som 
ett fredens höm  i världen. Vi skall med glädje ordna alla praktiska arran
gemang i samband med en placering av en FN-institution på Åland.

Kaci Kullmann Five (H): President! Den svenske utenriksministeren la i 
sin redegjørelse stor vekt på hva som kan gjøres for å øke sikkerheten i 
Norden. Hun understreket at usikkerheten i Russland ikke er over, at geo
grafien ikke er forandret og at Norden dermed er mer utsatt enn andre 
hvis situasjonen skulle bli forverret. Jeg er enig med henne i alt dette.

Og nettop fordi vi er så utsatt for utviklingen i Russland biir det ekstra 
viktig for oss å kunne være med å sette et nordisk preg på EFs arbeid med 
å knytte Russland til Vest-Europa samt bidra til demokratibygging i hele 
den gamle Warszawapakten. Det arbeidet gjør vi bedre og mer effektivt jo 
flere nordiske land som biir med i EF. Det er dermed ikke bare i Norge at 
spørsmålet om EF-medlemskap har en sterk sikkerhetspolitisk dimensjon.

De nye utfordringene vi stilles overfor etter murens fall i Europa, 
favner langt videre enn den tradisjonelle sikkerhetspolitikken og dermed 
også NATO gjør. Velstandskløften mellom øst og vest, miljøproblemer av 
enorme dimensjoner- ikke minst atomforurensningen i vårt nærområde - 
etniske konflikter, utfordringen i å bygge demokratier og sosiale markeds
økonomier er nå blitt sentrale elementer i Europas og Nordens sikkerhets
politikk. Her er det EF, ikke NATO, som er hovedinstrumentet. KSSE er et 
nyttig instrument - så langt det rekker. Men det rekker altså ikke langt nok 
og er ikke i nærheten av å gi tilfredsstillende svar på disse utfordringene 
selv om KSSE styrkes, slik Margaretha af Ugglas og jeg selv også ønsker. 
Skal Norge og Norden kunne påvirke EFs arbeid, må vi sikre oss medlem
skapets innflytelse.

I Norges forhold til Russland har vi vært vant til å kunne stole på våre 
trekkrettigheter i NATO for å veie opp ubalansen mellom et lite land og en 
supermakt. Det har vært avgjørende viktig for oss. De nye problemene vi 
nå må løse i vårt forhold til Russiand, særlig de enorme miljøutfordringe
ne, finner imidlertid ikke sin løsning gjennom NATO. EF er det eneste 
samarbeidet som kan tilby oss virkelig effektiv støtte på disse områdene. 
Det er en støtte vi trenger- politisk, teknologisk og økonomisk for å beskyt
te vårt eget livsgrunnlag og våre naturressurser i hav og på land. Atom- og 
annen forurensning er så store oppgaver at vi ikke kan makte dem alene i 
Norge, ja heller ikke alene i Norden. Vi trenger rett og slett EFs politiske 
trekkrettigheter for å unngå en bilateralisering av disse spørsmålene 
mellom et stort og et lite land. Jeg tror at våre svenske og finske naboer har 
mye av den samme interesse.

I dagens Europa der krig og konflikter dessverre er tilbake som en kon
sekvens av negativ nasjonalisme og etniske konflikter, biir hovedspørsmå-
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let for oss alle: Hvordan skal vi bygge motstandskraft mot krig, hvordan 
skal vi sikre freden? Jeg er sikker på at svaret ligger i mer - ikke mindre - 
forpliktende samarbeid. Et åpent og demokratisk EF som nå gir Øst-Euro- 
pa håp om medlemskap i overskuelig fremtid, er det viktigste instrumentet 
vi har for å møte disse utfordringene. Det er viktig at EF nå arbeider aktivt 
for å sikre avtaler og bedre kontakter også med Russland. EFs mål og prak
tiske handlinger er ikke å bygge nye murer og øke spenningen til Russiand 
og Øst-Europa, det er faktisk det motsatte, selv om nei-siden i Norge gir et 
annet inntrykk.

Den svenske utenriksministeren ønsket at USA beholder sitt engasje
ment i Europa. Det gjør også jeg og det norske Høyre. Vi ser NATO som en 
bærebjelke i vår sikkerhet fortsatt. Men NATO er under omforming fordi 
verden har endret seg. USA understreker sterkt at Europa og de europe
iske NATO-allierte må ta økt ansvar for egen sikkerhet - og det gjør de 
gjennom å bygge opp den Den vesteuropeiske union.

Norge har dermed sterke interesser av å få full innflytelse i den europe
iske pilaren i tillegg til selve NATO. Det kan vi bare få gjennom EF- og 
VEU-medlemskap. Da kan vi også arbeide aktivt for å sikre at NATOs 
bånd over Atlanterhavet forblir sterke og på den måten være med på å 
trygge både norske og nordiske interesser.

Nei-siden i Norge vil fortsette å bruke gamle svar på nye utfordringer. 
De lukker øynene for at det er EF og NATO som gir svar, sett fra den gam
le østblokkens side, på fremtidens utfordringer. Det tror ikke jeg er noen 
god løsning. Europas utvikling fremover vil bli sterkt preget av EF. Da må 
vi være med på å prege EF, og det får vi altså ikke til hvis vi stiller oss selv 
utenfor. Det er bare ved å være med.at vi kan delta for fullt.

M otzfeldt (Si): Hr. præsident! Grønland har jo allerede valgt sit ståsted, 
både økonomisk og politisk. Vi er medlem af det danske rigsfællesskab, 
der også tæller det danske og det færøske folk.

Vi ved udmærket, at vi har en vigtig sikkerhedspolitisk position i Nord
atlanten. Vi befinder os ganske vist flere tusinde kilometer fra Europa, fra 
Danmark og resten af Skandinavien, men samtidig befinder vi os blandt 
vore nordiske brødre og søstre, i ordenes bedste forstand.

Grønland er medlem af NATO, og vi har vore dertil knyttede forplig
telser i denne forsvarsalliance. I betragtning af de enorme strækninger, 
som Grønland dækker i det nordatlantiske område, er vi glade for det go
de samarbejde med Danmark, hvad angår forsvars- og sikkerhedspolitiske 
anliggender.

Samtidig må vi gøre opmærksom på, at et nært og godt samarbejde 
med vore naboer mod vest, dvs. USA og Canada, er en nødvendighed i 
vore bestræbelser for at skabe basis for en god sikkerhedspolitik i Nord
atlanten.

Men når vi siger, at vi er parat til at være med i et sikkerhedspolitisk 
samarbejde, betyder det også, at vi også tager ansvaret for de miljømæssi
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ge risici, som de militære forpligtelser skaber for os alle, ikke mindst i de 
arktiske områder.

I de arktiske områder er det meget nødvendigt, at man fortsat koordi
nerer sikkerhedspolitikken mellem de berørte områder i hele det arktiske 
område, og frem for alt må vi gøre opmærksom på nødvendigheden af, at 
vor overlevelse i de arktiske områder hænger meget nøje sammen med en 
fornuftig sikkerheds- og miljøpolitik. Der skal ikke herske tvivl om, at 
Grønland og de politiske kræfter i Grønland fortsat vil være at finde i ar
bejdet for at virkeliggøre disse målsætninger både i vore egne farvande og 
i det øvrige Norden, ikke mindst i de arktiske områder.

Tuom ioja (SDP): Herr president! I vår osäkra värld finns det trots allt en 
säker slutsats som gäller vår säkerhetspolitik. Det är inte så att vi, åtmins
tone vad våra närområden beträffar, skulle vara mer utsatta än förr. Det är 
därför att ett aktivt deltagande i såväl globala som regionala samarbets- 
strävanden i syfte att avvärja potentiella hot mot säkerheten har blivit vik
tigare och nödvändigare än förr.

Den nordiska viljan att bl.a. göra sin insats i vårt närområde för att mot
verka miljöhot och bidra till att minska de potentiella konflikthot, som 
finns i de olika nationaliteternas relationer, hälsar jag välkommen. Sam
tidigt anser jag att dessa insatser har stannat på en nivå som ännu långt
ifrån är tillräcklig jämfört med såväl våra behov som våra resurser.

Att söka gemensam säkerhet kräver uppoffringar. Om vi i Norden an
ser att de olika europeiska samarbetsorganen inte har uppfyllt rimliga för
väntningar så bör vi själva också vara beredda att axla vårt ansvar. Detta 
gäller inte enbart finansiella resurser utan också vår beredskap att stå till 
förfogande då det krävs insatser för att ge asyl åt flyktingar eller deltagan
de i internationella fredsbevarande aktioner. Att dessa aktioner numera 
kan innehålla också aktivare militära insatser bör vi inte heller blunda för.

Jag anser att det skulle vara olyckligt om de nordiska länderna i sina 
förhållanden till EG skulle hamna på olika sidor av EGs gräns. Detta gäller 
särskilt Sverige och Finland. Även om varken Finland eller Sverige för
handlar om sin säkerhetspolitik är det ändå klart, att dessa grannländer 
kommer att avväga medlemskapsfrågan från samma säkerhetspolitiska 
synvinkel. Norge har en i många avseenden annorlunda ställning i för
handlingarna, men i detta sammanhang är den väsentligaste skillnaden 
den, att för Norge spelar säkerhetspolitiken en mer underordnad roll i EG- 
frågan än för Sverige och Finland.

Grannländerna Sverige och Finland kommer att avväga sina ställnings
taganden till EG samtidigt och utgående från mycket lika problemställ
ningar och värderingar. Det är helt naturligt att de kommer att snegla på 
varandra. Spekulationer om tidpunkten och resultatet av det ena landets 
folkomröstning kommer att påverka opinioner och beteenden i det andra 
landet även om våra beslut fattas självständigt.

Varför borde vi försöka förneka det självklara? Vi skulle också kunna 
göra tvärtom och binda våra öden öppet och ovillkorligt till varandra.

Andra mötet: utrikes- och säkerhetspolitisk debatt
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Detta är anledningen till, att jag för några dagar sedan i en debattartikel 
i Dagens Nyheter föreslog, att Sverige och Finland inte enbart borde ha si
na folkomröstningar om EG-medlemskap på samma dag, utan förena 
dessa omröstningar så att resultaten räknas ihop och blir avgörande för 
båda länderna oberoende av hur ja- och nej-röstema har fördelats på olika 
sidor av Bottenviken.

En gemensam folkomröstning representerar en ömsesidig fördelning av 
suveräniteten utan motstycke vare sig i EG eller på annat håll i världen. 
Men just i detta fall kan det vara acceptabelt också för dem som annars slår 
vakt om den formella suveräniteten. De flesta medborgarna i båda länder
na anser att man bör beakta varandras beslut. Att hamna på olika sidor av 
EG-gränsen skulle vara högst oönskvärt. En gemensam omröstning uteslu
ter denna möjlighet.

Kan EG-frågan anses vara av den arten att Sverige och Finland skulle 
kunna förena sina öden i en gemensam beslutsprocess? Jag anser att frågan 
är värd att ställas även om den av grundlags eller andra skäl kommer att 
besvaras med ett nej.

U lf Guttormsen (A): President! For første gang på flere hundre år opple
ver vi at de nordiske landene har sammenfallende interesse av å delta i et 
utbygd utenrikspolitisk, sikkerhetspolitisk og økonomisk samarbeid i Eu
ropa. De valg de nordiske landene treffer, vil ikke bare få betydning for 
landene selv. De vil også få stor betydning for det nordiske samarbeidet.
Vi har passert den tiden da nordisk samarbeid framstod som et alternativ 
til europeisk samarbeid. Forholdet mellom Norden og Europa er ikke et 
enten eller - det er et både og.

Utenrikspolitikken har nå fått en sentral plass i det nordiske samarbei
det mellom regjeringene. Dette er et område som tidligere vanskelig lot seg 
innpasse, men der samtlige land i dag har interesse av nær nordisk kon
takt. Hyppige møter mellom utenriksministrene har lagt grunnlaget for en 
bedre samordning mellom de nordiske land. Etter den kalde krigen har 
også forsvarsministermøtene fått et nytt innhold. Fredsbevarende opera
sjoner i FNs regi er et tradisjonelt tema for de nordiske forsvarsministrene. 
Dette temaet er nå blitt enda viktigere. Etableringen av felles nordiske FN- 
styrker understreker dette. Vi ser nå konturene av større FN-operasjoner 
enn før, hvor landene nå opererer i større styrkeenheter enn hva vi har 
vært vant til. At grupper av små land går sammen om å etablere enheter 
innen en større FN-operasjon, kan være et eksempel for andre land.

Vi er inne i en tid med mange nye utfordringer innen fredsbevaring. Vi 
må være åpne for nært samarbeid med de mange nye land innen fredsbe
varing, som ønsker å lære av de nordiske erfaringene. Jeg er overbevist om 
at de nordiske land fortsatt har en viktig rolle å spille i de internasjonale 
drøftinger om fredsbevarende operasjoner, både i FN og i den debatt vi nå 
er oppe i, regionalt, i NATO, i NACC og i KSSE.

De valg de nordiske land foretar i forhold til det øvrige Europa, vil få 
betydning for det framtidige nordiske samarbeidet. Som før vil det nordis-
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ke samarbeidet handle om å ta vare på nordiske interesser. Om vi også kan 
delta fullt ut innenfor EF-samarbeidet, vil vi få nye muligheter til å gjøre 
dette også i europeisk sammenheng. Det vil bety en klarere profilering av 
Norden, og det vil være et viktig bidrag til samarbeidet i Europa.

Vi har sterke tradisjoner å bygge videre på. Den folkelige nærheten er 
bærebjelken i nordisk samarbeid. Vi har nå muligheten til å ta denne til
hørigheten med oss i det bredere europeiske samarbeidet som tar form. 
Målet må være at den nordiske og den europeiske samarbeidsformen gjen
sidig utfyller hverandre. Det vil gi økt styrke til alle land.

Mye har forandret seg i Europa de siste årene, og mye vil forandre seg i 
månedene og årene som kommer. Derfor trenger vi en grundig debatt om 
hvordan våre interesser best kan ivaretas i årene som kommer. Det finnes i 
dag ikke noe politisk samarbeidsaltemativ til EF i dagens Europa. Alterna
tivet vil være "hver for seg". Europas historie har lært oss at det er en farlig 
vei.

Et flertall i norsk opinion sier at de i dag ville stemt nei til et norsk EF- 
medlemskap. Men samtidig sier et flertall at de støtter beslutningen om å 
søke, og et flertall sier at de ville stemt ja dersom det var klart at våre nor
diske naboland blir medlemmer. Slike holdninger lar seg forklare. Det er 
ikke i dag vi skal ta denne avgjørelsen. Utfallet av forhandlingene, situa
sjonen i de andre nordiske søkerlandene og utviklingen i Europa vil av
gjøre holdningene den dagen saken skal avgjøres.

Det nye Stortinget har etter valget for et par måneder side en sammen
setning der de ulike syn på EF er representert, slik tilfellet også var i det 
forrige storting.

Regjeringen fortsetter selvsagt sin linje med å forhandle med EF for å få 
til et godt resultat som det norske folk kan si ja til. Når forhandlingene er 
over, vil Regjeringen avgjøre om den vil anbefale resultatet og la folket 
avgjøre saken i en folkeavstemning. Denne linjen bad Arbeiderpartiet 
velgerne om støtte for ved valget. Valget gav et forsterket mandat til å føre 
denne politikken videre.

Biträdande miljöminister Görel Thurdin (c): Herr president! Vid FN:s kon
ferens om miljö och utveckling i Rio de Janeiro förra året diskuterdes avgö
rande frågor för både fattiga och rika länder. I förlängningen är dessa frå
gor grundläggande för den säkerhetspolitiska utvecklingen. Diskussionen 
kring en långsiktigt hållbar utveckling, som till stor del grundade sig på 
den s.k. Brundtlandrapporten, fick fäste i våra storpolitiska fora.

Ett av slutresultaten från Riokonferensen är Agenda 21, vårt handlings
program inför tjugonde århundradet. I den kan varje land finna vägled
ning för miljöarbetet och för den form det skall drivas vidare i.

Det är viktigt att Agenda 21 ses som en utgångspunkt för arbetet mot 
en hållbar utveckling och att den nu bearbetas vidare och inspirerar andra 
länder att göra detsamma. En viktig ingrediens i Agenda 21 och i Riodek- 
larationen är att kvinnornas deltagande är av yttersta vikt för att nå en 
hållbar utveckling.
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Mina kvinnliga kollegor i Nordiska ministerrådet och jag själv har i 
högsta grad fått förmånen att vara delaktiga i samhällsplaneringen, men 
jag tror att vi ändå känner till de svårigheter kvinnor ofta möter i en man
ligt dominerad värld.

De närmaste åren kommer en rad viktiga FN-konferenser av synnerli
gen stort intresse för oss kvinnor att äga rum. Konferenserna hanterar frå
gor som rör den mänskliga överlevnaden och därigenom den internatio
nella säkerheten. Den nästa är befolkningskonferensen i Kairo, 1995 äger 
kvinnokonferensen i Peking och det s.k. sociala högnivå-mötet i Köpen
hamn rum och året därpå behandlas bosättningsfrågor, dvs. hemmen och 
livsrummet för världens befolkning, i Habitat Il-konferensen i Istanbul.
Det är av största vikt att vi kvinnor påverkar dagordningen för dessa kon
ferenser, och vi nordiska kvinnor borde ha mycket att tillföra.

Inför Rio-konferensen 1992 lade alla nordiska länder ned ett omfattan
de förberedelsearbete. Noggranna förberedelser behövs också inför de nu 
nämnda kommande konferenserna. Den svenska regeringen har bildat en 
förberedande grupp för FN-konferensen 1996 om boende- och bebyggelse
frågor. I förberedelsegruppen ingår parlamentariker samt företrädare för 
myndigheter och organisationer.

Vid ett möte jag hade med den finländska miljöministern Sirpa Pieti- 
käinen för en tid sedan diskuterade vi detta, och då väcktes idén om att 
Nordens kvinnliga medlemmar borde agera gemensamt i förberedelse
arbetet.

Genom att anlägga ett kvinnligt perspektiv kan vi kvinnor med våra er
farenheter och vår samlade klokskap söka samverka på ett sätt så att ange
lägna internationella frågor får ett verkligt genomslag. Resultatet kan utgö
ra ett bidrag till det nordiska kvinnoforum som skall äga rum nästa höst i 
Åbo och förhoppningsvis även väga tungt för ett samlat nordiskt agerande 
i de kommande viktiga FN-konferensema.

Vi vet att kvinnor i många länder har en mycket svag ställning i "mak- 
rosamhället''. Fortfarande är det ofta kvinnorna som ansvarar för familjens 
hushållning. Likadant är det i Sverige, där många småföretag karakteri
seras av att mannen utför företagets uppgift medan kvinnan sköter ekono
mi och bokföring. Kvinnor har ofta det tunga ansvaret för vård av barn, 
sjuka och äldre.

Det påstås ibland att kvinnor har vissa egenskaper: hög simultankapa
citet, kvinnlig intuition, förmåga att sätta sig in i andra människors situa
tion etc. Jag vill inte påstå att kvinnor är bättre än män, men vi är lika 
många, och vi är lika viktiga. En sak kan jag ändå ganska säkert påstå - 
kvinnor skulle ofta ha planerat annorlunda än män har gjort ute i samhäl
let. Det är ett starkt skäl till att lyssna även till oss kvinnor.

Vi är ett trettiotal kvinnor i Norden som i dag har en ministerpost. Om 
vi tillsammans med kraft kunde följa upp intentionerna från Riokonferen- 
sen och Agenda 21, skulle vi kunna skapa respekt för ställningstaganden 
utifrån kvinnliga värderingar och bli förebild för alla de kvinnor i världen 
som inte ens får låta sin röst bli hörd.
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Ett tänkbart tillfälle för en sådan manifestation, öppen också för rådets 
kvinnliga parlamentariker, är i anslutning till nästa möte i Stockholm med 
Nordiska rådet i mars 1994. Jag är i så fall beredd att ta på mig värdskapet 
för ett sådant annorlunda möte.

Metsämäki (SDP): Herr president! Som finländsk delegat har jag fäst upp
märksamhet vid att de övriga länderna, förutom Finland, har haft anföran
den av antingen stats- eller utrikesministern. Jag vill inte nedvärdera tra
fikminister Ole Norrbacks sakkunskap, han kan de nordiska frågorna. Men 
det faktum att Finland varken har stats- eller utrikesminister på platsen ger 
en klar markering hur regeringen Aho värdesätter den utrikes- och säker
hetspolitiska debatten i Nordiska rådet.

Finland, Norge och Sverige är på slutrakan i sina underhandlingar med 
EU. Det föreligger ännu inte något underhandlingsresultat, men om allting 
går väl, vilket jag tror och hoppas på, kan en eventuell anslutning för alla 
tre länder ske redan i början av år 1995. Men det går inte att ropa hej förrän 
man är över bäcken. Det skall mycket till innan man kan få in en majoritet 
av ja-röster i de EU-folkomröstningar samtliga tre länder kommer att an
ordna.

För närvarande är det endast Finland som i opinionsundersökningar 
har ett flertal av ja-röster. Både i Norge och Sverige leder nej-röstema klart 
och de har blivit flere under de senaste månaderna. Det är en oroande ut
veckling med tanke på Europa och Norden samt det nordiska samarbetets 
framtid.

Jag vill inte på något sätt måla fan på väggen, men som jag bedömer lä
get kommer det nordiska samarbetet att försvåras, om vi har en situation 
där Danmark och Finland är medlemmar av EU medan Island, Norge och 
Sverige står utanför.

I detta sammanhang kan betydelsen av EES inte nog understrykas. EES 
ger oss en bred bas att stå på. Om EES av någon orsak inte förverkligas 
samtidigt som Finland blir medlem av EU, men Norge och Sverige blir 
utanför, blir situationen minst sagt märklig. Finland blir i så fall medlem 
av en organisation som vi inte har en landgräns till, med Norge och Sveri
ge som ensamma öar i vårt grannskap. Detta bör vi göra allt som står i vår 
makt för att förhindra.

Eftersom vi ännu inte har ett underhandlingsresultat, är det för tidigt 
att spekulera med slutresultatet. Alla krafter bör dock sättas till, speciellt i 
Norge och i Sverige för att svänga opinionerna. Både för Norden och Eu
ropa är att föredra att vi alla tre kommer till en likadan lösning i vårt för
hållande till EU.

Vid sidan av EU-debatten har det under den senaste tiden från olika 
håll i Finland förts fram tankar om att det föreligger ett behov av att påbör
ja diskussionen om ett eventuellt finländskt NATO-medlemskap. Debatten 
har så till vida varit märklig att de som har fört fram sådana tankar inte 
själva har haft någon åsikt i sakfrågan: medlemskap i NATO eller inte.
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Jag bedömer saken så att det för Finlands del inte finns något behov att 
i det här skedet söka medlemskap i NATO. I den nya situationen som har 
uppstått i världen och i Europa efter kalla krigets slut är vårt lands säker
het bättre bevarad än under åren 1944 -1991. Risken för en storkonflikt har 
också avsevärt minskat.

Efter att Finland har varit ett strikt neutralt land med speciella säker- 
hetsintressen bör vi också i den nya situationen kunna värna om vår säker
het. Som medlem i EU torde vi ha de bästa förutsättningarna att påverka 
och föra fram våra speciella säkerhetsintressen och också få gensvar från 
de övriga EU-statema. Därtill bör vi se till att vi kan upprätthålla ett själv
ständigt och trovärdigt militärt försvar.

Det finns också hot i dagens värld, trots att de är mera obestämdbara. 
De väpnade konflikterna runt om i världen, och för oss speciellt kriget i det 
forna Jugoslavien och de lokala krigen i förutvarande Sovjetunionen, är 
exempel på hotbilder. Mer diffusa men dock synnerligen skrämmande är 
hoten om dåligt kontrollerade kärnvapen, ökad terrorism, spridning av 
den maffialiknande brottsligheten även mot de nordiska länderna med 
ökad prostitution, våld och narkotikahandel i släptåg.

Vi skall minnas att vi har en 1300 km lång gemensam gräns med Ryss
land. I det avseendet ger ett EU-medlemskap klara säkerhetspolitiska för
delar för Finland. Vi bör dock inom Norden engagera oss för att hjälpa till 
för att stabilisera läget både politiskt och ekonomiskt i våra närområden, 
Ryssland och de baltiska länderna. Vi har ett helt egoistiskt intresse att se 
till att vi inte får en bestående välståndsklyfta mellan Ryssland, Baltikum 
och de nordiska länderna. Om så sker kan det i längden bli det största 
hotet för vår inre stabilitet och säkerhet.

Anne Enger Lahnstein (Sp): Ærede president! Det er påfallende at de nor
diske regjeringer er så opptatt av medlemskap i Den europeiske unionen. 
Nær sagt enhver utfordring besvares med ønske om slikt medlemskap, 
som om selve bunnplanken i Nordens rolle i det framtidige Europa er 
medlemskap i EF-unionen. Jeg syns det er nesten snevert, og vil minne om 
at det er mulig, enn si det er mest sannsynlig at de nordiske søkerlandene 
ikke biir medlem av EF-unionen, til det er den folkelige motstanden for 
sterk - og det er bra!

Den folkelige motstanden skyldes ikke manglende kunnskaper, tvert 
imot. Det er vår erfaring at den folkelige motstanden øker med økt infor
masjon og økt kunnskap. Den folkelige motstanden skyldes heller ikke 
ønske om å stille seg utenfor internasjonalt forpliktene samarbeid, eller iso
lasjon, som noen forsøker å gi inntrykk av. Tvert imot, de tre partier som 
sier nei til medlemskap i EF i Norge, er de samme partiene som har høyest 
ambisjon når det gjelder u-hjelp og når det gjelder flyktning- og asylpoli
tikken. De store utfordringer vi står overfor innen miljø, arbeidsledighet, 
mangel på stabilitet og sikkerhet, og ikke minst forholdet til den fattige 
verden, den tredje verden, krever mer og ikke mindre internasjonalt for
pliktende samarbeid. Spørsmålet er ikke om vi skal ha internasjonalt for
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pliktende samarbeid, men om hvilken form og hvilket innhold dette sam
arbeidet skal ha.

Vår verdensdel har de sis te år vært preget av store omveltninger og stor 
usikkerhet. Vi opplever en blodig krig, og vi opplever stengte grenser i Eu
ropa. Arbeidsledigheten er urovekkende høy, og den øker. Miljøutford
ringene er skremmende. Mange opplever hverdagsliv og framtidssyn som 
dystre og triste.

Vi har en debatt knyttet til samfunnssyn og samfunnsstyring. Hvilke 
verdier vil vi bygge vårt samfunn på? Hvordan kan vi best bidra til en po
sitiv utvikling i hele Europa? Folk har spurt seg: Er tenkningen som er ned
felt i Romatraktaten svaret på de store utfordringer som vi har nasjonalt og 
internasjonalt? Er Den europeiske union svaret på spørsmålet om ledighet, 
miljøutfordringer, økende forskjeller mellom folk og uretten i forhold til 
den tredje verden?

Nei, mener mange, Den europeiske union er ikke svaret. Vår kritikk av 
EF er ikke rettet mot de europeiske folk og den europeiske kultur. Vi er 
selv en del av Europa. Vår kritikk er rettet mot EF-systemet og slik det er 
nedfelt i Romatraktaten og i unionsavtalen. Vi er urolig for at man bygger 
opp en maktkonsentrasjon og en ny blokk i en del av Europa, og slik byg
ger opp en blokk basert på markedsliberalistisk tenkning, for å sikre seg 
økonomisk i kampen med USA og Japan. EF-tenkningen fører etter vår 
mening til større forskjeller på folk, høyere ledighet og en vekstutvikling 
på bekostning av miljøet, med muligheter for økte spenninger innad og 
også utad.

Samarbeidet i Norden er annerledes enn samarbeidet i EF. Samarbeidet 
i Norden er basert på en bred folkelig forankring og bundet sammen i 
felles interesser. De nordiske landene har valgt å bygge sine samfunn på 
kvaliteter som grunntrygghet, likeverdighet i levekår og arbeid til alle. Den 
nordiske samfunnsmodellen er det viktig å ta vare på - for å sitere lederen 
for den nystartede gruppa Sosialdemokrater mot EF i Norge, Hallvard 
Bakke: Kanskje er det et positivt bidrag til utviklingen i Europa og ellers i 
verden å bevare denne modellen, den nordiske velferdsmodellen. Mitt 
inntrykk er at nå selger man ut den nordiske velferdsmodellen fordi man 
er så opptatt av å tilpasse seg EFs tenkning basert på de fire friheter og 
kapitalens forkjørsrett.

I det internasjonale samfunn har de nordiske land vært brobygger i for
holdet til den tredje verden. Flere sentrale personer i den tredje verden har 
uttrykt bekymring hvis Norge og Norden skulle bli en del av EFs stemme 
istedenfor å ha sin egen stemme i FN.

I mange tiår har vi konsentrert oss om å hindre krig i vår verdensdel. 
Det har krevd mye. Nå er utfordringen å sikre freden. Det vil kreve enda 
mer. Vi må skape alleuropeiske og tillitsvekkende strukturer som omfatter 
hele Europa. Vi må bruke mer tid og mer krefter på miljøutfordringene, og 
vi må gjennom handel, samarbeid og bistand bidra til at vanlige folk får 
framtidstro og bedre levekår i den fattige delen av Europa. Det er den bes
te forutsetningen for å bygge opp de nye demokratiene og således gi 
grunnlag for varig stabilitet og sikkerhet.
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Steenholdt (At): Hr. præsident! Jeg har med stor interesse lyttet til rede
gørelsen for nordisk udenrigspolitik. Redegørelsen er mest koncentreret 
om de baltiske lande og Østeuropa og ikke så meget om udenrigs- og sik
kerhedspolitiske spørgsmål i Nordatlanten. Hr. præsident, jeg savner Nor
disk Råds sikkerhedspolitiske interesse for Nordatlanten!

Vel vidende, at debatten er om udenrigs- og sikkerhedspolitiske spørgs
mål, har jeg valgt at beskæftige mig med forureningen, som ses som den 
værste trussel mod sikkerhed og eksistens for os i Nordatlanten.

Vores nordiske venner taler om våbnene og konflikterne imellem lan
dene. Vores fjende taler derimod i det skjulte og er derved en så meget 
desto farligere fjende!

Grønlands Hjemmestyre har begrænset mulighed for at gå ind og blan
de sig i internationale udenrigspolitiske aktiviteter. Vi har dog, synes vi, 
opnået et godt samarbejde med Danmark og er glade for den store forstå
else, vi har fået for vore holdninger i den danske regering.

For nogle år siden nedsatte vi et udvalg, Det Udenrigs- og Sikkerheds
politiske Udvalg, og igennem dette udvalg får vi mange informationer bl.a. 
fra det danske udenrigsministerium. Disse oplysninger er af afgørende be
tydning for vort arbejde med og vor stillingtagen til de forskellige spørgs
mål, der opstår i verden omkring os.

På denne baggrund har vi i Grønlands Landsting haft vores første 
udenrigs- og sikkerhedspolitiske debat i forbindelse med vor efterårssam
ling i oktober i år. Som det vil fremgå, har denne debat udmøntet sig i for
skellige udtalelser, hvori Grønland fremkommer med sin holdning til nog
le af de vigtige spørgsmål, der naturligt ligger os på sinde.

Af disse emner er forureningen af vore omgivelser bl.a. med atomaffald 
og andre følger af den hidtil førte nationale og internationale politik sta
digt tilbagevendende, hvilket vel ikke er så underligt, eftersom vi i udpræ
get grad er umiddelbart afhængige af naturens og havets ressourcer.

Fiskeriet i Nordatlanten går ikke særlig godt i disse år, hvilket betyder 
en ømtålelig økonomisk nedgang for de omkringliggende lande, der er af
hængige af fiskeri. Det svigtende fiskeri som følge af klimaændringer kan 
vi jo  ikke gøre så meget ved, blot håbe på, at tilstanden igen bliver gunsti
gere ud fra vort synspunkt. Værre er det, hvis fiskenes forsvinden i virke
ligheden primært skyldes vor egen adfærd - at forurening og tankeløshed 
er den reelle årsag, som vi måske ikke engang kan nå at råde bod på.

Jeg har flere gange fra forskellige nordiske landes talerstole i forbindel
se med Nordisk Råds sessioner bedt de nordiske regeringer om at sende 
protestskrivelser og udtalelser til de lande, som traditionelt betegnes som 
forurenere af havene omkring os. Sammen med islandske og færøske poli
tikere er jeg før kommet med kritiske bemærkninger om britiske udled
ninger af radioaktivt stof fra kraftproduktion og om det russiske atomaf
fald, som bl.a. også stammer fra kernevåben. Vi mener fortsat, at den sti
gende forurening i Nordeuropa truer vort eksistensgrundlag i Nordatlan
ten, og vi er os bevidst, at der kræves en aktiv fælles indsats.
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Personlig har jeg aldrig været venligt stemt over for Greenpeace, men 
jeg har dog grand til at rette en tak til Greenpeace, som i fællesskab med 
verdensomspændende dyre- og naturvæmsforeninger har indsamlet tu
sindvis af protestunderskrifter mod atomaffaldsoparbejdningsanlægget 
THORP ved Sellafield. Jeg tror stadig væk, at disse protester har haft be
tydning. Det hjælper med andre ord at gøre en aktiv indsats - både på pri
vat, men så sandelig også på nationalt plan.

Vore bestræbelser for, at vore farvande ikke forurenes, fik tiltrængt 
hjælp fra Nordisk Råd, da man realiserede en særlig arktisk konference i 
Reykjavik i Island sidste sommer. Denne konference og den efterfølgende 
ministerkonference i Grønlands hovedstad Nuuk åbner verdens øjne for, at 
der må være en dialog mellem de lande, der har militære installationer og 
strategiske interesser i det nordlige område.

Hr. præsident, dette er nødvendigt, hvis vi skal nå til konstruktive løs
ninger for en fredelig anvendelse af Nordatlanten. Man kan måske sige, at 
risikoen for en decideret væbnet konflikt i Nordatlanten nu er minimal. 
Alligevel, eller måske netop derfor, er vi, som lever i disse områder, ner
vøse for, at de synlige følger af den tidligere oprustning, dvs. den igang
værende bortskaffelse og destruktion af kernevåben, vil udgøre den værste 
trussel mod vor eksistens.

Elver Jonsson (fp): Herr president! Ett tydligt fenomen i tiden är de snabba 
scenförändringarna. Mycket sker oväntat - det mesta sker snabbt!

Den europeiska kartan har nya gränser - och många av dess länder har 
fått nya relationer.

För ett par år sedan rådde det i Norden pessimism om det nordiska 
samarbetets framtid. Den europeiska integrationen skulle komma att göra 
nordiskt samarbete svårare, och den s.k. nordiska identiteten skulle för
svinna och ersättas av en europeisk sådan. I dag kan vi med klarare ögon 
se på det nordiska samarbetets framtid, delvis efter den nyvärdering av 
det nordiska samarbetet som statsministrarna tog sig an. Samtidigt har det 
första steget tagits i den europeiska integrationsprocessen.

Det är viktigt att det nordiska samarbetet kan fortsätta, om än med 
vissa förändringar. Statsministrarna nämner särskilt samarbetet på sju om
råden, som är centrala även i dagens samarbete. Vad detta kommer att in
nebära i praktiken får framtiden utvisa.

Det intensiva förhandlingsarbetet i Bryssel kan ha gett intrycket att det 
nordiska samarbetet mer eller mindre upphört och att vi måste avvakta 
förhandlingsresultaten innan vi kan slutligt slå fast det nordiska samarbe
tets innehåll och framtid. Detta är en både missvisande och farlig uppfatt
ning. Det nordiska samarbetet måste utvecklas oberoende av vilka lös
ningar EG-frågan får.

Mycket tyder på att de nordiska länderna skulle kunna få in ett erkän
nande av det nordiska samarbetet i sina EG-avtal på samma sätt som Bene- 
luxländema fått det. Och här får vi parlamentariker ta på oss ett ansvar att 
se till att samarbetet inte stagnerar. Därför är det angeläget att Finland och
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Norge - på samma sätt som Sverige - i sina förhandlingar med EG aktivt 
kräver en nordisk klausul.

Inspiration att utveckla det nordiska samarbetet ytterligare på vitala 
områden kan vi också hämta i den utveckling mot ett regionernas Europa 
som präglar diskussionen i EG. Närhetsprincipen är förvisso lättare att 
tillämpa i den nordiska kretsen där samarbetet omfattar, befolkningsmäs
sigt sett, fem små och likartade länder och bedrivs utan överstatlighet. Det 
faktum att både regeringar och parlamentariker deltar i rådssessioner är en 
viktig omständighet och ger oss i Norden definitivt en "konkurrensfördel".

Efter de stora förändringar som ägt rum i Europa har även de säker
hetspolitiska frågorna kommit upp i den nordiska debatten. De nordiska 
länderna måste ta en aktiv roll när det gäller utvecklingen i det europeiska 
närområdet. Detta är särskilt viktigt med hänsyn till den labila situation 
som fortsatt råder i länderna sydost om Östersjön.

Ett stort problem är - som utrikesminister af Ugglas nämnde - den stora 
välståndsklyftan mellan t.ex. Ryssland och Norden. Den avläses i ökad kri
minalitet med bl.a. narkotikasmuggling och organiserad brottslighet. Där
för, herr president, tror jag att det behövs ett brett, genomtänkt och samlat 
grepp, som har sin utgångspunkt i bl.a. följande teser:

Säkerhetspolitik är mer än vapen!
Fred är mer än frånvaro av krig!
I uppbyggnaden av ett nytt, demokratiskt Östeuropa behövs Västeuro

pas och Nordens aktiva stöd. Det behövs ekonomiskt stöd men framför allt 
hjälp med kunskap och teknisk utveckling samt med att ge demokratisk 
träning och inspiration.

Näringslivet behöver organiseras så att partsförhållandena på arbets
marknaden kommer i funktion.

Den stora miljöförstöringen måste läkas ut i ett friskt tillstånd. En sådan 
insats kommer även att gynna nordisk miljö.

Att ge broderfolk i vårt närområde stöd att utvecklas i harmoni på egna 
villkor är ett gott bidrag till fred, frihet och välstånd. Låt oss här i Norden 
anta den utmaningen!

Chaffey (SV): President! Den sosialdemokratiske gruppens talsmann, 
Thorbjørn Jagland, innledet debatten i dag med et resonnement som gikk 
ut på at det er en målsetting at store land ikke dominerer Europa, og at 
man har et system, et samarbeid, hvor store og små land blir inkludert i et 
fellesskap med felles spilleregler og med sanksjonsmidler som kan brukes 
overfor land som misbruker sin posisjon.

Jeg tror dette er et riktig resonnement. Problemet med det i EF-sam- 
menheng er at det virker som om dette resonnementet skal gjelde overfor 
Tyskland, Frankrike, Italia og Storbritannia, men ikke overfor de landene 
hvor trusselen og utfordringen er aller størst, land som Russiand og 
Ukraina. Dette er en linje i europeisk historie, hvor de kreftene som vil iso
lere Russiand, stort sett har hatt overtaket i Vest-Europa, og hvor de kref-
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tene i Russland som vil isolere Russland i forhold til Vesten, har hatt over
taket i russisk politikk.

Det vi opplever nå, er en historisk mulighet der det går an å bygge ord
ninger som inkluderer hele Europa i et felles sikkerhetssystem, og da er det 
ikke nye økonomiske og militære allianser i Vest-Europa som er nødven
dig, det er ikke en europeisk union som burde stå på vår nordiske dagsor
den, men tvert imot et alleuropeisk sikkerhetssystem som inkluderer de 
store landene der utfordringene og truslene er størst.

Sikkerheten er også nødt til å være bredt definert der økonomiske og 
sosiale problemer og miljøproblemene blir sett på som de største sikker- 
hetstruslene i dagens situasjon og ikke først og fremst det rent militære. 
Nordens muligheter og Nordens handlefrihet er ikke avhengig av et EF- 
medlemskap, men Nordens muligheter og Nordens handlefrihet er av
hengig av at problemene i Russland biir løst, og at man klarer å få gjort noe 
med de enorme mljøproblemene og de enorme økonomiske problemene og 
ikke minst klarer å rydde opp i atomavfallssituasjonen og får gjort noe 
med våpenprouksjonen, atomindustrien osv. I dette bildet er det ekstra al
vorlig, synes jeg, at nordiske land faktisk er med på å holde liv i den rus
siske atomindustrien og i den russiske plutoniumsproduksjonen. Finland 
har med sin politikk og forsendelsen av 25 tonn radioaktivt avfall fra Lovi- 
isa til Mayak i disse dager faktisk levert et bidrag til å holde liv i den rus
siske atomindustrien. Ifølge miljøbevegelsen er Mayak ett av de mest, kan
skje det aller mest, atomforurensede stedet i verden. Mayak er også kjen
netegnet ved at det ligger ved elver som renner nordover og ut i arktiske 
områder, og det betyr at det ikke bare er umoralsk eller dobbeltmoralsk å 
støtte opp om russisk atomproduksjon på den måten, men det er rett og 
slett også lite smart å gjøre det fra et nordisk og finsk utgangspunkt fordi 
man får problemene tilbake etter ganske kort tid, uansett. Vi har vel alle et 
ønske om å fjerne den usikkerheten som atomkraftverk, militære atomin- 
stallasjoner osv. utgjør overfor våre områder. Men dersom de nordiske 
landene skal kreve av Russiand og andre land i Sentral- og Øst-Europa at 
de skal rydde opp i sin atomindustri, i sine militærinstallasjoner, i sitt 
atomavfall, så må våre land, som er langt rikere, også rydde opp selv. Og 
man bør i hvert fall ikke støtte opp om atomindustrien ved å sende avfall 
fra nordisk atomindustri til verdens mest atomforurensede sted på den 
måten som Finland har gjort lenge, som Finland gjør i dag og som Finland 
ifølge minister Ole Norrback tydeligvis har til hensikt å fortsette å gjøre. 
Hans svar på utfordringen tidligere i dag i forhold til hva Finland kan 
gjøre i denne situasjonen, var at man trenger overnasjonalitet for å løse 
problemene. Det er muligens riktig, men jeg synes overnasjonaliteten må 
være lite verdt hvis ingen er villig til å gå foran og kjenne sitt eget ansvar 
på hjemmebane, for overnasjonalitet kan uansett ikke være annet enn 
summen av det man gjør i hvert enkelt land, og hvis man ikke klarer å be
gynne hjemme, synes jeg nok det er vel optimistisk at man via overnasjo
nalitet skal tvinge Finland til å sende sitt radioaktive avfall til Russiand.
Jeg synes vi kan forvente at man begynner i noen av verdens rikeste land 
med å rydde opp i våre problemer.
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Eeva-Liisa Moilanen (SKL): Herr president! De nordiska statsministrarna 
har åtagit sig det övergripande ansvaret för samarbetet mellan de nordiska 
regeringarna. Genom denna förändring har det nordiska samarbetet politi
serats och det är möjligt att föra en utrikes- och säkerhetspolitisk debatt 
här i rådet.

En naturlig förklaring till denna utveckling hittar vi i att det kalla kriget 
tagit slut, de baltiska länderna blivit självständiga och händelserna i Ryss
land. Sedan hotet av ett storkrig har undanröjts har vi i stället fått andra 
orosfaktorer. Den ekonomiska och sociala klyftan mellan Väst- och Östeu
ropa, risk för miljökatastrofer bl.a. kärnkraftverken, brottslighet och de 
ryska kärnvapnen utgör hot. De nordiska länderna måste tillsammans ta 
sig an alla dessa problem. Också i detta sammanhang är det skäl att poäng
tera att en gemensam visering inte är aktuell. Visumfrihet skulle föra med 
sig ännu större och oöverstigliga problem för Finland och de andra nordis
ka länderna i vår kamp mot brottslighet som kommer österifrån. Vi kan in
te blunda inför detta faktum.

De ekonomiska utsikterna är mycket dystra överallt. Dessutom har vi 
nationella och etniska konflikter, bl.a. i det forna Jugoslavien. Vi måste 
också vara uppmärksamma på den alltför stora koncentrationen av ryska 
trupper vid den finska östgränsen.

Finland, Sverige och Norge har ansökt om medlemskap i Europeiska 
unionen. I Europeiska unionen måste de nordiska länderna driva sina 
nordiska värderingar och målsättningar.

Nu bör de länder som sökt medlemskap koordinera sina gemensamma 
intressen: bl.a. lantbrukspolitik, alkoholpolitik och regionalpolitik. Vi skall 
vara medvetna om att man för en maktpolitik i EU. Vi måste se efter i vil
ken mån de små länderna får behålla sin rösträtt i unionen. Som bekant 
råder det demokratiskt underskott i gemenskapen; parlamentet har inte så 
mycket att säga till om. Det måste vi försöka påverka. Vi skall också kräva 
att varje nordiskt land får sin egen kommissarie i kommissionen.

Oberoende av ett medlemskap i unionen skall Finland utgå ifrån en mi
litär alliansfrihet och ett självständigt försvar.

Finlands geografiska läge har inte förändrats i och med de stora om
välvningarna i Europa och Ryssland. Ryssland är fortvarande en stormakt, 
som vi har en lång gemensam gräns med. Händelserna i Ryssland under 
senare tid visar hur viktigt det är för hela Nordens och Europas säkerhet 
att reformarbetet får utvecklas utan störningar.

Herr president! Det nordiska samarbetet måste framhävas i vår utri
kespolitik även om Finland, Norge och Sverige går med i EU. Finland och 
Norge borde i likhet med Sverige i förhandlingarna understryka den klau
sul om nordiskt samarbete som finns i EES-avtalet. Detta synsätt borde 
också prägla verksamheten i Nordiska ministerrådet och Nordiska rådet, 
som måste få mera spänst och kraft. Vi måste samarbeta i utrikes- och sä
kerhetspolitiken särskilt i förhållande till EU.
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H ellström (s): Herr president! Vi som tror att den nordiska modellen har 
en framtid inom EG - eller efter Maastrichtbesluten är väl den korrekta 
svenska översättningen Europeiska förbundet; jag hoppas att regeringen 
tar till sig det - talar ofta om detta som en relativt avlägsen framtidsfråga. 
Men det finns frågor som härrör ur våra nordiska värderingar, som är 
akuta och kräver aktioner redan nu såväl i medlemskapsförhandlingama 
som i det övriga europeiska samarbetet.

Vi måste mota den protektionism som nu följer i de dåliga tidernas 
spår. I vissa länder och i vissa politiska grupperingar är det nu närmast 
fashionabelt och salongsfähigt att förespråka protektionism i handeln. Det 
gäller en del av EG:s medlemsländer. Vi i EFTA är heller inga hjältar - när 
det gäller jordbruket är EFTA-ländemas brist på respekt för och hänsyn till 
konsumenterna ännu värre än EG:s.

Men när man inför protektionistiska hinder får alltid konsumenterna 
betala mer. Det är alltid några producenter som därigenom får gratis extra- 
vinster, och det kostar oftast mer att bevara ett jobb på det viset än att in
vestera i nya arbetstillfällen.

Det är nu vanligt att man säger: Hur skall vi kunna konkurrera med 
Asien, där lönerna är en trettiondedel av våra här i Europa? Men oftast 
gäller det då varor där vi i Europa ändå inte längre är särskilt konkurrens
kraftiga. I verkligheten är det så, att lönerna höjs också i Asien, att gamla 
låglöneländer blir högkostnadsländer liksom våra. Den konkurrens vi ut
sätts för gäller högteknologi, systemkunnande och stark produktionsorga
nisation.

Om vi i Europa skärmar av oss från konkurrentländerna i Stillahavs- 
asien, som nu är den så gott som enda expanderande delen av världseko
nomin, kommer vi ohälpligt på efterkälken. Då kommer den tekniska ut
vecklingen att fortsätta att drivas någon annanstans än hos oss, och då blir 
vi kanske i värsta fall det museum och det bakvatten som man i andra de
lar av världen på sina håll menar att vi redan är.

Men det behöver inte bli på det viset. Vi har i Europa en unik utbild
nings- och forskningsbakgrund. Arbetare och tjänstemän i våra länder har 
en hög yrkeskunskap. Vi har goda fackliga traditioner, och vi har på 
många håll en hygglig social trygghet.

Vi i Norden med vår tradition och öppenhet behövs i vågskålen för fri
handeln och mot dem som nu håller på att bygga murar.

Det behövs akut nu att vi genom statsministrarna, genom regeringarna, 
lägger på ett extra kol för att GATT-rundan inte skall kapsejsa utan avslu
tas med gott resultat den 15 december. Gör den inte det, tror jag att de har 
fel som säger att ingenting kommer att hända - många protektionistiska 
förslag har bullats upp i andra länder men hållits tillbaka av GATT-nm- 
dan, och protektionismen kommer att kunna slå ut som en flodvåg om 
man inte genomför rundan med gott resultat.

Vi bör också i medlemskapsförhandlingama ställa hårda krav på EG att 
få bevara våra frihandelsavtal med Baltikum vad gäller textilier och kon
fektion intill dess att EG själv öppnar sig på dessa områden - det är ju  nå
gonting som skall bli resultatet av GATT-rundan.
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Det är inte en mera sluten, allt mindre relevant kontinent vi behöver. Vi 
behöver ett kreativt Europa som ger och tar impulser - öppet mot världen.

Järvilahti (Kesk.): Herr president! Det har varit förvånande hur snabba 
förändringarna varit i Europa. I stället för motsatsförhållanden från det 
kalla krigets tid har det uppstått nya orosfaktorer, såsom etniska motsätt
ningar, den ekonomiska och sociala klyftan mellan länderna och konflikter 
mellan olika nationaliteter.

Europeiska gemenskapen är för närvarande det organ som bäst bidrar 
till ekonomisk och politisk stabilitet i utvecklingen i Europa. Att Finland 
lämnat in sin medlemsansökan visar vår vilja till anpassning till den för
ändrade situationen. Det är fråga om en lösning som gäller både ekonomi, 
politik och säkerhet.

Finlands målsättning är att slutföra medlemskapsförhandlingama så att 
vi kan vara med som fullvärdiga medlemmar i regeringskonferensen 1996. 
I det senaste toppmötet satte ledarna i EG-ländema som mål att medlem
skapsförhandlingama skall vara slutförda i början av mars nästa år.

Finland har i likhet med de andra länderna som ansökt om medlem
skap framhållit att de små medlemsländerna också i fortsättningen måste 
garanteras möjlighet att medverka i den europeiska gemenskapen.

Den förändrade säkerhetspolitiska situationen i Europa har också i Fin
land väckt funderingar över förändringarnas följder. De säkerhetspolitiska 
dimensionerna av ett medlemskap i gemenskapen har under den senaste 
tiden blivit föremål för en livlig och kritisk debatt.

I Finland har vi som utgångspunkt en militär alliansfrihet och ett själv
ständigt försvar. Finlands regering har accepterat de utrikes- och säker
hetspolitiska förpliktelserna som ingår i Maastrichtavtalet. Som medlem i 
unionen är Finland berett att ge sin konstruktiva insats för utveckling av 
en eventuell forsvarsdimension i unionen.

Den grundläggande målsättningen för Finlands utrikes- och säkerhets
politik - medlemskap i Europeiska unionen - kan inte ändras. Vårt förhåll
ningssätt till WEU, den västeuropeiska unionen och Nato, den nordatlan
tiska forsvarsalliansen, har också diskuterats mycket i Finland de senaste 
månaderna.

Herr president! För min egen del konstaterar jag att såväl förhandling
arna med EU som EU:s utveckling fortgår. Ett medlemskap i EU kan slut
giltigt avgöras först då förhandlingsresultaten står klara.

Inom Nato har man också fört diskussioner om organisationens uppgif
ter i framtiden och en eventuell utvidgning av den. Vi kan vänta oss preli
minära riktlinjer för alliansens framtid från toppmötet i januari. I Finland 
följer vi dessa diskussioner noga.

Även om faran för ett storkrig verkar vara över i Europa, väcker de nya 
orosfaktorema osäkerhet på många håll. En period av osäkerhet kommer 
att fortgå så länge den europeiska säkerhetsstrukturen söker sin form. Fin
lands målsättning är att stödja sådana arrangemang som förstärker säker
heten i hela Europa.
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Finlands förhållande till Ryssland baserar sig på vårt geografiska läge 
och vår långa erfarenhet. Vi försöker skapa god grannsämja med utgångs
punkt i principerna för det nya Europa. Samarbete med Ryssland och dess 
deltagande i europeiska samarbetsorganisationer är viktiga för stabiliteten 
i hela Europa.

Geir H. Haarde övertog härefter ledningen av förhandlingarna.

Riitta Saastamoinen (Kok.): Herr president! Allra först vill jag uttrycka 
min glädje över att vi kan föra en utrikes- och säkerhetspolitisk debatt här i 
Nordiska rådet. Vi måste öppet diskutera säkerhets- och försvarspolitik.
De utrikes- och säkerhetspolitiska frågorna har naturligtvis alltid under 
Nordiska rådets hela historia varit mycket viktiga för alla, även om debat
ten tyvärr förts i andra fora. Det är viktigt att de nordiska länderna framför 
sina försvarspolitiska ställningstaganden och linjedragningar här i rådet, 
och speciellt här på Åland.

Jag vill ta upp betydelsen av Östersjön, mare nostrum, vårt hav. Bety
delsen av Östersjön har ökat de senaste åren på grund av Sovjetunionens 
fall. Och dess betydelse kommer att öka i samband med den europeiska in
tegrationen.

Finland har definierat sin utrikespolitiska linje, som går ut på militär 
alliansfrihet och ett självständigt försvar. Innebörden av neutraliteten har 
preciserats för att motsvara de nya förhållandena. För ett par veckor sedan 
hade Finlands delegation ett säkerhetspolitiskt seminarium, då bl.a. WEU:s 
ställning i Europeiska unionen och Natos roll i framtiden livligt debattera
des. Världen håller på att ändras och därigenom också de nordiska länder
nas ställning.

Jag anser att det är viktigt för Finland att följa, eller skall jag säga höra 
efter, vad som pågår i de andra nordiska länderna. För oss är det natur
ligtvis också viktigt att särskilt följa vad som sker i Sverige men också i de 
andra nordiska länderna. Det är ändå fortfarande ett faktum att Finland 
ligger mellan öst och väst. Vår geografiska, den kända geopolitiska ställ
ningen som det hänvisats till i dag, har inte ändrats.

De nordiska länderna skall vara medvetna om det militära tomrummet 
i Baltikum. Utvecklingen följs både i Nato och i OSS. Även små kriser i om
rådet kan få ödesdigra följder. Hur blir det då med Östersjön och Åland i 
framtiden? I händelse av en kris blir Åland ett slags Gibraltar i och med att 
Bottniska viken ligger mellan Sverige och Finland. Så det är egentligen här
ifrån man övervakar händelserna i viken. Rollen av hela Östersjön har med 
andra ord förändrats på senare tid, och kanske särskilt Finska vikens. Dess 
öar, såsom Högland och Lövskär, ligger vid Rysslands främre front. Med 
de baltiska staterna förlorade Ryssland en stor del av sin frontlinje. Det är 
också en orsak till att öama i den inre Finska viken och därigenom också 
Åland blivit allt viktigare.
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I rådet har vi länge talat om Östersjön som ett område för miljösamar
bete. Men nu måste vi våga börja tala om det också i detta forum ur för
svarspolitisk synvinkel. Och det är i högsta grad säkerhets- och försvarspo
litik att vi gör allt för att bevara Östersjön, mare nostrum, som ett fredens 
hav.

Därför tycker jag att det är viktigt att de nordiska länderna, särskilt 
Norge, Sverige och Finland men varför inte också Danmark, allvarligt bör
jar föra en diskussion om försvarspolitiskt samarbete. Vi har liknande er
farenheter, varför gemensamma diskussioner om försvarspolitiken är helt 
naturliga.

Herr president! Det försvarspolitiska samarbetet skulle till en början 
kunna bestå av att slå ihop vårt teknisk-vetenskapliga kunnande. Sam
arbetet på den här nivån får inte begränsas av det faktum att Norge tillhör 
Nato. Det är klart att debatten om försvarspolitiskt samarbete klarnar när 
alla tre länderna går med i Europeiska unionen. Jag hoppas att man går 
raskt fram i den här frågan.

Bondevik (KrF): President! Et Europa i forandring er en utfordring til Nor
den. Mange tenker i så måte først og fremst på utviklingen i EF. Ja, både 
utvidelsesplanene for EF og utviklingen mot en politisk og økonomisk 
union innebærer store endringer. Men de største utfordringene ligger 
egentlig utenfor EF-området. Miljøproblemen er størst i Øst-Europa, den 
politiske og sosiale ustabilitet er størst i Russland, de nasjonale og etniske 
konfliktene finner vi først og fremst i tidligere Øst- og Sentral-Europa, og 
den store sosiale og økonomiske forskjellen i vår verdensdel går mellom 
Øst- og Vest-Europa. Disse utfordringene krever et alleuropeisk samar
beid. EF vil selvsagt være en helt sentral aktør i et slikt samarbeid, men det 
kreves ikke EF-medlemskap for de nordiske land for å kunne delta.

Europa er stilt overfor helt nye problemer og muligheter i og med kom
munismens sammenbrudd og opphør av blokkpolitikken. Demokratise
ringen i Øst-Europa bedrer utsiktene for en langvarig fred i vår verdens
del. Demokratier går ikke til krig mot hverandre. Det viktigste for freden i 
Europa er derfor ikke byggingen av en union i Vest-Europa, men utbyg
ging og stabilisering av demokratiet i hele Europa. I så måte er et alleuro
peisk samarbeid helt sentralt. Dette utvikles nå dels innenfor rammen av 
Europarådet, hvor nye medlemmer stadig tas opp og snart omfatter hele 
Europa, og dels innen en enda bredere ramme i KSSE, som jo nettopp har 
demokratibygging og konfliktforebygging som en sentral oppgave.

Noen - og vi har også merket det i debatten i dag - knytter sikring av de 
nordiske lands interesser i sikkerhets- og utenrikspolitikken til et fremtidig 
medlemskap i Den europeiske union. Dette er etter mitt syn forfeilet. For 
de nordiske land ligger alternativet i et aktivt engasjement i ulike europeis
ke og internasjonale organer som til sammen vil dekke de behov vi har for 
en plass i et Europa og en verden for øvrig i forandring. For Norge betyr 
det konkret: Basis i NATO-samarbeidet, en balanse mellom den europeiske 
og atlantiske dimensjon innenfor NATO, aktivt engasjement innenfor KSSE
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for kontakt- og demokratibygging i hele Europa, assosiert medlemskap i 
Vestunionen for nært å kunne følge en sikkerhets- og forsvarspolitisk ut
vikling i Vest-Europa, og arbeid for fred, menneskerettigheter osv. innen
for fora som Europarådet og FN.

Bildet kan også suppleres ved at NATOs samarbeidsråd, NACC, har en 
viktig oppgave i å forhindre et sikkerhetspolitisk vakuum i øst, samt å gi 
råd og assistanse i sikkerhets- og forsvarsspørsmål til øst- og sentraleuro
peiske land.

Tre nordiske land er nå i medlemskapsforhandlinger med EF. Det er 
viktig at vi får en avgjørelsesprosedyre som er et best mulig uttrykk for 
"fair play". Dette innebærer at man ikke spekulerer i en taktisk bestemt 
rekkefølge for folkeavstemningene i de nordiske land for å få et annet re
sultat enn en ellers ville fått, men at hvert land får ta avgjørelsen på selv
stendig grunnlag. Dersom det blir parallellitet i forhandlingene og en av
slutning av dem noenlunde samtidig og resultatene blir lagt ut til folkeav
stemning, da kan og bør de nordiske søkerland ta avstemningen samme 
dag. Da unngår en mistanke om å arrangere en bestemt rekkefølge for å 
påvirke resultatet.

Jeg vil oppfordre regjeringene i Finland, Sverige og Norge til kontakt 
om dette med sikte på en felles dato for folkeavstemning dersom forutset
ningene for dette er til stede.

Samarbeidet i nord-områdene og i Barentsregionen representerer store 
utfordringer. Dette området har fått en betydelig egentyngde. Her er atom
lagre, som også representerer en miljøtrussel. Her er 
våpenkonsentrasjoner, og området har strategisk betydning for Russiand. 
Et eventuelt EF-medlemskap for nordiske land kan gi enda større opp
merksomhet på området fra EFs side. Men noe av dets egen tyngde gjør at 
problematikken ikke kan overses av EF uansett. En viss uavhengighet i 
forhold til EFs felles sikkerhets- og utenrikspolitikk kan være en fordel ved 
at aktivitet ikke straks knyttes til EF og forbindeisene mellom Russiand og 
EF. Det kan være lettere å beholde en lavspenningsprofil i nordområdet 
med en slik rolle.

Den europeiske union sikter mot en felles utenriks- og sikkerhetspoli
tikk. Det kan binde de nordiske land i sin utenrikspolitikk både i forhold til 
europeiske og globale utfordringer, også i forhold til den tredje, den fattige 
verden. Det er ikke et spørsmål om vi skal ha et forhold til Europa, men 
hvilket forhold som tjener vårt globale engasjement best.

N iels A hlm ann-Ohlsen (KF): Hr. præsident! Tak til den svenske uden
rigsminister, fordi udenrigsministeren i går så stjemeklart understregede, 
at det udvidede sikkerhedsbegreb i vores region også nødvendigvis indbe
fatter kernekraftværkerne i Øst.

Lad det være slået fast: De tidligere sovjetiske atomkraftværker i Øst er 
og bliver den største sikkerhedsrisiko for Rusland selv, for de nordiske be
folkninger og for resten af Europa.
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At vi i de nordiske lande interesserer os levende for vores egen energi
forsyning, er naturligt, men det er unaturligt og uantageligt, at vi fra nor
disk og fra europæisk side ikke langt mere offensivt og åbent erkender, at 
der på ruinerne af det kommunistiske regime i det gamle Sovjetunionen 
ligger mere end 20 atomkraftværker - atomkraftværker, der bogstavelig 
talt kan springe i luften når som helst og med de rædsler til følge, som vi så 
for blot få år siden, da det første sovjetiske atomkraftværk eksploderede i 
Tjernobyl.

Vi bør nu fra nordisk side på det kraftigste opfordre EF til omgående at 
sætte handling bag den indsats, der for længst er bebudet, for at få renove
ret og genopbygget de mange kernekraftværker i bl.a. Rusland, der døgnet 
rundt truer ikke mindst vore befolkningers sikkerhed. I de nordiske lande 
og i EF-Kommissionen har man med andre ord haft mange og lange drøf
telser og afsat midler til dette formål, men EF har endnu ikke effektivt af
sendt midlerne med konkrete resultater til følge.

Vi bør også i samlet nordisk flok hele tiden presse på for at stramme de 
fælles nordiske initiativer op, der parallelt med EF effektivt og konsekvent 
kan sættes ind over for de frygtede atomkraftværker i Øst. Hvis EF og vi i 
Nordisk Råd ønsker oprigtig folkelig opbakning fra Nordens befolkninger, 
må både EF-landene og vi i Norden tage ikke blot vores egen militære sik
kerhed, men også det samlede civiliserede Europas sikkerhed langt mere 
alvorligt.

At atomkrafttruslen fra det tidligere Sovjetunionen skal løses i samar
bejde med bl.a. Rusland, er der ingen tvivl om. At det skal ske med vestlig 
støtte, er der heller ingen tvivl om. Men til gengæld må der heller ikke 
være tvivl om, at vi fra nordisk hold må forlange et konstruktivt samar
bejde fra bl.a. de russiske myndigheders side om løsningen af den for 
Europa største samlede sikkerhedspolitiske trussel, som kernekraftvær
kerne i Øst er udtryk for.

Når vi må og skal tale med store bogstaver vedrørende konverteringen 
af de tidligere sovjetiske energikilder, skyldes det bl.a., at russerne hver 
eneste dag døgnet rundt præcis som under det kommunistiske regime 
uforstyrret producerer løs af energi - i virkeligheden på bl.a. vore 23 mil
lioner nordiske borgeres bekostning. Derfor skal vi som parlamentarikere 
fastholde søgelyset på dette alvorlige tema. Derfor skal vi parlamentarike
re handle, og derfor skal der gribes til parlamentarisk samling i Norden for 
at få sat yderligere skub i afviklingen af disse hæslige og frygtede energi
monumenter, som det kommunistiske regime efterlod sig i Sovjetunionen.

Nordman (SFP): Herr president! Det är verkligen bra att utrikes- och sä
kerhetspolitik kan diskuteras i detta forum och i en sådan öppen och av
spänd anda som rått här. Hur mycket mera innehåller inte utrikespolitiken 
nu än förr, inte minst för oss finländare. Detta är resultat både av sä
kerhetspolitiska förändringar i vår omgivning och av en attitydförändring 
hos oss själva till utrikes- och säkerhetspolitiken, som inte längre förbehålls 
de huvudansvariga.
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När terrorbalansen inte längre gäller har risken för globala kärnvapen
krig minskat avsevärt. Men andra orosmoment finns: nu hotar lokala kon
flikter. Extrem nationalism, rasism och fanatism samt välståndsklyftor ut
gör nya hot mot fred och en trygg utveckling. Mot denna bakgrund skall 
integrationen ses: en integrerad ekonomi med ett socialt välfärdssystem för 
alla och ett säkerhetspolitiskt system mot förtryck av nationaliteter och mi
noriteter kan vara det säkraste sättet att trygga en god och stabil utveck
ling i Europa. Betoning av nationella lösningar kan igen bli bidrag till miss
tänksamhet, konfliktskapande ekonomisk konkurrens och militär upprust
ning.

Ansträngningar bör inriktas på att undvika att en välfärdsklyfta ersät
ter den militär- och maktpolitiska tudelningen som gällt. En sådan gräns 
går mellan Norden och Ryssland, huvudsakligen utefter Finlands gräns.

I Finland är vi ytterst måna om att den demokratiska och ekonomiska 
utvecklingen i Ryssland skall få en hållbar grund. Finland kan vara bro
byggare i detta sammanhang men behöver övriga Nordens stöd och hjälp 
för att avvärja sådana "lågnivåhot", som utrikesminister af Ugglas talade 
om i går. Tillsammans kan de nordiska länderna göra en värdefull insats 
för demokrati och marknadsekonomi i både Öst- och Centraleuropa. En 
möjlighet som vi för övrigt inte har råd att försumma.

I den ekonomiska situation, som Finland befinner sig, är inte stora eko
nomiska insatser möjliga, men genom utbildning och kunskapsöverföring, 
handels- och företagssamarbete, miljöinsatser och annan handräckning kan 
utvecklingen påskyndas.

Finland betonar alliansfrihet och ett självständigt försvar i EG-förhand- 
lingama men bör inte stänga dörren för alternativ som kan anses tillgodose 
egna säkerhetspolitiska intressen, utan vara med och utveckla villkoren.

Det bästa vore om KSSE - ESK talar man om i Sverige, kunde garantera 
freden i Europa. Men det förmår nog inte KSSE, vars styrka ligger i att 
förebygga kriser och konflikter.

Utrikesminister af Ugglas konstaterade att Norden delar intresset för 
att Nato och USA bibehåller sitt engagemang i Europa. Inga aktiva protes
ter har hörts här. Det är nog inte sannolikt att EG eller WEU kan ersätta 
Natos militära organisation inom överskådlig tid. Troligare är att Nato ut
vidgar sitt samarbete. NACC kan fungera som kanal för detta.

Herr president! De nordiska länderna bör ge utrikes- och säkerhetspoli
tiken i Europa en nordisk dimension. Det bör vara ett narurligt och am
bitiöst mål. Inte bara av egoistiska skäl, utan för att trygga fred och väl
stånd i Europa.

Utrikesminister Margaretha af Ugglas (m): Herr president, ärade ledamö
ter! Av respekt för det stora antalet talare har jag väntat med att utnyttja 
min replikrätt till slutet av debatten. Det dominerande intrycket av denna 
debatt är den stora nordiska samstämmigheten i grundläggande frågor. 
Visst finns det nyanser i synsättet mellan de olika politiska grupperingar
na, och det markeras ju  alltid hårdare i debatterna på hemmaplan, och
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visst finns det nationella skillnader. Island ansöker t.ex. inte nu om med
lemskap i Europeiska unionen. Men den viktiga samsyn som markeras här
1 dag har gällt Nordens nya möjligheter och utmaningar i det nya Europa. 
Det gäller både i det närområde där vi nu är viktiga aktörer i stabilitetens, 
frihetens och den ekonomiska utvecklingens tjänst och i den europeiska in
tegrationen, där vi tillsammans som EU-medlemmar kan ge en nordisk 
dimension åt den gemensamma utrikes- och säkerhetspolitiken.

Att Norden har valt olika säkerhetspolitiska lösningar, vilket påpekats 
här i debatten, innebär inte att vi inte kan skapa en nordisk dimension in
om EU. Vi har ju, som jag sade, en hög grad av samsyn på dagens säker
hetspolitiska situation och på de utmaningar som ryms inom det vidgade 
säkerhetsbegreppet. Vi har också en hög grad av samsyn på detta decen
niums historiska uppgift, att ena hela Europa, där den europeiska unionen 
kommer att spela en huvudroll.

Avslutningsvis, herr president, tycker jag att intresset för dagens debatt 
illustrerar hur närmandet till den europeiska unionen och deltagandet i 
diskussionen om den nya europeiska säkerhetsstrukturen också högst på
tagligt stimulerar det nordiska samarbetet.

Debatten förklarades härefter avslutad.

Rådet beslöt att lägga Dokument 2 till handlingarna.

Ändringar i m edlem slistan

Det anmäldes att Peter Angelsen återtagit sin plats i rådet samt att Anne 
Enger Lahnstein lämnat sessionen.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.

2
A 1041/p: M edlem sförslag om samarbetet med S:t Petersburg och 
Leningrad-distriktet

Presidiet hade föreslagit att Nordiska rådet med anledning av medlems- 
förslaget antar följande rekommendation:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att utarbeta ett konkret handlings- och samarbetsprogram för Nor
dens närområden och därvid särskilt uppmärksamma S:t Petersburg 
och Leningrad-regionen
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att i utarbetandet av handlings- och samarbetsprogrammet redogöra 
även för de samnordiska och nationella ekonomiska konsekvenserna 
av förslagen

att i handlingsprogrammet särskilt beakta samarbetsmöjlighetema 
och förutsättningarna på miljö-, handels-, kultur- och infrastruk
turområdena.

Rekommendationen antogs med acklamation.

3
A 1056/p: Medlemsforslag om tilbagetrækning af russiske tropper fra 
Estland og Letland

Presidiet hade föreslagit att Nordiska rådet med anledning av medlems- 
förslaget antar följande rekommendation:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar

att ytterligare stärka kravet gentemot Ryssland om ett snabbt, ord
nat och fullständigt tillbakadragande av trupperna från Estland och 
Lettland.

Brusgaard (FP): Hr. præsident! Den liberalistiske gruppe kan helhjertet 
støtte forslaget, men mener faktisk, at det er for svagt, og derfor vil vi godt 
give udtryk for, at de nordiske lande bør gøre det til noget afgørende, at 
økonomisk støtte til Rusland ikke kan ydes uden et glasklart krav om, at 
de militære tropper i Estland og Letland trækkes tilbage. Vi kan i Norden 
ikke stiltiende acceptere, at Rusland fortsat har tropper i de selvstændige 
og suveræne lande Estland og Letland mod disse landes vilje, og kravet 
over for Rusland om troppetilbagetrækning skal ledsages af en klar besked 
om konsekvenserne, hvis man ikke øjeblikkelig trækker tropperne tilbage.

Det er naturligvis meget prekært at stille krav til Rusland, når landet er 
midt i en demokratiseringsproces, men denne proces bør ikke give sær
rettigheder. Det er naturligt, at i forbindelse med, at Rusland gør sine erfa
ringer om, hvordan demokratiet skal fungere, bør man samtidig lære, at 
der er grænser for, hvordan man agerer over for nabolandene. Nu er der 
for en gangs skyld en mulighed for at bruge Nordisk Råd til noget fornuf
tigt, og derfor bør Nordisk Råds signal til omverdenen være, at støtte 
fremover er betinget af respekt for menneskerettigheder og andre landes 
suverænitet.

Engeli (KF): Hr. præsident! Jeg vil på den konservative gruppes vegne 
takke for tilslutningen til forslaget, som betyder, at der i Nordisk Råd er
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enighed om fortsat at lægge pres på vores regeringer, så Nordens krav om 
en hurtig tilbagetrækning af de russiske styrker i Esland og Letland fast
holdes uændret og ubetinget. Jeg er også godt tilfreds med den erklæring, 
som de nordiske landes statsministre udsendte i går, og som understreger 
betydningen af en hurtig indsats.

Hr. Brusgaard stiller forslag om, at bistanden til Rusland skal gøres be
tinget af en fuldstændig tilbagetrækning af de russiske styrker. Jeg forstår 
sådan set godt hr. Brusgaards synspunkt, men jeg tror ikke, at en gennem
førelse af hr. Brusgaards forslag ville fremme den udvikling i Baltikum, 
som vi er interesserede i. En manglende støtte eller en nægtelse af udvik
lingsbistand, af økonomisk samarbejde eller af politisk støtte til reformpro
cessen ville i allerhøjeste grad være med til at forstærke den politiske og 
sociale uro, som ganske stærke kræfter i Rusland stadig ønsker at lukrere 
på. Det vil kort sagt være en hjælp til de ekstremistiske grupper, der i vir
keligheden ønsker at undergrave den russiske reformproces. Derfor mener 
vi ikke, at et sådant forslag bør indbygges, men at der bør ske det, som 
Nordisk Råds rekommandation nu lægger op til, nemlig et krav om en for
stærket indsats og et forstærket pres fra de nordiske regeringer over for 
den russiske regering om tilbagetrækning.

Sedan diskussionen förklarats avslutad antogs rekommendationen med 
acklamation.

Kulturutskottets saker

4
Allm än debatt om kulturutskottets sakområde

Rannveig Guðm undsdóttir (A) (utskottets talesman): Hr. president! Da vi 
i kulturutvalget fikk det oppdraget å arbeid med prioriteringer og våre 
ønskemål innenfor den foreslåtte nysatsing på kulturområdet, begynte en 
intensiv og interessant tid i utvalget.

Vi nedsatte en arbeidsgruppe, som arbeidet seg frem til de prioritering
er som utvalget ville konsentrere seg om, og som skulle presenteres for 
ministrene. Utvalget hadde tre ekstra møter forrige vinter, og vi hadde et 
løpende samråd med Ministerrådet, hvilket var vellykket, og hvor vi ble 
enige om hovedtrekkene i våre prioriteringer.

Utvalgets prioriteringer innen nysatsingen dreier seg først og fremst om 
en styrking av nordisk identitet, en styrking av den folkelige forankringen, 
blant annet gjennom et kulturfond med kraftig økt finansiering. Kulturut
valget ønsker i fremtiden å se fondet som et enda større og mer interessant 
fond enn hittil, et fond med bred satsing på områdene allmennkultur, ut
dannelse og forskning. Utvalget anser at den økning av kulturfondet som 
nå er foreslått, forhåpentlig bare er første skritt av flere slike.
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Vi har sett mediesamarbeidet som en fundamental sak som har direkte 
effekt på økt språkforståelse og på bame- og ungdomskultur. Det samme 
gjelder nordisk utvekslingsvirksomhet der barn og unge i Norden får kon
takt med hverandre og lærer å forstå hverandres språk og kultur.Vi hadde 
klare forslag om nordisk mediesamarbeid og om nordiske utvekslingspro- 
grammer. Vi i kulturutvalget har fremført det som en meget viktig sak å 
fremme det nordiske kultursamarbeidet både i Europa og internasjonalt. 
Med henblikk på det mener vi at satsingene ikke minst på kulturinforma
sjon i utlandet er av stor verdi. Den nordiske kulturmodellen er på mange 
måter unik fra internasjonalt synspunkt.

Det er derfor viktig å presentere den, både når det gjelder omfang og 
samarbeidsmodell, i Europa, som har andre kulturtradisjoner enn vi i 
Norden. Dessuten mener vi at undervisning i nordiske språk og kultur i 
utlandet er uhyre viktig og bør prioriteres.

Vi har i de sis te måneder i utvalget arbeidet med vårt eget arbeidspro
gram, der vi først og fremst kommer til å prioritere arbeid og initiativ på 
bam e- og ungdomsområdet, medieområdet og utdannelsesområdet. Vi 
legger vekt på økt informasjon, de nordiske kunstpriser og tiltak for økt 
sysselsetting gjennom utdannelses- og ungdomssatsinger.

Vi har allerede begynt med arbeidet på ungdomsområdet og har møtt 
representanter fra Den nordiska ungdomskomiteen og Nordisk kontaktut
valg for barn og ungdom, hvor vi har diskutert både organisasjonsspørs
mål og konkrete spørsmål på området. Vi kommer til å følge opp disse sa
ker i de nærmeste to år med f.eks. utvalgsforslag, spørsmål til Ministerrå
det, seminarer osv.

Vi i kulturutvalget har det ønske at vi også i fremtiden vil kunne se det 
nordiske kultursamarbeidet og det nordiske kulturlivet fungere i sin 
mangfoldighet, med den sterke folkelige forankringen, den store toleran
sen overfor innvandrerkulturer samt den sterke offisielle støtte til det ellers 
frie kulturlivet.

På utdannelsesområdet ønsker vi å se et koordinert utdannelses- og 
forskningsmarked hvor mennesker i Norden kan bevege seg fritt uten noe 
som helst hinder. Der vil vi se en fullstendig gjensidig godkjennelse både 
av eksamener og deleksamener sammen med en fri adgang til hverandres 
skoler og forskningsinstitujoner.

Kulturminister Birgit Friggebo (fp): Herr president! Vid 1991 års extra- 
session antog Nordiska rådet vissa centrala mål för det nordiska samarbe
tet. Ett av målen är att stärka den nordiska identiteten med gemensamma 
insatser inom skola, kultur och medier. Nordiska rådet gjorde vidare upp 
en lista på prioriterade samarbetsområden. Högst upp på den listan står 
ordet Kulturpolitik. Rådet konstaterade också att en ambitiös nordisk kul
turpolitik kräver "økonomiske virkemidler på nordisk plan for å kunne 
føre til resultater".

Jag vill med detta citat erinra om att statsministrarnas förslag i våras 
om att satsa på kultursamarbetet faktiskt går tillbaka på Nordiska rådets
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eget kloka beslut. För det var ett klokt beslut och ett framsynt beslut, om 
man ser till dagens situation i vårt eget samhälle och i Europa.

I dag måste alla goda krafter utnyttjas för att motverka det ökade vål
det och den tilltagande främlingsfientligheten. Vi måste också samverka 
för att stärka grundläggande värden såsom demokrati och respekt för 
mänskliga rättigheter. I vår tid är det också viktigt att tillhöra en gemen
skap, som man kan identifiera sig med. Därmed skapas den inre trygghet 
som krävs för att möta förändringar med ett öppet sinne. I detta samman
hang spelar kulturen en central roll.

Att kulturen - den andliga odlingen - har en avgörande betydelse för 
förändringar i det man brukar kalla tidsandan är en gammal sanning. 
Tidsandan är i själva verket summan av all kulturell aktivitet i vid bemär
kelse. Vad man däremot har kommit till insikt om först under senare tid är 
också den samhällsekonomiska betydelsen av kulturell verksamhet. Utan 
ett aktivt kulturliv har ett samhälle ingen växtkraft.

I den internationella storpolitiken finns många exempel på att kulturen 
tillmäts stor betydelse såsom fredsbevarande och stabiliserande faktor. Det 
är ingen tillfällighet att vi i det turbulenta 90-talet ser så många stora inter
nationella initiativ just på kulturområdet. Jag kan ge några exempel.

FN har proklamerat Kulturårtiondet för att få världens alla länder att 
lyfta fram de kulturella värdena i en gemensam kraftsamling. Miljövår
dens Brundtlandkommission har fått en efterföljare i Perez de Cuellar- 
kommissionen om utveckling och kultur. Båda är väl att märka nordiska 
initiativ. Europarådet använder sitt kultursamarbete för att slussa in de ny
födda och ännu instabila demokratierna i medlemskretsen. Vår egen nor
diska satsning på att med kulturens hjälp stärka vår sammanhållning pas
sar väl in i detta mönster.

Kulturens betydelse visas också genom den vikt som läggs på att få bli 
europeisk kulturhuvudstad. Här står sig Norden väl i konkurrensen. 
Köpenhamn blir europeisk kulturhuvudstad 1996 och Stockholm 1998.

Kulturens betydelse för samhällsutvecklingen gör den faktiskt till ett 
strategiskt politikområde. Då är det också viktigt att kunna satsa just där 
man får största möjliga effekt. Därför ser också kulturministrarnas priorite
ringar ut som de gör. Vi riktar in oss på strategiska målgrupper.

Barnen och ungdomarna är de mest formbara, och dessutom är framti
den deras. Därför innehåller budgetförslaget en specialsatsning på dem. 
Konstnärerna står för kreativitet och nytänkande, som är nödvändiga för
utsättningar för all utveckling. Därför ökas stödet till konstsamarbetet.

Det nordiska kultursamarbetet är meningslöst, om det inte är en ange
lägenhet för alla medborgare. Det kan heller inte utvecklas, om folk inte 
förstår varandras språk. Därför är det folkliga kultursamarbetet, främst det 
som bärs upp av Föreningen Norden och andra folkrörelser, ett prioriterat 
område.

Nordiskt TV-samarbete har länge stått högt på Nordiska rådets dag
ordning. Därför föreslås nysatsningar inom film- och mediasamarbetet.

För att nå fram till medborgarna och väcka deras intresse måste det 
nordiska kultursamarbetet tydliggöras. I vår tid med dess oerhörda utbud
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av fritidsaktiviteter måste detta ske på ett sätt som väcker uppmärksam
het. Jag tvekar inte att använda ordet marknadsföring. Därför innehåller 
budgetförslaget också satsningar på breda kulturmanifestationer, dels i ut
landet, dels i de nordiska länderna. Dit hör bl.a. sessionsländemas kultur
program.

Herr president! Jag är glad över den samsyn som rådde mellan kultur
ministrarna och kulturutskottet och är därför litet förvånad över den syn 
som budgetutskottet redovisar, men denna fråga återkommer jag till i bud
getdebatten.

Eeva Turunen (Kok.): Herr president! Det påstods för några år sedan helt 
allmänt att Nordiska rådet var i kris. Speciellt fick rådet kritik för att 
största delen av pengarna och tiden ägnades åt olika utbildnings- och kul
turfrågor. Då verkade det för en utomstående som om "de stora pojkarna" 
blev trötta på att leka enbart med sina "kulturleksaker" utan en klar profil i 
lekarna. De hade ju  egentligen ingen riktig arsenal att komma med, efter
som t. ex. de utrikes- och säkerhetspolitiska frågorna inte fick behandlas av 
rådet: de var tabu.

Nu är varken utrikes- eller säkerhetsfrågorna tabu längre, och jag är 
glad över att både statsministrarna, ministerrådet och kulturutskottet har 
kommit till insikt om att det är kultur och tradition som är det gemensam
ma vi har och som vårt samarbete inom alla sektorer - också utrikes- och 
säkerhetspolitik - vilar på. På något sätt måste vi få också de övriga utskot
ten att komma till samma insikt.

Det nordiska samarbetet inom kultur, utbildning och forskning har en 
fundamental betydelse för vår identitet och förstärkning av den. Vi är inga 
riktiga européer, om vi bara kan tala engelska, tyska eller franska; vi måste 
också ha en stark kulturell bakgrund. Det är den egna kulturen som hjälpt 
t. ex. de baltiska folken att behålla sin andliga självständighet under de 
svåra åren.

Det verkar som om statsministrarnas målsättning att reservera 50 % av 
budgeten till utbildning, forskning och allmänkultur är för några något 
helt omvälvande. Det verkar som om rådsmedlemmama på både höger- 
och vänsterkant skulle behöva syssla litet mera med kulturfrågor. Det ver
kar som om flera ledamöter skulle ha glömt bort att kultursektorn länge 
fått så mycket som 40 % av budgeten.

Man skall inte tro att kultur enbart är lek och spel. Det är också utväx- 
lingsprogram, forskning, film- och TV-fond, teoretisk fysik och mycket an
nat, också sådant som till och med kan säljas utomlands.

Jag har fått den uppfattningen att i Europa är man beredd att ta emot 
vår nordiska insats, våra kunskaper och färdigheter inom många områden. 
De väntar att de nordiska länderna skall föra med sig en fläkt av vår de
mokratiska kultur till de mera konservativa länderna där.

Vi kan gott konstatera att den nordiska samarbetsmodellen är unik i 
världen och duger till förebild för andra. Speciellt modellen av vårt kul
tursamarbete kan mycket väl också erbjudas andra européer.
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I Nordiska rådet har man förstått att enbart genom direkt marknadsför
ing av kulturen kan man påverka den alleuropeiska politiken, inte endast 
kulturpolitiken. Denna insikt visar stark självkänsla och att man förstått 
hur viktig den nordiska identiteten är.

Jag kan inte låta bli att uttrycka den starkaste förhoppning om att man 
inte glömmer bort det finskspråkiga Finland, när man beslutar om budge
ten. Projektet "Norden i östra Finland" är ett av de få projekt som riktar sig 
till de finskspråkiga.

Herr president! Som medlem i kulturutskottet stödde jag det förelig
gande budgetförslaget, och jag hoppas att ni, ärade rådsmedlemmar, inte 
glömmer bort att kultursektorn är den enda av samarbetssektorema som 
noga genomgåtts av de s.k. Fin-gruppema för att hitta besparingar.

Nu har de som inte håller med statsministrarna, ministerrådet och ut
skottet påpekat vad som är onödigt och kan strykas. 7 miljoner danska 
kronor är ett värde i sig, som Nordiska rådet förtjänat!

Utbildningsminister Unckel (m): Herr president! Som många talare redan 
har påpekat är det nordiska samarbetet på väg in i en ny fas i och med vå
ra nordiska länders gradvisa anknytning till det övriga Europa. Jag och 
många med mig är angelägna om att understryka att i denna process blir 
den egna identiteten och även det som förenar de nordiska länderna till en 
gemensam identitet viktigare såsom grund för de vidare europeiska rela
tioner som våra länder söker.

Samarbetet inom Norden i fråga om utbildning och kultur blir enligt 
min mening ett viktigt instrument för att främja det gemensamma nordis
ka i det gemensamma europeiska. Vi - som på kultur-, utbildnings- och 
forskningsområdena har fått förtroendet att förvalta de nya insatser som 
det är min förhoppning att Nordiska rådet skall tillstyrka inom kort - har 
att förvalta detta ansvar väl.

Jag vill säga några ord om sättet att förvalta detta ansvar. Det gäller inte 
att i första hand bygga ut nya gemensamma institutioner och maskinerier. 
Snarare är tiden mogen för att avveckla somliga av dem vi redan har för 
att sätta fokus på det som är distinkt nordiskt och göra detta arbete väl.

De prioriteringar som ministerrådet för utbildning och forskning har 
gjort är i stället att söka förbättra förutsättningarna för studenter, elever 
och forskare att själva finna fram till det som förenar oss. Låt mig, herr 
president, ge två viktiga exempel på detta sätt att se på det nordiska sam
arbetet.

Det nordiska ministerrådet för utbildning och forskning fattade för en 
och en halv timme sedan beslut om att rekommendera respektive rege
ringar att underteckna ett nytt avtal om fritt tillträde till högre utbildning 
för alla Nordens studenter. Det innebär t.ex. att en student som söker ut
bildning i Finland, oavsett varifrån han eller hon kommer, betraktas som 
en student från Finland. Om en finsk student söker sig till Danmark, be
traktas han såsom dansk i förhållande till de danska universiteten och hög
skolorna. Avtalet kommer att inrymma vissa kvoter för att möjliggöra för



128 Andra mötet: kulturutskottets saker

respektive land att skydda vad man anser vara egna vitala intressen. Efter 
två år ersätts emellertid det avtal som nu tecknas med ett avtal med en än 
friare rörlighet, men där länderna clearar kostnaderna för studenterna vid 
årets slut.

Med denna överenskommelse tas ett viktigt steg i riktning mot att möj
liggöra för studenter att själva söka det gemensamma nordiska.

Även mitt andra exempel hämtar jag från ett beslut som ministerrådet 
för utbildning och forskning i dag fattat, nämligen att nu inleda etableran
det av ett nordiskt skoldatanätverk. Det innebär att vi med datorernas 
hjälp knyter ihop miljoner nordiska elever i grundskola och gymnasieskola 
på tusentals och åter tusentals skolor. Idén bakom är enkel. Nordiska mi
nisterrådet satsar pengar och ambitioner i centralpunkten, i hjärtat av data
nätverket, till vilket alla skolor själva kan ringa och där få kontakt med 
klasser och skolor i andra delar av Norden. Vi etablerar, om man så vill, en 
stor annonspelare för nordiskt samarbete mellan elever i grund- och gym
nasieskola. Varhelst skolan finns i Norden, i Island, på Grönland, i Finland 
eller i Sverige kostar det lika mycket - eller snarare lika litet - att ringa till 
det centrala hjärtat för det nordiska datanätverket för samarbete eleverna 
emellan.

Idén bakom dessa båda satsningar - det fria tillträdet och det nya skol- 
datanätverket - är att vi bygger vårt nordiska samarbete på studenters, ele
vers, lärares och professorers eget engagemang för att finna sina nordiska 
relationer. Vi låter dem finna varandra med hjälp av den nordiska infra
struktur som vi sätter i deras händer.

Herr president! Enligt min mening hänger framtiden samman med de 
spännande mötena. I framtiden är vi inte bara praktiker, inte bara teoreti
ker, inte bara naturvetare eller humanister, inte bara svenskar, finnar eller 
danskar. Det är i kombinationen av erfarenhet och kunnande framtiden 
finns. Vår uppgift är att göra de nya spännande mötena möjliga.

Kulturminister Jytte Hilden (S): Hr. præsident! På Nordisk Råds forårsses
sion i Oslo berørte jeg kort flere nysatsningsområder inden for det, vi kal
der almen kultur. Det er områder, som jeg tillægger stor vægt. Det drejer 
sig om børn og unge, det drejer sig om nordisk kulturformidling og ud
veksling af kunstnere og dertil arkitektur-, design- og kunsthåndværks
området.

Disse områder vil jeg godt endnu en gang understrege, og samtidig vil 
jeg godt komme med en næsten nyhed, nemlig den næsten nyhed, at 
Stockholm skal være europæisk kulturby i 1998.

I den sammenhæng tror jeg, at det er meget vigtigt at prioritere netop 
børn og unge inden for alle de områder, vi kan, og især når det drejer sig 
om kultur. Det er jo næste generation, der skal tage over, når vi, der nu er 
aktive, ikke kan mere.

Og især i nordisk sammenhæng er det vigtigt at medinddrage børn og 
unge for netop at give dem forståelse for, hvor vigtigt og væsentligt det er 
at kende sin egen identitet, at kende sin demokratihistorie.
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Og her vil jeg godt understrege, at jeg især tænker på børns og unges 
kulturforbrug. Jeg tænker på områder som tegneserier, film, tv-program- 
mer, at disse områder i stigende omfang og i stigende grad er særdeles 
amerikansk orienteret. Kan vi være det bekendt? Nej, vel kan vi ej. Derfor 
må vi prøve at satse også på disse områder i en nordisk sammenhæng, og 
vi har gode traditioner for det.

Jeg glæder mig derfor over, at der er enighed om, at et af de nysats
ningsområder på det kulturelle område er at tilgodese netop børn og unge. 
Det gælder både inden for kulturfondens samarbejdsområder, inden for 
film- og medieområdet, inden for sprogsamarbejdet og så naturligvis pro
jektet "Et levende Norden", hvor netop børn får lejlighed til at arbejde sam
men med kunstnere, lære dem at kende, lytte til deres visioner, forstå de
res holdninger, forstå deres hjerteslag for netop den nordiske identitet.

Et andet punkt, jeg fremhævede på forårssessionen, var nordisk kultur
formidling i Europa. Det er vigtigere end nogen sinde, at Norden markerer 
sig udadtil, at Norden står fast på at være noget for sig selv i den europæ
iske sammenhæng, både i det gammelkendte og måske især velkendte 
Vesteuropa, men også i det nye og vel knap så kendte Østeuropa. Og er 
der noget, vi er gode til i Norden, er det netop design, kunsthåndværk og 
arkitektur. Det har senest vist sig i Tallin, hvor den nordiske og også bal
tiske designudstilling "From Dreams to Reality" blev vist. Vi formår at 
skabe et nordisk rum med vores huse, med rummet mellem husene, rum
met inden i husene, vi formår på den måde at give de nordiske drømme en 
materiel form, og det bør vi videreudvikle.

Et andet område, jeg vil nævne, er samarbejdet på kunstområdet, hvor 
jeg især glæder mig over, at vi er blevet enige om at etablere en egentlig 
rejsestipendieordning for unge og yngre kunstnere. En af måderne at vide
reudvikle fælles identitet, fælles tanker på, er jo at møde hinanden. Jeg er 
overbevist om, at det er den rette vej til at øge mobiliteten blandt nordiske 
kunstnere for at intensivere det nordiske kulturelle samarbejde. En sådan 
rejsestipendieordning betyder ikke, at nordiske kunstnere skal orientere 
sig væk fra resten af verden, væk fra Europa, men den betyder, at vi måske 
ved noget mere om, hvad det er, vi rejser ud med.

Og så til sidst til næsten nyheden om Stockholm som europæisk kultur
by i 1998. De europæiske kulturministre besluttede efter et langt og - kan 
jeg sige - til tider særdeles hedt diskussionsmøde, at Stockholm skal være 
europæisk kulturby i 1998. Året efter følger den tyske by Weimar.

Traditionen startede i 1985 i Athen og slutter for EF-landenes vedkom
mende i København i 1996. Efter det følger Thessaloniki, Grækenland, som 
jo også er et EF-land. Det vil sige, at Stockholm bliver det første land i Nor
den uden for EF, hvor vi kan glæde os over at vise frem, hvad vi kan på 
netop de punkter, jeg har understreget, børn og unge, arkitektur, design og 
kunsthåndværk. Tillykke med det - også til Nordisk Råd.
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Karin Lian (A): Arbeidsløshet er en ulykke for folk flest og en ulykke for 
velferdssamfunnet. Vi kan ikke godta økende arbeidsledighet, for da 
aksepterer vi samtidig at barn får et hardere samfunn å vokse opp i. Barn 
har krav på ekstra beskyttelse, først og fremst fordi de er våre barn, men 
også fordi en slik rettighet er nedfelt i FNs konvensjon om barnets rettig
heter.

Våre barn er den usynlige part i debatten om arbeidsløshet. Og en kan 
jo spørre: Hvor er debatten om bam s lojalitetsfølelse overfor arbeidsløse 
foreldre, den kommende familiekrisen, skammen eller barnets redsel for å 
være annerledes eller bli stengt ute fra verdifulle fritidsaktiviteter på 
grunn av pengemangel?

Framfylkingen, norsk arbeiderbevegelses barneorganisasjon, har satt 
søkelyset på denne problemstillingen gjennom prosjektet "Bam og ar
beidsløshet". Hensikten var klar: Det var påkrevd å gi debatten om ar
beidsløshet et barneansikt.

Framfylkingens initiativ var viktig og i sin form ganske unikt. Det gav 
kunnskap og muligheter til å sette premissene for hvilke temaer som var 
viktige. Målet var å konfrontere norske myndigheter, politiske så vel som 
faglige, med bam s reelle opplevelse av arbeidsløshet.

Framfylkingens nordiske søsterorganisasjoner har også engasjert seg 
sterkt i den nasjonale kampen mot arbeidsløsheten, på bam s vegne. Felles 
for alle prosjektene er å bidra til å heve den politiske status for bam.

Organisasjonene er hver for seg bamepolitiske interesseorganisasjoner 
og ser det som en av sine viktigste oppgaver å bidra til en bedring av bam s 
oppvekstvilkår, nasjonalt som internasjonalt. For disse organisasjonene er 
bam s rett til innflytelse et hellig prinsipp, derfor det sterke engasjementet 
for å gi problemet arbeidsløshet et barneansikt.

Jeg vil gjeme nevne at Nordisk Kulturfond har mottatt søknad om 
støtte til prosjektet "Bam og arbeidsløshet", og jeg håper at fondet vil gi 
søknaden en velvillig behandling.

Jeg vil også få komme inn på ett annet viktig spørsmål som angår bam s 
situasjon, og som jeg mener henger sammen med det jeg har sagt så langt.

Vi vet at det er en urovekkende utvikling når det gjelder ulovlig omset
ning av videofilmer med sterkt innslag av vold og pomografi. Denne om
fattende omsetningen av vold og pomografi viser at det er et marked for 
og en etterspørsel etter slike produkter.

Jeg har i en interpellasjon til den norske justisministeren påpekt at 
volds- og sexvideofilmer får en stadig råere karakter, der smerte og død 
blir gitt positive valører. Bam og unge kan lett skaffe seg slike utenlandske 
videofilmer ved bestilling via kataloger. Dette er tillatt til eget bruk, men 
ikke med sikte på utbredelse, og derfor kan ikke tollmyndighetene stoppe 
distribusjonen. Det er også forsket for lite på sammenhengen mellom bam s 
og unges voldstendenser og tilbudet av denne typen videofilmer. I min in
terpellasjon til justisministeren har jeg spurt hva him kan gjøre for å skaffe 
til veie forskningsresultater om dette, og hvilke tiltak som for øvrig kan 
iverksettes.
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Jeg ønsker med disse ord å få satt dette spørsmålet og disse problemene 
på den nordiske dagsorden.

Videofilm og film generelt, TV og andre former for moderne masse
kommunikasjon øver en enorm innvirkning og påvirkning på mennesker 
flest. Jeg tror ikke det trengs forskning for å konstatere dette som et ut
gangspunkt. Men all vold og brutalitet som nå pøses ut gjennom video, 
film og massemedia, kan medvirke til at terskelen for det vi tåler og aksep
terer, etter hvert heves. Vi kan i verste fall se for oss en framtid der barn og 
ungdom, og voksne med, tror at dette er en del av virkeligheten.

Et annet uhyggelig aspekt ved saken er at stadig flere barn og kvinner 
blir ofre for sexindustrien, noe som i seg selv påkaller krav til handlings
kraft i det internasjonale samfunnet.

Hva kan vi så gjøre fra et kulturelt ståsted, og hva kan vi gjøre felles 
nordisk? Som nytt medlem i Nordisk Råd er det selvsagt ikke min mening 
å kaste vrak på det i og for seg utmerkede handlingsprogram for kultur- 
og utdanningssektoren. Men jeg tror at det på enkelte områder er snakk 
om å gripe fatt i problemene med helt nye og kraftigere innsatser og vir
kemidler. Og jeg tror at vi nettopp gjennom det nordiske samarbeidet kan 
ha en mulighet for sette kraft bak våre prioriteringer.

Kulturminister Åse Kleveland (A): Statsministrenes ønske om en nyorien
tering i det nordiske samarbeidet har i 1993 blitt fulgt opp med diskusjoner 
om satsingens innhold. Ved sesjonen her i Mariehamn legges nå de øko
nomiske rammer for denne nordiske kulturoffensiv, som skal implemente
res fra 1994.

I bestrebelsene for å styrke Norden som en region i Europa og en region 
i det internasjonale samfunn har kulturen fått en framskutt plass. Det har 
skjedd i erkjennelsen av at vårt felles kultur- og verdigrunnlag er selve 
grunnmuren i det nordiske hus.

Likevel, når vi diskuterer den forestående offensiv, biir det i stor grad 
en debatt om målgrupper, om enkeltprosjekter og om penger, om organi
sering og om styringsmodeller. Men når nå rammene er lagt, bør den nor
diske kulturdebatten etter min mening ta tak i selve verdigrunnlaget for 
samarbeidet slik at vi kan nå de overordnede målene vi har satt oss, og slik 
at vi får en målrettet mening med det hele.

En av hjørnestenene i vårt nordiske hus er det levende demokrati, det 
brede engasjement i de demokratiske prosesser, som ikke minst manifeste
rer seg ved de folkelige organisasjoner, som bygger på en reell og åpen yt- 
rings- og informasjonsfrihet. Dette er verdier som i vårt samfunn er så 
grunnfestet at vi lett tar dem for naturgitte. Det er de ikke. Tvert imot er de 
utsatt for et enormt press fra utviklingstrekk i tiden, press fra en medieut
vikling som har bidratt til en økende privatisering av vår fritid, som utset
ter fellesskapskulturen for sterkt konkurranse, men som ikke minst ram
mer de ideelle og politiske organisasjoner, i en tid hvor vi nettopp trenger 
disse som fora og som kanaler for det folkelige engasjementet.
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Selve forutsetningen for et levende demokrati er likevel retten til å ytre 
seg, så vel som tilgangen på et mangfold av ytringer. Derfor er det på tide 
at vi spør oss: Hvordan påvirkes dette av den nåværende medieutvikling
en med en sterk eierkonsentrasjon, ja på visse områder en monopolisering 
av kommunikasjonskanalene? Hva med de økende informasjonskløfter i 
samfunnet?

Norden har sterke tradisjoner for å tale menneskerettighetenes og yt
ringsfrihetens sak i de internasjonale fora. Nå må vi også stille disse spørs
mål i forhold til situasjonen i vår egen del av verden. Rushdie-saken har 
vist oss hvor sårbare vi også kan være i vår nordiske idyll. Den har ved 
dødsdommen over en forfatter og de som samarbeider med ham, vist hvil
ke groteske uttrykk som forsøkene på å kneble det skrevne ord kan ta. Det 
er situasjonen i mange deler av verden. 1 1992 ble mer enn 50 forfattere 
drept, nærmere 100 holdt fengslet og mer enn 1500 utsatt for vold og trus
ler. Detta er noe vi aldri må eller kan akseptere.

Men samtidig med vår protest mot dem som undertrykker andres yt
ringer, om det så er på religiøst, på etnisk eller på rasemessig grunnlag, må 
vi sikre oss vel fra å frata dem retten til å ytre seg, fordi den åpne debatten 
er selve forutsetningen for demokratiet, og fordi demokratiet i særlig grad 
forutsetter evnen til å tåle meninger andre enn våre egne. I praksis er ikke 
det alltid like lett å se, dette hovedpoenget ved demokratiet, fordi det bl.a. 
reiser vanskelige avveiningsproblemer når demokratiets fiender påberoper 
demokratiets rettighetsformer for å ramme det samme demokrati.

Med en gryende rasisme i våre nordiske land, en rasisme som kan friste 
oss til å tøye ytringsfrihetens grenser, med land i Øst- og Sentral-Europa 
som befinner seg på en vanskelig og tomefull vei mot et demokratisk sys
tem, har de nordiske land, Nordisk Råd, Nordisk Ministerråd, hver og en 
av oss en stor oppgave i tiden som kommer. Den består i å synliggjøre og 
bevisstgjøre oss selv om de trusler og de dilemmaer som ytringsfriheten 
står overfor i dagens samfunn. Og den består ikke minst i å vise og under
streke at et demokrati uten ytringsfrihet er en umulighet.

Debatten förklarades härefter avslutad.

5
A 1027/k: M edlem sförslag om samnordisk hom eopatisk forskning

Kulturutskottet hade föreslagit att Nordiska rådet inte företar sig något 
med anledning av medlemsförslaget.

Utskottets förslag bifölls.
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A 1033/k: Medlemsforslag om åtgärder för barn med särskilda läs- och 
skrivsvårigheter (dyslexi)

Kulturutskottet hade förslagit att Nordiska rådet antar följande rekom
mendation med anledning av medlemsförslaget:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att öka samarbetet om läs- och skrivsvårigheter inom Norden, 
huvudsakligen genom att utbyta erfarenheter om forskningsresultat 
och metodik i de nordiska länderna,

att få till stånd en gemensam strategi om hur man sprider ökad kun
skap om dyslexi till berörda instanser,

att utreda hur utbildning om dyslexi för förskollärare, specialpeda
goger, skolpsykologer m.fl. berörda tillhandahas inom Norden och 
internationellt i syfte att skapa en modell för en förbättrad utbild
ning om dyslexi.

Rannveig Guðmundsdóttir (A) (utskottets talesman): Kulturutvalget har 
hatt til behandling et medlemsforslag som har til hensikt å forbedre leve
vilkårene for personer med særskilte lese- og skrivevanskeligheter - dys
leksi. Dette kan bl.a. skje gjennom bedre utnyttelse av de samlede ressur
sene i Norden og ved økt erfaringsutveksling.

Forskning om dysleksi, dets årsaker og behandlingsmetoder pågår i alle 
de nordiske land, hvor erfaringsutveksling om metodikk og forskningsre
sultater kan være meget verdifullt.

Utvalget vil understreke viktigheten av å spre kunnskap om dysleksi og 
skape bevissthet om dette handikap, ikke minst for å forhindre fordom
mer. Utvalget vil også peke på behovet for å forbedre utdannelsen om dys
leksi for førskolelærere, spesialpedagoger, skolepsykologer og flere. En 
nordisk vurdering av eksisterende utdannelse for disse yrkesgrupper bur
de settes i gang med det formål å skape en bra modell for en bedre utdan
nelse om dysleksi.

Forskning har vist at praktisk talt alle dyslektikere kan bli hjulpet gjen
nom passende spesialpedagogisk innsats og kunnskapsfull skrive- og lese- 
trening. La oss derfor intensivere vår innsats til støtte for dyslektikere i de 
nordiske land.

Jeg foreslår at Rådet vedtar utvalgets forslag til rekommandasjon.

Ingrid Näslund (kds): Herr president, ärade ledamöter i Nordiska rådet! 
Jag är som en av förslagsställarna mycket tacksam för den behandling som 
den här motionen har fått. Jag skall bara göra några små tillägg till det som 
redan har sagts i detta sammanhang.

6
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Jag kan svårligen tänka mig någonting som är mer ödeläggande för ett 
barn i skolan än att inte kunna få en tillfredsställande läsutveckling. Det 
finns ingenting som så påverkar ett barn under skolgången och som så 
lägger hinder i vägen för dess möjligheter att på ett tillfredsställande sätt 
följa med i olika ämnen och känna tillfredsställelse över att lyckas.

Detta är något som drabbar barn av olika orsaker, men vi har i motio
nen pekat på de barn som lider av en särskild svårighet som inte har en 
nära anknytning till deras allmänna intelligensutveckling. Det är oerhört 
viktigt att vi gör allt vad vi kan i våra olika länder men också gemensamt 
för att hjälpa dessa barn, på samma gång som vi naturligtvis försöker 
hjälpa alla barn som har problem med sin läsutveckling.

Jag vill i förbigående säga att jag tror att det inte finns någonting som 
kan åstadkomma en sådan kvalitetsuthöjning i våra skolor som att vi 
kommer till rätta med det förhållandet att många barn har stora svårighe
ter med sin läsutveckling. Det gäller också beträffande deras möjligheter 
att tillägna sig ett skriftspråk. Det är ju  det som ger barn förmågan att och 
redskap för att tänka intellektuellt, att utveckla begrepp och att använda 
dessa redskap för att lösa olika uppgifter på ett intellektuellt plan.

De mått och steg som man här föreslår är bra, och jag tycker att det är 
alldeles utmärkt om vi kommer att få ytterligare samarbete på dessa punk
ter. Man har från olika remissinstanser visat att ett värdefullt samarbete 
redan är på gång, och det är viktigt att det utvecklas. Jag vill bara peka på 
en grupp som inte får glömmas bort i detta sammanhang, nämligen de 
vanliga lärama. Dessa nämns här tillsammans med speciallärare, skolpsy
kologer och föräldrar.

Den vanlige läraren behöver mycken kunskap på detta område för att i 
tid upptäcka vad som är på gång. Det har också nämnts att man behöver 
diagnostisera barnen redan på förskolestadiet. En del sådana försök är nu 
på gång. I Skövde i Sverige har vi t.ex. en läkare som i samband med bar
navårdscentralens 6 1/2-årsundersökning gör en diagnostisk genomgång 
med syfte att upptäcka bam  med dyslexi. Jag önskar verkligen att den 
verksamheten skall utvecklas i nordiskt samarbete.

Sedan diskussionen förklarats avslutad antogs rekommendationen med 
acklamation.

7
A 1051/k: M edlem sförslag om Nordens m iljöinstitut i anslutning till 
Rantasalm is sjönaturcenter

Kulturutskottet hade föreslagit att Nordiska rådet inte företar sig något 
med anledning av medlemsförslaget.

Utskottets förslag bifölls.
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A 1057/k: Medlemsförslag om nordisk kampanj mot rasism och främ
lingsfientlighet

Kulturutskottet hade föreslagit att Nordiska rådet med anledning av med- 
lemsförslaget antar följande rekommendation:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att nedsätta en arbetsgrupp bestående av representanter från Nor
diska ministerrådet, Nordiska rådet, De nordiska ungdomsorgani
sationerna och Föreningarna Nordens Förbund. Arbetsgruppen ges i 
uppdrag att före den 15 februari 1994 framlägga ett förslag om ge
nomförande av en nordisk kampanj med "Norden mot främlings
fientlighet" som tema,

att avsätta nödvändiga medel för att genomföra kampanjen.

Marianne Andersson (c) (utskottets talesman): Herr president! Kulturut
skottet har uttalat sitt helhjärtade stöd för ett medlemsförslag om åtgärder 
för att bekämpa främlingsfientlighet. De nordiska länderna har, liksom 
Europa i övrigt, under de senaste åren upplevt en tendens till ökad främ
lingsfientlighet och rasism. Detta kan bekämpas endast genom kunskaper 
och kontakt med det nya och främmande liksom genom en större trygghet 
i den egna kulturen.

Det är positivt att en rad åtgärder har vidtagits i de enskilda nordiska 
länderna. Ett samlat nordiskt grepp för att ändra opinionen och genomföra 
positiva informationsåtgärder för ökad främlingstolerans kan dock ha stor 
betydelse för att öka genomslagskraften i de åtgärderna.

Vi måste i det nordiska samarbetet ta vårt ansvar - det har många varit 
inne på tidigare i dag. För att citera Martin Luther King: "Det farliga är inte 
de onda människomas ondska, utan de goda människomas tystnad." Där
för vill utskottet förorda en nordisk kampanj "Norden mot främlingsfient
lighet". Kampanjen bör genomföras i samarbete mellan Nordiska minister
rådet, Nordiska rådet, de nordiska ungdomsorganisationerna och För
eningarna Nordens Förbund.

Herr president! Jag yrkar bifall till kulturutskottets förslag.

Sedan diskussionen förklarats avslutad antogs rekommendationen med 
acklamation.

8
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Juridiska utskottets saker

9
A 1023/j: Medlemsforslag om gemensam nordisk visering för baltiska 
medborgare

Juridiska utskottet hade föreslagit att Nordiska rådet inte företar sig något 
med anledning av medlemsförslaget.

Utskottets förslag bifölls.

10
A 1026/j: Medlemsforslag om uppgörelser utanför domstolen av barnens 
framtid vid föräldrarnas skilsmässa

Juridiska utskottet hade föreslagit att Nordiska rådet antar följande re
kommendation med anledning av medlemsförslaget:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

at påse, at de nordiske landes lovgivning på familierettens område 
koordineres på flest mulige områder,

at påse, at arbejdsgruppen, som arbejder med forslag til en opdate
ring af den nordiske ægteskabskonvention af 1931, fremskynder 
dette arbejde mest muligt,

at påse, at der indføres en samarbejdsvejledning for forældre, der 
ønsker separation eller skilsmisse eller vil flytte fra hinanden. Vej
ledningen bør have form af et tilbud, der også kan være til gavn for 
familier, hvor enighed er opnået.

Nyhage (m) (utskottets talesman): Herr president! Juridiska utskottet har 
behandlat medlemsförslaget om uppgörelse utanför domstol om bam s 
framtid vid föräldrarnas skilsmässa. Vi noterar att det i alla de nordiska 
länderna finns viss möjlighet att träffa sådana uppgörelser. Utskottet har 
därför inte funnit anledning att ställa sig bakom tanken på särskilda 
familjedomstolar, vilket några remissinstanser föreslagit. Däremot konsta
terar utskottet att det finns skäl att även i fortsättningen arbeta för ytterli
gare harmonisering av familjelagstiftningen i de nordiska länderna. Vi 
anser således att den nordiska äktenskapskonventionen av 1931 snarast 
bör uppdateras. Den arbetsgrupp på regeringssidan som har detta som sitt 
uppdrag bör påskynda sitt arbete. Remissinstanserna instämmer i att det 
vore en fördel för både bam  och föräldrar om uppgörelser kan träffas så 
tidigt som möjligt på frivillighetens väg när det gäller umgängesrätt och 
övriga ekonomiska förhållanden i samband med separation och skils
mässa. Det är inte särskilt svårt att komma fram till likartade regler i
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Norden när föräldrarna är eniga. Men det blir problem i de fall där för
äldrarna inte är eniga och även där barnen har en annan uppfattning än 
föräldrarna. I flera länder erbjuds familje- rådgivning med assistans av 
olika experter i sådana fall. Det finns behov av rådgivning med en opartisk 
instans som kan påpeka konsekvenserna av olika lösningar. Om en av 
partem a absolut inte vill ingå ett avtal, är det nödvändigt att saken avgörs 
av en rättslig instans. Jag vill här erinra om att Sveriges regering nyligen 
framlagt ett lagförslag enligt vilket kommunerna åläggs att sörja för att 
familjerådgivning kan erbjudas dem som begär det. Den största gruppen 
är par med bam. Även om separationen redan är ett faktum, kan rådgiv
ningen leda till att konflikterna dämpas så att föräldrarna får möjlighet att 
tillsammans fungera i föräldrarollen även efter en skilsmässa. Jag anser det 
väsentligt att reella möjligheter till familjerådgivning på detta sätt skapas, 
vilket bör kunna vara en förebild även för andra länder. Inte minst mot 
bakgrund av det stora antalet flyttningar mellan våra länder föreligger ett 
ökat behov av samordning av de nordiska ländernas lagstiftning som 
behandlar förhållandet mellan föräldrar och bam. Flera av de nordiska 
länderna arbetar med en modernisering av sin lagstiftning om bam  och 
föräldrar. Utskottet anser det vara väsentligt att de nordiska länderna 
koordinerar sitt arbete för att komma fram till gemensamma lösningar. 
Flerr president! Med det här anförda får jag yrka bifall till juridiska ut
skottets hemställan.

Sedan diskussionen förklarats avslutad antogs rekommendationen med 
acklamation.

11 
B 139/j: M inisterrådsforslag om handlingsprogram på konsum ent
området

Juridiska utskottet hade föreslagit att Nordiska rådet med anledning av 
ministerrådsforslaget antar följande rekommendation:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

1. at vedtage forslaget til nordisk handlingsprogram på forbruger
området og specielt tage hesyn til, hvad udvalget har anført vedrø
rende gennemførelsesforanstaltninger og de tilføjelser, udvalget har 
anført om retlige spørgsmål

2. at Nordisk Ministerråd, Forbrugerministrene inden Nordisk Råds 
45. session i Tromsø 1994 fremlægger forslag til et særligt handlings
program om finansielle tjenesteydelser og i den forbindelse tager 
hensyn til, hvad udvalget har anført under afsnittet om finansielle 
tjenesteydelser.
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Aage Brusgaard (FP) hade i en reservation fogad till utskottets betänkande 
meddelat att han "ikke kan tilslutte sig ministerrådsforslaget og udvalgs- 
flertallets betænkning, idet det efter hans opfattelse vil være til skade for 
de nordiske producenter og dermed også til skade for beskæftigelsen i 
Norden".

Sin ikka Hurskainen (SDP) (utskottets talesman): Herr president! En viktig 
målsättning för konsumentpolitiskt samarbete mellan de nordiska länder
na är att i ett så tidigt skede som möjligt påverka utvecklingen i Europa in
om detta område. Avsikten är att öka konsumenternas möjligheter att på
verka, att förbättra konsumentupplysning och att förstärka konsumenter
nas juridiska ställning.

Harmoniseringen av nordisk konsumentpolitik gör detta möjligt. Vi 
måste vara med och påverka genom nordiskt samarbete också när de ge
mensamma europeiska reglerna och mallarna skall sättas i verket i Nor
den. På det sättet får vi dem i kraft samtidigt och effektivt.

Ministerrådet avser med detta program att förbättra konsumenternas 
ställning bland annat så att grupptalan blir möjlig. Samarbete mellan euro
peiska organ som övervakar marknadsföring kommer också att effektive
ras. Juridiska utskottet anser att vi måste få till stånd regler som förbjuder 
könsdiskriminerande marknadsföring och reklam. Det skall inte heller 
vara tillåtet att framhäva de traditionella könsrollerna, som går stick i stäv 
med jämställdhetsprincipema.

Också oetisk och osaklig reklam och marknadsföring som riktar sig mot 
barn och unga måste förbjudas. Den kommersiella kulturen i massmedia 
och reklam ger upphov till identifikation. Reklam innehåller ofta dolda 
budskap och symboler. Vi vet också att särskilt de unga kan läsa dessa ko
der. De unga kan dock inte i likhet med de vuxna tolka eller analysera 
budskapet eftersom de saknar den livserfarenhet som vuxna har. TV- 
reklam vädjar till känslorna utan att ge verklig upplysning om själva pro
dukten.

Jag vill också ta upp försäkringsbranschen. I samband med integratio
nen kommer vi att få en mycket omfattande försäkringsmarknad. Konsu
menterna måste upplysas om utländska försäkringsbolag och konsekven
serna av försäkringar man tecknar med dem. Konsumenterna måste också 
upplysas om hur man kan utnyttja de fördelar som den stora marknaden 
medger. Man måste se till att försäkringarna följer värdlandets lagar och 
att avtalen är fattade på konsumentens modersmål.

Speciell uppmärksamhet måste fästas vid användningen av kreditkort 
och andra finansiella tjänster. Där borde man få tillstånd gemensamma 
nordiska regler.

Till slut vill jag påpeka att onödiga kostnader och onödig byråkrati bör 
undvikas i allt utvecklingsarbete.

Herr president! Jag föreslår att rådet godkänner Nordiska ministerrå
dets samarbetsprogram för konsumentområdet med juridiska utskottets 
anmärkningar.
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M ats N yby övertog härefter ledningen av förhandlingarna.

Civilminister Inger Davidson (kds): Herr president! Jag vill på Nordiska 
ministerrådets vägnar göra några kommentarer till vårt förslag till nytt 
handlingsprogram på konsumentområdet och också göra några kommen
tarer till vad juridiska utskottet har anfört.

Först skall jag konstatera att det nu gällande samarbetsprogrammet, 
som började gälla 1989, togs emot positivt då. Juridiska utskottet ansåg att 
programmet var progressivt och framåtsyftande. Sedan dess har utveck
lingen gått oerhört snabbt. Jag skall bara nämna några områden som tyd
ligt markerar skälen till att det på nytt finns anledning att ta ställning till 
inriktningen av det nordiska samarbetet. Det handlar om hushållens eko
nomiska situation och det ökande medvetandet om samarbetet mellan 
konsumtion och miljö, om ständigt nya varor och tjänster, om nya mark
nadsförings- och distributionsmetoder och om internationaliseringen inom 
handel och marknadsföring.

I mer än 50 år har det funnits ett nordiskt samarbete på konsumentom
rådet, och i nästan 20 år har samarbetet bedrivits inom ramen för Nordiska 
ministerrådet. Resultatet av den översyn av hela det nordiska samarbetet 
som nyligen har genomförts har blivit att samarbetet på konsumentsområ
det skall fortsätta. Ministerrådet kommer också framöver att bistås av en 
egen ämbetsmannakommitté och ha en egen nordisk budget. Därför känns 
det särskilt skönt att nu kunna anta ett handlingsprogram med delvis nya 
prioriteringar liksom en delvis förändrad organisation som skall göra att 
programmet också kan förverkligas.

Ett ytterligare skäl till att nu se över de nordiska prioriteringarna inom 
konsumentpolitiken är den nya handlingsplan för konsumentpolitiken un
der perioden 1993-95 som EG-kommissionen lade fram för en tid sedan.

Vilka är då utgångspunkterna för det nordiska samarbetet på de här 
områdena? En övergripande princip är självfallet att gemensamma nordis
ka satsningar skall göras bara på områden och i frågor där just ett nordiskt 
samarbete framstår som mest ändamålsenligt. Vissa konsumentfrågor pas
sar bättre att hanteras nationellt eller i andra internationella fora, t.ex. inom 
ramen för ett samarbete mellan EFTA och Europeiska unionen. Den nu
mera välkända subsidiaritetsprincipen bör tillämpas också här.

En annan utgångspunkt är att samarbetet skall vara handlingsinriktat. 
Det bör leda till reella förbättringar för konsumenterna. Ministerrådet kon
staterar med tillfredsställelse att den inställlningen delas av det juridiska 
utskottet.

Men det betyder inte att man skall avstå från att på ett nordiskt plan 
driva projekt som kan sägas vara av grundforskningskaraktär. Det väsent
liga är att man kan se att verksamheten, om också först på litet längre sikt, 
kan bidra till att konsumenternas situation förbättras. Det ställer stora krav 
på tydliga målformuleringar och en effektiv uppföljning.

Det löpande arbetet måste vidare följa en genomtänkt strategi för hur 
målen skall uppnås, något som utskottet efterlyser. I det sammanhanget är
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det viktigt att betona att den organisation som skall genomföra handlings
programmet är effektiv.

Ministerrådet har med glädje konstaterat att förslaget till handlingspro
gram också den här gången har tagits emot positivt av juridiska utskottet. 
Utskottet betecknar programmet som handlingsinriktat, målinriktat och 
modernt. Handlingsprogrammet markerar starkare än tidigare att den in
ternationella utvecklingen bör uppmärksammas. Handel och marknadsför
ing blir alltmer gränsöverskridande. Den europeiska integrationen får stor 
praktisk betydelse på konusmentområdet. Utvecklingen i Östeuropa måste 
också uppmärksammas.

Samtidigt som internationaliseringens betydelse understryks framhävs 
tydligare än förr vad som kännetecknar de nordiska länderna och som gör 
att man kan tala om en nordisk modell även i det här sammahanget. Vi 
pekar på våra demokratiska traditioner, vår kulturella och språkliga ge
menskap och de stora likheter som finns i våra länder i fråga om inrikt
ningen av konsumentpolitiken.

I programmet betonas starkt att Norden bör kunna bidra till att påverka 
utvecklingen på konsumentområdet såväl inom ett mer integrerat Europa 
som i Östeuropa.

Vi noterar med tilfredsställelse att juridiska utskottet ansluter sig till 
ministerrådets syn på sambandet mellan konsumtion och miljöhänsyn. Det 
är ett exempel på områden som lämpar sig väl för gemensamma nordiska 
insatser.

Miljömärkningsarbetet kommer framför allt att inriktas på dagligvaror 
framöver, och ministerrådet kommer att verka för att Norden medverkar i 
utvecklingen av nordiska miljömärkningssystem.

Juridiska utskottet vill att det skall utarbetas regler mot bl.a. mark
nadsföring som är diskriminerande och könsrollsbevarande. Jag har för
ståelse för det kravet, eftersom självsaneringen inte alltid fungerar som 
man skulle kunna önska. Men att komma åt reklam som är diskrimineran
de är inte alldeles oproblematiskt. I Norge finns regler om detta, och jag 
har själv nyligen satt i gång ett arbete för att undersöka frågan i Sverige. 
Utskottets förslag ger mig anledning att diskutera med mina nordiska kol
legor hur vi kan gå vidare på ett nordiskt plan.

Ett annat område som juridiska utskottet uppmärksammat särskilt är 
utvecklingen när det gäller finansiella tjänster. Jag delar utskottets upp
fattning, att en ökad betoning på gemensamma nordiska insatser på det 
området bör göras i handlingsprogramet. Jag kommer att ta upp också den 
frågan med mina nordiska kollegor vid den fortsatta behandlingen av pro
grammet.

Herr president! I Norden har vi ett väl utvecklat konsumentskydd som 
är till gagn för våra medborgare. Vi är stolta över det. Vad det nu gäller är 
inte i första hand att försvara systemet - det klarar sig nog ändå. Vad det 
handlar om är att visa omvärlden vad vi har uppnått. Vi vill utöva största 
möjliga inflytande på den europeiska utvecklingen på området. Det nya of
fensiva programmet kan förhoppningsvis användas som inspirationskälla
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inför arbetet med att utforma gemensamma europeiska regler och över
enskommelser inom konsumentområdet.

Brusgaard (FP): Hr. præsident! Jeg tager ordet, fordi jeg ikke forstår, at der 
kan være flertal for dette forslag. Det må være, fordi medlemmerne sim
pelt hen ikke har læst de 9 sider i forslaget, og derfor vil jeg komme med 
nogle enkelte citater fra det, vi skal stemme om om lidt.

Under punkt 1, indledning, står der: "Ministerrådet har derfor udar
bejdet et nyt handlingsprogram for forbrugerområdet, som på mange må
der går videre end det tidligere forbrugerprogram fra 1988."

Man vil altså gå videre i forhold til de love og regler, der gælder i dag. 
Jeg kan sige, at for Danmarks vedkommende er det sådan, når man køber 
nyt tøj, kjole, køleskab eller bil, at man med loven i hånden kan komme og 
få det byttet eller levere det tilbage og få sine penge igen inden for en vis 
tidsfrist. Jeg mener, at vi har meget stor forbrugerbeskyttelse i forvejen; i 
dag har vi faktisk større forbrugerbeskyttelse end virksomhedsejerbe
skyttelse.

Nederst på side 1 står der: "Organisationsstrukturerne i Norden er 
nogenlunde ensartede, og der er i Norden forbrugerombudsmænd, som 
varetager forbrugernes interesser." Er det så ikke nok? Hvis en forbruger 
bliver snydt, kan vedkommende klage til en forbrugerombudsmand.

Nederst på side 2 står der: "Ad 1. finder udvalget, at der foruden hen
synet til sundhed og helbred skal tages hensyn til forbrugernes værdig
hed." Nu skal vi altså også til at vurdere forbrugernes værdighed. Det 
enkelte individs selvstændighed og selvstændige tankegang bliver fuld
stændig taget fra befolkningen, hvis man vedtager dette her.

Øverst på side 3 står der: "Ad 3. finder udvalget, at myndighederne via 
information bør delagtiggøre forbrugerne i indvundne forskningsresulta
ter." Det vil altså sige, at man nu vil tvinge virksomhederne til at videre
give forskningsresultater gennem pressen.

For de fleste virksomheder er det sådan, at forskningsresultater er hem
melige, indtil de er omsat i produktion. Dette forslag er en hån mod de 
skandinaviske virksomheder, og det vil flytte yderligere i tusindvis af ar
bejdspladser til Taiwan og Kina og andre områder, hvor arbejdslønnen 
også er lavere.

Nederst på side 3 står der: "På markedsføringsområdet finder udvalget, 
at der skal indføres regler, der lovfæster ligestilling mellem kønnene, for
byder kønsdiskriminerende markedsføring og reklame og fremhævelse af 
traditionelle kønsroller, og som er egnet til at krænke ligeværdsprincippet 
mellem kvinder og mænd hos det ene køn."

Det vil sige, at man vil forbyde, at man f.eks. reklamerer med en dame i 
brystholder og trusser eller en mand i shorts eller arbejdstøj. Det er jo kon
sekvensen af dette her. Det er fuldstændig horribelt, at de nordiske lande 
går ind for sådan noget ævl, rent ud sagt.

Nederst på samme side står der: "Udvalget skal også pege på nødven
digheden af en retlig regulering af reklamen for produkter, der foregiver at
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have en helbreds- eller skønhedsforbedrende virkning, der ikke er viden
skabeligt bevis for."

Det vil altså sige, at man vil til at forbyde, at man reklamerer for hud
plejemidler, altså creme, barbersprit og shampo, hvis man ikke f.eks. kan 
bevise, at kvinders hår bliver kønnere af at blive vasket med den bestemte 
shampo. Det er fuldstændig horribelt, at voksne mennesker vil vedtage så
dan noget.

På side 6 står der: "Udvalget foreslår, at ministerrådet sikrer sig, at der 
ikke sker en forvridning af konkurrenceforholdene til ugunst for miljø
bevidste forbrugere." Jamen forbrugerne køber altså de varer, de ønsker; 
det er derfor, at vi har tabt i tusindvis af arbejdspladser i Norden. Forbru
gerne køber det, der er billigst, det, der er produceret i Kina, Taiwan og 
andre steder. Det meste af det tøj, vi går i i Danmark, er syet enten i Polen 
eller helt ude østpå eller i Portugal. Forbrugerne køber det, de ønsker, for
di varesortimentet er så rigt.

Det, man gør med dette forslag, er, at man lukker de sidste nordiske 
virksomheder; så enkelt er det. Det er et i bund og grund socialistisk for
slag, styret af teknokrater og embedsmænd. Har vi ikke tabt arbejdsplads
er nok her i Norden? Vi skal jo have en debat om arbejdsløshed i morgen - 
dette her vil medføre tab af yderligere i tusindvis af nordiske arbejdsplads
er, som bliver flyttet til de lande, der ikke har så strenge krav, som vi har.

Jeg synes, at man burde stemme nej til dette forslag, inden resultaterne 
viser sig.

Johan J. Jakobsen (Sp): Ærede president! Jeg har tidligere i dag understre
ket den karakterendring vi har sett når det gjelder det nordiske samarbei
det - bort fra det genuine nordiske til fordel for en mer forsterket europeisk 
dimensjon. Jeg mener for min del at den saken Nordisk Råd nå behandler, 
på mange måter også er preget av denne holdning, selv om jeg ikke vil gå 
så langt som forrige taler, som anbefalte rådet å gå imot den rekomman
dasjonen som juridisk utvalg har presentert i betenkningen.

I den såkalte Bomholm-erklæringen fra august 1992 ble det slått fast at 
en vil bygge ut det politiske samarbeidet i Norden, som det het "for å un
derlette landenes deltagelse i respektive EØS-og EF-samarbeide". Jeg kan 
ikke holde tilbake den bemerkning at både det handlingsprogram og den 
betenkning som ligger til behandling nå, har preg av at en viktig del av 
nordisk politikk, iallfall store deler av juridisk utvalgs arbeid, nettopp be
står i å "underlette landenes deltagelse i respektive EØS- og EF-samar- 
beid".

Jeg synes det dokumentet vi skal ta stilling til i dag, i for stor grad er 
rettet inn mot gjennomføringen av europeiske regler og modeller - og da 
på bekostning av den nordiske dimensjon. Jeg har funnet det nødvendig å 
markere dette ved en særlig uttalelse, hvor jeg også har tatt opp et spørs
mål som er meget dagsaktuelt i de forhandlinger som i dag føres mellom
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en del nordiske land og EF, nemlig det enkelte lands rett til å kunne opp
rettholde høyere standarder og stille strengere krav når det gjelder viktige 
forbrukerinteresser som helse, sikkerhet og miljø. Istedenfor at vi slik som i 
denne betenkningen fra juridisk utvalg har fått en sterk fokusering på 
dette med å tilpasse nordisk regelverk til EFs regelverk, burde vi snarere 
hatt en sterk markering av det viktige prinsippet som en i Norden, ikke 
minst, bør satse på å holde i hevd, nemlig retten til å stille strengere krav 
når det gjelder viktige forbrukerinteresser som helse, sikkerhet og miljø. 
Men som jeg sa - til tross for disse noe kritiske merknader, vil jeg anbefale 
å støtte juridisk utvalgs rekommandasjon.

Diskussionen förklarats härefter avslutad.

Presidenten meddelade, med hänvisning till paragraf 10 i Nordiska rådets 
arbetsordning, att votering, med anledning av ministerrådsforslaget, skulle 
företas under tredje mötets första dagordningspunkt (se s. 179).

12
D 42/1991/j: M eddelande om rekom m endation nr 42/1991 angående kun
skapsöverföring till bl.a. Baltikum  rörande parlamentarism och demo
krati; D 43/1991/j: M eddelande om rekom m endation nr 43/1991 angåen
de stöd till dem okratiseringsstärvandena och internationella sam arbetet 
i bl.a. Baltikum ; D 20/1992/j: Meddelande om rekom m endation nr 
20/1992 angående stöd till rättsutvecklingen i Estland, Lettland och 
Litauen

Rådet behandlade ovannämnda saker i ett sammanhang.

Juridiska utskottet hade föreslagit att Nordiska rådet lägger meddelandena 
till handlingarna och anser spörsmålen för rådets del slutbehandlade.

Utskottets förslag bifölls.

S oc ia lu tsko tte ts  sa k er

13
A llm än debatt om socialutskottets saker

Lena Öhrsvik (s) (utskottets talesman): Herr president! Jag vill som utskot
tets ordförande inleda debatten med en programförklaring.

Alla här vet att utskottets arbetsområde omfattar arbetsmarknads- och 
arbetsmiljöpolitik, social- och hälsopolitik och bygg- och bostadspolitik.
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Det är alltså ett ganska omfattande arbetsfält. På de här områdena har de 
nordiska länderna haft en mycket framskjuten ställning internationellt. 
Vårt samarbete är i många avseenden mer utvecklat än motsvarande euro
peiska aktiviteter. För att bevara Nordens position bör man snarare stärka 
samarbetet än att - som ministerrådet planerar - inskränka det. Det skulle 
ge oss en bättre grund för inflytande i samband med den europeiska inte
grationen.

Eftersom det skall hållas en särskild sysselsättningspolitisk debatt i 
morgon, skall jag i dag inskränka mig till att behandla bara ett par punkter 
på arbetsmarknadsområdet.

Traditionella arbetsmarknadspolitiska åtgärder har sina begränsningar, 
särskilt i nuvarande arbetslöshetssituation i våra länder. Nu måste den 
ekonomiska politiken vara det rätta instrumentet, och därför har ekono
miska utskottet ansvaret för de sysselsättningsförslag som har lagts fram.

Jag vill upprepa från tidigare debatter att ungdomsarbetslösheten 
måste uppmärksammas särskilt. Jag har tidigare påtalat det hot mot demo
kratin som den utgör genom att vi inte genom politiska beslut löser de pro
blem som ungdomarna upplever och det hot mot ungdomarnas identifika
tion som det är när vi tar emot dem i vuxenvärlden genom att tillåta ar
betslöshet bland ungdomar.

Ett annat av våra arbetsområden är arbetsrätten. Där vill jag särskilt 
peka på värnet av kollektivavtalen som en viktig del av arbetsrätten. Det 
är angeläget att kollektivavtalen erkänns som ett tillräckligt medel för att 
genomföra EG-direktiv i våra länder.

På arbetsmiljöområdet finns sedan tidigare en rekommendation om ut
vidgning av arbetsmiljökonventionen till att omfatta rätt till fortbildning, 
kompetensutveckling och medbestämmande. Jag vill påminna om att den 
rekommendationen finns.

På social- och hälsovårdsområdet hälsar vi med tillfredsställelse att ar
betet med revidering av samarbetsprogrammet nu har återupptagits efter 
att ha legat nere en längre tid. Program och handlingsplaner är grunden 
för en konstruktiv dialog och en förutsättning för att vi parlamentariker 
skall kunna följa upp ministerrådets arbete och åtaganden.

När det gäller barns och ungdomars levnadsvillkor betraktar vi FN:s 
barnkonvention som det viktigaste rättesnöret också i Norden. Ett med
lemsförslag som tar sikte på efterlevnaden i våra länder behandlas just nu i 
utskottet. I den ekonomiska krisens spår ser vi att situationen för bam  och 
ungdomar försämras mer än för många andra grupper.

Som ett resultat av det gemensamma äldreomsorgsseminariet i Bergen i 
september i år kommer vi att särskilt ta upp frågorna om flexibel pensions
ålder - det står för resten redan på nästa dagordningspunkt - institutioner
nas roll, solidariteten mellan generationerna samt bruket av psykofarmaka 
i äldrevården.

Flera västeuropeiska länder upplever en kraftig uppgång i det tunga 
narkotikamissbruket och den narkotikarelaterade dödligheten. Många öst
europeiska länder och f.d. sovjetrepubliker har blivit transitländer. Detta
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har lett till ett medlemsförslag om en ny handlingsplan på drogområdet, 
och det behandlas för närvarande i juridiska utskottet.

Situationen har också övertygat oss om att man inte bör minska ansla
gen till narkotikasamarbetet.

Vi har tidigare uppmanat regeringarna att i pågående och planerade 
förhandlingar om EG-medlemskap uppträda med samstämd argumenta
tion i alkoholfrågan - allt i avsikt att få EG att acceptera folkhälsoperspek- 
tivet i vår nordiska alkoholpolitik. Den här rekommendationen står fast, 
och påminnelser tycks behövas. Det verkar som om de tre aktuella län
derna har lyckats hamna på var sin ståndpunkt. Det skall vi dryfta vid vårt 
möte med socialministrarna i morgon.

På handikappområdet har vi reviderat handlingsprogrammet. I utskot
tet har det framförts farhågor för att levnadsvillkoren för många männi
skor med funktionshinder alltmer försämras. Utskottet tänker anordna en 
hearing för att få mer kunskap i den frågan. Som framgår av budgetutskot
tets betänkande har vi starkt motsatt oss nerskämingar av stödordningen 
för handikapporganisationernas nordiska samarbete. Vi anser ett sådant 
förslag oförsvarbart. Vi bör också påminna om våra löften. Alla våra nor
diska länder har lovat full delaktighet år 2000. Det börjar bli bråttom.

Det nordiska samarbetet inom bygg- och bostadsområdet har utvärde
rats och ansetts värdefullt både för det nationella arbetet och för att vid
makthålla en nordisk samsyn. Så sent som 1992 antog man ett samarbets- 
program för åren 1992-1996. Dock har i det nu aktuella budgetförslaget 
alla projektmedel dragits in.

Då bygg- och bostadssektorn utgör en viktig del av ländernas ekonomi 
och har stor betydelse för enskilda människors levnadsförhållanden och 
för samhällsutvecklingen i stort, har utskottet föreslagit ytterligare medel 
på det här området. Vi behandlar också ett medlemsförslag om bibehållet 
och utvecklat nordiskt samarbete, om utveckling av de bostadssociala mål
sättningarna i Norden och om erfarenhetsutbyte mellan Norden och EG 
också på bygg- och bostadsområdet.

Social- och hälsovårdsminister Huuhtanen (Kesk.): Herr president! Jag vill 
gärna börja mitt anförande med att kort reflektera över den pågående ut
vecklingen inom Nordiska ministerrådets arbete.

Det är mycket som har omstrukturerats och som håller på att omstruk
tureras i vårt nordiska arbete. Den nordiska budgeten har fått en ny indel
ning, och verksamheten skall anpassas till nya realiteter. Men samtidigt 
tror jag att det är värt att påminna om att social- och hälsovårdssektom 
skall bestå - trots att vi nu grupperas in under den nya rubriken "medbor- 
garpolitik".

Vårt verksamhetsområde, social- och hälsovården, är som bekant ett 
område där den europeiska integrationens direkta inverkan skall vara rela
tivt begränsad. Det här betyder att vi skall ha goda möjligheter att fortsätta 
- och varför inte också vidareutveckla - det nordiska samarbete som be
drivs på vårt område.
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På många områden inom social- och hälsovården, och också inom hela 
medborgarpolitiken, har vi i Norden särskilda orsaker att bygga vidare på 
det vi uppnått och det nära samarbete som etablerats ländema emellan. 
Det är ju i internationell jämförelse just dessa särdrag som kanske bäst ut
märker de nordiska ländema.

Det enda som krävs är den gemensamma viljan, som jag är övertygad 
om skall finnas även i fortsättningen. Inom parentes bör man väl samtidigt 
konstatera att den nordiska budgeten - som ett viktigt uttryck för den ge
mensamma viljan - oroat oss ibland.

Jag kan i det här sammanhanget inte låta bli att påpeka hur mycket av 
social- och hälsovårdssektoms verksamhet som är just utbildning och 
forskning som ju - tillsammans med kulturen - skall utgöra tyngdpunkten i 
det nordiska samarbetet.

Vår sektor domineras till mer än 90 procent av institutioner och annan 
permanent verksamhet. Vi har bland annat samnordiska institutioner för 
utbildning inom hälso- och socialvården samt inom handikappsektom; vi 
har också gemensam forskning angående rusmedelsfrågor, handikapp
hjälpmedel och läkemedel - liksom även på det odontologiska området.

Trots allt är jag övertygad om att våra länder vill fortsätta att tillsam
mans utveckla aktiviteterna inom det område som nu benämns medbor- 
garpolitik - och som ju är av särskild betydelse för vår befolkning, med
borgarna.

Med avtal och konventioner har Norden varit en föregångare i att göra 
det både formellt och även i praktiken lättare för en medborgare i ett nor
diskt land att röra sig inom Norden.

Alla problem har dock inte kunnat lösas, varför vi med intresse ser 
fram emot att kunna bekanta oss med den rapport om "gränshinder i Nor
den" som i dessa dagar föreläggs statsministrarna.

Med tanke på EES-avtalet har den nordiska konventionen om social 
trygghet förändrats och samtidigt har arbetet med en ny kompletterande 
konvention om socialt bistånd och sociala tjänster framskridit. Den nordis
ka tjänstemannagrupp, som förbereder konventionen, väntas kunna fram
lägga sitt slutliga förslag i frågan inom de närmaste veckorna.

Jag hoppas att ministerrådet därmed skall kunna framlägga ett förslag 
till konvention om socialt bistånd redan till Nordiska rådets session nästa 
vår. Vår utgångspunkt i arbetet med den nya konventionen har varit - och 
här har vi haft Nordiska rådets fulla stöd - att på detta sätt bidra till att gö
ra det lättare för den enskilde individen att röra sig och välja boplats inom 
Norden.

Sten Svensson (m): Herr president! Det är uppenbart att nordiska projekt 
inom alla våra utskottsområden - således även inom socialutskottets - 
måste åstadkommas inom snävare ekonomiska ramar. Om vi skall kunna 
värna om våra priorierade områden, måste vi göra strukturförändringar 
som leder till att vi koncentrerar oss på sådana sociala frågor som handi
kappfrågor, narkotikapolitiken och åtgärder för socialt utsatta grupper.
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Bygg- och bostadssektorn bör däremot endast bli föremål för nationella 
engagemang, och sålunda bör Nordiska rådets engagemang på dessa om
råden avvecklas. De enda projekt som framdeles kan tillåtas fortsätta är 
sådana som avser bistånd till Baltikum. Jag anser mot denna bakgrund att 
ministerrådets ram för socialutskottets verksamhetsområde bör kunna 
godtas.

I en reservation som har fogats till socialutskottets yttrande över bud
getförslaget har utskottets konservativa medlemmar framfört synpunkter 
med denna innebörd. Vi kan inte syssla med allt utan måste koncentrera 
oss, så att vi kan åstadkomma mer rejäla insatser för det som vi finner mest 
väsentligt. Jag vill särskilt peka på gränsöverskridande problem och sådant 
som vi känner ett klart gemensamt ansvar för. Därför har vi särskilt fram
hållit betydelsen av åtgärderna inom t.ex. narkotikapolitiken.

Debatten förklarades härefter avslutad.

14
A 1028/s: M edlem sförslag om förebyggande och rehabiliterande verk
samhet i de nordiska socialförsäkringssystem en

Socialutskottet hade föreslagit att Nordiska rådet med anledning av med- 
lemsförslaget antar följande rekommendation:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar

1. att med den fulla sysselsättningen som mål samverka i fråga om 
utformningen av de framtida socialförsäkringssystemen, inled
ningsvis genom en jämförande studie,

2. att förbättra arbetsmiljön i vid bemärkelse för att förhindra upp
komsten av skador,

3. att vidta åtgärder för att förbättra rehabiliteringsverksamheten,

4. att i det europeiska integrationsarbetet bevaka och tillvarata de 
nordiska ländernas intressen på den sociala trygghetens område.

Sten Svensson (m), Sigríður Anna Þórðardóttir (Sj) och Oscar D. Hillgaar 
(FrP) hade i reservationer fogade till utskottets betänkande föreslagit att 
Nordiska rådet inte företar sig något med anledning av medlemsförslaget.

Lena Ö hrsvik (s) (utskottets talesman): Herr president! Jag försökte under 
föregående punkt få en replik, men jag tar upp den nu, när jag har ordet. 
Det gällde bygg- och bostadsprojekten. Jag vill säga att Sten Svensson får 
ta upp en diskussion med sina vänner i budgetutskottet, som har tillstyrkt 
att vi lägger ut ytterligare medel på det området.
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Sedan skall jag övergå till att tala om socialförsäkringssystemens fram
tid i Norden. Med anledning av ett medlemsförslag har vi föreslagit en re
kommendation som handlar om utformningen av de framtida socialför
säkringssystemen.

Våra socilaförsäkringssystem har central betydelse för samhällsekono
min. Det framgår klart att den vidare utvecklingen av systemen kräver en 
satsning på forskning, analys och utvärdering. Det är viktigt att man då 
har en helhetssyn på våra system så att man inte i besvärliga tider vidtar 
åtgärder som får svåra konsekvenser längre fram. Man behöver veta vad 
man gör när man ändrar i systemen.

Vi menar då att man kan börja med en jämförande studie. Vi har i alla 
länder problem med samhällsekonomin, men vi kan göra en jämförelse för 
att se hur effektiva våra system är, och vi kan arbeta in förebyggande och 
rehabiliterande åtgärder i systemen. Vi kan ha den fulla sysselsättningen 
som mål också när vi diskuterar socialförsäkringssystemen. Det är vad 
rekommendationen handlar om. Den handlar också om att förbättra ar
betsmiljön och bygga in sådana moment i försäkringssystemen som bidrar 
till och uppmuntra till en bättre arbetsmiljö och en bättre rehabiliterings- 
verkamhet.

Herr president! Jag yrkar bifall till utskottets förslag.

Sten Svensson (m): Herr president! I mitt tidigare inlägg har jag betonat 
vikten av att vi skall koncentrera vårt arbete på frågor av allmänt gemen
samt intresse och på gränsöverskridande problem. Jag påpekade nyss att 
narkotikafrågan är ett tydligt exempel på vad vi reservanter menar med 
detta.

Det erfarenhetsutbyte som efterlyses i de båda medlemsförslag varav vi 
nu behandlar det ena, nr 1028/s - det andra, nr 1045/s, skall vi snart be
handla - kan enligt reservanternas mening åstadkommas inom ramen för 
redan pågående samarbete mellan de nordiska länderna utan att rådet nu 
behöver fatta beslut om ytterligare rekommendationer.

I sak vänder vi oss också emot tanken på att etablera en mer långtgåen
de lagstiftningsmodell inom området social välfärd, vilket blir den sanno
lika konsekvensen av förslagsställarnas intentioner i det längre perspekti
vet.

Vi reservanter menar alltså att risk föreligger att framtida beslut i dessa 
frågor får en näst intill överstatlig karaktär. Förfarandet kommer därmed i 
strid med EG:s subsidiaritetsprincip, vilket i sin tur kan medföra svårighe
ter att implementera EG:s direktiv såväl i avtal som i lagstiftning, eftersom 
EG-direktiven har sin utgångspunkt i denna närhetsprincip.

Jag ber därför, herr president, att få yrka bifall till reservationen.

Lena Ohrsvik (s): Herr president! Jag vill något kommentera EG:s direktiv 
och närhetsprincipen. Man strävar inom EG efter en större överensstäm
melse mellan ländernas olika system för att underlätta en av de fyra frihe-
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tem a, nämligen människors fria rörlighet. Anledningen härtill är att man 
inte skall få en anhopning av människor i det land som har de bästa syste
men. Med tanke på denna utveckling har vi inte riktigt samma tolkning av 
det som pågår i EG. Utskottets majoritet har tyckt att man skall arbeta vi
dare med att få till stånd så stor överensstämmelse som möjligt, så att det 
blir lätt att flytta mellan våra länder.

Sten Svensson (m): Herr president! Vår tolkning av EG:s subsidiaritets- 
princip innebär att vi anser att de olika länderna i ökad utsträckning kan få 
sköta sin socialpolitik själva utan att man nödvändigtvis på det området 
genomför mera likformiga regleringar på det nordiska planet.

Diskussionen förklarats härefter avslutad.

Presidenten meddelade, med hänvisning till paragraf 10 i Nordiska rådets 
arbetsordning, att votering, med anledning av medlemsforslaget, skulle 
företas under tredje mötets andra dagordningspunkt (se s. 180).

15
A 1031/s: M edlem sförslag om handikappades rätt till kom m unikations- 
serivce

Socialutskottet hade föreslagit att Nordiska rådet inte företar sig något med 
anledning av medlemsförslaget.

Utskottets förslag bifölls.

Ändring i m edlem slistan

Det anmäldes att Ingrid Näslund för resten av dagen ersatts av Liisa 
Rulander.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.
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16
A 1045/s: Medlemsförslag om förstärkning av det nordiska samarbetet 
inom den nordiska medborgarpolitiken

Socialutskottet hade föreslagit att Nordiska rådet med anledning av med- 
lemsförslaget antar följande rekommendation:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att vidta åtgärder för att vidareutveckla den nordiska medborgar
politiken samt

att i förhållande till EES och EG verka för en medborgarpolitik i en
lighet med de nordiska ländernas intressen.

Sten Svensson (m) och Sigríður Anna Þórðardóttir (Sj), Oscar D. Hillgaar 
(FrP), Bjarne Kallis (SKL) och Markku Rossi (Kesk.) hade i reservationer 
fogade till utskottets betänkande föreslagit att Nordiska rådet inte företar 
sig något med anledning av medlemsförslaget.

Outi Ojala (Vas.) (utskottets talesman): Herr president! Som framgår av 
medlemsförslaget menar förslagsställarna att det är av central betydelse att 
vidareutveckla den nordiska modellen för medborgarpolitik för att kunna 
påverka den europeiska utvecklingen. På många områden är det nordiska 
samarbetet mer utvecklat än det europeiska. På områden där nordiska 
regler bättre värnar om medborgarnas intressen bör de nordiska länderna 
agera mer offensivt, tycker man.

Socialutskottet vill rikta uppmärksamheten på att begreppet medbor
garpolitik är nytt i nordiskt sammanhang och upplevs av många som 
oklart. Inom EG omfattar begreppet den sociala dimensionen samt arbets
marknadsfrågorna och jämställdhetsprogrammen. De nordiska statsmi
nistrarna har definierat medborgarnas rättigheter och innefattar då ar
betsmarknad, arbetsmiljö, social- och hälsovård, narkotikafrågor samt kon
sument- och livsmedelsfrågor. Medlemsforslagets definition av medbor
garpolitik är bredare än ovanstående. Den omfattar områden där nordiskt 
samarbete varit framgångsrikt och Norden står traditionellt starkt. Men 
genom att ytterligare förstärka denna bas är utskottet övertygat om att 
man har större möjlighet att få genomslagskraft för nordiska synpunkter i 
Europa.

På den sociala trygghetens område kunde t.ex. ett omfattande utbyte av 
erfarenheter mellan berörda nordiska myndigheter om tillämpningen av 
den nya nordiska socialkonventionen och EG:s regelverk vara mycket vär
defullt. Utskottet anser också att närmare samarbete kan bidra till att ut
vecklingen av regler och praxis på området i förhållande till EES- och EG- 
samarbete sker i en riktning som överensstämmer med nordiska värde
ringar. Arbetsmarknadspolitiken håller åtminstone delvis på att bli en 
gemensam angelägenhet i Europa. Flertalet i socialutskottet anser att de
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nordiska länderna på detta område borde samarbeta på ett ändamålsenligt 
sätt också i förhållande till EES och EG och att det nuvarande nordiska 
samarbetet på arbetsmarknadsområdet utgör en solid grund för detta.

Slutligen vill utskottet understryka att i en allt mera integrerad värld 
kommer många komplicerade samhällsfrågor att lösas i samverkan mellan 
flera nivåer. Man bör i detta sammanhang överväga om inte huvudansva
ret skall ligga på den nivå där koordineringen kan skötas mest effektivt.

Herr president! Jag yrkar bifall till socialutskottets förslag.

Sten Svensson (m): Herr president! Jag ber att få yrka bifall till reservatio
nen, med hänvisning till de motiveringar som jag nyss framfört i mina ti
digare båda inlägg. Beträffande frågorna om sysselsättning och arbetsrätt 
ber jag att få återkomma i morgondagens sysselsättningsdebatt.

Liisa Rulander (kds): Herr president! Det synes mig som att ett bättre sam
arbete måste etableras mellan de olika departementen likaväl som mellan 
ministrarna inom social- och justitieområdena i Norden. För att illustrera 
varför detta behövs vill jag redovisa en, som jag anser, målande bild av 
barndomen, som framkom genom ett projekt som fått stöd av Nordiska 
ministerrådet och som ingår som en del i ett större internationellt projekt. 
Projektet definierar barndomen som ett rör, som hela tiden fylls på med 
bam  i ena änden och tömmer ut dem i den andra andra. Röret - barndo
men - kan definieras som en lång rad faktorer i samhället: ekonomi, politik, 
sociala förhållanden, utbildning, organisatoriska villkor, intressegruppers 
konstellationer, vuxnas förhållningssätt till bam  och barndom, barns eget 
aktivitetsmonster och mycket annat, som aldrig kan höra hemma inom ett 
enda departement utan som måste föras till flera.

Med detta synsätt på näthinnan inser man nödvändigheten av att för
ändra faktorer som är negativa för barndomen. Ett exempel på en negativ 
faktor är att det har blivit allt vanligare att bam  utnyttjas sexuellt även av 
kunder som i vanliga fall vänder sig till vuxna prostituerade. Skräcken för 
aids är ett av skälen. De tidigare välkända sexturistländema Thailand, 
Filippinerna och Sri Lanka har utökats med Korea, Taiwan och Vietnam. 
Också öststaterna sägs enligt experterna vara på stark frammarsch. Det är 
nordiska medborgare som gör sig skyldiga till detta.

Barnprostitution utomlands har ett skrämmande tydligt samband med 
barnpornografin i Europa inklusive alla nordiska länder. FN:s specielle 
rapportör om sexhandel med bam , Vitit Muntarbhom, betonade vid ett 
nordiskt seminarium om bamsexturism i Stockholm för en tid sedan att 
det inte räcker med enbart fattigdom för att det skall utvecklas en sexhan
del med bam . Rädda bamen och Unicef har tillsammans gjort ett upprop 
till de nordiska justitieministrarna för att få en lag mot innehav av barn
pornografi i alla nordiska länder, i likhet med den man redan har infört i 
Norge. Redan i barndomen kränks människovärdet genom sexturismen. Vi 
vet att många bistånds- och frivilligorganisationer arbetar med att ge bar
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nen andra alternativ än prostitution för sitt uppehälle, men detta är inte
nog.

Nyss har domar fallit i Sverige i samband med beslag av bam pom ogra- 
fiska alster. Huvudskälet till domarna tycks inte i något fall vara att det 
tillverkats barnporr - det går ju inte att leda till bevis vem som gjort vad - 
utan huvudskälet är spridningen. Brottet mot barnen är lika stort oavsett 
antalet personer som kommer i beröring med bilderna. Barnen skadas 
mycket allvarligt vid framställningen av materialet. Detta kan ingen tryck
frihetslag i världen försvara.

Inför Nordiska rådets 44:e session i Stockholm finns ett medlemsförslag 
som berör nordisk samverkan kring tillämpningen av FN:s barnkonven
tion, bl.a. i syfte att genom nordiska påtryckningar åstadkomma kraftigare 
internationella insatser mot barnprostitution och dess konsekvenser. 
Sveriges regering har via Rikspolisstyrelsen installerat en sambandsman i 
Sydostasien för att möjliggöra gripanden av svenska medborgare som gör 
sig skyldiga till sexuella brott utomlands. Denne sambandsmans mandat 
att bekämpa bamsexturism borde utsträckas till att omfatta nordiska med
borgare.

För att ytterligare öka incitamenten att hjälpa barnen både utomlands 
och i Norden mot sexuella övergrepp måste förekomsten barnpornografi 
elimineras. Ett stort problem är den lukrativa marknaden för produkterna. 
Det har bevisats ofta nog att barnpornografin existerar trots förbud mot 
framställning av den. Den illegala marknaden producerar och distribuerar 
det som efterfrågas. Säkert är många pedofilers egna resor finansierade 
genom att man producerar sina bilder utomlands och sedan säljer dem till 
likasinnade. För att förebygga denna produktion måste alltså även inneha
vet av barnpornografi kriminaliseras inte bara i Norge utan i hela Norden, 
där Norge är ett föregångsland. Det är detta samarbete i Norden, tvärs 
igenom de olika ämnesområdena, som jag efterlyser. Kommer de nordiska 
social- och justitieministrarna att ställa upp för barnen, som också är våra 
medborgare?

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

Presidenten meddelade, med hänvisning till paragraf 10 i Nordiska rådets 
arbetsordning, att votering, med anledning av medlemsförslaget, skulle 
företas under tredje mötets tredje dagordningspunkt (se s. 182).

17
D 32/1990/s: M eddelande om rekommendation nr 32/1990 angående 
program mot ungdom sarbetslösheten

Socialutskottet hade föreslagit att Nordiska rådet lägger meddelandet till 
handlingarna i avvaktan på nytt meddelande till nästa session.

Utskottets förslag bifölls.
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D 44/1992/s: Meddelande om rekommendation nr 44/1992 angående 
nordiska arbetsrätten och EG

Socialutskottet hade föreslagit att Nordiska rådet lägger meddelandet till 
handlingarna i avvaktan på nytt meddelande till nästa session.

Utskottets förslag bifölls.

19
D 10/1992/s: Meddelande om rekommendation nr 10/1992 angående nor
diskt hälso- och sjukvårdssamarbete med Baltikum och Östeuropa

Socialutskottet hade föreslagit att Nordiska rådet lägger meddelandet till 
handlingarna och anser spörsmålet för rådets del slutbehandlat.

Utskottets förslag bifölls.

Budgetutskottets saker

20
B 138/b: Ministerrådsforslag om Nordiska ministerrådets budget för 
1994

Budgetutskottet hade föreslagit att Nordiska rådet med anledning av mi
nisterrådsforslaget antar följande rekommendation:

Nordiska rådet hemställer till Nordiska ministerrådet

att vid fastställandet av budgeten för 1994 och under förutsättning 
att beslutet om fördelningen av överskottet från 1992 ligger fast, 
överföra 7,016 MDKK från nysatsningen på allmänkultur till följan
de aktiviteter:

Livsmedelsområdet 1,000 MDKK
Konsumentområdet 1,200
Stödordning för handikapp

organisationerna 1,155
Insatser på narkotikaområdet 0,361
Socialt utsatta grupper 0,300
Bygg- och bostadssektorn 

inkl. program för FoU i 
infrastrukturfrågor 3.000

Totalt 7,016 MDKK

18
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I ett tilläggsbetänkande hade budgetutskottet vidare föreslagit att 

Nordiska rådet hemställer till Nordiska ministerrådet

att vid fastställandet av budgeten för 1994 göra nedanstående ned
skärningar av nysatsningen på allmänkultur:

Nordiskt film- och mediasamarbete - 1,500 MDKK
Barn och ungdom - 0,500 "
Samarbete på konstområdet -1 ,500  "
Nordisk profilering i Europa och Norden - 1,500 "
Sessionsländemas kulturprogram - 2.016 _______
Totalt -7 ,016 MDKK

Jens Marcussen (FrP) hade i en reservation fogad till utskottets huvudbe
tänkande meddelat:

"Den Liberalistiske Gruppe mener primært at Nordisk Råd skal avvik
les og har tidligere (1992) foreslått at 'Nordisk Råds virksomhet avvikles 
innen 1996'.

I forbindelse med behandlingen av ministerrådets budsjett for 1994 vil 
Den Liberalistiske Gruppe fremme følgende pn'mærforslag:

Nordisk Råds virksomhet avvikles. Rådet ber presidiet og presidiesek- 
retariatet forberede avviklingsplan med tilsvarende nedtrapping av bud
sjettrammer, slik at dette kan behandles på Rådets 44. sesjon.

Sekundært vil Den Liberalistiske Gruppe, innenfor foreslått totalramme, 
fremme forslag til prioriteringer mellom de åtte hovedområdene i budsjett
forslaget:

Satsningsom råder M inisterrådet Liberalistiske Endring
1994 Gruppe 1994 +/- DKK

Styrkingen av kapitel II; utdanning og forskning på bekostning av kapitel 
I; kultur, er en oppfølging av Den Liberalistiske Gruppes tidligere forslag 
(42. sesjon -1993).

Miljøkapitlet styrkes for å oppgradere miljøsamarbeidet i Nordens nær
områder; Østersjøen, Baltikum og Kolahalvøya.

Ovennevnte og andre endringer er uttrykk for en klar prioritering mel
lom hovedområdene og angir totale budsjettrammer for de forskjellige sek-
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torene. Utvalgene forutsettes å fastsette konkrete budsjettrammer for de 
enkelte sektorer og virksomheter.

Forslag:

at ved fastsettelsen av budsjettet for 1994 skal overskuddet for 1992 til
bakeføres pro rata til landene samt at innenfor den foreslåtte ramme for
1994 foreta en omprioritering som nevnt i tabellen ovenfor."

Metsämäki (SDP) (utskottets talesman): Herr president! Budgetutskottet 
har på sina möten behandlat budgetförslaget för år 1994 och diskuterat det 
med representanter för partigrupper och fackutskott. Utskottet har vidare 
haft ett par möten om budgeten med samarbetsminister Olof Johansson.

Utskottet har både i sina interna möten och i mötena med ministerrå
dets representanter varit av den åsikten att övergången till ett mera kultur- 
och forskningsorienterat samarbete såsom den lagts upp i budgeten för år 
1994 är för snabb. Den föreslagna övergången skapar stora svårigheter för 
andra samarbetssektorer än kulturen.

Av budgetförslaget framgår att diskussionerna inte har haft en önskad 
effekt. Ministerrådet har inte ansett sig behöva göra de föreslagna omför
delningarna. Detta är inte något ovanligt. Vi parlamentariker har fått vänja 
oss vid att ministerrådet inte beaktar våra synpunkter när det gäller bud
getfrågor. Från budgetutskottets sida hade vi dock hoppats på att den änd
ring av budgetproceduren som har genomförts också hade bäddat för en 
öppnare dialog och större förståelse mellan parlamentarikerna och minis
terrådet.

Eftersom det för fjärde året i följd föreslås en nollbudget innebär den 
stora satsningen på kultur att praktisk taget alla andra områden drabbas 
av nedskärningar; det gäller även en del av de treårskontrakt som tecknats 
inom den så kallade mål- och ramstymingsbudgeteringen. I budgetförsla
get saknas helt analyser av vilka konsekvenser de föreslagna nedskärning
arna får.

Budgetutskottet, som också har en kontrollfunktion, har ofta framfört 
att det finns behov av rationalisering och effektivisering av det nordiska 
samarbetet. Utskottet kan emellertid inte se att nysatsningen på allmänkul
tur har något med effektivisering att göra, snarare tvärtom. Utskottet anser 
att både nedskärningar och upprioriteringar måste bygga på seriösa vär
deringar av verksamheten ur nordisk synvinkel. Efter vad utskottet kan se 
har inga sådana värderingar gjorts. Det är också betänkligt att mitt i av
talsperioden avbryta fleråriga program och budgetöverenskommelser. Det 
är för det första ett oerhört slöseri med resurser och för det andra ett svi
kande av ingångna avtal och utfästelser.

Samarbetsministramas beslut att överskottet från år 1992 på 31 milj. 
danska kronor skall överföras till nästa års nordiska budget underlättar be
tydligt situationen för de nedskämingshotade samarbetsområdena. Ut
skottet vill dock fästa uppmärksamhet vid att detta bara är en kortsiktig 
lösning på ett akut finansieringsproblem. Det går inte att planera en lång
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siktig lösning på osäkra tillskott från eventuella överskott. De verksamhe
ter som nu tilldelas medel från överskottet borde få dessa medel från den 
ordinarie budgeten. Överskottet kunde i stället ha använts till nysatsningar 
på allmänkultur, där en stor del av projekten är av s.k. ad hoc-karaktär.

På basen av de diskussioner utskottet haft internt och med 
ordförandena för de övriga utskotten och ordförandena för partigrup

perna föreslår budgetutskottet att 7,016 milj. danska kronor skall överföras 
från nysatsningar på allmänkultur på följande områden: livsmedel, kon
sumentområdet, handikapporganisationerna, narkotikaområdet, socialt 
utsatta grupper och bygg- och bostadssektorn

Ministerrådet har krävt en precisering av varifrån medlen inom nysats
ningarna inom allmänkultur skall tas. Budgetutskottet föreslår i ett till- 
läggsbetänkande att medlen skall tas från följande områden:

Här är det skäl att betona att kulturutskottet delar budgetutskottets 
uppfattning om denna överenskommelse.

Det finns en reservation av Jens Marcussen, som representerar den libe
ralistiske gruppen med innebörd att vi borde avveckla hela Nordiska rå
det, men han redogör säkert själv för sin reservation.

Låt mig ännu avslutningsvis upprepa att ändringen av Helsingforsav- 
talet innebär att rådet har möjlighet att föreslå prioriteringar inom en given 
ram och att ministerrådet "om inte synnerliga skäl föreligger" skall följa 
rådets rekommendation när det gäller budgetdispositioner. Detta har ut
gjort rättesnöret i budgetutskottets arbete med budgeten.

Brusgaard (FP): Hr. præsident! Jeg skal blot sige, at jeg kan tilslutte mig 
ændringsforslaget og reservationen fra Jens Marcussen fra den liberalist
iske gruppe. Alle har jo læst ændringsforslaget, så det vil jeg undlade at 
kommentere.

Derudover mener jeg, at de penge, der ikke er blevet brugt i 1992, bur
de føres tilbage til de respektive lande. Jeg kender ikke økonomien i de 
andre nordiske lande, men jeg kan sige, at for Danmarks vedkommende 
har vi en meget, meget stor gæld, både udlandsgæld og indlandsgæld, og 
vi har et meget stort underskud på vores budget, både i år og i det kom
mende år. Derfor kan vi meget let have brug for selv små beløb.
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Nordisk samarbetsminister Olof Johansson (c): Herr president! Minister
rådets arbete med budgetförslaget för år 1994 har präglats dels av den för
ändring i den nordiska samarbetsöverenskommelsen (Helsingforsavtalet) 
som helt nyligen trätt i kraft, dels av de riktlinjer som statsministrarna an
gav för budgetarbetet i samband med rådets Oslosession.

Det förändrade Helsingforsavtalet ger Nordiska rådet ett större infly
tande över budgetarbetet. Det är nu första gången vi har att tillämpa de 
nya bestämmelserna.

Enligt artikel 64 i Helsingforsavtalet kan Nordiska rådet föreslå föränd
rade prioriteringar inom den av ministerrådet angivna finansiella ramen. 
Om inte - observera - synnerliga skäl kan anföras skall ministerrådet följa 
rådets rekommendationer när det gäller prioriteringar inom den angivna 
budgetramen.

Dagens debatt och rådets slutliga rekommendation har alltså avgö
rande betydelse för hur den del av det nordiska samarbetet som finansie
ras via budgeten skall se ut det närmaste året.

De resurser som avsätts för nordisk samverkan är begränsade. Jag vill 
understryka som min bestämda uppfattning att vi trots dessa små resurser 
har ett effektivt samarbete.Vi har etablerat ett mycket stort antal väl funge
rande nätverk som bidrar till att skapa förutsättningar för samarbete, långt 
utöver de projekt och institutioner som får anslag.

Informationsutbytet bidrar till att vi kan fatta mer kostnadseffektiva be
slut också nationellt. Nätverken bidrar också till att vi bättre kan hävda det 
gemensamma nordiska intresset i internationella sammanhang.

Via den nordiska budgeten finansieras också en rad nordiska institutio
ner. Om jag får nämna några som gör ett mycket gott arbete men som säl
lan får uppmärksamhet, så låt mig peka på Nordisk uddannelsescenter for 
døvblindepersonale, Nordiska genbanken och Nordisk institutt for odon
tologisk materialprøvning. Uppräkningen är inte fullständig. Vi bör vara 
stolta över dessa och flera andra nordiska institutioners verksamhet.

Andra exempel på hur små nordiska pengar kan ge ett stort utbyte ge
nom synergieffekter är Kulturfondens stöd till den Nordiska poesifestiva
len i New York nyligen och fjolårets satsning på Vikingautställningen i 
Paris, Berlin och Köpenhamn.

Vi bör använda de resurser vi förfogar över i nordiskt sammanhang till 
sådan verksamhet som kan göras effektivare i nordiskt samarbete än ge
nom verksamhet på nationell nivå eller i andra internationella samman
hang. Jag är också fullt medveten om att det kan genereras nya resurser 
utifrån genom t.ex. sponsring på kulturområdet.

I år föreslås en större omprioritering av budgetresursema än vad som 
varit vanligt. Det är särskilt kultur och utbildning som prioriteras. Ansla
gen för dessa sektorer höjs med 60 miljoner danska kronor. Det är främst 
allmänkulturen som tillförs resurser.

De bakomliggande motiven till den föreslagna kultursatsningen är mi
nisterrådets önskan att stärka den nordiska kulturen och identiteten i ett 
läge där ökade utmaningar möter från det nya Europa.
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En närmare kommentar till de aktuella kultursatsningarna i denna de
batt kommer senare att ges av kulturminister Birgit Friggebo.

De resurser vi förfogar över begränsas till en jämfört med tidigare år 
realt sett oförändrad nivå. Det innebär att besparingar gjorts på de flesta 
andra områden än kultur, utbildning och forskning. Anslagen till samar
bete med Nordens närområde, miljö och miljöforskning blir oförändrade. 
Det gäller också beträffande justitieutskottets område.

Ministerrådet har också bestämt att överskottet från 1992, drygt 31 mil
joner danska kronor, får användas för verksamhet under 1994. Det innebär 
bland annat att närområdessamarbetet, Nordiska industrifonden, 
arbetsmarknads-/arbetsmiljösamarbetet och det regionalpolitiska samar
betet får ett tillägg utöver budgeten 1994. Jag tackar särskilt för den klapp 
på axeln som jag fått av budgetutskottet för att ministerrådet i stort sett 
följt den prioritering som utskottet angivit!

Omvandlingstrycket i det nordiska samarbetet är nu betydande. Den 
nordiska budgeten möjliggör också en hög grad av flexibilitet. Budgetarbe
tet har visat att denna flexibilitet finns i våra institutioner. Det är en till
gång - inte en belastning. Det har rests farhågor för att ministerrådet bryter 
ingångna kontrakt. Så är inte fallet. Det är ett mycket litet antal kontrakt 
som över huvud taget påverkas. Att omförhandlingar skall kunna ske med 
hänsyn till budgeten är förutsett i kontrakten. Kontrakten syftar till ökad 
politisk styrning - inte till att förhindra en sådan.

Budgetutskottet föreslår en mindre omfördelning i budgeten jämfört 
med ministerrådets förslag. Det gäller 7 miljoner danska kronor, eller cirka 
en procent i den totala budgeten för Nordiska rådet. Låt oss inte onödigtvis 
dramatisera denna skillnad. Däremot innebär det för nysatsningen på kul
tur hela 20 % minskning, och det har stor betydelse. Vi skall därför upp
märksamt lyssna på vad man från kultursidan har att säga i det avseendet.

Jag vill påpeka att ministerrådet sedan budgeten överlämnades ställt 
sig positivt till att handikapporganisationerna skall få 1,1 miljoner danska 
kronor för sitt nordiska utbyte. Dessutom finns ministerrådsreserven för 
politiskt angelägen verksamhet vid sidan av satsningsområdena.

Det är bra och absolut nödvändigt att budgetutskottet presterar såväl 
ökningar som minskningar. Jag har själv begärt ett möte med budgetut
skottet, och det är viktigt att det finns en balans mellan budgetutskottets 
och parlamentarikernas sätt att hantera budgetfrågor. Jag ställer mig dock 
frågande till en del av utskottets förslag till omfördelningar jämfört med 
ministerrådsforslaget på kulturområdet samt till olika preciseringsgrader 
inom olika anslag. Det är möjligt att det kan redas ut här under debatten. 
Den precisering som gjorts har tydligen också gått kulturministrarnas 
granskning förbi. Jag avvaktar med intresse rådets debatt, motiveringar 
och slutliga rekommendation.

Det är viktigt att vi använder de begränsade resurserna i den nordiska 
budgeten på rätt sätt. Men jag vet att parlamentarikernas ambitioner är 
större än så. Jag kan försäkra att de är större också på ministersidan. Om
fattande nordiskt samarbete finansieras som bekant vid sidan av budgeten. 
Det gäller exempelvis Nordiska investeringsbanken, Nordiska hälsovårds-
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högskolan, Baltiska investeringsprogrammet och Nefco, organet för finan
siering av miljöprojekt. En lång rad andra exempel finns.

Jag är övertygad om att vi måste arbeta än mera för att finna vägar till 
en bättre resursmobilisering. I egenskap av miljöminister är jag själv med i 
ett arbete som syftar till att finna nya vägar för resursmobilisering. Här 
räcker det inte med ord och fromma förhoppningar. Anspråken för enskil
da projekt kan ibland vara större än den samlade nordiska budgeten. Om 
vi har den politiska viljan att bidra rejält, och jag hoppas att den finns inte 
minst på miljöområdet, krävs nya finansieringsordningar, kanske gemen
samma avgifter t.ex. för miljöskadlig verksamhet.

Elver Jonsson övertog härefter ledningen av förhandlingarna.

Kjellbjørg Lunde (SV) (vänstersocialistiska gruppens talesman): Presi
dent! Den handlingslamminga som vi har opplevd i Nordisk Råd sitt 
budsjettarbeid, er eit resultat av omorganiseringa av Rådet med tanke på å 
la statsministrane styre samarbeidet.

Venstresosialistisk gruppe gjekk mot å la statsministrane ta direkte an
svar for og overstyring av samarbeidet og peikte spesielt på at grunnen til 
at ein vil overlate styringa til statsministrane syntes å vere ministrane sitt 
ønske om ei felles tilpassing til EF-unionen og dermed ei gradvis nedbyg
ging og nedprioritering av det nordiske samarbeidet, slik som vi kjenner 
det.

Statsministrane sitt ønske om samarbeid innanfor EF byggjer på den 
føresetnaden at alle dei nordiske landa vil kome til å bli medlemer av EF. 
Dagens politiske situasjon tilseier ikkje at det vil gå slik. Det er høgst tvil
samt at alle dei nordiske landa vil bli medlemer av EF-unionen.

Den politiske utviklinga har ført til at nordisk samarbeid no også om
fattar utanriks- og tryggingspolitiske spørsmål. Dersom Norden samla ori
enterer seg mot eit alleuropeisk system, vil dei nordiske landa, forankra i 
eit allereie godt utbygt samarbeid og ein indre fellesskap, kunne vere ein 
tung pådrivar. Her ligg det ei stor utfordring for nordisk samarbeid i fram
tida. Innanfor FN-systemet har allereie dei nordiske landa m.a. i kraft av 
ein sjølvstendig økonomi, ei anstendig historie og eit indre samhald, spela 
ei viktig rolle. Som medlem av EF vil Norden ikkje kunne opptre som føre
gangsland.

Samenbrotet i Øst-Europa har avdekka enorme miljøproblem i våre 
nærområde. Spesielt gjeld dette på Kola og i Østersjø-regionen. Dei nor
diske landa må i fellesskap spele ein aktiv rolle for å bistå med økonomisk 
og teknologisk hjelp til Russland og Baltikum med tanke på å løyse miljø
problema.

I janaur i år blei Barents-regionen formelt etablert på eit møte mellom 
den russiske og dei fem nordiske utanriksministrane. Dette var eit positivt 
initiativ. Men skal samarbeidet ha nokon funksjon, må føremålet vere å 
løyse regionens problem. Dei nordiske landa har ansvar for å gi Barents-
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samarbeidet eit meiningsfylt innhald, dvs. at føremålet først og fremst må 
vere å løyse dei enorme miljøproblema i nord. EF har andre ønske og mål
setjingar for samarbeidet i Barents-regionen, først og fremst grunngitt ut 
frå enorme olje-og gassreservar, som kan bli Europas viktigaste energi- 
reservoar inn i neste århundre.

Norden står overfor nye og store utfordringar. På bakgrunn av dette er 
det ikkje spesielt bra at Nordisk Ministerråd valde å legge fram eit bud
sjettforslag for 1994 der det blir lagt opp til ei nedprioritering av allereie 
veletablerte nordiske samarbeidsprosjekt, til fordel for ei uspesifisert kul
tursatsing.

Med unntak av Kulturutvalet har alle fagutvala og samtlege partigrup
per vore kritiske til Ministerrådets budsjett og kulturprioritering. Minister
rådet har ikkje vore spesielt lydhøyre overfor eit nærast samstemt Nordisk 
Råd.

Ved å gi ei tilleggsløyving på 30 mill. kr som var overskotet frå 1992, og 
ved kompromissa i utval og partigrupper, så har ein klart å kome fram til 
eit totalbudsjett for 1994 som er til å leve med.

Venstresosialistisk gruppe vil understreke betydninga av at det i det 
komande år blir gitt ei tilleggsløyving i same størrelsesorden, slik at den 
totale budsjettramma kan aukast frå 650 mill. kr til 680 mill. kr. Dersom 
dette ikkje blir gjort, står ein i fare for å måtte nedprioritere eller kutte ut 
allereie igangsette prosjekt. Vi vil også understreke at det finst ei "nedre 
smertegrense der løyvingane blir så små at den felles nordiske aktiviteten 
vil måtte avsluttast og dei enkelte nasjonane sjølve vil måtte overta. Dette 
er det frå fleire hald åtvara mot i årets budsjettarbeid.

Venstresosialistisk gruppe åtvarar, som eg nemnde innleiingsvis, mot ei 
omorganisering av Nordisk Råd med tanke på å overlate styringa til stats
ministrane. Denne omorganiseringa har sin bakgrunn i eit forsøk på å sam
ordne dei nordiske landas inntog i EF. Men vi i Venstresosialistisk gruppe 
trur ikkje at det kjem til å gå slik. Nordiske opinionsmålingar tyder ikkje 
på at dei nordiske landa vil kome til å bli medlemer av EF.Desse meinings
målingane må takast på alvor, og regjeringane bør snarast greie ut korleis 
eit nordisk samarbeid best skal kunne ivaretakast utanfor EF-unionen. I eit 
slikt scenario er det gal politikk å skjære ned på allerede godt etablerte 
nordiske samarbeidsprosjekt. I eit framtidig samarbeid bør tvert om slike 
prosjekt bli styrka. Det bør avsetjast midlar til nye samarbeidsprosjekt som 
er blitt moglege etter den kalde krigens slutt.

Peter Angelsen (Sp): President! Nordisk Råd har nå endelig fått en mer av
gjørende innflytelse på utformingen av budsjettet for det nordiske samar
beidet. Om det ikke finnes særlige grunner - eller "synliga skal", som det 
heter - skal Ministerrådet følge rådets forslag til omdisponeringer når disse 
skjer innenfor rammer fastsatt av Ministerrådet.Dette er en riktig utvikling 
av budsjettprosedyren og svarer mer til de forhold vi er vant med fra våre 
nasjonale parlament hvor det er parlamentarikerne som fatter de endelige 
vedtak.
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Budsjettutvalget har arbeidet iherdig med Ministerrådets budsjettfor
slag for 1994, like fra generalsekretærens forslag i mai til ministrenes for
slag i september. Fagutvalgene har drøftet forslaget, og selv om det ikke i 
alle detaljer har rådd enighet i utvalgene, har budsjettutvalget kunnet 
legge frem et enhetlig forslag.

Et avgjørende element i denne prosessen har vært behandlingen i rå
dets ulike partigrupper, hvor viljen til å gi og ta har vært stor, og således 
gjort det mulig for budsjettutvalget å legge frem et omforenet forslag. For 
første gang er partigruppene aktivt med i budsjettprosessen. Budsjettut
valget vil nå vurdere erfaringene med dette års budsjettopplegg og tar 
sikte på å komme fram til en behandlingsmåte hvor partigruppene kom
mer sterkere med.

Utvalget konstaterer med tilfredshet at Ministerrådet endelig har fulgt 
opp utvalgets gjentatte oppfordringer om å utgi en oversikt over alle pro
sjekter. Dette sammen med iverksettelse av mål og rammestyring viser et 
ønske om fastere styring av de nordiske budsjett.

Budsjettutvalget er også rådets kontrollutvalg som skal vurdere hvor
ledes Ministerrådets bevilgninger blir anvendt eller hvorledes de nordiske 
institusjoner fungerer. For dette formålet velger utvalget ut enkelte insti
tusjoner eller områder for nærmere granskning. Utvalget er nå i ferd med å 
vurdere bruken av offentlighetsprinsippet ved nordiske samarbeidsorgan 
samt å se på Nord REFOs - Nordisk Institutt for Regionalpolitisk Forsk
nings - virksomhet og virksomhetens betydning. Budsjettutvalget vil be
handle denne saken på sitt møte i januar og avgi rapport til sesjonen i 
Stockholm neste år. Rådet får da anledning til innsyn i Nord REFOs 
virksomhet.

Rannveig Guðm undsdóttir (A): Hr. president! I den europeiske integra- 
sjonsprosesss som nå pågår, er konsentrasjonen om egen identitet og kul
tur særdeles viktig. Den oppvoksende generasjon opplever et meget stort 
kultur- og medietilbud fra mange land som konkurrerer med eget språk og 
kultur.

Det nordiske kultursamarbeidet har også meget stor betydning med 
hensyn til EES-avtalen og eventuelt medlemskap i EG for Finland, Norge 
og Sverige. Kultur og kultursamarbeid bidrar dessuten til økt toleranse og 
motvirker derigjennom den fremmedfientligheten som vi nå ser vokse 
frem. Vi anser derfor at en prioritering av den nordiske kulturen er verdi
full i denne sammenheng.

Vi i utvalget har arbeidet med både nysatsingen og budsjettspørsmålet 
det siste året. For et år siden fikk vi i utvalget de forslag som Ministerrådet 
hadde fått fra de grupper som hadde laget en oversikt over det allmenn- 
kulturelle området, utdannelsesområdet og forskningsområdet I disse for
slag fantes både nedskjæringer og endringer av institusjoner innen kul
turområdets ramme.

De konkrete forslag innebar besparing på omtrent 15 mill. danske kro
ner, og det var naturligvis ikke lett for utvalget å godkjenne disse forslag i
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første omgang. Etter at vi hadde arbeidet med og gjennomgått forslagene, 
kunne vi likevel enes, og kunne da støtte Ministerrådets forslag, som ble 
fremført på sesjonen i mars, der en rekommandasjon ble antatt i Nordisk 
Råd.

Med erfaringen fra dette arbeidet har jeg stor forståelse for vanskelighe
tene som har oppstått med forslagene om nedskjæring på andre områder 
på grunn av nysatsningen på kultur Samtidig noterer jeg at kulturområdet 
ser ut til å være det eneste området som har foretatt en slik kritisk gjen
nomgang av sine institusjoner og prosjekt. Det er tankevekkende at man i 
den besparings- og nedskjæringssituasjonen vi nå befinner oss i, ikke har 
foretatt en slik gjennomgang på de andre nordiske områdene.

Kulturutvalget har fått det oppdrag å stå vakt om de foreslåtte satsinger 
på kulturområdet. Etter gjennomgang av Ministerrådets budsjettpriorite- 
ringer støttet vi disse. I mange år har kulturutvaget ønsket økning i bud
sjettet på ulike felter, som nå vil bli realisert, bl.a. med foreslått økning av 
det nordiske kulturfondet.

I forhold til prosedyren med nysatsingsplanene har kulturutvalget vært 
av den mening at det mest hensiktsmessige nå var kun å bestemme beløpet 
på den redusering av nysatsing som er foreslått. På den måten hadde det 
vært mulig å gjennomgå og vurdere den innbyrdes fordelingen på saksom
rådet på nytt etterpå.

Da det var partigruppenes og budsjettutvalgets klare mening at det var 
nødvendig allerede nå å sette frem spesifikke forslag angående reduse
ringen av nysatsing, samt fordelingen av de frigjorte midler til andre sek
torer, satte kulturutvalget frem sine synspunkter overfor budsjettutvalget 
som tok hensyn til disse.

Dette er første gang Nordisk Råd har en direkte innflytelse på budsjet
tet. Vi har derfor ikke noen erfaring å støtte oss til angående fremgangs
måten i arbeidet denne gang. De erfaringer har vi nå fått, og dermed er det 
å forvente at vi finner frem til en tilfredsstillende samarbeidsform i bud
sjettarbeidet i fremtiden.

Kulturminister Birgit Friggebo (fp): Herr president! Vi kulturministrar har 
tagit Nordiska rådets och även statsministrarnas uttalanden och rekom
mendationer om en prioritering av verksamheten beträffande kultur och 
utbildning på mycket stort allvar. Vi har haft kontakt med våra kulturella 
institutioner och kommittéer, som har skickat in förslag till nya projekt. Vi 
har haft seminarier med dessa organisationer och institutioner. Vi har från 
ministerrådets sida haft flera överläggningar med kulturutskottet och vi 
har från ministersidan också jämkat, efter de önskemål som har framförts 
från kulturutskottet. Det är alltså ett väl genomarbetat och väl prioriterat 
förslag.

Det har från denna talarstol tidigare sagts att dessa nysatsningar inte 
bara är en påplussning av tidigare verksamhet. Det har i själva verket skett 
en ordentlig genomlysning av institutionerna på kulturområdet, vilken 
medfört nedskärningar på vissa håll på institutionerna samtidigt som ny-
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satsningar gjorts på andra områden. Det är fråga om en effektivisering av 
verksamheten.

Jag har under detta arbete varit glad över att vi politiker för en gångs 
skull har lyckats genomföra en omprioritering av en verksamhet. Men det 
har tydligen inte hållit fullt ut. I sista stund sviker ändå modet, och man 
vågar inte fullfölja omprioriteringama.

Utöver de 30 miljoner DKK av överskottet som går till olika verksam
hetsområden föreslås nu att 7 miljoner DKK skall tas av nysatsningarna på 
det allmänna kulturområdet. Det kan tyckas vara litet pengar, men för 
kulturen är det mycket. Det är 20 % av nysatsningen som därmed försvin
ner.

Samtidigt innebär också de 33 miljoner DKK som är kvar mycket 
pengar för kulturen. Jag är övertygad om att vi kommer att göra mycket 
för de pengarna. Det är inte i första hand det som jag är kritisk mot, utan 
mer till den attityd till kultur som speglas bl.a. i budgetutskottets betän
kande och som också framfördes av budgetutskottets talesman.

Man beskriver kulturell verksamhet som en ad hoc-verksamhet, som 
har något slags engångskaraktär. Utskottet nedvärderar också kultur som 
utvecklingskraft, och skrivningarna andas över huvud taget ett ifrågasät
tande av kultur som en viktig och seriös verksamhet.

Budgetutskottets talesman sade här också att arbetet hade varit ose
riöst. Man tror dessutom inte att man kan använda pengarna inom kultur
området. Då känner man verkligen inte till iderikedomen inom kultursek
torn och folkrörelselivet.

Alldeles nyligen beslutade Nordiska rådet om en nordisk kampanj mot 
främlingsfientlighet och begärde också att nödvändiga medel skulle ställas 
till förfogande. Sanningen är ju  den att hela kultursatsningen är en kam
panj för bildning, för demokrati, för respekt för enskild individ och för mö
ten över gränser mellan människor. Hela kulturbudgeten är en kampanj 
mot främlingsfientlighet.

Självfallet måste kulturministrarna sedan tillsammans med kulturut
skottet se efter vad som skall strykas i de olika projekt som är planerade. 
Ett levande Norden är ett möte mellan tusentals skolungdomar och konst
närer, profileringen ute i Europa, som naturligtvis också har stor betydelse 
för vår ekonomiska utveckling. Det finns också ett projekt som kallas Nor
diska upptäcktsresande och som liknar Vikingautställningen. Det finns 
också en rad andra projekt som gäller barn och ungdom och som vi ser 
över. Från idrottsrörelsen anmäls att man vill ha mer pengar, och frågan är 
om det finns några sådana.

Jag har själv suttit som ledamot i riksdagen och i Nordiska rådet och 
har förståelse för att parlamentariker skall ha inflytande och makt över 
budgeten. Vi har från kulturministrarnas sida haft mycket nära kontakt 
med kulturutskottet under hela detta arbete.

Herr president! Jag vill avslutningsvis bara rekommendera att vi sedan 
vi har fattat besluten om budgeten skall följa upp hur sambanden mellan 
ministerråden, parlamentarikerna och de olika utskotten skall se ut i fram
tiden.
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Metsämäki (SDP): Herr president! Jag vill till föregående talare säga att vi 
i budgetutskottet inte är emot satsningen på kulturområdet. Det är vi defi
nitivt inte. Vi delar den allmänna uppfattningen att vi skall satsa på kultu
ren. Det som vi är emot är den våldsamma takt som detta skall ske i, alltså 
att man går snabbare än vad rådet egentligen har förutsatt.

Satsningen på 50 procent till kulturen innebär att det är tänkt att man är 
framme vid målet år 1996. Nästa år är 1994. Därför har vi försökt att också 
tillgodose de övriga områdenas helt berättigade önskemål om att takten 
skall vara litet långsammare än vad som blir fallet enligt budgetförslaget. 
Om vi föreslår en omprioritering på 7 miljoner, blir det ändå 53 miljoner 
kvar av den totala satsningen.

Man bör också komma ihåg att vi enbart talar om 7 miljoner DKK av 
den totala satsningen på 60 miljoner DKK till kulturen. 53 miljoner DKK är 
alltså kvar.

Minister Birgit Friggebo (fp): Lauri Metsämäki säger nu att man är emot 
förändringstakten. Det har vi förstått, och det är också detta som har lett 
till att man inte vågar ta steget fullt ut. Många medborgare kritiserar 
ibland oss politiker för att vi inte har modet att våga. Jag har lyssnat till 
mina ministerkolleger när det gäller de satsningar som man vill göra på 
andra områden. De säger att dessa satsningar inte behövs. Jag tänker inte 
gå in på en debatt om vilka områden det gäller. Men om det bara gällde 
takten, hade det varit bra om budgetutskottet sagt detta. Men man går 
väldigt mycket längre, när man talar om en oseriös behandling av frågan. 
Man påstår att allmänkultur har begränsad effekt när det gäller sysselsätt
ning och utvecklingskraft. Man talar om kulturen såsom en ad hoc-verk- 
samhet, som man kan svänga med från den ena dagen till den andra. Men 
all verksamhet kräver planering, inklusive kulturen som är ett mycket 
långsiktigt arbete när det gäller värderingsförändringar. Detta gäller inte 
minst kultur för barn och ungdom i den värld av våld och främlingsfient
lighet som vi lever i. Man talar om kulturen såsom engångssatsningar.

Hela betänkandet andas nedvärdering av kulturen såsom en vidsidan- 
omverksamhet, ett slags lyxverksamhet, ett slags tivoli som uppstår från 
tid till annan. Det är detta jag vänder mig mot i första hand och inte det 
faktum att man gör omprioriteringar när det gäller pengarna. Detta är nå
gonting som vi som sysslar med kultur ofta får uppleva. Man känner inte i 
grunden värdet av kultursatsningar, av bildning, av respekt för enskilda 
individer och av förståelse människorna emellan över gränserna.

Metsämäki (SDP): Herr president! Jag vill ännu en gång säga att bud
getutskottet definitivt delar rådets enhälliga åsikt om att vi skall satsa på 
kulturen. Vi delar också den åsikt som rådet har, att vi skall ha en sådan 
takt att detta är genomfört först år 1996. Det finns ett enhälligt beslut från
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rådet bakom budgetutskottets tankar och åsikt. Jag vill göra detta klart. 
Rådet bör komma ihåg vad vi har beslutat.

Samarbejdsminister Flem m ing Kofod-Svendsen (KRF): Hr. præsident! 
Nordisk Ministerråds budget for 1994 er lidt af en milepæl i det nordiske 
samarbejde. Det er det første budget, der afspejler et bevidst ønske om ny
orientering af det nordiske samarbejde i lyset af den internationale ud
vikling. Og det er det første budget, der skal vedtages i det, jeg forstår som 
et forbedret samspil mellem regeringerne og parlamentarikerne.

Ministerrådet har fremlagt sit budgetforslag. Fra parlamentarikerside 
foreligger der en betænkning, som foreslår visse omprioriteringer, men 
holder fast i den grundlæggende idé om at satse på kultur, undervisning 
og forskning.

Fra den danske regerings side ser vi ikke nogen problemer i budgetud
valgets forslag, og som jeg ser det, bør Ministerrådet uden problemer kun
ne tage budgetudvalgets indstilling til efterretning, såfremt den vedtages 
af plenarforsamlingen i den foreliggende form.

Der er ét punkt i budgetudvalgets indstilling, som samarbejdsministre- 
ne allerede har erklæret sig enig i. Det drejer sig om forslaget om at opret
holde støtten til handicaporganisationerne på uændret niveau i forhold til 
1993. Jeg synes, at det forløb, diskussionen om dette punkt har haft, efter at 
vi fra Ministerrådets side fremlagde budgetforslaget, har vist, at de nye 
budgetprocedurer fungerer i praksis. Dette er naturligvis ikke ensbety
dende med, at vi ikke i de kommende år kan gøre noget for at forbedre 
procedurerne i forbindelse med budgetbehandlingen, herunder tidsram
men for fremlæggelse, behandling og færdiggørelse.

Men jeg vil da her gerne komplimentere, når parlamentarikerne lægger 
ønske frem om omprioritering. Vi har om det, vi har fremlagt til behand
ling i dag, fået at vide, at man ikke alene ønsker at bruge penge her og her, 
man ønsker også konkret at tage dem fra de og de områder. Det er en par
lamentarisk ansvarlighed, som jeg gerne vil komplimentere.

Ud over det foreliggende vil der være 126 mio. kr. til rådighed for det 
nordiske kultursamarbejde. Det er 35 pet. mere end i 1993 .1 denne for
højelse ligger bl.a. en forøgelse af støtten til det nordiske mediesamarbejde 
i form af støtte til distribution og markedsføring af nordiske tv-program- 
mer og etablering af et nordisk efteruddannelsesprogram for tv-folk. Når 
jeg nævner dette, er det selvfølgelig for at markere, at der, uagtet diskus
sionen om en fælles nordisk tv-satellitkanal, allerede konkret er taget 
skridt til at styrke det nordiske tv-samarbejde.

Samtidig med denne saltvandsindsprøjtning til kulturen er jeg glad for, 
at det er lykkedes at holde miljøbudgettet uændret i forhold til 1993. Ud
viklingen på miljøområdet er måske den mest skræmmende udfordring til 
vores fremtid.

Jeg er også glad for, at det er lykkedes at forøge bevillingen til samar
bejdet med Nordens nærområder, dels på det ordinære budget, dels i for
bindelse med fordelingen af overskuddet fra 1992. Det er på alle måder i
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Nordens interesse at søge at intensivere kontakterne til Nordens nærom
råder og derved bidrage til en stabilisering af forholdene i de områder, 
som står os nær, men som i mange år på grund af todelingen af Europa var 
os så fjerne.

Jeg ser med andre ord frem til det budget, vi får at arbejde med det 
næste år, og vil gem e benytte denne lejlighed til at takke budgetudvalget 
for den konstruktive rolle, man har spillet under budgetforhandlingerne.

Søren Hansen (S): Hr. præsident! Jeg synes, det var en meget klog tale, vi 
her hørte. Det er første gang, jeg i denne debat har hørt så klar en tale, der 
siger tak til Budgetudvalget og til Nordisk Råd - hvis man ellers følger 
Budgetudvalgets indstilling. Det synes jeg var en klog og rigtig og fornuf
tig tale. Langt, langt klogere end den tale, vi hørte fra kulturminister Birgit 
Friggebo for et øjeblik siden, som angreb Nordisk Råd for ikke at ville tur
de satse på kulturen. Det vil jeg ikke have siddende på mig.

Når omkostningen ved at satse på kulturen var, at andre områder skul
le skæres så kraftigt ned, måtte man jo finde en fornuftig og hensynsfuld 
balance, og det er det, Budgetudvalget her har gjort.

Når jeg geme har villet gøre disse bemærkninger i anledning af den 
meget udmærkede og fornuftige tale, vi lige har hørt, så er det, fordi vi i 
dette råd kommer til at stå i en endnu mere besværlig situation i de kom
mende år, når der skal satses endnu kraftigere på kulturen; og det synes 
jeg er rigtigt at gøre. Men så står tilbage: Hvordan klarer vi de kraftige 
nedskæringer, som umiddelbart vil blive reaktionen på de øvrige områ
der? Det har vi også et forslag til, nogle stykker af os, og det vender vi også 
tilbage til.

Salmén (ÅC): Herr president! Det är första gången som Nordiska rådet 
getts möjlighet att göra omprioriteringar inom ramen för budgeten. Det är 
därför angeläget att vi diskuterar om resultatet blivit gott och vilka slutsat
ser som bör dras för det framtida budgetarbetet. Det har vi försökt göra i 
budgetutskottet. Resultatet av den genomförda budgetprocessen är till
fredsställande såtillvida att det föreligger ett förslag till omprioritering av 
ministerrådsforslaget. Det förefaller som om denna kompromiss innebär 
att de flesta sektorer - men inte alla - kommer att få tillräckliga resurser för 
arbetet under 1994.

En sak som inte varit bra är att ministerrådet låst den framtida fördel
ningen av budgeten mellan kultursektorn och övriga sektorer. Jag kan bara 
beklaga att rådet inte tidigt och tydligt ifrågasatte denna metod för om
prioritering av verksamheten. Att problem skulle uppstå borde man ha 
kunnat förutse.

I starten var vi positiva. Men det är uppenbart att resultatet kan ifråga
sättas. Ministerrådets målsättning att minst 50 % av den framtida budgeten 
skall användas till kulturinriktad verksamhet är en skrivbordsprodukt. En 
statisk fördelningsprincip för det nordiska samarbetet medför nackdelar.
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Budgetprocessen har också visat att anpassningen framtvingats alltför 
raskt. Miljöutskottet är starkt kritiskt till att ministerrådsforslaget genom
för förändringen i snabbare takt än vad statsministrarna förutsatte.

Vad gäller budgeten 1994 är det allvarligt att programmet för samar
bete om genresurser försenas. Programmet skulle ha lagts fram som mi- 
nisterrådsförslag under denna session, men genom oklarheter har sam- 
arbetsministrama inte reserverat medel för verksamheten. Vi anser alltså 
att genresursprogrammet bör läggas fram som ett ministerrådsforslag till 
den 44:e sessionen.

Regionalpolitik och fiskeri får tillskott nästa år ur överblivna medel från 
1992. Därigenom kan regionalpolitiken upprätthållas på tidigare nivå och 
samarbetsprogrammet inom fiskeriområdet kan påbörjas som planerat. Ty
värr är denna ökning tillfällig och garanterar inte kontinuiteten.

Herr president! När det gäller framtiden måste en omprioritering ske 
av budgetens innehåll. Det finns ett akut behov att göra budgeten mer 
verklighetsanpassad så att medlen används där de gör största nytta och att 
vi inte slösar tid och resurser på oväsentligheter.

Denna nya strategi måste leda till att det nordiska miljösamarbetet ges 
en mycket hög prioritet och tillräckliga resurser i budgeten. Arbetet måste 
bedrivas inte bara i Norden utan än mer i våra närområden, där kostnads- 
nyttan är störst. Vi menar att det finns en viktig roll för det nordiska sam
arbetet genom att befrämja och stödja miljöarbetet. Att denna uppfattning 
också har folklig förankring framgår av den gjorda enkäten angående be
folkningarnas önskemål rörande nordiskt samarbete. Den utredningen vi
sar att 90 % av de tillfrågade anser miljön vara den viktigaste samarbets- 
frågan.

Per O lof Håkansson (s): Herr president! Det finns nog skäl att ställa frågan 
varför det i dag på rådets bord ligger ett betänkande bakom vilket alla ut
om den liberalistiska gruppen står. Jag vill svara att jag tror att det beror 
på två saker: dels att partigrupperna på ett seriöst sätt har tagit sig an den 
nya budgetuppgiften, dels att budgetutskottet har försökt spela en aktiv 
roll och hitta den balans som är nödvändig i allt budgetarbete. Jag blev 
glad när den danske samarbetsministem gav uttryck för detta.

Det här var inte självklart. När arbetet startade var det många som 
gjorde den prognosen att det här var någonting som rådet inte skulle 
komma att lyckas med. Jag vet inte om den bitterhet som företrädaren för 
kulturministrarna visade när hon hällde ättika över oss har att göra med 
att hon hade väntat sig att vi inte skulle lyckas.

Skall vi då vara nöjda? Jag tror att det kan vara värt att fundera på hur 
vi skall bli bättre på att genomföra budgetprocessen, för det här är som 
sagt första gången, och det kommer många processer senare. Har nu tren
den för budgetarbetet satts på ett bra sätt? Det finns säkert ting som har 
varit bra i det nya men också mycket som kan göras bättre.

Därför fäster jag stor vikt vid det beslut som budgetutskottet har fattat 
och som innebär att utskottet nu skall utvärdera det som har skett i denna
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budgetprocess för att vi skall kunna dra kloka slutsatser och kunna komma 
igen på ett ännu bättre sätt i nästa varv. På den punkten är jag helt enig 
med Birgit Friggebo, även om jag mindre tar sikte på hur relationen till 
ministerrådet och dess organ skall se ut och mera tar sikte på att lösa de 
problem som vi har på rådssidan. För faktum är att vi på rådssidan har 
problem, som vi måste lösa, och de problemen kan vi kanske klara ut lätta
re än vi kan klara ut vår relation till ministerrådets organ. Jag tänker på 
behovet av en entydig spelförare och hur informationen skall se ut.

Sedan vill jag något beröra budgetutskottets uppgift. Jag vill påminna 
om att uppgiften var och är att inom givna ramar hitta en balans mellan ett 
antal ting. Det gäller att öka inom vissa sektorer och minska inom andra - 
det handlar inte bara om kultur utan också om många andra ting. Budget
utskottets uppgift är att hitta en balanspunkt som så många som möjligt 
kan godta utifrån sina politiska värderingar.

Det är självklart att processen förenklades av att det uppstod ett över
skott som kunde avhjälpa en del av de bekymmer som neddragningarna 
ledde till, men jag ställer mig litet undrande när jag hör Birgit Friggebo sä
ga att man inte vågade ta steget fullt ut - som om det var på parlamentari
kersidan man hittat på detta om hur överskottet skulle användas. Hon ut
tryckte det som om det berodde på feghet att parlamentarikerna inte vå
gade driva den nödvändiga omstruktureringen fullt ut.

Detta leder mig till att ställa frågan, vem var det som föreslog hur över
skottet skulle disponeras? Står kulturministrarna bakom ministerrådets 
förslag till disposition av överskottet? Jag väntar med intresse på svaret.

Olof Johansson sade att det förslag som nu är framlagt har gått kultur
ministrarna förbi. Jag vet inte vilken ordning som gäller i andra partigrup
per, men ett viktigt inslag i arbetet har varit att höra partigrupperna. Jag 
trodde faktiskt att ministrarna deltog i sina respektive partigruppers mö
ten och där framförde sina synpunkter. Det handlar nämligen om att hitta 
en politisk balans. Det gäller inte en kamp mellan ministerrådet och Nord
iska rådet utan det är inom Nordiska rådet vi skall hitta en balans.

För dem som vill studera vad som faktiskt var partigruppernas bud
skap vore det kanske intressant att tänka sig hur det hade sett ut om t.ex. 
mittengruppens förslag så småningom hade blivit budgetutskottets slutliga 
förslag. Då hade det kanske varit befogat att Birgit Friggebo hällde ättika 
över oss - vad vet jag?

Jag är mycket glad över att samtliga utskott står bakom förslaget. Jag är 
också glad över vad kulturutskottets ordförande sade om att utskotten står 
samlade bakom förslaget.

Jag vill till slut upprepa att jag inte är alldeles säker på att vi bör arbeta 
så här nästa år. Det viktiga är att vi kan utforma en sådan process att vi 
kan tala med varandra. Om var och en sitter och tjurar i sitt höm  eller 
ägnar sig åt maktdemonstrationer i slutändan, löser vi inga problem. En 
god kulturinsats är att tala med varandra. Det har varit budgetutskottets 
ambition att hitta metoder för att komma till tals med alla som har syn
punkter på frågorna och att hitta en balans som kan accepteras.
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Nordisk samarbetsminister Norrback (SFP): Bäste president! Här i Marie
hamn för exakt två år sedan inleddes en förnyelseprocess rörande det 
nordiska samarbetet som kom att bli genomgripande, t.o.m. mycket ge
nomgripande. Mariehamnsdeklarationen blev startskottet för en rad re
former.

En del frågor har blivit besvarade, en del nya frågor har dykt upp un
der själva processen.

Senaste söndag (7.11) trädde en viktig revision av Helsingforsavtalet i 
kraft. Genom ändringen och kompletteringen av Helsingforsavtalet mani
festerades de formella ändringarna rörande samarbetet. Till dessa hör inte 
minst Helsingforsavtalets nya bestämmelse om att Nordiska rådet kan 
föreslå förändrade prioriteringar i fråga om budgeten inom den av minis
terrådet angivna finansiella ramen. Det har ju  skett och håller på att ske.

För två år sedan fäste jag uppmärksamheten på tre viktiga områden. 
Dessa områden gällde:

1. Det nordiska samarbetets roll i ett allt mera integrerat Europa,
2. Det interna, genuint nordiska samarbetets framtid, och
3. Anpassningen av rådets och ministerrådets organisation till de nya 

förutsättningarna.
Det kan ha sitt intresse att nu två år senare granska vad som skett på 

dessa tre områden. På det förstnämnda området har endast en del av frå
gorna kunnat besvaras tillfredställande. EG/EU är en dynamisk samman
slutning av suveräna stater, som befinner sig i en raskt fortgående utveck
lingsprocess.

För egen del skulle jag gärna se att alla nordiska länder som ansökt om 
medlemskap skulle bli medlemmar.

Jag vill för egen del gärna instämma i uppfattningen att en nyvärdering 
av det nordiska samarbetets inriktning behövs då medlemskapsfrågan har 
avklarats i de nordiska länderna.

Vad beträffar det andra problemområdet - det interna genuint nordiska 
samarbetets framtid - är ministerrrådets förslag till budget för 1994 ett kon
kret uttryck för hur ministerrådet ser på saken. Det är ett seriöst och ge
nomtänkt förslag. Vi har tagit hänsyn till dels statsministrarnas priorite
ringar och dels de diskussioner som förts i och med rådet under arbetets
gång-

I fråga om det tredje området - de organisatoriska frågorna - anser jag 
att vi, efter ändringarna av Helsingforsavtalet, av ministerrådets och rå
dets arbetsordningar, nu bör koncentrera oss på innehållet i samarbetet. 
Norden och det nordiska samarbetet har inte primärt framskapats genom 
avtal och statuter. Det unika i nordisk gemenskap är en kulturell och his
torisk närhet som bygger på våra gemensamma värden.

Bäste president! Det kommer inte att vara brist på uppgifter i det fram
tida nordiska samarbetet. För att nå goda resultat bör subsidiaritetsprinci- 
pen också tillämpas inom det nordiska samarbetet.
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Järvilahti (Kesk.): Herr president! Låt mig först av allt slå fast att jag un
derstöder budgetutskottets betänkande om budgetförslaget för år 1994. 
När jag sagt detta, vill jag konstatera att mittengruppen hade önskat t.o.m. 
mera långtgående förändringar i budgeten i den riktning som budgetut
skottet stakar ut.

Mittengruppen konstaterade bl.a. om budgeten för 1994 att en jämnare 
fördelning av medlen på de olika samarbetssektorema är nödvändig med 
tanke på att den samnordiska budgeten är liten, samtidigt som den skall 
fungera som en startmotor för samarbetet. En ökning inom kultur och 
forskning får därför inte oskäligt drabba övriga prioriterade satsningsom- 
råden.

Enligt mittengruppen borde ökningen för allmänkultur vara 15 % och 
för utbildning och forskning 10 %. Kultursatsningarna i sig innehåller 
mycket positivt, varför förverkligandet av nysatsningarna också borde ha 
kunnat finansieras nationellt.

De medel som på detta sätt "inbesparats" från kultursamarbetet borde 
först och främst ha använts inom ekonomisektorn, där framför allt regio
nalpolitiken, standardiseringssamarbetet och forskningen borde ha priori
terats. Också medborgarnas rättigheter borde ha fått en del av "inbespa
ringarna".

Överskottet från år 1992 på drygt 30 miljoner danska kronor borde ha 
använts bl.a. till engångssatsningar för barn och ungdom, miljö och infor
mation om nordiskt samarbete samt till de nordiska ländernas gemensam
ma satsningar i sina närområden.

Låt mig avslutningsvis konstatera att dessa synpunkter ingalunda är 
historia, utan tvärtom utgör en utgångspunkt när arbetet med 1995 års 
budget tar vid.

Lena Öhrsvik (s): Herr president! Jag representerar alltså socialutskottet, 
som har hand om arbetsmarknadsfrågor, social- och hälsopolitik samt 
bygg- och bostadspolitik. Det är ett väldigt stort område, och utskottets ar
betsuppgifter är mycket viktiga för invånarna i Norden. De är betydelse
fulla även för den framtida integrationen i Europa och för våra möjligheter 
till inflytande. Om vi själva har ett väl fungerande och bra samarbete, har 
vi även större möjligheter att vinna gehör för våra värderingar och model
ler, när vi skall arbeta i ett större geografiskt område.

I ministerrådets budgetförslag får detta område nu vidkännas en ned
skärning med 25 % eller 17 miljoner DKK, utan att man har analyserat 
konsekvenserna. Detta har vi vänt oss mot. Vi har ingenting mot att man 
seriöst studerar var man inom de olika verksamhetsområdena kan göra 
den största nyttan med insatta pengar. Självklart skall vi göra sådana pröv
ningar, och de pågår även.

Vi vänder oss emellertid mot den mekaniska fördelningen, då man utan 
analys av konsekvenserna för över en viss procent av pengarna till kultur
samarbetet. Det är detta hela debatten har rört sig om. Den har handlat rätt 
mycket om vad man avser med det nordiska samarbetet i fortsättningen.
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Jag vill gäm a ställa några frågor, och jag hoppas att någon samarbetsmi- 
nister kan besvara dem.

Hur vill man ha det med arbetsuppgifterna inom arbetsmiljösamarbe
tet, samarbetet på arbetsrättens område och standardiseringssamarbetet på 
hjälpmedelsområdet? Inom socialpolitiken och på sjukvårdsområdet hand
lar det mycket om standardiseringssamarbete. Skall vi föra över dessa 
uppgifter till europeiska organ och bara syssla med kultur i Nordiska rå
det? Skall vi föra över uppgifterna till europeiska organ, där vi inte har nå
got inflytande utan där det råder helt andra stymingsmöjligheter?

Det är intressant att diskutera Nordiska rådets framtid. Skall vi bry oss 
om att stärka samarbetet på de områden som jag nämnde både för att göra 
det bättre för invånarna i Norden och för att ha en stabilare grund att stå 
på när vi skall gå ut i den europeiska integrationen? Skall vi överlåta dessa 
arbetsuppgifter på de europeiska organ som naturligtvis finns men som in
te har ett så väl utvecklat samarbete och inte har samma ambitioner som vi 
har i Sverige?

En annan fråga som har diskuterats här är bygg- och bostadssamarbe- 
tet, som nästan helt skulle försvinna om ministerrådets budgetförslag ge
nomförs. I en proposition, som den svenska regeringen helt nyligen av
lämnade till riksdagen, står följande: "Bostads- och byggsektorn utgör en 
viktig del av landets ekonomi och har stor betydelse för enskilda männi
skors levnadsförhållanden och samhällsutvecklingen i stort." Detta in
stämmer jag till fullo i, och därför tycker jag att det är viktigt att vi upp
rätthåller ett bra samarbete inom Norden också i det avseendet. Vi behöver 
bara se vilka marknader och vilka möjligheter som finns ute i Europa, där 
bostadsbehovet är enormt liksom behovet av kunskap och tekniskt bi
stånd. Där har vi stora exportmöjligheter, om vi kan visa på bra modeller. 
Hur ser man på detta samarbete för framtiden? Nu har vi företagit en 
omprioritering så att det skall finnas projektmedel även på detta område 
för 1994, men vad händer sedan?

Birgit Friggebo sade någonting om de öppna gränserna, att vi skall 
samverka över gränserna och underlätta för människor. Det rimmar väl
digt illa med förslaget i ministerrådets budget om att skära ned med två 
tredjedelar det stöd som finns inom det nordiska samarbetet just för att 
täcka handikapporganisationernas extrautgifter. Där har ministerrådet nu 
backat, vilket är bra. Det var ju ett oförsvarligt förslag.

När vi pratar om öppna gränser, vill jag hävda att det är nödvändigt att 
vi skärper narkotikasamarbetet. Men även där har ministerrådet föreslagit 
en ordentlig nedskärning i dessa tider, när vi ser transiteringstrafiken och 
hör liberaliseringsdiskussionen ute i Europa.

Jag skulle kunna prata om flera områden. Men vi vänder oss främst 
mot att man gör en mekanisk fördelning utan en analys av konsekvenser
na.

Minister O lof Johansson (c): Herr president! Det som ser ut som en meka
nik är inte alltid mekanik. Diskussioner har ju förekommit i utskotten, i
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ministerådets sekretariat och - det utgår jag från - i det parlamentariska 
sekretariatet. Visst har olika projekt och institutioner granskats mycket 
noggrant på grund av den tydliga omprioriteringen i budgeten. Det är mitt 
samlade intryck. Jag har därvidlag inte någon kritik mot dem som har gjort 
det bakomliggande jobbet. Men ibland kanske inte alla undersökningar 
kommer fram och når beslutsfattarna. Ett viktigt och grundläggande arbete 
har naturligtvis gjorts under tiden samt värderingar av olika bindningar av 
olika kontrakt, vilket vi har talat om tidigare.

Frågan har varit: Är det bra att göra just detta på det nordiska planet el
ler kan vi göra det bättre hemma eller på annat plan? Det är viktigt att ta 
fasta på möjligheterna till synergieffekter och avväga olika satsningar i den 
nordiska budgeten efter sådana kriterier. Jag tycker att vi har gjort detta 
för litet både nu och tidigare. Det är alltså inget självändamål att saker och 
ting hanteras i den nordiska budgeten. Det är väldigt viktigt att vi samar
betar även kring andra frågor än dem som ryms i den nordiska budgeten 
men finansierar dem hemmavid. Det kan vara effektivare.

Bygg- och bostadsområdet är ett av de områden där vi har gjort om
stöpningar och där vi kanske måste gå in med mera pengar. Vi har haft 
ministerrådets reserv i tankarna. Vi lägger i dag tyngdpunkten mer på 
samhällsplaneringsdelen än på marknadsföringsdelen.

Lena Öhrsvik (s): Herr president! När det gäller bygg- och bostadssektorn 
har det nyligen skett en utvärdering, som klart har kunnat visa på att in
satserna har varit värdefulla både för det nationella arbetet och för att 
vidmakthålla en nordisk samsyn. Man föreslog att det i fortsättningen 
skulle avsättas mer pengar till detta samarbete. I samma andetag kommer 
förslaget om att skära i alla projekt och föra över pengar till en kultursats
ning, som vi vid detta tillfälle inte visste så mycket om. Hanteringen är litet 
besvärande. Man har gjort en utvärdering och kunnat konstatera att insat
serna har varit bra från nordisk synpunkt, både för det nationella arbetet 
och för våra vidare vyer ute i Europa.

Vi i socialutskottet är naturligtvis beredda att på ett seriöst sätt pröva 
varje institution och varje projekt, men vi har inte haft någon chans. Vi har 
själva fått skaffa fram underlag och analysera konsekvenserna av försla
gen. Som tur är har vi ett mycket duktigt kansli.

Ä m i M. M athiesen (Sj): Hr. præsident! Strid og tovtrækkeri gennem 
mange år mellem rådet og ministerrådet om budgetmagten blev tilende
bragt - eller det håber man i hvert fald - med de ændringer, som blev gjort 
i Helsingforsaftalen på Nordisk Råds session i Oslo i marts i år. Rådet har 
altid fremholdt, at de parlamentariske spilleregler skulle holdes i hævd i 
det nordiske samarbejde, dvs. at rådet ved behandlingen af det nordiske 
budget spillede det nationale parlaments rolle som budgetmagt og Nor
disk Ministerråd den udøvende magt.
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De ændringer i Helsingforsaftalen, som blev foretaget på sessionen i 
Oslo, var efter min mening en stor sejr for rådet, idet ministerrådet har 
pligt til at handle i overensstemmelse med rådets forslag i forbindelse med 
budgettet - undtagen i særlige tilfælde. Hvad begrebet "særlige tilfælde" er, 
er ikke blevet defineret, men det står helt fast, at det skal fortolkes snævert 
og konservativt. En fri fortolkning fra ministerrådets side vil være som en 
krigserklæring fra ministerrådet til rådet og ville få uoverstigelige konse
kvenser for det nordiske samarbejde.

Det nordiske budget for 1994 og dets udformning er specielt vigtigt, i 
betragtning af at de nordiske landes statsministre har afstukket en ny kurs 
for det nordiske samarbejde. Statsministrenes initiativ giver anledning til 
glæde, og det står fast, at sådanne retningslinier vil styrke samarbejdet i ti
der med store ændringer inden for internationalt samarbejde. Statsminist
renes politik er at satse mere på kultur- og uddannelsessamarbejdet og på 
bevillingerne til disse sektorer. Der hersker almindelig enighed herom, 
men man er uenig om, hvorvidt det skal ske med omposteringer inden for 
budgettet eller med yderligere bevillinger, og hvis det skal ske med om
posteringer, da hvor hurtigt. Statsministrenes konklusion var, at kultur og 
uddannelse skulle tildeles 50% af det samlede budget, og at dette skulle 
ske med omposteringer over 3 år. Ministerrådets forslag går derimod ud 
fra, at to tredjedele af omposteringerne finder sted allerede næste år.

På septembermødeme behandlede budgetudvalget, fagudvalgene og 
partigruppeme ministrenes budgetforslag for 1994, men desuden blev mi
nistrenes forslag om fordeling af overskuddet på budgettet 1992 fremlagt 
til diskussion. Partigruppemes synspunkter var stort set sammenfaldende 
med hensyn til, hvor hurtigt omposteringerne inden for budgettet skulle 
foretages, og alle ville gøre det over et længere tidsrum. Den konservative 
partigruppe lagde megen vægt på, at der blev opnået bred politisk enighed 
om de ændringer, som blev foreslået af rådet, sådan at ministerrådet ikke 
kunne undskylde sig med, at rådet ikke kunne nå til enighed om forslaget, 
hvorfor det ikke var muligt at følge rådets forslag. Desuden foreslog den 
konservative gruppe, at overskuddet blev brugt til at lette ændringer og 
forhindre, at en for hurtig ændring skulle medføre varige skader, uden 
dog at forøge budgetrammen som sådan.

På møderne fremkom forslag fra alle fagudvalg på nær kulturudvalget 
om, at man ikke ville gå så langt i ændringerne, som forslaget lægger op 
til. Udvalgenes ændringer udgør tilsammen ca. 7 mio. danske kroner, men 
kulturudvalget fremkom med det ønske, at hvis budgetudvalget foreslog 
en reduktion fra det budgetterede af bidragene til udvalgets sagsområder, 
ville blive overdraget udvalget at gennemføre ændringerne på dets sags
områder i samråd med ministerrådet. Ministerrådet forlangte på den an
den side, at Nordisk Råd fremlagde udførligt udarbejdede forslag i mini
sterrådets forslag.

Budgetudvalget har derfor efter samråd med kulturudvalget fremlagt 
udførlige forslag om tilførsler inden for den helhedsramme, som indehol
des i Nordisk Ministerråds forslag.
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Det var budgetudvalgets konklusion at vedtage ministerrådets forde
ling af overskuddet, idet den fordeling gør det nemmere for forskellige in
stanser at komme over ændringerne i budgettet, foruden at den forøger 
bidraget til vigtige samarbejdsområder som f.eks. Baltikum og Barentsom- 
rådet. Desuden var man i udvalget enige om at foreslå, at 7.016.000 danske 
kroner blev omposteret fra kultur- og uddannelsesområdet til andre sags
områder ifølge fagudvalgenes forslag.

Det var yderst nødvendigt, hr. præsident, at opnå fuld enighed i udval
get om disse forslag, men det er ikke mindre væsentligt, at der opnås fuld 
enighed i selve rådet om forslagene. Hvis det lykkes, må ministerrådet 
nødvendigvis følge rådets forslag. Det er nu vores opgave som medlem
mer i Nordisk Råd i en afstemning at sikre, at man når til den enighed, og 
således forsegle den sejr, som blev vundet i Oslo i marts i år.

Riitta Saastam oinen (Kok.): Herr president! De finskspråkiga regionerna i 
Finland får inte glömmas bort i det nordiska samarbetet. Det finskspråkiga 
Finland måste också dras med i den nordiska gemenskapen och det 
nordiska samarbetet.

Projektet "Norden i östra Finland" är ett utmärkt exempel på ett initiativ 
i denna riktning. Projektet har redan kommit i gång i Kuopioregionen. En
ligt den information som jag fått skulle man besluta om projektets finansie
ring i morgon.

Jag hoppas av hela mitt hjärta att projektet garanteras finansiering i 
budgeten. Planeringen har redan kommit långt i samarbete med universi
tetet i Kuopio, handelskammaren, länsstyrelsen och många kulturorganisa
tioner bl.a. för dans och litteratur. Jag hoppas innerligt att projektet kan 
fullföljas enligt det ursprungliga förslaget.

Herr president! Detta är faktiskt nordiskt samarbete, varje dags samar
bete, mellan vanliga nordiska människor.

M arianne Andersson (c): President! Jag vill inleda med att citera Europa
rådets generalsekreterare Catherine Lalumiére, som har sagt: "Kulturen är 
inte ett dekorativt körsbär på realiteternas tårta." Nej, kulturen är mycket 
mer än så. Lika väl som det kulturella samarbetet är en av grundpelarna i 
Europarådet är det i högsta grad så i det nordiska samarbetet.

När vi i Oslo diskuterade förslaget om nysatsning och ny struktur på 
kultur-, utbildnings- och forskningsområdena, upplevde jag att det fanns 
en stor samstämmighet i rådet om värdet av att satsa på den nordiska kul
turgemenskapen. Däremot gick meningarna isär om varifrån pengarna 
skulle tas för denna nysatsning och om storleken på nysatsningen. Det är 
detta debatten handlar om även i dag. Sedan dess har budgeten fått en för
stärkning med 1992 års överskott på 31,3 miljoner danska kronor, som har 
fördelats på andra samarbetsområden än kultur.

Kulturutskottet har sedan sessionen i Oslo arbetat intensivt med att ta 
fram sina prioriteringar inom kultur-, forsknings- och utbildningsområ
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dena och har haft täta kontakter med ministerrådet. Trots att det föreslås 
ett budgettillskott för dessa områden krävs noggranna prioriteringar. I 
debatten här har det talats om ad hoc-lösningar och ett oseriöst arbete, 
vilket jag tycker är mycket orättvist. Utskottet kom fram till ett enhälligt 
förslag till åtgärder och anförde att den av ministerrådet föreslagna bud
geten för kultur, utbildning och forskning bör antas oförändrad. Samtliga 
prioriterade områden som t.ex. kulturfonden, barn och ungdom, media 
och språksamarbete har alla ett och samma mål, nämligen att stärka den 
nordiska samhörigheten och identiteten i såväl Norden som Europa.

Vi menar att den kulturella mångfalden i Europa inte är ett hot utan en 
möjlighet, men för att kunna möta denna utmaning måste den nordiska 
kulturen och den nordiska identiteten stärkas. Intressant att notera är att 
även EG börjat visa stort intrese för kulturfrågor och betonat vikten av att 
bevara små kulturer och språk.

I den pågående europeiska integrationsprocessen blir koncentrationen 
på egen identitet och kultur allt viktigare. De nordiska ländema bör därför 
gemensamt försöka bevara och intensifiera det nordiska kultursamarbetet.

Låt mig också beröra en annan aspekt, där styrkan i den egna kulturella 
identiteten och kunskapen om andras kulturer spelar en stor roll, nämligen 
främlingsfientligheten. Vi har diskuterat detta tidigare vid flera tillfällen 
här i dag. Till stor del har främlingsfientligheten sina rötter i fruktan för 
det vi inte känner. Kulturen, kultursamarbetet och ökad kunskap om den 
egna och andras kulturer bidrar till ökad tolerans och är därmed också det 
viktigaste verktyget för att bekämpa främlingsfientligheten. Det handlar 
om vår demokrati, och vår demokrati handlar till syvende og sidst om vår 
överlevnad.

President! Vid Nordiska rådets session i Oslo 1993 antogs enhälligt en 
rekommendation om nysatsning och ny struktur på kultur-, utbildnings- 
och forskningsområdena. Nu kan vi konstatera att vi nådde en bit på vä
gen men inte ända fram. Vi hade velat driva vårt förslag till votering för att 
ge alla rådsmedlemmar möjlighet att ta ställning. Först vid en eventuell 
förlust, skulle vi i detalj precisera den förändring som i så fall skulle ske. 
Men vi har, med hänsyn till gällande budgethantering, insett nödvändig
heten av att samråda med budgetutskottet om de minskningar som vi har 
tvingats göra i vårt förslag. Inför framtiden är det nödvändigt att se över 
budgetprocessen så att vi inte hamnar i en liknande situation igen. Sådana 
här snabba omrpioriteringar är naturligtvis väldigt svåra. Vi menar att en 
nysatsning på kulturen är nödvändig och skall genomföras fullt ut, även 
om den nu kanske tar något längre tid än vi från början hade tänkt.

Eeva-Liisa Moilanen (SKL): President! Det nordiska samarbetet har under 
det gångna året visat prov på styrka att förnya sig. De sju satsningsområ- 
dena och den breda marginalen för satsning på politiskt angelägna frågor 
är åtgärder som gör att Norden kommer att synas och höras i Europa.

Likväl följs det goda och det onda. Det onda i detta sammanhang är att 
viktiga samarbetsområden fallit bort ur budgeten för år 1994. Stödet till
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Nordiska Administrativa Förbundet har medvetet slopats. Detta är att be
klaga. Med det årliga stödet ur den gemensamma nordiska kassan har för
bundet kunnat ge ut en högtstående vetenskaplig tidskrift, nämligen Nor
disk Administrativ Tidskrift. Upplagan är uppskattningsvis 2000 exem
plar.

Tidskriften är den enda samnordiska allmänadministrativa tidskriften i 
Norden och den behövs mer än någonsin. Den statliga och kommunala 
förvaltningen i alla de nordiska länderna står inför utmaningar att förnya 
sig. Ett fora för vetenskapliga analyser och utbyte av erfarenheter behövs. 
Tidskriften är den förenande länken mellan tjänstemän i Finland, Dan
mark, Island, Norge och Sverige. Tidskriften bidrar till att upprätthålla 
vårt gemensamma språk i Norden - skandinaviskan. Därför föreslår jag att 
stödet till Nordiska Administrativa Förbundet återinförs i budgeten för år 
1995.

Kulturminister Åse Kleveland (A): Jeg har lyst til å uttrykke stor tilfreds
het med at man fra Nordisk Råd nå følger opp ønsket fra statsministrene 
om en vesentlig opptrapping av satsingen på kultur. Jeg tar til etterretning 
at man i siste runde ikke har funnet å kunne følge statsministrenes og kul
turutskottets forslag fullt ut. I likhet med min svenske kollega vil jeg kan
skje reservere meg mot noen av de argumenter som biir ført i marken i den 
forbindelse.

Det som likevel er gledelig, er at man nå får fastslått målsettingen om at 
i 1996 skal 50 pst. av det totale budsjett gå til undervisning, forskning og 
kultur. Det er viktig.

Jeg har lyst til å minne om at det hele tiden har vært en forutsetning at 
2/3 av økningen skal gå til allmennkultur og 1/3 til undervisning og 
forskning. Hvorfor er det slik? Årsaken er den at ser vi på det som har 
vært et samlet budsjettområde fram til neste år, kan vi konstatere at i løpet 
av de senere år har undervisning og forskning fått en stadig større del av 
midlene på bekostning av allmennkulturen. Det vil si at den foreslåtte 
økning til fordel for allmennkulturen har vært en måte å balansere ut en 
ulikhet som har oppstått over år.

Jeg konstaterer at det kutt som er gjort på 7 mill. kr, i sin helhet er lagt 
på allmennkulturen. Det betyr at det vil ta lengre tid å jevne ut den uba
lanse som i dag eksisterer mellom disse to områdene. Men samtidig er det 
min forhåpning - ja, i og for seg min overbevisning - at når man nå først 
holder fast på målsettingen om 50 pst. til dette området som helhet, inne
bærer det at man i 1996 har gjenopprettet balansen mellom disse områ
dene.

Jeg har bare til slutt lyst til å si at jeg har opplevd det samarbeid som vi 
fra Ministerrådet har hatt med kulturutskottet, som veldig viktig og svært 
positivt. Det er åpenbart at også i den tiden som kommer, vil samarbeidet 
mellom parlamentarikerne og ministrene på kulturområdet være uhyre 
viktig, både i nordisk sammenheng og - ikke minst - når vi i hvert vårt land 
skal gjennomføre det som har vært en av de viktige målsettingene i dette
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handlingsprogrammet, nemlig: Vel og bra er det vi gjør felles, i København 
eller på Åland eller hvor vi er, men til syvende og sist er det avgjørende at 
det nordiske blir en forlengelse av den nasjonale kulturpolitikken.

Per O lof Håkansson (s): Herr president! Jag vill bara korrigera ett påstå
ende som har upprepats ett par gånger i debatten, att det skulle finnas nå
got förslag från kulturutskottet som inte har kommit fram.

Om vi ser på det sista förslaget från kulturutskottet kan vi konstatera 
att budgetutskottet till 100 % har transporterat det som man varit överens 
om i samtliga utskott och i alla partigrupper utom en, och vi har till 99 % 
transporterat de förslag som kommit från ministerrådet. Det är substansen 
mätt i pengar.

Diskussionen förklarades härefter avslutad.

Presidenten meddelade, med hänvisning till paragraf 10 i Nordiska rådets 
arbetsordning, att votering, med anledning av ministerrådsforslaget, skulle 
företas under tredje mötets fjärde dagordningspunkt (se s. 183).

Mötet avslutades kl.18.25.
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Protokoll

Tredje mötet

Onsdagen den 10 november 1993 kl. 10.00 -14.10

Presidenter: Anker Jørgensen (1-6), Anders Talleraas (6), Ilkka Suominen 
(6), Berit Brørby Larsen (6-15)

Dagordning

1. B 139/j Ministerrådsforslag om handlingsprogram på konsumentom
rådet

2. A 1028/s Medlemsförslag om förebyggande och rehabiliterande 
verksamhet i de nordiska socialförsäkringssystemen

3. A1045/S Medlemsförslag om förstärkning av det nordiska samarbe
tet inom den nordiska medborgarpolitiken

4. B138/b Ministerrådsforslag om Nordiska ministerrådets budget för 
1994

Presidiets saker
5. A 1048/p Medlemsförslag om Nordiska rådets arbetsformer

Ekonomiska utskottets saker
6. Sysselsättningspolitisk debatt

A 1036/e Medlemsförslag om nordisk initiativ for økt sysselsetting 
A 1038/e Medlemsforslag om endringer i de nordiske lønnsoppgjørs- 
systemer
A 1042/e Medlemsforslag om arbeid og verdiskapning 
A 1046/e Medlemsforslag om tiltak mot arbeidsledigheten 
A 1049/e Medlemsförslag om näringslivssamarbetet i Norden

7. A 1039/e Medlemsforslag om å liberalisere energimarkedet i Norden
8. A 1040/e Medlemsforslag om etablering af erhvervszoner i Norden

Miljöutskottets saker
9. Allmän debatt om miljöutskottets sakområde
10. A 1030/m Medlemsförslag om förstärkt nordiskt regionalpolitiskt 

samarbete
A 1047/m Medlemsförslag om utvidgat Nordkalottsamarbete i ett 
europeiskt perspektiv

11. A 1032/m Medlemsförslag om att tillåta högersväng vid rött ljus
12. A 1034/m  Medlemsförslag om fortsatta ansträngningar för att för

bättra kärnsäkerheten samt åstadkomma effektiv och miljöriktig ener
giförsörjning i Nordens närområden
A 1043/m Medlemsförslag om energi og miljøtiltak i Norden 
A 1044/m Medlemsförslag om atomsikkerhet i Russland
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13. A 1037/m Medlemsförslag om harmonisering av miljøavgiftene i 
Norden

Avslutning
14. Fastställande av tid och plats för nästa session
15. Sessionens avslutning

Presidenten: I enlighet med rådets arbetsordning, § 10, beslöt presidiet att 
genomföra voteringarna för ministerrådsforslag B 139/j, medlemsförsla- 
gen A 1028/s och A 1045/s samt ministerrådsforslag B 138/b.

Debatten om samtliga ovannämnda saker genomfördes igår och debat
ten är därmed avslutad.

Vi inleder sessionens möte med voteringar.

Ändringar i m edlem slistan
Det anmäldes att Ingrid Näslund återtagit sin plats i rådet och att Liisa 
Rulander lämnat sessionen samt att Ilkka Suominen återtagit sin plats i 
rådet och att John Alvheim, Kaci Kullmann Five, Satu Hassi, Thorbjørn 
Jagland, Heikki Riihijärvi, Solveig Sollie och Erkki Tuomioja lämnat 
sessionen.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.

1
B 139/j M inisterrådsforslag om handlingsprogram på konsum ent
området

(Rekommendationstexten och sakdebatten, se andra mötesprotokollet, 
s. 137.)

Votering företogs medelst voteringsapparat beträffande juridiska utskot
tets förslag till rekommendation och reservantens förslag till beslut.

För utskottets förslag till rekommendation röstade:
Niels Ahlmann-Ohlsen (KF), Arne Andersson (m), Marianne Anders

son (c), Sten Andersson (s), Peter Angelsen (Sp), Å m i M. Mathiesen (Sj), 
Børge Bakholt (S), Hugo Bergdahl (fp), Mariann Fischer Boel (V), Paul 
Chaffey (SV), Birgitta Dahl (s), John Dale (Sp), Erik Dalheim (A), Anneliese 
Dørum (A), Hans Engeli (KF), Knud Enggaard (V), Eirin Faldet (A), Jan 
Fransson (s), Lars P. Gammelgaard (KF), Geir H. Haarde (Sj), Ragnhild 
Queseth Haarstad (Sp), Halldor Ásgrímsson (F), Ilse Hansen (S), Søren 
Hansen (S), Hjörleifur Guttormsson (Ab), Sinikka Hurskainen (SDP), 
Birgitte Husmark (SF), Johan J. Jakobsen (Sp), Hans Jørgen Jensen (S),
Elver Jonsson (fp), Timo Järvilahti (Kesk.), Anker Jørgensen (S), Inger Koch
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(m), Wiggo Komstedt (m), Berit Brørby Larsen (A), Karin Lian (A), Lauri 
Metsämäki (SDP), Eeva-Liisa Moilanen (SKL), Håkan Nordman (SFP),
Mats Nyby (SDP), Hans Nyhage (m), Inger Stilling Pedersen (KRF), Rann- 
veig Guðmundsdóttir (A), Markku Rossi (Kesk.), Riitta Saastamoinen 
(Kok.), Sigríður A. Þórðardóttir (Sj), Otto Steenholdt (At), Siri Frost Sterri 
(H), Jógvan Sundstein (Fkfl), Ilkka Suominen (Kok.), Sten Svensson (m), 
Anders Svärd (c), Birthe Sörestedt (s), Anders Talleraas (H), Eeva Turunen 
(Kok.) och Lena Öhrsvik (s).

För reservantens förslag röstade: Aage Brusgaard (FP).

Frånvarande var:
John Alvheim (FrP), Kjell Magne Bondevik (KrF), Kaci Kullmann Five 

(H), May Flodin (FS), Ranveig Frøiland (A), Hans Gustafsson (s), Ulf 
Guttormsen (A), J.K. Hansen (S), Satu Hassi (Vihr.), Mats Hellström (s), Per 
Olof Håkansson (s), Thorbjørn Jagland (A), Jógvan A. Johannessen (Jvfl), 
Anneli Jäätteenmäki (Kesk.), Kristin Einarsdóttir (Kv), Markku Laukkanen 
(Kesk.), Anna-Kaarina Louvo (Kok.), Kjellbjørg Lunde (SV), Jonathan 
Motzfeldt (Si), Dorit Myltoft (RV), Anders Mølgaard (V), Ingrid Näslund 
(kds), Outi Ojala (Vas.), Virpa Puisto (SDP), Heikki Riihijärvi (SR), Olof 
Salmen (ÅC), Solveig Sollie (KrF), Erkki Tuomioja (SDP) och Lars 
Werner (v).

För utskottets forslag till rekommendation röstade: 56 medlemmar 
För reservantens förslag röstade: 1 medlem 
Ingen medlem avstod från att rösta.
29 medlemmar var frånvarande.

Reservantens förslag hade sålunda förkastats med 56 röster mot 1. 

Rekommendationen hade sålunda antagits.

2
A 1028/s M edlem sförslag om förebyggande och rehabiliterande verk
samhet i de nordiska socialförsäkringssystem en

(Rekommendationstexten och sakdebatten, se andra mötesprotokollet, 
s. 147.)

Votering företogs medelst voteringsapparat beträffande socialutskottets 
förslag till rekommendation och reservanternas förslag att inte företa sig 
något.
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För utskottets förslag till rekommendation röstade:
Marianne Andersson (c), Sten Andersson (s), Peter Angelsen (Sp),

Børge Bakholt (S), Hugo Bergdahl (fp), Paul Chaffey (SV), Birgitta Dahl (s), 
John Dale (Sp), Erik Dalheim (A), Anneliese Dørum (A), Knud Enggaard 
(V), Eirin Faldet (A), Jan Fransson (s), Ragnhild Queseth Haarstad (Sp), 
Halldór Ásgrímsson (F), Ilse Hansen (S), Søren Hansen (S), Hjörleifur 
Guttormsson (Ab), Sinikka Hurskairten (SDP), Birgitte Husmark (SF), 
Johan J. Jakobsen (Sp), Hans Jørgen Jensen (S), Elver Jonsson (fp), Timo 
Järvilahti (Kesk.), Anker Jørgensen (S), Berit Brørby Larsen (A), Karin Lian 
(A), Lauri Metsämäki (SDP), Eeva-Liisa Moilanen (SKL), Håkan Nordman 
(SFP), Mats Nyby (SDP), Hans Nyhage (m), Inger Stilling Pedersen (KRF), 
Rannveig Guðmundsdóttir (A), Markku Rossi (Kesk.), Riitta Saastamoinen 
(Kok.), Otto Steenholdt (At), Anders Svärd (c), Birthe Sörestedt (s) och 
Lena Öhrsvik (s).

För reservanternas förslag röstade:
Niels Ahlmann-Ohlsen (KF), Arne Andersson (m), Ám i M. Mathiesen 

(Sj), Mariann Fischer Boel (V), Aage Brusgaard (FP), Hans Engeli (KF),
Lars P. Gammelgaard (KF), Geir H. Haarde (Sj), Inger Koch (m), Wiggo 
Komstedt (m), Sigríður A. Þórðardóttir, Siri Frost Sterri (H), Jógvan Sund
stein (Fkfl), Ilkka Suominen (Kok.), Sten Svensson (m), Anders Talleraas 
(H) och Eeva Turunen (Kok.).

Frånvarande var:
John Alvheim (FrP), Kjell Magne Bondevik (KrF), Kaci Kullmann Five 

(H), May Flodin (FS), Ranveig Frøiland (A), Hans Gustafsson (S), Ulf 
Guttormsen (A), J. K. Hansen (S), Satu Hassi (Vihr.), Mats Hellström (s), 
Per Olof Håkansson (s), Thorbjørn Jagland (A), Jógvan A. Johannessen 
(Jvfl), Anneli Jäätteenmäki (Kesk.), Kristin Einarsdóttir (Kv), Markku 
Laukkanen (Kesk.), Anna-Kaarina Louvo (Kok.), Kjellbjørg Lunde (SV), 
Jonathan Motzfeldt (Si), Dorit Myltoft (RV), Anders Mølgaard (V), Ingrid 
Näslund (kds), Outi Ojala (Vas.), Virpa Puisto (SDP), Heikki Riihijärvi 
(SR), Olof Salmén (ÅC), Solveig Sollie (KrF), Erkki Tuomioja (SDP) och 
Lars Werner (v).

För utskottets förslag till rekommendation röstade: 40 medlemmar 
För reservanternas förslag röstade: 17 medlemmar 
Ingen medlem avstod från att rösta.
29 medlemmar var frånvarande.

Reservanternas förslag hade sålunda förkastats med 40 röster mot 17. 

Rekommendationen hade sålunda antagits.



182 Tredje mötet

3
A 1045/s Medlemsförslag om förstärkning av det nordiska samarbetet 
inom den nordiska medborgarpolitiken

(Rekommendationstexten och sakdebatten, se andra mötesprotokollet, 
s. 150.)

Votering företogs medelst voteringsapparat beträffande socialutskottets 
förslag till rekommendation och reservanternas förslag att inte företa sig 
något.

För utskottets förslag till rekommendation röstade:
Niels Ahlmann-Ohlsen (KF), Marianne Andersson (c), Sten Andersson 

(s), Peter Angelsen (Sp), Børge Bakholt (S), Hugo Bergdahl (fp), Paul 
Chaffey (SV), Birgitta Dahl (s), John Dale (Sp), Erik Dalheim (A), Anneliese 
Dørum (A), Knud Enggaard (V), Eirin Faldet (A), Jan Fransson (s), Ilse 
Hansen (S), Søren Hansen (S), Hjörleifur Guttormsson (Ab), Sinikka 
Hurskainen(SDP), Birgitte Husmark (SF), Johan J. Jakobsen (Sp), Hans 
Jørgen Jensen (S), Elver Jonsson (fp), Anker Jørgensen (S), Berit Brørby 
Larsen (A), Karin Lian (A), Kjellbjørg Lunde (SV), Lauri Metsämäki (SDP), 
Håkan Nordman (SFP), Mats Nyby (SDP), Inger Stilling Pedersen (KRF), 
Rannveig Guðmundsdóttir (A), Otto Steenholdt (At), Birthe Sörestedt (s) 
och Lena Ohrsvik (s).

För reservanternas förslag röstade:
Arne Andersson (m), Á m i M. Mathiesen (Sj), Mariann Fischer Boel (V), 

Aage Brusgaard (FP), Hans Engeil (KF), May Flodin (FS), Lars P. Gammel- 
gaard (KF), Geir H. Haarde (Sj), Ragnhild Queseth Haarstad (Sp), Halldor 
Asgrímsson (F), Timo Järvilahti (Kesk.), Inger Koch (m), Wiggo Komstedt 
(m), Eeva-Liisa Moilanen (SKL), Hans Nyhage (m), Markku Rossi (Kesk.), 
Riitta Saastamoinen (Kok.), Sigríður A. Þórðardóttir (Sj), Siri Frost Sterri 
(H), Jógvan Sundstein (Fkfl), Ilkka Suominen (Kok.), Sten Svensson (m), 
Anders Svärd (c), Anders Talleraas (H) och Eeva Turunen (Kok.).

Frånvarande var:
John Alvheim (FrP), Kjell Magne Bondevik (KrF), Kaci Kullmann Five 

(H), Ranveig Frøiland (A), Hans Gustafsson (s), Ulf Guttormsen (A),
J. K. Hansen (S), Satu Hassi (Vihr.), Mats Hellström (s), Per Olof Håkans
son (s), Thorbjørn Jagland (A), Jógvan A. Johannessen (Jvfl), Anneli Jäät- 
teenmäki (Kesk.), Kristin Einarsdóttir (Kv), Markku Laukkanen (Kesk.), 
Anna-Kaarina Louvo (Kok.), Jonathan Motzfeldt (Si), Dorit Myltoft (RV), 
Anders Mølgaard (V), Ingrid Näslund (kds), Outi Ojala (Vas.), Virpa 
Puisto (SDP), Heikki Riihijärvi (SR), Olof Salmén (ÅC), Solveig Sollie (KrF), 
Erkki Tuomioja (SDP) och Lars Werner (v).
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För utskottets förslag till rekommendation röstade: 34 medlemmar 
För reservanternas förslag röstade: 25 medlemmar 
Ingen medlem avstod från att rösta.
27 medlemmar var frånvarande.

Reservanternas förslag hade sålunda förkastats med 34 röster mot 25. 

Rekommendationen hade sålunda antagits.

4
B 138/b M inisterrådsforslag om Nordiska m inisterrådets budget för 
1994

(Rekommendationstexten och sakdebatten, se andra mötesprotokollet, 
s. 153.)

Votering företogs medelst voteringsapparat beträffande budgetutskottets 
förslag till rekommendation och reservantens förslag.

För utskottets förslag till rekommendation röstade:
Niels Ahlmann-Ohlsen (KF), Arne Andersson (m), Marianne Anders

son (c), Sten Andersson (s), Peter Angelsen (Sp), Å m i M. Mathiesen (Sj), 
Børge Bakholt (S), Hugo Bergdahl (fp), Mariann Fischer Boel (V), Paul 
Chaffey (SV), Birgitta Dahl (s), John Dale (Sp), Erik Dalheim (A), Anneliese 
Dørum (A), Hans Engeli (KF), Knud Enggaard (V), Eirin Faldet (A), May 
Flodin (FS), Jan Fransson (s), Lars P. Gammelgaard (KF), Geir H. Haarde 
(Sj), Ragnhild Queseth Haarstad (Sp), Halldór Ásgrímsson (F), Ilse Hansen 
(S), Søren Hansen (S), Hjörleifur Guttormsson (Ab), Sinikka Hurskainen 
(SDP), Birgitte Husmark (SF), Johan J. Jakobsen (Sp), Hans Jørgen Jensen 
(S), Elver Jonsson (fp),Timo Järvilahti (Kesk.), Anker Jørgensen (S), Inger 
Koch (m), Wiggo Komstedt (m), Kristin Einarsdóttir (Kv), Berit Brørby 
Larsen (A), Karin Lian (A), Anna-Kaarina Louvo (Kok.), Kjellbjørg Lunde 
(SV), Lauri Metsämäki (SDP), Eeva-Liisa Moilanen (SKL), Håkan Nordman 
(SFP), Mats Nyby (SDP), Hans Nyhage (m), Inger Stilling Pedersen (KRF), 
Rannveig Guðmundsdóttir (A), Markku Rossi (Kesk.), Riitta Saastamoinen 
(Kok.), Olof Salmen (ÅC), Sigríður A. Þórðardóttir (Sj), Otto Steenholdt 
(At), Siri Frost Sterri (H), Jógvan Sundstein (Fkfl), Ilkka Suominen (Kok.), 
Sten Svensson (m), Anders Svärd (c), Birthe Sörestedt (s), Anders Talleraas 
(H) och Lena Ohrsvik (s).

För reservanternas förslag röstade: Aage Brusgaard (FP).

Eeva Turunen (Kok.) avstod från  att rösta.
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Frånvarande var:
John Alvheim (FrP), Kjell Magne Bondevik (KrF), Kaci Kullmann Five 

(H), Ranveig Frøiland (A), Hans Gustafsson (s), Ulf Guttormsen (A),
J. K. Hansen (S), Satu Hassi (Vihr.), Mats Hellström (s), Per Olof Håkans
son (s), Thorbjørn Jagland (A), Jógvan A. Johannessen (Jvfl), Anneli Jäät- 
teenmäki (Kesk.), Markku Laukkanen (Kesk.), Jonathan Motzfeldt (Si), 
Dorit Myltoft (RV), Anders Mølgaard (V), Ingrid Näslund (kds), Outi Ojala 
(Vas.), Virpa Puisto (SDP), Heikki Riihijärvi (SR), Solveig Sollie (KrF),
Erkki Tuomioja (SDP) och Lars Werner (v).

För utskottets förslag till rekommendation röstade: 60 medlemmar 
För reservanternas förslag röstade: 1 medlem 
1 medlem avstod från att rösta.
24 medlemmar var frånvarande.

Reservantens förslag hade sålunda förkastats med 60 röster mot 1 .1  medlem av
stod från  att rösta.

Härefter företogs votering medelst voteringsapparat beträffande utskottets 
förslag till rekommendation.

För rekommendationen röstade:
Niels Ahlmann-Ohlsen (KF), Arne Andersson (m), Marianne Anders

son (c), Sten Andersson (s), Peter Angelsen (Sp), Åm i M. Mathiesen (Sj), 
Børge Bakholt (S), Hugo Bergdahl (fp), Mariann Fischer Boel (V), Paul 
Chaffey (SV), Birgitta Dahl (s), John Dale (SP), Erik Dalheim (A), Anneliese 
Dørum (A), Hans Engeli (KF), Knud Enggaard (V), Eirin Faldet (A), May 
Flodin (FS), Jan Fransson (s), Lars P. Gammelgaard (KF), Geir H. Haarde 
(Sj), Ragnhild Queseth Haarstad (Sp), Halldór Ásgrímsson (F), Ilse Hansen 
(S), Søren Hansen (S), Hjörleifur Guttormsson (Ab), Sinikka Hurskainen 
(SDP), Birgitte Husmark (SF), Johan J. Jakobsen (Sp), Hans Jørgen Jensen 
(S), Elver Jonsson (fp), Timo Järvilahti (Kesk.), Anker Jørgensen (S), Inger 
Koch (m), Wiggo Komstedt (m), Kristin Einarsdóttir (Kv), Berit Brørby 
Larsen (A), Karin Lian (A), Anna-Kaarina Louvo (Kok.), Kjellbjørg Lunde 
(SV), Lauri Metsämäki (SDP), Eeva-Liisa Moilanen (SKL), Håkan Nordman 
(SFP), Mats Nyby (SDP), Hans Nyhage (m), Inger Stilling Pedersen (KRF), 
Rannveig Guðmundsdóttir (A), Markku Rossi (Kesk.), Riitta Saastamoinen 
(Kok.), Olof Salmen (ÅC), Sigríður A. Þórðardóttir (Sj), Otto Steenholdt 
(At), Siri Frost Sterri (H), Jógvan Sundstein (Fkfl), Ilkka Suominen (Kok.), 
Sten Svensson (m), Anders Svärd (c), Birthe Sörestedt (s), Anders Talleraas 
(H) och Lena Ohrsvik (s).

Mot rekommendationen röstade: Aage Brusgaard (FP).
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Frånvarande var:
John Alvheim (FrP), Kjell Magne Bondevik (KrF), Kaci Kullmann Five 

(H), Ranveig Frøiland (A), Hans Gustafsson (s), Ulf Guttormsen (A),
J. K. Hansen (S), Satu Hassi (Vihr.), Mats Hellström (s), Per Olof Håkans
son (s), Thorbjørn Jagland (A), Jógvan A. Johannessen (Jvfl), Anneli Jäät- 
teenmäki (Kesk.), Markku Laukkanen (Kesk.), Jonathan Motzfeldt (Si), 
Dorit Myltoft (RV), Anders Mølgaard (V), Ingrid Näslund (kds), Outi Ojala 
(Vas.), Virpa Puisto (SDP), Heikki Riihijärvi (SR), Solveig Sollie (KrF),
Erkki Tuomioja (SDP), Eeva Turunen (Kok.) och Lars Werner (v).

För rekommendationen röstade: 60 medlemmar 
Mot rekommendationen röstade: 1 medlem 
Ingen medlem avstod från att rösta.
25 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen hade sålunda antagits med 60 röster mot 1.

Presidiets saker

5
A 1048/p: M edlem sförslag om Nordiska rådets arbetsform er

Presidiet hade föreslagit att Nordiska rådet inte företar sig något med an
ledning av medlemsförslaget.

Kom stedt (m): Herr president! I det nu aktuella medlemsförslaget har jag 
föreslagit att frågeinstitutet tillämpas så, att frågor besvaras i samband 
med behandlingen av respektive utskotts sakområde, samt att votering 
företas samlat när ett utskotts alla ärenden är behandlade och slutdebatte- 
rade. Avsikten är alltså att man skall få en sammanhållen debatt och att de 
frågor som berör sakområdet behandlas på samma gång.

Presidiet föreslår att sessionen inte företar sig någonting med anledning 
av medlemsförslaget, och vi har ju  lärt oss att det är svårt att få en föränd
ring genomförd i den här församlingen. Motiveringen är att reglerna fast
ställs av plenarforsamlingen inför varje session, och i dessa regler kan bl.a. 
tillämpningen av frågeinstitutet samt voteringsregler preciseras. Det är na
turligtvis riktigt. Plenarforsamlingen kan alltid under sessionens första 
möte ta ställning till vilka regler som skall gälla för sessionens genom
förande.
Men det där visste jag redan när medlemsförslaget skrevs. Alla här 
närvarande är säkerligen medvetna om svårigheterna att när sessionen väl 
har öppnats framföra förslag till ändringar. Program och dagordningar har 
då för länge sedan gått ut till alla berörda. Att då föreslå en ändring av 
tidpunkten för frågeinstitutet skulle inte vara populärt, och det skulle inte
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heller vara lätt att praktiskt genomföra. Det var mot denna bakgrund 
som medlemsförslaget väcktes för att man i god tid skulle kunna rikta 
presidiets uppmärksamhet på möjligheterna att genomföra ändringar i 
reglerna för sessionens genomförande.

Det är intressant att notera att samtliga utskott stöder förslaget om att 
frågorna besvaras vid behandlingen av respektive utskotts ärenden samt 
att de utskott som uttalar sig stöder förslaget om samlade voteringar. Jag 
har naturligtvis tacksamt noterat att presidiet kommer att ta hänsyn till 
mina synpunkter och konkreta förslag när man nästa gång skall ta ställ
ning till reglerna för sessionens genomförande. Om detta betyder att pre
sidiet delar den uppfattning som är framlagd i medlemsförslaget framgår 
emellertid inte. Men man kan ju  alltid hoppas att vi till nästa session får se 
någonting av dessa förslag förverkligat, eftersom utskotten har ställt sig så 
positiva. Ändå har presidiet yrkat avslag. Man har i alla fall ganska god tid 
på sig till nästa session för att kunna komma med förslagen, men jag vet att 
man i derma församling har en ovanligt lång framkömingssträcka. Det gäl
ler att hinna fram i tid före nästa session.

Sedan diskussionen förklarats avslutad bifölls utskottets förslag.

Ändring i m edlem slistan

Det anmäldes att May Flodin under ekonomiska utskottets saker ersatts av 
Olof Erland.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.

Ekonomiska utskottets saker

6
Sysselsättningspolitisk debatt
A 1036/e: M edlem sförslag om nordisk initiativ for økt sysselsetting;
A 1038/e: M edlem sforslag om endringer i de nordiske lønnsoppgjørs- 
systemer; A 1042/e: M edlem sforslag om arbeid og verdiskapning;
A 1046/e: M edlem sforslag om tiltak mot arbeidsledigheten; A 1049/e: 
M edlem sförslag om näringslivssam arbetet i Norden

Rådet beslöt att behandla ovannämnda saker i ett sammanhang.

Ekonomiska utskottet hade föreslagit att Nordiska rådet antar följande re
kommendation med anledning av medlemsförslagen:
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Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

innen 1. mars 1994 å legge fram forslag til tiltak som på nordisk plan 
kan bidra til økt sysselsetting.

I en reservation fogad till utskottets betänkande hade Hjörleifur Guttorms- 
son som ett tilläggsförslag till rekommendationstexten föreslagit följande:

"Nordisk Råd rekommenderer Nordisk Ministerråd

- å legge til rette for styrking av offentlig sektor, spesielt innen helse og 
omsorg, undervisning og kultur, med sikte på å bevare eksisterende 
arbeidsplasser og skape nye,

- å skape nye arbeidsplasser innen trafikkområdet, særlig ved satsing 
på kollektivtrafikken i Norden og Nordens nærområder,

- å legge til rette for en helhetlig felles nordisk sysselsettingspolitikk ved 
at en styrker samarbeidet basert på det enkelte lands lovgivning og be
grense fri flyt av kapital,

- å fremme deling av arbeid gjennom reduksjon av arbeidstid og be
grensning av overtid."

Gammelgaard (KF) (ekonomiska utskottets talesman): Hr. præsident! De 
nordiske lande har i lighed med de fleste andre vesteuropæiske lande en 
arbejdsløshed af en helt anden og alvorligere karakter end noget andet, vi 
har oplevet på arbejdsmarkedet i de sidste tiår. Over 1 million nordiske 
borgere er i dag uden arbejde i traditionel forstand, og hvis vi dertil lægger 
disse mange arbejdsløses familier, kommer vi op på, at måske hver sjette 
eller syvende borger i vore samfund er direkte eller indirekte berørt af den 
krise, vi befinder os i.

Total- og gennemsnitstal fortæller imidlertid ikke hele sandheden om 
krisen på arbejdsmarkedet. Antallet af langtidsledige udgør en stadig 
større andel af de arbejdsssøgende, det samme gælder for antallet af unge 
arbejdsløse, og disse tendenser giver grund til ekstra uro. Specielt blandt 
ungdommen er der ved at udvikles en apati, som angriber selve kernen i 
de nordiske samfundsmodeller, ja, udvikler en stærkere mistro til selve det 
politiske og sociale sammenhold, eller om man vil: Til demokratiet.

Denne problemstilling erkendes af alle samfundsbevidste borgere og af 
alle partier, og man indser også let, at kampen mod arbejdsløsheden og for 
skabelsen af nye arbejdspladser må have højeste prioritet for de offentlige 
myndigheder på alle områder. Derfor var det også med glæde, vi registre
rede ved forrige session i Nordisk Råd, at de politiske partigrupper tog 
denne udfordring op på nordisk plan ved at stille medlemsforslag om 
dette emne.

I betragtning af, at arbejdsløshed og beskæftigelse er centrale og omfat
tende spørgsmål i samfundsdebatten, var det også naturligt, at de enkelte
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partigrupper lagde forskellige ideologiske synspunkter til grund for deres 
udspil, og derfor fik man formelt 5 selvstændige medlemsforslag til be
handling i Rådets økonomiske udvalg. Udvalget har imidlertid fundet, at 
det af hensyn til den videre debat og som en forudsætning for Nordisk 
Ministerråd og regeringerne vil være hensigtsmæssigt at behandle alle 
forslagene samlet, og det lægger udvalget også op til med den indstilling, 
vi her præsenterer for plenarforsamlingen.

Grundlaget for udvalgets indstilling er, at det primære ansvar for at 
skabe de rette rammer for at sætte fart i det økonomiske liv og dermed bi
drage til at skabe nye arbejdspladser må påhvile de nationale myndighe
der og myndighederne på lokalt plan, men samtidig erkender vi, at pro
blemerne er af en sådan art, at der kræves en international samordning af 
initiativer, så langt dette er hensigtsmæssigt. Det må i alle tilfælde sikres, at 
det ene lands initiativer ikke bidrager til at forværre situationen i et andet 
land, når det gælder arbejdsmarkedet. Initiativerne må koordineres, og de 
såkaldte synergieffekter må opnås i både Norden og over for resten af 
Europa.

Udvalget mener også, at der kan iværksættes en række initiativer med 
basis i de nordiske aftaler og de etablerede, nære kontakter mellem lande
nes myndigheder for at udbygge og støtte det nationale arbejde. Til disse 
støtteaktiviteter må der benyttes fællesnordiske midler, men det vil selv
følgelig være en ren illusion at forestille sig, at det nordiske budget kan få 
direkte og afgørende betydning, når det gælder om at nedbringe ledig- 
hedstallene i Norden.

Udvalget peger i sin indstilling på en lang række enkeltinitiativer, som 
vi i denne sammenhæng mener, at det vil være realistisk for Ministerrådet 
at vurdere snarest muligt. Jeg vil her nævne, at der må sikres en koordine
ring på ministerplan af landenes initiativer, og at man forbedrer informa
tionsudvekslingen og samordningen mellem arbejdsmarkedsmyndighe- 
deme. Denne koordinering skal bl.a. søge at hindre, at det indbyrdes kon
kurrenceforhold mellem de nordiske lande får en politisk betinget forvrid
ning.

Endvidere har udvalget opfordret til, at der skal sættes gang i en række 
af de større infrastrukturprojekter og andre udbygningsinitiativer, som 
allerede er kortlagt. Efter behov må nogle af disse store projekter kunne 
delfinansieres ved samfundsøkonomisk velfunderede lån, og her mener vi, 
at Nordisk Investeringsbank, alene eller sammen med europæiske låne
institutioner, kan være naturlige operatører.

Vi har i vor indstilling endvidere peget på, at krisen på det nordiske ar
bejdsmarked for en stor dels vedkommende er strukturelt betinget. Vi må 
nok erkende, at selv om vi f.eks. fik en væsentlig forøgelse af de enkelte 
landes bruttonationalprodukter, ville vi alligevel fortsat have en høj ar
bejdsløshed for enkelte befolkningsgrupper. Vi må være indstillet på, at 
det bliver helt nye arbejdsopgaver, produkter og produktionsformer, og i 
nogle tilfælde måske også nye ansættelsesformer og virksomhedsstruktu
rer, som vil præge fremtidens arbejdsliv.
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Kravet til vort skole- og uddannelsessystem må derfor være, at det bli
ver tilpasset denne omlægning i samfundets værdiskabende sektor. Kravet 
om øget fleksibilitet og evnen til hurtigere omstilling hos det enkelte indi
vid, den enkelte arbejdstager, må gennemsyre hele systemet og må gen
spejles i vort skolesystem, og her tror vi, at man på nordisk plan vil kunne 
drage nytte af et aktivt udviklingsarbejde og ikke mindst en samordning af 
indsatserne. Vi taler i denne sammenhæng også for, at man i fællesskab 
skal vurdere, hvordan de unge lettere kan få deres første indgangsbillet til 
arbejdsmarkedet, f.eks. ved det modificerede lærlingesystem, som kendes i 
andre lande.

Udvalget har i sin indstilling peget på, at alle de nordiske lande nu bli
ver en del af Det Indre Marked, Danmark som EF-medlem og for de øvrige 
nordiske landes vedkommende som EØS-medlemmer. Efter udvalgets me
ning er det vigtigt, at de samarbejdsorganer, som skal administrere dette 
nye marked rent politisk, påser, at markedet fungerer på en retfærdig må
de for de enkelte lande. Selv om vi i de forskellige partier og i de enkelte 
lande kan have forskellige synspunkter om EF og EØS, er der liden uenig
hed om, at kampen mod arbejdsløsheden må gives topprioritet i det euro
pæiske samarbejde, og udvalgets flertal mener, at vore regeringer må bi
drage til, at disse spørgsmål bliver placeret øverst på den politiske dags
orden i EØS- og EF-organeme.

Jeg vil gerne afslutningsvis på udvalgets vegne understrege, at beskæf
tigelsesspørgsmål skal have den største opmærksomhed fra Ministerrådets 
og de nordiske regeringers side, og i forslaget til rekommandation beder vi 
derfor om, at Ministerrådet allerede inden næste session i Nordisk Råd - 
altså inden 4 måneder - vil vurdere, hvilke initiativer der kan aktualiseres. 
Vi går ud fra, at man fra regeringernes side vil tage hensyn til de konstruk
tive forslag i medlemsforslagene og i Økonomisk Udvalgs indstilling, og 
derefter vil vi have mulighed for at drøfte konkrete initiativer i Rådet. For 
at kunne få en meningsfuld debat på næste session i Stockholm og for at få 
tid til den tilstrækkelige forberedelse ser vi gerne, at Ministerrådets forslag 
foreligger 1 måned før næste session.

Fra vores side vil vi også følge disse spørgsmål op ved den beskæftigel
seskonference, som skal holdes i Nordisk Råds regi den 11. og 12. april 
1994 med bred deltagelse af politikere, arbejdsmarkedsrepræsentanter og 
forskere. På denne konference forventer vi, at der også vil blive aktiv del
tagelse af nordiske regeringsrepræsentanter.

Den kritiske tilhører vil sikkert kunne sige, at alle disse indstillinger, 
debatter og konferencer ikke fører til skabelse af nye arbejdspladser på 
kort sigt. Det er rigtigt, men det må ikke få os til at afstå fra at diskutere 
spørgsmålene. En meget stor del af omstillingen af vort økonomiske liv og 
arbejdsmarkedet vil kræve helt nye politiske og sociale tænkemåder. Ud
formningen af dette er en lang og tung proces for os alle, og vi har derfor 
brug for en åben og konstruktiv meningsudveksling i så mange fora som 
muligt.

Må jeg med disse ord anbefale, at Rådet vedtager den foreslåede re
kommandation.
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Jan Fransson (s): Herr president! En omfattande utslagning från arbetsliv 
och gemenskap pågår nu i hela Europa. När människor känner att de inte 
behövs växer misstron mot samhället och mot de demokratiska institutio
nernas förmåga att lösa problemen. Den ekonomiska krisen riskerar att gå 
över i en kris för demokratin.

Sysselsättningen är den helt övergripande frågan i den socialdemokra
tiska politiken. Detta manifesterade vi senast för några dagar sedan på vår 
Europakongress. Kampen mot arbetslöshet - kampen för att varje männi
ska har rätt till en meningsfull sysselsättning och att känna att hon behövs i 
samhället - är den fråga som nu står överst på den politiska dagordningen 
i vårt fortsatta Europasamarbete.

Vi socialdemokrater har genom det samarbete som arbetarrörelsen nu 
bedriver på nordisk basis i europeiska sammanhang fått klart för oss att vi, 
med våra traditioner när det gäller arbetsmarknaden i Norden, har goda 
möjligheter att påverka den politik som nu utformas. Det vore illa om Nor
diska rådet hamnade på åskådarplats i den process som nu tyder på ett 
omtänkande och nytänkande inom EG vad gäller sysselsättningen.

Mot bakgrund av de senaste årens växande arbetslöshet i de nordiska 
länderna är det litet förvånande att inga initiativ tagits från dem som är 
närmast ansvariga för genomförandet av det samarbetsavtal som under
tecknades 1983 om en gemensam arbetsmarknad. Utskottet har därför 
funnit sig föranlåtet att direkt citera artiklarna 9 och 10 i detta avtal.

Vi är medvetna om att det inte finns några enkla lösningar på arbets
lösheten, av typen "sänk skatten och avreglera, så gör marknaden resten". 
De som tror att sådana finns måste redan ha blivit grundligt besvikna.

Ute i Europa är det två skolor som gör sig gällande. Den ena menar att 
avreglering av arbetsmarknaden, försämring av de anställdas anställnings
skydd och försvagning av fackets inflytande är lösningen. Den andra går 
ut på att stärka individernas ställning, att rusta dem som nu är arbetslösa 
eller hotas av arbetslöshet för de jobb som kommer att finnas. Det torde in
te råda någon tvekan om var vi socialdemokrater står.

Vad som behövs är politiska beslut som inte bara stimulerar tillväxt 
utan också korrigerar marknadens och industrisamhällets till synes obön
hörliga utslagning av människor. Vi accepterar inte att människor betrak
tas som avfall. Det rimmar illa med vår uppfattning om alla människors li
ka värde. Vi accepterar inte en massarbetslöshet där en hel ungdomsgene
ration slås ut.

Min bänkkamrat Karin Lian berörde i går barnens situation i arbetslös
hetens samhälle. Jag har i Danmark mött en bild som skrämmer mig. Dan
mark har till skillnad från Sverige haft en hög arbetslöshet under lång tid, 
och det finns mycket att lära av förhållandena där.

Bilden kan illustreras av en ung familj med föräldrar i åldern 20-30 år 
och med ett eller ett par barn. De unga föräldrarna har aldrig haft ett arbe
te med det liv, den identitet och den rytm som det innebär. Passiviteten 
har blivit nästan fullständig. Att sitta och titta på TV:s olika kanaler blir i
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stort sett enda sysselsättningen. Mathållningen består till stor del av chips 
när man tittar på TV.

I denna situation skall de ungas barn växa upp. Dessa har aldrig fått 
uppleva att föräldrarna har ett arbete med vad detta innebär. Allt fler i 
Danmark talar om en förlorad generation - i mitt exempel de unga föräld
rarna. Det finns mycket stor risk att en ny förlorad generation är på väg - 
de ungas barn. Det kommer att behövas omfattande insatser för att så inte 
skall ske. Vi måste vara starkt medvetna om att det i arbetslöshetens spår 
håller på att växa fram ett mycket allvarligt folkhälsoproblem.

Jag yrkar bifall till utskottets förslag.

Halldór Ásgrímsson (F): Hr. præsident! De nordiske lande står alle over 
for vanskeligheder på det økonomiske område. Problemerne er ganske vist 
forskellige, men fælles for alle landene er alligevel, at arbejdsløsheden er 
øget og den økonomiske vækst gået ned, noget, som har skabt vanskelige 
sociale problemer.

Arbejdsløsheden er blevet Vesteuropas største ulykke, og opmærksom
heden rettes derfor i stadig stærkere grad imod, hvordan det lader sig gøre 
at holde den i tømme og skabe nye opgaver for arbejdsvillige hænder.
Unge mennesker med god uddannelse er nu pludselig konfronteret med 
arbejdsløshed og medfølgende sociale vanskeligheder, som ingen havde 
anelse om for et tiår siden. Her duer ingen hurtigløsninger, men med mål
bevidsthed og systematiske tiltag er det muligt at tage fat på problemerne.

En høj arbejdsløshed skaber også grobund for øget fremmedfjendtlig- 
hed og voksende racisme, aspekter, som yderligere understreger det alvor
lige i situationen. Mittengruppen hilser derfor det initiativ varmt velkom
ment, som tages for at bekæmpe dette.

Beskæftigelsesspørgsmålet er noget, som i dag prioriteres af alle nor
diske regeringer uden hensyn til politisk sammensætning. At spørgsmålet 
prioriteres, betyder for den sags skyld ikke, at det derigennem er løst. Vi 
bør uafhængig af den ideologiske baggrund erkende, at vi står over for 
problemer, som ikke udelukkende kan løses med traditionelle konjunktur
udlignende tiltag. Mittengruppen tror derfor i lighed med økonomisk ud
valg, at den offentlige indsats i stadig højere grad må indrettes på langsig
tede strategier med det formål at skabe nye fremtidsrettede produktions
sektorer.

Omend de nordiske lande er stillet forskelligt i denne forbindelse, er 
der ingen tvivl om, at løsningen bl.a. ligger i et øget nordisk samarbejde på 
det økonomiske og erhvervspolitiske område. Vi bør i endnu højere grad 
betone forskningens og uddannelsens betydning i samarbejdet. Et øget 
samarbejde mellem virksomheder, forsknings- og uddannelsesinstitutioner 
er med til at styrke Nordens konkurrenceposition i den voksende in
ternationale konkurrence.

Institutioner som Nordisk Investeringsbank, Projekteksportfonden og 
Nordisk Industrifond er eksempler på nordiske institutioner, som kan bi
drage med meget, hvis de får den nødvendige støtte til det. Det er derfor
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overraskende, at støtten til bl.a. Nordisk Industrifond er blevet kraftigt 
skåret ned i de sidste år. Det er en stor misforståelse, at med et voksende 
økonomisk samarbejde i Europa bør det nordiske samarbejde reduceres for 
at komme ud af de vanskeligheder, de fleste af os står over for. Tværtimod 
må samarbejdet øges.

Ved i større udstrækning at samordne vore ressourcer inden for er
hvervssektoren kan vi dels spare nationalt, men også i større udstrækning 
udnytte de muligheder, vi har inden for områder, hvor vi kan indtage en 
ledende industrirolle; jeg tænker her på områder som energi- og miljøtek
nologi. Vi bør aktivt arbejde videre med spørgsmål som børssamarbejde, 
koordinering af stimulering af eksporten og adgang til risikokapital. På 
områder som disse må der komme en ændring med det mål for øje at opnå 
størst muligt resultat for at styrke arbejdslivet og reducere arbejdsløshe
den.

Mittengruppen hilser det velkomment, som er i overensstemmelse med 
gruppens medlemsforslag om næringslivssamarbejdet i Norden. Vi har 
også med tilfredshed noteret, at statsministrene har vedtaget den rapport 
om afskaffelse af grænsehindringer, som Nils G. Åsling fremlagde. En har
monisering af lovgivningen er også med til at gøre Norden til en attraktiv 
region for investorer uden for Norden.

Det er ikke længere blot en national opgave at bekæmpe arbejdsløshe
den. Den kan heller ikke løses inden for en nordisk ramme, ja, det er til og 
med svært at tro, at man kan opnå løsninger inden for en europæisk ram
me på baggrund af de problemer, man har haft i EF med at kunne satse på 
kraftige tiltag for at bekæmpe arbejdsløsheden.

Hr. præsident! Afslutningsvis vil jeg takke det økonomiske udvalg for 
det arbejde, udvalget har gjort, og meddele, at Mittengruppen tilslutter sig 
de forslag, det har fremlagt.

G eir H. Haarde (Sj): Hr. præsident! Sysselsætningsdebatten er ikke blevet 
mindre væsentlig, siden vi sidst mødtes i Nordisk Råd i Oslo. Problemerne 
er desværre ikke blevet mindre. En generel stigning i antallet af arbejdsle- 
dige - og ikke mindst en stigning i ungdomsledigheden - er de kendsger
ninger, vi må se i øjnene.

Én ting er klar: Vi må have gang i den økonomiske vækst for bedre at 
kunne skabe nye arbejdspladser og mindske arbejdsløsheden.

De nordiske statsministre samt økonomi- og finansministrene har i de
res udtalelse fra i mandags givet et vigtigt bidrag til debatten om de pro
blemer, vi her står over for, og er kommet med mange fornuftige forslag.

Efter den konservative gruppes opfattelse kan sysselsætningsproblema
tikken ikke løses i det enkelte land alene. Reelt er det heller ikke vores op
fattelse, at problemerne alene kan løses inden for Norden. De nordiske 
lande må i fællesskab søge løsninger på problemerne - men løsninger, der 
skal findes i forhold til det øvrige Europa og også i forhold til vore andre 
samhandelslande, herunder bl.a. inden for GATT-samarbejdet.
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En forskydning af arbejdsledigheden mellem de nordiske lande er selv
følgelig heller ikke tilfredsstillende. De konservative forslag er i vid ud
strækning bygget på grundlag af en konstatering af den øgede internatio
nalisering, som har fundet sted.

Arbejdsmarkeds- og handelspolitisk er det allerede i dag i forholdet til 
Europa og EØS-aftalen et faktum, at man ikke vil tolerere protektionisme, 
diskriminatoriske forhold eller konkurrenceforvridning.

Fremtiden skal bæres af en politik, som sikrer, at EØS-aftalen kan fun
gere så effektivt som muligt gennem en øget og forbedret konkurrence, en 
bedre udnyttelse af de tilgængelige ressourcer og en øget satsning på de 
komparative fortrin mellem de nordiske lande.

Her nævnte vi tidligere miljøteknologien. Dette er et område, hvor der 
givet kan blive enighed her i rådet. Alle kan vi konstatere, at oprydnings
arbejde og forebyggelse af kommende miljøkatastrofer selvklart har høj 
prioritet, og det er samtidig et område med mange arbejdspladser.

I det forslag til rekommandation, der her er fremlagt, finder jeg gene
relt, at man har fået nævnt de væsentligste af disse europæiske tiltag. Dog 
vil jeg understrege, at den konservative gruppe mener, det er yderst vig
tigt, at der for Finland, Norge og Sverige arbejdes for forhandlingsresul
tater med EF, som har gode rammebetingelser for erhvervslivet.

Ligeledes må en fællesnordisk rentepolitik tilpasses det europæiske 
niveau og ikke mindst medvirke til at skabe lyst og incitament til øgede 
private investeringer.

Det er også fortsat den konservative gruppes opfattelse, at man burde 
afskaffe formuebeskatningen.

I den konservative gruppe har vi grundlæggende den opfattelse, at løs
ningen på sysselsætningsproblememe kun kan ske ved, at der arbejdes i én 
retning: Vi skal have styrket konkurrenceevnen, indført lavere person- og 
erhvervsskatter, fremmet vækstmulighederne for de små og mellemstore 
virksomheder i servicefagene, og ikke mindst skal det stive arbejdsmar
kedssystem afbureaukratiseres. Som vi har nævnt det i vores forslag, skal 
det være nemmere at være arbejdsgiver.

Ved sessionen i Oslo fremlagde jeg også den konservative gruppes be
kymring for fremskyndelse af de offentlige investeringer. Det er et område, 
vi skal være forsigtige med. Dog kan den konservative gruppe acceptere 
de i rekommandationen fremlagte forslag inden for kommunikation, 
energi og miljøbeskyttelsestiltag.

En øget offentlig investeringspolitik er derimod ikke ensbetydende med 
accept af generelt øgede offentlige udgifter. Vi finder fortsat, at de offent
lige udgifter må reduceres og den offentlige sektor indskrænkes ved effek
tivisering.

Undervisnings- og skolesystemernes fleksibilitet er nævnt i forslaget - et 
område, hvor programmer for øgede omskolings- og 
efteruddannelsestilbud kan medvirke til en bedre udnyttelse af de menne
skelige ressourcer. Man vil således i fremtiden bedre kunne imødekomme 
kravet om større fleksibilitet i arbejdsstyrken. Og tiltaget vil være et godt
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skridt i retning af at gennemføre planerne om arbejdskraftens frie bevæge
lighed.

Alle finder vi vigtighed og betydning i det nordiske samarbejde. Dette 
skulle også gerne være tilfældet på sysselsætningsområdet. Det skulle 
nødig ende sådan, at man i vore lande fik det indtryk, at samarbejdet i 
Nordisk Råd, herunder på det sysselsætningspolitiske område, er uden 
dynamik og handlekraft. De tiltag, der skal tages, må være realistiske.

Den konservative gruppe finder det af Økonomisk Udvalg fremlagte 
rekommandationsforslag egnet til en videre frugtbar proces på sysselsæt
ningsområdet, og gruppen kan derfor tiltræde forslaget.

H jörleifur Guttormsson (Ab): Hr. præsident! Paradokset i den nuværende 
situation viser sig ikke mindst ved, at man i Vesteuropa nu følger en 
økonomisk kurs, som kun gør dagens store problemer som arbejdsløshed 
og miljødegradering vanskeligere at løse. Den store vægt, som regeringer
ne har lagt på monetarisk stabilitet, har kostet store ofre i form af stigende 
arbejdsløshed. Fri bevægelse af kapital og stadig større økonomisk magt til 
de multinationale koncerner har visket nationalstaternes muligheder for 
styring af økonomien bort. Med EØS-traktaten har de fleste vesteuropæ
iske lande legaliseret de fire friheder med fri bevægelse af kapital som det 
øverste bud.

Arbejdsløsheden i EU-området tager et stadig mere drastisk omfang. 
Gennemsnitstal på 10,5 pct. og næsten 20 millioner registrerede individer 
uden arbejde er dog kun en del af historien. Ungdomsarbejdsløsheden lig
ger i mange områder væsentligt højere; kvinder rammes meget hårdere 
end mænd, og god uddannelse er ikke længere nogen forsikring for at få 
arbejde.

Også i Norden er tendensen den samme, selv om situationen er forskel
lig fra land til land. EU-Kommissionens målsætning om at bringe arbejds
løsheden ned på gennemsnitlig 7 pct. i år 2000 lyder ikke særlig ambitiøs.

Der synes at være forholdsvis bred enighed i bedømmelsen af, at denne 
katastrofale udvikling på arbejdsmarkedet kun i en ubetydelig grad er 
konjunkturbetinget, men i høj grad beror på strukturelle forhold. En årlig 
økonomisk vækst på 2-3 pct. vil føre til 1-1,5 pct. flere arbejdspladser, hed
der det i en rapport, der for nylig er kommet fra Kommissionen i Bryssel. 
På den anden side hersker der stor uenighed om, hvilke årsager der vejer 
tungest i den strukturelle arbejdsløshed, for ikke at tale om, hvilke modtil- 
tag der burde indledes. Disse forskellige synspunkter reflekteres bl.a. i de 
foreliggende medlemsforslag fra de enkelte partigrupper.

Man burde være opmærksom på, at internationaliseringen af økonomi
en med multinationale selskaber som hovedaktører koblet sammen med 
laissez-faire-markedsliberalisme kan føre til en markant stigning i arbejds
løsheden og en forværring af det globale miljø. Det samme kan blive føl
gen af en ny GATT-aftale, hvor hensynet til arbejde og miljø hidtil ikke har 
været højt anskrevet i præmisserne. Tekniske forandringer f.eks. i land
brug ved hjælp af bioteknologi kan også munde ud i endnu en drastisk
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formindskning af antallet af arbejdspladser og en forværring af udviklings
landenes stilling på verdensmarkedet. Det samme gælder automatisering 
inden for industri med voksende brug af robotter, hvor Japan nu er det 
førende land.

På den anden side kan man konstatere, at der nu fra forskellig side vok
ser en stærk kritik af den markedsliberalisme frem, som var bestemmende 
for udviklingen i Vesteuropa og Nordamerika i de sidste 10-15 år, og som 
nu propaganderes som det store Heilmittel for økonomierne i Central- og 
Østeuropa. Valgresultatet i Canada er det mest markante signal, men også 
i forskellige andre lande er laissez-faire-profeteme kommet i defensiven.

Det modsatte er desværre endnu på dagsordenen i vore nordiske lande, 
uanset om de styres af socialdemokratiske eller borgerlige regeringer. Kri
tik af markedsliberalismen sætter heller ikke præg på den foreliggende 
indstilling fra økonomisk udvalg, og det var heller ikke at forvente. Vi 
venstresocialister vandt ikke gehør for vores forslag om at beholde natio
nale styringsmidler over økonomien til at sikre beskæftigelse i et nordisk 
samarbejde og med udgangspunkt i de enkelte landes lovgivning. Det kan 
man næppe gøre krav på, nu da de ledende politiske kræfter er ved at fejre 
EØS- og Maastrichtaftalens ikrafttræden. Det samme gælder vore forslag 
om styrkelse af den offentlige sektor, fordeling af arbejde gennem reduk
tion af arbejdstiden og begrænsning af overtid såvel som vor rekomman
dation om at begrænse fri bevægelse af kapital. Imod det sidstnævnte - fri 
bevægelse af kapital - som udvalgets flertal tog op i indstillingen, har jeg 
sammen med repræsentanten fra det norske Senterparti taget forbehold. 
Det samme gælder med hensyn til visse formuleringer om investeringer på 
trafikområdet, hvor jeg vil fremhæve kollektivtrafikkens betydning i miljø- 
og beskæftigelsessammenhæng.

Hr. præsident! Som jeg har fremhævet, havde vi venstresocialister 
gerne set andre og skarpere formuleringer, men alligevel indeholder denne 
mindste fællesnævner fra udvalget forskellige gode tanker og forslag, som 
vi sammen med andre i udvalget har bidraget til. Det støtter vi, men jeg 
har en reservation som tillægsforslag.

Arbetsmarknadsminister Hörnlund (c ) : Herr president! Framtidens väl
färd bestäms av hur effektivt vi arbetar, hur många som arbetar och hur 
mycket vi arbetar men också av hur vi utformar arbetsmiljön och livsmil
jön i vid bemärkelse och - som våra länder ser ut - av vår förmåga att upp
rätthålla tillväxt i alla regioner.

Under hösten har jag haft anledning att analysera olika faktorer som 
påverkar arbetsmarknaden och ekonomin. Vi ser nu att den negativa trend 
som har rått ett antal år är på väg att brytas. Det finns ett 15-tal faktorer 
som pekar åt rätt håll. Det gäller räntan, som förut bildligt talat var skyhög 
och nu är på väg mot en lägre nivå. Det gäller exporten, och det gäller by
tesbalansen, som för Sveriges del för första gången på sju år ser ut att gå 
ihop. Det gäller vidare tillgången på lediga platser och inte minst hushål
lens framtidstro.
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Vi har ett sorgebarn, nämligen byggsektorn. Det hejdlösa byggandet 
under 1989-91 gör att nybyggnationen i stor utsträckning är borta och att 
det finns massvis av tomma kontor, tomma hotell och tomma lägenheter. 
Man kan så här efteråt konstatera att tre fjärdedelar av bankernas och fi
nansieringsinstitutens förluster kommer från fastighets- och byggsektorn 
och pressar vår ekonomi mycket hårt.

Herr president! Jag vill ett litet tag tala ett annorlunda politikerspråk 
och säga att om vi alla bryr oss om varandra tillräckligt mycket, klarar vi 
arbetslösheten. Det finns angelägna, viktiga uppgifter i omsorgen män
niskor emellan, i omsorgen om våra barns och barnbarns livsmiljö. Detta 
att bry sig om varandra innebär att vi inte får rulla över hur stora bördor 
som helst på nästa och nästnästa generation.

I Sverige har vi nu ett underskott i statens affärer, i arbetslöshetskas
sorna och i lönegarantier som sammantaget uppgår till ca 70.000 kronor för 
var och en som är i arbetskraften. Det är produktionen som skall täcka 
dessa stora underskott. Om medelinkomsten ligger mellan 90.000 och 
100.000, och man skulle behöva ta in 70.000 kronor eller pruta i motsvaran
de grad för att nå balans, måste vi också tänka på dem som skall rulla de 
här beloppen framför sig.

Till bilden hör också att vi måste ha många år av hög tillväxt. Det inne
bär att vi inte får upprepa det tunga 80-talsmisstaget med en låne-, speku
lations- och inflationsekonomi. I dag är huvuduppgiften i det korta pers
pektivet att bekämpa arbetslöshet och förhindra utslagning, och helst skall 
vi se till att det över huvud taget inte uppstår långtidsarbetslöshet bland 
våra ungdomar när nu den ekonomiska utvecklingen stegvis vänder.

Sverige står inför ett övergripande utvecklingsarbete, där omsorgen om 
våra medmänniskor måste sättas före omsorgen om våra institutioner - det 
gäller i företagen, det gäller i arbetslivet, och det gäller i politiken.

Låt mig också nämna att våra stora, internationella företag kommer att 
betyda mycket för våra länders ekonomi, men när man talar med deras fö
retagare upptäcker man att robot- och mjukdatastymingen nu mognar så 
att de företagen kommer att producera mycket mer utan att det blir fler 
anställda. Detta gör att vi måste arbeta på ett annat sätt i kommuner, 
landsting och stat. Det är inte för djärvt att säga att det år 2000 kommer att 
finnas färre anställda än i dag. Därför kommer jag till slutsatsen att tiden 
nu är kommen för små och medelstora företag och för nya entreprenörer. 
Allt vårt tänkande måste inriktas på att vi skall få tillväxt och framtidstro.

Avslutningsvis vill jag säga att det är alldeles självklart att arbetslinjen 
skall gälla på många sätt. En övergripande, riktig tanke är att bäst mår vi 
alla om var och en har förutsättningar att försörja sig själv i ett ordinarie 
arbete. Den allra viktigaste övergripande målsättningen är att så snart som 
möjligt komma tillbaka till en fullgod ordinarie arbetsmarknad.

Anders Talleraas övertog härefter ledningen av förhandlingarna.
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Sinikka Hurskainen (SDP): Herr president! Arbetslösheten är ett speciellt 
problem för kvinnorna. Det är kvinnorna som får betala det högsta priset 
för den ekonomiska krisen. Kvinnorna i låglönesektorerna är de första off
ren. Man vill återigen få kvinnorna att nöja sig med ett oavlönat arbete 
hemma med att ta hand om barnen, åldringarna och sköta familj och hus
håll. I de kvinnodominerade branscherna har arbetstillfällena blivit färre, 
löneutvecklingen sämre och den sociala servicen bl. a. inom hälsovård och 
barnomsorg mindre.

Jag anser att det är kvinnorna som behöver stöd i kampen om sina plat
ser på arbetsmarknaden eftersom de förbundsvisa avtal, som man nu pla
nerar att införa, innebär att det är kvinnorna som får pruta på sina små 
löner. En kollektiv helhetslösning vore bättre ur kvinnornas synvinkel, ef
tersom i de förbundsvisa förhandlingarna kvinnodominerade sektorer får 
ge efter mera än de mansdominerade.

Jag kan inte låta bli att här ta upp en sak som åtminstone i Finland är 
mycket aktuell. Det finns faktiskt lediga arbetsplatser helt officiellt i våra 
arbetsförmedlingar att erbjudas kvinnorna. En helt ny arbetsmarknad har 
öppnats för oss inom sexbranschen: vi kan bli topless-servitriser, strippor i 
mörka sexbarer, call girls eller eskortörer. Med andra ord erbjuds kvinnan 
nu till specialpris på kris-Finlands köttdiskar! Som före detta tjänsteman på 
arbetsförmedlingen ogillar jag detta kolossalt. Man kan se kvinnohat i 
denna tendens. Kommersiell sexbusiness verkar vara det enda området 
där mannen fortfarande kan dominera och känna sig som herre.

Det finns en specialitet till som planeras i Finland: de arbetslösa skall 
göra obligatorisk samhällstjänst. Hittills har samhällstjänsten funnits som 
alternativ för brottslingar att sona sitt brott. En obligatorisk samhällstjänst 
känns inte riktig, speciellt inte för ungdomar, och jag undrar var man hittar 
alla arbetsplatser som behövs. Jag tror att man får ännu mera arbetslösa. 
Man pressar dem som fortfarande har arbete, om tanken är den att arbetet 
kan utföras som samhällstjänst på frivillig basis.

Herr president! Till slut vill jag nämna några åtgärder som kan bidra till 
flexibilitet i arbetslivet, produktivitet och flera arbetsplatser. Arbetsrota
tion borde tillämpas effektivare med hjälp av ett system med vikarier un
der annans utbildning. Arbetstagaren som skall fortbilda sig i sitt yrke 
skall ersättas av en vikarie. Fördelningen av arbetet borde göras effektiva
re, exempelvis med utbildningsledighet eller sabbatsår. Arbetstagaren 
måste få pröva på att vara egen företagare under sin sabbatsledighet. Man 
borde utreda ett system, där arbetsuppgifter i en heltidsanställning förde
las mellan två eller flera personer. Inom EG blir ett sådant system allt van
ligare inom vissa branscher. Man borde ge stöd för att starta små och me
delstora företag med en sund affärsidé. Vi måste sluta med att stödja nä
ringsliv med låg produktivitet. Det måste ske stegvis, men bestämt.

Dalheim (A): President! For 8 måneder siden, under sesjonen i Oslo i mars, 
fremmet vi i den sosialdemokratiske gruppen i Nordisk Råd et omfattende 
forslag til sysselsettingssamarbeid i Norden. Bakgrunnen for forslaget er
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kjent nok, det er den voldsomme økningen i arbeidsledighetstallene i de 
nordiske landene i de senere år. Køen av arbeidsledige har nådd rekord
nivå i alle våre land.

Arbeidsløsheten må angripes både nasjonalt, nordisk og i et videre in
ternasjonalt perspektiv. Jeg tror det er mulig å nå gode og positive resulta
ter gjennom felles nordisk innsats på områder som er sentrale for den øko
nomiske utvikling, og som kan gi grunnlag for en ny og sunn økonomisk 
vekst, og med det igjen nødvendig vekst i sysselsettingen.

I den sosialistiske gruppens medlemsforslag ble det bl.a. pekt på en 
nødvendig økt satsing på infrastruktur, utdanning, yrkesopplæring og 
miljø. Med en slik ambisjon knyttet til en bærekraftig utvikling vil en effek
tiv tilrettelegging og utnyttelse av Nordens samlede energipoduksjon stå 
sentralt. Vi må anta at miljøavgifter på forurensende energi i stadig større 
grad blir innført. Nødvendig tilgang på ny og minst mulig forurensende 
energi i de kommende år bør derfor føre til nytenking hvor man våger å 
synliggjøre strategier på tvers av de nordiske lands grenser. Slike tilgjenge
lige energikilder bør derfor på et forretningsmessig grunnlag vurderes å gå 
inn i en mer helhetlig nordisk energioppdekningsstrategi. Forskning og ut
vikling knyttet til mer effektive produksjons- og overføringssystemer for 
energi bør i en slik sammenheng være felles nordisk satsing. Dette vil ikke 
bare komme miljøet til gode, men også kunne gi viktige bidrag til økt sys
selsetting i de nordiske land.

Av de virkemidler Nordisk Råd selv styrer, er Nordisk Industrifond det 
viktigste redskap til styrking, utvikling av felles kunnskap i Norden. Det er 
et tankekors at vi i en situasjon med et i Norden dramatisk høy arbeidsle
dighet i de siste år kraftig har redusert fondets økonomiske rammer. Fra 
99 mill. danske kroner i 1992 ble fondets rammer foreslått til 52 mill. 
danske kroner i 1994. At Rådet nå har økt dette beløp med 6 mill. danske 
kroner må være et signal om at Nordisk Industrifond også i fortsettelsen 
skal ha en viktig rolle. De bør nå kunne basere seg på at ytterligere ned- 
skjæringer i rammene er stoppet. Fondet kan i sin virksomhet vise til gode 
resultater, også fordi midler fra fondet utløser dobbelt så store midler fra 
annet hold. I fortsettelsen bør vi derfor fra Nordisk Råds side på dette om
rådet gi rammer som sikrer utvidet aktivitet. Jeg går ut fra at fondet må 
være ett av de elemener som kommer til drøfting i Stockholm-møtets kon
klusjoner på tiltak for å redusere arbeidsledigheten.

I en virkelighet i stadig endring er det nødvendig å satse kraftig på ut
danning, omskolering og kompetanseheving. En passiv utbetaling av ar- 
beidsledighetstygd er ikke bare sløsing med penger, men også nedbry
tende i forhold til den enkeltes tro på egen kunnskap. Vi kan ofte i en 
situasjon med høy arbeidsledighet glemme at de som er ledige på arbeids
markedet, representerer store menneskelige ressurser, kunnskap som vårt 
system pr. i dag ikke evner å utnytte. En armen side av det samme er at 
store deler av vårt yrkesliv er organisert på en slik måte at man i liten grad 
i hverdagen evner å utnytte den kunnskap den enkelte arbeidstaker har. 
Det er slik at Rådets arbeid med sysselsettingsspørsmål er viktig, men det 
vil være av avgjørende betydning at resultatet av Rådets arbeid blir at "de
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som har skoene på", som vi sier, i større grad blir i stand til å se muligheter 
i vår ressurssterke del av verden, framfor problemer.

Birgitte Husmark (SF): Hr. præsident! Det at være uden arbejde er både 
for et samfund og for det enkelte menneske en situation, der for alvor kan 
bringe velfærden i fare, ikke blot økonomisk, men i allerhøjeste grad også 
personligt med hensyn til ens opfattelse af sig selv.

Men vejen til fuld beskæftigelse går ikke over investeringer i nyt pro
duktionsmaskineri; snarere tværtimod, desværre. Maskiner kan jo overta
ge mere og mere af det hårde arbejde, og det er godt, men det giver som 
regel ikke flere arbejdspladser.

Dér, hvor arbejdspladserne er, og hvor de i dag ikke bliver varetaget i 
tilstrækkeligt omfang, det er i omsorgen for vore gamle, for vore syge og 
for vore børn. Disse arbejdsopgaver, som er af allerstørste betydning, lig
ger for det meste - i hvert fald her i Norden - i offentligt regi, og danner 
netop grundstammen i vores nordiske velfærdsmodel, og det er de områ
der, som først kommer under sparekniven. Disse arbejdspladser er samti
dig ganske hårdt belastende både fysisk og psykisk. Faktisk sker der en 
voldsom nedslidning og en udrangering af mennesker til sygedagpenge 
netop fra de offentlige omsorgsopgaver, og det kan ingen være tjent med.

Men også inden for andre sektorer forekommer der fysisk og psykisk 
arbejde, som er nedslidende i sig selv, eller som på grund af tidspres bliver 
nedslidende. Det er der to nærliggende løsninger på: dels at oprette nye 
job i sig selv, dels at fordele det eksisterende arbejde bedre.

Nedsættelse af den ugentlige eller daglige arbejdstid diskuteres nu i 
mange sammenhænge for alvor, og det er noget nyt. I Tyskland diskuteres 
en 4-dages-arbejdsuge, og på CNN var spørgsmålet om nedsat arbejdstid 
til ekspertdebat, da jeg åbnede for tv i aftes.

Hvis nedsættelse af arbejdstiden skal skabe arbejde til flere, er det imid
lertid nødvendigt med en kraftig nedsættelse af arbejdstiden i ét hug. Det 
gamle krav om en 6-timers-arbejdsdag, som først og fremmest er blevet 
rejst af kvinder, bør sættes på dagsordenen igen, for det er jo hver dag, det 
er hver dag i ugen, der skal gøres bedre. Og en så drastisk arbejdstids
nedsættelse vil kræve nye ansættelser.

Fra Venstresocialistisk Gruppe vil vi foreslå, at vi får lavet beregnings
modeller på dette forslag. Heri skal indgå både sparede arbejdsløsheds
dagpenge, sparet socialhjælp og sparede sygedagpenge. Desuden vil bør
nepasning blive billigere, og der vil blive tid til at benytte kollektiv trans
port i langt større omfang, end der nu er i vor stressede hverdag. Med i bil
ledet hører også en økonomisk kompensation til de lavest lønnede. Også 
den kan laves efter forskellige metoder.

Den store og voksende arbejdsløshed rammer kvinder hårdest og er et 
anslag imod den ligestilling mellem mænd og kvinder, som ellers er godt 
på vej i de nordiske lande. Reduktionen af hjælpen til vores gamle lægger 
et ekstra pres på familiens indsats, og mangelen på daginstitutioner gør
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det samme. Og det moralske pres for at træde til hviler stadig hårdest på 
kvinderne.

En nedsættelse af den daglige arbejdstid er dog ikke den eneste vej til at 
fordele det eksisterende arbejde bedre. Der er orlovsmuligheder med 
ansættelse af vikar. Orlovsmuligheder med ansættelse af vikar vil give 
flere arbejdspladser med ingen eller ganske beskedne udgifter. Orlov til 
uddannelse og orlov til børnepasning også for mænd og orlov til egen re
kreation, til sabbat, kan ligeledes lade sig gøre for ganske beskedne ud
gifter.

Endelig vil et krav om afspadsering af overarbejdstid også give arbejde 
til mange. Ikke mindst i den danske statsadministration er forbruget af 
overtid ekstremt; jeg ved ikke, om noget tilsvarende gælder for de andre 
nordiske lande, men lad os få tallene på bordet.

Til slut vil jeg blot understrege, at arbejdsløsheden er vores største vel
færdstrussel, og derfor må alle løsninger kigges efter. Derfor må en ned
sættelse af den daglige arbejdstid beregnes og tages med i debatten, sådan 
at vi kender konsekvenserne.

Gammelgaard (KF): Hr. præsident! Det kunne man kalde en ideologisk ta
le, en socialistisk tale - ja, jeg vil næsten kalde det en betonsocialistisk tale. 
Jeg vil geme spørge fru Birgitte Husmark, om hun virkelig mener, at en 
nedsættelse af arbejdstiden og større løn vil medføre flere arbejdspladser. 
Det, fru Husmark her foreslår, vil medføre større omkostninger for de pri
vate virksomheder, som er grundlaget for produktionen i de nordiske 
lande. Nej, fru Husmark, det vil medføre større arbejdsløshed, sådan er 
det. Alt dette med større løn og nedsat arbejdstid og fordeling af arbejdet 
er god socialisme, og det hjælper i hvert fald ikke de virksomheder, som vi 
alle skal leve af.

Birgitte Husmark (SF): Hr. præsident! Jeg vil geme sige tak til hr. Gam
melgaard for kommentaren og sige, at det, jeg foreslår, er, at vi laver en be
regning på konsekvenserne af forslaget om en 6-timers-arbejdsdag. Hvis 
hr. Gammelgaard havde hørt efter, talte jeg ikke om forøget løn til dem, 
der går ned i arbejdstid, men om økonomisk kompensation, og den kan jo 
beregnes på forskellige måder. Den kan bl.a. beregnes således, at der bliver 
givet en skattemæssig lettelse til de personer, der ikke tjener lige så meget, 
det er i hvert fald en model, der er muligt at beregne omkostningerne af, 
og som også skal med i billedet. For der er vel ingen tvivl om - og det er hr. 
Gammelgaard vel også enig i - at vi skal have flere i arbejde og ud af den 
velfærdstrussel, som arbejdsløsheden udgør.

Nordman (SFP): Herr president! Massarbetslösheten kostar oerhört mycket
- och med tiden allt mera, inte bara i form av arbetslöshetsersättningar och 
produktionsbortfall. Den tär på den gemensamma välfärden och samhälls-
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solidariteten. Den bidrar till utslagning, uppgivenhet och ensamhet, brott 
och våld. Den skapar jordmån för politikerförakt. Den är ett hot mot de
mokratin och söndrar grunden för den nordiska välfärdsmodellen. Mot 
denna bakgrund skall behovet av sysselsättningspolitiska åtgärder ses.

En fortsatt satsning på konkurrenskraftig industri är nödvändigt som 
grund för sysselsättningen. I Finland inser vi nu igen vårt beroende av en 
livskraftig exportindustri för att klara betalningsbalansen. Men det finns en 
för optimistisk bild av hur en växande industri skall kunna sysselsätta da
gens många arbetslösa. I Finland har arbetsplatserna i industrin minskat 
de senaste åren med ungefär 126 000, trots att exporten ökat med 40 pro
cent. Likadant lär det fungera överallt.

Huvudparten skall sysselsättas på hemmamarknaden av småföretagare 
och enskilda näringsidkare, av servicesektorn, av stat och kommun. Mot 
den bakgrunden skall Satu Hassis och min anmärkning till ekonomiska 
utskottets beredning ses. Vi tvivlar på möjligheterna att trygga sysselsätt
ningen genom en kontinuerlig tillväxt med hjälp av teknologi och automa
tisering. En lindrigare beskattning av arbete och omläggning av arbets
kraftskostnaderna är vad som behövs - för att ersättas av nya former för 
skatter och avgifter.

I en motion till Nordiska rådet har jag tillsammans med Erkki Tuomioja 
och Pekka Haavisto efterlyst en större satsning på nordiskt gränsregionalt 
samarbete för att skapa arbetstillfällen. Jag tycker att miljöutskottet under
skattar i sitt förslag det samarbete som redan bedrivs i Norden i sin beto
ning av utvidgat samarbete i Östersjöområdet, Barentsregionen och på EG- 
marknaden. Självfallet skall vi också intressera oss för ett utvidgat samar
bete i nya regioner, men inte för den skull glömma det som redan finns. Av 
erfarenhet vet jag att det lönar sig att satsa på samarbetet i Kvarken och 
Mittnorden!

De arbetsmarknadspolitiska lösningar som förs fram är inte tillräckliga. 
Vi vet att det finns grupper, som inte klarar av krav, som ställs på den or
dinarie arbetsmarknaden, eller som av någon anledning föredrar arbete på 
annorlunda villkor. Det behövs en alternativ arbetsmarknad, som stöder 
och inte hindrar människans egen aktivitet och därmed främjar allas väl
färd.

En aktivering av passiva bidragstagare kräver inte bara ny lagstiftning 
och nya villkor utan även en attitydförändring i samhället, i stat och kom
mun, hos privata arbetsgivare och enskilda arbetstagare. Åtgärder i denna 
riktning skall inte ses som välgörenhet utan som insatser för sysselsättning, 
ökad produktion och allas välfärd. Ett närmare samarbete behövs inte bara 
mellan den offentliga och den privata sektom utan även med den s.k. tred
je sektom, den frivilliga sektom.

Jag hoppas att Nopus' forskningsprojekt "Den alternativa arbetsmark
naden för marginalgrupper i Norden" och den sysselsättningspolitiska 
konferensen i Köpenhamn i april ger upphov till en nordisk modell för en 
alternativ arbetsmarknad som nog många kommer att vara beroende av 
trots alla positiva åtgärder för ökad sysselsättning på i stort sett normala 
villkor.
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Herr president! Nordiskt samarbete för sysselsättning mot arbetslöshet 
är viktigare än någonsin tidigare.

Lena Ö hrsvik (s): Herr president! Jag tänker kommentera några saker som 
socialutskottet har tagit upp i sitt yttrande över medlemsforslagen. Men 
först vill jag rikta ett tack till ekonomiska utskottet för ett mycket seriöst 
och fint arbete. Man har verkligen tagit frågan på allvar. Det är första 
gången som jag i ett betänkande från ekonomiska utskottet har kunnat ut
läsa att man lägger stor vikt just vid sysselsättningen. Hög arbetslöshet, 
står det i utskottets betänkande, är ett hot mot själva samhällsstrukturen. 
Jag tycker att det är väldigt viktigt att få detta klarlagt, så att vi förstår hur 
allvarlig frågan är. Det är bra att det råder så stor enighet om denna fråga 
för närvarande.

Vad vi är oeniga om är naturligtvis hur vi skall angripa problemet med 
arbetslösheten. Det finns dock vissa gemensamma riktlinjer som vi kan an
vända oss av.

Socialutskottet har i sitt yttrande särskilt tagit upp ett par punkter. Den 
ena gäller ungdomsarbetslösheten. Jag berörde denna fråga redan i går, 
men ibland skadar det inte att man upprepar sig.

Redan 1990 antog rådet en rekommendation på socialutskottets förslag 
om att det behövdes ett program mot ungdomsarbetslösheten. Under flera 
år hade våra arbetsmarknadsministrar en mycket arrogant attityd gent
emot denna fråga. Av de meddelanden som vi fick till rådet framgick att 
de tyckte att arbetslösheten inte var något problem. Detta har oroat oss 
väldigt.

Nu får vi emellertid ett förslag om ett program för nästa år. Vi tycker 
givetvis att det är väldigt bra att man nu äntligen utformar ett samlat pro
gram. Visserligen har det gjorts insatser i varje land, och man har hänvisat 
till detta. Men nu sker alltså en samlad aktion, vilket vi från socialutskottet 
tycker är bra.

I Finland går nu varannan ungdom arbetslös. Som jag nämnde i går är 
det mycket viktigt hur vi i vuxenvärlden tar emot ungdomarna och hur vi 
över huvud taget underlättar deras möjligheter att skaffa fotfäste i livet. Vi 
kan inte låta våra ungdomar fastna i arbetslöshet.

En annan fråga som vi har tagit upp i socialutskottets yttrande är det 
hot mot folkhälsan som arbetslösheten utgör. Det har betonats tidigare i 
dag av den socialdemokratiska gruppens talesman. Vi har i socialutskottet 
haft ett seminarium om dessa frågor. Det finns vetenskap sedan 1930-talet. 
Vi har hela tiden haft vetskap om att arbetslösheten är ett hot mot folkhäl
san. Det är bara att ta till sig den kunskap som finns. De senaste forsk
ningsrönen förstärker ytterligare de tidigare kunskaperna. Vi kan se tydli
ga samband mellan arbetslöshet och ohälsa, inte bara när det gäller psy
kiska sjukdomar och drogmissbruk utan även hjärt- och kärlsjukdomar.

Vi kan även se hur sjukvårdskostnaderna stiger. Hela familjen ökar sin 
sjukvårdskonsumtion vid arbetslöshet. När det gäller ungdomar är det 
klart konstaterat att de lätt hamnar i en missbrukssituation och andra typer
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av problem och direkta fysiska sjukdomar. De läkare som medverkade på 
seminariet önskade att deras recept kunde bli att ungdomarna skulle ha ett 
jobb. Nu hade de inte sådana befogenheter, men de önskade att de kunde 
skapa jobb.

En annan sak som vi i utskottet har tagit upp med anledning av med- 
lemsförslagen är arbetsrätten. Vi har tryckt mycket hårt på att man skall 
värna om kollektivavtalen såsom grund för den arbetsrättsliga lagstift
ningen. Men vi är givetvis beredda att pröva arbetsrätten, om det skulle 
visa sig att den på något sätt skulle hindra tillskapandet av nya arbeten. 
Det är viktigt att de anställda känner trygghet i sin anställning. De har då 
mycket lättare att ställa upp på förändringar. Likaså måste vi känna trygg
het i våra sociala försäkringssystem. Dessa system har bidragit till att våra 
länder har fått en konkurrensfördel genom stabiliteten på arbetsmarkna
den. Det har varit lättare att göra strukturomvandlingar genom att våra 
löntagare har känt trygghet. Denna konkurrensfördel har inte tillräckligt 
uppmärksammats. Stabila och bra sociala trygghetssystem leder även till 
att köpkraften hålls uppe.

Dale (Sp): President! I motsetnad til førre talar er det mi oppfatning at inn
stillinga frå økonomisk utval er lite ambisiøs. Parlamentarikarane konklu
derer med å be Ministerrådet innan 1. mars å leggja fram forslag til syssel
settingstiltak.

Så spørst det kva me då i neste omgang kan forventa oss av Ministerrå
det. Vil dei komande "marstiltaka" innvarsla ein offensiv nordisk sysselset
tingspolitikk? Me som etterlyser ein slik politikk, har det til felles at me 
meiner at sysselsettingskrisa må møtast med politiske styringstiltak. Enkel
te av oss meiner dessutan at områda for styring ikkje bør verta for store. 
Dei nordiske landa har fram til no vore historiske eksempel på at små og 
mellomstore land I kan oppvisa svært gode resultat - det gjeld sysselset
ting, miljø, fordeling av goda og praktiseringa av eit ekte folkestyre - fram 
til no. I dag er det ein herskande trend at nasjonalstatane er for små, at kri
sene best kan løysast innan den store Europa-unionen, innan GATT og 
OECD. Men me har til gode å sjå at denne strategien ber positive frukter - 
snarare tvert om. Medan dei sosiale krisene rundt oss tiltek i styrke, avvik
lar vi faktisk styringstiltakog satsar på ein "fri-flyt-politikk". Sosial mark
nadsøkonomi står som overskrift på denne tilstanden, men det sosiale 
momentet er sjølvsagt veikt og på defensiven innanfor eit system der 
marknadskreftene alt i utgangspunktet har overtaket. Probemstillinga er 
høgaktuell fordi iverksettinga av Roma-traktatens prinsipp om fri flyt av 
varer, tenester, arbeidskraft og kapital radikalt har endra vilkåra for folke
styret og dei moglegheitene folkestyret har for å styra utviklinga.

Den nye tilstanden er m.a. godt analysert og dokumentert i ein rapport 
som er gjeven ut i regi av det no så vidgjetne FAFO-instituttet. Rapporten 
peikar på at EØS-avtalen vil medføra auka konkurranse mellom nasjonar 
og regionar om kapitalen. For å sikra sysselsettinga og verdiskapinga står 
nasjonale styresmakter under eit konstant press for å gje næringslivet best
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moglege rammevilkår. Nasjonane går inn i ein tilspissa kamp om å til- 
trekkja seg investeringar. Dette aukande presset fører til at offentleg øko
nomi og politikk vert konsentrert om eit overordna spørsmål - kampen om 
konkurranseevna. Det vert få ressursar til overs som kan nyttast til andre 
føremål. FAFO-rapporten trekkjer opp følgjande perspektiv:

- Dersom konkurransen får utvikla seg fritt, kan den koma til å riva bort 
grunnlaget for løysing av viktige fellesoppgåver knytta til velferd, utdan
ning og infrastruktur. Her er det snakk om ein negativ spiral, ofte omtala 
som "skattedumping", og ved at reduserte kostnader vert den viktigaste 
rettesnora for næringslivet, får konkurranse om kvalitet, kompetanse, or
ganisering og produktutvikling dårlegare vilkår.

Utfordringane må no møtast med fornya vilje til å styra utviklinga. Og 
me ser enkelte liner her som kvar for seg og samla kan gje auka sysselset
ting. For det første må internasjonale konkurransereglar i tilstrekkeleg 
grad ta omsyn til det behov landa har for å kompensera for klima og geo
grafiske avstandar. Utan slik kompensasjon på varig basis er det meinings
laust å snakka om like konkurransevilkår. For det andre må vi skaffa oss 
ein småbedriftsstrategi. For det tredje trengst det ei overføring av produk
sjonskapasitet frå dei områda i marknaden der det er overproduksjon, til 
sektorar der etterspørselen er stor. Og for det fjerde, arbeidet kan og bør 
verta fordelt betre mellom samfunnsborgarane. Desse fire linene krev aktiv 
offentleg økonomisk innsats i tråd med prinsippa for ein blandingsøkono
mi.

På eit punkt hastar det aller mest med å vinna att styring, og det gjeld 
styring og kontroll med kapitalen som i dag flyt fritt over landegrensene. 
Svært forsiktig har økonomisk utval nærma seg dette viktige temaet. Øko
nomisk utval ber såleis Ministerrådet

"vurdere konkete forslag om å sikre at EØS-områdets regler om frie ka
pitalbevegelser og fri konkurranse blir overvåket på en betryggende måte 
av EØS-organene."

Noko meir aktivt til verks går Nordens faglige samorganisasjon i eit 
opprop. Ministerrådet vert her oppmoda om å leggja fram ein ny og revi
dert plan for det framtidige valutasamarbeidet m.a. med det siktemålet å 
motverka den spekulasjonen som no går føre seg.

For min eigen del og på vegner av det norske Senterpartiet vil eg visa til 
den fråsegna som er teken inn i innstillinga. Der heiter det:

"De nordiske regjeringer bør således snarest mulig ta initiativ til at det 
fortrinnsvis på internasjonal basis utarbeides et regelverk for styring og 
kontroll av kapitalbevegelser over landegrensene, slik at nasjonale myn
digheter igjen får råderett over rente- og investeringspolitikken, som ledd i 
en sysselsettingsstrategi."

Industri- og handelsminister og nordisk samarbejdsminister Sighvatur 
Björgvinsson (A): Hr. præsident! Arbejdsledighed er et næsten helt nyt 
problem i Island. I kriseårene før krigen herskede der ganske vist arbejds
løshed dér som også andre steder, men den ophørte med de aktiviteter,
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som pågyndtes i krigsårene. Arbejdsledigheden har således næppe været 
til at måle i cirka et halvt århundrede, hvis man ser bort fra en kortvarig 
vanskelig periode i slutningen af 1960'eme, hvor der samtidig opstod totalt 
svigtende sildefangster og store prisfald på torskeprodukter.

Omkring midten af det sidste årti forekom der en kraftig opgang i det 
islandske erhvervsliv, som var baseret på gode fiskefangster og høje pro
duktpriser samt på mange igangværende projekter. Det er derimod lige si
den 1987 gået ned ad bakke, da det har været nødvendigt at foretage store 
nedskæringer af fangsterne på grund af de vigtigste fiskestammers dårlige 
tilstand, samtidig med at statens finansielle stilling har nødvendiggjort, at 
man har formindsket offentlige projekter. Nye aktiviteter inden for pro
duktion af elkraft og storindustri har været ringe, idet man har mistet 
håbet om store indsatser på dette område.

Alt dette har medført, at arbejdsledigheden nu har holdt sit indtog i Is
land. Den kom op på 2 pct. i sidste halvdel af forrige årti og tog siden et 
større spring i år og sidste år. Sidste forår kom den registrerede arbejds- 
ledighed op på over 5 pct.

Grundet myndighedernes målbevidste foranstaltninger nu i sommer 
har arbejdsledigheden udgjort 3,5 pct. i september, men den vil stige igen i 
vinter, hvis ikke af andre årsager så på grund af årstidens svingninger. 
Årets gennemsnitlige arbejdsledighed vil således blive 4,0-4,5 pct.

Prognoser for næste år peger på en lignende arbejdsledighed. De til
ladte fiskefangster vil blive enten de samme eller mindre end i år, hvilket 
vil øge arbejdsledigheden, men man nærer på den anden side forhåb
ninger om et vist opsving i den almene industri samt i investerings
projekter.

Erhvervslivets generelle økonomiske vilkår har ikke i årtier været så 
gunstige i Island, som de er nu. Heraf følges, at den islandske krones lave 
realkurs er en nævneværdig sikring af diverse skatter og afgifter på er
hvervslivet samt nylige foranstaltninger af regeringen til en væsentlig 
rentenedsættelse. Man forventer desuden, at medlemskabet af EØS vil 
skabe nye muligheder for fremskridt. Gode levevilkår og et højt arbejds- 
niveau er baseret på et kraftigt og fremadstræbende erhvervsliv. Forud
sætningerne herfor er en god uddannelse og målbevidst forsknings- og 
udviklingsarbejde. Vi i Island har i stor udstrækning søgt den tekniske og 
videnskabelige uddannelse i udlandet, ikke mindst i de nordiske lande. Vi 
har desuden i høj grad udnyttet det nordiske samarbejde til at skaffe os 
kendskab og færdigheder.

Selv om medlemskabet i EØS vil skabe nye muligheder for os som for 
andre i denne henseende, så vil vi lægge stor vægt på den nordiske andel 
heri.

Det er i denne forbindelse af betydning for os alle, at det nordiske sam
arbejde er vel organiseret, og at det tjener tidens krav. Samarbejdsopgav
erne må ikke blive vanefaste og traditionelle. De skal derfor være under 
konstant revision og omvurdering.
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Hr. præsident. Det nordiske samarbejde inden for uddannelse, forsk
ning og finansiering af nyskabelser spiller en vigtig rolle i vor kamp mod 
arbejdsledighedens plage.

Engell (KF): Hr. præsident! Mere end 17 millioner mennesker er arbejds
løse i De Europæiske Fællesskaber. Medlemslandene i Den Europæiske 
Union og Norden er inde i en af de hidtil værste økonomiske kriser, og den 
kan ikke overvindes ved begrænsede kortfristede løsninger, kun ved tiltag, 
som omfatter alle aspekter af krisen, og som kan være med til at skabe en 
løsning.

Jeg mener ikke, at vi må se på de udfordringer, der melder sig, i et for 
snævert perspektiv. Jeg vil minde om, at vore erhvervsvirksomheder i det 
nordiske område i de kommende år kommer til at stå over for en konkur
rence af hidtil uset styrke, både fra de nye vækstcentre i Fjernøsten og også 
fra vort eget nærområde i Baltikum og Central- og Østeuropa. Vi talte i går 
om betydningen af økonomisk vækst i disse lande, men vi må også se i øj
nene, at det vil føre til øget konkurrence for de nordiske lande og dermed 
også stille krav til vores evne og vilje til at gennemføre en omstilling.

Der er i dag stadig flere, som giver udtryk for, at ledigheden er uund
gåelig i det moderne økonomiske system. Ledigheden kan aldrig blive 
mindre, siger nogle, for selv om produktionen vokser, vil antallet af ar
bejdspladser ikke stige, fordi den voksende produktivitet spiser endnu 
flere arbejdspladser i stedet. Det er dog ikke min opfattelse. Tværtimod 
mener jeg, at hvis der tages fat med de rigtige midler, kan vi også bringe 
ledigheden ned. Det er ingen økonomisk grundlov, at 10-20 pct. af arbejds
styrken ikke kan finde beskæftigelse.

Men jeg tror også, vi skal se i øjnene, at en del af den arbejdsløshed, vi 
kender i det nordiske område, er knyttet lige præcis til de nordiske sam
fundsmodeller, som vi har bygget op. Når der er stor ledighed i Norden, er 
det bl.a., fordi de nordiske lande kendetegnes af systemer, som præger ar
bejdsmarkedet med manglende fleksibilitet, meget høje skattetryk, store 
offentlige sektorer og overførselsindkomstsystemer, som også er en stor 
belastning for vores samfundsøkonomier.

Også set i det lys bør vi især her i Nordisk Råd diskutere arbejdsløshe
den. Vi er selv med til at fremme den igennem de samfundssystemer, de 
strukturer, der er bygget op i vore samfund, som vi i øvrigt hylder og 
værdsætter på så mange måder.

Mangel på fleksibilitet på arbejdsmarkedet, stigningen i arbejdsudgif- 
ter, nedgangen af langtidsopsparinger, som hindrer produktivitetsinveste
ringer, uensartethed mellem jobefterspørgsel og jobtilbud - alt dette sam
men med mange andre årsager forårsager en nedgang i konkurrencedyg
tigheden for vores økonomier, og derfor bør vi nu bruge vores indflydelse 
i landene til at gennemføre økonomiske genrejsningsprogrammer, der først 
og fremmest stiler imod at gennemføre det indre marked, genoprette tro
værdigheden i det monetære samarbejde, genoprette konkurrenceevnen 
for den europæiske økonomi og at reducere budgetunderskuddene.
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Hvis vi i den forbindelse ser på de muligheder, der er, er det også vig
tigt at bibeholde og videreudvikle et mere åbent verdenshandelssystem, 
baseret på resultaterne af Uruguayrunden, hvis positive resultat forhåbent
lig i nær fremtid vil være af stor vigtighed for dynamikken i den euro
pæiske samhandel. Derfor må landene nu arbejde sammen for at styrke 
konkurrencepolitikken, garantere sunde markedsfunktioner, benytte 
skattesystemet til at skabe et favorabelt opsparingsklima, skabe investe
ringer - ikke mindst for selvstændige erhvervsdrivende - forhøje tilskud
dene, ydelserne og indsatsen i det hele på de områder, der vedrører forsk
ning og teknologi.

Vi må gøre os dygtigere i Norden for at kunne møde udfordringerne 
fra bl.a. de nye vækstcentre, opmuntre industriproduktionen til vækst, 
fremme koordineringen af økonomisk-politiske aktiviteter og handelspoli
tiske metoder med henblik på den tredje verden og de nye vækstområder, 
give små og mellemstore virksomheder en speciel rolle, der er særlig vigtig 
i vores område med de forudsætninger, som i hvert fald en del af landene 
har, og endelig gennemføre en europæisk transportpolitik og kommunika
tionspolitik med henblik på at udvikle transportmetoder og infrastruktur 
som et nødvendigt middel for at kunne øge samhandelen og det øvrige 
økonomiske samarbejde.

Landsstyremedlem Henriette Rasmussen (IA): Hr. præsident! Også i 
Grønland kæmper vi med arbejdsløshed og med, at hidtil kendte erhverv 
ikke på samme måde som før yder nødvendige bidrag til den grønlandske 
befolknings eksistensgrundlag.

Samtidig ser vi os også i stadig større udstrækning nødsaget til at im
portere arbejdskraft udefra på grund af mangel på uddannet grønlandsk 
arbejdskraft. Derfor prioriterer Grønland en højnelse af uddannelsesni
veauet højt.

I de seneste år har Grønlands Hjemmestyre investeret betydelige midler 
i bekæmpelsen af arbejdsløsheden dels gennem direkte beskæftigelsesfor
anstaltninger, dels gennem investeringer i alternative produktioner og 
erhverv. Bekæmpelsen af ledigheden er sket gennem etablering af løntil
skudsordninger, hvor kommunerne kan opnå tilskud til oprettelse af og 
opretholdelse af permanente produktioner samt til arbejdspladser, som 
oprettes med kort varsel for at afhjælpe en akut ledighedssituation i den 
pågældende kommune.

I dette forår gennemførte Grønlands Landsting efter forslag fra Lands
styret en række lovændringer, som giver kommunerne mulighed for at ak
tivere modtagere af sociale kontantydelser. Dette indebærer, at kommu
nerne kan stille krav til den enkelte ledige om deltagelse i kommunale be
skæftigelsesprojekter eller om at indgå i løsning af en sædvanlig kommu
nal opgave.

Lovændringerne rummer også mulighed for, at kommunerne kan yde 
tilskud til private arbejdsgivere. Betingelsen er, at arbejdsgiveren antager 
en ledig til et stykke arbejde, som ellers ikke vil blive udført. For at gøre
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det muligt for kommunerne at leve op til og opfylde denne lovgivning be
sluttede Landstinget på efterårssamlingen at afsætte midler til dækning af 
kommunernes merudgifter i forbindelse med iværksættelse af beskæftigel
sesprojekter eller til kurser for de ledige med henblik på at stimulere deres 
arbejdsevne.

Samtidig besluttede Grønlands Landsting at indføre en permanent be
villing til aflønning af kommunale ungdomsprojektledere, som skal lede 
de særlige ungdomsprojekter. Disse projekter sigter på ganske unge ar- 
bejdsledige, f.eks. dem, der ikke fortsætter i erhvervsuddannelser efter 
folkeskolen, eller dem, der er skoletrætte. Ungdomsprojektemes mål er så
ledes, at de unge bliver i stand til at indtræde på arbejdsmarkedet eller i 
uddannelsessystemet.

Et område, som også er blevet prioriteret, er skindproduktion. Det gæl
der såvel vedligeholdelsen af vor traditionelle skindproduktion som ud
vikling af en moderne industri. På samme måde arbejdes der med under
visning for at fremme husflidsarbejdet med henblik på at etablere egentlige 
erhverv og vareproduktion.

I disse bestræbelser støder Grønlands Hjemmestyre på forskellige hind
ringer i forhold til eksport. Som det er de nordiske lande bekendt, er det 
nødvendigt for os også at basere udviklingen af nye erhverv på vore le
vende ressourcer. Men de kampagner, der køres af forskellige natur- og 
dyrevæmsorganisationer, påvirker som oftest såvel nationale lovgivninger 
som internationale aftaler. Dette indebærer, at Grønlands eksportmulig
heder indskrænkes betydeligt med det resultat, at flere og flere må ty til 
det offentlige forsørgelsessystem og tilmed udsættes for kulturel forarm
else.

Det har sat os i en klemme, at Grønlands befolknings eksistensgrundlag 
på disse områder indskrænkes, og jeg vil gerne gøre det klart over for vore 
nordiske venner, at vi behøver al den opbakning og støtte, vi kan få, i in
ternationale forsamlinger, hvor problemerne omkring bæredygtig udnyt
telse af levende ressourcer drøftes og afgørelser træffes. Det gælder eks
port af såvel produktion som råvarer.

Hvad angår vedligeholdelse og udvikling af allerede eksisterende in
dustrier, har Grønlands Landsting besluttet at yde bevilling til indkøb af 
råvarer til fiskeindustrien. Dette har været nødvendigt, idet torskebestan
den er flyttet væk i de seneste år, så der ganske enkelt ikke er råvarer nok 
til kapaciteten i fiskeindustrien.

Hvad jeg hidtil har omtalt, vedrører i alt væsentligt vore byer. Men de 
beskæftigelsespolitiske mål og tiltag gælder også vore mange bygder. Der
for har Landstinget for 1994 afsat midler til at etablere erhverv i bygderne, 
hvor markedsføring af kunsthåndværk og husflidsarbejde har høj prioritet. 
Heller ikke i bygderne kan vi satse udelukkende på fiskerierhvervet.

Sluttelig vil jeg nævne, at Grønland som en af sine fremtidige er
hvervsmæssige muligheder satser på udvikling af turismen. Vort land er 
smukt og tilbyder mange muligheder for helt enestående oplevelser i mø
det med vores storslåede natur og i mødet med vores grønlandske kultur. 
Derfor vil jeg sige velkommen i Grønland til vore nordiske venner også.
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Landsskapsstyrelseledamot Nordlund (ÅC): Herr president! Att motarbeta 
arbetslösheten och åter skapa full sysselsättning är den viktigaste inom
nordiska frågan för oss som i dag är aktiva politiker. Här på Åland har 
situationen under de tre senaste åren radikalt förändrats i negativ riktning
- från att vi under slutet av 80-talet hade arbetskraftsunderskott och netto
inflyttning till att vi nu har ca 7 procent arbetslöshet, som tyvärr ökar och 
nettoutflyttning. De svaga konjunkturerna både väster och öster om Åland 
i kombination med problem inom färjtrafiken har påverkat det åländska 
näringslivet. Hittills är det främst genom att öka på antalet utbildnings
platser och genom ordnandet av beredskapsarbeten som vi försökt hålla 
nere arbetslöshetssiffrorna. De möjligheter vi har att stöda näringslivet är 
begränsade inom vår självstyrelse men vi har ändå försökt styra de resur
ser vi har på ett sådant sätt att de i största möjliga mån skall vara syssel- 
sättningsskapande.

Den utan tvivel viktigaste förutsättningen för ett fungerande näringsliv 
och full sysselsättning på Åland är att vi kan upprätthålla goda kommuni
kationer. Det är inte bara vår turism utan hela vårt näringsliv som står och 
faller med färjtrafiken till och från Åland. De nordiska transportministrar
na fattade på initiativ av minister Ole Norrback den 8 september 1993 be
slut om att tillsätta en "arbetsgrupp för att utreda konsekvenserna inom de 
nordiska sjö- och luftfartssektorerna om den skattefria försäljningen upp
hör".

I denna rapport konstateras att den åländska ekonomin är särskilt sår
bar genom sin litenhet och sitt utgpräglade beroende av sjöfarten. Utförda 
studier pekar på direkt katastrofala följder för den åländska samhällseko
nomin vid avskaffandet av den skattefria försäljningen på rutter till och 
från Åland. Ålands totala bruttoregionalprodukt sjunker med mer än en 
tredjedel som en direkt följd av inkomstbortfallet från färjnäringen och 
sannolikt med ytterligare 20-30 procent utöver detta på grund av kraftigt 
försämrade verksamhetsförutsättningar inom övriga näringar. En tredjedel 
av sysselsättningen eller cirka 4000 arbetsplatser skulle försvinna. Den här 
nordiska rapporten visar med obehaglig tydlighet att den skattefria för
säljningens vara eller icke vara är den mest avgörande frågan för den 
åländska sysselsättningen på sikt.

I de pågående EG-förhandlingama begär vi därför vid eventuellt med
lemskap ett permanent undantag som skulle medge skattefri försäljning 
även efter år 1999 på rutter till och från Åland. Vi hoppas på nordiskt stöd 
och förståelse för vår situation och våra krav.

Herr president! Den här frågan har ingalunda enbart alkoholpolitiska 
aspekter - för Åland handlar det framför allt om transportekonomi och 
sysselsättning.

Nyhage (m): Herr president! Våra samhällen står i dag inför utmaningar 
av en helt annan omfattning än vi sedan länge varit vana vid. Vi har när
mast levt i en idyll och varit förskonade från de problem som plågat vår
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omvärld. Men under de senaste åren har våra länder drabbats av den svå
raste ekonomiska krisen sedan 1930-talet och därmed också av arbetslös
hetstal som vi inte sett på 60 år. Detta har lett till att spänningar uppstått 
som hittills varit okända i Norden. Härtill kommer att flyktingströmmen 
från vår omvärld ökat mångdubbelt.

När våra egna medborgare hotas av arbetslöshet ökar deras oro för att 
flyktingar tränger in på den krympande arbetsmarknaden. Detta har bi
dragit till de förändringar i attityderna till flyktingar och invandrare som 
vi tvingats konstatera under de senaste åren och som berörs i den rekom
mendation angående främlingsfientlighet, som rådet antog i går.

Herr president! I den konservativa gruppens medlemsförslag om åt
gärder mot arbetslöshet betonas vikten av insatser för att gynna företa
gens, särskilt de små och medelstora, möjligheter att nyanställa arbetskraft. 
Detta innebär krav på åtgärder för att sänka räntenivån, ge bättre tillgång 
till riskkapital och större flexibilitet på arbetsmarknaden. Vi betonar att of
fentliga investeringar som finansieras genom budgetunderskott tenderar 
att pressa upp räntan och bidrar till att försämra vår konkurrensförmåga. 
Behovet av ökade satsningar på forskning och utveckling samt på utbild
ningsområdet anser vi vara nödvändiga. Vi understryker de nordiska län
dernas beroende av internationell handel och att det därför är väsentligt att 
komma fram till en lösning av de besvärliga frågorna i GATT-förhandling- 
ama.

Vi kräver också att regeringarna i medlemsförhandlingarna med EG 
arbetar för ett förhandlingsresultat som ytterligare förbättrar näringslivets 
villkor. I detta sammanhang vill jag erinra om att EG har en särskild ar- 
betsmarknadskommitté, som vid ett möte i slutet av september betonade 
vikten av att öka tillväxten och förbättra konkurrenskraften för företagen. 
Särskilt betonade kommittén vikten av att skapa nya jobb inom tjänste
sektorn och bland småföretagen. Bland de konkreta åtgärder som kommit
tén föreslog för att på kort sikt öka sysselsättningen vill jag nämna deltids
arbete för att hjälpa särskilt ungdom in på arbetsmarknaden, ökad rörlig
het på arbetsmarknaden och förbättrade möjligheter för ledighet, inklusive 
föräldraledighet, ökade möjligheter till flextid och tillfälliga arbeten, för
bättrade villkor för nyrekrytering och ökade möjligheter till förtidspension. 
Men jag kan inte underlåta att nämna att kommittén också betonade nöd
vändigheten av att sänka företagens lönekostnader. EG:s arbetsmark
nadsministrar gick i ett gemensamt uttalande på grundval av kommitténs 
rapport t o m så långt att de uttalade, att Europas löntagare måste vara be
redda att acceptera lönesänkningar, om EG skulle kunna klara av att skapa 
nya arbetstillfällen.

Motsvarande inställning presenteras i en rapport av OECD:s general
sekreterare som också betonar vikten av att den ekonomiska politiken är så 
trovärdig, att aktörerna på marknaden blir villiga att acceptera strukturella 
förändringar och utnyttja nya tillfällen. Strävan bör vara att underlätta bil
dandet av nya företag och skapa nya jobb, särskilt i de länder, där nästan 
alla nya arbetstillfällen under de senare årtiondena skapats i den offentliga 
sektom. I konservativa gruppens medlemsförslag understryker vi också att
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de offentliga utgifterna och omfånget av den offentliga sektom bör in
skränkas och att denna sektor måste effektiviseras och göras mer konkur
renskraftig.

Den omfattande ungdomsarbetslösheten är naturligtvis särskilt allvar
lig. Vi måste skapa möjligheter för de unga att få en meningsfull syssel
sättning. Det kan t.ex. ske genom en utbyggd lärlingsutbildning och genom 
att underlätta anställningsvillkoren i arbetslivet. Det kan också ske via sär
skilda utbildningsinsatser. Men alltjämt kvarstår det nödvändiga i att vi får 
ökad tillväxt i näringslivet.

Herr president! Enligt min mening är det viktigt att det synsätt som 
präglar den konservativa gruppens inställning till åtgärder på sysselsätt
ningsområdet, blir vägledande i de gemensamma nordiska ansträngning
arna att komma till rätta med problemen på arbetsmarknaden.

Ilkka Suominen övertog härefter ledningen av förhandlingarna.

Nordisk samarbetsminister Berge (A): Å øke sysselsettingen og redusere 
arbeidsledigheten er i dag vår største politiske utfordring. I Norge var det 
ved utgangen av oktober registrert 104 000 helt arbeidsledige. Dette tilsva
rer 4,9 pst. av arbeidsstyrken. Ledighetsnivået er fortsatt uakseptabelt 
høyt. Men utviklingen i Norge viser at økningen i ledigheten har flatet ut, 
og at nedgangen i sysselsettingen har stanset.

I økonomien for øvrig har det vært en gunstig utvikling. Prisstigningen 
er redusert, rentenivået er gått ned, og konkurransekraften er bedret.

De positive trekk i økonomien kan ikke skjule at våre land strir med be
tydelige strukturelle problemer. En rask teknologisk utvikling fører til at 
behovet for arbeidskraft i tradisjonell virksomhet går ned. Vi er derfor helt 
avhengig av vekst i økonomien for å kunne gjenskape full sysselsetting.

Til tross for stor arbeidsledighet er det etterspørsel etter visse typer ar
beidskraft innenfor noen sektorer. Dette dreier seg i stor utstrekning om 
arbeidskraft med de kvalifikasjoner som mangler i samfunnet.

En aktiv arbeidsmarkedspolitikk er av avgjørende betydning i arbeidet 
med å skape økonomisk vekst og gjenreise full sysselsetting. Denne poli
tikken tar sikte på å bedre virkemåten i arbeidsmarkedet, slik at flere kan 
komme i arbeid, og å unngå at ledigheten festner seg på et høyt nivå. Sent
rale elementer i denne politikken er:

- å stimulere til inntektspolitisk samarbeid mellom arbeidslivets parter,
- satsing på offentlig arbeidsformidling i samarbeid med andre instan

ser om formidlingsoppgaver,
- høyt nivå på arbeidsmarkedstiltakene,
- forsterking av arbeids- og utdanningslinjen,
- å stimulere til at lærlinger får et godt innpass i yrkeslivet,
- en trygde- og stønadspolitikk som begrenser utstøtingen fra arbeids

styrken,
- markering av arbeidslinjen i attføringsarbeidet.
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I Norge er innsatsen på arbeidsmarkedet kraftig styrket de senere år. 
Etter Regjeringens forslag vil antallet ordinære arbeidsmarkedstiltak bli 
trappet opp til om lag 65 000 plasser i gjennomsnitt i 1994, og formidlings
arbeidet er styrket.

Innsatsen overfor ungdom og langtidsledige er gitt særlig høy prioritet.
Sysselsettingsoppgaven kan ikke løses av det enkelte land alene. Med 

vår sterkt utadvendte økonomi er vi avhengig av internasjonal konjunk
turoppgang, og at også internasjonale organisasjoner og land utenfor Nor
den prioriterer økt sysselsetting i sin økonomiske politikk. De initiativ som 
er tatt i EFTA, overfor EF og i OECD, viser hvilken vekt Norger legger på 
de internasjonale sysselsettingsspørsmål.

På samme måte legger vi stor vekt på de initiativ som tas i det nordiske 
samarbeidet. Vi kan både direkte bidra til økt sysselsetting gjennom kon
krete prosjekter og vinne erfaring og økt kunnskap om arbeidsmarkedet og 
dets virkemåte. Men aller viktigst: Vi kan være pådrivere i internasjonal 
sammenheng med sikte på å få full sysselsetting og vekst satt på dags
ordenen.

Av nordiske prosjekter vil jeg særlig trekke fram den økte satsingen på 
ungdomsledigheten. Det er nå utarbeidet et program for denne satsingen. I 
1994 er det spesielt øremerket 2,3 mill. danske kroner til ulike prosjekter 
under satsingen. Dette er midler som kommer i tillegg til gjennomføringen 
av mer ordinære prosjekter som har relevans overfor ungdom. I program
met vil vi legge vekt på å bygge ut samarbeidet mot utdanningsmyndighe
tene, og vi vil holde nær kontakt med partene på arbeidsmarkedet i gjen
nomføringen.

Endelig vil jeg også nevne det nordiske samarbeidet som pågår i regi av 
de sosialdemokratiske partier i de nordiske land - et samarbeid hvor også 
fagbevegelsen deltar. Tidligere i år ble det presentert en rapport fra dette 
samarbeidet med svært ambisiøse mål, mange mener for ambisiøse. Jeg ser 
det ikke slik. Et arbeid av denne art bør virke som pådriver overfor nasjo
nale og internasjonale myndigheter. Det er viktig at vi i dette arbeidet leg
ger lista svært høyt. Om vi i første omgang river, er det viktig å gjøre et 
nytt forsøk med minst samme høyde.

Sigríður Anna Þórðardóttir (Sj): Hr. præsident! I øjeblikket sætter beskæf
tigelsesspørgsmålet et stærkt præg på den politiske debat. Faktisk gælder 
det samme hele Europa foruden de andre verdensdele. Beskæftigelse er i 
brændpunktet og bør altid være det med den vigtige rolle, den spiller i 
folks liv, og den betydning, den har for nationens velfærd. Langvarig ar
bejdsløshed er et alvorligt problem, som man må tage seriøst fat på, hvis 
man skal opnå resultater i kampen mod den.

Vi i Norden har opbygget et veludviklet og dyrt velfærdssystem. Det 
karakteriseres af stabilitet og sikkerhed for medborgerne, men også af en 
omfattende offentlig sektor og høje skatter, som pålægges private og virk
somheder.
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Dette bør der ændres på. De offentlige udgifter må reduceres og om
fanget af den offentlige sektor indskrænkes. Den offentlige sektor må sam
tidig effektiviseres og gøres mere konkurrencedygtig.

Centraliseringen må reduceres og bedrifterne gives bedre muligheder 
for at blomstre og skabe fortjeneste og på den måde lægge grunden til ved
varende jobskabelse. Man bør stimulere mere til at finde og oprette nye be
skæftigelsesvirksomheder og styrke dem, som allerede findes, f.eks. med 
nedsættelse af skatter og afgifter og ved at rydde diverse hindringer af ve
jen. Det er også meget vigtigt at lægge vægt på erhvervslivets tilpasnings
evne og derved gøre det mere konkurrencedygtigt. Det er nødvendigt med 
mere handelsfrihed. EØS-aftalen er et stort skridt i den rigtige retning. Den 
giver de nordiske lande en vigtig mulighed for at gøre fremstød på de eu
ropæiske markeder og burde kunne blive en vitaminindsprøjtning for vort 
erhvervsliv i den nærmeste fremtid.

Som en del af nyskabelsen i erhvervslivet bør der især lægges vægt på 
forskning og udviklingsarbejde, idet det synspunkt nu vinder mere og 
mere indpas, at konkurrenceevnen og en nations velstand i høj grad af
hænger af en veludbygget forskningsvirksomhed og udnyttelse af viden 
og teknik i erhvervslivet. De fleste ser ud til at være klar over betydningen 
af at investere i forskning og udvikling, som har til formål at fremme ny
skabelse i industrien. Samtidig står det helt klart, at en sådan investering 
alene ikke er nok. For at øget viden skal kunne forbedre erhvervslivets 
konkurrenceevne, må man sikre tilførsel af viden fra forskningsinstanseme 
til virksomhederne. Her spiller efteruddannelse og omskoling en hoved
rolle - en rolle, som bedst varetages med et intensivt samarbejde mellem 
erhvervsliv og skole.

Man kan ikke længere betragte uddannelse som uddannelse én gang 
for alle; derimod må hovedvægten lægges på at gøre det enkelte individ 
bedst mulig i stand til at tilegne sig ny viden og teknik og siden udnytte 
den i sit arbejde. I en tid med mange tekniske nyheder bliver uddannelser 
meget hurtigt forældede - helt op til 7% om året.

I en ændret verden, som bærer præg af samarbejde og kontakt mellem 
nationer, men også af konkurrence, er det vigtigere end næsten alt andet 
for hvert enkelt land at lægge vægt på medborgernes uddannelse. Her er 
kvaliteten det vigtigste. Uddannelse er grundlaget for alle fremskridt. Den 
er det mest effektive våben i kampen mod arbejdsløshed og til at opbygge 
et stærkt erhvervsliv, som præges af fleksibilitet og tilpasningsevne.

Nordisk samarbejdsminister Flemming Kofod-Svendsen (KRF): Hr. præ
sident! Den høje og stadig stigende arbejdsløshed er det alt overskyggende 
problem i Europa i dag både menneskeligt, moralsk og økonomisk. Der er 
stor risiko for, at der skabes dybe sociale skel mellem beskæftigede og ar
bejdsløse, og at stadig flere aldrig får en reel mulighed for at komme ind 
på arbejdsmarkedet. Der er ingen hurtige løsninger på de store økono
miske problemer. Her og nu er udfordringen at spænde udviklingen gen-
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nem iværksættelse af konkrete initiativer, der kan fremme vækst og be
skæftigelse også på kort sigt.

Også de nordiske lande må hver især tage konkrete initiativer, der kan 
bidrage til at genskabe investorernes tillid, så der på denne måde skabes 
arbejdspladser, og effekten bliver langt større, hvis vi handler på samme 
tid. Samtidig kan det enkelte lands initiativer inspirere andre lande til nye 
initiativer. Det gælder ikke mindst her i de nordiske lande, hvor vi jo  i 
mange henseender har de samme traditioner og strukturer eksempelvis 
med hensyn til arbejdsmarked og beskatning.

I Danmark er vi i fuld gang med at gøre arbejdsmarkedet mere fleksi
belt både ved hjælp af rotations- og orlovsordninger og ved at sørge for 
øget efteruddannelse af den eksisterende arbejdskraft. Desuden har vi 
foretaget en omlægning af skattesystemet i retning af øget beskatning på 
forbrug af naturressourcer og mindre beskatning af arbejdskraften. Ar
bejdskraften skal jo netop danne udgangspunkt for fornyet økonomisk 
vækst, hvorimod misbruget af naturen skal reduceres.

Som bekendt tager Den Europæiske Unions vækstinitiativer udgangs
punkt i konklusionerne fra Det Europæiske Råd i Edinburgh i december, 
der både omfatter nationale initiativer og fællesskabsinitiativer. Det blev så 
i april fulgt op af en vækstpakke og en række konklusioner i Ecofinrådet 
samt møde med EFTA-landene. Ved Det Europæiske Råds møde i Køben
havn i juni blev fællesskabsinitiativerne udvidet. Den midlertidige lånefa
cilitet under Den Europæiske Investeringsbank blev således forhøjet fra 5 
til 8 mia. ecu, og Det Europæiske Råd besluttede samtidig at udvide an
vendelsesområdet til f.eks. byfornyelse.

Som bekendt var det også ved Det Europæiske Råd i København, at 
Komnmissionens formand Jacques Delors redegjorde for 8 områder med 
mulighed for vækst og beskæftigelse på mellemlang sigt som oplæg til 
Kommissionens hvidbog. Næsten alle EF-landene har afleveret deres bi
drag.

I det danske bidrag fremstår det centralt, at det overordnede mål for 
fællesskabet, det er at skabe en bæredygtig udvikling, der både respekterer 
miljøet og høj beskæftigelse. Det vil i praksis kræve, at jobskabelse både på 
kort og lang sigt skal gå hånd i hånd med økonomisk og miljømæssig an
svarlighed.

Herudover lægger vi vægt på, at der skabes de bedst mulige rammebe
tingelser for virksomhederne både i form af en stadig mere liberal verdens
handel og et velfungerende indre marked. Det er afgørende, at Uruguay- 
runden afsluttes i år.

Øget fleksibilitet på arbejdsmarkedet bør være et andet væsentligt ele
ment, som jeg tidligere har været inde på, og som det er tilfældet i Dan
mark så vel som i andre nordiske lande bør det også på fællesskabsplan 
ske under hensyntagen til den enkelte borgers sociale sikkerhed.

Ved slutningen af året skal Den Europæiske Union fastlægge de over
ordnede retningslinier for den økonomiske politik i Unionen. Betragtnin
gerne omkring vækst og beskæftigelse bør indgå som et væsentligt element 
i retningslinjerne, som det også fremgår af Københavnkonklusioneme. Alle
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lande må forberede sig bedst muligt op til mødet mellem Den Europæiske 
Union og EFTA-landenes økonomi- og finansministre den 14. december.

Jeg er glad for, at vi i april iværksatte en proces, som nu bliver fulgt op, 
og jeg ser frem til, at vi også her kan give nordiske impulser. Jeg mener, at 
netop i Norden må vi bruge det gode samarbejde, vi har, for at vi i fælles
skab får flere i arbejde.

Elver Jonsson (fp): Herr president! Den våg av arbetslöshet som flertalet 
länder i Europa lever med har med stor kraft sköljt in över Norden. Den 
ökade arbetslöshet som tog fart i Sverige 1990 har fortsatt att nu stiga till 
för oss oacceptabla nivåer. Utvecklingen är likartad i Norge och Island. 
Danmark, som under lång tid brottats med hög arbetslöshet, har en relativt 
sett mer oförändrad situation, medan Finland drabbats hårdast med en 
öppen arbetslöshet kring 20%. I statsministrarnas uttalande i måndags pe
kar man på några vitala områden som är en förutsättning för hög syssel
sättning och därmed fortsatt välfärd.

Ekonomiska utskottet lyckades komma fram till en enad ståndpunkt 
angående medlemsforslagen om åtgärder mot arbetslösheten. Alla parti
grupper i ekonomiska utskottet var eniga om behovet av ökade satsningar 
på forskning, utveckling och utbildningsinsatser. Utskottet understryker 
också de nordiska ländernas beroende av internationell handel och att det 
därför är väsentligt att regeringen medverkar till ett positivt resultat i 
GATT-förhandlingama.

I en OECD-rapport betonas vikten av att den ekonomiska politiken är 
så trovärdig att aktörerna på marknaden blir villiga att acceptera struktu
rella förändringar. Strävan bör vara att underlätta bildandet av nya företag 
och skapa nya jobb, särskilt i de länder där nästan alla nya jobb under de 
senare årtiondena skapats i den offentliga sektom, sägs det i rapporten.

Men i samma rapport påstås också att framgång med strukturanpass
ning bara kan uppnås på grundval av solidaritet med och stöd för den som 
slås ut. OECD varnar för en hög och bestående arbetslöshet och de sociala 
konsekvenser en sådan medför. Därför måste arbetsmarknadspolitiken in
riktas på både social rättvisa och en effektiv arbetsmarknad som på sikt 
bidrar till högre sysselsättning och levnadsstandard.

I mittengruppens förslag påpekas att EES-avtalet ger möjligheter och 
förutsättningar för ett ökat samarbete på företagsnivå över gränserna. De 
nordiska länderna bör gå längre än att bara stödja detta. Medverkan i den 
inre marknaden genom EES-avtalet innebär att olika hinder för småföreta
gen att verka över gränserna avlägsnas. Det är angeläget att företagen 
verkligen kan dra nytta av dessa nya möjligheter.

Genom att ge möjligheter till finansiering av projekt av nordiskt intresse 
kan speciellt de små och medelstora exportföretagen gynnas.

Herr president! Att vara utan meningsfull sysselsättning är ofta en tra
gedi för den enskilde och en stor påfrestning för hela samhället, både eko
nomiskt och socialt. Enorma resurser går till spillo om människor inte får
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arbeta. Därför är det nödvändigt att vi i Norden anstränger oss ännu mer 
för att upprätthålla en god arbetslinje.

Vi är ganska överens om analysen av hur det står till. Om den allmänna 
inriktningen av målen är vi också i stort sett ense, vilket t.ex. innebär att 
arbetslinjen skall hävdas.

Vi har som politiker att hantera både det långa och det korta perspekti
vet. I det korta perspektivet gäller det att hävda en rad aktiva arbetsmark- 
nadspolitiska insatser, där tyngdpunkten måste ligga på förberedelse för 
att kunna vara användbar i en uppåtgående konjunktur.

Vår uppgift är att ge förutsättningar för en nordisk arbetsmarknad att 
fylla sin roll att ge ekonomiskt underlag för en samhällelig välfärd med 
hög sysselsättning och utveckling av positiva mänskliga värden.

Vi lever i ett mycket större sammanhang än vad vi gjorde för några de
cennier sedan. Häri ligger stora möjligheter till samarbete med vårt närom
råde och stora delar av Europa. I en sådan allmän strävan bör alla Nordens 
länder finnas med. Men det förutsätter att politiken står på tre stadiga ben:
1. en aktiv arbetsmarknadspolitik, 2. en positiv näringspolitik och 3. sunda 
statsfinanser.

Dessa tre fundament, herr president, är grundläggande om vi skall vara 
rustade för både utveckling och välfärd. I det uppdraget har vi som parla
mentariker ett gemensamt ansvar.

Anker Jørgensen (S): Hr. præsident! Statsministrene præsenterede forle
den dag - jeg tror, det var i mandags - en plan, om jeg så må sige, til bed
ring af sysselsætningen. Det var en plan, som også blev meddelt til Præsi
diet og til udvalgsformændene.

Jeg vil gerne sige generelt - prøv selv at læse den - at jeg synes, den sim
pelt hen ikke siger noget, der virkelig kan overbevise ret mange mennesker 
om, at de forslag, som statsministrene nævner, vil bedre sysselsætningen. 
Det er for svagt, det er for uklart, det er for teoretisk. Der er for meget al
mindelig abstrakt økonomisk snak i dét, som statsministrene har lagt frem.

Hvad er det lidt mere konkret? Jo, statsministrene vil have mere frihan
del. Jamen det er udmærket, men det er jo ikke sikkert, at det giver flere 
job.

Man vil have strukturændringer i erhvervslivet. Det er godt på lang 
sigt, men på kort sigt kan det godt være, at det betyder flere arbejdsløse - 
men ellers rigtigt.

Man vil have en skattepolitik, der støtter erhvervslivet, for det kan 
fremme investeringerne. Ja, måske, men vi har set masser af eksempler på, 
at skattelettelser for erhvervslivet ikke er blevet omsat til nye investering
er.

Man vil have mere uddannelse. Jamen det er helt i orden. Det ønsker vi 
også, men tilbage bliver bare, at uddannelse ikke i sig selv skaber så for
færdelig mange job - eller måske slet ikke nogen.

Så står der minsandten også i det, som statsministrene har udsendt, at 
de arbejdsløse skal tage de job, de får tilbudt. Jeg synes, det er en temmelig
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overflødig bemærkning, når man ved, hvor mange arbejdsløse der er, og 
hvor mange job der faktisk er i forhold til antallet af arbejdsløse, men all 
right.

Endvidere står der noget om miljø, og det er nok det mest positive, men 
igen mangler der lidt konkret om, hvad det er, man skal sætte ind på miljø
politikkens område.

Det er derfor, jeg må sige, at der er fornuftige betragtninger i det, men 
ikke noget, der er tilstrækkelig stærkt til, at vi kan bruge det til bare delvis 
at løse arbejdsløshedsproblemet.

Endelig vil jeg gøre opmærksom på, at der ikke står noget om den of
fentlige sektor i det, som statsministrene lægger op til, og der synes i hele 
diskussionen om sysselsætningen at være en angst for at beskæftige sig 
med den offentlige sektor. I virkeligheden er man nærmest så forsigtig
peteragtig, at det er uhyggeligt. Jeg er helt sikker på, at den megen spare- 
snak, den megen nedskæring af den offentlige sektor er om ikke den af
gørende, så en af årsagerne til, at vi har større arbejdsløshed i dag, end vi 
ville have haft, hvis ikke man alle lande rundt havde så travlt med at 
skære og spare i den offentlige sektor. Jeg tror, at det, der er galt, ikke er, at 
man vil markedsøkonomi, men derimod at man tilbeder markedsøkono
mien, som om den var et vidunderligt instrument, der kunne løse alle pro
blemer. Jeg tror, at markedsøkonomi er det bedst tænkelige, men samtidig 
noget, der absolut forudsætter en stærk offentlig sektor, en slags offentligt 
input i det private erhvervsliv på mange forskellige måder. Det er det, der 
kan gøre, at vi kan få lidt mere hold på beskæftigelsen og i øvrigt have et 
samfund, der er mere tiltalende, end hvis det alene var markedsøkonomi 
og kapitalisme, der skulle være det afgørende.

Alt imens man taler på denne måde, bliver der flere langtidsledige, og 
de unge får mere og mere apati over for det begreb at arbejde. Man skriver 
i statsministrenes pressemeddelelse, der dog er på 4 sider, at man nok ikke 
kan løse problemerne i Danmark, men man siger positivt, at man skal gøre 
meget f.eks. i Danmark eller i de enkelte lande. Jamen det er rigtigt, og så 
skal man gøre det i samarbejde i Norden. Det er også rigtigt, og så skal 
man gøre det i samarbejde med Europa, og det vil nu i første omgang sige 
det nuværende EF. Alle disse ting er rigtige, men må man have noget ind
hold i det, man vil foreslå, og det må koordineres, og vi starter ikke her i 
Nordisk Råd med noget, der kan være positivt og opbyggende for en så
dan udvikling.

Der er nok noget om, at den konjunktur, vi har, som jo er et resultat af 
et liberalistisk økonomisk samfund, har betydning. Jeg tror ikke, man kan 
undgå konjunktursvingninger, men disse konjunktursvingninger er ikke 
noget naturgivet. De kan på samme måde, som de er kommet til, også 
drejes væk, og det kan man, hvis man har en politik, der er aktiv, som hel
ler ikke er bange for også at anvende den offentlige sektor, og hvis det sker 
koordineret, og hvis mange lande gør det i fællesskab.

Det, jeg frygter, er, at mens græsset gror, dør horsemor, som vi siger på 
dansk. Jeg tror faktisk, der er en risiko for, at meget af det, der skete i 
1930'em e - det er længe siden, og mange har glemt det - kan gentage sig,
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og så bliver det de ekstreme grupper - Hitler mindes vi vel - der kommer 
til at præge tingene lidt for stærkt eller positivt. Roosevelt i USA, Stauning 
i Danmark, og hvad de nu hedder rundt omkring, gjorde det positivt, men 
man var nede i så dyb en krise, fordi man greb for sent ind, og det synes 
jeg var et stort problem.

Jeg vil slutte med at sige: Flere investeringer i den offentlige sektor er 
ganske simpelt nødvendigt, ikke som den eneste løsning, men som et alde
les vigtigt instrument og som led i en samlet politik. Jeg synes også, man 
skulle lytte lidt mere til den nordiske fagbevægelse, der har fremsat en 
række forslag - de er såmænd også lidt forsigtige, men er dog bedre end 
meget af det, vi har hørt her i den nordiske diskussion.

Jeg vil til slut sige, at det er positivt, at det økonomiske udvalg har sagt: 
Regeringerne må nu komme med forslag, der skal behandles på næste ses
sion, og de må komme inden udgangen af januar, således at partigrupper
ne har mulighed for at diskutere disse forslag, så vi er lidt mere forberedt 
og kan handle lidt mere konkret, når vi mødes igen, altså i marts måned på 
den næste session.

H jörleifur Guttormsson (Ab): Hr. præsident! Jeg må sige, at jeg er enig i 
det, som hr. Anker Jørgensen anfører her, når han vurderer de meldinger, 
som foreligger fra de nordiske statsministre angående beskæftigelsen og 
arbejdsmarkedet. Det er ganske svage formuleringer, der er dér, og de 
hjælper meget lidt i den situation, vi er i.

Jeg er også enig med hr. Anker Jørgensen i de vurderinger, han har 
fremført her angående muligheden for at styre økonomien, til trods for at 
vi bruger markedsøkonomi som grundlag; det gælder ikke mindst den of
fentlige sektor.

Men det, jeg savner, er en mere resolut støtte fra den socialdemokra
tiske partigruppe, fra de socialdemokrater, som bl.a. sidder i Økonomisk 
Udvalg, til de synspunkter, som hr. Anker Jørgensen har fremmet her. 
Disse synspunkter har man hørt i de indlæg, der er kommet fra vor parti
gruppe. Venstresocialisterne giver jo netop udtryk for, at man skal bruge 
den offentlige sektor også i denne sammenhæng, og det foreligger der 
forslag om, men de har ikke fået støtte fra socialdemokratisk side ved 
udarbejdelsen af de forslag, som foreligger fra Økonomisk Udvalg.

Det vil jeg gerne høre nogle forklaringer på fra hr. Anker Jørgensens si
de.

Anker Jørgensen (S): Hr. præsident! Jeg vil sige, at jeg selvfølgelig takker 
for tilslutningen, men jeg vil gerne tilføje, at jeg tror, at vi gør et par fejl alle 
sammen. Den ene fejl er, at vi vil have mere og mere internationalt sam
arbejde, men at vi er ikke i stand til at formulere en økonomisk og beskæf
tigelsesfremmende politik at putte ind i dette samarbejde. Guttormsson vil 
hel masse gode ting - det meste af det i hvert fald kan jeg godt billige - men 
vil ikke være med i den nødvendige internationale koordinering, for at det
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kan virke. Andre vil have alt muligt internationalt samarbejde og vil ikke 
rigtig tilstrækkeligt, efter min mening, med det. Det er fejlen!

Elver Jonsson (fp): Herr president! Anker Jørgensen sade att tyngdpunk
ten i statsministrarnas uttalande för mycket låg på ekonomi och frihandel, 
men jag vill påminna om att det där också finns avsnitt om vikten av att 
bekämpa långtidsarbetslösheten. Men det som jag, herr president, främst 
lade märke till och som inte får stå oemotsagt var att Anker Jørgensen me
nade att utbildning inte skapar så många jobb. Nej, inte kortsiktigt, men 
det är oerhört viktigt att utbildningsområdet prioriteras i en lågkonjunk
tur, eftersom människor då kan bli rustade för att ta jobb när konjunkturen 
stiger.

Vi har i Sverige många gånger upplevt att det uppstått s.k. flaskhalsar, 
där det funnits lediga jobb men inga som varit rustade för uppgifterna. 
Därför är utbildningsinsatserna så oerhört viktiga under lågkonjunkturen.

Det är inte heller en enda insats som det gäller utan en kombination av 
insatser. Jag talade om en aktiv arbetsmarknadspolitik, om en sund nä
ringspolitik och om statsfinanser i balans. Det behövs alltså, Anker Jørgen
sen, ett helt batteri av insatser för att trygga jobb och framtida välfärd.

A nker Jørgensen (S): Hr. præsident! Det er rigtigt, at en uddannelsespoli
tik er uhyre vigtig, og det understregede jeg jo også. Jeg er bare lidt usikker 
med hensyn til, om det går tilstrækkelig hurtigt, inden den store katastrofe 
måske indtræder. Det kan være det, der er afgørende for, at vi får en rigtig 
beskæftigelsespolitik. Men ellers er uddannelsespolitiken en af de positive 
ting i det, der er sagt og skrevet indtil nu.

Gammelgaard (KF): Hr. præsident! Repræsentanten for den venstresocia
listiske gruppe, hr. Hjörleifur Guttormsson, erklærede sig enig med hr. 
Anker Jørgensen. Det forstår jeg godt, for det, hr. Anker Jørgensen sagde, 
var jo venstresocialistisk politik.

Hr. Anker Jørgensen angreb for det første sin egen statsminister og 
sagde, at den udtalelse, som statsministrene var kommet med, ikke var til
fredsstillende på en række konkrete punkter. Det er meget bemærkelses
værdigt, at hr. Anker Jørgensen er uenig med sin egen statsminister.

Men for det andet sagde hr. Anker Jørgensen som et meget centralt 
punkt, at det afgørende i kampen mod arbejdsløsheden var, at man skulle 
udvide den offentlige sektor, man skulle ansætte flere i den offentlige sek
tor. Jeg ved godt, at hr. Anker Jørgensen selv har visse erfaringer på det 
punkt, men det medfører jo da i hvert fald større offentlige udgifter og 
dermed større skatter, større omkostninger for virksomhederne og for den 
enkelte. Og hvis der er noget, der bidrager til arbejdsløshed, så er det i 
hvert fald større skatter og en større offentlig sektor.
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Vi skal den modsatte vej. Det var god venstresocialistisk politik, vi 
hørte her, og et interessant socialdemokratisk angreb på en socialdemokra
tisk statsminister. Det har rådet mærket sig.

Anker Jørgensen (S): Hr. præsident! Det var venstresocialistisk politik, 
blev der sagt. Jeg mener faktisk, det var god socialdemokratisk politik. Det 
er det, jeg ønsker: at den offentlige sektor skal spille en større rolle, end 
den, alle de konservative ønsker at den skal spille. Og jeg lover hr. Gam- 
melgaard, at flere og flere økonomer - selv om jeg ikke uden videre tilbe
der økonomer, for de siger mange luftige ting - så er der flere og flere øko
nomer, der begynder ude i det fjerne, i OECD osv., at sige fornuftige ting 
omkring dette. Og det er noget i retning af dette: Man skal ikke underken
de betydningen af den offentlige sektor, hvis det skal lykkes at skabe bare 
nogenlunde god beskæftigelse. Så det er OECD-politik, i hvert fald et styk
ke ad vejen, og det er i hvert fald socialdemokratisk politik.

Om mine synspunkter gik ud på også at kritisere min statsminister? 
Jamen det er jo forfærdeligt! Det kunne jo da være, at det var en kritik af 
det samlede produkt fra fem regeringer, hvor der måske er for meget 
Gammelgaard og for lidt af noget andet - som f.eks. de synspunkter, jeg 
står for. Det kunne være det, der egentlig ligger i kritikken.

Nordisk samarbetsminister Norrback (SFP): Värderade president! Det 
finns ingen anledning att nedvärdera vare sig den offentliga eller privata 
sektom, båda behövs. Men det är bara med en god ekonomi som vi har 
möjlighet att upprätthålla full sysselsättning.

Den finska ekonomin har råkat i djupa svårigheter under de senaste 
åren som vi vet. Totalproduktionen ligger nu ca 15 procent lägre än i bör
jan av 1990, de disponibla inkomsterna har sjunkit med en femtedel, ar
betslösheten har stigit till närmare 19 procent. Dessutom har recessionen 
framkallat ökande underskott i den offentliga ekonomin. Den finska eko
nomin är alltså i kris, men det finns positiva tecken, såsom den snabbt för
bättrande yttre balansen.

Orsakerna till läget är många: den branta nedgången i östhandeln, den 
utdragna recessionen i OECD-området och de höga räntorna på de inter
nationella kapitalmarknaderna. Av inhemska orsaker har den största varit 
misslyckandet i den ekonomiska politiken i slutet av 80-talet, då högkon
junkturen inte kunde hållas i styr. Kreditmarknadema blev liberaliserade i 
en tid, då de reella lånekostnaderna efter skatt var låga eller rentav negati
va.

Våra problem är både strukturella och konjunkturbetonade.
Mot bakgrund av denna problemhärva kan det inte finnas någon 

kungsväg tillbaka till forna lyckodagar.
Den finska ekonomiska politiken grundar sig på tre viktiga beståndsde

lar: satsningar på en exportledd tillväxt, återhållsamhet i statens utgifts
politik och strukturreformer för att öka ekonomins effektivitet.
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En viktig etapp i kampen för bestående tillväxt och bättre sysselsättning 
har varit brytandet av den lånespiral som både den offentliga ekonomin 
och hela samhället har hamnat i. Detta har förutsatt att konkurrenskraften i 
den öppna sektom återställts. Detta har vi åstadkommit med god margi
nal.

Framgången i minskandet av de offentliga utgifterna och finansiella 
underskotten har däremot inte varit lika stor.

Utvecklandet av ekonomin på lång sikt kräver även andra strukturella 
åtgärder. Subventionerna måste minskas. Kapitalbeskattningen har ut
vecklats i syfte att förbättra företagens finansiella struktur och effektivera 
kapitalmarknaden. Övergången till mervärdeskatt sker 1994. Konkurrens
politiken har skärpts. Flexibiliteten på arbetsmarknaden måste öka: företa
gen har nu möjlighet att anställa unga personer till lägre lön än avtalslön, 
men uppmärksamhet måste också ägnas omskolningen av arbetskraft. I 
det avseendet instämmer jag i vad tidigare talare har sagt.

En strategi som väsentligen är baserad på strukturella åtgärder resulte
rar i varaktiga förbättringar, men det tar en ganska lång tid innan resulta
ten blir synliga. Denna linje måste effektiveras med mera direkta åtgärder 
av typ tidigareläggning av offentliga investeringar, stöd till arbetsintensiva 
reparationsarbeten eller ytterligare arbetsmarknads- och utbildningspoli- 
tiska åtgärder. Att dämpa den skärpta beskattningen är nödvändigt också 
för nästa år.

Förbättrandet av verksamhetsförutsättningama för små och medelstora 
företag är av största betydelse. Tyngdpunkten i företagsstödet förflyttas 
mer än tidigare till utvecklandet av dessa företag; till deras exportverk
samhet, finansiering av forskning och produktutveckling samt riskkapital
finansiering.

Möjligheter till stora allmänna expansiva satsningar inom finanspoliti
ken är däremot obefintliga. De bästa och mest bestående resultaten uppnås 
genom en politik, som leder till att räntenivån fortsätter att sjunka. Bäst får 
man räntenivån ned genom en sådan finanspolitik som hejdar statens 
skuldsättning. Ett visst utrymme har dock skapats genom den markanta 
förbättringen i bytesbalansen.

Med tanke på den finska ekonomisk-politiska problemställningen fäster 
vi stor vikt och stora förväntningar på vitbokens behandlande i Bryssel i 
december. Det råder en ekonomisk kris i hela Europa, och gemensamma 
lösningar måste sökas; enskilda länder har svårt att komma ur krisen på 
egen hand.

Värderade president! Några patentlösningar ur den ekonomiska krisen 
eller för arbetslöshetsproblemen finns inte. Om sådana lösningar hade 
funnits, hade vi varit ute ur krisen redan nu. Det behövs flexibilitet och ny
tänkande på alla områden. Fasthållandet vid gamla föråldrade strukturer 
inom arbetsmarknaden och inom det politiska livet är bara ägnade att för
dröja den förnyelse av arbetslivet och den ekonomiska politik som vi står 
inför.
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Sundstein (Fkfl): Hr. præsident! Som alle talere allerede har sagt, er ar
bejdsløsheden den største svøbe i alle vore lande. Den er et nationalt 
problem, et nordisk problem og et globalt problem. Den er sandsynligvis et 
symptom på en økonomisk politik og en både økonomisk og politisk ud
vikling i efterkrigstiden, der har spillet fallit. Spørgsmålet er, om vi ikke 
inden for det næste årti skal forvente det store, globale økonomiske jord
skælv, hvis ikke forudsætningerne og samfundsstrukturerne ændres.

Det er blevet sagt flere gange også i dag, at problemet vedrørende be
skæftigelsen ikke kan løses nationalt, heller ikke blot i nordisk sammen
hæng, men at det må gøres i europæisk og global sammenhæng. Dette er 
kun delvis rigtigt. Ligesom de enkelte husholdninger opbygger et land, 
opbygger de enkelte lande en større region.

Jeg repræsenterer et meget lille land, som for 5-6 år siden ikke havde 
nogen arbejdsløshed overhovedet; tværtimod var vi nødt til at indføre ar
bejdskraft udefra - noget, som også forøgede omkostningsniveauet i sam
fundet.

Da den gyldne tid ebbede ud, foretog vi en udredning af forholdet mel
lem omkostningerne, særlig lønomkostningerne, og skattetrykket og de of
fentlige udgifter. Resultatet af denne udredning fra 1990 var, at for vores 
samfund ville en løn- og omkostningssænkning sammen med en skatte
sænkning skabe et helt nyt grundlag for økonomisk vækst, vel at mærke en 
vækst på et sundere grundlag, end den tidligere overophedede inflatoriske 
vækst byggede på. Desværre var der ikke tilstrækkelig politisk vilje til at 
gennemføre udredningens råd. Hvis vi dengang havde gjort det, ville me
get have set anderledes ud i vores land i dag. Nu er arbejdsløsheden 
20 pct.

Vi har set økonomiske kollapser i flere lande, og mange regeringer har 
været nødt til at foretage redningsaktioner for finanssektoren. Hvis bank
væsenet bryder totalt sammen, vil arbejdsløsheden blive langt større, end 
tilfældet endnu er. Det er derfor også meget vigtigt at bevare en sundt fun
gerende finanssektor.

Nationalt er det nødvendigt i mange af industrilandene at gennemføre 
tiltag, som siden vil brede sig positivt til andre lande, og disse tiltag må 
bl.a. være:

1) Omkostningsniveauet, særlig lønningerne, må ned.
2) De direkte personskatter må tilsvarende nedsættes.
3) Selskabsskatterne må i flere lande nedbringes.
4) Den offentlige sektor må billiggøres og budgetunderskuddene ned

bringes.
5) Arbejdsmarkedets parter må med i gennemførelsen af tiltagene, og 

der må løses op for de stramme faggrænser på arbejdsmarkedet.
Jeg tilslutter mig økonomisk udvalgs forslag til rekommandation ved

rørende dette store problem og håber, at man vil belyse alle aspekter, og at 
resultatet vil være nogle virkelig brugbare tiltag.
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Birgitta Dahl (s): Herr president! I två medlemsförslag från den socialde
mokratiska gruppen i Nordiska rådet, nr 1034 och 1036, tar vi upp möjlig
heterna till gemensamma satsningar på nya energi- och transportsystem 
som är miljövänliga både här i Norden och i grannområdena som viktiga 
inslag i kampen för att pressa ner arbetslösheten och förbättra våra eko
nomier.

Bakgrunden är naturligtvis också den utomordentligt allvarliga situa
tionen när det gäller hälsa och miljö i våra länder och ännu mer i närområ
dena. Vi kommer senare i dag att diskutera insatser för att göra det möjligt 
att avhjälpa de värsta bristerna i kämkraftanläggningar på andra sidan 
Östersjön. Men de åtgärder som nu görs och som för varje enskild reaktor 
kostar 250 miljoner kronor är ändå bara ett litet steg på vägen. På ett 
mycket stort antal anläggningar behövs insatser i målngmiljardklassen.

Vi har i medlemsförslaget 1034 väckt frågan, om det inte vore lika bra 
att gå direkt på att satsa resurserna i alternativ till kärnkraften och de 
mycket dåliga anläggningar på andra sidan Östersjön som använder olje- 
skiffer och kol och försöka bygga upp ett nytt, miljövänligt och resurssnålt 
energisystem. Ett sådant modernt och effektivt energisystem skulle dess
utom ha avgörande betydelse för att förbättra ekonomin och enskilda 
människors liv i våra grannländer. De energisystem som finns är föråldra
de, illa underhållna och ytterst ineffektiva. Det innebär att förlusterna och 
inte bara miljöförstöringen blir mycket stora. Bristen på el, energi och 
bränsle har allvarliga effekter på de här ländernas ekonomi, produktion, 
transportsystem och sysselsättning och drabbar människorna hårt i deras 
vardag. Därför skulle ett nytt, miljövänligt och effektivt energisystem be
tyda mycket för att förbättra ekonomin och livssituationen.

Också i våra nordiska länder behöver vi förnya våra energisystem för 
att komma bort från vårt beroende av kol och olja och för att kunna av
veckla kärnkraften. Vi behöver alltså själva satsa mer på hushållning och 
föm ybar energi.

Vårt mål är att satsa på en effektivisering och förnyelse av energisyste
men i våra egna länder och i närområdet med sikte på att åstadkomma en 
radikal förbättring av både miljö och ekonomi i hela regionen.

Basen i ett sådant framtida system bör naturligtvis vara effektivisering 
och fömybar energi. I vår region är biobränslen och vattenkraft de vikti
gaste fömybara energikällorna, men även vind och sol kan spela en stor 
roll. I ett system med fullständig källsortering, som vi bör eftersträva, är 
det torra avfallet ett rent, inhemskt bränsle, som bör tillvaratas. Dessutom 
bör naturgasen spela en viktig roll i ett övergångsskede för att vi snabbt 
skall kunna komma bort från olja, kol och uran. Då bör naturgasen använ
das på sådant sätt att den inte tränger ut de fömybara alternativen. Det 
går, om man bara vill och anstränger sig. I dagens situation behöver vi ut
nyttja båda. De nordiska arbetarrörelsernas samarbetskommitté SAMAK 
har föreslagit att gasnäten skall knytas samman genom en gasledning från 
Norge till södra Finland och Baltikum och att de nordiska, västeuropeiska 
och nordliga eldistributionsnäten knyts samman efter modell av Nordel 
och att resurser för stöd till energibesparande investeringar skapas.
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Det här kräver självfallet stora insatser, men vi menar att det är riktigt i 
en tid av stor arbetslöshet att göra sådana investeringar för framtiden och 
att vi måste engagera internationella finansinstitut såsom Nordiska inves
teringsbanken, Europeiska utvecklingsbanken och Världsbanken i de här 
projekten - de deltar ju redan i Östersjösamarbetet.

De här förslagen har nu till vår glädje fått stort stöd i remissomgången. 
Både miljöutskottet och ekonomiska utskottet har behandlat dem välvilligt 
och enhälligt tillstyrkt dem. Dessutom har ekonomiska utskottet och miljö
utskottet haft ett första gemensamt sammanträde och inlett ett samarbete 
kring de här frågorna, som är mycket positivt. Det är ingen tvekan, herr 
president, att detta är en av de viktigaste frågorna för den här sessionen 
och för kommande sessioner. De beslut om kämkraftsavveckling som har 
fattats vid centerstämman och den socialdemokratiska partikongressen i 
Sverige och det välkomna finska beslutet att säga nej till en femte reaktor 
har dessutom öppnat nya vägar för att äntligen förverkliga projekt som har 
diskuterats länge. De allt fler problemen i de åldrande svenska reaktorerna 
och de svensk-danska diskussionerna om att stänga reaktorer och minska 
kolanvändningen ytterligare pekar på behovet av arbete med de här 
frågorna. Jag vill därför säga att tiden är inne för att konstruktivt samar
bete kring de här frågorna.

Ändringar i m edlem slistan
Det anmäldes att Wiggo Komstedt ersatts av Göthe Knutson och att Arne 
Andersson ersatts av Filip Fridolfsson för resten av sessionen.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.

Rossi (Kesk.): Herr president! Jag vill ta upp ungdomsarbetslösheten, som 
är en av de svåraste frågorna för vanliga människor eftersom den kan leda 
-till utslagning i samhället. Det är dags att fundera över om vi betraktar 
ungdomsarbetslösheten som en del av den allmänna arbetslösheten eller 
om vi vill minska och lätta upp den ekonomiska, sociala och samhälleliga 
press som ungdomarna utsätts för. Jag anser att vi inte får lägga oss platta 
inför ungdomsarbetslösheten utan den måste omprioriteras och betraktas 
som en av de viktigaste nordiska angelägenheterna.

Man har gjort flera utredningar i Norden över sysselsättningen av ung
domen, men effektiva åtgärder för att avhjälpa problemet har vi inte hittat. 
Genom flexibel lönesättning har Finlands regering försökt skapa nya ar
betstillfällen för unga så att de kommer med i arbetslivet. I dag leder det 
stela systemet utan tvekan till att vi håller på att få en hel generation som 
går och stämplar. Ansvaret för detta ligger hos fackföreningsrörelsen som 
så hårt håller fast vid de förmåner som man en gång förhandlat sig till.

När det gäller unga måste vi enligt min mening lätta upp de stela ar- 
betsmarknadsavtalen, som är ett hinder om någon vill anställa unga på 
mera flexibla villkor. Det nuvarande praktikantsystemet måste utvecklas.
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Nu blir många unga helt utan arbets- eller praktikplats, när den obligato
riska praktiken som ingår i yrkesutbildningen uteblir och yrkesexamen 
uppskjuts.

Och vi måste bli av med det nuvarande systemet där man inte behöver 
uträtta något för sin arbetslöshetsersättning. Jag anser att man inte skall be
tala ersättning till friska, arbetsföra människor som någon självklarhet. Det 
kan inte vara rätt att en stor del av befolkningen kan gå sysslolösa som 
samhället betalar utan att kräva någon motprestation.

För att få arbetslöshetsersättning tycker jag att man skall förutsätta 
samhällstjänst åtminstone av de yngre generationerna, exempelvis till och 
med 21 år. Vi har ett solidariskt ansvar för dem.

Samhällstjänst kunde bestå av några timmars arbete inom den offentli
ga sektom eller i näringslivet. På det sättet skulle de unga arbetslösa lättare 
komma in i arbetslivet och samtidigt minskar faran för utslagning. Det är 
verkligen inte fråga om att man utsuger de unga utan vi skulle hjälpa dem 
till arbetslivet.

Herr president! Nordiska ministerrådet måste omedelbart utarbeta en 
nordisk sysselsättningsplan för unga med en radikal målsättning som ly
der: varje ung person måste garanteras antingen ett arbete, en praktikplats 
eller en utbildningsplats.

Anders Talleraas (H): Hr. president! Den altfor høye arbeidsledigheten i 
hele Norden og i hele Europa er en kraftig utfordring for våre miljøer, 
myndigheter og befolkningen som helhet. I dag ser det ut til å være et me
get langsiktig mål å komme tilbake til "de gode, gamle dager" på 60-tallet, 
da arbeid til alle så å si var en naturgitt del av folkets hverdag.

I dag er det omvendt: Ungdomsarbeidsledigheten er dramatisk høy i 
mange av våre land. Langtidsvirkningene for unge mennesker ved å møte 
et arbeidsliv som ikke har bruk for deres innsats og engasjement, kan bli 
dramatiske.

Derfor er det så nødvendig fortsatt å satse sterkt på utdanning. Grense
ne må åpnes, den gjensidige godkjenning av utdannelse må gjennomføres - 
særlig her i Norden - og viktige infrastrukturinvesteringer må gjennom
føres for å stimulere veksten.

Vi har også mer å lære når det gjelder utvikling av lærlingordninger. 
Særlig må det utvikles nye "inngangsordninger" til arbeidslivet for unge - 
uten at jeg har noen oppskrift på det. Dette er ett av de områdene det må 
jobbes ganske intenst videre med for å finne bedre løsninger enn det vi har 
i dag. Men noen hovedlinjer må vi ha klart for oss i dette arbeidet:

Arbeidsledigheten og dens løsninger krever mer samarbeid nasjonalt 
og internasjonalt. Det er ikke mindre samarbeid vi trenger, men mer. Det 
er ikke mer proteksjonisme vi trenger, men mindre.

Dette er hovedbegrunnelsene for at vi konservative så sterkt tilrår økt 
vekt på det nordiske samarbeid, økt vekt på EØS-avtalen, økt vekt på en 
avklaring av GATT-avtaleverket, og sist, men ikke minst, et samlet Norden 
i aktivt samarbeid som fullverdige medlemmer av EF eller EU.



226 Tredje mötet: sysselsättningspolitisk debatt; ekonomiska utskottet

Dette er ikke tilstrekkelige, men nødvendige, rammevilkår, for igjen å 
kunne vinne krigen om den fulle sysselsetting. Samtidig må vi sørge for å 
bedre våre nasjonale muligheter.

Vi vet at svært mange av de nye arbeidsplassene må komme i de små- 
og mellomstore bedriftene, bedrifter som kan bli gode innenfor små, spe
sialiserte områder. Vi må ha tusenvis av nye bedrifter her. Da må vi som 
nasjonale og nordiske politikere satse mer på disse bedriftstypene.

Hva kan gjøres for å stimulere flere til å ta sjansen på bedriftsetable
ring? Vi vet noe av svaret: Avregulering, redusert skattlegging og gunstige 
etableringsordninger er stikkord - men mer må gjøres.

Hva kan gjøres bedre for å få en nyetablert bedrift til å vokse og vare?
Hvordan kan vi få våre store industrilokomotiver rundt omkring i Nor

den til å skape nye verdier og nye arbeidsplasser på bakgrunn av noe av 
den kompetansen som er i bedriftene, men som ikke blir utnyttet i hoved- 
produksjonen?

Dette er noen av problemstillingene - og det finnes flere. Vi har mye å 
ta fatt på, men tiden er kort. Her må det handles raskt, og vi ser fram til 
fortsettelsen av dagens innstilling på sesjonen i mars i Stockholm.

K jellb jø rg  Lunde (SV): President! Den skandinaviske velferdsmodellen, 
der arbeid til alle har vore eit overordna politisk mål, blir no stadig svekka 
i takt med nye ideologiske straumar. Det breier seg ei oppfatning av at 
samfunnet ikkje har råd til å oppretthalde full sysselsetting gjennom or
dinært løna arbeid.

Forståinga av velferdsstaten som ein fellesskap der einskildmenneske 
yter etter evne og får etter behov, er av sterke politiske krefter erstatta med 
forestillinga om at einskildmenneske er ei byrde for fellesskapet.

Det kjem stadig angrep på rettigheitsinnrettinga av vårt velferdssystem 
og forsøk på og forslag om å skjere ned på ytingane, forslag som får fleirtal 
og dermed er vedtekne, og konsekvensen blir at det blir umogleg å leve eit 
anstendig og verdig liv for dei som fell utanfor arbeidsfellesskapet. Vi ser 
at det veks fram ein ny fattigdomsklasse, og kvinnene er hovuddelen av 
denne.

Dersom vi ikkje held fast på den ideologiske forankringa for velferds
staten, vil vi heller ikkje makte å gjenopprette full sysselsetting. Det som 
uroar m eg , er at sosialdemokratiet i Norden held på gløyme denne ele
mentære ideologiske barnelærdommen.

Den liberaliseringa av økonomien som er gjennomført i Norden for å 
tilpasse oss det marknadsliberalistiske EF-systemet har fråteke oss sty
ringsmiddel som er påkravde for å ha kontroll over ressursuttak og for
bruk og drive ein fornuftig og rettferdig fordelingspolitikk.

Mennesket er den fremste ressurs. Arbeidsløysa er ei enorm sløsing 
med denne ressursen. Arbeidsløysa kostar også enormt, det koster men
neskeleg liding, det kostar forspilt ungdom og direkte økonomiske kostna
der i titalsmilliardklassen i kvart av dei nordiske landa, pengar som skulle 
vore brukte til å få folk i ordinært arbeid.
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Arbeidsløysa kan ikkje forklarast ut frå mangel på oppgåver. Stikkords- 
messig: behov for større innsats innan miljøvern, energiproduktivitet, om
sorg, pleie, utdanning osv.

Dersom køen av ledige skal kunne koplast med køen av uløyste ar
beidsoppgåver, må ein ha politisk kontroll over ressursane og bruke desse 
til å løyse overordna oppgåver, som er full sysselsetting, rettferdig forde
ling nasjonalt, regionalt og globalt, samt ein større miljøinnsats.

Dei viktigaste ressursane i Norden er velutdanna arbeidskraft, vi har 
relativt bra med kapital, vi har bra utstyr, vi har eigedom, energi og tek
nologi, og ofte ikkje nok påakta verdiar som stor grad av likskap, deltaking 
og solidaritet. Kvinnene utgjer også ein større del av arbeidsstyrken i 
Norden enn elles i Europa.

I ein strategi for full sysselsetting må også deling av arbeid inngå. Mens 
stadig fleire har blitt arbeidslause i Norden, aukar overtida. Mens kvinner 
er opptekne av kortare dagleg arbeidstid - 6-timarsdagen - tek stadig fleire 
menn ut 60 timars veke. Dette er ikkje berre dårleg fordelingspolitikk, men 
også dårleg likestillingspolitikk og dårleg familiepolitikk.

Ikkje minst når det gjeld deling av det godet som arbeid representerer, 
vil solidariteten i samfunnet bli sett på prøve. Og no siktar eg spesielt til 
menns evne og vilje til solidaritet med kvinner som har same rett til arbeid 
og inntekt til å leve og forsørge seg sjøl og sine barn på som menn har. 
Barna har også rett til å få omsorg og tid frå sine fedrar. Det er faktisk ten
densar no til at gamle holdningar dukkar opp igjen, holdningar som fører 
til press på kvinnene for å avstå frå løna arbeid for å gi plass for dei unge.

I kvinnepolitiske miljø blir det for tida diskutert dei tendensane til til
bakeslag for kvinnene og likestillinga som vi ser i mange land, også i Nor
den. Det som er kjempa fram, kan lett gå tapt dersom ikkje både kvinner 
og menn stiller opp til forsvar for likestilling og likeverd.

Eg er overtydd om at full sysselsetting i framtida berre kan realiserast 
gjennom ein omfattande strategi for deling av arbeid, både det løna og 
uløna arbeidet, og den venstresosialistiske gruppa vil legge fram forslag i 
Rådet om utgreiingar som går på 6-timarsdagen.

Dette temaet som eg no har vore inne på i slutten av mitt korte innlegg, 
meiner eg bør stå sentralt også i Nordisk Forum i Åbo til sommaren.

Berit Brørby Larsen övertog härefter ledningen av förhandlingarna.

Erland (lib): Fru president! Ingen kan betvivla den goda viljan i Nordiska 
rådet att lösa sysselsättningsproblemen. Frågan är emellertid vad just 
Nordiska rådet kan göra och vad de klassiska åtgärderna på makroeko- 
nomisk nivå kan ha för effekter. Låga räntor, låg inflation, stabil valuta, av
reglering, frihandel och offentliga investeringar i infrastruktur och som 
konsumtionsstimulans tycks vara stats-, ekonomi och finansministrarnas 
och ekonomiska utskottets minsta gemensamma nämnare. Tanken är att 
övervintra lågkonjunkturen och varsamt reglera en strukturomvandling
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anpassad till marknaden och det alltmer integrerade internationella syste
met.

Det finns dock inslag i den globala ekonomin, i det internationella poli
tiska systemet, på våra nationella arbetsmarknader och i egentligen varje 
enskild individs verksamhet som tyder på att vi genomgår en både djup 
och bred samhällsförändring - ett epokskifte - vars konturer vi bara kan 
ana. Kalla det postindustriellt, postkapitalistiskt, tredje vågen, framtids- 
chocken - våra grundläggande värderingar står inför en omprövning.

Fortfarande gäller att industrin är motorn i den ekonomiska tillväxten. 
Den offentliga sektom är viktig och en integrerad del av ekonomin men lö
ser inte i sig sysselsättningsproblematiken.

Den ekonomiska politiken för sysselsättning och tillväxt möter en ny 
värld

1. där de två supermakterna ersätts av de tre stora handelsblocken 
Nordamerika, Japan och Europa;

2. där informationsteknologin och låga transportkostnader bygger upp 
ett nätverk av affärsförbindelser som överlappar de nationella gränserna 
och spelar ut nationalstaten som ekonomisk aktör;

3. där rustningsindustrin som global dragkraft i ekonomin är på av
veckling. I USA skapade "Stjärnornas krig" två miljoner militära och civila 
jobb som nu försvinner, i Ryssland skall 400.000 officerare utbildas för civi
la jobb och en enorm militär-industriell sektor skall skrotas osv;

4. en förändrad värld där de nya industrimarknaderna finns i den eko
nomiska boomen i Asien med en tillväxt på närmare 10 procent om året i 
länder med 2,5 miljarder invånare.

I den nya ekonomiska ordningen är därför talet om "Norden som hem
mamarknad" förlegat.

De nordiska ländernas utmaning är att utveckla en arbetsmarknad som 
bygger på kompetensutveckling för att bibehålla industrijobben och stimu
lera en företagsstruktur som genererar nya affärsidéer och utnyttjar ny tek
nik. Marknadens dragkraft kommer inte från hemmamarknaden utan från 
de nya tillväxtområdena i Asien och möjligen Europa.

De nordiska länderna behöver komplettera den traditionella makroeko- 
nomiska politiken med insatser på lokal och regional nivå med lärdom 
från t.ex. de framgångsrika "industriella distrikten", kanske främst kända i 
Italien.

Breda, snabba insatser på lokal nivå, främst inriktade på skräddarsydd 
utbildning och kompetensutveckling skapar flexibla och kreativa företags
strukturer. Arbetskraften i de industriella disktrikten ses som en gemen
sam samlad kompetens där man samverkar och utnyttjar varandra. En kol
lektiv riskdelning mellan staten, lokalsamhället och företagen underlättar 
kapitaltillgången, alltså en helt ny attityd - "arbetslinjen" förvisso men 
också samarbetslinjer. Där Norden nu söker lösningarna i de stora struk
turerna med "europeisk samverkan", som paradoxalt nog har som mål att 
marknaderna skall vara fria, inte reglerade, kanske en bättre lösning ligger 
i en decentralisering till regional och lokal nivå med ordnad flexibilitet 
snarare än med europeiskt ordnade strukturer.
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Också företagen bryter i dag ned sina stora strukturer och bygger upp 
olika samarbets- och samverkansformer: industriella småföretagsdistrikt, 
kunskapsnätverk, forskningsbyar, utvecklingsparker, strategiska allianser, 
m.m. I USA:s ledande affärsskolor klagar man på att 30 års företagarut- 
bildning inriktad på hur företagen skall konkurrera är bortkastad när pro
blem et är hur företagen skall samarbeta.

I den nya ekonomiska ordningen gäller inte längre att den viktigaste re
sursen är "människors vilja att göra ett rejält dagsverke.'1, som det står i 
statsministrarnas uttalande. Det gällde när individerna var utbytbara re
surser i agrarsamhället och den tidiga industrialismen. I dag frågar man 
inte efter dagsverke utan efter tidigare erfarenheter, kontakter, kunskaper, 
engagemang, och vilja. Det är inte längre individerna som arbetskraft som 
efterfrågas utan deras specifika kompetens.

I Norden är utbildningssamhället fortfarande ordnat för ett samhälle 
med full sysselsättning, tryggad anställning och medvetna yrkesval.

Den nya ekonomiska ordningen och den nya flexibiliteten kräver livs
lång kompetensutveckling, för många tillfälliga uppdrag i stället för an
ställning, för de flesta återkommande yrkesval.

För dessa sysselsättningspolitiska problem finns inte några klara fär
diga, lösningar. Det enda som är givet är att gårdagens lösningar inte räck
er till för morgondagens problem. Det kunde vara en utgångspunkt för 
nästa session.

Bondevik (KrF): President! Det er positivt at sysselsettingspolitikken igjen 
har en sentral plass på dagsordenen i Nordisk Råd.

Arbeidsledigheten er dessverre et økende problem og i ferd med å bli 
litt av en svøpe i de nordiske land. Problemet må bekjempes både nasjonalt 
og internasjonalt. Norden er etter mitt syn en naturlig region både for sam
ordning av tiltak og felles tiltak fordi vi har økonomiske system som er 
ganske like, nemlig en sosial markedsøkonomi med betydelig grad av of
fentlig styring. Men vi har alle - om enn i noe varierende grad - så utad
vendte økonomier at et nordisk samarbeid ikke vil være nok. Det indre 
marked som EF nå realiserer, er i så måte en spesiell utfordring som vi må 
forholde oss til. Det kommer til å berøre oss enten vi liker det eller ik- 
ke.Alle EFTA-land, unntatt Sveits, har bestemt seg for å møte denne ut
fordringen gjennom EØS-avtalen, som jeg ser på som litt av 1990-årenes 
handelsavtale med EF. Dermed vil alle nordiske land bli deltakere i EØS- 
avtalen enten som medlemmer av EF eller som fortsatte medlemmer av 
EFTA. Det gir et godt utgangspunkt for også en nordisk samordning av 
økonomiske virkemidler. Men dette er ikke nok. Vi må bruke disse mulig
hetene til en sysselsettingspolitisk offensiv, og her ligger det en utfordring 
til de nordiske regjeringer.

Jeg er enig med Økonomisk utvalg i at sysselsettingspolitikken må 
bringes opp som "den høyest prioriterte oppgave innenfor EØS-organene", 
og at de medvirker til at "det parlamentariske innslaget og innslaget fra 
arbeidsmarkedets parter i EØS blir så effektivt som mulig fra avtalens
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ikrafttreden", som trolig blir 1. januar 1994, og at det sikres at "EØS-områ- 
dets regler om frie kapitalbevegelser og fri konkurranse blir overvåket på 
en betryggende måte av EØS-organene."

Men jeg synes at verken uttalelsen fra statsministrene eller Økonomisk 
utvalg er ambisiøse og offensive nok med hensyn til arbeidsledighetspro- 
blemets omfang og de nye internasjonale utfordringer. Jeg ser fram til en 
nordisk plan for økt sysselsetting med høyere ambisjoner og flere nye til
tak. Jeg vil nå til slutt bare peke på noen få punkter:

Ungdomsarbeidsledigheten er en spesiell utfordring. Mange unge i 
Norden møter nå stengte porter i arbeidsliv og utdanning. Dette bærer 
også i seg faren for sosial uro og generasjonskonflikter på lengre sikt. En 
plan for økt sysselsetting må spesielt ha virkemidler mot dette problem. 
Det kan gå på avgiftslettelser for ung arbeidskraft, forbedring av lærling
ordningen, effektivisering av utdanningssystem m.m.

For det annet: Miljøutfordringen representerer både et problem og en 
mulighet for sysselsettingspolitikken. Vi får legge vekt på mulighetene 
miljøteknologien gir for nye arbeidsplasser. Her tror jeg nordisk samord
ning kan gi gevinster.

Og for det tredje: Mange har i debatten lagt stor vekt på ny økonomisk 
vekst som avgjørende for økt sysselsetting. Jeg vil for min del advare mot 
en slik filosofi. For det første er en tradisjonell økonomisk vekst i Vesten et 
stort problem i forhold til globale miljø- og ressursproblemer, jf. FNs 
Brundtland-rapport. For det annet viser erfaringene at tradisjonell økono
misk vekst ikke har løst ledighetsproblemet. Vi har i flere vestlige land re
kordhøy ledighet, selv om det har vært satset på sterk økonomisk vekst. 
Dette finnes det ikke enkle svar på, men det er verdt grundige studier for å 
finne nye veier som kan gi økt syssesetting uten tradisjonell miljøødeleg- 
gende økonomisk vekst. I dette må også inngå spørsmålet om nye måter 
for deling av arbeid og verdsetting av ulike former for omsorgsarbeid.

Sten Svensson (m): Fru president! Företagen är ekonomins ryggrad. Utan 
livskraftiga små och medelstora företag kan näringslivet i Norden inte 
växa. Småföretagare är en viktig grupp människor som förenas av en vilja 
att själva ta ansvar för och påverka sin livssituation. De och deras familjer 
väljer ofta att ta stora ekonomiska risker och satsa mycket tid för att för
verkliga sina egna idéer. Livskraftiga företag är också bra för marknaden, 
anställda och konsumenter.

Utgångspunkten för en aktiv småföretagsutveckling är att stimulera 
människor att bli företagare. Härvid spelar skatterna en stor roll men inte 
bara dessa. Minskat byråkratiskt krångel och ett borttagande av administ
rativa hinder ger människor som vill vara företagare större möjligheter att 
arbeta med det man är bäst på: produktion och utveckling av varor och 
tjänster.

För att vi skall få fler företag och fler jobb behövs en näringspolitik som 
gynnar företagsverksamhet. Särskilt de mindre företagen behöver ny livs
kraft och möjlighet att utvecklas och växa. Fem områden är centrala i ett
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sådant reformarbete: sänkta skatter, avbyråkratisering och avreglering, 
förbättrad rättssäkerhet, reformerad arbetsrätt, förbättrad riskkapitalför
sörjning.

Ekonomisk tillväxt föds i idéer, visioner, arbete, kunnande och inte 
minst envishet hos människor och i företag. Det viktigaste för den framtida 
ekonomiska politiken är därför att skapa förutsättningar för tillväxt - att 
förbättra klimatet för företagande.

Våra länder hör hemma i det vidgade och fördjupade samarbete som 
har sin utgångspunkt i EG:s integrationsprocess och förverkligandet av 
den inre marknaden. Att vinna tillträde till den inre marknaden, som byg
ger på de fyra friheterna - fri rörlighet för människor, varor, tjänster och 
kapital - är viktigt men inte tillräckligt. Först som medlemsnationer kan al
la de nordiska ländema med samma rätt som andra nationer delta fullt ut i 
det demokratiska europeiska frihandelssamarbetet.

Vad som krävs är ett återupplivande av de dygder som en gång ska
pade vårt välstånd: Det skall löna sig att arbeta, att spara i stället för att 
slösa och låna, att investera i stället för att spekulera. Det är inte subven
tioner som behövs utan åtgärder som ger sunda konkurrensförutsättningar 
samt långsiktigt gynnsamma och stabila spelregler att rätta sig efter.

Möjligheten att starta småföretag och att låta dem växa avgör vårt 
framtida välstånd. Skall vi kunna betala för den offentliga verksamheten - 
utan att behöva låna ännu mer pengar - måste vi få fler arbetsgivare som 
kan svara för den tillväxt i vår ekonomi som är nödvändig för att göra det 
möjligt för oss att bära upp och försörja den offentliga sektom utan att 
kostnaderna för detta övervältras på kommande generationer.

Fru president! Det är av avgörande betydelse för Nordens ekonomiska 
utveckling att företagsamhet och entreprenörsanda får en renässans. Det är 
där - framför allt i småföretagen - som de nya möjligheterna och de nya 
jobben finns. Det är nyföretagandet som måste bli ekonomins spjutspets 
mot framtiden.

Jógvan A. Johannessen (Jvfl.): Fru præsident! Nu har jeg i et par år haft 
den ære at være den ene af Færøernes to repræsentanter i Nordisk Råd.

Jeg har den ære, at jeg er valgt af et af Europas ældste parlamenter.
Jeg har i disse år hørt mange gode taler, og jeg har hørt mange smukke 

ord om, hvor vigtigt det er, at der sker en forbrødring eller for den sags 
skyld en forsøstring blandt de forskellige lande i Norden, og den tanke til
slutter jeg mig af hele mit hjerte og hele mit sind, og når retfærdigheden 
skal ske fyldest, så er Nordens hus på Færøerne et af de smukkeste vid
nesbyrd om den gode nordiske ånd, når den er bedst.

Vi på Færøerne er glade for Nordens hus. Vi er glade for den udveks
ling af kultur, som går fra Færøerne til de andre nordiske lande, og den 
som kommer fra de andre nordiske lande til os.

Jeg er tak skyldig.
Men i disse dage føler vi på Færøerne, at de varme vinde, som før 

blæste ind over øerne, er ved at afkøles, og derfor er jeg bestemt ikke ene
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om at spørge: Hvad blev der af den smukke tanke med Nordisk Råd - er 
den stivnet i den erkendelse, at enhver er sig selv nærmest?

I disse dage, da vi mest af alt trænger til støtte fra Norden, synes det 
som - hvad kommer Færøerne i grunden os ved! Ja, hvad kommer egentlig 
de 47.000 mennesker, som bor derude på de 16 beboede stormomsuste 
klippeøer, egentlig det øvrige Norden ved? Lad dem i Herrens navn sejle 
deres egen sø!

Jeg tror ikke, at det er Nordens synspunkt.
Vi i Vestnorden - og dermed mener jeg Færøerne, Island og Grønland - 

udskiller os på en særlig måde fra det øvrige Norden.
Ganske vist er vi ikke helt ens, men når jeg siger, at vi udskiller os fra 

de andre, så mener jeg, at hele vores eksistens mere eller mindre er af
hængig af det hav, som omgiver os. Derfor er disse landes økonomi mere 
sårbar end i de såkaldte store nordiske lande, som ganske vist ikke er så 
store endda, men i hvert fald i forhold til de vestnordiske lande samt 
Åland er rene kolosser.

Jeg vil aldeles ikke skjule, at Færøerne i dag står med ryggen mod mu
ren og kæmper en desperat kamp for at overleve, fordi vores eksistens
grundlag, nemlig fiskeriet, er slået fejl. Vores stolthed, den moderne fisker
flåde, som vi havde anskaffet, er gået konkurs og er solgt til udlandet. Vi 
er havnet i den samme situation, som vi befandt os i i halvtredserne, da vi 
kun havde en flåde af plimsollere tilbage.

"Navigare necesse est" - at sejle er nødvendigt. Det fandt færingerne ud 
af, da de med deres ejendele lagde Norge bag sig i kimingen, og det har 
færingerne måttet affinde sig med i de 1200 år, som er rundet, siden den 
første landnamsmand af nordisk blod, Grimur Kamban, satte sine ben på 
Færøernes stormomsuste kyster.

Jo, visselig kan "navigare necesse est" stå som et motto for færingernes 
eksistens.

Men havet har også krævet sin pris. Det krævede sin pris, da der i løbet 
af et døgn druknede mellem 150 og 200 færinger ud af en befolkning på 
under 10.000 mennesker, og det krævede også sin pris under sidste ver
denskrig, da færingerne med deres sejlskibe med en lille hjælpemotor, som 
i stille vejr kunne give skibene en fart på mellem 4 og 5 mil, sejlede i pen
dulfart til det sultende England og medførte ca. halvdelen af den fisk, som 
blev landet i Storbritannien.

Men denne indsats kostede jo os tredjedelen af vores kutterflåde og i 
procenttal flere menneskeliv end det krigsførende britiske imperium. Gan
ske vist sagde Winston Churchill i en af sine berømte og blomstrende taler, 
at færingernes indsats aldrig ville blive glemt - men ude af øje, ude af sind. 
Briterne glemte os meget hurtigt.

Men jeg kan også tilføje, at færingerne i allerhøjeste grad har udfyldt 
den sidste halvdel af ordsproget, som i sin fulde form lyder: "Navigare ne
cesse est - Vivere non est necesse" og oversat fra latin betyder det: At sejle 
er nødvendigt - at leve er ikke nødvendigt.
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Järvilahti (Kesk.): Fru president! Arbetslösheten är för ögonblicket med
borgarnas största gissel i Finland. Den berör över 500.000 människor direkt 
och en stor mängd indirekt. Det är fråga om en synnerligen allvarlig kris, 
som kan befaras bli långvarig av många orsaker.

Arbetslöshetens viktigaste orsaker är:
1) en global brytningstid, där hela Västeuropa med sin föråldrade 

struktur och högre kostnader klarar sig sämre än tidigare i konkurrensen 
med länder med låga produktionskostnader å ena sidan och högteknologi
länder å andra sidan,

2) ökningen av produktiviteten genom automatisering och annan ut
veckling. Som ett exempel på detta kan nämnas att vi uppnår samma in
dustriproduktion i Finland som vi hade för några år sedan med 100.000 
färre arbetstagare.

3) strukturella hinder för sysselsättning och sysselsättningsbefrämjande 
åtgärder. Sådana är bl. a. höga indirekta arbetskraftskostnader, en stel by
råkrati och systemet för arbetsskyddet som hindrar en aktiv företagsam
het.

Fru president! En lyckad ekonomisk politik är en förutsättning för sys
selsättningspolitiken. Det förutsätter en ökad export och att den industriel
la grunden förstärks.

Men även om bruttonationalprodukten skulle växa med tre procent om 
året, skulle det bara räcka till att förhindra en tillväxt av arbetslösheten. 
Förutom den traditionella tillväxten behövs nya metoder.

Problemen beror ej enbart på en tillfällig depression, utan är till många 
delar strukturella. Därför behövs förändringar gällande en omfördelning 
av arbetet, en nedbrytning av hinder för företagsamheten och en föränd
ring av socialskyddet så att det aktiverar företagsamheten.

Byråkratin i samband med sysselsättningsfrämjande åtgärder måste 
avvecklas så att arbetsgivarens åligganden kan skötas enklare. Beslutande
rätt i anställningsfrågor borde flyttas neråt, så att tröskeln till anställning 
blir lägre.

Mycket viktigt är att förutsättningarna för små och medelstora företag 
blir bättre. Socialskyddsavgiftema har redan i år minskats för småföretag, 
och man håller på att planera nya lättnader. Tyngdpunkten i avgifterna 
borde ligga på kapitalintensiva företag i stället för arbetskraftsintensiva.

I många länder finns det avsevärt flera småföretag med bara en till tre 
anställda. Vi har glömt bort hur viktigt det är att folk kan sysselsätta sig 
själva och kanske några av familjemedlemmarna. Efter kraven från centern 
i Finland gör man nu sådana ändringar i lagstiftningen att det skall bli 
lättare för hushållen att sysselsätta arbetslösa till exempel i byggnads- eller 
vårdarbete.

Fru president! De arbetslösa vill arbeta. Tyvärr har vi sådana bestäm
melser i vårt system för arbetslöshetsersättningar som hindrar detta. Olika 
karenser och den proportionellt sett lilla nyttan man får av ett tillfälligt ar
bete jämfört med arbetslöshetsersättningen utgör hinder för att männi
skorna skall börja arbeta. Detta lockar människorna hellre till den grå ar
betsmarknaden. Dessa missförhållanden måste rättas till.
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Centern har redan länge kämpat för ett mera enhetligt grundsystem. 
Det skulle garantera en nödvändig utkomst i olika livssituationer, som ar
betslöshet, studier eller sjukdom. Man borde också kunna skaffa sig extra 
inkomster - var och en enligt sina krafter och möjligheter - så att egen aktiv 
företagsamhet skulle vara klart mera lönande än en passiv tillvaro. Finan
sieringen av detta system kunde sättas i gång genom att slå samman olika 
spridda befintliga system, vilket också skulle minska byråkratin runt be
handlingen och övervakningen av frågorna. I dag lägger staten ut 25 mil
jarder mark per år på arbetslöshetsskydd. Det är nödvändigt att styra 
dessa pengar till en mera aktiv användning.

Brusgaard (FP): Fru præsident! Nu har vi haft en lang debat om nordiske 
initiativer til øget beskæftigelse. Vi har fået en masse tal og statistikker læst 
op, vi har hørt, hvor galt det står til i de nordiske lande med arbejdsløshe
den. Vi har fået forslag om at sænke arbejdstiden, selv om alle jo ved, hvad 
det indebærer. De sidste 10 års sænkning af arbejdstiden har kun afsted
kommet, at der er lagt på priserne, så de nordiske lande er blevet mindre 
konkurrencedygtige over for lande, som ikke har sænket arbejdstiden.

Vi har fået forslag fra formanden, hr. Lars P. Gammelgaard, om at 
bruge lånefinansierede midler til at forbedre infrastrukturen trods det, at 
vi i hvert fald i Danmark har rapporter, der siger, at infrastrukturen og ar
bejdsløsheden faktisk ikke har noget med hinanden at gøre. Vi har fået 
forslag om, at vi skal ansætte flere i den offentlige sektor i Danmark. I 
Danmark kalder vi sådan noget det samme som at tisse i bukserne: Det er 
kun kortvarigt, at det hjælper og luner.

Den debat, vi har haft her i dag, er nok fuldstændig identisk med de 
debatter, der har været i samtlige nordiske lande, og resultatet er også det 
samme. Vi kan jo se, at de debatter, der har været i de forskellige parla
menter i de nordiske lande, ikke har hjulpet. Arbejdsløsheden er steget og 
steget.

Og helt ærligt - hvis I skal være helt ærlige, I, der har haft ordet: Tror I, 
at dette forslag hjælper? Nej, det er der ingen der tror.

Beskæftigelse og arbejdsløshed må hvert enkelt land selv tage op og 
klare. Det er jo sådan, at vi allerede i dag ved, at hvis en virksomhed truer 
med at flytte f.eks. fra Sverige til Danmark eller omvendt, så bliver alle sejl 
sat op, for at man kan beholde arbejdspladserne i det enkelte land. Så er 
solidariteten nemlig væk. Derfor er det kun det enkelte land selv, der kan 
klare sine ■ -eskæftigelsesproblemer.

Jeg havde ordet i går til det forslag, der hedder B 139/j, og jeg vil gerne 
her takke den konservative gruppe, fordi den støttede min reservation 
desangående. Men der blev flertal for B 139, og jeg kan garantere et hund
rede procent for, at det forslag vil afstedkomme, at vi mister flere arbejds
pladser i Norden, end denne debat og dette forslag eventuelt vil give af 
yderligere arbejdspladser. Det er at tage med den ene hånd og give med 
den anden.
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Noget positivt vil jeg dog nævne fra dagens debat, inden vi tager hjem. 
Det drejer sig om det forslag, der har nr. 1040/e, forslaget om erhvervs
zoner. Her vil jeg gerne takke udvalget for indstillingen. Nu har jeg sagt 
det, så behøver jeg nok ikke at gå op og tage ordet senere vedrørende det 
punkt. Så vidt jeg kan se, løber tiden fra os.

Men årsagen til den arbejdsløshed, vi har i Norden, er jo, at vi har skru
et de offentlige udgifter så højt op, at lønningerne nødvendigvis også skul
le med, for at der kunne blive til det daglige brød, når skatten var betalt. Vi 
her i Norden betaler jo  mange, mange gange flere kroner end f.eks. i Tai
wan, Kina eller andre lande - Polen, Ungarn og de lande, vores erhvervsliv 
flygter til, når de skal have produceret tøj, legesager osv. osv. Det hjælper 
altså ikke, at vi står her og diskuterer arbejdsløsheden, hvis vi ikke vil tage 
fat om nældens rod, og det er, at de offentlige udgifter er for store. Derved 
er skatten blevet for høj, og derved er lønomkostningerne pr. produktions
time blevet for store. Vore virksomheder kan ikke klare konkurrencen med 
de udenlandske virksomheder, der kan få arbejdskraft for to kroner eller ti 
kroner i timen. Så enkelt kan det siges, og den debat, vi har haft her i dag, 
hjælper ikke en tøddel. Der bliver ikke sat ét eneste menneske mere i be
skæftigelse på grund af dette forslag eller den debat, vi har haft her. En 
sænkning af de offentlige udgifter, hvorved timelønnen kan sænkes på 
niveau med de lande, vi skal konkurrere med, er den eneste farbare vej.
Alt andet er snak, snak og snak.

Sedan diskussionen förklarats avslutad företogs votering medelst vote
ringsapparat beträffande utskottets förslag till rekommendation.

För utskottets förslag till rekommendation röstade:
Marianne Andersson (c), Sten Andersson (s), Børge Bakholt (S),

Mariann Fischer Boel (V), Kjell Magne Bondevik (KrF), Paul Chaffey (SV), 
Birgitta Dahl (s), John Dale (Sp), Erik Dalheim (A), Anneliese Dørum (A), 
Knud Enggaard (V), Olof Erland (lib), Jan Fransson (s), Filip Fridolfsson 
(m), Ranveig Frøiland (A), Lars P. Gammelgaard (KF), Geir H. Haarde (Sj), 
Ulf Guttormsen (A), Ragnhild Queseth Haarstad (Sp), Halldór Ásgrímsson 
(F), Ilse Hansen (S), Søren Hansen (S), Hjörleifur Guttormsson (Ab), 
Sinikka Hurskainen (SDP), Birgitte Husmark (SF), Hans Jørgen Jensen (S), 
Elver Jonsson (fp), Timo Järvilahti (Kesk.), Anneli Jäätteenmäki (Kesk.), 
Anker Jørgensen (S), Göthe Knutson (m), Inger Koch (m), Kristin Einars- 
döttir (Kv), Berit Brørby Larsen (A), Karin Lian (A), Kjellbjørg Lunde (SV), 
Metsämäki Lauri (SDP), Eeva-Liisa Moilanen (SKL), Dorit Myltoft (RV), 
Håkan Nordman (SFP), Mats Nyby (SDP), Hans Nyhage (m), Inger Stilling 
Pedersen (KRF), Riitta Saastamoinen (Kok.), Olof Salmén (ÅC), Siri Frost 
Sterri (H), Jógvan Sundstein (Fkfl), Sten Svensson (m), Anders Svärd (c), 
Birthe Sörestedt (s), Anders Talleraas (H), Eeva Tunm en (Kok.) och Lena 
Ohrsvik (s).
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Mot förslaget röstade: Aage Brusgaard (FP).

Frånvarande var:
Niels Ahlmann-Ohlsen (KF), John Alvheim (FrP), Peter Angelsen (Sp), 

Å m i M. Mathiesen (Sj), Hugo Bergdahl (fp), Hans Engeil (KF), Eirin Faldet 
(A), Kaci Kullmann Five (H), Hans Gustafsson (s), J. K. Hansen (S), Satu 
Hassi (Vihr.), Mats Hellström (s), Per Olof Håkansson (s), Thorbjørn Jag
land (A), Johan J. Jakobsen (Sp), Jógvan A. Johannessen (Jvfl), Markku 
Laukkanen (Kesk.), Anna-Kaarina Louvo (Kok.), Jonathan Motzfeldt (Si), 
Anders Mølgaard (V), Ingrid Näslund (kds), Outi Ojala (Vas.), Virpa 
Puisto (SDP), Rannveig Guðmundsdóttir (A), Heikki Riihijärvi (SR), 
Markkku Rossi (Kesk.), Sigríður A. Þórðardóttir (Sj), Solveig Sollie (KrF), 
Otto Steenholdt (At), Ilkka Suominen (Kok.), Erkki Tuomioja (SDP) och 
Lars Werner (v).

För utskottets förslag till rekommendation röstade: 53 medlemmar 
Mot förslaget röstade: 1 medlem 
Ingen medlem avstod från att rösta.
32 medlemmar var frånvarande.

Rrekommendationen hade sålunda antagits med 53 röster mot 1.

Härefter upptogs till votering medelst voteringsapparat reservantens 
tilläggsförslag till rekommendationstexten.

För reservantens förslag röstade:
Paul Chaffey (SV), Ulf Guttormsen (A), Hjörleifur Guttormsson (Ab), 

Sinikka Hurskainen (SDP), Birgitte Husmark (SF), Timo Järvilahti (Kesk.), 
Anneli Jäätteenmäki (Kesk.), Anker Jørgensen (S), Kristin Einarsdóttir 
(Kv), Kjellbjørg Lunde (SV), Lauri Metsämäki (SDP) och Eeva-Liisa 
Moilanen (SKL).

Mot förslaget röstade:
Marianne Andersson (c), Sten Andersson (s), Børge Bakholt (S), Hugo 

Bergdahl (fp), Mariann Fischer Boel (V), Kjell Magne Bondevik (KrF), Aage 
Brusgaard (FP), Birgitta Dahl (s), John Dale (Sp), Erik Dalheim (A), Artne- 
liese Dørum (A), Knud Enggaard (V), Olof Erland (lib), Jan Fransson (s), 
Filip Fridolfsson (m), Ranveig Frøiland (A), Lars P. Gammelgaard (KF), 
Geir H. Haarde (Sj), Ragnhild Queseth Haarstad (Sp), Halldor Ásgrímsson 
(F), Ilse Hansen (S), Søren Hansen (S), Hans Jørgen Jensen (S), Jógvan A. 
Johannessen (Jvfl), Elver Jonsson (fp), Inger Koch (m), Berit Brørby Larsen 
(A), Karin Lian (A), Dorit Myltoft (RV), Håkan Nordman (SFP), Mats Nyby 
(SDP), Hans Nyhage (m), Inger Stilling Pedersen (KRF), Riitta Saastamoi- 
nen (Kok.), Olof Salmén (ÅC), Siri Frost Sterri (H), Jógvan Sundstein (Fkfl), 
Sten Svensson (m), Anders Svärd (c), Birthe Sörestedt (s), Anders Talleraas 
(H), Eeva Turunen (Kok.) och Lena Ohrsvik (s).



237Tredje mötet: sysselsättningspolitisk debatt; ekonomiska utskottet

Frånvarande var:
Niels Ahlmann-Ohlsen (KF), John Alvheim (FrP), Peter Angelsen (Sp), 

Å m i M. Mathiesen (Sj), Hans Engell (KF), Eirin Faldet (A), Kaci Kullmann 
Five (H), Hans Gustafsson (s), J. K. Hansen (S), Satu Hassi (Vihr.), Mats 
Hellström (s), Per Olof Håkansson (s), Thorbjørn Jagland (A), Johan J. 
Jakobsen (Sp), Göthe Knutson (m), Markku Laukkanen (Kesk.), Anna- 
Kaarina Louvo (Kok.), Jonathan Motzfeldt (Si), Anders Mølgaard (V), 
Ingrid Näslund (kds), Outi Ojala (Vas.), Virpa Puisto (SDP), Rannveig 
Guðmundsdóttir (A), Heikki Riihijärvi (SR), Markku Rossi (Kesk.), Sigríður 
A. Þórðardóttir (Sj), Solveig Sollie (KrF), Otto Steenholdt (At), Ilkka Suomi- 
nen (Kok), Erkki Tuomioja (SDP) och Lars Werner.

För reservantens förslag röstade: 12 medlemmar 
Mot förslaget röstade: 43 medlemmar 
Ingen medlem avstod från att rösta.
31 medlemmar var frånvarande

Reservantens förslag hade sålunda förkastats med 43 röster mot 12.

1
A 1039le : M edlem sforslag om å liberalisere energimarkedet

Ekonomiska utskottet hade föreslagit att Nordiska rådet inte företar sig nå
got med anledning av medlemsförslaget.

Utskottets förslag bifölls.

8
A 1040/e: M edlem sforslag om etablering af erhvervszoner i Norden

Ekonomiska utskottet hade föreslagit att Nordiska rådet antar följande 
rekommendation:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

å utarbeide en vurdering av erfaringene med etablering av erverv- 
soner,

å arbeide for en harmonisering av relevante regler og bestemmelser 
for bedriftsutvikling i grenseregioner i Norden.

H jörleifur Guttormsson (Ab) (ekonomiska utskottets talesman):
Hr. præsident! Udgangspunktet for dette medlemsforslag er efter forslags
stillernes mening, at der er for høje afgifter og for mange administrative



238 Tredje mötet: sysselsättningspolitisk debatt; ekonomiska utskottet

hindringer for at starte nye virksomheder og dermed skabe nye arbejds
pladser i de nordiske lande. Forslagsstillerne henviser til forsøg med speci
elle erhvervszoner, som er igangsat i f.eks. Storbritannien, Irland, Belgien 
og enkelte andre lande.

En typisk erhvervszone er en by eller et område med en eller nogle få 
store virksomheder, som har måttet lukke, hvorved der er skabt stor ar
bejdsløshed i hele området. I en sådan erhvervszone skal nyetablering af 
virksomheder stimuleres gennem betydelig fritagelse for afgifter og skatter 
samt en hurtigere godkendelsesprocedure for virksomhederne.

Udvalget vil generelt støtte også utraditionelle virkemidler, som kan 
stimulere til vækst og bæredygtig udvikling og dermed skabe nye arbejds
pladser. Vi mener, der må satses på virksomheder og sektorer eller bran
cher, som har forudsætninger for at blive vindere i et længere perspektiv. 
Vi vil imidlertid opfordre til forsigtighed, hvis brug af offentlige virkemid
ler fører til en kunstig virksomhedslokalisering.

Når dette er sagt, vil vi fra udvalgets side opfordre centrale og lokale 
myndigheder i de nordiske lande til at udarbejde rammebetingelser, som 
tilskynder til virksomhedsetableringer i de beskæftigelsesmæssigt svage 
områder i landene.

Udvalget mener, at særlig opmærksomhed må rettes mod at igangsætte 
infrastrukturprojekter, som kan stimulere til vækst, men også her må der 
tages grundlæggende hensyn til projekternes miljøaspekter. Vi er også i 
lighed med mange af de myndigheder og organisationer, der har udtalt sig 
om forslaget, optaget af, at særlige stimuleringstiltag i enkelte områder ik
ke må føre til en uønsket konkurrenceforvridning i forhold til etablerede 
virksomheder.

Udvalget har bemærket, at man f.eks. i Nordnorge og dele af Danmark 
har igangsat forsøg med specielle tiltag, som minder om de foreslåede er
hvervszoner. Vi mener, at Ministerrådet bør udarbejde en samlet vurde
ring af disse erfaringer, og at man bør arbejde for en harmonisering af re
levante regler og bestemmelser for virksomhedsudvikling, specielt i Nor
dens grænseregioner.

Det er baggrunden for og indholdet i den indstilling, som et samlet ud
valg står bag i denne sag.

Sedan diskussionen förklarats avslutad antogs rekommendationen med 
acklamation.

Ändringar i m edlem slistan
Det anmäldes att May Flodin återtagit sin plats i rådet och att Olof Erland 
lämnat sessionen.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i enlighet härmed.
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Allmän debatt om miljöutskottets sakområde

Anneli Jäätteenmäki (Kesk.): Fru president! Tidigare i dag hade vi ett mö
te med miljöministrarna där vi bland annat diskuterade ett utkast till nor
disk miljöstrategi. Vi är eniga med ministrarna om att strategins målsätt
ningar måste fördjupas och konkretiseras bl. a. när det gäller åtgärder mot 
växthusgaser, försurande luftföroreningar och ozonnedbrytande ämnen. 
Finansieringsfrågan är också viktig.

En konkretiserad miljöstrategi bör framläggas som ett ministerrådsfor
slag till följande session.

I gårdagens budgetdebatt påtalades att det finns en viktig roll för det 
nordiska miljösamarbetet och att en betydligt större vikt speciellt borde 
läggas vid sektorsamarbetet.

Men hur skall vi få fram de enorma medlen som behövs? Jag vill fram
föra mitt stöd till miljöministrarna i deras diskussioner med finansminist
rarna om hur resurser skall tas fram. Jag anser att nya vägar bör prövas. 
Nordiska miljöskatter och miljöavgifter måste övervägas som ett sätt att 
ordna finansieringen.

Utskottet har tidigare uppmärksammat frågan om kämkraftssäkerhet 
och jag hänvisar till medlemsförslag om åtgärder för att gå vidare med att 
höja säkerheten i kärnkraftverken i Nordens närområden. Förslagen är 
dock mer långtgående än att enbart avse frågan om anläggningssäkerhet. 
Bland annat krävs realistiska alternativ till dessa farliga anläggningar så 
snart som möjligt samt omfattande energisparande åtgärder. En genom
gripande förändring i form av alternativa och miljövänligare energisystem 
måste införas på sikt i hela regionen.

Ett viktigt element för ökad säkerhet är att det etableras en internatio
nell strikt kontroll av all kärnverksamhet, både civil och militär, även när 
det gäller avfallet. Det är ett svårt arbete men en så viktig fråga att jag upp
manar ministerrådet att öka insatserna för att ett sådant system etableras.

Ett lika viktigt arbete är sanering av Östersjön. Den ekologiska balansen 
i detta sårbara hav kräver stora ekonomiska insatser och ett åtgärdspro- 
gram har tagits fram inom HELCOM. De nordiska länderna har bilateralt 
väl kommit igång med konkreta miljöinvesteringar. Men det har stannat 
på den nivån. Jag uppmanar de nordiska länderna att engagera de interna
tionella finansinstitutionema. De nordiska länderna bör vidare arbeta för 
att ett finansieringssystem etableras för genomförande av HELCOMs åt- 
gärdsprogram enligt vår rekommendation vid sessionen i Oslo.

Jag ser det som positivt om en Östersjöfond kunde etableras i anslut
ning till NEFCO. Jag uppmanar därför ministerrådet att tillföra ytterligare 
medel till NEFCOs grundkapital.

Under mötet med miljöministrarna diskuterades också hur de nordiska 
miljöaspekterna får bästa möjliga genomslag i samband med ländernas

Miljöutskottets saker

9
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EG-förhandlingar. Jag betonar att miljösynpunkterna måste beaktas i sam
band med att politiken fastställs och genomförs i samtliga samhällssekto
rer.

Fru president! Vad gäller transport och kommunikation är trafikens 
miljöfrågor en av de viktigare uppgifterna för sektorn. Transportsektorns 
ansvar för arbetet med reducerandet av de miljöskadande effekterna bör 
ytterligare betonas. Utskottet har upprepade gånger framhållit att miljö
vänliga transportsystem bör utvecklas i Norden, och vi upprepar detta 
också här. Transporternas miljöfrågor bör också ses i ett större perspektiv, 
och ministerrådet borde arbeta för utvecklandet av miljövänliga transport
system i hela Östersjöområdet.

Birgitta Dahl (s): Fru president! I det förslag till reformering av Nordiska 
rådets arbete som vi nu arbetar med är miljön ett av de prioriterade områ
dena. Det är naturligt mot bakgrund av hur mycket vi kan vinna både på 
samverkan i arbetet på att lösa våra egna problem och på ett gemensamt 
uppträdande i pådrivandet av det europeiska och globala miljösamarbetet.

Mot den bakgrunden är det inte bra att vi gång efter annan får vara 
med om att miljöfrågorna tas upp sist och under tidsbrist i Nordiska rådets 
överläggningar. Jag uppmanar presidiet att se till att vi någon gång får en 
chans att erhålla mer tid för våra överläggningar och även får vad minis
terrådet kallar en grön dag under nästa session i Stockholm. Det är särskilt 
lämpligt med tanke på att vi då får diskutera en samlad miljöstrategi för 
Norden och dessutom har anledning att diskutera även Östeuropa, EG och 
uppföljningen av Rio-konferensen.

Till de frågor som vi prioriterar i vår verksamhet och har arbetet myck
et med under detta år hör Arktissamarbetet. Vi har där både haft en andra 
ministerkonferens i Rovaniemi-processen, denna gång i Nuuk i Grönland, 
och en parlamentarisk konferens i Reykjavik. Denna utmynnade i en re
kommendation om inrättande bl.a. av ett arktiskt råd och om parlamenta
risk medverkan i samarbetet om Arktis. Jag vill uppmana presidiet att se 
till att vi snart får resultat av de rekommendationerna, så att detta arbete 
kan börja fungera.

Fru president! I takt med att öppenheten i öst ökar avslöjas allvaret i de 
hot mot oss och våra efterlevande som finns i det forna Sovjetunionen och 
dess gamla lydstater. En allvarlig kämkraftsolycka på Kolahalvön eller på 
andra sidan Österjön skulle få förödande effekter också för oss i Norden.

Det är därför nu mycket hög tid att länderna runt Östersjön engagerar 
sig i arbetet för att förbättra säkerheten vid kärnkraftverken. Det gäller na
turligtvis särskilt de oss mest näraliggande anläggningarna, på Kolahalv
ön, i Ignalina och i Sosnovy Bor utanför S:t Petersburg. Ingen av dessa an
läggningar uppfyller acceptabla säkerhetskrav. Rektorerna i Sosnovy Bor 
är av samma typ som i Tjernobyl, och de saknar inneslutning. Reaktorerna 
i Ignalina ger upphov till återkommande larmrapporter.

Det är bra att arbetet för de omedelbara insatser som behövs för att få 
bukt med de allra mesta akuta problemen nu börjar komma i gång. Bara
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för detta krävs mycket betydande satsningar, om flera hundra miljoner 
kronor för varje reaktor. Vad som nu diskuteras, eftersom man avser att 
fortsätta att utnyttja dessa anläggningar, är satsningar i mångmiljard- 
klassen. Även om dessa genomförs, vilket jag betvivlar, är det tveksamt 
om man i någon av de reaktorer som det är fråga om kommer att uppnå 
aceptabel säkerhet. Jag anser därför att det vore lika bra att gå in för in
vesteringar i nya anläggningar.

När man nu talar om att fortsätta att använda dessa reaktorer under 
decennier framöver är det därför att det i dag inte finns något alternativ. 
Också de andra anläggningar som över huvud taget finns i regionen utgör 
mycket stora miljöhot. Det är oljeshifferanläggningar och kolkraftsanlägg- 
ningar, många av dem 50-60 år gamla och med usel teknologi.

Detta visar hur oerhört väsentligt det är att de nordiska länderna under 
fullföljande av de beslut som vi skall fatta här i dag verkligen tar initiativ 
till att åstadkomma en förändring, så att vi kan hjälpa till med att bygga 
upp ett alternativ och så att vi inte behöver uppleva att beslut i viktiga sä
kerhets- och miljöfrågor fattas under tvång, därför att det inte finns alter
nativ och inte resurser att skapa alternativ.

Detta är en av de absolut viktigaste insatser som vi skulle kunna göra. 
Lika viktigt är det att se till att vi får effektiva internationella avtal, som 
reglerar och kontrollerar all hantering av kärnteknisk verksamhet, och att 
de nordiska länderna hjälps åt att driva på dessa frågor i de internationella 
förhandlingarna. Det är en viktig fråga också i de EG-förhandlingar som 
pågår just nu, så att vi kan få EG-ländema som medarbetare och inte som 
motståndare i dessa frågor.

Kjellbjørg Lunde (SV): President! Sidan vi no snart er på overtid, skal eg 
vere kort. Men eg vil absolutt støtte Birgitta Dahl i hennar forslag om at 
miljøutvalget sine saker og desse viktige og alvorlege spørsmåla som vi no 
skulle hatt meir tid til å drøfte, blir sette på dagsordenen på komande møte 
på eit tidspunkt som gjer at vi kan få den grundige debatten som vi burde 
ha på desse spørsmåla. Vi prøver no, forstår eg, å få til ein grøn dag i sam
band med sesjonen.

Dei forslaga som den venstresosialistiske gruppa her har levert inn, og 
som ligg til grunn for det arbeidet som delvis har gått føre seg i komiteen, 
og det samarbeidet vi har med Ministerrådet, har blitt behandla, synest vi, 
på ein relativt god måte, og vi har i hovudsak fått tilslutning til dei forslaga 
som vi har kome med, så langt som det er realistisk å sjå at vi kan få støtte 
frå eit samla råd for. Det er vi glade for.

Det er to ting som eg kort vil peike på når det gjeld kjemekrafttrygglei- 
ken. Det at det er for lite ressursar stilte til rådvelde - både frå land til land 
og i Nordisk Råd-samanheng - det veit vi. Men det er eit spørsmål som vi 
bør drøfte litt meir seriøst, og det er om dei eksisterande finansieringsinsti
tusjonane og -systema er tilstrekkelege og gode nok for at vi ikkje skal 
gjere dei same feila som vi har gjort ved bistand og hjelp og finansiering 
t.d. i forhold til den tredje verda. Det er mange ting vi ser burde vore gjor-
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de på ein heilt annan måte. Derfor trur eg at skal vi kome nokon veg, må vi 
for det første ikkje minske ambisjonsnivået, men vi er nøydde til, mens vi 
klarer å utgreie og skaffe nok midlar til dei store, gjennomgripande tinga 
som vi behandlar i desse forslaga, å stille meir midlar til rådvelde for ein 
del av dei mindre prosjekta som kan vere med å skaffe fram alternativa 
undervegs når vi skal få slutt på avhengigheita av kjernekrafta, om det er i 
dei gamle, utrangerte anlegga i aust eller dei meir moderne, men slett ikkje 
sikre, i vest.

Når det gjeld det energiforslaget - energi- og miljøåtgjerder i Norden - 
medlemsforslag 10/43, frå den venstresosialistiske gruppa, synest eg at 
innstillinga frå miljøutvalget på dei områda som kanskje er dei aller vikti
gaste, nemleg å få kostnadene, miljøbelastninga og det som vi veit det må 
gjerast meir av, nemleg å effektivisere vårt eksisterande energisystem, har 
fått ei litt for lettvint behandling. Vi veit at skal vi få oversikt og tak på 
oppfølginga av dette, må vi ha betre utgreiingar enn det som vi har pr. i 
dag. Så langt kom vi altså i denne omgangen, som det står i tilrådinga, og 
eg håper at vi ved seinare behandling og i seinare debatt skal få høve til å 
gå enda litt lenger. Men i hovudsak er den venstresosialistiske gruppa til
freds med den behandlinga som desse forslaga har fått. Så eg vil tilrå inn
stillinga.

Miljöminister och nordisk samarbetsminister Olof Johansson (c): Fru pre
sident! Jag har valt att inte replikera efter varje anförande utan samla ihop 
de synpunkter som har kommit fram under denna debatt.

Låt mig först säga att det pågår ett mycket omfattande arbete i minis
terrådet för miljön. Vi anser att det arbetet är så stort och värdefullt att 
man vid Stockholmssessionen bör på ett tidigt stadium få diskutera miljö
frågorna. Den norske miljöministern Thorbjöm Bemtsen har föreslagit att 
vi skall anordna en "grön" dag. Jag har nu miljöministrarnas och samar- 
betsministramas uppdrag att framföra detta till presidiet. Det är full upp
slutning kring förslaget. Eftersom jag just nu svarar för ordförandeskapet 
på båda dessa områden vill jag framföra det till presidiet. Dessutom följer 
det ett brev i saken inför Stockholmssessionen.

Bakgrunden är naturligtvis den miljöstrategi som har utarbetats under 
en tid som ett svar på förändringarna i öst och väst i Europa. De föränd
ringarna skapar ju  nya möjligheter att göra insatser. Kommunistdiktatu
rerna har tillåtit att både människor och natur har exploaterats på ett ex
empellöst sätt.

Vi vet alla vilka stora krav detta kommer att ställa på ekonomin. De 
nordiska ländema kan inte svara för alla insatser,men vi har ett eget intres
se och ett intresse av att i solidaritet ställa upp för människor i Östeuropa 
som har frigjorts och se till att de kan få hjälp att göra det bästa av situatio
nen. Därför arbetar vi parallellt med en miljöstrategi och en finansierings
plan.

Miljöstrategin handlar om riktlinjer för hur vi skall arbeta, i vilka fora vi 
skall driva miljöfrågorna - internt nordiskt, i närområdet när det gäller EG



243Tredje mötet: miljöutskottets saker

och EES eller i övrigt internationellt. Alla parlamentariker som så önskar 
kan få tillgång till ett material med en informell redogörelse för nordiskt 
samarbete och allt övrigt internationellt samarbete där de nordiska länder
na deltar. Det här är naturligtvis viktigt i första hand viktigt för delegater 
på regeringsnivå. Ett sådant material finns tillgängligt, och avsikten är att 
det skall omarbetas löpande.

Efter den diskussion vi har haft i dag med miljöutskottet kommer vi att 
i miljöstrategin lägga in ett avslutningskapitel med konkreta målsättning
ar. Det är nämligen viktigt att man inte enbart ägnar sig åt principer och 
riktlinjer utan också klargör vilka mål vi gemensamt har för miljöarbetet i 
Norden och hur långt vi kan komma i samordning. När vi inte kan komma 
fram hela vägen skall vi ändå kunna redovisa spännvidden, och det är vår 
avsikt att göra det.

Det här är ett bra instrument för en dialog mellan miljöutskottet och 
miljöministrarna. En sådan dialog har vi haft i dag på förmiddagen, och 
den var positiv.

Låt mig sedan bemöta några av de synpunkter som har kommit fram i 
debatten.

Självfallet kan detta arbete inte göra sig självt. Vad vi miljöministrar 
kommer att göra är att utarbeta en strategi för en resursmobilisering. Men 
vi behöver hjälp med detta. Vi behöver hjälp från Nordiska rådet. Vi kom
mer att i särskild ordning överlägga med finansministrarna, och vi kom
mer att ta hjälp av statsministrarna. Problemen måste nämligen angripas 
från toppen, om vi skall ha någon chans till framgång.

Så kommer strategin att se ut. Vi skall ha nästa sammanträde den 7 de
cember, och därefter fullföljs arbetet med sikte på Stockholmssessionen.

Det handlar om bredbasiga skatter som är gemensamma i Norden, det 
handlar om miljöavgifter för oss alla som betalar skatt, det handlar om fos
sila bränslen och uran och det handlar om andra skattekällor som mera har 
stymingskaraktär och inte är utnyttjade. Detta är vår plan, och den skall vi 
fullfölja.

Några av de synpunkter som Anneli Jäätteenmäki anförde har jag kom
menterat. Miljöministrarna och finansministrarna kommer att ha överlägg
ningar, och vi kommer att i det sammanhanget lägga in kämkraftssäker- 
hetsfrågoma. Vi arbetar inom IAEA på att få fram en kämkraftssäkerhets- 
konvention, som tyvärr är begränsad till att gälla den civila kärnkraften. I 
övrigt har vi redan beslutat att grundkapitalet i Nefco skall höjas. Att 
Östersjöns miljö ingår i planen är självklart.

Till sist vill jag säga till Birgitta Dahl att jag hoppas att vi får lika lätt att 
komma överens på hemmaplan om satsningen på fömybar energi som vi 
tycks ha här.

Debatten förklarades härefter avslutad.
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10
A 1030/m: Medlemsförslag om förstärkt nordiskt regionalpolitiskt sam
arbete, A 1047/m: Medlemsförslag om utvidgat Nordkalottsamarbete i 
ett europeiskt perspektiv

Rådet beslöt att behandla ovannämnda saker i ett sammanhang.

Miljöutskottet hade föreslagit att Nordiska rådet antar följande rekom
mendation med anledning av medlemsförslagen:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att, för att bemöta de ökade kraven på koordinering och utökat sam
arbete som följer av den europeiska integrationen, förstärka resur
serna för det nordiska regionalpolitiska samarbetet,

att i utvecklingsarbetet beakta eventuella kommande möjligheter till 
strukturpolitiskt samarbete med EG,

att analysera vilka förutsättningar som finns och vilka institutionella 
former som krävs för att ett effektivt regionalpolitiskt samarbete 
skall kunna etableras i Östersjö- respektive Barentsregionen, samt

att etablera ett samarbete med utvecklingsorganen i Nordkalottens 
län/fylken för att utveckla konkreta projekt som kan ingå i ett ut
vidgat regionalpolitiskt samarbete inom Barentsregionen.

På Aage Brusgaards (FrP) begäran företogs votering medelst voterings
apparat beträffande utskottets förslag till rekommendation.

För rekommendationen röstade:
Marianne Andersson (c), Sten Andersson (s), Peter Angelsen (Sp),

Børge Bakholt (S), Hugo Bergdahl (fp), Mariann Fischer Boel (V), Kjell 
Magne Bondevik (KrF), Paul Chaffey (SV), Birgitta Dahl (s), John Dale (Sp), 
Erik Dalheim (A), Anneliese Dørum (A), Knud Enggaard (V), Eirin Faldet 
(A), May Flodin (FS), Jan Fransson (s), Filip Fridolfsson (m), Ranveig 
Frøiland (A), Lars P. Gammelgaard (KF), Geir H. Haarde (Sj), Ilse Hansen 
(S), Søren Hansen (S), Hjörleifur Guttormsson (Ab), Birgitte Husmark (SF), 
Hans Jørgen Jensen (S), Elver Jonsson (fp), Anker Jørgensen (S), Göthe 
Knutson (m), Inger Koch (m), Kristin Einarsdóttir (Kv), Berit Brørby Larsen 
(A), Karin Lian (A), Kjellbjørg Lunde (SV), Lauri Metsämäki (SDP), Dorit 
Myltoft (RV), Anders Mølgaard (V), Håkan Nordman (SFP), Mats Nyby 
(SDP), Hans Nyhage (m), Inger Stilling Pedersen (KRF), Sigríður A. 
Þórðardóttir (Sj), Otto Steenholdt (At), Siri Frost Sterri (H), Sten Svensson 
(m) Anders Svärd (c), Birthe Sörestedt (s) och Lena Öhrsvik (s).

Mot rekommendationen röstade: Aage Brusgaard (FP).
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Frånvarande var:
Niels Ahlmann-Ohlsen (KF), John Alvheim (FrP), Å m i M. Mathiesen 

(Sj), Hans Engell (KF), Kaci Kullmann Five (H), Hans Gustafsson (s), Ulf 
Guttormsen (A), Ragnhild Queseth Haarstad (Sp), Halldór Ásgrímsson (F), 
J. K. Hansen (S)., Satu Hassi (Vihr.), Mats Hellström (s), Sinikka Hurskai- 
nen (SDP), Per Olof Håkansson (s), Thorbjørn Jagland (A), Johan J. Jakob
sen (Sp), Jógvan A. Johannessen (Jvfl), Timo Järvilahti (Kesk.), Anneli 
Jäätteenmäki (Kesk.), Markku Laukkanen (Kesk.), Anna-Kaarina Louvo 
(Kok.), Eeva-Liisa Moilanen (SKL), Jonathan Motzfeldt (Si), Ingrid Näs
lund (kds), Outi Ojala (Vas.), Virpa Puisto (SDP), Rannveig Guðmunds- 
dóttir (A), Heikki Riihijärvi (SR), Markku Rossi (Kesk.), Riitta Saastamoi- 
nen (Kok.), Olof Salmén (ÅC), Solveig Sollie (KrF), Jögvan Sundstein (Fkfl), 
Ilkka Suominen (Kok.), Anders Talleraas (H), Erkki Tuomioja (SDP), Eeva 
Turunen (Kok.) och Lars Werner (v).

För rekommendationen röstade: 47 medlemmar 
Mot rekommendationen röstade: 1 medlem 
Ingen medlem avstod från att rösta.
38 medlemmar var frånvarande

Rekommendationen hade sålunda antagits med 47 röster mot 1.

11
A 1032/m: M edlem sförslag om att tillåta högersväng vid rött lju s

Miljöutskottet hade föreslagit att Nordiska rådet inte företar sig något med 
anledning av medlemsförslaget.

Utskottets förslag bifölls.

12
A 1034/m: M edlem sförslag om fortsatta ansträngningar för att förbättra 
kärnsäkerheten samt åstadkomma effektiv  och m iljöriktig  energiför
sörjning i Nordens närområden; A 1043/m: M edlem sförslag om energi 
og m iljøtiltak  i Norden; A 1044/m: M edlem sförslag om atom sikkerhet i 
Russland

Rådet behandlade ovannämnda saker i ett sammanhang.

Miljöutskottet hade föreslagit att Nordiska rådet antar följande rekom
mendationer med anledning av medlemsförslagen:
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1. Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att med kraft fortsätta ansträngningarna att förbättra kärnsäkerheten 
i Nordområdena och Östersjön samt att få till stånd bindande in
ternationella avtal om strikt kontroll av all civil och militär kärntek
nisk verksamhet, inklusive slutförvaring av använt kärnbränsle 
m.m. samt

att överväga möjligheterna till stöd för en effektiv och miljöriktig 
energiförsörjning m.m. i Östersjö- och Nordkalottområdet.

2. Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar

att snarast ta initiativ till en offensiv i lämpliga former i syfte att för
bättra den energirelaterade miljösituationen i Norden - Östersjö- 
Nordkalottområdet samt

att ta initiativ till framtagande av realistiska alternativ till de miljö
farliga anläggningar i Baltikum - S:t Petersburg - Kolaområdena 
man eljest tvingas hålla i drift,

att, för att förhindra att kunskap om kämvapenproduktion sprids, 
stödja pågående projekt med uppbyggande av forskningscentra där 
forskare i Ryssland, vilka tidigare sysslat med utveckling och pro
duktion av kärnvapen, kan ges alternativa arbetsuppgifter,

att stödja omställningsprojekt och ta initiativ för att underlätta över
gången från kämvapenproduktion till civil produktion, samt

att aktivt verka i nedrustningsprocessen och stödja utvecklandet av 
säkra metoder för destruktion av kärnvapen samt etablerandet av 
Norden som en kämvapenfri zon.

Rekommendationerna antogs med acklamation.

13
A 1037/m: M edlem sforslag om harm onisering av m iljøavgiftene i Nor
den

Miljöutskottet hade föreslagit att Nordiska rådet inte företar sig något med 
anledning av medlemsförslaget.

Utskottets förslag bifölls.
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14
Fastställande av tid och plats för nästa session

Presidiet hade föreslagit att rådets 44:e session äger rum i Stockholm.den 
7 - 1 0  mars 1994

Presidiets förslag bifölls.

15
Sessionens avslutning

Presidenten: Ærede rådsmedlemmer, mine damer og herrer! Nordisk Råd 
avholder nå to sesjoner pr. år, både for å effektivisere arbeidet og også for 
å gi Rådet en mulighet for en grundig utenrikspolitisk diskusjon.

Den utenrikspolitiske redegjørelse og den etterfølgende debatt har bl.a. 
belyst de aktuelle utenrikspolitiske spørsmål for de nordiske land og deres 
nærområder. Dette er en god ballast for det videre arbeid i Rådets utvalg.

Den nordiske budsjettprosess har nå kommet inn i et godt spor. Fag
utvalg og partigrupper har vist stor vilje til både å gi og ta for at det skulle 
være mulig for Rådet å stå samlet bak anbefalingene til Nordisk Minister
råd om sine omdisponeringer. Vi går derfor ut fra at Ministerrådet nå fat
ter vedtak i overensstemmelse med Rådets prioriteringer.

På grunnlag av forslag fra alle Rådets partigrupper og økonomisk ut
valgs betenkning har Rådet anmodet Ministerrådet om innen 1. mars neste 
år å legge fram forslag til tiltak som på nordisk plan kan bidra til økt sys
selsetting. I innstillingen er det enkelte særskilte uttalelser og en reserva
sjon, men dette viser også at det er et sterkt engasjement for denne viktig
ste saken i de nordiske land, nemlig å skaffe arbeid til alle og nødvendig
heten av å øke sysselsettingen. Rådet ønsker altså å få en tilbakemelding 
fra Ministerrådet til sesjonen i Stockholm.

En annen sak som opptar det nordiske folk, er hva de nordiske land bør 
gjøre for å bedre sikkerheten ved kjernekraftverkene i nordområdene og 
ved Østersjøen. Rådets behandling av flere forslag på dette saksområdet 
på de siste sesjoner, og Ministerrådets rapportering, viser et økende enga
sjement i denne saken. Dette er en påminnelse om betydningen av veksel
virkningen mellom råd og ministerråd.

Denne sesjonen går nå mot sin slutt. En hjertelig takk til alle som har bi
dratt til å gjennomføre denne sesjonen. En helt spesiell takk til Ålands de
legasjon og dets sekretariat for en helhjertet innsats og utmerket gjennom
føring.

Jeg vil også takke presidiesekretariatet, delegasjonssekretariatene, mi
nisterrådssekretariatet, tolkene og alt annet personale som har bidratt i 
arbeidet.

Avslutning
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Den 44. sesjon holdes i Stockholm i mars neste år, og gjeme, Birgitta 
Dahl, med en grønn dag i Stockholm!

Jeg erklærer hermed Nordisk Råds 43. sesjon for avsluttet, og ønsker 
alle en god hjemreise! Takk for nå!

Sessionen avslutades kl. 14.10.
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Godkännande av protokollen

Dessa protokoll, som omfattar stenografiska referat av förhandlingarna vid 
Nordiska rådets 43:e session i Mariehamn den 8 - 1 0  november 1993, har 
förts av Charlotta Friborg, Viveca Wiklund och Svenolof Karlsson i presi- 
diesekretariatets redaktion. Huvudsekreterare vid sessionen var general
sekreteraren i den finländska delegationen Guy Lindström.

I enlighet med § 15 i rådets arbetsordning godkännes protokollen här
med.

För Nordiska rådets presidium

Berit Brørby Larsen 
Fung, president

Jostein Osnes 
Presidiesekretær250
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A  1023/j

Juridiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om gemensam nordisk visering för 
baltiska medborgare

(Medlemsförslaget väckt av Berit Oscarsson samt Marianne 
Andersson och Hugo Bergdahl m.fl., se s. 258)

Til Juridisk Udvalg har man oversendt medlemsforslag om fælles nordisk 
visering for baltiske statsborgere. Udvalget har behandlet forslaget på sine 
møder i Ribe den 30. juni og i Stockholm den 27.-28. september 1993.

1. Medlemsforslaget

I medlemsforslaget henstilles det, at Nordisk Råd rekommanderer Nordisk 
Ministerråd at undersøge mulighederne for at indføre fælles nordisk vise
ring for statsborgere fra Estland, Letland og Litauen.

2. Høringsinstanser

Høringssvar er fremsendt fra følgende myndigheder og organisationer: 

Danmark
Direktoratet for Udlændinge 

Finland
Justitieministeriet
Inrikesministeriet

Norge
Justis- og politidepartementet 
Kommunal- og arbeidsdepartementet 
Utlendingsdirektoratet

Sverige
Rikspolisstyrelsen 
Statens invandrarverk 
Utlänningsnämnden (Kulturdepartementet)
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2.1. Høringssvar 

Danmark
Direktoratet fo r  Udlændinge oplyser, at sagen har været drøftet i Nordisk 
Udlændingsudvalg. Det fremgik, at landene ikke kunne opnå enighed om 
spørgsmålet.

Direktoratet for Udlændinge oplyser, at man i vidt omfang på Nordisk 
Udlændingeudvalgs møder søger at afstemme den nordiske visumpraksis, 
men at der forekommer en række tilfælde, hvor dette ikke er muligt. I den 
forbindelse skal direktoratet pege på de forpligtelser, som Danmark har på 
grund af samarbejdet i EF.

Finland
Justitieministeriet støtter de bestræbelser, der pågår med henblik på at 
komme frem til en ensartet udlændingelovgivning og udlændingepolitik i 
Norden.

Ministeriet støtter også de målsætninger, som gælder en friere bevæge
lighed for rejsende på basis af bilateralt og multilateralt samarbejde, som 
også fremgår af EØS-aftalen. Justitieministeriet anser, at der kan være an
ledning til endnu et stykke tid at overveje, hvordan situationen udvikles 
inden visumfriheden udvides. På den anden side ser ministeriet ingen 
hindringer for, at undersøgelser indledes med henblik på at fastlægge mu
lighederne for at tage et fælles nordisk visum i brug for statsborgere fra de 
baltiske lande.

Inrikesministeriet, polisavdelningen henviser til paskontroloverenskoms
ten, hvoraf det fremgår, at såfremt det er nødvendigt for at forhindre ille
gal indrejse, som følge af forskelligheder mellem aftalens parter 
vedrørende visering, kan der træffes beslutning om fuldstændig paskon
trol. Beslutninger om en sådan kontrol må hver gang højst gælde i seks 
måneder.

I paskontroloverenskomsten har man ikke udtalt sig om viseringsfri- 
hedsaftalen. Som følge af forskellige forhold er det ikke i alle situationer 
formålstjenligt, at viseringsfrihedsaftaleme er ens. Den nordiske pasfrihed 
gælder kun for de nordiske landes statsborgere. Opfattelsen af, at perso
ner, som ikke er statsborgere i de nordiske lande, skulle have ret til at 
overskride de nordiske landes interne grænser, er fejlagtig. Et stort antal 
indrejsende udlændinge er hvert år blevet afvist ved de nordiske landes in
terne grænser på grund a f , at de har savnet forudsætninger for at rejse 
ind. Kontrollen har været så effektiv, at Finland tilsvarende ikke har be
høvet at overveje, om man skulle overgå til at foretage fuldstændig pas
kontrol ved landets interne grænser. Problemerne inden for grænsebe
vogtningen ved de interne grænser har ikke været store, med undtagelse 
af problemer hvor asylsøgere er blevet afvist.

Ifølge international ret har en udlænding ikke uden videre ret til at rejse 
ind i et land. Ifølge § 13 i Udlændingeloven kan visum til Finland kun be
vilges af en finsk statsborger. Med hensyn til de baltiske landes problemer, 
som er alment kendte, findes der tilsvarende ikke anledning til at indgå vi-
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seringsfrihedsaftale for at lette visumformaliteteme. Man bør heller ikke i 
øvrigt udvikle en sådan praksis, at man ved hjælp af ét lands visum kan 
rejse til et andet land. Polisavdelningen kan ikke støtte ibrugtagen af et 
fælles visum mellem de nordiske lande for statsborgere fra de baltiske 
lande.

Inrikesministeriet, utlänningscentralen. På det nordiske udlænningeud- 
valgs møde kunde der ikke opnås enighed om fælles visering. Man fandt, 
at hvert enkelt nordisk land selv bør bestemme, om det er muligt at indgå 
aftale om visumfrihed med de baltiske lande.

Inrikesministeriet kan ikke støtte forslaget om at udstyre statsborgere 
fra de baltiske lande med et fælles nordisk visum.

Norge
Justis- og politidepartementet henviser til, at der gør sig forskellige hensyn 
gældende i de forskellige nordiske lande. De geografiske hensyn vil kunne 
spille forskellige roller, ligesom de historiske hensyn og hensynene til 
samhandel og samkvem af anden art. Dette gælder også i forhold til de 
baltiske lande. En fælles nordisk visering i forhold til baltiske statsborgere 
er derfor foreløbig næppe realistisk og kan ikke anbefales på nuværende 
tidspunkt.

Selv om Justisdepartementet i dag må afvise forslaget, vil de hensyn, 
der ligger til grund for medlemsforslaget, blive søgt varetaget på anden 
måde så langt dette er muligt. Dette sker gennem møderne i Nordisk Ud
lændingeudvalg, hvor en vis harmonisering af de nordiske landes visum
politik forsøges gennemført.

Kommunal- og arbeidsdepartementet hensviser til den af Justis- og Politi
departementet afgivne udtalelse, som departementet kan tilslutte sig.

Utlendingsdirektoratet. På mødet i Nordisk Udlændingeudvalg blev 
forslaget drøftet. Fra dansk side blev der specielt henvist til forholdet til 
EF. Fælles europæisk visering er under udredning. Det vil kunne skabe 
problemer med både nordisk og europæisk fælles visum.

Såfremt ordningen med fælles visum indføres, ville dette kunne med
føre, at landene risikerede at få personer ind i deres land, som de ikke selv 
ville have givet visum.

Den enkelte ansøger ville kunne gå fra den ene visumudstedende myn
dighed til den anden i håb om, at man vurderede situationen forskelligt, 
hvilket man også gør. Ved en eventuel udvisning vil der opstå spørgsmål 
om, hvem der skulle betale udgifterne.

Af de nævnte grunde kan Utlendingsdirektoratet ikke anbefale, at 
forslaget gennemføres.

Sverige
Rikspolisstyrelsen er enig i målsætningen om, at de nordiske lande bør efter
stræbe at bruge viseringstvang i samme omfang, og søge at tilvejebringe en 
så ensartet praksis som muligt med henblik på udstedelse af visum.

I dag har Danmark viseringsfrihed for ester og litauer og Norge for li
tauer. I øvrigt råder visumtvang i alle nordiske lande. Først når spørgsmå-
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let om viseringstvang er løst i enighed mellem de nordiske lande, vil det 
være muligt at meddele tilladelse til at en visering, som er meddelt til et 
nordisk land, også vil kunde omfatte de øvrige nordiske lande

Rikspolisstyrelsen kan på nuværende tidspunkt ikke gå ind for forsla
get om fælles nordisk visering for baltiske statsborgere.

Utlänningsnämnden gør gældende, at man allerede i dag arbejder på at 
tilvejebringe fælles praksis og fælles politik inden for rammerne af det 
Nordiske Udlændingeudvalgs arbejde.

De interesser som kunne tilgodeses gennem en såkaldt fælles nordisk 
visering, er ikke af en sådan vægt, at der findes anledning til at begrænse 
de nordiske landes mulighed for selvstændigt at træffe afgørelse i spørgs
mål om viseringskrav.

Statens invandrarverk finder, at en grundlæggende forudsætning for at 
man skulle kunne gennemføre det aktuelle forslag er, at der råder et fælles 
nordisk syn på spørgsmål om viseringspolitiken i forhold til de tre baltiske 
lande. Invandrarverket konstaterer, at dette ikke er tilfældet for nærværen
de. Spørgsmålet er blevet diskuteret i Nordisk Udlændingeudvalg, hvor 
man ikke har kunnet komme til enighed.

Invandrarverket kan derfor ikke gå ind for forslaget om fælles nordisk 
visering for statsborgere i de baltiske lande.

3. Udvalget

Nordisk Råd og Nordisk Ministerråd har i de seneste år viet de baltiske 
lande særlig opmærksomhed i form af blandt andet medlemsforslag, dele
gationsrejser, fælles møder og oprettelse af arbejdsgrupper.

I det foreliggende medlemsforslag foreslås det, at ministerrådet un
dersøger mulighederne for at indføre fælles nordisk visering for statsbor
gere i Estland, Letland og Litauen.

Af de indkomne høringssvar fremgår det, at der ikke er enighed mel
lem landene, og at tiden endnu ikke er moden til en fælles nordisk vise
ring.

De nordiske landes udlændingemyndigheder har imidlertid et tæt 
samarbejde inden for rammerne af Nordisk Udlændingeudvalg, som træf
fes regelmæssigt, idet disse spørgsmål omkring indvandring, asyl og ind
rejse til stadighed er meget aktuelle.

Et af formålene med samarbejdet i Nordisk Udlændingeudvalg er at 
forsøge at opnå enighed mellem de nordiske lande på en række punkter, 
der berører ovennævnte spørgsmål. Udvalget finder, at man til stadighed 
bør søge at lette vilkårene for statsborgere i de baltiske lande, som ønsker 
indrejse i et nordisk land, med henblik på at bedre samhandelen og den 
mellemfolkelige forståelse mellem de nordiske og de baltiske lande.
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Med henvisning til det ovenfor anførte, foreslår udvalget,

at Nordisk Råd ikke foretager sig noget med anledning af medlemsfor
slaget.

Stockholm, den 27. september 1993

Børge Bakholt (S)
Hans Engeli (KF)
Sinikka Hurskainen (SDP) 
Hans Nyhage (m) Formand 
Riitta Sastamoinen (Kok.) 
Lars Werner (v)

Ragnhild Barland (A) 
Lahja Exner (s)
Johan J. Jakobsen (Sp) 
Heikki Riihiijärvi (SR) 
Valgerður Sverrisdóttir (F) 
Ernst Wroldsen (A)
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Medlemsförslag

om gemensam nordisk visering för baltiska 
medborgare

(Väckt av Berit Oscarsson samt Marianne Andersson, J.K. Hansen, Tora Aasland 
Hougoch Eeva Turunen)

Nordiska rådet har allt sedan den nordiska passkontrollöverenskommel
sen antogs 1957 agerat för enhetlighet i Norden i fråga om utlänningars 
rättsskydd, visum samt uppehålls- och arbetstillstånd.

Genom åren har rådet antagit rekommendationer om enhällig utlän
ningslagstiftning och utlänningspolitik.

I preambeln till den nordiska passöverenskommelsen fastslås att stater
na skall eftersträva att använda viseringstvång i samma omfattning och 
söka åstadkomma en likartad praxis beträffande utfärdande av visering för 
affärs-, studie- och turistresor samt övriga kortvariga resor. Passkontroll
överenskommelsen innebär i princip att utlänningar utan att undergå 
passkontroll kan resa direkt från ett nordiskt land till ett annat över ett 
godkänt gränsövergångsställe och att kontrollen av inresande utlänningar 
sker endast vid den nordiska yttergränsen. Då överenskommelsen utgår 
från att visering har nationell giltighet kan den praktiska konsekvensen bli 
att zcfce-nordbor som en gång kommit in i det nordiska passområdet får 
möjlighet att fritt röra sig inom området, således även att utan visering in
resa till land där viseringsplikt egentligen gäller för dem. Det kan antas att 
ett mycket stort antal viseringspliktiga utlänningar rör sig över gränserna 
inom Norden utan att ha visering till mer än ett nordiskt land. Denna icke 
önskade effekt av passkontrollöverenskommelsen ledde till att en ändring 
företogs 1979 enligt vilken ett nordiskt land har möjlighet att tillfälligt in
föra generell passkontroll om det anses nödvändigt för att förhindra ett 
omfattande illegalt inresande till följd av olika viseringskrav i de berörda 
länderna. Rätten till generell passkontroll i enlighet härmed har dock inte 
tillämpats.

Dylika problem utgör ett starkt skäl för att nordisk visering införs på 
samma sätt som passkontroll äger rum vid yttergränsema, vilket skulle 
förutsätta att viseringsreglema görs likartade i de nordiska länderna. Det 
kvarstår icke obetydliga skillnader mellan de nordiska länderna vad gäller 
antalet utomnordiska länder för vars medborgare visering krävs. Samråd i 
dessa frågor äger rum inom Nordiska utlänningsutskottet som bl.a. verkar 
för att de nordiska länder som tillämpar en mera stram viseringspolitik 
skall upphäva viseringstvånget gentemot utomnordiska länder i samma 
omfattning som de länder som nått längst i detta avseende.

A  1023/j
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Frågor om viseringar togs upp i ett medlemsförslag 1970 om upphä
vande av viseringstvånget. Nordiska rådet vidtog dock inga åtgärder med 
anledning av detta förslag och hänvisade bl.a. till att upphävande av vi- 
sumtvånget inte kunde ske ensidigt och generellt i Norden utan måste fö
retas på grundval av ömsesidighet från respektive utomnordiska stat. I ju 
ridiska utskottets betänkande över medlemsförslaget berördes utan ställ
ningstagande möjligheten att införa gemensam nordisk visering, dvs. att 
låta ett visum meddelat till ett nordiskt land få giltighet i övriga nordiska 
länder.

1981 antogs en rekommendation (rek. nr 31/1981) till ministerrådet att 
undersöka möjligheterna att införa enhetliga viseringsregler i de nordiska 
länderna. Ministerrådet meddelade år 1982 att man i det löpande samarbe
tet eftersträvade likartade viseringsregler, och att syftet med rekommenda
tionen uppfyllts i den utsträckning det var möjligt genom löpande infor
mationsutbyte mellan utlänningsmyndighetema. Ändringar i gällande vi
seringsregler borde göras samtidigt i alla de nordiska länderna. Vidare 
borde förhandling upptas innan något av de nordiska länderna upphävde 
eller införde ett visumtvång som inte alla kunde ansluta sig till. Minister
rådet ansåg dock att mot bakgrund av ländernas olika inställning i utrikes- 
och försvarspolitiska frågor en fullständig överensstämmelse vad gällde 
viseringskrav gentemot medborgare från östeuropeiska länder inte alltid 
var möjlig. Man hänvisade vidare till pågående samarbete inom ramen för 
Nordiska utlänningsutskottet för att samordna ulänningskontroll och frå
gor om det nordiska passområdet.

De förändringar som ägt rum i Öst- och Centraleuropa och i Nordens 
närområden gör att de invändningar som motiverade att rekommendatio
nen avskrevs inte längre bör hindra ett beslut i den riktning som rådet fö
reslog. I synnerhet bör detta gälla de baltiska staterna som nyligen fått sin 
självständighet och gentemot vilka man ej ansett sig kunna upphäva vise
ringstvånget bl.a. med hänsyn till befarad massflykt från det forna Sovjet
unionen. I dessa fall bör de nordiska länderna kunna införa enhetliga vise
ringsregler och även undersöka möjligheterna att låta visum som medde
lats i ett nordiskt land gälla också i övriga nordiska länder. Eventuellt kan 
ett utvidgat samarbete mellan nationella kontroll- och polismyndigheter 
utredas som en nödvändig komponent i den nordiska viseringsordning 
som bör vara målsättningen.
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Mot bakgrund av vad som ovan anförts föreslås att

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att undersöka möjligheterna att införa gemensam nordisk visering 
för medborgare i Estland, Lettland och Litauen.

Stockholm, København, Helsingfors och Oslo den 26 november 1992

Berit Oscarsson (s) 
J.K. Hansen (S)
Eeva Turunen (Kok.)

Marianne Andersson (c) 
Tora Aasland Houg (SV)
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Juridiska utskottets betänkande
över medlemsförslag om uppgörelser utanför domstolen av 
barnens framtid vid föräldrarnas skilsmässa

(Medlemsförslaget väckt av Rose-Marie Björkenheim samt 
Marianne Andersson och Hugo Bergdahl m.flv se s. 273)

Til Juridisk Udvalg har man oversendt medlemsforslag om opgørelse uden 
for domstolene af børns fremtid ved forældrenes skilsmisse. Udvalget har 
behandlet forslaget på sine møder i Ribe den 30. juni og i Stockholm den 
27.-28. september 1993.

1. Medlemsforslaget

Af forslaget fremgår det, at lovgivningen i de seneste år på det familieret
lige område er gået i retning mod større nordisk retslighed. Dette er yderst 
vigtigt, når de nordiske statsborgere flytter fra et nordisk land til et andet. 
Retsreformen om samordning af den nordiske ægteskabskonvention er 
kommet i gang. Denne retsreform er vigtig nu, når de nationale, materielle 
regler om indgåelse og opløsning af ægteskab er blevet ændret. En reform 
af reglerne om forældremyndighed pågår også i Norden, og der er behov 
for nye nordiske regler om iværksættelse i ét nordisk land af beslutning om 
samkvemsret med børn, truffet i et andet nordisk land.

Forslagsstillerne finder ikke, at problemerne for børn og familie løses 
ved lovgivning. Hovedformålet er at afdramatisere opløsning af sambo
forhold og forsøge at få forældrene til uden domstolenes mellemkomst at 
træffe aftale om børns fremtid, som sikrer børnenes ret til to forældre og 
børns og forældres livskvalitet. For at opnå dette, foreslår forslagsstillerne, 
at man burde indlede en forsøgsvirksomhed med "familieretter" i Norden. 
Disse familieretter skulle bestå af personer med juridisk, social- og bøm e- 
psykologisk kompetence.

Forældre, som påtænker separation, burde være forpligtet til før sepa
rationen at henvende sig til denne instans, hvis opgave det skal være at på
se, at en afgørelse træffes vedrørende de fælles børns fremtid og også om 
forældrenes økonomiske forhold.
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2. Høringsinstanser

Høringssvar er kommet fra følgende myndigheder og organisationer:

Nordiske
Nordisk Råds Socialudvalg

Danmark
Justitsministeriet

Finland
Justitieministeriet 
Centralförbundet för bamskydd
Stakes - Forsknings- och utvecklingscentralen för social- och hälsovården 

Åland
Ålands landskapsstyrelse, social- och hälsovårdsavdelningen 

Island
Justits- og kirkeministeriet 
Bømevæmsrådet

Norge
Justis- og politidepartementet 
Barne- og Familiedepartementetet 
Barneombudet

Sverige
Justitiedepartementet 
Domstolsverket 
Norrköpings tingsrätt 
Allmänna barnhuset 
Rädda Barnen

2.1.. Høringssvar

Nordisk Råds Socialudvalg finder ikke, at der er meget vundet ved at tage 
spørgsmålet op på nordisk plan. Som beslutningsgrundlag i en sådan sag 
fordres et fyldigere baggrundsmateriale. Såfremt Juridisk Udvalg beslutter 
at gå videre med medlemsforslaget, understreger Socialudvalget, at bar
nets bedste må være vejledende ved reglernes udformning.

Danmark
Justitsministeriet oplyser, at afgørelser i forbindelse med separation og 
skilsmisse i Danmark træffes af statsamterne eller domstolene. Udgangs
punktet er, at domstolenes opgave er at afgøre sager, hvor forældrene er 
uenige. Derimod tager retterne sig som hovedregel ikke af spørgsmål,
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hvorom parterne er enige, idet disse spørgsmål behandles administrativt af 
statsamterne , hvis de ikke overlades til parterne selv.

Domstolene har kompetence til at afgøre tvister om selve separations
eller skilsmissespørgsmålet, om forældremyndighed, om bidragspligt over 
for den anden ægtefælle og dens eventuelle tidsbegrænsning, om fortsæt
telse af lejemål vedrørende boligen, og om der i særejeægteskaber skal til
kendes et beløb efter den såkaldte "urimeligt ringe regel". Derimod hen
hører afgørelser om samværsret, om størrelsen af ægtefællebidrag, og om 
børnebidrag under statsamterne.

Justitsministeriet har ikke bemærkninger til rekommandationen ved
rørende en yderligere harmonisering af den nordiske familielovgivning. 
Ministeriet har i november 1992 nedsat bømelovudvalget, og har for nylig 
nedsat forældremyndighedsudvalget. Disse udvalgs kommissorium var 
vedlagt høringssvaret.

Justitsministeriet kan ikke støtte forslaget om at opbygge særlige fami
lieretter eller myndigheder af administrativ karakter til behandlingen af 
ægteskabssager.

Finland
Justitieministeriet forholder sig til de fire ideer som fremgår af medlems
forslaget:

1. at en forsøgsvirksomhed med familiedomstole indledes i de nordiske 
lande. Familiedomstolene skulle bestå af personer med juridisk, social- og 
bømepsykologisk kompetence. Forældre som påtænker separation skulle 
være tvungne til at henvende sig til familiedomstolen inden separationen 
med henblik på at få en aftale i stand om de fælles børns fremtid og om 
forældrenes økonomiske forhold,

2. at nye nordiske regler behøves for iværksættelsen af forældremyn
dighedsbeslutninger, som er truffet i et andet nordisk land,

3. at en mand skal kunne erkende sit faderskab inden barnets fødsel,
4. at forældrene skal bidrage med hver en halvdel til barnets under

hold.
Hvis det derved skulle vise sig, at den ene eller den anden at forældre

ne ikke kan svare for sin halvdel, skulle der gives muligheder inden for 
rammerne af sociallovgivningen.

Ad. 1 Forsøgsvirksomhed med familiedomstole i de nordiske lande:

Justitieministeriet oplyser, at inden for ægteskabet og også i princip efter 
ægteskabets opløsning gælder hovedregelen om delt forældremyndighed 
mellem de tidligere ægtefæller.

Skilsmisse meddeles af underretten efter ansøgning. I forbindelse med 
skilsmisseansøgningen kan domstolen på ægtefællernes begæren også af
gøre andre spørgsmål i forbindelse med ægteskabet eller ægtefællernes 
børn, f.eks. spørgsmålet om forældremyndigheden over børnene og om 
disses underhold. Domstolene behandler på eget initiativ alligevel ikke så
danne spørgsmål, uden at ægtefællerne har begæret dette.
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Domstolen skal ved skilsmissen sikre sig, at forældrene har tænkt over 
forældremyndighedsspørgsmålet og samværsretsspørgsmålet med henblik 
på at varetage barnets tarv. Ved enighed meddeler forældrene, at den fæl
les forældremyndighed fortsætter, og at de sig imellem har aftalt, hos 
hvem barnet skal bo og om samværsretten. Domstolen tager kun stilling til 
forældremyndighedsspørgsmålet efter skilsmisse på begæring af en af 
forældrene.

Ægteskabsloven indeholder regler om mægling, men denne mægling er 
frivillig. Pr. den 1.12.1993 træder en ny lovgivning i kraft om sagsbehand
lingen ved underrettene.

Domstolen skal inden egentlig domsforhandling påbegyndes mundtligt 
tage en forhandling med parterne, hvor man udreder tvivlsspørgsmålene. 
Reformen giver ægtefællerne mulighed for ved dommerens mellemkomst 
at forhandle spørgsmålene og indgå aftale. Domstolen skal således kim 
meddele beslutning i de spørgsmål vedrørende skilsmissesagen, hvor æg
tefællerne ikke har kunnet komme frem til en aftaleløsning.

Ifølge Justitieministeriets synspunkt opmuntrer det nuværende system 
forældrene til at træffe gensidige aftaler i spørgsmål, der vedrører foræld
remyndigheden over et barn. Ti års erfaringer har været positive.

Også i spørgsmål om stridigheder vedrørende forældremyndigheden 
anser Justitieministeriet, at det nuværende system fungerer. Flere gange 
under sagens behandling gives der forældrene mulighed for at indgå aftale 
i sagen. Hvor enighed ikke opnås, træffer retten beslutning og begrunder 
denne. Under sagen indhentes der udtalelser fra socialnævnene, som re
præsenterer social- og psykologisk kundskab.

Justitieministeriet finder, at det nuværende finske system giver foræld
rene gode muligheder for at træffe aftale om børnenes fremtid med hen
syntagen til barnets bedste også uden for domstolene.

Ad. 2 Iværksættelse af beslutninger om forældremyndighed over børn i de 
nordiske lande:

Danmark, Norge og Sverige har tiltrådt Europarådskonventionen om 
fastsættelse og tvangsfuldbyrdelse af beslutninger om forældremyndighed 
over børn og Haag-konventionen om internationale ulovlige bortførelser af 
børn. I Finland arbejder man på at tiltræde de nævnte konventioner. Euro
parådskonventionen og Haag-konventionen tillempes også internordisk. 
Når konventionerne er tråde i kraft, vil de problemer, der er forårsaget af 
den forældede nordiske ægteskabskonvention blive væsentligt formind
skede.

Ad. 3 Erkendelse af faderskab inden barnets fødsel:

Ifølge faderskabsloven kan faderskab ikke erkendes før barnet er født. Før 
dette tidspunkt er de nødvendige beviser ikke tilstede, og Justitieministeri
et anser, at der ikke findes grunde til at ændre denne lovgivning.
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Ad. 4 Underhold af børn:

Justitieministeriet forholder sig afvisende til forslaget om, at forældrene 
skal bidrage hver med en halvdel til barnets underhold. Et af principperne 
i loven om underhold af børn er netop, at forældrene skal bidrage til bar
nets underhold hver efter evne. Ifølge loven om sikring af underhold for 
børn, har børn ret til underhold, også selv om den underholdspligtige und
lader at betale underholdsbidrag.

Ad. Den nordiske ægteskabskonventionen:

Det finske Justitieministerium skal stærkt understrege behovet for at fort
sætte arbejdet med at forny ægteskabskonventionen fra 1931, som er ind
gået mellem Danmark, Island, Norge og Sverige.

Centralförbundet fö r  bamskydd  konstaterer, at forslagets formål er at afdra
matisere skilsmisser og at skabe samarbejde og opgørelser mellem de sepa
rerede parter, særligt hvad angår forældremyndighed og samværsret, sva
rer vel til de principper og bestræbelser og i en vis udstrækning også til 
gældende praksis i Finland. Princippet om at børn altid skal have mulig
hed for at bibeholde båndene til begge sine forældre er et både centralt 
men også problematisk princip, som kræver blandt andet øget sagkund
skab i mødet med skilsmissefamilier og i skilsmisseprocessen.

Hos Stakes, Forsknings- och utvecklingscentralen för social- och hälso
vården er man i gang med at undersøge muligheden for en finsk model for 
familiedomstole.

Centralförbundet för bamskydd anser, at familiedomstolene kunne 
være den instans, som enten beslutter (specialdomstol) i eller til hvilken 
underret, man kan henvise problematiske samværsretstvister. Familie
domstolen burde have mulighed for at opfølge og blande sig i skilsmisse
barnets stilling, f.eks. når samværsretstvisten risikerer at blive en uendelig 
række af stævnings- og klageprocesser mellem forældrene.

Som hovedregel burde dog gælde et system , hvor de separerede for
ældre normalt kan træffe og lade fastsætte en opgørelse mellem sig uden 
for de retslige instanser. Vedrørende dette er forslaget noget upræcist, 
eftersom man taler parallelt om opgørelser uden for domstolene og allige
vel foreslår en forsøgsvirksomhed med familieretter, til hvilke alle separe
rede forældre skulle kunne henvende sig.

Centralförbundet för bamskydd går ind for at beholde den nordiske 
familielovgivning og en praksis, som garanterer barnets bedste.

Stakes, Forsknings- och utvecklingscentralen fo r  social- och hälsovården oply
ser, at ifølge loven vedrørende børn og samværsræt (361/83) er det muligt 
i Finland i forbindelse med skilsmisse at træffe aftale om forældremyndig
hed og samværsret ved en fælles beslutning. I ægteskabslovgivningsre
formen (411/87) som trådte i kraft i 1988, fastslog man regler om familie
spørgsmål, og formålet var at lette familiernes beslutninger i disse spørgs
mål. Næsten halvdelen af alle familier som separeres udnytter denne tje
neste.
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Den nye reform betyder dog ikke, at der ikke i Finland skulle være et 
behov for at prøve et nyt familieretsstystem. Forsknings- och utvecklings- 
centralen för social- och hälsovården har til hensigt i 1993 at indlede et 
projekt, hvor forskellige landes måde at løse familieretlige spørgsmål på 
undersøges i praksis.

Hvad enten systemet er en del af retsvæsenet eller står uden for dette, 
ville det alligevel være til stor nytte at igangsætte et nordisk forsøg for me
toder til løsning af tvister i familiespørgsmål. Stakes finder, at ved igang
sættelse af en mulig forsøgsvirksomhed er der anledning til at overveje 
frivillige tjenester fremfor at tvinge familier til at gå ind i et specielt system. 
Hver enkelt families og bam s situation bør som udgangspunkt behandles 
for sig.

Island
Justits- og kirkeministeriet meddeler, at man i Island tilbyder rådgivning til 
forældre både før der søges skilsmisse og efter at skilsmisse er bevilget.

I lov nr. 40/1991 om kommunernes socialydelse er det foreskrevet, at 
socialudvalgene skal forsøge at tilbyde socialrådgivning blandt andet på 
områder som økonomi, boligspørgsmål, pædagogiske spørgsmål, skils
misse inkluderet forældremyndigheds- og samværsretsspørgsmål, adop
tion og andet.

Ministeriet henviser i øvrigt til kirkens familierådgivning i Reykjavik. 
Kirken kan yde enkeltpersoner, ægtepar og familier information, rådgiv
ning og behandling, som har til formål:

- at gøre ægtepar og forlovede par bedre egnet til at leve sammen i æg
teskab

- at styrke familiebåndene og familielivet
- at forbygge eller mindske sandsynligheden for, at ægtepar bliver skilt, 

og at familier opløses som følge at samlivsvanskeligheder,
- at vejlede og hjælpe ægtepar og familier med andre alvorlige proble

mer.
Ministeriet mener, at koordineringen af love om nordisk familieret er 

meget vigtig, og der har da også været tale om nordisk samarbejde på det
te område gennem mange år, jvf. aftale mellem Island, Danmark, Finland, 
Norge og Sverige om ægteskab, adoption og myndighed, jvf. lovnr. 29/- 
1931 med senere ændringer. I lyset af, at stadig flere forældre og børn er 
bosat i hver sit land, mener ministeriet, at der er et øget behov for koor
dinering af love, som omhandler spørgsmål om forældre og børn. Til slut 
påpeger ministeriet, at det er nødvendigt at tage hensyn til de internatio
nale aftaler, som er underskrevet på området.

Ministeriet udtrykker glæde over det fremkomne medlemsforslag om 
specialistrådgivning på området jura, socialrådgivning og bømespsykiatri 
for forældre, som søger skilsmisse. Men man tager forbehold om, at der 
ikke skal være tale om en pligt, fordi mange familier løser disse problemer 
ved at opnå enighed.

Børneværnsrådet udtrykker sin tilfredshed med Nordisk Råds initiativ, 
at fremlægge forslag om familievejledning, som forældre skulle have pligt
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til at søge ved skilsmisse og separation. Forslaget omhandler vigtige inte
resser, som berører flere og flere børn og deres forældre. Rådet henviser til 
et lovforslag for Altinget 1988/89, som ikke blev vedtaget. Rådet oplyser, 
at det islandske samfund har ændret sig meget i de seneste år, skilsmisser 
og separationer er hyppige, og ofte stiftes nye familier i kølvandet. Børn 
må derfor ofte tilpasse sig indviklede forhold og knytte sig til nye forældre. 
Ind imellem sker noget sådant mere end én gang i et bam s liv. Bøm e- 
væmsrådet gør opmærksom på, at i en skilsmissesituation er forældre ikke 
altid bevidste om, hvilke følger deres egne stridigheder kan have på deres 
børn.

Bøm evæm srådet går ind for familierådgivning, og er overbevist om, at 
denne rådgivning i visse tilfælde vil kunne afværge konflikter vedrørende 
forældremyndighed og samkvemsret. Rådet mener, at rådgivning bør 
være et tilbud til befolkningen.

Rådet går ind for, at de nordiske landes lovgivning koordineres på flest 
mulig områder inden for familieretten.

Bøm evæm srådet går ind for Nordisk Råds forslag om, at forældre 
skulle have pligt til at opsøge familierådgivere ved skilsmisse eller separa
tion, sådan at der ikke bliver tale om vedkommende forældres valg. Denne 
ordning skulle gøre det enklere at sætte børnenes interesse i første række.

Norge
Justisdepartementet stiller sig som udgangspunkt positivt til forslaget om, at 
der i større grad skal træffes aftaler om børns fremtid i en skilsmissesitua
tion i en instans uden for det ordinære retsapparat.

Departementet henviser til lov af 4. juli 1991 nr. 47 om ægteskab § 26, 
hvoraf det fremgår, at ægtefæller med fælles bøm  under 16 år, i sager om 
separation og skilsmisse, skal møde til mægling for at forsøge at komme 
frem til en aftale om forældreansvar, samværsret og om hvor barnet skal 
bo. De hensyn, som har ført til de nævnte bestemmelser, synes at ligge i 
tråd med de principper, som ligger til grund for forslaget om en forsøgs
ordning med familieretter.

Af forslaget fremgår det ikke, hvorvidt familieretter skal have fuldmagt 
til at træffe bindende afgørelser om bømefordeling, underhold, økonomi 
og besøgsordninger. I det omfang forslaget indebærer, at afgørelser, som 
efter norsk ret foretages af domstolene, skal afgøres af andre instanser, er 
dette ikke et spørgsmål Justitsdepartementet kan tage stilling til på det fo
religgende grundlag.

Barne- og familiedepartementet henviser ligeledes til lov nr. 47 af 1991 
§ 26, der omhandler den tvungne mægling ved skilsmisse og separation. 
Den ny er først og fremmest begrundet i hensynet til børnene og ønsket om 
at skåne disse mest muligt i forbindelse med forældrenes eventuelle kon
flikter ved samlivsbruddet. Mæglingen skal også tjene til at informere par
terne om de vigtigste økonomiske konsekvenser, aftalen vil medføre, som 
f.eks. bidragspligten. Parterne skal også gøres opmærksomme på, at en af
tale om delt daglig omsorg kan medføre, at børnebidrag fastsættes efter
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skøn, og at dette kan have betydning for den enes status som eneforsørger 
efter trygderegler og skatteregler m.v.

Departementet henviser videre til lovændring af 25. september 1992 
nr. 106 og lov af 8. april 1991 nr. 7 om børn og forældre, som blev ændret 
med virkning fra 1. januar 1993. Der blev da indført en obligatorisk mæg
ling for ugifte forældre med fælles børn, som ønsker at rejse sag om for- 
ældreansvar, daglig omsorg, eller samværsret for retten eller fylkesman
nen, jfr. barnelovens §§ 34 og 44.

De som autoriseres som mæglere er fagpersoner ansat ved offentligt 
godkendt familievæmskontor, ved offentlig helse- og socialinstans eller 
ved pædagogisk- psykologisk tjenestekontor, samt præster og forstandere. 
Mæglingsbevilling kan også gives til psykolog, psykiater eller advokat.

I henhold til lov af 8. april 1981 nr. 7 om børn og forældre, er en aftale 
mellem forældre om forældreansvar, samværsret eller om hvem af foræld
rene, som skal have den daglige omsorg, lige så bindende som en afgørelse 
truffet af fylkesman eller domstol. Dersom der bliver tale om tvangsfuld
byrdelse, må der imidlertid en afgørelse til fra en offentlig myndighed. Det 
er ikke nok med en aftale mellem forældrene.

Barne- og familiedepartementet går ind for fortsat at styrke det nordis
ke lovsamarbejde.

Departementet finder ikke efter indførelsen af den obligatoriske mæg
ling, at der skulle være behov for en yderligere pligt til obligatorisk frem
møde for en familieret, før der søges om separation eller skilsmisse i 
Norge.

Barneombudet er enig i udtalelsen i medlemsforslaget om, at det er vig
tigt efter et samlivsbrud at forældre træffer aftale for fremtiden uden for 
domstolssystemet. Ombudet finder, at et sådant system allerede findes i 
Norge.

Barneombudet henviser til pligten til obligatorisk mægling og Bar
neombudet har også været optaget af, at forældre som ikke har været gift 
burde være omfattet af denne obligatoriske mæglingsordning. Ombudet 
henviser til at dette sidste til en vis grad er blevet imødekommet ved en 
ændring i barnelovens §§ 34 og 44. Barneombudet henviser også til ord
ningen i ægteskabslovens § 26, om at spørgsmålet om forældreansvar, dag
lig omsorg eller samværsret for at blive behandlet af fylkesman eller dom
stol først skal have været henvist til obligatorisk mægling.

Sverige
Justitiedepartementet har indhentet udtalelser dels fra Domstolsverket og 
dels fra Norrköpings tingsrätt. Fra svensk side går man ind for den del af 
forslaget, der vedrører et indgående nordisk samarbejde og i forlængelse 
af dette et udvidet europæisk samarbejde. Domstolsverket finder videre, at 
det er en fordel at afgørelser vedrørende børns fremtid kan ske udenfor 
domstol under forhold, som ikke er domstolsmæssige. Hvad angår for
merne for denne udenomsprocessuelle behandling kan der være anledning 
til at gøre sig visse yderligere overvejelser.
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Domstolsverket deler Norrköpings tingsrätts synspunkter om, at nye or
ganer i form af familieretter med såvel juridisk, social- som bømepsykiat- 
risk ekspertise skulle føre til en alt for formaliseret behandling.

Norrköpings tingsrätt. Efter at reglerne om samarbejdssamtaler indførtes 
i forældreloven kapitel 6 § 18, har der været en tydelig udvikling imod at 
nedtone domstolsprocessen i tvister af familiemæssig karakter. Dette gæl
der specielt spørgsmål om afgørelse af forældremyndigheden og samværs
retten for børn.

Tingsrätten understreger, at det er vigtigt af hensyn til barnets tarv at 
forældremyndigheds- og samværsspørgsmål får en hurtig løsning. Videre 
henvises til den finske model i domstolsundersøgelsens betænkning om 
domstolene før år 2000, del A side 61 og følgende. Efter finsk ret kan 
forældre lave skriftlige aftaler i spørgsmål om forældremyndighed og 
samværsret og få aftalen fastsat af socialnævnet. Dette bevirker, at en så
dan aftale kan tvangsfuldbyrdes om nødvendigt, idet den betragtes som 
værende forelagt domstol. Hvis forældrene ikke er enige, når de opsøger 
socialnævnet, er det nævnets opgave at virke for enighed og en løsning, 
som stemmer overens med barnets bedste. Først hvis dette ikke lykkes, 
henvises parterne til domstolen.

"Den finske model" har vakt stor interesse under høringsproceduren i 
domstolene og ved flere høringsinstanser foreslås det, at den undersøges 
nærmere. Justitiedepartementet har endnu ikke taget stilling til dette 
spørgsmål.

Tingsrätten er enig i, at opgørelser om børns fremtid ved forældres 
skilsmisse i så stor udstrækning som muligt, bør ske gennem overens
komster uden for domstolene. Tingsrätten ønsker dog ikke at fremme 
forslaget om familieretter, da dette kan lede til at man får domstolsagtige 
forhold, som man netop ønsker at undvige. Der henvises hellere til en løs
ning i stil med "den finske model".

Karin Bishop, Norrköpings tingsrätt finder, at det er en god idé at har
monisere lovgivningen på det aktuelle område.

Ved det seneste seminar omkring forældremyndighed gav byretsdom
mer Inger Kristine Moksness, Oslo Byrett, en redegørelse for norske regler 
om obligatorisk mægling i familieretstvister. Disse regler modsvarer i en 
vis udstrækning de svenske samarbejdsaftaler.

Allmänna barnhuset oplyser, at forældrene i Sverige skal have fælles 
forældremyndighed for deres børn. Reglerne er lavet for at tilgodese bør
nenes behov af nær og god kontakt med begge forældre uafhængigt af, om 
forældrene bor sammen eller ej. Forældre, som er gift har fælles forældre
myndighed. Forældre som ikke er gift og som vil have fælles forældre
myndighed anmelder dette til socialnämnden samtidig med, at de bekræf
ter faderskabet. Dette gælder for alle forældre uanset statsborgerskab.

Såfremt forældrene vil have fælles forældremyndighed på et senere 
tidspunkt, kan de anmelde dette til den skattemyndighed, hvor barnet er 
mandtalsført. Forudsætningen er dog, at forældrene og barnet er svenske 
statsborgere, og at spørgsmålet ikke tidligere har været prøvet ved dom
stolene. Ellers må ansøgning gøres til tingsrätten. Ved skilsmisse er det li



270 A 1026/j

geledes hovedregelen, at den fælles forældremyndighed består, også efter 
at ægteskabet er opløst.

Domstolene tager sig ikke af sager om underholdsbidrag, samværsret 
og forældremyndighed, med mindre en af forældrene begærer dette i en 
ansøgning om skilsmisse eller ved et senere tilfælde.

Fra 1. marts 1991 har kommunen pligt til at tilbyde samarbejdssamtaler 
til forældre, som har behov herfor. Parterne kan selv tage initiativ til sam
arbejdssamtaler, og tingsrätten kan henvise parterne til at løse sine pro
blemer ved hjælp af samarbejdssamtaler. Man bør tilstræbe, at samarbejds
samtaler kommer før en eventuel domstolsbehandling. Samarbejdssamta
ler har bevirket, at i næsten 80 procent af sagerne kan forældrene blive 
enige, og en retssag kan undgås.

Af bamekonventionens artikel 12 fremgår det, at barnet skal gives mu
lighed for at blive hørt på en måde, som er forenelig med den nationale 
lovgivning i alle domstols- og administrative sager, som vedrører barnet. 
Denne bestemmelse behøver blive tilføjet i den svenske lovgivning for at 
understrege vægten af, at børns rettigheder bedre bør tilgodeses.

Der udtales videre, at udredninger i forældremyndighedssager stadig 
er voksencentrerede og kun i mindre omfang tager hensyn til børnenes 
synspunkter. Forældre har en lovlig ret til at træffe deres børn efter 
skilsmisse. Desværre findes der ingen tilsvarende mulighed for børn og 
forældremyndighedsindehavere for at begære, at domstolen pålægger den 
fraværende forælder at træffe sit barn.

Vedrørende familienævn udtales, at følelsesmæssige konflikter ikke 
kan løses ad juridisk vej. Allmänna barnhuset finder, at en måde kunne 
være at overveje, om der behøves specialnævn, inden for eller uden for 
domstolene, med personer, som har gode kundskaber inden for bøm e- og 
familieproblemer samt jurister, som er indsatte i den familieretlige lovgiv
ning. Disse nævn skulle ikke vurdere de forskellige beskyldninger, som 
fremsættes af parterne, men i dialog med forældrene arbejde sig frem til en 
beslutning, som tager sigte på, hvad der må anses at være bedst for barnet. 
I og med at forældrene har begæret, at nævnet skal fatte beslutning i deres 
sted, må de acceptere nævnets beslutning, som ikke skal kunne overklages.

Dette forslag skulle gavne børn som ellers i åretal har måttet leve med 
forældrenes konflikt når disse i forskellige instanser overklager beslut
ninger, og hvor barnet ikke ved, hvad som skal gælde i fremtiden. Set i et 
livsperspektiv er barndommen kort, og børn som oplever en forældre
myndighedstvist føler sig ofte berøvet deres barndom. En anden fordel 
skulle være, at samfundet sparer penge eftersom processer ved domsto
lene koster store beløb. Allmänna barnhuset har ikke kompetence til at 
foreslå, på hvilken måde en instans ifølge forslaget skulle kunne inkor
poreres i det nuværende retssystem.

Allmänna barnhuset finder, at forslaget om en "nordisk familieret" ikke 
er moden på nuværende tidspunkt. Erfaringer fra nuværende national 
lovgivning bør kunne inddrages inden et nyt nordisk projekt, som bør 
ligge til grund for en eventuel nordisk model på familieretsområdet, 
iværksættes.
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Allmänna barnhuset går ind for oprettelsen af en domstol/myndig
hedsinstans, hvor en særlig kompetence på familieretsområdet forefindes.

Allmänna barnhuset går ind for en successiv harmonisering af familie- 
retslovgivningen i de nordiske lande.

Rädda Bamen  støtter forslaget om en forsøgsvirksomhed med familieret
ter i Norden.

Rädda bam en henviser til børnekonventionen, særlig artikel 18 og 3.
Rädda Bamen henviser til, at barnets bedste bør være i centrum, og at 

konventionsstateme bør give bistand til forældre og forældremyndigheds
indehavere for at hjælpe dem med at bære ansvaret for børnenes opdra
gelse. Ifølge konventionen har barnet ret til begge sine forældre. I tilfælde 
hvor barnets forældre bor i to forskellige lande, bør de sociale myndighe
der i begge berørte lande kunne samarbejde med henblik på at kunne finde 
den løsning, som er bedst for barnet, med henblik at fastsætte samværsret. 
Dette bør indgå i forslaget om en fælles europæisk familielovgivning.

Rädda Bam en kan således støtte begge punkter i det fremsatte forslag.

Åland
Ålands landskapsstyrelse, social- och hälsovårdsavdelningen meddeler at 
man i landskapet Åland allerede har gode erfaringer med familieråd
givningsvirksomhed med henblik på at fremme opgørelser uden for dom
stolene.

Ålands landskapsstyrelse kan gå ind for forslaget.

4. Juridisk Udvalg

På baggrund af de indkomne høringssvar kan Juridisk Udvalg konstatere, 
at der i så godt som alle nordiske lande er mulighed for at træffe afgørelser 
om børns fremtid ved separation og skilsmisse uden for det etablerede 
retsvæsen.

Udvalget konstaterer også, at samtlige hørte finder, at der bør fortsæt
tes med en yderligere harmonisering af den nordiske familielovgivning.

Flere lande peger på internationale aftaler, herunder Europarådskon
ventionen og Haag-konventionen, som endnu ikke er tiltrådt af alle nor
diske lande.

Der synes at herske enighed om, at det er en fordel for såvel bøm  som 
forældre, hvis aftaler i forbindelse med skilsmisse, forældremyndighed, 
samværsret og økonomiske forhold i øvrigt, herunder også underholdsbi
drag, træffes på så tidligt et tidspunkt som muligt, og helst ad frivillighe
dens vej.

Det synes derfor ikke at være særligt svært at finde frem til fællesnor
diske regler i tilfælde, hvor forældrene er enige. Problemerne fremstår al
tid i de tilfælde hvor forældre og bøm  ikke kan blive enige. I flere lande 
forekommer det, at der tilbydes familierådgivning med assistance fra 
forskellige ekspertgrupper. Specielt i de tilfælde hvor enighed ikke kan 
opnås på et eller på alle punkter, synes der at være et behov for rådgivning 
hos en uvildig instans, der er i stand til at pege på konsekvenserne af de
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foreslåede løsninger. Hvor en af parterne stadig ikke vil indgå aftale, synes 
det nu som forud at være en nødvendighed, at sagen afgøres af en retlig 
instans, blandt andet på grund af afgørelsens vidtrækkende menneskelige 
og økonomiske konsekvenser.

Udvalget har også noteret sig, hvilket flere lande også peger på, at den 
nordiske ægteskabskonvention trænger til en opdatering snarest muligt.

Foruden ægteskabskonventionen er der et øget behov for koordinering 
af den nordiske lovgivning, som omhandler spørgsmål om forældre og 
børn. Flere nordiske lande er for tiden i gang med modernisering af deres 
egen lovgivning omkring børn og forældremyndighed. Juridisk Udvalg 
finder, at det ville være gavnligt om de nordiske lande kunne koordinere 
indsatserne, med henblik på at komme frem til fællesnordiske løsninger.

På baggrund af forslaget, de indkomne høringssvar og udvalgets ovenstå
ende bemærkninger, skal Juridisk Udvalg foreslå, at

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

at påse, at de nordiske landes lovgivning på familierettens område 
koordineres på flest mulige områder,

at påse,at arbejdsgruppen, som arbejder med forslag til en opdate
ring af den nordiske ægteskabskonvention af 1931, fremskynder 
dette arbejde mest muligt,

at påse, at der indføres en samarbejdsvejledning for forældre, der 
ønsker separation eller skilsmisse eller vil flytte fra hinanden. Vej
ledningen bør have form af et tilbud, der også kan være til gavn for 
familier, hvor enighed er opnået.

Stockholm, den 27. september 1993

Børge Bakholt (S)
Hans Engell (KF)
Sinikka Hurskainen (SDP) 
Hans Nyhage (m) Formand 
Riitta Sastamoinen (Kok.) 
Lars Werner (v)

Ragnhild Barland (A) 
Lahja Exner (s)
Johan J. Jakobsen (Sp) 
Heikki Riihiijärvi (SR) 
Valgerður Sverrisdóttir (F) 
Ernst Wroldsen (A)
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Medlemsförslag

om uppgörelser utanför domstolen av barnens 
framtid vid föräldrarnas skilsmässa

(Väckt av Rose-Marie Björkenheim samt Marianne Andersson, Hugo Bergdahl, 
Stina Gustavsson och Håkan Nordman)

Lagstiftningen under de senaste åren på det familjerättsliga området har 
gått i riktning mot större nordisk rättslikhet. Detta är ytterst viktigt efter
som de nordiska medborgarna flyttar från ett nordiskt land till ett annat. 
Också arbetet med den samnordiska reformen av äktenskapskonventionen 
har kommit i gång. Reformen är viktig nu när de nationella materiella reg
lerna om ingående och upplösning av äktenskap har ändrats. Reformerna 
av förmyndarskapsrätten i Norden pågår också. Behov finns också för nya 
nordiska regler om verkställighet i ett nordiskt land av beslut om vårdnad 
av barn som givits i ett annat nordiskt land.

Vi anser dock att de största problemen för barn och familj inte löses ge
nom lagstiftning. Enligt vår mening bör skilsmässor och upplösning av 
samboförhållanden avdramatiseras. Man bör försöka få föräldrar att utan
för domstolar träffa avtal och uppgörelser om barnens framtid som tryggar 
barnens rätt till två föräldrar och barnens och föräldrarnas livskvalitet. För 
att uppnå detta anser vi att man borde inleda en försöksverksamhet med 
"familjerätter" i Norden. Denna familjerätt skulle kunna bestå av personer 
med juridisk, social och bampsykologisk kompetens. Föräldrarna som tän
ker separera borde vara skyldiga att före separationen vända sig till denna 
instans, vars uppgift är att tillse att en uppgörelse kommer till stånd beträf
fande de gemensamma barnens framtid samt även föräldrarnas ekono
miska förhållanden. Förutsättningen är att behandlingen är muntlig med 
båda parter närvarande och att behandlingen inte sker under domstols- 
mässiga förhållanden. Om föräldrarna erhåller sakkunnig rådgivning 
undviks de flesta uppslitande vårdnads-, umgänges-, underhålls- och bo- 
delningstvistema.

Vi anser att det är en självklarhet att erkännande av faderskap innebär 
att fadern förutsätts ta ansvar för sitt barn. Erkännandet av faderskap bör 
helst ske före barnets födelse, t.ex. i samband med föräldrarådgivningen. 
Enskild vårdnad är föråldrat som begrepp.

Underhållsfrågan har diskuterats mycket i de nordiska länderna. Vi an
ser att föräldrarna efter det att man har fastställt barnets behov skall bidra 
med en hälft vardera. Om det därvid skulle visa sig att den ena eller andra 
föräldern inte kan svara för sin del ges möjligheter inom ramen för social
lagstiftningen.
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Eftersom antalet fall ökar där barnens föräldrar efter skilsmässan bor i 
olika nordiska länder och numera också i allt högre grad i olika europeiska 
länder, finner vi det viktigt att man utarbetar en enhetlig nordisk familje
lagstiftning så att vi i fortsättningen kan påverka det övriga Europa.

Med hänvisning till det ovansagda vill vi föreslå att

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att vidta åtgärder för att utanför domstolen träffa avtal och uppgö
relser som tryggar barnens framtid vid föräldrarnas skilsmässa samt

att ytterligare harmonisera den nordiska familjelagstiftningen som 
förebild för det övriga Europa.

Helsingfors och Stockholm den 25 november 1992

Rose-Marie Björkenheim  (Kesk.) 
Hugo Bergdahl (fp)
H åkan Nordman (SFP)

M arianne Andersson (c) 
Stina Gustavsson (c)
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Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om samnordisk homeopatisk 
forskning

(Medlemsförslaget väckt av Marianne Andersson samt Agne 
Hansson m.fl., se s. 283)

Till kulturutskottet har hänvisats medlemsförslag A 1027/k om samnor
disk homeopatisk forskning. Medlemsförslaget har behandlats vid utskot
tets möten den 23 februari, 8 maj, 19 juni samt den 27 september 1993.

1. M edlem sförslaget

I medlemsförslaget föreslås att Nordiska rådet rekommenderar Nordiska 
ministerrådet att undersöka möjligheterna att snarast igångsätta ett sam
nordiskt forskningsprojekt i syfte att belysa de vetenskapliga resultat som 
hittills framkommit inom homeopatin och initiera ny forskning på områ
det.

Förslagsställarna framhåller att inom vissa länder i Europa, t.ex. i Tysk
land, har den alternativa medicinen varit på stark frammarsch.

I Norden gör den alternativa medicinen sig även starkt gällande, men 
om ingenting sker inom forskningen kommer sjukvården i Norden att 
ligga på avsevärt lägre nivå jämfört med andra europeiska länder. Den en
skilda människan kräver valfrihet i sjukvården, men den etablerade sjuk
vården befrämjar sällan kontakt mellan patient och sjukvårdspersonalen 
inom altemativmedicinen. Eftersom allt fler människor i dag använder 
naturläkemedel måste förhållandet mellan den konventionella medicinen 
och naturmedicinen präglas av förstärkt samarbete och inte av polarise
ring. Därför måste den så kallade okonventionella medicinska inriktningen 
få en bredare forskningsbas.

I de nordiska länderna har man från officiellt håll inte visat något större 
intresse för så kallade naturläkemedel och det finns inte heller någon 
forskningstradition som kan öka detta intresse. Kartläggning av alternativa 
behandlingsformer visar att ett litet urval av dessa är underbyggda med 
vetenskaplig forskning. Aktiv forskning pågår emellertid inom Norden in
om vissa få områden, men eftersom homeopati är den altemativmedi- 
cinska behandling som nu mest efterfrågas bör den sättas i fokus och 
forskning initieras kring denna.
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2. Remissyttranden

Följande myndigheter, institutioner och organisationer har avgivit yttran
de om medlemsförslaget:

Nordiska
Nordiska rådets socialutskott 
Nordiska forskningspolitiska rådet (FPR)
Nordiska läkemedelsnämnden (NLN)
Stiftelsen Rådet för alternativ medicin (RAM)

Danmark
Sundhedsstyrelsen

Finland
Social- och hälsovårdsministeriet 
Delegationen för alternativ hälsovård

Å lan d
Ålands landskapsstyrelse 
Handikapprådet för landskapet Åland

Island
Sundheds- og forsikringsministeriet

Norge
Sosialdepartementet
Norske homeopaters landsforbund
Funksjonshemmedes fellesorganisasjon (FFO)

Sverige
Socialstyrelsen
Sveriges allmänna patientförening (SAPF)

2.1. Nordiska remissyttranden

Nordiska rådets socialutskott anser det viktigt att det tas fram ytterligare in
formation om forskning och aktiviteter som pågår på homeopatins område 
i Norden i dag. Först när detta underlag föreligger kan socialutskottet ta 
ställning till om detta är ett område som lämpar sig för nordiska insatser. 
Utskottet vill rikta uppmärksamheten på att den etablerade hälso- och 
sjukvården i Norden betraktar homeopatin som altemativmedicinsk verk
samhet av annan natur än traditionell medicinsk verksamhet. Homeopa- 
tisk forskning anses heller inte baserad på motsvarande vetenskaplig 
grund som den etablerade medicinen. Fiomeopatiska medel har i Sverige
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visat sig vara särskilt verksamma vid allergier, astma och eksem, huvud
värk, kvinnosjukdomar samt inom åldringsvården.

Nordiska forskningspolitiska rådet (FPR) anser att ett enskilt nordiskt 
projekt om homeopatisk forskning kommer att ha liten betydelse för det 
nordiska forskningssamarbetet, även om ett sådant projekt kunde ha bety
delse för hälsoplaneringen och den hälsopolitiska debatten i de enskilda 
länderna. Ett sådant projekt som nämns i medlemsförslaget måste ha hög 
vetenskaplig kvalitet och baseras på relevanta forskningsmetoder. Det 
måste därför värderas efter de kriterier som läggs till grund för allmänna 
forskningsfinansierade organ, primärt forskningsråden. Därför är det inte 
meningsfullt att sätta igång ett sådant projekt under Nordiska ministerrå
det. Det pekas på att Norges forskningsråd har föreslagit att ett forsknings
program igångsättes i samband med alternativ medicin, härunder homeo- 
pati. En sådan nationell satsning kunde utgöra utgångspunkt för ett nor
diskt samarbete på området.

Nordiska läkemedelsnämnden (NLN) stödjer ej medlemsförslaget utan an
ser att nationella initiativ bör vara tillräckliga på detta område särskilt som 
lagstiftning och användning av homeopatika uppvisar stora skillnader i de 
nordiska länderna. I stället bör läkemedelsområdet som helhet prioriteras, 
då resurserna för forskning är begränsade. Homeopatisk forskning skall 
konkurrera på lika villkor med annan forskning på läkemedelsområdet.

Stiftelsen Rådet fó r  alternativ medicin (RAM) instämmer i huvudsak med 
motionärernas förslag och framhåller att inom Norden har det funnits ett 
visst motstånd mot användandet av alternativ medicin, däribland homeo- 
pati. Norden har stått vid sidan av den oerhört stora utbredning som 
homeopatin haft i övriga Europa och i andra delar av världen. Ett sam
nordiskt forskningsprojekt inom homeopati synes därför angeläget och bör 
få högsta prioritet. I många länder i Europa åtnjuter homeopatin stor 
respekt och med hänsyn till att de nordiska länderna alltmera integreras 
med det övriga Europa inom skilda områden, måste sjukvården också ges 
samma förutsättningar. Därför är det angeläget att forskning i de nordiska 
länderna påbörjas och intensifieras för att sjukvården skall kunna erbjuda 
så mångfacetterade terapier som möjligt. Enligt riktlinjer antagna i EG skall 
alla homeopatiska läkemedelsböcker och använda farmakopéer vara ge
mensamma för alla EG:s medlemsstater och Sverige anpassar sig nu till 
dessa nya riktlinjer i och med den nya läkemedelslagen, som troligen trä
der i kraft den 1 juli 1993. Inom Norden finns inte någon forskningstradi
tion inom homeopatin och endast några få studier har genomförts i bl.a. 
Sverige, men inte i någon nämnvärd omfattning. Norge har däremot varit 
banbrytande inom homeopatisk forskning och ett antal studier har genom
förts, dock utan att några större grupper har ingått i studierna. Homeo
patin utgör en fördelaktig komplementårmedicinsk terapi när det gäller 
den ekonomiska biten. Billigare varianter behöver utnyttjas för att klara 
det stigande vårdbehovet och därför måste altemativmedicin eller komp
lementärmedicin som homeopati i högre grad utnyttjas.
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2.2. Danska remissyttranden

Sundhedsstyrelsen anser att medlemsförslaget kan delas i två delförslag. Det 
ena kan karakteriseras som ett förslag om att påbörja en granskning av 
möjligheterna för att belysa resultaten från den hittillsvarande forskningen. 
Den andra delen går ut på att initiera ny homeopatisk forskning. Om 
resurser skall avsättas för att genomföra förslaget, borde förslaget i så fall 
begränsas till första delen. EG har godkänt två direktiv om homeopatiska 
läkemedel. Dessa direktiv skall vara implementerade i bl.a. Danmark se
nast den 31.12.1993.

Direktiven ger medlemsländerna tre möjligheter för regulering av ho- 
meopatika. För det första kan medlemsländerna införa ett förenklat system 
för godkännande av homeopatiska läkemedel, som tas genom munnen el
ler smörjes på huden. Vid godkännande efter denna ordning skall myn
digheterna inte värdera bevis för läkemedlets effekt, utan enbart värdera 
dess kvalitet och oskadlighet. Läkemedlet får däremot inte säljas med an
givelse av ett särskilt indikationsområde.

För det andra kan medlemsländerna välja att genomföra ett system för 
godkännande där det ställs samma krav på dokumentation för effekt, sä
kerhet och kvalitet som för läkemedel i traditionell mening. Medlemslan
det kan visserligen fastställa särskilda regler för prövning av läkemedlet.

För det tredje kan en medlemsstat välja att bortse från att genomföra ett 
system för godkännande av homeopatiska läkemedel. I så fall kommer den 
ifrågavarande medlemsstaten vara förpliktad att på sitt område acceptera 
homeopatiska läkemedel som är godkända i ett annat medlemsland 
antingen efter den förenklade proceduren för godkännande eller efter den 
fullständiga proceduren.

Från Sundhedsministeriet upplyses, att den preliminära uppfattningen 
är, att det inte bör ställas krav på dessa läkemedel som är hårdare än de 
krav som skall fastställas i t.ex. Tyskland och Frankrike, där de ifrågava
rande läkemedlen har en större spridning. Under 1993 räknar man med att 
det fackligt och politiskt skall tas ställning till vilka av de tre möjligheterna 
som skall väljas. Då det ännu inte är klarlagt, vilken ordning man väljer för 
homeopatiska läkemedel, anser man det i detta skede mindre ändamålsen
ligt att avsätta resurser för homeopatisk forskning, då det är Sundhedssty
relsens utgångspunkt att den tredje möjligheten har många fördelar.

2.3. Finska och åländska remissyttranden

Social- och hälsovårdsministeriet anser att det inte föreligger orsaker att starta 
ett samnordiskt forskningsprojekt för att belysa de vetenskapliga resultat 
som framkommit inom homeopatin eller för att initiera ny forskning på 
området. Utredningar har visat att homeopatiska preparat används mind
re i Finland än i övriga europeiska länder. Tills vidare omfattas de homeo
patiska preparaten i Finland av läkemedelslagen, vilken kommer att änd
ras med beaktande av den europeiska integrationen. I Finland har Rätts- 
skyddscentralen för hälsovården, som ansvarar för alternativa behand-
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lingsformer, strävat efter att främja samarbetet mellan medicinen och de så 
kallade alternativa behandlingsformerna genom kurser och gemensamma 
möten.

Delegationen fó r  alternativ hälsovård anser att forskning om homeopatins 
verkningar är viktig, men i Finland har man än så länge inte sysslat med 
homeopatisk forskning. Det är önskvärt att forskning företas separat i varje 
nordiskt land eller åtministone i två av länderna på de villkor som den 
homeopatiska inriktningen har i landet. Innan man startar någon forskning 
borde man ordna ett mindre samnordiskt seminarium om forskningen och 
koordineringen av den. Då borde man ha tillgång till redan existerande 
forskningsresultat och erfarenheter, som vid behov kunde utnyttjas i pla
neringen. Med remissvaret följer en bilaga där en sammansättning av 
forskningsgruppen och forskningsområden föreslås.

Ålands landskapsstyrelse omfattar det rubricerade förslagets motiveringar 
och förordar att Nordiska ministerrådet utreder möjligheterna att igång
sätta ett nordiskt forskningsprojekt i ärendet.

Handikapprådet fó r  landskapet Åland stöder medlemsförslaget och poäng
terar vikten av samarbete mellan homeopatin och den konventionella me
dicinen. Homeopatin bygger sin kunskap på erfarenhet medan den kon
ventionella medicinen grundar sin kunskap på vetenskaplig analys. Ge
nom en kartläggning av forskningsinsatserna upptäcks måhända brister 
och kunskapsluckor, vilket i sin tur initierar ny forskning.

2.4. Isländska remissyttranden

Sundheds- og forsikringsministeriet anser att om Nordiska rådet förordar en 
forskning på området bör den företas av Nordiska läkemedelsnämnden 
som består av specialister på området.

2.5. Norska remissyttranden

Sosialdepartementet tar sikte på att genomföra ett fyraårigt forskningspro
gram om altemativmedicin från och med 1993. Programmet skall förank
ras i Norges forskningsråd och intentionen med forskningsprogrammet al
temativmedicin är att stimulera till forskningsaktivitet av hög kvalitet på 
området altemativmedicin och stimulera till ökad forskningskompetens 
inom de aktuella fackområdena. Det är värdefullt att stimulera till forsk
ningsaktiviteter speciellt inom områdena akupunktur, homeopati, kiro
praktik, holistisk medicin och antroposofi. I Norge finns inga skäl till att 
koncentrera insatserna speciellt på homeopatisk forskning. Ett närmare 
samarbete och utväxling av erfarenheter mellan aktuella forskningsinstan
ser i de nordiska länderna på området alternativ medicin är önskvärt och 
samarbetet bör ske mellan de etablerade forskningsinstansema. Med 
remissvaret följer forskningsprogram om altemativmedicin från 
sosialdepartementet.

Norske homeopaters landsforbund (NHL) stöder förslaget och orienterar 
om situationen i Norge. NHL har valt två huvudstrategier: den ena är att
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öka kraven till den medicinska och homeopatiska nivån i utbildningsinsti
tutionerna och den andra är att stimulera till forskning på homeopatins 
område och i första hand försök med patientgrupper vilka har förutsätt
ningar för goda resultat. NHL har gått samman med andra organisationer 
och upprättat Nordisk forskningsfond for alternativ medicin (NFAM). Av 
ett anslag på 1,5 MNOK kommer ca 1/5 att gå till homeopatisk forskning. I 
dag har två projekt fått stöd och norska homeopater har kommit igång 
med forskning på detta sätt och etablerat positivt samarbete med den 
medicinska fakulteten vid universitetet i Oslo. Erfarenheterna borde delas 
också med andra nordiska länders homeopater. Området är mycket stort 
och ägnar sig därför särskilt väl för en nordisk arbetsdelning och ett 
gemensamt forskningsprogram.

Funksjonshemmedes fellesorganisasjon (FFO) ser det som positivt att det 
genomförs ett gemensamt nordiskt forskningsprojekt om homeopati.

2.6. Svenska remissyttranden

Socialstyrelsen kan inte tillstyrka bifall till medlemsförslaget. Altemativme- 
dicinen är inte ett alternativ till sedvanlig hälso- och sjukvård och kan till 
följd av sin karaktär svårligen göras till föremål för vetenskaplig utvärde
ring eftersom verksamheten bygger på andra principer än vetenskaplig 
underbyggnad. Förslagsställarnas påstående att homeopatin är en ur sam
hällsekonomisk synpunkt försvarbar komplementär behandlingsform är 
inte korrekt. Socialstyrelsen har tidigare anfört att altemativmedicinsk 
verksamhet är av annan natur än etablerad hälso- och sjukvård och att 
lämplig tillsynsmyndighet vore konsumentverket. "Skolmedicinen" har sin 
utgångspunkt i kravet på att vetenskap och beprövad erfarenhet är grund 
för det praktiska vårdarbetet medan företrädarna för den alternativa me
dicinen ställer diagnos på annan grund än den vetenskapliga. Det kan 
emellertid finnas skäl till forskning kring vissa bestämda behandlings
metoder där man tror sig få ett behandlingsresultat för att undersöka om 
det förhåller sig på det sättet.

Sveriges allmänna patientförening (SAPF) anser att det snarast skall igång
sättas ett samnordiskt forskningsprojekt enligt medlemsförslaget. På grund 
av den uteblivna forskningen och dokumenteringen av naturmedel har pa
tienterna blivit utlämnade till den kommersiella reklamen och till medi
cinskt ej tillräckligt utbildade personer, vilket kan vara skadligt för patien
ten, då det ständigt kommer ut nya preparat och nya behandlingsmetoder 
och utövare på marknaden. Den vetenskapliga prövningen av naturmedel 
och alternativa behandlingar behöver ej vara lika omfattande som när det 
gäller skolmedicinen, men patienten har rätt att få reda på biverkningar 
och vilken forskning som utförts samt resultatet därav. Gemensamma nor
diska bestämmelser bör utarbetas innefattande krav på utbildning och 
kontroll av denna, gällande den som får utöva alternativa behandlingar. 
Även gemensamma nordiska bestämmelser, som går ut på att alla 
medicinförpackningar skall innehålla viss information, borde införas.
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Föreliggande medlemsförslag har till syfte att få till stånd ett ökat samar
bete mellan forskning inom den konventionella medicinen och alternativ- 
medicinen och rekommenderar att möjligheterna skall undersökas för att 
igångsätta ett samnordiskt forskningsprojekt i syfte att belysa de veten
skapliga resultat som hittills framkommit inom homeopatin och initiera ny 
forskning på området. Det hävdas att sjukvården i Norden kommer att 
ligga på en avsevärt lägre nivå jämfört med andra europeiska länder om 
inte någonting händer inom forskningen beträffande den alternativa medi
cinen i Norden.

Kulturutskottet konstaterar att altemativmedicin står för olika terapier 
där karaktären av behandlingen varierar. Man har särskilt tre huvudsak
liga typer av behandlingsformer; för det första en typ av alternativ be
handling som utgår ifrån direkt påverkan på kroppen i form av fysisk 
aktivitet, en annan typ som representeras av de metoder som framför allt 
har en psykologisk inriktning och för det tredje metoder som använder 
olika former av tillskott i form av kostterapier, örter, homeopatiska medel, 
etc. Det är denna sista typ av alternativ behandlingsform som medlems
förslaget handlar om. Homeopatin har en lång historia bakom sig, men har 
som enhetlig behandlingsprincip använts sedan början av 1800-talet. 
Homeopatin bygger på principen att lika botar lika. De läkemedel som 
används inom homeopatin är vanligen potentierade, vilket innebär att ett 
ämne späds ut i flera omgångar. Man använder dock även andra slags 
läkemedel.

Intresset för forskning kring den alternativa medicinens effekter har 
funnits inom Norden under en längre tid, även om forskningsresultaten 
inte är så omfattande. I Sverige avgav en kommitté om alternativ medicin 
ett betänkande år 1989 beträffande frågor kring alternativ medicin m.m. I 
detta betänkande blev den alternativa medicinen i Sverige och internatio
nellt kartlagd, bl.a. hälsohem, naturmedel samt forskning och utveckling. I 
Norge har sosialdepartementet för avsikt att genomföra ett fyraårigt forsk
ningsprogram om alternativ medicin fr.o.m. 1993. Programmet skall för
ankras i Norges forskningsråd och intentionen med forskningsprogrammet 
är att stimulera till forskningsaktivitet av hög kvalitet på området altem a
tivmedicin och stimulera till ökad forskningskompetens inom de aktuella 
fackområdena.

Det föreliggande remissunderlaget är något delat i sin inställning till 
medlemsförslaget. De offentliga organen ställer sig av olika orsaker nega
tiva till medlemsförslaget, medan fria organisationer stöder detta. De olika 
orsakerna till den negativa inställningen är främst att det är bättre med 
nationell forskning, att man inte vill satsa enbart på en terapi och att man 
förbereder en ny läkemedelslag. En del av remissinstanserna föreslår att 
eftersom Norges forskningsråd kommer att genomföra ett forskningspro
gram om altemativmedicin, bl.a. homeopati, kunde en sådan satsning ut
göra utgångspunkt för ett nordiskt samarbete på området. Sosialdeparte
mentet i Norge, som skall genomföra programmet, efterlyser i sitt remiss

3. U tskottet
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svar ett närmare samarbete och utväxling av erfarenheter mellan aktuella 
forskningsinstanser i de nordiska länderna på området altemativmedicin. 
Departementet anser att samarbetet bör ske mellan de etablerade forsk- 
ningsinstansema.

Kulturutskottet anser att kunskap om den alternativa medicinen är 
nödvändig och viktig för att bl.a. kunna bedöma effekter och positiva 
resultat. Avsaknaden av kunskap kan leda till otillbörlig marknadsföring 
och osaklig kritik. Utskottet är uppmärksammat på att den alternativa 
medicinen har svårigheter att hävda sig i konkurrensen om forsknings
resurserna. Det kan bl.a. bero på att forskarna är mindre intresserade av 
forskning inom alternativ medicin än den konventionella medicinen, men 
främst på ett starkt motstånd mot att bevilja forskningsmedel till altema- 
tivmedicinska forskningsprojekt. Dessutom är de gängse forskningsmeto
derna inom hälso- och sjukvården inte alltid tillämpbara inom alternativ- 
medicinen. Med tanke på att de altemativmedicinska metoderna får allt 
större betydelse förutsätter utskottet en större öppenhet i de nationella 
forskningsråden för denna typ av projekt.

Utskottet anser att den forskning kring altemativmedicin som sker i 
Norden bör företas inom de nationella forskningsråden, men inte i Nordis
ka ministerrådets regi. Utskottet anser emellertid det vara av stor vikt att 
samordna och samla ihop de resultat av forskning som redan har företagits 
inom Norden. Utskottet ser det som mest naturligt att sosialdepartementet 
i Norge i samråd med Norges forskningsråd tar kontakt med motsvarande 
organ i de nordiska länderna för att åstadkomma ett samarbete på områ
det. Utskottet anser det vidare vara viktigt att se på de resultat av den 
norska forskningen om altemativmedicinen som kommer att presenteras 
när forskningsprogramperioden är avslutad om fyra år och då revidera ett 
eventuellt nordiskt samarbete på området.

Med hänvisning till det ovan anförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet inte företar sig något med anledning av medlemsför-
slaget.

Stockholm den 27 september 1993

Marianne Andersson (c)
Ranveig Frøiland (A)
Rannveig Guðmundsdóttir (A) Formand 
Eeva Turunen (Kok.)

Paul Chaffey (SV)
Jógvan A. Johannessen (Jvfl) 
Virpa Puisto (SDP)
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Medlemsförslag

om samnordisk homeopatisk forskning

(Väckt av Marianne Andersson samt Agne Hansson, Håkan Nordman och Liisa 
Rulander)

Den alternativa medicinens starka frammarsch ute i Europa gör sig även 
starkt gällande i de nordiska länderna. Den enskilda människan kräver val
frihet i sjukvården. Emellertid befrämjar den etablerade sjukvården sällan 
kontakt mellan patient och sjukvårdsperonal inom altemativmedicinen. 
M ed hänsyn till allmänhetens tilltro till naturläkemedel och utövare av na
turliga läkemetoder är det angeläget att altemativmedicinen blir allsidigt 
utredd.

I de nordiska länderna har man från officiellt håll inte visat något större 
intresse för s.k. naturläkemedel och icke-konventionella läkemetoder. Ty
värr firms inte heller någon forskningstradition som kan öka intresset från 
medicinskt håll att bedriva forskning inom altemativmedicinen, trots att en 
sådan forskning kontinuerligt pågår utanför Norden.

En kartläggning av de alternativa behandlingsformer som förekommer 
i Sverige visar att det existerar ca 200 alternativa metoder. Endast ett litet 
urval av dessa är underbyggda med en vetenskaplig forskning. Antalet 
och utbredningen av alternativa behandlingsformer torde vara detsamma 
inom hela Norden. Det är därför angeläget att en nordisk forskning inom 
altemativmedicinska områden såsom homeopati, fysioterapi, akupunktur, 
massage, zonterapi och kiropraktik kommer till stånd.

Aktiv forskning pågår för närvarande i Norden inom kiropraktik, aku
punktur och i viss mån zonterapi. Eftersom homeopati är den altemativ
medicinska behandling som nu mest efterfrågas, och som är en ur sam
hällsekonomisk synpunkt försvarbar komplementär behandlingsform, bör 
homeopatin sättas i fokus och forskning initieras kring denna.

Inom EG-ländema kan Tyskland tjäna som exempel på ett land där 
man förmått bevara och utveckla naturläkekonsten, i första hand homeo
patin, och där man upplever en ökad förståelse från läkarhåll. Sålunda 
finns i Tyskland flera professurer inom homeopati och disciplinen är före
trädd vid flera universitet. Även i andra europeiska länder, t.ex. Frankrike 
och England, används homeopatisk terapi jämsides med den konventionel
la behandlingen. I Norden däremot existerar ingen forskningstradition 
kring homeopati. Om ingenting sker kommer sjukvården i Norden att 
ligga på avsevärt lägre nivå jämfört med andra europeiska länder. En 
kompletterande altemativmedicin kan bidra till att upprätthålla en god 
hälsostatus hos respektive lands befolkning inom ekonomiskt rimliga 
ramar.
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Naturläkemedlens användning har tidigare behandlats i Nordiska 
rådet. I ett yttrande från rådet år 1976 uppdrogs åt Nordiska läkemedels- 
nämnden att utarbeta gemensamma nordiska bestämmelser för s.k. natur
läkemedel. Nämnden bedömde dock att det var omöjligt att omedelbart nå 
fram till ett resultat.

Det allmänna intresset för naturmedicin växer ständigt. Allt fler männi
skor använder i dag naturläkemedel och är beredda att undergå naturme
dicinska terapiförfaranden. Förhållandet mellan den konventionella medi
cinen och naturmedicinen måste därför präglas av förstärkt samarbete och 
inte av polarisering. För att stödja den allmänna acceptansen av naturläke
konsten är det nödvändigt att ge de s.k. okonventionella medicinska in
riktningarna en bredare forskningsbas. Framtidens utveckling och forsk
ning måste gå hand i hand, dvs. en metod kan inte utveklas enbart inom 
vetenskapen och en annan terapi baserad enbart på erfarenhet.

Det är viktigt att nya outforskade områden kommer i dagen och att så
dana områden som är beprövade genom lång erfarenhet befästes genom 
nutida vetenskaplig forskning.

Mot bakgrund av ovanstående föreslås att

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att undersöka möjligheterna att snarast igångsätta ett samnordiskt 
forskningsprojekt i syfte att belysa de vetenskapliga resultat som hit
tills framkommit inom homeopatin och initiera ny forskning på om
rådet.

Stockholm och Helsingfors den 13 januari 1993

Marianne Andersson (c) 
Håkan Nordman (SFP)

Agne Hansson (c) 
Liisa Rulander (kds)
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Socialutskottets betänkande

över medlemsförslag om förebyggande och rehabiliterande 
verksamhet i de nordiska socialförsäkringssystemen

(Medlemsförslaget väckt av Lena Öhrsvik samt Birgitta Dahl 
och Berith Eriksson m.fl., se s. 295)

Till socialutskottet har överlämnats ett medlemsförslag om förebyggande 
och rehabiliterande verksamhet i de nordiska länderna. Utskottet har be
handlat medlemsförslaget vid sina möten i Oslo den 1 mars, Hindsgavl 
den 21 juni och i Stockholm den 27-28 september 1993.

1. M edlem sförslaget

Förslagsställarna understryker att i den ekonomiska situation som råder 
och för att kunna upprätthålla en generell välfärdspolitik med acceptabla 
förmånsnivåer krävs ett nytänkande och omstrukturering inom de system 
som byggts upp för att administrera välfärdspolitiken i Norden. I stället 
för en nedskämingspolitik som leder till ökade offentliga utgifter och en 
minskad skattebas, förespråkas investeringar inriktade på välfärdssyste
mets förebyggande och rehabiliterande delar.

Försäkringssystemen bör, enligt medlemsförslaget, vara så utformade 
att de så långt som möjligt förhindrar uppkomsten av skador eller mildrar 
följderna av uppkomna skador. Ett led i detta arbete är att strukturera ar
betsplatserna så att sannolikheten för uppkomst av skador minskar. Ett 
annat led är att öka rehabiliteringsinsatserna, bl.a.genom en aktivare reha
bilitering inom hälso- och sjukvården samt den yrkesinriktade rehabilite
ringen. På detta sätt anser man det möjligt att minska belastningen på för
säkringarna.

De nordiska ländernas närmande till den europeiska marknaden är av 
stor betydelse för utformningen av framtidens försäkringssystem. Speciellt 
på grund av att det i övriga europeiska länder inte är lika vanligt som i 
Norden att alla medborgare skall tillförsäkras en viss bastrygghet genom 
försäkring. Därför lägger man vikt vid att de nordiska regeringarna i det 
europeiska integrationsarbetet bevakar den nordiska särarten i försäk
rings- och trygghetssystemen.

Utgående från såväl gemensamma drag och problem i de nordiska so
cialförsäkringssystemen som framtida behov av resursutnyttjande föreslås 
att de nordiska länderna aktivt samverkar genom informations-, erfaren
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hets- och kunskapsutbyte i samband med kommande översyner av social
försäkringarna. Genom jämförande studier anses det vara möjligt att bidra 
till att klarlägga vilka kostnader, respektive besparingar, man kan förvänta 
sig i olika former av försäkringssystem.

2. Rem issyttranden

Remissyttranden har inkommit från följande myndigheter och organisa
tioner :

Danmark
Socialministeriet

Finland
Arbetsministeriet 
Social- och hälsovårdsministeriet 
Industrins och arbetsgivarnas centralförbund 
Affärsarbetsgivamas centralförbund AAC

Åland
Ålands landskapsstyrelse

Norge
Kommunal- og arbeidsdepartementet
Sosialdepartementet
Næringslivets hovedorganisasjon (NHO)

Sverige
Arbetarskyddsstyrelsen
Arbetslivsfonden
Försäkringskasseförbundet
Riksförsäkringsverket
Socialstyrelsen
Svenska arbetsgivareföreningen (SAF)

2.2. Remissyttranden som tillstyrker eller inget har att invända mot medlemsför
slaget

Socialministeriet i Danmark kommenterar punkt 3 i medlemsförslaget be
träffande rehabilitering. Enligt danska biståndslagstiftningens § 43 kan 
man erhålla rehabiliteringsstod till utbildning och yrkesträning eller om
skolning, när det anses vara påkallat med hänsyn till en persons möjlighe
ter att klara sig själv och försörja sin familj i framtiden.

Det har fr.o.m. den 1 oktober 1990 införts regler om en ny typ av reha
biliteringsbidrag. Dess avsikt är att stärka rehabilitieringsinsatser för att 
hjälpa dem som har nedsatt arbetskapacitet in på eller tillbaka till arbets-
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marknaden, så att dessa i stället för en passiv tillvaro som biståndshjälp- 
mottagare kan få en aktiv roll i arbetslivet. Det fasta rehabiliteringsbidra- 
get motsvarar högsta dagpenningsats och utbetalas oberoende av makans 
inkomst- eller egendomsförhållanden. Detta ger möjlighet till en tidigare 
rehabiliteringsinsats, eftersom man på detta sätt tar bort den ekonomiska 
barriären och bristande motivation, som i vissa fall bidragit till att rehabi
literingen har uppskjutits eller i värsta fall inte iverksatts. Rehabiliterings
bidraget skall dessutom förebygga en tidig förtidspensionering och i stället 
hjälpa personer med nedsatt yrkesförmåga tillbaka till arbetsmarknaden.

Arbetsministeriel i Finland anser att prioriteringarna i medlemsförslaget 
när det gäller att utveckla förebyggande folkhälso-, rehabiliterings- och ar- 
betsmilj öarbetet är i och för sig välmotiverade för att de tillgängliga resur
serna skall kunna utnyttjas så effektivt som möjligt. Man menar att det är 
viktigt att rehabiliteringsresurserna mera kan inriktas på sådan verksam
het som förebygger arbetsoförmåga i syfte att den sysselsatta befolkning
ens arbetsförmåga skall kunna upprätthållas och förbättras. Enligt ministe
riets uppfattning skulle det dessutom vara ändamålsenligt att utveckla so
cialförsäkringssystemen och rehabiliteringen så att den äldre befolkning
ens möjligheter att fortsätta i arbetslivet kan ökas.

Kommunal- og arbeidsdepartementet i Norge har en positiv inställning till 
medlemsförslaget. Den norska regeringen lägger stor vikt vid det förebyg
gande arbetet och insatser på rehabiliteringens område. Departementet 
stödjer speciellt förslaget om en jämförande empirisk studie mellan de 
nordiska länderna i syfte att klarlägga vilka kostnader och besparingar 
som förväntas i olika typer av försäkringssystem. Det påpekas emellertid 
att det knappast går, som förslagsställarna gör, att ställa en nedskämings- 
politik mot en förebyggande och rehabiliterande strategi vad gäller social
försäkringen. Det behöver inte vara något antingen eller. I Norge kombi
nerar man besparingar med investeringar i förebyggande och rehabilite
rande verksamhet.

Sosialdepartementet i Norge har inga invändningar mot förslaget, men 
vill peka på att förslagets intentioner redan har beaktats i Norge. Åtgärder 
i förslagets anda har t.ex. vidtagits för att minska sjukfrånvaron och före
bygga förtidspensioneringen. Departementet ställer sig positivt till att det 
genomförs en jämförande studie av försäkringssystemen i Norden.

Arbetarskyddsstyreisen i Sverige har inget att invända mot medlemsför- 
slagets fyra olika delförslag. För styrelsens del är det angeläget att ur soci
alförsäkringssystemen få fram ett så bra material som möjligt för att kunna 
arbeta förebyggande med arbetsmiljön. Alla insatser som kan bidra till att 
förbättra arbetsmiljön för att förhindra uppkomsten av skador ställer sig 
styrelsen välvillig till. På rehabiliteringens område anser man sig behöva 
en metodutveckling, där också erfarenheter från länderna säkerligen kan 
bidra till en förbättring.

Arbetslivsfonden i Sverige välkomnar det initiativ som genom medlems
förslaget tas till att i nordiskt sammanhang föra in frågor om förebyggande 
arbetsmiljöarbete och rehabilitering i diskussionen om den framtida ut
formningen av socialförsäkringssystemen. De erfarenheter fonden hittills
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har vunnit vad gäller att tydliggöra sambanden mellan arbetsmiljö/reha
bilitering och ekonomi, tyder på att medvetenheten allmänt sett dessvärre 
ännu är relativt låg om vilka vinster som finns att hämta i ett intensifierat 
arbetsmiljö- och rehabiliteringsarbete.

En jämförande studie av de nordiska socialförsäkringssystemen bör, en
ligt Arbetslivsfondens mening, kunna omfatta också frågor som rör syste
mens incitament till förebyggande och rehabiliterande insatser. Dessa frå
gor kan även vara av intresse för utvecklingen av de framtida systemen för 
arbetsskade- och sjukförsäkring.

I arbetet med att förbättra arbetsmiljön och rehabiliteringen i de nordis
ka länderna har från samhällets sida tillsynsmyndigheterna av tradition 
intagit en framträdande position och företagshälsovården har fungerat 
som en expertresurs för arbetsplatserna. I de olika länderna har myndighe
terna och företagshälsovården delvis haft skilda förutsättningar för sitt ar
bete. Därför bör det finnas ett bra underlag för att jämföra effekter och 
hämta in kunskaper för att i framtiden kunna forma väl avvägda system 
för försäkring, tillsyn och expertstöd.

Enligt Arbetslivsfonden pågår inom EG arbete för att på sikt harmoni
sera de sociala trygghetssystemen. I den process som pågår i flera av de 
nordiska länderna för ett närmande till EG är det viktigt att länderna uti
från en gemensam erfarenhets- och kunskapsbas kan hävda de mål och 
ambitioner som varit vägledande för utformningen av politiken inom de 
aktuella områdena. En sådan kunskapsbas bör med fördel kunna byggas 
upp i nordiskt samarbete.

Försäkringsförbundet i Sverige anser det värdefullt att en jämförande 
studie av socialförsäkringssystemen kommer till stånd och vill också fram
hålla att förbundet ser det angeläget att den avrapporteras och diskuteras 
bland företrädare för administrationen. Detta för att ett snabbt erfaren
hetsutbyte skall kunna ske mellan länderna och mellan forskare och verk
samma inom respektive lands administration. Det understryks också att 
socialförsäkringssystemen har en central betydelse för samhällsekonomin. 
Både dagens och morgondagens finansiella situation kan komma att tvinga 
fram en rad åtgärder. Men helhetssynen får därvid aldrig gå förlorad. 
Många beslut som tvingats fram på grund av ett kärvt ekonomiskt läge, 
kan ställda i ett längre tidsperspektiv ge mindre önskvärda effekter. Därför 
menar man att det behövs en ökad satsning på forskning, analys och ut
värdering.

Enligt Riksförsäkringsverket i Sverige är det nordiska samarbetet inom 
socialpolitikens område av stort värde. Verket anser att de likheter som 
finns mellan de nordiska länderna, vad gäller bakgrunden till och utform
ningen av de sociala trygghetssystemen, talar för ett fortsatt väl utvecklat 
och helst förstärkt samarbete mellan de nordiska länderna på den sociala 
trygghetens område. Ett närmare samarbete mellan de nordiska länderna i 
detta sammanhang skulle vidare kunna leda till att utvecklingen av regler 
och praxis på den sociala trygghetens område inom EES- och EG-samarbe- 
tet sker i en riktning som överensstämmer med nordiska värderingar. Ver
ket instämmer således med medlemsförslaget i dessa delar.
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När det gäller förslaget om en jämförande studie erinrar Riksförsäk
ringsverket om att det finns en väl utvecklad statistisk samverkan inom 
ramen för Nordiska socialstatistikkommittén (NOSOSKO). Kommittén 
publicerar vart tredje år rapporten "Social trygghet i de nordiska länderna" 
(senast utgiven 1992).

Socialstyrelsen i Sverige stödjer medlemsförslaget, men har vissa kom
mentarer till bl.a. den föreslagna studien av socialförsäkringssystemen. En
ligt svenska forskningsresultat är villkoren i de aktuella delarna av det 
svenska socialförsäkringssystemet strikt kopplade till lönearbetets villkor, 
dvs. till deltagandet på arbetsmarknaden, till lönenivå, arbetstid och acku
mulerad tid på arbetsmarknaden. Ett sådant system har en rad viktiga 
implikationer för välfärden. Det nuvarande socialförsäkringssystemet 
drabbar grupper som står utanför arbetsmarknaden eller är svagt förank
rade i den. För dem som är svagt förankrade på arbetsmarknaden finns 
med andra ord en risk för marginalisering som inte automatiskt minskar i 
och med socialförsäkringen.

Enligt socialstyrelsen borde en jämförande studie om socialförsäkrings
systemen, förutom det föreslagna, utröna vilka långsiktiga effekter ett tu- 
delat system som det svenska har för välfärdens fördelning och vilka 
grupper i samhället som löper risken att marginaliseras. En ökande lång
tidsarbetslöshet kan leda till att en grupp inte bara ställs utanför arbets
marknaden och gemenskapen, utan också utanför det skyddsnät som de 
sociala försäkringarna utgör.

Ålands landskapsstyrelse ställer sig positiv till medlemsförslaget. Styrel
sen finner det angeläget, inte minst med tanke på den europeiska integra
tionen, att belysa och utvärdera samt samverka kring de i medlemsförsla
get angivna områdena, såväl med hänsyn till mänskliga som ekonomiska 
aspekter.

2.2. Remissinstanser som ej yttrar sig över medlemsförslaget

Næringslivets hovedorganisasjon (NHO) i Norge menar att medlemsförslaget 
inte ger anledning till uttalande.

2.3. Remissinstanser som avvisar medlemsförslaget eller inte anser det finns behov 
av särskilda åtgärder

Även om Social- och hälsovårdsministeriet i Finland till stora delar håller med 
om medlemsforslagets bedömning av situationen och stöder dess målsätt
ningar, finns det ändå enligt ministeriet inte för tillfället behov av särskilda 
åtgärder från de nordiska regeringarnas sida. Förslagets rekommendatio
ner anses vara av sådan beskaffenhet att det å ena sidan kräver långsiktigt 
arbete på nationell nivå, å andra sidan det fortlöpande informations- och 
erfarenhetsutbyte, som ändå kännetecknar samarbetet mellan våra länder. 
Vidare understryks att genomförande av de föreslagna åtgärderna inte kan 
betraktas som realistiskt i den nuvarande situationen, när medel för med- 
borgarpolitiken starkt skall reduceras i den nordiska budgeten.
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Industrins och arbetsgivarnas centralförbund och Affdrsarbetsgivamas cent
ralförbund (AAC) i Finland anser att kunskaps- och erfarenhetsutbyte mel
lan ländema behövs. Enligt förbundens mening finns det dock ingen an
ledning till särskilda gemensamma jämförande studier. Den modema fins
ka arbetarskydds- och rehabiliteringslagstiftningen möjliggör i dag ett hög
klassigt arbetarskydd och effektiva rehabiliteringsåtgärder. Beträffande 
förslaget om att i det europeiska integrationsarbetet bevaka och säkerställa 
den nordiska modellens särart, anser förbunden att det är svårt att tala om 
en enhetlig nordisk modell, eftersom de nordiska socialförsäkringssyste
men avviker från varandra på många sätt. I den svåra situation som nu rå
der i Finland får man särskilt överväga om det över huvud taget är möjligt 
att upprätthålla socialskyddssystemet i dess nuvarande form. Av dessa 
skäl finns det ingen anledning att vidta åtgärder utgående från medlems
förslaget.

Svenska arbetsgivareföreningen (SAF) framhåller att avgörande för varje 
lands välfärdspolitik är landets ekonomiska situation. De nordiska länder
nas ekonomiska förutsättningar varierar, vilket innebär att varje land 
måste utforma sitt välfärdssystem utifrån sina egna förutsättningar. Man 
anser att det kan vara motiverat med erfarenhetsutbyte ländema emellan 
om för- och nackdelar med olika trygghetssystem, men med en ökad inter
nationalisering finns det dock inte anledning att driva en specifik nordisk 
linje.

Det påpekas att EG:s arbete med att samordna regler på trygghetsom
rådet bl.a. syftar till att befrämja människors rörlighet. Av flera EG-exper- 
ter att döma finns ingen strävan efter en harmonisering av ländernas väl
färdssystem. "Närhetsprincipen" anses också tala emot en harmonisering 
av trygghetssystemen. I detta sammanhanget framhålls även att utveck
lingen har visat att de nordiska ländernas generella välfärdspolitik med 
höga ersättningsnivåer och offentliga monopol, knappast har utgjort en 
komparativ fördel. Inte heller kan de enligt SAF anses ha bidragit till sta
bilitet på arbetsmarknaden.

Mot denna bakgrund avvisar SAF att Nordiska rådet antar de föreslag
na rekommendationerna.

3. Utskottet

De flesta av remissinstanserna ställer sig positiva till förslaget om att man 
genom jämförande studier bidrar till att klarlägga vilka kostnader, respek
tive besparingar, man kan förvänta sig i olika former av försäkringssystem. 
Enligt deras mening kan resultaten av dessa studier bli värdefulla för den 
framtida utformningen av socialförsäkringssystemen. Ett nordiskt synsätt i 
dessa frågor anses dessutom kunna utgöra en gemensam utgångspunkt 
när man närmar sig EG och mer aktivt försöker påverka utvecklingen på 
den sociala trygghetens område i Europa.

Socialutskottet delar uppfattningen att socialförsäkringssystemen har 
en central betydelse för samhällsekonomin. Det framgår klart att den fram
tida utvecklingen av dessa system kräver en ökad satsning på forskning,
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analys och utvärdering. I detta arbete är det angeläget att en helhetssyn 
beaktas och att alla beslut om ändringar av dessa system ställs i ett längre 
tidsperspektiv, eftersom ett beslut som tvingats fram i ett kärvt ekonomiskt 
läge på sikt kan ge mindre önskvärda effekter.

Utskottet anser att man bör se på hur försäkringssystemet kan byggas 
upp så att det stimulerar förebyggande av ohälsa och olycksfall. För att 
preventiva aktiviteter skall kunna bedrivas effektivt inom socialförsäk
ringen krävs inte bara att en policy eller strategi formuleras. Praktiska för
utsättningar rörande t.ex. att följa folkhälsans utveckling, skadeinforma- 
tion, analysmetoder, finansiering och implementering av åtgärder samt 
metoder för kostnadsvärdering av förebyggande åtgärdernas effekter, 
måste föreligga. Försäkringen måste verka för att ekonomiska resurser och 
organisation byggs upp för preventiva aktiviteter.

I medlemsförslaget förespråkar man en förebyggande och rehabilite
rande strategi framför en nedskämingspolitik. Utskottet vill rikta upp
märksamhet på det som framkommit genom remisserna att detta behöver 
inte vara något antingen eller. En förebyggande och rehabiliterande verk
samhet kan i vissa fall kombineras med besparingsåtgärder. En uppstram- 
ning av kriterier för ersättning kan påverka den enskildes motivation be
träffande yrkesaktivitet/passivitet, liksom en annan kostnadsfördelning 
mellan stat och arbetsgivare kan vara avgörande för arbetsgivarens moti
vation att prioritera förebyggande åtgärder.

En annan viktig fråga är att se på vilka konsekvenser socialförsäk
ringssystemet har för grupper som står utanför arbetsmarknaden eller är 
svagt förankrade i den. Forskningsresultat från länderna visar att social
försäkringssystemen är starkt kopplade till lönearbetets villkor. Därför in
stämmer socialutskottet i att det är angeläget att, som en av remissinstan
serna föreslår, utröna vilka långsiktiga effekter ett tudelat system har för 
välfärdens fördelning och vilka grupper i samhället som löper risken att 
marginaliseras.

De remissinstanser som ställer sig negativa till eller avvisar medlems
förslaget betraktar det som orealistiskt i dagens ekonomiska situation, när 
medlen för medborgarpolitiken starkt skall reduceras i den nordiska bud
geten och när man t.ex. i Finland överväger om det över huvud taget är 
möjligt att upprätthålla socialskyddsystemet i dess nuvarande form. Vi
dare påpekas att EG inte strävar efter en harmonisering av medlemslän
dernas välfärdssystem. "Närhetsprincipen" anser man också talar mot 
harmonisering av ländernas trygghetssystem.

Det är i och för sig riktigt att EG inte har några planer på att harmoni
sera medlemsländernas olika regelverk, eftersom dessa bygger på vitt skil
da juridiska, ekonomiska och sociala förutsättningar. EG:s regelverk på 
den sociala trygghetens område, dvs. förordningarna (EEG) nr 1408/71 
samt 574/72, utgör i stället ett system för samordning av 
medlemsländernas lagstiftningar. Grunderna för detta system fastställdes 
redan i Romfördragets artikel 51.

Inom EG har man däremot inriktat sig på att försöka åstadkomma en så 
stark konvergens som möjligt mellan lagstiftningarna i de olika länderna.
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Detta anses önskvärt p.g.a. att skillnaderna mellan skyddsnäten i de olika 
medlemsländerna kan sätta käppar i hjulen för en av de grundläggande 
fyra friheterna, nämligen människors fria rörlighet. Denna fria rörlighet 
utan viss konvergens av socialförsäkringssystemen skulle, anser man på 
EG-kommissionen, medföra att folk skulle söka sig till vissa länder enbart i 
syfte att få tillgång till bättre socialförsäkringsförmåner.

Socialutskottet anser att de likheter som finns de nordiska länderna 
emellan vad gäller bakgrunden till och utformningen av de sociala trygg
hetssystemen talar för ett fortsatt väl utvecklat och helst förstärkt samar
bete mellan de nordiska länderna på den sociala trygghetens område. Ett 
omfattande utbyte av erfarenheter mellan behöriga nordiska myndigheter 
angående tillämpningen av den nya nordiska konventionen om social 
trygghet och EG-förordningama 1408/71 och 574/72, anser utskottet 
mycket värdefullt. Ett närmare samarbete mellan de nordiska länderna i 
detta sammanhang skulle vidare kunna leda till att utvecklingen av regler 
och praxis på den sociala trygghetens område sker i en riktning som över
ensstämmer med nordiska värderingar. Det nordiska synsättet beträffande 
trygghetsfrågoma kan således utgöra en gemensam nordisk grund i det 
europeiska integrationsarbetet.

De nordiska ländernas socialförsäkringssystem avviker i viss mån från 
varandra men har grundläggande drag gemensamt. Dessa grundläggande 
värderingar brukar sammanfattas under begreppet den nordiska model
len. En målsättning för de nordiska länderna i det europeiska integrations
arbetet är att bevaka och tillvarata ländernas gemensamma intressen på 
den sociala trygghetens område.

Beträffande frågan om den generella ålder vid vilken ålderspensione
ring skall ske, menar socialutskottet att den bör belysas närmare. En höj
ning av pensionsåldern kan tänkas få en rad effekter på samhället. En del 
av befolkningen är kanske tillgänglig för förvärvsarbete, en annan del av
går kanske i förtid och betalar för detta i privata eller kooperativa försäk
ringar, fler blir kanske förtidspensionerade etc. På det individuella planet 
är kanske reaktionerna på höjd pensionsålder för många människor positi
va medan de som känner sig utslitna reagerar negativt. Utskottet anser att 
övergången till tillvaron som pensionär skall vara så smidig som möjligt 
och individuellt anpassad, således att man håller möjligheten till delpen
sionering öppen utan att pensionsnivån sänks.

Socialutskottet har med tillfredsställelse noterat de positiva reaktio
nerna på att i nordiskt sammanhang föra in frågor om förebyggande ar- 
betsmiljöarbete och rehabilitering i diskussionen om den framtida utform
ningen av socialförsäkringssystemen. Utskottet har under en längre tid ar
betat för att höja ambitionsnivån inom arbetsmiljområdet i Norden och an
ser det viktigt att de resultat som uppnåtts förs vidare i europeiskt och an
nat internationellt samarbete. Den nordiska arbetsmiljökonventionen bör i 
en utvidgad form även i fortsättningen tjäna som en bas för nordisk sam
verkan på detta område.
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Mot bakgrund av vad som ovan anförts hemställes att

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar

1. att med den fulla sysselsättningen som mål samverka i fråga om 
utformningen av de framtida socialförsäkringssystemen, inled
ningsvis genom en jämförande studie,

2. att förbättra arbetsmiljön i vid bemärkelse för att förhindra upp
komsten av skador,

3. att vidta åtgärder för att förbättra rehabiliteringsverksamheten,

4. att i det europeiska integrationsarbetet bevaka och tillvarata de 
nordiska ländernas intressen på den sociala trygghetens område.

Stockholm den 28 september 1993

Claes Andersson (Vas.)
Hans Jørgen Jensen (S)
Bjarne Kallis (SKL)
Inger Stilling Pedersen (KRF) 
Lena Öhrsvik (s) Förman

Birgitte Husmark (SF) 
Ragna Berget Jørgensen (A) 
Ingrid Näslund (kds) 
Markku Rossi (Kesk.)

Reservation 1:

Ang. socialutskottets betänkanden över medlemsforslagen A 1028/s och 
A 1045/s

Det erfarenhetsutbyte som förslagsställarna efterlyser, anser vi kan åstad
kommas inom ramen för redan pågående samarbete, utan att Nordiska rå
det nödvändigtvis behöver fatta beslut om ytterligare rekommendationer 
till ländernas regeringar med den innebörd som anges i medlemsförslagen.

Att etablera en mer långtgående nordisk lagstiftningsmodell inom det 
sociala välfärdsområdet kommer sannolikt att medföra att framtida beslut 
i dessa frågor får en näst intill överstatlig karaktär. Förfarandet kommer 
därmed i strid med EG:s subsidiaritetsprincip, vilket i sin tur kan innebära 
svårigheter att implementera EG:s direktiv, såväl i avtal som i lagstiftning, 
eftersom EG-direktiven har sin utgångspunkt i den nyssnämnda närhets
principen.

I övrigt hänvisar vi till den reservation som vi fogat till socialutskottets 
yttrande till ekonomiska utskottet över medlemsförslag angående åtgärder 
för att främja sysselsättning och minska arbetslösheten, där vi föreslår att 
Nordiska rådet skall anta en rekommendation i enlighet med medlemsför
slaget A 1046/e av Hans Engell m. fl.
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Vi hemställer mot denna bakgrund

att Nordiska rådet icke vidtager någon åtgärd med anledning av med- 
lemsförslagen A 1028/s och A 1045/s.

Stockholm den 28 september 1993

Sten Svensson (m) Sigríður Anna Þórðardóttir (Sj)

Reservation 2:

Reservanten föreslår att Nordiska rådet inte företar sig något i anledning 
av medlemsförslaget.

Stockholm den 28 september 1993

Oscar D. Hillgaar (FrP)
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om förebyggande och rehabiliterande verksamhet i 
de nordiska socialförsäkringssystemen

(Väckt av Lena Öhrsvik samt Birgitta Dahl, Berith Eriksson, Lahja Exner,
Birgitte Husmark, Hans Jørgen Jensen och Pekka Tuominen)

I de nordiska länderna grundar sig välfärdspolitiken på den universalistis
ka eller generella principen som hörnsten i det ekonomiska och sociala 
jämlikhetsbyggandet.

För att i dagens ekonomiska situation kunna upprätthålla en generell 
välfärdspolitik med acceptabel förmånsnivå krävs ett nytänkande och en 
omstrukturering inom de system som byggts upp för att administrera väl
färdspolitiken med grund i solidaritets- och fördelningstanken.

Den försäkringspolitiska diskussionen i Norden har i huvudsak tre 
gemensamma drag.

1. De olika försäkringarnas kostnadsökningar och därmed den allmänna 
ekonomins möjlighet att bekosta dessa.

2. Befolkningssammansättningens betydelse för de framtida försäkrings
systemen.

3. Försäkringarnas effektivitet vad gäller t.ex. påverkan på arbetskraftens 
rörlighet, utbudet av arbetskraft och incitament till ökade arbetstillfäl
len.

Det är självklart att de resurser som tilldelas välfärdspolitiken aldrig kan 
vara större än att länderna förmår bära dem och samtidigt skapa nödvän
diga investeringar. I stället för en nedskämingspolitik som leder till ökade 
utgifter i form av arbetslöshetsersättningar, arbetsmarknadspolitiska åt
gärder och minskad skattebas krävs riktade investeringar i välfärdssyste
mets förebyggande och rehabiliterande delar. Den enda hållbara vägen att 
skapa bestående kostnadsminskningar är att minska behovet av de ersätt
ningsformer som vi faktiskt kan påverka, genom att förebygga ohälsa och 
satsa på aktiva åtgärder när ohälsa har uppstått.

Det går exempelvis inte att reducera arbetsmiljöskador och kostnader 
härför genom att reducera ersättningsbeloppen. Det är självfallet billigare 
att långsiktigt undanröja bakomliggande orsaker till ohälsa och skador än 
att satsa på osäkra besparingar till följd av sänkta ersättningar.

Åtgärder för besparingar på det samhällsekonomiska planet måste 
börja i en annan ände, dvs. arbetsplatserna måste struktureras så att ska
dor över huvud taget inte uppstår - än mindre onödiga samhällskostnader.

Medlemsförslag
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Skadepreventiva åtgärder och rehabiliterande insatser, såsom aktiv rehabi
litering inom hälso- och sjukvård och yrkesinriktad rehabilitering, är såle
des bästa sättet att minska belastningen på försäkringarna, t.ex. med in
riktning på mest utsatta arbetsplatser, diagnoser (bl.a. belastningsskador), 
bostäder och platser. Informationskampanjer kring motion, kost, rökning 
och alkohol bör också vara centrala inslag.

Det måste göras klart att det lönar sig att t.ex. genom arbetsmiljö- och 
rehabiliteringsåtgärder i vid mening satsa på den personal man redan har. 
Ett steg i denna riktning skulle kunna vara att man i form av sociala bok
slut inkluderar även personalsociala kostnader. Detta bör ligga inom ett 
förstärkt arbetsgivaransvar, varvid den förebyggande företagshälsovården 
bör ses som en viktig del.

Försäkringssystemen bör vara så utformade att de så långt som möjligt 
hindrar uppkomsten av skador (prevention) eller mildrar följderna av 
uppkomna skador (rehabilitering). Det sociala försäkringssystemet bör vi
dareutvecklas så att det stimulerar till förebyggande av ohälsa och olycks
fall. Internationella exempel finns på detta, t.ex. i Frankrike. För att preven
tiva aktiviteter effektivt skall kunna bedrivas inom socialförsäkringen 
krävs inte bara en strategiformulering utan även uppföljning av folkhäl
sans utveckling, skadeinformation, kostnadsvärdering av de förebyggande 
åtgärdernas effekter, finansiering, implementering m.m.

Vidare behöver utredas huruvida den drivkraft som ligger i tvingande 
lagstiftning, t.ex. genom att grundnivån säkerställs genom sanktioner och 
ekonomiska incitament, eller om mjuka impulser som medel för styr
ningen, t.ex. utbildning, rådgivning och service, ger bästa effekt.

Vid sidan av den övergripande målsättningen, att främja befolkningens 
hälsa och välfärd, måste en grundförutsättning för ett sunt ekonomiskt po
litiskt system i framtiden vara att alla arbetsföra är i arbete för att optimalt 
bidra till en god ekonomi. Målsättningen om den fulla sysselsättningen har 
inte blivit mindre aktuell genom innevarande ekonomiska stagnation utan 
är en tvingande nödvändighet för att inte försäkringssystemet skall utsät
tas för dubbel belastning.

Det erinras här om Nordiska rådets rekommendation nr 32/1992/e, enligt 
vilken de nordiska ländema rekommenderas att tillrättalägga en politik 
som prioriterar målsättningen att uppnå full sysselsättning. Även enligt 
socialutskottets yttrande över C 2/1992 är den fulla sysselsättningen en vik
tig del av den nordiska samhällssynen och måste bibehållas som mål för 
den ekonomiska politiken.

Ytterligare ett skäl att söka minska belastningen på försäkringssystemet 
är att medellivslängden ökar. En allt bättre folkhälsa har fört med sig att de 
äldres andel av befolkningen ökar. Vi bör därför med förebyggande åtgär
der söka minska belastningen på försäkringssystemen så att dessa fortsatt 
kan vara generella och heltäckande, dvs. möjliggöra en rimlig försörjning.

I samband med diskussioner att i besparingssyfte höja pensionsåldern 
måste givetvis beaktas även den faktiska eller den genomsnittliga pen
sionsåldern i ländema. I Sverige diskuteras en höjning av den allmänna 
pensionsåldern (från 65 till 67 år) samtidigt som statistiken visar att den
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faktiska pensionsåldern ligger runt 63 år, inom vissa branscher även under 
60 år. I Finland är pensionsåldern för offentligt anställda för närvarande 63 
år för dem som påbörjat sitt tjänsteförhållande före den 1 januari 1993 och 
för andra grupper 65 år, medan den genomsnittliga pensionsåldern för 
samtliga grupper är 58 år.

I Norge är den allmänna pensionsåldern 67 år, kompletterad med lägre 
pensionsålder inom olika förtidspensionsordningar. År 1991 fanns t.ex.
238 519 "uførespensjonister" eller ca 8% av befolkningen mellan 16 - 67 år. I 
åldrarna mellan 60 - 64 år var 34,4% och i åldrama 65 - 67 år 44,4% av be
folkningen "uførespensjonert". I Danmark var per den 1.1.1992 antalet per
soner med förtidspension mellan 55 - 59 år 48 460 och mellan 60 - 66 år 
101 437 samt antalet personer i åldrama 60 - 66 år med s.k. efterløn 96 150.

Den ökande förekomsten av förtidspensioner medför självfallet mycket 
höga kostnader för samhället, dels direkt genom kostnaderna för utbetalda 
pensioner, dels indirekt via produktionsbortfall. Därtill kommer för indi
viden inkomstbortfall och förlust av den sociala funktion som ett arbete 
innebär. Åtgärder för att förebygga förtidspensionering bör relateras till 
pågående nordisk forskning. Aktiv rehabilitering inom hälso- och sjukvård 
såväl som yrkesinriktad rehabilitering kan minska utslagningen i tidigare 
åldrar.

En mellan de nordiska länderna jämförande empirisk studie i dessa av
seenden skulle kunna bidra till att klarlägga verkliga kostnader respektive 
besparingar i samband med olika pensioneringsformer och -åldrar.

I detta sammanhang måste också beaktas effekterna av full sysselsätt
ning på förtidspensioneringens omfattning, dvs. i vilken utsträckning full 
sysselsättning leder till ett ökat antal förtidspensionerade. Högre kostnader 
för ett ökat antal pensionärer, däribland förtidspensionärer, som skall bä
ras av ett jämförelsevis mindre antal människor i produktiva åldrar, kan 
tänkas leda till ökande generationsspänningar.

Ytterligare en omständighet med betydelse för diskussionen om ut
formningen av framtidens försäkringssystem är närmandet till den europe
iska marknaden. Den nordiska medborgarskapstanken, dvs. att alla med
borgare skall tillförsäkras en viss bastrygghet genom försäkring, är inte li
ka vanlig i länder utanför Norden. Det är därför mycket viktigt att de nor
diska regeringarna i det europeiska integrationsarbetet bevakar den nor
diska särarten i försäkrings- och trygghetssystemen.

Inom EG pågår för närvarande arbete på att samordna regler och syn
sätt rörande definiering av begreppet social trygghet och dess tillämpning i 
försäkringssystemet för att möjliggöra en harmonisering. Som socialutskot
tet tidigare hävdat i flera sammanhang kan den nordiska modellen, som 
innefattar välfärden i vid bemärkelse, anses utgöra en del av Nordens 
komparativa fördel gentemot omvärlden, genom att den generella trygg- 
hetsnivån och den väl utbyggda omsorgen för bam  och äldre möjliggör en 
hög förvärvsfrekvens, skapar stabilitet på arbetsmarknaden och underlät
tar strukturomvandling.

De nordiska länderna har höga ambitioner också inom arbetsmiljöom
rådet. Den nordiska arbetsmiljökonventionen trädde i kraft 1990 och sam-
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arbetsprogrammet på arbetsmiljöområdet omfattar perioden 1990 - 1993. 
Det nordiska synsättet, som bl.a. betraktar arbetsmiljön i vid bemärkelse, 
inkluderande även psykosociala faktorer och arbetsorganisationens bety
delse, är också något att föra vidare inom EG. År 1992 rekommenderades 
ministerrådet att låta utvidga arbetsmiljökonventionen med tillägg om rätt 
till fortbildning, kompetensutveckling och medbestämmande för anställda 
av alla kategorier (rek. nr 3/1992/s).

Med hänvisning till såväl gemensamma drag och problem i de nordiska 
socialförsäkringssystemen, som framtida behov att genom bättre resursut
nyttjande uppnå maximal kostnadseffektivitet, föreslås att de nordiska 
länderna aktivt samverkar genom informations-, erfarenhets- och kun
skapsutbyte, vid utformandet av riktlinjer vid kommande översyner av 
framtidens socialförsäkringar. Jämförande empiriska studier kan bidra till 
att klarlägga kostnader respektive besparingar i samband med olika för
säkringsformer.

Vid en sådan samverkan bör särskilt beaktas behovet av ökade insatser 
för förebyggande folkhälso- och arbetsmiljöarbete i strävandena att uppnå 
fullt resursutnyttjande.

Med hänvisning till det ovan anförda föreslås att

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska regeringarna

1. att med den fulla sysselsättningen som mål samverka i fråga om 
utformningen av de framtida socialförsäkringssystemen, inled
ningsvis genom en jämförande studie,

2. att förbättra arbetsmiljön i vid bemärkelse för att förhindra upp
komsten av skador,

3. att vidta åtgärder för att förbättra rehabiliteringsverksamheten,

4. att i det europeiska integrationsarbetet bevaka och säkerställa den 
nordiska modellens särart.

Stockholm, København och Mariehamn den 26 januari 1993

Lena Öhrsvik (s)
Berith Eriksson (v) 
Birgitte Husmark (SF) 
Pekka Tuominen (ÅSD)

Birgitta D ahl (s)
L ah ja  Exner (s)
Hans Jørgen Jensen  (S)
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A 1030/m; A 1047/m

Miljöutskottets betänkande
över medlemsforslagen A 1030/m om ett förstärkt nordiskt 
regionalpolitiskt samarbete och A 1047/m om utvidgat 
Nordkalottsamarbete i ett europeiskt perspektiv (Nord
kalotten som euroregion)

(Medlemsförslag A 1030/m, väckt av Håkan Nordman samt 
Pekka Haavisto och Erkki Tuomioja., se s. 307 

Medlemsförslag A 1047/m, väckt av Elver Jonsson samt 
Halldór Ásgrímsson och Mats Hellström m.fl., se s. 445)

Till miljöutskottet har hänvisats medlemsförslag A 1030/m om ett förstärkt 
nordiskt regionalpolitiskt samarbete samt A 1047/m om utvidgat Nordka
lottsamarbete i ett europeiskt perspektiv (Nordkalotten som euroregion). 
Utskottet har behandlat medlemsforslagen vid sina möten den 9-12 augus
ti samt 27-28 september 1993.

1. Remissyttranden över medlemsförslagen

1.1. Remissyttranden över medlemsförslag A 1030/m om ett förstärkt nordiskt 
regionalpolitiskt samarbete

Följande myndigheter och organisationer har yttrat sig över medlemsför
slaget:

Danmark
Miljøministeriet
Samrådet for de Regionale Egnsudviklingsutdvalg 

Finland
Inrikesministeriet

Åland
Ålands landskapsstyrelse 

Island
Det regionalpolitiske institut

Norge
Kommunal- og arbeidsdepartementet
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Miljøministeriet, DK, finner att man från dansk sida har stort utbyte av det 
nordiska samarbetet, inte minst av den forskning och utveckling som på 
senare år ägt rum om Norden och Europa. Ministeriet finner därför att ett 
fortsatt samarbete på minst nuvarande aktivitetsnivå kan leda till frukt
bara och värdefulla resultat.

Samrådet fo r  de Regionale Egnsudviklingsudvalg, DK, ansluter sig till för
slaget och framhåller att de erfarenheter man har av samarbete med sys
terorganisationer inom EG kan komma de nordiska samarbetspartema till 
godo.

Inrikesministeriet, SF, framhåller att regionalpolitiken på grund av de ak
tuella medlemsförhandlingarna med EG blivit ett centralt samarbetsom- 
råde. Trots att förhandlingarna sker nationellt bildar den nordiska gemen
skapen ett fruktbart, komparativt perspektiv, som är direkt användbart i 
flera sammanhang. Mot denna bakgrund anser ministeriet att det aktuella 
budgetförslaget för 1994, innebärande en reduktion med 17%, är direkt ka
tastrofalt för det fortsatta regionalpolitiska samarbetet. Budgetförslaget vi
sar en klar okunskap om vad som är viktigt och intressant för nordiskt 
samarbete i vidare europeiskt perspektiv. Man stöder därför medlemsför
slaget och är helt enig i motiveringen.

Ålands landskapsstyrelse anser att det regionalpolitiska samarbetet fått en 
ny och viktig dimension i samband med den pågående europeiska integra
tionsprocessen och att det därför är viktigt att det kan fortsätta och få ut
vecklas med stöd av tillräckliga resurser.

Regionalpolitiska institutet, IS, stöder medlemsförslaget. Man menar att 
det är viktigt med kontakter mellan de personer och instanser som arbetar 
med regionalpolitiska frågor i Norden och hänvisar bl.a. till samarbetet i 
Västnorden. Den informationsström som äger rum inom det regionalpoli
tiska samarbetet är ett viktigt led vid utformningen av den isländska regio
nalpolitiken. Vad gäller NordREFO ser institiutet ett behov för ökade me
del från den nordiska budgeten. Beträffande EES och EG-frågoma visar 
man förståelse för behovet av koordination hos de länder vilka ansökt om 
medlemskap i EG, men menar att det vore fel om det nordiska samarbetet i 
alltför hög grad inriktas mot en koordination av synpunkter bland de län
der som vill bli medlemmar. Man är positiv till att det regionalpolitiska 
samarbetet nu också omfattar temaorienterat samarbete och har förhopp
ningar om att goda resultat kan uppnås genom projekten.

Kommunal- og arbeidsdepartementet, N, är enigt med förslagsställarna om 
att det regionalpolitiska samarbetet i Norden är av särskild vikt mot bak
grund av den pågående europeiska integrationen, EES-avtalet och Fin
lands, Norges och Sveriges pågående medlemskapsförhandlingar med EG. 
Vad gäller budgetfrågorna anser departementet att vissa omprioriteringar 
bör ske inom ramen för nuvarande samarbetsområde, med en viss reduk
tion i beviljningama till några av de gränsregionala samarbetsområdena 
och en ökad prioritering av erfarenhetsutbyte och samarbete om kun-

Sverige
NUTEK - Närings- och teknikutvecklingsverket (Näringsdepartementet)
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skapsuppbyggande. Vad gäller NordREFO menar man därför att det är fel 
att beviljningen reduceras i den omfattning som gjorts i det föreliggande 
budgetförslaget. Resurser till regionalpolitisk forskning och samordnad 
statistikinsamling är viktigt för att säkra ett solitt kunskapsunderlag till 
arbetet med att vinna förståelse för att Nordeuropas klimat och geogra
fiska förhållanden ställer särskilda krav på förvaltningen av naturresurser 
och en anpassad och aktiv regionalpolitik.

Närings- och teknikutvecklingsverket (NUTEK), S, instämmer i förslags
ställarnas analys. Vid Finlands, Norges och Sveriges eventuella inträde i 
EG får Gemenskapen regionala frågor som inte har sin motsvarighet i nå
got av de nuvarande medlemsländerna. Den genomsnittliga befolknings
tätheten i de tre länderna är i stort sett en tiondedel av det som gäller för 
det nuvarande EG-området. De glesa delarna i våra länders norra delar 
uppvisar därmed en typ av regionalpolitiska problem och förutsättningar 
som är unika för Västeuropa. De speciella regionala förhållandena gäller 
emellertid också för de litet mera tätt befolkade delarna av respektive land, 
där de lokala miljöerna för verksamheter med stora kontaktbehov inom 
t.ex. industri och forskning tenderar att, ur ett europeiskt perspektiv, bli 
förhållandevis små.

Det finns alltså enligt NUTEK starka skäl för de framställda kraven att 
frågor vad gäller regional utveckling ges ökad relativ tyngd i det nordiska 
samarbetet. Inom de flesta andra politiska områden kan de nordiska län
derna, vid ett eventuellt medlemskap, finna samtals- och samarbetspart- 
ners i flera andra europeiska länder, medan särskilda förhållanden gäller 
för de regionalpolitiska frågorna. Kunskapsutveckling och utveckling av 
skilda handlingsmodeller måste till stor del ske inom de glesa nordiska 
länderna själva. Inom detta område har det nordiska regionalpolitiska 
samarbetet varit viktigt och bör enligt NUTEK så förbli.

Denna slutsats gäller särskilt så kallade temaorienterat och sektoriellt 
samarbete där den regionalpolitiska forskningen spelar en viktig roll. Det 
förefaller dock uppenbart att också ministerrådets långvariga arbete med 
gränsregionala frågor bör bli värdefullt vid ett eventuellt medlemskap. Det 
bör därför föras vidare med full kraft.

1.2. Remissyttranden över medlemsförslag A 10471m om utvidgat Nordkalott- 
samarbete i ett europeiskt perspektiv (Nordkalotten som euroregion)

Följande myndigheter och organisationer har avgivit yttranden över med
lemsförslaget:

Norden
Föreningarna Nordens Förbund 
Nordkalottkommittén (NKK)

Danmark
Miljøministeriet

Finland
Inrikesministeriet
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Norge
Kommunal og arbeidsdepartementet 
Landsdelsutvalget for Nord-Norge 
Sametinget

Sverige
Kommerskollegium (Utrikesdepartementet)
Statens naturvårdsverk (Miljö- och naturresursdepartemenetet) 
Polarforskningssekretariatet (Utbildningsdepartementet)
NUTEK - Närings- och teknikutvecklingsverket (Näringsdepartementet)

Föreningarna Nordens Förbund hänvisar i sitt remissvar till uttalanden av 
Nordkalottkonferensen att samarbetet måste föras vidare och utvecklas 
oavhängigt av integrationssträvandena i Europa. FNF-konferensen 1994 
kommer att belysa miljösituationen i området, bl. a. atomprovsprängning- 
am a på Novaja Semlja och föroreningarna genom kärnavfall och genom en 
gammaldags industri, att belysa sysselsättningssituationen både generellt 
och i förhållande till utnyttjandet av naturresurserna samt belysa den mili
tära situationen i området. För Föreningarna Norden är det en vital fråga 
att det traditionella samarbetet, byggt på kultur- och språkgemenskap, inte 
marginaliseras och intemationaliseras med en nordisk försvagning som 
följd. De nya utmaningarna betyder att samarbetet på Nordkalotten måste 
intensifieras. Regionens låga befolkningstal är också i sig ett motiv för nor
diskt samarbete. Utvecklingen mot ett Barentssamarbete där marina intres
sen ingår i hög grad kan ses som ett värdefullt komplement till det mer 
landbaserade Nordkalottsamarbetet. Föreningen hänvisar också till sitt 
principprogram från 1991, där det framhålls att samarbetet mellan Nord
kalotten och Kolahalvön skall främjas, att minoritetskulturema i Norden 
skall ses som en resurs och inte som en ekonomisk belastning, att en fond 
för kultursamarbete skall upprättas på Nordkalotten och att miljöproble
men på Kolahalvön och omkring Östersjön skall ägnas ett speciellt intresse. 
En viktig fråga är vidare samebefolkningens framtidsutsikter i ett europe
iskt perspektiv. Föreningarna Norden tillstyrker intentionerna i förslaget 
och menar att arbetet bör ges hög prioritet med tanke på de medlemskaps- 
förhandlingar som pågår.

Nordkalottkommittén (NKK) ansluter sig till medlemsforslagets analys av 
den nya situationen för regionalpolitiken i Norden och hänvisar till 
projektet "Från Nordkalotten till Storkalotten" vilket syftar till att utarbeta 
en strategi för internationalisering och utveckling på Nordkalotten. Man 
syftar till en omstrukturering av N K K s verksamhet mot färre och strate
giskt tyngre projekt. Turistprojektet Club Nord, marknadsföring av Nord
kalotten, är ett exempel. Vad gäller Barenstregionen har NKK och Barents 
euroarktiska råd startat arbetet att samordna och koordinera verksamheten 
mellan organisationerna. Detta är också en uppföljning av Rio-konventio- 
nens Agenda 21, vilken förpliktar till samarbete inom förvaltning av de 
resurser som sträcker sig över nationsgränserna. Nordkalottkommittén 
stödjer förslaget.
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Miljøministeriet, DK, finner inte tiden mogen att starta de föreslagna 
regionala projekten med sikte på samarbetet med EG respektive inom ett 
samarbete inom Barentsregionen, men föreslår i stället att Nordiska rådet 
föreslår Nordiska ministerrådet att vidhålla den linje man lagt upp inom 
det regionalpolitiska arbetet i förhållande till den europeiska integrationen, 
så att den höga nivån bibehålls och att man fortsätter att följa utvecklingen 
mycket noga.

Inrikesministeriet, kommun- och regionalutvecklingsavdelningen, SF, är kri
tiskt till den i budgeten föreslagna nedskärningen till det regionalpolitiska 
samarbetet. Vad gäller projekt som är inriktade på att finansieras genom 
EG:s regionalfonder påtalas att de gränsregionala samarbetsområdena 
utarbetat sina utvecklingsprojekt så att de i princip ger möjlighet att söka 
finansiering hos EG när medlemskap blir verklighet. Som grund för sam
arbetet i Barentsområdet kan Nordkalottens strategiprogram för det nor
diska samarbetet fungera till vissa delar. Det har också förberetts ett sam- 
arbetsprogram mellan Finland och Ryssland som en del av ländernas när- 
områdessamarbete. Trots detta måste ytterligare resurser satsas också från 
Nordiska ministerrådet till samarbetet i Barentsområdet och förberedelse 
av utvecklingsprogram och projekt som kunde ingå i ett utvidgat regional- 
politiskt samarbete inom detta område.

Kommunal- og arbeidsdepartementet, N, meddelar att man under lång tid 
stött samarbetet på Nordkalotten. Beträffande den EG-inriktade delen av 
medlemsförslaget anser departementet att det är för tidigt att utarbeta 
projekt för strukturpolitiskt samarbete med EG, eftersom inget av ländema 
är med i EG. Etablerandet av den nya Barentsregionen representerar en 
positiv utveckling. Departementet ser positivt på att bistå fylkeskommu- 
nem a med sådan verksamhet, med stor vikt lagd vid de lokala myndighe
ternas önskningar och rekommendationer.

Landsdelsutvalget fo r  Nord-Norge anser att Nordkalotten och de ingående 
länen och fylkena i nuvarande fas skall bygga upp en kompetens för att 
matcha EG-systemet. Uppbyggandet av en sådan kompetens kommer att 
vara avgörande för de resultat som kan uppnås vid deltagandet inom de 
olika programmen i EG. Utvalget ser också positivt på att delta i konkreta 
program och projekt. En koppling mellan de regionala förvaltningsorga
nen och NÄRP bör etableras för att gemensamt utveckla konkreta projet 
inom områden av gemensamt intresse för hela Nordkalotten/Barents
regionen.

Sametinget, N, påtalar att samema och de samiska intressena inte nämns 
i medlemsförslaget och menar att dessa bör ha en naturlig plats i ett utvid
gat Nordkalottsamarbete. I övrigt tillstyrks förslaget.

Kommerskollegium, S, tillstyrker förslaget, men påpekar att det inte fast
ställts vilken regional indelning som kommer att gälla för de nordiska an- 
sökningsländema, eller om man kommer att få gehör för de nya kriterier 
för stöd från EG:s strukturfonder som föreslagits i medlemskapsförhand- 
lingama. Det kan därför vara svårt att bedöma vilka projekt som kan 
komma ifråga för strukturpolitiskt samarbete med EG. Förslagen är värda 
att behandlas av Nordiska ministerrådet, så att man är förberedd när vill-



304 A 1030/m m.fl.

koren för EG-samarbete klarnat. Nära samarbete bör ske med de myndig
heter som handhar regionalpolitiskt stöd i respektive land.

Statens naturvårdsverk, S, har inga invändningar i sak mot medlemsför
slaget.

Polarforskningssekretariatet, S, framhåller att det från rysk sida finns ett 
påtagligt intresse för samarbete i Arktis, inte minst vad gäller forskning 
och miljöverksamhet. Vad gäller rekommendationen om regionalpolitiska 
projekt för samarbete inom EG och inom Barentsregionen, så kan sannolikt 
den arktiska forskningen tjäna som ett gott exempel. Det kan också note
ras att det europeiska intresset för samverkan inom polarforskningen har 
kommit att uppmärksammas allt mer. En europeisk workshop "on Euro
pean collaboration in Polar research" hålls i höst med stöd av ECE och ESF. 
I sådana sammanhang har en samlad nordisk linje en avsevärd tyngd.

Man finner det oklart på vilket sätt förslaget syftar till att bistå Nordka
lotten med regionalpolitiska projekt. Förmodligen finns redan ett betydan
de antal idéer och vad som saknas är administrativa och ekonomiska för
utsättningar att utveckla dessa till konkreta projekt. När det gäller forsk
ningssamarbete i Arktis är forskarnas brist på medel för tjänster och fasta 
resurser ett hinder. Med tanke på den långsiktighet som krävs för ett sam
arbete, speciellt med tanke på utvecklingen i Ryssland, så är denna typ av 
insatser på ett nordiskt plan av strategisk betydelse.

Närings- och teknikutvecklingsverket (NUTEK), S, instämmer i att regioner 
i potentiella medlemsländer i god tid bör förbereda sig på den typ av pro
gramarbete som krävs vid utnyttjandet av EG:s strukturfonder. På grund
val av pågående studier av utvecklingsprogram i europeiska regioner 
kommer några regioner i Sverige att genomföra ett sådant programarbete. 
Sådana program stärks om de utvecklas koordinerat med regioner i an
gränsande länder. Man påpekar vidare att EG har gränsregionala medel 
vilka kan utgå också till angränsande regioner i icke-medlemsländer. Där
för är det naturligt att Nordiska ministerrådet tar den typ av initiativ som 
efterfrågas i förslaget. Man tillstyrker även den andra att-satsen och menar 
att ambitionen måste vara att aktivt inordna de konkreta samarbetsprojekt 
som blir aktuella i det vidgade samarbetet kring programarbetet.

Mot bakgrund av Norrbottens höga regionalpolitiska prioritering är 
NUTEK villigt att positivt pröva de projekt som kommer att aktualiseras.

2. M iljöutskottet

Inledningsvis bör framhållas att miljöutskottet anser att det regionalpoli
tiska samarbetet genom sin bredd och mångfald är av stort värde för de 
nordiska länderna. Samarbetet kan och bör föras vidare oavsett om ytterli
gare något eller några av de nordiska länderna blir medlemmar i EG. Sam
tidigt kan utskottet instämma i medlemsförslagens tankegång att det nor
diska regionalpolitiska samarbetet har stor betydelse som ett hjälpmedel 
att bevaka de nordiska ländernas särintressen i ett integrerat Europa med 
en allt mer betonad regionalpolitik. Utskottet är vidare enigt med förslags
ställarna i att genom ett närmare nordiskt regionalpolitiskt samarbete har
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de nordiska länderna större möjligheter att diskutera och påverka den re
gionala utvecklingen både i det kommande EES-området och EG.

Miljöutskottet noterar, vad gäller medlemsförslag A 1030/m, att remiss
instanserna är eniga i att framhålla regionalpolitikens betydelse som en 
högprioriterad arbetsuppgift inom det framtida nordiska samarbetet. Man 
anser vidare att den regionalpolitiska dimensionen får en särskild bety
delse i samband med medlemskapsförhandlingama med EG och även ge
nerellt i den pågående europeiska utvecklingen. Det framhålls att vid Fin
lands, Norges och Sveriges eventuella inträde som medlemmmar får EG 
regionala frågor som inte har sin motsvarighet i någon av de nuvarande 
medlemsstaterna. Merparten av remissinstanserna anser med hänsyn till 
samarbetsbehovet att budgetmedlen till samarbetet bör ökas eller i vart fall 
få behålla nuvarande nivå.

Vad gäller frågan om de framtida resurserna kan utskottet givetvis på 
ett generellt plan instämma med förslagsställarna och remissinstanserna 
att tillräckliga resurser måste tilldelas såväl vad gäller det generella arbetet 
som det gränsregionala samarbetet och den interna och externa regional
politiska forskningen. Utskottet noterar i detta sammanhang att sektorns 
framtida budgetbehov för närvarande är svårbedömt. Det pågår ett för
ändringsarbete inom sektom, vilket rimligen kommer att påverka omfatt
ningen av det framtida resursbehovet. Bl.a. pågår programutveckling för 
det sektorövergripande samarbetet, för närvarande med lantbrukssektom. 
Den pågående evalueringen av Västnordenfonden torde vidare komma att 
leda till en förbättring av verksamheten så att fonden mer än tidigare kan 
bidra till den regionala utvecklingen i Västnorden. Detta kan på sikt ge 
upphov till ett behov av kompletterande verksamhet. Även i övriga gräns
regionala områden görs insatser för att utveckla och effektivisera samarbe
tet. Enligt utskottets mening är åtskilliga av de hittills bedrivna projekten 
av en sådan inriktning att de i framtiden bör finansieras av kultursektorn 
medan det gränsregionala samarbetet bör koncentreras till regionaleko
nomiska insatser. Vad gäller aktiviteterna på Nordkalotten noterar utskot
tet att en anpassning av verksamheten inletts, bl.a. genom att de pågående 
utvecklingsprojekten utformas för att kunna vara tillämpliga även inom 
EG:s utvecklingsfonder.

Utskottet har noterat beträffande aviserade framtida insatser från 
sektom  att FoU fortsatt har hög prioritet och att därvid arbetet med att 
analysera och beskriva nordiska regionalpolitiska särdrag vad gäller 
geografi, demografi etc. vidareförs.

Utskottet har också i detta sammanhang med intresse noterat att sam
arbete dryftas med de nordiska närområdena i Barentsregionen och Balti
kum och prioriterar för sin del högt insatser för att analysera vilka förut
sättningar som finns och vilka institutionella former som krävs för att ett 
effektivt samarbete skall etableras i Östersjö- och Barentsregionema. I Ba
rentsregionen kunde till exempel ett samarbete baserat på utveckling av de 
marina resurserna utgöra ett nyttigt komplement till det nuvarande Nord- 
kalottsamarbetet.
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Vad gäller medlemsförslag A 1047/m är miljöutskottet enigt med för
slagsställarna om att regionalpolitiken i Norden står inför nya utmaningar 
både mot bakgrund av det nyligen etablerade Barentssamarbetet och på 
grund av utvecklingen inom den europeiska integrationen. Det kunde ar
gumenteras att samtliga nordiska länder är perifera i förhållande till den i 
Centraleuropa lokaliserade utvecklingskäman, men utskottet kan ändå 
dela farhågorna att integrationen kommer att medföra relativt sett större 
problem på Nordkalotten genom dess särskilt utsatta läge. Därför är det 
enligt utskottets mening motiverat att möjligheterna till motverkande åt
gärder i detta område speciellt uppmärksammas och att stöd ges till rele
vant projektverksamhet. Därvid finner utskottet det naturligt att de samis
ka intressena ges en plats i samarbetet. Utskottet konstaterar att remissin
stanserna i princip är positiva till att Nordkalotten ges särskild uppmärk
samhet inom ministerrådet, om än vissa menar att det kan vara motiverat 
att avvakta utfallet av medlemskapsförhandlingama innan projekt för 
strukturpolitiskt samarbete utarbetas.

Miljöutskottet noterar ministerrådets planer att 1994 minska budget
medlen till det regionalpolitiska samarbetet med 14%. Mot bakgrund av 
vad som ovan anförts anser miljöutskottet att det snarare föreligger ett be
hov av att stärka budgetmedlen och minst bibehålla dem på 1993 års nivå. 
Utskottet kan i detta sammanhang också hänvisa till att flertalet av remiss
instanserna anser att resurserna bör ökas.

Utskottet föreslår därför att

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att, för att bemöta de ökade kraven på koordinering och utökat sam
arbete som följer av den europeiska integrationen, förstärka resur
serna för det nordiska regionalpolitiska samarbetet, 
att i utvecklingsarbetet beakta eventuella kommande möjligheter till 
strukturpolitiskt samarbete med EG,

att analysera vilka förutsättningar som finns och vilka institutionella 
former som krävs för att ett effektivt regionalpolitiskt samarbete 
skall kunna etableras i Östersjö- respektive Barentsregionen, samt

att etablera ett samarbete med utvecklingsorganen i Nordkalottens 
län/fylken för att utveckla konkreta projekt som kan ingå i ett ut
vidgat regionalpolitiskt samarbete inom Barentsregionen.

Stockholm den 28 september 1993

Dorte Bennedsen (S)
Anneli Jäätteenmäki (Kesk.) Förman 
Kristin Einarsdóttir (Kv)
O lof Salmén (ÅC)
Jógvan Sundstein (Sb)

Birgitta Dahl (s)
Wiggo Komstedt (m) 
Anna-Kaarina Louvo (Kok.) 
Magnar Sætre (A)
Anders Svärd (c)



307

Medlemsförslag

om ett förstärkt nordiskt regionalpolitiskt sam
arbete

(Väckt av Håkan Nordman samt Pekka Haavisto och Erkki Tuomioja)

Regionalpolitiken har länge varit ett högt prioriterat område i det nordiska 
samarbetet. Detta är naturligt då de regionala förhållandena och proble
men ofta är likartade i de nordiska länderna. Problemen sammanhänger 
bl.a. med ett kyligt klimat, gles bosättning, stora avstånd och perifert läge.
I ett integrerat Europa med en allt mera betonad regionalpolitik har de 
nordiska länderna gemensamma särintressen att bevaka. Ett nära nordiskt 
regionalpolitiskt samarbete är betydelsefullt både med tanke på regioner
nas framtida utveckling och ekonomi.

Det nordiska regionalpolitiska samarbetet präglas för tillfället av det 
strategiprogram för samarbete innanför och mellan regionerna 1992-1994 
som ministerrådet antog i november 1991 och av frågor gällande Norden 
och den europeiska utvecklingen speciellt i förhållande till EG och EES-av- 
talet. Strategiprogrammet fastslår kriterier, enligt vilka nordiska regional
politiska medel kan användas i de gränsregionala samarbetsområdenas 
projektverkamhet samt i temaorienterat och sektoriellt samarbete. Kriteri
erna betonar insatser i nationellt regionalpolitiskt prioriterade områden 
och eftersträvar en effektivisering av projektverksamheten. Med tanke på 
den europeiska integrationen har ministerrådet utarbetat en rapport om 
nordiska regionalpolitiska problemställningar och argument, som kan ut
nyttjas av de enskilda nordiska länderna i den fortsatta integrationsproces
sen. I rapporten konstateras det bl.a. att det är viktigt att vinna förståelse 
för särdrag i regionalpolitiken i de nordiska länderna.

I EG är det regionalpolitiska samarbetet i dag omfattande och byggs 
fortgående ut. I Maastricht-avtalet och Delors Il-programmet anvisas vä
sentligt ökade medel för det regionalpolitiska samarbetet. Den regionala 
utvecklingen balanseras med hjälp av strukturfonder. Största delen av 
medlen går till de fattiga områdena i södra Europa. Understödet gäller 
främst förbättringar i infrastrukturen, utbildning, know how och teknologi. 
EG påverkar också den regionala utvecklingen genom att övervaka och 
styra den nationella stödverksamheten.

EES-avtalet inkluderar inte regionalpolitiskt samarbete som sådant, 
men genom avtalet kommer den nationella regionalpolitiken bl.a. i Fin
land, Norge, Sverige och Island att vara nära anknuten till EG:s regional
politik. Avtalets principer om fri rörelse för varor och tjänster kommer att 
medföra speciella krav på utformningen av stöd- och stimuleringsåtgärder.

A 1030/m
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Kontrollorganet ESA skall övervaka stödåtgärderna. I de förhandlingar 
som Finland, Norge och Sverige inlett om EG-medlemskap är regionalpoli
tiken kanske den mest centrala frågan vid sidan om jordbrukspolitiken. 
Ifrågavarande länder har hittills försökt koordinera sina synpunkter och 
strävanden i förhållande till EG:s regionalpolitik. Detta samarbete bör yt
terligare fördjupas. Genom ett intimt internt samarbete har de nordiska 
länderna de bästa förutsättningarna att också i fortsättningen bevaka och 
slå vakt om de kriterier som gäller för regionalpolitiken på våra nordliga 
breddgrader. Även om Finland, Norge och Sverige genomför EG-förhand- 
lingama individuellt och stälvständigt ändrar detta inte på behovet och 
nödvändigheten av ett än närmare nordiskt regionalpolitiskt samarbete.

Genom ett närmare nordiskt regionalpolitiskt samarbete har de nordis
ka länderna samtidigt större möjligheter att diskutera och påverka den re
gionala utvecklingen både i det kommande EES-området och EG. Detta 
gäller icke minst det gränsregionala samarbetet där det nordiska samarbe
tet har långa traditioner. Det är slutligen skäl att påminna om de förtjänst
fulla och i högsta grad konkreta resultat som hittills uppnåtts genom det 
nordiska regionalpolitiska samarbetet, och som i och för sig talar för ett 
fortsatt och ytterligare intensifierat samarbete.

Den europeiska integrationen fortgår samtidigt som det nordiska sam
arbetet skall omstruktureras med utgångspunkt i de förändrade förhållan
dena. Ett nordiskt regionalpolitiskt samarbete är än betydelsefullare i den 
pågående integrationsutvecklingen, vilket bör beaktas i omstrukturerings- 
arbetet. Nordiska rådet antog en rekommendation om ett förstärkt regio
nalpolitiskt samarbete senast vid sessionen i mars 1992.

Mot bakgrund av vad som ovan anförts föreslås att

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att i det pågående omstruktureringsarbetet ytterligare förstärka det 
nordiska regionalpolitiska samarbetet såväl när det gäller samarbe
tet generellt som gränsregionalt samarbete samt intem  och extern 
regionalpolitisk forskning

att tillförsäkra tillräckliga budgetmedel för detta ändamål framöver. 

Helsingfors den 2 februari 1993

Håkan Nordman (SFP) 
Erkki Tuomioja (SDP)

Pekka Haavisto (Vihr.)
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A 1031/s

Socialutskottets betänkande

över medlemsförslag om handikappades rätt till kommu
nikationsservice

(Medlemsförslaget väckt av Eeva-Liisa Moilanen samt Rose- 
Marie Björkenheim m.fl., se s. 312)

Till utskottet har överlämnats medlemsförslag A 1031/s om de handikap
pades rätt till kommunikationsservice. Utskottet har behandlat medlems
förslaget vid sitt möte på Hindsgavl på Fyn den 21 juni 1993.

1. M edlem sförslaget

I medlemsförslaget hemställes att Nordiska rådet rekommenderar Nordis
ka ministerrådet

att tillsätta en särskild myndighet för att bevaka de handikappades in
tressen och rättigheter i kommunikationsfrågor i de nordiska länderna.

I medlemsförslaget framhävs handikappgruppernas svårigheter att skaffa 
sig information, speciellt de som inte är organiserade. Man menar också att 
de handikappade upplevs som hjälpsökande eller tiggare.

Det betonas att man inte alltid tar hänsyn till specialgrupper när det 
gäller utvecklingen på det tekniska området och den ökade konkurrensen 
inom mediabranschen. Goda kommunikationsmöjligheter betraktas som 
en förutsättning för aktivt deltagande, jämställdhet och ökad livskvalitet 
för de handikappade. Med hjälp av god kommunikationsservice anser 
man det möjligt att spara samhällets resurser och samtidigt underlätta för 
de handikappade att styra sina liv.

Förslagsställarna menar att de handikappade behöver en egen myndig
het som har till uppgift att bevaka och tillvarata deras intressen i kommu
nikationsfrågor. Detta kunde t.ex. åläggas en särskild ombudsman speciali
serad i handikappfrågor. Uppgift för en sådan myndighet kunde vara att 
bevaka pris och kvalitet på utrustning och service till handikappade.

Det framförs önskemål om att de handikappade skall ges möjlighet till 
ett aktivt deltagande i mediaarbete. Vidare att man beaktar de handikap
pades intressen när beslut tas om nya direktiv och standarder.
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2. Ärendets behandling

Vid sitt möte den 1 mars 1992 beslöt Nordiska rådets presidium att med
lemsförslaget skulle hänvisas till socialutskottet. Socialutskottet ansåg att 
ett remissförfarande inte var påkallat.

3. Utskottet

För socialutskottet har handikappfrågorna under en längre tid hört till ut
skottets centrala insatsområden. Den övergripande målsättningen i ut
skottets arbete är att bidra till förverkligandet av nationella mål om jäm 
likhet och full delaktighet i samhället för människor med funktionshinder.

Socialutskottet har även sedan 1991 haft sitt eget rullande handlings
program på handikappområdet. För att följa det vidare arbetet med pro
grammet samt ta initiativ för att verkställa och förnya har utskottet tillsatt 
en särskild arbetsgrupp.

Programmets huvudsyfte är att följa upp det seminarium om Handikap
pades levnadsvillkor i Norden, som arrangerades av socialutskottet i Göte
borg den 8-9 oktober 1991, och genom olika åtgärder medverka till förbätt
ringar i de handikappades levnadsvillkor.

För att underlätta socialutskottets arbete på handikappområdet och gö
ra det mer målinriktat, håller utskottets arbetsgrupp numera årligen möte 
med företrädare för de nordiska handikapporganisationerna. Socialut
skottet har även haft möten med Nordiska rådets kulturutskott och miljö
utskott i syfte att styrka den nordiska samordningen på handikappområ
det.

Bland aktuella rekommendationer på handikappområdet som socialut
skottet ansvarar för uppföljning av kan nämnas Telekommunikation fö r  han
dikappade (rek. nr 26/1990), Nordisk färdtjänst (rek. nr 7/1992) och Gräns
överskridande färdtjänst (rek. nr 8/1992). Vidare rör rekommendationer så
som Insatser fö r  socialt utsatta grupper (rek. nr 42/1992) och Jämlikhet i hälsa 
och levnadsvillkor (rek. nr 43/1992) också de handikappades situation.

Socialutskottet instämmer i förslagsställarnas synpunkter om nödvän
digheten av att någon bevakar och tillvaratar de handikappades intressen i 
kommunikationsfrågor. Enligt utskottets mening är det emellertid inte 
konstitutionellt möjligt att etablera den typ av nordisk myndighet som ef
terlyses i medlemsförslaget. De flesta av de föreslagna åtgärderna ingår 
dessutom i de uppgifter som redan ålagts Nordiska nämnden för handi
kappfrågor (NNH). Dessa följs upp och bevakas av Nordiska rådets soci
alutskott. Det vore därför sannolikt mer ändamålsenligt att i stället för att 
föra tanken vidare om att etablera en ny instans på området, vidta åtgärder 
för att aktivera verksamheten inom befintliga nordiska organ på handi
kappområdet.
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Mot denna bakgrund föreslår socialutskottet

att Nordiska rådet inte vidtar några åtgärder med anledning av med
lemsförslaget.

Hindsgavl den 21 juni 1993

Svein Alsaker (KrF)
Birgitte Husmark (SF)
Bjarne Kallis (SKL)
Inger Stilling Pedersen (KRF) 
Markku Rossi (Kesk.)
Lodve Solholm (FrP)
Lena Öhrsvik (S) Förman

Åshild Hauan (A)
Hans Jørgen Jensen (S)
Ingrid Näslund (kds)
Heikki Riihijärvi (SMP) 
Sigriður Anna Þórðardóttir (Sj) 
Sten Svensson (m)
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Medlemsforslag

om de handikappades rätt till kommunikations
service

(Väckt av Eeva-Liisa Moilanen samt Rose-Marie Björkenheim, Sinikka Hurskai- 
nen, Timo Järvilahti, Bjarne Kallis, Antero Kekkonen, Markku Laukkanen, Anna- 
Kaarina Louvo, Outi Ojala, Maija Perho-Santala, Virpa Puisto, Markku Rossi och 
Eeva Turunen)

Alla handikappgrupper i Norden har svårt att skaffa sig information, men 
problemen är störst för syn- och hörselskadade. Svårast har de icke-orga- 
niserade handikappade. Gemensamt för alla handikappgrupper är att de 
upplevs som hjälpsökande eller tiggare.

I den tekniska utvecklingen och den ökade konkurrensen inom media
branschen tar man inte alltid hänsyn till specialgrupper. Goda kommuni
kationsmöjligheter ger handikappade möjlighet till aktivt deltagande, 
jämställdhet och ökad livskvalitet. Med hjälp av kommunikationsservice 
kan många handikappade själva sköta sina ärenden och därigenom själva 
styra sina liv. Med hjälp av kommunikationsserivce kan man också minska 
kostnaderna för vård- och institutionsplatser.

Enligt vår mening behöver de handikappade en egen myndighet som 
bevakar och tillvaratar de handikappades intressen i kommunikationsfrå
gor. Denna myndighet kan t.ex. vara en ombudsman specialiserad på han
dikappades kommunikationsmöjligheter. Myndigheten skall ha till uppgift 
att tillsammans med konsumentmyndigheten följa och bevaka att priset är 
skäligt och kvaliteten god på utrustning och service till handikappade.

Handikappades möjligheter att erhålla information skall beaktas när 
man t.ex. beviljar verksamhetstillstånd inom media. Handikappade skall 
också beaktas när man fattar nya direktiv och standarder.



313A 1031/s

Med hänvisning till ovanstående föreslår vi att

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att tillsätta en särskild myndighet för att bevaka de handikappades 
intressen och rättigheter i kommunikationsfrågor i de nordiska län
derna.

Helsingfors den 17 februari 1993

Eeva-Liisa Moilaneti (SKL) 
Sinikka Hurskainen (SDP) 
Bjarne Kallis (SKL) 
Markku Laukkanen (Kesk.) 
Outi Ojala (Vas.)
Virpa Puisto (SDP)
Eeva Turunen (Kok.)

Rose-Marie Björkenheim (Kesk.) 
Timo Järvilahti (Kesk.)
Antero Kekkonen (SDP) 
Anna-Kaarina Louvo (Kok.) 
Maija Perho-Santala (Kok.) 
Markku Rossi (Kesk.)
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A 1032/m

Miljöutskottets betänkande

över medlemsförslag om att tillåta högers väng vid rött ljus

(Medlemsförslaget väckt av Markku Rossi samt Maria Kaisa 
Aula och Rose-Marie Björkenheim m.fl., se s. 318)

Till miljöutskottet har hänvisats medlemsförslag A 1032/m om att tillåta 
högersväng vid rött ljus. Utskottet har behandlat medlemsförslaget vid sitt 
möte den 9-12 augusti 1993.

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget föreslås att Nordiska rådet rekommenderar Nordiska 
ministerrådet att vidta åtgärder, så att högersväng vid rött ljus blir tillåten i 
de nordiska länderna.

2. Remissbehandlingen

Medlemsförslaget har remitterats dels till nordiska instanser, dels natio
nellt. Medlemsförslaget har sänts på remiss till:

Norden
- NTR
- Nordiskt vägtekniskt förbund 

Danmark
- Sekretariatet for ministeren for Nordisk Samarbejde
- Rådet for Større Færdselssikkerhed
- Foreningen Norden

Finland
- Inrikesministerieet
- Automobilforbundet rf
- Finlands lastbilsförbund rf

Åland
- Ålands landskapssyrelse 

Island
- Justisministeriet
- Færdselsrådet
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Norge
- Samferdselsdepartementet (herunder Veidirektoratet)
- Motorførernes avholdsforbund
- Kongelig Norsk automobilforbund
- Norges automobilforbund

Sverige
- Statens naturvårdsverk (Miljö- och naturresursdepartementet)
- Trafiksäkerhetsverket (Kommunikationsdepartementet)
- Statens väg- och trafikinstitut (Kommunikationsdepartementet)

Remissinstanserna är till helt övervägande del negativa till förslaget.
Nordiskt vägtekniskt förbund  avstyrker förslaget, då det bedöms öka 

olycksriskerna särskilt för oskyddade trafikanter. Man framhåller att den 
efterfrågade framkomligheten och energivinsten i stort redan kan uppnås i 
m odem a trafiksignalanläggningar samt hänvisar till möjligheten att vid 
särskilda behov använda fri högersväng med triangelrefug. Dessutom be
dömer de, i strid med vad som framförs i medlemsförslaget, att en sådan 
regel strider mot Wien-konventionen.

Resterande instanser framför i stort liknande synpunkter. Det påpekas 
bl.a. att på grund av skillnader i trafikintensitet, antalet cyklister och fot
gängare m.m. är de amerikanska erfarenheterna inte omedelbart tillämp- 
bara i de nordiska länderna. Bl.a. användes i det tidigare DDR på försök en 
liknande regel. Försöket fick avbrytas på grund av negativa resultat. Det 
framhålls dessutom att införandet av regeln i USA har medfört en bety
dande ökning i olycksantalet. Speciellt har de oskyddade trafikanterna fått 
försämrad trafiksäkerhet. Vidare kan i USA användas ett system där skyl
tar med en verbal förklaring av villkor under vilka högersväng är tillåten 
kan användas. Detta är inte genomförbart i Europa med många olika språk 
och där den internationella trafiken kontinuerligt ökar.

Finlands lastbilsförbund menar att förslagets fördelar överväger och till
styrker.

Statens naturvårdsverk framhåller beträffande förslagets miljöeffekter att 
ett jämnt trafikflöde - vid oförändrade trafikflöden - generellt orsakar 
mindre miljöstörningar i form av avgaser och buller än om det förekom
mer ett antal stopp med därav följande tomgångsköming och acceleratio
ner. Även VTI anser att en regeländring kunde ha positiva effekter på 
bränsleförbrukning, avgasutsläpp och restid, men avstyrker bestämt ur 
trafiksäkerhetssynpunkt.

Naturvårdsverket framhåller vidare att den ökande kapacitet som 
regeln medför innebär en risk för totalt sett ökad trafikmängd. Detta är 
speciellt allvarligt i de tätorter där köbildning är en viktig faktor för att 
förmå människor att utnyttja kollektivtrafik i stället för individiuell trafik. I 
dessa fall talar miljöskäl mot att införa regeln. Här skall hänsyn tas till den
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miljöstörning som orsakas av trafik till och från tätorten. Naturvårdsverket 
säger sig inte ha underlag för att göra en samlad värdering ur miljösyn
punkt eller för att värdera andra aspekter. Verket vill dock framhålla vik
ten av - om regeln införs - att situationen följs upp och att nödvändiga åt
gärder vidtas om den samlade trafiken tenderar att öka.

3. M iljöutskottet

Miljöutskottet noterar att remissinstanserna så gott som entydigt befarar 
att ett införande av en regel som tillåter högersväng vid rött sken i trafik
signal får negativa följder för trafiksäkerheten. Vidare uttrycker många av 
dem tvivel på att ett genomförande av regeln leder till positiva effekter för 
miljön och till ökad framkomlighet.

Utskottet delar remissinstansernas principiella uppfattning att det vore 
olyckligt med tanke på trafiksäkerheten att rucka på den entydiga regel 
som säger att det inte är tillåtet att passera en trafiksignal som visar rött 
sken. Trafikmönstret i de nordiska länderna avviker enligt utskottets upp
fattning alltför mycket från de inslag i den amerikanska trafiksituationen 
som ger fördelar vid tillåten högersväng. I USA finns färre fotgängare och 
cyklister än i de nordiska länderna och ett betydligt mindre inslag av in
ternationell trafik. Riskerna blir därigenom procentuellt mindre för olyckor 
med oskyddade trafikanter och för missförstånd av regeln. Utskottet note
rar vidare i detta sammanhang att trots dessa skillnader är inte heller de 
amerikanska erfarenheterna odelat positiva. Regeln har lett till ett ökat an
tal olyckor och en försämrad säkerhet för de oskyddade trafikanterna.

Beträffande frågan om ett genomförande av förslaget verkligen leder 
till de eftersträvade fördelarna i form av väsentligt ökad framkomlighet 
och minskade utsläpp delar utskottet den skepsis som framförts av flera 
remissinstanser. Det påvisas bland annat att antalet vägkorsningar där 
regeln rent praktiskt kunde tillämpas är relativt få i de nordiska länderna 
samt att i de fall där så kunde ske finns oftast möjlighet att i stället sär- 
reglera högersvängen.

Vidare anser utskottet att det förefaller rimligt att hävda att ökad fram
komlighet - om än i mindre skala på grund av att det är få korsningar som 
berörs - kan leda till en högre miljöbelastning genom att benägenheten att 
använda bilen i tätort ökar. Enligt utskottets mening är det med hänsyn till 
miljösituationen i tätorterna endast befogat att vidta åtgärder som minskar 
bilanvändningen.

Sammanfattningsvis anser miljöutskottet att de anförda argumenten 
visar att nackdelarna i form av väsentligt försämrad trafiksäkerhet klart 
överväger fördelarna som kan uppnås vid ett genomförande av medlems
förslaget.
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Utskottet föreslår därför att Nordiska rådet inte företar sig något i an
ledning av medlemsförslaget.

Kotka den 9 augusti 1993

Dorte Bennedsen (S) 
Birgitta Dahl (s) 
Wiggo Komstedt (m) 
Tore A. Liltved (H) 
Kjellbjørg Lunde (SV) 
Anders Svärd (c)

Haakon Blankenborg (A) 
Hans Erenbjerg (S)
Kristin Einarsdóttir (Kv) 
Anna-Kaarina Louvo (Kok.) 
O lof Salmén (ÅC)
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om att tillåta högersväng vid rött ljus

(Väckt av Markku Rossi samt Maria Kaisa Aula, Rose-Marie Björkenheim,
Sinikka Hurskainen, Timo Järvilahti, Bjarne Kallis, Markku Laukkanen, Lauri 
Metsämäki, Eeva-Liisa Moilanen, Sauli Niinistö, Maija Perho-Santala och Kimmo 
Sasi)

I USA blev det genom den federativa lagstiftningen möjligt i mitten av 
1970-talet att svänga till höger vid rött ljus. Denna "right tum  on red"-regel 
gäller nästan i alla delstater. Den kom till som följd av energikrisen. Man 
spar energi och trafiken flyter bättre.

Enligt de utredningar som gjorts i USA blir trafiken smidigare och 
bränsleåtgången och avgasutstläppen minskar markant genom möjligheten 
att svänga till höger vid rött ljus. Också bullret minskar, speciellt från den 
tunga trafiken.

Enligt den finska vägtrafikförordningen anger det röda ljuset att fordon 
inte i någon som helst situation får passera den första för körriktningen av
sedda signalen, ej heller stoppstrecket. Denna strikta regel leder till att for
donen i tätorterna ofta tvingas att gå på tomgång, varefter de accelererar 
för att ännu en gång efter svängen stanna vid rött ljus. I accelereringen går 
motorn på högvarv, då bränsleåtgången och utsläppen är som störst.

När bilisten svänger vid grönt ljus måste han lämna företräde för fot
gängare. Samma regel bör gälla när en bil svänger till höger vid rött ljus. 
Vid sväng i en korsning måste fotgängare och den lätta trafiken alltid 
uppmärksammas och särskild försiktighet iakttas.

I Finlands rikdsdag har en motion väckts om att ändra denna punkt i 
vägtrafiklagen. Wien-vägtrafikkonventionen lägger inte heller hinder i 
vägen för detta, eftersom det gjorts en hel del förbehåll i den.
Med hänvisning till ovanstående föreslår vi att

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att vidta åtgärder, så att högersväng vid rött ljus blir tillåten i de 
nordiska länderna.

Helsingfors den 17 februari 1993

A 1032/m

Medlemsförslag

Markku Rossi (Kesk.) 
Rose-Marie Björkenheim (Kesk.) 
Timo Järvilahti (Kesk.)
Markku Laukkanen (Kesk.) 
Eeva-Liisa Moilanen (SKL) 
Maija Perho-Santala (Kok.)

Maria Kaisa Aula (Kesk.) 
Sinikka Hurskainen (SDP) 
Bjarne Kallis (SKL)
Lauri Metsämäki (SDP) 
Sauli Niinistö (Kok.) 
Kimmo Sasi (Kok.)
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Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om åtgärder för barn med särskilda 
läs- och skrivsvårigheter (dyslexi)

(Medlemsförslaget väckt av Ingrid Näslund och Lena Öhrsvik 
samt Claes Andersson m.fl., se s. 328)

Till kulturutskottet har hänvisats medlemsförslag A 1033/k om åtgärder 
för barn med särskilda läs- och skrivsvårigheter (dyslexi). Medlemsförsla
get har behandlats vid utskottets möten den 8 maj, den 19 juni samt den 
27 september 1993.

1. M edlem sförslaget

Förslagsställarna framhåller att många barn har svårigheter att lära sig läsa 
och skriva trots normal intelligens och att det fastställts att dessa läs- och 
skrivsvårigheter - dyslexi - har neurologisk-genetisk bakgrund. Mellan 
5 och 8% av alla barn drabbas, och av dessa får många till följd av miss
lyckanden i skolan minskat självförtroende eller allvarliga psykiska stör
ningar, som inte sällan leder till asocialt beteende.

Runtom i världen bedrivs intensiv tvärvetenskaplig forskning om dys
lexi, dess orsaker och behandlingsmetoder som spänner över ett flertal om
råden, såsom neuropsykologi, lingvistik, neurovetenskap, genetik och även 
behandlar sociala och psykosociala aspekter. Denna forskning har visat att 
bl.a. svårigheter att uppfatta språkets seriella uppbyggnad, ljudsystem 
eller bristande fonologisk medvetenhet är grundläggande drag hos dyslek
tiker, och att det är av stor betydelse att denna brist kan upptäckas redan 
på förskolenivå, så att systematisk träning i fonologisk medvetenhet då 
kan insättas. Forskningen har visat att praktiskt taget alla dyslektiker kan 
bli hjälpta genom adekvata specialpedagogiska insatser och sakkunnigt 
ledd skriv- och lästräning. Det är viktigt att lärare och specialpedagoger får 
en gedigen utbildning om dyslexins orsaker och att undervisningen om 
dyslexi ges vederbörlig plats på schemat i speciallärarutbildningen.

Vidare bör resurscentra inrättas där elever, föräldrar och lärare kan få 
kvalificerad experthjälp med utredning och diagnos, rådgivning, åtgärds- 
program och hjälpmedel.

Ett vetenskapligt samarbete har inletts mellan dyslexiforskare vid uni
versiteten i Köpenhamn och Umeå samt Lærerhøgskolen i Stavanger. Visst 
samarbete finns också inom ramen för Nordiska ministerrådets arbets
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grupp för smala handikappområden, som bl.a. arbetar med uppbyggnad 
av resurscentra för smala handikappgrupper. Genom att ytterligare utnytt
ja de samlade resurserna i Norden och bygga ut ett erfarenhetsutbyte inom 
ramen för ett nordiskt samarbete på detta handikappområde skulle lev
nadsvillkoren kunna förbättras för dyslektiker.

2. Remissyttranden

Följande myndigheter och organisationer har avgivit yttrande om med
lemsförslaget:

Nordiska
Nordiska nämnden för handikappfrågor 
Nordiska rådets socialutskott

Danmark
Undervisningsministeriet 
Landsforeningen for Ordblindesagen

Finland
Forsknings- och utvecklingscentralen för social- och hälsovården
Utbildningsstyrelsen
Finlands specialpedagogiska förbund rf.
Förbundet utvecklingshämning ry.
Centralförbundet för bamskydd

Åland
Ålands landskapsstyrelse 

Island
Speciallærerforeningen (FIS)

Norge
Kirke-, utdannings- og forskningsdepartementet
Sosialdepartementet
Stavanger lærarhøgskole

Sverige 
Skolverket 
Umeå universitet
Medicinska forskningsrådet (MFR)
Handikappförbunden
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2.1. Nordiska remissyttranden

Nordiska nämnden fó r  handikappfrågor delar förslagsställarnas uppfattning 
om behovet av intensifierade insatser till stöd för dyslektiker i de nordiska 
länderna. För att bättre utnyttja kunskapen från internationell forskning 
krävs bl.a. förbättrad lärarutbildning och ökad tillgång till specialistkom
petens, eventuellt knuten till särskilda s.k. kunskaps- eller resurscentra. 
Ökade insatser på nationell nivå till stöd för dyslektiker bör kompletteras 
med en förstärkning av det nordiska samarbetet inom området. Nordiska 
nämnden för handikappfrågor har som uppdrag att verka för nordiskt 
samarbete som tillvaratar den samlade kompetensen inom specifika områ
den.

Nordiska rådets socialutskott ställer sig mycket positivt till alla de insatser 
som föreslås i medlemsförslaget och erinrar om att frågan om dyslexi har 
en central plats i utskottets handlingsprogram på handikappområdet. Där 
betonas att det finns stora behov av insatser på området, dels utbildning av 
lärare för dyslektiker och dels att använda tillgängliga kunskaper ute 
bland barn. Erfarenheten har visat att praktiskt taget alla dyslektiker kan 
bli hjälpta genom adekvata insatser i ung ålder. Därför bör barn redan in
om ramen för barnavårdens verksamhet få genomgå medicinsk undersök
ning och dyslexidiagnos.

2.2. Danska remissyttranden

Undervisningsministeriet ansluter sig till de synpunkter som framförs i med
lemsförslaget. Ministeriet känner väl till de stora problem som många ele
ver har att lära sig läsa och skriva. Man har utgivit en rapport, "Råd til 
bedre læsning", där en översikt ges över problemets omfång och som av
slutas med förslag till forsknings- och utredningsarbeten och en översikt 
över förslag till förbättringar.

Ministeriet arbetar med en uppföljning av rapporten och deltar aktivt i 
en upplysningskampanj om dyslexi; bl.a. är man medarrangör i en nordisk 
konferens om dyslexi i Köpenhamn i augusti 1993. Kampanjen är initierad 
av ordblindorganisationer i 14 andra europeiska länder.

Forskning och upplysning om dyslexi och läsning överhuvudtaget sker 
i Danmark vid Center for Læseforskning vid Københavns Universitet, 
Danmarks Pædagogiske Institut och Danmarks Lærerhøjskole. Det fram
hålls att nordiskt samarbete på detta område är viktigt. Forskare från 
ovannämnda forskningsmiljöer deltar aktivt i nätverk med motsvarande 
miljöer i andra nordiska länder. I Nordiska ministerrådets regi under Sty
regruppen for Nordisk Skolesamarbejde har ministerrådet bildat ett 
"Nordisk netværksprojekt om videncentre for små og sjældent forekom
mende handicap". I projektet firms fem nät, varav ett handlar om dyslexi. 
De rekommendationer som föreslås i medlemsförslaget kunde bl.a. be
handlas av detta nät.

Landsforeningen fo r  Ordblindesagen anser förslaget mycket relevant och 
informerar om att Landsforeningen under hela 1993 genomför en kampanj,
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"The Year of Early Recognition", i samarbete med European Dyslexia Asso
ciation . Denna kampanj har samma mål som förslaget, att ingripa tidigt 
innan barnen börjar skolan och i skolans första klasser när de visar tecken 
på att senare få läs- och skrivproblem i skolan. Med remissvaret följer in
formationsmaterial och en inbjudan till en nordisk konferens om tidiga 
insatser.

2.3. Finska och åländska remissyttranden

Forsknings- och utvecklingscentralen fó r  social- och hälsovården stödjer med
lemsförslaget och anser dyslexi vara ett allvarligt handikapp i dagens 
samhälle, men att den nuvarande ekonomiska situationen utgör en fara för 
att tjänster för specialundervisning gallras ut. Beträffande förslaget om 
upprättande av särskilda centra krävs en noggrannare utredning om dessa 
behövs vid sidan av redan verksamma tjänster.

Utbildningsstyrelsen konstaterar att forskningen kring läs- och skrivsvå
righeter har bedrivits under flera årtionden i Finland och står på en hög 
nivå, samt att den har varit tillämpande och ofta anslutit sig till speciallä
rarutbildningen. På grund av att forskningen vanligtvis har varit språk- 
bunden har det varit svårt att dra nytta av den på nordisk nivå. Personer 
med läs- och skrivsvårigheter som har en lägre begåvningsnivå än genom
snittet måste också uppmärksammas, för dessa behöver undervisning och 
rehabilitering som kräver särskild yrkesskicklighet. Undervisningen av en 
person med läs- och skrivsvårigheter måste bygga på en för honom per
sonligen anpassad eller uppgjord läroplan samt att handikappet inte får 
äventyra elevens normala fortsatta studier.

Angående förbättrad utbildning för speciallärama på området anser 
utbildningsstyrelsen att undervisning om personer med läs- och skrivsvå
righeter borde ingå i grundundervisningen för alla klasslärare och ämnes- 
lärare i sådan utsträckning, att alla lärare får basfärdighet på området. 
Speciallärare och skolpsykologer borde genom sin utbildning ha goda fär
digheter i att ta sig an elever med läs- och skrivsvårigheter och ge kon
sulthjälp. För att vidareutveckla området borde de dock få möjlighet att 
knyta nordiska och internationella kontakter. Inte för någon grupp av 
handikappade har det inrättats regionala, specialpedagogiska handled
nings- och stödcentra i Finland. I samarbete mellan staten, kommunerna 
och berörda organisationer borde det skapas ett riksomfattande, regionalt 
handlednings- och samarbetsnät till stöd för undervisningen av elever som 
studerar i normalklass, men som behöver stöd och handledning.

Finlands specialpedagogiska förbund rf. anser att medlemsförslaget berör 
ett synnerligen angeläget ärende och stöder däri framförda förslag. Det re
dogörs för forskningen på området inom Finland och framhålls att resultat 
från olika forskningsriktningar borde koordineras så att man finner bästa 
möjliga diagnos- och undervisningsmetoder för olika dyslexityper och 
olika ålderskategorier av dyslektiker. Beträffande spridning av kunskap 
om dyslexi är det viktigt att den stora allmänheten informeras. Försök till 
spridning av kunskap till allmänheten har gjorts i massmedia samt via
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litteratur. Förbättrad utbildning för specialpedagoger är en viktig sak, men 
ännu viktigare är förbättrad utbildning beträffande grundläggande ling- 
vistiska färdigheter för bamträdgårdslärare, klasslärare och ämneslärare. 
Förutom förbättrad grundutbildning skulle en satsning på lärarfortbild
ning krävas, detta gäller i synnerhet speciallärama. Just nu håller lärar
fortbildningen på att försvinna till följd av den ekonomiska krisen i Fin
land. Beträffande inrättande av resurscentra kunde det vara av stor be
tydelse särskilt för vuxna dyslektiker som har dolt sitt handikapp och nu 
inte behärskar sitt yrke p.g.a. datoriseringen.

Förbundet utvecklingshämning ry. anser förslagen i medlemsförslaget 
värda allt stöd, men framhåller att de är alltför omfattande för att genom
föras. Samarbete, särskilt för att sprida kunskap via utbildningen, är vik
tigt. Tanken om resurscentra är också bra, men måste utredas ytterligare, 
och den kan genomföras nationellt på olika sätt i de nordiska länderna. I 
Sverige, Norge och Finland använder man s.k. lättläst språk, och det borde 
utredas om budskapet når bättre fram med hjälp av det hos bam  med 
skriv- och lässvårigheter. Denna fråga är mycket viktig att utreda på nor
disk nivå och en expertgrupp bör tillsättas för att kartlägga situationen i 
alla nordiska länder och sätta upp klara mål och former för samarbetet. 
Dessutom borde arbetsgruppen utreda vad som lönar sig att göra natio
nellt respektive nordiskt.

Centralförbundet fó r  bamskydd ställer sig mycket positivt till medlemsför
slaget. Förbundet pekar på att man i Finland startade dyslektisk forskning 
och undervisning i början av 60-talet, då de första speciallärartjänstema 
inrättades för diagnostisering och undervisning av dyslektiska bam  i sko
lorna. Efter det har man i utbildningen av klasslösa speciallärare strävat 
efter att ett landsomfattande nätverk av speciallärare skulle handha dia
gnostisering och tillrättaläggande undervisning av dyslektiker i hela Fin
land. Den neuropsykologiska forskningen och rehabiliteringen utförd av 
neuropsykologer syftar till samma mål som specialläramas verksamhet när 
det gäller dyslektiker. I lärarutbildningen med slutexamen på universitets
nivå ingår i de specialpedagogiska kurserna också kunskaper i dyslexi och 
habilitering av den som en obligatorisk del. Även i den bamneurologiska 
forskningen och rehabiliteringen är dyslexi och andra inlämingsstömingar 
väl representerade. Slutligen understryker Centralförbundet att om man 
grundar forskningscentra och utreder frågan mer ingående, måste de re
dan befintliga institutionerna i de nordiska länderna utnyttjas.

Ålands landskapsstyrelse framhåller att åtgärder på nordisk nivå som 
kunde bidra till att upprätthålla och höja kunskapsnivån hos skolpsykolo
ger, speciallärare m.fl. kunde vara stöd för anordnandet av nordiska ut- 
bildningskonferenser inom ämnesområdet för läs- och skrivsvårigheter.
Att inrätta permanenta nordiska resurscentra för dyslexidrabbade förefal
ler speciellt i nuvarande ekonomiska läge orealistiskt. Däremot kunde ge
mensamma nordiska samarbetssatsningar kring utbildning av olika perso
nalgrupper bidra till att höja kunskaps- och medvetenhetsnivån om dyslexi 
i de nordiska länderna.
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2.4. Isländska remissyttranden

Speciallærerforeningen (FIS) anser att de fyra punkter som nämns i med
lemsförslaget är mycket viktiga och värda att förena krafterna om. FIS är 
därför mycket positiv till att delta i nordiskt samarbete om dessa och anser 
att ett samarbete med all sannolikhet kommer att leda till bättre förståelse 
av de problem, som dyslexihandikappade har att kämpa med och samti
digt leda till en mer målinriktad hjälp till de berörda.

2.5. Norska remissyttranden

Kirke-, utdannings- og forskningsdepartementet stöder till fullo synpunkterna 
och förslagen och framhåller att de överensstämmer med departementets 
intentioner och målsättningar för utbildning av barn, unga och vuxna med 
särskilda behov. I Norge pågår en omstrukturering av specialundervis
ningen med omorganisering av de tidigare statliga specialskolorna och 
etablering av statliga specialpedagogiska kompetenscentra. Norge deltar i 
Nordiska ministerrådets arbetsgrupp för små grupper funktionshämmade 
och har fått speciellt anslag för samarbete omkring läs- och skrivsvårig
heter. I departementets omfattande FoU-program för utbildning av barn, 
unga och vuxna med särskilda behov, är läs- och skrivsvårigheterna ett av 
de prioriterade satsningsområdena.

Sosialdepartementet nämner att frågan om utveckling och standardise
ring av speciella tester på hälsostationema för att upptäcka dyslexi får för
modligen ekonomiskt stöd från Helsedirektoratet i Norge. Inom hälsosek- 
tom  finns inte speciella program för utveckling av diagnos- och rehabili
teringmetoder för barn med dyslexi och inga planer finns för att etablera 
resurscentra för personer med dyslexi.

Stavanger lærerhøgskole ger sitt fulla stöd till synpunkterna i medlems
förslaget och anser det mycket viktigt. Förslaget har endast barn som mål
grupp, men unga och vuxna har också många problem på området och 
borde nämnas explicit i förslaget. Det är viktigt att möjligheterna för dia
gnostisering och behandling blir mycket lika utan hänsyn till geografiska, 
sociala eller andra förhållanden. Det är också viktigt att diagnostisering 
och behandling har en kapacitet och facklig nivå som möjliggör en snabb 
och effektiv behandling. Därför krävs en ny grundutbildning för de som 
skall specialisera sig på fältet, och det bör etableras ett eget utbildningser- 
bjudande för läspedagoger. Grundutbildningen för allmänlärama måste 
innehålla ett mer omfattande obligatoriskt studium för läs- och skrivinlär
ning generellt och läs- och skrivsvårigheter speciellt. Alla som har grund
utbildning på detta område måste med jämna mellanrum ges tillfälle till 
efterutbildning som höjer deras kompetens och håller dem åjour med ut
vecklingen. I detta sammanhang är det viktigt att avsätta medel till kompe
tensnätverk både på nationellt och nordiskt plan så att man har möjlighet 
att få ett maximalt utnyttjande och samordning av resurserna. Det är nöd
vändigt att upprusta den tekniska utrustningen på området, vilket har 
hänt t.ex. med användning av data i diagnostisering och behandling.
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Mängden av lättlästa böcker och ljudböcker är också ojämn och begränsad. 
Det borde vara ett överordnat mål att alla barn, unga och vuxna med läs- 
och/eller skrivsvårigheter blir reellt jämställda när det gäller möjligheter 
för diagnostisering och behandling. Auktoriserade yrkeskunniga behövs 
också om man skall få en likriktad och professionell värdering av vilka 
som skall ha rätt till särbehandling på grund av läs- och skrivsvårigheter. 
Där bör inledas ett forskningssamarbete både på nationellt, nordiskt och 
internationellt plan, men det behövs större ekonomiska insatser.

2.6. Svenska remissyttranden

Skolverket har inget att invända mot motionärernas krav på att lärare och 
specialpedagoger får en gedigen utbildning på dyslexiområdet. Vikten av 
att redan den grundläggande lärarutbildningen inrymmer undervisning 
om läs- och skrivutveckling och läs- och skrivhandikapp bör emellertid 
också betonas. I de nordiska länderna har flera forsknings- och utveck- 
lingscentra med framgång och internationellt erkännande arbetat med dys- 
lexifrågor och detta bör också bli känt i lärarutbildningen.

Umeå universitet (utbildnings- och forskningsbyrån) finner förslaget till alla 
delar vara välmotiverat och grundat på en insiktsfull analys av frågan. De 
närmare formerna för stöd till forskning, kunskapsspridning, förbättring 
av utbildning av skolans personal och inrättandet av resurscentra behöver 
emellertid utredas närmare.

Medicinska forskningsrådet (MFR) begränsar sitt yttrande till att ge syn
punkter relaterade till forskning och information om dyslexi och konstate
rar att forskningen inom dyslexiområdet intensifieras under det senaste 
decenniet särskilt beträffande de neurobiologiska och genetiska aspekterna 
av dyslexin. Även om det anses klart att detta handikapp har en neurolo
gisk, genetisk bakgrund har det inte varit möjligt att mer i detalj undersöka 
de närmare genetiska aspekterna. De intentioner som framförs i medlems
förslaget har trots allt begränsade möjligheter till genomförande inom det 
medicinska området. Det är en fördel att förstärka samarbete och erfaren
hetsutbyte mellan medicinskt inriktade forskargrupper i de nordiska län
derna, för att därigenom bidra till utvecklingen av adekvata diagnos- och 
habiliteringsmetoder för dyslektiker. Resurser för ett sådant samarbete kan 
redan i viss utsträckning erhållas inom det nordiska samarbetets olika ni
våer. Det är i övrigt rimligt att forskning inom dyslexiområdet stöds ge
nom de nationella kanaler där förutsättningar finns för att bedöma före
slagna projekts vetenskapliga kvalitet och genomförbarhet.

Handikappförbunden har inget att invända mot Nordiska rådets för
slag i att-satsema. När det gäller förslaget om resurscentra har det ju redan 
beviljats medel för projekt i vissa regioner. Handikappförbunden har in
hämtat synpunkter från Förbundet mot läs- och skrivsvårigheter, som dock 
ej ingår i samarbetsorganet och de har heller inget att invända mot försla
get.
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Medlemsförslaget har som motiv att förbättra levnadsvillkoren för per
soner med särskilda läs- och skrivsvårigheter, dyslexi. Detta skall ske ge
nom att utnyttja de samlade resurserna i Norden och bygga ut ett erfaren
hetsutbyte inom ramen för det nordiska samarbetet. Vidare anser man att 
på det samhälleliga planet skulle avsevärda vinster kunna göras. I med
lemsförslaget redogörs noggrant för hur dyslexi utvecklas och gestaltar sig 
och de forskningsinsatser som har gjorts och görs på området.

Utskottet har uppmärksammat att de forskningsresultat som medlems
förslaget redogör för är omtvistade och flera förklaringar till dyslexins or
saker har förts fram. Utskottet konstaterar att oavsett orsakerna har dyslexi 
mycket stor spridning och att åtgärder behövs för att hjälpa personer med 
läs- och skrivsvårigheter.

Remissinstanserna har huvudsakligen en positiv inställning till med
lemsförslaget, men vissa är tveksamma dels huruvida frågan är av nordisk 
karaktär och dels till resursanvändningen. Utskottet har särskilt uppmärk
sammat att man i de nordiska länderna har forskat kring läs- och skrivsvå
righeter under en tid och initierat vissa åtgärder på området, bl.a. förbätt
rat utbildningen för speciallärare m.m.

Utskottet har blivit uppmärksammat på att år 1993 är ett kampanjår för 
dyslexiföreningar i 14 europeiska länder, som är organiserade i European 
Dyslexi Association (EDA) med namnet "The year of early recognition". 
Utskottet anser i likhet med Nordiska rådets socialutskott att barn redan 
inom ramen för barnavårdens verksamhet skall få genomgå medicinsk 
undersökning och dyslexidiagnos.

I medlemsförslaget föreslås att Nordiska ministerrådet stöder forskning 
om dyslexi och utveckling av adekvata och effektiva diagnos- och habilite- 
ringsmetoder för dyslektiker. Utskottet anser att all forskning om detta är 
ytterst viktig, men med hänvisning till att forskningen verkar vara relativt 
vital i de enskilda nordiska länderna anser utskottet det vara mest relevant 
att dessa forskningsinstanser utbyter erfarenheter om metodik och resultat 
dem emellan. Utskottet vill i detta sammanhang nämna att år 1979 antog 
Nordiska rådet en rekommendation, nr 22, angående utredning av behovet 
av och möjligheterna till nordiskt samarbete kring lättläst litteratur. Enligt 
utredningen, som gjordes 1982, borde utgivningen av lättläst litteratur av 
olika skäl vara nationellt förankrad. Samarbetsbehovet på området ansågs 
kunna tillgodoses genom direkta kontakter och erfarenhetsutbyte.

I medlemsförslaget föreslås vidare att ministerrådet skall medverka till 
att sprida kunskap om dyslexi och skapa medvetenhet om detta handi
kapp bland lärare och övriga skolansvariga, föräldrar, läkare, arbetsgivare 
m.fl. Utskottet vill understryka vikten av kunskapsspridning beträffande 
läs- och skrivsvårigheter hos berörda instanser, inte minst för att förhindra 
fördomar mot dyslexi. På detta område kunde ett intensifierat nordiskt 
samarbete med bl.a. erfarenhetsutbyte åstadkomma bättre strategi och re- 
surstänkande inom utbildningssektom.

3. Utskottet
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Förslaget att förbättra utbildningen om dyslexi för specialpedagoger, 
skolpsykologer m.fl. berörda anser utskottet vara av yttersta vikt, eftersom 
dessa personer har en nyckelställning i fråga om individens inställning och 
självkänsla. Här borde man inom det nordiska samarbetet göra en utvär
dering av den utbildning som finns för dessa yrkesgrupper både nordiskt 
och internationellt i syfte att få till stånd en bra modell för en förbättrad 
utbildning om dyslexi.

Slutligen rekommenderas att ministerrådet inrättar resurscentra även 
med experthjälp åt personer med dyslexi. Kulturutskottet understryker 
vikten av att personer med dyslexi i alla åldrar kan få experthjälp för sitt 
problem i de nordiska länderna. Utskottet anser emellertid denna sak vara 
av en sådan karaktär att den förutsätter nationell behandling.

Den nordiska arbetsgruppen för små handikappområden upprättades 
inom Nordiska ministerrådet år 1992. Arbetsgruppen har utarbetat en 
skiss till ett 5-årigt nordiskt samarbetsprojekt inom områdena "små och 
mindre kända handikapp". Nätverk på fem små handikappområden har 
upprättats i de nordiska länderna, varav dyslexi ingår. Nätverken skall 
bl.a. utbyta erfarenheter, kunskap och läromedel på områdena. Utskottet 
anser det vara naturligt att denna arbetsgrupp får ett överordnat ansvar 
för de frågor medlemsförslaget behandlar enligt denna rekommendation.

Med hänvisning till det som ovan anförts föreslår utskottet att 

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att öka samarbetet om läs- och skrivsvårigheter inom Norden, hu
vudsakligen genom att utbyta erfarenheter om forskningsresultat 
och metodik i de nordiska länderna,

att få till stånd en gemensam strategi om hur man sprider ökad kun
skap om dyslexi till berörda instanser,

att utreda hur utbildning om dyslexi för förskollärare, specialpeda
goger, skolpsykologer m.fl. berörda tillhandahas inom Norden och 
internationellt i syfte att skapa en modell för en förbättrad utbild
ning om dyslexi.

Stockholm den 27 september 1993

Marianne Andersson (c)
Ranveig Frøiland (A)
Jógvan A. Johannessen (Jvfl)
Rannveig Guðmundsdóttir (A) Formand

Paul Chaffey (SV) 
J.K. Hansen (S) 
Virpa Puisto (SDP) 
Eeva Turunen (Kok.)
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om åtgärder för barn med särskilda läs- och skriv
svårigheter (dyslexi)

(väckt av Ingrid Näslund och Lena Öhrsvik samt Claes Andersson, Marianne 
Andersson, Hugo Bergdahl, Åshild Hauan, Birgitte Husmark, Hans Jørgen 
Jensen, Markku Rossi och Lodve Solholm)

Många barn har, trots normal eller övergenomsnittlig intelligens, särskilda 
svårigheter att lära sig läsa och skriva. Sådana speciella läs- och skrivsvå
righeter - dyslexi - har fastställts ha neurologisk-genetisk bakgrund och är 
ett av västvärldens vanligaste handikapp. Mellan 5 och 8 % av alla barn 
(pojkar är kraftigt överrepresenterade) har allvarlig dyslexi och betydligt 
fler är lindrigare drabbade. Dyslexiproblemen drabbar inte bara individen 
hårt utan förorsakar också stora problem för samhället.

Detta föga kända biologiska handikapp är visserligen föremål för 
ökande intresse men alltför ofta händer att dyslektiska barn felaktigt upp
fattas som "dumma", dåligt motiverade, mentalt eller emotionellt störda el
ler offer för dålig skolundervisning. Till följd av misslyckandena i skolan 
får många dyslexibam förstört självförtroende eller allvarliga psykiska 
störningar, som inte sällan leder till asocialt beteende.

Praktisk oförmåga att läsa och skriva är ett allvarligt handikapp i da
gens samhälle med höga krav på att behärska skriftspråket. Inte minst krä
ver den ökande datoriseringen i arbetslivet god förmåga att kunna säkert 
avläsa bildskärmen och snabbt skriva in korrekta kommandon. Företagslä- 
kare vittnar om att duktiga arbetare på grund av specifika läs- och skriv
svårigheter flyr undan datorerna till omplacering, sjukskrivning eller för
tidspension.

Runtom i världen bedrivs intensiv tvärvetenskaplig forskning om dys
lexi, dess orsaker och behandlingsmetoder. Forskningen spänner över ett 
flertal områden, såsom neuropsykologi, lingvistik, neurovetenskap, gene
tik och behandlar även sociala och psykosociala aspekter. De speciella svå
righeter som dyslektiker har med att knäcka den alfabetiska koden handlar 
således om svagheter i någon eller några av de många hjärnmekanismer 
som har avgörande betydelse för läsning och skrivning utan att på något 
sätt negativt påverka intelligensen. Dessa svagheter karaktäriserar likartat 
dyslektiker från olika sociokulturella miljöer.

Den modema forskningen om dyslexihandikappet, som förutom en 
neurologisk bakgrund också har en hög grad av ärftlighet, har visat att 
bl.a. svårigheter att uppfatta språkets seriella uppbyggnad, ljudsystem el
ler bristande fonologisk medvetenhet är grundläggande drag hos dyslekti-

Medlemsförslag
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ker. Av betydelse är att denna brist kan upptäckas redan på förskolenivå 
och att systematisk träning i fonologisk medvetenhet då kan förbättra läs- 
inlämingen senare i skolan.

Den internationella dyslexiforskningen har lett till utvecklandet av nya 
effektiva diagnosmetoder samt specialpedagogiska strategier och hjälp
medel. Erfarenheten har visat att praktiskt taget alla dyslektiker kan bli 
hjälpta genom adekvata specialpedagogiska insatser och sakkunnigt ledd 
skriv- och lästräning, i synnerhet om hjälpen sätts in tidigt. Det är därför 
väsentligt att barn (6,5 år) redan inom ramen för barnavårdscentralernas 
verksamhet får genomgå medicinsk undersökning och dyslexidiagnos. 
Dyslektiska barn behöver mycken sakkunnig hjälp samt förståelse och in
tresse från föräldrar, lärare och övrig omgivning för att deras ofta eminen
ta begåvning och talanger skall kunna utvecklas.

Adekvat hjälp till dyslektiska barn kräver givetvis specialpedagoger. 
Det kräver också att lärare och specialpedagoger får en gedigen utbildning 
om dyslexins orsaker och relativt allmänna förekomst, om diagnostiska 
metoder och om elevrelaterade specialpedagogiska åtgärdsprogram och 
habiliteringsmetoder. Undervisningen om dyslexi, det vanligaste inlär- 
ningshandikappet i skolan, måste ges vederbörlig plats på schemat i speci
allärarutbildningen, stå på en vetenskaplig god nivå och ha anknytning till 
internationell forskning.

Vidare bör resurscentra inrättas där elever, föräldrar och lärare kan få 
kvalificerad experthjälp med utredning och diagnos, rådgivning, åtgärds
program och hjälpmedel, fullt i likhet med vad som gäller för barn med 
syn-, hörsel- och rörelsehandikapp.

Internationellt har dyslexiforskningen på senare år gjort avsevärda 
framsteg. Symposier och workshops arrangeras för att främja utbytet av 
nya resultat och idéer liksom konferenser för läkare, lärare, fysiker m.fl. 
berörda av habiliteringen av dyslektiker. I motsats till förhållandena i 
andra länder, även bland våra nordiska grannländer, har t.ex. i Sverige 
dyslexiforskningens framsteg inte vederbörligen uppmärksammats och det 
finns bara begränsade möjligheter för föräldrar, lärare, speciallärare och 
skolpsykologer att få professionell hjälp för barn med läs- och skrivsvårig
heter.

Ett vetenskapligt samarbete har inletts mellan dyslexiforskare vid uni
versiteten i Köpenhamn och Umeå samt Lærerhøgskolen i Stavanger. Visst 
samarbete finns också inom ramen för Nordiska ministerrådets arbets
grupp för smala handikappområden, som arbetar bl a med uppbyggnad 
av resurscentra för smala handikappgrupper. Genom att ytterligare utnytt
ja våra samlade resurser i Norden och bygga ut ett erfarenhetsutbyte inom 
ramen för ett nordiskt samarbete på detta relativt nyligen upptäckta stora 
handikappområde skulle levnadsvillkoren kunna förbättras för dyslekti
ker. På det samhälleliga planet skulle också avsevärda vinster kunna 
göras.

Handikappet dyslexi måste också erkännas fullt ut och leda till att dys
lektiker liksom andra handikappade får den hjälp och de hjälpmedel, som
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de behöver, för att nå fram till skriftspråklig kompetens och därmed kunna 
bli fullt delaktiga i samhället och dess möjligheter.

M ot bakgrund av ovanstående föreslås att

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att stödja forskning om dyslexi och utveckling av adekvata och 
effektiva diagnos- och habiliteringsmetoder för dyslektiker,

att medverka till att sprida kunskap om dyslexi och skapa med
vetenhet om detta handikapp bland lärare och övriga skolansvariga, 
föräldrar, läkare, arbetsgivare m.fl. berörda,

att förbättra utbildningen om dyslexi för specialpedagoger, skolpsy
kologer m.fl. berörda,

att inrätta resurscentra även med experthjälp åt personer med dys
lexi.

Stockholm, København, Helsingfors och Oslo den 24 februari 1993

Ingrid Näslund (kds) 
Claes Andersson (Vas.) 
Hugo Bergdahl (fp) 
Birgitte Husmark (SF) 
Markku Rossi (Kesk)

Lena Öhrsvik (s) 
Marianne Andersson (c) 
Åshild Hauan (A)
Hans Jørgen Jensen (S) 
Lodve Solholm (FrP)
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Miljöutskottets betänkande
över medlemsförslag A 1034/m om fortsatta ansträngningar 
för att förbättra kärnsäkerheten samt åstadkomma effektiv 
och miljöriktig energiförsörjning i Nordens närområden 
samt medlemsforslagen A 1043/m om energi- och miljöåtgär
der i Norden och A 1044/m om atomsäkerhet i Ryssland

(Medlemsförslag A 1034/m väckt av Birgitta Dahl samt Sten 
Andersson och Haakon Blankenborg m.fl., se s. 347

Medlemsförslag A 1043/m väckt av Claes Andersson,. Berith 
Eriksson, Hjörleifur Guttormsson, Tora Aasland Houg,
Birgitte Husmark och Kjellbjørg Lunde, se s. 421

Medlemsförslag A 1044/m väckt av Claes Andersson,. Berith 
Eriksson, Hjörleifur Guttormsson, Tora Aasland Houg,
Birgitte Husmark och Kjellbjørg Lunde, se s. 424)

1. Medlemsforslagen

Till miljöutskottet har hänvisats medlemsförslag A 1034/m om fortsatta 
ansträngningar för att förbättra kärnsäkerheten samt åstadkomma effektiv 
och miljöriktig energiförsörjning i Nordens närområden, medlemsförslag 
A 1043/m om energi- och miljöåtgärder i Norden samt medlemsförslag 
A 1044/m om atomsäkerhet i Ryssland. Medlemsforslagen har sänts på 
remiss och har behandlats vid miljöutskottets möten den 9-12 augusti samt 
den 27-28 september 1993. Medlemsförslagen bifogas som bilagor till 
betänkandet.

2. Remissyttranden

2.1 Remissyttranden över medlemsförslag A 1034/m om fortsatta ansträngningar 
fö r  att förbättra kärnsäkerheten m m

Följande myndigheter och organisationer har avgivit yttrande om med
lemsförslaget:
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Norden
- Nordiska rådets ekonomiska utskott
- Nordel
- Nordiska investeringsbanken (NIB)
- Nordisk kämsäkerhetsforskning (NKS)

Danmark
- Indenrigsministeriet
- Forskningscenter Risø 
Finland
- Handels- och industriministeriet
- Miljöministeriet

Åland
- Ålands landskapsstyrelse 

Island
- Udenrigsministeriet
- Energistyrelsen
- Statens stråleinstitut

Norge
- Nærings- og energidepartementet 

Sverige
- Statens naturvårdsverk (Miljö- och naturresursdepartementet)
- Statens kämkraftsinspektion (Miljö- och naturresursdepartementet)
- Statens strålskyddsinstitut (SSI) (Miljö- och naturresursdepartementet)
- Närings- och teknikutvecklingsverket (NUTEK) (Näringsdepartementet)
- Försvarets forskningsanstalt (FOA) (Försvarsdepartementet)
- Statens räddningsverk (SRV) (Försvarsdepartementet)
- Fiskeriverket Jordbruksdepartementet)
- Stockholms marina forskningscentrum (SMF) (Utbildningsdeparte

mentet)
- Umeå marina forskningscentrum (Utbildningsdepartementet)
- Svenska bioenergiföreningen (SVEBIO)

Övriga
- Greenpeace

Ekonomiska utskottet understryker att förbättrandet av kärnsäkerheten bör 
ges hög prioritet i det nordiska samarbetet. Med det förbehållet att det här 
är fråga om uppgifter som långt överstiger tillgängliga resurser hos de 
nordiska länderna såväl enskilt som samlat menar utskottet att konstruk
tiva bidrag till att lösa problemen måste sökas också från de nordiska län
derna och nordiska institutioner. Ekonomiska utskottet har därför i annat 
sammanhang uppmanat ländernas energimyndigheter att utreda om en 
utbyggnad av vatten- och gasbaserad kraftproduktion i Norden via Nord- 
el-samarbetet kan vara ett supplerande alternativ till energiproduktionen i 
de aktuella områdena när dessa nedlägger sina kärnkraftverk. Man under
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stryker att mottagarländerna måste få göra huvudprioriteringen av säker- 
hetshöjningen och effektiviseringen av energiförsörjningen och att bistån
det skall vara konstruktivt och lägga vikt på energiekonomisering och 
miljökonsekvenser.

Nordel instämmer i att det är omfattande och kostsamma insatser som 
borde göras i ländernas el-system. Studier av möjligheterna att öka sam- 
köm ingen mellan el-systemen i Östeuropa med dem i Central- och Nord
europa pågår. Ett ökat el-samarbete borde också vara möjligt direkt mellan 
de aktuella staterna och man hänvisar till att kontakter etablerats mellan 
Nordel och samarbetsorganisationen BALTEL som är under uppbyggnad. 
Kontakter har också tagits med en nybildad organisation inom de f.d. 
Sovjetrepublikerna. Nordel är berett att i samverkan med kraftindustrin i 
Norden medverka i strävan att åstadkomma ett effektivt och miljövänligt 
el-system i de tidigare östblocksstatema. Man vill dock peka på att det 
kommer att krävas betydande personella och ekonomiska resurser. De 
personella resurserna bör kunna hämtas från kraftindustrin, medan det 
vad gäller de ekonomiska resurserna krävs stöd utifrån.

Nordisk kämsäkerhetsforskning (NKS) framhåller att fortsatta stora insat
ser behövs för att förbättra kärnsäkerheten i våra östliga grannländer. NKS 
understryker att alla nya initiativ bör samordnas med de många pågående 
programmen för att inte komplicera för mottagarna. NKS pekar vidare på 
att frågor om atomsäkerhet behandlas i många olika grupperingar i det 
nordiska samarbetet och menar att en bättre samordning av initiativen in
om Norden behövs. NKS' arbete skulle underlättas om det fanns ett mot
svarande organ med representanter för de politiska myndigheterna. NKS 
tillstyrker punkt 1 i medlemsförslaget och erbjuder sin hjälp vid fortsatt 
samordning av nordiska insatser på den mångfacetterade sakliga nivå som 
kommer att erfordras.

Nordiska investeringsbanken stöder förslaget.
Forskningscenter Risø, DK, instämmer i, att det finns ett stort behov av 

att förbättra säkerheten vid kärnkraftverken i Sosnovy Bor och Ignalina.
De tillstyrker också att det vid en värdering av de reaktorsäkerhetsmässiga 
förhållandena i områdena måste tas hänsyn till såväl civil som militär 
verksamhet. De pekar vidare på, att det utöver kraftreaktorema i Ignalina, 
Sosnovy Bor och på Kolahalvön är stationerade ca 100 kämkraftsfram- 
drivna fartyg i Murmansk-området. Vad gäller förslaget angående inter
nationella avtal om strikt kontroll av all kärnteknisk verksamhet påpekas 
att detta går väsentligt längre än existerande kontrollavtal. Vad gäller ener
giförsörjningen påpekas att en fortsatt utbyggnad av kärnkraftverk pågår i 
östländerna och att realistiska alternativ till de existerande kärnkraftver
ken kan vara såväl kraftverk baserade på fossila bränslen som kärnkraft
verk med högre säkerhetsstandard.

Indenrigsministeriet, DK, ställer sig bakom det yttrande som görs av 
Forskningscenter Risø samt hänvisar till yttranden avgivna angående det 
tidigare medlemsförslaget A 1020/m om säkerhetsproblemen vid kärn
kraftverken i Sosnovy Bor respektive Ignalina.
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Handels- och industriministeriet, SF, poängterar vikten av att finansinsti- 
tutionema EBRD och Världsbanken, som i huvudsak styr investeringsstö
det på energisektorn, ges möjlighet att idka samarbete. Vidare informeras 
om status för arbetet med att få fram en konvention om kärnsäkerhet, vil
ket i första steget endast torde komma att gälla kämkraftsanläggningar och 
senare utvidgas till avfallsförsörjningen. Vad gäller åtgärder i kämkrafts- 
anläggningama påpekas att som villkor för biståndet inte bör ställas någon 
snäv tidtabell för avställningen, utan att nedläggningen av de riskbenäg- 
naste enheterna bör avtalas mellan givar- och mottagarländernas rege
ringar. Då det gäller att åstadkomma en dylik koncensus har ovan nämnda 
finansinstitut en viktig uppgift.

Miljöministeriet, SF, framhåller att ur miljövårdssynpunkt är det nöd
vändigt att också fästa vikt vid det hot som militär verksamhet förorsakar i 
form av kärnsäkerhet och strålning. Energiproduktionen och använd
ningen inom de delar av Östeuropa som förr hörde till Sovjetunionen är 
slösaktig, och effektiviserad energianvändning kan ge avsevärda inbespa
ringar. Miljöministeriet stöder strävandena att så snart som möjligt ta ur 
bruk de äldsta kämkraftsenhetema inom våra närområden.

Ålands landskapsstyrelse stöder nationella och gemensamma nordiska 
ansträngningar som leder till en för vår omgivning förbättrad kärnsäkerhet 
och en miljöriktig energiförsörjning där de förnyelsebara energikällornas 
förutsättningar förstärks.

Statens energistyrelse, IS, anser att uppgiften är av den omfattningen att 
Norden bör lägga vikt på att arbeta på det internationella planet i stället 
för att försöka lösa uppgiften på egen hand.

Statens stråleinstitut, IS, stöder förslagets del 1, men lägger vikt på koor
dinering av projekt och pekar liksom NKS på behovet av ett formellt nor
diskt samrådsforum.

Utrikesministeriet, IS, framhåller att ett så komplicerat och omfattande 
sakområde kräver nordiskt samarbete, därför att de nordiska ländernas in
tressen är besläktade. Ministeriet anser att det är önskvärt att en koordine
ring av insatserna ökas. På det sättet skulle det t.ex. vara möjligt att bättre 
kunna utnyttja den tekniska rådgivning, som de nordiska länderna kan 
ställa till rådighet.

Nærings- og energidepartementet, N, hänvisar till den multilaterala utred
ning om effektivisering av de östliga ländernas energipolitik, bl.a. åtgärder 
för energisparande och alternativa energikällor, som genomförs av Världs
banken i samarbetet med IEA. Den kommer att ge en bättre översikt av 
energiförsörjningssituationen i de aktuella områdena och vilka åtgärder, 
även multilaterala, som är mest aktuella på energiområdet och anger vilka 
behov som finns för ytterligare åtgärder från nordisk sida. Departementet 
anser att kraftleveranser till områdena blir mycket kostsamma och svårge
nomförbara och menar att bistånd till energisparande och bättre utnytt
jande av egna energiresurser är långt mer konstruktivt. Man hänvisar 
också till pågående verksamhet inom Nordiska ministerrådet, vilken har 
relevans för medlemsforslagets teman.
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Fiskeriverket, S, instämmer i de allmänna synpunkter som ges i det före
lagda medlemsförslaget, men anser att kämsäkerhetsprogrammet måste 
kompletteras med en genomtänkt strategi för kontroll och forskning, bl.a. 
samordning av program för kontroll av kylvatteneffekter och radioaktiva 
utsläpp, utseende av referensområden, m.m.

Försvarets forskningsanstalt, S, delar förslagets uppfattning vad gäller 
den faktiska situationen för energiförsörjningen i f.d. Sovjetunionen och 
därmed förknippade risker. FOA har inga större invändningar mot de re
kommendationer till Nordiska ministerrådet och till de nordiska ländernas 
regeringar, som föreslås.

Statens kärnkraftsinspektion, S, påpekar behovet av koordinering av ny 
verksamhet med befintliga projekt. Vad gäller kontrollfrågor framhålls be
hovet av koordinering mellan involverade stater och IAEA för att undvika 
att nya organ behöver skapas, bl.a. vad gäller kontroll av kärnämnen. Vad 
gäller framtida energisystem påtalas behovet av att reaktorernas roll i re
gionens framtida energiförsörjning klargörs. Stöd bör ges till insatser för 
att utreda och forma framtida energisystem i regionen. Vad gäller Litauen 
så måste planeringen för sådana insatser för Ignalinaverkets del ske i per
spektivet av att verket sannolikt kommer att avvecklas inom en 10 års pe
riod.

Statens räddningsverk, S, tillstyrker medlemsförslaget.
Statens strålskyddsinstitut, S, anser att från beredskapssynpunkt är en av 

de mest angelägna uppgifterna att i ett första steg verka för att kontaktvä
gar skapas med "myndighetsutövande" institutioner på Kola, för att där
med skapa förutsättningar för en snabb utväxling av mätdata och annan 
information i olyckssituationer eller då rykten går om radioaktiva utsläpp. 
Dessa mätdata skall vara tillgängliga även i de nordiska länderna för en 
mer eller mindre direktöverföring via telefon eller satellit.

Stockholms marina forskningscntrum (SMF), S, anser det vara ytterst ange
läget att radiakdeponier i eller i nära anslutning till marina miljöer kart
läggs och redovisas. SMF stöder till fullo att ansträngningar görs till inter
nationella överenskommelser som syftar till begränsningar i spridningen 
av radioaktiva substanser. Vad gäller energisystem bör miljökonsekven
serna för olika energisystem bedömas noga, bl.a. för en eventuell gasled
ning genom Östersjön.

Svenska bioenergiföreningen (SVEBIO), S, konstaterar att en ökad an
vändning av bioenergi såväl i de nordiska länderna som i de baltiska sta
terna minskar nettoutsläppen av växthusgaser och försurande ämnen. 
SVEBIO redovisar ett antal områden inom biobränsle där utredningar bör 
ske. Man konstaterar att en mängd olika företag och personer nu är invol
verade i projekt att hjälpa Baltikum bl.a. med energisystemets omställning. 
Det bör insamlas information om vilka insatser som görs så att dubbelar
bete kan undvikas och för erfarenhetsutbyten.

Umeå marina forskningscentrum, S, påpekar att säkerställandet av en ef
fektiv och miljöriktig energiförsörjning är av stor betydelse för den marina 
miljön. Utsläpp till atmosfären av kväveoxider och nedfall i havet utgör en 
betydande del av kväveutsläppen till Östersjön. Återanvändning av PCB-



336 A 1034/m m.fl.

kontaminerade spilloljor som bränsle har förekommit även i Sverige och 
torde vara ett än större problem i länder med dålig ekonomi, energibrist 
och små resurser för omhändertagande av avfall. De nordiska länderna 
skulle här kunna ställa resurser till förfogande för omhändertagande av 
denna typ av avfall. Slutligen framhålls att satsningar på effektivisering av 
energidistributionen i länderna sannolikt är en mycket kostnadseffektiv 
åtgärd för att förbättra miljön.

Statens naturvårdsverk, S, påpekar att de nordiska ländernas stöd till 
Östeuropa och Baltikum bör genomföras på ett sådant sätt att det främjar 
en mer effektiv energianvändning och uppbyggnaden av miljöanpassade 
energisystem i dessa länder.

Närings- och teknikutvecklingsverket (NUTEK), S, meddelar att studier i 
öststater visar stor effektiviseringspotential i såväl energiproduktion som - 
användning. Norden bör medverka i koordinering av de internationella in
satserna och verka för införandet av effektiva styrmedel. NUTEK har nyli
gen startat ett program syftande till att göra ett miljöanpassat energisystem 
i de baltiska staterna och Östeuropa, innefattande bl.a. konvertering av 
värmecentraler till fliseldning samt flera projekt för energieffektivisering. 
Det finns ett stort behov av samordning gentemot andra pågående projekt 
och NUTEK anser att det är nödvändigt att finna enkla former för samar
bete.

Greenpeace påtalar behovet av åtgärder med anledning av tidigare 
dumpat radioaktivt avfall i Arktis och Norra Ishavet samt de kvarstående 
problemen för den ryska flottan att lagra avfallet från ubåtar. Landbase
rade lager finns inte för reaktorer från avställda ubåtar och lagringsut
rymmet för de operativa ubåtarnas använda bränsle är mer eller mindre 
fullt. Reaktorer inklusive bränsle har dumpats i havet. Man menar att pro
blemen med kämkraftsdrivna fartyg bör uppmärksammas mer och att an
talet fartyg bör reduceras.

2.2. Yttranden över medlemsförslag A 1043/m om energi och miljö

Följande myndigheter och organisationer har avgivit yttrande över med
lemsförslaget:

Norden
- Nordiska ämbetsmannakommitén för energipolitik
- Nordiska ministerrådet, Nordisk energiforskningsudvalg
- Nordiska rådets ekonomiska utskott

Danmark
- Energiministeriet
- Miljøministeriet

Finland
- Handels- och industriministeriet 
Åland
- Ålands landskapsstyrelse
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Norge
- Nærings- og energidepartementet

Sverige
- NUTEK - Närings- och teknikutvecklingsverket (Näringsdepartementet)
- BITS (Utrikesdepartementet)

Ekonomiska utskottet konstaterar att förslaget täcker ett brett spektrum av 
frågor vilka har avgörande betydelse för Nordens vidare utveckling. Ut
skottet konstaterar att en del av de konkreta förslag som framläggs, inte 
minst vad gäller energisituationen i Nordens närområden, alternativa 
kraftresurser för dessa områden, investeringar i infrastrukturprojekt och 
stöd till utbyggnad av renings- och återvinningsteknologi har allmän upp
slutning också sett ur ekonomisk och industriell synpunkt. Man konstate
rar att ekonomiska utskottet har under behandling ett antal förslag om åt
gärder för ökad sysselsättning i Norden och för att utveckla energi- och in
dustrisamarbetet mellan Norden och våra närområden. Utskottet kommer 
att lägga fram flera konkreta förslag med motsvarande inriktning som i 
detta medlemsförslag under den 43:e sessionen och räknar med att det blir 
ett omfattande, ambitiöst och konstruktivt "åtgärdspaket" som läggs fram 
för ministerrådet.

Utskottet anser emellertid att konstruktiva bidrag från nordiska institu
tioner bäst uppnås om man är realistisk med hänsyn till vilka åtgärder som 
kan genomföras nordiskt, vilka som bäst löses nationellt och vilka som 
kräver en dialog med andra internationella organisationer i regionen. Man 
är osäker om det är riktigt att upprätta nya institutioner innan man noga 
värderat vilka uppgifter och vilket ansvar de skall ha i förhållande till exis
terande organ. Utskottet tillstyrker däremot att man inför ett förpliktande 
övervakningssystem för att ingångna miljöavtal efterlevs och menar att det 
kunde vara aktuellt att starta ett sådant arbete vad gäller Östersjöområdet 
för att vinna erfarenheter.

Nordiska ministerrådet. Ämbetsmannakommittén för energifrågor påpe
kar att de nordiska länderna länge varit pådrivande när det gäller integra
tion av miljöhänsyn i energisektorn. Alla länder utom Island har infört kar- 
bonskatter i tillägg till generella avgifter på energiområdet. Samarbetet om 
bärkraftig energiutveckling har de senaste åren lett till flera projekt, bl.a. 
ett enegipolitiskt samarbete om skatter och avgifter som miljöpolitiska 
styrmedel och kostnadseffektiva åtgärder för reduktion av CC^-utsläpp 
från energisektorn. Energiforskningsutskottet arbetar med sex fackpro
gram, varav fyra mer eller mindre direkt riktade mot fömybara energi
källor. Våren 1993 upprättades tre ad hoc-grupper, en för internationella 
energisparfrågor, en för klimatstrategier på klimatområdet samt en för 
nordiska el-marknadsfrågor. Vidare påpekas att alla de nordiska länderna 
är intresserade av att förbättra säkerheten vid kärnkraftverken i tidigare 
Sovjetunionen och särskilt i Östersjöområdet och på Kola. Efter att 
Världsbanken och IEA har lagt fram sin rapport om hur man kan förbättra 
säkerheten för kärnkraftverken i Östeuropa, planeras det att Nordiska
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ministerrådet värderar problemställningen närmare med sikte på en 
nordisk strategi för att förbättra säkerheten vid kärnkraftverken i 
Östersjöområdet och på Kola.

Nordisk energiforskningsudvalg har inga direkta kommentarer till försla
get, men meddelar att den forskning som drivs inom udvalgets samtliga 
fackprogram (bioenergi och miljö, bränsleceller, energi och samhälle, fast 
bränsle, fjärrvärme, petroleumteknologi) har som mål att komma fram till 
mer effektiva metoder för produktion och användning av energi. Det finns 
också anledning till att understryka att forskningen inom samtliga fack
program har klara miljömässiga målsättningar.

Energiministeriet och miljøministeriet, DK, framhåller att samarbetet an
gående fömybar energi, energisparande och ökad energieffektivitet redan 
i nuläget har en framträdande plats i det nordiska samarbetet på energi
området och att Danmark och de övriga nordiska länderna är eniga om att 
dessa samarbetsområden också i framtiden skall prioriteras högt.

Handels- och industriministeriet, SF, framhåller att alla nordiska länder 
finansierar ett energiforskningsprogram som skall realiseras åren 1991- 
1994 för 100 MNOK. I det koncentrerar man sig på fasta bränslen, bio
energi, fjärrvärme, bränsleceller, oljeteknik samt energi- och samhällsfrå
gor. Programmet är till sin karaktär grundforskning och realiserandet ba
serar sig huvudsakligen på utbyte av sakkunniga och forskare. Vid den 
pågående planeringen av en fortsättning på programmet har bl.a. sol- och 
bioenergiforskning preliminärt prioriterats.

Frågor som gäller energisparandet och utnyttjandet av fömybar energi 
har prioriterats i de internationella energiorganisationemas verksamhet. 
Genom ett nordiskt gemensamt framträdande kan man sträva efter att öka 
dessa frågors betydelse ännu mera i de internationella forumen. Också då 
det gäller att minska miljöproblemen och lösa Östeuropas energiproblem 
intar energisparande och den fömybara energin en central roll. För det 
samarbete som gäller Östeuropa borde man kunna hitta olika realise
ringsmodeller som vore ekonomiskt förmånliga för de olika partema.

Ministerrådets planer och medlemsforslagets rekommendationer kan 
konstateras till sina huvudlinjer gå i samma riktning. Med beaktande av 
målen i fråga om den ekonomiska tillväxten och utsläppen för de nordiska 
länder som använder kärnenergi kan det dock visa sig svårt att avstå från 
kärnkraften före år 2015, något som tas upp i förslaget.

Nationellt strävar Finland efter att främja energisparandet bl.a. genom 
att realisera det energisparprogram som regeringen godkände i september 
1992 samt ett vindkraftsprogram som har beretts på handels- och indus
triministeriet. Ett separat bioenergiprogram bereds som bäst. Också en be
tydande andel av energiforskningen gäller energisparande och fömybar 
energi.

Ålands landskapsstyrelse anser att gemensamma nordiska ansträngningar 
bör göras för att lösa problemen med kärnavfall som dumpats i Norden 
närstående hav.

Nærings- og energidepartementet, N, konstaterar att många av de frågor 
som tas upp i medlemsförslaget redan varit och är under behandling i det
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nordiska samarbetet. Departementet är positivt till samarbetsaktiviteter på 
energiområdet mot Ryssland och Baltikum och påpekar att åtgärder för att 
avveckla kärnkraftverket på Kola bör ses i sammanhang med åtgärder för 
säkerhetsförbättringar i Sosnovy Bor och Ignalina.

Departementet är mer tveksamt till övriga förslag. Vad gäller merpar
ten av dem behandlas frågorna redan i internationella organ och i en del 
fall pågår aktiviteter redan inom det nordiska samarbetet. Beträffande ökat 
samarbete med tredje världen för att utveckla samarbete inom handel och 
teknologi anser departementet att det synes spränga ramarna för vad ener
gisamarbetet inom ministerrådet kan befatta sig med utifrån de resurser 
och mål som är etablerade för samarbetet. När det gäller att finna indikato
rer som visar reella miljökostnader som ersättning för bruttonationalpro
dukten som begrepp påpekas att det aktivt arbetas både nationellt och in
ternationellt för att utveckla miljöindikatorer. Erfarenheterna tyder på svå
righeter att få en miljökorrigerad nationalprodukt att ensam fungera som 
miljöindikator. Mot bakgrund av att detta arbete kräver omfattande och 
kostnadskrävande program anser departementet att det torde vara mera 
förnuftigt att genomföra denna typ av program i en bredare internationell 
regi, t.ex. inom OECD. I fråga om samordnade regler för bl.a. avgift för 
onödigt emballage anser departementet att det för närvarande inte finns 
underlag för nordisk harmonisering på emballagesidan. Ett förslag om 
norsk emballagepolitik är under behandling och man vill se utfallet av 
denna process innan man bedömer möjligheterna till nordisk samordning. 
Angående ett ekologiskt råd påpekas att den nationella uppföljningen av 
Rio-konferensen skall rapporteras till FN:s kommission för bärkraftig ut
veckling (CSD). Riktlinjer för detta föreligger ännu inte varför det förefal
ler föga ändamålsenligt att ministerrådet arbetar med frågan oavhängigt 
av CSD. Beträffande att folkliga miljövårdsgrupper får möjlighet att funge
ra som kontrollinstanser vad gäller efterlevnaden av nationella och inter
nationella miljöbestämmelser anser departementet att det redan i nuläget 
finns en omfattande folklig representation vid miljöpolitiska beslut i de 
nordiska ländema. Slutligen framhålls beträffande ett nordiskt miljöför
svar att det redan existerar minst fyra tillsvarande konkurrerande inter
nationella initiativ när det gäller miljökatastrofberedskap, UNEP:s miljö- 
kriscenter i Geneve, Det gröna korset (Gorbatjovs initiativ), det Gröna 
korset under Röda korset samt beredskap under EG.

BITS, Beredningen fö r  internationellt teknisk-ekonomiskt samarbete, S, med
delar att BITS har gjort en omfattande studie av energisituationen i Ryss
land som genomförts av SNS Energy i nära samarbete med Världsbanken. 
De BITS-finansierade insatserna för kunskapsöverföring till Ryssland om
fattar främst offentlig förvaltning och företagsutveckling. De framhåller i 
övrigt att energi och miljö allmänt sett utgör dominerande områden i dess 
verksamhet, både vad gäller u-länder och i samarbete med Öst- och Cent
raleuropa.

Närings- och téknikutvecklingsverket (NUTEK), S, anser att det är ange
läget att det nordiska elkraftnätet knyts samman med det ryska och baltis
ka staternas nät. Vidare påpekas att en stor betydelse för introduktionen av
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fömybara energislag, såsom biobränslen, vindkraft och solvärme är att 
man på sikt enas om att införa väl avvägda miljöavgifter. Detta är en pro
cess som bör anpassas till vad som sker internationellt även utanför Nor
den.

2.3. Remissyttranden över medlemsförslag A 1044/m om atomsäkerhet i Ryssland

Följande myndigheter och organisationer har yttrat sig över medlemsför
slaget:

Danmark
- Udenrigsministeriet
- Forskningscenter Risø

Finland
- Utrikesministeriet
- Miljöministeriet

Åland
- Ålands landskapsstyrelse 

Island
- Utrikesministeriet

Norge
- Miljøverndepartementet
- Utenriksdepartementet

Sverige
- Styrelsen för psykologiskt försvar

Forskningscenter Risø, DK. Centret framhåller att en väsentlig del av utveck
lingen av de sovjetiska kärnvapnen har försiggått på institutioner i och om
kring Moskva. De hemliga atomstädema har primärt arbetat med produk
tion av material och komponenter till kärnvapen. Från bl.a. amerikansk, 
kanadensisk och tysk sida har man gett stöd till upprättandet av forsk
ningscenter för att minska risken för att vetenskapsmän från östländerna 
skulle bli frestade till att ställa sin kunskap till rådighet om atomvapentek
nologi till oönskade länder och organisationer. Centret menar att man från 
nordiskt håll kunde överväga att stöda detta initiativ.

Udenrigsministeriet, DK, ställer sig bakom det yttrande som lämnats av 
Forskningscenter Risø och meddelar dessutom att det forskningscenter 
som omtalas i yttrandet är under etablerande i Moskva. Deltagande i cent
rets aktiviteter och finansieringen av dem är öppna för alla länder och 
grupper av länder, vilka kan ansluta sig till dess målsättningar. Vissa nord
iska länder har visat intresse för detta. Initiativet förtjänar enligt ministe
riet bredast möjliga stöd, men det är inte fullt ut operativt eftersom Ryss
land ännu inte ratificerat det internationella avtal, som skall utgöra basen 
för verksamheten.
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Utrikesministeriet, SF, anför att förbättrandet av Ryssands kärnsäkerhet 
behandlas i många internationella fora. Ändå har man inte fått tillräcklig 
kunskap för att fullständigt klarlägga problemen. Finland är berett att del
ta i internationellt samarbete, erbjuda know-how och eventuellt också me
del inom ramen för de ekonomiska resurserna. Härvid nämns de interna
tionella vetenskapscentra som är under upprättande i Moskva och Kiev. 
Dessa kan ge forskare som arbetat inom kämvapenindustrin möjlighet att 
utnyttja sin sakkunskap för fred och för människans och miljöns säkerhet. 
Finland stöder detta projekt och överväger hur man bäst kan delta i arbe
tet.

Ministeriet framhåller också vikten av att redan överenskomna ned
rustningsavtal och avtal om kämvapenstopp verkställs. De kämstridsspet- 
sar som skall destrueras bör samlas till säkra centralförråd liksom atom
vapen bör insamlas från områden som är politiskt instabila eller kämpar 
för sin självständighet. Tidtabellen för nedmontering bör skyndas på.

Miljöministeriet, SF, konstaterar att det ur miljövårdssynpunkt är önsk
värt med stöd till konverteringen av det forna Sovjetunionens kärnvapen- 
industri till civil produktion.

Ålands landskapsstyrelse stöder tanken på ett fortsatt arbete för att få 
Norden förklarad som en atomvapenfri zon.

Utrikesministeriet, IS, anför att de problem som redovisas i förslaget är 
mycket aktuella för Islands regering. Detta är ett komplicerat och omfat
tande sakområde som kräver nordiskt samråd. Eftersom de nordiska län
dernas möjligheter är begränsade samtidigt som de nordiska regeringarna, 
institutioner och enskilda personer på eget initiativ försöker att göra sig 
gällande, anser ministeriet att det är önskvärt att en koordinering kommer 
till stånd. På det sättet skulle t.ex. möjligheterna förbättras att utnyttja den 
tekniska rådgivning, som de nordiska länderna kunde ställa till rådighet.

Utenriksdepartementet, N, anför att den norska regeringen fullt ut delar 
den oro och de bekymmer som ligger till grund för medlemsförslaget. Om- 
stäilningsproblematikens omfattning och vikt gör att det krävs att det in
ternationella samarbetet om dessa frågor och Norges deltagande i detta 
måste stå högt på dagordningen. Det gäller i första hand samarbetet i or
ganisationer som NATO, NACC, G-7, KSSE och FN. Barentsregionsamar- 
betet kan också mobilisera bidrag till omställningsprocessen.

Vetenskaps- och teknologicentren som är under upprättande i Moskva 
och Kiev är av stor betydelse när det gäller omställningen till civil produk
tion och för de problemställningar som förslagsställarna reser. Norge är 
berett till att ge konkreta bidrag. Man överväger vidare att bistå i destruk
tionen av kemiska vapenlager på ryskt territorium i närområdena.

Departementet meddelar vidare att man är aktivt engagerad i att kart
lägga miljöhoten från den militära kämfysiska verksamheten i nord och att 
lägga upp ett samarbete om lösningen av problemen med berörda länder. 
En viktig del av bilden är frågan om hur de kämfysiska provsprängning
arna skall hejdas. Ett avtal om fullständigt stopp av dessa prov är ett cent
ralt mål i norsk utrikespolitik. Möjligheterna för ett sådant avtal är nu bätt
re än på länge.
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Vad gäller konferenser nämner departementet också en internationell 
konferens som hållits på Rjukan under juni 1993 mot bakgrund av tungt- 
vattensaktionema för 50 år sedan. Konferensen hade som mål att genom 
brett nationellt och internationellt deltagande och med framtiden för ögo
nen belysa förhållandet mellan kämfysisk teknologi och politik genom 
50 år; kärnvapnets roll under och efter det kalla kriget, nedrustning, icke
spridning av atomvapen samt om risker och möjligheter förbundna med 
kämfysisk teknologi. Departementet framför vidare att mot bakgrund av 
den information man fått från FN verkar det som om förslaget om en FN- 
konferens först låter sig realiseras på något längre sikt. Norge kommer 
därför att aktivt engagera sig inom ramen för de andra internationella 
samarbeten som redan existerar.

Departementet vill också peka på de många omställningsprojekt 
näringslivet arbetar med. Det är inte minst på detta plan mycket av det 
konkreta arbetet måste föregå. Det kommer att vara en viktig del av den 
norska regeringens Östeuropaprogram att stöda sådana projekt.
När det gäller frågan om en kämvapenfri zon i nordiskt område, anses 
detta som mindre aktuellt i dagens situation mot bakgrund av den interna
tionella utvecklingen de senaste åren. Huvudvikten i dag på detta område 
måste läggas på genomförandet av ingångna nedrustningsavtal, bl.a. gäl
lande destruktionen av kärnvapen och kemiska vapen under miljömässiga 
försvarbara förhåll.

Försvarsdepartementet, Styrelsen fó r  psykologiskt försvar (SPF), S, har inga 
invändningar eller synpunkter på förslaget i sig. Atomsäkerheten i 
Ryssland är en självklar angelägenhet för alla länder - inte bara i Norden. 
En övergång från militär till civil produktion på det kärntekniska området 
i Ryssland, bör också vara en generell målsättning. SPF menar att det är 
angeläget att den ryska befolkningen får vetskap om den verklighet och de 
risker, som den kärntekniska hanteringen representerar i nuläget och i en 
önskvärd framtid. Därför bör alla praktiska åtgärder inom atomsäkerhets
området kombineras med informationsaktiviteter inför den ryska befolk
ningen. SPF:s sakkunskap inom detta område kunde därvid vara av värde.

3. Miljöutskottet

Miljöutskottet har i flera sammanhang deklarerat att säkerhetsproblemen 
vid kärnkraftverken i våra östliga grannländer är ett av de mest allvarliga 
hoten mot hälsa och miljö i Norden. Problemen är komplexa och behoven 
av åtgärder är mångartade och synnerligen omfattande. Utskottet kan kon
statera att medlemsforslagen A 1034/m om fortsatta ansträngningar för att 
förbättra kärnsäkerheten samt åstadkomma effektiv och miljöriktig energi
försörjning i Nordens närområden, A 1043/m om energi- och miljöåtgär
der i Norden och A 1044/m om atomsäkerhet i Ryssland berör likartade 
problemställningar.

Beträffande medlemsförslag A 1034/m är utskottet enigt med förslags
ställarna om att det kommer att erfordras ytterligare insatser vid sidan av 
de åtgärder ministerrådet respektive de nordiska ländernas regeringar ti
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digare rekommenderats att vidta för att förbättra kärnsäkerheten i våra 
närområden. Likaså är det med hänsyn till problemens omfattning uppen
bart att arbetet till stor del måste ske som en internationell gemensam sats
ning, med deltagande av internationella finansieringsinstitut. Åtgärderna 
handlar inte enbart om tekniska detaljer utan för att öka säkerheten krävs 
också bindande internationella avtal om strikt kontroll av såväl civil som 
militär kärnteknisk verksamhet. Vidare är det nödvändigt att se närområ
denas energiförsörjning i ett större sammanhang. Utskottet menar också, 
liksom förslagsställarna, att målsättningen bör vara att de aktuella reakto
rerna så snart möjligt fasas ut och ersätts med andra, miljövänligare ener
gikällor och att detta bör vara ett led i en genomgripande omläggning och 
effektivisering av energisystemen i området. Nordel bör kunna spela en 
aktiv roll i detta sammanhang. Utskottet finner vidare tanken intressant att 
en utsläppsregim för Norden - Östersjöområdet - Nordkalottområdet 
borde etableras och instämmer i att en sådan kunde styra insatserna för en 
bättre miljö till de områden och sektorer där de från samhällsekonomiskt 
perspektiv gör mest nytta.

Utskottet kan vidare konstatera att remissinstanserna vad gäller de ak
tuella kärnkraftverken genomgående anser att säkerhetshöjande åtgärder 
är nödvändiga och att dessa behövs parallellt med och oberoende av att 
satsningar sker för att utveckla nya energikällor och för att åstadkomma ett 
bättre energiutnyttjande. Många instanser framhåller att en mängd aktivi
teter nu pågår inom de områden som förslaget omfattar och att det löpan
de tas initiativ till nya utredningar och projekt. Utskottet noterar att det 
finns ett stort behov av samordning och anser att de nordiska länderna så
väl sinsemellan som i internationella organisationer bör verka för att alla 
möjligheter till koordinering tillvaratas. Utskottet delar den uppfattning 
som förs fram av flera instanser att i första hand bör nya insatser inlemmas 
i den projektverksamhet m.m. som bedrivs av befintliga samarbetsorgan.

Utskottet noterar dock att några instanser påpekar att frågor om atom
säkerhet behandlas i många olika grupperingar i det nordiska samarbetet 
och att den tekniska samordningen inom t.ex. NKS skulle underlättas om 
det fanns ett motsvarande organ med representanter för de politiska myn
digheterna. Utskottet menar att denna fråga torde kunna lösas genom ett 
informellt samarbete mellan de ansvariga departementens handläggare av 
atomsäkerhetsfrågor.

Vad gäller bindande internationella avtal om strikt kontroll av all kärn
teknisk verksamhet anför en av instanserna att detta går väsentligt över 
vad som är fallet i de nuvarande kontrollavtalen. Utskottet menar dock att 
det med hänsyn till den ökade risken för spridning av kämvapenteknologi 
blivit allt mer nödvändigt med kontroll över alla aspekter av kärnteknisk 
verksamhet. Målsättningen bör därför kvarstå.

Vad gäller medlemsförslag A 1043/m vill utskottet inledningsvis fram
hålla att förslagsställarna i sin motivering till medlemsförslaget pekar på 
en mängd svåra problem för vilka åtgärder i en eller annan form måste 
vidtas såväl inom Norden som i dess närområden för att utvecklingen i de 
nordiska länderna skall kunna fortsätta mot en för miljön bärkraftig ut-
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veckling. Vidare ges i motiveringen en rad förslag till forskning och mil
jöpolitiska åtgärder inom olika sektorer såväl nationellt som nordiskt. Ut
skottet kan till stor del instämma i den analys som görs av behoven av att 
integrera miljöhänsyn i produktionsprocesserna och kravet att en reduk
tion måste ske av förorenande utsläpp och av förbrukningen av kol, olja 
och andra icke fömybara energikällor. Ytterligare forskning och framför 
allt utveckling av sol-, vind-, våg- och bioenergi behövs. Resursförbruk
ningen måste begränsas genom ökad recirkulation och med ett ökat livscy- 
keltänkande, där varors och produktionsprocessers miljöpåverkan bedöms 
i ett "från vaggan till graven"-perspektiv. Miljökonsekvensvärderingar 
måste ingå i beslutsprocessen och strävan att minska transportsystemets 
skadliga miljöpåverkan i våra länder måste fortsätta. Utskottet vill också 
instämma i att en övergång till miljövänlig produktion och miljövänliga 
energiformer har en positiv effekt genom att denna övergång medför ökad 
sysselsättning. Det är vidare angeläget att miljöbistånd ges till våra närom
råden i öst, såväl vad gäller säkerhetsfrågorna i atomkraftverken som vad 
gäller att hjälpa dem med att utveckla alternativa energikällor.

Miljöutskottet kan vidare notera att även remissinstanserna i princip är 
positiva till att verksamhet bedrivs inom de utpekade områdena. Av re
missinstansernas redovisning framgår dock att det inom många av de öns
kade aktivitetsområden som nämns i förslaget redan pågår verksamhet in
om ministerrådet eller i internationella organisationer. Risken för dubbel
arbete och en anmodan om att avvakta pågående utredningar innan nya 
verksamheter startas framförs också av flera instanser. Viss tveksamhet 
råder också angående på vilken nivå arbetsuppgifterna lämpligen bör ut
föras, nationellt, nordiskt eller i annat internationellt samarbete.

Miljöutskottet anser för sin del att förslaget att finna fram till indikato
rer som visar reella miljökostnader till stor del berör likartade frågeställ
ningar och önskemål om verksamhet från ministerrådet som i rek. nr 
25/1991 angående beräkningsmodell för Grön BNP. Vad gäller förslaget 
att ge folkliga miljövämsorganisationer rätt att fungera som kontrollin
stans över att ingångna miljöavtal efterlevs noterar utskottet att flera av 
länderna redan har någon form av folklig medverkan i miljöarbetet.

Vad gäller önskemålet om samarbete angående energisparande, ökad 
energieffektivitet m.m. i de nordiska länderna menar utskottet att remiss
svaren visar att aktivitet pågår i nordisk regi i enlighet med intentionerna i 
medlemsförslaget. Beträffande avvecklandet av kärnkraften i de nordiska 
länderna instämmer utskottet i bedömningen från en av remissinstanserna 
att förutsättningar för närvarande saknas för en gemensam politik inom 
detta område.

Beträffande medlemsförslag A 1044/m vill utskottet framhålla att man 
delar den oro över utvecklingen som framförs i förslagets motivering. 
Situationen för de forskare som varit engagerade inom kämvapenindustrin 
och -teknologin i Ryssland gör att dessa kan frestas att söka arbete i andra 
länder vilka vill komma åt kämvapenteknologiskt kunnande, t.ex. Irak och 
Libyen. Likaså kan terroristorganisationer vilja köpa deras tjänster. Utskot
tet instämmer också i att det bland annat på grund av ovanstående pro-
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blem är angeläget att övergången från militär till civil produktion görs så 
snabbt och smidigt som möjligt. Det är vidare angeläget att få fram meto
der som minimerar riskerna vid demontering av kärnvapen.

Utskottet noterar vidare att remissinstanserna utan undantag är positi
va till förslaget och att flera tillstyrker det i sin helhet. Flera instanser näm
ner de internationella vetenskaps- och teknologicentra som är under upp
byggnad i Moskva och Kiev. Dessa framhålls som ett medel att ge de fors
kare som arbetat inom kämvapenindustrin möjlighet att använda sin sak
kunskap för positiva ändamål. Utskottet är enigt med remissinstanserna 
om vikten av att insatser av denna typ bedrivs och vill för sin del högt 
prioritera att de nordiska länderna stöder denna verksamhet. Utskottet 
noterar därvid att det inte enbart är forskare från de tio kämvapenprodu- 
cerande städerna som bör komma ifråga. En stor del av sakkunskapen om 
kämvapenproduktion finns hos forskare, vilka arbetat med kärnteknologi 
på olika institutioner runt Moskva. Utskottet vill slutligen framhålla att det 
också är viktigt att industrins omställningsprojekt ges stöd.

Vidare anser utskottet att Styrelsen för psykologiskt försvar i sitt ytt
rande pekar på ett väsentligt behov, nämligen att den ryska befolkningen 
behöver informeras om situationen och riskerna vad gäller kärnkraften, 
kämvapenindustrin, avfallslagringen m. m. Det förefaller riktigt att hjälp
insatserna för att få riktigt genomslag behöver kombineras med informa
tionsåtgärder.

Miljöutskottet noterar att det förefaller som om den i medlemsförslaget 
nämnda FN-konferensen skjuts på framtiden. Utskottet menar att det är 
väsentligt att de frågor som planerades tas upp på konferensen snarast blir 
föremål för en konstruktiv debatt, för att få fram lösningar så att risken för 
spridning av kämvapenteknologi till andra länder minimeras. Med tanke 
på genomförandet av de internationella avtalen om nedrustning är det vi
dare väsentligt att framtagandet av metoder för en säker destruktion av 
kärnvapen ges hög prioritet. Om konferensen skjuts på framtiden är det 
därför väsentligt att de nordiska länderna i stället med kraft driver dessa 
frågor i relevanta internationella fora.

Utskottet kan slutligen instämma i att Norden bör utgöra en kämva- 
penfri zon.

Mot bakgrund av vad som ovan anförts beträffande respektive medlems
förslag föreslår utskottet att

1. Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att med kraft fortsätta ansträngningarna att förbättra kärnsäkerheten 
i Nordområdena och Östersjön samt att få till stånd bindande inter
nationella avtal om strikt kontroll av all civil och militär kärnteknisk 
verksamhet, inklusive slutförvaring av använt kärnbränsle m.m. 
samt
att överväga möjligheterna till stöd för en effektiv och miljöriktig 
energiförsörjning m.m. i Östersjö- och Nordkalottområdet.
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2. Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar

att snarast ta initiativ till en offensiv i lämpliga former i syfte att för
bättra den energirelaterade miljösituationen i Norden - Östersjö- 
Nordkalottområdet samt

att ta initiativ till framtagande av realistiska alternativ till de miljö
farliga anläggningar i Baltikum - St Petersburg - Kolaområdena man 
eljest tvingas hålla i drift,

att för att förhindra att kunskap om kämvapenproduktion sprids, 
stödja pågående projekt med uppbyggande av forskningscentra där 
forskare i Ryssland vilka tidigare sysslat med utveckling och pro
duktion av kärnvapen kan ges alternativa arbetsuppgifter,

att stödja omställningsprojekt och ta initiativ för att underlätta över
gången från kämvapenproduktion till civil produktion, samt

att aktivt verka i nedrustningsprocessen och stödja utvecklandet av 
säkra metoder för destruktion av kärnvapen samt etablerandet av 
Norden som en kämvapenfri zon.

Stockholm den 28 september 1993

Dorte Bennedsen (S) 
Kristin Einarsdóttir (Kv) 
Wiggo Komstedt (m) 
O lof Salmén (ÅC)
Jógvan Sundstein (Sb)

Birgitta Dahl (s)
Anneli Jäätteenmäki (Kesk.) Förman 
Anna- Kaarina Louvo (Kok.)
Anders Svärd (c)
Magnar Sætre (A)
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A 1034/m

om fortsatta ansträngningar för att förbättra kärn
säkerheten samt åstadkomma effektiv och miljörik
tig energiförsörjning i Nordens närområden

(Väckt av Birgitta Dahl samt Sten Andersson, Haakon Blankenborg, Kirsti Kolle 
Grøndahl Per O lof Håkansson, Anker Jørgensen, Poul Nielson, Mats Nyby och 
Rannveig Guðmundsdóttir)

I det av ett antal socialdemokratiska ledamöter väckta medlemsförslaget 
(A 1007/m) angående atomsäkerheten i Nordområdena hemställes att Nor
diska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att bidra till att det ut
arbetas ett förpliktande program för kärnsäkerhet i Nordområdena. För
slaget tar upp riskerna för atomvapen, kämkraftsanläggningar och atom- 
drivna fartyg i Nordområdena samt framhåller behovet av förpliktande 
avtal i internationella fora, bl.a. IAEA och ESK, angående hantering av 
atomavfallet från såväl civil som miltitär verksamhet.

Det anförs bl.a. att en av världens största koncentrationer av kärnva
pen, kämkraftsanläggningar och atomdrivna fartyg finns i Kolaområdet. I 
havsområdena finns en betydande flotta av atomdrivna fartyg. Utöver de 
fartyg, som är i drift, ligger ett betydligt antal äldre atomdrivna fartyg i 
området.

Vidare påpekas att kärnkraftverket på Kolahalvön har fyra reaktorer, 
varav de två äldsta är av samma typ som reaktorerna vid kärnkraftverket i 
Greifswald, som stängdes efter inspektionen 1990. Det är fastställt, att an
läggningarna inte uppfyller rimliga krav när det gäller säkerheten.

Det erinras även om att i Barentshavet och i Karahavet har betydande 
mängder radioaktivt avfall dumpats, som utgör ett allvarligt säkerhets- 
och miljöhot. Det tidigare Sovjetunionen har använt delar av området till 
kämfysiska provsprängningar och i området finns flera tusen atomstrids- 
spetsar spridda på olika baser. Även andra nationer än det tidigare Sovjet
unionen har kämfysisk utrustning i de nordliga havsområdena, som utgör 
en del av den totala hotbilden.

Förslaget har fått brett stöd i remissgenomgången och av sakkunniga.
Efter det att medlemsförslaget väcktes har aktiviteterna avsevärt inten

sifierats - med politiskt stöd på hög nivå - vad gäller såväl risker med 
atomdrivna fartyg som dumpat material i Karahavet och Barents hav, på 
fartyg lagrat material samt kämkraftssäkerheten i Östeuropa inklusive 
Rysslands stora områden. Initiativ har tagits av de nordiska ländema en
skilt och gemensamt i olika sammanhang.

Medlemsforslag
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Nordiska rådets miljöutskott har fått en ingående redovisning bl.a. av 
hur arbetet fortgår med att kartlägga dumpat radioaktivt material i Ishavet 
och lagringen av detta farliga material i ankrade fartyg. Vikten av att det 
etablerade samarbetet mellan Norge och Ryssland i dessa frågor genom
förs med kraft kan inte nog framhävas. Det nyligen etablerade Barents- 
rådet bör därvid kunna spela en betydelsefull roll.

Miljöutskottet har starkt understrukit betydelsen av att bindande inter
nationella avtal ingås om kärnsäkerhet och avfallshantering vid såväl civil 
som militär verksamhet. De nordiska länderna har på svenskt initiativ vid 
tidigare tillfällen väckt förslag härom bl. a. i IAEA, vilket emellertid hittills 
stött på motstånd från bl.a. kämvapenstatema. Vid en internationell konfe
rens om atomsäkerhet hösten 1991 lade Sverige, stött av Finland och 
Norge, fram förslag om att IAEA skall utarbeta en global konvention om 
atomsäkerhet och avfallshantering. En skiss till sådan konvention dryfta
des vid IAEA:s styrelsemöte i juni 1992, dock utan slutligt resultat, i första 
hand på grund av att partema inte kunde komma överens om avfallsfrå
gan. En arbetsgrupp inom IAEA fortsätter arbetet med konventionen. Ar
betsgruppens konklusioner skall redovisas i sin helhet under 1993. Det är 
mycket viktigt att de nordiska länderna fortsätter att driva denna fråga, in
te minst mot bakgrund av de oroande rapporterna om riskerna för att 
kärntekniskt material från det gamla Sovjetunionen skulle komma i orätta 
händer och bidra till kärnvapenspridning.

Vid Nordiska rådets senaste session den 9-11 november 1992 i Århus 
antogs på miljöutskottets förslag en rekommendation (nr 47/1992) till Nor
diska ministerrådet om

att följa upp och koordinera nordisk aktivitet och nya initiativ vad gäl
ler kärnsäkerhet inom ramen för internationellt pågende samarbete,

att med kraft fullfölja arbetet med att minska riskerna från atomdrivna 
fartyg, på fartyg lagrat material samt dumpat material i Ishavet, samt

att fullfölja ansträngningarna att få till stånd bindande internationella 
avtal om kärnsäkerhet och hantering av avfall från all civil och militär 
verksamhet.

Ytterligare ett socialdemokratiskt medlemsförslag (A 1020/m), som f.n. be
handlas av Nordiska rådets miljöutskott, föreslår att Nordiska rådet re
kommenderar de nordiska ländernas regeringar "att snarest igangsætte et 
fælles projekt for umiddelbar afhjælpning af mest presserende sikkerheds
problemer ved kernekraftværkerne i Sosnovy Bor og Ignalina inden for en 
samlet ramme på 600 MDKK.

Det framgår klart av remissvaren, bl.a. från säkerhetsmyndighetema, 
att omedelbara insatser är nödvändiga för att avvärja de allvarligaste och 
mest påtagliga säkerhetsriskerna. Kostnaderna för dessa omedelbara insat
ser uppskattas nu till omkring 200-250 MSEK/reaktor. Att kostnaden nu 
räknas upp torde bero på att de omedelbart nödvändiga insatserna är stör
re än vad som tidigare antagits. Detta visar att omedelbara insatser är syn-
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nerligen angelägna i enlighet med grundtanken i det ovan refererade med
lemsförslaget.

I ett andra steg, som - även med hänsyn till reaktorernas ålder - måste 
genomföras under den närmaste tioårsperioden, krävs omfattande om
byggnader. Det är emellertid inte säkert att det går att nå acceptabel säker
het ens med sådana mycket kostsamma och omfattande insatser. Reakto
rerna saknar dessutom inneslutning.

Skälet till att man, trots detta, räknar med att reaktorerna kommer att 
användas under ytterligare lång tid är att det inte finns alternativ till el-för- 
sörjningen i de berörda områdena. De andra anläggningar som finns där 
baserade på t.ex. oljeskiffer, olja och (brun-)kol, utgör också de allvarliga 
hälso- och miljöhot.

El- och energisystemen är föråldrade, illa underhållna och ytterst inef
fektiva. Förlusterna på grund härav är mycket stora. Bristen på el, energi 
och bränsle har utomordentligt allvarliga effekter för de berörda ländernas 
ekonomi, produktion, transportsystem och sysselsättning. Den drabbar 
människorna hårt i deras vardagsliv.

Det är inte acceptabelt, att beslut i avgörande säkerhetsfrågor skall be
höva fattas under tvång. Denna situation kan bara brytas genom att realis
tiska alternativ skapas. De stora ombyggnader av kämkraftsreaktorema, 
som krävs i ett andra steg, är så omfattande att de sannolikt närmar sig 
kostnaderna för nya anläggningar med annan teknik, t.ex. gaskraftverk. 
Ändå är det inte säkert att det går att uppnå rimliga säkerhetskrav. När 
det gäller de gamla fossilkraftverken, baserade på olja, oljeskiffer eller kol, 
är det tveksamt om det är möjligt att bygga om dem på ett sådant sätt att 
de uppnår rimliga hälso-, miljö- och effektivitetskrav. Det är därför ange
läget att så tidigt som möjligt skapa förutsättningar för jämförelser och val 
mellan värdet av omfattande ombyggnadsinvesteringar och investeringar i 
nya anläggningar. Vi vill understryka, att även om man väljer att bygga 
nya anläggningar måste de omedelbara insatser för att förbättra säkerhe
ten, som vi förordar, genomföras.

Det är således mycket angeläget att redan nu, parallellt med insatser för 
att omedelbart minska riskerna i de anläggningar som är i bruk, undersöka 
olika möjligheter att bygga upp nya energisystem, inklusive ersättningsan- 
läggningar till dem, som i dag utgör ett stort hot mot hälsa och miljö. Till 
de alternativ, som bör prövas, hör ett samarbete med det nordiska samar- 
betsorganet inom el-sektom, Nordel. Basen i våra grannländers framtida 
engeriförsörjning skulle kunna vara inhemska bränslen. Det är angeläget 
att dessa utnyttjas på ett ur miljö- och energisynpunkt effektivt sätt. Alter
nativa energibärare måste därför noga övervägas liksom ett kraftfullt 
energisparprogram i förening med förbättring av energianläggningarnas 
miljöstatus.

Mellan de nordiska länderna finns skilda samarbetsformer som berör 
vad detta medlemsförslag tar upp. Gemensamma regler och riktlinjer för 
miljöarbetet finns på många områden. Det är oemotsagt att miljöpåver- 
kande utsläpp av olika slag inte känner av de nationella gränserna. Vi fin
ner det angeläget att pröva möjligheten till att för Norden - Östersjöområ-
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det - Nordkalottområdet etablera en utsläppsregim modell enligt Helsing- 
forskonventionen. En utsläppsregim som skulle gagna och styra insatserna 
för en bättre miljö till de områden och sektorer där de från ett samhälls
ekonomiskt perspektiv gör mest nytta.

Vid den nordiska arbetarrörelsens samarbetskommittés (SAMAK) års
möte i Norge den 21-22 januari lade SAMAK:s Östersjögrupp, under led
ning av Ulf Sundqvist, fram förslag av intresse i detta sammanhang. Man 
framhåller där bl.a:

"På energiområdet kan en gemensam politik skapas ifall kärnan - de 
nordiska länderna - kan finna en gemensam energipolitik. Här bör

- gasnäten knytas samman genom en gasledning från Norge till södra 
Finland och vidare till Baltikum,

- det nordiska, det västeuropeiska och det östliga el-distributionsnätet 
knytas samman efter modell av Nordel,

- resurser för stöd till energibesparande investeringar skapas."

Också den vid samma tillfälle redovisade rapporten "Sätt Europa i arbete" 
visade på möjligheterna och behovet av miljö- och energiinvesteringar för 
att på en gång förbättra miljön och skapa arbete och tillväxt.

Självfallet kräver sådana insatser ekonomiskt och tekniskt stöd utifrån. 
Ett nytt, mer effektivt energisystem skulle å andra sidan innebära mycket 
stora årliga besparingar för industrin, transportsystemet, hushållen och of
fentliga lokaler.

De nordiska länderna bör därför på lämpliga vägar förbereda en offen
siv i syfte att inte enbart med egna insatser driva fram och stödja en i detta 
medlemsförslag skisserad verksamhet. Det är angeläget att en sådan sker 
genom koordinerade insatser och samordnat stöd från inte enbart de nor
diska länderna. Det handlar om olika parallella aktiviteter som kan in
rymmas inom begreppen bättre miljö och energiförsörjning. Internationella 
finansinstitut som NIB, EBRD och Världsbanken är redan engagerade i 
Östersjösamarbetet. Det bör undersökas om de kan delta i projekt av det 
slag vi här skisserat.

Ett modernt och effektivt energisytem är av avgörande betydelse för att 
förbättra ekonomin och enskilda människors liv i våra grannländer. Därför 
behöver ett underlag tas fram som visar hur, på hur lång tid och till vilken 
kostnad ett nytt el- och energisystem, som är mindre miljöfarligt och mer 
effektivt, kan tas fram. De nordiska länderna bör ta initiativ till att en så
dan utredning snarast genomföras i nära samarbete med de berörda län
dernas regeringar.

Med hänvisning till det anförda hemställs att

1. Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att med kraft fortsätta ansträngningarna att förbättra kärnsäkerheten 
i Nordområdena och Östersjön samt att få till stånd bindande inter
nationella avtal om strikt kontroll av all kärnteknisk verksamhet, ci
vil såväl som militär.
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2. Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att överväga möjligheterna till stöd för en effektiv och miljöriktig 
energiförsörjning m.m. i Östersjö- och Nordkalottområdet i enlighet 
med vad som anges i medlemsförslaget ovan,

3. Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar

att snarast ta initiativ till en offensiv i lämpliga former i syfte att för
bättra den energirelaterade miljösituationen i Norden - Östersjö- 
Nordkalottområdet samt

4. Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar

att ta initiativ till framtagande av realistiska alternativ till de miljö
farliga anläggningar i Baltikum - S:t Petersburg - Kolaområdet man 
eljest tvingas hålla i drift.

Stockholm den 23 februari 1993

Birgitta Dahl (s)
Haakon Blankenborg (A)
Per O lof Håkansson (s)
Poul Nielson (S)
Rannveig Guðmundsdóttir (A)

Sten Andersson (s)
Kirsti Kolle Grøndahl (A) 
Anker Jørgensen (S)
Mats Nyby (SDP)
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A 1036/e; A 1038/e; 
A 1042/e; A 1046/e; A 1049/e

Ekonomiska utskottets betänkande

över medlemsforslagen A 1036/e om nordiska initiativ för 
ökad sysselsättning; A 1038/e om ändringar i de nordiska 
löneuppgörelsesystemen; A 1042/e om arbete och värde- 
skapande; A 1046/e om åtgärder mot arbetslösheten och 
A 1049/ om näringslivssamarbetet i Norden

(Medlemsförslag A 1036/e, väckt av Sten Andersson, Kirsti Kolle 
Grøndahl, Anker Jørgensen, Mats Nyby och Rannveig Guðmunds- 
dóttir m.fl., se s. 372

Medlemsförslag A 1038/e, väckt av Carl I. Hagen, Pia Kjærsgaard, 
Pål Atle Skjervengen och Lodve Solholm, se s. 385

Medlemsförslag A 1042/e, väckt av Claes Andersson, Berith 
Eriksson, Hjörleifur Guttormsson, Tora Aasland Houg, Birgitte 
Husmark och Kjellbjørg Lunde, se s. 418

Medlemsförslag A 1046/e, väckt av Hans Engeli, Geir H. Haarde, 
Kimmo Sasi, Sten Svensson och Anders Talleraas, se s. 443

Medlemsförslag A 1049/e framlagt av Mittengruppen, se s. 454)

Til økonomisk utvalg er henvist for behandling de nevnte fem medlems
forslag som gjelder tiltak for å bedre sysselsettingssituasjonen i Norden. 
Medlemsforslagene har alle blitt reist noenlunde samtidig og de fire første 
er remittert samlet til berørte myndigheter og organisasjoner i Norden.
A 1049/e ble reist noe senere og er sendt separat til de samme instanser for 
eventuelle tilleggskommentarer.

1. Medlemsforslagen

A 10361e Medlemsforslag om nordisk initiativ fo r  økt sysselsetting

Dette medlemsforslaget er reist av den sosialdemokratiske gruppen innen 
Rådet. Forslaget tar utgangspunkt i at de nordiske land siden midten av 
1980-tallet har hatt en svakere økonomisk vekst enn gjennomsnittet for
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Vest-Europa for øvrig og at arbeidsledigheten har økt markant slik at den i 
1992 var mer enn 8%, 1 million arbeidsledige, i Norden som helhet. Bak 
dette hovedtallet skjuler seg også at det er svært mange langtidsledige, og 
at ledigheten blant ungdom er spesielt stor og stadig økende.

Forslagsstillerne mener det er grunn til å frykte at denne utviklingen vil 
fortsette om det ikke settes i verk tiltak for å styrke det økonomiske samar
beidet i Europa og skyve spørsmålet om økt sysselsetting høyere opp på 
dagsorden. EØS-avtalen gir i følge forslaget mulighet for et slikt bredere 
europeisk samarbeid om sysselsetting og en ny ramme for drøftinger. En 
europeisk strategi for full sysselsetting må omfatte tiltak for et bedre inves
teringsklima, økt satsing på infrastruktur, utdanning, yrkesopplæring og 
miljø, samtidig som strukturreformene må trappes opp slik at man kan 
styrke tilliten til politiske myndigheter og skape stabile rammer for økt 
sysselsetting. Næringspolitikken må være bærekraftig samtidig som den 
legger til rette for strukturendringer og bedret konkurranseevne.

M ed utgangspunkt i disse hovedteser foreslår den sosialdemokratiske 
gruppen at det skal nedsettes en nordisk sysselsettingskommisjon som skal 
belyse drivkreftene som ligger til grunn for utviklingen i økonomi og sys
selsetting og vurdere sammenhengen med utviklingen i Europa for øvrig, 
drøfte strategier for varig økt sysselsetting nasjonalt, nordisk og europeisk, 
analysere både feil og positive erfaringer i utviklingen i det nordiske ar
beidsmarkedet, og peke ut områder der en felles nordisk innsats kan bidra 
til mer positive resultater for sysselsettingen enn hva som kan oppnås gjen
nom en nasjonal strategi alene.

I forslaget pekes det spesielt på at tiltak bør settes inn ved å satse på ut
danning og kompetanseheving, ved å skape et mer investeringsvennlig 
klima i Norden så vel som i hele Europa, at man koordinerer en offensiv 
investeringspolitikk som omfatter transport- og kommunikasjonssysteme
ne mellom landene, energiøkonomisering og miljøtiltak, og vedlikehold av 
offentlige bygninger. Forskning og utviklingsarbeid må styrkes på nordisk 
plan, transport- og infrastrukturinnsatsene må miljøforankres. Videre fore
slåes det at det må arbeides videre med utviklingen av Barentsregionen og 
Østersjøsamarbeidet. Forslagsstillerne fastslår også at selv om arbeidsmar
kedspolitikken i hovedsak er et nasjonalt ansvar, så er det viktig å få gjen
nomslag for en mer effektiv sysselsettingsstrategi i hele det europeiske 
handelsområdet.

A  1038/e Medlemsforslag om endringer i de nordiske lønnsoppgjørssystemer

Dette medlemsforslaget er reist av den liberalistiske gruppen i Rådet. Det 
tar som utgangspunkt at en av hovedårsakene til strukturproblemene i 
nordisk næringsliv er et stivbeint og lite fleksibelt system for lønnsfastset
telse i Norden, hvor prisen på arbeidskraft ikke tilpasses endrede forhold 
på arbeidsmarkedet, men blir fastsatt hovedsaklig gjennom forhandlinger 
mellom arbeidsgiver- og arbeidstakerkarteller. En annen viktig faktor er i 
følge forslagsstillerne en uhensiktsmessig offentlig innblanding i lønns
fastsettelsen slik at ansvaret for konsekvensene av lønns- og arbeidsavta
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ler pulveriseres. En rekke problemer oppstår ved det som blir beskrevet 
som en "forhandlingsøkonomimodell" eller den "skandinaviske velferds- 
statsmodellen", som medfører at en stor del av private og offentlige ressur
ser blir styrt gjennom forhandlinger mellom interesseorganisasjoner.

Forslagsstillerne mener derfor det er en hovedoppgave å foreta end- 
ringer slik at beslutninger overføres fra forhandlingsbordet til markedet. Et 
lønnsoppgjør basert på en aktiv inntektspolitikk eller samfunnskontrakt 
styrt av politiske organer og de store organisasjoner i arbeidslivet gir ikke 
ønskede resultater og virker ikke bedre enn desentraliserte lønnsoppgjør. 
Utviklingen med stadig større sentralisering av makten til lønnsfastsettelse 
er sterkt urovekkende, og det statlige engasjementet fører til at folk opp
muntres til å vende seg til det politiske liv for å sikre sin velferd i stedet for 
å stole på egen økonomisk aktivitet.

I dette medlemsforslaget argumenteres det derfor for at det må innføres 
et system som medfører at de som inngår arbeids- og lønnsavtaler må 
være de samme som får merke konsekvensene av avtalene, altså arbeids
takere og arbeidsgivere i den enkelte bedrift. Man bør i Norden organisere 
desentraliserte forhandlingssystemer hvor avgjørelsene treffes i den en
kelte bedrift, den enkelte kommune og den enkelte offentlige etat på dist
riktsnivå. Systemet vil gi mulighet for å knytte lønnsveksten til produkti
vitetsutviklingen og også muliggjøre etterskuddsvise lønnsjusteringer.

Forslagsstillerne hevder at en fullstendig "frikonkurransemodell" på ar
beidsmarkedet automatisk vil sørge for at det ikke oppstår arbeidsledighet 
ettersom arbeidsmarkedet da til enhver tid vil være i balanse, basert på 
folks frivillige handlinger og frivillige valg, og prisen på arbeidskraft vil bli 
et resultat av arbeidsmarkedets etterspørsel.

A 1042/e Medlemsforslag om arbeid og verdiskapning

Dette medlemsforslaget er reist av den venstresosialistiske gruppe i Rådet. 
Forslagsstillerne fastslår som utgangspunkt at den nordiske velferdsstat 
har vært et godt grunnlag for en rettferdig fordeling og arbeid til alle, men 
at en liberalisert økonomi og et stadig friere marked verken har løst syssel
settings- eller miljøproblemene. Med forslaget ønsker man derfor å ta et 
oppgjør med tanken om at økonomisk vekst skal kunne øke sysselsetting
en. Bare ved å bruke økonomiske styringsredskaper kan man sikre full 
sysselsetting.

Vekst i sysselsettingen skal skapes blant annet ved en omfattende sats
ing på miljøtiltak innen energisektoren, renseteknologi og gjenbruk, og ved 
forbedring av nasjonal og nordisk kollektivtrafikk. Videre ønsker forslags
stillerne å skape arbeidsplasser ved offentlig satsing på helse- og omsorgs
arbeid. Statlige støtteordninger til små og mellomstore bedrifter, særlig de 
som satser på utvikling av miljøteknologi i produksjonsprosessen, må for
bedres. Dette vil være relativt beskjedne nettoutbetalinger, ettersom det vil 
skape arbeidsplasser og dermed redusere kontantoverføringer til de ar
beidsledige.
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Forslagsstillerne mener at det er viktig for å kunne øke sysselsettingen i 
Norden at de nasjonale styringsmidler i økonomien beholdes, og det tas 
derfor avstand fra en ytterligere EF-tilpasning. Det bør satses på å utvikle 
Norden til et hjemmemarked som vil være mindre konjunkturavhengig 
enn det europeiske. Rentepolitikken bør styres aktivt for å sikre et lavere 
rentenivå enn dagens tilstand, og forslagsstillerne avviser derfor ECU- 
tilknytningen og bindinger til tysk økonomi.

A  10461e Medlemsforslag om tiltak mot arbeidsledigheten

Dette medlemsforslaget er reist av den konservative gruppen i Rådet. 
Forslagsstillerne ser arbeidsledigheten som et svært alvorlig problem og 
mener at langtidsarbeidsledigheten og arbeidsledigheten blant ungdom er 
særlig alvorlig ettersom den kan utvikle en apati som angriper selve kjer
nen i de nordiske samfunnsmodeller.

For å komme fram til virkningsfulle tiltak for å skape økt sysselsetting 
er det nødvendig med en koordinert politikk for å skape vekst, ettersom de 
nordiske regjeringer er uten mulighet til å løse problemet helt og fullt på 
egen hånd i et stadig åpnere internasjonalt samfunn. I forslaget listes det 
derfor opp en rekke tiltak for å sikre vekst. Man vil ha en effektivt funge
rende EØS-avtale med økt konkurranse, bedre utnyttelse av ressurser og 
økt satsing på de nordiske lands komparative fortrinn for eksempel i miljø
teknologi, og man vil arbeide for at Finland, Norge og Sverige oppnår 
medlemskap i EF. Videre ønsker man å gi gunstigere rammevilkår gjen
nom skatter, avgifter og regler for små og mellomstore bedrifter. De offent
lige utgifter anbefales redusert og den offentlige sektor skal effektiviseres.

Forslagsstillerne anbefaler at forholdene legges til rette for en bedret 
tilgang av risikovillig kapital, at skattebelastningen ved eierskifter i bedrif
ter mildnes og at formuesbeskatningen fjernes. Forutsetningene for en fel
les nordisk børs bør utredes. Videre ønskes det større fleksibilitet på ar
beidsmarkedet blant annet ved en resultatorientert lønnsutvikling og en 
gradvis tilpasning av trygdeordningene slik at incentiver for å søke arbeid 
i stedet for arbeidsledighet økes. Det statlige regelverket i arbeidslivet må i 
følge forslaget forenkles med sikte på å lette presset på næringslivet.

Rentenivået på europeisk plan ønskes senket for kunne bidra til økte 
investeringer. Offentlige investeringer må ikke være inflasjonsdrivende, og 
det manes derfor til en viss forsiktighet når det gjelder offentlige investe
ringer i infrastrukturtiltak.

I forslaget tas det videre opp at det er behov for økt satsing på forsk
ning og utvikling.

Til slutt understreker forslagsstillerne at man må gjøre sitt ytterste for å 
bidra til bedring av internasjonal handel og internasjonale konjunkturer 
ved å få en verdensomfattende løsning i de pågående GATT-forhand- 
linger.
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Dette medlemsforslaget er reist av "Midtengruppen" i Nordisk Råd. Et av 
utgangspunktene for medlemsforslaget er at den europeiske utvikling mer 
enn før vil komme til å preges av sterke og vekstkraftige regioner i Europa, 
og at de enkelte nordiske lands økonomiske utvikling i stadig større ut
strekning blir avhengig av hvordan Norden som region utvikles. I forslaget 
stiller man seg derfor positivt til de planer som finansministrene har lagt 
for felles retningslinjer for grenseoverskridende infrastrukturinvesteringer. 
Deltakelse i alleuropeiske satsinger for å fremme vekst og sysselsetting 
anbefales i medlemsforslaget.

Forslagsstillerne mener EØS-avtalen skaper muligheter for økt samar
beid over grensene på bedriftsplan, og at denne muligheten aktivt må ut
nyttes av myndighetene. Forskning og utdannelse bør prioriteres og følges 
opp med konkrete offentlige innsatser både nasjonalt og nordisk. Videre 
bør man delta aktivt i de europeiske industriprogrammer samtidig som 
man definerer de spesifikt nordiske behov.

I forslaget tas det til orde for mer aktivt samarbeid om prosjektfinansie- 
ring for fjerne markeder av nordisk interesse, og en forbedring av tilgang
en på risikokapital for små og mellomstore bedrifter.

Det pekes på at det er behov for et nordisk samarbeid om næringslov
givning, ikke minst hva gjelder skattelovgivningen, selv når vi får EØS-av
talen på plass, og uavhengig av hvilke tilknytningsformer de enkelte nor
diske land får til EF utover dette.

I medlemsforslaget understrekes til slutt betydningen av at effektive 
nordiske institusjoner av betydning for næringslivet må få tilstrekkelige 
midler til å fortsette sin virksomhet. Dette er ofte institusjoner som krever 
relativt beskjedne bevilgninger, men de legger grunnen for et videre og in
tensivert samarbeid innen industri- og næringslivssektoren. Det kan derfor 
være behov for en gjennomgang av finansieringsformene for disse insti
tusjoner.

2. Fellespunkter for de anførte medlemsforslag

De fem forslagene er alle relativt brede opplegg for å komme med tiltak 
som kan redusere arbeidsledigheten og øke sysselsettingen i Norden. For
slagene inneholder, i varierende grad, en rekke enkeltforslag i tillegg til de 
mer prinsipielle retningslinjer for samfunnsutviklingen. Ettersom det er 
partipolitisk funderte utspill i et sentralt samfunnspolitisk tema er forsla
gene også relativt langt fra hverandre med hensyn til virkemidler og poli
tisk målformulering.

Disse ulikhetene til tross kan man likevel finne enkelte felles berørings
punkter for de fem forslagene:

Alle erkjenner at arbeidsledigheten er for stor, og at det er særlig be
kymringsfullt at man har store grupper av langtidsledige og en forholdsvis 
stor ungdomsarbeidsledighet.

A 10491e Medlemsforslag om næringslivssamarbeid i Norden
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Alle ønsker et smidig fungerende arbeidsmarkedssystem, men det er 
stor uenighet mellom forslagene med hensyn til hvordan dette best opp
nås.

Alle forslagene, unntatt forslaget fra liberalistisk gruppe, understreker 
behovet for innsats på forskning, utdanning, utviklingsarbeid, og miljø- og 
ressursforvaltning.

Den sosialdemokratiske og den venstresosialistiske gruppen betoner 
begge det offentliges ansvar og mulighet for å styre den økonomiske ut
vikling, og begge forslagene tar opp konkrete forslag til offentlige investe
ringer i Norden for å skape økt sysselsetting.

Det sosialdemokratiske, det konservative, og midtengruppens med
lemsforslag understreker alle betydningen av et økonomisk og politisk 
samarbeid utover Nordens yttergrenser, og alle understreker kraftig be
tydningen av å få til en effektivt fungerende EØS-avtale.

Den konservative og den liberalistiske gruppen er, i noe ulik grad, opp
tatt av at arbeids- og lønnsavtaler i stigende grad må utformes på bedrifts
planet.

Den sosialdemokratiske gruppens forslag inneholder et konkret ønske 
om en nordisk sysselsettingskommisjon.

Den liberalistiske gruppens forslag tar utelukkende for seg tiltak for å 
endre landenes lønns- og arbeidsavtalesystemer, men andre medlemsfor
slag fra gruppen (blant annet A 1040/e om etablering av ervervssoner i 
Norden) tar opp noen av de andre spørsmål som er reist av de andre grup
pene i de forslag som her behandles.

Den venstresosialistiske gruppens forslag tar avstand fra det som kalles 
en nordisk EF-tilpasning.

Den konservative gruppens forslag er sterkt opptatt av næringslivets 
indre og ytre rammevilkår, herunder skattepolitikken, og går eksplisitt inn 
for finsk, norsk og svensk EF-medlemskap.

3. Avgitte uttalelser

Forslagene har vært sendt for uttalelse til berørte myndigheter og organi
sasjoner i de nordiske land. Remisstiden utløp 15. mai 1993. Tilleggsutta
lelser om midtengruppens forslag er innkommet i august og september i 
år. De kommentarer som er fremkommet kan kort oppsummeres som føl
ger:

Nordiske uttalelser

Nordisk Ministerråd konstaterer at Ministerrådet (arbeidsministrene) i løpet 
av inneværende år har hatt møter med Rådets sosialutvalg og med ar
beidsmarkedets parter og at det hersker full enighet om at det for å løse 
arbeidsledigheten og de problemer som følger med den, trenges et sam
spill mellom arbeidsmarkedspolitikk og andre politiske områder. 
Arbeidsministrenes rapport til Rådets 42. sesjon inneholdt flere forslag til 
nordiske samarbeidsinitiativ vedrørende utdannelses- og arbeidsmarkeds-
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messige tiltak for ungdommer, og disse forslagene er nå i ferd med å bli 
virkeliggjort. Det er videre startet opp et nordisk samarbeidsprogram for 
etter- og videreutdannelse.

På finans- og økonomiområdet har embetsmannskomiteen for finans- 
spørsmål fått i oppdrag å identifisere konkrete prosjekt og undersøke fi- 
nansieringsspørsmål for de offentlige investeringer og infrastrukturin
vesteringer som ble lagt fram for finans- og økonomiministrene i februar 
1993.

Ministerrådet summerer sin redegjørelse opp med å nevne at det fort
satte utredningsarbeidet fokuserer på å identifisere større prosjekter av 
overgripende nordisk interesse, herunder slike som er av en videre euro
peisk interesse, en gjennomgang av nasjonale planer med hensyn på vo
lum, utvikling og sysselsettingseffekter, og finansiering av infrastrukturin
vesteringer, herunder NIBs rolle på nordisk plan samt mulighetene for 
samarbeid med den Europeiske Investeringsbanken (EIB).

Nordisk Räds sosialutvalg legger i likhet med arbeidsmarkedets parter 
vekt på at kollektivavtaler er en viktig normkilde innen arbeidsmarkedet, 
men er beredt til nøye å prøve arbeidsretten og avtalene på enkelte punk
ter ut fra et sysselsettingsperspektiv. Samtidig som de nordiske land kom
mer til å utgjøre en del av et felles europeisk arbeidsmarked, må det etter 
utvalgets mening være viktig at man trygger arbeidsrettslovgivningen og 
kollektivavtalene for å ivareta arbeidstakernes interesse.

Utvalget understreker ellers at tiltak mot ungdomsarbeidsledigheten 
må være et sentralt tema for de nordiske land og i nordisk samarbeid, og 
man viser i den anledning til at konkrete tiltak på dette området er under 
iverksettelse av Nordisk Ministerråd blant annet etter påtrykk fra sosialut- 
valget.

Utvalget peker også på det forhold at arbeidsledigheten innebærer et 
alvorlig folkehelseproblem både psykisk og fysisk.

Sosialutvalget anbefaler videre at forutsetninger for nyetablering av 
bedrifter blir en høyt prioritert oppgave i de nordiske samfunn.

Sosialutvalget mener tanken om å nedsette tidsbegrensede ad hoc- 
grupper for å komme med forslag til fellesnordiske tiltak for sysselset
tingsstimulans bør overveies. Egnede tema for slike arbeidsgrupper kan 
være eksempelvis arbeidsmarkedspolitiske tiltak, infrastrukturinveste
ringer, utvikling av alternative energiformer etc.

Nordisk Råds miljøutvalg kommenterer generelt de punkter i medlems
forslagene som berører miljøinnsatser og konstaterer at det etter utvalgets 
mening finnes muligheter for å gjennomføre en rekke meningsfulle og 
arbeidskraftsintensive prosjekt innen miljøsektoren. Også løsningen av 
store nordiske infrastrukturprogrammer og hjelpeinnsatser for energi- og 
kjemekraftsektoren i Nordens nærområder ansees å ha meget betydelige 
stimulanseffekter på det nordiske arbeidsmarkedet.

Nordens Faglige Samarbeidsorganisasjon (NFS) konstaterer med tilfredshet 
at Nordisk Råd behandler initiativ for å bedre sysselsettingen og bekjempe 
arbeidsledigheten, og man viser til sine egne initiativ i samme hensikt, 
blant annet ved de møter NFS hadde med statsministrene og med arbeids
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ministrene under Rådets 42. sesjon. På møtet med statsministrene fremla 
NFS (fem ganger fem) forslag til bedring av sysselsettingssituasjonen, og 
disse vedlegges uttalelsen til orientering.

Når det konkret gjelder de foreliggende medlemsforslagene meddeler 
NFS at de generelt gir sin tilslutning til det sosialdemokratiske medlems
forslaget og at de spesielt støtter tanken på en nordisk sysselsettingskom
misjon som bør sammensettes av representanter for regjeringene, parla- 
mentene, næringslivet og de faglige organisasjoner. Videre støtter man 
sterkt opp om hva som sies om behovet for utdannelse og høyning av 
arbeidstakernes kompetanse. Derfor mener NFS at man bør utvide mulig
hetene for permisjoner i utdartnelsesøyemed.

NFS anbefaler at den liberalistiske gruppes medlemsforslag avvises, i 
det man mener at forslaget gir et svært fortegnet bilde av arbeidsmarkedet. 
Man finner også at tanken om en omlegging av lønnssystemene ikke er en 
sak for politisk drøfting i Nordisk Råd, ettersom slike spørsmål etter orga
nisasjonens mening er og bør være regulert av arbeidsmarkedets parter.

NFS vil generelt si seg enig i det venstresosialistiske medlemsforslagets 
utgangspunkt om at den nordiske velferdsstat har vært et godt grunnlag 
for rettferdig fordeling og arbeid for alle, men man har vanskelig for å se 
hvordan de nordiske land skal kunne begrense de frie kapitalbevegelser 
som er en følge av øvrige internasjonale forpliktelser. NFS går også mot 
forslagets synspunkt om at redusert arbeidstid og overtidsbegrensning 
skal være et brukbart virkemiddel for å øke sysselsettingen.

Når det gjelder det konservative medlemsforslaget er NFS tilfreds med 
at man anbefaler en internasjonal innsats mot ledigheten og at man vil 
gjøre EØS til et effektivt samarbeidsorgan. Det siste forutsetter imidlertid 
etter N FS' mening blant annet at arbeidsmarkedets parter på en seriøs og 
konstruktiv måte tas med i iverksettelsen av avtalen, og man oppfordrer til 
at det må søkes en tilfredsstillende økonomisk løsning for en slik medvirk
ning.

NFS er heller ikke uenig i forslagets påpeking av at det må arbeides for 
et for næringslivet tilfredsstillende forhandlingsresultat for Finlands, 
Norges og Sveriges medlemskap i EF, men man mener det er av minst like 
stor betydning at det blir en løsning som sikrer en folkelig oppslutning om 
medlemsskap i EF.

Når det gjelder forslagets synspunkt på reduksjon av offentlige utgifter, 
finner NFS at dette ikke har noen forståelig relevans i et forslag om å øke 
sysselsettingen. Organisasjonen tar også sterkt avstand fra resonnementet 
omkring en endret trygdeordning for å skape incitamenter for å søke ar
beid. Avslutningsvis advarer man også mot forslag som kan anvendes som 
argument mot den forhandlingsmodell som er utviklet i de nordiske land.

Danske uttalelser

Økonomiministeriet gir meget kortfattede kommentarer til de enkelte for
slag, i det man sier at det sosialdemokratiske forslag er i god overensstem
melse med den nåværende danske regjerings politikk, det liberalistiske
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forslaget om lønnsoppgjørssystemene anser man at ligger utenfor det om
råde som bør behandles i Nordisk Råd, det venstresosialistiske forslaget 
om å trekke valutaen (den danske krone) ut av EMS er ikke akseptabelt, 
mens de konservative forslagene ansees å bli godt ivaretatt ved regjering
ens politikk.

Økonomiministeriet kommenterer midtengruppens forslag med å no
tere at næringspolitikk i følge statsministrenes vedtatte planer skal priori
teres i nordisk samarbeid og at et kontinuerlig samarbeid om dette skal fo
regå i Ministerråd og embetsmannskomite. Videre er det nordiske drøf- 
tinger i gang om forsknings- og utviklingssamarbeidet, om en samordning 
av eksportfremmearbeidet og for en bedret risikokapitaltilgang. Lovgiv- 
ningssamarbeidet skal også drives videre.

Landsorganisationen i Danmark (LO) finner det sosialdemokratiske med
lemsforslaget godt og fremtidsrettet, og påpeker at de enkelte land med al
le midler må forsøke å bekjempe ledigheten. Denne innsats gjøres langt let
tere og betydelig mer effektivt når de europeiske land - herunder de nor
diske land - koordinerer sin innsats. LO støtter også de mer konkrete en
kelttiltak i dette medlemsforslaget.

LO tar kraftig avstand fra den liberalistiske gruppes medlemsforslag, 
som man mener er preget av dyp uvitenhet om arbeidsmarkedet og lønns
systemet. Det henvises spesielt til forholdene i Danmark hvor det såkalte 
'’minimallønnssystem'' gjør at forhandlingene vesentlig foregår i den en
kelte bedrift.

Når det gjelder det venstresosialistiske forslaget vil LO si seg enig i at 
en sterk offentlig sektor er en forutsetning for et velfungerende samfunn, 
men man må også erkjenne at den offentlige sektor ikke kan vokse utover 
det samfunnsmessige spillerom og befolkningenes villighet til å finansiere 
den offentlige sektor.

LO tar avstand fra dette forslags synspunkt om å begrense den frie ka
pitalbevegelse som er et ledd i det indre marked i EF, eller forslaget om å 
droppe den danske valutas ECU-binding.

LO tar generelt avstand fra det konservative medlemsforslaget, som et
ter organisasjonens mening inneholder en rekke elementer og anbefalinger 
som er uakseptable, særlig om skattepolitikk, de offentlige utgifter, og for
holdene på arbeidsmarkedet.

Akademikernes Centralorganisation viser i hovedtrekk til uttalelsen fra 
NFS, men kommenterer i tillegg forslaget om endring av de nordiske 
lønnsforhandlingssystemer, og mener dette er forfeilet. I stedet for å an
gripe den solidariske lønnspolitikk som med fremgang har vært benyttet i 
Danmark, bør man sette kreftene inn på å utforme det mest hensiktsmessi
ge skattesystem. AC mener også at det med det danske system ikke er eks
empler på sektorer som holdes kunstig ved live ved hjelp av statlig inn
blanding i lønnsforhandlingene, og at det innen offentlig sektor ikke fore
kommer uønsket lønnsglidning.
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Industrins och arbetsgivarnas centralförbund konstaterer at arbeidsledigheten 
ikke kan motvirkes med enkelttiltak, men med samordnede tiltak innen en 
rekke områder som penge- og finanspolitikk og arbeidsmarkedspolitikk, 
og at tiltakene mest effektivt må iverksettes på nasjonalt nivå, men i sam
me retning for alle land i Norden og Europa.

Forbundet har for sin del advisert en rekke synspunkter på finsk øko
nomisk politikk, og nevner bl.a. at den offentlige gjeldssituasjon må stabili
seres og deretter minskes, at rammebetingelsene for industrien må forbed
res, at rentenivået må senkes, at skatteordninger må omlegges for å stimu
lere til investeringer, at den sosiale del av lønnskostnadene må minskes, at 
det må bli lettere å ansette ungdom i arbeid, og at tilgangen til rimeligere 
energi innen industrien må sikres.

Forbundet anser midtengruppens forslag om gjøre næringspolitikk til et 
sentralt nordisk samarbeidstema som positivt, særlig dersom alle nordiske 
land utenom Island blir EF-medlemmer. En felles strategi for utvikling av 
næringslivssamarbeidet kan imidlertid etter forbundets mening være van
skelig å avstedkomme blant annet fordi det er så store strukturforskjeller 
mellom de nordiske land.

Forbundet anser at forslagene om større infrastrukturinvesteringer i 
Norden og i dets nærområde er spesielt viktige for finsk næringsliv. Videre 
anbefales en koordinering av bl.a. eksportfremmende virksomhet, og at en 
bedret tilgang på risikokapital er viktig. Når det gjelder satsing på å ut
bygge de nordiske institusjoner er Forbundet noe avventende særlig hvis 
man med det mener felles (styrende) forskningsinstitutter. Denne virksom
heten bør styres av næringslivet selv.

FFC:s distriktskontor på Åland og FOA-Å  støtter i sin felles uttalelse for
slaget om å tilsette en nordisk sysselsettingskommisjon. De konstaterer 
også at selv om enkelttiltak for å skape arbeidsplasser må besluttes og 
gjennomføres nasjonalt, så er det viktig med en nordisk samordning av 
virkemidlene.

FFC og FOA-Å konkluderer ellers med at også i framtiden bør avtale
forhandlinger være et internt spørsmål for arbeidsmarkedets parter.

AKAVA-Åland finner det positivt at medlemsforslag om sysselsettings
situasjonen i Norden er reist i Nordisk Råd, men ønsker ikke å avgi utta
lelse om de enkelte forslag.

Ålands tekniska funktionärsorganisationers centralförbund Å TFC r f .  anser 
det på høy tid at disse spørsmål nå tas opp til debatt i Nordisk Råd og støt
ter derfor initiativene som sådanne.

TOC:s tjänstemannaorganisationer på Åland meddeler at de ikke ønsker å 
uttale seg om forslagene.

Når det gjelder midtengruppens forslag (A 1049/e) støttes dette i meget 
kortfattede og nesten likelydende uttalelser fra AKAVA-Åland, Ålands tek
niska funktionärsorganisationers centralförbund, TOC-Åland, og Ålands arbets
givareförening r .f

Finske uttalelser
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De samvirkende Fagforbund i Island (ASI) og Stats- og Kommunaltjenestemen- 
nenes Forbund (BSRB) har avgitt en uttalelse om de fire medlemsforslagene 
som stort sett er helt i tråd med den uttalelse som NFS har gitt (se ovenfor).

Norske uttalelser

Kommunal- og arbeidsdepartementet viser når det gjelder forslaget om å ned
sette en nordisk sysselsettingskommisjon til de omfattende utredninger 
som er gjort for eksempel i Norge ("sysselsettingskommisjonen") og i Sve
rige ("Lindbäck- kommisjonen"), i enkelte prosjekter finansiert over den 
nordiske handlingsplanen, og til den OECD-studien som fikk en foreløpig 
drøfting på et ministerrådsmøte i OECD i juni i år, og som skal endelig 
fremlegges våren 1994, og til det omfattende utredningsarbeid som er i 
gang i EF-regi. På denne bakgrunn finner den norske regjeringen ikke å 
kunne gi tilslutning til forslaget om en nordisk sysselsettingskommisjon 
med et såvidt bredt mandat som foreslått. Departementet uttaler derimot 
at "det kan være aktuelt å arrangere et nordisk møte/konferanse om sys
selsettingsproblemene i Norden. Finansdepartementet og Kommunal- og 
arbeidsdepartementet kan evt. delta fra Norges side i organiseringen av et 
slikt møte. På et slikt møte vil en også kunne ta opp oppfølgingen av Stats
ministerens sysselsettingsinitiativ i EF/EFTA-sammenheng."

Kommunal- og arbeidsdepartementet sier i sine kommentarer til det 
konservative medlemsforslaget at man samlet sett ikke kan støtte dette, 
ettersom man ser det som en samling av sektorforslag som dels er under 
løsning av den nåværende regjering, og dels er "særstandpunkter" som er 
avvist i Stortinget, eller som gjelder for områder hvor det ikke er tradisjon 
for koordinering av politikken mellom de nordiske landene.

Departementet kommenterer spesielt noen punkter i midtengruppens 
forslag og finner at for eksempel den nisjesatsing som Nordisk Industri
fond har lagt opp til i sin strategiplan for 1993-95 er en riktig utvikling.
Man vil videre fra regjeringenes side arbeide aktivt for samordne nordiske 
infrastruktursatsinger for å knytte Norden bedre sammen med resten av 
Europa, og for lette transport og kommunikasjon innen Norden.

Departementet nevner til slutt at Ministerrådet har gitt klare signaler 
om at man ønsker å bedre tilgangen på risikokapital for småbedrifter.

Finansdepartementet kommenterer spesielt noen punkter i det venstreso- 
sialistiske forslaget og understreker at den norske regjeringen er positivt 
innstilt til å utvikle selvbærende arbeidsplasser i miljøsektoren og innen 
offentlig sektor. Når det gjelder valutakurssamarbeidet er det etter regje
ringens mening det beste for Norge også i fremtiden å følge en form for 
fastkurssystem, og at dette fortrinnsvis bør skje innenfor rammen av et 
samarbeid med andre land.

Når det gjelder forslaget om å innføre nordiske begrensninger av kapi
talbevegelser mener Finansdepartementet at ensidige norske eller nordiske

Islandske uttalelser
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reguleringer først og fremst vil påføre næringslivet kostnader, samtidig 
som det kan presse fram et høyere rentenivå.

I uttalelsen fra Finansdepartementet heter det til slutt at den norske re
gjeringen er enig i at det er et mål å redusere bruken av overtid i den grad 
dette vil føre til at flere kommer i arbeid, men man finner ikke at forslaget i 
dets nåværende form er formulert slik at man kan støtte det.

Administrasjonsdepartementet kommenterer utelukkende det liberalistis
ke medlemsforslaget (A 1038/e) og noterer som utgangspunkt at det eksis
terende lønnsdannelsessystemet med frie forhandlinger mellom arbeidsta
ker og arbeidsgiver er en viktig del av det demokratiske system. Lønns
dannelsen skal sikre en effektiv fordeling av ressursene og en rimelig inn
tektsfordeling. Departementet redegjør kort for det forhandlingssystem 
som er i bruk i Norge i dag, og som man mener fungerer relativt godt og 
tar rimelig hensyn til lokal forhandlingsrett i det private næringsliv. Sys
temet er også foreslått opprettholdt i de konklusjoner som "Sysselsettings
utvalget" fastsetter i sin utredning i 1992.

Administrasjonsdepartementet finner at en del av medlemsforslagets 
begrunnelse er en feiltolkning av fakta. Særlig gjelder det henvisningen til 
det norske LOS-prosjektet hvor forslagsstillerne har sitert problemstillinger 
som skulle undersøkes, men som ikke ble fastslått som konklusjoner.

Svenske uttalelser

Svenska arbetsgivareföreningen (SAF) mener at også som medlemmer av 
EFTA eller EF bør de nordiske land kunne utnytte mulighetene for fri be
vegelse av personer og kapital, og ikke minst bør nordisk utdannelse og 
forskning prioriteres. SAF er derimot skeptisk til å legge opp en strategi for 
det nordiske næringslivssamarbeidet med det formål å identifisere de om
råder hvor nordisk samarbeid bidrar til bedret konkurransekraft, og man 
er derfor ikke overbevist om at de eksisterende nordiske institusjoner med 
dette formål skal utvikles og styrkes.

Industriförbundet mener at det nordiske samarbeidet innen rammen av 
EFTA og EØS fungerer meget bra og at det ikke er grunn til å legge opp til 
ytterligere ambisiøse samarbeidsprosjekter for å styrke næringslivssamar
beidet i Norden. Dette er etter forbundets mening ressurssløsing i forhold 
til de viktige nordiske samarbeidsoppgaver man har i EØS-sammenheng.

N U TEK  er positivt innstilt til et utvidet nordisk samarbeid om nærings
politikk, men er usikker på hvilke gevinster det vil gi ettersom forskjellene 
i næringslivsstruktur er så store i Norden. Et nordisk næringspolitisk sam
arbeid bør etter NUTEKs mening innledes med å identifisere aktuelle om
råder og metoder, og med en kontinuerlig analyse av utviklingen ut fra til
vekst-, bransje- og regional struktur. En slik analyse kunne tenkes utført 
ved et organisert samarbeid mellom myndigheter i de nordiske land, eller 
av et nordisk strukturpolitisk institutt.
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Økonomisk utvalg konstaterer at de forslag som her foreligger til behand
ling gjelder et meget omfattende problemkompleks, og at alle forslagene 
sterkt understreker, med varierende språkbruk, viktigheten av at man 
søker å øke sysselsettingen/minske arbeidsledigheten. Det er også enighet 
mellom forslagsstillerne om at problemet med de langtidsledige og ung- 
domsarbeidsledigheten er spesielt bekymringsfullt ettersom det kan gi 
grobunn for andre sosiale og politiske bivirkninger som går langt utover 
selve arbeidsledighetssituasjonen for den enkelte.

Utvalget kan konstatere at alle forslagene søker å angi løsningsmodeller 
på nordisk plan for de spørsmål som er forbundet med den vanskelige ar
beidsmarkedssituasjonen i de enkelte land, men at løsningene som skisse
res er bundet til ulike politiske og ideologiske grunnsyn. Dette gjenspeiles 
også tydelig i de uttalelser som er innkommet til forslagene.

Økonomisk utvalg finner det derfor vanskelig å forsøke en samlet og 
enhetlig anbefaling om tiltak på grunnlag av disse forslagene. Utvalget vil 
imidlertid trekke frem en del punkter som man kan samle seg om ut fra de 
foreliggende forslag.

Utvalget vil generelt fastslå at på nordisk plan er arbeidet med å få ned 
arbeidsledigheten og skape varige nye arbeidsplasser den oppgave som 
må gis høyeste prioritet fra sentrale og lokale myndigheters side. Både for 
den enkelte og for samfunnet som helhet er konsekvensene av den høye 
arbeidsledigheten så alvorlige at de på lengre sikt vil kunne utgjøre en ikke 
uvesentlig trussel mot selve samfunnsstrukturen og det politiske samhol
det.

Den alvorlige krisen på arbeidsmarkedet som de fleste nordiske og 
vesteuropeiske land nå er inne i, er etter utvalgets mening for en stor del 
en strukturelt betinget krise. Studier foretatt blant annet av OECD viser at 
størstedelen av arbeidsledigheten ikke skyldes en økning i den kortsiktige 
arbeidsledigheten som følger av en normal konjunkturnedgang.

Kortsiktige stimuleringstiltak har derfor i beste fall bare en begrenset 
virkning for å få ned de altfor høye arbeidsledighetstallene i våre land. I 
stedet må samfunnsøkonomien utformes med tanke på å skape ny vekst i 
nye, fremtidsrettede produksjonssektorer, legge forholdene til rette for å 
stimulere nydannelser av bedrifter, og utarbeide planer for løsning av 
andre samfunnsoppgaver (miljø, omsorg, undervisning, tjenester etc.) enn 
dem som samfunnet løser i fellesskap i dag.

Utvalget konstaterer at denne omstillingen av samfunnsøkonomien i 
mange tilfeller vil innebære en ganske dyptgående mental omstilling til ar
beidsmarkedet og til enkeltsektorer i arbeidslivet. Det kan bety at man må 
se fordomsfritt på den tilvante måten å organisere arbeidsmarkedet på, og 
at man også må vurdere kostnadselastisiteten i enkeltbedrifter på en noe 
mer smidig måte enn de nåværende systemer tillater. Dette må imidlertid 
skje på en gradvis måte slik at det ikke får uakseptable sosiale virkninger 
for enkeltpersoner og spesielt utsatte samfunnsgrupper.

4. Utvalgets synspunkter
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Utvalget vil i likhet med Rådets sosialutvalg og arbeidsmarkedets par
ter feste oppmerksomhet ved betydningen av kollektivavtaler innen ar
beidsmarkedet. Men man skal være beredt til nøye å prøve arbeidsretten 
og avtalene på enkelte punkter ut fra et sysselsettingsperspektiv.

Hovedansvaret for å stimulere økonomien og legge grunnlag for å 
skape nye arbeidsplasser vil måtte påhvile de enkelte lands regjeringer.
Det er imidlertid ønskelig at de nordiske regjeringer holder nær kontakt 
seg i mellom for å samordne sine innsatser slik at nasjonale tiltak ikke 
motvirker hverandre eller fører til et skjevt konkurranseforhold mellom 
landene. Når det forberedes tiltak som direkte eller indirekte påvirker lan
denes investeringsklima, bør det innen Nordisk Ministerråd skje en for
håndsinformasjon og en drøfting av hvordan dette vil påvirke investe
ringsklimaet og dermed sysselsettingen i de øvrige nordiske land. Lande
nes regjeringer bør ut fra denne drøftingen eventuelt tilpasse sine påtenkte 
beslutninger slik at de får den best mulige effekt samlet sett.

Regjeringene må etter utvalgets mening drøfte stimuleringstiltak for 
økonomien, både de langsiktige og de mer kortsiktige, i lys av tilsvarende 
drøftinger i og med EF. Det bør være naturlig at regjeringene så snart som 
mulig etter EØS-avtalens ikrafttreden bringer sysselsettingssituasjonen 
opp som et topprioritert tema på dagsorden i EØS-Rådet og i dets under- 
organer.

Utvalget har i den forbindelse med tilfredshet notert at parlamentarike
re fra både EFTA- og EF-siden i sitt forberedende møte i Bergen i sommer 
gav uttrykk for at arbeidsmarkedsspørsmål bør få topprioritet også i den 
felles parlamentarikerforsamling som skal møtes i henhold til EØS-avtalen.

De nordiske land bør etter utvalgets mening vurdere på hvilken måte 
og i hvor stor utstrekning man kan oppmuntre industrien til å utvikle et 
lærlingesystem etter mønster av det som det er tradisjon for i for eksempel 
visse kontinentale europeiske stater. Ministerrådet bør påta seg å gjennom
føre en analyse av hvilke forutsetninger som må finnes for at dette syste
met kan fungere i Norden som et tilbud for å skaffe flere ungdommer den 
første inngangsbilletten til arbeidsmarkedet. Dette må imidlertid skje med 
basis i den yrkes- og videreutdanningspolitikk som de enkelte nordiske 
land har utviklet gjennom de senere år.

Utvalget vil videre understreke at Ministerrådet innen rammen for kul
tur- og undervisningssamarbeidet bør gjennomføre tiltak for å bidra til at 
landene har omskolerings- og etterutdanningstilbud som imøtekommer 
fremtidens krav til raskere og mer frekvente yrkesvekslinger. For enkelte 
mer spesialiserte yrkeskategorier, eller for enkelte grenseområder kan det 
også være tale om å utforme disse tilbudene på nordisk basis.

Økonomisk utvalg konstaterer at de nordiske budsjetter ikke er av en 
størrelsesorden som i seg selv kan bidra til stimuleringstiltak i nordisk 
økonomi, men man vil anbefale at de nødvendige midler blir avsatt for 
fortsatt samordning og informasjonsutveksling mellom landene om syssel
settings- og investeringspolitikk. Nordiske midler bør også finnes for en 
aktiv oppfølging overfor andre organisasjoner for å drøfte felleseuropeiske 
initiativ og tiltak.
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Det arbeid som er i gang med et antall større infrastrukturprosjekter 
særlig innen vei- og jernbanesektoren i Norden er verdifullt både ved det 
at de på kort sikt skaper aktivitet og dermed nye arbeidsplasser og ved at 
de bedrer næringslivets basis for videre ekspansjon. Regjeringene må der
for påse at det finnes midler til disse prosjekter. Dette må tilgodeses ved at 
man eventuelt supplerer de nasjonale bevilgninger til disse prosjekter med 
fellesbevilgninger eller ved samfunnsøkonomisk velfundert lånefinansie
ring. Nordisk Investeringsbank bør vurderes som en aktiv finansierings
operatør for slike prosjekter. Utvalget vil imidlertid understreke at en slik 
aktiv utnyttelse av Nordisk Investeringsbank fra Ministerrådets side ikke 
må innebære en svekkelse av bankens stramme krav til lønnsomhets- og 
sikkerhetsvurderinger for sin virksomhet.

Utvalget vil peke på at man må og kan støtte nyutvikling og nyetable
ring i Norden på ulike måter, og at for eksempel virksomheten som gene
reres av Nordisk Industrifond bør inngå som et ledd i et slikt arbeid. Det er 
derfor av betydning at denne institusjonen også i de kommende budsjetter 
får tilført midler som gjør at den kan løse de oppgaver den er tiltenkt.
Dette har utvalget understreket sterkt i sin behandling av de årlige budsjet
ter for Nordisk Ministerråd.

Utvalget vil anbefale at det biir et operativt samarbeid mellom NIB og 
den Europeiske Investeringsbank for løsning av større investeringsprosjek
ter i Norden. Aktuelle prosjekter for en samfinansiering mellom disse to 
institusjoner bør ikke bare være de som berører infrastrukturen i de sentra
le nordiske områder, men også utviklingen på Nordkalotten/Barentsom- 
rådet og i Nordens øvrige nærområder. Utvalget mener at Ministerrådet 
bør utarbeide offensive planer for finansiering av tiltak for å bedre kom
munikasjonene til Kolahalvøya, for å medvirke til utvikling av supple
rende energikilder for dette området og for en miljøopprydding i de russis
ke industri- og gruveområder som ligger opp til Nordens grenser. Slike 
planer bør utarbeides og iverksettes i løpet av meget kort tid. Investeringer 
i dette området vil ha ikke bare betydelige positive sysselsettingskonse
kvenser for våre nordområder, men de vil også gi øvrig nordisk industri 
nye markeder for miljø- og energiteknologi. I tillegg kommer at man bidrar 
til løsning av de akutte miljøtrusler som finnes i dette området.

Økonomisk utvalg vil peke på at utbyggings- og miljøtiltak bør få en 
fremskutt plass i de nordiske lands økonomiske og industrielle politikk. 
Tiltak for å redusere skadelige utslipp til luft og vann, tiltak for energiøko
nomisering både i offentlige bygninger, i industrien og i private hushold
ninger bør stimuleres ikke bare fordi de har klare miljømessige gevinster, 
men også fordi de i mange tilfeller har en positiv sysselsettingseffekt på 
kort og lang sikt.

Det bør på nordisk plan avsettes ressurser for FOU-virksomhet om
kring utvikling av vedvarende og fornybare energiformer og for en effek
tivisering og forbedring av eksisterende energisystemer.

Ministerrådet må ha et særlig ansvar for å stimulere utviklingen av in
dustriprosjekter som gjelder utvikling av miljøteknologiske produkter. Be
drifter som enten utvikler gode produkter sett fra et miljømessig syns-
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punkt, eller som tar i bruk spesielt miljøvennlig teknikk i den interne pro
duksjonsprosessen bør støttes ved avgiftsfritak og/eller omstillingstil
skudd. En slik industristøtte er ikke i strid med landenes handelspolitiske 
forpliktelser, men det vil være ønskelig at man søker en nordisk samord
ning av disse tiltak.

Utvalget mener at Ministerrådet bør bidra til at næringslivet i Norden 
har tilfredsstillende muligheter for å utnytte tilgjengelig risikovillig kapital 
for investering i virksomhet som skaper nye arbeidsplasser. Særlig bør 
man være oppmerksom på hvilke spesielle forhold som kan gjelde for de 
små og mellomstore bedriftene i denne sammenheng.

Utvalgets flertall (alle unntatt John Dale og Hjörleifur Guttormsson) 
mener også det er viktig at EØS-avtalens bestemmelser om frie kapitalbe
vegelser mellom de nordiske land og mellom alle EØS-land blir virkelighet 
så snart som mulig, og at det må være opp til EØS-organene selv og de 
nasjonale myndigheter å utforme de nærmere retningslinjer på en måte 
som gjør at man unngår eventuelle skadevirkninger for enkeltland og en
keltsektorer. Det må derfor være i de nordiske lands interesse å bidra til at 
fellesorganene i EØS fungerer med styrke for å påse at like konkurranse
regler etterleves.

Utvalget vil i denne forbindelse understreke betydningen av at de nor
diske parlamenter arbeider for en aktiv parlamentarisk deltakelse i EØS- 
samarbeidet. Videre bør regjeringene medvirke til at arbeidsmarkedets 
parter og næringslivets organisasjoner i Norden blir tatt med i de drøf- 
tinger i EØS som særlig gjelder sysselsettings- og industripolitikken.

Utvalget vil understreke betydningen av at de nordiske lands regje- 
ringer aktivt medvirker til at de pågående GATT-forhandlinger fører til et 
positivt resultat.

Økonomisk utvalg har vurdert forslaget om en særlig nordisk sysselset
tingskommisjon. Utvalget mener at det er viktig med et forum hvor alle be
rørte parter kan drøfte mulige tiltak for en samordning av initiativ for økt 
sysselsetting, men man vil advare mot at det skapes nye, permanente in
stitusjoner uten klart definerte oppgaver og/eller ansvar. Utvalget vil også 
påpeke at det allerede er en rekke fora ikke minst i tilknytning til Nordisk 
Råd og Nordisk Ministerråd hvor disse spørsmål jevnlig bringes opp. Sær
lig vil man her kunne ha den beste nytte av en løpende informasjonsut
veksling gjennom Ministerrådets embetsmarvnskomite for arbeidsmarkeds- 
og arbeidsmiljøpolitikk og økonomisk utvalg vil oppfordre Ministerrådet 
til å aktivere den samarbeidsmulighet som forutsettes i art. 8, 9 og 10 i den 
nordiske arbeidsmarkedsavtalen av 1982. Det henvises særlig til art. 9, 
avsn. a og b hvor det om arbeidsmarkedsutvalgets oppgaver heter:

a. "att följa utvecklingen på arbetsmarknaden i de nordiska ländema 
och överlägga om arbetsmarknadspolitiska åtgärder och andra åtgär
der för att trygga den fulla sysselsättningen,

b. att lägga fram förslag till åtgärder av gemensamt intresse för arbets
marknaden i de nordiska ländema".
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Videre henvises til art. 10 om at

"Nordiska ministerrådet (arbetsministrarna) skall regelbundet samråda
med arbetsmarknadens parter om frågor rörande arbetsmarknad och
sysselsättning i Norden."

Økonomisk utvalg vil sterkt understreke at drøftingen av tiltak mot ar
beidsledigheten og nye initiativ for å skape økt sysselsetting skal føres på 
mange og ulike nivåer. For egen del har utvalget tatt initiativ til at det i 
Nordisk Råds regi 11.-12. april 1994 skal holdes en bred nordisk sysselset- 
tingskonferanse med deltakelse av ministre, parlamentarikere, represen
tanter for arbeidsmarkedets parter, og forskere innen ulike områder.

I tillegg til de fellessynspunkter som utvalget med dette legger til grunn 
for sin innstilling om de foreliggende medlemsforslag, har enkelte parti
fraksjoner i utvalget på noen punkter valgt å legge fram sine særstand
punkter i form av særlige uttalelser og reservasjoner.

Oppsummeringsvis vil økonomisk utvalg på bakgrunn av de forelig
gende medlemsforslag og under henvisning til ovenstående, uten å ta 
stilling til de enkelte forslag, mene at man i en nordisk plan for økt syssel
setting blant annet bør vurdere konkrete forslag om

- å koordinere sysselsettingstiltak i de enkelte land og ved forhånds
konsultasjon søke å hindre konkurransevridning mellom landene,

- å benytte de nordiske budsjetter for å bedre informasjonsutvekslingen 
og samordningen mellom de nordiske arbeidsmarkedsmyndigheter,

- å bringe sysselsettingspolitikken opp som den høyest prioriterte opp
gaven innen EØS-organene,

- å medvirke til at det parlamentariske innslaget og innslaget fra ar
beidsmarkedets parter i EØS blir så effektivt som mulig fra avtalens ikraft
treden,

- å sikre at EØS-områdets regler om frie kapitalbevegelser og fri kon
kurranse blir overvåket på en betryggende måte av EØS-organene,

- å medvirke til at de pågående GATT-forhandlinger om verdenshande
len fører til et positivt resultat,

- å sikre Nordisk Industrifond midler som gjør at fondet kan bidra til 
nyskapning og nyetablering i nordisk næringsliv,

- å benytte Nordisk Investeringsbank som en aktiv finansieringskilde 
for større internordiske utbyggingsprosjekter,

- å identifisere og iverksette prosjekter innen kommunikasjonsutbyg
ging, energiutbygging og miljøverntiltak på Nordkalotten/Kolahalvøya og 
i Nordens øvrige nærområder, og herunder utvirke at NIB og Den Europe
iske Investeringsbank blir sentrale deltakere for å finansiere slike prosjek
ter,

- å vurdere utbyggingstiltak og investeringstilskudd under hensynta
gen til at miljøbelastningen skal være så begrenset som mulig og at man 
legger vekt også på sysselsettingseffekten ved slike miljøhensyn,

- å bidra til at landene utformer sitt skolesystem på en fleksibel og funk
sjonell måte for å ivareta det fremtidige arbeidsmarkeds behov, og ved 
hjelp av det nordiske undervisningssamarbeidet bidra til at landene har
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omskolerings- og etterutdanningstilbud som imøtekommer fremtidens 
krav til raskere og mer frekvente yrkesvekslinger,

- å vurdere hvordan man med basis i den yrkes- og videreutdannings- 
politikk som er etablert, kan utforme et utdannelsessystem for unge ar
beidstakere i Norden,

- å sikre tilfredsstillende mulighet for næringslivet til å utnytte til
gjengelig risikovillig kapital til investeringer i nye arbeidsplasser.

5. Utvalgets konklusjon

Økonomisk utvalg vil med bakgrunn i de foreliggende medlemsforslag og 
med henvisning til ovenstående innstille at

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

innen 1. mars 1994 å legge fram forslag til tiltak som på nordisk plan 
kan bidra til økt sysselsetting.

Mariehamn, 8. november 1993

A rne Andersson (m)
Børge Bakholt (S)
John Dale (Sp)
Kaci Kullmann Five (H)
Jan Fransson (s)
Lars P. Gammelgaard (KF) Formann

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 
Satu Hassi (Vihr.)
Thorbjørn Jagland (A) 
Anders Mølgaard (V)
Håkan Nordman (SFP)
Erkki Tuomioja (SDP)

Særlig uttalelse fra utvalgsmedlem John Dale:

En realistisk sysselsettingspolitikk forutsetter at regjeringene i de enkelte 
land har tilstrekkelige styringsmuligheter i et samspill med markedsøko
nomien. Disse muligheter er sterkt redusert ved inngåelsen av EØS-avta- 
len. Iverksettelsen av Romatraktatens prinsipper om fri flyt av varer, tje
nester, arbeidskraft og kapital har skapt endrede forhold for utøvelse av 
folkevalgt innflytelse på utviklingen.

Gjennomførelsen av EØS-avtalen vil medføre økt konkurranse mellom 
nasjoner og regioner om kapitalen. I den norske FAFO-rapporten nr. 138, 
"Kampen om kapitalen", skisseres følgende perspektiv: For å sikre og tryg
ge sysselsettingen står nasjonale myndigheter under et konstant press for å 
etablere gunstige rammebetingelser for næringslivet. Nasjonene konkur
rerer om å tiltrekke seg investeringer med tanke på verdiskaping og syssel
setting. FAFO-rapporten konkluderer på følgende måte:

"Dersom denne konkurransen får utvikle seg fritt, kan den svekke fi
nansieringsgrunnlaget for viktige nasjonale fellesoppgaver knyttet til vel
ferd, utdanning og infrastruktur. I en slik negativ spiral, som oftest beteg
nes som 'skattedumping', er det ingen vinnere. Konsekvensene er en kon
kurranse med vekt på å redusere kostnader og oppnå gunstigst mulige
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rammevilkår. Konkurranse på kvalitet, kompetanse, organisering og pro
duktutvikling får dårlige betingelser."

Samspillet mellom næringslivet og det offentlige må ligge til grunn for 
en aktiv sysselsettingspolitikk. "Fri-flyt-politikken" kan føre til at offentlig 
økonomi settes under et sterkt press. Samtidig styrker den de flernasjonale 
selskapers forhandlingsposisjon. Ved at samspillet mellom offentlig og 
privat sektor endrer karakter, svekkes også utviklingsmulighetene for de 
små og mellomstore bedriftene. Det er fremfor alt disse som kan stå for 
vekst i sysselsettingen i årene som kommer. Et utfall av GATT-forhand- 
lingene som ikke i tilstrekkelig grad tar hensyn til nasjonale, naturgitte for
hold, vil også bidra til en utvikling i samme retning. Derfor er det nødven
dig at regjeringene igjen skaffer seg styringsmuligheter.

De nordiske regjeringer bør således snarest mulig ta initiativ til at det 
fortrinnsvis på internasjonal basis utarbeides et regelverk for styring og 
kontroll av kapitalbevegelser over landegrensene, slik at nasjonale myn
digheter igjen får råderett over rente- og investeringspolitikken, som ledd i 
en sysselsettingsstrategi.

Sæ rlig uttalelse fra utvalgsmedlemmene Satu Hassi og Håkan Nordman-.

Det är inte möjligt att upprätthålla sysselsättningen bara genom kontinuer
lig ekonomisk tillväxt med hjälp av teknologi och automatisering. Det är 
nödvändigt att omstrukturera beskattningen genom att sänka beskatt
ningen av arbete och genom att höja andra slag av skatter i motsvarande 
mån för att förbättra det mänskliga arbetets konkurrenskraft som produk
tionsfaktor.

Særlige uttalelser fra medlemmen fra venstresosialistisk gruppe, Hjörleifur 
Guttormsson:

Trafikkområdet:
I stedet for alminnelig vektlegging på større infrastrukturprosjekter, bør 
den framtidige innsats rettes inn på å skape nye arbeidsplasser ved satsing 
på kollektivtrafikken i Norden og Nordens nærområder.

Frie kapitalbevegelser:
Medlemmen er uenig i synspunktene om viktigheten av at EØS-avtalens 
bestemmelser om frie kapitalbevegelser mellom de nordiske land og alle 
EØS-land blir virkelighet så snart som mulig.
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Reservasjon:

Medlemmet fra venstresosialistisk gruppe, Hjörleifur Guttormsson, fram
fører følgende tilleggsforslag til den foreslåtte rekommandasjonstekst:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

- å legge til rette for styrking av offentlig sektor, spesielt innen helse og 
omsorg, undervisning og kultur, med sikte på å bevare eksisterende ar
beidsplasser og skape nye,

- å skape nye arbeidsplasser innen trafikkområdet, særlig ved satsing 
på kollektivtrafikken i Norden og Nordens nærområder,

- å legge til rette for en helhetlig felles nordisk sysselsettingspolitikk ved 
at en styrker samarbeidet basert på det enkelte lands lovgivning og be
grænser fri flyt av kapital,

- å fremme deling av arbeid gjennom reduksjon av arbeidstid og be
grensning av overtid.
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om nordisk initiativ for økt sysselsetting
(Reist av Sten Andersson, Kirsti Kolle Grøndahl, Anker Jørgensen, Mats Nyby og 
Rannveig Guðmundsdóttir)

Innledning

De nordiske land har siden midten av 1980-tallet opplevd en svakere øko
nomisk utvikling enn gjennomsnittet i Vest-Europa. Også i de nærmeste år 
ventes den økonomiske veksten i de nordiske land å være svak.

De aller siste åra har arbeidsledigheten i de nordiske land økt markert, 
og har nådd rekordnivå i Finland, Island, Sverige og Norge. For Norden 
sett under ett kom ledigheten opp i mer enn 8 pst i 1992 eller mer enn 
1 million arbeidsledige. Dette er høyt også i sammenligning med de øvrige 
vesteuropeiske land. Alt for mange er langtidsledige. Ledigheten blant 
ungdom er meget stor og stadig økende.

I dag framstår arbeidsledigheten som det største samfunnsproblem i 
Norden.

Medlemsforslag

Tabell 1. Arbeidsløse som andel av arbeidsstyrken

Kilde: Nasjonalt anslag. For 1993: OECD/Nasjonale anslag
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Tabell 2. Arbeidsløse som andel av arbeidsstyrken

Kilde: Økonomiske utsikter i Norden 1992-1993, Nord 1992:35

Tabeil 3. BNP-utviklingen 

Endring i prosent fra foregående år

Kilde: Økonomiske utsikter i Norden 1992-1993, Nord 1992:35

Utviklingen i Norden har nær sammenheng med utviklingen i Europa. De 
økonomiske utsiktene er utilfredsstillende for de fleste europeiske land. I 
1992 opplevde vi en forverring av arbeidsløsheten. Det er mer enn 17 mil
lioner arbeidsløse i EF/EFTA-området. Arbeidsløsheten berører millioner 
av enkeltmennesker og familier på en dypt tragisk måte. Den undergraver 
den sosiale trygghet og stabiliteten i samfunnene, den skaper grunnlag for 
rasisme og fremmedfrykt, og den svekker vår evne til innsats på andre 
sentrale felter, som kampen mot fattigdom og miljøødeleggelser. Dette er 
en situasjon som ingen europeisk regjering kan godta.

I Norden, så vel som i EFTA for øvrig, i EF og andre industrialiserte 
land, kan arbeidsløsheten komme til å øke ytterligere. I OECD-området 
kan arbeidsløsheten i 1993 komme til å øke til nær 10,5 pst av arbeidsstyr
ken. Denne utviklingen kan komme til å fortsette om det ikke settes i verk
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tiltak for å styrke det økonomiske samarbeidet i Europa og skyve spørsmå
let om økt sysselsetting høyere opp på dagsordenen.

Hver nasjon må skape et godt fungerende arbeidsmarked og i økende 
grad ta i bruk de veldige ressurser som i dag anvendes for passiv kontant
støtte til aktive tiltak i form av omskolering, rehabilitering og arbeid. Den 
enkelte må få mulighet til å komme tilbake til det ordinære arbeidsmarke
det. Gjennom en aktiv arbeidsmarkedspolitikk kan både individer, 
næringsliv og offentlige finanser forsterkes og produktiviteten forbedres.

Vi har alle et nasjonalt ansvar for å oppnå forandring og legge fast en 
ny kurs for økonomisk vekst og full sysselsetting. Men vi lever også i et in
ternasjonalt fellesskap med øket gjensidig avhengighet. I Vest-Europa er 
økonomiene så tett sammenvevet at de økonomiske problemene er felles 
problemer. Derfor er det nødvendig med felles mål og samordnete innsat
ser mot arbeidsløsheten, stagnasjonen og den sosiale tilbakegangen. De 
nordiske land kan ta viktige initiativ i denne retningen.

EØS-avtalen gir åpning for et bredere europeiske samarbeid om syssel
setting og en ny ramme for drøftinger. De nordiske lands regjeringer har 
benyttet denne muligheten til et samarbeid om en felles strategi for økt 
sysselsetting i hele EØS-området. Initiativet fra den norske statsminister 
overfor de andre regjeringssjefene i EF-EFTA-landene om et felles finans 
og økonomiministermøte i vår for å drøfte tiltak for å få ned arbeidsledig
heten følges nå opp og møtet er fastlagt til 19. april i Luxemborg.

En europeisk strategi for full sysselsetting må omfatte tiltak for et bedre 
investeringsklima, økt satsning på infrastruktur, utdanning, yrkesopp
læring og miljø, samtidig som strukturreformene må trappes opp, slik at 
man kan styrke tilliten til politiske myndigheter og skape stabile rammer 
for økt sysselsetting.

Full sysselsetting er avhengig av økt verdiskapning på en rekke områ
der. Næringspolitikken må være bærekraftig samtidig som den legger til 
rette for strukturendringer og bedret konkurranseevne.

Forskning og utdanning

Utdanningsnivået og kompetansen i arbeidslivet må heves for å mulig
gjøre utvikling av et næringliv som har høyere produktivitet og større 
konkurransekraft. 190-årene bør ytterligere ca 2 - 2,5 pst av arbeidskraften 
være under utdanning (høyskole, yrkesutdanning, omskolering, men fram
for alt kompetanseheving i arbeidet). Dette tilsvarer et årskull ungdommer 
på arbeidsmarkedet. Voksenopplæring har en særlig stor verdi som en god 
opplæringsform.
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Tabell 4. Forsknings- og utviklingsvirksomhet i visse land i 1989  

FoU-utgifter i pst av BNP:

Kilde: OECD: Main Science and Technology Indicators, 1992:1

Norden må raskt heve nivået når det gjelder forskning og utvikling og set- 
te av ressurser som kan måle seg med de satsinger som skjer i Japan og 
USA. Norden må ta til seg ny teknikk og sørge for at den får gjennomslag i 
produksjonen.

Investeringer

De nordiske landene har små og åpne økonomier, og er dermed helt av
hengig av stabile, internasjonale rammebetingelser. Stabile valutakurser er 
et viktig element. Videre er det nødvendig å skape et investeringsvennlig 
klima i Norden. En avgjørende faktor er rentenivået. Den økonomiske poli
tikken må innrettes slik at rentene kan reduseres og investeringene økes.

Infrastruktur

Det er nødvendig med en kraftig opprustning av transport- og kommuni
kasjonssystemene innen og mellom landene. Det er nødvendig å videreut
vikle planene om en forbedret infrastruktur og knytte sammen nord og 
sør, øst og vest, i et rasjonelt transportsystem. Et eksempel er fastlandsfor
bindelsen over Øresund, Storebelt og Femam belt som skaper nye mulig
heter for et bedre og mer effektivt transportsystem mellom de nordiske 
landene og til kontinentet. Dette bør utnyttes mer offensivt.

Satsingen på transport bør særlig innrettes på transporter som ikke øker 
slitasjen på miljøet, og som kan forenes med langsiktige krav til 
miljøtilpassete transportmidler.

M iljø

Det er viktig at Norden kan fungere som et forbilde når det gjelder om
stilling av konsum, produksjon og energiforsyning på en slik måte at 
balansen mellom økonomi og økologi bevares. Vi har et felles ansvar for
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Nordens hav og sjøer, strender og elver, for jord, vann og luft - forutset
ningene for alt liv.

De nordiske landene må i det europeiske samarbeidet være pådrivere i 
anstrengelsene for å redde Østersjøen fra de pågående miljøødeleggelsene. 
Det gjelder å mobilisere de internasjonale organisasjonene for å avverge de 
miljøtrusler som særlig den gamle industri og energistruktur i Øst-Europa 
og på Kola utgjør.

Sosial dialog - faglig samarbeid

Det er i forholdene i arbeidslivet at samfunnsutviklingen avgjøres. Det er 
nødvendig å styrke den nordiske samfunnsmodellen, som bygger på lang- 
siktighet, felles innsatser og sosial dialog. Derfor trengs sterke faglige or
ganisasjoner og et godt arbeidsrettslig grunnlag for samarbeidet på ar
beidsplassene. Åpning for konsemfaglig samarbeid er et viktig ledd i 
denne prosessen.

Den sosiale dialogen mellom de politiske institusjonene, myndighetene 
og arbeidsmarkedets parter må utvikles på alle nivåer. Arbeidsretten må 
tilpasses til økonomiens internasjonalisering for å hindre sosial dumping 
og gi de ansatte rett til samråd og medinnflytelse i transnasjonale foretak.

O ffentlige finanser - overføringer

De offentlige finansene har blant artnet som formål å jevne ut og motvirke 
de forstyrrelser som oppstår i markedet. Det er nødvendig å styrke de of
fentlige finansene, men det må skje på en slik måte at tiltakene ikke ytterli
gere svekker den lave veksten, men tvert om bidrar til å stimulere veksten. 
En raskere økonomisk vekst vil bidra til å bedre de offentlige finansene.

Det er viktig at de offentlige utgiftene har en aktiviserende funksjon, og 
at passive overføringer nedprioriteres til fordel for langsiktige investe
ringer i tiltak som fremmer en surrn økonomisk vekst. Samtidig trenges en 
samlet innsats for å verne de offentlige inntektene og forhindre en konkur
ranse mellom nasjonene som undergraver skattesystemet og svekker stats
finanserne.

Forslag til tiltak

Den sosialdemokratiske gruppen går inn for at det nedsettes en nordisk 
sysselsettingskommisjon.
Grunnlaget for kommisjonen er at alle de nordiske landene blir med i EØS, 
og mandatet bør bl a inneholde følgende elementer:

- Belyse driftkraftene som ligger til grunn for utviklingen i økonomisk 
aktivitet og sysselsetting og vurdere sammenhengen med utviklingen i 
det øvrige Europa.

- Drøfte hvilke strategier som kan følges på et europeisk, nordisk og 
nasjonalt nivå for å oppnå økt sysselsetting på varig grunnlag.
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- Analysere utviklingen i det nordiske arbeidsmarkedet, herunder de 
feil en bør unngå og positive erfaringer.

- Peke ut områder der en felles nordisk innsats kan bidra til mer posi
tive resultater for sysselsettingen enn hva som kan oppnås gjennom en 
nasjonal strategi alene.

Gruppen mener videre at bl a følgende tiltak må settes i verk for å bedre 
sysselsettingen i Norden og legge grunnlaget for en surrn økonomisk vekst:

- Det må satses mer på utdanning og kompetenseheving. Dette bør skje 
i form av en bred internasjonal strategi, med utgangspunkt i Norden.

- Det er nødvendig å skape et mer investeringsvennlig klima i Norden, 
så vel som i hele Europa.

- En offensiv investeringspolitikk må settes i verk på nasjonalt plan, ko
ordinert gjennom en felles investeringsstrategi på nordisk og bredere 
europeisk nivå. Dette må omfatte en kraftig opprustning av transport
og kommunikasjonssystemene innenfor og mellom landene. I tilegg bør 
det satses mer på investeringer i energiøkonomisering og andre 
miljøforbedringer, vedlikehold av offentlige bygninger osv.

- Den samlede innsatsen innen forskning og utvikling må styrkes. Økt 
innsats på dette området hører naturlig med i en strategi for vekst og 
sysselsetting der det er kompetanse, dyktighet og offensive investe
ringer som skal danne grunnlaget for framgang. Det nordiske forsk
nings- og utviklingssamarbeidet må styrkes ytterligere slik at den sam
lede innsatsen kan utnyttes mer effektivt.

- Transport- og infrastrukturinnsatsen må miljøforankres.

- Det må arbeides videre med utviklingen av Barentsregionen og 
Østersjø-samarbeidet. En målrettet utviklingsstrategi som omfatter 
Nordens nærområder gir et stort sysselsettingspotensiale, ikke minst i 
forhold til miljøteknologi og infrastruktur.

- Arbeidsmarkedspolitikken er i hovedsak et nasjonalt ansvar, samtidig 
vil det være viktig å få gjennomslag for en mer effektiv sysselsettings
strategi i hele det europeiske handelsområdet de nordiske økonomier er 
en integrert del av. Mangelen på en slik strategi hemmer i dag vekst og 
utvikling, og er et felles problem.
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Med henvisning til det anførte foreslås at

Nordisk Råd rekommanderer de nordiske regjeringene

å snarest mulig ta initiativ til øket sysselsetting i samsvar med det 
som er framført i forslaget.

Stockholm den 25 februar 1993

Sten Andersson (s)
Anker Jørgensen (S)
Rannveig Guðmundsdóttir (A)

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 
Mats Nyby (SDP)
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Miljöutskottets betänkande
över medlemsförslag om harmonisering av miljöavgifterna i 
Norden

(Medlemsförslaget väckt av Carl I. Hagen, Pia Kjærsgaard, Pål 
Atle Skjervengen och Lodve Solholm, se s. 383)

Till miljöutskottet har hänvisats medlemsförslag A 1037/m om harmonise
ring av miljøavgiftene i Norden.Utskottet har behandlat medlemsförslaget 
vid sitt möte den 9-12 augusti 1993.

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget föreslås att Nordiska rådet rekommenderar de nordis
ka ländernas regeringar att harmonisera miljöavgifterna och bilavgifterna i 
Norden till respektive avgifts lägsta nivå. Regeringarna ombeds att väcka 
sådana förslag i sina nationalförsamlingar i samband med att statsbudge
tarna för 1994 läggs fram.

2. Remissbehandlingen

Medlemsförslaget har remitterats dels till nordiska instanser, dels natio
nellt. Medlemsförslaget har sänts på remiss till:

Norden
- Nordiska ministerrået, kontaktgruppen för miljöekonomi
- Nordiska rådets ekonomiska utskott
- Greenpeace

Danmark
- Sekretariatet for ministeren for Nordisk Samarbejde
- Foreningen Norden

Finland
- Finansministeriet
- Miljöministeriet
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Åland
- Ålands landskapsstyrelse 

Island
- Miljøministeriet 

Norge
- Finansdepartementet
- Miljøverndepartementet

Sverige
- Statens naturvårdsverk (Miljö- och naturresursdepartementet)
- Konkurrensverket (Näringsdepartementet)
- Motormännens riksförbund - M

Nordiska rådets ekonomiska utskott anser att det är principiellt betydelsefullt 
att näringslivet i de nordiska länderna kan verka under någorlunda lika 
betingelser och att skatte- och avgiftsnivåerna är väsentliga i detta sam
manhang. Ekonomiska utskottet noterar att detta är en central tanke också 
i arbetet med att etablera en fri marknad i Europa, men att EES-avtalet inte 
innefattar skatte- och avgiftssystemen. Man påpekar att även inom EG har 
det hittills varit möjligt att upprätthålla olika avgifter, punktskatter, på 
vissa produkter. Detta är orsaken till att man i Danmark har lika höga bil
priser som i Finland och Norge.

Ekonomiska utskottet har inom sig en splittrad syn på den totala av
giftsnivån. Man menar dock att miljöavgifterna kan vara positiva politiska 
åtgärder, vilka kommer att behövas och att användningen av dem kan 
komma att öka väsentligt. Det bör läggas vikt vid att detta sker på ett har
moniserat sätt i länderna. Ur näringslivets synpunkt är det betydelsefullt 
att man får jämförbara nivåer inte minst för energiavgifter och för avgifter 
för transport av råvaror, halvfabrikat och färdiga produkter. Det är vidare 
viktigt för planläggningen att avgiftssystemen är överskådliga och direkt 
jämförbara mellan de nordiska länderna.

Nordisk Ministerråd. Den nordiska kontaktgruppen för miljöekonomi 
finner förslaget föga ändamålsenligt. Bilavgifterna, som inte har koppling 
till användningen av fordonet, bör värderas i samband med användarav
gifter, t.ex. bensinavgift, CC^-avgift m.m. Gruppen hävdar att utredningar 
i Norden visar att det med ett sådant perspektiv inte kan hävdas att det 
finns stora skillnader mellan länderna. Gruppen meddelar slutligen att den 
kommer under 1993 att uppdatera en oversiktsrapport över användningen 
av ekonomiska styrmedel i Norden som kan utgöra underlag för en vidare 
bedömning av medlemsförslaget.

Finans- og tolldepartementet i Norge hänvisar till Stortingsmelding nr 4 
(1992-93) Langtidsprogrammet där det bl.a. uttalas att en fortsatt ökad be
lastning på miljön troligen reducerar möjligheterna till ekonomisk växt i 
framtiden. På kort och mellanlång sikt kan det därvid uppstå betydliga 
omställningsproblem vid anpassningen. För att de internationella ambi
tiösa miljömålen skall nås till så låga kostnader som möjligt är det nödvän
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digt att förbättra dagens internationella miljöavtal. Departementet påpekar 
att när det gäller globala miljöproblem, som t. ex. drivhuseffekten, kommer 
kostnadseffektiva miljöavgifter att medföra att utsläpp beskattas mest möj
ligt likt oavsett utsläppskälla och var utsläppet görs. Detta indikerar att 
ländernas styrmedelsbruk bör samordnas, och en harmonisering av CO2 - 
avgiften mellan de nordiska länderna skulle vara ett steg i rätt riktning 
mot en kostnadseffektiv klimatpolitik. En sådan harmonisering innebär 
emellertid inte att man tillpassar avgifterna till respektive avgifts lägsta ni
vå. När det gäller lokala eller nationella miljöproblem finns det ingen mo
tivering av miljöskäl att harmonisera styrmedlen över ländernas gränser.

Departementet framhåller att engångsavgiften för bilar i huvudsak är 
en fiskal avgift. Departementet hänvisar vad gäller förslagets miljöeffekt 
till beräkningar från Statens forurensningtilsyn som visar att ett utbyte av 
t.ex. två årgångar gamla bilar mot nya bilar endast ger helt obetydliga re
duktioner av CC>2 -utsläppen i förhållande till de totala utsläppen från 
transportsektorn. En ökning av nybilsförsäljningen skulle inte bara på
verka bilparkens ålder, utan också öka beståndet med därav följande 
ökade utsläpp. Till slut påpekas att när det gäller avgiftspolitiken i EG, är 
det avgiftsunderlaget som är harmoniserat medan det endast gäller mini
mumnivåer för avgiftssatserna.

Miljøverndepartementet och Samferdselsdepartementet i Norge uttalar ge
mensamt att avgifterna på bilar och miljöutsläpp utgör en del av den totala 
avgifts- och skattepolitiken i respektive land. Avgiftsnivåerna på dessa 
områden är - och bör kunna vara - olika i länderna beroende bl.a. på mål
sättningen med utformningen av avgifterna och den plats intäkterna har i 
statens intäkter. Det är inte utan vidare relevant att harmonisera engångs
avgifter ur konkurrenshänsyn. Vad gäller lokala miljöproblem är det ak
tuellt med mera differentierade styrmedel, avhängiga av problemets om
fång. Eftersom förslaget att harmonisera till den lägsta nivån av alla av
gifterna ej motiverats sakligt avstår departementen från kommentarer.

Det finns argument som talar för en harmonisering av vissa avgifter på 
miljöområdet. Vad gäller miljöproblem över den nationella nivån kommer 
en harmonisering att ge kostnadseffektivitet över landgränserna.Ett nor
diskt samarbetet där Norden ses som en region där det ges uttryck för ett 
gemensamt genomförande av reduktionsförpliktelser i förhållande till in
ternationella avtal kunde vara utgångspunkten för en sådan harmonise
ring. Vad gäller engångsavgifter på bilar kan en harmonisering motiveras 
om avgiften delvis är miljörelaterad, t.ex. det svenska miljöklassificerings
systemet. Harmoniseringen gäller primärt satsstrukturen, inte avgiftsnivå
erna.

Statens naturvårdsverk i Sverige påpekar att begreppet miljöavgift ej de
finierats av förslagsställarna utom vad gäller avgifter på bilar. Begreppet 
har getts en mycket bred tolkning och ett genomförande får till följd att 
ekonomiska styrmedel som ej finns i alla länder, dvs. merparten, skulle 
bortfalla. Varierande miljöproblem och miljömål mellan länderna gör att 
harmonisering inte alltid är lämplig. Beträffande medlemsforslagets påstå
ende att näringslivet i länderna med de högsta miljöavgifterna har en kon-
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kurrensnackdel påpekas att Världsbanken nyligen presenterat en rapport 
där det tydligt framgår att stränga miljökrav inte har någon påvisbart ne
gativ effekt på den internationella konkurrenskraften, inte ens i branscher 
med höga miljökostnader. Lönenivå, växelkurser och räntor har betydligt 
större inverkan. Naturvårdsverket anser sammanfattningsvis att medlems
förslaget bör avvisas.

3. Miljöutskottet

Miljöutskottet anser att medlemsförslaget om harmonisering av miljöavgif
ter och då särskilt bilavgifterna mellan de nordiska länderna tar upp en 
principiellt viktig fråga. Medför höga miljöavgifter, införda för att påverka 
användandet av miljöstörande ämnen eller aktiviteter inom olika områden, 
en försämrad konkurrenskraft för näringslivet i respektive land? Om så är 
fallet, kan en harmonisering genomföras för att utjämna konkurrensskill- 
nadem a? Hur bör en sådan harmonisering utformas?

Miljöutskottet noterar att remissinstanserna i stort sett genomgående är 
negativa till den av förslagsställarna valda metoden för harmonisering, 
dvs. att harmonisera avgifterna till respektive avgifts lägsta nivå. Vidare 
påpekar remissinstanserna att harmonisering av miljöavgifter inte i alla lä
gen är lämplig eller önskvärd. Utskottet anser att den av instanserna förda 
argumenteringen är övertygande. Enligt utskottets mening kan en harmo
nisering av miljöavgifter i vissa lägen vara önskvärd mellan länderna, men 
en sådan åtgärd bör bedömas från fall till fall och ur ett helhetsperspektiv. 
Vidare anser utskottet att harmoniseringen inte primärt kan baseras på av
giftsnivån, därtill är ländernas skattesystem, branschförhållanden m. m. 
alltför olika. Harmoniseringsåtgärdema bör snarare syfta till att åstad
komma likhet mellan länderna vad gäller avgiftsstrukturen.

M ot bakgrund av vad ovan anförts föreslår miljöutskottet

att Nordiska rådet inte företar sig något med anledning av medlems
förslaget.

Kotka den 9 augusti 1993

Dorte Bennedsen (S) 
Birgitta Dahl (s) 
Wiggo Komstedt (m) 
Tore A. Liltved (H) 
Kjellbjørg Lunde (SV) 
Anders Svärd (c)

Haakon Blankenborg (A) 
Hans Erenbjerg (S)
Kristin Einarsdóttir (Kv) 
Anna-Kaarina Louvo (Kok.) 
Olof Salmén (ÅC)
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om harmonisering av miljøavgiftene i Norden

(Reist av Carl I. Hagen, Pia Kjærsgaard, Pål Atle Skjervengen og Lodve Solholm)

Hovedforutsetningen for en funksjonell miljøpolitikk er at den tar hensyn 
til næringslivets produksjons- og konkurranseevne. At en bærekraftig ut
vikling forutsetter en bærekraftig økonomisk utvikling illustreres tydelig 
ved de enorme miljøødeleggelsene som har funnet sted og som fortsatt er 
en realitet i det østlige Europa, det tidligere Sovjetunionen og i mange fat
tige utviklingsland.

Den Liberalistiske Gruppe konstaterer at innføring av miljøavgifter i de 
nordiske landene ikke tar hensyn til en bærekraftig økonomisk utvikling, 
fordi andre skatte- og avgiftsbyrder for næringslivet ikke er redusert når 
miljøavgiftene er innført. Den Liberalistiske Gruppe er ikke prinsipielt i 
mot miljøavgifter. Det kan være formålstjenlig å beskatte forurensning, 
men det forutsetter at f.eks. arbeidskraft og kapital beskattes lavere.

Den Liberalistiske Gruppe konstaterer at hele Norden har lav økono
misk vekst sammenlignet med syd-regionen i Europa. Dette skyldes i ho
vedsak de store offentlige byrdene som er lagt på landenes næringsliv som 
resultat av voksende offentlig forbruk og/eller offentlige overføringer og 
subsidier som bidrar til feilallokering av de økomomiske ressursene.

Miljøavgiftene er ikke harmonisert mellom de nordiske landene. I prak
sis innebærer det at næringslivet i de land som har de største avgiftsbyr
dene har en konkurranseulempe i forhold til andre land med lavere avgif
ter. Dette forholdet gjør seg også gjeldende når det gjelder engangsavgift 
på kjøp av biler. Næringslivet i f.eks. Norge og Danmark har gjennom av
giftspolitikken både direkte og indirekte store ekstrabelastninger sammen
lignet med næringslivet i f.eks. Sverige der bilavgiftene er betydelig lavere. 
Bilavgiftspolitikken illustrerer at høye avgifter kan bidra til å skade 
miljøet, selv om hensikten kanskje var den motsatte. Gjennomsnittsalderen 
for privatbiler i Norge er ca 10 år. I forhold til nye miljøvennlige biler, 
forurenser 10 år gamle biler opp til tre ganger så mye, vesentlig på grunn 
av et langt høyere bensinforbruk.

Medlemsforslag



384 A 1037/m

På dertne bakgrunn fremmer Den Liberalistiske Gruppe følgende forslag: 

Nordisk Råd rekommanderer de nordiske lands regjeringer

å harmonisere miljøavgiftene og bilavgiftene i Norden til den enkelte 
avgifts laveste nivå. Regjeringene bes om å fremme slike forslag for de 
respektive nasjonalforsamlinger i forbindelse med at statsbudsjettene 
for 1994 fremlegges.

Oslo, 2. mars 1993

Carl I. Hagen (FrP)
Pål Atle Skjervengen (FrP)

Pia Kjærsgaard (KF) 
Lodve Solholm (FrP)
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Medlemsforslag

om endringer i de nordiske lønnsoppgjørssystemer

(Reist av Carl I. Hagen, Pia Kjærsgaard, Pål Atle Skjervengen og Lodve Solholm)

Ekonomiska utskottets betänkande över medlemsförslaget, 
se A 1036/e, s. 352

1. Næringslivet og arbeidsmarkedet

En av hovedårsakene til strukturproblemer i nordisk næringsliv er det 
stivbente og lite fleksible system for lønnsfastsettelse i Norden. Prisen på 
arbeidskraft tilpasser seg ikke endrede forhold på arbeidsmarkedet, men 
blir fastsatt for det meste gjennom forhandlinger mellom arbeidsgiver- og 
arbeidstagerkarteller. Gjennom de sentrale avtaler lages det tariffavtaler 
som hindrer rask tilpasning til endrede markedsforhold innen den enkelte 
bedrift. Det legges alt for liten vekt på bedriftenes egen økonomi og/eller 
markedsutsikter, men heller generelle samfunnsforhold, ønsket samfunns
utvikling og fordelingsvirkninger. En annen viktig faktor er offentlig inn
blanding i lønnsfastsettelsen og det pulveriserte ansvar for konsekvensene 
av lønnsoppgjør og arbeidsavtaler som sentrale avtaler fører med seg.

2. Den nordiske forhandlingsøkonomimodellen

De nordiske samfunn er ofte blitt beskrevet som en 
"forhandlingsøkonomimodell" eller den "skandinaviske velferdsstatmo- 
dell". En rekke problemer oppstår ved at en stor del av private og offent
lige ressurser blir styrt gjennom forhandlinger mellom interesseorganisa
sjoner.

I dag fastsettes lønn i alt vesentlig gjennom forhandlinger mellom par
tene. Lønn- og personalutgifter utgjør rundt 70-80 pst. av utgiftene i sam
funnet. Dette antyder hvilken rolle "forhandlingsøkonomien" spiller i øko
nomien. I denne sammenheng kan nevnes strategiplanen i det norske 
forskingsprosjektet LOS - Ledelse, organisasjon og styringssystemer - et 
prosjekt hvor det ble antydet en rekke problemer i forbindelse med et "for
handlingsøkonomisk" system: Forhandlingspartene er blitt flere, de er blitt 
bedre organisert og har fått knyttet til seg flere eksperter. De bruker mer 
tid rundt forhandlingsbordet og kanskje tilsvarende mindre til å stake ut 
en langsiktig kurs. Stadig flere saksområder blir betraktet som forhand-
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lingsarenaer. Forhandlingene er ofte lukket for andre enn sektorens egne 
representanter, mens utfallet av forhandlingene gir med jevne mellomrom 
uønskete bivirkninger.

I strategiplanen for LOS stilles følgende spørsmål: I hvilken grad, i 
hvilket omfang og i hvilke former skal interesseorganisasjonene delta i be
slutningsprosessene i samfunnet. Deltagelse betyr her å forandre, demo
kratisere og legitimere vedtak - de som berøres skal høres. Ut fra dette 
perspektivet er interesseorganisasjonene en positiv demokratisk kraft, og 
slik er de i hovedsak blitt oppfattet i etterkrigstiden. Etter hvert er imidler
tid kostnadene ved systemet kommet i fokus. LOS nevner noen av dem:

- Den økonomiske kritikken går ut på at systemet hindrer markedet i å 
fungere, at det hemmer fleksibilitet og omstilling.

- Den demokratiske kritikk går ut på at systemet rokker ved prinsippet 
om at hver borger skal ha en stemme.

- Den administrative kritikk går ut på at systemet reduserer effektivite
ten og beslutningsdyktigheten i de etater, institusjoner og bedrifter der 
forhandlingspartaere kan fungere som lokale vetogrupper.

- Den styringsmessige kritikk går ut på at interesseorganisasjoner un
dergraver de institusjoner som har ansvaret for helhetsstyringen av 
samfunnet, og deler samfunnet opp i sektorer eller segmenter. Og det 
som representerer forhandlingsløsninger i en sektor, veltes over som 
problemer på en annen.

Ifølge LOS hersker det en utbredt oppfatning om at samfunnet er blitt or
ganisert på måter som befordrer særinteresser på bekostning av helhets- 
og fellesinteresser. Forslagsstillerne deler denne oppfatning og anser det 
for å være en hovedoppgave å foreta endringer som overfører flere beslut
ninger fra forhandlingsarenaen og til markedet.

3. O ffentlig  innblanding i lønnsoppgjørene

Et sterkt statlig engasjement i lønnsoppgjørene i 70- årene i flere nordiske 
land med såkalte kombinerte lønnsoppgjør medførte meget skadelige og 
uønskede langsiktige virkninger for landene som ble berørt. Lønnsdannel
sen ble fjernet fra bedriftenes økonomiske bæreevne og markedsposisjon 
og viktige strukturendringer ble som følge av en aktiv og omfattende mot
konjunkturpolitikk utsatt i en årrekke. Statlig opplåning uten realøkono
misk dekning for å finansiere motkonjunkturpolitikken har skapt grunnla
get for de fallerte nordiske økonomier. Velferdsstatenes fallitt er et faktum.

Perioden etter eksperimentet med direkte statlig medvirkning i lønns
oppgjørene har vært dominert mer av statlige tvangsløsninger enn av nye 
kompromisser mellom organisasjonene i arbeidslivet. Lønnsoppgjør basert 
på en aktiv inntektspolitikk eller såkalt samfunnskontrakt styrt av politiske 
organer og de store organisasjoner i arbeidslivet gir ikke ønskede resulta
ter og virker ikke bedre enn desentraliserte lønnsoppgjør.
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4. Organisasjonenes makt

Arbeidstager- og arbeidsgiverorganisasjoner er aktive både i det politiske 
og økonomiske marked. I en tid med en aktiv statlig inntektspolitikk er po
tensialet for gevinst ofte større i det politiske enn i det økonomiske mark
ed. Arbeidsgiver- og arbeidstagerorganisasjonene har derfor en tendens til 
å arbeide for økt offentlig forbruk eller reguleringer som omfordeler res
surser fra skattebetalerne til organisasjonenes medlemmer. Ved at staten 
engasjerer seg i denne type inntektspolitikk, gjør den seg enda mer av
hengig av særinteressene i samfunnet. Dessuten fører statlig engasjement i 
økonomien til at folk oppmuntres til å vende seg til det politiske liv for å 
sikre sin velferd i stedet for å stole på egen økonomisk aktivitet.

Utviklingen med stadig større sentralisering av makten til lønnsfastset
telse er sterkt urovekkende. Forsøkene på å tvinge alle fagorganiserte inn i 
noen få store landssammenslutninger og begrense arbeidsgiversiden til 
staten, en sammenslutning av kommuner og en egen arbeidsgiverorgani
sasjon for alt privat næringsliv medfører i sin ytterste konsekvens en fare 
for demokratiet. Maktkonsentrasjonen medfører at enkeltbedriftene og den 
enkelte arbeidstagers frihet kommer i stor fare.

5. Lønnsglidning

Lønnsglidning blir av og til karakterisert som inntektspolitikkens "gratis- 
passasjerproblem". I et stramt arbeidsmarked kan arbeidstagerne unngå 
lønnsreguleringer ved å forhandle seg frem til lokale tillegg som går ut 
over sentrale avtaler, samtidig som arbeidstagerne nyter fordelene av den 
dempede prisstigning og økede jobbsikkerhet som skapes av andre 
arbeidstageres moderasjon. Sentraliserte løsninger kan derfor aldri skape 
det incentivet som skal til for å fordele arbeidskraften så effektivt som det 
et markedssystem kan. Lønnsglidning er et "forsøk" fra markedets side på 
å fordele arbeidskraften effektivt til de bedrifter med størst lønnsomhet. 
Det kan derfor være fordelaktig om store deler av lønnsøkningen gis der 
hvor overskuddet skapes. Incentivstrukturen er slik at lønnsomme 
selskaper gradvis skal "stjele" arbeidstagere fra mindre lønnsomme 
selskaper. Den sterke økningen i lønnsglidning på 70- og begynnelsen av 
80-tallet var et resultat av et overopphetet arbeidsmarked med knapphet 
på kvalifisert arbeidskraft i mange deler av arbeidsmarkedet. Med øket 
lønnsomhet sto arbeidstagerne sterkere når de forlangte en større andel av 
overskuddet i bedriftene. Dette fikk bedriftene til å overby hverandre, 
fordi de var redde for å tape arbeidskraft til andre arbeidsgivere. Dette 
fikk mange arbeidsgivere til å betale sine arbeidstagere mer enn det de 
hadde råd til. Mange måtte derfor tigge om statlige subsidier for å kunne 
overleve. Sentraliserte samordnede oppgjør skaper således automatiske 
incentiver for lønnsglidning.

Samordnede oppgjør har vært ett forsøk på å begrense nominelle lønns- 
økninger, og på å utjevne lønnsforskjeller ved å heve den nedre delen av 
lønnsstigen. De lavtlønnedes situasjon har vært arbeidstagerorganisa-
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sjonenes (LO og andre) motiv for å gå inn for samordnede oppgjør. Virk
ningen har imidlertid blitt at de sterke gruppene har gjenopprettet ulikhe
tene etter de lokale lønnsforhandlingene.

6. Ansvar for konsekvensene av lønnsavtaler må være hos dem som 
inngår avtalene

Det eksisterende mønster for fastsettelse av lønnsavtaler bygger på et helt 
uakseptabelt organisatorisk prinsipp, nemlig full deling mellom de som 
bestemmer og de som får ansvaret for bestemmelsene. De store organisa
sjoner avtaler prisen på arbeidskraft, men staten anses for å ha plikt til påta 
seg ansvaret for konsekvensene av det partene i arbeidslivet har avtalt. Slik 
systemet nå er kan partene i arbeidslivet avtale en lønnsvekst for alle på 50 
pst. som medfører at all konkurranseutsatt næringsliv går konkurs og 
arbeidsledigheten blir mangedoblet, men samtidig anser man at myn
dighetene skal ha ansvaret for sysselsettingen.

Det må derfor innføres et system som medfører at de som inngår 
arbeids- og lønnsavtaler er de samme som får merke konsekvensen av 
avtalen, altså arbeidstagere og arbeidsgivere i den enkelte bedrift.

7. M arkedsstyring av arbeidsavtaler - bedriftsvise lønnsavtaler

Det kan slås ettertrykkelig fast at systemene med kombinerte oppgjør, 
samordnede oppgjør, sentrale oppgjør, lønnsnemdoppgjør, lønnslovsopp- 
gjør og lønnsstopp alle er mislykkede vurdert i et langsiktig perspektiv. 
Dette er ikke uventet idet all erfaring tilsier at når politikere og byråkrater, 
det være seg i folkevalgte organer eller store organisasjoner, søker å sette 
til side markedet for selv å regulere så går det galt. Det naturlige svaret på 
problemene er således å koble ut og bort politikere og byråkrater, både i 
organisasjonene og i folkevalgte organer, fra lønnsfastsettelsen og arbeids
avtaler, ved at avtaleinngåelsen overlates til de som blir berørt av den, 
nemlig arbeidstagere og arbeidsgiver i den enkelte bedrift, gjennom et desentra
lisert system med bedriftsvise forhandlinger og avtaler.

Et argument for lokale forhandlingsløsninger eller bedriftsvise lønns
avtaler er at lønnsveksten bør knyttes til produktivitetsutviklingen. Dette 
kan bare gjøres på bedriftsplan. Å knytte en etterskuddsvis lønnsjustering 
til det oppnådde regnskapsresultat etter som målene nås, er en enkel måte 
å gjennomføre et lokalt oppgjør på.

Det er således Den Liberalistiske Gruppes syn at systemet med sentrale 
oppgjør og statlig innblanding i lønnsfastsettelsen i de nordiske land sna
rest må opphøre og erstattes av et desentralisert system med lønnsfor
handlinger i den enkelte bedrift, den enkelte kommune og den enkelte 
offentlige etat på distriktsnivå. Samtidig må ansvaret for resultatet av inn
gåtte lønnsavtaler også desentraliseres. Bedriftsvise lønnsavtaler hvor pri
sen på arbeid også avgjøres av tilbud og etterspørsel vil skape grunnlag for 
en varig balanse i arbeidsmarkedet. Det vil være fleksibelt og ta utgangs
punkt i det som til enhver tid vil bære et optimalt lønnsnivå, samt skape
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grunnlag for den nødvendige omstilling i nordisk næringsliv. En ytterli
gere stimulans til å knytte lønnsutviklingen til bedriftens egen lønnsomhet 
kan være en skattelette for den andel av inntekten som utbetales i form av 
overskuddsdeling.

Blant økonomer er det bred enighet om at en fullstendig "frikonkurran- 
semodell" på arbeidsmarkedet automatisk vil sørge for at det ikke oppstår 
arbeidsledighet. Da bør de nordiske land med en betydelig og voksende 
arbeidsledighet organisere sine lønnsoppgjørssystemer så nær en slik fri
konkurranse som mulig fremfor å bevare en modeli med aktiv inntekts
politikk og samfunnskontrakt mellom staten og arbeidslivets organisa
sjoner som nettopp har medført katastrofale resultater.

8. Samlet virkning - arbeidsmarkedet

Den endring i lønns- og arbeidsavtaleoppgjør som her er nøye beskrevet 
og begrunnet vil medføre at lønnsnivået i Norden automatisk vil bli til
passet det de enkelte bedrifter tåler, samtidig som det åpnes for nyetable
ringer og nydannelser til erstatning for de bedrifter som ikke makter det 
lønnsnivå som markedet fremskaffer. Arbeidsmarkedet vil således til 
enhver tid være i balanse, basert på folks frivillige handlinger og frivillige 
valg. Arbeidsledigheten blir borte fordi prisen på arbeidskraft vil bli et re
sultat av arbeidsmarkedet til erstatning for det nuværende system hvor 
arbeidsledigheten (overskudd på arbeidskraft) er et resultat av en organi- 
sasjonsbestemt feil pris på arbeidskraft.

Den Liberalistiske Gruppe vil derfor foreslå at

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

å arbeide for en omorganisering av lønnsdannelsesystemet i det 
nordiske arbeidsmarked slik at det biir friest mulig og basert på be
driftsvise forhandlinger og avtaler etter vanlige konkurranseforhold. 
I staten og kommunene bør lønnsoppgjørene desentraliseres både 
etatsmessig og geografisk.

Oslo, 2. mars 1993

Carl I. Hagen (FrP)
Pål Atle Skjervengen (FrP)

Pia Kjærsgaard (FP) 
Lodve Solholm (FrP)
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Ekonomiska utskottets betänkande
over medlemsforslag om å liberalisere energimarkedet i 
Norden

(Medlemsförslaget väckt av Carl I. Hagen, Pia Kjærsgaard, Pål 
Atle Skjervengen och Lodve Solholm, se s. 396)

Til behandling i økonomisk utvalg har Presidiet henvist medlemsforslag 
A 1039/e om liberalisering av energimarkedet i Norden. Medlemsforslaget 
er reist av den liberalistiske gruppe i Rådet.

1. M edlem sforslaget

Medlemsforslaget tar utgangspunkt i at det finnes en rekke nasjonale re
striksjoner på kjøp og salg av energi i Norden og at det ikke finnes et fun
gerende energimarked i og mellom de nordiske land. Forslagsstillerene er 
særlig opptatt av at potensialet for eksport av ren, vannkraftbasert energi 
skal utnyttes bedre enn tilfellet er i dag, og man mener at spesielt i Norge 
er det uhensiktsmessig mange politiske hindringer for utbygging av gjen
værende vannkraftkilder. En utbygging av vannkraftressurser i Norge vil i 
følge forslaget gi en betydelig økonomisk gevinst, samtidig som de øvrige 
nordiske land kan tilbys billig og miljøvennlig energi. Det anføres bereg
ninger som viser at en eksport av 15 TWh til Tyskland vil gi en netto årlig 
fortjeneste på 2,3 mrd NOK og 8 600 nye arbeidsplasser, men at disse øko
nomiske gevinster ville komme hele Norden til gode dersom det ble etab
lert et felles nordisk energimarked. Samtidig vil dette i følge forslaget være 
det beste miljømessige tiltak Norge kan bidra med for å redusere "drivhus
effekten" fra kull- og oljebasert energi.

2. Uttalelser

Medlemsforslaget har vært sendt til uttalelse hos en rekke berørte myn
digheter og organisasjoner i Norden, med uttalefrist 15. mai 1993. De 
synspunkter som derved er kommet inn kan oppsummeres som følger:
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Nordisk Ministerråd noterer at Ministerrådet arbeider med dette eller be
slektede spørsmål på grunnlag av tre rekommandasjoner fra Nordisk Råd.
I kommentarene til rek. 21/1992 "Nordiska el-høgspenningsnettet som 
common carrier" opplyste man at dette var et tema som ville bli belyst i 
den totalvurdering som energiministrene vil fremlegge i 1993 om energi
markedet i Norden. Ministerrådet arbeider også med en studie på grunn
lag av rek. 35/1992 "energi og miljøpolitisk samarbeid", og senest med en 
studie basert på Rådets rek. 8/1992 om "Nordels framtid". Denne siste skal 
bl.a. inneholde regjeringenes syn på mål og samarbeidsformer for det nor
diske el-samarbeidet.

Ministerrådet finner at disse rekommandasjoner synes til dels å være 
overlappende med problemstillingen som reises i nærværende medlems
forslag.

Nordel sier seg enig i at det er positive sider ved en økt norsk eksport av 
vannkraft til de øvrige nordiske land, alternativt også til kontinentet, men 
påpeker samtidig at det allerede er mulighet gjennom Nordel-samarbeidet 
for en samkjøring av norsk vannkraft til de øvrige lands kraftnett.

Nordel anser at den mest nærliggende oppgaven for å få til et smidig 
nordisk el-samarbeid er en harmonisering av landenes skatter, avgifter og 
miljøkrav på elektrisitet, og en samordning av landenes syn på ulike ener
gityper. Derved ville man etter Nordels oppfatning på en enda bedre måte 
enn i dag kunne planlegge utbygging og produksjon på en mest mulig 
økonomisk måte og med minst mulig miljøforstyrrelser.

Danske uttalelser

Energiministeriet konstaterer at Nordel-samarbeidet har gitt betydelige øko
nomiske og miljømessige gevinster for landene, og at den danske lovgiv
ningen ikke hindrer en fortsatt utbygging av dette samarbeidet på et kom
mersielt grunnlag mellom de deltagende selskaper.

Energiministeriet peker på at etableringen av et indre energimarked i 
EF vil bidra til en skjerpet konkurransesituasjon også for energibransjen, 
og at dette vil kunne få betydning for de øvrige nordiske land etter at EØS- 
avtalen er trådt i kraft.

Grønlands Landsstyre meddeler at man ikke har kommentarer til forsla
get.

Dansk Industri er enig i den grunnholdning som medlemsforslaget gir 
uttrykk for og mener at energi er en vare som alle andre, og at som sådan 
må EF- og EØS-avtalenes bestemmelser om fri konkurranse gjelde også for 
dette området.

Nordiske uttalelser
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Handels- och industriministeriet konstaterer at de reformer som er under for
beredelse i Finland på mange måter tilsvarer de retningsangivelser som 
medlemsforslaget trekker opp.

Ministeriet påpeker at det i Finland ikke kreves lisens for import eller 
eksport av olje og naturgass. For eksport og import av el-kraft kreves stats
rådets tillatelse, men de foreslåtte nye lover vil åpne for et fritt marked in
nen denne sektoren, men at lovgivningen i de andre nordiske landene kan 
bli et fortsatt hinder for et virkelig fritt nordisk el-marked.

Ministeriet gjennomgår så det arbeid som på dette området nå foregår i 
Nordisk Ministerråds regi og uttrykker sin forhåpning om at dette vil lede 
til en fortsatt liberalisering av det nordiske energimarkedet.

Finlands elverksförening r/konstaterer sammenfatningsvis at EØS-avta- 
lens bestemmelser om europeisk kraftsamarbeid allerede langt på vei vir
keliggjør de mål som medlemsforslaget sikter mot, og foreningen mener 
også at det Europeiske Energicharter vil ivareta de samme interesser på 
utbyggingssiden. Foreningen påpeker at Nordel-samarbeidet i lang tid har 
fungert meget bra som en samkjøringskanal for ulike energikilder (el-kil
der) i Norden.

Elverksforeningen understreker viktigheten av at den pågående revi
sjonen av nasjonal el-markedslovgivning i Finland og Sverige må skje på 
en måte som harmonerer med den internasjonale utvikling for å opprett
holde likeartede konkurranseforhold mellom landene.

Foreningen konkluderer med henvisning til dette med at det ikke er et 
aktuelt behov for særlige nordiske initiativ om energimarkedet.

Industrins och arbetsgivarnas centralförbund og Industrins energiförbund 
konstaterer at i praksis har Nordel-samarbeidet meget vel fungert som en 
måte å utnytte vannkraftproduksjonen i Norden på den mest optimale 
måte. EØS-avtalen vil ytterligere bedre denne muligheten, og Energichar
teret vil på samme måte være et positivt skritt i samme retning.

Centralförbundet og Energiförbundet finner derfor at medlemsforsla
gets målsettinger på mange måter tilvaretas godt allerede med nåværende 
institusjoner, men man vil støtte medlemsforslaget som "en prinsippiell 
viljeserklæring om å fremme det nordiske energisamarbeidet".

Ålands landskapsstyrelse (Näringsavdelningen) konstaterer at det allerede 
nå foregår et liberaliseringsarbeid som for deler av det nordiske energi
markedet er i linje med det som skisseres i medlemsforslaget. Landskaps
styrelsen har ingenting å innvende mot en slik liberalisering, men under
streker betydningen av at det fortsatt biir et nordisk energisamarbeid selv 
med en økt konkurranse mellom de enkelte energiselskaper.

Islandske uttalelser

Statens energistyrelse finner at den liberaliseringsprosess i el-forsyningen 
som medlemsforslaget etterlyser allerede er godt på vei i Finland, Norge 
og Sverige. Særlig har Energistyrelsen merket seg at liberaliseringen i

Finske uttalelser
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Norge er langt fremskreden, og at det også pågår diskusjoner om kabel
tilknytning mellom Nordel-systemet og sentrale avtagermarkeder i Storbri
tannia og på kontinentet.

Energistyrelsen redegjør videre kort for igangsatte studier for å utbygge 
vannkraft og geotermisk energi i Island med sikte på eksport til i første 
rekke Storbritannia og Nederland, men at man neppe kan forvente slik 
eksport før et stykke inn i neste ti-år når strengere miljøkrav i Europa 
måtte gjøre dette rentabelt. Samtidig er en ytterligere oppbygging av kraft
krevende industri i Island en sentral del av islandsk energipolitikk for at 
industrien kan lokaliseres i områder hvor kraften kan produseres fra rene 
energikilder.

Det nationale Kraftværksselskab (Landsvirkjun) støtter medlemsforslaget 
både fordi det sikter mot en omlegging til renere energikilder (vannkraft) 
enn de kull- og oljebaserte og fordi en økt frihandel med elektrisitet mel
lom landene kan bidra til at også Island på lengre sikt vil kunne eksportere 
elektrisitet via kabelnett.

Islands Industriforbund og Islands håndverks- og industriorganisasjon finner 
at økt frihet i internordisk handel med elektrisitet er fordelaktig, men at 
forslaget ikke direkte og umiddelbart vil få konsekvenser for islandsk del 
før en eventuell sjøkabelforbindelse måtte bli etablert.

Norske uttalelser

Nærings- og energidepartementet viser til det utredningsarbeid som allerede 
er i gang på grunnlag av bl.a. Rådets rek. 9/1993 om Nordels framtid. Den
ne utredningen, som skal være ferdig i løpet av første halvår 1993, skal 
vurdere forutsetninger og behov for å utvikle det nordiske el-markedet, 
samt analysere utviklingen i EF/Østersjøområdet på dette felt. En nær
mere analyse av økt tredjepartsadgang i det nordiske el-nettet vil også bli 
utarbeidet.

Departementet mener derfor at man ikke bør igangsette en ny vurde
ring som foreslått i medlemsforslaget før de igangværende utredninger er 
presentert og vurdert.

Norges energiverkforbund (Norenergi) viser til sine tidligere henvendelser 
til Nordisk Råd og til Næringsdepartementet i Norge med påpekning av at 
det hersker ulike nordiske rammebetingelser ved eksport og import av el
ektrisitet og at dette skaper problemer for norske energiverk. Bakgrunnen 
for dette er den nye norske energiloven som i prinsipp har åpnet det 
norske markedet for utenlandske kraftleverandører, men uten at det er en 
tilsvarende mulighet på utenlandske markeder for norske leverandører.

Norenergi støtter den norske regjeringens arbeid for en utvidet uten- 
landshandel med energi, men forbundet finner det naturlig at myndighe
tene begrenser ikke-norske aktørers adgang til det norske sluttbrukermar- 
kedet inntil man får full gjensidighet overfor andre land.

Norenergi konkluderer med en støtte til det fremlagte medlemsforsla
get om å liberalisere elektrisitetsmarkedet i Norden.
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Industriförbundet stiller seg positiv til etablering av et fritt nordisk el-mark- 
ed, og man konstaterer at den omlegging som har blitt gjennomført i 
Norge har gitt mange gode eksempler for utviklingen slik den nå kommer i 
Sverige og Finland. Forbundet mener det er vesentlig at markedet/kunde
ne ved den omlegging som nå skjer nasjonalt, kan være med å påvirke ut
viklingen av el-nettet.

Industriförbundet mener det er en naturlig konsekvens av liberalise
ringen av el-markedet i Finland, Norge og Sverige at man får en rask ut
vikling mot et fritt nordisk el-marked, og at det nordiske samarbeidet på 
området utvikles slik at også kundene kan delta. Forbundet tror imidlertid 
det vil ta tid før utviklingen mot et fritt europeisk el-marked vil komme så 
langt som det nordiske, og at Nordens forhold til EF på dette område må 
preges av gjensidighet.

3. Utvalgets synspunkter

Utvalget har som bakgrunn for drøftingen av det foreliggende medlems
forslaget dels hatt de innhentede uttalelser fra myndigheter og organisa
sjoner, og dels tidligere drøftinger i Nordisk Råd av samme tema. Særlig 
vil utvalget vise til sin begrunnelse for rek. 9/1993 om "Nordels framtid"
(jfr. medlemsforslag A 1021/e).

Medlemmer av økonomisk utvalg har også forut for behandlingen av 
denne innstillingen hatt et møte med styret for Nordel hvor den pågående 
omforming av de nordiske lands energilow erk ble nøye drøftet, og særlig 
med sikte på å klarlegge hvilken rolle Nordel kan spille i nordisk og inter
nasjonalt kraftsamarbeid i denne nye situasjonen.

Utvalget vil her minne om det sentrale synspunkt som ble fremført i 
forbindelse med rek. 9/1993 når det gjelder liberaliseringen av de nordiske 
energimarkeder:

"Utvalget mener at de endringer som måtte komme kan være både po
sitive og negative når det gjelder en bærekraftig utvikling av våre sam
lede energiressurser. Av den grunn er det av stor viktighet at man nøye 
forsøker å kartlegge hva man ønsker å forandre i de nåværende el-sys- 
temer, og hva man ønsker å bevare for å sikre en optimal utnyttelse av 
ressursene. I denne vurderingen må man både se til de økonomiske og 
tekniske hensyn ved etterspørsel og produksjon av elektrisk energi, og 
de miljømessige konsekvenser av de forskjellige energiformer og deres 
utnyttelse. Videre må disse spørsmål ikke bare ses i lokalt eller nasjo
nalt perspektiv, men også i en videre nordisk og regional sammen
heng."

Blant annet med dette synspunkt vedtok Rådet sin rekommandasjon om at 
Nordisk Ministerråd i løpet av 1993

"skal fremlegge en felles studie av utviklingen i Nordel-samarbeidet, 
herunder utviklingstendensene i de kommende år. Studien skal også

Svenske uttalelser
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inneholde regjeringenes syn på mål og samarbeidsformer for det nor
diske el-samarbeidet".

Denne studien er nå under arbeid og Nordisk Råd kan forvente å få grunn
lag for å vurdere den mot slutten av inneværende år.

Utvalget støtter fullt opp om medlemsforslagets argumentasjon for at 
man bør søke en overgang fra forurensende til rene energikilder ved kraft
produksjon. Disse synspunkter tok utvalget opp under Rådets 41. sesjon i 
Århus på et møte med energiministrene. Utvalget finner det også gunstig å 
iverksette tiltak som både gir miljøvennlig energiproduksjon og skaper nye 
arbeidsplasser slik som ett av eksemplene i medlemsforslaget skisserer.

Økonomisk utvalg finner i likhet med et flertall av remissinstansene at 
mye av det som etterlyses i medlemsforslaget er under vurdering nasjonalt 
og nordisk og at det for Nordisk Råd biir god anledning til å drøfte 
spørsmålet videre når Ministerrådet presenterer sin studie før Rådets 44. 
sesjon. Utvalget vil også selv i tiden framover kontinuerlig gjennomføre en 
politisk drøfting av nordisk energipolitikk som et virkemiddel for en bære
kraftig utvikling for Norden, og som et eventuelt supplerende energialter
nativ for Nordens nærområder.

Utvalget er også opptatt av at den nordiske energidebatten og utvik
lingen av det nordiske energimarkedet må ses i sammenheng med ut
viklingen av EFs energipolitikk og arbeidet med det Europeiske Energi
charter.

Med disse bemerkninger vil økonomisk utvalg anbefale

at Nordisk Råd ikke tar det foreliggende medlemsforslag opp til særlig 
behandling på nåværende tidspunkt.

Ny-Ålesund, 23. juni 1993

John Alvheim (FrP)
Jan Fransson (s)
Thor-Eirik Gulbrandsen (A) Nestformann 
Hans Gustafsson (s)

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 
Satu Hassi (Vihr.)
Poul Nielson (s)
Anders Taller aas (H)
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om å liberalisere energimarkedet i Norden

(Reist av Carl I. Hagen, Pia Kjærsgaard, Pål Atle Skjervengen og Lodve Solholm)

Det finnes en rekke nasjonale restriksjoner på kjøp og salg av energi i Nor
den. Det finnes pr i dag derfor ikke et fungerende energimarked i Norden. 
Som eksempel vil vi vise til at norsk energieksport i hovedsak dreier seg 
om olje og gass, mens grunnlaget for en sterkt økende gasseksport konti
nuerlig bygges ut, er tilstanden innen eksportorientert vannkraftsatsing 
temmelig svak.
For vannkraft har man i Norge ikke hatt et eksportperspektiv. Mens olje og 
gass betraktes som en vare som kan selges på et fritt marked, har vann
kraft kun vært sett på som en produksjonsfaktor innenlands.

Det er Den Liberalistiske Gruppes syn at vannkraft ikke bare er en na
sjonal vare, men en vare med et betydelig internasjonalt marked.

Storsatsing på eksport av ren norsk vannkraft blir voktet av mange 
særinteresser. I fremste rekke står kraftkrevende industri som nyter godt 
av gunstige kraftkontrakter på elektrisk energi.

Flere bedrifter har lagt frem beregninger som viser hvordan en omfat
tende modernisering av norske kraftverk og videre utbygging av vann
kraft vil kunne gi Norge en betydelig økonomisk gevinst, samtidig som de 
øvrige nordiske land kan tilbys billig og miljøvennlig energi.

I en rekke forskningsmiljøer tegner man også svært positive anslag for 
eksportmulighetene for norsk vannkraft. EFI som er en del av SINTEF- 
miljøet i Trondheim (Sentralinstituttet for teknisk-naturvitenskaplig forsk
ning), har lagt fram beregninger av hva en eksport på 15 milliarder kilo- 
watt-timer (TWh) vil bety av investeringer, fortjenester, arbeidsplasser og 
miljøgevinster (dersom en slik kraftmengde erstatter fossil energi i Euro
pa). Det EFI har kommet fram til bekrefter fortjenestemulighetene i kraft
eksport. Den kraft som i dag selges ut av landet skjer på tilfeldig kraftbasis. 
I det såkalte 15 terrawattscenariet som er utarbeidet av EFI anslår forsker 
Olav Johan Botnen at en fremskaffelse av 15 TWh til eksport - fordelt på 
seks TWh fra ulike enøktiltak, fem TWh fra ny vannkraftutbygging og fire 
TWh fra opprustning av eldre kraftverk - vil gi Norge en netto årlig fortje
neste på 2,3 milliarder kroner og 8 600 nye arbeidsplasser. Beregningene er 
basert på at kraften selges til Tyskland for 36 øre pr kilowatt-time. Innbakt 
i anslaget er videre totale investeringer på tilsammen 31 milliarder kroner.

Disse økonomiske gevinster ville komme hele Norden til gode dersom 
det ble etablert et felles nordisk energimarked.

Miljøgevinstene er den andre positive siden av regnestykket. En rap
port utarbeidet av SINTEF (Energi/miljø - en helhetlig vurdering) viser at

Medlemsforslag
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Norge kan gi et større bidrag til å redusere CC^-utslippene og begrense 
drivhuseffekten gjennom eksport enn ved å bruke kraften til å eliminere 
utslipp i Norge. Dersom vannkraften erstatter kullkraft, utgjør det sparte 
utslipp i størrelsesorden 24 millioner tonn CO2  (over 70 prosent av norske 
utslipp), 45 000 tonn NOx (15 prosent av norske utslipp, 110 000 tonn S 0 2 
(110 prosent av norske utslipp) og 3000 tonn tungmetaller pr år. Til sam
menligning vil gasskraft grovt anslått halvere utslippene fra kullkraft, 
mens vannkraft er ren energi.

Om man prøver å se vannkraften i et litt større perspektiv, synes det 
nærmest å være umoralsk å hindre bruk av ren vannkraftenergi. Når vi vet 
at praktisk talt all energiproduksjon som ikke er basert på vannkraft, er 
med på å ødelegge jordens miljø, kan vi ikke forsvare å nekte videre utnyt
telse av våre, dessverre etter hvert, sure og fiskefattige vassdrag.

Den Liberalistiske Gruppe vil videre vise til rapporten "Vår felles Frem
tid" som er utarbeidet av Brundtland-kommisjonen.

I Brundtland-kommisjonens rapport heter det at: "energieffektivitet bør 
bli det viktigste redskap i hvert lands energipolitikk for å oppnå en bære
kraftig utvikling".

Dette forplikter kanskje Norden i særlig grad.

På denne bakgrunn vil Den Liberalistiske Gruppe fremme følgende 
forslag:

Nordisk Råd rekommanderer de nordiske lands regjeringer

å ta initiativ for å liberalisere energimarkedet i Norden, slik at alle 
energiformer fritt kan handles, distribueres og transporteres over 
landegrensene i Norden. Nasjonale hindringer på kjøp og salg av 
energi oppheves.

Oslo, 2. mars 1993

Carl I. Hagen (FrP)
Pål Atle Skjervengen (FrP)

Pia Kjærsgaard (FP) 
Lodve Solholm (FrP)
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Ekonomiska utskottets betänkande
over medlemsforslag om etablering af erhvervszoner i 
Norden

(Medlemsförslaget väckt av Carl I. Hagen, Pia Kjærsgaard, Pål 
Atle Skjervengen och Lodve Solholm, se s. 406)

Medlemsforslag A 1040/e om opprettelse av ervervsoner i Norden er reist 
av den liberalistiske gruppe i Rådet, og av Rådets presidium henvist til 
økonomisk utvalg for behandling.

1. Forslaget

Dette medlemsforslaget tar som utgangspunkt at den reduserte økono
miske vekst i Norden skyldes politiske tiltak som har en negativ virkning 
på det private næringslivs utfoldelsesmuligheter, og at dette har vært en 
sterkt medvirkende årsak til at man har en raskt stigende arbeidsledighet i 
de nordiske land. Det høye skattenivået i Norden har i følge forslagsstille
rene skjøvet betydelige grupper av arbeidstakere over fra det legale ar
beidsmarked til et "svart" marked, med derav følgende negative konse
kvenser for landenes velferdsnivåer.

For å råde bot på denne utviklingen foreslåes det i medlemsforslaget at 
man griper til utradisjonelle virkemidler som gir private bedrifter bedre 
muligheter for etablering. Et slikt virkemiddel er å etablere særlige er
vervsoner etter mønster av de ordninger som eksisterer i visse EF-land, 
særlig i Storbritannia. I disse soner skal bedriftene få gunstigere vilkår i 
form av fritak for avgifter og skatter og ved særlig hurtige offentlige god
kjenningsprosedyrer. Det skal også kunne gis mulighet for å søke dispen
sasjon fra lovgivningen om ferieforhold, arbeidstid, lukkevedtekter o.l. 
Skattefritaket kan være tidsbegrenset eller varig, og den typiske erverv- 
sonen vil være en by eller et område som lider av sterk stagnasjon eller 
industriell tilbakegang.

2. Uttalelser

Forslaget har vært sendt berørte myndigheter og organisasjoner til uttal
else med svarfrist 15. mai 1993. De innkomne uttalelser kan sammenfattes 
som følger:
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Nordens Faglige Samorganisasjon (NFS) finner det positivt at det som i dette 
forslaget pekes på utradisjonelle måter for å bekjempe arbeidsledigheten, 
og organisasjonen vil ikke avvise tanken om at det i enkelte regioner bør 
gjøres et forsøk med ervervsoner hvor unntak fra visse avgifter og lignen
de kan bidra til økt mobilitet av arbeidsplasser. NFS vil imidlertid aw ise 
at man i slike soner skal avvike fra de arbeids- og sosialvilkår som gjelder 
ellers i samfunnet.
NFS godtar heller ikke medlemsforslagets resonnement om en direkte 
sammenheng mellom et høyt skattenivå og "svart" arbeid. NFS vil ikke av
vise at det kan være behov for en justering av de eksisterende skattesyste
mer i de nordiske land, men organisasjonen finner at det foreliggende 
medlemsforslags vurderinger skyter ved siden av målet i så måte.

Danske uttalelser

Dansk Industri (DI) viser til forsøksordningen med ervervsoner i Danmark 
(i Nordjyllands, Storstrøms og Bornholms amter), og fastholder sin tidli
gere oppfatning av at ordningen ikke løser de grunnleggende strukturelle 
problemer på arbeidsmarkedet og i industrien. Etableringen av slike soner 
vil virke konkurransevridende for næringslivet innen hvert land, og det vil 
også gi en skjev konkurranse mellom landene dersom ordningene får stor 
utbredelse.

DI ser imidlertid positivt på en del av de foreslåtte tiltak for å lette ad
ministrative byrder og å senke skatte- og avgiftsnivået for bedriftene forut
satt at slike ordninger blir generelle og gjeldende for samtlige bedrifter.

Handelskammeret støtter medlemsforslagets grunnleggende synspunkter 
om at det er for mye reguleringer og offentlig kontroll av næringslivet. 
Handelskammeret mener å ha kunnet påvise at stivheter i arbeidsmarke
det er en hovedforklaring på den negative sysselsettingsutvikling.

Handelskammeret vil likevel ikke støtte medlemsforslagets konklusjon 
som skisserer en ordning som etter dets mening bare vil føre til en 
konkurransevridning mellom virksomheter, og ikke til en bedring totalt for 
næringslivet.

Kommunernes Landsforening stiller seg i prinsipp meget positiv til å 
prøve utradisjonelle virkemidler som kan være vekstfremmende, men man 
nærer betydelig skepsis til om de foreslåtte ervervsonene vil medføre reell 
vekst. Foreningen frykter at det bare vil føre til en flytting av virksomheter 
fra andre steder i et land til landets "ervervsoner". Foreningen mener også 
at det i praksis er slik at nettopp de svake kommuner og områder allerede 
har den mest smidige måte å løse de administrative tiltak på i forbindelse 
med nyetableringer.

Foreningen oppsummerer sin holdning til den foreslåtte ordning med 
at man ikke er avvisende til at det gis mulighet for lokal tilpasning av ge
nerelle regler, men at dette må skje som forsøksordninger basert på de in
volverte kommuners og parters beredskap for å gjennomføre ordningene.

Nordiske uttalelser
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Amtsrådsforeningen i Danmark mener at næringsutviklingen i distrikte
ne best fremmes ved en hensiktsmessig utbygging av infrastruktur samt 
ved å utvirke et stadig bedre samarbeid mellom offentlig og privat sektor. 
De nye danske lover på området anses å legge et godt grunnlag for en slik 
utvikling i følge Amtsrådsforeningen, som også peker på at flere danske 
amt har god erfaring med samarbeid med EFs strukturfond. Foreningen 
mener på den annen side at ervervsoner som foreslått vil virke konkurran- 
sevridende, og de soner som måtte bli etablert ville få vansker med en 
senere omstilling til "normale" betingelser.

Finske uttalelser

Finansministeriet har som utgangspunkt at nærings- og sysselsettings
politikken skal utvikles fra nasjonalt utgangspunkt. Når det spesielt gjelder 
industriens samfunnsskatter og avskrivningsreglene anser ministeriet at de 
finske satser internasjonalt sett er uvanlig gunstige. Avgiftssenkninger som 
de foreslåtte ville derfor ikke ha synderlig effekt i Finland.

Finansministeriet konstaterer også at de ulike aspekter i medlemsfor
slaget omhandles i de pågående medlemskapsforhandlinger med EF, og 
man konkluderer med at det ikke er grunn til å foreta seg noe med bak
grunn i det fremlagte medlemsforslag.
Handels- och industriministeriet redegjør kort for den finske regioninnde- 
lingen med hensyn til støtteordninger og etableringsregler for næringsli
vet, og finner at mange av de hensyn som medlemsforslaget sier seg å ville 
oppnå, allerede kan sies å være tilgodesett i Finland. Ministeriet finner der
for ikke å kunne støtte forslaget om å etablere nye spesialområder.

Arbetsministeriet finner medlemsforslaget "halvfärdigt och bristfälligt", 
men mener likevel at tanken om å etablere spesielle næringssoner bør vur
deres som realistiske og positive bidrag for å skape nye vekst i nærings
svake områder. Når det gjelder beskatningen i slike næringssoner vil Ar
betsministeriet foreslå at man vurderer å gi økende skattelettelser i takt 
med en bedrifts økning av antall ansatte i forhold til omsetningen.

Finlands stadsförbund mener prinsipielt at man skal avstå fra tiltak som 
oppmuntrer til rabatterte kostnader eller til bruk av økonomiske lokkemid
ler, men forbundet vil likevel i den aktuelle økonomiske situasjon stille seg 
positivt til medlemsforslaget for enkelte formål og for begrensede tidspe
rioder. Forbundet mener at hensikten med ervervsoner bør være å fremme 
internasjonal handel og på lang sikt skape positive virkninger også for 
andre næringer i området. De må ikke medføre en konkurransevridning 
på hjemmemarkedet, og det må heller ikke gis betingelser som er uforen
lige med landets miljø- og sikkerhetsnormer.

Industrins och arbetsgivarnas centralförbund finner at medlemsforslaget 
peker på en rekke positive tiltak for næringslivet i form av lavere beskat
ning, lavere avgifter, fleksible arbeidstider osv., og at disse retningslinjene 
bør etterstreves for hele samfunnet i stedet for for enkelte soner. Central
forbundet vil derfor ikke støtte en nærmere utredning av forslaget.
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Centralhandelskammaren avviser i en meget kort uttalelse forslaget med å 
si at "Med hänsyn till de gällande ekonomiska realiteterna är det inte för
nuftigt att grunda några näringszoner. Centralhandelskammaren stöder 
inte närmare utredning av förslaget".

Ålands landskapsstyrelse baserer seg på uttalelser også fra Ålands handels
kammare og Å lands företagareförening, og konstaterer at Landskapsstyrelsen 
for tiden ikke har kompetanse til å fremme etableringen av ervervsoner 
som foreslått, ettersom blant annet skattelovgivningen hovedsaklig er 
rikslovgivning.

Landskapsstyrelsen finner på den annen side at medlemsforslaget 
delvis tangerer de målsettinger Åland har for sin næringslivsvirksomhet, 
og man støtter derfor en utredning av spørsmålet om å opprettholde 
ervervsoner ved et eventuelt EF-medlemskap.

Islandske uttalelser

Islands Industriforbund og Islands Håndverks- og Industriorganisasjon slutter 
seg til medlemsforslagets generelle synspunkt om at skatte- og avgiftsbe
lastningene for nordisk næringsliv er for tyngende og at dette er en av 
grunnene til den høye arbeidsledigheten. Disse organisasjoner vil anbefale 
forslaget om ervervsoner som et første skritt på veien for generelle lettelser 
for næringslivet.

Norske uttalelser

Utenriksdepartementet konstaterer at ervervsoner som foreslått vil gi et langt 
mindre geografisk areal enn området for eksisterende norsk distriktspoli
tikk, og de vil svekke de distriktspolitiske virkemidler som nå er i bruk. 
Departementet redegjør deretter for at det har vært politisk enighet i 
Norge om å avskaffe en særlig distriktskattelov. Denne loven mente man 
ville innebære en ensidig subsidiering av kapital og ikke bidra til økt 
sysselsetting. Myndighetene har nå i stedet valgt å iverksette tiltak som 
direkte rettes mot å styrke sysselsettingen, f.eks. ved en differensiert ar
beidsgiveravgift.

Departementet peker videre på de spesielle personbeskatningsregler 
som gjelder for de nordlige deler av Norge.

Departementet konkluderer med å fastslå at det er lite hensiktsmessig å 
innføre ervervsoner slik som foreslått i medlemsforslaget.

Næringslivets Hovedorganisasjon (NHO) har som utgangspunkt at det må 
utvikles en ny type samspill mellom offensive bedrifter og institusjoner og 
regioner som viser dyktighet og resultater. NHO viser til sitt prinsipielle 
syn om at det er behov for en mer konstruktiv regionalpolitikk som frem
mer det betydelige verdiskapningspotensiale som finnes i distriktene. Et 
vesentlig virkemiddel i den sammenheng er etter organisasjonens mening 
at det gis incentiver for interkommunalt og regionalt samarbeid om 
næringsutvikling og infrastrukturendringer.
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NHO mener at de norske erfaringer med blant annet geografisk diffe
rensierte arbeidsgiveravgifter er uklare med tanke på vekstverdien, og at 
slike ordninger kan ha mange uheldige virkninger for næringslivet som 
helhet, blant annet ved konkurransevridning. Organisasjonen vil derfor at 
man heller prioriterer bedriftsrettede virkemidler som kan anvendes både i 
sentrale og perifere områder av et land. Også de mer personrettede tiltak 
vil ha en positiv virkning for den økonomiske utvikling i distriktene.

NHO ønsker derfor at medlemsforslaget skal vurderes med bakgrunn i 
kravet om en helhetlig næringspolitikk.

NHO konkluderer også med at det er viktig med satsing på offentlige 
investeringer, men at disse i større grad enn hittil må rettes mot "flaske
halser" og til lønnsomme infrastrukturprosjekter.

Svenske uttalelser

Arbetsmarknadsstyrelsen anser at det allerede finnes en relativt vel utbygget 
og fungerende organisasjon for å støtte næringssvake regioner, og man re
degjør deretter meget kortfattet for de offentlige innsatser som gjøres i Sve
rige i dag for å rette opp skjevheter i arbeidsmarkedet. Man er redd for at 
en satsing som foreslått i dette medlemsforslaget vil kunne være til skade 
for bedrifter som ligger utenfor ervervsonene, og at det dermed ikke biir 
en nyskapning av arbeidsplasser.

Dersom man skulle på forsøksbasis innrette ervervsoner i dag, så måtte 
det etter Arbetsmarknadsstyrelsens mening bare gjelde områder som har 
så ugunstige forutsetninger at støttetiltak ikke kan forrykke konkurransen i 
det større distriktet.

Landstingsförbundet finner det viktig at næringslivet støttes aktivt, og 
man mener at den svenske nærings- og regionalpolitikken nettopp tar sikte 
på dette. Forbundet kanaliserer en stor del av sin direkte næringsfrem
mende støtte til de regionale utviklingsfondene.

Forbundet peker også på at landstingenes bidrag til utvikling av infra
struktur i en spesiell region i mange tilfeller skjer i nært samarbeid med 
tilgrensende regioner i nabolandene.

Landstingsförbundet konstaterer avslutningsvis at spørsmålet om fortsatt 
selektiv næringslivsstøtte er et tema i de pågående medlemskapsforhand
linger med EF, og at resultatet av forhandlingene på dette punkt bør av
ventes før man tar stilling til medlemsforslaget.

Svenska kommunförbundet sammenfatter en kort redegjørelse for den ak
tuelle situasjon i Sverige om at det her pågår en utrednings- og reformpro
sess som sikter, ikke minst hva skatter og avgifter angår, til å bedre næ
ringslivets rammevilkår, å effektivisere og minske den offentlige sektor og 
desentralisere administrativt ansvar til regionalt og lokalt nivå. Dette 
arbeidet mener forbundet vil gi en positiv effekt for svensk næringslivs 
konkurransekraft, og en positiv virkning for arbeidskraftssituasjonen, og 
man finner derfor ikke noe behov for spesielle næringssoner av den type 
som omhandles i medlemsforslaget.
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Industriförbundet stiller seg tvilende til tanken om å etablere særlige er- 
vervsoner som etter forbundets mening vil representere en uheldig kon
kurransevridning i næringslivet. Forutsetningene for slike ervervsoner, og 
retningslinjene for hvilke fordeler som skulle kunne tilbys bedrifter i disse 
sonene måtte iallfall konkretiseres og nærmere overveies, og man måtte 
vurdere hvilke økonomiske effekter det ville medføre utenfor sonene, før 
man eventuelt prøver en slik ordning.

Industriforbundet understreker ellers som sitt prinsipielle syn at statens 
industripolitikk bør legge hovedbetoningen på generelt stimulerende 
tiltak, men at det i visse tilfeller kan være motivert å vedta rettede eller 
spesielle tiltak, eksempelvis regionalpolitiske tiltak eller støtte til små og 
mellomstore bedrifter.

NUTEK (Närings- och teknikutvecklingsverket) vil ikke kunne støtte med
lemsforslaget som man anser bare vil ta for seg deler av næringslivet og 
enkelte detaljer i den industripolitikk som må føres for å stimulere til økte 
investeringer i landenes næringsliv. NUTEK peker på at man i Sverige har 
gjennomført og planlegger nye konstruktive tiltak både fra statens og kom
munenes side for å lette bedriftenes investeringsbeslutninger, og at dette 
også sikter mot særlige tiltak i regioner som har uvanlig store nærings
problemer.

3. Utvalget

Utvalget vil generelt uttrykke sin støtte til alle initiativ som kan stimulere 
en bærekraftig vekst og utvikling i de nordiske land, og dermed skape nye 
arbeidsplasser. I en slik hensikt er det åpenbart at også utradisjonelle vir
kemidler bør vurderes, og utvalget mener at de tanker som reises i forelig
gende medlemsforslag må vurderes i en slik sammenheng.

Økonomisk utvalg mener at for å stimulere til varig vekst i næringslivet 
må det satses på bedrifter og sektorer/bransjer som har forutsetninger for 
å bli vinnere i et lengre perspektiv. Dette må gjelde uavhengig av hvor 
disse bedriftene er lokalisert. En kunstig vridning av bedriftslokaliseringe
ne ved hjelp av offentlige virkemidler må brukes bare etter en nøye og 
samlet vurdering av de samfunnsøkonomiske konsekvenser. Hvis dette 
hensyn ikke tas, risikerer man bare å skape svake bedrifter som bare kan 
overleve på relativt kort sikt eller ved permanent offentlig subsidiering. 
Slike bedrifter vil samtidig utgjøre en urettferdig og skadelig utfordring for 
konkurrerende bedrifter i andre områder av landet.

Utvalget mener også at selv om det er et overordnet mål å opprettholde 
tilnærmet det bosettingsmønster vi i dag har i de nordiske land, så må vi 
også være beredt på å akseptere, og endog stimulere til, økt geografisk 
mobilitet av arbeidskraften. Dette kan vise seg nødvendig for blant annet å 
utnytte arbeidskraftens faglige kompetanse best mulig sett som helhet i 
samfunnet. Erfaringene synes også å vise at industri- og teknologimiljøer 
er mest livskraftige når det innen samme region finnes et antall bedrifter 
innen samme bransje. Dette stimulerer ofte til en sunn konkurranse
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mellom bedriftene, og det gir en teknologisk drivhuseffekt som ofte med
fører nye bedriftsetableringer og dermed nye og varige arbeidsplasser.

Selv om man bør være varsomme fra myndighetenes side med å gi 
kunstige og regionalt baserte stimulanser til næringslivet, så fritar ikke 
dette myndighetene (sentralt og lokalt) fra å utarbeide rammebetingelser 
som tilskynder bedriftsetableringer i de næringsmessig svake områder i 
landene. Både skatte- og avgiftspolitikken og offentlige investeringer i in
frastrukturprosjekter må vurderes i en slik sammenheng. Økonomisk ut
valg mener at det må iverksettes betydelige investeringer i utbygging av 
kommunikasjonsnettene innen og mellom de nordiske landenes enkelte 
regioner nettopp for å stimulere til industriell vekst i alle deler av Norden. 
Slike prosjekter vil dessuten, som utvalget påpeker også i sin betenkning 
om de andre medlemsforslag om sysselsettingssituasjonen som behandles i 
Rådet, ha en direkte og umiddelbar positiv konsekvens for sysselsettingen 
i Norden.

Ved satsing på infrastrukturprosjekter må det tas grunnleggende hen
syn til miljøaspektene ved prosjektet.

Utvalget finner, i likhet med flertallet av de instanser som har uttalt seg 
om medlemsforslaget, at det kan være forhold som taler for at man for
søker å etablere spesielle ervervsoner i Norden, men at det er usikkert om 
de samlet sett vil ha den positive virkning man etterstreber. Det er også 
grunn til å mane til varsomhet med slike friområder hvis det kan føre til 
konkurransevridning overfor allerede etablert næringsliv i landet eller i 
forhold til andre land. Utvalget er videre betenkt til ordningen dersom den 
skal få uakseptable følger for arbeidsrettslige og sosiale spørsmål i de om
råder som erklæres som "ervervsoner".

Økonomisk utvalg har merket seg at man i Danmark har igangsatt et 
forsøk med særlige ervervsoner, og at man i Norge har en del særlige lover 
og regler av samme type for enkelte områder spesielt i Nord-Norge. Ut
valget mener man bør vurdere erfaringene fra disse tiltakene noe nærmere 
før man eventuelt går videre med en anbefaling om at det gis en generell 
adgang i Norden til å opprette ervervsoner som foreslått.

Utvalget vil i tråd med hva som er sagt om utbygging av infrastruktur 
og kommunikasjoner mellom enkelte regioner i Norden oppfordre til at 
Ministerrådet påser at nasjonale administrative bestemmelser og økono
miske virkemidler samordnes slik at det kan stimulere til samlet vekst i 
grenseregioner. Dette gjelder både de regler som gjelder for bedriftenes 
etablering og virksomhet, og regler for arbeidskraftens mobilitet ( det per
sonlige skatte- og trygdesystemet).

Utvalget ønsker også at en slik vurdering må omfatte en vurdering av 
konsekvensene i forhold til EØS-avtalens bestemmelser om fri konkur
ranse og forbudene mot statlige støtteordninger av konkurransevridende 
karakter.
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Økonomisk utvalg vil med disse bemerkninger innstille at 

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

å utarbeide en vurdering av erfaringene med etablering av erverv- 
soner,

å arbeide for en harmonisering av relevante regler og bestemmelser 
for bedriftsutvikling i grenseregioner i Norden.

Ny-Ålesund, 23. juni 1993

John Alvheim (FrP)
Jan Fransson (s)
Thor-Eirik Gulbrandsen (A) Nestformann 
Hans Gustafsson (s)

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 
Satu Hassi (Vihr.)
Poul Nielson (s)
Anders Taller aas (H)
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om etablering af erhvervszoner i Norden

(Stillet af Carl I. Hagen, Pia Kjærsgaard, Pål Atle Skjervengen og Lodve Solholm)

I de senere år har ledigheden i de nordiske lande under ét udvist en mar
kant stigende tendens. Således har ledigheden i de nordiske lande alene i 
årene 1990 til 1992 ifølge OECD's opgørelser dramatisk udviklet sig fra 
4,4 pct til ca. 7,5 pct.

Den økonomiske vækst i de nordiske lande har i de senere år under ét 
været markant afdæmpet eller i visse tilfælde ligefrem negativ.

En betydelig del af årsagen til den afdæmpede økonomiske vækst i 
Norden skyldes politiske tiltag, der har en negativ indvirkning på det pri
vate erhvervslivs udfoldelsesmuligheder.

Opbygningen af velfærdsstaterne i Norden har blandt andet betydet, at 
beskatningsniveauet i Norden i dag tilhører verdens højeste. Det høje be
skatningsniveau i Norden har bevirket, at de nordiske lande generelt har et 
meget højt omkostningniveau, hvilket bl.a. svækker konkurrenceevnen.
Det høje beskatningsniveau har endvidere medført, at en betydelig mæng
de arbejdskraft er blevet skubbet fra det legale arbejdsmarked til det 
"sorte" arbejdsmarked. Forskellige undersøgelser har påvist, at der f.eks. i 
Danmark udføres "sort" arbejde i ett omfang, der svarer til 150 000 fuld
tidsstillinger. Således har de direkte og negative konsekvenser af den 
nordiske velfærdsmodel været, at flere og flere udsættes for meget ringe 
velfærdsmæssige forhold, f.eks. i form af høj ledighed og høj ledigheds- 
risiko.

Omvæltningerne og magtskiftene i Østeuropa har blandt andet bevir
ket, at flere og flere stiller spørgsmål ved det legitime i, at politikerne altid 
vælger løsninger, hvorved staten opnår mere magt.

Politisk har omvæltningerne og magtskiftene i Østeuropa generelt med
ført, at de enkelte individer og det private erhvervsliv opnår stor frihed i 
forhold til statsmagten. I Østeuropa har man således erkendt, at udstrakt 
frihed i forhold til statsmagten er afgørende for at opnå reel økonomisk 
vækst og reel velfærd for borgerne.

I den sammenhæng er det væsentligt at konstatere, at ledigheden i stort 
omfang skyldes indgreb fra statsmagten. Den eneste måde hvorpå stats
magten reelt kan medvirke til at reducere ledigheden og forbedre den 
økonomiske vækst er gennem 'afpolitiseringer', hvilket blandt andet vil si
ge: Skattelettelser; bedre afskrivningsmuligheder; mindre bureaukrati og 
hurtigere godkendelsesprocedurer i forbindelse med etablering af er
hvervsvirksomheder; reduktion af den offentlige gæld; afskaffelse af lov-

Medlemsforslag
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givningsbestemmelser i det private arbejdsmarked med hensyn til løn og 
løndannelse, ansættelsesforhold, forhandlingsmetoder, ferie, pension m.m.

Hvis den store ledighed søges reduceret ved at udvide antallet offfent- 
ligt ansatte i de nordiske lande, vil den uundgåelige konsekvens blive, at 
velstanden i Norden sættes over styr.

Man har iværksat mange initiativer med henblick på at give bedre ud
dannelsesmuligheder, for på den måde at reducere ledigheden. Imidlertid 
viser en lang række undersøgelser, at arbejdsmarkedsuddannelserne ikke 
har nogen positiv beskæftigelsesmæssig effekt. En enkelt undersøgelse på
viste ligefrem, at en bestemt gruppe ledige var beskæftigelsesmæssigt 
ringere stillet efter at have deltaget i en arbejdsmarkedsuddannelse. Trods 
etableringer af mange nye arbejdsmarkedsuddannelser er ledigheden fort
sat vokset i Norden.

De voksende bestræbelser på at føre selektiv erhvervspolitik er baseret 
på nogle alvorlige fejl med karakter af informationsproblemer. Disse fejl og 
informationsproblemer bevirker, at selektiv erhvervspolitik ikke kan skabe 
hverken økonomisk vækst eller større beskæftigelse.

Hvis offentlige myndigheder skal udpege potentielle vindere i den pri
vate sektor forudsætter det, at personer, der ikke direkte er tilknyttet den 
private virksomhed, som vil kunne have gavn af den offentlige støtte, skal 
være i stand til at identificere en mulighed i markedet som ingen virksom
heder ser. Det vil kun kunne forekomme meget sjældent, og det er ikke 
forsvarligt at basere en samlet politik på få undtagelser.

Almindeligvis findes den viden, der er relevant for at træffe beslut
ninger vedrørende markedet decentralt, det vil sige i virksomheder og hos 
markedsaktører, der endnu ikke arbejder i institutionaliserede virksomhe
der.

Et andet problem ved forsøg på at føre selektiv erhvervspolitik er, at 
midlertidig støtte oftest ender med at blive varig støtte.

For at sikre en større økonomisk vækst samt sikre, at ledigheden i de 
nordiske lande reduceres, er det nødvendigt at træffe utraditionelle tiltag, 
der kan give det private erhvervsliv bedre muligheder for etablering.

Den Liberalistiske Gruppe vil foreslå, at man i de regioner i Norden, 
der er mest ramt af ledighed forsøgsvis iværksætter såkaldte erhvervszo
ner, der indebærer, at virksomheder på forhånd tildeles alle de godkendel
ser fra myndighederne som hurtig og fri etablering for virksomheder in
den for erhvervszonen kræver; at offentlige afgifter, skatter og/eller geby
rer for erhvervsvirksomheder kan nedsættes eller helt bortfalde for virk
somheder, der etableres i erhvervszonerne, samt ved, at afskrivningsreg
lerne for erhvervsvirksomheder etableret i Erhvervszonerne forbedres; at 
erhvervszonerne i øvrigt opnår særstatus ved, at virksomheder, der etable
res i zonerne opnår mulighed for at søge dispensation fra lovgivning 
vedrørende ferieforhold, arbejdstid fastsættelse af erhvervsleje og lukke
lov.

I udlandet har der eksisteret erhvervszoner siden 1958.
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I EF eksisterer erhvervszoner i Irland, Storbritannien, Belgien, Græken
land og Spanien. Desuden arbejder Frankrig, Belgien og Luxemborg med 
etablering af meget store multinationale erhvervszoner.

Storbritannien har hele 24 erhvervszoner (enterprise zones) og 6 frihav
ne (freepoints).

I den britiske Corby Enterprise Zone blev der i løbet af 5 år etableret 
5000 nye job. Forinden lukkede en stor stålvirksomhed, hvorved området 
fik en ledighed på 40 pct.

Den typiske potentielle erhvervszone er en by eller egn med een eller få 
meget store virksomheder, der lukker og dermed gør hundreder eller tu
sinder af lønmodtagere ledige. Mange steder er ledigheden på en enkelt 
dag vokset med 30 pct. Byen eller egnen er herigennem blevet lammet af 
ledigheden, hvorfor drastiske initiativer har været nødvendige.

Fælles for de mange erhvervszoner; industrizoner; industriparker; af
giftsfrie zoner, og hvad de i øvrigt kaldes, er, at der inden for et geografisk 
areal gives særlige begunstigelser til nyetablerede virksomheder.

Begunstigelserne gives ikke i form af tilskud, men i form af fritagelse 
for afgifter og skatter samt særlig hurtig offentlig godkendelsesprocedure.

Myndighederne kan med meget kort tid godkende virksomhedsetable
ringer. Virksomhederne opnår i zonerne en meget høj frihedsgrad i forhold 
til produktion, udvidelse, produktvalg osv.

Som ekstra incitament er der så også lavere skat eller skattefrihed for 
virksomhederne i zonen.

Skattefriheden kan være åremålsbestemt, afgrænset til særlige afskriv
ninger eller lignende begunstigelser.

Virksomhederne opnår ikke tilskud, men derimod frihed, frihed for 
skat og frihed til erhverv.

Indførelsen af erhvervszoner adskiller sig fra andre politiske forsøg på 
at nedbringe ledigheden.

Etableringerne af erhvervszoner vil medføre, at der skabes mange nye 
arbejdspladser. Herved sparer det offentlige udgifter til dagpenge og bi
standshjælp, i øvrigt opnåes der herigennem større skatte- og afgiftsind
tægter til det offentlige.

I øvrigt vil det provenu det offentlige mister som følge af mange virk
somheder, der benytter erhvervszonetilbudet, og det provenu det offent
lige opnår gennem sparede udgifter og øgede skatter og afgifter modsvare 
hinanden.

Oftest betyder flere nye virksomheder flere arbejdspladser.
Erhvervszonerne vil give dynamik og fremgang for såvel det område, 

hvor de er placeret, som for samfundet som helhed.
Den byrde, som hele Norden for tiden lider under på grund af overor

dentlig tiltagende ledighed og markant afdæmpet økonomisk vækst (flere 
nordiske lande har i de seneste år ligefrem været udsat for negativ vækst - 
og vil igen fremover risikere negativ vækst), vil blive lettet betydeligt ved 
etablering af erhvervszoner.
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Ledighedsraterne i de nordiske lande 
Opgjort i procent of arbejdsstyrken

Kilde: OECD
* OECDs Skøn

Væksten i Bruttonationalproduktet i de nordiske lande 
Procentvis amdring i forhold til det tidligere år

Kilde: OECD
* OECDs Skøn

På baggrund af ovenstående fremmer Den Liberalistiske Gruppe følgende 
forslag:

Nordisk Råd rekommanderer de nordiske regeringer

at indføre erhvervszoner i Norden efter følgende retningslinier:

- Erhvervszonerne etableres som geografisk afgrænsede områder.

- Erhvervszonerne tildeles på forhånd alle de godkendelser fra 
myndighederne som hurtig og fri etablering af virksomheder inden 
for erhvervszonen kræver.

- Erhvervszonerne tildeles særstatus ved, at offentlige afgifter, skat
ter og/eller gebyrer for erhvervsvirksomheder kan nedsættes eller 
helt bortfalde for virksomheder, der etableres i erhvervszonerne, 
samt ved, at afskrivningsreglerne for erhvervsvirksomheder etable
ret i erhvervszonerne forbedres.
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- 1 øvrigt opnår erhvervszonerne særstatus ved, at virksomheder, 
der etableres i zonerne opnår mulighed for at søge dispensation fra 
lovgivning vedrørende ferieforhold, arbejdstid, fastsættelse af er
hvervsleje og lukkelov. De nævnte forhold vil i stedet blive aftalt lo
kalt mellem arbejdsgiver og -tager eller disses repræsentanter.

- For at undgå konflikter med EF-bestemmelser, indhentes der EF- 
kommissionens accept til oprettelse af erhvervszonerne, accepten 
skal også omfatte de nordiske lande, der ikke er medlemmer af EF, 
men som ønsker medlemskab.

Oslo, den 2. marts 1993

Carl I. Hagen (FrP)
Pål Atle Skjervengen (FrP)

Pia Kjærsgaard (FP) 
Lodve Solholm (FrP)
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Presidiets betänkande
över medlemsförslag om samarbetet med S:t Petersburg och 
Leningrad-distriktet

(Medlemsförslaget väckt av Halldór Ásgrímsson samt Svein 
Alsaker och Hugo Bergdahl m.fl., se s. 414)

1. Presidiets förslag till rekommendation

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att utarbeta ett konkret handlings- och samarbetsprogram för Nordens 
närområden och därvid särskilt uppmärksamma S:t Petersburg och 
Leningrad-regionen

att i utarbetandet av handlings- och samarbetsprogrammet redogöra 
även för de samnordiska och nationella ekonomiska konsekvenserna av 
förslagen

att i handlingsprogrammet särskilt beakta samarbetsmöjlighetema och 
förutsättningarna på miljö-, handels-, kultur- och infrastrukturområ
dena.

2. Presidiets motivering

Den förändrade politiska situationen i Nordeuropa har möjliggjort ett ökat 
samarbete mellan Norden och dess närmaste närområden, såsom Balti
kum, Rysslands nordvästra delar och Barentsregionen. Samarbetet har 
skett bl.a. direkt mellan Nordiska rådet och berörda länder och regioner 
eller t.ex. inom ramen för Östersjösamarbetet.

Förutsättningen för att vidareutveckla Nordens samarbete och kontak
ter med närområdena kräver dock i fortsättningen en heltäckande och ba
lanserad handlingsstrategi. Detta bl.a. för att de samnordiska resurserna är 
begränsade.

Det är också viktigt att ett närområdespolitiskt samarbets- och hand
lingprogram även innehåller en redogörelse för de ekonomiska konse
kvenserna av förslagen och för hur förslagen skall finansieras.
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Presidiet anser att S:t Petersburg och Leningradregionen är ett område 
vars betydelse blir allt större i Östersjöregionen. Regionen är en viktig del 
av Nordens närområdespolitik.

De resurser som avsättes för denna region bör ses i ett större närområ- 
despolitiskt sammanhang.

Presidiet konstaterar att Nordens resurser är begränsade och att större 
satsningar t.ex. inom infrastrukturuppbyggnaden och miljön bör ske i form 
av internationella samarbetsprojekt.

Presidiet utgår från att rådet i sitt samarbete med OSS parlamentariska 
församling prioriterar ett samarbete mellan Norden och Rysslands nord
västra områden som en del av Östersjösamarbetet. Presidiet betonar därför 
vikten av att S:t Petersburg och Leningradregionen involveras och aktivt 
deltar genom sina representanter i Östersjösamarbetet såväl inom ramen 
för regeringarnas Östersjöråd som det parlamentariska Östersjösamarbetet.

Presidiet anser det vidare vara viktigt att de enskilda nordiska länder
na, framför allt Finland och Sverige som geografiskt ligger närmast S:t Pe
tersburg och Leningradregionen, utvecklar samarbete på alla nivåer.

Vad angår ett eventuellt etablerande av ett samnordiskt handelskontor 
hänvisar presidiet till de synpunkter som framförts av ekonomiska utskot
tet.

Presidiet ställer sig med hänvisning till det ovanstående positivt till de 
konkreta förslagen som föreslagits i medlemsförslaget.

3. Uttalanden

Medlemsförslaget har varit utsänt för uttalande i ekonomiska, miljö- och 
kulturutskotten.

Ekonomiska utskottet och miljöutskottet instämmer i mittengruppens 
bedömning att S:t Petersburg och Leningradregionen kommer att få en stor 
betydelse för Norden och att man därför bör göra satsningar i denna re
gion.

Kulturutskottet anser att samarbetet kunde ske inom ramen för rege
ringarnas Östersjöråd samt de parlamentariska Östersjökonferensema.

Ekonomiska utskottet betonar behovet av ökat samarbete på miljö-, 
handels- och infrastrukturens områden. Utskottet anser att de nordiska in
satserna bör koordineras på ett effektivt sätt. Utskottet betonar vidare 
nödvändigheten av ökat informationsutbyte mellan administrationsansva- 
riga inom såväl den privata som den offentliga sektom.

Utskottet ställer sig dock skeptiskt till etablerandet av ett samnordiskt 
handelskontor i S:t Petersburg. Utskottet gör den bedömningen, att ett ge
mensamt kontor inte skulle uppfylla de syften som man uppställer. Utskot
tet anser att en satsning på Leningradregionen och S:t Petersburg inte får 
ske på bekostnad av samarbetet med Baltikum.

Miljöutskottet pekar på att vid sidan av miljöfrågorna bör även energi- 
försörjningsfrågoma inkluderas i listan på samarbetsfrågor. Miljöutskottet 
anser vidare att ett förnyande av energisystemen kräver resurser i sådan 
skala att de endast kan lösas genom ett internationellt samarbete. Förbätt-
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rande av infrastrukturen är enligt miljöutskottet även viktigt och det är 
angeläget att satsningarna riktas mot att utbygga miljövänliga transport
system.

Kulturutskottet anser att möjligheterna att påverka utvecklingen i 
nordvästra Ryssland är ytterst begränsade, men att vissa insatser är möj
liga. Utskottet anser att en koordinering av de nordiska insatserna är vik
tig-

Kulturutskottet pekar på att utbildningsmöjligheter för ämbetsmän och 
förtroendevalda kan förverkligas genom insatser som företas av kommun
förbund på lokal nivå.

Kulturutskottet betonar att möjligheten till s.k. folkligt utbyte borde ske 
inom ramen för de förhöjda kulturanslagen i ministerrådets budget.

Stockholm den 28 september 1993

Halldór Ásgrímsson (F) 
Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 
Elver Jonsson (fp)
Kjellbjørg Lunde (SV) 
Kimmo Sasi (Kok.)

Knud Enggaard (V)
Geir H. Haarde (Sj) 
Anker Jørgensen (S)
Mats Nyby (SDP)
Jan P. Syse (H) president
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om samarbetet med S:t Petersburg och Leningrad- 
distriktet

(Väckt av Halldór Ásgrímsson samt Svein Alsaker, Hugo Bergdahl, Knud 
Enggaard, Elver Jonsson, Timo Järvilahti och O lof Salmén)

De nordiska länderna har enskilt men också inom ramen för det nordiska 
samarbetet inlett olika samarbetsprojekt med de närliggande länderna. 
Speciellt i riktning mot Lettland, Litauen och Estland har intresset såväl 
nationellt som samnordiskt varit stort. Något som lett till att flera olika 
stödordnigar och samarbetsprojekt kommit igång. Samarbetet med de bal
tiska länderna sker också inom ramen för ett bredare samarbete inom ra
men för det s.k. Östersjösamarbetet, som etablerats såväl på regerings- som 
parlamentarikemivå. Aven städerna runt Östersjön har visat ett stort in
tresse för ett intensifierat samarbete.

I de nordliga delarna av Norden har det nyligen upprättats ett s.k. 
euroarktiskt råd i Barentsregionen, utvidgat med Karelen. Rådet skall 
arbeta på två plan, dels regionalt och dels nationellt. I rådet ingår de nor
diska länderna, Ryssland och den Europeiska Gemenskapen. Samarbets- 
strukturen är här intressant då speciellt den regionala dimensionen beto
nas.

I augusti 1993 kommer det åter att i Nordiska rådets regi arrangeras en 
parlamentarikerkonferens om samarbetsmöjlighetema i det arktiska om
rådet. Såsom namnet redan antyder kommer konferensen att ha en bredare 
omfattning än Barentsområdet, vilket betyder att också USA och Kanada 
involveras.

Utöver dessa större samarbetsramar, Östersjösamarbetet och Barents- 
samarbetet, förekommer det såväl bilateralt som ett allnordiskt samarbete i 
större och mindre omfattning med i stort sett hela den nordiska närregio
nen.

Gällande samarbetet med de baltiska länderna har det i förhållande till 
de ryska närområdena så till vida varit lättare att det varit frågan om sam
arbete med relativt små men självständiga områden. I samarbetet med de 
ryska närområdena har det däremot varit svårare p.g.a. många olika fakto
rer, där inte minst den rätt centralstyrda maktstrukturen varit ett om inte 
hindrande så åtminstone bromsande faktum. Om det kommer att vara så i 
all framtid eller om utvecklingen kommer att ta andra vägar är det ytterst 
svårt att säga någonting om, dock pekar vissa tendenser på att en viss 
fragmentering av makten pågår i Ryssland, vilket skulle underlätta ett 
samarbete med närregionema, samtidigt som anhängarna av en stark

Medlemsförslag
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centralmakt fortsättningsvis är stor. Den osäkra politiska framtiden har 
naturligtvis bidragit till att försvåra ett framgångsrikt samarbete, vilket 
naturligtvis är att beklaga då samarbetsbehovet är uppenbart inom de 
flesta sektorerna.

Oberoende av i vilken riktning utvecklingen går, och det är skäl att 
minnas att Nordens eller västvärldens möjligheter att påverka utveck
lingen i Ryssland är ytterst begränsade, är det viktigt att Norden upprätt
håller goda kontakter med närområdena, inte minst för att de handelspoli
tiska intressena framgent kan bli av stort intresse för de nordiska länderna.

Ett område som ur nordisk synvinkel är av ytterst stor betydelse är sta
den S:t Petersburg och det omkringliggande Leningradområdet. Totalt bor 
det mellan 7-8 miljoner människor i området. Av dessa bor cirka 5 miljoner 
i själva staden, på ett område som i storlek motsvarar det s.k. fasta Åland. 
Samarbete med speciellt staden förekommer redan bl.a. inom ramen för de 
parlamentariska Ostersjökonferensema, men ett mer intensifierat och mål
inriktat samarbete bör igångsättas med regionen, dels därför att behovet av 
hjälp med utvecklingen är stort i området och dels därför att området ur 
nordisk synvinkel utgör en enorm framtida marknadspotential. Viktigt att 
minnas är också att stadens betydelse för Ryssland ytterligare vuxit i och 
med att de baltiska länderna blivit självständiga, något som bl.a. innebär 
att staden och regionen står inför rätt omfattande infrastruktursatsningar.

Det klart viktigaste området av stor betydelse för Norden är naturligt
vis miljöfrågorna. Miljöproblemens omfattning är svåra att bedöma, men 
att de inte är små torde vara ett faktum. Här har samarbetet redan kommit 
igång och planer kring både det ena och andra projektet har utarbetats in
om olika instanser. Det som saknas är finansiering. En finansiering som 
inte ens de nordiska länderna tillsammans klarar av, inte ens då käm - 
kraftsproblematiken förbises. Här behövs det framförallt bredare interna
tionella insatser.

Men fortsättningsvis finns det också mindre satsningar som behövs 
inom mer begränsade områden. Ett lokalt problem med betydelse för vat
tendragen, som påtalats från bl.a. Leningrad-distriktets ledning, är avfalls
hanteringen, där ett visst samarbete inletts med finländska företag. Just av
fallshanteringen, där speciellt avfallet från de stora bostadskomplexen än
nu är ett olöst problem, är ett samarbetsområde som inledningsvis kunde 
intensifieras med medel ur den samnordiska budgeten, trots de nedskär
ningar som stipulerats. Framgent torde avfallshanteringen t.o.m. kunna bli 
en affärsmässigt lönsam sektor.

Men oberoende av de stora miljöproblemen vilar grunden till allt på att 
ekonomin fås på fötter. Och ifall den politiska utvecklingen går i den rikt
ning man från regeringshåll förutspått måste handeln fås igång. Det man 
framför allt efterlyst inom S:t Petersburg och den kringliggande regionen 
är investeringar och samföretag (joint venture) via vilka man kan få in 
bättre teknologi. Under ett besök som Mittengruppen i Nordiska rådet 
gjorde i området i januari konstaterade man också från Leningrad- 
distriktets sida att administrationen står till tjänst med all behövlig hjälp
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för att pålitliga kontakter skall skapas. Dessutom kan de stå till tjänst med 
tomma industrilokaler.

Samföretagen som möjlig samarbetsidé är idag i kris p.g.a. framför allt 
ryska inrikespolitiska problem. Emellertid utgör de fortsättningsvis så gott 
som den enda realistiska vägen för samarbete. Att de västliga investering
arna inte varit speciellt stora beror naturligtvis också till en del på osäker
heten vad gäller den politiska utvecklingen. Ett stort problem, vid sidan av 
många andra för speciellt mindre företagsintressenter från Norden, är den 
enorma byråkrati som fortsättningsvis finns och som naturligtvis har ett 
direkt samband med den centralstyrda maktstruktur som finns, men detta 
är en realitet som man får leva med. För att underlätta handelskontakterna 
mellan Norden och S:t Petersurg, Leningrad-distriktet kunde det vara på 
sin plats att de nordiska länderna på samma sätt som i de baltiska länder
na upprättade ett gemensamt kontor i S:t Petersburg. Kontorets huvud
uppgift skulle vara att bistå och underlätta skapandet av kontakter för spe
ciellt mindre nordiska företag, och på annat sätt befrämja handelsutbytet 
mellan Norden och S:t Petersburg med omkringliggande landsbygd.

Ett område där Norden aktivt gått in, och som väl i viss mån också 
kunde utvidgas österut, är transportsamarbetet med Baltikum. Goda 
transporter Norden - S:t Petersburg är naturligtvis till för att underlätta 
samarbetet.

Miljö, handel och infrastruktur är tre stora områden där Norden kan 
delta på ett meningsfullt sätt i samarbete med regionen, men det finns 
också en rad mindre frågor där en nordisk insats kan vara av betydelse. 
Men samtidigt kan också mindre synliga men viktiga saker göras. Det kan 
då vara frågan om skolning av ämbetsmän, möjligheter för förtroendeval
da att bekanta sig med parlamentariker- och fullmäktigearbetet i Norden. 
Dessutom bör naturligtvis alla former av s.k. folkligt utbyte underlättas, 
något som torde kunna ingå inom ramen för den kultursatsning som stats
ministrarna förutsatt skall genomföras.

Med hänvisning till ovanstående föreslår vi på vägnar av Mittengruppen 
att

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

- att inom ramen för prioriteringen av närområdessamarbetet inten
sifiera samarbetet med S:t Petersburg och Leningrad-distriktet

- att koordinera de nordiska ländernas satsningar i området för att 
skapa bästa möjliga resultat

- att intensifiera arbetet på att få till stånd internationell finansiering 
för förbättrande av miljön i området

- att skapa förutsättningar för att i samarbete med de lokala myn
digheterna skapa möjligheter för avhjälpande av mer lokala miljö
problem, som exempelvis avfallshanteringen på vissa orter i Lenin- 
grad-distriktet
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- att utreda möjligheterna för att igångsätta ett liknande utbild
ningsprojekt för logistik och transportekonomi för S:t Petersburg och 
Leningrad-distriktet som igångsatts för de baltiska länderna

- att förbättra och underlätta skapandet av samföretag samt under
lätta möjligheterna att göra investeringar i regionen exempelvis ge
nom upprättande av ett nordiskt handelskontor i S:t Petersburg

- att det i samråd med S:t Petersburg och Leningrad-distriktet skapas 
systematiska möjligheter för ämbetsmän att utbilda/vidareutbilda 
sig i Norden
- att skapa möjligheter för förtroendevalda att bekanta sig med be
slutsfattandet i Norden

- att inom ramen för den kraftigt förhöjda kulturbudgeten skapa 
möjlighet för s.k. folkligt utbyte mellan Norden och S:t Petersburg 
och Leningrad-distriktet.

Oslo den 2 mars 1993

Halldór Ásgrímsson (F) 
Hugo Bergdahl (fp) 
Elver Jonsson (fp)
O lof Salmén (ÅC)

Svein Alsaker (KrF) 
Knud Enggaard (V) 
Timo Järvilahti (Kesk.)
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Medlemsforslag

om arbeid og verdiskapning

(Reist av Claes Andersson, Berit Eriksson, Hjörleifur Guttormsson, Tora Aasland 
Houg, Birgitte Husmark og Kjellbjørg Lunde)

Ekonomiska utskottets betänkande över medlemsförslaget, 
se A 1036/e, s. 352

Den nordiske velferdsstat har vært et godt grunnlag for rettferdig forde
ling og arbeid til alle. De nordiske land opplever i dag at en liberalisert 
økonomi og et stadig friere marked verken har løst sysselsettingsproble
mene eller miljøproblemene. Tvert om har dette bidratt til å skape nye 
problemer. Kortsiktige økonomiske interesser for et fåtall svekker de soli
dariske ordningene for resten av samfunnet og vårt felles miljø.

Målsettingen i alle de nordiske landene er å øke veksten for derved å 
øke sysselsettingen.Det er på tide å ta et oppgjør med en slik tankegang. 
Bare ved å bruke økonomiske styringsredskaper kan vi sikre full sysselset
ting, rettferdig fordeling nasjonalt og internasjonalt og omstilling til 
miljøvennlig produksjon i fremtiden.

Vekst i sysselsettingen må skapes ved en omfattende satsing på miljøtil
tak som for eksempel:

Energisektoren. Det bør settes igang et nordisk FoU-prosjekt med sikte 
på å utvikle muligheter til forbedring og effektivisering av energisysteme
ne. Nordisk samarbeid om fornybar energi, energisparing og økt energief
fektivitet må styrkes. Forskning og utvikling av sol-, vind-, bølge- og bio
energi må intensiveres. Tilskudd, billige lån og andre virkemidler må tas i 
bruk for å øke energiøkonomiseringen. En rekke forskningsrapporter har 
vist at mange arbeidsplasser kan skapes ved økt satsing på energieffektivi
tet.

Det må satses på utvikling av renseteknologi for jord, luft og vann og 
på kildesortering og gjenbruk.

Forbedring av kollektivtrafikken i de nordiske landene og mellom lan
dene må forbedres. Dette vil kunne skape nye arbeidsplasser og være et 
viktig bidrag til et bedre miljø.
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Styrking av offentlig sektor

Offentlig sektor i de nordiske landene har den senere tiden vært gjenstand 
for innstramminger og nedskjæringer. Dette har spesielt rammet arbeids
plasser innen helse og omsorg, med det resultat at befolkningene i mange 
tilfeller er uten et tilfredsstillende tilbud. Arbeidsplassene det her er snakk 
om er dessuten typiske kvinnearbeidsplasser. Sysselsettingen vil bli større 
ved økt satsing på offentlig sektor.

Privat sektor

Den store arbeidsledigheten medfører store utbetalinger fra staten i form 
av dagpenger til arbeidsledige. Dette betyr at de statlige finanser netto vil 
forbedres selv ved forholdsvis omfattende utgifter til etablering av nye 
private arbeidsplasser.

Statlige støtteordninger til små og mellomstore bedrifter må følgelig 
forbedres. Spesielt må staten stimulere bedrifter som satser på utvikling av 
miljøteknologi og bedrifter som tar miljøteknologi i bruk i produksjonspro
sessen.

Norden som hjemmemarked

For å kunne øke sysselsettingen i Norden er det viktig å beholde nasjonale 
styringsmidler over økonomien. En ytterligere EF-tilpasning vil frata de 
nordiske landene muligheten til å benytte egne styringsmidler.

I tillegg til nasjonale styringsmidler bør en ha et nordisk samarbeid 
med utgangspunkt i det enkelte lands lovgivning.

De nordiske land har hatt en strategi for å øke eksportnæringen. For å 
skape arbeidsplasser bør en i sterkere grad satse på produksjon for hjem
memarkedet. De nordiske landene bør gå sammen for å øke produksjonen 
for et nordisk hjemmemarked. Et slikt marked vil få større konjunkturuav- 
hengighet, og vil være en fordel for mulighetene til å se nordisk etterspør- 
selspolitikk i sammenheng. En vil dessuten oppnå miljømessige fordeler 
ved kortere transportavstander.

Til tross for at rentenivået i Tyskland har gått noe ned, må det uten sty
ring fortsatt forventes et rentenivå som ligger over nivået i Japan og i USA. 
Det høye rentenivået skyldes ECU-tilknytning og bindinger til tysk øko
nomi. Et viktig mål må være å styre renta ned til et lavere nivå.

På bakgrunn av dette foreslås at

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

å styrke nordisk samarbeid om utvikling av fornybar energi, rense
tiltak for jord, luft og vann, avfallsbehandling, transport og andre 
miljøtiltak med tanke på utvikling av nye arbeidsplasser i miljøsek
toren.
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å legge til rette for styrking av offentlig sektor, spesielt innen helse 
og omsorg, undervisning og kultur med sikte på på bevare eksis
terende arbeidsplasser og skape nye arbeidsplasser.

å legge til rette for en helhetlig felles nordisk sysselsettingspolitikk 
ved at

en styrker samarbeidet basert på det enkelte lands lovgivning
en forsøker å oppnå et lavt rentenivå ved ikke ensidig å knytte de 
nordiske valutaer til ECU

en søker å begrense fri flyt av kapital som middel mot spekula
sjonsøkonomien

en søker å styrke nordisk samhandel og øke produksjonen for et 
nordisk hjemmemarked

en legger til rette for fordeling av arbeid gjennom reduksjon av 
arbeidstiden og begrensning av overtid.

Oslo, 3 mars. 1993

Claess Andersson (Vas) 
Hjørleifur Guttormsson (Ab) 
Birgitte Husmark (SF)

Berith Eriksson (v)
Tora Aasland Houg (SV) 
Kjellbjørg Lunde (SV)
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Medlemsforslag

om energi- og miljøtiltak i Norden

(Reist av Claes Andersson, Berith Eriksson, Hjörleifur Guttormsson, Tora 
Aasland Houg, Birgitte Husmark og Kjellbjørg Lunde)

Miljöutskottets betänkande över medlemsförslaget, se 
A 1034/m, s. 331

De rike industrilandenes produksjon og forbruk har hovedansvaret for 
forurensning av jord, luft og vann, trusler om dramatiske klimaendringer 
og svekket ozonlag. De rike industrilandenes økonomiske vekst er basert 
på en uholdbar utnytting av naturressursene, ikke bare i egne land, men 
enda mer i land i den tredje verden. Rio-erklæringen, av juni 1992, gir da 
også de rike landene et særlig ansvar for omleggingen til en bærekraftig 
utvikling.

De nordiske landene er blant de land som bruker mest energi pr inn
bygger, fire til fem ganger mer enn verdensgjennomsnittet. Norden har 
derfor et særlig ansvar for å legge om sin energipolitikk. Til tross for dette 
har de nordiske landene målsetting om fortsatt tradisjonell økonomisk 
vekst.

En liberalisert økonomi og et stadig friere marked har verken løst Nor
dens sysselsettingsproblemer eller miljøproblemer. Tvert om har dette bi
dratt til å skape nye problemer. Kortsiktige økonomiske interesser frem
mes på bekostning av vårt felles miljø. Bare ved å brake økonomiske sty
ringsredskaper kan vi sikre full sysselsetting, rettferdig fordeling nasjonalt 
og internasjonalt og omstilling til miljøvennlig produksjon i fremtiden. Det 
er nødvendig med et tettere nordisk samarbeid om omlegging av trans
portmønster og avfallsbehandling, økt energiøkonomisering og bruk av al
ternativ fornybar energi.

Økonomisk politikk må forenes med miljøpolitikk. Miljøhensyn må in
tegreres i produksjonsprosessen. Målet om en bærekraftig utvikling kan 
ikke realiseres uten en dyptgående omstrukturering av vareproduksjon og 
energibruk. Fortsatt økonomisk utvikling må skje fortløpende med reduk
sjon i forurensningene og forbruk av kull, olje og andre ikke-fomybare 
energikilder. Det finnes ingen entydig sammenheng mellom økt vekst og 
økt sysselsetting. Satsing på miljøtiltak og miljøteknologi vil kunne gi en 
rekke nye arbeidsplasser. Dette gjelder for eksempel innen:
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Energisektoren. Det bør settes igang et nordisk FoU-prosjekt med sikte 
på å utvikle muligheter til forbedring og effektivisering av energisysteme
ne. Nordisk samarbeid om fornybar energi, energisparing og økt energi
effektivitet må styrkes. Forskning og utvikling av sol-, vind-, bølge- og bio
energi må intensiveres. Tilskudd, billige lån og andre virkemidler må tas i 
bruk for å øke energiøkonomiseringen.

Det må satses på utvikling av renseteknologi for jord, luft og vann.
For å begrense forurensning og ressursforbruk, må det stilles krav til 

varenes framstilling, transport, holdbarhet, reparerbarhet og resirkuler- 
barhet. Det må satses på kildesortering av både husholdningsavfall og 
problemavfall samt anlegg for resirkulering og gjenbruk.

Det må satses ressurser på vedlikehold av ute- og innemiljø. Foruten 
økt boligbygging må det satses på byfornyelse og ’byøkologi", naturpleie 
og naturgjenoppretning. I flere deler av Norden må skogreisningen inten
siveres. Forbedring av inneklima må gis prioritet.

En fortsatt utbygging av biltrafikken vil kullkaste ideene om begrens
ning av CC>2 -utslippene, samt at det vil forhindre utviklingen av transport
former som reduserer antallet trafikskadde og samfunnets utgifter til støy- 
bekjempelse. Forbedring av kollektivtrafikken i de nordiske landene og 
mellom landene må følgelig forbedres. Dette vil kunne skape nye arbeids
plasser og være et viktig bidrag til et bedre miljø.

Norden må bistå land i den tredje verden med å utvikle produksjons
former som er økologisk bæredyktige, og det må bidras til en mer rettfer
dig handel mellom nord og sør.

Et viktig område for nordisk samarbeid vil også være miljøbistand til 
øst - særlig i forbindelse med sikring og avvikling av atomkraftverk. De 
nordiske land må bistå Russland med å utvikle alternative energikilder og 
snarest gå inn for bygging av overføringslinjer mellom Norden og Russ
land slik at nordisk kraft kan erstatte kraft fra russiske atomkraftverk.

På denne bakgrunn foreslås at

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

å styrke nordisk samarbeid om utvikling av fornybar energi, ener
gisparing og økt energieffektivitet slik at kjernekraft i Norden kan 
avvikles innen år 2015.

å bistå Russland med energiøkonomisering og med å utvikle alterna
tive energikilder og, i et begrenset prosjekt, snarest gå inn for byg
ging av overføringslinjer mellom Norge og Russland, slik at nordisk 
kraft kan erstatte kraft fra russiske atomkraftverk på Kola.

å utarbeide planer for å øke samarbeidet mellom Norden som region 
og regioner i den tredje verden, med tanke på å utvikle samarbeid 
om handel og teknologi.

å opptrappe arbeidet med å finne fram til indikatorer som viser de 
reelle kostnader ved de miljøbelastninger som påføres samfunnet, til 
erstatning for dagens bruttonasjonalprodukt.
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å utarbeide felles nordiske regler for beskatning av miljøfarlige pro
dukter, samt felles regler for avgift på bruk av unødig emballasje og 
på bruk av miljøskadelig emballasje som benyttes i tilfeller hvor 
miljøvennlige alternativer kunne vært brukt.

å opprette et uavhengig økologisk råd bestående av miljøeksperter 
med oppgave blant annet å utarbeide årlige statusrapporter over 
miljøets tilstand, og komme med uavhengige vurderinger av regje
ringenes miljøpolitikk og dens virkninger. Ved utgangen av hvert år 
må det legges fram en bæredyktighetsredgjørelse for det foregående 
år, hvor nasjonens tilstand vurderes i forhold til det som ble fastslått 
av Rio-konferansen.

å legge til rette for at folkelige miljøverngrupper får adgang til å 
fungere som kontrollinstans med hensyn til overholdelse av nasjo
nale og internasjonale miljøvedtak, samt sammen med eksperter, 
fungere som rådgivende organ overfor Nordisk Råd.

å opprette et nordisk miljøforsvar som skal stå for miljøovervåkning, 
katastrofeberedskap og tiltak for å bedre miljøkvaliteten.

Oslo, 3. mars 1993

Claes Andersson (Vas.) 
Hjørleifur Guttormsson (Ab) 
Birgitte Husmark (SF)

Berith Eriksson (v)
Tora Aasland Houg (SV) 
Kjellbjørg Lunde (SV)
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Medlemsforslag

om atomsikkerhet i Russland

(Reist av Claes Andersson, Berith Eriksson, Hjörleifur Guttormsson, Tora 
Aasland Houg, Birgitte Husmark og Kjellbjørg Lunde)

Miljöutskottets betänkande över medlemsförslaget, 
se A 1034/m, s. 331

Den kalde krigens slutt har gitt forhåpninger om varig atomnedrustning. 
Start II-avtalen varslet noe som kunne være begynnelsen til slutten for alt 
som heter atomvåpen.

Den nye åpenheten i Øst har imidlertid avslørt enorme problemer i det 
tidligere Sovjetunionen. Dette gjelder også innen atomvåpenindustrien og 
er først og fremst knyttet til:

- Et ekstremt hemmelighold
- Et forferdelig forbruk av både mennesker og naturressurser. Ett av de 

største problemene i dag for de nye republikkene i Øst, spesielt for Russ
land, er å omdanne den gigantiske rustningsindustrien til sivil industri

- En enorm forurensning spesielt av radioaktive isotoper, framskaffet 
ved både bombeproduksjon og testing.

I desember 1991 kunne den russiske miljøvernministeren Viktor Dani- 
lov-Daniljan opplyse at det allerede i 1957 fant sted en eksplosjon i lag
ringsanlegget for atomvåpenavfall ved Tsjelabinsk i Ural. Det radioaktive 
utslippet i Tsjelabinsk var tre ganger så stort som i Tsjernobyl. Men i 1957 
var denslags opplysninger strengt forbudt.

1 1991 ble det også kjent at det i det tidligere Sovjetunionen, vesentlig i 
Sibir og Ural, fantes ti atomforskningssentre som har vært så hemmelige at 
byene de har ligget i ikke engang har vært avmerket på kartet. Dette til 
tross for at byene tilsammen har en befolkning på hele 700 000 innbyggere.

I sine memoarer forteller Andrej Sakharov at det til og med var forbudt 
å fortelle hvor lang flyreise det var fra Moskva til "objektet".

Ifølge amerikanske etterretningsrapporter er det i dag muligens så 
mange som 2000 av de ansatte i de hemmelige byene som har tilstrekkelige 
kunnskaper til å kunne produsere kjernevåpen.

Med de enorme sosiale problemene Russland har, kan dette være en 
udetonert bombe, fordi det er berettiget frykt for at forskere kan søke ar
beid i andre land, for eksempel i Irak og Libya. Fare for spredning av 
atomvåpen, også til terrorister, er med andre ord stor.
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Faren for slik spredning øker ytterligere fordi disse forskerne tidligere 
er vant med en levestandard som har vært det dobbelte av vanlige sovjet
borgere, i dag derimot opplever de isolasjon, sosialt kaos og en levestan
dard på samme nivå som resten av befolkningen.

Foruten frykt for spredning av kjernefysisk kompetanse er det også blitt 
kjent at det er berettiget frykt for radioaktiv lekkasje fra for eksempel 
atomraketter som er lagret i de ti hemmelige byene.

En omstilling til sivil produksjon er på gang i disse byene, men om
stillingen går langt fra fort nok. I en tid da de tidligere sovjetrepublikkene 
er på desperat jakt etter eksportinntekter, er det også fare for at atomin
dustrien peker seg ut som ett av få lovende områder.

Den russiske viseforsvarsministeren Vitalij Sjlykov besøkte i 1991 Roga
land i Norge. Han ga uttrykk for motstand mot å bruke våpen som eks
portvare og uttrykte at russiske våpenfabrikker må omstille seg til sivil 
produksjon. Sjlykov sammenlignet situasjonen i Russland med USA like 
etter krigen, der omlegging til sivil produksjon ble gjennomført på et års 
tid. For å kunne klare en slik omstilling ga Sjlykov uttrykk for at det er 
nødvendig med hjelp til industrien.

På besøk i en av de tidligere hemmelige byene, Arsamas-16, uttrykte 
Boris Jeltsin våren 1992 sterkt ønske om vestlig hjelp til de tidligere atom- 
byene. Det er viktig å integrere innbyggerne i disse byene i samfunnet, og 
gi impulser til omstilling. Ikke minst psykologisk er det viktig at de vestli
ge land viser interesse for problemet.

Et norsk hjelpeprogram til befolkningene i de tidligere atomforsknings- 
byene er igangsatt. Tilsammen har det vært gitt 2 millioner norske kroner i 
hjelp, først og fremst til bam, handikappede og gamle. En norsk delegasjon 
bestående av fredsaktivister, representanter fra Utenriksdepartementet og 
Forsvarsdepartementet, samt fra Rogaland Fylkeskommune har besøkt 
Arsamas -16, og i mai 1992 ble det i Stavanger avholdt en konferanse om 
de hemmelige atomforskningsbyene.

Det forstemmende med konferansen var at det eneste tilbudet fra norsk 
hold til Russland var å bistå Russland med oppgradering av deres reakto
rer.

Skal en kunne hindre spredning av atomvåpen, unngå nye kjemekraft- 
ulykker, samt legge om fra militær til sivil produksjon, må en ta probleme
ne som er avdekket i Russland på alvor.

Problemene gjelder imidlertid også for vestlige land. USA og FN har 
sagt seg interessert i en konferanse om atombyene i Russland. Målet er å 
trekke opp hovedlinjene i en omstilling fra atomvåpenindustri til sivil in
dustri, samt forskning på hvordan demontering av atomvåpen kan skje 
uten uhell. Konferansen, som er ment som en oppfølgingskonferanse til 
Stavanger-konferansen i 1992, er tenkt arrangert i løpet av 1993. Visegene
ralsekretær i FN, Vladimir F. Petrovsky, har overfor norske initiativtagere, 
støttet planene og oppfordret til å innhente støtte fra minst 90 FN-land.
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På bakgrunn av dette foreslås at

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

å støtte og bidra til at den planlagte FN-konferansen om omstilling 
fra atomvåpenproduksjon til sivil produksjon avholdes.

å støtte pågående initiativ med humanitær hjelp til de ti tidligere 
hemmelige atomforskningsbyene i Russiand og ta initiativ til tillits- 
skapende tiltak for å bidra til omstilling fra militær til sivil produk
sjon samt hindre at kunnskap om atomvåpenproduksjon spres.

å støtte tiltak for kjernefysisk nedrustning, herunder arbeid for Nor
den som atomvåpenfri sone.

Oslo, 3. mars 1993

Clæs Andersson (Vas.) 
Hjørleifur Guttormsson (Ab) 
Birgitte Husmark (SF)

Berith Eriksson (v)
Tora Aasland Houg (SV) 
Kjellbjørg Lunde (SV)
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Socialutskottets betänkande
över medlemsförslag om förstärkning av det nordiska 
samarbetet inom den nordiska medborgarpolitiken

(Medlemsförslaget väckt av Sinikka Hurskainen samt Sten 
Andersson och Dorte Bennedsen m.flv se s. 441)

Till socialutskottet har överlämnats medlemsförslag om förstärkning av det 
nordiska samarbetet inom den nordiska medborgarpolitiken. Utskottet har 
behandlat förslaget vid sina möten på Hindsgavl den 21 juni och i Stockholm 
den 27-28 september 1993.

1. Medlemsförslaget

I medlemsförslaget hemställes att Nordiska rådet rekommenderar Nordis
ka ministerrådet att vidta åtgärder för att vidareutveckla den nordiska 
medborgarpolitiken samt att i samarbetet inom EES och EG verka för en 
medborgarpolitik i enlighet med den nordiska modellen.

Den pågående europeiska integrationsprocessen och förnyelsen av det 
nordiska samarbetet ger enligt förslagsställarna anledning till att vidareut
veckla den nordiska modellen för medborgarpolitik. Detta i syfte att där
med också kunna påverka den europeiska utvecklingen.

För de nordiska ländernas medverkan i den europeiska integrationen 
anses medborgarpolitiken vara av central betydelse, omfattande social 
trygghet, familjerätt, hälsovård, arbetsmarknadsfrågor, arbetsmiljö, jäm 
ställdhet, flyktingpolitik, konsumentpolitik, livsmedelspolitik, m m.

På många områden är det nordiska samarbetet mer utvecklat än det eu
ropeiska. Förslagsställarna vill därför särskilt beakta grundtankar och tra
ditioner inom det nordiska rättssystemet, nordiska arbetsrätten, arbetsmil
jölagstiftningen, arbetsmarknadspolitiken, familjelagstiftningen, konsu
mentskydd, forskning gällande europeisk integrationsrätt och jämställd
het.

De politiska och ekonomiska förhållandena i Öst- och Centraleuropa 
anses kunna leda till en ökad flyktingström därifrån. Därför är det viktigt 
med en nordisk beredskap för en sådan situation och att utveckla samar
bete med övriga Europa i dessa frågor.
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2. Remissyttranden

Remissyttranden har inkommit från följande myndigheter och organisa
tioner:

Nordiska
NIVA
Nordiska läkemedelsnämnden
Nordiska nämnden för handikappfrågor (NNH)
Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning (NAD)
Nordiska rådets juridiska utskott

Danmark
Arbetsministeriet
Socialministeriet
Forbrukerrådet
Levnedsmiddelstyrelsen
Ligestillingsrådet

Finland
Arbetsministeriet
Handels- och industriministeriet
Inrikesministeriet
Justitieministeriet
Social- och hälsovårdsministeriet
Affärsarbetsgivamas centralförbund AAC
Industrins och arbetsgivarnas centralförbund
Jämställhetsombudsmannen
Konsumentombudsmannen

Åland
Ålands landskapsstyrelse 

Island
Socialministeriet 
Ligestillingsrådets kontor 
Statens folkeforsikringsanstalt

Norge
Kommunal- og arbeidsdepartementet 

Sverige
Arbetsmarknadsstyrelsen
Jämställhetsombudsmannen
Konsumentverket
Riksförsäkringsverket
Socialstyrelsen
Statens invandrarverk (SIV)
Statens livsmedelsverk
Statens ungdomsråd
Svenska arbetsgivareföreningen (SAF)
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2.1. Remissyttranden som tillstyrker eller inte har några anmärkningar med 
anledning av medlemsförslaget

NIVA, Nordiska institutet fó r  vidareutbildning inom arbetsmiljöområdet, fram
håller att det nordiska samarbetet på ett avgörande sätt bidragit till att ar
betsmiljöforskningen och utbildningen i Norden blivit högklassig. Som 
följd av detta har man kunnat bedriva en internationellt sett avancerad ar
betsmiljöpolitik i de nordiska länderna. Då dessa länder nu håller på att 
integreras starkare i den Europeiska Gemenskapen, finns en risk att man 
alltför starkt förlitar sig på de europeiska institutionerna i arbetsmiljö
sammanhang. Ett faktum är att EG:s sociala dimension i ett nordiskt per
spektiv ännu är outvecklad, speciellt vad gäller arbetsmiljön, som inom EG 
behandlas som en marginell del av den tekniska standardiseringen. Det är 
ytterst viktigt att det systematiska forskningsarbetet kring äldre arbetares 
arbetsförhållanden, sjukvårdspersonalens arbetsmiljö och registrering av 
hälsovådliga kemikalier i arbetsmiljön får fortsatta inom Norden, då det ej 
har någon motsvarighet inom EG.

Samtidigt som NIVA ställer sig bakom en vidareutveckling av den nor
diska arbetsmiljöpolitiken vill institutet framhålla att den nuvarande me- 
delsbeviljningen på arbetsmiljöområdet är otillräcklig. Inbesparingar på 
detta område leder på sikt till stora kostnadsökningar i form av förtidspen
sioneringar och sjukvårdskostnader.

Nordiska läkemedelsnämnden stöder förslaget och önskar framhålla att det 
nordiska samarbetet inom läkemedelsområdet har haft stort inflytande på 
motsvarande arbete inom EG.

Nordiska nämnden fö r  alkohol- och drogforskning (NAD) anser det vara en 
väsentlig uppgift att upprätthålla kontinuitet i det nordiska och medbor
gerliga tänkandet i den pågående europeiska integrationen. Inom NAD:s 
mandatområde har denna fråga aktualiserats, speciellt i diskussionen om 
de nordiska ländernas möjligheter att reglera sin alkoholhantering. Redan 
EES-avtalet innebär att Finland, Island, Norge och Sverige ser över sina al
koholsystem. Ett medlemskap i Europeiska Unionen skulle enligt NAD ha 
betydligt längre gående följder i och med att de fiskala gränserna inom EU 
upphävs. För Danmarks del har EG:s inre marknad lett till att möjlighe
terna att idka en självständig alkoholprispolitik allvarligt beskurits. För 
Finland, Norge och Sverige skulle upphävandet av gränserna innebära ett 
konkret hot mot den helhetsmässiga, social- och hälsopolitiskt orienterade 
alkoholpolitik, som länderna bedrivit inom ramen för sina monopolsystem.

Målet - och medlet - i den europeiska integrationsprocessen är upprät
tandet av en inre marknad. För att försvara traditionellt nordiska principer 
i denna pågående omvandling är det nödvändigt att de nordiska länderna 
samarbetar. När det gäller alkoholhanteringen är det fråga om höga skatter 
på och begränsad tillgänglighet av alkoholdrycker.

För narkotikapolitikens del innebär enligt NAD ett medlemskap i EU 
också större förpliktelser än vad EES-avtalet förutsätter, t.ex. ett längre in
tegrerat samarbete inom polisväsendet, vilket medför nya problem med
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dataskydd, personkontroll m.m. Om ett medlemskap blir verklighet, bör 
nordiska rättssäkerhetssynpunkter föras fram på dessa områden.

Nordiska nämnden fö r  handikappfrågor (NNH) anser förslaget utomordent
ligt relevant i förhållande till nordisk handikappolitik och att det är viktigt 
att den får genomslag i Europa. Nordisk handikappolitik bygger på några 
bestämda värderingar som de nordiska länderna har gemensamt. Grunden 
är uppfattningen om alla människors lika värden och allas rätt till jäm lik
het och delaktighet i samhället. NNH är däremot bekymrad över den just 
nu pågående budgetprocessen inom Nordiska ministerrådet och Nordiska 
rådet, som är inriktad på begränsningar av tillgängliga resurser, och hop
pas att inriktningen av budgetarbetet inför 1994 och åren framöver skall 
vara den motsatta.

Nordiska rådets juridiska utskott ser positivt på att man arbetar för att på
verka den europeiska utvecklingen på områden som rör medborgarpoliti- 
ken. Många av de delområden som sorterar under juridiska utskottet om
fattas av det nordiska medborgarpolitiska området, bl.a. familjerätten, 
jämställdhetsfrågor, flyktingpolitik, konsumentpolitik och livsmedelsfrå- 
gor m.m. Juridiska utskottet lägger särskild vikt vid att man arbetar för att 
principerna i de nordiska ländernas rättstraditioner förs in i EG:s kom
mande lagstiftnings- och rättspraxis. Från utskottets sida är man inte över
tygad om ändamålsenligheten i att i medlemsförslaget operera med be
grepp som "medborgarpolitiken" och "den nordiska modellen".

Arbetsministeriet i Danmark har inga anmärkningar med anledning av 
förslaget.

Socialministeriet i Danmark ställer sig positivt till medlemsförslaget och 
är likaledes enigt i att förstärka den nordiska medborgarpolitiken. Beträf
fande en bedömning av den nordiska dimensionen i förslaget samt genom
förande av aktiviteter i annan regi, påpekar socialministeriet att det nor
diska samarbetet blir alltmer målinriktat och resultatorienterat. Man un
derstryker att i dagens läge är en alternativ finansiering av nordiska aktivi
teter på området inte möjlig. Vidare framförs önskemål om att man gör en 
uppskattning av vilka ekonomiska konsekvenser förslaget kan tänkas ha.

Forbrukerrådet i Danmark stöder förslaget så till vida som det rör kon
sumentpolitiska området. Forbrukerrådet uttryckte en oro över att det i det 
nordiska samarbetet inom Nordiska ministerrådets ram finns en tendens 
till ämbetsmannastyming av konsumenternas inflytande och deltagande i 
detta samarbete. En sådan utveckling är motsatt den nordiska tra-dition 
som medlemsförslaget klart ansluter sig till.

Levnedsmiddelstyrelsen i Danmark anser att de nordiska ländernas likar
tade hållningar vad gäller hälsofrågor, skyddsnivåer, konsumentinforma
tion och kontroll på livsmedelsområdet är bakgrunden för ett viktigt sam
arbete, som också i framtiden vill kunna bidra till att nationella intressen 
på området bättre kan tillvaratas gemensamt än av vaije land för sig. Det 
nordiska samarbetet stärker de nordiska ländernas inflytande på den in
ternationella utvecklingen. Man står nu framför en ny dimension i detta 
samarbete när de övriga länderna närmar sig EG. Det nya nordiska samar-
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betsprogrammet på livsmedelsområdet förutsätter emellertid att minister
rådet inte drar ner på sitt ekonomiska bidrag till samarbetet.

Ligestillingsrådet i Danmark anser det positivt att man stärker den nor
diska medborgarpolitiken. Det nordiska jämställdhetsarbetet har under en 
längre tid skapat möjligheter för att utväxla synpunkter och att genomföra 
gemensamma nordiska forskningsprojekt. Det hänvisas speciellt till det s.k. 
BRYT-projektet och det pågående likalönsprojektet. Ligestillingsrådet an
ser det viktigt att denna typ av projekt får fortsätta inom ramen för det 
nordiska jämställdhetsarbetet.

Arbetsministeriet i Finland anser det viktigt att de nordiska länderna 
fortfarande betonar vikten av arbetspolitiska frågor och detta bör ske även 
i ett bredare europeiskt sammanhang. I fall de flesta nordiska länderna blir 
EG-medlemmar kan de direkt påverka Europeiska Gemenskapens politik 
och innehållet i lagstiftningen. De nordiska länderna borde samarbeta på 
ett ändamålsenligt sätt också inom EES och EG och det nuvarande nordis
ka samarbetet utgör en solid grund för detta.

Inrikesministeriet i Finland konstaterar att samarbetet i flykting- och in
vandrarfrågor är omfattande och mångsidigt, både mellan de nordiska 
länderna, länderna runt Östersjön och de övriga länderna i Europa. Sam- 
arbetsfora är många, vilket skapar problem och stora kostnader för delta
gande instanser. Samarbetsformema borde därför utvecklas genom att 
minska ner antalet olika möten och sammanslå diskussionsfora som be
handlar samma ämne. Inrikesministeriet är enigt med medlemsforslagets 
synpunkt, att man skall ha beredskap för stora flyktingströmmar och kon
staterar att man redan etablerat samarbete i medlemsforslagets anda.

Justitieministeriet i Finland förhåller sig positivt till medlemsförslaget.
Social- och hälsovårdsministeriet i Finland påpekar att Nordiska minister

rådet spelat en betydande roll när det gäller att utveckla kontakter mellan 
ländernas centralförvaltningar samt utbyta information och erfarenheter. 
Ministeriet anser det i den nuvarande situationen mycket välgrundat att 
fortsätta och förstärka denna verksamhet inom medborgarpolitiken.

Industrins och arbetsgivarnas centralförbund i Finland kan på ett principi
ellt plan omfatta de flesta av tankegångarna i förslaget, men tillägger dock 
att olikheterna mellan de nordiska länderna trots allt är så stora att de för
håller sig skeptiska till begreppet nordisk modell i detta breda samman
hang. Man bör också undvika nordiska särlösningar som försvårar snarare 
än underlättar det internationella samarbetet och umgänget i ett större eu
ropeiskt sammanhang.

Offentlighetsprincipen är ett typiskt exempel på ett område med stora 
olikheter mellan Norden och det övriga Europa. Centralförbundet under
stöder förslagets tankar på det området och kan konstatera att en viss för
ändring synes ha påbörjats inom EG på senare tid. Till synen på arbetsli
vet, konsumentskyddet och prioriteringen av forskning i europeisk integ- 
rationsrätt ställer man sig däremot skeptisk.

jämställdhet sombudsmannen i Finland stöder i medlemsförslaget fram
förda förslag om ett vidareutvecklande av den nordiska modellen för 
medborgarpolitik. Detta med den motiveringen att det nordiska samarbe-
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tet har långa traditioner och den nordiska medborgarpolitiken är vår ge
mensamma utgångspunkt i förhandlingarna om medlemskap i EG. Ståen
de inför omfattande strukturförändringar får man däremot räkna med att 
den nordiska modellen för medborgarpolitik kommer att förändras och 
vidareutvecklas. Ombudsmannen understryker att förutom de områden 
som nämns i medlemsförslaget borde medborgarpolitiken i framtiden ut
vecklas til att i högre grad omfatta även medborgarorganisationer, bland 
dem även kvinnoorganisationer och organisationer på gräsrotsnivå.

Konsumentombudsmannen i Finland anser det viktigt att den nuvarande 
tämligen enhetliga nivån i Norden bevaras. Om de nordiska länderna väl
jer linjer som skiljer sig alltför mycket från varandra när det gäller imple
menteringen av EG-direktiven eller i sina övriga lagstiftningsprojekt som 
berör konsumenter, är förutsättningarna för det nordiska samarbetet i fort
sättningen inte så goda. Ett enskilt nordiskt land kan under inga omstän
digheter påverka utvecklingen inom EG. Konsumentombudsmannen fin
ner det också viktigt att man utöver att bevara den nuvarande nivån på 
konsumentskyddet dessutom samnordiskt aktivt bör påverka utvecklingen 
av EG:s konsumenträtt. Då är det väsentligt att det nuvarande samarbete 
som sker mellan konsumentombudsmännen inom ramen för rättsutskottet 
på konsumentsektom får tillräckliga verksamhetspremisser.

Socialministeriet i Island ställer sig positivt till förslaget, men förhållan
dena i Island är litet annorlunda än i de övriga nordiska länderna. Det gäl
ler främst regler för informationsplikt till myndigheter. I alla de övriga 
länderna utom Island finns det klara regler för detta, men ett förslag är 
under behandling i Altinget. Som följd därav kan det för Island vara lite 
komplicerat att likställa sig med de övriga nordiska länderna gentemot 
samarbetspartema i EG. Vidare anser socialministeriet att det hade varit 
bättre om förslagsställarna hade begränsat de områden som förslaget skall 
behandla.

Ligestillingsrådets kontor i Island uttalar sitt stöd för medlemsforslagets 
målsättningar men tycker i övrigt att förslaget är oklart formulerat. Det fat
tas t.ex. förklaringar på vilket sätt man skulle kunna uppnå målet att stärka 
det nordiska samarbetet på det medborgarpolitiska området. I det utvid
gade europeiska samarbetet anser man det viktigt att de nordiska länderna 
uppträder samlat och framhäver de välfärdsaspekter i det nordiska sam
arbetet som lyckats bäst. Som exempel kan nämnas jämställdhet mellan 
män och kvinnor, familje- och arbetsmarknadspolitik.

Statens folkeforsikringsanstalt i Island anser att ett stärkt nordiskt samar
bete på det sociala trygghetsområdet inom EES skulle vara till stor fördel 
för Island. De nordiska ländernas sociala trygghetssystem är mycket olikt 
de övriga EES-ländemas. De påpekar att de nordiska ländernas inflytande 
inom EES blir mindre om Norden är splittrat, och det är självklart att Is
land inte klarar sig gentemot de stora länderna, som har talrika specialut
skott. Inte minst därför ställer Statens folkeforsikringsanstalt sig positiv till 
att det tas initiativ till ökat nordiskt samarbete inom EES på det sociala 
trygghetsområdet.
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Kommunal- og arbeidsdepartementet i Norge stöder tanken att vidareut
veckla samarbetet mellan de nordiska länderna enligt förslaget. Ett nära 
samarbete anses också ändamålsenligt med tanke på de synpunkter som 
de nordiska länderna traditionellt lägger vikt på, både inom EES-samarbe- 
tet och i samband med enskilda länders förhandlingar om medlemskap i 
EG.

Norge har egen beredskapsplan vad gäller att möta eventuella flykting
strömmar från Östeuropa över gränsen i Nordnorge. Man bör undersöka 
närmare om det är meningsfullt att etablera en gemensam nordisk bered
skap. En gemensam arbetsmarknad inom EES-området anses, enligt minis
teriet, kunna bidra till att styrka det nordiska arbetsmarknadspolitiska 
samarbetet, samtidigt som Norden därmed kan få ökat inflytande i den eu
ropeiska integrationsprocessen. Slutligen påpekas att i anknytning till 
medlemsförslaget bör de nordiska länderna se närmare på såväl sin egen 
samordning som samordningen av ländernas urbefolkningspolitik.

Arbetsmarknadsstyrelsen i Sverige ställer sig positiv till förslaget och an
ser det angeläget att vidmakthålla och snarast förstärka samarbetet och 
samverkan mellan de nordiska länderna på arbetsmarknadsområdet. Er
farenheterna av samarbetet tyder på att detta varit till fördel för de nordis
ka medborgarna och har bidragit till att arbetsmarknaden i de nordiska 
länderna fungerat väl. Arbetsmarknadsstyrelsen påpekar att ett EES-avtal 
och EG-medlemskap utvidgar rätten för arbetskraften att ta arbete i andra 
länder utan arbetstillstånd till samtliga Efta- och EG-stater. Erfarenheter 
från de senaste två, tre årens nordiska samarbete på arbetsmarknadsområ
det är att det i hög grad koncentrerats på förberedelser inför ett närmande 
till EG och inte så mycket på vidareutveckling av samarbetsformema mel
lan länderna.

Jämställdhetsombudsmannen (JämO) i Sverige, har inget principiellt att in
vända mot idén om ett förstärkt samarbete inom Norden på bl.a. jämställd
hetens område. Alla förändringar i riktning mot ett effektivare utbyte av 
kunskaper och erfarenheter över nationsgränser måste betraktas som posi
tiva. Medlemsforslagets utgångspunkt, idén om en överlägsen nordisk 
"modell" som vi gemensamt måste slå vakt o m , anser JämO däremot vara 
ett politiskt/ideologiskt ställningstagande som han inte kan förväntas att 
ha någon åsikt om. Man kan bara säga att EG, när det gäller regelsystem 
och aktiva ansträngningar för jämställdhet i arbetslivet, inte självklart lig
ger efter de nordiska länderna.

Konsumentverket i Sverige delar uppfattningen att Norden bör gå i spet
sen för ett effektivare konsumentskydd på en alltmer harmoniserad Euro
pamarknad. Norden har en väl utvecklad konsumentpolitik som vi måste 
slå vakt om och vidareutveckla i syfte att påverka det europeiska arbetet 
på konsumentområdet. Detta gäller särskilt produktsäkerhetsområdet, 
konsumentinflytande i det europeiska standardiseringsarbetet, frågor som 
rör hushållens ekonomi och skuldsättning, konsumentens rättsliga ställ
ning, funktionsprövningar av varor, produktinformation, utbildning samt 
frågor kring temat miljö och konsumtion.
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För att kunna påverka det europeiska konsumentskyddet är det nöd
vändigt att de nordiska ländema ges goda förutsättningar till fortsatta 
kraftfulla insatser. Konsumentverket hyser därvid oro för den planerade 
nedskärningen av resurser på konsumentområdet inom den nya nordiska 
organisationen på ministerrådssidan. Vidare vill Konsumentverket fram
hålla betydelsen av att det inom den nya organisationen finns reella möj
ligheter för olika konsumentorganisationer och -myndigheter att delta i 
och påverka arbetet.

Socialstyrelsen i Sverige tillstyrker förslaget.
Statens invandrarverk (SIV) i Sverige vill lyfta fram invandrarpolitiken 

som ett viktigt område inom nordisk medborgarpolitik och där de nordis
ka ländema kan driva en progressiv syn i EG. Det gemensamma nordiska 
synsättet på invandrarpolitiken är att invandrarnas situation främst skall 
främjas inom ramen för generella samhällspolitiska lösningar. Därför är 
samarbetet kring utvecklingen av den allmänna samhällspolitiken av 
största betydelse också för vidareutvecklingen av invandrarnas situation i 
Norden.

Statens livsmedelsverk i Sverige hälsar med tillfredsställelse alla åtgärder 
på livsmedelsområdet som bidrar till att vidareutveckla det nordiska sam
arbetet och driva en nordisk medborgarpolitik inom EG och EES. En ge
mensam nordisk plattform för att påverka EG:s arbete med livsmedelsfrå- 
gor och ta initiativ till lagstiftning och utredning inom områden där ge
mensam lagstiftning saknas är av utomordentligt värde.

Riksförsäkringsverket i Sverige anser att de likheter som finns de nordis
ka ländema emellan vad gäller bakgrunden till och utformningen av de 
sociala trygghetssystemen, talar för ett fortsatt väl utvecklat och helst för
stärkt samarbete. Ett omfattande utbyte av erfarenheter mellan behöriga 
nordiska myndigheter angående tillämpningen av den kommande nordis
ka konventionen och EG:s regelverk på den sociala trygghetens område 
vore mycket värdefullt. Ett närmare samarbete mellan de nordiska staterna 
i detta sammanhang skulle vidare kunna leda till att utvecklingen av regler 
och praxis på den sociala trygghetens område inom EES- och EG-samarbe- 
tet sker i en riktning som överensstämmer med nordiska värderingar. 
Formerna för ett sådant samarbete bör dock närmare preciseras.

Ålands landskapsstyrelse ställer sig positiv till refererade medlemsförslag. 
Styrelsen anser att en nordisk samverkan mellan de nordiska ländema kan 
få en avgörande betydelse för möjligheterna att påverka medborgarpoliti- 
ken inför EES och EG, så att grundtankarna och traditionerna i det nordis
ka rättssystemet beaktas.

2.2. Remissinstanser som ej yttrar sig över medlemsförslaget

Statens ungdomsråd i Sverige anser att medlemsförslaget berör mycket stora 
områden där ungdomsrådet inte har någon kompetens att yttra sig. Ung
domsrådet har främst deltagit i det nordiska samarbetet inom ramen för 
Nordiska ministerrådets ungdomskommitté. Under förra hälften av 1993 
antog kommittén riktlinjer för kommitténs kommande arbete med ung-
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domsfrågor. Dessa riktlinjer, som rör främst demokratin och kampen för 
alla människors lika värde, anser man vara ett bra exempel på hur det 
nordiska samarbetet kan stärkas utan att nya murar mot övriga Europa 
byggs upp.

2.3. Remissinstanser som avstyrker medlemsförslaget

Affärsarbetsgivarnas centralförbund AAC  i Finland anser det inte finns skäl att 
vidta åtgärder utgående från medlemsförslaget. Medborgarpolitik är ett 
nytt begrepp, ännu odefinierat och på grund av sin omfattning svårt att 
behärska. Det är dock svårt att tala om en enhetlig nordisk modell, efter
som nivån grundar sig på varje enskilt lands nationella lagstiftning, inte på 
gemensamma nordiska normer. Utbyte av kunskap och erfarenheter på 
europeisk nivå liksom inom Norden är nödvändigt, men det föreligger 
dock inget behov av en gemensam europeisk lagstiftning.

Handels- och industriministeriet i Finland avstyrker medlemsförslaget och 
anser att de i medlemsförslaget framförda kraven redan i hög grad tillgo
doses i det nuvarande samarbetet. Den nya indelningen av Nordiska mi
nisterrådets sekretariat är också ägnad att säkra det tvärfackliga samarbe
tet inom medborgarpolitiken. Ministeriet stöder däremot förslagsställarnas 
krav på att effektivisera konsumentskyddet, särskilt när det gäller livsme- 
delskonsumentemas intressen. Det nordiska samarbetet om medborgarpo
litik kan förstärkas genom att effektivisera tillämpningen och uppföljning
en av nordbors nationella rättigheter enligt nordiska avtal. I detta syfte har 
det föreslagits en särskild ombudsmannainstitution eller ett fördjupande 
av samarbetet mellan nationella justitieombudsmannaämbeten.

Svenska arbetsgivareföreningen anser med anledning av förslaget att det 
inte finns någon nordisk modell. Skillnaderna mellan länderna är i flera 
avseenden betydande. Tanken att konstruera någon slags modell avvisas. 
Det skulle strida mot subsidiaritetsprincipen. Däremot vill arbetsgivareför
eningen givetvis medverka genom att utbyta erfarenheter om våra system 
med andra länder och slå vakt om möjligheten att implementera EG-direk- 
tiv genom såväl avtal som lag.

3. U tskottet

Begreppet medborgarpolitik upplevs av många som oklart och på grund 
av sin omfattning svårt att behärska. Detta beror troligen på att det är ett 
nytt begrepp i nordiskt sammanhang. Nationellt har det dock sedan länge 
förknippats med rösträtten och vissa grundläggande rättigheter som man 
har som medborgare i respektive land.

Inom EG har man sedan mitten av 1980-talet talat om "Medborgarnas 
Europa". I ett försök att förstärka medborgarnas europeiska identitet beslöt 
Europeiska Rådet 1984 att begreppet Medborgarnas Europa skulle forma- 
liseras. Det ledde bl.a. till att omfattande material togs fram om hur med
borgarna i Europa skulle komma närmare varandra och Gemenskapen. I 
dag omfattar begreppet den sociala dimensionen med sociala protokollet
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och arbetsgivar- respektive fackliga samarbetet inom Gemenskapen samt 
arbetsmarknadsfrågorna och jämställdhetsprogrammen.

I samband med den nyvärdering av det nordiska samarbetet, som de 
nordiska statsministrarna tog initiativ till mot slutet av 1991, har man defi
nierat sju särskilda insatsområden för det framtida nordiska samarbetet. 
Ett av dessa områden har rubricerats som "Medborgarnas rättigheter" och 
omfattar arbetsmarknad, arbetsmiljö, social- och hälsovård, narkotikafrå
gor, samt konsument- och livsmedelsfrågor.

Medlemsforslagets definition av medborgarpolitiken är bredare än den 
som både EG och Nordiska ministerrådet opererar med. Den omfattar so
cial trygghet, familjerätt, hälsovård, arbetsmarknadsfrågor, arbetsmiljö, 
jämställdhet, flyktingpolitik, konsumentpolitik, livsmedelspolitik, m.m. 
Detta är områden där det nordiska samarbetet har varit framgångsrikt och 
Norden står traditionellt starkt. Förslagsställarnas avsikt torde vara att vi
dareutveckla detta samarbete både inåt i Norden och utåt för att kunna 
påverka den europeiska utvecklingen. Med att förstärka den nordiska ba
sen på dessa områden anser man att nordiska synpunkter har större möj
lighet att få genomslagskraft i Europa.

Socialutskottet liksom de flesta av remissinstanserna delar uppfatt
ningen att det är en väsentlig uppgift att upprätthålla kontinuitet i det 
nordiska och medborgerliga tänkandet i den pågående europeiska integra
tionen. I detta arbete kan det nordiska systemet i samspel med nationella 
instanser spela en betydande roll för att säkra Nordens intresse och ställ
ning i Europa.

På den sociala trygghetens område påpekas att ett omfattande utbyte 
av erfarenheter mellan behöriga nordiska myndigheter angående tillämp
ningen av den nya nordiska konventionen om social trygghet och EG:s re
gelverk vore mycket värdefullt. Socialutskottet instämmer i åsikten att ett 
närmare samarbete än det som förekommer i dag mellan de nordiska län
derna skulle kunna bidra till att utvecklingen av regler och praxis på om
rådet i förhållande till EES- och EG-samarbetet sker i en riktning som över
ensstämmer med nordiska värderingar.

I Norden finns en gemensam tradition för barn- och familjepolitik att 
bygga vidare på. Socialutskottet anser att en av det nordiska samarbetets 
framtida uppgifter blir att värna om de grundläggande principerna i den 
nordiska familjerätten. Dessa rör bl.a. familjens ställning i samhället, re
spekten för föräldrarätten med barnets bästa för ögonen samt barnens ut
veckling, fostran och övriga levnadsvillkor.

I och med Maastrichtavtalet i december 1991 har EG-ländema enats om 
en gemensam hälsopolitisk agenda. Narkotika, aids, cancer och miljökata
strofer är exempel på frågor som fram till dess togs upp i ministerrådet. 
Målen för den nya hälsopolitiken är att upprätta ett hälsoskydd på hög ni
vå i samtliga medlemsländer, förebygga allvarliga hot mot folkhälsan och 
fortsätta kampen mot narkotikan. På alla dessa områden står Norden 
starkt och bör ha goda möjligheter för att säkra sitt inflytande, såväl inom 
EES-avtalets ram som i förekommande fall vid EG-medlemskap.
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EG har hittills inte drivit någon egen arbetsmarknadspolitik gemensamt 
för medlemsländerna. Sysselsättningspolitik har betraktats som en natio
nell angelägenhet och den har legat utanför Gemenskapens beslutsområde. 
Detta håller nu på att ändras efter att arbetslösheten inom EG togs upp på 
ett möte i Europeiska Rådet i juni 1993. Rådet gav EG-kommissionen i 
uppdrag att senast i december 1993 komma med förslag till konkreta åt
gärder mot arbetslösheten. Socialutskottet är enigt i att de nordiska län
derna borde samarbeta på ett ändamålsenligt sätt också i förhållande till 
EES och EG, och att det nuvarande nordiska samarbetet på arbetsmark
nadsområdet utgör en solid grund för detta.

Med stöd av artikel 118 a i Romfördraget kan EG påverka medlemslän
derna att främja förbättringar i fråga om arbetsmiljön, arbetstagarnas hälsa 
och säkerhet. De direktiv som antagits är minimiföreskrifter som skall in
föras stegvis, varvid hänsyn skall tas till rådande förhållanden och teknis
ka bestämmelser i vart och ett av medlemsländerna. Medlemsländerna har 
också rätt att bibehålla eller införa bestämmelser som är mer långtgående 
för att värna om arbetsmiljön. Arbetsmiljön är emellertid i ett nordiskt 
perspektiv fortfarande ett outvecklat område inom EG, vilket man närmast 
behandlar som en marginell del av den tekniska standardiseringen. Det 
kan därför, som en av remissinstanserna påpekar, finnas en viss risk att 
förlita sig för mycket på de europeiska institutionerna i arbetsmiljösam
manhang.

Socialutskottet noterar att jämställdhetsmyndighetema i länderna stäl
ler sig positiva till att vidareutveckla den nordiska medborgarpolitiken. 
Man understryker att inom ramen för det nordiska jämställdhetsarbetet 
har man utväxlat synpunkter och genomfört gemensamma projekt. Detta 
samarbete, som har långa traditioner, anser man bör få fortsätta och dess
utom utgör det vår gemensamma utgångspunkt i förhandlingarna om 
medlemskap i EG.

Det finns påfallande likheter i de nordiska ländernas syn på invandrar- 
och flyktingfrågor. Utgångspunkten för invandrarpolitiken har varit prin
cipen att invandrare skall ha samma möjligheter, rättigheter och skyldighe
ter som befolkningen i övrigt. Detta innebär bl.a. att de inom berörda sam
hällsområden skall behandlas likvärdigt med andra invånare. För socialut
skottet är det en självklarhet att man oberoende av de framtida förhållan
dena till EG håller fast vid dessa principer. Vad gäller hotet om massin- 
vandring från Öst- och Centraleuropa är det viktigt att Norden verkar för 
gemensamma/europeiska lösningar både vad gäller beredskap att möta 
flyktingströmmar och att få till stånd en gynnsam social och ekonomisk 
utveckling i dessa länder.

Socialutskottet vill också framföra, att i anknytning till medlemsförsla
get bör de nordiska länderna se närmare på såväl sin egen som en sam
ordning av ländernas urbefolkningspolitik. För att understryka principen 
om samma möjligheter, rättigheter och skyldigheter kan det vara dags att 
väcka ett förslag som syftar till att ytterligare säkra ställningen för urbe
folkningsgrupper som t.ex. samema.
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Romfördraget nämner inte konsumentpolitik som ett av EG:s kompe
tensområden, men sedan 1975 har ett visst konsumentpolitiskt samarbete 
funnits inom Gemenskapen. I och med antagandet av Unionsfördragets ar
tikel 129 blir emellertid konsumentpolitiken en självständig del av gemen- 
skapskompetensen i den Europeiska Unionen. EG har hittills antagit tre 
konsumentpolitiska handlingsprogram. Vidare har man gemensamma la
gar och regler på en rad områden, t.ex. beträffande livsmedel, leksaker, to- 
baksreklam, konsumentkrediter, hemförsäljning, TV-reklam, buller, elek
troniska betalningsmedel och produktsäkerhet.

Remissinstanserna på konsument- och livsmedelsområdet anser det 
viktigt att man, vid sidan av att bevara den nuvarande nivån på konsu
mentskydd, samnordiskt aktivt bör arbeta för att påverka utvecklingen av 
EG:s konsumenträtt. Det är också en viktig uppgift att samordna imple
menteringen av EG-direktiven och andra regler på konsument- och livs
medelsområdet.

De remissinstanser som avstyrker medlemsförslaget anser att de i för
slaget framförda kraven redan i stor utsträckning tillgodoses i det nuva
rande samarbetet. Socialutskottet kan i för sig hålla med om att initiativ ta
gits på ministerrådssidan för att få ett bättre grepp om den nordiska med
borgarpolitiken. Det återstår dock mycket arbete med att få till stånd en 
bättre koordinering mellan de enskilda delområdena som sorterar under 
medborgarpolitik. Det är också frågan om det är ändamålsenligt att ope
rera med ett begrepp som medborgarpolitik, som är ett helt nytt begrepp i 
nordiskt sammanhang. Vidare måste det klarläggas inom varje delområde 
hur det nordiska samarbetet bäst kan användas för att gagna Nordens sak i 
förhållande till EES och EG.

En åtgärd för att förstärka det nordiska samarbetet anses vara att effek
tivisera tillämpningen och uppföljningen av nordbors nationella rättigheter 
enligt nordiska avtal. Socialutskottet är av samma åsikt och menar att det 
är under all kritik att det inte finns en nordisk instans, som har till uppgift 
att följa tillämpningen av t.ex. den nordiska konventionen om social trygg
het, och som folk direkt kan hänvända sig till när de anser sig ha blivit be
handlade på ett felaktigt sätt. Kunskapen om nordiska avtal ute i kommu
nerna har också i många fall visat sig vara mycket bristfällig.

Förslaget om att föra fram en "nordisk modell" i europeiskt samman
hang möts av viss misstänksamhet hos några av remissinstanserna. Man 
anser det knappast möjligt att tala om eller konstruera någon enhällig nor
disk modell. Idén om en överlägsen nordisk modell betraktas också som 
ett politiskt ideologiskt ställningstagande.

Socialutskottet vill framhålla att de nordiska ländernas socialförsäk
ringssystem i viss mån avviker från varandra, men har grundläggande 
drag gemensamt. Dessa grundläggande värderingar brukar sammanfattas 
under begreppet den nordiska modellen. En målsättning för de nordiska 
länderna i det europeiska integrationsarbetet är att bevaka och tillvarata 
ländernas gemensamma intressen på den sociala trygghetens område.

Det är svårt att se, som påstås i ett av remissvaren, att begreppet en 
nordisk modell skulle kunna strida mot subsidiaritets- eller närhetsprin-
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cipen. Derma politiska princip syftar till att alla beslut skall fattas på lägsta 
möjliga nivå (regional, nationell eller överstatlig). Oberoende av på vilken 
nivå beslut tas i enskilda frågor kan de nordiska ländema tänkas vilja 
handla utifrån gemensamma grundläggande hållningar.

Socialutskottet vill understryka att subsidiaritetsprincipen inte utesluter 
att en fråga kan bli behandlad på flera nivåer samtidigt. Som t.ex. frågan 
om åtgärder mot arbetslösheten. Där har EG, trots att man hittills ansett att 
arbetsmarknadspolitiken låg utanför Gemenskapens kompetens, tagit upp 
arbetslösheten som en fråga som åtminstone delvis måste lösas gemen
samt. Detta tyder på att i en allt mer integrerad värld måste många komp
licerade samhällsfrågor lösas i samverkan mellan flera nivåer. Man bör i 
detta sammanhang överväga om huvudansvaret inte skall ligga på den ni
vå där koordineringen kan skötas mest effektivt.

M ot bakgm nd av vad som ovan anförts hemställes att 

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att vidta åtgärder för att vidareutveckla den nordiska medborgar- 
politiken samt
att i förhållande till EES och EG verka för en medborgarpolitik i 
enlighet med de nordiska ländernas intressen.

Stockholm den 28 september 1993

Claes Andersson (Vas.) 
Hans Jørgen Jensen (S) 
Ingrid Näslund (kds) 
Lena Öhrsvik (s) Förman

Birgitte Husmark (SF)
Ragna Berget Jørgensen (A) 
Inger Stilling Pedersen (KRF)

Reservation 1:

Ang. socialutskottets betänkanden över medlemsförslagen A 1028/s och 
A 1045/s

Det erfarenhetutbyte som förslagsställarna efterlyser, anser vi kan åstad
kommas inom ramen för redan pågående samarbete utan att Nordiska rå
det nödvändigtvis behöver fatta beslut om ytterligare rekommendationer 
till ländernas regeringar med den innebörd som anges i medlemsförslagen.

Att etablera en mer långtgående nordisk lagstiftningsmodell inom det 
sociala välfärdsområdet kommer sannolikt att medföra att framtida beslut 
i dessa frågor får en näst intill överstatlig karaktär. Förfarandet kommer 
därmed i strid med EG:s subsidiaritetsprincip, vilket i sin tur kan innebära 
svårigheter att implementera EG:s direktiv, såväl i avtal som i lagstiftning, 
eftersom EG-direktiven har sin utgångspunkt i den nyssnämnda närhets
principen.
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I övrigt hänvisar vi till den reservation som vi fogat till socialutskottets 
yttrande till ekonomiska utskottet över medlemsförslag angående åtgärder 
för att främja sysselsättning och minska arbetslösheten, där vi föreslår att 
Nordiska rådet skall anta en rekommendation i enlighet med medlemsför
slaget A 1046/e av Hans Engell m.fl.

Vi hemställer mot denna bakgrund

att Nordiska rådet icke vidtager någon åtgärd med anledning av med- 
lemsförslagen A 1028/s och A 1045/s.

Stockholm den 28 september 1993

Sten Svensson (m) Sigríður Anna Þórðardóttir (Sj)

Reservation 2:

Reservanterna föreslår att Nordiska rådet inte företar sig något i anledning 
av medlemsförslaget.

Stockholm den 28 september 1993

Oscar D. Hillgaar (FrP) 
Markku Rossi (Kesk.)

Bjarne Kallis (SKL)
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om förstärkning av det nordiska samarbetet inom 
den nordiska medborgarpolitiken

(Väckt av Sten Andersson, Dorte Bennedsen, Kirsti Kolle Grøndahl, Sinikka 
Hurskainen och Rannveig Guðmundsdottir)

Den pågående europeiska integrationsprocessen berör i hög grad även de 
nordiska länderna. Nordens fem stater är alla parter i det nyligen ingång
na EES-avtalet, som omfattar 18 stater i Västeuropa. Finland, Sverige och 
Norge har beslutat begära förhandlingar om medlemskap i EG, som Dan
mark redan tillhört i 20 år.

Ett förnyelsearbete pågår också i Nordiska rådet. Statsministrarna har 
övertagit ledningen av samarbetet och s.k. aktivt ordförandeskap införs. 
Utrikes- och säkerhetspolitik är inte längre teman som undviks i rådets 
diskussioner.

Det är viktigt att vidareutveckla den nordiska modellen för medbor
garpolitik för att därmed också påverka den europeiska utvecklingen. 
Nordisk medborgarpolitik omfattar social trygghet, familjerätt, hälsovård, 
arbetsmarknadsfrågor, arbetsmiljö, jämställdhet, flyktingpolitik, konsu
mentpolitik, livsmedelspolitik m.m. På många områden är det nordiska 
samarbetet mera utvecklat än det europeiska. För de nordiska ländernas 
medverkan i den europeiska integrationen är medborgarpolitiken av cent
ral betydelse.

På områden där nordiska regler och nordisk lagstiftning bättre värnar 
om medborgarnas intressen bör de nordiska länderna agera offensivt. De 
nordiska länderna måste förhålla sig konstruktivt kritiska till EG:s lagstift
ning, så att grundtankar och traditioner inom det nordiska rättssystemet 
beaktas. Ett nordiskt deltagande i den europeiska integrationen kommer 
att tillföra ökad öppenhet, mer av vad vi kallar offentlighetsprincip, som är 
en omistlig del i det nordiska samhället.

Nordisk arbetsrätt, arbetsmiljölagstiftning, arbetsmarknadspolitik m.m. 
är i förhållande till de flesta andra europeiska länder avancerad och byg
ger i första hand på avtalslösningar mellan arbetsmarknadspartema.
Denna nordiska modell bör vidareutvecklas och säkerställas i arbetet inom 
EES och EG.

Familjelagstiftningen måste i allt högre grad utformas med hänsyn ta
gen till olika samlevnadsformer och till att familjer bildas av parter med 
olika nationalitet och medborgarskap. Detta understryker vikten av ett allt 
närmare lagstiftningssamarbete mellan länder, inte minst som en del i den 
europeiska integrationen.

Medlemsförslag
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Den ekonomiska och politiska situationen i Öst- och Centraleuropa kan 
med fog befaras leda till omfattande flyktingströmmar. En nordisk bered
skap för en sådan situation måste etableras och ett samarbete med övriga 
Europa utvecklas.

Norden bör gå i spetsen för ett effektivare konsumentskydd på den 
stora och nya harmoniserade Europamarknaden, som går längre än vad 
som för närvarande gäller inom EES och EG. Det är särskilt viktigt att 
främja livsmedelskonsumentemas intressen.

Nordisk forskning gällande europeisk integrationsrätt bör prioriteras, 
särskilt med tanke på EG-domstolens funktion.

I Norden har vi i många avseenden nått längre när det gäller jäm 
ställdhet än de flesta övriga länder i Europa. Jämsides med att vi strävar 
efter en större jämställdhet i de nordiska länderna måste vi delta aktivt i 
motsvarande ansträngningar i den europeiska integrationen.

Med anledning av det anförda hemställs att

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att vidta åtgärder för att vidareutveckla den nordiska medborgar
politiken samt

att i samarbetet inom EES och EG verka för en medborgarpolitik i 
enlighet med den nordiska modellen.

Oslo den 3 mars 1993

Sten Andersson (s)
Kirsti Kolle Grøndahl (A) 
Rannveig Guðmundsdóttir (A)

Dorte Bennedsen (S) 
Sinikka Hurskainen (SDP)
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Medlemsforslag

om tiltak mot arbeidsledigheten

(Reist av Hans Engell, Geir H. Haarde, Kimmo Sasi, Sten Svensson og Anders 
Talleraas)

Ekonomiska utskottets betänkande över medlemsförslaget, 
se A 1036/e, s. 352

Innledning

Vi er i en tid med meget store problemer på arbeidsmarkedet i hele Nor
den. I dag er over 1 million uten arbeid. Langtidsledigheten øker urovek
kende og representerer et stort problem. Spesielt blant ungdom er det i 
ferd med å utvikle seg en apati som angriper selve kjernen i de nordiske 
samfunnsmodeller. Utviklingen kan snus til det bedre dersom de riktige 
beslutninger på det økonomiske og næringspolitiske området gjennom
føres med fast besluttsomhet.

Den Konservative Gruppen tar problemet meget alvorlig, men finner at 
de nordiske regjeringer er uten mulighet til å løse problemet helt og fullt 
på egen hånd. Til det er de nordiske land for mye en del av et stadig åp
nere internasjonalt samfunn. Ønsker vi fortsatt veltstandsutvikling er det 
heller ikke noe alternativ å gi seg inn på økt proteksjonisme.

I erkjennelsen av ovennevnte ligger Den Konservative Gruppens tro på 
nødvendigheten av en mer koordinert politikk for å skape vekst og ar
beidsplasser. En slik politikk bør etter Gruppens mening inneholde blant 
annet de punkter som nevnes nedenunder.

Aktuelle tiltak

- En politikk som sikrer at EØS-avtalen kan fungere så effektivt som mulig 
gjennom økt konkurranse, bedre utnyttelse av tilgjengelige ressurser og 
økt satsing på komparative fortrinn mellom de nordiske land, for eksempel 
i spørsmål som miljøteknologi.

- Arbeide for at Finland, Norge og Sverige oppnår et forhandlingsresultat i 
sine medlemskapsforhandlinger med EF som ytterligere bedrer næringsli
vets rammebetingelser.

- De små og mellomstore bedrifter må gis gunstigere rammevilkår gjen
nom lavere skatter og avgifter, mindre restriksjoner og et mer nærings-
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livsvennlig klima. Det må kort og godt bli lettere og mer lønnsomt å starte 
opp ny virksomhet. Sagt med andre ord; det må være enklere å bli ar
beidsgiver.

- De offentlige utgiftene må reduseres og omfanget på offentlig sektor inn
skrenkes. Den offentlige sektor må samtidig effektiviseres og gjøres mer 
konkurransedyktig.

- Forholdene må legges bedre til rette for tilgang på risikokapital til 
næringslivet slik at vi får større vilje til å foreta risikobetonte investeringer. 
Det må også gjennomføres tiltak som letter de økonomiske belastningene 
ved eierskifte i generasjonsbedrifter.

- Formuebeskatningen må fjernes.

- Forholdene må legges bedre til rette for større fleksibilitet i arbeidsmar
kedet. Det innebærer tilpasning til en resultatorientert lønnsutvikling i 
næringslivet, samt tilpasning av trygdeordningene slik at incentivene til å 
søke arbeid istedet for arbeidsløshet kan ivaretas.

- Skape forutsetninger for at det europeiske rentenivået kan senkes.

- Legge til rette forutsetningene for en rentepolitikk som kan bidra til økte 
investeringer. Herav følger at inflasjonen må holdes på et lavt nivå. Offent
lige investeringer til infrastrukturtiltak kan være forsvarlig, men det må al
likevel manes til forsiktighet. Investeringer som finansieres ved budsjett
underskudd, for ikke å nevne økte offentlige driftsutgifter, gir press på 
renten og bidrar til forverret konkurranseevne.

- Økt satsing på forskning og utvikling.

- Utrede forutsetningene for å få til en felles nordisk børs for å skape et 
felles nordisk kapitalmarked.

- Forenkling av det statlige regelverket i arbeidslivet med sikte på å lette 
presset på næringslivet. Innflytelsen på den enkelte bedrift må styrkes på 
bekostning av sentralstyring.

- Erkjenne avhengigheten av internasjonal handel og gode internasjonale 
konjunkturer, og dermed gjøre sitt ytterste for å bidra til en løsning på de 
vanskelige GATT-forhandlingene.

Med henvisning til det anførte foreslås at

Nordisk Råd rekommanderer de nordiske lands regjeringer

å tilpasse de i medlemsforslaget angitte nærings- og arbeidsmar- 
kedspolitiske retningslinjer i sin politikk.

Oslo, 2. mars 1993

Hans Engell (KF) 
Kimmo Sasi (Kok.) 
Anders Talleraas (H)

Geir H. Haarde (Sj) 
Sten Svensson (m)
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Medlemsförslag

om utvidgat Nordkalottsamarbete i ett europeiskt 
perspektiv (Nordkalotten som euroregion)

(Väckt av Elver Jonsson samt Kirsti Kolle Grøndahl, Halldór Ásgrímsson, Mats 
Hellström, Tore A. Liltved, Anna-Kaarina Louvo, Mats Nyby, Ingrid Näslund, 
O lof Salmen och Anders Svärd)

Miljöutskottets betänkande över medlemsförslaget, 
se A 1030/m, s. 449

Regionalpolitiken i Norden står inför nya utmaningar mot bakgrund av 
dels det helt nyligen lanserade Barentssamarbetet, och dels den accelere
rande utvecklingen av den europeiska integrationen. Integrationen kan i 
sig medföra problem på grund av Nordkalottens perifera och utsatta läge, 
då integrationens kärna är lokaliserad till Centraleuropa, därför måste man 
på nordiskt håll beakta möjligheterna till ökat ekonomiskt samarbete "på 
tvären" mellan de nordliga områdena. Genom en förstärkning av integra
tionen i norr skapas en nödvändig motvikt mot en alltför stor centralise
ring i Europa och även möjlighet att dra nytta av EG:s regionalpolitik.

I Nordkalottsamarbetet i den av regeringarna (arbetsministrarna) på 
70-talet tillsatta s.k. Nordkalottkommittén deltar i Finland Lapplands län, i 
Norge Finnmarks, Troms och Nordlands fylken samt i Sverige Norrbottens 
län. I januari 1993 inrättades Barents euroarktiska råd genom en överens
kommelse mellan Finlands, Norges, Sveriges och Rysslands utrikesminist
rar. Enligt avtalet förbinder sig regeringarna att befrämja miljöskyddet i 
Barentsområdet, idka ekonomiskt samarbete, utveckla kommunikatio
nerna och förbättra urbefolkningarnas ställning. Barents euroarktiska råd 
organiseras på två plan, ett regionalt och ett nationellt där utrikesminist
rarna möts en gång per år och ministermöten hålls i olika sammansätt
ningar, t.ex. trafik-, kultur-, finans- och industriministrar. Huvudrollen i 
det konkreta samarbetet kommer att spelas av det regionala rådet som be
står av landshövdingarna i Lapplands län i Finland, Norrbottens län i Sve
rige, fylkesmännen i Finnmarks, Nordlands och Troms fylken i Norge samt 
motsvarande befattningshavare i Murmansk- och Arkangelsområdena i 
Ryssland samt även i Karelen.

Nordkalotten har varit en av de aktivaste samarbetsregionema i Nor
den. Ett av samarbetsprojekten har varit den tvärgående flygförbindelsen
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Tromsø-Luleå-Uleåborg som numera också omfattar en mellanlandning i 
Kiruna. Under Nordkalottens utbildnings- och forskningsråd har under 
senare år bl.a. utförts ett nordiskt ledarutvecklingsprogram, ett utbild
ningsprojekt för Nordkalottekniker och programutveckling av teknologi i 
kallt klimat och inom forskning och utveckling. Nordkalottkommitténs 
verksamhet har under senare år präglats av ökad internationalisering där 
Europaperspektivet och kontakterna med nordvästra Ryssland fått stor be
tydelse. Samarbetet avser kunskapsuppbyggnad och kontaktskapande 
verksamhet, däribland nätverksbyggandet och konkreta samarbetsprojekt 
över landgränserna. Traditionellt prioriterade sektorer är utbildning/- 
forskning och utveckling, handel/industri och turism samt två nya sekto
rer: miljö och kultur.

Det nordiska regionalpolitiska samarbetsprogrammet som gäller 1992- 
1994 präglas av frågor om Norden och den europeiska integrationen. M i
nisterrådets program innehåller kriterier för användningen av regionalpo
litiska medel i de gränsregionala områdenas projektverksamhet samt i te- 
maorienterat sektoriellt samarbete och belyser de möjligheter EG:s utveck
ling innebär. Däremot ger t.ex. den svenska långtidsutredningen för sin del 
en mer pessimistisk bedömning av den europeiska integrationsutveckling- 
ens konsekvenser för glesbygderna i norr. Utredningen påpekar att gles
bygdsregionernas svaghet är deras begränsade regionala marknader, var
för dessa regioner endast undantagsvis kan dra fördel av den ökade kon
kurrens som den inre marknaden ger upphov till.

Dessutom räknar utredningen med vissa negativa effekter. Tilltron till 
marknadslösningar medför att utrymmet för intem subvention av olön
samma verksamheter reduceras. Glesbygdsregionernas bosättningsmöns
ter gör att kostnaden för investeringar i infrastruktur blir hög, vilka också 
kombineras med höga driftskostnader. Inom ramen för nationella monopol 
inom kommunikationerna har dessa merkostnader täckts genom att lön
sammare regioner har fått subventionera glesbygdsregioner. Prioriteringar 
av marknadslösningar och begränsningar i antal och omfattning av natio
nella monopol innebär att situationen förändras. Antingen kommer priset 
för kommunikationstjänster att stiga eller så tvingas myndigheterna sub
ventionera tjänsteproduktionen i dessa regioner. Detta sker samtidigt som 
ökad konkurrens i andra regioner bidrar till att pressa priserna i dessa.

I andra framställningar, i synnerhet med ursprung hos Nordiska minis
terrådet, redovisas en mer optimistisk ton angående integrationens effekter 
på perifera regioner. Danmark, som varit EG-medlem i 20 år, har redovisat 
positiva erfarenheter av EG:s regionalpolitik. Det har sålunda skapats täta 
relationer mellan Danmarks och EG:s regionalpolitik. Regionalpolitiken ses 
som en väsentlig förutsättning för att den inre marknaden skall ha de för
väntade positiva konsekvenserna för den ekonomiska tillväxten.

EG:s strukturfonder (regionalfonden, socialfonden och lantbruksfon- 
den) används som ett led i denna politik genom stöd till u-områden, om
strukturering av industriområden på tillbakagång - häribiand stadsområ- 
den - samt omställningar i lantdistrikten.
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Det framhålls i det s.k. nordiska basprojektet (Nord 1990:113) att sys
tematiska program där planläggningen bedöms är en förutsättning för att 
strukturfonderna skall bevilja medel. Det är inte längre medlemsländerna, 
utan EG-kommissionen som tar initiativ till att enligt gemensamma krite
rier välja ut de områden som är berättigade till understöd. Därmed blir det 
en viktig självständig uppgift för de statliga myndigheterna att leverera 
det underlag och den argumentation som gör det möjligt att ge sig i på en 
dialog med EG:s myndigheter om hur understödskriterier fastställs och 
hur resurserna prioriteras för den regionala utvecklingen på ett målinriktat 
och långsiktigt sätt.

De regionala teknologiprogrammen 1987-1992, som stöds av EG:s re
gionalfond, fortsätter. Gemensamt för dessa program är att det understöd 
som EG beviljar skall fördubblas antingen genom lokalt understöd eller 
med understöd från staten. För Danmarks del berörs Sønderjyllands amt 
av utvecklingsprogrammet och har erhållit avsevärda medel i understöd 
av EG:s regionalfond. Detta gäller även för Viborgs amt, Bornholm, Lol
land och hela Nordjyllands amtskommun.

Bidrag ur de s.k. strukturfonderna ges som huvudregel endast åt med
lemsstater i EG. Det kan därför med sikte på eventuellt kommande med
lemskap vara lämpligt att redan nu på nordisk nivå förbereda projekt som 
lämpar sig för bidrag ur EG:s strukturfonder.

Regionalpolitiken har från början spelat en stor roll i EG:s allmänna po
litik. Redan i Romfördragets preambel talas om att medlemsstaterna är an
gelägna om att stärka sin ekomomiska gemenskap och trygga en harmo
nisk utveckling genom att minska klyftorna mellan olika regioner och de 
mindre gynnade regionernas eftersläpning. Gemenskapen har för detta 
syfte inrättat tre s.k. strukturfonder: den europeiska rgionalfonden, den 
europeiska socialfonden, som medverkar till rehabilitering av arbetare i 
sektorer med hög arbetslöshet, och lantbruksfonden.

Dessa har i och med Maastrichtavtalet och det s.k. Delors II-program- 
met försetts med väsentligt utvidgade medel. 1993 års budget till struktur
fonderna skall således uppgå till 14 miljarder ECU, dvs. ca 25 % av hela 
Gemenskapens budget. I Maastricht antogs också ett särskilt protokoll om 
särskilt regionalt bistånd och avtalet innehåller en ny "samhörighetsfond" 
(Cohesion Fund) för att bistå de fattigaste medlemsländerna, Spanien, Por
tugal, Grekland och Irland i miljö- och infrastrukturprojekt. De allmänna 
principer på vilka Gemenskapen grundar sina beslut om regionalt bistånd 
innebär bl.a. att de som har bidrag att redovisa på regional, nationell eller 
gemenskapsbas bör spela en aktiv roll, att beslutsmakten klart skall dele
geras till lokal, regional eller nationell nivå på så sätt att maximal effektivi
tet och ansvarighet uppnås (subsidiaritet), samt att Gemenskapens fonder 
inte bör ersätta nationella finansieringsinsatser utan tillkomma utöver 
dessa. Regionalpolitiska insatser med stöd från EG måste således bygga på 
nationella eller regionala initiativ och projekt.

I EG-sammanhang talas om tre typer av regioner som kan ansöka om 
regionalt stöd. Den första kategorin är regioner som inte åtnjutit samma 
ekonomiska utveckling som andra, så att deras BNP per invånare är under
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75 % av Gemenskapens genomsnitt. Den andra kategorin är regioner vars 
traditionella industri drabbats av nedgång och därför har behov av stöd 
för att anpassa sitt näringsliv till nya verksamheter. De har en arbetslöshet 
som ligger över Gemenskapens genomsnitt.

Den tredje kategorin är jordbruksområden som är väsentligt glesare be
folkade än övriga delar av Gemenskapen och har särskilda behov av stöd 
för sin ekomomiska utveckling. Till dessa hör i de nuvarande EG-ländema 
bl.a. de skotska högländerna.

Dessutom ges stöd till andra zoner som inte avgränsats på ett lika klart 
geografiskt sätt. Dessa får stöd för att motverka långtidsarbetslöshet, för 
yrkesutbildning för ungdom eller för modernisering av jordbruket.

I enlighet med besluten i Maastricht tilldelas de regionala/lokala myn
digheterna en viktigare roll. Dessa kommer att ingå i ett partnerskap med 
EG-kommissionen och regeringarna för att utarbeta, finansiera och över
vaka de regionala stödprogrammen. Förutsättningen för att kunna utnyttja 
dessa stödformer är att man utarbetar och presenterar lämpliga projekt 
som står i samklang med de principer som EG fastslagit. Danmarks erfa
renheter härvidlag är klart positiva.

NordREFO, Nordiska institutet för regionalpolitisk forskning, har re
dan inrättat ett samarbete med EG-kommissionen. Sålunda finansieras ett 
NordREFO-projekt "Impact of the Development of the Nordic Countries" 
av EG. Syftet är att utarbeta några perspektiv för hur EG:s regionala ut
veckling mot år 2000 kan påverkas av en nordisk integration, samt vara 
med och öka kunskapsnivån om Nordens regioner. Projektet under minis
terrådet har i hög grad präglats av den europeiska integrationsutveck- 
lingen och ministerrådet har låtit utarbeta en rapport om nordiska regio
nalpolitiska problemställningar som bl.a. skall kunna utgöra underlag för 
hur länderna kan argumentera i förhållande till den europeiska integratio
nen. Basprojeket har inriktats på studium av de nordiska regionernas sär
drag och potential i förhållande till Europa. Det framhålls i dess rapport att 
det är viktigt att vinna förståelse för att de nordiska särdragen, såsom gles 
befolkning, långa avstånd till marknaden, perifer struktur och kallt klimat, 
ställer särskilda krav på handhavandet av naturresurserna och på en aktiv 
regionalpolitik. Ministerrådet har diskuterat en gemensam nordisk region- 
indelningsmodell som fångar upp strukturproblemen och ger länderna fri
het att driva en egen regionalpolitik.

Det är i detta sammanhang även av intresse att EG-kommissionen i sin 
kommentar till den svenska medlemskapsansökan gör ett uttalande som 
kan tolkas som ett löfte att framdeles ta hänsyn till de norra regionerna i 
EG:s regionalpolitik. I detta uttalande sägs att Sveriges anslutning till EG 
skulle för första gången föra in arktiska och subarktiska regioner i Gemen
skapen. De klimatiska och demografiska förhållanden som utmärker såda
na regioner skulle, påpekar kommissionen, öka den regionala och sociala 
mångfalden och måste tas i beaktande i EG:s strukturpolitik.
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M ot bakgrund av vad som ovan anförts hemställes att 

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att i ljuset av de nya möjligheterna och utmaningarna för 
regionalpolitiken i Norden bistå Nordkalottens län/fylken med att 
snabbt utarbeta regionalpolitiska projekt som kan komma i fråga för 
strukturpolitiskt samarbete med EG,

att bistå Nordkalottens län/fylken med att utveckla konkreta projekt 
som kan ingå i ett utvidgat regionalpolitiskt samarbete inom 
Barentsregionen.

Oslo och Helsingfors den 1 mars 1993

Elver Jonsson (fp) 
Mats Hellström (s) 
Tore A. Liltved (H) 
Mats Nyby (SDP) 
O lof Salmén (ÅC)

Halldór Ásgrímsson (F) 
Kirsti Kolle Grøndahl (A) 
Anna-Kaarina Loiwo (Kok.) 
Ingrid Näslund (kds) 
Anders Svärd (c)
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Presidiets betänkande
över medlemsförslag om Nordiska rådets arbetsformer

(Medlemsförslaget väckt av Wiggo Komstedt, se s. 452)

1. Presidiets förslag till beslut

Presidiet föreslår för plenarforsamlingen att inte företa sig något i anled
ning av förslaget.

2. Motivering

Presidiet betonar att frågeinstitutet vid sessionerna är ett viktigt instru
ment för att möjliggöra att aktuella politiska frågor tas upp på sessionen 
för att förbättra dialogen mellan ministerrådet och de enskilda rådsmed- 
lemmama samt för att öka parlamentarikernas möjlighet att följa upp frå
gornas behandling i den politiska processen.

Presidiet avser att kontinuerligt vid behov värdera formerna för till- 
lämpningen och genomförandet av frågeinstitutet under rådets sessioner.

Att frågeinstitutet av rådsmedlemmama även uppfattas som ett viktigt 
instrument bevisas av att vid rådets vårsessioner besvaras i genomsnitt 40- 
50 frågor av ministerrådet eller regering.

Frågeinstitutet regleras huvudsakligen i Helsingforsavtalets artikel 57 
och rådets arbetsordning § 14. Presidiet fastsätter dessutom inför varje ses
sionen konkreta regler för sessionens genomförande, i vilka även regler för 
frågeinstitutets tillämpning fastställs.

Frågeinstitutet har hittills tillämpats under sessionerna huvudsakligen 
så, att de frågor som hör till ett fackutskott besvaras i slutet under respek
tive utskotts sakområde.

Under den 42:a sessionen tillämpades en försöksordning vilken gick ut 
på att samtliga frågor behandlades samlat vid en given tidpunkt (fråge- 
timme).

Båda alternativen har visat sig ha sina fördelar och nackdelar. Förslag- 
ställaren föreslår alternativt även att man på sessionens tredje möte, dvs. 
sista dagen, skall ha en samlad frågetimme. Risken är dock att flera fack
ministrar kan ha avrest från sessionen.

Presidiet konstaterar vidare att rådets voteringsordning har varit före
mål för ständig strävan till förenkling. Genomförandet av en votering ge
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nom acklamation har möjliggjort en mycket snabbare voteringsordning än 
tidigare. Presidiet avser även fortsättningsvis att eftersträva förenkling av 
voteringsproceduren.

Presidiet föreslår för plenarforsamlingen regler för sessionens genomfö
rande inför varje session. I dessa regler kan bl.a. tillämpningen av frågein- 
stitutet samt voteringsreglema preciseras.

Presidiet kommer naturligtvis att ta hänsyn till förslagställarens syn
punkter och konkreta förslag när presidiet nästa gång tar ställning till reg
lerna för sessionens genomförande.

Plenarforsamlingen kan därmed alltid under sessionens första möte 
konkret ta ställning till hur frågeinstitutet eller voteringsordningen skall 
tillämpas under en session.

Med hänvisning till detta föreslår presidiet att sessionen inte företar sig 
något i anledning av medlemsförslaget.

3. Uttalanden

M edlemsförslaget har av presidiet sänts på remiss för uttalanden till rådets 
utskott och partigrupper med svarsfrist 1.9.1993.

Av partigrupperna har endast mittengruppen inkommit med uttalande.
Utskottens uttalanden kan sammanfattas som följer:
Utskotten anser att frågeinstitutet bör tillämpas så, att frågorna besva

ras i samband med behandlingen av respektive utskotts sakområde. Ut
skotten motsätter sig att frågorna besvaras under en given tidpunkt 
(frågetimme) och i ett sammanhang.

Mittengruppen anser att frågorna även i framtiden skall besvaras sam
lat. Detta förutsätter dock ändring av vissa tidsfrister för frågornas inläm
nande och att presidiet avgör i vilken ordning frågorna besvaras samt att 
de frågor som ej hinner behandlas besvaras skriftligen senare.

Gällande voteringsordningen anser juridiska, social- och budgetutskot
ten att en votering kan ske samlat. Ekonomiska och kulturutskotten tar inte 
ställning i frågan.

Stockholm den 28 september 1993

Halldór Ásgrtmsson (F) 
Thor-Eirik Gulbrandsen (A) 
Elver Jonsson (fp)
Kjellbjørg Lunde (SV) 
Kimmo Sasi (Kok.)

Knud Enggaard (V)
Geir H. Haarde (Sj) 
Anker Jørgensen (S)
Mats Nyby (SDP)
Jan P. Syse (H) president
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om Nordiska rådets arbetsformer

(Väckt av Wiggo Komstedt)

Medlemsförslag

Frågeinstitutet i Nordiska rådet regleras i Helsingforsavtalets artikel 57 och 
Arbetsordningens § 1 4 .1 strävan att förbättra frågeinstitutet, som är en vik
tig del i rådets arbete, har detta under årens lopp varit föremål för diskus
sion och förändringar.

I samband med den senaste ändringen 1992 ansågs att rätten att ställa 
fråga skulle kodifieras i arbetsordningen, men att presidiet skulle åläggas 
uppgiften att i samråd med berörda inför varje session besluta om detal
jerna kring besvarandet t. ex. antal debattdeltagare, inplacering under ses
sionen m. m.

Vid 42:a sessionen hade presidiet föreslagit att frågeinstitutet skulle till- 
lämpas med avvikelse från gällande regler som en försöksordning så att 
samtliga frågor och svar skulle behandlas under sessionens tredje dag. Av
sikten var att anordna en två timmar lång frågestund. Under denna besva
rades ett 50-tal frågor, varför den avsatta tiden för frågestunden inte kunde 
hållas utan blev dubbelt så lång mot vad som planerats. Sakbehandlingen 
blev till följd härav starkt försenad.

Frågestunden är i första hand en angelägenhet för frågeställama och de 
ministrar som skall besvara frågorna, eftersom möjligheten för annan råds
medlem att delta i debatten är starkt begränsad. För att uppnå en bättre 
arbetsrytm och ett större deltagande under utskottens ärendebehandling 
bör frågorna därför besvaras i samband med respektive utskotts sakbe
handling eller alternativt på sessionens tredje dag efter avslutad sakbe
handling.

Omröstningsreglema i rådet regleras i arbetsordningens §§ 11 - 13. 
Mycket har under senare år gjorts för att förenkla voteringsordningen t. ex. 
möjligheten att ta beslut genom acklamation. Enligt gällande regler skall 
minst hälften av de röstberättigade vara närvarande vid omröstning. Detta 
innebär att rekommendation, yttrande eller annat beslut om vilket votering 
företas kan falla trots att majoriteten av de närvarande röstar ja. För att i 
största möjliga utsträckning undvika att denna situation uppstår och för att 
ytterligare förenkla voteringsordningen vill jag föreslå, att votering sker 
samlat efter att ett utskotts alla ärenden är behandlade och slutdebattera- 
de. Möjligheten att företa samlad votering för flera utskotts ärenden sam
tidigt bör också övervägas, särskilt då utskotten har få ärenden på dagord
ningen.
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Med hänvisning till det ovan anförda föreslås att 

Nordiska rådet uppdrar åt presidiet att besluta

1. att frågor besvaras under respektive utskotts sakbehandling alter
nativt efter avslutad sakdebatt under sessionens tredje möte,

2. att votering företas samlat när ett utskotts alla ärenden är behand
lade och slutdebatterade och med möjlighet till samlad votering för 
fler än ett utskott när så anses ändamålsenligt.

Stockholm den 5 april 1993

Wiggo Komstedt (m)



454

A 1049/e

Medlemsförslag

om näringslivssamarbetet i Norden

(Framlagt av Mittengruppen)

Ekonomiska utskottets betänkande över medlemsförslaget, 
se A 1036/e, s. 352

De nordiska länderna genomlever för tillfället ekonomiskt svåra tider. Den 
höga arbetslösheten är ett akut problem för samtliga länder. För att trygga 
den framtida sysselsättningen är det av särskild betydelse att de nordiska 
länderna klarar av att få statsfinanserna i balans och industriproduktionen 
igång.

Då sysselsättningsproblemen idag är så stora som de är, är det viktigt 
att också det nordiska samarbetet, såväl inom de nordiska institutionerna 
som via andra gemensamma satsningar, inriktas på att bekämpa den höga 
arbetslösheten.

Mycket tyder på att utvecklingen i Europa går mot ett större betonande 
av starka regioner. För de nordiska ländernas del betyder detta troligen att 
de enskilda nordiska ländernas ekonomiska utveckling i allt större ut
sträckning blir beroende av hur Norden som region i Europa utvecklar sig. 
Det näringspolitiska samarbetet bör därför vara ett prioriterat satsnings
område med målsättningen att skapa en stark nordisk tillväxtregion.

Detta kräver ett aktivt deltagande i alleuropeiska satsningar för främ
jandet av tillväxt och sysselsättning. Norden bör därför aktivt medverka 
till att det arbete som igångsatts av EG:s och Eftas ekonomi- och finans
ministrar fortsätter.

Vi konstaterar därför med tillfredsställelse att de nordiska ekonomi- 
och finansministrarna har enats om gemensamma riktlinjer för gränsöver
skridande infrastrukturinvesteringar och hur Nordiska investeringsbanken 
kan medverka i infrastrukturprojekt med större andelar än hittills.

EES-avtalet skapar möjligheter för ökat samarbete på företagsnivå över 
gränserna. De nordiska länderna bör dock gå vidare. Frågan om cabotage, 
"transport mellan två punkter i ett land, utfört med ett transportmedel 
hemmahörande i ett annat", är exempel på beslut där de nordiska länderna 
föregår utvecklingen i övriga Europa och som bör följas upp av liknande 
åtaganden på andra områden.
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De uttalade behoven av en prioritering av forskning och utbildning bör 
nu följas upp av konkreta insatser där också den offentliga sektom spelar 
en roll, inte minst vad gäller koordineringen av forskningen i Norden. Re
surser, institutioner, olika utrymmen och forskarverksamhet bör, vad gäl
ler forskningen, vara gemensamma i Norden.

De knappa resurser vi globalt sett har tillgång till i Norden - forskning
en i Norden står för ca 2% av den globala forskningen - bör nu koncentre
ras och användas på det mest ändamålsenliga sättet för att vi som region 
skall kunna bli ett tillväxtområde. Den ökade satsningen på forskning som 
stats- och samarbetsministrama beslutat om bör inriktas på forskning som 
stärker möjligheterna för effektiv industriforskning och som befrämjar 
produktutvecklingen.

EES-avtalet ger möjligheter för Efta-ländema att delta i de europeiska 
industriprogrammen. Detta bör utnyttjas till fullo. Samtidigt är det viktigt 
att komma ihåg att vi själva måste definiera våra egna specifika nordiska 
forskningsbehov. De nordiska resurserna bör utnyttjas för ändamål som 
gagnar den nordiska industrins utvecklingsbehov, så att den nordiska 
verksamheten kompletterar det arbete som utförs nationellt och på ett bre
dare internationellt plan. Detsamma gäller provning och teknik. Genom att 
lösa problemställningar på ett nordiskt plan, gällande bl.a. utarbetandet 
och användandet av provningsmetoder samt kvalitetsökning, kan natio
nella målsättningar enklare och kostnadseffektivare uppfyllas än om varje 
land var för sig försöker lösa likartade problem.

Handeln med såväl varor som kapital berörs allt mindre av gränser. I 
en tid av lågkonjunktur är det därför skäl att se längre än enbart till de eu
ropeiska marknaderna. Många nordiska företag har redan gjort lyckade 
investeringar i den sydostasiatiska regionen, en region som med all sanno
likhet kommer att bli den ledande ekonomiska regionen globalt sett.

Här kunde ett samordnande av de nordiska resurserna vara verknings
fullt för att skapa bättre förutsättningar för de åtaganden som den offent
liga sektom påtar sig. Speciellt i fråga om Sydostasien kan ett samspel mel
lan det offentliga och det privata skapa goda förutsättningar för lyckade 
resultat. Genom att skapa möjligheter till projektfinansiering av projekt av 
s.k. nordiskt intresse kan speciellt de små- och medelstora exportföretagen 
gynnas. När det gäller projektfinansiering bör också satsningar i Östeuropa 
uppmärksammas i högre grad.

Även om den inre marknaden medför förbättrade förutsättningar att 
verka över gränserna kvarstår problem för många företag vad gäller till
gången på riskkapital, speciellt små och medelstora, där eventuella nya ar
betsplatser kan skapas. Bl.a. har planer på en gemensam börs diskuterats. 
Ett första steg på vägen mot en riskkapitalfond kunde vara skapandet av 
regionala eller branschvisa fonder. Ett sådant arbete har nyligen inletts in
om ministerrådet.

Oberoende av formerna för de nordiska ländernas närmande till EG 
finns det skäl för ett aktivt nordiskt samarbete på lagstiftningsområdet.
Det finns skäl att inom den nordiska regionen aktivt gå in för en harmoni
sering av lagstiftningen, trots EES-avtalet som enbart anger ramarna. Detta
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gäller inte minst skattelagstiftningen. En harmoniserad lagstiftning är till 
för att underlätta speciellt de mindre företagens möjligheter att verka inom 
ramen för Norden som hemmamarknad. En harmoniserad lagstiftning är 
också ett viktigt instrument för att Norden skall framstå som en attraktiv 
region för utomnordiska investerare.

Inom ramen för det nordiska samarbetet har vi en rad institutioner med 
anknytning till näringslivet. Budgetmässigt har flera av dessa emellertid 
drabbats av rätt stora nedskärningar, vilket är att beklaga, för oberoende 
av vad som sker när det gäller eventuella EG-medlemskap återstår behovet 
av en konkurrenskraftig region. Den erfarenhet av samarbetet över grän
serna som finns i dessa institutioner bör tas tillvara. Resursmässigt rör det 
sig om små summor, och tanken har ej heller varit att de här institutioner
na kan eller skall lösa alla problem, men i dessa institutioner finns det i alla 
fall en grund för ett vidare och intensifierat samarbete inom industri- och 
näringslivssektom. Detta kräver emellertid att det sker en översyn av fi
nansieringsformerna för de olika institutionerna. Fortsätter utvecklingen 
enligt samma mönster som under de senaste åren betyder det att institu
tionerna sakta men säkert fråntas möjligheterna att bedriva en något sånär 
ändamålsenlig verksamhet.

För att Norden skall kunna dra nytta av den nya situationen i Europa före
slår vi att

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet och de nordis
ka ländernas regeringar

att näringspolitiken prioriteras i det nordiska samarbetet, med mål
sättning att skapa ett tillväxtområde i Norden

att en strategi för utvecklingen av det nordiska närlingslivssamarbe- 
tet utarbetas, med uppgift att identifiera de områden där nordiskt 
samarbete bidrar till en ökad konkurrensförmåga

att de nordiska ländema bidrar till att det europeiska initiativet för 
ökad sysselsättning förs vidare

att de nordiska infrastruktursatsningama samordnas, så att Norden 
bättre knyts samman med det övriga Europa och då särskilt de 
nordiska närområdena

att koordineringen av de nordiska forskningsresurserna intensifieras 
och styrs in på produktutveckling inom områden där vi har möjlig
het att ta en ledande industriroll, såsom energi och miljöteknologi

att samordning av exportfrämjandet via exempelvis projektfinansie
ring stärks

att planerna på att skapa bättre tillgång till riskkapital för speciellt 
småföretagen vidareförs

att arbetet med harmoniseringen av lagstiftningen intensifieras, spe
ciellt vad gäller skattelagstiftningen
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att de nordiska institutionerna med anknytning till industri- och 
näringsliv vidareutvecklas och förstärks.

Torshavn den 7 maj 1993

För mittengruppen i Nordiska rådet

Halldór Ásgrímsson (F) 
Partigruppsordförande
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Kulturutskottets betänkande
över medlemsförslag om Nordens miljöinstitut i anslutning 
till Rantasalmis sjönaturcenter

(Medlemsförslaget väckt av Markku Laukkanen samt Timo 
Ihamäki, Otto Steenholdt och Erkki Tuomioja, se s. 461)

Till kulturutskottet har hänvisats medlemsförslag A 1051/k om Nordens 
miljöinstitut i anslutning till Rantasalmis sjönaturcenter. Medlemsförslaget 
har behandlats vid utskottets möten den 27-28 september samt den 8 no
vember 1993.

1. M edlem sförslaget

I medlemsförslaget föreslås att ministerrådet vidtar åtgärder för grun
dande av Nordens miljöinstitut i Rantasalmi i S:t Michels län.

Förslagsställarna framhåller att den pågående integrationsutvecklingen 
i Europa medför ett ökat behov av förstärkt mångsidigt samarbete i miljö
frågor som berör Norden. Genom Nordens miljöinstitut i Rantasalmi, i an
slutning till sjönaturcentret, kan Nordiska rådet på ett avgörande sätt ut
veckla det nordiska miljösamarbetet särskilt i miljöfostran av ungdom och 
i nordisk miljöforskning. Sjönaturcentret i Rantasalmi är ett av de projekt 
som startats med anledning av 75-årsjubileet av Finlands självständighet 
och blir färdigt våren 1994.

Det framhålls att ett beslut om att grunda ett Nordens miljöinstitut 
skulle stöda verksamhet för en bärkraftig utveckling enligt UNCED-doku- 
mentet, som alla nordiska representanter undertecknade i Rio de Janeiro. 
Verksamhet för en bra miljö har bedrivits i Rantasalmis sjönaturcenter 
sedan FN:s miljöår 1980 och resultat har uppnåtts i utvecklingen av jord
bruksproduktion, ungdomens miljöfostran och naturbesparande teknologi.

2. Rem issbehandling

Utskottet beslöt på sitt möte den 27-28 september 1993 att förslaget inte 
skulle undergå remissbehandling.
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Medlemsforslagets syfte är att intensifiera miljöfostran och miljöforskning 
inom Norden genom att upprätta ett Nordens miljöinstitut i Rantasalmi i 
Finland i anslutning till ett sjönatur center som redan ligger där.

Nordiska rådet och Nordiska ministerrådet har uppmärksammat miljö
samarbetet inom Norden under en lång följd av år. Miljösamarbetet har 
varit ett högt prioriterat område inom det nordiska samarbetet och är det 
fortfarande. Detta är ett av de få områden, förutom kulturområdet, som in
te föreslås få en minskning i den nordiska budgeten 1994.

Många medlemsförslag har behandlat det nordiska miljösamarbetet och 
många projekt har satts igång inom det nordiska samarbetet på miljöområ
det.

Inom kulturområdet har projekt om miljöundervisning i skolan startats 
år 1991. Här utprovas särskilt den s.k. nätverksmetoden som anknyter till 
forskning och fortbildning och syftar till breddning och fördjupning av 
nordisk miljöundervisning där etiska och demokratiska frågor lyfts fram. 
Projekten kommer att löpa minst fem år och skall utveckla fortbildningen 
inom området.

Ministerrådet beslutade år 1991 att igångsätta ett miljöforskningspro- 
gram och samarbetsministrama tilldelade medel för detta. Miljöforsk
ningsprogrammet, som löper 1993-1997, har som mål att stärka miljö
forskningen i de nordiska länderna. Programmet är koncentrerat till kli
matforskning, med miljöforskningssamarbete i Östersjöområdet samt 
forskning om miljöpolitikens samhällsmässiga förutsättningar.

Det har varit ministerrådets linje under senare tid att inte upprätta nya 
institutioner utan att koncentrera samarbetet i ökad omfattning till tidsbe
gränsade projekt. Kulturutskottet har avgivit betänkande över ett minister
rådsprogram om ändrad finansiering och organisation av kultursektorns 
institutioner m.m., där man föreslagit nedläggningar och ändringar av en 
del institutioner på kulturområdet i syfte att rationalisera och spara in 
medel för projektverksamhet.

Det är utskottets uppfattning att de områden som medlemsförslaget 
behandlar redan är mycket väl tillgodosedda inom det nordiska samarbe
tet och att behov för upprättande av den föreslagna institutionen inte ver
kar finnas.

3. Utskottet
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Med hänvisning till det ovan anförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet inte företar sig något med anledning av medlemsför
slaget.

Mariehamn den 8 november 1993

Marianne Andersson (c) 
Søren Hansen (S)
Markku Laukkanen (Kesk.) 
Virpa Puisto (SDP)
Otto Steenholdt (At)
Eeva Turunen (Kok.)

Paul Chaffey (SV)
Jógvan A. Johannessen (Jvfl)
Karin Lian (A)
Rannveig Guðmundsdóttir (A) Förman 
Siri Frost Sterri (H)
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om Nordens miljöinstitut i anslutning till Ranta- 
salmis sjönaturcenter
(väckt av Markku Laukkanm samt Timo Ihamäki, Otto Steenholdt och Erkki 
Tuomioja)

Den pågående integrationsutvecklingen i Europa medför ett ökat behov av 
förstärkt mångsidigt samarbete i miljöfrågor som berör Norden. Nordens 
natur utsätts alltmer för föroreningar, utsläpp och erosion. Nordiska inves
teringsbanken (NIB), Nordiska miljöfinansieringsbolaget NEFCO, Nordis
ka utvecklingsfonden (NDF) och Nordiska projektexportfonden har fört 
det nordiska miljösamarbetet väl framåt. Ett förstärkt samarbete mellan 
medborgarorganisationema kommer i framtiden att accentueras i miljö
samarbetet i Norden.

Genom Nordens miljöinstitut i Rantasalmi, i anslutning till sjönatur- 
centret, kan Nordiska rådet på ett avgörande sätt utveckla det nordiska 
miljösamarbetet särskilt i miljöfostran av ungdom och nordisk miljöforsk
ning. Eftersom Rantasalmis sjönaturcenter i ligger i Saimenregionen i östra 
Finland öppnar det nya möjligheter för samarbete i miljöfrågor med Ryss
land, Baltikum och OSS-ländema. Sjönaturcentret i Rantasalmi är ett av de 
projekt som startats med anledning av 75-årsjubileet av Finlands självstän
dighet och kommer att bli färdigt våren 1994. Verksamheten vid centret 
startas sommaren 1994. Den finska staten och Rantasalmi kommun har re
dan investeret 11 miljoner mark i projektet.

Ett beslut om att grunda ett Nordens miljöinstitut skulle stöda verk
samhet för en bärkraftig utveckling enligt UNCED-dokumentet, som alla 
nordiska representanter undertecknade i Rio de Janeiro. Rantasalmis sjö
naturcenter ligger i S:t Michels ekolän, där verksamhet för en bra miljö be
drivits sedan FN:s miljöår 1980. De bästa resultaten i ekolänprojektet har 
uppnåtts i utvecklingen av jordbruksproduktionen, ungdomens miljöfost
ran och naturbesparande teknologi.

Med hänvisning till ovanstående föreslår vi att

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att vidta åtgärder för grundande av Nordens miljöinstitut i Ranta- 
salmi i S:t Michels län.

Helsingfors den 17 juni 1993

Medlemsförslag

Markku Laukkanm (Kesk.) 
Otto Steenholdt (At)

Timo Ihamäki (Kok.) 
Erkki Tuomioja (SDP)
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Presidiets betänkande

över medlemsförslag om tillbakadragande av ryska trupper 
från Estland och Lettland

(Medlemsförslaget väckt av den konservativa gruppen i 
Nordiska rådet, se s. 464)

1. Presidiets förslag till beslut

Presidiet föreslår att

Nordiska rådets rekommenderar de nordiska ländernas regeringar

att ytterligare stärka kravet gentemot Ryssland om ett snabbt, ordnat 
och fullständigt tillbakadragande av trupperna från Estland och 
Lettland.

2. Motivering

Nordiska rådet presidium har upprepade gånger under de senaste åren 
stött de baltiska staternas krav på tillbakadragning av de ryska trupperna i 
Baltikum. Presidiet har även i kontakter med Ryssland gett uttryck för 
kravet på att de ryska trupperna skall dras tillbaka från de baltiska stater
na.

Presidiet utgår i sitt krav från den värderingen att tillbakadragningen 
av trupperna från de baltiska staterna är av stor betydelse för säkerheten 
och stabiliteten i Nordeuropa.

Presidiet förenar sig i slutdeklarationen från ESK:s toppmöte i Helsing
fors och de nordiska utrikesministrarnas ställningstagande av september
1993 enligt vilket ett snabbt, ordnat och fullständigt tillbakadragande av de 
ryska trupperna från Estland och Lettland är av stor betydelse för hela Eu
ropas säkerhet och för stabiliteten i Östersjöregionen.

Presidiet betonar vikten av att ett avtal om truppbortdragning så snabbt 
som möjligt ingås vilket också skulle ha direkt betydelse för möjligheterna
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att finrva lösningar på andra problem i förhållandet mellan de baltiska sta
terna och Ryssland.

Mariehamn den 8 november 1993

Sten Andersson (s) 
Knud Enggaard (V) 
Geir H. Haarde (Sj) 
Anker Jørgensen (S) 
Mats Nyby (Sdp)

Halldór Ásgrímsson (F)
Hjörleifur Guttormsson (Ab)
Elver Jonsson (fp)
Berit Brørby Larsen (A) Fung. president 
Anders Talleraas (H)
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om tilbagetrækning af russiske tropper fra Estland 
og Letland

(stillet a f  Den konservative gruppe i Nordisk Råd)

Kort før Sovjetunionens opløsning og de kommunistiske regimers fald i 
Østeuropa anerkendte Sovjetunionen de baltiske staters uafhængighed og 
selvstændighed. En handling, der - efter mere end et halvt århundredes 
besættelse af sovjetiske tropper og en massiv sovjetrussisk koloniserings
politik - var et påkrævet og positivt skridt i retning af sikring af retmæssige 
vilkår for de baltiske landes demokratiske og økonomiske udvikling.

Efter Sovjetunionens opløsning kom de sovjetrussiske tropper i de bal
tiske lande under russisk kommando. Disse russiske tropper er på trods af 
anerkendelsen af de baltiske landes selvstændighed endnu ikke trukket 
tilbage til russisk territorium. Således er de baltiske lande påtvunget en 
fremmed militærmagt på deres territorier.

Dette er en situation, der er såvel uholdbar som uacceptabel, ikke 
mindst set i lyset af det forsøg på pression, som Rusland har anvendt trop
pernes placering til i forbindelse med indenrigspolitiske spørgsmål vedrø
rende statsborgerskab.

De nordiske lande har fælles traditioner med de baltiske lande af såvel 
kulturel som historisk karakter. Derfor har de nordiske lande en forpligtel
se til at støtte og sikre grundlaget for en demokratisk udvikling i hele Øs
tersøregionen. Denne forpligtelse har man blandt andet søgt at leve op til 
ved finansiering af et større genhusningsprojekt for russiske soldater, der 
er hjemvendt til Rusland efter tjeneste i de baltiske lande. Et tiltag der først 
og fremmest har til formål at sikre, at man i de baltiske lande får mulighed 
for at føre en fredelig og konstruktiv politik. For at sikre dette må de bal
tiske lande sikres total herredømme over eget territorium med heraf føl
gende rettigheder og forpligtelser.

Medlemsforslag
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Med henvisning til det anførte foreslås derfor, at

Nordisk Råd rekommanderer de nordiske landes regeringer,

at forstærke kravet yderligere over for Rusland om en hurtig til
bagetrækning af de russiske styrker i Estland og Letland.

København, den 5. oktober 1993

For Den konservative gruppen

Hans Engeli (KF)
Formand
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Kulturutskottets betänkande

över medlemsförslag om nordisk kampanj mot rasism och 
främlingsfientlighet

(Medlemsförslaget väckt av Marianne Andersson, Elver 
Jonsson, Hans Nyhage, Ingrid Näslund, Berit Oscarsson, 
Richard Ulfvengren och Lars Werner, se s. 470)

Till kulturutskottet har hänvisats medlemsförslag A 1057/k om nordisk 
kampanj mot rasism och främlingsfientlighet. Medlemsförslaget har be
handlats vid utskottets möte den 8 november 1993.

1. M edlem sförslaget

I medlemsförslaget föreslås att Nordiska ministerrådet i samarbete med 
Nordiska rådet och t.ex. Ungdomens Nordiska Råd och Föreningarna 
Nordens Förbund genomför en kampanj mot rasism och främlingsfientlig
het i Norden, förslagsvis under namnet "Norden mot rasism".

De nordiska länderna har under de senaste åren haft problem med ten
denser till främlingsfientlighet och rasism. Allt fler och allt grövre brott 
med rasistisk bakgrund har förekommit med bl.a. hot, misshandel och 
mord.

Många har velat se orsaken i den ekonomiska nedgången som lett till 
ett hårdare samhällsklimat. Lagstiftningen i de nordiska länderna förbju
der inte explicit rasistiska organisationer, men etnisk diskriminering är 
förbjuden i grundlagarna.

I de nordiska länderna har ett antal åtgärder vidtagits mot främlingsfi
entlighet och rasism, bl.a. i Sverige, där man har avsatt medel till motåt
gärder och i Norge, där de politiska ungdomsorganisationerna arbetar 
med en kampanj för att bekämpa rasistiska fördomar. Tendenser till främ
lingsfientlighet och rasism kan endast bekämpas genom kunskap och kon
takt med det nya och främmande. Infödda och invandrare måste mötas i 
vardagliga sammanhang och i arbetslivet, där skolans och lärarutbildning
ens roll med läroplaner och kursplaner är viktig.

Enligt förslagsställarna bör även en gemensamt anordnad nordisk kam
panj mot rasism och främlingsfientlighet nu komma till stånd. Organisa
tionerna i t.ex. Ungdomens Nordiska Råd bör ställa upp i en gemensam 
nordisk ungdomskampanj och regeringarna bör kunna finna ramar för 
ekonomiskt stöd för en sådan kampanj. I detta sammanhang är Förening-
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ama Nordens Förbund som en bred frivillig organisation av stor betydelse 
för opinionsbildningen.

2. Remissyttranden

Medlemsförslaget har varit sänt på en begränsad remiss. Följande organi
sation har yttrat sig över förslaget:

Nordiska
Föreningarna Nordens Förbund

2.1. Nordiska remissyttranden

Föreningarna Nordens Förbund är mycket positivt till medlemsförslaget och 
finner det mycket tillfredsställande att skolverk, ungdomsorganisationer 
och det övriga folkliga organisationslivet utpekas som viktiga opinions- 
plattformar för kampanjen. Den föreslagna kampanjen kan lätt inpassas i 
den aktivitet Föreningarna Nordens Förbund planlägger. Föreningen ser 
emellertid också behovet av en separat kampanj såsom föreslås i med
lemsförslaget och deltar gärna i förberedelserna av en sådan kampanj.

3. Utskottet

De nordiska ländema har utifrån ett internationellt perspektiv ansetts ha 
en synnerligen positiv människosyn och tolerans för främmande kulturer. 
Man har strävat efter att invandrare och flyktingar integreras i samhället så 
fort som möjligt, samtidigt som respekt har visats för deras ursprungliga 
kulturer, med bl.a. hemspråksundervisning och ekonomisk hjälp för att 
driva egna föreningar. Som medlemsförslaget förklarar har denna bild 
förändrats dramatiskt utifrån invånarnas perspektiv, även om det offent
liga stödet har fortsatt.

Överallt i Europa förekommer samma tendenser. I många av ländema 
har det uppstått likadana stämningar som före andra världskriget, även 
om föremålet för hatet är ett annat. Inom Europarådets ram har man efter 
uppmaning från den norska statsministern Gro Harlem Brundtland satt 
igång förberedelser för en kampanj mot främlingsfientlighet.

I medlemsförslaget antyds att orsaker härtill är den ekonomiska ned
gången, som lett till ett hårdare samhällsklimat och större otrygghet både 
på arbetsmarknaden och socialt. Även om denna syn inte är vetenskapligt 
belagd, förefaller det inte orimligt att anta att det finns ett sammanhang.

Ökat våld i TV, video och film, där ungdomar är den största tittar
gruppen, kan också vara en faktor som spelar en roll vid de allt grövre 
brotten mot flyktingar. Detta har avspeglats i olika undersökningar. En 
fransk undersökning har t.ex. redovisat att 70 % av de rasistiska brotten 
utövades av 15-20-åringar och av dessa var endast 4 % flickor. Runtom i 
världen har man nu börjat reagera på det våld som bam  och ungdom 
exponeras för i TV, på film osv.
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Utskottet är enigt med förslagsställarna om att man inom de nordiska 
länderna aktivt måste bekämpa de främlingsfientliga tendenser som 
verkar vara på frammarsch. De åtgärder som redan har företagits i de 
nordiska länderna, bl.a. i Sverige och Norge, och som nämns i medlems
förslaget är synnerligen viktiga, men ett samlat nordiskt grepp för att 
ändra opinionen och genomföra positiva informationsåtgärder för ökad 
främlingstolerans kan ändå vara avgörande för genomslagskraften i åt
gärderna.

I detta sammanhang är det ytterst nödvändigt, liksom förslagsställarna 
påpekar, att involvera skolorna i Norden, genom bl.a. skolprojekt, lärarut
bildning, inslag i läroböckerna osv. De viktigaste målgrupperna nås genom 
skolan, som därför bör vara aktivt involverad i alla större manifestationer 
mot främlingsfientlighet.

Utskottet anser att politikernas ansvar är mycket stort i detta samman
hang och deras åsikter och handlingar mot främlingsfientlighet borde syn- 
liggöras bättre. Ansvaret gäller både förtroendevalda politiker och alla 
andra som har möjlighet att påverka opinionen. Massmedia är här av stor 
betydelse, liksom gräsrotsorganisationer, inte minst ungdomsorganisatio
nerna.

Utskottet önskar understryka att vid åtgärder inom Norden mot främ
lingsfientlighet spelar kultur och kulturevenemang en stor roll. Kultur är 
gränslös och bidrar till ökad tolerans och förståelse för olika religioner och 
samhällsformer. Därför är det synnerligen viktigt att den nordiska tradi
tionen med den spontana kulturyttringen och den folkliga förankringen 
spelar en framträdande roll i detta sammanhang.

Utskottet stöder helhjärtat förslagsställarnas förslag om att förutom de 
ovannämnda åtgärderna för att bekämpa främlingsfientligheten bör även 
en gemensamt anordnad nordisk kampanj nu komma till stånd. Utskottet 
anser vidare att en sådan kampanj bör anordnas med Nordiska minister
rådet som huvudansvarig i samarbete med Nordiska rådet, de nordiska 
ungdomsorganisationerna och Föreningarna Nordens Förbund. En sådan 
kampanj anser utskottet bör få namnet "Norden mot främlingsfientlighet", 
eftersom termen rasism är relativt extrem, medan termen främlingsfient
lighet har ännu större bredd och kan förankras psykologiskt hos en större 
grupp av människor.

En sådan kampanj måste enligt utskottet vara mycket väl förberedd för 
att ha den allra största genomslagskraften. En arbetsgrupp bör nedsättas 
för att förbereda kampanjen och komma med färdiga förslag till genomfö
rande.
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Med hänvisning till det ovan anförda föreslår utskottet att 

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att nedsätta en arbetsgrupp bestående av representanter från Nor
diska ministerrådet, Nordiska rådet, de nordiska ungdomsorganisa
tionerna och Föreningarna Nordens Förbund. Arbetsgruppen ges i 
uppdrag att före den 15 februari 1994 framlägga ett förslag om ge
nomförande av en nordisk kampanj med "Norden mot främlingsfi
entlighet" som tema.

att avsätta nödvändiga medel för att genomföra kampanjen. 

Mariehamn den 8 november 1993

Marianne Andersson (c) 
Sören Hansen (S)
Markku Laukkanen (Kesk.) 
Virpa Puisto (SDP)
Otto Steenholdt (At)
Eeva Turunen (Kok.)

Paul Chaffey (SV)
Jógvan A. Johannessen (Jvfl)
Karin Lian (A)
Rannveig Guðmundsdóttir (A) Förman 
Siri Frost Sterri (H)
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om nordisk kampanj mot rasism och främlings
fientlighet

(väckt av Marianne Andersson, Elver Jonsson, Hans Nyhage, Ingrid Näslund, 
Berit Oscarsson, Richard Ulfvengren och Lars Werner)

De nordiska länderna har sedan andra världskriget ända fram till senaste 
år i stort sett varit förskonade från tendenser till främlingsfientlighet och 
rasism. Emellertid har oroande förändringar kunnat iakttas under de se
naste tre till fyra åren. Många har velat se orsaken härtill i den ekonomiska 
nedgången som lett till ett hårdare samhällsklimat och större otrygghet 
både på arbetsmarknaden och socialt. Under de senaste åren har 
problemen accentuerats genom allt fler och allt grövre brott med rasistisk 
bakgrund. Flyktingförläggningar har utsatts för mordbrand, judiska 
begravningsplatser har skändats och invandrare hotats, misshandlats och i 
vissa fall mördats. Rasistiska organisationer framträder numera öppet vid 
demonstrationer.

Lagstiftningen i de nordiska länderna förbjuder inte explicit rasistiska 
organisationer, men däremot åtskilligt av den verksamhet dessa ägnar sig 
år. Etnisk diskriminering är förbjuden i grundlagarna och i Sverige finns 
en lag om hets mot folkgrupp. I ett antal motioner till riksdagen har före
slagits att rasistiska motiv skall räknas som försvårande omständighet vid 
bedömning av brott.

I de nordiska länderna har ett antal åtgärder vidtagits mot främlings
fientlighet och rasism. I Sverige har regeringen t.ex. avsatt 10 miljoner 
kronor till åtgärder. Medlen avses i första hand att långsiktigt påverka 
normer, attityder och förhållningssätt hos ungdomen. Föreningslivets och 
folkrörelsernas betydelse betonas i detta sammanhang. I Norge arbetar de 
politiska ungdomsorganisationerna med en kampanj för att engagera 
ungdom för att bekämpa rasistiska fördomar.

Även om en renodlad rasism är sällsynt i Norden visar 1900-talets his
toria tydligt hur lätt det är att locka in människor i människofientliga rö
relser och politiska system. Antisemitismen har en lång historia och visar 
en förmåga att ständigt återuppstå i nya former. Den fortsätter ofta som 
hets även mot andra grupper. Om hatet mot en viss grupp accepteras som 
ett naturligt inslag i samhället går till sist ingen grupp säker. Sådana ten
denser kan bara bekämpas genom kunskap och kontakt med det nya och 
främmande. Infödda och invandrade måste mötas i vardagliga samman
hang och i arbetslivet. Skolans och lärarutbildningens roll är viktig här

Medlemsförslag
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vidlag. Läroplaner och kursplaner måste entydigt ta ställning mot rasistisk 
propaganda och rasistisk historieförfalskning.

Enligt vår uppfattning bör även en gemensamt anordnad nordisk 
kampanj mot rasism och främlingsfientlighet nu komma till stånd och or
ganisationerna i t.ex. Ungdomens Nordiska Råd förmås att ställa upp i en 
gemensam nordisk ungdomskampanj. Regeringarna bör kunna finna ra
mar för ekonomiskt stöd till kampanjen. Nordiska ministerrådet/kultur
ministrarna borde kunna diskutera hur man kunde få till stånd ett gott 
samspel i arbetet med en sådan kampanj.

Vid Nordiska rådets två senaste sessioner har den ökande rasismen 
påtalats. Den senaste tidens händelser understryker ännu mera vikten av 
att bekämpa rasistiska tendenser och främlingsfientlighet redan i ett tidigt 
stadium. Att bekämpa rasism är ett demokratiskt renhållningsarbete, då 
den kan vara en början till en samhällsutveckling som ytterst hotar demo
kratin. Att bekämpa rasism handlar vidare om synen på människan och 
om allas lika värde oavsett ras.

I detta sammanhang vill vi särskilt understryka betydelsen av För
eningarna Norden, vilka som breda frivilligorganisationer har stor bety
delse för opinionsbildningen. Föreningarna Norden bör ha en stor uppgift 
i detta sammanhang.

Mot bakgrund av vad som ovan anförts hemställs att

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att i samarbete med Nordiska rådet och t.ex. Ungdomens Nordiska 
Råd och Föreningarna Nordens Förbund genomföra en kampanj 
mot rasism och främlingsfientlighet i Norden, förslagsvis under 
namnet "Norden mot rasism".

Stockholm den 7 oktober 1993

Marianne Andersson (c) 
Hans Nyhage(m )
Berit Oscarsson (s)
Lars Werner (v)

Elver Jonsson (fp)
Ingrid Näslund (kds) 
Richard Ulfvengren (nyd)
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Budgetutskottets betänkande

över ministerrådsforslag om Nordiska ministerrådets 
budget för 1994

sam t disponeringen av överskottet från m inisterrådets budget 
1992

(Ministerrådsforslaget, se s. 515 

Fackutskottens uttalanden, se Bihang 1-5, s. 483-511 

Budgetutskottets tilläggsbetänkande, se s. 512)

1. Inledning

Till budgetutskottet har hänvisats ministerrådets budgetförslag B 138/b 
om ministerrådets budget för 1994. Förslaget har förelagts rådets fackut
skott för yttrande. Fackutskottens yttranden bifogas (se Bihang 1-5, s. 22- 
40).

Budgetutskottet har behandlat budgetförslaget (B 138/b) vid möten 
den 27 och 28 september 1993.

Ministerrådets budgetförslag bygger på generalsekreterarens budget
förslag, som behandlats av budgetutskottet den 3 augusti 1993. Utskottets 
synpunkter på generalsekreterarens budgetförslag har framförts till sam- 
arbetsministrama i brev daterat den 3 augusti 1993.

Budgetutskottet kan konstatera att ministerrådets budgetförslag för
1994 följer generalsekreterarens budgetförslag med följande undantag:

I del I har några små justeringar av texten gjorts samtidigt som det till
kommit ett par figurer och tabeller.

När det gäller själva budgeten föreslås att tjänstemannautbytet (8.1.2) 
fortsatt skall bekostas med medel från den nordiska budgeten. Det föreslås 
därför att 1,786 MDKK överförs från ministerrådsreserven till tjänsteman
nautbytet. Konsekvensen av detta blir att ministerrådsreserven minskar 
från 5 MDKK till 3,214 MDKK.

Ytterligare en ändring föreslås. Det gäller en omfördelning av 50 000 
DKK inom Baltikumprogrammet, från informationskontoren till projekt
medlen. Omfördelningen är utan betydelse.
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Budgetdialog - historik

Budgetutskottet är berett att ta det ansvar det innebär att göra ompriorite
ringar inom den givna ramen. Utskottet anser emellertid att det varit en 
fördel om både stats- och samarbetsministrar i ett tidigare skede lyssnat på 
budgetutskottets synpunkter. Både vid sessionen i Oslo och vid möten 
med ministerrådssidan har utskottet framhållit att såväl kultur som forsk
ning och utbildning är områden som prioriterats av rådet, men både bud
getutskottet och alla fackutskott utom kulturutskottet var emot en strikt 
procentuell fördelning av budgetmedlen. Utskottet har inte heller varit be
rett att acceptera att så mycket som 50% av budgetmedlen skall gå till kul
tursektorn 1996.

Redan vid sessionen i Århus, hösten 1992, uttalade rådet ett visst miss
nöje med statsministrarnas förslag till en begränsning av satsningsområ- 
den. Rådet var inte negativt till en koncentration av det nordiska samarbe
tet, rådet ansåg emellertid att både nedskärningar och upprioriteringar 
måste bygga på seriösa värderingar av en verksamhet ur nordiskt perspek
tiv. Enligt utskottets mening har några sådana värderingar inte gjorts.

Vid Oslosessionen, våren 1993, påpekade utskottet att det inte utan vi
dare går att avbryta fleråriga program och budgetöverenskommelser bara 
för att de inte stämmer med statsministrarnas ställningstaganden. Det in
nebär för det första ett oerhört slöseri med resurser och för det andra ett 
svikande av ingångna avtal eller utfästelser. Utskottet har vidare framhållit 
att det är behovet av nordiskt samarbete och kvaliteten som skall vara av
görande vid medelsfördelningen. Utskottet har även pekat på andra om
råden som fortsatt kommer att ha betydelse oberoende av hur det blir med 
EES-avtal och EG-medlemskap. Det gäller t.ex. forskning och utbildning 
inom samtliga sektorer, där ett EG-medlemskap inte utgör något hinder, 
det kan även gälla standardiseringssamarbete som också bedrivs inom ett 
flertal sektorer. Utskottet har vidare påpekat att det måste ges rimlig tid 
för avveckling av verksamheter som inte längre kan prioriteras nordiskt.

Allt detta har budgetutskottet framfört både muntligt och skriftligt till 
ministerådssidan utan att någonting av detta återspeglas i budgetförslaget. 
Utskottet tolkar detta som att ministerrådets intresse för en dialog om 
budgetens innehåll är svagt. Ministerrådet har framhållit att minister
rådssekretariatets resurser står till förfogande för sådan dokumentation 
som önskas vid sidan av de officiella dokumenten. Nordiska rådets parla
mentariker har således möjlighet att begära och få del av all information 
som överhuvudtaget är tillgänglig. Detta är också en sanning med modifi
kation, dels därför att det inte alltid är självklart att informera rådet, dels 
därför att ministerrådssekretariatet inte haft intresse av att göra de värde
ringar och analyser som rådet begärt.

Det framgår tydligt av budgetförslaget att de synpunkter som framförts 
av flertalet utskott inte beaktats. Det framgår också av ett brev från Carl 
Bildt till rådets president att statsministrarna inte funnit anledning att

2. Utskottets synpunkter
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frångå sina tidigare prioriteringar och att det nu ankommer på Nordiska 
rådet att föreslå eventuella förändrade prioriteringar inom den anvisade 
ramen.

Budgetnivå

För fjärde året i rad föreslår ministerrådet en s.k. O-budget, det vill säga att 
budgeten inte förutsätts öka i reala termer från ett år till ett annat. Budget
förslaget för 1994 ligger alltså på samma belopp som budgeten för 1993 
eller 650.670.000 DKK. Ministerrådet föreslår vidare att 60 MDKK av till
gängliga budgetmedel skall överföras till kultur och utbildning. Detta in
nebär nedskärningar på praktiskt taget alla övriga satsningsområden. Ett 
fåtal områden undgår minskningar, bl.a. Miljö och Juridiska frågor, där det 
på det sistnämnda området till och med föreslås en ökning. Denna ökning 
hänför sig emellertid helt till stödet till Nordiskt Forum, som äger rum i 
Åbo 1-6 augusti 1994.

Som tidigare nämnts framhöll både budgetutskottet och flertalet fack
utskott vid sessionen i Oslo att man inte var tillfreds med statsministrarnas 
förslag till en strikt fördelning av budgetmedlen. Utskottet framhöll vidare 
i sitt betänkande till C 2/1993 att det är behovet och kvaliteten på olika ak
tiviteter som skall avgöra medelstilldelningen samt att samma höga kvali
tetskrav skall ställas på all nordisk verksamhet.

Utskottet har noterat att budgetförslaget har beräknats i samma pris-, 
löne- och valutaläge som 1993 års budget. Budgettalen kommer att omräk
nas i aktuellt pris-, löne- och valutaläge i samband med fastställandet av 
budgeten för 1994.

Budgetutskottet har även uppmärksammat att ministerrådets bokslut 
för 1992 uppvisar ett överskott på 31,3 MDKK.

Av brev från ministerrådet daterat den 16 september 1993 framgår att 
samarbetsministrama beslutat att överskottet skall gå tillbaka till den nor
diska budgeten. Samarbetsministrama har fattat beslut om följande för
delning av överskottet:

Utskottet kan konstatera att fördelningen av överskottet innebär en viss 
kompensation till en del av de områden som föreslås få nedskärningar.

Budgetutskottet anser att det är positivt att överskottet från 1992 åter
går till den nordiska budgeten. Utskottet kan vidare med tillfredsställelse 
konstatera att samarbetsministrama beslutat att överskottet skall användas 
till av rådet förordade områden. Utskottet vill emellertid framhålla att ut
nyttjandet av ett överskott, som varierar år från år, endast utgör en kortsik
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tig lösning på akuta finansieringsproblem. En institution som t.ex. Nordisk 
industrifond kan inte planera sin framtida verksamhet på osäkra tillskott 
från ett eventuellt överskott. Ett forsknings- och utvecklingsprojekt, som 
normalt pågår under minst tre år, kan inte påbörjas om finansieringen inte 
kan säkras för hela utvecklingsperioden. Mot denna bakgrund hade det 
varit bättre om flertalet av de områden som nu föreslås få medel ur över
skottet fått motsvarande medel från ordinarie budgetmedel. Det som i 
detta fall blivit kvar av överskottsmedlen kunde med fördel användas till 
projekt av ad hoc-karaktär inom nysatsningen på allmänkultur.

Av hänsyn till kontinuiteten vill utskottet understryka behovet av att 
totalramen efter 1994 förbliver på samma nivå som 1994 års budget.

Prioriteringar

Som tidigare nämnts följer ministerrådets budgetförslag statsministrarnas 
intentioner att öka kultur- och utbildningssektorema med 25 % (60 MDKK) 
1994, av dessa medel föreslås 40 MDKK till allmänkultur och 20 MDKK till 
utbildning. Däremot får forskningen ingen ökning. Den ökning som före
slås till Nordiska forskarakademien kommer helt från omfördelningar in
om forskningsbudgeten. Att miljöforskningsprogrammet och avslutningen 
av bioteknologiprogrammet förts till forskningsbudgeten inom kultursek
torn har i sak ingen betydelse. Beslut om dessa program har fattats tidigare 
och de innebär ingen ökning av forskningsbudgeten. Däremot kan om
flyttningen skapa en viss förvirring om vem som har huvudansvaret för 
dessa program. Budgetutskottet har tidigare hävdat att denna typ av äm- 
nesorienterade forskningsprogram bör ligga inom den sektor som ansvarar 
för dessa frågor. Miljöforskningsprogrammet borde alltså fortsatt sortera 
under miljösektom.

Budgetutskottet är medvetet om att både kultur och utbildning hör till 
de av rådet prioriterade områdena. Detta innebär emellertid inte att rådet i 
sin helhet är berett att, inom ramen för en 0-budget, acceptera den stora 
och snabba ökning på dessa områden som föreslagits. Utskottet anser att 
förslaget innebär en nedrustning av övriga lika viktiga nordiska samar- 
betsområden.

När det gäller forskning och utveckling har budgetutskottet och även 
fackutskotten tidigare framhållit vikten av nordiskt forskningssamarbete 
och det gäller inte bara den forskning som bedrivs inom ramen för kultur
sektorn.

Även Carl Bildt var inne på detta vid sessionen i Oslo där han i stats
ministrarnas redogörelse (Dokument 3) framhöll följande: "Arbetet med att 
skapa en nordisk forskningsgemenskap ges hög prioritet. Nordisk samver
kan krävs för att skapa kreativa och kvalificerade forskningsmiljöer på vik
tiga områden. Tillsammans kan de nordiska länderna jämföras med de 
största europeiska länderna vad gäller möjligheter att erbjuda och konkur
rera med de verkligt konkurrenskraftiga och framgångsrika forskningsmil
jöerna."
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Budgetutskottet har också vid flera tillfällen, bl.a. i samband med de 
kontrolluppgifter, som inneburit utvärderingar av nordiskt forsknings
samarbete, fått belägg för att detta är av stor betydelse bl.a. som inkörsport 
till de stora europeiska forskningsprogrammen och annat internationellt 
forsknings- och utvecklingssamarbete. Varje nordiskt land har i de flesta 
fall för små resurser, både personella och ekonomiska, för att kunna kon
kurrera på likvärdiga villkor med forskningsmiljöerna i Europa. Nordiskt 
samarbete ger ökad kompetens och gör forskningsmiljöerna internationellt 
starkare, dessutom ger samarbetet ett bättre utnyttjande av tillgängliga re
surser. Från Island har bl.a. framhållits att det nordiska forskningssamar
betet gjort det möjligt för isländska forskare att delta i flera EG-projekt.

Vidare framhölls i statsministerredogörelsen i Oslo att: "Tiden borde nu 
vara mogen för att i särskild ordning undersöka om det trots allt inte finns 
uppgifter som i dag sköts enbart i nationell regi och som till lägre kostnad 
och/eller bättre kvalitet lämpligen kan skötas på nordisk nivå." Budgetut
skottet kan inte av budgetförslaget utläsa om ministerrådet försökt värdera 
det nordiska samarbetet ur denna synvinkel.

Budgetutskottet vill emellertid i detta sammanhang ta upp en aspekt på 
det nordiska samarbetet som kanske kan vara till viss hjälp vid bedöm
ningen av det "nordiska intresset" och hur fördelningen av budgetmedlen 
kan ge den bästa utdelningen. Den nordiska budgeten har en väsentlig 
multiplikatoreffekt, dvs. att de nordiska pengarna ger upphov till en om
fattande extern finansiering från nationella eller internationella källor 
(stater, kommuner, FoU-stödjande organ, forskningsinstitutioner, företag 
och övriga organisationer). Det är osäkert hur stor den externa finansie
ringen är, men troligtvis uppgår den till någonting mellan 2 och 4 gånger 
den nordiska budgeten.

Det vore intressant att få fram omfattningen av den externa finansie
ringen samt vilka sektorer som har stor extern finansiering och vilka som 
har liten eller ingen extern finansiering. Vidare kunde det vara av intresse 
att undersöka inom vilka områden nedskärningar av den nordiska budge
ten kan kompenseras med ökad extern finansiering samt inom vilka områ
den den nordiska finansieringen är ett villkor för fortsatt arbete. I detta 
sammanhang kommer också frågan upp om ett formaliserat nordiskt sam
arbete kan bedrivas utan nordiska pengar eller om det finns en "smärt
gräns" där det nordiska försvinner och det nationella tar över.

Utskottet anser att det är viktigt att se det nordiska samarbetet från 
olika infallsvinklar och att EES-avtalet eller eventuellt EG-medlemskap in
te innebär något hinder för fortsatt samarbete inom ekonomi och närings
politik. Utskottet menar att det är ogenomtänkt, att i ett skede då de nor
diska ländema har ekonomiska problem och då arbetslösheten är rekord
stor dra ner på områden som t.ex. byggsamarbete, teknisk forskning och 
utveckling, skogs- och jordbrukssamarbete m.fl., som kan bidra till att ge 
Norden ökad konkurrenskraft och bättre sysselsättningsläge, till förmån 
för satsningar på allmän kultur som har en relativt begränsad effekt på 
dessa områden.
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Utskottet är också tveksamt till möjligheterna att redan 1994 utnyttja de 
40 MDKK som föreslås till nysatsningen inom allmän kultur. En del av de 
föreslagna aktiviteterna är helt klart av engångskaraktär t.ex. utställningar, 
konserter, författardagar, stipendier m.m. Denna typ av aktiviteter får re
dan i dag stöd från Nordiska kulturfonden. Eftersom kulturfonden föreslås 
få ökade medel är det troligt att man kan räkna med fortsatt stöd till dessa 
aktiviteter. Det finns också aktiviteter som borde kunna bekostas na
tionellt, det gäller t.ex. sessionslandets kultursatsning, eller med sponsor
pengar där nordisk profilering i Europa och Norden kan vara aktuellt.

Budgetutskottet har efter diskussioner med partigruppernas ordföran
den och representanter för fackutskotten enats om att drygt 7 MDKK bör 
överföras från nysatsningen på allmänkultur till nedanstående verksamhe
ter. Som framgår av tabellen har utskottet vid sin bedömning tagit hänsyn 
till fördelningen av överskottet från 1992.
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Budgetutskottet kan konstatera att ministerrådet avser att utvidga syste
met med mål- och ramstymingsbudgetering så att det omfattar hela bud
geten 1995. Utskottet har varit positivt till denna budgeteringsmetod, men 
man måste vara medveten om att flexibiliteten i budgeten minskar dras
tiskt om hela budgeten binds i 3-åriga mål- och ramstymingskontrakt. 
Dessutom kan rådets möjligheter att påverka budgetens innehåll bli be
tydligt reducerad om inte rådets utskott får möjlighet att ha synpunkter på 
de nya kontrakten innan de fastställs. Till sist har det, vid en genomgång 
av de kontrakt som gäller 1992-1994, visat sig att 1994 års budgetförslag 
innebär en viss reduktion, större eller mindre, för samtliga institutioner. 
Utskottet har klart för sig att de flesta institutioner genom omfördelningar 
kan klara en viss nedskärning utan att verksamheten som sådan upphör. 
Problemet är emellertid att förtroendet för den här typen av treårsbudge- 
tering minskar och att institutionernas möjligheter och incitament att göra 
en noggrann ekonomisk planering försvinner.

Utskottet har också fått besked från ministerrådssekretariatet att en del 
av nedskärningarna kan kompenseras genom s.k. kompensationsbelopp 
som fastställs i november 1993. Utskottet förutsätter att de institutioner 
som inte kan kompenseras på detta sätt kommer att kompenseras genom 
medel från ministerrådsreserven.

Utskottet har noterat att de stora valutakursförändringar som skett un
der 1993, framför allt i Finland och Sverige, medfört ökade kostnader för 
nordiska institutioner i dessa länder. Utskottet anser att ministerrådet bör 
vara uppmärksam på effekterna av valutakursförändringar och vid behov 
utnyttja ministerrådsreserven för att kompensera de institutioner som 
drabbas negativt av kursförändringarna.

Budgetutskottet kan till sin tillfredsställelse konstatera att ministerrådet 
avser att öka styrningen av projektverksamheten samt att det äntligen ut
arbetats ett projekt- och aktivitetsregister.

Budgetens utformning och budgetprocessen

Utskottet har noterat att 1994 års budgetförslag är uppdelat i två avsnitt. 
Beträffande del I har utskottet inget att invända, där både text och tabeller 
ger en klar uppfattning om ministerrådets prioritering.

Den som vill gå in mer i detalj, dvs. i del II, för att t.ex. undersöka kon
sekvenserna av en nedskärning, möter emellertid större problem eftersom 
budgetförslaget saknar dessa av rådets utskott begärda analyser av vilka 
konsekvenser nedskärningarna får på verksamheten inom de drabbade 
områdena. Budgetutskottet kan vidare konstatera att den redaktionella ut
formningen av budgetens del II har påtagliga brister.

När det gäller budgetprocessen har 1993 inneburit en nyordning både 
för ministerrådet och rådet. Detta har skapat en viss osäkerhet både om 
procedurer och tidsplaner. Utskottet förutsätter att rådet i god tid får ta del

Institutioner och projekt
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av ministerrådets tidsplan för budgetarbetet 1994 så att rådet kan anpassa 
sina budgetmöten efter denna tidsplan.

3. Fackutskottens synpunkter

Budgetutskottet har vid möte den 28 september 1993 med representanter 
för rådets fackutskott diskuterat ministerrådets budgetförslag för 1994.

Vid diskussionen framkom att alla utskott utom kulturutskottet ansåg 
att den föreslagna ökningen till allmänkultur är för stor och sker för 
snabbt, vilket ger negativa effekter på ett stort antal andra samarbetsom- 
råden.

Kulturutskottets ordförande framhöll att kulturutskottet ställt sig 
bakom nysatsningen på kultur och att man i samråd med kulturminist
rarna gjort bedömningar av vilka aktiviteter som kan vara aktuella. Om 
rådet i övrigt enas om en omprioritering från nysatsningen på allmän
kultur till andra sektorer är kulturutskottet angeläget att få vara med och 
besluta om varifrån eventuella minskningar inom nysatsningen på allmän
kultur skall tas.

Juridiska utskottets ordförande påpekade att ministerrådets storsats
ning på allmänkultur kommer att drastiskt förändra förutsättningarna för 
pågående verksamheter. Han framhöll bl.a. att livsmedelsområdet, där rå
det har en framskjuten ställning internationellt, föreslås få en minskning på 
drygt en miljon danska kronor. Samma sak gäller konsumentområdet, som 
också är ett område där Norden varit banbrytande på internationellt plan.

Socialutskottets representant framhöll att ministerrådets budgetförslag 
innebär en nedskärning på mellan 18 och 20 % på det sociala området. 
Detta går stick i stäv mot rådets rekommendationer och drabbar bl.a. stöd
ordningen för handikapporganisationerna och narkotikaområdet. Socialut
skottet har kommit fram till en kompromiss, där utskottet begär en ökning 
på ca 10 MDKK.

Miljöutskottets ordförande påpekade att utskottet är kritiskt till budget
förslaget och att den föreslagna omfördelningen kommer på sikt leda till 
problem. Hon pekade bl.a. på regionalpolitiken och skogsforskningen, bå
da viktiga områden inom det nordiska samarbetet, som föreslås få ned
skärningar. Även om regionalpolitiken föreslås få medel ur överskottet 
från 1992 ger detta ingen garanti för den framtida verksamheten. Hon an
såg att det måste finnas en kontinuitet i det nordiska samarbetet och i bud
geten.

Ekonomiska utskottets ordförande framhöll att rådets parlamentariker 
bör ta det ansvar de fått att prioritera inom budgetramen. Ekonomiska ut
skottet har varit kritiskt till nedskärningarna till Nordisk industrifond och 
krävt att fondens budget skall ligga på minst 1993 års nivå, eftersom fon
den i annat fall får svårt att upprätthålla sin verksamhet. Ekonomiska ut
skottet anser därför att det är tillfredsställande att en del av överskottet 
från 1992 går till industrifonden.

Budgetutskottets ordförande konstaterade avslutningsvis att alla ut
skott, utom kulturutskottet, är eniga om de grundläggande frågorna och
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att flertalet är beredda att ansluta sig till budgetutskottets förslag till bud
getlösning.

När det gäller övriga synpunkter från fackutskotten hänvisas till bifo
gade yttranden (Bihatig 1-5).

4. Partigruppernas synpunkter

Den konservativa gruppen framhåller att man i samarbete med andra parti
grupper vill söka en lösning som tar sikte på att omläggningen av budget
profilen mot satsningsområdena skall ske gradvis över en period på flera 
år. Vidare att den fastsatta ramen måste respekteras. Den konservativa 
gruppen instämmer i prioriteringen på de utvalda satsningsområdena men 
önskar en längre overgangsfrist. Därför föreslås att den föreslagna ökning
en i kulturbudgeten reduceras och att de insparade medlen återförs till 
andra områden. Gruppen anser vidare att överskottet från 1992 kan utnytt
jas i 1994 års budget men att detta inte bör leda till en generell ökning av 
budgetramen. När det gäller budgetprocessen önskas en budgetprocedur 
som ger en mer effektiv och noggrann budgetbehandling där partigrup
perna får möjligheter att göra partipolitiska bedömningar och avväg
ningar.

Mittengruppen påpekar att kultur, utbildning/forskning bör prioriteras, 
men att ökningen på allmänkultur inte bör vara högre än 15 % och på 
forskning/utbildning högst 10 %. De medel som på detta sätt frigörs bör i 
första hand överföras till ekonomisektorn, där regionalpolitik, standardise- 
ringsarbete och forskning bör prioriteras. Överföring bör även ske till 
medborgarnas rättigheter. Gruppen anser vidare att överskottet från 1992 
på 30 MDKK bör ingå i den nordiska budgeten och användas till priorite
rade områden. Förhållandet mellan administrativa kostnader och totalt ut
betalda belopp bör följas upp i budgetarbetet.

Den socialdemokratiska gruppen är kritisk till att överenskomna tids- och 
mötesplaner inte hållits samt att de analyser och konsekvensbeskrivningar 
som rådet begärt saknas i ministerrådets budgetförslag. Detta har skapat 
problem i budgetarbetet. Gruppen är i princip positiv till en ökad satsning 
på kultur men anser att ökningen på kultursektorn bör ske i en långsam
mare takt. Vidare att ingångna kontrakt skall fullföljas och att överskottet 
från 1992 skall överföras till 1994 års budget. Enligt den socialdemokratis
ka gruppen ger detta en total budgetram på 680 MDKK.

Den vänstersocialistiska gruppen vill särskilt framhålla följande:
1. Den årlige budsjettrammen må utvides fra 650 millioner til 680 mil

lioner, altså tillsvarende overskuddet for 1992. Dette er nødvendig for å 
styrke andre områder enn kultur.

2. Inngåtte kontrakter må holdes, og viktige ingangsatte prosjekter må 
videreføres etter planen.

3. Venstresosialistisk gruppe vil ikke gå inn i en diskusjon om hvilket 
prosentuelt nivå kulturbudsjettet bør ligge på.
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4. Forskningsområder som naturlig tilhører andre områder enn kultur, 
men som nå er ført opp under kulturbudsjettet, tilbakeføres til sine respek
tive områder.

5. Budgetutskottets rekommendation

Under hänvisning till ovanstående föreslår utskottet att Nordiska rådet 
med anledning av Nordiska ministerrådets budgetförslag för 1994 
(B 138/b) beslutar om följande uttalande:

Nordiska rådet hemställer till Nordiska ministerrådet

att vid fastställandet av budgeten för 1994 och under förutsättning 
att beslutet om fördelningen av överskottet från 1992 ligger fast, 
överföra 7,016 MDKK från nysatsningen på allmänkultur till följan
de aktiviteter:

Stockholm den 28 september 1993

Årni M. Mathiesen (Sj) 
M ay Flodin (FS)
Helga Haugen (KrF) 
Åsa Solberg Iversen (A) 
Lauri Metsämäki (SDP)

Knud Enggaard (V) 
Søren Hansen (S)
Per O lof Håkansson (s) 
Timo Järvilahti (Kesk.)

Reservation:

Den Liberalistiske Gruppe mener primært at Nordisk Råd skal avvikles og 
har tidligere (1992) foreslått at "Nordisk Råds virksomhet avvikles innen 
1996."

I forbindelse med behandlingen av ministerrådets budsjett for 1994 vil 
Den Liberalistiske Gruppe fremme følgende primærforslag:

Nordisk Råds virksomhet avvikles. Rådet ber presidiet og presidiesek- 
retariatet forberede avviklingsplan med tilsvarende nedtrapping av bud
sjettrammer, slik at dette kan behandles på Rådets 44. sesjon.
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Sekundært vil Den Liberalistiske Gruppe, innenfor foreslått totalram
me, fremme forslag til prioriteringer mellom de åtte hovedområdene i 
budsjettforslaget:

Satsningsomr. Ministerrådet Liberal, gruppe Endring 
1994 1994 +/- DKK

Styrkingen av kapitel II; utdanning og forskning på bekostning av kapitel 
I; kultur, er en oppfølging av Den Liberalistiske Gruppes tidligere forslag 
(42. sesjon 1993).

Miljøkapitlet styrkes for å oppgradere miljøsamarbeidet i Nordens 
nærområder; Østersjøen, Baltikum og Kolahalvøya.

Ovennevnte og andre endringer er uttrykk for en klar prioritering 
mellom hovedområdene og angir totale budsjettrammer for de forskjellige 
sektorene. Utvalgene forutsettes å fastsette konkrete budsjettrammer for de 
enkelte sektorer og virksomheter.

Forslag:

at ved fastsettelsen av budsjettet for 1994 skal overskuddet for 1992 til
bakeføres pro rata til landene samt at innenfor den foreslåtte ramme for 
1994 foreta en omprioritering som nevnt i tabellen ovenfor.

Stockholm, 28. september 1993

Jens Marcussen (FrP)
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BIHANG 1

Ekonomiska utskottets uttalande över ministerrådsforslag 
B 138/b om Nordiska ministerrådets budget för 1994

1. Innledning

Økonomisk utvalg har drøftet det foreliggende budsjettutkast for Nordisk 
Ministerråd basert på dokument av 27.4.1993 (NSK/MR SAM 59/93). I 
drøftingene har man også tatt utgangspunkt bl.a. i utvalgets kommentarer 
til deler av Ministerrådets plandokument C 2/1993 og diskusjonene på Rå
dets 42. sesjon.

Utvalget har også til grunn for sine vurderinger hatt de erklæringer og 
utredninger som er kommet fra statsministrene, blant annet "Bornholm- og 
Århus-deklarasjonene" om nyordning og nyprioritering av det offisielle 
nordiske samarbeidet.

Utvalget konstaterer at det fra Rådets side ved flere tilfeller, ikke minst 
under sesjonen i Oslo, ble uttrykt en viss skepsis til hensiktsmessigheten i 
den raske budsjettmessige omprioritering som ble trukket opp. Dette på 
bakgrunn dels av Rådets egne prioriteringer av politisk viktige samar- 
beidsspørsmål, og dels på bakgrunn av at den svenske statsminister som 
påtroppende formann for statsministrenes nordiske samarbeid gav uttrykk 
for at det fremtidige samarbeidet skulle omfatte ikke bare et fåtall områ
der, men hele skalaen av samarbeidsfelter uten begrensninger. Likevel ble 
det i samme debatt bekreftet at det nordiske budsjettet innen 1996 skal 
fordeles med 50% til kultursamarbeid, og med en 25% økning allerede i 
1994. Videre skulle miljøsamarbeidets budsjettandel og satsingen i Balti
kum opprettholdes minst på nåværende nivå.

Konsekvensene av denne prioriteringen er at man allerede i 1994 fore
slår å tilføre 60 MDKK til kultur, utdannelse og allmennkulturell forsk
ning. Senest i 1996 skal sektoren tilføres ytterligere 23 MDKK. Totalt vil 
dermed det nordiske kulturbudsjettet i perioden 1993-96 økes fra
242.483.000 DKK til 325.334.000 DKK i faste 1993-priser.

Økonomisk utvalg har i likhet med andre av Rådets fagutvalg næret en 
ikke ubetydelig skepsis til hva som innen den foreslåtte null-vekstramme 
vil bli igjen av operative bevilgninger til øvrige sektorer når denne omprio
riteringen skal oppfylles.

2. Økonomisk utvalgs saksområde

Økonomisk utvalgs ansvarsområde omfatter i denne sammenheng energi- 
og næringspolitikk, økonomisk samarbeid (inkl. økonomisk forskning), og 
handels- og industripolitisk samarbeid. Turisme tilhører også økonomisk 
utvalgs saksområde, men dette er strøket i den prioriteringsliste som ligger 
til grunn for det nå presenterte budsjettforslag.
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Basert på det foreliggende dokument kan følgende sammenstilling av 
utvalgets budsjettposter gjøres (1993-års priser):

* Prognose basert på en forutsetning om at kultursektoren skal ha 50%, at miljøsat
singen opprettholdes på nåværende nivå, og at nedskjæringene forovrig fordeles 
likt på øvrige sektorer.

Til denne sammenstillingen må bemerkes at den ikke gir et fulldekkende 
bilde av innsatsene for utvalgets saksområde, og særlig ikke om man ser 
nedskjæringene over tid for første halvpart av 1990-årene.

Det negative tillegget man da får gjøre er for det første at prosjekter og 
tiltak som i 1989-92 kunne gjennomføres med støtte i den økonomiske 
handlingsplanen nå er opphørt. Av de institusjoner som fortsatt er med på 
budsjettet gjelder dette også NoPEF.

For det andre kan man konstatere at turisme allerede er ta tt vekk helt 
fra prioriteringslisten, og at bevilgningene til datapolitisk samarbeid helt 
vil falle bort i 1994.

For det tredje må man notere at det er budsjettert med en betydelig re
duksjon av budsjettet (20%) og dermed antall ansatte i Nordisk Minister
råds sekretariat, slik at sekretariatets kapasitet blir redusert med et betyde
lig antall årsverk. Foreløpige indikasjoner tyder på at dette vil ramme sær
lig de stillinger som hittil har arbeidet med samarbeid som gjelder økono
misk utvalgs saksområde.

Det positive tillegget man kan gjøre er at en del av utvalgets saksfelter, 
for eksempel innsatsene for energi- og industrisektoren i Baltikum, finan
sieres av de nordiske landene utenom Ministerrådets budsjett.
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I begrenset grad kan man også si at enkelte indirekte virkninger av at 
miljøbevilgningene opprettholdes også berører økonomisk samarbeid i 
form av f.eks. FoU-innsatser.

3. Utvalgets synspunkter

Økonomisk utvalg mener det er svært uheldig for nordisk samarbeid ge
nerelt at man foretar en så hurtig og så mekanisk omprioritering av det 
samlede nordiske budsjettet som det nå synes å bli lagt opp til. I en situa
sjon hvor det er allminnelig erkjent at det er viktig med alle midler å sti
mulere til en nyskapning i de nordiske økonomier, og en innsats for å få til 
en bærekraftig økonomisk og industriell utvikling, synes det selvmotsi
gende å skjære de allerede relativt små fellesbevilgninger til denne sektor 
ytterligere ned.

Argumentet om at økonomisk, handelspolitisk og industrielt samarbeid 
i Norden nå vil finne sine løsninger i samarbeidet med det øvrige Europa, i 
første omgang EØS og senere ved eventuelt medlemskap i EF for de nor
diske søkerlandene, er heller ikke etter utvalgets mening holdbar begrun
nelse for den nedprioritering som nå skjer. Man erkjenner at konkurransen 
for nordisk næringsliv vil bli skjerpet i tiden som kommer, men at denne 
skjerpede konkurransen også vil bety nye muligheter. Det logiske ville da 
være at i den overgangsfase vi nå er inne i, og som av forskjellige grunner 
kan bh mer eller mindre langvarig, burde man samarbeide nordisk om 
kostnadseffektive prosjekter for å legge det best mulige grunnlag for våre 
industriers konkurranseevne.

På budsjettet er det innen utvalgets sektor nå bare en "tung" post; be
vilgningen til Nordisk Industrifond. Her har det over de seneste par årene 
skjedd en kraftig reduksjon i bevilgningene fra ca. 99 MDKK i 1992, til ca. 
60 MDKK i 1993, og for 1994 foreslåes en ytterligere nedskjæring med 14% 
til 52 MDKK.

Når det gjelder bevilgningene til Nordisk Industrifond så vil økono
misk utvalg minne om at disse bevilgningene gis til en institusjon som skal 
stimulere til FoU-virksomhet i nordisk industri, noe som vil måtte priorite
res sterkt i et framtidig skjerpet konkurranseklima i Europa, og virksomhe
ten har nettopp blitt omprioritert med tanke på å satse på enkelte sektorer 
hvor Norden har spesielle forutsetninger for å hevde seg. Det er også slik 
at bevilgningene til Industrifondet har en betydelig multiplikatoreffekt, et
tersom tilskudd fra fondet utløser gjennomsnittlig nesten dobbelt så store 
midler fra annet hold, i form av industriens egentilskudd og tilskudd fra 
andre kilder. Denne multiplikatoreffekten vil derfor også ha samme virk
ning ved den reduksjonen som nå gjennomføres, men da med negativt for
tegn.

Økonomisk utvalg viser til sine tidligere uttalelser om at virksomheten i 
Nordisk Industrifond er av stor nordisk verdi, og at tilstrekkelige midler 
må tilføres Fondet for at det kan løse de arbeidsoppgaver det er pålagt. Så 
vidt utvalget kan forstå betyr det foreliggende budsjettforslaget at man nå 
får bevilgninger som ikke gir grunnlag for å opprettholde virksomheten på
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en meningsfylt måte, noe utvalget ikke kan anbefale. Enten må tilskuddet 
til Industrifondet opprettholdes minst på 1993-nivå, eller så kan midlene 
heller brukes til annen virksomhet i nordisk sammenheng.

Når det gjelder den øvrige virksomhet så vil utvalget uttrykke tilfreds
het med at bevilgningene til Nordisk Økonomisk Forskningsråd opprett
holdes i samsvar med den rammebudsjettering for tre år som man nå er 
inne i. Utvalget vil for øvrig også når det gjelder Forskningsrådets 
virksomhet gi uttrykk for sin anerkjennelse til den effektive driftsmåte som 
følges ved at den nordiske bevilgningen administreres som en katalysator 
for virksomhet som drives desentralisert ved andre institusjoner i Norden.

Økonomisk utvalg vil til slutt som en generell kommentar til hoved
prioriteringen innen det nordiske budsjettet hevde at det ikke er formåls
tjenlig å satse ensidig på en omlegging til de "myke" sektorer slik som det 
nå legges opp til. Forutsetningen for at vi skal ha midler å tilføre til kul
tursamarbeidet og til sosial- og miljøsektoren er at vi har en god sam
funnsmessig, og ikke minst økonomisk, utvikling for øvrig. I et slikt per
spektiv er det feil signaler man gir når man drastisk skjærer ned på de alle
rede relativt små budsjettandeler som det økonomiske og industrielle sam
arbeidet tilgodeses med.

Økonomisk utvalg vil med henvisning til foranstående bemerkninger 
for sin del ikke kunne anbefale det budsjettforslag som nå foreligger.

Ny-Ålesund, 23. juni 1993

På Økonomisk utvalgs vegne

Thor-Eirik Gulbrandsen 
Nestformann

BIHANG 2

Juridiska utskottets uttalande över ministerrådsforslag 
B 138/b om Nordiska ministerrådets budget för 1994

Inledning

Juridisk Udvalg er blevet bedt om en udtalelse med hensyn til det budget
forslag for 1994, som Nordisk Ministerråd har afgivet til Nordisk Råd. 
Forslaget er blevet behandlet på udvalgets møde i Ribe den 30. juni og i 
Stockholm den 27. september 1993.
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Som det fremgår af Juridisk Udvalgs synspunkter på Nordisk Ministerråds 
planlægningsdokument C 2/1993 udtrykte udvalget, at C 2-dokumentet, 
grundet omorganiseringen af ministerrådets samarbejdsstruktur, kun gav 
et ufuldstændigt billede af det fremtidige arbejdes form og indhold. Dette 
bevirkede, at de af statsministrene foreslåede prioriteringer vedrørende 
det nordiske samarbejde ikke er skitserede i detaljer i dokumentet, samt at 
hovedprioriteringerne og retningslinjerne for det svenske ordførerskab 
ikke forelå før ved Nordisk Råds 42. session i Oslo den 1. - 4. marts 1993.

Dette faktum havde til følge, at Juridisk Udvalg i sin bedømmelse af 
ministerrådets fremtidsplaner ikke alene kunne orientere sig i det forelig
gende C 2-dokument, men først og fremmest måtte basere sin bedømmelse 
på indholdet i Illoniemi-rapporten og Støre-gruppens rapport samt stats
ministrenes deklarationer på Bornholm og i Århus 1992.

Gennem sin deklaration i Århus af den 10. november 1992 stillede stats
ministrene sig bag Støre-gruppens forslag om at øge budgettet for kultur
samarbejdet med 25% allerede i 1994, dvs. sammenlignet med 1993-bud- 
gettet. Kultur, uddannelse og forskning skulle senest i 1996 have 50% af 
midlerne på det nordiske budget. Samtidig blev det foreslået, at satsning
erne på miljøområdet og i Baltikum skulle opretholdes på mindst nuvæ
rende niveau.

Konsekvensen af denne prioritering ville blive, at der allerede i 1994 in
den for den nuværende budgetramme skulle tilføres kultursektoren 
60 MDKK og senest 1996 skulle denne sektor yderligere tilføres 23 MDKK. 
Dette indebærer, at kulturbudgettet i perioden 1993-1996 vil blive forhøjet 
fra 242.483.000 DKK til 325.334.000 DKK udtrykt i 1993 års priser.

C 2-dokumentet fra 1993 indeholder, som det fremgår af det ovenfor 
anførte, ingen detaljeret langtidsplanlægning. Juridisk Udvalg har derfor 
ikke haft mulighed for at tage stilling til, om der ville skulle foretages ind
skrænkninger inden for Juridisk Udvalgs område. Udvalget har ikke kim
net bedømme, hvordan man havde tænkt sig at overføre midler fra de 
øvrige sektorer til kultursektoren. IC  2 dokumentet henvises der til den 
igangværende reformproces, hvor næsten alle dele af det nordiske samar
bejde har været under evaluering. Det har derfor ikke været muligt at præ
sentere en detaljeret fremtidsplanlægning.

Udvalget vil imidlertid pege på, at i statsminister Carl Bildts indleden
de redegørelse under sessionen, gav denne udtryk for, at det fremtidige 
nordiske samarbejde ikke bare skulle omfatte et fåtal områder, men hele 
skalaen uden begrænsninger. Imidlertid svarede statsminister Gro Harlem 
Brundtland på et spørgsmål fra Knud Glønborg, at målet var en 25% for
øgelse af kulturbudgettet 1994, og at budgettet for kultursektoren skulle 
udgøre 50% af det nordiske budget i 1996. Dette faktum stod fast. De øvri
ge prioriterede og ikke prioriterede samarbejdsområder kunne ikke regne 
med nogen form for budgetgaranti.

Konklusionen er, at de prioriteringer, som statsministrene har foretaget, 
vil være udgangspunktet for ministerrådets arbejde i forbindelse med ud-

1. Generelt
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formningen af budgettet for 1994. Dette stemmer efter oplysningerne med 
de retningslinier, som samarbejdsministrene fastsatte den 4. marts 1993 for 
det fremtidige arbejde med budgettet for 1994. Det bliver således opgaven 
inden for hver enkelt sektor at gennemføre de prioriteringer, man måtte 
ønske inden for den angivne ramme. Dette indebærer, at den virksomhed, 
som ikke får plads inden for den enkelte sektors budgetramme, må afvik
les eller overgå til anden form for samarbejde inden for eller uden for 
ministerrådets regie.

Videre er det ikke klart på hvilken måde, de enkelte ministerråd og sek
torer skal inddrages i budgetarbejdet i fremtiden. Af det foreliggende for
slag til ny budgetprocedure fremgår det, at den nationale koordinering 
skal afløse embedsmandskomiteernes og fagministrenes behandling af 
samarbejdsministrenes budgetforslag, dog med undtagelse af Ministerrå
det kultur/forskning, som får mulighed for at behandle dele af budgettet i 
løbet af juni måned 1993. Derimod fremgår det, at man vil øge Nordisk 
Råds påvirkningsmuligheder gennem generaldebatten på forårssessionen 
og ved informelle møder med repræsentanter for Rådet under foråret. De 
retningslinier, som samarbejdsministrene har udformet for arbejdet med 
budgettet for 1994, tyder imidlertid ikke på, at man har ladet sig påvirke af 
de kritiske synspunkter, som fremførtes på Rådets 42. session i Oslo.

På denne baggrund skal Juridisk Udvalg henlede ministerrådets op
mærksomhed på de konsekvenser, det koncept, som statsministrene har 
foreslået, vil få for samarbejdet på udvalgets arbejdsområder.

2. Juridisk Udvalgs samarbejdsområder

Under Juridisk Udvalgs arbejdsområde figurerer foruden lovgivningssek
toren, ligestilling, forbrugerområdet, levnedsmiddelområdet, samerne, 
bioteknologi og samarbejde med Baltikum/Østeuropa m.m.

Gennem en længere årrække har det været ministerrådets planlæg
ningsforudsætninger, at der skulle foretages en såkaldt O-vækst budget
tering. Dette forudsattes at skulle indebære, at udgifterne ikke skulle øges 
reelt i forhold til det foregående år.

Imidlertid gjorde Juridisk Udvalg sidste år opmærksom på, at budget
tet for 1993 i realiteten blev et "minusbudget". På Juridisk Udvalgs område 
blev det besluttet, at ligestilling (Nordisk Forum) skulle være en prioriteret 
satsning. Dette har haft til følge, at der er sket nedskæringer på Juridisk 
Udvalgs område i forhold til lovgivningsområdet og levnedsmiddelom
rådet. Det budgetudkast, som ministerrådssekretariatet her har fremlagt, 
viser en øgning av Juridisk Udvalgs budget, men hvis man bortser fra de 
midler, der er afsat til gennemførelsen af Nordisk Forum, er der for 
Juridisk Udvalgs område tale om et minusbudget, som det har været til
fældet tidligere.

Udvalget har tidligere udtrykt sin forundring over, at de områder, som 
Juridisk Udvalg prioriterer, er blevet reducerede i budgetforslaget i de se
neste års budgetforslag. Udvalgets ansvarsområder udgør en meget lille 
del av det totale nordiske budget.
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På visse områder kan der opnås resultater uden store omkostninger, 
som det f.eks. har været tilfældet på lovgivningssektoren og på forbru
gerområdet. Alligevel må det være et krav, at budgettet ligger på et vist 
niveau, og ikke reduceres år for år, således som det har været tilfældet i de 
seneste fire år.

For 1994 foreslås det, at der afsættes totalt set 13 MDKK til Nordisk Fo
rum i 1994.

For 1994 vil ligestillingssektorens ressourcer blive satset på:
- Kvindeorganisationernes medvirkning i det nordiske ligestillingssam- 

arbejde
- Nordisk koordinator for kvindeforskning
- Ligeløn for kvinder og mænd
- Ligestillingssektorens seminarer ved Nordisk Forum 1994.
Nordisk Forum 1994 finder sted i Åbo i Finland fra den 1. - 6. august

1994. Forberedelsesarbejdet er i gang både på nordisk og på nationalt ni
veau. Det forventes, at et sted mellem 10 og 15 000 personer fra hele Nor
den samles til Nordisk Forum. Til Nordisk Forum har man også indbudt 
repræsentanter for de Baltiske lande. Deltagerne vil have mulighed for at 
deltage i et indholdsrigt program med seminarer og work-shops omkring 
aktuelle ligestillingsspørgsmål samt en række spændende kulturindslag.

Handlingsplanen for ligestilling 1989-1993 udløber i år. Udvalget vil 
henstille til ministerrådet, at der snarest mulig udarbejdes en ny hand
lingsplan for ligestilling fra 1994 til år 2000. Juridisk Udvalg vil henlede 
opmærksomheden på sine tidligere udtalelser om, at der må være sam
menhæng mellem de handlings- og samarbejdsplaner, som vedtages og 
ministerrådets budget. Yderligere gør udvalget opmærksom på, at gen
nemførelsen af handlingsplan for ligestilling er det område, udvalget tidli
gere har prioriteret højest næst efter et selvstændigt budget på lovgiv
ningsområdet.

Det fremlagte budgetforslag medfører, at der ikke bliver plads til nogen 
projekter på ligestillingsområdet i 1994. Opmærksomheden henledes bl.a. 
på medlemsforslag A 983/j om en beregningsmodel for ubetalt arbejde. 
Udvalget skal igen anmode om, at der afsættes de fornødne midler til en 
statistisk udredning på dette område med henblik på at kunne lave en be
regningsmodel.

Udvalget skal gøre opmærksom på, at den stigning på 57,2%, der tilsy
neladende er i budgettet fra 1993-1994, alene skyldes udgifterne til Nor
disk Forum. Nordisk Forum er en af Juridisk Udvalg prioriteret satsning. 
Det er ikke bare et spørgsmål om ligestilling, men en manifestation af den 
nordiske profil. Denne særbevilgning giver således ikke nogen mulighed 
for andre aktiviteter på ligestillingsområdet generelt. Da Juridisk Udvalg i 
årevis har prioriteret så hårdt, at der ikke har været noget egentligt eget 
budget til lovgivningsamarbejdet, og da man ligeledes har måttet nedprio
ritere områder som forbrugerområdet og levnedsmiddelområdet, må det 
være af den største betydning, at der ikke sker nedskæringer i det beløb, 
der er afsat til gennemførelsen af Nordisk Forum 1994. Der henvises i 
denne forbindelse til, at ligestilling hører under de af statsministrene
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nævnte satsningsområder. Området blev også fremhævet af statsminister 
Carl Bildt under dennes tale på Oslo-sessionen i marts 1993.

3. Lovgivningssam arbejdet

På et tidspunkt hvor Danmark er med i EF, og hvor samtlige andre nordis
ke lande vil indgå i EØS-samarbejdet og hvor Sverige, Finland og Norge 
har søgt om medlemskab i EF, er det af den største betydning, at der på 
lovgivningsområdet findes muligheder for at satse på nordisk lovgivnings
samarbejde, der på længere sigt vil kunne præge den europæiske tradition 
i nordisk retning. På dette tidspunkt er det derfor yderst uheldig, at der 
ikke kan blive plads til et eget budget på lovgivningsområdet. Der er der
for ingen plads til nye initiativer med henblik på nordisk integration af ret
samarbejdet i EF.

I flere år har Juridisk Udvalg prioriteret et eget budget inden for sit fag
område højest. Det er nødvendigt, at der findes et projektbudget for lov- 
givningsspørgsmål.

Efter Juridisk Udvalgs opfattelse vil det nordiske lovgivgningssamar- 
bejde snarere øges end mindskes, og de enkelte områder vil blive intensi
verede i tiden fremover. Samarbejdet inden for EF og EØS er så ressource
krævende, at det kan sætte grænser for det internordiske lovgivningssam
arbejde inden for de enkelte justitsministerier. Efter udvalgets mening vil 
projektmidlerne på lovgivningsområdet udgøre et vigtigt supplement til 
de nationale indsatser, når større udredningsopgaver e.l. skal udføres. Un
der rådets 40. session i Helsingfors udtalte justitsminister Hannele Pokka 
bl.a., at det nordiske lovgivningssamarbejde bør samordnes og gives en 
højere prioritet i forbindelse med den europæiske udvikling og den natio
nale økonomiske udvikling.

4. Forbrugerområdet

På Forbrugerområdet var der i 1993 afsat 5,6 MDKK, og i 1994 er der afsat
4,4 MDKK. Dette medfører en nedgang på 20,8% i forhold til året før.

Forbrugerministrene har besluttet at fremlægge et nyt samarbejdspro
gram i 1993. Dette samarbejdsprogram vil bl.a. understrege, at det er en 
hovedopgave for det nordiske forbrugerpolitiske samarbejde at sørge for 
størst mulig indflydelse på den europæiske udvikling i form af stigende 
forbrugerindflydelse, bedre forbrugerinformation og en stærkere retstil- 
ling for forbrugerne, ligesom der også fortsat er behov for et tæt nordisk 
samarbejde på områder, som ikke omfattes af EF-retten og EØS-aftalen.

5. Levnedsmiddelområdet

På Nordisk Råds 42. session i Oslo godkendtes et forslag til et nyt nordisk 
samarbejdsprogram på levnedsmiddelområdet, der bl.a. sigter på, at be
vare udfordringen fra Det Europæiske Fællesskab på dette økonomisk så 
vigtige område. Det er væsentligt at sikre et fortsat nordisk samarbejde, da
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de nordiske fagmiljøer er små og sårbare. Netop gennem nordisk samar
bejde kan de enkelte områder videreudvikles og den faglige kompetence 
udbygges. I budgetforslaget foreslås levnedsmiddelområdet pladseret 
under social- og sundhedsministrenes ansvarsområde og ikke, som det tid
ligere har været tilfældet, under samarbejdsministrenes område.

Det skal nævnes, at forbrugerområdet og især levnedsmiddelområdet 
har været genstand for en jævn nedskæring i sektorernes budget igennem 
de sidste to til tre år. Man skal henvise til Juridisk Udvalgs tidligere udta
lelser over ministerrådets budgetforslag, hvor udvalget gør opmærksom 
på, at levnedsmiddelområdets budget harmonerer dårligt med de udtalel
ser, der er kommet fra ministerrådet, hvor Rådet netop har udtrykt, at sek
toren burde styrkes budgetmæssigt. Netop i en tid, hvor det er nødvendigt 
at sætte ind med et målrettet arbejde på internationalt plan, er udvalget 
bekymret over nedskæringen på dette område.

6. Samerne

Udvalget har bemærket sig, at der på Nordisk Sameråds budget foreslås 
afsat 1620 DKK for 1994, hvilket er samme beløb som for året 1993.

7. Baltikum/Østeuropa

Bistand til de baltiske lande i form af seminarer og indkøb af juridisk litte
ratur finansieres af lovgivningsbudgettet (7.1.1.).

8. Juridisk Udvalgs konklusion

Det må her understreges, at en nordisk profilering i Europa ikke alene kan 
tilvejebringes med et øget anslag for kulturbudgettet.

Det er generelt udvalgets holdning, at de øvrige sektorer, herunder den 
juridiske, ikke bør nedprioriteres i forhold til satsningen på kulturområdet. 
De øvrige sektorer er i høj grad nødvendige for, at der kan skabes en nor
disk dimension i europæisk og andet internationalt samarbejde.

En satsning på kulturområdet bør gå hånd i hånd med de øvrige sats
ningsområder og bør ikke skubbe andet vigtigt samarbejde bort.

Udvalget finder, at det bør overvejes, om en virkelig satsning på Nor
den i Europa kan gennemføres på trods af gentagne minusbudgetter og 
ved en så hurtig og drastisk omprioritering på satsningsområdeme, at en 
anpasning ikke kan nås, og uden at der er vedtaget klare retningslinjer for
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hvilke projekter, der evt. må vige af hensyn til præcist definerede 
kulturprojekter.

Ribe, den 30. juni 1993

For Juridisk Udvalg

Hans Nyhage 
Formand

BIHANG 3

Kulturutskottets uttalande över ministerrådsforslag B 138/b 
om Nordiska ministerrådets budget för 1994

1. Inledning

Kulturutskottet har beretts tillfälle att yttra sig över ministerrådsforslag 
B 138/b om Nordiska ministerrådets budget för 1994.

Utskottet konstaterar att budgetförslaget har utformats i överensstäm
melse med den nyvärdering som har företagits och de ändringar som nu 
genomförs inom det nordiska samarbetet efter de nordiska statsministrar
nas samlade översyn av samarbetet. Det har varit synnerligen viktigt för 
utskottets arbete med nysatsningen på kulturområdet att Nordiska rådet 
gav den nya inriktningen ett brett stöd vid sessionerna i Århus och Oslo. 
Översynsarbetet resulterade bl.a. i att de nordiska ländema enades om att 
för att möta utmaningarna från det nya framväxande Europa måste den 
nordiska kulturen och den nordiska identiteten stärkas. I budgetförslaget 
framhålls att denna inriktning kommer att styra ministerrådets verksamhet 
åren framöver och att i det föreliggande budgetförslaget har kultur och ut
bildning tillförts ytterligare 60 MDKK.

Kulturministrarna har med utgångspunkt i statsministrarnas priorite
ringar framlagt ett ministerrådsforslag för Nordiska rådets 42:a session i 
Oslo om "Nysatsning og ny struktur for kultur, utdannelse- og forskning" 
vilket Nordiska rådet ställde sig bakom. Kulturutskottet framhöll i sitt be
tänkande över ministerrådsforslaget att "de budgetmedel som skall tillfö
ras kulturområdet anser utskottet vara en förutsättning för nysatsning på 
kultursamarbetet. Utskottet konstaterar att enligt ministerrådsförslaget 
skall detaljerade planer för användningen av nya budgetmedel 1994, 
sammanlagt 60 MDKK där 40 MDKK går till allmänkultur och 20 MDKK 
till utbildning, läggas fram i det nordiska budgetförslaget för 1994." Ut
skottet förutsatte i betänkandet ett nära samråd mellan ministerråden och 
utskottet innan budgetförslaget skulle framläggas.

Kulturutskottet anser att kultur- samt utbildnings- och forskningsmi- 
nistrama har beaktat utskottets önskemål om samråd, särskilt inför utarbe-
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tandet av ministerrådsforslaget om nysatsning. Utskottet önskade få ta del 
av detaljförslag och planer om budgetfördelningen inom kultursektorn så 
fort som möjligt och hade sett att budgetförslaget var mera detaljerat.

Kulturutskottet konstaterar att man inom kulturområdet de senaste två 
åren har genomgått noggrant alla institutioner och projekt för att åstad
komma besparingar och prioritera aktiviteter. De s.k. FIN-gruppema som 
genomgick det allmänkulturella området, utbildningsområdet och forsk
ningsområdet överlämnade sin rapport till Nordiska ministerrådet i no
vember 1992 och ett ministerrådsforslag innehållande gruppens förslag till 
nedskärningar och ändringar av institutioner antogs som rekommendation 
på Nordiska rådets session i Oslo i mars 1993.

I den europeiska integrationsprocess som nu pågår blir koncentration 
på egen identitet och kultur synnerligen viktig. Den uppväxande genera
tionen upplever ett oerhört stort kultur- och mediautbud från många län
der som konkurrerar med det egna områdets språk och kultur. De nordis
ka länderna har ett gemensamt intresse av att bevara och intensifiera det 
nordiska kultursamarbetet och styrka den nordiska identiteten i syfte att 
stärka de nationella språken och fördjupa det gemensamma kulturarvet. 
Det nordiska kultursamarbetet har en mycket stor betydelse i och med det 
nu ingångna EES-avtalet och eventuellt medlemskap i EG för Finland, 
Norge och Sverige. Kultur och kultursamarbete bidrar ytterligare till ökad 
tolerans och bekämpar därigenom den alltmer synliga främlingsfientlighe
ten och rasismen. En prioritering av den nordiska kulturen är därför ytterst 
nödvändig i detta läge. Kulturutskottet har kraftigt stöttat ökat nordiskt 
TV-samarbete och upprättande av en särskild nordisk TV-kanal som ett 
medel för att styrka den nordiska identiteten och språkförståelsen, ett 
projekt som i övrigt står utanför Nordiska ministerrådets budget.

Utskottet tillsatte en arbetsgrupp som förberedde utskottets budgetar
bete. Utskottet har genomgått kultur och utbildnings- och forskningsdelen 
i budgetförslaget och konstaterar att utskottets prioriteringar sammanfaller 
i stora drag med ministerrådets detaljfördelning av nysatsningen på om
rådena. Utskottet vill emellertid framföra följande synpunkter på budget
förslaget.

2. Kulturområdet

Utskottet uppmärksammar att Nordiska kulturfonden föreslås få ökade 
medel med knappt 6 MDKK. Utskottet har i tidigare uttalanden stöttat en 
kraftig ökning av kulturfonden och anser att detta är en minimumhöjning 
för att utgöra en ändrad inriktning av fondens verksamhet. Utskottet utgår 
ifrån att denna höjning inte är en engångsföreteelse utan skall fortsätta de 
kommande åren.

Beträffande det nordiska film - och mediesamarbetet föreslås 8,2 MDKK 
fördelade på olika projekt inom området. Utskottet stödjer denna satsning, 
särskilt förslagen om en distributionsfond och ökningen till Nordisk film- 
och TV-fond. Beträffande idén om kulturredaktörskurs anser utskottet att 
den är av stor vikt och helt i linje med utskottets prioriteringar. Kursen
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borde emellertid utvecklas till att bli ett utbytesprogram för kulturjourna
lister och -redaktörer och tilldelas ökade medel.

Enligt förslagen tilldelas språksamarbetet 1.235 000 DKK för år 1994. Idén 
om särskild satsning på Västnorden anser utskottet vara viktig. Språksam
arbetet och språkförståelsen måste också stärkas mellan de skandinaviska 
språken och utskottet har upprepade gånger framhållit att där är ett kraf
tigt ökat TV-samarbete av största vikt. Även projekten "Norden i Östra 
Finland" och NORDLIV är viktiga för att öka språkgemenskapen. Minis
terrådet bör ta det politiska ansvaret för att dessa projekt, initierade av 
Föreningarna Norden, blir genomförda. Utskottet efterlyser en samordning 
och ett målsättningsprogram från de två ministerråden beträffande fram
tida satsning på språksamarbetet. En ensidig satsning på språksamarbete 
är emellertid inte meningsfull om inte språksatsningen är en del av en bre
dare kulturupplysning.

I budgetförslaget har barn- och ungdomsområdet tilldelats 4,5 MDKK. Ut
skottet vill här påminna om sin tidigare ståndpunkt att detta område 
måste ses i sammanhang med språksatsningar, mediaområdet samt utby- 
tesområdet. Det är även synnerligen viktigt att vid framtida arbete på om
rådet ha nära kontakt med de organisationer och kommittéer som har bam  
och ungdom som sitt huvudområde. Dessa organ borde aktivt delta i de
taljplaneringen inom bam - och ungdomsområdet, samtidigt som deras ar
bete inom ministerrådets ramar borde utvärderas. Utskottet framhåller vi
dare att medlen som går till bam - och ungdomsområdet måste användas 
till projekt där bam  och ungdomar är delaktiga och inte påtvingas någon 
aktivitet de är ointresserade av. Här måste de medel som lättast når bam  
och unga användas, bl.a. TV, video samt skolan. Utskottet framhåller vik
ten av att när projekt på bam - och ungdomsområdet beslutas skall de som 
innehåller utbytesverksamhet samt program som uppenbarligen ökar 
språkförståelsen prioriteras. Projekten måste vara tidsbegränsade och ha 
som målsättning att få snabbt resultat. På detta område har utskottet också 
framhållit vikten av ett nära samarbete mellan de två ministerråden, kul
tur- samt utbildnings- och forskningsministerråden.

Utskottet noterar att samarbetet på konstområdena föreslås få en stor sats
ning, 5,2 MDKK. Utskottet framhåller särskilt vikten av resestipendieord- 
ning för unga konstnärer, men anser att detta program bör utvidgas och 
även gälla andra som arbetar med kultur i vid bemärkelse, t.ex. museiper
sonal, bibliotekarier och scenografer. Beträffande framtida satsningar på 
de nordiska priserna förutsätter utskottet att beslut om dessa kommer att 
ske i samråd med kulturutskottet.

Satsningarna på folkligt kultursamarbete stödjer utskottet helhjärtat. Det 
är angeläget att denna särpräglade nordiska kulturordning förstärks ge
nom nysatsningen och att den traditionella växelverkan mellan folkliga 
och offentliga organisationer exemplifieras inom det nordiska kultursam
arbetet genom bra projekt.

Nordisk profilering i Europa och Norden samt sessionslandets kultursatsning 
föreslås få vardera 5,5 MDKK. Utskottet har starkt framhållit vikten av att 
nordisk profilering i Europa och inom Norden är betydande och synlig. De
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stora kulturmanifestationema som går till utlandet borde också rotera mel
lan de nordiska länderna. Utskottet vill vidare understryka att ordförande
landets kultursatsning kunde ha bredare fokus än i det presenterade för
slaget med större flexibilitet bl.a. beträffande tidpunkt, geografisk sprid
ning och innehållet i kultursatsningen. Skolor och folkliga organisationer 
borde också beredas tillfälle att delta i ordförandelandets kulturmanifesta
tion som bör ha en klar nordisk prägel.

3. Utbildnings- och forskningsområdet

Utskottet noterar att den största delen av nysatsningspengama som går till 
utbildning och forskning fördelas på nordiskt skolsamarbete, språkligt 
samarbete i Norden, samarbete om nordenundervisning i utlandet, Nord- 
plus-programmen, Nordisk forskningsakademi och Stymingsgruppen för 
nordisk vuxenundervisning och folkupplysning. Detta är i enlighet med 
utskottets önskemål där utväxlingsprogram har stått överst på utskottets 
prioriteringslista.

Utskottet har uppmärksammat att man avser att särskilt prioritera Väst- 
norden inom de nordiska stödordningama. Utskottet anser det därför vara 
förvånande att elevutväxlingen mellan Västnorden och det övriga Norden 
inte föreslås få någon höjning. Utskottet föreslår att denna elevutväxling 
tillförs ökade medel genom nysatsningen.

Utskottet efterlyser vidare information om närmare innehåll i bl.a. nor
disk vuxenundervisning och folkupplysning samt satsningarna på Nord
mål.

I ministerrådsforslaget om nysatsningen B 137/k framhölls att utbild
nings- och forskningsministrama avsåg att initiera modeller för elev- och 
lärarutväxling även på grundskolenivå, vilket utskottet starkt stödde. Detta 
bör kombineras med Föreningarna Nordens insatser på området. Dessa 
aktiviteter skulle kunna stödja och komplettera nationella målsättningar 
om nordiska inslag, nordisk kultur och nordiska språk i läroplaner. Det 
framgår inte av budgetförslaget om detta program skall påbörjas under 
1994.

Samtidigt som satsningar på barn och unga deklareras bli prioriterade 
också av utbildnings- och forskningsministrama, anser utskottet det vara 
en brist att inget långsiktigt målsättnings- och tidsprogram finns från kul- 
tur- samt utbildnings- och forskningsministrama gemensamt. Detsamma 
gäller språkområdet samt folkbildningsområdet.

Utskottet anser det fortfarande önskvärt, att kurser för lärarstuderande 
(även vid utbildningen till grundskollärare) i nordiska språk, nordisk litte
ratur och samhällsförhållanden stöds på samma sätt som kurserna för uni
versitetsstuderande.

Utskottet uppmärksammar att i ministerrådsforslaget för den nordiska 
budgeten 1994 föreslås nedskärningar inom de flesta institutionerna på ut
bildnings- och forskningsområdet. Utskottet har i sitt betänkande över mi- 
nisterrådsförslag B 136/k om arbetsprogram för ändrad finansiering och
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organisation av kultursektorns institutioner m.m. noggrant redogjort för 
sina synpunkter beträffande detta och hänvisar till dessa.

4. Övrigt

Utskottet vill ännu en gång framhålla vikten av en bra information om det 
nordiska kultursamarbetet och inte minst de stipendieordningar som finns 
eller kommer att upprättas. Utskottet anser att en del av dispositionsmed- 
len från både kultur-, utbildnings- och forskningsbudgeten borde använ
das för informationsändamål.

Vissa aktiviteter på kulturdelen av budgeten tangerar verksamhet inom 
andra sektorer. Kulturutskottet avser därför i uppföljningen av budgeten 
att hålla kontakt med övriga utskott och vid behov inhämta deras syn
punkter på projekt som skall genomföras.

5. Utskottets förslag

Utskottet anser att totalramen för kapitel 1 och 2 (kultur, utbildning-forsk- 
ning) i ministerrådets förslag till budget för 1994 bör antas oförändrad.

Stockholm den 27 september 1993

För Nordiska rådets kulturutskott

Rannveig Guðmundsdóttir 
Förman

BIHANG 4

Miljöutskottets uttalande över ministerrådsforslag B 138/b 
om Nordiska ministerrådets budget för 1994

Miljöutskottet har beretts tillfälle att avge yttrande över Nordiska minister
rådets förslag till budget 1994. Utskottet har vidare tagit del av förslaget 
till fördelning 1994 på ett antal sektorer av överskottet från 1992 års bud
get. Miljöutskottet får med anledning härav anföra följande.

Det kan konstateras att de prioriteringar som föreslagits av statsminist
rarna också ligger till grund för utformandet av 1994 års budget. Inled
ningsvis vill utskottet uttala en stark kritik mot det statiska procenttän- 
kande som kommit att prägla budgetarbetet, bl.a. målsättningen att minst 
50% av den framtida budgeten skall användas till kulturinriktad verksam
het. Utskottet anser att det i den nu pågående budgetbehandlingen visar 
sig att ett så schematiskt tillämpande av fördelningsprinciper för det nor
diska samarbetet medför nackdelar. Förutom problem med förtida avbry-
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tande av projekt och nedläggning av etablerade samarbetsstrukturer har 
det också inneburit en omdefiniering av all möjlig verksamhet till att bli 
kulturinriktad och en omplacering av ansvaret till kultursektorn av verk
samhet vilken tidigare legat under andra sektorer. Verksamheten, främst 
olika typer av forskning, ligger ofta utanför kultursektorns ordinarie an
svarsområden. Utskottet anser därför att det är negativt att dessa facksek
torer förlorar inflytandet över verksamheten. Vidare vill utskottet påtala 
att även om det trots dessa nackdelar kunde vara aktuellt att acceptera en 
sådan fördelningsprincip kan det knappast finnas orsak att genomföra för
ändringen i snabbare takt än vad som förutsätts i den tidtabell som skisse
rats av statsministrarna.

Detta innebär inte att utskottet anser det negativt att det sker en över
syn av hur den nordiska budgeten utnyttjas. Tvärtom anser utskottet att en 
kontroll av den nordiska projektverksamheten bör ske med jämna mellan
rum för att säkerställa att denna överensstämmer med de aktuella politiska 
prioriteringarna, att administrationskostnaderna hålls på en rimlig nivå, 
m.m. Miljöutskottet menar att en sådan översyn bör leda till att det 
nordiska miljösamarbetet ges en hög prioritet i budgetsammanhang, inte 
minst mot bakgrund av den enkät angående befolkningarnas önskemål 
rörande den framtida inriktningen av samarbetet, som visar att ca 90% 
anser miljöfrågorna vara den viktigaste samarbetsfrågan. Miljöutskottet är 
mot denna bakgrund inte helt avvisande till den indelning i insatsområden 
som förts fram av statsministrarna.

En sådan översyn bör emellertid utföras med en metod som möjliggör 
en heltäckande analys av den verksamhet som genereras genom budgeten. 
Därvid bör beaktas inte bara den med enbart nordiska medel finansierade 
aktiviteten. Många projekt delfinansieras av nationella medel och följs upp 
med helt nationella projekt. Den nordiska "skuggbudgeten" torde vara 
mångdubbelt större än den officiella budgeten. Den nordiskt finansierade 
verksamheten genererar också uppdragsfinansierade projekt, exempelvis 
vad gäller Nordiskt institut för regionalpolitisk forskning (NordREFO).

Samtidigt som det är nödvändigt att förstå de nordiska budgetmedlens 
betydelse för vissa typer av projekt är det också viktigt att inse att andra 
typer av verksamhet kan ske till låg kostnad eller inte alls behöver bekos
tas av budgeten. En budgetöversyn måste också ta hänsyn till det själv
klara faktum att verksamheters behov kan förändras eller bortfalla, att de 
kan ske utan eller med små nordiska budgetmedel, överföras till nationell 
finansiering eller helt upphöra.

Miljöutskottet noterar i detta sammanhang att den nya budgetproces
sen innebär att Nordiska rådet inte på förhand är bundet av de priorite
ringar inom områdena som görs av Nordiska ministerrådet i dess olika 
sammansättningar. En svårighet därvidlag är att det föreliggande minis
terrådsforslaget, trots de kompletteringar utskottet gjort på egen hand, inte 
ger ett gott underlag för omprioriteringar. Vad gäller budgetprocessen
1994 föreligger vidare ett förslag till ny form för redovisning av minister
rådets framtidsplaner genom ett gemensamt budget- och plandokument 
(C 2-dokument). Såsom framförts till presidiet under hand är utskottet
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tveksamt till om förslaget kommer att leda fram till ett operativt doku
ment.

Budgetförslaget samt fördelningen av överskottet 1992

(1000 DKK)

* Medel för prioriterade projekt kan tas ur reserven.
** Verksamheten finansieras med kvarstående medel från transportsektorn.
*** Av sektorernas institutioner har Genbanken/plantförädlingen ingått en

flerårig budgetöverenskommelse med Nordiska ministerrådet. På grund av 
att ministerrådet säger sig vilja åberopa en otidsenlig växlingskurs, (där den 
svenska kronan fortsatt är värd 1.02 DKK!), beräknas Genbanken få en reell 
minskning med nästan 400.000 SEK 1994 jämfört med överenskommelsen 
med ministerrådet.

Utskottet kan konstatera att kultur, utbildning och forskning i budgetför
slaget 1994 tilldelas mer än 50% av totalbudgeten. Detta skulle enligt tidi
gare förslag ske först 1996. Miljösamarbetet upprätthålls på nuvarande ni
vå. Vad gäller budgeten 1994 omfördelas 60 MDKK inom nuvarande bud
getram till kultursektorn. Varje sektor åläggs att genomföra sina priorite
ringar inom angiven ram. De verksamheter som inte ryms inom sektorns 
budgetram får därvid avvecklas, drivas utan budgetmedel eller övergå till 
en annan ordning utanför ministerrådets regi.
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Generella konsekvenser av omprioriteringen

Miljöutskottet vill inledningsvis generellt framhålla att en så omfattande 
reducering av sektorernas projektbudget, som föreslås i ministerrådsfor
slaget, riskerar att få negativa konsekvenser. Det finns givetvis verksam
het, vilken kan fungera utan nordiska medel. Merparten torde dock kräva 
vissa resurser för genomförandet och det finns därvid en funktionell gräns 
för hur lågt en budget kan sättas om meningsfull verksamhet skall kunna 
bedrivas. Underskrids denna torde det vara bättre att helt upphöra med 
projektverksamheten. Det bör vidare framhållas att det finns pågående 
verksamhet vilken, för undvikande av kapitalförstöring, måste ges tillräck
liga resurser för att kunna avslutas på lämpligt sätt eller överföras till an
nan finansieringsform. Miljöutskottet vill därför med bestämdhet framföra 
att ministerrådet inte med omedelbar verkan bör avbryta olika program 
och överenskommelser, endast med den argumentationen att dessa inte 
stämmer överens med ministerrådets slutliga ställningstagande i de aktu
ella framtidsfrågorna. Detta gäller speciellt de fleråriga budgetöverens
kommelser som ministerrådet ingått med olika nordiska institutioner. Om 
berörda verksamheter inte ryms i ministerrådets framtidsplaner, måste 
man ge dem en rimlig tid för avveckling eller övergång till ny ordning. Om 
det framtida övergripande nordiska samarbetet, såsom erfarenhetsutbyte, 
m.m. avses ske utan nordiska budgetmedel förutsätter utskottet att det i 
framtida budgetar avsätts resurser för tillfälliga behov av verksamhet in
om icke prioriterade områden och att de aktuella projekten finansieras ur 
dessa resurser.

Fördelningen av överskottet från 1992 års budget

Genom tilldelningen ur överskottet av 2,5 MDKK till regionalpolitik samt
1,0 MDKK till fiskeri ges dessa sektorer 1994 tillräckliga resurser för upp
rätthållande av tidigare nivå vad gäller regionalpolitik och påbörjandet en
ligt planerna av samarbetsprogrammet inom fiskeriområdet. Även om 
detta är positivt vill utskottet påpeka att denna utökade finansiering är av 
tillfällig natur och inte garanterar kontinuitet i projektverksamheten.

Vad gäller förslaget att tilldela 14,5 MDKK till Baltikum, Barentsregio
nen m.m. anser utskottet att parlamentariker och ministerråd gemensamt 
bör se på behoven. Inom utskottets ansvarsområde finns behov av pro
gramarbete som uppföljning av befintliga och förväntade rekommendatio
ner bl.a. på energi- och kämsäkerhetsområdet samt vad gäller regionalpo
litiska insatser.

Sektorskonsekvenser av omprioriteringen

Miljö

Generellt kan sägas att även om miljösektom inte får vidkännas en minsk
ning av resurserna innebär nedskärningen av resurserna inom andra sek
torer att möjligheterna till sektorssamverkan kan påverkas negativt. Vidare
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gör den statiska synen på resursfördelningen, som vidlåder budgeten, att 
det blir svårt att anpassa budgeten till ett eventuellt ökat resursbehov i 
framtiden, t.ex. vad gäller den kostnadskrävande miljökvalitetsövervak- 
ningen. Sektorns prioriteringar finns fastslagna i Kirkenæsdeklarationen. 
Utskottet ställer sig i princip bakom dessa. Det framtida resursbehovet 
kommer att belysas i det strategidokument som ministerrådet kommer att 
framlägga som ministerrådsforslag.

Utskottet vill vidare påpeka att det i föreliggande medlemsförslag pe
kas ut flera behov av insatser, bl.a. vad gäller riskavfall och miljösamarbete 
med närområdena. Även detta kan leda till ökat resursbehov redan 1994. 
Vidare bör enligt utskottets mening arbete riktat mot att uppmuntra till ut
ökat miljömedvetande hos medborgarna ges ökad uppmärksamhet.

Miljöutskottet noterar vidare att miljöforskningsprogrammet i budge
ten förts under kultursektorns forskning i stället för att, som tidigare, ges 
en självständig placering. Utskottet är som tidigare framhållits i princip 
emot en sådan omfördelning. Den kan accepteras endast under förutsätt
ning att miljöutskottet även fortsättningsvis har det fackliga ansvaret för 
miljöforskningen, så att omfördelningen inte får några konsekvenser för 
programarbetet.

Regionalpolitik

Utskottet finner det, med hänsyn till pågående arbete, bl.a. med program 
för det sektorövergripande samarbetet, evalueringen av Västnordenfon
den, m.m. svårt att entydigt ta ställning till det framtida resursbehovet.
Den planerade verksamheten 1994 förefaller i stort likna den inriktning 
som gäller 1993. Utskottet har noterat vad gäller aviserade insatser från 
sektom att FoU fortsatt har hög prioritet samt att arbetet med att analysera 
och beskriva nordiska regionalpolitiska särdrag vad gäller geografi, de
mografi etc vidareförs. Utskottet har i detta sammanhang noterat att en ut
värdering pågår beträffande NordREFO.

Utskottet har också med intresse noterat att samarbete dryftas med de 
nordiska närområdena i Barentsregionen och Baltikum och prioriterar för 
sin del högt insatser vad gäller att analysera vilka förutsättningar som 
finns och vilka institutionella former som krävs för att ett effektivt samar
bete skall etableras i Östersjö- och Barentsregionema. Till stor del torde en 
sådan insats kunna finansieras ur Barents /Baltikum-medlen.

Utskottet menar att det i föreliggande medlemsförslag om utökade re
surser till det regionalpolitiska samarbetet pekas på en rad områden och 
insatser vilka kommer att kräva en resursförstärkning inom samarbetet så
väl generellt som för den regionalpolitiska forskningen. Beträffande det 
gränsregionala samarbetet anser dock utskottet vad gäller den nuvarande 
och tidigare verksamheten att många av projekten haft en sådan inriktning 
att de lika väl kunde finansierats av kultursektorn. Enligt utskottets me
ning bör det gränsregionala arbetet i framtiden inriktas mot regionaleko- 
nomiskt arbete, bl. a. möjlig samverkan med EG:s regionalfonder och frå
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geställningar relaterade till fördelningspolitik, infrastruktur och närområ- 
dessamarbete.

Transporter, trafiksäkerhet och kommunikation

Vad gäller transportsamarbetet accepterar utskottet den nedtrappning av 
den nordiska transportforskningen som sker genom nedläggningen av 
NKTF. Utskottet förutsätter dock att fortsatt forsknings- och utvecklings
samarbete, bl.a. i fråga om vidareutveckling av en nordisk transportstatis
tik, sker mellan länderna inom ramen för ett inofficiellt nätverk. Beträffan
de det generella transportsamarbetet noterar utskottet att merparten av det 
framtida nordiska samarbetet skall ske utan användande av nordiska bud
getmedel. Eventuella projektinsatser 1994 skall finansieras ur reserven för 
övriga samarbetsområden. Härvid prioriterar utskottet i första hand att in
satser sker vad gäller behov och möjligheter till samhällsplanering som 
syftar till att minimera transporternas miljöpåverkan. Utskottet anser där
för att resurser bör ges till ett fortsatt samarbete med miljösektom. Vidare 
bör arbetet fortsätta med att fastställa det ur nordisk synvinkel övergri
pande behovet av infrastruktur på transportområdet samt finansierings
frågorna i samband med utbyggnaden.

Beträffande trafiksäkerhet förutsätter utskottet att det nordiska hand
lingsprogrammet för perioden 1992-1994 kan genomföras som beräknat 
med tilldelade resurser. Vidare prioriterar utskottet en uppföljning av 
projektet angående trafiksäkerheten i Östeuropa. Även när det gäller 
denna sektor förutsätts det framtida övergripande nordiska samarbete, 
såsom erfarenhetsutbyte, m m ske utan nordiska budgetmedel.

Angående eventuella framtida projektinsatser inom transport- och tra
fiksäkerhetsområdena förutsätter utskottet att det i framtida budgetar av
sätts resurser för tillfälliga behov av verksamhet inom dessa icke priorite
rade områden och att de aktuella projekten finansieras ur dessa resurser.

Jord- och skogsbruk

Miljöutskottet prioriterar verksamheten inom bägge delsektorema högt 
och är generellt tveksam till en minskning av resurserna. Väsentligt är 
bland annat att verksamhet kan fortsätta inom ramen för programmet för 
lantbruk/skogsbruk och miljö. Utskottet noterar därför med förvåning att 
skogsforskningen (SNS) får en 17-procentig nedskärning av budgetmed
len. Nedskärningen kommer att drabba forskarutbildningen och utskottet 
vill framhålla att en förutsättning för att utskottet skall kunna godkänna 
budgeten är att den höjs till 1993 års nivå, alternativt att det stöd till fors
karutbildningen som bortfaller i stället finansieras av NORFA:s utökade 
medel. Inom dessa små fackområden har ej länderna resurser att nationellt 
bedriva denna specialiserade utbildning, varför den måste vara nordisk.

Vidare är den valutaförlust, som Genbanken åsamkas genom att minis
terrådet tillämpar en föråldrad och orealistisk växlingskurs, fullständigt
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oacceptabel. Det är ett anständighetskrav att budgeten i detta avseende 
anpassas till verkligheten.

Slutligen beklagar utskottet att det inte lyckats ministerrådet att klar
göra den externa finansieringen av handlingsprogrammet för genresurs- 
samarbetet. Detta innebär en beklaglig och onödig försening av ett priori
terat samarbetsområde.

Fiskeri

Utskottet har ställt sig bakom målsättningarna för sektorsamarbetspro- 
grammet 1993-1996 och anser att det är självklart att budgetnivån skall 
upprätthållas under programmets giltighetstid och på det sätt som minis
terrådet angivit i programmet. Det bör noteras att projektverksamheten är 
omfattande och att den för sitt genomförande även förutsätter en väsentlig 
andel nationell finansiering. Vad gäller förslaget att tillföra 1,0 MDKK ur 
överskottet 1992 för att finansiera verksamheten 1994 konstaterar utskottet 
att sektom  därigenom i princip ges den budgetram för arbetet 1994, vilken 
förutsatts i samarbetsprogrammmet. Utskottet vill dock framhålla att detta 
ej löser den långsiktiga finansieringen av programmet utan vill påtala att 
tillräckliga resurser för genomförandet också måste ställas till förfogande i
1995 och 1996 års budgetar.

Sam m anfattning

Miljöutskottet är kritiskt till den schematiska uppdelningen av budgeten. 
Denna medför stora nackdelar för den framtida verksamheten och bör av
visas som fördelningsprincip. Vad gäller de institutioner som gjort fler
åriga budgetöverenskommelser med ministerrådet har dessa lojalt anpas
sat verksamheten i enlighet med överenskommelsen. De måste därför ges 
en trygghet för att ministerrådet för sin del följer överenskommelsen.

Utskottet anser att budgetförslaget 1994 kräver en omjustering för vissa 
av sektorerna inom miljöutskottets ansvarsområden, alternativt att bud
getmedlen för dessa verksamheter tas ur kultursektorn, men att ansvaret 
för verksamheten fortsatt åvilar facksektorema och miljöutskottet. Detta 
gäller bland annat miljöforskningsmedlen. Beträffande jord- och skogsbruk 
skall genbankens budget omräknas till en rimlig valutakurs. Utskottet för
utsätter vidare att forskarutbildningen inom skogssektorn ges medel att 
fortgå som tidigare, dvs. att SNS tilldelas ytterligare 1,1 MDKK så att dess 
budget blir totalt 6,4 MDKK. Alternativt kan finansieringen övertas av 
NORFA med motsvarande summa som neddragningen för SNS. Miljöut
skottet förutsätter därvid att det fackliga ansvaret för utbildningen även i
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fortsättningen utövas av sektom samt att verksamheten faller under miljö
utskottets ansvarsområde.

Stockholm den 28 september 1993

För miljöutskottet

Anneli Jäätteenmäki 
Förman

BIHANG 5

Socialutskottets uttalande över ministerrådsforslag B 138/b 
om Nordiska ministerrådets budget för 1994

1. Allm änt

Socialutskottet noterar inledningsvis att länderna på regeringssidan enats 
om ett antal övergripande principer för det fortsatta arbetet. Dessa är föl
jande:

1. Statsministrarna kommer gemensamt att gå in för en aktivare roll i det 
nordiska samarbetet.

2. Principen om ett aktivt ordförandeskap skall genomföras på alla nivåer i 
regeringssamarbetet.

3. Samarbetet koncentreras kring ett antal prioriterade områden.

4. Nordiska rådets inflytande över budgetprocessen stärks väsentligt.

Butgetförslaget återspeglar det som ursprungligen hette statsministrarnas 
förslag till prioriteringar inom det nordiska samarbetet fullt ut. Konse
kvensen av denna prioritering blir att 60 MDKK inom nuvarande budget
ram tillskjuts kultursektorn 1994, dvs. 25% ökning av kulturbudgeten jäm 
fört med 1993. Det innebär att nedskärningar gjorts i stort sett på samtliga 
övriga samarbetsområden.

Nordiska rådet hemställde till Nordiska ministerrådet vid 42:a sessio
nen i Oslo i början av mars 1993 att ministerrådet, innan definitivt beslut 
fattats om en ökning av kulturbudgeten med 25% 1994, skall ge rådet det 
underlagsmaterial som erfordras för att rådet skall kunna göra en bedöm
ning av rimligheten i denna satsning. Vidare att ministerrådet upplyser 
vilka konsekvenser den kraftiga ökningen på kultursektorn får på andra 
sektorer.

Utöver det material som ingår i ministerrådets budgetförslag har soci
alutskottet tagit del av underlag från en rad instanser som berörs av för
slaget. Detta främst på grund av att utskottet bedömt, både budgetförsla
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gets underlagsmaterial och analysen av vilka konsekvenser kultursats
ningen får för andra sektorer, som ofullständig.

Utskottet noterar med tillfredsställelse det beslut att utöka mål- och 
ramstyrd budgetering av nordisk verksamhet så att budgetreformen skall 
vara genomförd senast 1995. Däremot anser utskottet det oroväckande att 
ministerrådet i sitt budgetförslag för 1994 avser att både säga upp redan 
ingångna budgetkontakter och ändra förutsättningarna för genomförandet 
av andra. På detta sätt undergräver man tilltron till det nya budgetsyste
met redan innan det har ersatt det nuvarande systemet.

Utskottet ser också positivt på de åtgärder som planeras för att stärka 
styrningen av projektverksamheten. Åtgärderna för att strama till verk
samheten får emellertid inte gå så långt att man fråntar de sektoransvariga 
makten att göra en bedömning av projektens betydelse och ändamålsen
lighet.

Socialutskottet understryker att enligt Helsingforsavtalets artikel 64 kan 
Nordiska rådet nu föreslå förändrade prioriteringar inom den av minister
rådet angivna finansiella ramen. Om inte synnerliga skäl kan anföras mot 
Nordiska rådets prioriteringar, anses ministerrådet vara förpliktat att följa 
rådets rekommendation vad gäller budgetdispositioner.

Mot bakgrund av det ovan anförda anser socialutskottet att Nordiska 
rådet inte på förhand är bundet av de prioriteringar som gjorts av de nor
diska statsministrarna eller Nordiska ministerrådet i dess olika samman
sättningar.

2. Socialutskottets verksamhetsområde

Socialutskottet ansvarar för arbetsmarknads- och arbetsmiljöpolitik, bygg- 
och bostadspolitik samt social- och hälsopolitik. Enligt ministerrådets 
uppdelning av verksamheten hör arbetsmarknads- och arbetsmiljöpolitik 
samt social- och hälsopolitik till ett av de prioriterade insatsområdena, 
nämligen medborgarnas rättigheter. Bygg- och bostadspolitik sorterar där
emot under ej prioriterade samarbetsområden.

Utskottet noterar att budgetförslagets totalomslutning uppgår till
650.670.000 DKK, vilket innebär nolltillväxt jämfört med 1993 års budget.

Enligt ministerrådets budgetförslag kommer budgeten för de aktiviteter 
som ingår i utskottets verksamhetsområde att minska med 17.159.000 DKK 
år 1994, dvs. från 70.043.000 DKK till 52.884.000 DKK. Detta är en differens 
på knappt 25% mellan åren 1993 och 1994.
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(1000-tal DKK)

3. Arbetsmarknad och arbetsmiljö

Enligt budgetförslaget kommer beviljningen till arbetsmarknads- och ar- 
betsmiljösektom att reduceras med 4.019.000 DKK, från 18.079.000 DKK 
till 14.060.000 DKK, dvs. med 22% jämfört med 1993.

(1000-tal DKK)

* Ingår i försöket med flerårig mål- och ramstyming.

Budgetförslaget ger mycket begränsad information om hur man tänker att 
projektmedlen skall fördelas mellan de olika delområdena inom arbets
marknadsområdet. Nordjobb kommer att behålla sin del i budgeten. I öv
rigt kommer enligt uppgift områden som ungdomsarbetslöshet, efter- och 
vidareutbildning, social dialog, standardisering, migration och s.k. infor
mationsprojekt att prioriteras högre än andra aktiviteter.

Bidraget till administrationsutskottet för arbetsmarknadsfrågor avses 
bli reducerat till mindre än 1/3 av nuvarande budget på 2.2 MDKK. Detta 
innebär att utskottets verksamhet som omfattar frågor beträffande arbets- 
marknadsservice, arbetsmarknadsutbildning och sysselsättningsfrågor i 
stort sett kommer att krympa till informations- och erfarenhetsutbyte.

På arbetsmiljöområdet föreslås också betydande nedskärningar. Minis
terrådets bidrag till NTVA beräknas minska från 2.770.000 DKK i år till
2.200.000 DKK 1994. Om man genom att höja kursavgifterna kan bibehålla 
samma antal kurser som man tidigare planerat, har socialutskottet inga in
vändningar. Alternativt riskerar man att inte kunna fullfölja gällande bud
getkontrakt.
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Inom arbetsmiljöforskningen har man nyligen startat förprojekt angå
ende mikrobiologiska och psykologiska belastningar samt branschanalyser 
i förhållande till arbetsrelaterad sjuklighet. Med nuvarande budgetförut
sättningar kan det visa sig omöjligt att starta några nya projekt på dessa 
områden under 1994.

Administrationsutskottet för arbetsmiljöfrågor som ansvarar för till
synsverksamheten, relationerna mellan Norden och EG samt frågor an
knutna till arbetsmiljö, hälsa och ekonomi föreslås få mindre än 1/5 av 
nuvarande budget på 2,2 MDKK. Följden blir att utskottet inte kan starta 
några större projekt utan verksamheten kommer närmast att begränsas till 
informations- och erfarenhetsutbyte.

4. Social- och hälsovård

Enligt budgetförslaget föreslås social- och hälsovårdssektoms budget 
minska med 18% 1994 jämfört med 1993, från 45.469.000 DKK till
37.424.00 DKK, dvs. en minskning på 8.045.000 DKK.

* Särskild finansieringsordning direkt från länderna, men för övrigt underkastat 
samma regler som andra institutioner på den nordiska budgeten. NHV:s 
budgetförslag 1994: 37.190.000 DKK.

Av budgetförslaget går inte att utläsa vilka projekt som kommer att priori
teras inom social- och hälsovårdssektom den närmaste tiden. Anledningen 
till detta är att man på grund av den oklara budgetsituationen tidigare i år 
beslöt uppskjuta ställningstagande till fördelningen av projektmedlen till 
hösten 1993. Det är dock någorlunda klart att nedskärningarna först och 
främst kommer att drabba projekt som Nordiska cancerhandlingsplanen,
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standardisering inom hälso- och socialområdet samt Social- och hälso- 
vårdsnytt i Norden. Dessutom blir det inget utrymme till att starta nya 
projekt.

Livsmedelsområdet som hör till juridiska utskottet sorterar numera 
under social- och hälsovårdssektom på ministerrådssidan. Trots att 
Nordiska ministerrådet nyligen fastställt nytt samarbetsprogram och 
Norden har en mycket framskjuten ställning på detta område internatio
nellt, räknas livsmedelsområdet inte till de prioriterade samarbetsområ- 
dena. Budgeten föreslås minska från drygt 3.4 MDKK till 2.4 MDKK.

Nordiska ministerrådet har ingått 3-åriga budgetkontrakt med alla in
stitutioner inom social- och hälsovårdssektom. Nordiska kontaktmannaor- 
ganet för narkotikafrågor är enda undantaget med vilket man ingått ett
åriga kontrakt de senaste åren. Med det budgetförslag som nu presenterats 
riskerar man riva upp kontrakten med Nordiska nämnden för handikapp
frågor (NNH) och förutsättningarna för att genomföra kontrakten med 
Nordiska institutet för odontologisk materialprovning (NIOM) är osäkra.

Beviljningen till stödordningen för handikapporganisationernas nor
diska samarbete, som förvaltas av NNH, föreslås bli reducerad från
1.679.000 DKK i år till 524.000 DKK 1994. Både Nordiska handikappför
bundet och Handikapporganisationernas Nordiska Råd har protesterat 
kraftigt mot den planerade nedskärningen. För något år sedan bedömdes 
det årliga medelsbehovet för stödordningen vara 3 MDKK.

Enligt budgetförslaget skall materialprovningen på NIOM i fortsätt
ningen avgiftsfinansieras. Det rör sig om 3.768.000 DKK årligen. Införandet 
av avgiftsfinansieringen kan dock knappast ske i så snabb takt som 
planeras. Det EG-direktiv som skall ligga till grund för att ta ut avgifter 
träder inte i kraft förrän om något år. Om finansieringen kan lösas inom 
den totala budgetramen för NIOM under perioden 1994-1996, har social
utskottet inget att invända.

Den föreslagna reduceringen av beviljningen till Nordiska kontakt- 
mannaorganet för narkotikafrågor från 1.161.000 DKK till 800.000 DKK ger 
däremot anledning till oro. Samtidigt som det finns klara tecken som tyder 
på att narkotikamissbruket ökar, undandras narkotikaarbetet resurser till 
olika insatser. Om detta fortsätter kan man lätt riskera att förutsättning
arna för en aktiv och meningsfull narkotikapolitik undergrävs.

5. Bygg och bostad

Nordiska kommittén för byggbestämmelser (NKB) sorterar nu enligt bud
getförslaget under satsningsområdet ekonomi. Det föreslås en reducering 
av anslaget till NKB från 1.654.000 DKK till 1.4 MDKK och att projektmed
len som 1993 uppgick till 4.8 MDKK helt dras in 1994. Vidare ges det inga 
garantier för finansiering efter 1994.
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(1000-tal DKK)

Ämbetsmannakommittén för samarbetet inom byggsektorn (ÄK-Bygg) har 
föreslagit att det skall avsättas 4.2 MDKK till konkreta projekt inom sek
torn 1994. Medlen föreslås bli fördelade på följande sätt: (1) Ekologiskt 
byggande 1.5 MDKK, (2) Statsfömyelse, renovering och underhåll 
1 MDKK, (3) Byggfinansiering i Baltikum 0.4 MDKK, och (4) Standardi
sering och tekniska specifikationer 1.3 MDKK.

Arbetsgruppen inom de Nordiska byggforskningsorganens samarbets- 
grupp (NSB), har presenterat planer på ett nordiskt program för forskning 
och utveckling i infrastrukturfrågor inom bygg och bostadsområdet. Un
der den närmaste tvåårsperioden planerar man projekt med en total bud
get på ca 1.5 MDKK per år och på längre sikt föreslås ett nordiskt program 
för infrastrukturfrågor på ca. 10 MDKK per år. Arbetsgruppen söker nu 
finna möjligheter till finansiering och har bl a ansökt om ett bidrag med
500.000 DKK från ministerrådet för perioden t.o.m. 1994.

Under 1990 utvärderades det nordiska samarbetet inom bygg- och bo
stadsområdet för Nordiska rådets räkning. Samarbetet ansågs vara värde
fullt för myndigheters nationella arbete och för att vidmakthålla en nordisk 
samsyn som kan bli än mer nödvändig beroende på utvecklingen i Europa. 
I slutrapporten föreslog man en ökning av budgeten för sektom till ca
10 MDKK årligen. Det skulle motsvara 1,5% av ministerrådets budget att 
jämföra med de 15% som är sektoms andel av BNP i de nordiska länderna.

6. Utskottets förslag

Socialutskottet har vid flera tillfällen uttryckt sin oro för den utveckling 
som kan bli följden om satsningen på kultur, utbildning och forskning skall 
ske på bekostnad av samarbetet på andra områden. Föreliggande budget
förslag visar att dessa farhågor inte varit överdrivna.

I sin iver att sjösätta nya kulturprojekt finns en risk att regeringssidan 
brutalt raserar verksamheter som byggts upp under decennier och vilka 
idag gör stor nytta och i sig själva innebär besparingar för länderna. Verk
samheter som många gånger vuxit fram ur samarbetsprojekt där man in
sett värdet och vinstema av samarbete. I andra fall har man slagit ihop sina 
påsar eftersom länderna var för sig varit för små i sammanhanget.
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På områdena arbetsmarknad, arbetsmiljö, social- och hälsovård, samt 
bygg och bostad har Norden sedan länge haft en mycket framskjuten ställ
ning internationellt. Denna position har till stor del baserats på det nordis
ka samarbetet inom dessa områden i form av institutioner, kommittéer, ar
betsgrupper och nätverk. Detta samarbete är på många områden mer ut
vecklat än motsvarande europeiska aktiviteter och utgör dessutom en 
plattform för Nordens inflytande i den europeiska integreringen. För att 
bevara Nordens position borde man snarare stärka samarbetet på dessa 
områden än inskränka det.

Detta skall inte tolkas som uttryck för att socialutskottet motsätter sig 
att man ser över samarbetet inom utskottets verksamhetsområde. Utskottet 
vill tvärtemot gärna medverka till att effektivisera och göra verksamheten 
mer målinriktad. Det förutsätter emellertid att man bygger sina bedöm
ningar och förslag till ändringar på seriösa analyser av innehållet i det 
konkreta samarbetet och också har en idé om vilka ekonomiska konse
kvenser de olika förslagen kan tänkas ha.

Av ministerrådets förslag till budget för 1994 framgår att samarbetsmi- 
nistram a den 5 augusti 1993 diskuterat fördelningen av 1992 års överskott. 
Detta beräknas uppgå till ca 30 MDKK och avses i huvudsak användas in
om områdena sysselsättning (arbetsmarknad/regionalpolitik, Industri
fonden, fiske) samt för aktiviteter i Nordens närområden (Baltikum/ 
Barentsregionen etc.).

Med hänvisning till det ovan anförda kan socialutskottet inte ge sin till
slutning till Nordiska rådets budgetförslag för 1994 i sin nuvarande form. 
Utskottet är emellertid berett att överväga en omprövning av sin stånd
punkt om ministerrådet är berett att tillskjuta medel till aktiviteter inom 
utskottets verksamhetsområde. Antingen inom den av ministerrådet an
givna finansiella ramen för 1994 eller att ta dessa från ovannämnda över
skottsmedel från 1992.1 kommande budgetar bör dock finansiering av ak
tiviteter inom utskottets verksamhetsområde ingå i den ordinarie budge
ten.

Som ett alternativ till ministerrådets budgetförslag föreslår socialutskot
tet att utskottets verksamhetsområde tillförs ytterligare 10.476.000 DKK. 
Dessa medel anser utskottet bör fördelas på följande sätt:
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Socialutskottet understryker att arbetsmarknadssituationen i Norden i 
större utsträckning kallar på gemensamma åtgärder. Åtgärder mot ung
domsarbetslösheten prioriteras högst. Det måste skapas utrymme för nya 
projekt på arbetsmiljöområdet. En reducering av stödordningen för han
dikapporganisationerna med mer än 2/3 är en oförsvarbar åtgärd, som 
dessutom ger mycket negativa signaler till hela nordiska handikapprörel
sen. Det årliga medelsbehovet bedömdes för något år sedan vara 3 MDKK. 
Ansökta medel uppgick däremot till 8.2 milj. 1992.

En minskning av bidraget till narkotikaarbetet, när det finns klara teck
en på att missbruket ökar, kommer inte i fråga. Finansieringen av de åt
gärder som föreslås i medlemsförslag A 1050/j angående handlingsplan 
mot drogmissbruk i Norden och dess närområden måste också säkras.

Dagens ekonomiska läge understryker klarare än tidigare behovet för 
att få fram information om de socialt utsatta gruppernas situation.

Att dra in alla projektmedel på bygg- och bostadssektorn utan att un
dersöka alternativa finansieringsmöjligheter är under all kritik. Ökad FoU i 
infrastrukturfrågor inom bygg- och bostadsområdet kan på sikt ha positiva 
effekter på arbetsmarknadssituationen i Norden.

Slutligen vill socialutskottet understryka att Norden liksom EG måste 
lägga större vikt vid gemensamma åtgärder för att stimulera ekonomin och 
minska arbetslösheten. Den tid är förbi då arbetsmarknadspolitiken enbart 
kunde betraktas som en nationell angelägenhet. Samtidigt är det också vik
tigt att värna om de sociala områdena och säkra medborgarnas grundläg
gande rättigheter.

Stockholm den 28 september 1993

För socialutskottet

Lena Öhrsvik 
Förman

Reservation 1:

Undertecknade anser att ministerrådets ram för socialutskottets verksam
hetsområde bör godtas.

För att värna om de sociala områdena, bör inom den angivna ramen en 
omfördelning ske.

Bygg- och bostadssektorn bör fortsättningsvis endast bli föremål för na
tionella engagemang och sålunda bör Nordiska rådets engagemang på 
dessa områden avvecklas. De enda projekt som framdeles kan tillåtas fort
sätta är de åtgärder som avser bistånd till Baltikum.

Genom denna strukturförändring bör det vara möjligt för socialutskot
tet att kunna få gehör för sina äskanden inom det sociala området.
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I sammanhanget är det utomordentligt angeläget att understryka åt
gärdernas betydelse inom t.ex. narkotikapolitiken.

Stockholm den 28 september 1993

Sten Svensson (m) Sigríður Anna Þórðardóttir (Sj.)

Reservation 2:

Reservanten anser att genom en omdisponering av de medel som minister
rådet tänker tillskjuta arbetsmarknads- och arbetsmiljösektom genom för
delning av överskottsmedlen från 1992, kan man överföra medel till stöd
ordningen för handikapporgaisationemas nordiska samarbete så att den 
håller minst samma budgetnivå 1994 som 1993.

Stockholm den 28 september 1993

Oscar D. Hillgaar (FrP)
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Budgetutskottets tilläggsbetänkande
över ministerrådsforslag om Nordiska ministerrådets 
budget för 1994

(Budgetutskottets huvudbetänkande över ministerrådsfor
slaget, se s. 472

Ministerrådsforslaget, se s. 515)

Budgetutskottet har vid möten 27 och 28 september 1993 behandlat minis
terrådets förslag till budget för 1994.

Efter att ha inhämtat synpunkter från partigrupper och fackutskott be
slöt budgetutskottet att framlägga följande förslag för Nordiska rådet:

Nordiska rådet hemställer till Nordiska ministerrådet

att vid fastställandet av budgeten för 1994 och under förutsättning 
att beslutet om fördelningen av överskottet från 1992 ligger fast, 
överföra 7,016 MDKK från nysatsningen på allmänkultur till 
följande aktiviteter:

Vid ett möte med samarbetsminister Olof Johansson framkom emellertid 
att ministerrådet förväntar sig ytterligare precisering av varifrån inom ny
satsningen på allmänkultur dessa medel skall tas. Vi har därför i detta 
syfte sökt inhämta kulturutskottets synpunkter på en precisering (bilaga 1). 
Deras svar framgår av bilaga 2. Budgetutskottet har emellertid haft en 
kompletterande diskussion om budgetförslaget vid möte den 8 november
1993. Under denna diskussion har samråd skett med kulturutskottet.

Utskottet kunde, vid en genomgång av nysatsningsförslagen och den 
ordinarie kulturbudgeten, konstatera att en stor del av nysatsningsförsla
gen är aktiviteter av den typ som redan i dagens läge får stöd från den or
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dinarie kulturbudgeten, antingen från Kulturfonden eller från övriga delar 
av kulturbudgeten. Det finns också i nysatsningsförslagen aktiviteter som 
borde kunna finansieras av sponsorer eller med nationella medel.

Utskottet har noterat att beslutad höjning av musikpriset inte beaktats i 
budgetförslaget för 1994. Utskottet förutsätter att ministerrådet är obser
vant på detta.

M ot denna bakgrund föreslår utskottet att Nordiska rådet med anledning 
av Nordiska ministerrådets budgetförslag för 1994 (B 138/b) beslutar om 
följande tillägg till budgetutskottets betänkande:

Nordiska rådet hemställer till Nordiska ministerrådet

att vid fastställandet av budgeten för 1994 göra nedanstående ned
skärningar av nysatsningen på allmänkultur:

Mariehamn den 8 november 1993

Per Angelsen (Sp) Förman 
Hugo Bergdahl (fp)
Erik Dalheim (A)
May Flodin (FS)
Per O lof Håkansson (s) 
Inger Koch (m)

A m i M. Mathiesen (Sj)
Kjell Magne Bondevik (KrF) 
Hans Engeli (KF)
J.K. Hansen (S)
Timo Järvilahti (Kesk.)
Lauri Metsämäki (SDP)

BILAGA 1

B u d g etu tsk o ttets  b rev  till k u ltu ru tsk o ttet den 30 sep tem b er 1993  
an g åen d e m in isterråd ets b u d g etfö rslag  för 1994

Vid budgetutskottets möte med representanter för fackutskotten den 
28 september 1993 diskuterades budgetförslaget för 1994.

Vid diskussionen framkom att alla utskott stöder en satsning på kultur
sektorn. Flertalet utskott vill emellertid inte acceptera den snabba öknings
takt som ministerrådet föreslagit, eftersom det medför stora nedskärningar 
inom övriga sektorer. Nedskärningar som betyder att pågående projekt 
och program av värde för det nordiska samarbetet måste avbrytas i förtid.
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Vid en genomgång av fackutskottens synpunkter har budgetutskottet 
enats om att föreslå att 7,016 MDKK överföres från nysatsningen på all
mänkultur till andra områden, där de negativa konsekvenserna av ned
skärningar anes särskilt stora.

Kulturutskottets ordförande framförde önskemål om att kulturutskot
tets medlemmar, eventuellt i samråd med ministerrådet, skulle få möjlig
het att föreslå varifrån dessa pengar skall tas.

Budgetutskottet ansåg att detta var rimligt och vill nu be kulturutskot
tet att snarast besluta om hur minskningen på 7,016 MDKK skall fördelas.

Eftersom kulturutskottets beslut om fördelning kommer att utgöra un
derlag för ett tilläggsbetänkande till budgetbetänkandet skulle budgetut
skottet sätta stort värde på att få kulturutskottets synpunkter i god tid före 
sessionen i Mariehamn, dvs. senast den 28 oktober 1993.

BILAGA 2

S varssk rivelse  den 8 o k tob er från  k u ltu ru tsk ottets  o rd föran d e  
R an n v eig  G u ðm u n d sd ó ttir till b u d getu tsk ottet

Med hänvisning till budgetutskottets skrivelse av den 30 september 1993 
ang. ministerrådets budgetförslag för 1994 önskar jag på kulturutskottets 
vägnar framföra följande:

Kulturutskottet avgav enhälligt ett yttrande till budgetutskottet över 
1994 års budgetförslag på sitt möte den 27-28 september, där det konstate
rades att totalramen för kapitel 1 och 2 (kultur, utbildning-forskning) i mi
nisterrådets förslag till budget bör antas oförändrad.

Om det blir nedskärningar av kultursatsningen trots kulturutskottets 
yttrande har jag framfört önskemål om att kulturutskottet får samråda 
med ministerrådet om eventuella omdisponeringar.

Med hänsyn till att rådets formella ställningstagande till budgeten, och 
däribland nysatsningen på det allmänkulturella området, äger rum först 
under sessionen i Mariehamn, anser jag att samråd om eventuella omdis
poneringar kan äga rum först därefter.
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Ministerrådsforslag

om Nordiska ministerrådets budget för 1994
(överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Härmed översänds Nordiska ministerrådets förslag till budget för 1994 till 
behandling i rådet. Budgeten återspeglar de nysatsningar på bl.a. kultur, ut
bildning och forskning som statsministrarna förebådat. Budgetens slutsumm a 
är realt oförändrad jämfört med 1993.

Samarbetsministrarna har preliminärt diskuterat fördelningen av 1992 års 
överskott. Detta beräknas uppgå till ca 30 milj. DKK och avses i huvudsak  
användas inom om rådena sysselsättning (arbetsm arknad/regionalpolitik, In
dustrifonden, fiske) samt för aktiviteter i N ordens närom råden (B altikum /Ba- 
rentsregionen etc.). Ministerrådet anser att överskottet utgör ett viktigt kom ple
ment till det bilagda budgetförslaget.

Vasa den 6 augusti 1993

Olof Johansson

Pär Stenbäck
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Budgetförslaget
Inledning

De nordiska statsm inistrarna tog i novem ber 1991 initiativ till en sam lad 
översyn av det nordiska sam arbetet. Bakgrunden var dels det förestående E E S- 
avtalet, dels att N orge, Finland och Sverige under de närm aste åren kunde 
väntas inleda förhandlingar om  fullt m edlem skap i den Europeiska G em enska
pen. Detta sam m antaget med de om välvningar som  skett i Europa gjorde det 
nödvändigt att se över såväl innehåll som  organisation i det nordiska sam arbe
tet.

D enna översyn är nu klar och länderna har enats om  ett antal övergripande 
principer för det fortsatta arbetet.
1. Statsm inistrarna kom m er gem ensam t att gå in för en aktivare roll i det 

nordiska sam arbetet.
2. Principen om ett aktivt ordförandeskap skall genom föras på alla nivåer i 

regeringssam arbetet.
3. Sam arbetet koncentreras kring ett antal prioriterade om råden.
4. N ordiska rådets inflytande över budgetprocessen stärks väsentligt.

D en tidigare sektoruppdelningen försvinner. A rbetet i m inisterråd och äm - 
betsm annakom m ittéer centreras nu istället kring sju satsningsområden: 
Kulturutbildning och forskning, m iljö , m edborgarnas rättigheter, fiske, ekono
mi och juridiska frågor. (Tabell 1, s. 553)

För att organisatoriskt och budgetm ässigt täcka in arbetet under de olika 
satsningsom rådena kom m er resurserna i huvudsak att koncentreras till fö ljan 
de samarbetsområden: Kultur, utbildning och forskning, m iljö , fiske, social/ häl
sa, arbetsm arknad/arbetsm iljö, konsum ent, energi/näringspolitik, regionalpo
litik, jord- och skogsbruk, lagstiftning, jäm ställdhet. (Tabell 2, s. 554) 

Koncentrationen av resurserna till dessa tolv sam arbetsom råden utesluter 
inte att andra om råden kan tilldelas gem ensam m a budget- och sekretariatsre
surser. Sam arbetsm inistrarna föreslås sålunda få en reserv på drygt 3 M DKK att 
användas för politiskt angelägna satsningar under 1994.

Ett av de viktigaste resultaten av översynsarbetet var att de nordiska länder
na enades om att för att m öta utm aningarna från det nya fram växande Europa 
m åste den nordiska kulturen och den nordiska identiteten stärkas. D enna 
inriktning kom m er att genom syra m inisterrådets verksam het åren fram över. I 
föreliggande budgetförslag tillförs sålunda kultur och utbildning ytterligare 
60 MDKK. I övrigt har forskning, m iljö och insatser i nordens närom råden 
prioriterats.

Eftersom  utgångspunkten har varit att m inisterrådets sam lade budget skall 
hållas realt oförändrad jäm fört med 1993 har nedskärningar gjorts på i stort sett 
sam tliga övriga sam arbetsom råden.

Utbyggnaden av system et m ed flerårig m ål- och ram styrd budgetering kom 
m er vidare att väsentligt förbättra m öjligheterna att utvärdera det nordiska 
sam arbetet.

Ö versynsarbetet har också om fattat m inisterrådssekretariatet. I syfte att e f
fektivisera sam arbetet har sekretariatet om organiserats. M ålsättningen är att till
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1 januari 1995 ha m inskat adm inistrationskostnaderna m ed 20 procent jäm fört 
med 1993.

Sam m antaget om sluter budgetförslaget drygt 650 MDKK.

Budgetens u tv eck lin g

M ätt i löpande priser (M DKK) har den sam lade nordiska budgeten tredubblats 
sedan början av 1980-talet. Tar m an hänsyn till prisutvecklingen i de nordiska 
länderna har budgeten m ätt i reala term er (1993  års prisnivå) drygt fördubblats 
under perioden.

Budgetens fördelning pä olika satsningsområden
I tablån nedan redovisas budgetens fördelning m ellan olika satsningsom råden 
och förändringarna jäm fört med 1993 års budget, allt räknat i 1993 års prisnivå. 
För att åstadkom m a jäm förbarhet m ellan åren har beviljn ingar i 1993 års 
budget grupperats på satsningsom råden. O m rådet VIII, Övrig verksam het- 
innehåller de sektorer i 1993 års budget som  inte hör till de sju satsningsom rå- 
dena i budgetförslaget.
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Märk 1: Satsningsomrädena I och II utgör något m er ätt 50%  av totalbudgeten 1994. Enligt tidigare 
uttalande frän statsministrarna skulle denna andel uppnäs först 1995—96. Skillnaden beror pä att 
definitionen av satsningsområde II, utbildning/forskning, i föreliggande förslag är något vidare än 
den som användes under statsministrarnas utredningsarbete. Nu ingår så ledes såväl m iljöforskning  
som bioteknologi i satsningsområde II. Kultur och utbildning utgör 31,7%  av budgeten 1994 mot 
23,1 % 1993. Forskningens andel är 14,8% 1994 mot 14,1 % 1993. Ökningen tillskrivs frigjorda  
medel.

Märk 2: Alla tal i budgeten är uttryckta i 1993 års pris- och löneläge. Uppskattningarna av 
pris- och löneläget i den fastställda budgeten för 1993 baserades på prognoser från de 
nationella finansministerierna hösten 1992. Vid fastställandet av 1993 års budget användes de 
omräkningskurser för de nordiska valutorna som gällde 30.10.1992. Nivåerna m ellan 1993 och 
1994 är således volymmässigt direkt jämförbara. Inför fastställandet av budgeten i november 
1993 omräknas den med senast kända prognoser för pris- och löneutvecklingen i de enskilda 
nordiska ländema. Datum för valutakursomräkning bestäms i anslutning till beslutsdatum.

Under varje satsningsområdet redovisas fördelningen på projektmedel och 
institutionsbudgetar (Tabell 1). Inom satsningsomrädena kultur och undervis
ning/forskning har projektmedel uppdelats i projektmedel och tidsbegränsade 
program / generella stödordningar. Den sistnämnda kategorin ligger mellan 
sedvanliga projektbeviljningar och institutioner (Tabell 2). I figuren nedan 
redovisas totalbudgetens fördelning på projektmedel, institutioner och minis
terrådssekretariatet.

Utvecklingsarbetet
Nordiska ministerrådets budgetsystem genomgår för närvarande en kraftig för
ändring och utveckling. Budgetsystemet skall reformeras på basis av den 1991 
inledda försöksverksamheten med s.k. mål- och ramstyming. Denna nya styr-
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ningsmetod skall systematiskt utvidgas till att omfatta hela den nordiska bud
geten. Senast 1995 skall en total budgetreform vara genomförd inom den 
nordiska verksamheten.

Elva institutioner i det nordiska samarbetet arbetar för närvarande med 
kontraktstyrd budgetering. Detta utgör ca 14 % av den totala nordiska budge
ten, inkl. Nordiska hälsovårdshögskolan. Under 1993/94 sker en snabb ut
byggnad med ytterligare 20—25 institutioner och större samarbetsprojekt. Där
med skulle närmare 40 % av budgeten omfattas av mål- och ramstymingssys- 
temet.

Syftet med reformen är att hitta bättre former för dialog och samarbete 
mellan institutionerna och ministerrådet, samt att ge bättre underlag för poli
tiska beslut. Det är framförallt två moment som präglar det nya budgetsyste
met.
• Ett kontrakt som reglerar uppdragets innehåll och resurstillskott,
• En redovisning som återför resultatet i förhållande till åtaganden och insatta 

resurser efter verksamhetsperioden.
Kontraktet som görs upp i samarbete mellan institutionen och ministerrådet, är 
den politiska viljeinriktningen formulerad som en "beställning" med vissa 
ekonomiska ramar til institutionen. Denna å sin sida formulerar i en "offert" 
sina möjligheter att inom de givna ramarna utföra beställningen. Konsensus 
uppnås om prestationer och aktiviteter inom given ekonomisk ram. Kontrakts- 
principen ökar politikernas möjlighet att påverka och styra institutionernas mål 
och inriktning. Samtidigt ges institutionen en större självständighet att på egen 
hand utforma medel och metoder att uppnå målen. De institutioner som 
arbetar med fleråriga kontrakt ges därmed bättre möjlighet att planera sitt 
arbete mer långsiktigt.

Redovisning av uppnådda resultat, beskrivna såväl i text som i nyckeltal, 
lämnas varje år. Resultatredovisningen förs av sekretariatet vidare till de olika 
politiska samarbetsorganen. En sådan redovisning har t.ex. lämnats till Nordis
ka rådets parlamentariker (budgetutskottet och berört fackutskott) under 1993. 
Berörd ämbetsmannakommitté har likaledes tillställts resultatrapporter. Erfa
renheterna av den nya budgettekniken är mycket goda
• Problem i verksamheten kan snabbt korrigeras
• Högt problemmedvetande i och utanför institutionen, fler kan bidra i pro

blemlösningen
• Förståelsen för institutionens styrka och värde ökar
• Budgetarbetet inför kommande period underlättas
• Internt på institutionen främjas resultatorientering och måluppfyllnad
• Kompetensen i tjänstemannahandläggningen ökar
• Den politiska styrningen stärks genom kontrollinformation till parlamentari

ker och regeringssamarbetet.

Projektstyrning i NMR:s verksam het
Den nordiska projektverksam heten  genomförs dels genom medel som beviljas 
via budgeten för projektmedel, dels genom medel som beviljas över de nordis
ka institutitionernas budgetar. År 1993 uppgick Nordiska ministerrådets egent
liga projektmedel till 292 MDKK. Projektmedel över institutionernas budget 
kan i de flesta sammanhang räknas som institutionernas ordinarie verksamhet.
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D et kan konstateras att praxis för projektforvaltning är olika inom  olika 
sam arbetsom råden. D ärm ed varierar också graden av flexibilitet i pro jektverk
sam heten. Så t.ex. varierar graden av delegering och styrning av pro jektens 
program innehåll.

D en långt drivna decentraliseringen och m ångfalden av pro jekt uppfattas 
ibland som  ett problem .
1. Fram driften av m ånga projekt bedöm s som  alltför långsam .
2. Kunskap om  projektens resultat sprids alltför osystem atiskt.
3. Resultatuppföljning förekom m er sällan och exponeras ej tillräckligt för de 

nordiska m edborgarna.
4. Budgetstyrningen av projektm edel förefaller att ha låg kvalitet och det 

saknas bra uppföljn ingsm etoder för de koordinerande sam arbetsorganen,
D et finns därför skäl att skärpa kriterierna för de sam nordiska pro jekten. 
Följande riktlin jer bör tilläm pas för pro jektverksam het;

1. Ett projekt skall ha en uttalad am bition att stärka nordisk identitet och/eller 
fylla ett reellt behov av nordisk sam ordning. Effektiv resursanvänding för 
att undvika dubbelarbete i de enskilda nordiska länderna är därvidlag ett 
viktigt kriterium.

2. P rojekt skall fö lja  de prioriteringar som  gäller för varje nordiskt sam arbets- 
område.

3. P rojekt bör drivas under en bestäm d tidsperiod och ha en sluttidpunkt 
fastställd. D enna bör vara bestäm d utifrån strategiska intressen, dvs när 
resultaten är som  m est intressanta att offentliggöra.

4. P rojekt bör bedrivas med förutbestäm d resursinsats och fastlagd pro jekt
plan / projektorganisation.

5. H uvudansvaret för de enskilda pro jekten åligger respektive fackm inisterråd. 
För att utveckla m inisterrådets projektverksam het genom förs några föränd

ringar som  bör underlätta projektstyrningen:
• I och med etablerandet av ett projekt- och aktivitetsregister fr.o.m . 1 septem 

ber 1993 kom m er m öjligheterna att få en  bättre överblick över pågående 
projekt att öka.

• D en pågående utbyggnaden av systemet med mål- och ramstyrd budgetering 
utsträcks under 1993/94 till att om fatta flera större projekt såsom  inform a
tionsprojektet (arbetsm arknad), skärgårdssam arbetet (regionalpolitik), 
m iljösam arbetsprojekt, jäm ställdhetsprojekt. D etta innebär att dessa projekt 
infogas i m inisterrådets norm ala uppföljn ingsrutiner m ed bl a resultatrap
portering till berörda m inisterråd och N ordiska rådets utskott.

• Bättre kunskap om  projektens resultat och m er långsiktiga effekter förutsät
ter ändringar i sekretariatets arbetsmetoder. Sekretariatets arbete kom m er m er 
än tidigare att inriktas m ot uppföljn ing av de viktigare pro jektens resultat 
och effekter. D iskussionsfora och exponeringsscener utvecklas t.ex. i form  av 
"h ea rin g " och "w orksh o p s".
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S a tsn in g so m rå d e n  

I. Kultursamarbetet

1. Nysatsningen i nordisk kultursamarbeid — innhold og 
omfang

N ysatsning, nordisk identitet og nordisk profilering er de overordnede m ålene 
for de kom m ende års nordiske kultursam arbeid.

Utgangspunktet for nysatsningen finnes i erklæ ringen fra de nordiske lands 
statsm inistre ved N ordisk Råds sesjon  i Århus, 10. novem ber 1 9 9 2 .1 erklæ 
ringens pkt. 5 heter det:

Statsministrene vil særlig understreke nysatsningen på områdene kultur og ut
danning. Statsministrene støtter forslaget om en budsjettøkning til disse formål på 
25 % i forhold til dagens budsjett, og med det siktemål at kultur og utdanning i 1996 
skal utgjøre 50%  av Nordisk Ministerråds budsjett.

Kulturm inistrene har m ed utgangspunkt i ovenstående utarbeidet et m inis
terrådsforslag, som  ble frem lagt ved N ordisk Råds 42 . sesjon  i O slo "Nysatsning 
og ny struktur for kultur, utdannelse og forskning”. Nordisk Råd sluttet seg i alt 
vesentlig til m inisterrådsforslaget — der m inisterrådet ønsker å øke den økono
m iske innsatsen spesielt på 
følgende områder:
— N ordisk kulturfond
— m edie og film sam arbeid
— språksam arbeid
— barn- og unge
— sam arbeide på kunstom rådet
— folkelig kultursam arbeid
— nordisk profilering i Europa og N orden
— nordisk kultursatsning i sesjonslandene.
Forslag til detaljbudsjett for kultursam arbeidet 1994 er form et m ed utgangs
punkt i de faste forpliktelser på kulturom rådet sam t de nye satsingsom rådene 
og en generell prioritering av tiltak for V est-N orden sam arbeidet. N år det 
gjelder de faste forpliktelser, institusjoner, kom itéer og styringsgrupper er 
budsjettene i alt vesentlig O-budsjetter i forhold  til 1993 års budsjett. V isse 
budsjettnedskjæ ringer ved en del av de nordiske institu sjonene er basert på 
kulturm inistrenes annet m inisterrådsforslag til N ordisk Råds 42 . se s jo n :"  Gjen
nomføring av arbeidsprogram for endret finansiering og organisering av kultursek
torens institusjoner, samarbeidsorganer og andre permanente aktiviteter" — der 
m an m ed utgangspunkt i FIN -gruppenes rapporter for kulturom rådet særlig 
ønsket å skjære ned på visse styrekostnader, sam t redusere bud sjettene for de 
nordiske institusjoner m ed i g jennom snitt 2 % .

N år det gjelder nysatsningsom rådet har kulturm inistrene i to om ganger 
invitert de nordiske institusjonene og andre sam arbeidsorganer sam t en del
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uavhengige organisasjoner til å presentere sine ideer om prosjekter nysatsning
en burde kunne m edvirke til å realisere. M ed utgangspunkt i dette idém ateri
alet arrangerte kulturm inistrene en arbeidskonferanse i tilknytning til N ordisk 
Råds 42. sesjon, bl.a. m ed deltakelse av representanter for N ordisk Råds 
kulturutvalg og organisasjoner som  hadde sendt inn idém ateriale. I det m ottat
te idém ateriale, sam t g jennom  kulturm inistrenes overlegninger, er det prelim i
nært valgt ut et antall konkrete prosjekter.

I tillegg bem erkes at idém aterialet inneholder en rekke interessante og gode 
forslag som  ikke er ferdig bearbeidet som  prosjektbeskrivelser. Kulturm inistre
ne vil arbeide for at endel av disse idéene blir videre bearbeidet for realisering i 
1994 eller senere. I tillegg kom m er at det i de nordiske land selvsagt finnes en 
rekke viktige grupper som  enda ikke er invitert til å kom m e m ed prosjektfor
slag. Ikke m inst gjelder dette ulike typer folkelige organisasjoner, kanskje  i 
særlig grad på barne- og ungdom som rådet.

Da størstedelen av kulturbudsjettet i en årrekke har vært bundet til faste 
forpliktelser innenfor kulturhandlingsplanenes virkeom råde, har dette skapt 
problem er, idet kulturom rådets d isposisjonsm idler stadig er blitt redusert. D et
te har ført til m inim al handlefrihet på om rådet. Problem stillingen var utgangs
punkt for at kulturm inistrene iverksatte arbeidet i FIN -gruppene, der form ålet 
bl.a. var å frigjøre midler gjennom  alternativ finansiering og endret organise
ring av kultursektorens institusjoner m .v. N ordisk Råd har også gjentatte 
ganger pekt på problem et og uttrykt ønske om  at det må skapes en forsterkning 
og større fleksibilitet i kulturom rådets budsjett.

M ot denne bakgrunn er det ønskelig å holde tilbake visse disponible m idler 
på nysatsningsbudsjettet, for å kunne fange opp initiativ som  avspeiler den 
aktuelle utviklingen og de aktuelle behov på kulturom rådet. D enne problem 
stillingen er ytterligere illustrert i de nedenstående tekster til detaljbu dsjett for 
1994.

2. Detaljbudsjett for nysatsningen 1994

Nordisk K ulturfond

N ysatsningsbudsjett 1994: 5 .840  TDKK.
Forsterkningen av fondet har til hensikt å m uliggjøre en m er langsiktig 

virksom het og en sterkere profilering, m ed satsning på å gi støtte til en del 
større prosjekter. M idlene skal i økt grad anvendes for m er m ålrettet støtte til 
prosjekter innenfor de 8 hovedsatsningsom rådene ( eks. språksam arbeid, fo l
kelig kultursam arbeid, barn- og ungdom  m .v.). Som  nevnt i m inisterrådsfor
slag om nysatsningen vil det bli avholdt et m øte m ellom  fondsstyret, M R- 
Kultur, M R- Undervisning og forskning og N ordisk Råds kulturutvalg i forbin
delse med Nordisk Råds høstsesjon i M arieham n.

N ordisk film - og m ediesam arbeid

N ysatsningsbudsjett 1994: 8 .250  TDKK.
Distribusjon av nordiske film - og tv-program mer er en satsning som  foreslås på 

bakgrunn av at d istribusjonen av film  m ellom  de nordiske landene fortsatt er
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av svært beskjedent om fang. D ette g jelder også de film er som  er produsert m ed 
støtte fra Nordisk film - og tvfond. Flere forskjellige typer innsats tenkes iverk
satt (distribusjonsstøtte, h jelp  til m arkedsføring m .m .). En virkningsfull støtte 
til film - og tv- distribusjon innebæ rer at det satses på støtte til både kom m ersi
ell og ikke- kom m ersiell distribusjon. På arbeidsm øtet i O slo om  nysatsningen 
ble det foreslått at det ut over k ino- og tv- distribusjonen burde sikres adgang 
til nordisk film på video. D ette ville gi en bedre geografisk spredning av 
film ene — og tilgodese de lokale og regionale behov som  finnes i de nordiske 
husene, i biblioteker, film klubber m .m . N ysatsningen vil delvis bli forvaltet av 
Filmkontakt Nord, et nordisk sekretariat som  arbeider m ed distribusjon av 
dokum entar- og kortfilm om rådet og forøvrig av andre relevante nordiske 
partnere. D et skal legges særlig vekt på bårne- og ungdomsfilm.

De eksisterende nordiske festivaler bør vurderes med henblikk på at festiva
lene i høyere grad innrettes m ot å frem m e salg og andre form er for distribusjon 
av film m ellom  de nordiske landene.

D istribusjonsstøtten til et utvalg spillefilm er tenkes gitt selektivt, på basis av 
en vurdering av de enkelte film ers m uligheter i kom m ersiell distribusjon. 
Parallelt ønsker m inisterrådet at fjernsynsselskapene skal ta m er nordisk film  
inn i program planleggingen og utnytte de opsjoner de har erhvervet på film 
produsert med støtte fra N ordisk film - og tv-Fond.

For å kunne utvikle en høyest mulig profesjonell produksjonsstandard i 
Norden vil det bli etablert en etterutdanning for film- og fjernsynsprofesjonelle. 
Kursvirksom heten er tenkt oppbygget som  en kontinuerlig virksom het bestå
ende av såvel kortere sem inarer som  litt lengere kurser eller grupper av kurs 
som  tilrettelegges om kring spesielle om råder innenfor film - og tv- produksjon, 
sam t innenfor distribusjon og m arkedsføring. K ursvirksom heten skal ha til 
form ål å videreutvikle en i in ternasjonal sam m enheng høy profesjonell pro
duksjonsstandard i N orden og m uliggjøre at nordisk film  blir m er synlig i 
internasjonal sam m enheng. Satsningen på fellesnordiske kurser innebæ rer at 
ressurser og kunnskaper utnyttes bedre og at in ternasjonale spesialister og 
kapasiteter på ulike fagom råder kan utnyttes effektivt. Indirekte vil kursvirk
som heten også bidra til å gjøre N orden til et sam m enhengende om råde når det 
gjelder film produksjon. Kursvirksom heten planlegges og g jennom føres i sam 
arbeid med relevante læ reanstalter i N orden. Seminarer for kulturredaktører og 
kulturjournalister i regi av N ordisk Journalistcenter er en ny aktivitet, som  tar 
sikte på å styrke form idlingen av inform asjon om  de nordiske lands kulturliv i 
det øvrige N orden. M ålgruppen representerer både de trykte og de elektroniske 
medier.

Nordisk film- og tv-fond utbygges i forhold til avtalen m ellom  finansierings
partnerne. I forbindelse m ed at nåvæ rende avtale utløper 3 1 .1 2 .1 9 9 4  kan det 
bli aktuelt å vurdere en forsterket virksom het, i tråd m ed kulturm inistrenes 
prioritering av film - og fjensynsproduksjon som  et sentralt satsningsom råde.
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N ysatsningsbudsjett 1994: 1 .235 TDKK.
Språkkonsulent (tilleggsbevilgning fra kulturbudsjettet) og oppbygging av videotek 
ved Nordens Hus i Reykjavik samt ansettelse av grønlandsspråklig kulturkonsulent 
ved Nordens Institutt i Grønland er nysatsninger som  i særlig grad gir uttrykk for 
kulturm inistrenes vektlegging på å styrke det kunstneriske og kulturelle 
sam virket m ellom  de nordiske språkom rådene — med særlig vekt på å styrke 
de små språkom rådenes stilling i det nordiske sam arbeidet. For Finlands ved
kom m ende er det særlig viktig å peke på at den nordiske identiteten og 
fellesskapsfølelsen styrkes dersom  utgangspunktet for sam arbeidet er det egne 
språket.

Nordisk litteraturmagasin ble, etter initiativ fra N ordisk litteratur- og b ib lio 
tekkom ité, gitt ut som  et prøvenum m er i forbindelse m ed N ordisk Råds sesjon i 
Oslo 1993. Prøvenum m eret er blitt m eget godt m ottatt, og det er ønskelig at en 
del av nysatsningen knyttes til en kontinuerlig utgivelse av m agasinet — med 
fokus på nom inerte og prisvinnere til Nordisk Råds litteraturpris — og med 
nordiske og internasjonale interessenter som  m ålgruppe. D et er også ønskelig å 
fokusere særskilt på nordisk barnelitteratur sam t å synliggjøre V est- N ordens, 
Ålands og sam enes litteratur.

Selv om en vesentlig del av nysatsningen om språksam arbeid ligger under 
undervisnings- og forskningsm inistrene, vil det i m ange av de foreslåtte sats
ningene innenfor kulturom rådet ligge vesentlige elem enter av form idling av 
språkforståelse og språksam arbeid — fra film distribusjon til teaterutveksling og 
kulturpedagogiske utviklingsprosjekter.

Av ytterligere prosjektideer som kulturm inistrene vil arbeide videre m ed, 
kan nevnes "N orden i Östra F inland”, et utviklingsprosjekt for å styrke det 
nordiske språkfellessskapet i det østligste N orden, frem satt av Foreningen 
Norden.

Barn- og ungdom

N ysatsningsbudsjett 1994: 4 .500  TDKK.
Et levende Norden — mote mellom nordiske barn og nordiske kunstnere — er et 
pilotprosjekt skoleåret 1993/ 94 der man vil prøve nye veier og nye m odeller 
for kultursam arbeid med nordisk profil. G jennom  de kreative m øter m ellom  
barn og profesjonelle kunstnere vil man skape større språkforståelse hos d elta
kerne og bygge opp en nordisk identitet og en kunnskap om den verden som 
finnes innenfor ram m en av den nordiske kulturen og alle dens ytringsform er.

I prosjektet deltar nå ni ulike regioner: N ord-Trøndelag fylke i N orge, Vasa 
lån i Finland, Viborg amt i D anm ark, V ärm lands län i Sverige, Eyafjörður 
distrikt i Island, Færøene, Grønland og Åland sam t det sydsam iske om råde i et 
grenseregionalt sam arbeid.

Pilotprosjektet er form et som  et nært sam arbeid m ellom  kunstkom itéer, 
N O RDM ÁL og andre nordiske og nasjonale parter. P rosjektet understreker at 
innsatsen på barne- og ungdom som rådet må bygge på et nært sam arbeid 
m ellom  de to m inisterråd. Erfaringene med prosjektet og med tilsvarende

Språksamarbeidet
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nasjonale prosjekter bør danne grunnlag for en kontinuerlig virksom het — der 
m an legger vekt på å nå bredt ut og å aktivisere barn og unge. K onkret kan 
aktivitetene ta form  av turneer m ed barne- og ungdom steater, m usikk, film , 
"kulturw orkshops" og utvekslingsprogram m er eller kulturleire m ed fokus på 
barns og unges egen kreativitet.

En vesentlig del av b am e- og ungdom ssatsningen 1994  vil bli p lassert i 
prosjektet "E t levende N ord en", bl.a. for å kunne utvide prosjektet til flere 
regioner i Norden.

Nordisk kulturpedagogikk for barn- og unge er en nysatsning i sam arbeid m ed 
undervisnings- og forskningsm inistrene, for å etablere og styrke nettverk for 
pedagogiske aktiviteter og nordisk læ replanutvikling på om råder som  m usikk, 
billedkunst og film. En konferanse om  dette prosjektet er nettopp avholdt i et 
sam arbeid m ellom  M R-Kultur og M R U ndervisning og forskning, m ed det m ål å 
kunne legge frem  et konkret prosjektforslag for de to m inisterråd.

På bårne- og ungdom som rådet er det særlig grunn til å ivareta b ehovet for å 
ha disponible m idler i tillegg til ovennevnte satsninger. I arbeidskonferansens 
idé-katalog registreres det at ca. 1/3 av forslagene berørerer disse aldersgrup
pene. M ange av de m est interessante forslagene krever ytterligere bearbeid- 
ning. I tillegg bem erkes at intet i vår tid endrer seg så hurtig som  bårne- og 
ungdom skulturen, dens forhold til den om givende kultur — og derm ed også 
dens behov for særlige og aktuelle tiltak. Eksem pler på interessante — m en 
enda ikke konkretiserte prosjektidéer kan nevnes:
— "D an s — en direkte kontakt m ed u n g e", g jestespill 5 steder i N orden.
— "N ordisk  dansekom pani", nordisk kulturell identitet g jennom  dansen.
— Rockm usikksatsning for nordisk ungdom .
— "E r vi forsk jellige?", g jestespill m ed nordens beste barneteatre.
— "G rensene vekk — hele N orden som  p u bliku m ", 5 turneer m ed barneteater.
— "K ulturläger för nordiska ungdom ar", litteratur, dram a, biide.
Barn- og ungdom  er også den gruppen som  lettest fanges opp av det kom m ersi
elle kulturtrykk, både i litteratur, fjernsyn og i andre m edier. Balanse og 
m ottrykk er viktige verktøy for kulturstabiliteten nasjonalt og nordisk. Skal 
nordisk identitet holdes vedlike og gis vekstvilkår, er det barn og unge som  er 
det viktigste satsningsom rådet. Av denne grunn er barn og ungdom  stillet i 
fokus også innenfor ram m en av kulturm inistrenes nysatsning på ulike kunst
områder.

Kulturm inistrene betrakter satsningen på b am e- og ungdom skulturtiltak 
som  særlig viktig. M inisterrådet vil vurdere om  det er hensiktsm essig å trekke 
det eksisterende Nordisk kontaktudvalg om børn og kultur m er aktivt inn i dette 
arbeidet, både som  rådgivende organ for m inisterrådet og eventuelt som  et 
utævende organ på visse bam ekulturom råder. D et vil i tillegg være naturlig å 
trekke N ordisk U ngdom skom ité inn i utviklingsarbeidet.

Samarbeid på kunstområdet

N ysatsningbudsjett 1994: 5 .200  TDKK.
Reisestipendier for nordiske kunstnere under 35 år er en nysatsning som  kultur

m inistrene prioriterer høyt, og som  tar sikte på å øke m obiliteten blant nordiske
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kunstnere, med det mål å stimulere og intensivere det kunstneriske samar
beidet i Norden. I sitt innspill til arbeidsgruppens møte i Oslo sier Midt- 
Nordenkomitéen, som har erfaring med denne typen virksomhet:"Med hjälp 
av utökade nordiska satsningar och samordning kunde verksamheten breddas 
och fördjupas. Även yngre och mindre etablerade konstnärer kunde då ta del 
av det nordiska konstnärsutbytet.''

Nordisk sam arbeid mellom kunst- og kulturhistoriske museer i Norden  har et 
potensiale å ta vare på den nordiske kulturarven, bl.a. med det mål å profilere 
innholdet i kulturhistoriske begrep som nordisk kulturelt felleskap og nordisk 
identitet. Det er generelt sett viktig for museer og kulturminnebeskyttende 
organer i Norden å skape samarbeidsstrukturer som i et bredt perspektiv har 
som overordnet målsetting å forsterke og synliggjøre kulturarven og samtids
kunsten. Kulturministrene peker også på det nære samarbeidet mellom muse
umssektoren og andre sektorer, f.eks. skoleverket. Det er også ministerrådets 
oppfatning at et styrket nordisk museumssamarbeid vil stimulere til og effek
tivisere det internasjonale samarbeidet. EK-Kultur har nedsatt en arbeidsgrup
pe for å undersøke mulighetene for et utbygget og effektivisert museumssamar
beid i Norden. 1 1994 års budsjett er det satt av midler til en foreløpig 
oppfølging av arbeidsgruppens konklusjoner.

Nordisk billedkunstår 1995 har som mål å bidra til å forsterke nordisk identitet 
og kvalitet innen billedkunsten, øke kontakten mellom kunstnere og mellom 
billedkunst og publikum — samt profilere nordisk kunst i Norden og utenfor 
Norden. Det er opprettet en arbeidsgruppe for å velge utstillingstemaer og å 
planlegge de praktiske forutsetninger for denne innsatsen. Nordiskt Konstcent
rum deltar i denne planleggingen.

På musikkområdet akter ministerrådet i de kommende år å gjøre nysats
ninger med hovedvekt på barn og ungdom. En slik satsning er Orkester Norden, 
som gjennom seminar- og turnevirksomhet vil utvikle et ny tt nordisk ung
domssymfoniorkester på høyt plan. Orkesteret har bl.a. til formål å utvikle 
kunnskapen om nordisk musikk og å synliggjøre vår fellesnordiske kulturarv.

De nordiske prisene vil bli vurdert av kulturministrene, med tanke på å bringe 
prisenes verdi opp på det opprinnelige nivå, samtidig som det vil bli vurdert 
om forslag til ytterligere priser er tjenlige verktøy for det nordiske kultursamar
beidet.

Folkelig kultursamarbeid

Nysatsningsbudsjett 1994: 2.000 TDKK.
NORDLIV er et prosjekt som tar sikte på å gi allmennheten en fordypende 

kunnskap om og økt interesse for nordisk historie og nordisk samfunnsliv, slik 
at den historiebaserte følelse av nordisk identitet forsterkes.(Se Nordisk Råds 
rek. 4/1993) Prosjektets kulturdel foreslås sammensatt av en rekke delprosjek
ter på områder som kunst- og museumsvirksomhet, ungdoms- og idrettsar
rangementer, turisme, vennskapsby-aktiviteter og søsterorganisasjonsaktivite
ter. Foreningene Nordens Forbund er sentralt i prosjektet — men forøvrig vil 
prosjektets finansiering totalt sett fremkomme ved at en rekke aktiviteter 
finansieres over ulike nasjonale og nordiske budsjetter. Foreningene Nordens
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Forbunds historienemnder vil på et møte konkretisere innholdet i prosjektet. 
Allerede eksisterende eller planlagte prosjekter innenfor temaområdet vil bli 
koordinert inn i NORDLIV-konseptet.

Økt engasjement hos de frivillige organisasjonene er et av de uttrykte mål for 
kulturministrenes nysatsning. I tillegg til NORDLIV-prosjektet vil det også 
gjennom okte bevilgninger til Nordisk Kulturfond skapes bedre muligheter for 
støttetiltak innenfor det folkelige samarbeidet og slik øke dette samarbeidets 
potensiale.

Nordisk profilering i Europa og Norden

Nysatsningsbudsjett 1994: 5.500 TDKK.
På dette satsningsområdet skal det legges stor vekt på en god nasjonal 

forankring av aktiviteter, og det skal undersøkes hvilke muligheter som finnes 
for et tettere samarbeid mellom ulike nasjonale og samnordiske organer på 
kultur — og andre områder — med sikte på en felles satsning i utlandet. I denne 
forbindelse kan nevnes de kulturinstitusjoner som de nordiske landene hver 
for seg har etablert rundt i Europa, samt de nordiske utenlandslektorene.

Interessen for Norden og nordisk kultur er stor utenfor Norden. Dette har 
senest vist seg ved en vellykket festival i London og en svært suksessrik 
Vikingutstilling i Paris og Berlin. Vikingeutstillingens presentasjon i Køben
havn understreket også at det er riktig og viktig å presentere store, nordiske 
kulturmanifestasjoner for et nordisk publikum.

Av de prosjektplaner som foreligger vil kulturministrene i særlig grad stude
re de følgende:
— "Nordic Explorers" — en multimediautstilling der opplevelsesmomentet er 

sentralt. Utstillingen vil belyse et antall nordiske oppdagelsesreiser fra vi
kingetid til nåtid — og vil bl.a. bli vist i København i forbindelse med 
Kulturby 96 og ellers ulike steder i Norden og det øvrige Europa.

— 600-års minnet for Kalmar-unionen skal feires med en rekke nordiske aktivi
teter i 1997, bl.a. i henhold til en rekommandasjon fra Nordisk Råd. I dennes 
sammenheng planlegges dessuten en stor kunst- og kulturhistorisk utstilling 
om Dronning M argrethe I og hennes tid. Utstillingen søker bl.a. støtte fra 
ministerrådet og innvies i Danmarks Nationalmuseum 26.12.1996.

— Kulturby 96 kan også komme til å bli vertskap for en kunstutstilling med 
støtte fra Nordisk Kulturfond, samt av en større bame- og ungdomskultur
satsning. Da Danmark er ordførerland i 1996 kommer det også til å bli 
gjennomført et omfattende kulturprogram i forbindelse med Nordisk Råds 
sesjon.

Innenfor rammen av et forsterket budsjett for Styringsgruppen for nordiske 
kulturprosjekt i utlandet er følgende konsepter under utarbeidelse:

— Nåtidig nordisk kunst ved den nordiske kulturfestivalen i Madrid 1995.
— Nordisk teater- og dansefestival
— Nordisk kulturtog i Sentral-Europa
— Nåtidig nordisk kammermusikk/ Iberiske halvø
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Sesjonslandenes kulturprogram

N ysatsningsbudsjett 1994: 5 .500  TDKK.
M inisterrådet ønsker å ørem erke et beløp for nordiske kulturprogram  i 

sesjonslandene. H ovedhensikten er å settet nordisk preg på det nasjonale 
kulturlivet, f.eks. g jennom  en større m anifestasjon  i tilknytning til N ordisk 
Råds vårsesjon, som  avslutter ordførerperioden. For en slik m anifestasjon  i 
tilknytning til sesjonen i Stockholm , uke 10 1994, er de praktiske forbered else
ne kom m et langt. Kulturm inistrene har forøvrig konstatert at N ordisk Råds 
høstsesjoner vil bli arrangert i forskjellige byer i N orden — og har til hensikt å 
stille DKK 0 ,75 mio. av totalbevilgningen til disposisjon for arrangørbyen.

D en nordiske bevilgningen til disse kulturprogram  forutsetter at en større 
nasjonal bevilgning finner sted. D et vil forøvrig bli lagt vekt på et bredt innslag 
av folkelige kulturytringer.

Arbeidet med program m et for uke 10/94 viser at en planleggingstid på m inst 
ett år er nødvendig for å skape et ledig og variert program . På m usikksiden er 
det behov for en planleggingsram m e på ca. 2 år.

3. Øvrige budsjettposter

Som  anført er kultursam arbeidets faste poster oppført m ed et 0-bud sjett for 
1994. M indre nedskjæ ringer er foretatt som  følge av FIN -gruppenes konklu
sjoner, slik de er tatt opp i m inisterrådsforslaget om  endret finansiering og 
organisering av kultursektorens sam arbeidsorganer og institusjoner. N edskjæ - 
rineene pr som fniser

De frigjorte m idlene anvendes til delvis å dekke den avtalebundne økningen 
av Nordisk film - og TV -fonds budsjett, sam t m inisterrådets andel av det 
nordiske kunstnersentret D alsåsen, der aktivitetene ventes å starte i slutten av 
1994.

4. Det videre arbeidet — mål og organisering

Det har vært kulturm inistrenes overordnede m ål å benytte nysatsningsm idlene 
til å realisere et m indre antall store nordiske prosjekter, snarere enn å spre 
m idlene tynt over et stort antall prosjekter. H ensikten m ed dette er selvsagt å ta 
initiativ til prosjekter som  synliggjør det nordiske kultursam arbeidet overfor 
allm ennheten bedre enn tilfellet er i dag. D et er i den sam m enheng kulturm i
nistrenes oppfatning at de m ange m indre støttebeløp som  er nødvendige for å 
skape bredde i det nordiske kultursam arbeidet, ivaretas av de eksisterende
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støtteordninger g jennom  N ordisk Kulturfond og de ulike kom itéer og styrings
grupper under Nordisk m inisterråd.

I det videre arbeidet vil kulturm inistrene løpende studere det idém aterialet 
som allerede foreligger, og ta initiativ til å invitere et utvalg av forslagsstillere til 
å utarbeide fyldige prosjektbeskrivelser, slik at det biir m ulig å ta standpunkt til 
form, innhold og budsjetter for de enkelte prosjektene. I den grad det vil 
eksistere ikke-disponerte m idler i nysatsningsbudsjettet vil det så fortløpende 
bli gitt tilsagn om finansiering av nye prosjekter — i tillegg til de som  er nevnte i 
budsjettforslaget for 1994.

I tillegg vil kulturm inistrene ta initiativ til å invitere flere institusjoner og 
organisasjoner, særlig på det folkelige kultursam arbeidets om råde — til å bidra 
med ytterligere idém ateriale til frem tidige satsninger.

I den praktiske gjennom føringen ønsker m inisterrådet å anvende eksisteren
de nordiske og nasjonale institusjoner heller enn å etablere nye organ. De 
nuværende faste kulturinstitusjoner kom m er stadig til å være viktige og vitale 
elem enter i det nordiske sam arbeidet. Et godt redskap for evaluering og styring 
biir de m ål- og ram m estyringsavtaler som  skal om fatte alle institusjoner fra
1994. Arbeidet med disse avtaler pågår.
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II Utbildning och forskning

N edan redovisas hur satsningsom rådets bev iljn ing fördelar sig m ellan  utbild
ning, forskning, m iljöforskning och bioteknologi. Såsom  fram hålls i inled- 
ningsavsnittet räknas de två sistnäm nda om rådena fr.o .m . 1994  till den sam la
de kulturbudgeten.

Til behandling ved N ordisk Råds 42 . session 1993 frem lagde M inisterrådet 
forslag om henholdsvis:
• nysatsning og ny struktur inden for kultur, uddannelse og forskning
• gennem førelse af arbejdsprogram  for æ ndret finansiering og organisering af 

kultursektorens institutioner, sam arbejdsorganer og andre perm anente akti
viteter.

• retningslin jer for N ordisk forskningspolitisk Råd 19 9 3 —95.
D isse tre m inisterrådsforslag danner sam m en m ed N ordisk Råds rekom m an

dationer i anledning af forslagene ram m e om  de kom m ende års nordiske 
sam arbejde på uddannelses- og forskningsom rådet.

D et overordnede m ål for sam arbejdet er at skabe et nordisk uddannelses- og 
forskningsfæ llesskab.

D et skal være lige let at udveksle kontakter, ideer og personer inden for 
N orden, som  det er i eget land. N orden skal kunne betragtes som  en enhed på 
uddannelses- og forskningsom rådet.

Øget koncentration, stærkere politisk styring, effektiv ressourceudnyttelse 
samt styrkelse af den nordiske dim ension i europæ isk og andet internationalt 
sam arbejde er nøgleord , når det gælder sam arbejdet i 1994 og kom m ende år. 
Der bliver i særlig grad behov for koordinering m ed kulturm inistrene bl.a. om  
vigtige opgaver i forhold til børn og unge sam t sprogsam arbejdet.

Budgettets hovedtræ k

D et er undervisnings- og forskningsm inistrenes m ål at skabe størst mulig 
fleksibilitet og konkurrence om  ressourcerne. I overensstem m else m ed denne 
m ålsæ tning går den overvejende del af m idlerne til generelle støtteordninger, 
netvæ rksaktiviteter og tidsbegræ nsede program m er. Som  resultat a f arbejdet 
vedr. ændret finansiering af institutioner m .v. vil de faste institutioner fra 1994
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optage en mindre andel af det totale budget inden for undervisnings- og 
forskningsministrenes ansvarsområde. I 1994 frigøres knap 7 mill. DKK fra 
institutionsbudgettet til andre højt prioriterede formål. Yderligere midler i 
størrelsesordenen 3—4 mill. DKK frigøres successivt i efterfølgende budgetår.

Faste uddannelses- og forskningsinstitutioner vil imidlertid også fremtidigt 
være vigtige og vitale elementer i det nordiske samarbejde.

Arbejdet med indførelse af flerårig mål- og rammestyring for institutionerne 
er indledt med det sigte, at alle institutioner skal være omfattet fra 1994. Dette 
vil betyde større økonomisk sikkerhed for institutionerne og give dem bedre 
muligheder for at planlægge langsigtet. Det er også et sigte med mål- og 
rammestyring, at beslutningstagerne skal få et bedre evaluerings- og styrings
redskab.

Ressourcer til nysatsning

Statsministrene ønsker, at der gennem omprioritering på det samlede minister
rådsbudget for 1994 stilles 20 mill. DKK ekstra til rådighed for uddannelsesfor
mål. Når hertil lægges de 7 mill. DKK, som er frigjort gennem intern ompriori
tering inden for sektoren samt et mindre dispositionsbeløb, bliver resultatet, at 
der for 1994 er ca. 30 mill. DKK til rådighed for nysatsning inden for områderne 
uddannelse og forskning.

Statsministrene har endvidere angivet, at den totale budgetramme for kultur, 
uddannelse og forskning bør udgøre 50 % af det samlede ministerrådsbudget 
inden 1996. Budgetforøgelsen i kraft heraf vil sammen med de midler, som 
frigøres på institutionsdelen af budgettet, muliggøre en yderligere forøgelse af 
ressourcerne i 1995 og 1996 til nedennævnte satsningsområder.

Udmøntning af nysatsningen

Ministerrådet ønsker at videreudvikle og styrke samarbejdet på alle uddannel
sesniveauer. I overensstemmelse med de overordnede prioriteringer i minister
rådsforslaget om nysatsning og ny struktur inden for kultur, uddannelse og 
forskning foreslås nysatsningen på uddannelses- og forskningsområdet ud
møntet på følgende måde:

a) Nordisk uddannelsesfællesskab — udveksling af studenter og lærere 
Det påhviler henholdsvis styringsgruppen for nordisk skolesamarbejde (NSS) 
og Styringsgruppen for nordisk samarbejde inden for højere uddannelse 
(HÖGUT) at lede arbejdet med udveksling af studenter og lærere på grundlag 
af overordnede politiske retningslinjer fra Ministerrådet.

I arbejdet med at udvikle det nordiske uddannelsesfællesskab er den fysiske 
udveksling af studerende, elever og lærere meget vigtig. I tillæg til kvalitative 
og faglige gevinster er kontakter på det personlige plan, øgede sprogkundska
ber og forståelse for et andet nordisk lands kultur og levemåde en værdi for 
livet.
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NSS skal i de kom m ende år frem m e elev- og læ rerudveksling og frem m e 
kom m unikation m ellem  skolens aktører i N orden. N S S  skal virke for at 
netværk og kontakter skabes for skolesam arbejde i N orden. N S S  skal endvide
re virke for, at den nordiske dim ension i læ seplaner og læ rem idler styrkes. 
M inisterrådet ønsker i de kom m ende år at satse på b ø m  og unge som  m ålgrup
pe for nordisk kultursam arbejde. D et er naturligt at anvende skolen som  
organisation for effektivt at nå denne aldersgruppe. D er foreslås en forøgelse af 
budgettet til N SS  på 1 .400 TDKK

HÖGUT skal virke for etablering af institutionelle og faglige netvæ rk, øget 
m obilitet og det videst m ulige frie uddannelsesvalg på tværs af græ nser m ellem  
de nordiske lande. H Ö G U T skal endvidere virke for øget arbejdsdeling, sam ar
bejde om uddannelsesevaluering og -udvikling sam t forbedrede m eritoverfø
ringsm uligheder.

Støtteordningerne N O R D PLU S (samarbejds- og mobilitetsprogram for de høje
re uddannelser) og NORDPLUS jr. ( udvekslingsprogram for de 16—19 åriges 
uddannelser) er begge m eget efterspurgte og har høj politisk prioritet. Støtteord
ningerne er fleksible virkem idler, og virksom heden vil blive videreudviklet, så 
den afspejler aktuelle behov og politiske prioriteringer. D er foreslås en forøgel
se af budgettet til H Ö G U T (N O R D PLU S) m ed 7 .472  T D K K , og til N O R D PLU S 
jr. med 2 .311 TDKK.

b) Nordisk forsknings- og forskeruddannelsesfællesskab
D et fortsatte arbejde m ed at skabe et nordisk forsknings- og forskeruddannel
sesfæ llesskab gives af M inisterrådet høj prioritet. D e igangsatte fler-årige pro
gram m er og initiativer om m iljøforskning, bioteknologi og arktisk hum anistisk 
forskning vil blive videreført som  planlagt. D er vil blive arbejdet m ed at 
identificere og fjerne hindringer for forskerm obilitet og sam arbejde m ellem  
forskere på tværs af landegrænser.

D et er et m ål at synliggøre forskningen i N orden internationalt og gennem  
sam arbejde bl.a. ved hjæ lp af nordiske konsortier at m edvirke til at sikre bedst 
m ulige betingelser for, at N orden kan deltage i international forskningsvirk
som hed.

Nordisk forskeruddannelsesakademi har siden starten i 1991 ydet et værdifuldt 
bidrag til etablering af et forskeruddannelsesfæ llesskab. O ver 5 .0 0 0  forskere og 
forskerstuderende kom m er i 1993 til at deltage i aktiviteter, som  støttes af 
NorFA. NorFA vil i de kom m ende år udbygge og konsolidere den lange række 
af tilbud, som  er introduceret i de seneste to år. En fortsat udbygning af N orFA 
er en central m ålsæ tning for M inisterrådet. D er foreslås en forøgelse af budget
tet for NorFA med 5 .512  TDKK

c) Nordisk sprogsamarbejde
Sprogsam arbejdet i N orden har allerede en konkret form  i handlingsprogram 
m et N O RD M Á L (1 9 9 0 —95). H andlingsplanen har som  baggrund, at sprogfor
ståelsen er en fundam ental forudsætning for et nordisk kultursam arbejde og 
sam følelse. N ordisk sprogsekretariat, Nordisk sprog- og inform ationscenter, 
Nordiske kurser i sprog og litteratur sam t netvæ rksaktiviteterne inden for 
ram m en af N O R D PLU S bidrager ligeledes effektivt til styrkelse af det nordiske 
sprogfællesskab. D et sam m e gælder sprogaktiviteterne inden for kulturm inist-
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renes ansvarsom råde. Totalt anvendes på det nuvæ rende aktivitetsniveau til 
sprogsam arbejde i størrelsesordenen 13—14 MDKK årligt.

U ndervisnings- og forskningsm inistrene har til hensigt at tage særligt h en 
syn til de ikke-skandinaviske sprogs stilling i det nordiske sam arbejde. D er 
findes et stort behov for specificeret inform ation på disse sprog. D et gælder 
inform ation om  m inisterrrådets virksom hed i hele  sin bredde. D en øgede 
satsning har såvel et inform ativt som  et identitetsforstæ rkende sigte.

M inisterrådet ønsker, at der på sprogom rådet skal afsæ ttes øgede m idler til 
nysatsning inden for ram m erne af N O RD M Å L. V irksom heden vil — i sam ar
bejde med kulturm inistrene — blive tilrettelagt, så de ikke-skandinaviske sprog 
i N orden sam t børn og unge får en  øget prioritet. D er foreslås en forøgelse af 
budgettet for N O RD M Å L med 1.500 TDKK.

d) Voksenoplæring og folkeoplysning
Æ ndringer i arbejdslivet stiller øgede krav til kom petenceudvikling b landt 
erhvervsaktive og hos de m ange voksne, som  er arbejdsløse eller trues af 
arbejdsløshed. Det nordiske sam arbejde om  voksenoplæ ring og folkeoplysning 
skal stim ulere til videreudvikling a f sam virket m ellem  de folkelige og frivillige 
organisationer og folkehøjskoler, som  alle har en  central rolle i nordisk sam ar
bejde.

Styringsgruppen for folkeoplysnings- og voksenoplæ ringssam arbejde 
(FOVU) forestår på grundlag af politiske retningslin jer fra M inisterrådet videre
udvikling af sam arbejdet på dette om råde. H andlingsprogram m et V O K S FREM  
sam t ordningen nordisk fo lkehøjskolestøtte danner ram m e om  nysatsningen. 
Særlig prioritet vil blive givet til aktiviteter vedr. frem tidens kvalifikationskrav 
sam t uddannelse og arbejdsløshed. D er foreslås en forøgelse af budgettet for 
FOVU med 2.501 TDKK. Budgetforøgelsen tager også sigte på en styrkelse af 
ordningen nordisk folkehøjskolestøtte.

e) særlig prioritet til Vest-Norden
Ved udm øntningen af nysatsningen på ovennæ vnte om råder vil M inisterrådet 
sikre, at der gives særlig prioritet til V est-N orden, som  i kraft af afstanden har 
behov for særlig opm ærksom hed. Især nysatsningen på sprogsam arbejdet, 
N O R D PLU S og NorFA har særlig interesse og betydning for V est-N orden. 
U nder N O RD M Å L vil V est-N orden især blive tilgodeset igennem  efteruddan
nelse af grundskole- og gym nasielæ rere, efteruddannelse af læreruddannere, 
forskning, tolkning og oversæ ttelse, ordbøger sam t sprogkonsulentstillingen i 
Island.

f) Dispositionsmidler
D et foreslås, at posten dispositionsm idler i budgettet for 1994 har et om fang af 
ca. 5 MDKK. Disse m idler tæ nkes anvendt inden for ovennæ vnte hovedpriori
tetsom råder til form ål, som  har høj politisk prioritet og som  led i den politiske 
styring af virksom heden. M inisterrådet vil i sam arbejde m ed arbejdsm arkeds
sektoren vurdere at igangsæ tte tvæ rgående uddannelsesaktiviteter i relation til 
arbejdsløshed. Et intensiveret nordisk sam arbejde om  udvikling af fjem u n- 
dervisningstilbud vil ligeledes blive vurderet.
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M inisterrådet vil i forbindelse m ed nye initiativer tilrettelæ gge disse i lyset af 
N ordens stadig tættere integration i Europa. I bestræ belserne på at profilere 
N orden uden for de nordiske lande vil undervisnings- og forskningsm inistrene 
også fremtidigt udnytte eksisterende kontaktnet uden for N orden for spredning 
af N ordens sprog og kultur. Vigtigt i denne sam m enhæ ng er de m ange, ofte 
universitetstilknyttede institutter for "Scan d in avian  S tu d ies" sam t de nordiske 
landes udenlandslektorer. D isses rolle over en lang periode som  faste form idle
re af N ordens sprog og kultur er væ sentlig. Indsatsen på dette om råde vil blive 
tilrettelagt i sam råd med kulturm inistrene.
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III Miljö

Sam arbetet på m iljövårdsom rådet tar från och m ed 1993 utgångspunkt i m inis
terrådets rapport om "Det fremtidige miljøsamarbejde indenfor Nordisk minister
råd’'. M ålsättningarna är att säkra internationell genom slagskraft för nordisk 
m iljö- och naturpolitik, fram förallt i Europa, att ge stöd till lösning av m iljö 
problem  i N ordens närom råden, att bevara specifika nordiska m iljö- och  n a 
turvärden och lösa för N orden specifika m iljöproblem  sam t att verka för 
integrering av m iljöfrågor i andra sam hällssektorer. De prioriterade insatsom 
rådena, som fram går ur M inisterrådets "Kirkenes deklaration", är luft, hav, natur, 
kemikalier, styrmedel, miljökvalitetsövervakning, miljödata och miljöinformation, 
renare teknologi sam t kärnkraftsäkerhet och radioaktivit avfall.

M inisterrådet fram lägger till behandling vid N ordiska rådets 43 :e  session en 
nordisk m iljöstrategi som  uttrycker de politiska prioriteringarna för verksam 
heten 1994—1995. M iljöstrategin skall utgöra underlag för m inisterrådets dia
log med Nordiska rådet. "Nordiskt miljöprogram" (N U 1989 :3 ), som  hittills 
utgjort basis för sam arbetet kom m er att ersättas av strategidokum entet. En 
översyn sker av m inisterrådets handlingsplaner gällande förorening av havet 
(NU 1990:2), luftföroreningar (NU 1990 :3 ) och renare teknologi, avfall och åter
vinning (NU 1990:3) inför arbetet med strategidokum entet m ot bakgrund av de 
överordnade politiska prioriteringarna.

Verksam heten på luft- och havsm iljöom rådet inriktas bl.a. på uppföljn ingen 
av UN CEDs klim atkonvention, revidering av L ondon-konventionen om 
dumpning av radioaktivt avfall sam t förstärkning av svavel-protokollet och 
M ontreal-protokollet om ozonreducerande äm nen.

FNs konvention om biologisk diversitet sam t skogsdeklarationen har hög 
prioritet för arbetet inom  natur och friluftslivsom rådet. D et är även angeläget 
att klarlägga effekter på Ö stersjöns fågel- och däggdjursbestånd, som  följd av 
föroreningstillståndet i Ö stersjön. Under 1994 påbörjas uppföljn ingen av ar
betsprogram m et, "Strategi för naturvärd”, som  antas sam m a år.

M inisterrådet har under våren 1993 igångsatt aktiviteter gällande m iljöfarligt 
avfall. Dessa följs upp under 1994 med utredningar om  styrm edel och m insk
ning av avfall för specifikt m iljöbelastande produkter. Uppbyggnad och för
medling av nordisk kom petens på renare teknologiom råde har fortsatt aktuali
tet. U ppföljningen av arbetsprogram m et för Emballage, som  antas i början av
1994, påbörjas.

På kem ikalieom rådet koncentreras insatserna på om råden angelägna för det 
europeiska och internationella arbetet. Speciell uppm ärksam het fästas vid risk- 
m inim ering och substitution av farliga kem ikalier sam t bedöm ningar av kem is
ka äm nens toxicitet. Nordiskt sam råd i bekäm pningsm edelsfrågor, som  under
lag för nationellt arbete, har fortsatt aktualitet.

U ppföljningen av m inisterrådets nya "Arbetsprogram 1993—1995 för långsiktig 
övervakning av Nordens yttre miljö" (N SA  1993 :510) fortsätter. Syftet med 
program m et är att fastare ange riktlin jer för de nordiska länderna i ansträng-
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ningarna att starta en gem ensam  långsiktig m iljöövervakning av den yttre 
m iljön och förbereda gem ensam m a mål för sam arbetet med internationella 
organisationer. Insatserna om fattar såväl luft som  m ark, sötvatten och hav, 
inklusive organism er och förutsätter i tillägg till aktiviteter inom  flera arbets
om råden på m iljösektorn även sam arbete m ed andra sektorer.

M inisterrådet skall m ot bakgrund av Nordiska rådets rekom m endation 
nr 22/ 1988 och Nordiskt m iljöprogram  årligen lägga fram en lägesrapport på 
m iljöpolitikens om råde inför N ordiska rådet. En sådan statusöversikt utarbeta
des år 1993 för luft- och havshandlingsplanerna. År 1994 skall p lanen om 
renare teknologi, avfall och återvinning avrapporteras. Arbete skall vidare 
inledas med en tem atisk uppdatering av den nordiska m iljötillståndsrapporten 
"Nordens miljö — tillstånd, utveckling och hot", som  utkom  1993.

Konkret sam verkan m ellan olika sam hällssektorer är nödvändig för en m ål
m edveten och fram gångsrik m iljöpolitik. V arje sektor har i utgångspunkten 
ansvar för att integrera m iljöhänsyn i arbetet. M inisterrådet avser verka för 
ökat sektorsamarbete syftande till bärkraftig utveckling, om kostnadseffektivt 
genom förande av åtgärder sam t positiv verkan på nationellt och internationellt 
arbete. Jord- och skogsbruks-, fiskeri-, finans-, trafik- och energisektorerna har 
i detta sam m anhang hög prioritet. M ot bakgrund av statsm inistrarnas riktlin jer 
för det fortsatta nordiska sam arbetet är det angeläget att försäkra tillräckliga 
resurser för det tvärsektoriella m iljössam arbetet.

År 1993 antogs ett program för sam arbetet m ellan m iljösektom  och jord- och 
skogsbrukssektorn. Insatserna om fattar koordinering av m iljö- och lantbrukspo- 
litik, m iljöövervakning i jord- och skogsbruk, genresursfrågor och kulturland
skap. Program m et skall årligen revideras m ot bakgrund av igångvarande akti
viteter och sektorernas sam arbetsbehov. U nder 1993 inleddes sam arbetet m el
lan m iljö- och fiskerisektorn. D etta sam arbete, som tar utgångspunkt i projekt av 
gem ensam t intresse, skall följas upp under 1994. M ot bakgrund av ökad 
aktualitet för styrm edel inom  m iljövårdsarbetet önskas sam arbetet m ellan m il- 
jö - och finanssektom  stärkas och effektiveras. Under 1994 bör aktiviteter på 
miljö-transport om rådet kunna igångsättas.

Norden står inför m ånga stora m iljöproblem  i Nordens närområden, såväl i 
Ö stersjön som  i Baltikum  och på Kolahalvön. För avklaring av N ordens roll och 
insatser skall ett förslag till en generell finansieringspolitik i förhållande till 
uppgifterna föreläggas m inisterrådet i septem ber 1993. Härvid skall status för 
m iljöproblem en, finansieringsbehov, N ordens roll och styrm edel belysas.

M iljösam arbetet kom m er under 1994 att koncentreras kring följande p ro
gram:
— N ordisk m iljöstrategi 1 9 9 4 —1995 till 43 :e  sessionen
— Nordiskt m iljöprogram , godkänt 1989
— Arbetsprogram  för långsiktig övervakning av N ordens yttre m iljö  1993—

1995, godkänt 1993
— N ordens m iljö — tillstånd, utveckling och hot, utgiven 1993
— Arbetsprogram  för em ballage, klart 1994
— Strategi för naturvård, klar 1994
— Program för nordiskt lantbruksm iljösam arbete, godkänt 1993
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IV Fiskeri

Det første Nordiske Samarbeidsprogram for Fiskeriområdet ble fastsatt av 
fiskeriministrene (MR-FISK) i 1989.

Fiskerisamarbeidet under Nordisk Ministerråd har siden oppstart i 1986 
gjennomgått en kraftig utvikling, og omfanget av samarbeidsaktiviteter og 
områder er fortsatt i utvikling.

De hurtige endringer i såvel Vest- som Øst-Europa, har ytterligere endret 
forutsetningene for det nordiske fiskerisamarbeidet.

Fiskeriministrenes nye program for nordisk fiskerisamarbeid 1993—1996, 
behandlet på Nordisk Råds 40. sesjon i 1992, og fastsatt av Ministerrådet i mars 
1992, tar derfor som utgangspunkt behovet for å styrke det næringspolitiske 
samarbeidet i lys av de kraftige endringer som har skjedd innenfor nordiske og 
europeiske fiskerier.

Fiskeriene har dominerende betydning for økonomien i Grønland, Island og 
Færøyene. Det nordiske fiskerisamarbeidet har derfor spesielt stor betydning 
for de vest-nordiske landene. I programmet biir dette tatt spesielt hensyn til i 
utformningen av fremtidige samarbeidstiltak på fiskeriområdet.

I forbindelse med statsministrenes utredningsarbeid om nyordningen av det 
nordiske samarbeidet, er fiskerisamarbeidet gitt status som ett av de syv sats
ingsområder det nordiske samarbeidet skal konsentreres om.

Fiskeriministrene besluttet i mars 1993, bl.a. som en oppfølging av statsmi
nistrenes beslutning, å intensivere de politiske elementene av fiskerisamar
beidet.

Fiskerisamarbeidet i 1994 vil ha som sikte å realisere målsettingene i samar
beidsprogrammet, og å styrke det politiske innholdet i samarbeidet i samsvar 
med intensjonene for den overordnede nyordning av det nordiske samar
beidet. Det overordnede mål vil være å styrke det nordiske nettverket for å 
bidra til bedre utnyttelse av landenes samlede fiskeriforvaltnings- og forsk- 
ningskompetanse, samt å utvikle samarbeidet slik at landenes plass og innfly
telse på europeisk fiskeripolitikk styrkes.

De prioriterte innsatsområdene i programmet er næringspolitikk, herunder 
spesielt utviklingen av EF:s fiskeripolitikk, havpattedyrforvaltning og ressurs
forvaltning og kontroll, samt interesseorganisasjons-samarbeid, Øst-Europa 
nettverk, seleksjon, havbeite, produksjonsteknologi, kvalitet og marked.

Det nye samarbeidsprogrammet forutsettes gjennomført med en viss reduk
sjon av den ordinære bevilgning, fra 7,5 mill DKK til 6,5 mill DKK. I 1993 
hadde fiskerisektoren videre en tilleggsbevilgning på 1,0 mill DKK ved dispo
nering av 1991 års overskudd. Anvendelse av sektorens disposisjonsmidler vil 
bli prioritert brukt til aktiviteter rettet mot næringsutvikling innenfor de priori
terte fagområder, mens mer grunnforskningsorienterte prosjekter også vil måt
te søke nordisk finansiering fra andre kilder.
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V Medborgarnas rättigheter

Den vigtigste milepæl i det nordiske samarbejde har været de sidste 40 års 
mulighed for de nordiske landes statsborgere til frit at rejse, leve og arbejde 
over hele Norden. Dette har blandt andet været muligt, fordi der i de nordiske 
lande er nogle fundamentale fælles vurderinger og opfattelser af, hvad der er 
medborgernes rettigheder på en række områder, der berører borgeren i dennes 
daglige liv.

I Iloniemirapporten om nyvurdeing af det nordiske samarbejdes fremtid 
fremhæves medborgerpolitikken som et samarbejdsområde af genuin nordisk 
interesse, som bør få en fremtrædende plads i samarbejdet i de nærmeste år. 
Det konstateres, at i et vist omfang vil det nordiske og europæiske samarbejde 
på medborgerområdet komme til at sammenfalde, men også at det nordiske 
samarbejde på mange områder er mere udviklet end det europæiske og således 
kan tjene som udgangspunkt for de nordiske landes medvirken i den europæ
iske integration.

Statsministrene har ved deres møde i juli 1993 understreget betydningen af 
samarbejdet for at øge medborgernes rettigheder i Norden. Statsministrene har 
derfor igangsat en politisk udredning om, hvorledes man kan fjerne eller 
formindske de fortsat eksisterende barrierer, som folk oplever ved at rejse, leve 
og arbejde over landegrænserne i Norden.

Medborgerpolitikken omfatter arbejdsmarked og arbejdsmiljø, social- og 
sundhedspolitik, forbrugerpolitik og levnedsmiddelsområdet. Der er på disse 
områder et veludviklet nordisk samarbejde, der spænder fra nordiske konven
tioner, overenskomster og aftaler over formulering af fælles politiske mål, bl.a. 
i det internationale samarbejde, til et praktisk dagligt samarbejde direkte mel
lem nationale myndigheder og institutioner.

Et naturligt led i de nordiske landes model på medborgerområdet er, at 
arbejdsmarkedets parter og andre interesse- og brugerorganisationer inddrages 
i både formulering og udførelse af landenes politik på området.

Også på nordisk plan er der samarbejde mellem landenes organisationer, i 
mange tilfælde i form af en fælles nordisk paraplyorganisation på området. 
Ministerrådet samarbejder og inddrager i vid udstrækning organisationerne i 
det nordiske samarbejde.

Den sociale dialog og dimension, som er en af de vigtigste målsætninger i det 
europæiske samarbejde, er derfor meget langt hen ad vejen en kendsgerning i 
de nordiske lande.

Over 10 pct. af arbejdsstyrken i de nordiske lande er arbejdsløse og yderlige
re 2—3 pct. er igang med et konjunkturbetinget arbejdsmarkedspolitisk tiltag. 
Hertil kommer et stort antal deltagere på arbejdsmarkedsuddannelsesaktivite
ter. Arbejdsløsheden fik derfor en fremtrædende rolle i debatten på Nordisk
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Råds session i Oslo i mars 1993. Arbejdsministerne præsenterede en redegørel
se om en forstærket indsats mod ungdomsarbejdsløsheden, der viste at op mod 
25 pct. af de unge på arbejdsmarkedet er uden et normalt job.

Ministerrådet skal derfor lægge speciel vægt på indsatsen mod ungdomsar
bejdsløsheden. En del aktiviteter er allerede — eller vil blive — igangsat i løbet 
af 1993. Arbejdsmarkedets parter vil blive inddraget i programmets udarbej
delse og udførelse.

Men det er også vigtigt at understrege, at rettighederne til at leve og arbejde 
frit overalt i Norden, som af alle betragtes som helt naturligt, ikke er noget 
naturgivent, men er resultat af en bevist politisk beslutningsproces, der må 
vedligeholdes og også forbedres, når behov herfor opstår. Til dette anvendes 
ressourcer — penge og arbejdskraft — såvel over det fælles nordiske budget 
som over de nationale budgetter.

EØS-aftalens ikrafttræden tilfører den nordiske medborgerpolitik en euro
pæisk dimension. På alle områder vil borgernes hverdag således i vid udstræk
ning blive dækket af regler i henhold til EF-retten og EØS-aftalen, for eksempel 
på forbruger- og levnedsmiddelsområderne. Flere nordiske aftaler erstattes 
ligeledes fremover af aftaler på hele EØS-området, for eksempel på socialområ
det og arbejdsmarkedet. Men netop fordi det nordiske samarbejde på mange 
felter er mere udviklet end det europæiske, vil der være behov for et nordisk 
samarbejde der supplerer og støtter det europæiske. Der kan endvidere i nogle 
tilfælde være behov for supplerende nordiske aftaler.Typisk omfatter de nor
diske landes lovgivning og dermed også de fællesnordiske regelsæt således 
hele befolkningen, og f.eks. ikke kun personer med tilknytning til arbejdsmar
kedet, ligesom der gives bedre rettigheder på nogle punkter.

Der er derfor også fra nordisk politisk hold — ministerråd og embedsmands
komiteer — på de områder, der omfattes af medborgerpolitikken, udtrykt 
behov for og vilje til at bevare og udvikle den nordiske model ikke mindst for at 
påvirke den europæiske udvikling.

De nordiske social- og sundhedsministre fremhævede vigtigheden af den 
nordiske socialpolitiske model på ministrenes møde på Hindsgavl i Danmark 
den 28. august 1992. Arbejdsministrene og arbejdsmarkedets parter lagde på 
deres fællesmøde den 1. marts 1993 under Nordisk Råds session i Oslo megen 
vægt på den nordiske arbejdslivs- og arbejdsretsmodel med parternes inddra
gelse og arbejdstagernes medindflydelse på arbejdspladserne.

Forbrugerministrene har besluttet i 1993 at fremlægge et nyt samarbejds
program, der bl.a. vil understrege, at det er en hovedopgave for det nordiske 
forbrugerpolitiske samarbejde at sørge for størst mulig indflydelse på den 
europæiske udvikling i form af stigende forbrugerindflydelse, bedre forbruge
rinformation og stærkere retsstilling for forbrugerne, ligesom der også fortsat er 
behov for et tæt nordisk samarbejde på områder, som ikke omfattes af EF- 
retten og EØS-aftalen.

Endelig har samarbejdsministrene og Nordisk Råd godkendt et forslag til et 
nyt nordisk samarbejdsprogram på levnedsmiddelområdet, der bl.a. sigter på 
at besvare udfordringen fra det Europæiske Fællesskab på dette økonomisk 
vigtige område. Det er væsentligt at sikre et fortsat nordisk samarbejde, da de 
nordiske fagmiljøer er små og sårbare. Men netop gennem samarbejdet kan de 
enkelte områder videreudvikles og den faglige kompetence udbygges. I bud-
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getforslaget foreslås levnedsm iddelsom rådet derfor budgetm æ ssigt placeret 
under social- og sundhedsom rådet, hvor den økonom iske ram m e som  kon se
kvens forøges med et beløb på 2.4 M DKK til levnedsm iddelsektoren. O m rådet 
varetages fortsat politiskt af sam arbejdsm inistrene.

Af m edborgersektorens bevilling anvendes 33 MDKK til nordiske institutio
ner, 3 MDKK er tilskud til særlige nordiske aktiviteter, som  f. eks. N ordjobb og 
m iljøm æ rkningsordningen og endelig er 20  MDKK sektorernes d ispositions
bevilling.
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VI Ekonomi

Under satsingsom råde økonom i er sam let M inisterrådets virksom het innenfor 
sam arbeidsom rådene energi- og næringspolitikk, regionalpolitikk sam t det 
jord- og skogbrukspolitiske sam arbeidet.

Av det totale budsjettforslaget for satsingsom råde økonom i på 128,1 MDKK 
foreslår M inisterrådet at 73 ,7  MDKK, skal gå til sam arbeidsaktiviteter i regi av 
de handels- og industripolitiske institusjonene der N ordisk industrifond utgjør 
hovedtyngden.

På det energipolitiske om rådet legger M inisterrådet vekt på å fortsette sam 
arbeidet innen kraft- og naturgassm arkedene i N orden, innen det in ternasjon a
le energisam arbeidet herunder relasjonene til EF/EØ S, IE A, Energicharteret og 
Baltikum , sam t videreutvikle arbeidet m ed energirelaterte m iljøspørsm ål.

D et næringspolitiske sam arbeidet vil i årene fram over bli konsentrert m ot å 
frem m e spesifikke nordiske bransjer g jennom  industrielle utviklingsprosjekt i 
regi av Nordisk industrifond sam t å videreutvikle N orden som  hjem m em arked. 
M inisterrådet vil fokusere på tiltak som  kan frem m e næ ringslivsutviklingen i 
Norden og på hvilke behov for effektiv infrastruktur og ram m evilkår dette 
skaper.

På det landbrukspolitiske om rådet ønsker M inisterrådet å prioritere sam ar
beidet om bevaring av genetiske ressurser og et handlingsprogram  er b ehand 
let i m inisterrådet. Under forutsetning av tilfredstillende finansieringsgrunnlag 
vil en legge dette frem som m inisterrådsforslag for N ordisk Råd. Et annet 
prioritert om råde er landbruksm iljøom rådet der de to berørte sektorene, land
bruk og m iljø, i fellesskap har utarbeidet et særlig handlingsprogram .

Innen det regionalpolitiske sam arbeidet vil en legge vekt på sam arbeide for å 
vinne forståelse for nordiske regionalpolitiske særpreg, geografisk, klim atisk og 
dem ografisk i de pågående forhandlingene m ellom  EF og N orge, Sverige og 
Finland. Søknadslandene strever etter en nordisk dim ensjon i EFIs regionalpo
litikk som  kan gi grunnlag for nasjonale tiltak og for at de nordiske landene kan 
få en rimelig utdeling av EF's strukturfond.

M inisterrådet vil også legge vekt på å lette og videreutvikle sam arbeidet 
m ellom  kom m uner og lensm yndigheter i de ulike nordiske grenseregionene.

Energi og næringspolitik

D en nya nordiska sam arbetsstrukturen innebar att det näringspolitiska sam ar
betet sam m anslås med det energipolitiska sam arbetet under ett gem ensam t 
ministerråd och att nya uppgifter tillkom m er såsom  arbetet m ed standardise
ring, provning och kontroll sam t turistfrågor.
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De nordiska näringspolitiska diskussionerna kom m er att fokuseras på åtgär
der för att främ ja näringslivetsutvecklingen i N orden och  de behov av en 
effektiv infrastruktur och förm ånliga ram villkor som  detta kom m er att kräva. 
D et näringspolitiska sam arbetet kom m er att inriktas på N orden som  hem m a
m arknad för små företag genom  förbättrad riskkapitalförsörjning och export
m öjligheter. Vidare tillkom m er arbetet med att sam ordna den nordiska anpass
ningen till den europeiska inre m arknaden vad gäller standardisering, prov
ning och kontroll; ett om råde som  till stora delar överförts från det hand elspoli
tiska sam arbetet efter att E ES-avtalet har trätt i kraft. Andra frågor av intresse 
är konkurrensfrågor och industristöd i ett europeiskt och in ternationellt per
spektiv.

Med bakgrunn i og som  oppfolging av statsm inistrenes arbeide m ed fornyel
sen av det nordiske sam arbeidet, vedtok N ordisk M inisterråd (Energi- og 
næringsm inistrene) i novem ber 1992 en aktivitetsplan for det nordiske energi
politiske sam arbeidet i 1993 og 1994.
D en om fatter følgende hovedinnsatsom råder:
— Kraft- og naturgassm arkedene i N orden,
— D et europeiske sam arbeidet i EF/EØ S,
— D et Europeiske Energicharter,
— Sam arbeidet innen D et In ternasjonale Energiagentur (IEA),
— Arbeidet med energirelaterte m iljøspørsm ål,
— Nordisk energiforskningssam arbeid,
— D en energipolitiske situasjonen i Ø st-Europa/Baltikum .

Regionalpolitisk samarbeide

D et nordiske regionalpolitiske sam arbejde baseres på sam arbejdsprogram m et 
for 1 9 9 0 -9 4 .

H ovedlinjerne i program m et er:
— Kundskabsudvikling sam t inform ations- og erfaringsudveksling.
— Udvikling af nye sam arbejdsform er for sam arbejde m ellem  forskellige regi

oner i Norden.
— Forøget sam arbejde m ed sam fundssektorer med stor betydning for regional 

udvikling.
— Forstærket fæ lles nordisk arbejde i internationale spørgm ål.
— Fælles regionalpolitiske støtteordninger indenfor ram m erne af D en nordiske 

U dviklingsfond for V estnorden og N ordisk Investeringsbanks (NIB) regio
nallåneordning.

I det kom pletterede strategiprogram m et 19 9 2 —94 er der fastlagt næ rm ere 
kriterier for støtte til sam arbejde indenfor og m ellem  regioner. Kriterierne 
fastslår, at virksom heden indenfor de forskellige om råder skal tilrettelægges 
således, at der er tale konkrete pro jekter m ed en klar udviklingsdim ension i 
forhold til de generelle levevilkår og de erhvervsm æ ssige m uligheder i regio
nerne.

Kriterierne tilsigter videre en effektivisering og m ålretning af virksom heden, 
der skal udfoldes som  konkrete pro jekter med en klar regionalpolitisk relevans, 
d.v.s udviklingsdim ension i forhold til de potentielle m uligheder i de enkelte
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regioner. Der lægges endvidere vægt på virksomhedens integration og forank
ring i regionen, samordning med sektormyndigheder samt opbygning og ud
nyttelse af netværk.

Vestnorden og Nordkalotten er fortsat prioriterede områder med hensyn til 
ressourcetildeling til grænseregionalt samarbejde.

Ministerrådet har i november 1992 fået udarbejdet et oplæg om fælles 
kriterier og argumenter for forskellige tiltag indenfor regionalpolitikken, såle
des at disse kan anvendes i diskussionerne med EØS og EF og give inspiration i 
det nationale arbejde med regionalpolitik. Ministerrådet besluttede samtidig, at 
der skal arbejdes videre med kortlægning og argumenter omkring de særlige 
nordiske særprægs betydning for regionalpolitikken og for en fælles nordisk 
model for NUTS-inddeling.
Ministerrådet er medlem af AGEG (Europæiske grænseregioners fællesskab) og 
vil nøje følge udviklingen og vurdere mulighederne i et nærmere samarbejde 
inden for dette samarbejde.

Vestnordenfonden (Den nordiske Udviklingsfond for Vestnorden) har til 
formål at fremme udviklingen af et alsidigt og konkurrencedygtigt erhvervsliv i 
Vestnorden. Ministerrådet har besluttet at fremrykke evalueringen af fondens 
virksomhed med henblik på at få forslag frem til november 1993 om, hvordan 
fondens virksomhed kan ændres, så formålet med den bedre opnås.

Den regionalpolitiske udredningsenhed, Bas-projektet, har en central rolle 
som en servicefunktion inden for den regionalpolitiske sektor. Arbejdet omfat
ter udredninger og analyser både i som nordisk og europæisk perspektiv, 
herunder udvikling af regional statistik og analysemetoder, systematiseret 
databaseret informationsindsamling, udvikling af kartografiske fremstillinger.

Jord- og skogbruk

Det nordiske samarbeidet innen jord- og skogbrukssektoren baserer seg på et 
10-årig handlingsprogram fra 1985 og et 5-årig tilleggsprogram fra 1990. I 
tilleggsprogrammet ble nye innsatsområder for perioden 1990—95 identifisert, 
spesielt ble det lagt vekt på å prioritere samarbeidet innenfor miljøområdet 
samt tilpasninger til internasjonale forhold.

Ministerrådets særlig prioriterte innsatsområder i 1994 er landbruksmilj øom
rådet og genressursområdet. Bevilgninger til samarbeidet om forskerutdannel
se og forskning, spesielt skogforskning, vil bli nedtrappet i 1994 som følge av 
reduserte budsjettrammer. Av sektorbudsjettet 1994 på DKK 19 mill. avsettes
6.3 mill. til disposisjonsbevilgning, 7.4 mill. til Nordisk Genbank og 5.3 mill. til 
Samarbeidsnevnden for Nordisk Skogforskning.

Forskningssamarbeidet koordineres på jordbruksområdet gjennom Nordisk 
Kontaktorgan for Jordbruksforskning (NKJ) og på skogbruksområdet gjennom 
institusjonen Samarbeidsnevnden for Nordisk Skogforskning (SNS). Minister
rådet legger vekt på gjennom NKJ og SNS å iverksette forskningsaktiviteter 
innenfor tilleggsprogrammets innsatsområder, spesielt prosjekter som kan bi
dra til et mer miljøvennlig og børekraftig jord- og skogbruk.

Nordiske forskerutdannelseskurser på jord- og skogbruksområdet har tradisjo
nelt vært høyt prioritert av Ministerrådet. Ministerrådet vil søke å videreføre 
kursvirksomheten med delfinansiering fra andre kilder.



547B  138/b

Samarbeidet om genetiske ressurser er organisert under institusjonen Nordisk 
Genbank og samarbeidsorganet Nordisk Genbank for Husdyr. Ministerrådet 
prioriterer samarbeidet om bevaring og utnyttelse av genetiske ressurser høyt, 
og har latt utarbeide et handlingsprogram om genetiske ressurser.

Landbruksmiljøsamarbeidet er det viktigste nye satsingsområdet i tilleggs- 
programmet. På embetsmannsnivå er det utviklet et fruktbart samarbeide 
mellom miljøsektoren og landbrukssektoren for å koordinere aktivitetene, og 
de to embetsmannskomitéene har i fellesskap fastsatt et program for land
bruksmiljøsamarbeidet. Programaktivitetene, som omfatter blant annet miljø
overvåking, kulturlandskap og bevaring av genressurser, samfinansieres av de 
to sektorer.
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VII Juridiska frågor

* Under år 1994 avsätts 9 .227 MDKK till Nordiskt Forum.

Satsningsområdet omfattar lagstiftnings- och jämställdhetssamarbetet

Lagstiftning

Justitieministrarna har under våren 1993 antagit ett arbetsprogram för det 
nordiska lagstiftningssamarbetet. Arbetsprogrammet omfattar en femårsperiod 
och behandlar främst de förändringar av det traditionella lagstifningssamarbe- 
tet som följer av förändringarna i det europeiska samarbetet. På områden som 
omfattas av EES-avtalet, kommer detta i stor utsträckning att utgöra grunden 
för ett fruktbärande samarbete kring nationell implementering av EG:s re
gelverk. Ministerrådet önskar vidare att lägga större vikt vid samarbetet på 
områden som inte alls eller i ringa utsträckning berörs av EES-avtalet. 
Sammantaget förväntas lagstiftningssamarbetet mellan de nordiska länderna 
den närmaste tiden att stärkas, även om det utvidgade Europasamarbetet 
kommer att påverka detta samarbete.

De nordiska justitieministrarna antog i mars 1993 en plan för koordinering 
av det nordiska rättsutvecklingsbiståndet till Baltikum. Planen innehåller dels 
en redovisning av pågående och planerade biståndsinsatser i de nordiska 
länderna, dels former för koordinering och effektivisering av dessa insatser.

Under satsningsområdet finns en institution; Nordiskt råd för forskning i 
europeisk integrationsrätt (NORFEIR).

Jämställdhet

Handlingsplanen för det nordiska jämställdhetssamarbetet 1989—1993 kon
centrerades kring två teman:
— Kvinnors roll i den ekonomiska utvecklingen samt
— Kvinnors och mäns möjligheter att kombinera familjeliv och arbetsliv.
Inom jämställdhetsområdet läggs stor vikt vid att jämställdhetsfrågorna skall 
integreras inom alla politikområden. Utvecklingen av strategier för att åstad
komma en sådan integration är en viktig uppgift i det nordiska samarbetet. 
Därjämte skall samarbetet ges anknytning till frågor/områden, som är viktiga 
både inom EG och Europa i övrigt. Vidare uppmärksammas utvecklingen och 
kvinnornas ställning i Östeuropa.

De aktuella frågorna kommer att redovisas i ett nytt samarbetsdokument för 
jämställdhetsområdet, vilket skall avse perioden 1995—2000.

Nordiskt Forum äger rum i Åbo den 1—6 augusti 1994. Förberedelsearbetet 
pågår på både nordisk och nationell nivå. Nordiskt Forum beräknas samla runt 
10000 personer från hela Norden. Till Nordiskt Forum har också inbjudits



549B  138/b

representanter för de baltiska länderna. D eltagarna kom m er att b judas på ett 
innehållsrikt program m ed w orkshops och sem inarier kring aktuella jäm ställd - 
hetsfrågor sam t åtskilliga kulturinslag.

Jäm ställdhetsm inistrarna fastslog på sitt m öte i Stockholm  i januari 1993 
betydelsen av ett fortsatt nordiskt sam arbete på jäm ställdhetsom rådet, icke 
m inst för att få gehör för dylika idéer i ett större europeiskt sam arbete.
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VIII Övrig verksamhet
Internationell verksamhet 

Information till Europa om Norden och nordiskt samarbete

V erksam heten, som  går ut på att göra N orden och det nordiska sam arbetet mer 
känt i Europa, har pågått under en treårsperiod och har nyligen utvärderats. Av 
utvärderingsrapporten har m inisterrådet dragit slutsatsen att Europa-inform a- 
tionen med fram gång fullgjort sitt uppdrag och att de senare årens utveckling 
ytterligare m otiverar en fortsatt verksam het.

Europainform ationens uppgift vid N ordiska m inisterrådet är under den 
kom m ande perioden att stödja de överordnade politiska m ålsättningarna om 
en höjd  nordisk profil i det europeiska sam arbetet och enligt den antagna 
inform ationsstrategin för 19 9 3 —95 således arbeta för
— att göra N orden och det nordiska sam arbetet m er känt i Europa som  helhet,
— att utifrån statsm inistrarnas nyvärdering av det nordiska sam arbetet för

m edla förståelse för det nordiska sam arbetets uppbyggnad och karaktär i 
alla dess former,

— att ge ett positivt bidrag till ett sam arbetande Europa genom  att vidareföra 
viktiga nordiska sam arbetsresultat, inte m inst i frågor som  rör fred, m iljö , 
sysselsättning och välfärd,

— att förklara vilka huvudm ålsättningar de nordiska länderna och det nordis
ka sam arbetet har i relation till den europeiska integrationprocessen och att 
söka vinna förståelse för de särskilda förhållanden som  härvid identifieras,

— att löpande värdera på vilket sätt behoven av att inform era om  N orden bäst 
kan tillgodoses i Europa samt

— att integrera de nordiska inform ationskontoren i Baltikum  i Europainform a
tionens sam lade inform ationsstrategi.

Den föreslagna budgeten för 1994 baseras på en särskild inform ationsplan 
som  fastställs för varje år i sam arbete m ed press- och kulturcheferna vid 
utrikesm inisterierna i N orden.

Samarbete med Nordens närområden

De nordiska statsm inistrarna har i sina deklarationer under 19 9 2 —93 fram hållit 
värdet av sam nordiska insatser till Baltikum  och Central- och Ö steuropa. I 
Bornholm deklarationen av den 17 augusti 1992 underströks bl a att de nordis
ka nationerna är bärare av dem okratiska och sociala traditioner som  är av 
betydelse för utvecklingen i Europa, inte m inst när det gäller strävandena att
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bilägga konflikter och säkra övergången till dem okrati och m arknadsekonom i i 
Central- och Ö steuropa.

Vidare har statsm inistrarna hänvisat till de goda erfarenheterna m ed gem en
samma nordiska m arkeringar i de baltiska länderna och gått in för att m an 
arbetar vidare med liknande åtgärder i förhållande till N ordväst-Ryssland. 
M inisterrådet (sam arbetsm inistrarna) har därför tagit initiativ till en kartlägg
ning av aktuella sam nordiska aktiviteter i Barentsregionen och avser att åter
kom m a med en värdering av eventuella fram tida insatser i om rådet.

I Baltikum har de tre nordiska inform ationskontoren m edverkat till en rad 
sem inarier och kulturarrangem ang vilka utgjort viktiga kom plem ent till de 
nordiska am bassadernas arbete. D essutom  har en rad lokala projekt kunnat 
genom föras med stöd av kontorens personella och ekonom iska resurser. M inis
terrådet har därför beslutat förlänga verksam heten vid kontoren till i första 
hand april 1995.

Under 1994 avser m inisterrådet att prioritera en fortsatt satsning på dels 
inform ationskontoren i de baltiska länderna, dels de olika stipendieordningar-

Under 1993 igångsattes ett större infrastrukturprojekt i sam arbete med andra 
internationella finansiärer för att utveckla datakom m unikationen m ellan N or
den och de baltiska länderna. System et är i huvudsak avsett för utbildningssek- 
torn och syftar i förlängelsen till att koppla sam m an N O R D U net m ed utbild
ningsinstitutionerna i Baltikum. För att investerade m edel skall ha avsedd 
verkan avsätts m edel också i 1994 års budget för detta projekt.

Vid sidan av de här budgeterade m edlen pågår inom  skilda sektorsom råden 
andra initiativ i förhållande till Baltikum . Särskilt kan fram hållas finansm inist
rarnas treåriga finansieringsprogram  för investeringar i den privata sektorn och 
för etablering av nationella investeringsbanker i de tre baltiska länderna som 
pågår ett stycke in i 1995.

M inisterrådets sam lade insatser i N ordens närom råden skall närm are värde
ras under 1994.

V III Ö vrig  v erk sam h et

För en närmare beskrivning av dessa verksamhetsområden under VIII 
hänvisas till beskrivningarna i del 2 — detaljbudget.
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Budgetens inkomster

N ordiska m inisterrådets verksam het finansieras till den h elt övervägande de
len  av direkta bidrag från länderna. Ländernas bidrag inbetalas enligt en 
särskild fördelningsnyckel.

Kommentar:
Fördelningsnyckeln  (se tabell ovan) fastställs som  respektive lands andel av den 
sam lade nordiska bruttonationalinkom sten (BNI) till faktorpris.

Avgift av lön, utgår i den avgiftspliktiga lönesum m an för de anställda vid 
sekretariatet.

Ränteintäkter
Storleken av de ränteintäkter som  skapas beror på hur likviditeten ser ut under 
loppet av året och hur ränteläget utvecklas.

Övriga inkomster
Under denna inkom stpost redovisas återbetalningar av projektm edel från olika 
förvaltningsorgan och ej disponerade m edel från tidigare år hos institutioner-
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Tabell 1
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Tabell 2
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Del 2 
Detaljbudget

Præsentation af del 2 — detailbudget

De foregående siders tabeller virker som  indholdsfortegnelse for den resteren
de del af budgetforslaget. De 7 satsningsom råder er tildelt hvert sit kapitel. 
Satsningsom råderne / kapitlerne er i overensstem m else m ed de opstillede 
tabeller igen opdelt på sam arbejdsom råder, projektm idler, tidsbegrænsede 
program m er og generelle støtteordninger sam t på institutioner.

Som  nævnt i indledningen til budgetforslaget, pågår forhandlinger med 
henblik  på at øge antallet af nordiske institutioner, der arbejder m ed kontrakt
styret budgettering. Der foreligger en lang række overenskom ster, der enten er 
indgået eller er under udarbejdelse. I budgetforslaget forefindes de foreliggen
de overenskom ster i lettere beskåret form. O verenskom sterne er m edtaget for 
at øge budgettets inform ationsværdi og for at give et billede af de kriterier, 
institutioner skal opfylde inden for deres budgetter.

Budgetoverenskom sterne tjener altså i denne sam m enhæ ng som  beskrivelser 
af institutionernes m ål og virksom hed, hvorfor visse form alia — for eksem pel 
det generelle forbehold for de nationale parlam enters godkendelse af budget
forslaget — ikke er m edtaget.
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1 Kultursamarbetet

1.1 Nordiska kulturfonden

Fondens syfte är att främja det kulturella samarbetet mellan de nordiska 
länderna.

Bidrag kan beviljas för nordiska samarbetsprojekt inom kultur i vid bemär
kelse samt inom forskning och utbildning. Bidrag kan också beviljas för nordis
ka samarbetsprojekt med internationellt perspektiv i syfte att presentera nor
disk kultur och kultursyn.

Fondens medel förvaltas av en styrelse som består av elva medlemmar. 
Styrelsen beslutar även om placering av fondens likvida medel. Ministerrådets 
sekretariat fungerar som fondens sekretariat.

Av ovennevnte rammebudsjett er 5.840 TDKK bevilget av nysatsningsmidle- 
ne.

1.2 Projektmedel

1.2.1 Kultursektorns dispositionsmedel

Med disposisjonsmidlene kan ministerrådet, uten å avvente en relativt lang 
nordisk budsjettprosedyre sette igang nye aktiviteter som har høy politisk 
prioritet og er et ledd i den politiske styringen av virksomheten — samt fange 
opp ekstraordinære utgifter og forcemajeur-situasjoner som faller utenfor ny
satsningen på kulturområdet.

Planlagte aktiviteter som vil bli finansiert over disposisjonsmidlene 1994:

1.2.2—1.2.8 Nysatsning på nordiskt kultursamarbete

Användningen av medlen beskrivs närmare i det inledande textavsnittet om 
statsningsområdet kultur. Däri ingår även en beskrivning av de nysatsnings- 
medel till Nordiska kulturfonden, som redovisas ovan under 1.1.
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1.3 Tidsbegrensede program og generelle støtteordninger 

1.3.1 Nordiska litteratur- och bibliotekskommittén

Kommitténs uppgift är att stödja och utveckla det nordiska sam arbetet på 
litteratur- och folkbiblioteksom rådet i N orden. Kom m ittén fungerar som  rådgi
vande och initiativtagande organ under m inisterrådet. Till kom m itténs arbets
uppgifter hör att förvalta ordningarna för stöd till översättning av nordisk 
litteratur till andra språk i N orden och till nordiskt folkbibliotekssam arbete.

Stödordningarna för utgivning av nordisk litteratur i översättning, för över- 
sättarstipendier och för folkbibliotekssam arbete kom m er att fortsätta 1994 
enligt de riktlinjer, som  kom m ittén fastställt.

1.3.2 NOM US, Nordisk m usikkkom m itté och Nordiska rådets 
m usikpris

Nordisk m usikkom m itté (N O M U S) skall främ ja och utveckla kunskapen om 
det nordiska m usiklivet och m usiksam arbetet i N orden. Kom m ittén fördelar 
bidrag till m usiklivet i N orden, så att stödet i vidast m öjliga om fång om fattar 
olika delom råden inom  m usiksam arbetet, t ex kom positionsverksam het, m u
sikfram förande, m usikpedagogik. Stöd ges såväl till den professionella som  till 
am atörm usiken. Kom m ittén skall också inform era om  nordisk m usik inom  och 
utanför Norden sam t fungera som  rådgivande organ i nationella, nordiska och 
internationella sam m anhang. Kom m ittén fungerar som  rådgivande organ för 
Nordiska m inisterrådet.

Nordiska rådets m usikpris för skapande och utövande tonkonst utdelas 
årligen till ett verk av en nu levande kom positör eller till det utövande m usik
om rådet. Prissum m an är DKK 200  000. N ordisk m usikkom m itté ansvarar för 
valet av pristagare sam t för adm inistrationen av m usikpriset. För arbetet tillsät
ter N O M U S årligen en bedöm ningskom m itté.

1.3.3 Nordisk konst- och konstindustrikom m itté

D en nordiska konst- och konstindustrikom m ittén (NKKK) upprättades 1990. 
Kom m ittén skall främ ja och stärka det nordiska sam arbetet inom  bildkonstom 
rådet sam t utveckla kunskapen om  den nordiska konsten och det nordiska 
sam arbetet inom  konstom rådet. Kom m ittén fördelar bidrag till hela  konstsek
torn, som  t ex arkitektur, bildkonst, industridesign, konsthantverk, konstin
dustri och textilkonst sam t fr.o.m . 1991 verksam hetsbidrag till N ordiska konst
förbundet och fr.o.m . 1992 till Skandinaviska föreningens konstnärskollegium
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i Rom. Kom m ittén fungerar som  rådgivande organ för N ordiska m inisterrådet. 
Kom m ittén ansvarar också för styrelsefunktionem a för N ordiskt konstcentrum  
på Sveaborg och för N ordiskt konstnärscentrum  — D alsåsen.

Nordiskt konstnärscentrum  i D alsåsen kom m er i drift hösten 1994. D ärför 
har anslaget till kom m ittén höjts m ed 2 9 0 0 0 0  DKK.

1.3.4 Nordisk Film - och TV -fond

Nordisk Film - og TV -fond er oprettet af N ordisk M inisterråd i sam arbejde med 
de nationale tv-selskaber og de nationale film institutter (m odsv.) i N orden.

Nordisk Film - og TV -fond har til form ål at frem m e produktion og udbredelse 
af audiovisuelle værker i N orden ved at deltage i finansieringen af produktio
ner, som egner sig for biografvisning, TV -visning eller andre distributionsfor
mer. Der skal herunder tages særligt hensyn til produktioner for børn og unge. 
Fonden kan desuden yde støtte til distribution af andre væ rker produceret i 
Norden.

D et årlige rådighedsbeløb, som  er fastsat til 45 MDKK (i 1990-pristal), hvoraf 
Nordisk M inisterråd bidrager m ed 1/3 svarende til 15 MDKK årligt. Fonden er 
oprettet fra 1990 og skal fungere foreløbig i en forsøgsperiode på 5 år. Fonden 
er oprettet som  stiftelse med sæde i Stockholm .

Ud over de i budgettet næ vnte m idler afsat til N ordisk Film - og TV -fond, har 
Sam arbejdsm inistrene bevilget et éngangsbeløb på 30 M DKK, der af m inister
rådet er hensat som fondsm idler og indgår i finansieringsgrundlaget for m inis
terrådets andel i fonden. Udover det ovenstående bevilges 2,5 M DKK af 
nysatsningsm idlerne (m edie- og film sam arbejde).

1.3.5 Styringsgruppen for kultur- og m assm ediasam arbejde

Styringsgruppen for nordisk kultur- og m assem ediesam arbejde har til opgave 
at følge udviklingen på m assem edieom rådet i N orden og internationalt og 
virke for nordisk sam arbejde og koordination på det m ediepolitiske om råde 
såvel inden for N orden som  i forhold til internationale organer. Styringsgrup
pen er rådgivende organ for m inisterrådet i kultur- og m ediepolitiske spørgs
mål.

Styringsgruppen skal varetage inform ationsform idling og erfaringsudveks
ling på m edieom rådet og udgiver bl.a. tidsskriftet N ordisk M edie N yt, afholder 
konferencer og sem inarer og igangsæ tter udredninger m .v. Styringsgruppen 
yder desuden tilskud til afholdelse af nordiske film festivaler og andre præ sen
tationer af nordiske film og yder tilskud til afholdelse af kurser for film arbejd e
re i Norden.

Ur ledningsgruppens budget finansieras (delfinansiering) en nordisk m edar
betare vid sekretariatet för det sam europeiska m ediasam arbetsprojekt AV-
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EUREKA. M inisterrådet bidrar med 50 % av finansieringen. D en resterande 
finansieringen sker nationellt.

1.3.6 Nordisk ungdomskommitté

Kom m ittén skall verka för att öka kännedom en om  och förståelsen av kulturel
la, politiska och sociala frågor bland barn och ungdom  i de nordiska länderna 
sam t verka för ökad nordisk sam verkan på om rådet i internationella sam m an
hang. Som  rådgivande organ skall kom m ittén ta in itiativ till utveckling av 
sam arbetet och yttra sig som  sakkunnigorgan. Kom m ittén har vidare ansvar för 
fördelningen av projekt- och organisationsstöd till landsom fattande, stödberät- 
tigade ungdom sorganisationer sam t stöd till sam arbetsprojekt i lokal och regio
nal regi.

Bland aktuella satsningar kan näm nas att kom m ittén inrättat en treårig 
försöksverksam het m ed en koordinator för nordisk ungdom sforskning, som  
utöver en utbyggnad av nätverkskontakterna speciellt skall se på m öjligheter 
och behov vad gäller sam arbete med brukarna, prim ärt ungdom sorganisatio
nerna. Arbete har påbörjats m ed sam m anställning av m aterial av gem ensam  
nordisk relevans kring det om fattande försöks- och utvecklingsarbete, som  har 
bedrivits på ungdom som rådet i de nordiska länderna. U ngdom sinform ationen 
har en hög prioritet i kom m itténs arbete och under 1994 uppdateras inform a
tionsbladen om ungdom sarbetet i N orden. D et internationella sam arbetet krä
ver allt större uppm ärksam het på ungdom som rådet och kom m ittén har har 
beslutat stärka sin roll i sam m anhanget, både beträffande förm edling och 
direkt m edverkan i processen.

1.3.7 Nordisk idrettssam arbeide

H oveddelen av det bevilgede beløp anvendes til å stim ulere kontakten m ellom  
aktive idrettsutøvere i Island, Fæ røyene og G rønland på den ene siden og 
landene i det øvrige N orden, sam t de førstnevnte landene innbyrdes. S tø tteb e
løpene skal i hovedsak anvendes til reise- og oppholdsutgifter for deltakere ved 
idrettsarrangem enter, leiropphold, kurs- og m øtevirksom het m .m .. D et er de 
nordiske riksidrettsforbundenes organ, N ordisk Felleskom ité som  fordeler de 
bevilgede midler.

I idrettsbevilgningen forutsettes det også at det gis særskilt støtte til sam isk 
idrettssam arbeid og til det nordiske skoleidrettssam arbeidet.
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1.3.8 N ordiska kulturprojekt i utlandet

Syftet med verksam heten är att öka kännedom en om de nordiska ländernas 
kultur internationellt och att i sam verkan m ed olika kulturinstitutioner även 
främ ja det nordiska kultursam arbetet.

En stor nordisk designutställning kom m er under våren 1994 att visas på 
Royal College of Art i London för att därefter sändas på turné i Centraleuropa. 
Utställningen, som ställs sam m an av de nordiska designhögskolorna, fokuserar 
aktuella äm nen som  ekologi, livskvalitet och resurser. En serie m ed föredrag 
om nya nordiska byggnader för kulturändam ål genom förs i de baltiska länder
na. En konservatorkonferens m ed deltagare från N orden, Baltikum  och R yss
land arrangeras i S :t Petersburg; tem at är byggnadsvård.

1.3.9 Nordisk Råds litteraturpris

Nordisk Råds litteraturpris (200 000 DKK) utdeles hvert år til et sk jønnlitteræ rt 
verk som  utvelges av bedom ningskom itéen. Hvert av de nordiske land kan 
foreslå to litterære verk. D et kan dessuten nom ineres ett verk på færøysk, 
grønlandsk og sam isk av de respektive om råders forfatterforeninger, og i så fall 
kan en sakkyndig fra vedkom m ende forfatterforening tiltre bedom ningskom i
téen.

1.3.10 Nordisk sameråd

Nordisk sam eråd er paraplyorganisasjon for en rekke av de større sam iske 
organisasjonene i Finland, Sverige og N orge, og koordinerer i hovedsak det 
sam epolitiske sam arbeidet på Nordkalotten. De russiske sam er er nå også oppta 
som fullverdige m edlem m er av organisasjonen. Sam erådets høyeste organ er 
Nordisk Sam ekonferanse, som avholdes hvert 3. år.

1.3.11 Sam iske kulturtiltak

Bevilgningen til sam iske kulturtiltak forvaltes i hovedsak av et kulturutvalg 
oppnevnt av de nordiske, sam iske kunstnerorganisasjonene og av N ordisk 
sameråd. Kulturutvalget adm inistrerer innkjøpsordningen for sam isk litteratur,

* Herav 565 TDKK til Sam isk Kunstnerråd.



yter prosjektstøtte, gir stipendier m .v.. En del av bevilgningen er ørem erket til 
støtte for de sam iske kunstnerorganisasjonenes nordiske paraplyorganisasjon, 
Sam isk Kunstnerråd.

1.3.12 Bidrag til Nordkalottmuseet
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Fra og med budsjettåret 1994 henvises m useum ssam arbeidet på nordkalotten 
til å søke prosjektstøtte g jennom  m inisterrådets øvrige støtteordninger.

1.4 Institutioner

1.4.1 Nordisk teater- og dansekom ité (Teater og dans i Norden)

Budgetoverenskomst

1. Teater og Dans i Nordens virksomhed

1.1 M ålsætning:
1.1.1. Kom itéen skal udvikle og styrke det professionelle nordiske sam arbejde 

når det gælder kendskab til og udbredelse af nordisk teater, m usikteater 
og dans.

1 .1.2. Kom itéen skal sam arbejde m ed nationale organisationer og institutioner 
på ovennæ vnte om råder og m ed de øvrige nordiske kunstkom itéer, når 
dette kan frem m e kom itéens form ål.

1 .1.3. Kom itéen skal lægge særlig væ gt på initiativer for børn og unge på alle 
ovennæ vnte felter, sam t på initiativer som  kan frem m e børns og unges 
interesse for kundskab på disse om råder.

1.2 Arbejdsopgaver.
For at opnå sin m ålsæ tning skal kom itéen særlig:

1 .2 .1 . Tage initiativ til og gennem føre nordisk efter- og videreuddannelse sam t 
stætte forskning på alle aktuelle fagom råder indenfor næ vnte om råder.

1 .2.2. Støtte gæstespil m ellem  de nordiske lande på alle ovennæ vnte om råder. 
Formidle individuel gæ steansæ ttelse m ellem  de nordiske teatre. 
Formidle bevilget støtte til nordisk am atørteatersam arbejde og virke for 
en kreativ kom m unikation m ellem  det professionelle teater og am atø
rerne (Nordisk A m atørteaterråd).

1 .2.3. Indsam le og form idle inform ation.
1 .2.4. Fungere som  rådgivende organ for N ordisk M inisterråd, dets organer og 

som  høringsinstans indenfor sit arbejdsom råde. Endvidere fungere som  
nordiske eksperter indenfor om rådet teater og dans.
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2. Teater og Dans i Nordens virksomhed 1993—1995

2.1 Kurser, seminarer.
Der afholdes 5 kurser/seminarer pr. år:

2.2 Gæstespilstøtte til forskellige gæstespil og gæsteansættelser
2.3 Information: Norden kalder Norden

Nordisk Teaterkatalog 
Information om enkelte kurser 
Oplysninger af forskellig art

2.4 Ekspertise: Nordisk Ministerråd
Nordisk Kulturfond
Serviceorgan overfor det nordiske teatermiljø 
Individuel rådgivning pr. telefon 
Individuel rådgivning pr. brev 
Rådgivning via konferencer og møder

2.5 Evaluering: Kontraktstyring
Evaluering af enkelte arbejdsområder

2.6 Nordisk Amatørteaterråd

3. Finansiering fra Nordisk Ministerråd

3.1. Nordisk Ministerråd stiller DKK 19501 000,- til disposition for Teater og 
Dans i Norden som planlægningsramme for perioden 1993—1995, med en 
foreslået fordeling på 6391000 DKK for 1993, 6506000 for 1994 og 
6 604 000 for 1995 .1 planlægningsrammen er der indarbejdet en anslået 
inflation på 1,8 % for 1994 og 1,5 % for 1995. Overstiger den reelle 
inflation disse forudsætninger med mere end 1 % enhed, skal kontrakten 
genforhandles.

For de vedtagne aktiviteter, der er beskrevet i § 2, findes ingen mulighe
der for ressourcetilskud fra ministerrådet i aftaleperioden. Fastsatte afgif
ter, renter og initiativindtægter kan institutionen beholde til finansiering 
af virksomheden i aftaleperioden. Eventuelt overskud/underskud i det 
formelle årsregnskab skal overføres til det påfølgende budgetår.

4. Teater og Dans i Nordens virksomhed

En årsrapport, hvis indhold består af følgende oplysninger, skal indleveres til 
Nordisk Ministerråd hvert kalenderår.
4.1 Oversigt

Der vil blive informeret om Teater og Dans i Nordens virksomhed i 
perioden med udgangspunkt i formuleringerne i Målsætning (punkt 1) og 
Arbejdsopgaver (punkt 2).

4.2 Teater og Dans i Norden's budget fordelt på hovedarbejdsopgaver.
— Kurser, seminarer
— Gæstespil, gæsteansættelser
— Ekstern information
— Ekspertise
— Evaluering
— Nordisk Amatørteaterråd
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4.3 Oversigt over specielle opgaver.
— antal sem inarer/kursus dage
— antal deltagere
— fordeling af gæ stespilsansæ gninger m odtager/gøst
— antal gæstespilsansægninger
— fordeling af gæstespilsstøtte m odtager/gæ st
— antal gæstespilsstøtte
— fordeling af gæ steansæ ttelsers ansøgninger
— antal gæ steansæ ttelsers ansøgninger
— antal gæ steansæ ttelsesstøtte
— antal inform ationsudsendelser
— antal inform ationseksem plarer
— antal tim er til møder, telefonsam taler og brevveksling vedr. ekspertise
— antal timer til evaluering
— antal tim er til Nordisk Am atørteaterråd.

4 .4  O m kostninger pr. budgetår vedrørende:
— per kursus og sem inardeltagere per dag
— ansøgning
— forespørgsel
— styrelsesm øde
— Norden kalder N orden

4.5 Indtægter og om kostninger brutto:
— Udbetalt indtil 31/ 12  fordelt ifølge N M Rs gældende retningslinier.
— Indtægter indtil 31/ 12 fordelt ifølge NM Rs gældende retningslinier.
— Antal ansatte per 31/ 12 med oplysninger om  løn.

5. Resultatvurdering og evaluering

Resultatvurdering udføres af Nordisk M inisterråd på grundlag af institutionens 
årlige resultatrapport.

Til evaluering af kontraktperioden (1 9 9 3 —1995) udarbejder Teater og dans i 
norden en rapport over perioden baseret på årsrapporterne. D enne rapport vil 
blive forelagt m inisterrådets sekretariat og Teater og Dans i Norden. D ette skal 
ske før 1. februar 1995.

1.4.2 Nordiskt konstcentrum (NKC)

Budget 1994: 6 9 5 1 0 0 0  FIM
m otsvarar 8 480  000 DKK

Budgetöverenskommelse

1. Syfte och målsättning med Nordiskt Konstcentrum (NKC)

Nordiskt Konstcentrum s uppgift är att öka kännedom en och inform era om  
grannländernas konst inom  N orden och om  nordisk konst utanför N orden 
inom  bildkonsten.
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NKC:s verksamhet kan delas upp i sex grupper
1. Den viktigaste och mest omfattande verksamhetsformen är utställningar 

både inom och utanför Norden:

2. NKC:s verksamhet 1992—1994

2. Information

3. Seminarier

4. Gästateljéverksamhet
— år 1991 tolv gästateljéer i Norden

5. Dokumentation

6. NKKK
(administration)

3. Finansiering från Nordisk Ministerråd

Nordiska ministerrådet ställer TFIM 21 649 till NKC:s förfogande för verksam
heten 1992—1994. Detta anslag avses periodiseras med TFIM 7004 år 1992, 
TFIM 7214 år 1993 och TFIM 7431 år 1994 .1 denna summa ingår inflations
kompensation med 0 % för löner och för övrigt 4 % år 1992. För 1993 och 1994 
har hela anslaget räknats upp med 3 %. Överstiger de verkliga pris- och 
löneförändringarna dessa pris- och löneantaganden med mer än 2 % skall 
anslagen kunna omförhandlas. I övrigt finns inga möjligheter till resurstillskott 
från NMR under 3-årsperioden. Intäkter inklusive räntor får institutionen 
behålla för att täcka utgifter för verksamheten. Eventuellt överskott efter 1994 
får vidarebefordras till nästa budgetperiod.

Utbetalning av anslaget sker enligt de av NMR fastställda riktlinjerna efter 
rekvisition från NKC.

4. Resultatredovisning från NKC efter varje år

4.1 NKC:s verksamhet under perioden skal redovisas med utgångspunkt i 
formuleringarna i punkt 1 (syfte etc.)
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4.2 D et konkreta genom förandet av verksam heten redovisas årligen i sam m a 
term er som använts i punkt 2.

4.3 Resultatredovisningen skall innehålla kostnad per projekt sam t bruttore
dovisning av kostnader och intäkter per kalenderår
— annonsering 31 .12  totalt
— utbetalt 31 .12  totalt
— intäkter 31 .12  specificerad för N M R-anslag och övriga inkom ster
— dessutom  antalet anställda 31 .12

4.4 Rapport om vad som  förändrats i N KC:s verksam het. N ya sam arbetsom rå- 
den. Nya verksam hetsom råden.

5. Evaluering

Evaluering görs av m inisterrådets sekretariat, fackavdelning 1 och budgetav
delningen, utgående från redovisningen och resultaten. Redovisningen kom p
letteras genom  diskussion m ellan m inisterrådets sekretariat och NKC. Detta 
skall ske före den 1 februari 1994.

Särskilda beställningar kan läggas ut från m insterrådet under perioden
1992—1994. Detta får form en av tillägg till överenskom m else efter särskilda 
förhandlingar om resurstillskott.

1.4.3 N ordens H us i R ey k ja v ik

Budgetöverenskom m else

1. Syfte och målsättning med Nordens Hus

Nordens Hus i Reykjavik skall fungera som  en förbindelselänk m ellan Island 
och det övriga Norden för att därigenom  tillm ötesgå och ytterligare stim ulera 
det nordiska intresset på Island sam t sprida kunskap om Island till de andra 
nordiska länderna. Syftet skall uppnås genom  en program verksam het, som 
belyser nordiskt kultur-, sam hälls- och näringsliv sam t genom  biblioteks-, 
kurs-, inform ations-, och utställningsverksam het med sam m a inriktning.

2. Nordens Hus planer 1993—1995

N ordens Hus verksam het kan indelas i nedanstående huvudgrupper. Under 
1993 inträffar N ordens Hus 25-årsjubileum , vilket kom m er att prägla en stor 
del av verksam heten detta år. I huvudsak planeras dock verksam heten 1994 
och 1995 att följa 1993 års uppläggning, både vad gäller inriktning och volym .
2.2 Planerad verksam het 1993
2.2.1 Program

40 föredrag / sem inarier 
20 konserter / musikprogram 
120 filmprogram 
5 teaterföreställningar
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2.2 .2  Utställningar
5 konstutställningar
10 inform ationsutställningar

2 .2 .3  Bibliotek 
Utlåning 
Inform ation
N yanskaffning av böcker, m usik, grafik, videogram  
Prenum eration på tidskrifter och tidningar

2 .2 .4  Inform ation
U tgivning av Islandskontakt
Utgivning av skrifter och broschyrer i anslutning till verksam heten 
Allm än upplysningsverksam het om  Island och nordiskt sam arbete

2 .2 .5  Kurser
3 språkkurser i isländska
2 kurser i andra nordiska språk 
1 övrig kurs

2 .2 .6  V erksam het i övriga N orden
3 presentationsprojekt om Island

2 .2 .7  V eksam het i övriga Island
6 program - och utställningsprojekt

2 .2 .8  Uthyrningar 
M öteslokaler 
U tställningslokaler 
Kontorslokaler 
Undervisningslokaler 
Gästrum

2.2 .9  Cafeteria
Drift av cafeteria

2 .2 .10  Språkkonsulent 
Adm inistration av N ordm ål-projektet

2 .2 .11 Fastighetsförvaltning

3. Finansiering från Nordiska ministerrådet

Nordiska ninisterrådet ställer 164 012  000  ISK till N ordens Hus förfogande som  
planeringsram  för perioden 19 9 3 —1995, m ed tänkt fördelning på 54 493  000 
ISK för 1993, 54 4 8 7 0 0 0  ISK för 1994 och 55 032  000  för 1 9 9 5 .1 planeringsra
m en har en tänkt inflation på 1 % för 1994 och 1 % för 1995 lagts in. Ö verstiger 
den reella inflationen dessa antaganden m ed m er än 2 % -enh eter, skall kont
raktet kunna om förhandlas.

För överenskom na aktiviteter i paragraf 2 finns inga m öjligheter för resurs
tillskott från m inisterrådet under perioden. Fastställda avgifter, räntor och 
andra initiativintäkter får behållas av institutionen för att finansiera verksam 
heten under perioden. Eventuellt överskott/underskott i det form ella bokslutet 
skall överföras m ellan budgetåren.

Indexkom pensationen av pensionerna och pensionsförhållandena för en del 
av husets anställda är en ännu inte avgjord fråga. D enna skall lösas i sam råd 
med vederbörande tjänstem än och politiker.
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4. Resultatredovisning

4.1 Sam m anfattning
O m edelbart efter varje årsskifte gör institutionens styrelse eller arbetsut
skott en skriftlig eller m untlig rapport om  verksam heten under det gångna 
året till berörda fack- och ekonom iavdelningar på m inisterrådets sekreta
riat. D enna redovisning utgår från institutionens syfte och m ål enligt punkt 
1 i denna överenskom m else.

4 .2  N ordens Hus resursförbrukning på dess huvudom råden:
— Program
— Utställningar
— Bibliotek
— Inform ation
— Kurser
— Verksam het i övriga N orden
— V erksam het i övriga Island
— Uthyrningar
— Cafeteria
— Språkkonsulent
— Fastighetsförvaltning

4 .3  Ö versikter över enskilda uppgifter
— antal program och besökare per kategori
— antal utställningar och besökare
— antal utlåningar i b iblioteket
— antal publikationer och upplaga
— antal kurser och deltagare
— antal projekt i övriga N orden
— antal projekt i övriga Island
— antal uthyrningar

4 .4  Kostnad per budgetår för:
— per besökare och program
— per besökare och utställning
— per publikationsexem plar
— per kursdeltagare

4.5 Bruttoredovisning av kostnader och intäkter
— utbetalt per 31/ 12 totalt
— intäkter per 31/ 12: anslag, avgifter och externa intäkter
— antalet anställda per 31/ 12

4.6 Rapport om  förändringar i om världen av betydelse för verksam heten

5. Evaluering

I slutet av treårsperioden görs en utvärdering av verksam heten för perioden i 
sin helhet av en extern part. Härvid granskas om  verksam heten skett i överens
stäm m else m ed institutionens syfte och om  anslagen använts på ändam ålsen
ligt sätt. Nordens Hus styrelse och N ordiska m inisterrådet beslutar gem ensam t 
om  vem  som  skall göra denna utvärdering.
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1.4.4 Nordens Hus på Färöarna

Budsjettoverenskomst

1. Formål og målsetting med Nordens Hus

Nordens Hus på Færøyane skal formidle færøysk kultur til resten av Norden og 
nordisk kultur til Færøyane, og fremme og tjene det færøyske kulturlivet. 
Verksemda omfattar dei tre hovudområda i den nordiska kulturavtale og 
vender sig, både i form av særlege arrangement og i vanleg dagleg aktivitet, til 
alle interesse- og aldersgrupper.

Som utgangspunkt for verksemda er bygninga forma til å kunne danne 
ramme om møte og konferansar, studieopphald og foredrag, kunstutstillingar, 
teaterverksemd, film, folkedans, handbokbibliotek osb.

Huset arbeider både med verksemd i huset, runt om på Færøyane, i andre 
nordiske land og i eit visst omfang også utanfor Norden og med informasjons
arbeid om færøysk og nordisk kultur.

2. Nordens Hus planer 1993—1995

2.1 Musik
60 konsertar

2.2 Teater og dans
20 teater- og danseforestillingar

2.3 Film
10 filmar og 30 videoprogram

2.4 Foredrag og møte 
10 foredrag og møte

2.5 Kunst og utstillingar 
6 kunstutstillingar
4 informasjonsutstillingar

2.6 Informasjonsarbeid 
årbok
halvårlege "Kulturbrev frå Færøyane" 
kvartalsvis nyheitsbrev
allment opplysningsarbeid om færøysk og nordisk kultur

2.7 Kafeteria
Drift av kafeteria i Nordens Hus

2.8 Færøyane utanfor Tørshavn
30 arrangement på Færøyane utanfor Torshavn

2.9 Utanfor Færøyane
Eitt stort færøysk kulturprosjekt utanfor Færøyane

3. Finansiering fra Nordisk Ministerråd og Færoya Landsstýri

Nordisk Ministerråd stiller 24 244 000 DKK til disposisjon for Nordens Hus på 
Færøyane. Dette tilsvarer 92 % av budsjettramma i institusjonen for perioden
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1993—1995, med ein tenkt deling på 8 1 2 1  000  DKK for 1993, 8 001 000  DKK 
for 1994 og 8 1 2 2  000  DKK for 1 9 9 5 .1 planleggingsram m a er det innarbeidd ein 
tenkt inflasjon på 1,8 % for 1994 og 1,5 % for 1995. O m  den reelle inflasjonen 
overstig desse føresetnadane med m eir enn 2 % -einingar, skal kontrakten 
kunne forhandlast på nytt.

Føroya Landsstýri gir 8 % av årsbudsjettet kvart år i avtaleperioden.
For dei vedtekne aktivitetetar som  er liste opp i paragraf 2 finst det ingen 

m oglegheit for ressurstilskot frå m inisterrådet i avtaleperioden. Fastsette avgif
ter, renter og initiativinntekter kan institusjonen behalde sjølv for å finansiere 
verksem da i avtaleperioden. Eventuelle underskot/overskot i den form elle 
årsrekneskapen skal førast over til det følgande budsjettåret.

4. Rapportering

4.1 Um iddelbart etter kvart årsskifte gir leiinga (styreleiar/direktør) for institu
sjonen skriftleg rapport om  verksem da i året som  gjekk til m inisterrådet og 
landsstyret. Rapporten tar utgangspunkt i m ålsetting og arbeidsoppgåver 
for institusjonen, slik dei er nem nte i pkt. 1 i denne avtalen.

4 .2  D en konkrete g jennom föringa av m ålsetting og arbeidsoppgåver blir rap
portert i sam e system  som  i punkt 2:

4 .2.1 M usikk
— tal program pr. kategori
— bruttokostnad
— bruttoinntekt
— tal besøkande

4.2 .2  Teater og dans
— tal program pr. kategori
— bruttokostnad
— bruttoinntekt
— tal besøkande

4 .2 .3  Film
— tal program pr. kategori
— bruttokostnad
— bruttoinntekt
— tal besøkande

4 .2 .4  Foredrag og m øte
— tal program pr. kategori
— bruttokostnad
— bruttoinntekt
— tal besøkande

4 .2 .5  Kunst og utstillingar
— tal utstillingar pr. kategori
— bruttokostnad
— bruttoinntekt
— tal besøkande
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4.2.6 Informasjonsarbeid
— tal utstillingar pr. kategori
— bruttokostnad
— bruttoinntekt
— tal besøkande

4.2.7 Kafeteria
— bruttokostnad
— bruttoinntekt

4.2.8 Færøyane utanfor Torshavn
— tal program
— bruttokostnad
— bruttoinntekt
— tal besøkande

4.2.9 Utanfor Færøyane
— tal program
— bruttokostnad
— bruttoinntekt

5. Evaluering

I slutten av treårsperioden blir det laga ei vurdering av aktiviteten for heile 
perioden. I denne vurderinga blir det granska om aktiviteten har vore i samsvar 
med målsettinga for institusjonen og om tilskota er brukt på ein formålstenleg 
måte. Styret i Norden Hus, Nordisk Ministerråd og Føroya Landsstýri avgjer i 
fellesskap kven som skal gjere denne vurderinga.

1.4.5 Nordens institut på Åland

Nordens institut på Åland inledde sin verksamhet 1985. Institutets uppgift är 
att stärka det åländska kulturlivet i samspel med kulturlivet i övriga Norden. 
Verksamheten omfattar huvudsakligen aktiviteter inom det allmänkulturella 
området med en särskild inriktning på de folkliga kulturyttringarna samt vissa 
arrangemang med anknytning till undervisning och forskning. Antal anställda 
är två.

Ministerrådet täcker utgifterna för institutets verksamhet och dagliga ledare. 
Ålands landskapsstyrelse täcker resten av utgifterna.
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1.4.6 Nordens institut i Grønland (N.A.P.A.)

Budsjettoverenskomst

1. Instituttets formål og målsætning

NAPA /N ordens Insitut i G rønland virker i.h .t. sine vedtægter indenfor om rå
derne alm enkultur, uddannelse og forskning. En væ sentlig opgave er at bidra
ge til at styrke og udvikle det grønlandske kulturliv.

D ette gennem føres ved indsats på to hovedom råder:
1.1 Instituttets igangsæ ttelse af projekter i Grønland og grønlandske pro jekter 

i Norden.
1.2 Fordeling af m idler efter ansøgning til aktivitets- og rejsestøtte i N orden.

Desuden form idler instituttet inform ation om  det nordiske sam arbejde 
sam t oplyser om grønlandske forhold i N orden og om vendt.

Herudover opretholder og udvikler instituttet et kontaktnet m ed de 
øvrige nordiske lande og selvstyrende om råder og udnytter dette til in for
m ations-, ide- og erfaringsudveksling.

2. Planlagt aktivitet 1993—1995

2.1 Instituttet vil som hidtil lægge størsteparten af sin indsats på de to hoved 
områder:

2.1.1 initiere og/eller igangsæ tte kultur- og inform ationsaktiviteter i videst 
mulige om fang og med skyldig hensyntagen til kvalitet og alsidighed.

2.1 .2  financielt støtte egnede projekter efter ansøgning ud fra sam m e kriterier 
som nævnt under pkt. 2 .2 .1 .

Herudover vil instituttet forsætte sin alm ene inform ationsvirksom hed 
sam t lægge vægt på tiltag rettet mod børn og unge.

2.2 Egen virksom hedsplan:
Instituttet planlæ gger i aftale-perioden at gennem føre følgende, idet der 
her m edtages projekter/aktiviteter, som  er afviklet i perioden før aftalens 
ikrafttræden:

2.2.1 M ulti-arrangem enter
M ulti-arrangem enter er brede inform ations- og kulturpræ sentationer af 
Grønland (incl kunstudstillinger, m usik, teater, film , forelæ sninger etc). I 
fortsættelse af hidtidige præ sentationer i Sverige (Stockholm  1989) og 
Island (Reykjavik 1991) planlæ gges følgende:
— Færoerne (efterår 1993).
— D et sydlige Finland (1994).
— Det sydlige Norge (1995).
— I N ord-Skandinavien (Sam eland 1995 — Trom sø, Alta, Rovaniem i, 
Inari, Karesuando).

Desuden foretages en bred inform ations- og kulturpræ sentation af 
Grønland i G öteborg septem ber 1993 ifm Bok & Bibliotek '93.

Instituttet agter at fortsætte sin m edvirken i Bok & Bibliotek i hele 
perioden, om end ikke så om fattende som  i 1993.
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En ålandsk kulturrejse i Grønland gennem førtes i april-m aj 1993 i 
sam arbejde med N ordens Insitut på Åland.

1 forbindelse med åbningen oktober 1993 af vandkraftvæ rket (norsk- 
bygget) i Buksefjorden syd for Nuuk forsøges gennem ført en norsk 
kulturpræ sentation/m anifestation. Pro jektet afhæ nger af officiel norsk 
m edvirken (den norske am bassade i København).

løvrigt et varieret antal ad-hoc arrangem enter af forskellig art.
2 .2 .2  Musik

Pilotprojektet Klassiske M usikuger i N uuk januar 1993 , m ed 30 forelæ s
ninger og seks kam m erkoncerter, fortsættes i 1994, form en herfor over
vejes.

Kam m erm usikalsk svensk koncertturne (1994).
Diverse koncert- og andre m usikarrangem enter, også for børn.

2 .2 .3  Teater
N iels Borksand-turne til østkysten (efterår 1993).

2 Niels Borksand-jubilæ um sturneer (Thule kom m une & V estgrønland, 
1994).

Beaivvas Sam i Teahter, Kautokeino, N orge (1994  eller 95).
2 .2 .4  Udstillinger

M oderne islandsk kunst, sam arbejde med Norden Hus i Reykjavik (1994  
eller 95, Nuuk, m åske vandreudstilling).

G rønlandsk kunst, i sam arbejde med Konstcentrum  (1994 , Nuuk, m å
ske vandreudstilling). D iverse ad hoc.
Keramiske operam asker (januar 1993, i tilknytning til de klassiske 
m usikuger).
Bornekunstkonkurrence (skoleåret 19 9 2 —93).
Vandreudstillinger:
Svensk Grafik
(åbnet 1992, lober indtil videre kysten rundt, form entlig ind i 1995). 
Sam eland
(åbnes oktober 1993, derefter kysten rundt i sam arbejde m ed Landsbib
lioteket).
Arts from the Arctic
(åbnet juni 1993, fra efterår 93 kysten rundt).
Fem færøiske kunstnere
(åbnet april 1993, derefter kysten rundt).

Forventeligt 4 —6 yderligere udstillinger, bl.a. så vidt m uligt af kunst 
fra N orge, Finland og Åland.

2 .2 .5  Publikationer, inform ation, etc
Udgivelse af 2—3 publikationer: G rønlandsksproget generel m usik-intro
duktion, bog om Ø stgrønland (i sam arbejde med D ansk Polar C enter), og 
en publikation om  arktisk kunst.

Støtte til børnebogsproduktion undersøges (forsøm t om råde i G røn
land).

Bogens Dag (nordiske forfatterbesøg etc novem ber 1993, 94, 95). 
S tipendie-sam arbejde m ed Fæ røerne, Åland og Sam eland.
Faste N A PA -nyhedsbreve i kulturtidsskriftet N eriusaaq i hvert nu m 

m er (ca 5—7 gange årligt).
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2.3 Vedr. tildeling af støttemidler efter ansøgning (pkt 2.1.2):
Instituttet behandler ansøgninger og bevilger støttemidler efter regler 

udarbejdet af styrelsen, jvf vedtægterne.
I de tre foregående år har den procentuelle fordeling af midlerne mellem 

egne aktiviteter og ansøgningsbevillinger været således:

Der er en stigende indsats på egne projekter. Styrelsen har ikke fastsat noget 
procentuelt mål for fordelingen, da man har fundet det uhensigtsmæssigt med 
en fastlåst ramme til skade for den smidige fleksibilitet, som giver frihed til at 
handle i overensstemmelse med den aktuelle situation, i.e. "tilbud og efter
spørgsel".

3. Financiering fra Nordisk Ministerråd

3.1 Nordisk Ministerråd stiller DKK 10 527000 til disposition for Nordens 
Institut i Grønland som planlægningsramme for perioden 1993—95, der 
tænkes fordelt således:
1993: DKK 3497000 
1994: DKK 3 489 000 
1995: DKK 3 541000

3.2 Udbetalingen af ministerrådets dispositionsbeløb finder automatisk sted i 
første halvdel af hver januar og første halvdel af hver juli måned.

3.3 I planlægningsrammen er indarbejdet en tænkt inflation på 1,8 for 1994 og
1,5 for 1995. Overstiger den reelle inflation disse forudsætninger med mere 
end to procent-enheder, skal kontrakten kunne omforhandles.

3.4 For de vedtagne aktiviteter nævnt i kap 2. findes ingen mulighed for 
ressourcetilskud fra ministerrådet i aftaleperioden.

Fastsatte afgifter, renter, initiativindtægter og evt andre indtægter kan 
instituttet frit disponere over i aftaleperioden.

Evt overskud/underskud i det formelle årsregnskab skal overføres til det 
efterfølgende budgetår.

3.5 Grønlands Hjemmestyre ventes efter årlig ansøgning at bidrage i årene 
1994 og 1995 med ialt DKK 576 000 for hvert af årene (som i 1993).

3.6 Konsekvenser ved eventuelle pålæg om ændring af aktivitetsområdet er 
ikke omfattet af denne aftale, og skal i givet fald forhandles i hvert enkelt 
tilfælde.

4. Resultatrapportering

4.1 Instituttets virksomhed skal årligt vurderes med udgangspunkt i det under 
pkt. 1. anførte. Resultatrapportering finder sted til Nordisk Ministerråds 
sekretariats kulturafdeling og budgetafdeling.

4.2 Resultatrapportering har form af en årlig redegørelse for den konkrete 
udførelse af målsætning og arbejdsopgaver og udgøres bl.a. af:
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— en punkt-for-punkt gennemgang af det under pkt. 2.2 anførte med 
indføjelse af omkostninger per projekt/aktivitet,
— bevillingslisten, hvori de under pkt. 2.3 forbrugte summer dokumente
res,
— instituttets årsberetning, med årsregnskab og revisionsprotokollat fra 
Grønlands Hjemmestyres revisorer.

5. Evaluering

5.1 I slutningen af treårsperioden foretages en vurdering af aktiviteten for hele 
perioden med udgangspunkt i resultatrapporteringer, årsregnskaber mv.

5.2 Vurderingen foretages i samråd mellem instituttets styrelse, instituttets 
ledelse og ministerrådssekretariatet.

1.4.7 Nordisk journalistcenter

Nordisk Journalistcenter er placeret i Århus og udbyder videreuddannelse for 
journalister i de nordiske lande. Virksomheden omfatter et årligt 3-måneders 
kursus samt en række kortere mere specialiserede kurser. Centret har 4 ansatte.

I tillegg til ovenstående beløp bevilges det av nysatsningsmidlene DKK 
250000 til nordiske kulturjoumalistkurser.

1.4.8 Nordisk dokumentationscentral for masskommunikations
forskning (NORDICOM)

Nordisk dokumentationscentral for massekommunikationsforskning (NORDI
COM) er plassert ved stadsbiblioteket i Århus. NORDICOM har fire ansatte. 
Organisasjonen har til opgave å dokumentere og informere om den nordiske 
massemedieforskningens resultater til forskere og andre interesserte, samt å 
formidle kontakter mellom forskere innbyrdes og mellom forskere og almenhe- 
ten.
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2.1 Projektmedel

2.1.1 Dispositionsmidler

2 Uddannelse og forskning

D ispositionsm idlerne tænkes anvendt inden for de hovedprioritetsom råder, 
som  er nævnt i den generelle indledning til budgettet. M ed disse m idler vil 
ministerrådet, uden at skulle afvente en relativt lang nordisk budgetprocedure, 
kunne igangsætte nye aktiviteter, som  har høj politisk prioritet og som  led i den 
politiske styring af virksom heden.

Planlagte aktiviteter som vil blive finansieret af dispositionsm idler for 1994:

2.1.2 N ordiskt sko lsam arbete

Det nordiska skolsam arbetet leds av en nordisk ledningsgrupp (N SS) med 
mandat från m inisterrådet. Ledningsgruppen fullföljer centrala initiativ som  
initierats med utgångspunkt i kulturhandlingsplanen från 1988. Sam tidigt görs 
också nya prioriteringar i form och innehåll m ed hänsyn till den utveckling 
som pågår. Viktiga nya insatsom råden är
• evaluering av den nordiska dim ensionen i läroplaner,
• sam arbete med kultursektorn om  skolan som  nordisk kulturförm edlare,
• nordiskt sam arbete kring skollagstiftning, skolutveckling, lokal- och natio

nell evaluering i det decentraliserade skolsam hället,
• skapande av m odeller för elev- och lärarutväxling på grundskolenivå,
• sam arbete kring "Sk o lan s m öte m ed Europa'' samt
• utveckling av nätverkssam arbete för nordisk yrkesutbildning. 
Nätverksm odellen skall under perioden förstärkas m ed användning av ny 
teknologi för tele- och datakom m unikation. Ett utvecklingsarbete genom föres i 
sam arbete med styrelsen för N O RD U net.
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2.1.3 Sproglig samarbejde i Norden (NORDMÅL)

N ordm ål, handlingsprogram  for sproglig sam arbejde i N orden blev vedtaget af 
N ordisk M inisterråd i 1990. Program m et, der gennem føres til udgangen af 
1995, fastsætter hovedpunkterne for den nordiske sprogpolitik, som  bygger på 
sprogenes ligestilling og på gensidig respekt for alle nordiske folks sprog, 
kulturer, historie og traditioner. Program m et indeholder forslag om  konkrete 
tiltag både på nordisk, nationalt, regionalt og kom m unalt niveau for at styrke 
sprogforståelsen i N orden m ed sigte på at øge borgernes forudsæ tninger for at 
kom m unikere med hverandre. Især de ikke-skandinaviske sprog, V estnorden 
og børn og unge får en forøget prioritet.

Koordinering af aktiviteterne indenfor N O RD M Á L varetages af E m bed s
m andskom iteen for uddannelse og forskning i kontakt m ed E m bedsm andsko
m iteen for kultur.

2.1.4 Samarbeidsnemnden for Norden-undervisning i udlandet

Sam arbeidsnem nden for N orden-undervisning i udlandet arbejder for at styrke 
universitetslæ rerens kvalifikationer og interesse for at m arkere N orden på 
tværs af faginstitutions- og sproggrænser. N æ vnet støtter eller gennem fører 
fæ llesnordiske tiltag, primært i Europa, som  ikke kan finansieres nationalt eller 
af de enkelte universiteter.

2.1.5 Nordiska kurser i språk och litteratur

Kurser i de nordiska ländernas språk, litteratur och kultur anordnas sedan m er 
än 30 år varje som m ar vid olika nordiska universitet. Årligen deltar över 300 
nordiska studenter i kurserna. D e är vanligtvis 3 —4 veckor långa och avsedda 
för universitetsstuderande från andra nordiska länder.

Arbetet med införande av kontraktsbaserad m ål- och ram stym ing pågår och 
beräknas om fatta perioden 1993 —95.

2.1.6 Nordisk forskningspolitisk råd (FPR)

Nordisk forskningspolitisk råd (FPR) ble etablert i 1983 og har 15 m edlem m er. 
Rådet skal frem m e nordisk sam arbeid innen grunnforskning, anvendt forsk
ning og forskerutdanning, og bidra til at landenes ressurser for forskerutdan-
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ning, forskning og utviklingsarbeid sam ordnes og utnyttes på beste m åte. FPR 
skal rådgi Nordisk M inisterråd i langsiktige og overgripende forskningspoliti
ske spørsmål, sam t g jennom  egne initiativ frem m e nordisk sam arbeid over hele 
forskningsom rådet. FPR 's sekretariat ivaretas av m inisterrådssekretariatet. Kul
tur- og undervisningsm inistrene har på grunnlag av m inisterrådsforslag og 
rekom m andasjon fra Nordisk Råd, fastsatt retningslin jer for FPRs arbeid i 
perioden 1993—95.

2.1.7 Bidrag till nordisk federation for medicinsk undervisning

Nordisk federation for m edicinsk undervisning har til form ål gennem  forskelli
ge initiativer at frem m e m edicinsk uddannelse og undervisning i N orden. D ette 
gøres bl.a. gennem  m edvirken og inform ation ved m edicinske sym posier, 
forsøgsvirksom hed, uddannelse og kontaktvirksom hed i og udenfor N orden.

Med henvisning til m inisterrådets beslutning om  opfølgning af arbejdspro
gram m et for ændret finansiering af nordiske institutioner mm , foreslås det, at 
det finansielle bidrag til Nordisk federation for m edicinsk undervisning afvik
les.

2.1.8 Bidrag til nordisk sommeruniversitet

Budgetoverenskomst

1. Nordisk Sommeruniversitets formål

Nordisk Som m eruniversitet (N SU ) er et fagligt forum for studenter, akadem i
kere og andre interesserede, som  på en uform el m åde ønsker at tilrettelægge 
faglige diskussioner af kundskabsudviklende art på tværs af traditionelle fag-, 
professions- og aldersgrænser. Således ønsker N SU  at udvikle en kritisk, 
nordisk intellektuel offentlighed, m ellem  det nationale og det internationale. 
V irksom heden drives på frivillig basis. N SU  form ålsparagraf lyder som  følger:

N SU s huvuduppgift är att främ ja forskningens utveckling genom  att stärka 
det vetenskapliga sam arbetet inom  problem om råden som  ännu inte skapat 
gem ensam m a projekt i det nordiska forskersam hället.

N SU  vill verka för ett kritiskt nytänkande.
N SU  önskar att bidra till ett utvidgat nordiskt kultursam arbete genom  att 

skapa och utbyta kunskap m ellan de olika nordiska ländernas språk och kultur. 
Detta skall ske genom  att representanter för de olika vetenskapliga discipliner 
och generationer samlas kring gemensamma studier knutna till tvärvetenskapliga 
problemställningar.
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2. NSU's planer og aktiviteter

N SU 's aktiviteter kan organisatorisk inddeles i følgende:
2.1 Lobende kredsaktivitet
2.2 Vintersym posier
2.3 Som m ersession
2.4 Publicering
2.5 Andre aktiviteter

2.1 Løbende kredsaktivitet
Under hele aftaleperioden skal der være løbende kredsaktivitet i m indst 9 
studiekredse af 3 års varighed. D ette indebæ rer start af 3 nye kredse i 1993 , 2 
nye kredse i 1994 og 4 kredse i 1995 . Kredsene skal have deltagere fra 
universitetsbyer i flere nordiske lande.

2.2 V intersym posier
Hver kreds skal tilsam m en afholde 3 interne, faglige sym posier i løbet af 
aftaleperioden. Sym posierne skal have bred nordisk repræ sentation og være af 
2—3 dages varighed.

2.3 Som m ersession
N SU  afholder 3 fæ lles som m ersessioner, hver af ca. 1 uges varighed, i løbet af 
perioden. Det indbefatter et varieret faglig program  for alle kredsene på studie
program m et, og desuden et rigt kulturtilbud fæ lles for alle deltagerne. I 1993 
afholdes som m ersessionen i Finland, i 1994 i D anm ark og i 1995 på Island. 
Sessionerne skal have m inim um  150 deltagere, m ed repræ sentation fra alle 
nordiske lande.

2.4 Publicering
N SU  udgiver i aftaleperioden 12 num re af Intern Bulletin (internt organisato
risk tidsskrift), 6 num re af Information fra NSU (beregnet til offentligheden) 
sam t 2 0 —30 num re af Skrifter fra Nordisk Sommeruniversitet. Bidragene i disse 
skrifter skal dokum entere faglige aktiviteter på nationalt og nordisk niveau, og 
tilsam m en afspejle den geografiske og faglige bredde i N SU 's aktiviteter.

2.5 Andre aktiviteter
N SU  vil afholde 3—6 ad. hoc. sym posier i løbet a f perioden, sym posier som  
fortrinsvis skal bidrage til at skabe kredsaktiviteter i universitetsbyer uden en 
sådan aktivitet eller bidrage til at forberede nye kredsforslag.

3. Ressourcetilskud

Nordisk M inisterråd stiller 4 6 0 7  000  DDK til rådighed for N ordisk Som m eruni
versitet som planlæ gningsram m e for perioden 19 9 3 —1995, m ed en påtæ nkt 
fordeling på 1 5 1 0  000  DDK for 1993, 1 5 3 7 0 0 0  DDK for 1994 og 1 5 6 0  000  
DDK for 1 9 9 5 .1 p lanlæ gningsram m en er indlagt en forudsat inflation på 1,8 % 
for 1994 og 1,5 % for 1995. O verstiger den faktiske inflation disse antagelser 
med mere end 2 % , skal budgetaftalen kunne genforhandles.
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For de i paragraf 2  fastlagte aktiviteter findes der ingen m uligheder for 
yderligere tilskud fra M inisterrådet i perioden. Afgifter, renter og andre indtæ g
ter kan beholdes af institutionen til finansieringen af virksom heden i perioden. 
Eventuelt overskud/underskud i det form elle regnskab skal overfores m ellem  
budgetårene.

4. Resultatrapportering

En resultatrapport skal hvert kalenderår indsendes til M inisterrådet. Rapporten 
skal indeholde:

4.1 Sammendrag

4.2 NSU's anvendelse af midler fordelt på hovedområder

4.3 Oversigt over årenes aktiviteter

4.4 Omkostningsberegning for enkelte aktiviteter
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4.5 Bruttooversigt over indtægter:

4.6 Beskrivelse af institutionens lokaleforhold og -omkostninger

4.7 Beskrivelse af eksterne ændringer af betydning for virksomheden

5. Resultatvurdering og evaluering

Resultatvurdering foretages af N ordisk M inisterråd på grundlag af institutio
nens årlige resultatrapportering.

Nordisk M inisterråd (undervisnings- og forskningsm inistrene) har givet 
N ordisk Forskningspolitisk råd (FPR) og Styringsgruppen for hø jere uddannel
se (H Ö G U T) til opgave at være ansvarlig for at de nordiske institutioner 
indenfor højere uddannelse og forskning evalueres. FPR /H Ö G U T vil i sam råd 
m ed institutionen tage beslutning om  evalueringens form  og tidspunkt for 
gennem førelse.

2.2. Tidsbegrænsede programmer og generelle støtteordninger

2.2.1. Nordplus-Junior

N ordplus-Junior er en del af udvekslingsprogram m et N O R D P L U S, som  b eslu t
tedes i N ordisk M inisterråds handlingsplan for nordisk kulturelt sam arbejde 
med henblik  på at frem m e nordisk uddannelsesfæ llesskab. G ennem  N O R D - 
PLU S-junior program m et frem m es elev- og læ rerm obilitet inden for de 16—19 
åriges uddannelser og sam arbejdet m ellem  uddannelsesinstitutioner på dette 
niveau styrkes. Sam tidig er gennem førelsen af N O R D P L U S-jun ior program 
m et et led i bestræ belserne på at frem m e nordisk sprogforståelse og sam hørig
hed. M inisterrådet har beslutet at forlæ nge N O R D P L U S-jun ior til 1996.



584 B  138/b

2.2.2. Elevudveksling mellem Vestnorden og det øvrige Norden

Udvekslingsprojektet, der om fatter elever i grundskolen og den videregående 
skole, skal bl.a. ses som et supplem ent til m inisterrådets handlingsprogram  for 
sprogligt sam arbejde i N orden og gennem føres som  et forsøgsprojekt frem  til 
udgangen af 1995. D et er et væ sentligt led i handlingsprogram m et, at øget 
sprogforståelse også opstår i forbindelse med kulturelle erfaringer på et bredere 
felt. U dvekslingsprojektet betragtes som  en aktivitet i denne sam m enhæ ng. 
Ansvarlig for projektet er styringsgruppen for nordisk skolesam arbejde.

2.2.3 Styregruppen for nordisk voksenundervisning og folkeoplys
ning (FOVU)

Form ålet med FO V U 's arbejde er at:
— frem m e uddannelsespolitisk diskussion inden for voksenundervisning og 

folke-oplysning på nordisk plan
— arbejde for nordisk sam arbejde m ed hensyn til voksenpæ dagogisk forsk

nings-, forsøgs- og udviklingsarbejde
— varetage inform ationsform idling og erfaringsudveksling om  reform arbejde 

og udviklingstendenser på folkeoplysnings- og voksenundervisningsom rå
det nordisk og internationalt

— m edvirke til opbygning af lokale netvæ rk for nordisk sam arbejde
— foretage fordeling af støtteordninger inden for om rådet.

1 1994 vil elevstipendier incl. nordisk fo lkehøjskolestøtte og aktiviteter inden 
for H andlingsprogram  for styrkelse af voksenuddannelserne i frem tiden, 
VOKS FREM blive prioriteret. Sam arbejde på tværs af sektorer, frem tidens 
kvalifikationskrav, lokale ressourcecentre og læ ringsm etoder for voksne er 
centrale i VOKS FREM . Som  led i program m et styrkes europæisk uddannelses
sam arbejde bl.a. i forhold til Ø stersølandene, EF og Europarådet. Endelig vil 
FO VU med henvisning til V O K S FREM  sam t M inisterrådsforslag om  nysats
ninger inden for kultur- uddannelse og forskning prioritere sam arbejdsprojek
ter vedr. uddannelse og arbejdsløshed, bl.a. i regi a f N ordisk tæ nketank og i 
sam arbejde m ed NAM U inden for nordisk arbejdsm arkedssektor.

Fra 1994 er nordisk fo lkehøjskolestøtte overført til FO VU , som  foretager 
fordeling m ellem  nordisk folkehøjskolestøtte, fo lkeoplysningsstøtten og øvrig 
projektvirksom hed.



585B  138/b

2.2.4 Dataprogramgruppen

Dataprogram gruppens m andat afslutes år 1994.
Dataprogram gruppen arbejder ifølge sit m andat m ed følgende 7 hovedom rå 

der:
— inform ation og dokum entation
— standardspørgsm ål
— forsøgs- og udviklingsarbejde
— know -how  og produktudvikling
— videreuddannelse af lærere
— aftalespørgsm ål
— internationale kontakter

2.2.5 Ledningsgruppen för högre utbildning

I ledningsgruppens för nordiskt sam arbete inom  högre utbildning (H Ö G U T) 
uppgifter ingår att arbeta för en vidgning av m öjligheterna för studerande i 
N orden att utbilda sig och avlägga exam en i andra nordiska länder, att arbeta 
m ed frågor som  rör gem ensam m a utbildningar och utbildningsinstitutioner, 
erkännande av exam ina, deltentam ina sam t m ed sam ordning av behörighets- 
givande utbildningar. Ledningsgruppen är också ansvarig för N O R D P L U S- 
program m et.

Kulturhandlingsplanen från 1989 introducerade N O R D PL U S för en försöks
period 1989—1993. Syftet m ed N O R D PL U S (N ordiskt program  för lärare, 
utbildningssökande och studerande) är att etablera nätverk m ellan universitet 
och högskolor i Norden. M inisterrådet har beslutat förlänga N O R D PL U S till 
1996 och program m et utvidgas med nya aktiviteter som  skall stärka kvaliteten 
och befräm ja rörligheten inom  utbildningssektorn. Inom  ram en för N O R D 
PLU S ges stöd till studerande- och lärarutbyte och till gem ensam m a kurser, för 
utvecklingsarbete sam t till utveckling av sam arbete inom  nätverket m .m .

2.2.6 Nordisk forskerutdanningsakademi (NorFA)

Budsjettoverenskomst

1. NorFAs formål

NorFA skal etter sine vedtekter ha som  m ålsetting å
— styrke kvaliteten og øke volum et av forskerutdanningen i de nordiske land
— frem m e forskerm obilitet og etablering av forskernettverk i N orden
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— bidra til en øket internasjonalisering av forskerutdanningen og forskningen i 
de nordiske land

— m obilisere nasjonale ressurser til det nordiske forskerutdanningssam arbei- 
det

Dette kan sam m enfattes til følgende hovedmål for NorFA:
* å få Norden til å fungere som  én forskerutdanningsregion

2. Planlagt virksomhet 1993—95

2.1 Støtte til nordiske forskere etter sæknad
NorFAs generelle støtteprogram  er åpne for alle forskere i N orden på m inst 
kandidat(m aster)-nivå uten hensyn til fagom råde. En betingelse for støtte er at 
forskerutdanning i bred forstand skal være et vesentlig form ål m ed aktiviteten. 
NorFA gir to hovedtyper av bevilgninger:
— personlige stipend til kortere eller lengre forskningsopphold ved en vitenska

pelig institusjon i et annet nordisk land, og
— bevilgning til institusjoner på vegne av enkeltpersoner eller forskergrupper 

for arrangem ent av forskerkurser, forskersem inarer og w orkshops, e table
ring av nordiske forskernettverk, planleggingsm øter og andre form ål til 
frem m e av nordisk forskerutdanning.

Støtteprogram m et planlegges gradvis økt i perioden slik at anslagsvis 6500  
forskerstudenter og forskere vil delta i N orFA -støttede aktiviteter i 1995 , dvs en 
økning på 30 % i forhold til året 1992.

NorFA ser en betydelig styrke i å kunne disponere sine program m idler 
fleksibelt ut fra en løpende behovsvurdering og ønsker ikke å binde seg til et 
fast m ønster når det g jelder fordelingen av ressurser over tid m ellom  de ulike 
virkemidler. De m åltall som  er angitt i teksten nedenfor og sam m enstilt i tabell
2 er m inim um stall for de nevnte støtteform er. Forskyvning m ellom  kategoriene 
kan forekom m e, og nye stim uleringstiltak kan tilkom m e i perioden. V erdien av 
støtteprogram m et må vurderes ut fra totaliteten av innsatsen for de enkelte år.

2.1.1 Personlige stipend

Dette er varianter av personrettede stipend, som  med noe forskjellig begrun
nelse og for litt ulike m ålgrupper gis til dekning av utgifter til reise og opphold 
(3 uker til 12 m åneder) ved besøk i en universitetsinstitusjon eller annet 
relevant fagm iljæ  i et annet nordisk land.

Tilsam m en vil disse støtteform ene belaste vel 1 /4 av N orFAs frie program 
m idler i 1993. D enne andelen kan kom m e til å reduseres noe i de kom m ende 
år, bl.a. fordi utbygningen av NorFAs nettverksprogram  (se nedenfor) vil fange 
opp en del av behovet for m obilitetsstotte.

Mobilitetsstipendier er opphold på m inst 2 m nd og i første rekke et tilbud til 
forskerstudenter og yngre forskere, som  ønsker å forlegge en del av sin studie
periode eller på annen m åte utnytte et forskningspotensiale ved et universitet 
eller tilsvarende i et annet nordisk land. N orFA regner m ed å tildele m inst 80 
slike stipend hvert år i planperioden.

Korte opphold, som  kom plem ent til m obilitetsstipend, og Nordiske måneder, 
som  stim ulans til etablerte forskere til å fornye sine nordiske kontakter, er
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ordninger som  med forholdsvis små budsjettressurser gir et betydelig tilskudd 
til m obiliteten av forskerstudenter og forskere over landegrensene i N orden. 
NorFA ønsker å opprettholde disse støtteform ene å m inst 1993-års nivå, da 
nærm ere 100 personer vil m otta slik støtte.

2 .1 .2  Institusjonsbevilgninger

Nordiske forskerkurser. D et biir i 1993 avholdt 37  forskerkurser under N orFAs 
generelle program. De fleste av disse er enkeltstående kurser av 1—2 ukers 
varighet, med 15—30 deltakere hovedsakelig på P hD -nivå. Program m et p lan
legges videreført med m inst sam m e antall kurser i årene 19 9 4 —95. N oen av 
forskerkursene vil inngå i kursserier/system atiserte kurser, som  ventes å øke 
fra 2—3 i 1993 til m inst det dobbelte antall i 1995.

Forskernettverk. N orFAs forskernettverk har som  form ål å styrke kontakt og 
sam arbeid m ellom  grupper av forskere og/eller forskningsinstitusjoner i N or
den. Støtten gis i form av en ram m ebevilgning på for tiden 100 000  NOK årlig, 
som stilles til rådighet for en periode av inntil 3 år.

Som  en videre utbygning av nettverkskonseptet har NorFA fra 1993 innført 
nettverksstipend i form av spesielle introduksjons- og sam arbeidsstipend, som  
innenfor gitte ram m er kan stilles til d isposisjon for den faglig ansvarlige 
nettverksledelsen.

I 1993 er det i gang ca. 40 forskernettverk, hvorav de fleste er 3-årige. Ut fra 
et oppjustert behovsanslag bygget på sæ kerrespons og kontakt m ed fagm iljø
ene, m ener NorFA at m åltallet bør heves til m inst 50 løpende nettverk i 1995.

Støtten til nettverk antas å ville stå for den relativt største andelen av den 
budsjetterte vekst i institusjonsbevilgningene i årene fremover.

Nordiske forskersymposier og workshops. NorFA vil videreføre sitt nåværende 
program med delbevilgninger til nordiske forskerm oter i et antall av 70—90 pr 
år. I sin vurdering av eventuell støtte vil NorFA gi prioritet til sem inarer og 
w orkshops som  bringer inn forskerstudenter og unge forskere som  aktive 
deltakere, for derigjennom  frem m e m iljøkontakt og frem tidig forskersam arbeid 
i Norden.

Planleggingsmoter til forberedelse av forskerkurs, nettverk og andre nordiske 
sam arbeidstiltak vil bli støttet på m inst nåværende nivå, ca. 40 pr. år.

Gjestelærere. NorFAs støtte til nordiske og ikke-nordiske gjestelæ rere er et 
virkemiddel til å høyne kvaliteten av forskerutdanningen i N orden. Program 
met vil bli fortsatt med støtte til 15—30 gjestelæ rere pr. år.

Nordisk deltakelse i nasjonale forskerkurs har hittil fått et relativt besk jed ent 
om fang, men vil bli søkt utvidet g jennom  aktiv "m arked sføring" i nordiske 
fagm iljæer. D enne støtteform en har etter NorFAs m ening et betydelig po ten 
sial for en mer effektiv utnyttelse av nasjonale ressurser i den nordiske forske
rutdanningen.

2.2 Spesielle støtteprogrammer
NorFA skal være organ for utarbeiding og iverksetting av utdanningsaktiviteter 
innen andre av N ordisk M inisterråds forskningsprogram m er. I 1993 gjelder 
dette det nordiske m iljøforskningsprogram m et og stipend til baltiske forskere, 
med et totalt støttebeløp på 7,5 mill. NOK. D enne type oppgaver, som  kan 
ventes å øke i årene frem over, legger beslag på en ikke ubetydelig del av 
ressursene i NorFAs sekretariat.
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2.3 Kontaktskapende virksomhet. Koordinering med annet nordisk og internasjonalt 
forskningssamarbeid
N orFA vil bygge videre ut sitt kontaktnett til nordisk og internasjonal forskning 
g jennom  regelm essige m øter og inform asjonsutveksling på m ange plan:
— interesserte forskergrupper og enkeltpersoner,
— sentrale nasjonale institusjoner (universiteter, forskningsråd, akadem ier),
— nordiske organer og aktiviteter (andre institusjoner og program m er under 

Nordisk M inisterråd, forskningsrådenes N O S-organer, rektorforsam linger
O.I., NorFAs egne forskerkurs og nettverk), sam t

— europeiske forskningsorganisasjoner (EFs program  H um an Capital and M o
bility, European Science Foundation).

H ensikten er å etablere hensiktsm essige sam arbeids- og kontaktm ønstre og 
få frem nye ideer til hvordan NorFAs m idler best kan utnyttes i det nordiske 
sam arbeidet om forskerutdanning og -m obilitet.

Både styrets m edlem m er og NorFAs adm inistrasjon vil engasjeres i disse 
oppgavene, som  i 1993 vil m edføre m edvirkning i m inst 50  m øter og sam m en
kom ster av ulike slag. D en vesentligste ressursinnsats vil være tidsbruken, de 
direkte kostnader begrenses stort sett til reise- og oppholdsutgifter.

2.4 Informasjon, Statistikk, Publikasjoner
NorFA vil bruke noe mer av sine budsjett- og personellressurser i årene 1993— 
95 til ekstern rådgivning og inform asjon, ut fra det dobbelte hensyn å stim ulere 
flest mulig nordiske forskere til å ta i bruk N orFAs støtteordninger, og å gjæ re 
NorFA bedre k jent for forskningspolitikere, planleggere og adm inistratorer 
som  er opptatt av nordisk sam arbeid om  forskerutdanning.

Nytt inform asjonsm ateriale som  vil foreligge fra og m ed 1993 , er: regelm es
sig oppdatert veiledningsbrosjyre på skandinavisk og engelsk, kurskatalog i 
endret form at, nye plakater til bruk ved institusjonene, inform asjonsfoldere på 
skandinavisk og engelsk til generelt bruk, postere ved N ordisk Råds sesjoner 
og andre fellesnordiske arrangem enter sam t statistisk presentasjonsm ateriale 
til bruk for styrets m edlem m er og adm inistrasjonen ved inform asjonsm øter om 
NorFA.

Årsm eldingen vil kom m e i en trykt, m er utadrettet form og bl.a. inneholde 
stoff som  presenterer N orFAs program m er. En prosjektkatalog vil foreligge 
som  vedlegg til årsm eldingen.

I 1994 er det planen å starte utgivelsen av et i form en enkelt m eldingsblad 
med aktuell NorFA inform asjon (N ew sletter), som  bør utkom m e m inst kvar
talsvis.

D et blir i 1993 utviklet forbedrede rutiner for å innhente og registrere alle 
relevante data om NorFA støttede prosjekter (tid, sted, bevilgning, deltakere, 
regnskap, osv) i sekretariatets database. D isse data vil b l.a. bli brukt i forbindel
se med evaluering av N orFAs program m er. Siden slik evaluering m å foregå i et 
visst tidsperspektiv, vil den første evalueringsrapporten kunne foreligge m ot 
slutten av planleggingsperioden (1995).
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3. Ressurstilskudd

Nordisk M inisterråd stiller 95 002  000  N O K til rådighet for N ordisk forskerut- 
danningsakadem i (NorFA) som  planleggingsram m e for perioden 1993—1995, 
m ed en tenkt fordeling på 27 314  000 NOK for 1993 , 33 675 000  N O K  for 1994 
og 34 012  000  NOK for 1 9 9 5 .1 planleggingsram m en er det lagt inn en tenkt 
inflasjon på 1,5 % for 1994 og 1,0 % for 1995 . D ersom  den virkelige in fla
sjonen overstiger disse anslagene m ed m er enn 2 % -enh eter, skal kontrakten 
kunne reforhandles.

For de aktiviteter som  er overenskom m et i paragraf 2 gis det ikke m ulighet 
for ytterligere ressurstilskudd fra m inisterrådet i avtaleperioden. Avgifter, ren
ter og eventuelle andre inntekter får disponeres av institu sjonen til finansiering 
av virksom heten under perioden. Bokført overskudd/underskudd skal overfø
res m ellom  budsjettårene.

4. Resultatrapportering

En resultatrapport skal hvert kalenderår innsendes til N ordisk M inisterråd. 
Rapporten skal inneholde:

4.1 Sammendrag
D et gis en kortfattet redegjørelse for institusjonens virksom het på bakgrunn av 
form ål og planer.

4.2 Institusjonens ressursforbruk fordelt på hovedom råder 
Ressursforbruket på de ulike aktivitetstyper rapporteres i Tabell 1, som  følger 
frem stillingen i § 2 ovenfor.

Tabell 1: Ressursbruk fordelt på hovedom råder (bruttobudsjett, 1000 NOK).

4.3 Oversikt over enkelte oppgaver
O m fanget av avtalte aktiviteter om talt under § 2 g jengis i Tabeil 2a og 2b. For 
de spesielle støtteprogram m ene vil volum  av og profil på innsatsen avhenge av 
beslutninger delvis utenfor NorFAs kontroll. A vtalekolonnen er derfor ikke 
utfylt i tabeli 2b.
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Tabell 2a: Generelt støtteprogram — Oversikt over enkelte oppgaver

Tabell 2b: Spesielle støtteprogram mer — Oversikt over oppgaver

Nord. Miljøforskn.- 
program
Forskerkurs
Symposier/ workshops 
Nettverk
Personlige stipend

Baltikum-program
Personlige stipend

4.4 Kostnad pr. budsjettår for spesifiserte aktiviteter
Kostnad for utvalgte aktiviteter relatert til tabell 2 gis i tabell 3.

Tabell 3: Kostnad pr. budsjettår for spesifiserte aktiviteter, 1000 NOK
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4.5 Brutto-oversikt over inntekter
De samlede inntekter i rapporteringsåret fremgår av tabeli 4. Institusjonens 
lokaleforhold og -omkostninger beskrives i tekst.

Tabeil 4: Bruttoinntekt, 1000 NOK

M erknad til tabell 4: Posten "N asjon ale  m idler, forskningsråd, m .fl."  om fat
ter bare m idler som  er inntekts- og regnskapsført hos NorFA. De (betydelige) 
nasjonale ressurser som  NorFAs bevilgninger utløser g jennom  egeninnsats hos 
kursarrangører, sam finansiering av sym posier o.l. og lønn/studiebidrag til 
m obilitetsstipendiater frem kom m er ikke i oppstillingen.

4.6 Rapport om eventuelle endringer av eksterne forhold som har betydning for
virksomheten
Beskrives i en kort tekst.

5. Resultatvurdering og evaluering

Resultatvurdering gjøres av N ordisk M inisterråd på grunnlag av institusjonens 
årlige resultatrapportering. N ordisk M inisterråd (utdannings- og forskningsm i
nistrene) har gitt N ordisk forskningspolitisk råd (FPR) og Styringsgruppen for 
høyere utdanning (H Ø GUT) i oppdrag å stå ansvarlig for at de nordiske 
institusjonene innen høyere utdanning og forskning evalueres. FPR /H Ø G U T 
vil i samråd med institusjonen beslutte om  evalueringens form  og tidspunkt for 
gjennom føring.

2.2.7 Nordisk miljøforskningsprogram

Nordisk M inisterråd har besluttet at gennem føre et m iljøforskningsprogram  for 
perioden 1993—97. Forskningsindsatsen sker inden for følgende tre delpro
gram m er:
— forskning om klim aæ ndringer
— m iljøforskningssam arbejde i Ø stersøom rådet
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— m iljøpolitikkens sam fundsm æssige forudsætninger
En program kom ité og en ekspertkom ité for hver af ovennæ vnte tem aom rå

der har ansvaret for program m ets gennem førelse. Program m ets m idler vedrø
rende forskeruddannelse og m obilitet adm inistreres af N ordisk Forskeruddan
nelsesakadem i (NorFA).

Program kom itéen fordeler den totale bevillingsram m e m ellem  delprogram 
m er og NorFA.

2.2.8 Bioteknologi

D et 5-årige sam arbejdsprogram  for bioteknologi, som  indledtes 1988 afslutte
des ved udgangen af 1992.

M inisterrådet har besluttet, at FoU -virksom heden vedrørende bioteknologi 
efter program periodens udløb som  hovedregel skal finansieres inden for ordi
nære sektorram m er i m inisterrådet.

O vennæ vnte budgetpost tager sigte på finansiering af en fortsæ ttelse af det 
igangværende nordiske sam arbejde om etik inden for bioteknologi sam t finan
siering af visse sam arbejdsinitiativer af tværsektoriel art bl.a. kortlæ gning af det 
hum ane genom e og andre genom er. M idlerne disponeres af N ordisk koordine
ringskom ite for Bioteknologi, som  er udpeget af M inisterrådet for perioden
1 9 9 3 -9 5 .

2.2.9 Arktisk humanistisk forskning

D et nordiske sam arbeidsinitiativet vedrorende arktisk hum anistisk forskning 
er vedtatt for perioden 1993—97. Initiativet gjennom føres i sam arbeid med 
Nordisk sam arbeidsnem nd for hum anistisk forskning (N O S-H ), som også iva
retar det direkte faglige og adm inistrative ansvar for aktivitetene. Program m et 
kan støtte forskning innen arkeologi, historie, språk, etnologi, folkloristikk, 
litteratur, religionsvitenskap, kunst, m usikk, kunsthåndverk og rettighetsforsk- 
ning.

I startåret 1993 finansieres initiativet med 3 MDKK, hvorav 2 MDKK fra 
Nordisk forskningspolitisk råd og 1 MDKK over det nordiske kulturbudsjettet.
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2.3.1 Nordens Folkliga Akademi (NFA)

2.3 Institutioner

Ifølge statutterne skal NFA virke for udvikling og fornyelse inden for voksen
undervisning og folkeoplysning i N orden. N FA 's virksom hed om fatter primært 
en række kurser, som på forskellig vis har tilknytning til det folkeoplysende 
arbejde i N orden. Kurserne er alm indeligvis åbne for alle. Endvidere fungerer 
NFA som  et debat- og inform ationscenter vedr. folkeoplysning og voksenu n
dervisning.

NFA fungerer som sekretariat for N ordisk H ojskoleråd, FO V U 's inform a
tionsgruppe og adm inistrerer elevstipendier under nordisk fo lkehø jskolestøtte
ordning.

Der planlæ gges endvidere et bredere sam arbejde med grupper og organisa
tioner, som  arbejder inden for voksenundervisning og folkeoplysning.

Det sam lede antal ansatte er ca 9 årsværk.
A rbejdet med indførelse af kontraktbaseret m ål- og ram m estyring er indledt 

og påregnes at om fatte perioden 19 9 3 —95.

2.3.2 Nordiskt språksekretariat

Språksekretariatet är ett organ för sam arbete m ellan språknäm nderna (m otsv.) 
i Norden. Institutionen skall arbeta för att bevara och stärka den språkliga 
gem enskapen i Norden och för att främ ja den nordiska språkförståelsen. D etta 
sker bl a genom  forskningsprojekt, sam arbete med m assm edier, m edverka i 
ordboksprojekt, ge utskrifter och arrangera nordiska kurser och konferenser. 
Språksekretariatet är ansvarig för flera aktiviteter under N O RD M Å L-program - 
met. Det totala antalet anställda är fyra.

Arbetet m ed införande av kontraktsbaserad m ål- och ram styrning pågår och 
beräknas om fatta perioden 19 9 3 —95.

2.3.3. Nordiska språk- och informationscentret

N ordiska språk- och inform ationscentret skall i Finland i första hand främ ja 
undervisningen i och kännedom en om de övriga nordiska ländernas språk, 
kultur och sam hällsförhållanden. 1 detta syfte skall centret bidra m ed m aterial
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om  N orden, effektivisera inform ationen om de nordiska länderna, upprätthålla 
ett bibliotek med specifikt nordiskt m aterial, anordna språkkurser, andra kurser 
och föreläsningar sam t utveckla tolknings- och översättningsverksam het. D är
utöver skall centret sprida kännedom  om  det finska språket och om finländska 
kultur- och sam hällsförhållanden i de övriga nordiska länderna. S lutligen är 
centret ansvarigt för flera aktiviteter under N O RD M Å L-program m et.

D et totala antalet anställda är 9.
Arbetet med införande av kontraktsbaserad m ål- och ram stym ing pågår och 

beräknas om fatta perioden 1994—96.

2.3.4 Nordiska högskolan för hushållsvetenskap (NHH)

Nordiska högskolan för hushållsvetenskap (NHH ) tillhandahåller utildning på 
tre linjer: Textillinjen vid Chalm ers tekniska högskola i G öteborg, näringslinjen 
vid universitetet i O slo och linjen fö r  näringsterapi vid G öteborgs universitet. De 
två första lin jerna finansieras över statsbudgeten i den land där respektive lin je 
är placerad. D en tredje lin jen  finansieras över det nordiska budgeten. NH H  har 
fyra anställda m otsvarande 2 ,75 heltidstjänster. M ed hänvisning till m inisterrå
dets beslut om uppföljning av arbetsprogram m et rörande ändrad finansiering 
av nordiska institutioner m .m „ föreslås budgeten reducerad m ed DKK 125 000.

Arbetet med införande av kontraktsbaserad m ål- och ram stym ing pågår och 
beräknas om fatta perioden 1993—95.

2.3.5 Nordisk samisk institutt

N ordisk Sam isk Institutt ble etablert i 1974 i Kautokeino i N orge. Instituttet 
skal virke for å forbedre den sam iske befolkningens stilling sosialt, kulturellt, 
rettslig og økonom isk g jennom  forsknings- og utviklingsprosjekter. D en dagli
ge ledelse varetas av en institutleder. D et totale antallet ansatte er 18.

Instituttet vil bli om fattet av budsjettavtale m ed m ål- og ram m estyring for 
perioden 1993—95.
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2.3.6 Nordisk institut for teoretisk fysik (NORDITA)

Budgetöverenskommelse

1. Syfte med och målsättning för NORDITA

Nordiska institutet för teoretisk fysik — N O RD ITA s — huvuduppgift är att 
bedriva forskning inom  grundläggande teoretisk fysik och främ ja sam arbetet 
m ellan forskare på om rådet i de nordiska länderna och att verka som  ett 
internationellt centrum  för teoretisk fysik. M ot bakgrund härav skall institutets 
stab:
• Bedriva forskning inom  teoretisk fysik i vid m ening och därm ed lägga grund 

för övergripande studier inom  fysik och angränsande forskningsom råden. 
Inom  ram en för detta arbete skall institutionen organisera forskningspro
gram  även gem ensam t med andra forskare och institutioner i och utanför 
Norden.

• Genom föra vidareutbildning av yngre nordiska forskare b l a genom  ett 
stipendiatprogram .

• Ge nordiska forskare m öjlighet att besöka institutet under längre eller korta
re tid för att genom föra forskningsprojekt och etablera sam arbete och kon
takter med forskare i och utanför N orden.

• M edverka till besök av utom nordiska forskare i de nordiska länderna och 
tillse att dessa besök får ett nordiskt innehåll.

• O rganisera sym posier, w orkshops etc vid institutet och m edverka i organisa
tionen av sådana i N orden i övrigt.

• M edverka i etableringen av nätverk i och utanför N orden inom  teoretisk 
fysik.

2. NORDITA — Planerad verksamhet 1993—1995

N O RD ITA 's verksam het kan indelas som  följer:

2.1 Forskningsprogram inom fysik och angränsandde områden
2.2 Utbildningsprogram
2.2.1 Stipendiatprogram  för yngre nordiska forskare (post doc nivå)
2 .2 .2  Utbildning av yngre nordiska forskarstuderande
2.2 .3  Internationellt post doc program

2.3 Gästprogram
2.3.1 Internationellt gästprogram  vid N O RD ITA
2.3 .2  Internationellt gästprogram  vid andra institutioner i N orden
2.3 .3  Nordiskt gästprogram  vid N O RD ITA
2.3 .4  N ordiskt gästprogram  vid andra institutioner i N orden

2.4 Symposier, workshops, sommarskolor, nätverk
2.4.1 Sym posier, w orkshops, som m arskolor, nätverk etc vid N O RD ITA
2.4 .2  Sym posier, w orkshops, som m arskolor, nätverk etc vid andra institutio

ner i
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2.5 Information om NORDITA-verksamheten och fysikaktiviteter i Norden. 
Finansieringen av program m en vid N O RD ITA  sker i stort sett genom  de av 
NM R tilldelade budgetm edlen. (U ndantag förekom m er dock i det att speciellt 
yngre och flera utom nordiska forskare finansierar sitt uppehåll vid institutet 
m ed externa m edel. D essa kostnader återfinnes alltså inte i institutets budget. 
D ess ekonom iska åtaganden begränsas till att tillhandahålla arbetsplats och 
bastjänster vad adm inistration och datorresurser beträffar.)

2.1 Forskningsprogram
N O RD ITA 's forskningsprogram  genom går regelbundna revideringar i syfte att 
uppnå äm nesm ässig bredd, sam arbete över äm nesgränser och anpassning till 
det nordiska forskarsam hällets behov. För att så väl som  m öjligt kunna anpassa 
verksam heten till m ålsättningarna m åste den vetenskapliga staben ägna en stor 
del av sin tid >  70 % åt eget vetenskapligt arbete. I detta ingår till en del 
handledning av yngre forskare. R esterande tid ägnar staben åt nordisk och 
internationell kontaktverksam het bl a i form av deltagande i organisationen av 
skilda sam arbetsprojekt oftast m ed andra nordiska forskare. D en vetenskapliga 
staben, liksom  alla långtidsgäster, är så långt som  m öjligt avlastad från rent 
adm inistrativa uppgifter. De seniorforskare, som  ännu ej har fast tjänst, b efin 
ner sig i sin m est produktiva period och m ånga av dem  får fasta tjänster i 
Norden under sin vistelse vid N O RDITA.

Omfattningen på det rena forskningsprogrammet (stab och seniorgäster) blir mot 
bakgrund av ovanstående ca 91 manår per år.

Resultaten redovisas bl a i form av:
• Bidrag till N O RDITA Is preprintserie. D enna redigeras av institutets stab, 

som  gem ensam t svarar för det vetenskapliga innehållets kvalité.
• Publikationer i internationella tidskrifter. (Av praktiska skäl utges inte alla 

publikationer, i synnerhet sådana gjorda i sam arbete m ed utom nordiska 
forskare, i institutets preprintserie. Publikationerna i denna utges nästan 
utan undantag också i internationella tidskrifter.)

• Föredrag vid vetenskapliga konferenser, sym posier, som m arskolor etc. I 
m ånga fall publiceras dessa resultat i konferensproceedings etc.

• Aktiviteter vid andra institutioner i N orden

2.2 Utbildningsprogram
2.2.1 D et nordiska stipendiatprogram m et är utform at så att yngre nordiska 
forskare (post doc nivå) kan beredas utvecklingsm öjligheter inför sin fram tida 
verksam het. Stor vikt fästes vid att de utvecklas till självständiga forskare m ed 
förmåga att identifiera intressanta forskningsprojekt och om råden. Seniorsta
ben vid N O RD ITA  fungerar naturligtvis ofta som  sam arbetspartners m en lika 
ofta som  rådgivare till stipendiaterna. Stipendiaterna ägnar hela sin tid åt 
forskning.
Programmets omfattning: 14 manår per är.

2 .2 .2  Seniorstaben handleder varje år ett antal doktorander från de nordiska 
länderna. D essa kom m er till institutet m ed egna m edel, varför N O RD ITA 's 
budget ej belastas eller inblandas i denna aktivitet.

D oktoranderna förväntas ägna hela sin tid åt forskning. A ntalet studerande 
varierar starkt från år till år.
Programmets omfattning i medeltal under en treårsperiod: 2 manår per år.
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2 .2 .3  I institutets forskningsverksam het deltar norm alt några icke-nordiska 
forskare på post doc nivå. D etta ses som  m ycket värdefullt inte bara ur ren 
forskningsynpunkt utan också med tanka på att de nordiska stipendiaterna 
därm ed får kontakt med jäm nåriga forskare från hela v världen och därm ed 
förhoppningsvis också en viss förståelse för forskartraditioner i icke nordiska 
länder. Fram till nu har de flesta forskarna kom m it till institutet m ed egna 
m edel. I m edeltal över ett antal år har dock N O RD ITA  bekostat ungefär 1,5 
m anår per år. V erksam heten kan tänkas ökas betydligt inom  den närm aste 
tiden genom  stöd från EG :s "H um an capital and m obility p rogram ".

Internationella post doc's förväntas ägna hela sin tid åt forskning. Antalet 
studerande varierar starkt från år till år. O m  EG -program m et kan förverkligas 
kom m er antalet forskare att ökas m ed ca 4 externt finansierade sådana utöver 
det nedan angivna antalet.
Programmets omfattning i medeltal under en treårsperiod: 1,5 manår per är.

R esultaten redovisas på sam m a sätt som  aktivteterna under punkt 2.1

2.3 Gästprogram
Gästprogram m en är alla starkt knutna till varandra och variationen inom  varje 
delprogram  är stor från år till år. Till de av N O RD ITA  finansierade delarna 
kom m er betydande insatser från externa källor. M ånga gäster besöker institu
tet, utan att belasta gästbudgeten. N O RD ITA 's ekonom iska insats begränsas då 
till att tillhandahålla arbetsplats och bastjänster vad adm inistration och dator
resurser beträffar. N orm alt delfinansieras internationella gästers besök vid 
andra nordiska instituti-oner exem pelvis betalar N O RD ITA  vanligen endast 
resekostnader för korttidsgäster och 3 0 —50 % av arvodet till långtidsgäster. I 
gästprogram m et vid andra nordiska institutioner har stabens och stipendiater
nas besök ej m edräknats då detta ingår i deras norm ala forskningsverksam het 
vid NORDITA.
Programmets omfattning per år i medeltal under en treårsperiod:

2.4 Symposier, sommarskolor, nätverk etc
N O RD ITA 's sym posie-, w orkshop-, som m arskole- och nätverksprogram  är 
m ycket flexibelt och förutsätter ett m ycket nära sam arbete m ed ett flertal 
nordiska institutioner och anslagsbeviljande m yndigheter. A ntalet pro jekt per 
år är om kring 12 av vilka ca hälften  utgörs av nordiska eller internationella 
konferenser etc där institutets stöd, utöver vad dess stab och stipendiater bidrar 
med, inskränker sig till att ge yngre nordiska fysiker m öjlighet att delta. 
Utform ningen av program m et i detalj beror av uppkom na behov och forsk
ningsutvecklingen. D et finns behov av ökade insatser och N O RD ITA  är berett
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att göra sådana om  m an kan finna ekonom iska resurser härför. V erksam heten 
förväntas i nuläget kunna drivas i oförändrat om fång och således om fatta ca 36 
sym posier, w orkshops, som m arskolor etc under avtalsperioden. En betydande 
del av projekten är beroende av extern finansiering.

2.5 Information om NORDITA-verksamheten och fysikaktiviteter i Norden  
De vetenskapliga resultaten från N O R D ITA -verksam heten redovisas slutligt i 
form av vetenskapliga publikationer i internationella tidskrifter, konferenspro- 
ceedings och böcker. För att snabbt inform era härom  utger institutet en serie 
"p rep rin ts", som  är tillgängliga för forskare världen över. A ntalet preprints per 
år varierar starkt m en har under senare år varit ca 90.

För att inform era det nordiska forskarsam hället om fysikaktiviteter i N orden 
utger institutet "N O R D ITA  — n ew s" 6 gånger årligen.

3. Resurstillskott

Nordiska m inisterrådet ställer 50 953 TDKK till förfogande för N O RD ITA , som  
planeringsram  för perioden 1993—1995, m ed en tänkt fördelning på 1 7 0 3 5  
TDKK 1993, 16 833 TDKK 1994 och 1 7 0 8 5  TDKK 1 9 9 5 .1 planeringsram en har 
en tänkt inflation på 1,8 % för 1994 och 1,5 % för 1995 inlagts. Ö verstiger den 
verkliga inflationen dessa antaganden m ed m er än 2 % -enheter, skall avtalet 
kunna om förhandlas.

För överenskom na aktiviteter i paragraf 2 finns inga m öjligheter till resurs
tillskott från m inisterrådet under perioden. Avgifter, räntor och andra intäkter 
får behållas av institutionen för att finansiera verksam heten under perioden. 
Eventuellt överskott/underskott i det form ella bokslutet skall över-föras m el
lan budgetåren.

4. Resultatrapportering

En resultatrapport för varje kalenderår skall insändas till N ordiska m inisterrå
det. Rapporten skall innehålla:

4.1 Sammanfattning
Sam m anfattningen skall innehålla en kort redogörelse för institutionens verk
sam het mot bakgrund av m ålsättning och planer.

4.2 Institutionens resursforbruk fördelat pä huvudaktiviteterna
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4.3 Översikt över enskilda aktiviteter 
Tabell 2

4.4 Kostnad per budgetår för enskilda aktiviteter 
Tabell 3
Genomsnittskostnad per budgetår för enskilda aktiviteter

4.5 Bruttoöversikt över intäkter 
Tabell 4
Bruttoöversikt över intäkter

Enligt N O RDITA s stadgar skall danska staten fritt ställa nödvändiga lokaler 
(inklusive ett forskningsbibliotek) till institutets förfogande.

4.6 Ändringar i externa förhållanden av betydelse för verksamheten

5. Resultatvärdering och evaluering

Resultatvärdering görs av Nordiska m inisterrådet på grundlag av institutionens 
årliga resultatrapportering.

Nordiska m inisterrådet (utbildnings- och forskningsm inistrarna) har uppdra
git åt Nordiska forskningspolitiska rådet (FPR) och Ledningsgruppen för högre 
utbildning (H Ö G U T) att svara för att nordiska institutioner för högre utbild
ning och forskning utvärderas. FPR beslutar i sam råd m ed N O RD ITA  om 
evalueringens form och tidpunkten för dess genom förande.
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2.3.7 Nordiska institutet för folkdiktning (NIF)

Budsjettoverenskomst

1. Formål med Nordisk institutt for folkediktning

N ordisk institutt for folkediktning (NIF) har som  form ål å frem m e og koord ine
re nordisk folkloristisk forskning og utdanning gjennom :
• å initiere, planlegge og gjennom føre nordiske forskningsprosjekt, også etter 

forslag fra det nordiske forskningsm iljøet. D et vitenskapelige personalet 
deltar etter avtale i forskningsprosjekter.

• å arrangere nordiske forskerkonferanser og -sem inarer.
• å utvikle det nordiske og in ternasjonale kontaktnett for nordiske folklorister.
• å stim ulere sam arbeid innen universitetsundervisningen.
• å stim ulere sam arbeid m ellom  folkloristiske arkiv.
• å inform ere nordisk om  nordiske og in ternasjonale aktiviteter og forsknings

resultat, og internasjonalt om  nordiske vitenskapelige aktiviteter og forsk
ning.

2. Institusjonens planer og aktiviteter

2.1 Forskning og planlegging
NIF vil i perioden avsette 3 årsverk/årlig i forskning og forskningsplanlegging, 
inklusive redigering og vitenskapelig publisering.

Instituttet vil ha tilknyttet eksternt finansiert prosjektm edarbeidere tilsvaren
de 1 1/2 årsverk/år.

Instituttet hel- eller delfinansierer norm alt 4 —6 forskningsprosjekter pr. år. I 
perioden vil det årlig være 6—7 prosjektgrupper i arbeid.

2.2 Konferanser og seminarer
Instituttet arrangerer en nordisk em nekonferanse og en arkiv- og dokum enta- 
sjonskonferanse hvert 4. år, slik at de alternerer hvert annet år.

D et arrangeres sem inarer i forbindelse m ed prosjektene, i alt 1—2 sem inarer 
pr. år.

2.3 Koordinering, kontaktskapende virksomhet
Avholdes 2 styrem øter årlig. U niversitetsinstitusjonene der m øtene holdes får 
tilbud om å benytte styrem edlem m er som  g jesteforelesere.

Internasjonalt k jente folklorister inviteres som  gjesteforelesere og N IF ar
rangerer reisen til de nordiske instituttene og står for reisekostnader og en del 
av oppholdskostnadene. D et planlegges for en g jesteforeleser pr. år.

2.4 Publisering
NIF utgir årlig 4 N IF N ew sletter og 8—10 N IF N orden inform asjonsbrev. N IF 
utgir forskningsresultatene fra sine prosjekter og andre større publikasjoner i
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NIF Publications enten på eget forlag eller i sam arbeid  m ed andre forlag. N IF 
planlegger i 1995 en ny utgave av den nordiske adressekatalogen.

3. Ressurstilskudd

Nordisk M inisterråd stiller 5 7 3 1 0 0 0  FIM til d isposisjon for N IF som  planleg- 
gingsram m e for perioden 19 9 3 —1995, m ed en tenkt fordeling på 1 830  000  for
1993 , 1 9 1 2  000  for 1994 og 1 9 8 9  000  for 1 9 9 5 .1 planleggingsram m en er en 
tenkt inflasjon på 4,5 % for 1994 og 4 ,0  % for 1995 lagt inn. O verstiger den 
virkelige inflasjonen denne antagelse m ed m er enn 2 % -enheter, skal avtalen 
kunne forhandles om.

For de aktiviteter som  budsjettavtalen behand ler i paragraf 2 finnes ingen 
m uligheter for ytterligere ressurstilskudd fra m inisterrådet under perioden. 
Avgifter, renter og andre inntekter får beholdes av institusjonen for å finansiere 
virksom heten under perioden. Eventuelt overskudd/underskudd i den form el
le avslutning av regnskapet skal overføres m ellom  budsjettårene.

4. Resultatrapportering

En resultatrapport skal for hvert kalenderår innsendes til N ordisk M inisterråd. 
Rapporten skal inneholde:

4.1 Sammendrag

D et gis en kortfattet redegjørelse for institusjonens virksom het på bakgrunn av 
form ål og planer.

4.2 Institusjonens ressursforbruk fordelt på hovedom råde 
Tabell 1: Ressursforbruk fordelt på hovedom råder 1993
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4.3 Oversikter over de enkelte oppgaver 
Tabell 2:

4.4 Kostnad pr. budsjettår for spesifiserte aktiviteter
Tabell 3: Gjennomsnittskostnad i 1000 FIM pr. budsjettår for spesifiserte aktiviteter

4.6 Rapport om eventuelle endringer av eksterne forhold som har betydning for  
virksomheten.
Institusjonen beskriver.
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Resultatvurdering gjøres av N ordisk M inisterråd på grunnlag av institusjonens 
årlige resultatrapport.

N ordisk M inisterråd (utdannings- og forskningsm inistrene) har gitt Nordisk 
forskningspolitisk råd (FPR) og Ledningsgruppen for høgre utdanning (H Ø G - 
UT) i oppdrag å stå ansvarlig for at de nordiske institu sjonene innen høyere 
utdanning og forskning evalueres. FPR/H Ø G U T vil i sam råd m ed institu
sjonen beslutte om  evalueringens form  og tidspunkt for g jennom føring.

2.3.8 Nordisk institutt for sjørett

5. Resultatvurdering og evaluering

Budsjettoverenskomst

1. Formål med Nordisk Institutt for sjørett

Nordisk Institutt for S jørett (N IfS) ble opprettet i 1963. N IfS har til form ål å 
frem m e forskning og undervisning i de nordiske land i sjørett og alm innelig 
transportrett, o lje- og gassrett og beslektede fagom råder, b l.a. ved å koordinere 
forskning, arrangere kurs og sem inarer, utdele stipend, opprettholde et fagbib
liotek og drive inform asjons- og publiseringsvirksom het.

Fra 1. ju n i 1991 ble Sekretariatet for N ordisk Råd for Forskning i Europeisk 
Integrasjonsrett lagt til N IfS. Rådet har til form ål å initiere, koordinere og 
inform ere om  forskning i europeisk integrasjonsrett i de nordiske land.

2. NIfS mål og aktiviteter for perioden 1993—95

N IfS hovedaktiviteter i perioden vil bestå i undervisning, etterutdanning, 
forskning og forskerutdanning, publikasjonsvirksom het og videreutvikling av 
spisskom petanse innenfor de aktuelle fagom råder.

2 .1  Undervisning
N IfS vil avholde tre m åneders kurs vår og høst i sjørett, herunder sjøforsik- 
ringsrett, petroleum srett, kontrakter i petroleum svirksom heten og engelsk
am erikansk rett. A vhengig av m ulighet for ekstern finansiering vil undervis
ningen innbefatte ekskursjoner til relevante institusjoner i nordiske land.

I vår-term inene vil kursene i sjørett, petroleum srett og engelsk-am erikansk 
rett inngå i fakultetets ER A SM U S-program . All undervisning på dette pro
gram m et vil foregå på engelsk. H vert sem ester vil ca. 170 studenter følge 
kursene. Av disse vil ca. 40 være ikke-norske. D et vil i 1993 bli utdelt ca. 15 
stipend hvert sem ester til nordiske studenter. Fra og m ed 1994 vil ikke N IfS 
dele ut stipend til sjøretts-studenter p.g.a. redusert bevilgning fra Nordisk 
M inisterråd. D et finnes im idlertid m uligheter til å søke stipend hos andre kilder 
(N O R D PLU S og div. legater). I sam arbeid m ed N orges Tekniske H øgskole, 
Norges H andelshøgskole og H andelshøgskolen BI vil N IfS  delta i "M aster of
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Shipping”-programmet som starter opp i 1993 med 17 deltakere. Neste opptak 
vil skje i 1995.

I perioden vil det produseres lørebæker i sjørett (grunnpensum og spesial- 
pensa), kontrakter i petroleumsvirksomheten og forsikringsrett.

2.2 Etterutdanning/seminarer
NIfS vil i perioden arrangere Det 9. nordiske dommerseminar (Bergen 1993) og 
Det 10 nordiske dommerseminar (1995) med ca. 50 deltakere fra hele Norden. 
Det 16. nordiske sjørettsseminar vil bli arrangert i Reykjavik i 1994 med ca. 100 
nordiske deltakere. Alle seminarene vil ha en varighet på 2—3 dager.

Videre vil NIfS fortsette sin ordinære seminarrekke med 3 onsdagsseminarer 
hvert semester. I tilknytning til et seminar hvert semester vil det også bli 
arrangert et dommerseminar. Petroleumsjuridisk klubb vil ha møter 2—5 
ganger i semesteret vekselvis i Oslo og Stavanger. I forbindelse med etterut
danningsvirksomheten vil NIfS stå i kontakt med ca. 700 personer i hele 
Norden som bl.a. vil få tilsendt oversikter over seminartilbud og materiale som 
brukes på disse. Ansatte ved NIfS vil delta i planleggingen av, som foredrags
holdere, deltakere m.v. på kurs og seminarer arrangert av NIfS og andre 
institusjoner i Norden.

2.3 Forskning og forskerutdanning
I perioden vil 1—3 av NIfS ansatte levere inn doktoravhandling. I tillegg vil det 
bli skrevet 30—40 studentavhandlinger hvor ansatte ved NIfS vil ha veiled
ningsansvar. 20—25 av disse vil bli innlevert ved NIfS. Ansatte vil også drive 
veiledning av kandidater fra andre nordiske institusjoner med korttidsopphold 
ved NIfS. Det vil også bli levert inn doktorgrads- og licensiat-avhandlinger i 
andre nordiske land av kandidater som har hatt forskningsopphold ved eller 
har annen tilknytning til NIfS.

4 av NIfS' ansatte og 1—3 kandidater med tilknytning til NIfS (nå ved Senter 
for EF-rett) vil i perioden følge fakultetets doktorgradsprogram.

Mye av forskningsvirksomheten ved NIfS vil være med problemstillinger 
knyttet til EF. Dette arbeidet vil skje i samarbeid med Senter for EF-rett ved 
fakultetet.

2.4 Publiseringsvirksomhet
I perioden vil det bli utgitt 25—30 hefter i serien Marius. Det vil bli skrevet ca 
10 bøker inkl. pensumlitteratur. Av de samlede publikasjonene vil ca. 3/4 bli 
skrevet av ansatte ved NIfS. Publikasjonene og bøkene vil i det vesentlige bli 
gitt ut av Sjørettsfondet.

2.5 Spisskompetanse
NIfS vil befeste sin posisjon som et ledende internasjonalt senter innen sjørett, 
olje- og gassrett, og vil fortsatt være aktive i arbeidet med kompetanseoppbyg
ning innen disse områdene. Dette arbeidet vil også skje i samarbeid med Senter 
for EF-rett og Sekretariatet for Nordisk Råd for Forskning i Europeisk Integra- 
sjonsrett. Biblioteket vil bli utbygget videre med en antatt tilvekst på ca. 700 
bind pr. år fordelt med ca. 500 på sjørett og 200 på olje- og gassrett.
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2.6 Annen virksomhet
A nsatte vil delta aktivt i arbeid både knyttet til N IfS fagom råder og andre 
fagom råder som  m edlem m er av lovkom itéer, red aksjon  av tidsskrifter og 
dom ssam linger, som  sem inarinnledere, i vitenskapelig  bedøm m elser osv.

3. Ressurstilskudd

N IfS har en sam m ensatt finansiering. Selv  om  driften i stor grad er basert på 
nordiske midler, kom m er betydelige deler av finansieringen fra andre kilder.

3.1 Finansiering fra Nordisk Ministerråd
N ordisk M inisterråd stiller N OK 8 243  000  til d isposisjon for N ordisk Institutt 
for S jørett som  planleggingsram m e for perioden 1993—1995 m ed en tenkt 
fordeling på NOK 2 924  000  for 1993, N O K 2 646  000  for 1994  og NOK 
2 6 7 3 0 0 0  for 1 9 9 5 .1 planleggingsram m en er det lagt inn tenkt inflasjon på
1,5 % for 1994 og 1,0 % for 1995. O verstiger den virkelige in flasjonen denne 
antagelse med m er enn 2 % enheter, skal kontrakten kunne om forhandles.

Spesielle ønsker om nye oppgaver fra m inisterrådet kan gis i avtaleperioden. 
Dette skjer i så fall i form av tillegg til budsjettavtalen etter sæ rskilte forhand
linger om ressurstilskudd.

Ut over dette finnes det ingen m uligheter for ressurstilskudd fra N ordisk 
M inisterråd. Inntekter inkl. renter får institusjonen beholde til dekning av 
driftsutgifter. Eventuelt overskudd/underskudd i regnskapet skal overføres 
m ellom  budsjettårene.

Utbetalingen av bevilgningen sk jer i henhold  til. m inisterrådets fastlagte 
retningslin jer etter rekvisisjon fra N IfS.

3.2 Annen finansiering
Universitetet i O slo dekker lønnsutgifter til fire professorer og en vitenskapelig 
assistent. Professorene har im idlertid en dobbeltstatus ved at de er pålagt 
om fattende oppgaver av fakultetet utenfor N IfS fagom råder. I tillegg dekkes 
utgifter til fri stasjon (husleie, EDB, post, telefon, annum ). D e sam lede ytelsene 
fra Universitetet i O slo er sk jønnsm essig beregnet til ca. NOK 2 200  000  årlig.

Avdeling for Petroleum srett får en vesentlig  del av sine læ nns- og driftsutgif
ter dekket via årlig tilskudd på NOK 1 000  000  fra O ljeindustriens Landsfore
ning (OLF). I tillegg m ottar N IfS årlig NOK 100 000  fra Anders Jahres Fond til 
V itenskapens Frem m e.

N IfS m ottar også kortsiktige prosjektm idler, m en om fanget av denne aktivi
teten varierer fra år til år.

4. Resultatrapportering fra NIfS etter hvert år

N IfS skal årlig sende resultatrapport til N ordisk M inisterråd, som  skal inneh ol
de følgende:

4.1 Sammendrag
Skal inneholde en kortfattet redegjørelse for N IfS virksom het på bakgrunn av 
formål og planer.
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4.2 Ressursforbruk fordelt pä hovedområder
NIfS vil så langt det er mulig prøve å rapportere ressursforbruk fordelt på 
hovedområder. NIfS' integrerte rolle ved Universitetet i Oslo og den sammen
satte finansieringen (se pkt. 3.2) gjør at vil det være vanskelig å gi en presis 
rapport av ressursforbruket på områdene undervisning, forskning og forskerut
danning og fellesadministrasjon. NIfS vil likevel tilstrebe å tallfeste ressurs
forbruket på disse aktivitetene.

Tabell 1: Ressursforbruk fordelt på hovedområder

4.3 Oversikt over de enkelte oppgaver
Tabell 2: Oversikt over de enkelte oppgaver
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Oversikt over de enkelte oppgaver

4.4 Kostnad pr. budsjettår for NIfS aktiviteter
Av de årsaker som nevnt under pkt. 3.2 og 4.2, vil det være svært vanskelig å 
beregne gjennomsnittskostnader for spesifiserte aktiviteter som kan danne et 
meningsfullt grunnlag for en vurdering av NIfS. Dette gjelder spesielt kurs/un
dervisning, forskning, og utgifter til studenter.

4.5 Brutto inntekter og kostnader
Tabell 3: Brutto-oversikt for inntekter

I tillegg skal rapporten inneholde:
— en beskrivelse av NIfS lokalforhold og lokalkostnader
— antall ansatte med lænnskostnader lønnet av nordiske og eksterne midler — 

inntekter og kostnader knyttet til eksternt finansierte prosjekt og ytelser fra 
Universitetet i Oslo

Deler av NIfS vil sommeren 1993 flytte inn i nye lokaler. Dette vil kreve 
ekstra ressurser som imidlertid for en stor del vil bli dekket av Universitetet i 
Oslo og fakultetet. På sikt vil overflyttinger føre til besparelser siden alle
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ansatte vil være lokalisert i samme bygning sammen med Sekretariatet for 
Nordisk Råd for Forskning i Europeisk Integrasjonsrett og Senter for EF-rett.

Avtalen om finansiering fra OLF løper til utgangen av 1995. Dette er et 
forhold som må diskuteres i løpet av 1994—95.

5. Resultatvurdering og evaluering

Resultatvurdering gjøres av Nordisk Ministerråd på grunnlag av institusjonens 
årlige resultatrapportering.

Nordisk Ministerråd (utdannings- og forskningsministrene) har gitt Nordisk 
forskningspolitisk råd (FPR) og Styringsgruppen for høyere utdanning (HÖG- 
UT) i oppdrag å stå ansvarlig for at de nordiske institusjonene innen høyere 
utdanning og forskning evalueres. FPR/HÖGUT vil i samråd med institu
sjonen beslutte om evalueringens form og tidspunkt for gjennomføring.

NIfS arrangerte i 1991 et evalueringsseminar hvor institusjonen ble vurdert 
faglig. Videre har FINFORSK gjort en vurdering av NIfS som nordisk institu
sjon som ble lagt frem i 1992.

NIfS planlegger et evalueringsseminar i løpet av avtaleperioden.

2.3.9 Nordisk institut for asienstudier (NIAS)

NIAS har som formål å fremme humanistiske og samfunnsvitenskapelige 
asiastudier i de nordiske landene. NIAS medvirker i samordning av asiaforsk- 
ning og utdanning av asiaforskere i Norden, samt bedriver informasjons- og 
dokumentasjonsvirksomhet. NIAS initierer også nordiske forskningsprojekter. 
Instituttet er plassert ved Københavns universitet. NIAS har 14 ansatte.

Forsøksordningen med et nordisk forskningsprofessorat forlenges til 30.6.95. 
Ordningen evalueres i 1994.

NIAS vil bli omfattet av budsjettavtale med mål- og rammestyring for 
perioden 1993—95.

2.3.10 Nordiska samarbetsorganet för vetenskaplig information

Budgetöverenskommelse

1. NORDINFO:s mål och syfte

NORDINFO, det Nordiska samarbetsorganet för vetenskaplig information, har 
till ändamål att främja nordiskt samarbete rörande vetenskaplig information 
och dokumentation med särskild hänsyn till forskningsbiblioteksväsendet. 
NORDINFO skall också verka för nordiska intressen i det internationella 
samarbetet.
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N O RD IN FO :s uppgift är att verka för en utveckling som  syftar till förbättrad 
och mer rationell inform ationsförm edling till forskare och andra användare av 
vetenskapliga och tekniska inform ationsresurser inom  N orden. I detta syfte 
skall N O RDIN FO  särskilt
— följa utvecklingen på om rådet såväl i de nordiska ländem a som  internatio

nellt sam t inform era och rådgiva nordiska och nationella organ och institu
tioner inom  biblioteks- och dokum entationsom rådet (BD I-om rådet);

— främ ja och sam ordna rationella m etoder för dokum entleverans m ellan de 
nordiska ländem a och interna tionellt;

— initiera, bedriva och stödja utredningsverksam het och utvecklingsprojekt 
inom  inform ations- och dokum entationsom rådet sam t forskningsbiblio- 
teksväsendet; projekten skall ha tydlig relevans för verksam heten inom  det 
nordiska BD I-om rådet.

2. NORDINFO:s planerade arbete under perioden

I verksam heten ingår följande om råden:

2.1 Stöd till utvecklingsprojekt inom informationsförmedling

2.1.1. Utveckling och rationalisering av dokum entleverans
U tveckling av m etoder/kom m unikationer för snabbare och effektivare lev e
rans av dokum ent, kopior, texter m ellan bibliotek, forskningsinstitutioner etc. 
inom  N orden och internationellt

2.1.2. Ökad tillgänglighet av informationsresurser
Utveckling och harm onisering av söksystem  för inform ationsresurser i databa
ser och andra m edia, fu lltextim plem enteringar, tillgodogörande av elektronis
ka nätverkssystem  för tillgängliggörande av inform ation, tillgängliggörande av 
datorbaserat arkivm aterial

2.1.3. Tillämpning av ny teknologi
Stöd till utvecklingsprojekt där m an tillgodogör sig ny teknologi för inform a
tionsförm edling, scanning av dokum ent, C D -R O M  applikationer, hyperm edia 
etc

2.1.4. Näringslivsinformation
U tveckling av inform ationsresurser m ed särskild hänsyn till näringlivets behov 
(industri, finansinstitut, handel, m arknadsföring etc., m ed inriktning på små 
och m edelstora företag)

Inom om råde 2.1 finns 12 redan påbörjade projekt, vilka förväntas avslutas 
inom  perioden; 7 inom  1 9 9 3 .1 arbetsplanen ingår utveckling fulltext C D -RO M  
im plem entering för nordiska databaser, utveckling av m etod för tillgodogöran
de och ökad sökbarhet av äldre tidningsm aterial i pappers- eller m icroform at, 
tillgodogörande av tillgängliga nätverk för nordiska forskningsbibliotek. Nya 
projekt kom m er att initieras inom  näringslivsinform ation, bättre tillgänglighet 
av nordiska forskningsresultat, fortsatt utveckling av m etoder där ny teknik 
tilläm pas vid inform ationsförm edling och -sökning.
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2.2 Strategi- och organisationsutveckling

2.2.1. Personalutveckling
N O RD IN FO  stöder och deltar i planläggning av konferenser, expertm öten, 
sem inarier för personalutveckling inom  biblioteks- och inform ationssektorn. 
N O RD IN FO  stöder också kom petensutvecklingsprojekt inom  BD I-om rådet, 
med särskild hänsyn till ledarutbildning.

2.2.2. Kvalitetssäkring
Stöd till projekt, sem inarier o.a. tillfällen för utveckling av kvalitetsbedöm - 
ningsprogram , kvalitetssäkring inom  BD I-sektorn

2.2.3. Målstyrning/resultatredovisning
Stöd till konferenser, sem inarier o.a. tillfällen inför nya m ålstyrnings- och 
resultatredovisningsprogram , särskilt inom  universitets- och högskolesektorn 
Inom om råde 2.2 finns 3 redan påbörjade projekt/aktiviteter, vilka förväntas 
avslutas inom  perioden; 2 inom  1993. Under perioden kom m er särskild tonvikt 
att läggas vid utvecklingssem inarier för relevanta m ålgrupper inom  BD I-om rå
det.

2.3 Koordinerande verksamhet

2.3.1. Nordiskt kontaktorgan i internationella sammanhang, samverkan med inter
nationella organisationer/ institutioner
Internationella biblioteks/inform ationsprojekt följs upp aktivt, särskild bev ak
ning kom m er att ske av projekt inom  relevanta program om råden inom  EG. 
Utvecklingen inom  BD I-sektorn i Baltikum  bevakas och följs upp till tilläm pli
ga delar. I sam arbete med brittiska forskningsbibliotek anordnas varje år ett sk. 
anglo-nordiskt sem inarium  kring ett relevant tem a. Under perioden kom m er 
också att undersökas om  ett liknande sam arbete kunde initieras med annat 
europeiskt land, eller grupp av länder inom  EG -regionen.

2.3.2 Samverkan med andra nordiska institutioner
Inom om råde 2.3  pågår kontinuerlig sam verkan m ed nordiska och in ternatio
nella institutioner. N O RD IN FO  bevakar aktivt utveckling och tendenser inom  
BD I-om rådet för att vidareförm edia im pulser till fältet och stim ulera till aktiv 
m edverkan i utvecklingsprogram .

2.3.3 Stöd till konferenser, seminarier, specialist/ expertmöten
N O RD IN FO s styrelse beviljar stöd till konferens- och sem inarie- och utbild
ningsverksam het. En större satsning inom  perioden är en konferens som  sär
skilt riktar sig till beslutsfattare inom  utbildning och forskning i de nordiska 
länderna för att belysa forsknings- och bibliotekspolitiska konsekvenser av 
förändringar inom högskola/universitetsplaneringen.
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2.4 Publicerings- och informationsverksamhet

2.4.1. Tidskriften NORDINFO-Nytt
N O RD IN FO -N ytt kom m er att ges ut i 4 nr per år.

2.4.2 NORDINFOs publikationsserie
Publikationsserien utkom m er med m inst 2—3 nr per år.

2.4.3. SCANNETs databasguide (tryckt/online version)
Databasguiden utkom m er med en uppdatering i tryckt form , och under peri
oden görs 2 onlineuppdateringar per är t.o.m . 1994 , varefter styrelsen tar 
ställning till inriktningen för SCA N N ETs fortsatta verksam het.

2.4.4. Publicering av annat informationsmaterial
Annat inform ationsm aterial publiceras under perioden enligt behov, särskilt 
inför deltagande i konferenser, m ässor och andra tillfällen där det är läm pligt 
att inform era om N O RD IN FO s verksam het.

2.4.5. Deltagande i mässor, utställningar, konferenser, aktiv informationsverksam
het rörande NORDINFO
N O RD IN FO  deltar aktivt i nationella, nordiska och internationella arrange
m ang, med fram trädanden eller som  m ötesdeltagare. U nder perioden planeras 
deltagande i m inst 3 —4 konferenser per år.

3. Finansiering från Nordiska ministerrådet

Nordiska m inisterrådet ställer 11 772 000  FIM till förfogande för N O R D IN FO  
som planeringsram  för perioden 1 9 9 3 —1995, med en tänkt fördelning på 
3 759 000 för 1993, 3 928  000  för 1994 och 4 085 000  för 1995. I planeringsra
m en har en tänkt inflation på 4,5 % för 1994 och 4 % för 1995 lagts in. 
Överstiger den verkliga inflationen dessa antaganden med m era än 2 % -en h e- 
ter, skall kontraktet kunna om förhandlas.

För överenskom na aktiviteter i paragraf 2 finns inga m öjligheter för ytterliga
re resurstillskott från m inisterrådet under perioden. Avgifter, räntor och andra 
intäkter får behållas av institutionen för att finansiera verksam heten under 
perioden. Eventuellt överskott/underskott i det form ella bokslutet skall överfö
ras m ellan budgetåren.

4. Resultatredovisning

N O RD IN FO s resultatredovisning skall inläm nas till N ordiska m inisterrådet 
per kalenderår enligt följande:

4.1 Sammanfattning

N O RD IN FO s verksam het under året redovisas kortfattat med utgångspunkt i 
form uleringarna i paragraf 1. Mål och Syfte, och det planerade arbetet enligt 
paragraf 2.
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4.2 NORDINFOs resursförbrukning inom huvudområdena — utvecklings
projekt inom informationsförmedling

— strategi- och organisationsutveckling
— koordinerande verksamhet
— publicerings- och informationsverksamhet
Resursfördelningen specificeras i tre former: brutto-budget, %-fördelning av 
bruttobudget och fördelning av manår enligt följande tabell:

TABELL 1: Resursförbrukning inom  huvudom råden

Aktivitetstyper Bruttobudget (FIM) %-fördelning manår

Informationsförmedling 
Strategi- och organisations
utveckling
Koordinerande verksamhet 
Publicerings- och informa
tionsverksamhet 
Styrkostnader 
Administration 
Lokalkostnader

Summa

4.3 Översikter över enskilda aktiviteter

Redovisning av de aktiviteter som planerats för perioden enligt punkt 2 i 
kontraktet.

TABELL 2: Översikt över enskilda aktiviteter

4.4 Kostnad per budgetår för specificerade aktiviteter 
TABELL 3: Totalkostnad i FIM för specificerade aktiviteter
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4.5 Bruttoredovisning av intäkter
TABELL 4: Bruttoöversikt över intäkter

N O RD IN FO s lokalförhållanden och om kostnader beskrivs.

4.6 Rapport om eventuella omvärldsförändringar av betydelse för verk
samheten

Eventuella förändringar som  påverkar N O R D IN FO s verksam het under peri
oden beskrivas, med m öjliga om prioriteringar som  följd.

5. Resultatvärdering och evaluering

Resultatvärdering görs av N ordiska m inisterrådet på grundval av N O R D IN FO s 
årliga resultatrapportering.

Nordiska m inisterrådet (utbildnings- och forskningsm inistram a) har gett 
Nordiska Forskningspolitiska Rådet (FPR) och Ledningsgruppen för högre 
utbildning (H Ö G U T) i uppdrag att ansvara för att de nordiska institutionerna 
inom  forskning och högre utbildning evalueras. FPR /H Ö G U T kom m er i sam 
råd med institutionen att besluta om evalueringens form  och tidpunkt för 
genom förande.

2.3.11 Nordiskt vulkanologiskt institut

Budgetoverenskomst

1. Institutionens formål

Statutterne for N ordisk vulkanologisk institut, første paragraf, definerer insti
tuttets formål:
"Nordisk vulkanologiskt institut har till uppgift at bedriva vulkanologisk forskning 
med inriktning på vulkanologiens viktigasta sektorer: petrografi, geokemi, geofysik 
och vulkanhistoria. Instituttet skall bereda forskare och studerande såväl inom som
— enligt styrelsens beslut — utom Norden tillfälle att studera vulkanism och dermed 
sammanhängande problem.”
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Instituttets virksom hed om fatter:

a) Forskning
To typer af forskningsprojekter kan defineres. (1) Grundforskning på et hø jt 
videnskabeligt niveau som  har det form ål at udvide kundskaber om  jordens 
indre energi med særskilt hensyn til energitransport via konvektive processer 
fra jordens indre mod overfladen, m ed udtryk i vulkanske og hydroterm iske 
processer. Endvidere at undersøge jordskorpens m ekaniske respons til konvek
tionsprocesser i den underliggende øvre kappe. (2) A nvendt forskning med 
vægt på udvikling af m etoder og tilvirkning af instrum enter til geofysisk og 
geokem isk overvågning af om råder som  er truet af vulkanudbrud (og jo rd 
skælv).

I kontraktperioden skal instituttet arbejde med 11 projekter som  deles i 35 
selvstændige forskningsopgaver. Instituttet fokuserer forskningsvirksom heden 
på pladetektoniske processer i oceaniske spredningszoner hvor de enkelte 
forskningsopgaver skal besvare specifikke geologiske, geokem iske og geofysi
ske spørgsmål.

Alle opgaver under (1) er videnskabeligt relevante i den generelle internatio
nale diskussion om pladetektonik såvel som  i diskussionen inden for flere 
specifikke delfelter som  (a) jordskorpedeform ation, (b) indflydelse på jordens 
afgasning på atm osfæren, (c) detaljer i sam m enhæ ngen im ellem  pladebevæ gel
ser, tektonik og vulkanism e og (d) m agm atologi.

Forskningsopgaver under (2) fokuserer på at anvende "sta te  o f the art" 
elektronisk teknologi sam m en m ed resultater og erfaring fra grundforskningen 
som grundlag for udvikling og tilvirkning af (a) sensorer til m åling af enkelte 
"environm ental" param etre og (b) system er til "rea l tim e" overvågning af 
om råder som er truet af naturkatastofer.

b) Forskerstipendiater
Instituttet har fem forskerstipendier, som  bevilges for et år ad gangen til 
nordiske forskere. D et gælder hovedsagelig unge Ph.D . kandidater som  ønsker 
at benytte instituttets ressourcer og kom petenceniveau til at udføre et v iden
skabeligt projekt som kan accepteres til doktorgraden, m en også "p o std o c" 
stipendier. Stipendiatens arbejde integreres i instituttets øvrige projekter og 
form uleres som  en særskilt forskningsopgave og udfæres i sam arbejde med og 
under vejledning af det faste personale.

c) Internationalt samarbejde
Instituttet deltager aktivt i internationalt sam arbejde på forskellige niveauer. 
Under kontraktperioden vil instituttet spille en aktiv rolle i European V olcano
logy Project (EVOP) med eventuel finansiel støtte fra EF's Environm ent fund. I
1993 og 1994 deltager instituttet i et (EV O P) project på Furnas-vulkanen på 
Azorerne med støtte fra den islandske regering, og for 1995 søges m idler fra EF 
til projekter på Kraflavulkanen i Island. Internationalt sam arbejde om fatter 
endvidere sam arbejde m ed U N ESC O  igennem  W orld O rganization of V olcano 
O bservatories med deltagelse i videnskabelige h jæ lpeaktioner i forbindelse 
m ed eventuelle vulkanudbrud i udviklingslande. Endvidere arbejder instituttet

2. Institutionens planer og aktiviteter
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m ed et antal forskningsprojekter i sam arbejde m ed universiteter i Europa og 
USA.

d) Publicering
Instituttets forskningsresultater publiceres i in ternationale fagtidskrifter i vul- 
kanologi, geokem i, geofysik, m ineralogi og petrologi. Instituttets ansatte og 
forskningsstipendiater form idler endvidere deres forskningsresultater i form  af 
foredrag på internationale konferencer. A lle data som  på grund a f volum en 
eller karakter ikke får plads i internationale tidsskrifter publiceres i "o p e n  file " 
rapporter m ed begræ nset distribution.

3. Ressourcetilskud

Nordisk M inisterråd stiller 175 611 000  ISK  til N O R D V U LC :s rådighed i peri
oden 1 9 9 3 -1 9 9 5 .  Beløbet udbetales m ed 58 9 3 7 0 0 0  ISK i 1993 , 59  52 6  000  ISK 
i 1994 og 5 7 1 4 8  000  ISK i 1995. Indberegnet i disse tal er inflation på 1 % for
1994 og 1 % for 1995. Hvis inflationen afviger m ere end 2 % -en h ed er fra disse 
tal, skal kontrakten kunne genforhandles. D et er forudsat, at en  forskerstilling 
(lønniveau 2 914 933  ISK i 1993) overtages a f den islandske regering i 1995.

For de aktiviteter, som  beskrives i punkt 2, er der ingen m ulighed for 
ekstrabevillinger fra M inisterrådet under kontraktperioden. A fgifter, renter og 
andre indtægter kan Instituttet bruge til at finansiere virksom heden under 
perioden. Eventuelle overskud/underskud i det form elle regnskab skal overfø
res m ellem  budgetårene.

4. Resultatrapportering

En resultatrapport skal for hvert kalenderår indsendes til N ordisk M inisterråd. 
Rapporten skal indeholde:

4.1. Sammenfatning

Der gives en kortfattet redegørelse for N O R D V U LC ' s virksom hed på bag
grund af form ål og planer.

4.2 Institutionens ressourceforbrug fordelt på hovedområder
Tabel 1:
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4.3 Oversigter over de enkelte opgaver
Tabel 2:

4.4 Udgift pr. budgetår for specifiserede aktiviteter 
Tabel 3: Gennemsnitsudgift pr. budgetår for specifiserede aktiviteter

4.5 Brutto-oversigt for indtægter
Tabel 4: Brutto-oversigt over indtægter (i 1000 ISK)

Institutionens lokaleforhold og lokaleudgifter beskrives.

4.6 Rapport om eventuelle ændringer af eksterne forhold som har betyd
ning for virksomheden

5. Resultatvurdering og evaluering

Resultatvurdering gøres a f Nordisk Ministerråd på grundlag af institutionens årlige 
resultatrapportering.
Nordisk M inisterråd (undervisnings- og forskningsm inistrene) har givet N or
disk forskningspolitisk råd (FPR) og Styringsgruppen for hø jere uddannelse 
(H Ø GUT) i opdrag at forestå evaluering af de nordiske institutioner inden for 
højere uddannelse og forskning FPR/H Ø G U T vil i sam råd m ed N O RD V U LC 
træffe beslutning om evalueringens form og tidspunkt for dens gennem førelse.
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2.3.12 Nordiska institutet för samhällsplanering (NORDPLAN)

Budgetöverenskommelse

1. NORDPLANs mål och syfte

N O RD PLA N s uppgift är erbjuda vidareutbildning i sam hällsplanering och i 
näraliggande äm nen i de nordiska länderna och att bedriva forskning inom  
äm nesom rådet. D essutom  anordnar institutet forskarkurser i sam arbete med 
universitet och högskolor.

2. NORDPLANs planerade aktiviteter under perioden 1993—95

2.1 Undervisning

N O RD PLA N  satsar enligt m inisterrådets rekom m endationer främ st på vidare- 
och fortbildningsaktiviteter under kontraktsperioden, m en också nya forskar
kurser utvecklas i sam arbete m ed nationella högskolor. Ett utm ärkande drag 
för aktiviteterna är ett brett perspektiv på aktuella samhällsfrågor varav sam spe
let m ellan infrastuktur och miljö samt kulturens roll i samhällsplaneringen fram 
hävs särskilt under kontraktsperioden. Ett annat satsningsom råde är ökad 
internationalisering.

2.1.1 Vidareutbildning VUB
Vidareutbildningen är en 1-årig postgradual, tvärfacklig utbildning i sam hällspla
nering som  riktar sig till yrkesaktiva från alla sam hällssektorer. D en ger nya 
im pulser och vidgar perspektivet hos deltagarna genom  att dels grundläggande 
planeringsfrågor, dels aktuella äm nen belyses i teori och praktik. Fem tio elever
— arkitekter, ingenjörer, narturvetare, ekonom er, jurister, sam hällsvetare och 
socionom er — antas årligen bland kring 100 m ycket kvalificerade sökande. Två 
deltagare handplockas varje år från de baltiska länderna.

2.1.2 Fort- och efterutbildning FUT
Två nya kurser (cirka fyra veckor vardera) ges: "Vägar till bärkraftig utveckling" 
och "Konsekvensanalyser för kommuner". Till den förstnäm nda kursen hör 
igångsättande och handledning av lokala projekt.

2.1.3 Forskarutbildning FUB
Utbildningen består av doktorandhandledning, forskarkurser, seminarier och sym
posier. D enna är den sista 3-årsperioden då N O RD PLA N s forskarstuderande 
har m öjlighet att lägga fram sin avhandling vid institutet. U nder perioden 
beräknas 33 studerande begära handledning av N O RD PLA N . En del av dem 
kom m er att lägga fram sin avhandling vid nationella högskolor.

Forskarkurser anordnas både i egen regi och i sam arbete m ed andra högsko
lor och universitet. Ett samarbetsavtal finns m ed Aalborg universitetscenter, 
Norges tekniska högskola/Universitetet i Trondheim och Fortbildningscentralen i
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samhällsplanering vid Polytekniska högskolan i Helsingfors. Minst en lärare vid 
NORDPLAN kommer att ha handledning åt elever vid en samarbetsinstitution.

2.1.4 Övriga kurser och seminarier
Övriga seminarier och konferenser syftar till att förmedla såväl aktuella forsk
ningsresultat som praktiska erfarenheter från olika samhällssektorer. De spelar 
en viktig roll i nätverksbygganadet mellan praktiker och forskare från olika 
delar av Norden och av världen.

2.2 Forskning

2.2.1 lärarnas forskningsskyldighet och doktorandernas forskning
Den postgraduala vidareutbildningen, med välkvalificerade deltagare kräver 
att lärarna forskar aktivt. I tjänstgöringsskyldigheten för professorer och hög
skolelektorer ingår därför forskning vid sidan av undervisning. Forskningen 
sker på särskilt avsatt tid.

Resultaten förmedlas, förutom genom institutets utbildningar bl.a. genom
— diskussionsunderlag,
— meddelanden och rapporter i NORDPLANs publikationsserier,
— böcker utgivna av olika förlag och artiklar i vetenskapliga tidskrifter,
— avhandlingar av institutets doktorander t.o.m 1995
— vetenskapliga seminarier och konferenser.

Antalet forskningsprojekt beräknas till sex (6). En sammanställning redovi
sas årligen i institutets årsrapport.

2.2.2 Externfinansierad forskning
I genomsnitt sju (7) externfinansierade heltidsforskare beräknas vara anställda 
med anslag från nationella forskningsråd och kring 12 forskningsprojekt pågå 
årligen.

2.3 Publicering och bibliotek

Forskningsresultat ges ut institutets tre vetenskapliga publikationsserier: Medde
landen, Rapporter och Avhandlingar. Dessa distribueras dels till universitetsbib
liotek dels till enskilda mottagare i Norden. Mellan 10—14 publikationer per år 
planeras under perioden.

De externfinansierade forskare publicerar sig oftast i anslagsgivamas publi
kationsserier.

Institutets eget bibliotek anlitas av forskare och forskarstuderande i hela 
Norden

2.4 Kontaktskapande verksamhet

Verksamheten består av: 1) Utbyte med fasta samarbetsinstitutioner: 
NORDPLAN ska bedriva sina verksamheter i nära samarbete med relevanta 
nationella institutioner och planmyndigheter. Under 1993 undertecknar insti
tutet särskilda samarbetsavtal med tre högskolor. I avtalen regleras bl.a bland 
annat de studerandes möjligheter att få sina kurser på NORDPLAN godkända i
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de nationella forskarutbildningarna. 2) Kontakt med planm yndigheter och natio
nella planeringsutbildningar: U nder 1993—95 kom m er N O R D PLA N  att lägga 
stor vikt vid kontakter m ed nationella planmyndigheter. D essa håller på att 
om struktureras varför kraven på N O R D PLA N s utbildningsutbud kan föränd
ras. Ett sym posium  om  planerarutbildningen i N orden planeras. 3) Annat 
akademiskt samarbete: Lärarnas ställer som  m edlem m ar i det akadem iska sam 
fundet upp som  censorer, sakkunniga och opponenter vid de nationella universi
teten.

3. Finansiering

N ordiska m inisterrådet ställer 24 576  000  SEK till N O RD PLA N s förfogande 
som  planeringsram  för perioden 1993—95, m ed tänkt fördelning på 8 2 2 1 0 0 0  
SEK 1993, 8 1 9 7 0 0 0  SEK 1994 och 8 1 5 7 0 0 0  SEK 1 9 9 5 .1 planeringsram en har 
en tänkt inflation på 2 .2  % år 1994  och 2 .0  % 1995 lagts in och en anslags
m inskning m ed 2 0 0 0 0 0  SEK under både 1994 och 1995 som  rör den N M R- 
finansierade forskningen. Ö verstiger den verkliga inflationen dessa antagan
den m ed m er än 2 % -enheter, ska budgetavtalet kunna om förhandlas.

För överenskom na aktiviteter i paragraf 2 finns inga m öjligheter för ytterliga
re resurstillskott från M inisterrådet under perioden. Avgifter, räntor och andra 
intäkter får behållas av institutionen för att finansiera verksam heten under 
perioden. Eventuellt överskott/underskott i det form ella bokslutet ska överfö
ras m ellan budgetåren.

4. Resultatrapportering

En resultatrapport ska inläm nas till N ordiska m inisterrådet för varje kalender
år. D en ska innehålla:

4.1 Sammandrag

En kort redogörelse för verksam heten m ot bakgrund av m ål och planer.

4.2 NORDPLANs resursanvändning fördelad per huvudområden

Tabell 1
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4.3 Översikt över enskilda aktiviteter
Tabell 2a: Vidareutbildningen, fort- och efterutbildning

Tabell 2b: Forskarkurser, doktorandhandledning

Tabell 2c: Övriga kurser och sem inarier

Tabell 2d: Övriga aktiviter

4.4 Kostnad per budgetår för specificerade aktiviteter
Tabell 3a: Vidareutbildningen, fort- och efterutbildning

Tabell 3b: Forskarkurser; doktorandhandledning

Tabell 3c: Övriga kurser och sem inarier
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Tabell 3d: Ö vriga aktiviteter

4.5 Bruttoöversikt för intäkter 
Tabell 4:

Här redogörs för villkoren för institutets lokaler.

4.6 Rapport om omvärldsförändringar av betydelse för verksamheten

5. Utvärdering

Utvärdering av resultat görs av N ordiska m inisterrådet m ed institutets årliga 
resultatrapportering som  underlag. N ordiska m inisterrådet (utbildnings- och 
forskningsm inistrarna) har gett N ordiska forskningspolitiska rådet (FPR) och 
Ledningsgruppen för högre utbildning (H Ö G U T) i uppdrag att ansvara för att 
de nordiska institutionerna inom  högre utbildning och forskning utvärderas. 
FPR/H Ö G U T kom m er att besluta om form och tidpunkt för utvärdering i 
sam råd med institutionerna.

2.3.13 Samarbejdsinitiativer på forskningsområdet

I de seneste år er tildelt nedennæ vnte sam arbejdsorganer en basisbevilling til 
dækning af "organisatoriske udgifter" (styrelse, fast personale, lokaler m .v.), 
m ens de øvrige m idler på denne budgetpost har væ ret sam let i en pulje m ed 
sigte på anvendelse til tidsbegrænset støtte til eksisterende eller nye sam ar
bejdsinitiativer på forskningsom rådet. I overensstem m else m ed det af M inis
terrådet fastsatte arbejdsprogram  for æ ndret finansiering og organisering af 
kultursektorens institutioner m.v. foreslås de tre kollegier ikke tildelt støtte fra 
og med 1994. Støtten til N oSA M F foreslås gradvis afviklet i de kom m ende år. 
Der påtæ nkes indfort kontraktbaseret m ål- og ram m estyring for N oSA M F.
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2.3.14 Nordiske geoekskursioner til Island

M ed henvisning til m inisterrådets beslutning om  opfølgning af arbejdspro
gram m et for ændret finansiering af nordiske institutioner m m , foreslås det at 
G eoekskursionerne frem tidigt ikke tildeles en  fast bevilling fra M inisterrådet.

3 Miljö

Se del 1 siderne 24 og 25.

4 Fiskeri

Se del 1 side 26.
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5 Medborgernes rettigheder 

5.1 Arbejdsmarked og arbejdsmiljø

En forstærket indsats mod ungdomsarbejdsløsheden

I 4. kvartal af 1992 var der 250  000 unge arbejdsløse i de nordiske lande, 
svarende til om kring 13,2 pct. af de unge i arbejdsstyrken. Hertil kom m er at 
om kring 1 8 0 0 0 0 —200 000 unge er i gang i et arbejdsm arkedstiltag eller en 
arbejdsm arkedsuddannelse. D ette betyder at i alt knap 450  000  unge i alderen 
16—24 år — hvilket svarer til ca. 23 pct. eller stort set hver 4. ung på arbejd s
m arkedet — er uden det, vi norm alt ville kalde et ordinært job.

Indsatsen mod ungdom sarbejdsløsheden har høj prioritet i de nordiske 
lande. Der anvendes relativt langt flere ressourcer på aktiviteter for unge end til 
de andre aldersgrupper. Hertil kom m er at det ordinære uddannelsessystem  — 
erhvervsuddannelser og videregående uddannelser — er b levet kraftigt udbyg
get.

De nordiske lande har en tradition for at sam arbejde på det arbejdsm arkeds
politiske om råde ikke m indst om kring indsatsen mod ungdom sarbejdsløshe
den. Der foregår en lobende erfaringsudveksling, og der har gennem  årene 
været flere nordiske foliesprojekter med udvikling af nye tanker og ideer. Det 
er således ingen tilfoldighed, at de nordiske lande i international sam m enhæ ng 
betragtes som foregangslande på dette område.

De nordiske lande vil forstærke dette sam arbejde. H ovedelem enter vil være 
efter- og videreuddannelse, jobrotation og uddannelsesvikariater, analyse af de 
unges indtræden på arbejdsm arkedet, nye aktiveringstiltag, unge som  ivæ rk
sættere, fleksibel adm inistration af indsatsen herunder sam arbejde m ed ar
bejdsm arkedets parter og kom m unerne. Internationale erfaringer vil også, 
indgå ikke mindst fra den kom m ende konference m ellem  EF- og EFTA -landene 
om en vækststrategi for Europa for at styrke beskæ ftigelsen.

Det er ikke um iddelbart tanken, at der skal igangsæ ttes nye store nordiske 
netvæ rksprojekter i stil med Norden i V æ kst (NIV) program m erne om  ung
dom sarbejdsløshed og langtidsarbejdsløshed i sidste halvdel af 1980erne. / 
stedet skal der ske en erfaringsudveksling, politisk koordinering, samordning m el
lem eksisterende indsatser og programmer nordisk og mod EF samt iværksættes 
enkelte udrednings- og analyseprojekter på udvalgte områder. Program m et er som  
nævnt under udarbejdelse og konkretisering i ø jeblikket. I det følgende er 
nævnt nogle hovedelem enter i indsatsen.

Program m et vil bygge videre på flere projekter, der enten er i gang eller er 
afsluttet for nyligt. M an vil således på baggrund af det afsluttede paraply
projektet om  "9 0 -ern es  udfordringer på arbejd sm arked et" blandt andet drøfte 
om der er barrierer og m anglende fleksibilitet i system erne, der hindrer unge i 
at få fodfæste på arbejdsm arkedet.

Projekterne ungdom og virkem iddelbruk og miljø og sysselsætning  vil give 
anledning til at drøfte hvilke nye satsninger, der kan gøres for at skabe nye, 
nyttige og varige jobs som  led i indsatsen for at nedbringe ledigheden.
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Et af ministerrådets "flagskibe" i 1993 er det nystartede projekt en "ny 
aktiveringsdimension". Her beskrives og analyseres nye forsøg i de nordiske 
lande for at aktivere de arbejdsløse. Ministerrådet har ved flere lejligheder 
drøftet denne emnekreds. Disse drøftelser vil fortsætte — blandt andet også 
med arbejdsmarkedets parter — for at udveksle erfaringer og i fællesskab 
udvikle nye strategier og ideer. Dette gælder både omkring lovgivning, ind
hold, organisering og administration. For eksempel er uddannelsesvikariater 
en aktivitet, som vækker stor interesse og hvor landene allerede har draget 
nytte af hinandens erfaringer. Arbejdslivsudvikling er et andet eksempel på en 
aktivitet, som via ministerrådets drøftelser er på vej til at spredes over hele 
Norden.

Ministerrådet har netop igangsat et større nordisk samarbejdsprojekt om 
efter- og videreuddannelse på arbejdsmarkedet. Selv om dette projekt ikke 
primært retter sig mod ungdomsarbejdsløsheden, vil dets overvejelser og resul
tater naturligt indgå i dette program.

I forbindelse med ministerrådets forslag om at fortsætte Nordjobb-program
met vil man se på mulighederne af at udbygge praktikpladsudvekslingen mellem 
de nordiske lande.

På ministerråds nylige møde med Nordisk Råds socialutskott pegede udval
get på indvandrenes problemer på arbejdsmarkedet, ikke mindst de unges. 
Problemer der ikke bliver mindre i en tid med risiko for stigende fjendtlighed 
over for fremmede. Dette tema vil også blive taget op.

At starte sin egen virksomhed har de senere år i flere af de nordiske lande 
været et arbejdsmarkedspolitisk tiltag for ledige.

Man vil se nærmere på muligheder for, at især unge kan være igangsættere 
(nyforetagere).

Arbejdsmarkedets parter vil som nævnt blive inddraget i såvel politikfastlæg
gelsen som den konkrete gennemførelse. Ministerrådet vil ligeledes indbyde 
forskere, politikere, administratorer og arbejdsmarkedets parter til en konferen
ce i løbet af året for nærmere at drøfte hovedproblemstillinger på ungdomsar
bejdsløshedsområdet og komme med forslag til strategier og ideer.

Ministerrådet vil søge et nærmere samarbejde med EFs programmer til bekæm
pelse af arbejdsløsheden. Inden for arbejdsministrenes område er der allerede 
et vist samarbejde mellem det nordiske informationsprojekt og EFs tilsvarende 
program MISEP.

En række aktiviteter er allerede i gang eller vil blive iværksat i løbet af 1993. 
Aktiviteterne kommer at ligge på et niveau af 1,2 MDKK i 1994.

Övriga aktiviteter

Nordiska ministerrådet (arbetsministrarna) beslöt 1991 att upprätta en ämbets- 
mannakommitté för arbetsmarknads- och arbetsmiljöpolitik (ÄK-A) som avlös
te de två tidigare kommittéma, Nordiska arbetsmarknadsutskottet (NAUT) och 
Nordiska ämbetsmannakommittén för arbetsmiljöfrågor (ÄK-AÖ) Avsikten var 
att förenkla och effektivera det nordiska samarbetet på arbetsmarknads- och 
arbetsmiljöområdet. Som en följd härav har man från och med budgetåret 1992 
slagit samman de två tidigare sektorbudgetar på arbetsmarknads- och arbets
miljöområdet till en samlad budget för hela området.
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Det nordiska samarbetet på arbetsmarknads- och arbetsmiljöområdet bygger 
på överenskommelsen om den gemensamma nordiska arbetsmarknaden, se
nast reviderad 1982, samt på den nordiska arbetsmiljökonventionen från 1990.

5.1.1 Projektmedel

Arbetsmarknad
Överenskommelsen om den gemensamma nordiska arbetsmarknaden komp
letteras av två generella överenskommelser: överenskommelsen om samarbete 
om yrkesinriktad rehabilitering och arbetsmarknadsutbildning samt överens
kommelsen om förmåner vid arbetslöshet. Arbetslöshetsöverenskommelsen 
kommer att ersättas av den nya nordiska socialkonventionen efter EES-avtalet 
träder ikraft.

Uppföljning av överenskommelserna ges hög prioritet i arbetet i respektive 
underutskott under ämbetsmannakommittén. Dessutom lägger man vikt på 
utvecklingen i relationerna mellan Norden och EG samt det nordiska samarbe
tet med Östeuropa och de baltiska länderna.

Arbetsmarknaden och arbetsmarknadspolitiken står inför betydande utma
ningar på 1990-talet bl a med hänsyn till den svåra sysselsättningssituationen, 
strukturförändringar i arbetslivet och i företagen. Prioriterade områden är 
arbetsmarknadens funktionssätt samt åtgärder för att förbättra effektiviteten 
och flexibiliteten, marginalgruppernas situation på arbetsmarknaden och ar
betslöshetens struktur och konsekvenser.

Efter- och vidareutbildning har allt större betydelse i ländernas arbetsmark
nadspolitik. Ministerrådet har 1993 startat ett samarbetsprogram om löpande 
utveckling och anpassning av efter- och vidareutbildningen. Resultat av pro
grammet värderas årligen och efter två års verksamhet kommer ministerrådet 
att ta ställning till programmets eventuella vidareförande.

Innanför det nordiska migrationssamarbetet vidareförs ett projektprogram 
med invandrarnas situation på arbetsmarknaden som ett av de prioriterade 
områden.

Nordjobb
I överensstämmelse med Nordiska rådets rekommendation 8/1989/k har man 
garanterat Nordjobbs vidareförande till slutet av 1993 med en fast driftbevil- 
ling på 2 250 000 i fasta priser.

Avsikten med projektet är att bistå ungdomar med ett sommarjobb, bostad 
osv. i ett annat nordiskt land för att öka kännedom och etablera kontakter 
mellan ungdomar över landgränserna.

Projektidéen formulerades av den så kallade Gyllenhammar-gruppen och 
sedan 1986/87 har Föreningarna Norden stått för den praktiska delen av
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ungdomsutbytet i samarbete med de berörda myndigheterna, speciellt genom 
konkreta samarbetsavtal med arbetsförmedlingarna i länderna.

På grund av den svåra sysselsättningssituationen i de nordiska länderna har 
det blivit svårt att uppnå de tidigare årens nivå på ca 1000 ungdomsutbyten. De 
positiva erfarenheterna och ungdomarnas växande intresse för programmet är 
dock starka incitament för vidareförandet av programmet.

Myndigheterna och Föreningarna Norden har kontinuerligt övervägt utveck
lingsmöjligheter både mellan de nordiska länderna och perspektiv i att ung
domsutbytet utvidgas till områden utanför Norden. 1992 startade man således 
ett försöksprojekt mellan Grönland och det övriga Norden.

Nordiska rådet har antagit rekommendationen nr 40/1992/k angående 
Nordjobb som permanent ordning. Nordjobb-programmet har evaluerats 1993 
i ministerrådets regi. Evalueringsrapporten som blev färdig 30.4.1993 kommer 
att bilda grundlag för omvandling av programmet till en aktivitet med 3-årig 
mål- och ramstyrning och för programmets eventuella anknytning till motsva
rande internationella (t.ex. EG) ungdomsutbytesprogram, se även avsnitt 5.1 
om ungdomsarbetslösheten.

Arbetsmiljö
Den nordiska arbetsmiljökonventionen kompletteras med ett samarbetspro- 
gram för perioden 1990—1993. Resultaten av samarbetsprogrammet kommer 
att utvärderas under 1993. Ministerrådet kommer at ta ställning till behov av 
ett flerårigt nytt samarbetsprogram efter utvärderingen.

Medel från den ekonomiska handlingsplanen har till slutet av 1992 möj
liggjort deltagandet i det europeiska standardiseringssamarbetet och därmed 
gett möjlighet för ökad nordisk påverkan på framtidens standarder som kom
mer att ha betydelse för arbetsmiljön i Norden och EG-EFTA i helhet. Minister
rådet har avsatt medel ur sin ordinarie budget från och med 1993 för att 
garantera det fortsatta deltagandet i standardiseringsarbetet.

Ministerrådet prioriterar samarbete på arbetslivs- och arbetsrättsområdet. 
Aktiviteterna riktas mot samarbete angående den aktuella utvecklingen på 
arbetsmarknaden i Norden och den stigande internationaliseringens betydelse 
för arbetslivs- och arbetsrättsfrågorna i Norden.

Andra prioriterade områden är arbetsmiljöforskningssamarbete och ökat 
erfarenhetsutbyte mellan de nordiska arbetsmiljöforskningsinstituten, moder
nisering av tilsynsverksamheten samt ökad fokusering på de ekonomiska 
styrningsmedel i arbetsmiljön.
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5.1.2.1 NIVA — Nordiska institutionen för vidareutbildning inom  
arbetsmiljöområdet

Budgetöverenskommelse

1. Syfte med institutionens verksamhet

NIVAs huvuduppgift är att arrangera vidare- och efterutbildning för forskare 
och andra specialister inom  arbetsm iljöom rådet. Sådan utbildning skall anord
nas i olika former: kurser, sem inarier, sym posier etc. U töver sin roll som  
utbildningsanordnare skall NIVA verka aktivt för nordisk sam verkan och 
sam ordning av arbetsm iljöutbildning.

Flertalet av NIVAs kursaktiviteter skall anordnas på engelska för att m öjlig 
göra att också utom nordiska lärare engageras och att utom nordiska deltagare 
antas. M erparten av deltagarna skall kom m a från de nordiska länderna. D et 
skall eftersträvas att deltagandet från de nordiska länderna är något så när 
proportionerligt m ot ländernas befolkning. N IVA -kurser bör anordnas i alla 
nordiska länder. Elevaktiva undervisningsform er skall användas.

2. NIVA:s verksamhet 1992—1994

NIVAs styrelse fastställer det årliga kursutbudet.
U nder treårsperioden 1994—96 skall totalt m inst 36 eller 12 utbildningsak- 

tiviteter per år anordnas.
Totalt genom förs under treårsperioden en kursaktivitet som  m otsvarar ca 

6 0 0 0  elevdagar.
Nordisk sam ordning kom m er under perioden att bedrivas m ed 3 ,5  %  av 

NIVAs resurser.

3. Nordiska ministerrådets resursåtagande

Nordiska m inisterrådet ställer 6 423 TFIM  till NIVAs förfogande för verksam 
hetsperioden 1994—1996. D etta anslag avses periodiseras m ed 2 0 5 7  TFIM  år 
1994, 2 140 TFIM  år 1995 och 2 226  TFIM  år 1 9 9 6 .1 denna sum m a ingår 
inflationskom pensation m ed 4,5 % för år 1994 . För åren 1995 och 1996 räknas 
anslaget upp m ed 4 % . Blir inflationsindex 2 %  därutöver per år skall överens
kom m elsen kunna om förhandlas. I övrigt finns det inga m öjligheter till resurs
tillskott från N ordiska m inisterrådet under perioden 19 9 4 —1996. A vgifter/in
täkter inkl. räntor får institutionen använda för att täcka kostnader för verk
sam heten enligt tidigare praxis.

U tbetalning av anslaget sker enligt de av N ordiska m inisterrådet fastställda 
riktlinjerna för rekvisition från institutionerna. Ev överskott efter år 1996 
regleras i nästa kontraktsforhandling i januari 1995.

5.1.2 Institutioner

Budgetöverenskom m else

1. Syfte med institutionens verksamhet

NIVAs huvuduppgift är att arrangera vidare- och efterutbildning för forskare 
och andra specialister inom arbetsmiljöområdet. Sådan utbildning skall anord
nas i olika former: kurser, seminarier, symposier etc. Utöver sin roll som 
utbildningsanordnare skall NIVA verka aktivt för nordisk samverkan och 
samordning av arbetsmiljöutbildning.

Flertalet av NIVAs kursaktiviteter skall anordnas på engelska för att möjlig
göra att också utomnordiska lärare engageras och att utomnordiska deltagare 
antas. Merparten av deltagarna skall komma från de nordiska länderna. Det 
skall eftersträvas att deltagandet från de nordiska länderna är något så när 
proportionerligt mot ländernas befolkning. NIVA-kurser bör anordnas i alla 
nordiska länder. Elevaktiva undervisningsformer skall användas.

2. NIVA:s verksamhet 1992—1994

NIVAs styrelse fastställer det årliga kursutbudet.
Under treårsperioden 1994—96 skall totalt minst 36 eller 12 utbildningsak- 

tiviteter per år anordnas.
Totalt genomförs under treårsperioden en kursaktivitet som motsvarar ca 

6000 elevdagar.
Nordisk samordning kommer under perioden att bedrivas med 3,5 % av 

NIVAs resurser.

3. Nordiska ministerrådets resursåtagande

Nordiska ministerrådet ställer 6 423 TFIM till NIVAs förfogande för verksam
hetsperioden 1994—1996. Detta anslag avses periodiseras med 2 057 TFIM år 
1994, 2 140 TFIM år 1995 och 2 226 TFIM år 1996. I denna summa ingår 
inflationskompensation med 4,5 % för år 1994. För åren 1995 och 1996 räknas 
anslaget upp med 4 %. Blir inflationsindex 2 % därutöver per år skall överens
kommelsen kunna omförhandlas. I övrigt finns det inga möjligheter till resurs
tillskott från Nordiska ministerrådet under perioden 1994—1996. Avgifter/in
täkter inkl. räntor får institutionen använda för att täcka kostnader för verk
samheten enligt tidigare praxis.

Utbetalning av anslaget sker enligt de av Nordiska ministerrådet fastställda 
riktlinjerna för rekvisition från institutionerna. Ev överskott efter år 1996 
regleras i nästa kontraktsforhandling i januari 1995.
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4. Resultatredovisning efter varje år

4.1 Institutionens verksamhet under perioden skall redovisas med utgångs
punkt i formuleringarna i ovanstående punkt (syfte etc).

4.2 Det konkreta genomförandet av verksamheten redovisas årligen genom 
gen årsberättelse som institutionen ger i samband med sitt bokslut.

4.3 Resultatredovisningen skall innehålla:
Antal:
— kurser
— elevdagar 
Kostnader:
— för kursverksamheten
— per kurs
— per elevdag
— för nordisk samordning
— för övrig verksamhet 
Intäkter:
— summa deltagaravgifter
— summa övriga kursintäkter
— intäkter per kurs
— intäkter per elevdag
— övriga intäkter 
Bidrag:
— ordinarie från Nordiska ministerrådet
— Baltikum stipendiemedel från Nordiska ministerrådet
— övriga bidrag
Nordisk subventioneringsgrad
— NMR bidrag/totala utgifter 
Antalet anställda 31.12.

5. Evaluering

NIVAs verksamhet under perioden 1982—86 evaluerades omsorgsfullt av ut
omstående konsulter. Som resultat av detta har inom NIVA genomförts ett 
omfattande utvecklingsprogram. NIVAs styrelse konstaterade på sitt möte den 
30.3.1993 att NMRs resultatrapport på ett tillräckligt sätt beskriver NIVAs 
nuvarande utveckling.

Inom ramen för avtalsperioden 1994—1996 genomförs år 1995 en evaluering 
av NIVAs verksamhet som syftar till att svara på frågorna "Är NIVAs fortsatta 
verksamhet motiverad ?'' och, ifall svaret är jakande, "I vilken riktning bör 
NIVAs verksamhet utvecklas?". Evalueringen baseras på en enkät som riktas 
till kurslederna för NIVAs kurser. NIVAs styrelse tar ställning till frågor gällan
de denna evaluering.



629B  138/b

5.2.1 Projektmidler — socialpolitik og levnedsmidler

5.2 Social- och hälsovård

Socialpolitik

Budget 1994: 4 299  000  DKK
Total dispositionsbevilgning på det socialpolitiska om rådet:

' inkl. NOPUS, 1500  i 1993

Projektverksam heten bedrivs dels i form  av tem porär försöksverksam het dels 
om utredningar och FoU -verksam het. P ro jekten  delas på fö ljande om råden: 
projekt generellt, efter- och vidareutbildning, socialvård, barn-, ungdom s- och 
fam iljepolitik, äldreom rådet, handikappom rådet, m issbrukarfrågor sam t hälso- 
och sjukvård.

Två perm anenta sam arbetskom iteer drivs på det statistiska om rådet, N ordis
ka socialstatistiska kom iteen N O SO SK O  och N ordiska m edicinalstatistiska 
kom iteen N O M ESK O . Av andra större projekt kan vidare näm nas N ordiska 
handlingsplanen m ot cancer och pro jektet Standardisering inom  hälso- och 
socialom rådet.

Levnedsmidler

Nordisk sam arbejdsprogram  på levnedsm iddelom rådet fra l9 9 3  udstikker ram 
m erne for sam arbejdet. Program m et er vedtaget af m inisterrådet efter N ordisk 
Råds 42. session i O slo i m arts 1993. D et nye program  sigter på at besvare 
udfordringen fra D et Europæiske Fæ llesskab, at im ødekom m e den rivende 
teknologiske udvikling, som  sker på levnedsm iddelom rådet, og på at bidrage 
til forbedring af befolkningens kostvaner og derm ed sundhed. Levnedsm iddel
om rådet har stor økonom isk betydning i alle europæ iske lande og det re
gelværk, som  regulerer om rådet, er m eget om fattende. Regelvæ rket skal sikre 
den frie handel, sam tidig med at forbrugerne beskyttes m od sundhedsrisici fra 
levnedsm idler og mod vildledning i m arkedsføringen.

Sam arbejdsprogram m et lægger vægt på at styrke de nordiske landes lev
nedsm iddel- og ernøringspolitik, støtte landenes forpligtende deltagelse i sam 
arbejdet inden for EØ S, EFTA og EF sam t på at videreudvikle kom petencen  i de 
små nordiske fagm iljæer.

Sam arbejdet om fatter levnedsm iddellovgivning, overvågning, kontrol og 
tilsyn af levnedsm idler, inform ation og oplysning over for forbrugerne og 
industrien sam t risikovurdering, v idenopbygning og udredningsarbejde.
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M inisterrådet vil i 1994 på lovgivningsom rådet fortsæ tte m ed pro jekter, som  
har til form ål at forenkle EØ S-lovgivningen og at sikre en bedre sundhedsbe
skyttelse og inform ation for forbrugerne. D ette vil gælde f.eks. vedrørende 
mærkning af levnedsm idler, anvendelse af tilsætningsstoffer og regler for kød
kontrol. EK-Livs har i flere år anvendt en strategi med at gennem føre udred
ninger og udform e nordisk konsensus på om råder, hvor EF-lovgivningen end
nu ikke er fastsat og på dette grundlag at påvirke udarbejdelsen af internationa
le og EF-regler. D enne strategi vil blive fortsat i 1994 fortrinsvis på det toksiko
logiske om råde og på kontrolom rådet. Ved gennem førelsen af EF-lovgivningen 
vil der blive lagt vægt på en fæ lles nordisk forståelse og fortolkning af reglerne 
og på et sam arbejde om  hensigtsm æ ssige tilpasninger og praktiske løsninger.

EØ S-aftalen skaber nye ram m er for levnedsm iddelkontrollen. G ræ nsekon
trollen af levnedsm idler skal i princip afskaffes, og der m å ikke stilles krav om 
forhåndsgodkendelse af varepartier eller im portører fra andre E Ø S-lande. M i
nisterrådet vil i 1994 fortsat arbejde for fæ lles principper for og gensidig accept 
af kontrollen i Norden. D er vil blive lagt vægt på sam arbejde vedrørende 
kvalitetssikring af laboratorier og kontrolm etoder.

O vervågningen af m advarernes kvalitet og sam m ensæ tningen af befo lk 
ningens kost vil blive styrket på nordisk plan gennem  bedre udnyttelse af 
andre landes data og sam arbejde ved indsam ling af data om  kostvaner og 
kostrelaterede sundhedsproblem er.

Sam arbejde om inform ation og oplysning vil blive opprioriteret i 1994.
M inisterrådet vil revidere de nordiske anbefalinger om  indtagelse af næ 

ringsstoffer på grundlag af toksikologiske og ernæ ringsm æ ssige vurderinger. 
Arbejdet fortsættes m ed sundhedsm æssig vurdering af nye levnedsm idler 
frem stillet bl.a. med genteknologi, sundhedsm æ ssig vurdering af m aterialer, 
som  kom m er i kontakt m ed levnedsm idler og toksikologisk vurdering af m iljø 
gifte som  PCB, dioxiner og tungm etaller.

Nordisk bistand ved opbygning af en infrastruktur på levnedsm iddel
om rådet i de baltiske lande, som  startedes i 1992, vil blive fortsat.

5.2.2 Institutioner

5.2.2.1 Nordiska läkem edelsnäm nden (NLN)

Budgetöverenskommelse

1. Syfte och strategier

Nordiska läkem edelsnäm nden (N LN ) är de nordiska ländernas sam arbetsor- 
gan på läkem edelsom rådet, som  har till uppgift:
att verka för harm onisering av lagstiftning och adm inistrativ praxis på läkem e

delsom rådet i N orden 
att sam ordna de nordiska insatserna inom  ram en för E G -sam arbetet och det 

europeiska farm akopésam arbetet
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att initiera nordisk forskning och sam arbete på läkem edelsom rådet sam t vara 
rådgivande organ för såväl de nordiska ländernas regeringar som  N ordiska 
m inisterrådet

att bibehålla jäm förbarheten i den nordiska läkem edelsstatistiken, inklusive 
ATC, DDD och ATCvet.

2. NLNs planerade arbete under perioden 1992—1994

2.0 Allmänna förutsättningar

Viktiga händelser i omvärlden
D e förändringar som nu sker i Europa m edför stora förändringar på läkem e
delsom rådet i N orden. Som  exem pel på viktiga händelser kan näm nas EES- 
förhandlingam a, upprättande av en europeisk läkem edelsm yndighet sam t In
ternational Conference on H arm onization (ICH ), ett forum  för harm onisering 
av registreringskraven för läkem edel i Europa, Japan och U SA .

Läkemedelsindustrin vill ha fortsatt samarbete

I novem ber 1991 m öttes N LN  och företrädare för de nordiska läkem edelsin- 
dustriföreningam a för att diskutera N LN s roll efter 1992. Industrin såg positivt 
på det arbete som  NLN utfört och anser att det är viktigt att harm oniseringsar- 
betet fortsätter. Industrin önskar dock en konkretisering av N LN s uppgifter, 
fasta tidsramar för genom förandet sam t att N LN s beslut görs bindande för 
länderna.

Enligt industrin är registrering det viktigaste om rådet för nordiskt sam arbete. 
D et råder i dag enighet i N orden om  kraven och de övergripande principerna 
för registrering och NLN bör arbeta för ett öm sesidigt godkännande av registre
ringsbeslut. På sikt bör NLN kunna bli besvärsinstans om m yndigheterna fattar 
olika beslut.

Fördelning av resurser

NLN s arbete indelas i fyra om råden, Internationellt sam arbete (30 % ), N ordiskt 
registreringssam arbete (35 % ), N ordisk läkem edelsstatistik (25 % ) och Extern 
inform ation (10 %).

2.1 Internationellt samarbete

EG-samarbete
Det direkta EG -sam arbetet sker via observatörsskap i EG s större expertgrupper 
på läkem edelsom rådet. NLN representeras i 4 expertgrupper.
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EG sänder dessutom alla förslag till riktlinjer och direktiv till NLN för syn
punkter.

Europafarmakopésamarbete
Inom Europafarmakopésamarbetet samordnas de nordiska insatserna för ge
mensamma europeiska standarder för bland annat råvaror till läkemedel. Totalt 
finns 25 expertgrupper.

2.2 Nordiskt registreringssamarbete

Projekt "Nordiska förpackningar"
Projektet innebär att ett företag kan ansöka om godkännande av en nordisk 
förpackning hos NLN, i stället för att skicka fem ansökningar till de olika 
nordiska myndigheterna.

EG har nyligen beslutat att samtliga läkemedel skall förses med ett patientin
formationsblad där viktiga fakta om läkemedlet samlas. För att nordiska för
packningar ska kunna användas även i framtiden utarbetas nordiska tolknings- 
riktlinjer baserade på EGs riktlinjer.

Projekt "Nordisk registrering"
NLN utreder för närvarande vilka förutsättningar som finns för en nordisk 
registreringssamordning. I ett projektförslag föreslås NLN få en styrfunktion 
med uppgift att fördela och samordna utredningsarbete mellan ländema. Om 
projektet realiseras innebär det ytterligare ett steg mot en gemensam nordisk 
läkemedelsmarknad. Beslut fattas under våren 1992.

NLN finansierar ett möte per år för jurister inom läkemedelsmyndighetema 
för att undvika att nya EG-direktiv och riktlinjer tolkas olika i de nordiska 
länderna. Vid dessa möten sker en gemensam genomgång och anpassning av 
nordiska föreskrifter och författningar.
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Nordic Statistics on Medicines
NLN gör årliga sam m anställningar av läkem edelsförbrukningen i de nordiska 
länderna. Vart tred je år publiceras valda delar av dessa sam m anställningar.

N LN -sekretariatet besvarar förfrågningar dels gällande förbrukningen av 
läkem edel, dels beträffande de verktyg som  används för att m äta denna för
brukning, ATC och DDD.

2.3 Nordisk läkemedelsstatistik

NLN har påbörjat en utvärdering av ett A D B-baserat system , för att därigenom  
garantera en bibehållen jäm förbarhet m ellan de nordiska länderna sam t ytterli
gare förbättra m öjligheterna att svara på inkom na förfrågningar.

ATCvet
1989 påbörjades utarbetandet av ett system  för klassificering av läkem edel till 
djur, ETCvet. Under 1992 publiceras riktlin jer för A TCvet. Sam tidiga läkem e
del för djur på den nordiska m arknaden klassificeras. D etta arbete fortsätter för 
att på sikt överföras till W HO, i likhet m ed ATC för hum ana läkem edel.

2.4 Extern information

Workshops och symposier
NLN s arrangerar w orkshops/sym posier för att stim ulera läkem edelsdebatten i 
Norden. Resultat och diskussioner från dessa publiceras i N LN s pu blikations
serie.

Under hösten 1992 planerar N LN  tillsam m ans m ed läkem edelsindustrin ett 
sym posium  i G C TP (G ood Clinical Trial Practice). NLN  har tidigare publicerat 
riktlinjer för G C TP som  fått stor internationell spridning (upplaga 20 000  ex).

NLN överväger att anordna utbildningssem inarier för nya användare av läke
m edelsstatistik, ATC, DDD och ATCvet. D essa sem inarier skall i så fall avgifts- 
finansieras.
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Nytt från NLN
NLNs nyhetsbrev Nytt från NLN/NLN News utkommer 4 gånger per år, på 
skandinaviska och på engelska.

3. Finansiering från Nordiska ministerrådet

Nordiska m inisterrådet (N M R) föreslås ställa 9 400  TSEK  till N LN s förfogande 
under perioden 1992—1994, som  tänkt planeringsram . I detta belopp ingår 
pris-justering och löneuppräkning med 4 % per år. Ö verstiger de verkliga pris- 
och löneskillnaderna dessa pris- och löneantaganden m ed m er än 2 ,0  % per år 
skall anslagen kunna om förhandlas på begäran av NLN. I övrigt finns inga 
m öjligheter till resurstillskott från N M R under 3-årsperioden. Institutionen får 
behålla avgifter och andra intäkter, inklusive räntor, för att täcka utgifter för 
verksam heten.

4. Resultatredovisning

En resultatredovisning skall inläm nas till N ordiska m inisterrådet per kalend er
år enligt följande:

4.1 Sammanfattning

NLNs verksam het under året redovisas kortfattat med utgångspunkt i form ule
ringarna i ovanstående punkt 1 (syfte och strategier).

4.2 NLNs resursförbrukning på dess huvudområden

— Internationellt sam arbete
— Nordiskt registreringssam arbete
— Nordisk läkem edelsstatistik
— Extern inform ation

4.3 Översikter över enskilda uppgifter

— antal m öten och m ötesdagar i EGs expertgrupper
— antal expertgrupper i Europafarm akopésam arbetet
— status för harm oniseringen av föreskrifter och författningar
— antal ansökningar inom  projekt "N ord iska förpackningar"
— status för projekt "N ordiska registreringar"
— antal besvarade förfrågningar avseende läkem edelsstatistik
— antal klassificeringar av veterinärpreparat (ATCvet)
— antal sym posier/w orkshops, inklusive upplaga för rapporter
— upplaga för Nytt från N LN /N LN  News.
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4.4 Kostnad per budgetår för:

— per m öte i EG :s expertgrupper och i Europafarm akopésam arbetet
— per ansökan
— per förfrågan
— per klassificering
— per sym posium /w orkshop
— per Nytt frånN LN /N LN  N EW S

4.5 Bruttoredovisning av kostnader och intäkter

— U tbetalt per 31/ 12 fördelat enligt N M Rs redovisningsm all
— Intäkter per 31/ 12 fördelat enligt N M Rs redovisningsm all
— A ntalet anställda per 31/ 12 m ed angivande av lön.

4.6 Rapport om eventuella omvärldsförändringar av betydelse för verk
samheten

Resultatredovisningen skall läm nas i början av vecka 4 varje år.

5 Utvärdering

Under det sista året av perioden 1992—1994 kom m er en övergripande utvärde
ring av NLNs verksam het att genom föras. D enna utvärdering begränsas till att 
dels utröna om kostnaderna står i rim lig proportion till uppnådda resultat, dels 
om verksam heten är i överensstäm m else med NLN s syfte och strategier.

I utvärderingen av NLN  skall särskilt belysas följande:
— NLNs betydelse som nordisk resurs i internationellt registrerings- och stan- 

dardiseringssam arbete
— NLNs arbetsbesparande betydelse för läkem edelsm yndigheter och 
läkem edelsindustri
— NLNs betydelse på hälsoekonom iom rådet som  leverantör av för 
bruknings- och kostnadsjäm förelser
— NLNs roll för att stim ulera forskning och utveckling på läkem e 
delsom rådet i Norden.

5.2.2.2 Nordiska hälsovårdshögskolan (NHV)

Följande är ett förslag till budgetöverenskom m else som  planeringsram  för en 
3-års period, och som  förhandlas för närvarande. Institutionen och m inister
rådssekretariatet är överens om innehållet. S tyrelsen har godkänt föreliggande 
förslag. Ej ännu vidarebehandlat i budgetprocessen:
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Omfattning

1. Syfte och målsättning med Nordiska hälsovårdshögskolan

Nordiska hälsovårdshögskolan är en institution för högre utbildning och forsk
ning inom området folkhälsovetenskap. Vid högskolan anordnas dels vidare- 
och efterutbildning för personal inom såväl hälso- och sjukvården som angrän
sande områden i de nordiska länderna, dels forskarutbildning i folkhälsoveten
skap.

Verksamheten skall bedrivas i samverkan med de myndigheter och de 
forskings- och utbildningsinstitutioner i de nordiska länderna som har uppgif
ter inom högskolans område. Högskolan samverkar även med utländska insti
tutioner och internationella organ inom verksamhetsområdet.

Verksamheten skall ges en sådan inriktning att högskolan får en nordisk 
karaktär. Huvudvikten bör läggas vid problem av betydelse i de nordiska 
länderna. Uppmärksamhet bör ägnas åt dels sociala faktorer och miljöfaktorer 
som påverkar befolkningens hälsa och välbefinnande, dels de sociala konse
kvenserna av ohälsa.

2. Nordiska hälsovårdshögskolans planerade arbete under perioden 1994— 
1996

Nordiska hälsovårdshögskolans verksamhet kan i administrativt avseende in
delas på följande sätt:

2.1 Utbildning
2.2 Forskning och utvecklingsarbete
2.3 Konferenser/Seminarier
2.4 Externfinansierad verksamhet

2.1 Utbildning

Examensstrukturen vid Nordiska hälsovårdshögskolan (NHV) innehåller fyra 
nivåer, samtliga med akademisk grundutbildning eller utbildning vid högskola 
och motsvarande som förutsättning.

Nivå 1. Enstaka kurs
Kursbevis utfärdas efter genomgången kurs, med eller utan genomförd och 
godkänd tentamen.

Nivå 2. Diplom i folkhälsokunskap (Diploma o f Public Health)
Utbildningen omfattar åtta kursmånader med godkända tentamina.

Nivå 3. Examen i folkhälsovetenskap (Master of Public Health, MPH) 
Utbildningen omfattar diplom i folkhälsokunskap och därtil ett års studier med 
ett avhandlingsarbete (masteravhandling).

Budgetöverenskom m else
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Nivå 4. Doktorsexamen (Doctor of Public Health, Dr.PH)
Utbildningen omfattar minst två års heltidsstudier efter masterexamen eller 
motsvarande med ett avhandlingsarbete (doktorsavhandling).

Nivå 1—3
Utbildningen omfattar kuser och — för studerande som avlägger MPH-examen
— även handledning i avhandlingsarbetet.

Undervisningen utgörs av huvudkurser (HK) och alternativa huvudkurser 
(AHK). Huvudkurserna omfattar 2 kursperioder om 4 veckor, en period på 
våren och en på hösten. De alternativa huvudkurserna omfattar 1 kursperiod 
om 4 veckor.

Under arbetsperioden erbjudes sammanlagt:

1 Med "kurs avses det antal olika kurser som planeras, oavsett antal kursgrupper (om 30 stud) 
och kursens längd. Ges samma kurs 2 gånger räknas den i deta sammanhang som en kurs. 
Denna definition antyder arbetsinsatsen för löpande utveckling av kurs och för detaljplanering 
av kurs.
2 Med "kursm ånad" avses det antal olika kurser som planeras uttryckt i antal månader 
(kurslängd), men oavsett antal kursgrupper (om 30 stud).
1 Med studentmånad avses en studerandes deltagande i kurs uttryckt i månader.

Nivå 2
Under perioden beräknas följande antal personer ha fullgjort 8 kursmånader, 
dvs. förutsättningarna för diplom i folkhälsokunskap:

Nivå 3
Handledningsarbetet för MPH-avhandlingen beräknas utifrån följande tal:

Under 1994 förutsätts "kostnaden per utnyttjad studentmånad" (verksamhets- 
månad) for nivå 1—3 sjunka til 32 000 kr. från 1992 års värde på 33 400 kr.

Nivå 4
Utbildningen består av forskarkurser (FU-kurs) inom avhandlingens ämnes
område samt handledning i avhandlingsarbetet.
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Forskarkursena — som också är fördjupningskurser — omfattar 1 kursperiod 
om 2 veckor med högst 30 deltagare, det vill säga högst 15 studentmånader per 
kurs.

Under perioden erbjuds undervisning för sammanlagt:

Under 1994 förutsätts "kostnaden per utnyttjad studentmånad" (verksamhets- 
månad) för nivå 4 sjunka till 76000 kr från 1992 års värde på 80 000 kr. 

Handledningsarbetet beräknas utifrån följande tal:

2.2 Forskning och utvecklingsarbete

I tjänstgöringsskyldigheterna för NHV:s professorer, forskarassistenter och 
högskolelektorer ingår — förutom undervisning i olika former — även forsk- 
ning.

Forskning som fordrar särskilt avsatt tid och resurser sker på eget ansvar och 
prövas inomvetenskapligt.

Resultaten framkommer bl.a. i form av artiklar som dokumenterar respektive 
avdelnings forskningsaktiviteter och publiceras i fackjournaler, monografier 
eller böcker.

Forskningen beräknas till 12 000 arbetstimmar/4 000 per år.

2.3 Konferenser/Seminarier

Syftet med dessa är att förmedla kunskap om väsentliga folkhälsovetenskapli- 
ga resultat eller att tjäna som debattforum för hälso- och sjukvårdens utveck
ling.

För dessa aktiviteter — som också skall vara en del av högskolans reguljära 
verksamhet — skall högskolan avsätta resurser. Till viss del bör kostnaderna 
täckas genom deltagaravgifter.
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2.6 Externfinansierad verksamhet

I den om fattning tillgängliga lokaler och övriga fysiska resurser m edger bör 
uppdragsverksam het förekom m a.

Uppdragsverksam heten kan avse utbildning, undervisning, forskning (hand
ledning), konferanser och sem inarier inom  det fo lkhälsovetenskapliga om rå
det, även av mer perifer art. I viss utsträckning kan ren lokaluthyrning före
kom m a. Å tm instone full kostnadstäckning skall eftersträvas.

Externfinansierad verksam het beräknas uppgå till ca 9 M SEK under peri
oden, varav den största delen kom m er från N M R:s program  för Baltikum  och 
N ordens närom råden och innebär en folkhälsovetenskapllig  utbildning för 
dem som  är i färd med att bygga upp strukturen för den nya h älso-, s juk- och 
socialvården i de baltiska länderna och för m otsvarande egen folkhälsoveten- 
skaplig utbildning.

3. Finansiering från de nordiska regeringarna

Nordiska m inisterrådet (social- och hälsovårdsm inistrarna) ställer 1 1 1 5 7 1  
TSEK (i nationell valuta) till N ordiska hälsovårgshögskolans förfogande för 
perioden 1994 — 1996, med en tänkt fördelning på 3 7 1 9 0  TSEK  per år. I 
p laneringsram en har en tänkt inflation på 2 ,2  % för 1994 och 2 ,0  %  för vardera 
året 1995 och 1996 lagts in. Ö verstiger den verkliga inflationen dessa antagan
den med m era än 2 % -enh eter, skall kontraktet kunna om förhandlas.

För överenskom na aktiviteter i paragraf 2 finns inga m öjligheter för resurs
tillskott från m inisterrådet under perioden. Fastställda avgifter, räntor och 
andra initiativintäkter får behållas av institutionen för att finansiera verksam 
heten under perioden. Eventuellt överskott/underskott i det form ella bokslutet 
skall överföras m ellan budgetåren.

Den 3-åriga budgetram en om fattar dels en total ekonom isk ram  för högsko
lans verksam het, dels en garantinivå för finansieringen, som  m otsvarar hög
skolans budget för år 1986. G arantinivån justeras årligen m ed högst det pris
om räkningstal som  används i m inisterrådets budget. Kostnaderna för verksam 
heten inom  garantinivån fördelas m ellan länderna i sam m a proportioner som  
gäller för den gem ensam m a nordiska budgeten. Kostnaderna för verksam het 
utöver garantinivån fördelas m ellan länderna i proportion till u tnyttjand e
graden enligt särskild överenskom m else.

Antalet elevplatser i högskolans kurser fördelas för varje år m ellan länderna i 
förhållande till varje lands bidrag till budgeten.

M edlen utbetalas i förskott av respektive land två gånger per år efter rekvisi
tion från högskolan. Efter verksam hetsårets utgång skall en avräkning ske i 
förhållande till antalet faktiskt utnyttjade elevplatser under året eller enligt 
annat system  som  länderna kom m er överens om.

Vid kostnadsfördelningen m ellan länderna skall sam tliga budgeterade kost
nader för högskolans verksam het fördelas på verksam hetsm ånader.
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4. Resultatredovisning

En resultatredovisning skall inläm nas till N ordiska m inisterrådet per kalend er
år enligt följande:
4.1 Skolans verksam het under året skall kortfattat redovisas i utgångspunkt i 

form uleringarna i ovanstående punkt 1 (m ålsättningar och syfte)
4 .2  Resultatredovisningen skall innehålla följande:

Antal planerade kurser/genom förda kurser,
Antal planerade studentm ånader/genom förda studentm ånader,
Antal avlagda diplom eringar,
Antal avlagda M aster-exam en,
Antal nyinskrivna vid M aster- och forskarutbildning,
Antal forskningstid under året,
Antal konferens- och kursdeltagare,
Antal konferenser/sem inarier,
Antal externfinansierad utbildning 
Antal publikationer

4.3 Resursfördelning/produkter 
Kostnad/intäkt per studerandeplats 
Kostnad/intäkt per kurs 
Kostnad/intäkt per kursm ånad 
Kostnad/intäkter per studentm ånad 
Kostnad/intäkter för forskningen
Kostnad/intäkter för konferens- och sem inarieverksam heten 
Kostnad/intäkter för extern inform ation

4.4 Bruttoredovisnsing av kostnader och intäkter per kalenderår
— Utbetalt per 31/12 totalt
— Intäkter per 31/ 12 spec, för dep-anslag, avgifter och övriga inkom ster
— A ntalet anställda per 31/ 12

4.5 Rapport om  om världsförändring av betydelse för verksam heten

5. Evaluering/utvärdering

Under det sista året av perioden 1994 — 1996 kom m er m an att genom föra en 
övergripande utvärdering av N H V:s verksam het. D enna utvärdering skall utrö-

— hur relevant m ålsättning är i förhållande till de behov som  finns i N orden på 
det folkhälsovetenskapliga om rådet,

— om den pedagogiska, fackm ässiga och vetenskapliga verksam heten är i 
överenstäm m else m ed skolans specifika m ålsättning sam t

— om kostnaderna står i rimlig proportion till uppnådda resultat.
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5.2.2.3 Nordisk institutt for odontologisk materialprøving (NIOM)

Följande är ett forslag till budgetöverenskom m else som planeringsram för en 
3-års period, och som förhandlas för närvarande. Institutionen och minister
rådssekretariatet är överens om innehållet. Ej ännu vidarebehandlat i budget
processen.

Budsjettoverenskom st 

0. Innledning

NIOM's forskning, produktgodkjenning og informasjonsarbeide er en integre
ret del av nordisk tannpleie. Flere av forutsetningene for NIOM 's arbeid endres 
midlertid vesentlig ved overgangen til, og i løpet av neste kontraktsperiode. 
0.1 NIOM's produktsertifisering er en integrert del av flere innkjøpsordninger, 

forsikringsavtaler og tariffavtaler, som alle forutsetter bruk av NIOM- 
godkjente produkter. Produktsertifiseringen vil m åtte endres i henhold til 
det europeiske samarbeid om kontroll og godkjenning av medisinsk utstyr, 
som trer i kraft i løpet av 1995. Direktivet for medisinsk utstyr gir retnings
linjene for hvordan kontroll og godkjenning skal utføres. Det krever at kun 
CE-m erket produkter kan selges og brukes.

0.2 NIOM's sertifiseringssystem, som bare delvis tilsvarer kravene i Direktivet, 
avsluttes i løpet av 1993. Ett nytt og utvidet system  basert på retningslinje
ne i Direktivet starter i januar 1994. Dette kan gi mulighet for direkte 
overgang til CE-m erking av godkente produkter i 1995.

0.3 Direktivet krever at godkjenningen utføres av et "m eld t organ " (Notified  
Body). Slike organer skal ha akkreditering for sin virksomhet. Det kreves 
også at produktsertifisering med tilhørende prøving skal kunne utføres ved  
organets eget prøvelaboratorium.

0.4 NIOM har akkreditering for virksomheten ved prøvelaboratoriet, og har 
søkt om akkreditering som sertifiseringsorgan.

0.5 Direktivet krever at et "m eldt organ" ikke skal være økonomisk avhengig  
av inntektene fra kontroll og godkjenning for å sikre uhildethet.

0.6 NMR ønsker att kontroll og godkjenning skal være inntektsbasert arbeid 
(gebyr), og foreslår reduserte bevilgninger til NIOM.

0.7  NIOM's styre vil i løpet av 1993 foreslå en ny struktur og nye statutter for 
instituttet som er tilpasset funksjonen som europeisk kontroll- og godkjen
ningsorgan, samtidig som de øvrige funksjoner (standardisering, forsk
ning, utvikling og informasjon) kan fortsette. Strukturendringer bør tre i 
kraft forut for, eller ved starten, av den nye kontraktsperioden.
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1. Målsetting og hensikt for instituttets virksomhet er:

1.1 at gjennom systematisk og målrettet forskning, å arbeide for at materialer 
som benyttes i tannpleien i de nordiske land, oppfyller myndighetenes 
helsemessige og tekniske krav,

1.2.å etablere NIOM som et konkurransedyktig organ i samband med den 
felles europeiske kontroll- og godkjenningsordning som skal etableres i
1995 for medisinsk utstyr,

1.3 å delta i, og påvirke internasjonalt standardiseringsarbeide på det odonto
logiske området, f.eks. innenfor ISO (International Organization for Stan
dardization) og CEN (Comité Européen de Normalization).

1.4 å drive forskning og utvikling av nye materialer og metoder for restaure
ring i munnhulen,

1.5 å initiere nordisk forskning og samarbeide på det odontologiske området, 
samt å være rådgivende organ for såvel de nordiske lands regjeringer, som 
for Nordisk Minissterråd, og

1.6 å drive opplysningsvirksomhet til tannhelsepersonell og andre interesser
te.

2. NIOM's planlagte arbeid for perioden 1994—1996

2.1. Ressurser
2.1.1 Instituttets arbeid vil fordele seg på de 5 forskjellige hovedoppgavene 

sertifisering, prøving, standardisering, forskning og informasjon.
2.1.2 Ressursene til dette arbeid skal komme fra et fast tilskudd fra NMR, og 

ved at sertifisering og prøving skal være gebyrbelagt. Markedet for disse 
tjenester er imidlertid usikkert, og konkurransen med andre meldte 
organ kan bli stor.

2.1.3 Instituttet må derfor prioritere ressursene til sertifiseringsvirksomheten i 
den kommende periode ved redusert finansiering fra NMR. Dette er 
nødvendig for å kunne være konkurransedyktig og å beholde markeds
posisjonen som et ledende sertifiseringsorgan. Deltagelse i standardise- 
ringsvirksomhet og forskning må reduseres dersom ikke inntekter eller 
andre finanseringskilder kan kompensere for NMR's reduksjon.

2.1.4 Normal drift uten investering i utstyr og instrumenter er p.t. NOK 13,5 
mill pr. år. Et basisbudsjett, d.v.s lønn, husleie, lys, renhold og den del 
andre faste utgifter utgjør NOK 12,5 mill.

2.1.5 NMR forplikter seg til et årlig budsjett-tilskudd: NOK 11,4 mill. pr. år. 
NIOM planlegger egeninntekter på NOK 3 mill pr. år. Det antas at 
inntektene ikke kan føre til full kostnadsdekning for sertifisering og 
prøving i løpet av denne kontraktsperioden, men at dette skal være et 
langsiktig mål for instituttet.

2.1.6 Fordelingen av instituttets årlige bruk av ressurser er angitt i Tabell 1.

Tabell 1. Resursfordeling (mill. NOK)

* NMR tilskudd og inntekter.
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2.2. Sertifisering
NIOM starter nyt sertifiseringsystem januar 1994. Systemet er en god
kjenning for markedsføring med en årlig etterkontroll i 5 år. Alle produk
ter som deltar i vårt nuværende sertifiseringsprogram, må meldes på nytt. 
Dokumentasjonskravet for sertifisering er utvidet. Det er stor usikkerhet 
m.h.t. hvor mange produsenter og produkter som vil delta i og med at 
ordningen fortsatt er frivillig, og kun gyldig for det nordiske marked det 
første år. Det forventes økende deltagelse i løpet av perioden.

Antall sertifiserte produkter:

Omfanget av sertifisering er antatt å bli uavhengig av budsjettalterna
tivene når denne del av virksomheten prioriteres

2.3 Prøving
Prøving med akkrediterte metoder er utskilt som eget tilbud til produsente
ne. Markedet for denne tjeneste er også vanskellig å forutsi, men vil i stor 
grad være avhengig av pris og den service, spes. tid for prøvingen, som 
instituttet kan tilby. Økede investeringer gir mulighet for å utvide tilbudet 
om akkrediterte prøver.
Kapasitet, servicenivå, akkreditering av nye metoder og innkjøp av nye 
instrumenter for prøvingen er avhengig av oppnådde inntekter og de 
mulighetene for investeringer og/eller utvidelse som gis.

Tabell 2. Forventet antall prøvede produkter

2.4 Standardisering
Sertifisering av produkter er i vesentlig grad basert på en granskning av 
resultater fra forskjellige prøvinger i henhold til europeiske eller interna
sjonale standarder. Standardene får stor betydning i det europeiske sy
stem, og det er viktig at sertifiseringspersonalet har god kjennskap til disse 
dokumentene. Deltagelsen i standardiseringsarbeidet må imidlertid redu
seres ved reduserte budsjetter dersom ikke andre finanseringskilder kan 
finnes, f.eks. bidrag fra de nordiske lands standardiseringsorganisajoner.

Tabell 3. Standardiseringsarbeid (møtedagar pr. år)*

* ikke medregnet forberedelser, dokumentskrivning og ringtester
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2.5 Forskning
Forskningsaktiviteten er en nødvendig basis for standardiseringsarbeidet 
så vel som for sertifiseringen og informasjonen til myndigheter og publi
kum. Forskningsaktiviteten må reduseres ved reduserte driftstilskudd fra 
NMR dersom ikke andre finanseringskilder kan finnes.

Forskningsmidler er imidlertid ofte knyttet til samarbeidsprosjekter med 
industrien. Dette kan gi instituttet problemer ved en vurdering av hildethet 
som sertifiseringsorgan.

Tabell 4. Forskning (årsverk)

2.6 Informasjon
NIOM driver informasjon til myndigheter, tannhelsepersonell, produsen
ter og publikum om dentale materialer. Informasjonsvirksomheten består 
av en rekke enkeltelementer som beskrives hver for seg. Informasjonen 
skal prioriteres og forøkes opprettholdt til tross for reduksjonen i NMR's 
budsjett-tilskudd.

2.6.1 NIOM Info
NIOM's informasjonsarbeid utgis 3 ganger i året og trykkes i 2000 eks.

2.6.2 Lister over sertifiserte produkter
Som sertifiseringsorgan er instituttet forpliktet til å publisere alle god
kjenninger. Lister over sertifiserte produkter trykkes som tidligere en 
gang hvert år i 25000 eks.

2.6.3 Årsberetning
Årsberetning trykkes i 2000 eks. på norsk og 1000 eks. med engelsk 
tekst.

2.6.4 Kurs
NIOM planlegger 2 kurs pr. år.

2.6.5 Uttalelser till offentlige myndigheter
Uttalelser til myndigheter er avhengig av det antall forespørsler som 
foreligger. Det beregnes å medgå ca. 200 timer til dette.

2.6.6 Enkelthenvendelser fra tannhelsepersonell og private
Informasjon til enkeltpersoner gis så langt det er kapasitet. Det varierer 
fra korte spørsmål til relativt omfattende forespørsler.

Tabell 5. Informasjon (årlig)
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2.7 Investeringsplan
2.7.1 Forskning, utvikling og materialprøving krever avanserte instrumenter 

og utstyr. Akkrediteringen av prøvelaboratoriet har også øket kravene til 
kvaliteten av utstyret. Instituttet skal også utføre prøvinger på oppdrag 
fra industrien med kontraktfestede tidsrammer i kontraktsperioden.

2.7.2 For å kunne opprettholde nødvendig kvalitet, og håndtere problemene 
ved plutselig sammenbrudd av viktige instrumenter og utstyr, er det 
meget nødvendig for instituttet å ha en investeringsplan og et reserve
fond. Investeringsplanen er imidlertid avhengig av NMR's fast budsjett
ramme og de inntekter som instituttet kan få ved salg av sine tjenester.

2.7.3 Det planlegges følgende investeringer i kontraktsperioden:
— En utvidelse av akkreditert fysikalsk/kjemisk prøving til 2 nye mate
rialgrupper i 1994, en i 1995 og en i 1996.
— Det planlegges en oppgradering av utstyr og deretter akkreditering for 
biologiske prøver (cellekultur) ved biologisk laboratorium i 1994.
— Ombygging og utvidelse av samme i 1995 og anskaffelse av atomab- 
sorpsjonsspektrofotometer i 1996.

Tabell 6. Investeringsplan (DKK-tusen)

3. Finansiering av instituttets virksomhet

Nordisk Ministerråd stiller 34 200 TNOK til NIOM's disposisjon for perioden
1994-196  med en tenkt fordeling 10 635 TNOK i 1994,11565 TNOK i 1995 og 
12000 TNOK i 1996 .1 disse beløp inngår prisjusteringer med 2 % per år. 
Overstiger den virklige inflasjon disse antakelser med mer en 2 %-enheter, skal 
kontrakten omforhandles.

Om mulighetene til inntekter fluktuerer kraftig, kan omforhandling skje etter 
begæring av en av parterne. Dersom instituttets inntekt blir mindre enn 2 mill 
NOK pr. år skal omforhandling skje. Det påhviler NIOM å holde sekretariatet 
løpende orientert om forandringer i inntektssituasjonen. For overenskomne 
aktiviteter i paragraf 2 finnes det utover dette ingen muligheter for ressurstil
skudd fra ministerrådet under perioden. Fastsatte avgifter, renter og andre 
initiativinntekter må beholdes av institusjonen for å finansiere virksomheten 
under perioden. Eventuelt overskudd/underskudd i det formelle årsregnskapet 
skal overføres mellem budgetårene.

Etter nærmere forhandlinger med NMR kan overskudd evt. overføres til 
neste kontraksperiode etter regnskapsmessig avklaring ved slutten av denne 
kontraktsperiode.

Prosjektmidler fra eksterne kilder er ikke omfattet av bestemmelsene i denne 
paragraf.

4. Resultatredovisning

En resultatredovisning skall inlämnas till Nordiska ministerrådet per kalender
år enligt följande:
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4.1 Institutets verksam het under året skall kortfattat redovisas m ed utgångs
punkt i form uleringarna ovanstående punkt 1 (syfte och m ålsättning)

4 .2  N IO M :s resursförbrukning på huvudom rådena:
— m aterialprovning
— standardisering
— forskning
— inform ations- och utredningsverksam het
— adm inistration

4.3 Ö versikter över enskilda uppgifter
— testade produkter
— skriftliga rapporter och utredningar
— vetenskapliga publikationer
— deltagande i internationellt standardiseringsarbete
— kursverksam het

4.4 Resultatm ått
Kostnad per budgetår för
— per produkt
— per ISO -standard
— per nyhetsbrev
— per utredningstim m e

4.5 Bruttoredovisning av kostnader och intäkter
— utbetalt per 31/12  totalt
— intäkter per 31/12  anslag, avgifter och övriga inkom ster
— antalet anställda per 31/12

4 .6  Rapport om  förändringar i om världen av betydelse för verksam heten.

5. E v alu erin g

Tekst bestem m es etter næ rm ere forhandlinger m ed NM R.

5.2.2A Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning (NAD)

Budget 1994: 2 0 5 9 0 0 0  FIM
m otsvarar 2 5 1 1  000  DKK

Budgetöverenskommelse

1. Syfte och m ålsättn in g m ed N AD

N ordiska näm nden för alkohol- och drogforskning är ett nordiskt sam arbetsor- 
gan inom  social- och hälsovårdsom rådet. D ess huvuduppgift är att verka för ett 
ökat forsknings- och inform ationssam arbete om  sam hälleligt viktiga alkohol- 
och drogfrågor. V erksam heten inriktas i huvudsak på den sam hällsvetenskap
liga forskningen inklusive socialm edicin och socialpsykiatri. I tillägg till alko
hol och narkotika beaktas även beroendefram kallande läkem edel.

Sina uppgifter fullgör N AD genom  att:
— främ ja och utveckla tvärvetenskapliga kontakter inom  om rådet
— initiera och planera sam nordiska forskningsprojekt

B udgetöverenskom m else 

1. Syfte och målsättning med NAD

Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning är ett nordiskt samarbetsor- 
gan inom social- och hälsovårdsområdet. Dess huvuduppgift är att verka för ett 
ökat forsknings- och informationssamarbete om samhälleligt viktiga alkohol- 
och drogfrågor. Verksamheten inriktas i huvudsak på den samhällsvetenskap
liga forskningen inklusive socialmedicin och socialpsykiatri. I tillägg till alko
hol och narkotika beaktas även beroendeframkallande läkemedel.

Sina uppgifter fullgör NAD genom att:
— främja och utveckla tvärvetenskapliga kontakter inom området
— initiera och planera samnordiska forskningsprojekt
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— främ ja nordiskt inform ations- och dokum entationssam arbete
— arrangera nordiska forskarkonferenser och stim ulera forskarutbildning och 

forskarutväxling.

2. NADs planerade arbete under p erioden 1992—1994

2.1 Initiering av forskningsprojekt och -sam arbete (forskarm ånader, utred
ningsarbete, arbetsgrupper)
Under ifrågavarande treårsperiod står speciellt internationella perspektiv på 
alkohol- och drogfrågor i fokus. Under perioden 1992—1994 har näm nden för 
avsikt att initiera forskning och sam arbete kring:
a) preventiva åtgärder m ot alkoholm issbruk (bl.a. alkohol och ekonom i, alko

holpolitikens fram tid, olika slag av åtgärder)
b) prevention av narkotikam issbruk (bl.a. internationaliseringens betydelse, 

olika slag av narkotikapolitiska m etoder, kontrollens nivåer och objekt)
c) rusm edelsbruk i Norden (bl.a. epidem iologiska m etoder, förhållandet m el

lan olika rusm edel, bruksm iljöer)
d) rusm edel och risker (barn och rusm edel, alkohol och självm ord)
e) behandlingsfrågor (behandlingsevaluering, tvångsåtgärder, fam iljebehand- 

ling, förhållandet m ellan vård och kontroll).

Forskningen och planeringen vid denna punkt beräknas till följande:

2.2 Tem atiskt avgränsade arbetsm öten
NAD kom m er under treårsperioden att ordna tem atiskt avgränsade arbetsm ö
ten dels som ett led i initieringen av nya forskningsprojekt, dels som  sjä lvstän
diga verksam hetsform er.

2.3 Stöd till pågående forskningsprojekt
N äm nden stöder pågående forskningsprojekt bl.a. genom  anslag till m öten och 
ev. speciella forskningsuppgifter sam t genom  sekretariatsm edverkan och infor
mation.

2.4 Sem inarier
NAD arrangerar sem inarier för att skapa kontakt- och inform ationsm öjligheter 
för nordiska forskare inom  olika discipliner och m ed olika inriktning.
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2.5 Rapporter, inform ation och dokum entation
U nder tre-års-perioden utges ett antal N A D -publikationer(böcker).

Vidare kom m er artiklar från enskilda N A D -sem inarer och projekt, m eddelan
den från NAD (N A D -N ytt) att ingå i N ordisk A lkoholtidskrift (NAT). D etta 
sker fortlöpande i sex num m er per år under åren 19921994 .

Dylika skriftliga bidrag finns i NAT

Sekretariatet inform erar dessutom  om  N AD s verksam het sam t aktuella rusm e- 
delsfrågor i föredrag och föreläsningar:

2 .6  Forskarutväxling och -utbildning
Resestipendier för vistelser vid annan (m otsv) nordisk institution utdelas efter 
ansökan.

Under 1993—94 påbörjas planering av en forskarkurs om  aktuella alkohol- och 
drogpolitiska frågor.

3. Finansiering från Nordiska ministerrådet

Nordiska m inisterrådet (social- och hälsovårdsm inistrarna) ställer 6 ,5  m ilj. FIM  
till förfogande för NAD som  planeringsram  för perioden 1992—1 9 9 4 .1 detta 
belopp ingår pris- och löneförändringar m ed 4 ,0  % för 1993 och 1994. Ö versti
ger de verkliga pris- och löneförändringarna dessa antaganden m ed m er än 2 % 
per år skall anslagen kunna om förhandlas. I övrigt finns inga m öjligheter för 
resurstillskott från N M R under 3-årsperioden. Avgifter och andra intäkter kan 
behållas av institutionen för att täcka utgifter för verksam heten.
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En resultatredovisning skall inläm nas till N ordiska m inisterrådet per kalender
år enligt följande.
4.1 N äm ndens verksam het under året skall kortfattat redovisas m ed utgångs

punkt i form uleringarna under avsnitt 1
(M ål och syfte).

4.2 N ADs resursförbrukning på huvudom rådena

FIM  %
— initiering av ny forskning
— tem atiskt avgränsade m öten
— stöd till pågående forskning
— sem inarier
— rapporter, artiklar
— resestipendier

4.3 Ö versikt över enskilda uppgifter
— antal forskningstim m ar eller årsverk
— antal N A D -m öten
— antal tem atiskt avgränsade forskningsm öten
— antal pro jekter som  får stöd
— antal sem inarier
— antal publikationer (böcker)
— antal bidrag i NAT
— antal fram trädanden
— antal resestipendier

4.4 Kostnad per budgetår
— per forskningstim m e
— per N A D -m öte
— per tem atiskt m öte
— per sem inar
— per publikation
— per bidrag i NAT
— per fram trädande
— per resestipendie

4.5 Bruttoredovisning av kostnader och intäkter per kalenderår
— U tbetalt 31/12.  Totalt
— Intäkter per 31/12. Anslag, avgifter och övriga inkom ster
— Antalet anställda per 31/12
— personalöversikt

4.6 Rapport om  förändring i om världen av betydelse för verksam heten.

5. Evaluering

M ot bakgrund av att N AD tidigare inte har evaluerats skall under det sista året 
en övergripande utvärdering av N AD s verksam het göras. I den skall å ena 
sidan verksam hetsform ernas relevans i förhållandet till N AD s syften bedöm as, 
å andra sidan skall forskningens kvalitet utvärderas.

4. Resultatredovisning
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5.2.2.5 Nordiska nämnden för handikappfrågor — NNH

Budgetförslaget om fattar Nordiska näm nden för handikappfrågor och C entret 
för databaserade hjälpm edel i Tam m erfors sam t ett reducerat anslag till stöd
ordningar till handikapporganisationernas nordiska sam arbete från 1 679 
TDKK i 1993 till 524 TDKK i 1994. Budgetöverenskom m elsen m åste därför 
om förhandlas på denna punkt (2.5.).

Budgetöverenskommelse

1. Mål och syfte med Nordiska nämnden för handikappfrågor (NNH)

Nordiska näm nden för handikappfrågor (N N H ) är N ordiska m inisterrådets 
sam arbets- och expertorgan för handikappfrågor med övergripande ansvar för 
koordinering av handikapparbetet under m inisterrådet.

NNH har sitt huvudsäte i Stockholm . N N H s dotterinstitution Nordisk U d
dannelsescenter for D øvblindepersonale (NUD) är placerad i D ronninglund i 
Danmark. En annan dotterinstitution, Nordiskt utvecklingscenter för handi
kapphjälpm edel (NUH), har inrättats på försök i Tam m erfors i Finland.

NNH skall genom  att främ ja nordiskt sam arbete i handikappfrågor bidra till 
förverkligandet av nationella mål om  jäm likhet och full delaktighet i sam hället 
för m änniskor med funktionshinder.

NNH har särskilt till uppgift 
att ta initiativ till nordisk sam ordning av insatser för att förbättra sam hällets 

tillgänglighet för m änniskor med funktionshinder, 
att verka för nordiskt sam arbete som  syftar till att tillvarata den sam lade 

kom petensen inom  specifika om råden, 
att följa och stim ulera forsknings- och utvecklingsarbete sam t att främ ja infor

m ationsutbyte inom  handikappom rådet, 
att främ ja nordiskt sam arbete om hjälpm edel och om insatser för att uppnå 

användning av ny teknik för handikappändam ål, 
att adm inistrera ekonom iska bidrag till handikapporganisationernas nordiska 

sam arbete, samt
att m edverka till sam ordning av nordiska insatser i europeiskt och annat 

internationellt sam arbete inom  handikappom rådet.
N N Hs verksam het förutsätter fortlöpande kontakt med m yndigheter, och 

handikapporganisationer i Norden.
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2. NNHs planerade arbete under perioden 1992—1994

NNHs arbete omfattar följande programområden: (1) Samhällets tillgänglighet 
för människor med funktionshinder, (2) Särskilda behovsområden, (3) Forsk
ning och utveckling. Information, (4) Hjälpmedel och ny teknik, (5) Stödord
ning för handikapporganisationernas nordiska samarbete, samt (6) Europeiskt 
och annat internationellt samarbete.

2.1 Samhällets tillgänglighet för människor med funktionshinder

I NNHs arbete inom programområdet ingår bland annat att medverka till 
gemensamma nordiska problemformuleringar, att stimulera till utveckling av 
gemensamma nordiska funktionskrav avseende tillgänglighet för människor 
med funktionshinder, och att bidra till att dessa krav förs ut i praktisk till
ämpning, inom Norden och i det europeiska arbetet med styrande direktiv och 
standarder.

Programområdet omfattar under perioden 1992—1994 följande delområden:
— Tillgänglighetsnormer för byggd miljö och kollektiva färdmedel
— Generell tillgänglighet inom informationsteknologiområdet
— Ad hoc-verksamhet

Under perioden 1992—1994 genomförs följande aktiviteter inom program
området:

2.2 Särskilda behovsområden

Inom detta program om råde är N N Hs arbete inriktat på sådant sam arbete som  
syftar till att tillvarata den samlade kom petensen i N orden inom om råden som  
rör människor med grava eller ovanliga funktionshinder. I program om rådet 
ingår också punktinsatser inom olika samhällsom råden.

Program om rådet om fattar under perioden 1992—1994 följande delområden:
— Handikappgrupper
— Sam hällsom råden

Under perioden 1992—1994 genom förs följande aktiviteter inom program 
området:
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Kunskapsspridning är en viktig dim ension i det nordiska sam arbetet inom  
handikappom rådet. Ett praktiskt exem pel är N N H s uppgift att följa och infor
mera om pågående forsknings- och utvecklingsarbete inom  sitt ansvarsom råde. 

Program om rådet om fattar under perioden 1992—1994 följande delom råden:
— Registrering av och inform ation om  pågående handikappforskning i N or

den
— Inform ation om N NHs verksam het m.m .

Under perioden 1992—1994 genom förs följande aktiviteter inom  program 
om rådet:
— Utveckling av FoU -databas

2.3 Forskning och utveckling. Information

2.4 Hjälpmedel och ny teknik

D et nordiska sam arbetet på hjälpm edelsom rådet syftar bland annat till natio 
nell kom petensutveckling genom  inform ations- och erfarenhetsutbyte, resurs
besparingar genom  arbetsfördelning och undvikande av dubbelarbete sam t 
sam ordning av nordiska synpunkter inklusive brukarkrav i förbindelse med 
europeiskt och internationellt standardiseringsarbete inom  om rådet. 

Program om rådet om fattar under perioden 1992—1994 följande delom råden:
— Nordiskt utvecklingscenter för handikapphjälpm edel (NUH) i Tam m erfors 

(dotterinstitution — förlängd försöksverksam het t.o .m . 1994)
— Sam arbete med och m ellan nationella h jälpm edelsinstitut
— Nordiska arbetsgruppen för harm onisering av krav inom  hörselh jälp 

m edelsom rådet
— Nordiskt Forum för Telekom m unikation och H andikapp (NFTH)

Under perioden 1992—1994 genom förs följande aktiviteter inom  program 
om rådet: Stöd till Sam ordn. Inform .

2.5 Stödordning för handikapporganisationernas nordiska samarbete

NN H  adm inistrerar sedan 1991 en ekonom isk stödordning för handikapporga
nisationernas nordiska sam arbete.

A rbetet med stödordningen kan i adm inistrativt hänseende delas upp i två 
aktivitetsom råden:
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— Ärendeberedning och beslut om fördelning av stöd
— Information, uppföljning och avrapportering

Under perioden 1992—1994 genomförs följande aktiviteter inom program
området:

2.6 Europeiskt och annat internationellt samarbete

N N Hs arbete inom detta program om råde syftar bland annat till sam ordning av 
nordiska insatser i europeiskt och annat internationellt sam arbete inom handi
kappområdet.

Program om rådet delas under perioden 19 9 2 —1994 enligt följande:
— Europeiskt samarbete
— Annat internationellt samarbete

Under perioden 1992—1994 räknar man med följande antal m ötesdagar på 
grund av detta arbete:

Därutöver räknar man med följande antal utredningar och uppföljningsprojekt 
under perioden:

3. Finansiering från Nordiska ministerrådet

Nordiska ministerrådet ställer 24 900 TSEK till N N H s förfogande som plane
ringsram för perioden 19921994. Av detta belopp går 4 800 TSEK till stödord
ningen för handikapporganisationernas nordiska sam arbete.

I beloppen ingår pris- och löneförändringar med 4 % för 1993 respektive 
1994. Om de verkliga pris- och löneförändringarna överstiger dessa pris- och  
löneantaganden med 2 % per år, skall anslagen kunna om förhandlas.

Särskilda beställningar kan läggas ut från ministerrådet under perioden  
1992—1994. Det sker i så fall i form av tillägg till budgetöverenskom m elsen  
efter särskilda förhandlingar om resurstillskott.



654 B  138/b

I övrigt finns inga möjligheter till resurstillskott från ministerrådet under 
treårsperioden. Intäkter inklusive räntor får behållas av institutionen för att 
täcka utgifter för verksamheten.

4. Resultatredovisning från NNH

En resultatredovisning skall inlämnas till Nordiska ministerrådet per kalender
år enligt följande:
4.1 Institutionens verksamhet under året skall kortfattat 

redovisas med utgångspunkt i formuleringarna i 
ovanstående avsnitt 1 (Mål och syfte)

4.2 Institutionens resursförbrukning på huvudområdena

SEK %

— Samhällets tillgänglighet
— Särskilda behovsområden
— Forskning och utveckling. Information
— Hjälpmedel och ny teknik
— Stödordningen
— Europeiskt/internationellt samarbete
4.3 Översikt över enskilda uppgifter med utgångspunkt i de 

delområden som anges i ovanstående avsnitt 2 (NNHs 
planerade arbete under perioden 1992—1994)

— antal kravspecifikationsprojekt
— antal utredningar gällande samhällets tillgänglighet
— antal utredningar gällande särskilda behovsområden
— antal uppföljningsprojekt gällande särskilda behovsområden
— antal konferenser gällande särskilda behovsområden
— antal inventering av FoU-projekt
— antal NNH-Nytt
— antal rapporter
— antal informationsbrochyrer
— antal stöd till utvecklingsprojekt på hjälpmedelsområdet
— antal rekommendationer
— antal samordningsprojekt
— antal informationsprojekt
— antal konferenser
— antal ansökningar till stödordningen
— antal beslut som följs upp
— antal mötesdagar gällande EG/DG V, CEN/TC 293, TIDE och COST 219
— antal utredningar/uppföljningsprojekt
4.4 Kostnad per budgetår
— per utredning
— per konferens
— per NNH-Nytt
— per rapport
— per informationsbrochyr
— per ansökan
— per möte och/eller mötesdag i internationellt samarbete
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4.5 Bruttoredovisning av kostnader och intäkter
— Utbetalt per 31/12 totalt
— Intäkter per 31/12 NMR-anslag och övriga intäkter
— Antalet anställda per 31/12 med angivande av lön
4.6 Rapport om omvärldsförändringar av betydelse för 

verksamheten
Preliminär resultatredovisning skall lämnas senast under vecka 4 varje år.

5. Utvärdering

Under perioden 1992—1994 kommer en övergripande utvärdering av NNHs 
verksamhet att genomföras. Utvärderingen skall utröna dels om kostnaderna 
står i rimlig proportion till uppnådda resultat, dels om verksamheten är i 
överensstämmelse med institutionens mål och uppgifter.

5.2.2.6 Nordisk uddannelsescenter for døvblindepersonale NUD

Budgetöverenskommelse

1. Mål och syfte med Nordisk uddannelsescenter for døvblindepersonal 
(NUD)

NUD skall bidra till professionell utveckling av dövblindmedarbetare och deras 
institutioner / organisationer i Norden och främja nordiskt samarbete inom 
området. Där skall vara en stimulerande och utvecklande miljö, som skapar 
nya kunskaper, ger möjlighet till öppen, tvärfacklig diskussion, utväxling av 
erfarenheter och användning av internationell kunskap.

NUD skall
— sörja för en nordisk utbildning som stödjer och kompletterar nationell 

utbildning. Verksamheten kan ha skilda former — kurser på olika nivåer, 
konferenser, utvecklingsprojekt och andra former av kunskapsförmedling.

— fungera som förmedlare av information och kunskaper på dövblindområ
det, och ha ett fackbibliotek för kursdeltagare och andra användare.

— insamla information om dövblindhet och upprätthålla ett kontaktnät inom 
dövblindfältet både i och utanför Norden för att få den nyaste kunskapen 
och bidra till internationellt samarbete.

— initiera och koordinera utvecklings- och forskningsarbete med sikte på 
utveckling av dövblindarbetets teori och praxis i Norden.

2. NUDs planerade arbete under perioden 1992—1994 (underlag från NUD)

NUDs arbete omfattar följande programområden: (1) Utbildning, (2) Resurs
service, (3) Utvecklingarbete, och (4) Europeiskt och annat internationellt 
samarbete.

Med hänsyn till balancerad nordisk representation erbjuds tolkning till fins
ka och isländska deltagare samt översättningar av material från/till finska.
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2.1 Utbildning
NUD arrangerar under perioden 1992—1994 följande utbildningsaktiviteter:

Övrig kapacitet som blir ledig av de 2400 persondygn som NUD enligt avtal 
med Dronninglund slot skall årligen köpa från slottet, används till studievec
kor, föreläsare, mindre arbetsgrupper, individuella FoU-arbetare och andra 
gäster från och utanför Norden.

2.2 Resursservice och nordisk koordinering
Inom detta programområde skall NUD insamla information och kunskaper på 
dövblindområdet, ha ett fackbibliotek, förmedla information och upprätthålla 
ett kontaktnät inom dövblindfältet i och utanför Norden.

NUDs verksamhet under perioden 1992—1994 omfattar följande delområ
den:
— Insamling av information och kunskaper
— Biblioteksservice
— Förmedling av information
— Nordisk koordinering

Under perioden 1992—1994 genomförs följande uppgifter inom området:

2.3 Utvecklingsarbete
NUD initierar och koordinerar utvecklingsarbete med sikte på utveckling av 
dövblindarbetets teori och praxis i Norden.

Under perioden 1992—1994 genomförs föliande uppgifter inom området:
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NUD deltar i europeiskt samarbete å ena sidan för att få internationell kunskap 
till centret och å andra sidan för att bidra med sin insats i europeisk och 
internationell utveckling.

Under perioden 1992—1994 genomförs följande uppgifter på området:

2.4 Internationellt arbete

3. Finansiering från Nordiska ministerrådet

Nordiska ministerrådet ställer 17460 TDKK till NUDs förfogande för perioden 
1992—1994.1 detta belopp ingår pris- och löneförändringar med 3 % för 1993 
respektive 1994. Om de verkliga pris- och löneförändringarna överstiger dessa 
pris- och löneantaganden med 11/2 % per år, skall anslagen kunna omför
handlas.

Särskilda beställningar kan läggas ut från ministerrådet under perioden 
1992—1994. Det sker i så fall i form av tillägg till budgetöverenskommelsen 
efter särskilda förhandlingar om resurstillskott.

I övrigt finns inga möjligheter till resurstillskott från ministerrådet under 
treårsperioden. Det är dock möjligt för NUD att utanför ministerrådets beställ
ningar åta sig andra uppdrag som passar in i NUDs verksamhet. Härvid krävs 
full kostnadstäckning. Intäkter inklusive räntor får behållas av institutionen för 
att täcka utgifter för verksamheten. Eventuellt överskott efter 1991 får överfö
ras till nästa budgetperiod.

4. Resultatredovisning från NUD

En resultatredovisning skall inlämnas till Nordiska ministerrådet per kalender
år enligt följande:

4.1 Institutionens verksamhet
Institutionens verksamhet under året skall kortfattat redovisas med utgångs
punkt i formuleringarna i ovanstående avsnitt 1 (mål och syfte).

4.2 Institutioens resursförbrukning på huvudområdena
DKK %

— Utbildning
— Resursservice
— Utvecklingsarbete
— Internationellt arbete
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4.3 Översikt över enskilda uppgifter med utgångspunkt i de delområden som anges 
i ovanstående avsnitt 2

— antal grundkurser
— antal tem akurser
— antal konferenser
— antal andra besökare
— antal nya titlar på biblioteket
— antal litteraturlistor
— antal Nyhetsbrev
— antal brev till kontaktnät
— antal infosam tal (telefon)
— antal försändelser på begäran
— antal dagar till besök på nationella verksam heter och koordineringsm öten
— antal böcker
— antal arbetstexter
— antal brev till internationellt kontaktnät
— antal infoförsändelser på begäran
— antal m ötes- och konferensdagar

4.4 Kostnad per budgetår
— per kurs- eller konferensdag
— per grundkurs
— per temakurs
— per konferenskurs
— per upprätthållning av bibliotek
— per N yhetsbrev
— per brev till kontaktnät
— per utvecklingsarbete
— per brev till internationellt kontaktnät
— per m ötes- eller konferensdag i internationellt arbete

4.5 Bruttoredovisning av kostnader och intäkter
— utbetalt 31 .12  totalt
— intäkter per 31 .12  M R-anslaget och övriga intäkter
— antalet anställda per 31 .12  med angivande av lön

4.6 Rapport av omvärldförändringar av betydelse för verksam heten  
Prelim inär resultatredovisning skall läm nas senast under vecka 4 varje år.

5. U tvärdering

Under perioden 1992—1994 kom m er en övergripande utvärdering av N UDs 
verksam het att genom föras. U tvärdering skall utröna dels om  kostnaderna står 
i rimlig proportion till uppnådda resultat, dels om  verksam heten är i överens
stäm m else med institutionens mål och uppgifter.
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< t a b l e / >

Nordiska kontaktm annaorganet för narkotikafrågor är ett tvärfackligt, perm a
nent sam arbetsorgan under m inisterrådet i sam m ansättning av de m inistrar 
som  ansvarar för narkotikafrågorna med uppgift att sam ordna och initiera 
sam arbetet rörande dessa frågor.

Kontaktm annaorganets uppgifter är bl.a. att följa m issbrukarutvecklingen i 
länderna, sam ordna utvecklingsarbetet genom  förebyggande insatser, vård och 
behandling, verka för sam arbete och erfarenhetsutbyte kring lagstiftning och 
rättstilläm pning sam t att driva om fattande inform ations- och d okum entations
arbete.

5.2.2.7 Nordiska kontaktmannaorganet för narkotikafrågor

V erksam het 1994: Under verksam hetsåret fortsätter fu llföljandet av det åtta- 
punktsprogram  vilket antogs av det nordiska m inisterrådsm otet om narkotika i 
Stockholm  den 23. januari 1990.

5.2.2.8 N ordiskt utbildningsprogram  för utveckling av social ser
vice, NOPUS

Budgetöverenskom m else

1. NOPUS syfte och verksamhet

N O PU S — Nordiskt utbildningsprogram  för utveckling av social service är en 
sam nordisk utbildningsinstitution för utbildning och vidare- och efterutbild- 
ning av socialpersonal i Norden med särskild inriktning på personal i ledande 
ställning.

Institutionen är underställd N ordiska m inisterrådet och fungerar som  sjä lv 
ständig enhet i Nordiska hälsovårdshögskolans lokaler på Nya V arvet i G öte
borg.

N O PU S m ålsättning realiseras genom  utbildning, vidare- och efterutbild- 
ning, inform ation sam t forskning på det sociala om rådet. V erksam hetens syfte 
förutsätter även kontakter till nordiska institutioner och organisationer inklusi
ve utbildnings- och forskningsinstitutioner på detta om råde. All utbildning 
skall utifrån ett nordiskt perspektiv ge tillfälle till fördjupade studier i praktik 
och teori m ed relevans för planering och utveckling av det sociala om rådets 
sektorer.



660 B  138/b

2.1 Kvalificerad vidare- och efterutbildningsverksamhet (långa kurser) 
Under perioden 1992—1994 omfattar programmet ett par veckors kurser för 
ledande personal inom socialtjänsten.

2. NOPUS planerade verksamhet under perioden 1992—1994

Kursdeltagare som genomgått kurs och utfört en självständig arbetsuppgift 
erhåller kursintyg. I vissa länder kan kurs ge studiepoäng eller ersätta lagstad- 
gad fortbildning.

2.2 Konferenser och specialkurser
Syftet med specialkurser, seminarier och konferenser är bl.a. att fördjupa 
kunskaper som erhållits under de längre kurserna.

2.3 Forskning och utvecklingsarbete
Under perioden 1992—94 inleds planeringen av forskningsprojekt med rele
vans för vidareutbildningen vid institutionen. Detta sker genom extern finansi
ering. Resultaten från de längre kurserna publiceras i form av rapporter, manu
aler m.m.

2.4 Högre utbildning
Under perioden 1992—94 inleds planeringsarbetet på högre utbildning i samar
bete med NHV till sådana delar som kan kombineras med tänkbar högre 
utbildning vid NOPUS.

3. Finansieringen

Finansieringen av 2.1 sker genom de medel som tillställs av NMR. På längre 
sikt eftersträvas självfinansiering. Beträffande 2.2 planeras finansieringen ske
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dels genom medelstilldelningen, dels externt genom kursavgifter. Vid finansi
eringen av 2.3 och 2.4 beräknas kostnaderna för del av undervisning och 
handledning personalmässigt ingå i lönerna (professor, högskoleadjunkt) me
dan övriga utbildningskostnader täcks av intäkter i form av kursavgifter m.m.

Nordiska ministerrådet (social- och hälsovårdsministrarna) ställer 4,5 milj. 
SEK till NOPUS förfogande som planeringsram för perioden 1992—1994 .1 
detta belopp ingår pris- och löneförändringar med 4,0 % för 1993 och 1994. 
Genom nationell finansiering tillställs NOPUS 2,4 milj. SEK för samma period. 
Överstiger de verkliga pris- och löneförändringarna dessa antaganden med 
mer än 2 % per år skall anslagen kunna omförhandlas. I övrigt finns det inga 
möjligheter för resurstillskott från NMR under 3-års perioden. Avgifter och 
andra intäkter kan behållas av institutionen för att täcka utgifter för verksam
heten.

4. Resultatredovisning

En resultatredovisning inlämnas till Nordiska ministerrådet per kalenderår 
enligt följande:
4.1 Institutionens verksamhet under året skall kortfattat redovisas med ut

gångspunkt i formuleringarna under
avsnitt 1 (Syfte och verksamhet)

4.2 Resursförbrukning på huvudområdena
— kvalificerad vidare- och efterutbildning
— konferenser och specialkurser
— forskning och utvecklingsarbete
— högre utbildning

4.3 Översikt över enskilda uppgifter
— antal kurser
— antal kursdeltagare
— antal kursdagar
— antal konferenser/specialkurser
— antal kursdeltagare
— antal kursdagar
— antal rapporter
— antal forskarstuderande
— antal forskarkurser
— antal avhandlinear

4.4 Resultatmått
Jämförelse av kostnader och intäkter
— kostnader/intäkter per kurs
— kostnader/intäkter för seminarie, kortkurs- och konferensverksamhe

ten
— kostnader/intäkter per kursdeltagare i verksamhetstyp
— kostnader/intäkter för extern information
— kostnader/intäkter för forskning
— kostnader/intäkter för högre utbildning (planering, introducering).
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4.5 Bruttoredovisning av kostnader och intäkter per kalenderår
— Utbetalt per 31 .12  totalt
— Intäkter per 3 1 .12  specificerat enligt överenskom na poster
— A ntalet anställda per 31 .12
— A ntalet projektvisanknutna per 31 .12 .

4 .6 Rapport om om världsförändring av betydelse för verksam heten.

5. Evaluering/utvärdering

Under det senaste året av perioden 1992—1994 kom m er en övergripande 
utvärdering av N O PU S' verksam het att genom föras. D enna utvärdering b e 
gränsas till att dels utröna om  kostnaderna står i rimlig proportion till uppnåd
da resultat, dels om verksam heten är i överensstäm m else m ed institutionens 
syfte och strategier.

5.3 Forbruger

5.3.1 Projektmidler

Forbrugerm inistrene har i 1993 vedtaget et program  for forbrugerom rådet, som  
skal danne grundlag for et nyt sam arbejdsprogram  fra og m ed 1 9 9 4 . 1 forhold 
til det gældende sam arbejdsprogram  lægges der større vægt på at støtte de 
enkelte landes forpligtende deltagelse i E Ø S-sam arbejdet og gennem førelse af 
forbrugerlovgivningen. D et betragtes som  en hovedopgave for det nordiske 
forbrugerpolitiske sam arbejde at sørge for størst mulig indflydelse på den 
europæiske udvikling i form af stigende forbrugerindflydelse, bedre forbruge
rinform ation og stærkere retsstilling for forbrugerne. Nordisk Råd har peget på 
forbrugerom rådet som et af de vigtigste satsningsom råder i det indre m arked 
dels for at sikre det høje nordiske niveau for forbrugerbeskyttelse, dels for 
offensivt at påvirke udviklingen i EØS.

Program m et opprioriterer desuden fokuseringen på forholdet m ellem  forb
rug og m iljø. Andre væ sentlige arbejdsopgaver er, i lighed m ed det gældende 
sam arbejdsprogram , at forbedre forbrugernes juridiske stilling og sikkerhed.

Program m et m edfører en om organisering af em bedsm andskom itéens arb e j
de for at følge op statsm inisternes beslutninger om  politisk styring, forenkling 
og vægt på genuine nordiske opgaver. Opgaver, som  bedre løses andre steder 
end inden for det nordiske sam arbejde, skal udgås.

A rbejdet deles op i følgende om råder: Forbrugernes retlige stilling, for
brugernes økonom iske stilling, forbrugernes sikkerhed (herunder standardise
ring), forbrugeruddannelse og -inform ation, m iljøm æ rkning og andre m iljøs
pørgsmål. Forsknings- og udredningsprojekter gennem føres på alle arbejdsom 
råder. Resultaterne anvendes til nationale foranstaltninger og ikke m indst til 
opbygning af en nordisk platform  for deltagelsen i EØ S- og andet internatio
nalt arbejde. Alle arbejdssom råder sigter desuden på inform ation af forbruger
ne og uddannelse af børn og unge i økonom iske og andre forbrugerspørgsm ål.
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Prioriterede opgaver i 1994 på det forbrugerretlige område er at påvirke 
udviklingen af aktuelle EF-direktivforslag om f.eks. aftaler ved fjernsalg, om 
brugsret til time share boliger samt ansvar for tjenesteydelser, at effektivisere 
overvågningen af markedsføring og salg over landegrænserne for at rense ud 
utilbørlige metoder og specielt at forebygge uønsket TV-reklamepåvirkning af 
børn og unge samt at sikre den retlige beskyttelse af forbrugerne ved anvendel
se af ny teknologi ved betalingsformidling, markedsføring, produktion og 
distribution.

På det økonomiske område satses der på videreudvikling af budgetrådgiv
ning og rådgivning om gældssanering samt på at hjælpe forbrugerne til at 
udnytte de nye europæiske markedsmuligheder for finansielle tjenester på 
kredit-, opsparings og forsikringsområder. De forbrugerpolitiske aspekter ved 
liberalisering af offentlige og halvoffentlige tjenester vil blive undersøgt.

Beskyttelsen af forbrugernes sundhed og sikkerhed forventes at ske gennem 
internationalt samarbejde inden for rammen af EFs produktsikkerhedsdirektiv. 
De nordiske lande skal yde en aktiv indsats på dette område. Ministerrådet 
sigter på nordisk samarbejde og arbejdsdeling ved kontrol af potentielt farlige 
produkter på markedet. Ministerrådet vil anvende betydelige ressourcer til 
forbrugerdeltagelse i standardiseringsarbejdet, som i høj grad sigter på sikker
hedsspørgsmål.

Det nordiske miljømærkningsarbejde har fået et gennembrud i 1992—93, og 
ministerrådet prioriterer indsatserne for at udvikle kriterier for flere produktg
rupper meget højt for at give forbrugerne mulighed for at vælge miljøvenlige 
produkter og derigennem at påvirke virksomhedernes miljøprioriteringer. De
suden er det vigtigt at sikre den bedste mulige koordinering mellem det 
nordiske miljømærke og EF-miljømærket angående kriteriernes niveau og ad
ministration af systemerne. Ministerrådet vil også satse på styrket forbrugerud
dannelse om miljøspærgsmål og mere information om forbrugets miljøkon
sekvenser.
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6 Økonomi

6.1 Energi- og næringspolitikk

6.1.2 Institusjoner

6.1.2.1 Nordisk Industrifond

Nordisk Industrifond skal initiere nordiske sam arbeidsprogram  og FoU -pro- 
sjekter innenfor strategiske om råder for nordisk næringsliv der betydelige 
sam arbeidsgevinster kan oppnås. D et skal legges særlig vekt på å utvikle 
sam arbeidet m ellom  bedrift og forskningsm iljøer. Fondets hovedaktivitet er 
knyttet til forskning med industriell anvendelse, utført ved institutt/universitet 
eller i industrien. Fondet er også involvert i utdanning via stipendier.

I 1992 ble det på vegne av m inisterrådet g jennom ført en evaluering av 
fondet. D eretter ble det fastlagt en strategi for fondet som  m edfører at virksom 
heten skal konsentreres om utvikling av høyteknologi først og frem st innenfor 
tre utvalgte om råder der N orden har særlige forutsetninger, og som  kan bli 
grunnlaget for en positiv industriell utvikling i Norden.

D isse er:
1. Ny teknikk i næringsm iddelindustrien
2. Ny teknikk i skogs- og treindustrien
3. Ressursbesparende lette konstruksjoner

Virksom heten g jennom føres i nært sam arbeid m ed næringslivet. D et tas sikte 
på å øke den industrielle m edvirkning til i g jennom snitt 50 % .

Nordisk industrifond fikk i 1993 en ekstratildeling av m inisterrådets over
skudd på regnskapet for 1991, på 8 MDKK.

For å kunne følge opp arbeidet som  Industrifondet har satt i gang innenfor 
ovenstående nisjeprogram  og avsluttet prosjekter utenfor n isjene, får Industri
fonden en bevilgning for 1994 på 57 ,7  M N O K og fullm akt til å gi tilsagn om 
prosjektstøtte, som  utbetales i påfulgende budjetterm iner, innenfor en total 
ramm e på 75 M NOK inkludert tidligere gitte tilsagn. Tilsagnen vil kom m e til 
utbetaling med m axim alt 50 M N O K i 1995 og m axim alt 25 M N O K i 1996.

6.1.2.2 NORDTEST

Budgetöverenskom m else

Inledning

Detta avtal gäller finansiering av NORDTESTs verksamhet enligt strategiplan 
1991—95 över NMRs budget för treårsperioden 1992—1994. NORDTESTs
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verksamhet under avtalsperioden och de medel som NMR planerar att ställa 
till förfogande för verkställande av NORDTESTs program speficiceras i strate
giplanen och i nedanstående paragrafer. Parterna är medvetna om att minister
rådsforslag förväntas inom det industripolitiska samarbetet och att en eventuell 
revision av denna överenskommelse kan bli aktuell från och med år 1993 (se 
moment 3).

1. NORDTESTs mål och inriktning

NORDTESTs är det nordiska samarbetsorganet inom det provningstekniska 
området, upprättat 1973 av NMR. Verksamheten regleras av stadga för NORD
TEST, som fastställts av ministerrådet och av NORDTESTs måldokument som 
fastställts av styrelsen. Den löpande verksamheten regleras genom en rullande 
strategiplan. Strategiplanen fastställs av styrelsen, som har rätt att förändra 
planen under avtalsperioden utgående från förändringar i omvärlden och 
målgruppernas behov.

De överordnade målen inom verksamhetsområdet är att främja:
— säkerhet för liv, hälsa, miljö och materiella värden
— fri handel genom netbrytning av tekniska handelshinder
— nordiska intressen i europeiskt och internationellt perspektiv

Arbetet er riktat mot följande målgruppers behov: näringsliv, myndigheter, 
standardiseringsorgan, institutioner för forskning, utveckling, provning och 
kontroll, allmänheten.

2. NORDTEST's planerade arbete under avtalsperioden

För uppfyllande av sina överordnade mål i enlighet med målgruppernas intres
sen har NORDTEST koncentrerat sin verksamhet till följande insatsområden 
(produkter):
— Utveckling och implementering av provningsmetoder
— Kvalitetssäkring av provningsverksamhet
— Kompetensutveckling
— Internationellt samarbete
— Information

2.1 Provningsmetoder

NORDTEST har programgrupper och fackgrupper inom olika teknikområden, 
vilkas huvudsakliga uppgift är framtagning av provningsmetoder. Behovet av 
insatser värderas löpande varvid arbete inom vissa områden minskas och 
utökas på andra områden. NORDTEST har ett provningsmetodregister som för 
närvarende upptar ca 1200 metoder. Provningsmetoder som utvecklas av 
NORDTEST förs vid behov vidare till CEN/CENELEC som underlag till euro
peisk standard. Detta arbete administreras av de nationella standardiseringsor- 
ganen, men ges ofta finansiellt stöd av NORDTEST. Även denna verksamhet 
bedrivs huvudsakligen i projektform.

Under perioden 1992—1994 planeras att metodregistret utökas med 160 nya 
och reviderade metoder, bidrag ges till 100 internationella metoder. 40 tekniska 
rapporter utarbetas och 6 seminarier anordnas.
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2.2 Kvalitetssäkring av provningsverksamhet

Inom NORDTEST är kvalitetssäkringen av provningsverksamheten specifikt 
inriktad på laboratoriefrågor. I europeiskt perspektiv ligger Norden genom 
NORDTESTs verksamhet långt framme i utvecklingen på detta område. Un
derlag fram tas genom projekt om kompetenskrav på provningspersonal, regler 
för ringprovning, kalibrering, tolkning av EN 45000 och ISO 9000 seriens 
standarder, kvalitetssäkring av programvara för laboratorier m m, som är 
nödvändiga förutsättningar för godkännande provningsresultat över lands- 
gränserna. Arbetet sker i projekt och resultaten redovisas bl.a. som tekniska 
rapporter och i seminarier.

Under perioden 1992—1994 planeras att tas fram 6 tekniska rapporter och att 
hällas tvä seminarier.

2.3 Kompetensutveckling

Området omfattar båda höjande av den provningstekniska kompetensen inom 
specifika teknikgrenar och certifiering av provningspersonal. Forskningspro
gram har med insats från NORDTEST initierats inom tre teknikområden och 
omfattande arbeten pågår nu med extern finansiering. Initieringen sker i form 
av projekt som resulterar i planer för det fortsatta arbetet. Då forskningspro
grammen genomförts bearbetas resultaten i projekt som resulterar i NORD- 
TEST-metoder.

Under perioden 1992—1994 kommer 2 tekniska rapporter att lämnas och 1 
seminarium att anordnas. Dessutom kommer initiativ att tas för framtagning av 
ett utbildningsprogram.

2.4 Internationellt samarbete

Det internationella arbetet inom området följs bl.a. genom medverkan i interna
tionella organisationers arbete och stöd till det europeiska standardiseringsarbetet.
En viktig uppgift är härvid att påverka det internationella arbetet i en för 
Norden gynnsam riktning samt att förbereda nordisk användning av interna
tionella metoder och förfaranden. Deltagande sker genom arbetet i Eurolab, 
ILAC och RILEM. Fack- och programgrupperna deltar i internationella organ, 
specialiserade på vissa teknikområden, som EGOLF etc.

Antalet möten styrs inte av NORDTEST utan av de internationella organisa
tionerna. På NORDTESTs initiativ kommer 2 tekniska rapporter att lämnas och 
ett seminarium att anordnas.

2.5 Information

Informationen omfattar såväl publikationsverksamhet som hållande av semi
narier och symposier. Merparten av publikationerna utges på engelska. För
frågningar från utom-nordiska länder kräver ökade resursinsatser från NORD
TEST. Resultaten från projektverksamheten publiceras i form av nya prøv
ningsmetoder, tekniska rapporter, riktlinjer m.m. NORDTEST-Info kommer att 
utges 2 gänger per år.
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Under perioden 1992—94 kommer dessutom 6 publikationer att utges i serien 
NORDTEST Doc. Gen. Nordiskt provningstekniskt forum kommer att anordnas 
löpande för NORDTESTs målgrupper.

3. Finansiering från Nordiska ministerrådet

Nordiska ministerrådet beräknar FIM 28,5 milj till NORDTEST som plane
ringsram för perioden 1992—1994 .1 detta belopp ingår pris- och löneföränd
ringar med 4 % per år. Blir förändringen större än 6 % per år, skall kontraktet 
omförhandlas. I övrigt finns ingen möjlighet till basresurstillskott från NMR 
under kontraktsperioden. Avgifter och andra intäkter inkl räntor får institutio
nen behålla efter särskilt beslut av NMR. För nya uppgifter eller utökad 
verksamhet som beslutas av NMR ställs särskilda medel till förfogande (t ex 
nytt ministerrådsforslag om det industripolitiska samarbetet).

4. NORDTEST's resultatredovisning

Resultatredovisningen under perioden 1992—1994 sker kalenderårsvis. Den 
består av en verbal beskrivning av verksamheten som bl.a. innehåller uppgifter 
om antal initierade och slutförda projekt, antal registrerade provningsmetoder 
och tekniska rapporter, antal utgåvor av NORDTEST-Info och Doc Gen., antal 
symposier och seminarier. Dessutom ges kort rapport om omvärldsförändring- 
ar. Bruttoredovisningen av räkenskaperna för perioden 1992—94 sker kalen
derårsvis och innehåller: Utbetalt per 31/12, intäkter per 31/12, specificerat 
NMR-anslag, avgifter och andra inkomster, antal fast anställda per 31/12.

5. Evaluering

Evaluering görs av ministerrådets sekretariat, fackavdelning 2 och budgetav
delningen, utgående från redovisningen av resultaten. Redovisningen komp
letteras genom diskussion mellan ministerrådets sekretariat och NORDTEST.

6.2 Regionalpolitik

6.2.2 Institutioner

6.2.2.1 NordREFO

Nordisk Institut for Regionalpolitisk Forskning (NordREFO) initierer og samordner 
nordisk forskning, som er relevant for regionalpolitisk planlægning og politi
kudformning.Virksomheden har til formål at fremme et samspil mellem forsk
ning og praktisk politik samt at opbygge og udvikle nordiske forskernetværk. 
NordREFO gennemfører også udredninger om politisk aktuelle spørgsmål som 
opgave for NERP.
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Instituttet har to ansatte på sekretariatet som i juli 1993 flyttet som led i en 4- 
årig turnus til Sverige, hvor det lokaliseres hos NORDPLAN i Stockholm.

Iden forbindelse udarbejdes et nyt forskningsprogram for perioden 1993—1997.
I forlængelse af det forskningsprojekt, som NordREFO i 1992—93 har gen

nemført for EF-kommissionen om de generelle aspekter af de nordiske lande og 
åbningen mod øst, har NordREFO i 1993 for NERP udarbejdet et forsknings
program med konkrete projektforslag vedr. konsekvenser for Norden af Euro
pas regionale udvikling. Projektet gennemføres 1993—1995.

I 1990 startedes udgivelsen af tidsskriftet NORD REVY om regional udvikling, 
erhvervsliv og miljø. Målsætningen var, at tidsskriftet skulle være selvbærende 
i løbet af en periode på tre år, men bl.a på grund af en langsommere udvikling i 
abonnementsantallet end oprindelig forventet, har NERP givet tilsagn om 
fortsat støtte til tidsskriftet i perioden 1993—1995.

NORD REVY flyttet 1. juli 1993 til ministerrådets sekretariat, da NordREFO 
flyttet til Stockholm.

NordREFO's bevilling var i 1993 forhøjet ekstraodinært i forbindelse med 
flytningen til Sverige.

6.3 Jord- og skogbruk

6.3.2 Institutioner

6.3.2.1 Nordisk genbank (NGB)

Budgetöverenskommelse

1. NGB's mandat

NGB år ett centrum för våxtgenetiska resurser i de nordiska länderna.
Institutionens mandat är att

— bevara och dokumentera den genetiska variationen i nordiskt material av 
växtarter av värde för jord- och trädgårdsbruk. Inlagrat material skall ställas 
till disposition för växtförädling, växtforskning och annan bona fide an
vändning;

— verka för en rationell samordning av de nordiska ländernas insatser rörande 
användning av växtgenetiska resurser inom växtförädling och förädlings- 
forskning;

— delta i internationellt samarbete rörande bevarande och användning av 
växtgenetiska resurser.
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2. NGB's planerade arbete under perioden 1993—1995

2.1 Bevarandeenheten

Expertplanering
NGB har för närvarande sju arbetsgrupper av experter på olika växtslag som 
rekommenderar vilka krav växtmaterial måste uppfylla för att omfattas av 
institutionens mandat. Verksamheten detaljplaneras med hjälp av de priorite
ringar som arbetsgrupperna gör för respektive växtslag inom ramen för till
gängliga medel. I varje arbetsgrupp hålls i regel ett möte per år.

Arbetsgruppernas krav och rekommenderade rutiner för ett säkert bevaran
de skall sammanfattas i bok vars första upplaga skall tryckas 1993.

Anskaffning
För alla odlade arter skall NGB ha, och bibehålla updaterad, en inventeringsda- 
tabas med uppgifter om samtliga sorter som är eller har varit på sortlista i de 
nordiska länderna. Varje år skall prover av nya sorter på sortlistorna lagras in. 
Sorter som fattas men finns i andra länders samlingar skall repatrieras. Dessut
om skall, i den mån relevant arbetsgrupp bedömer så behövas, lokalsorter och 
vildväxande material insamlas och existerande kollektioner vid nordiska forsk
ningsinstitut föras över till NGB. Ett par hundra nya accessioner (sorter, lant- 
sorter, förädlingslinjer etc) beräknas tillkomma varje år.

Bevarande
Accepterat material skall bevaras under betryggande former enligt arbetsgrup
pernas rekommendationer. Materialet bevaras antingen ex situ som frö på 
institutionens eget frölager eller vegetativt i samarbete med nationella institu
tioner. In situ bevarande kan också förekomma. På frölagret skall grobarheten 
noggrant kontrolleras, ca 500 grobarhetsanalyser per år. För vegetatigt bevarat 
material skall bevarandet säkerställas i avtal med samarbetspartner. Alla data 
rörande bevarandet skall registreras i databaser för att möjliggöra en kontinuer
lig uppföljning och översikt över arbetet.

Förökning och föryngring
NGB skall genom förökning av accepterad material se till att tillräckligt materi
al finnes för distribution. Genom föryngring skall NGB se till att materialets 
livsduglighet möter arbetsgruppernas rekommendationer. Ett hundra tal acces
sioner beräknas förökas/föryngras varje år.

Beskrivning och dokumentation
NGB skall kontinuerligt öka informationsmängden i institutionens databaser 
för att bättre kunna betjäna användarna. Upp till 500 accessioner kommer att 
varje år odlas för beskrivning av från 1 till ca 50 olika egenskaper.

Publicering och PR verksamhet
NGB skall publicera kataloger (1—2 per år) eller på annat sätt göra informatio
nen om det bevarade materialet tillgänglig för växtförädlare och andra potienti- 
ella användare. NGB skall också bedriva annan PR verksamhet som syftar till
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ett bättre utnyttjande av m aterialet och bättre alm änbildning på om rådet 
genom  ett antal föredrag och tidskriftsartiklar per år.

Service
N GB skall på förfrågan ställa inlagrat m aterial m ed inform ation till förfogande. 
Ca 5 0 —70 förfrågningar efter m aterial beräknas inkom m a varje år och ca 2 0 — 
30 förfrågningar efter inform ation.

Internationellt samarbete
N G B skall delta i internationellt sam arbete rörande de växtslag som  faller inom  
institutionens m andat och på anm odan fram träda i internationella fora som  de 
nordiska ländernas representanter, 5 —10 m öten per år.

Vetenskapliga tjänster
N GB skall vara rem issinstans för alla de nordiska länderna i frågor som  rör 
genetiska resurser och de anställda skall vid behov delta i utredningsgrupper 
och andra aktiviteter kring genetiska resurser i de nordiska länderna. Förväntat 
är en ökad verksam het rörande om förhandling av FA O s U ndertaking on P lant 
G enetic Resources och som  uppföljn ing av K onventionen om  Biologisk M ång
fald. Uppskattningvis blir det 10—15 m öten och rem issvar per år.

2.2 U tnyttjan d een heten

N GBs styrelse skall, m ed hjälp  av arbetsgrupperna eller särskilda utrednings
grupper, initiera projekt rörande utnyttjande av växtgenetiska resurser, där 
ökat nordiskt sam arbete rationaliserar den nationella verksam heten. Stöd till 
projekt kan också beviljas efter ansökan utifrån. M edel bev iljas till såväl 
forskningsprojekt som  förädlingsprojekt.

Inriktningen på verksam heten 1 9 9 3 —1995 fastslås i SN P s handlingsplan för
1991—1995. Uppgifter inom  följande äm nesom råden prioriteras:
— M iljörelaterad forskning/förädling
— Alternativa växtslag/användningsom råden
— A npassnings- och kvalitetsförädling
— Bioteknologi
— Datateknik
N GBs stöd skall vara ett kom plem ent till de nationella resurserna. N GB efter
strävar att m edlen fördelas på flera olika växtslag. Särskilt uppm ärksam m as 
arter som  inte är ekonom iskt lönsam m a för förädlingen, m en som  er regional
politiskt viktiga, t.ex. arter som  används i N ordens nordligaste om råden. M el
lan 8 och 15 projekt kom m er att årligen erhålla stöd från NGB.

2.3 E xtern finan sierad  verk sam h et

I den om fattning tillgängliga lokaler och övriga fysiska resurser m edger före
kom m er uppdragsverksam het och annan externt finansierad verksam het där 
full kostnadstäckning alltid skall eftersträvas. N G B skall b l.a. m edverka i 
nordiska forskningsprojekt som  syftar till bättre beskrivning och utnyttjande av 
det bevarade m aterialet och internationellla forskningsprojekt för att fu lljfölja
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de internationella åtaganden. Externa uppdrag beräknas innbringa ca 2 000 000 
SEK per år under perioden 1993—1995, till största delen genom biståndsverk
samhet (SADC-projektet).

3. Finansiering från Nordiska ministerrådet

Nordiska ministerrådet ställer SEK 21 225 000 + DKK 1 907 000 till förfogande 
för Nordiska Genbanken som planeringsram för perioden 1993—1 9 9 5 .1 detta 
belopp ingår pris- och löneförändringar med 2,2 % 1994 och 2,0 % 1995. 
Överstiger de verkliga pris- och löneförändringarna dessa antaganden med 
mer enn 2,0 % per år skall kontraktet kunna omförhandlas. I övrigt finns det 
inga möjligheter för resurstillskott från Nordiska ministerrådet under 3-årspe- 
rioden. Eventuella avgifter eller andra intäkter kan behållas av institutionen för 
att täcka utgifter för verksamheten.

4. Resultatredovisning

Institutionens verksamhet skall varje år redovisas före utgången av januari 
enligt följande:

4.1 Översikt

Här beskrivs huruvida huvudinriktningen av verksamheten bibehölls under 
året.

4.2 Konkreta resultat

a) Bevarandeenheten1:

Det konkreta genomförandet av verksamheten redovisas med nyckeltal i ta
bellform. Tabellerna skall visa status 1/1, ändring under året och status 31/12 
per växtslag enligt följande:
Inventering av sorter
— total antal och antal som finns bevarade 
Inventering av lokalsorter
— total antal och antal som finns bevarade 
Frölager
— antal accessioner (accession = enhet av växtmaterial i en genbank), fördela

de enligt NGBs ansvar d v s på — långtidsansvar
— temporärt ansvar
— under utredning
— i specialkollektioner 
Vegetatigt bevarande
— fördelat på länder 
In situ bevarande
— fördelat på arter och antal bevarandeplatser

1 Eftersom denna redovisning kräver att NGB delvis omstrukturerar sitt informationssystem, 
kommer redovisningen för 1993 att under några punkter endast inkludera status 31/12.
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Förökning/föryngring
— antal accessioner i behov av förökning
— antal accessioner i behov av föryngring
— antal framgångsrikt förökade/föryngrade accessioner.
Beskrivning
— antal accessioner beskrivna under året, fördelad på antal descriptorer, t.ex. 

1—5, 6—10, fler än 10
Dokumentation
— antal accessioner utan beskrivning
— antal accessioner med endast uppgifter om insamlingsplats
— antal accessioner, med dokumenterade egenskaper 
Distribution
— antal förfrågningar efter material
— antal distribuerade accessioner
— antal från andra genbanker förmedlade acc.
— antal förfrågningar om databaser

b) Utnyttjandeenheten

— lista över utredningar och projekt
— redogörelse för hur avslutade utredningar/projekt har slutredovisats

4.3 Externt finansierad verksamhet

Kortfattad presentation

4.4 Resursförbrukning

Resursförbrukningen beräknas för de huvudområden som anges under punkt 
2.
Enheten för bevarande 

Expertplanering 
Anskaffning 
Bevarande
Förökning och föryngring 
Beskrivning och dokumentation 
Publicering/PR-verksamhet 
Service
Internationell verksamhet 
Vetenskapliga tjänster 

Utnyttjandeenheten 
Enskilda utredningar och projekt 

Extern finansierad verksamhet

4.5 Resultatmått

— Bevarandekostnad per ex situ bevarad accession, fördelad på
— frölagre
— fältgenbanker (klonarkiv)
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— (in vitro) potatis
— Kostnad per förökad/föryngrad accession fördelad på växtslag
— Kostnad per publikation

4.6 Bruttoredovisning av kostnader och intäkter

Utbetalt per 31/12 totalt
Intäkter, specifierad på NMRs anslag och övriga intäkter 
Antalet anställda 31/12

4.7 Rapport om eventuella omvärldsförändringar av betydelse för verk
samheten

5. Evaluering

Genbankens virksomhet vil bli evaluert innen utgangen av 1995 i forbindelse 
med utløpet av Tillegg til nordisk handlingsprogram for jord- og skogbruksom- 
rådet. Spesielt skal vurderes om kostnader står i rimelig forhold til oppnådde 
resultater, samt om virksomheten drives i samsvar med institusjonens målset
ting og pålagte oppgaver.

6.3.2.2 Samarbeidsnevnden for nordisk skogforskning (SNS)

Samarbeidsnevnden for Nordisk Skogforskning (SNS) har til oppgave å for
midle og støtte samnordisk forskning innen skogbruket. Arbeidet koordineres 
med de nasjonale forskningsråd ved at disse er representert i SNS' styre.

SNS' satsingsområder omfatter bl.a. produksjon, ressursutnyttelse, skogs- 
planteforedling, miljøpåvirkninger på skogen og flersidig skogbruk. SNS har 
videre i samarbeid med NKJ iverksatt et program for den miljørettede jord- og 
skogbruksforskning.

SNS' budsjett går hovedsaklig til forskningsprosjekter. De nordiske midler 
dekker omlag 20—25 % av prosjektkostnadene. SNS tar sikte på å øke den 
nasjonale andel av finansieringen gjennom forskningsrådene.

6.4 Andra institutioner

6.4.2.1 Nordiska projektexportfonden

Nordiska projektexportfondens (NoPEF) syfte är att stärka de nordiska företa
gens internationella konkurrenskraft genom att ge stöd till projekt där ett
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nordiskt intresse föreligger och att i sam arbete m ed nationella, regionala och 
internationella instanser bidra till att främ ja nordiska företags internationalise
ring och m öjligheter att delta i projekt internationellt (utanför EG och EFTA- 
om rådet). Detta görs huvudsakligen genom  att villkorliga lån ges till nordiska 
företag för förutsättnings- och lönsam hetsstudier för projekt som  kan leda till 
affärskontrakt samt genom  projektidentifikation och exportfräm jande verk
sam het på fjärran m arknader i nordisk regi.

N oPEF kom m er i än högre grad att inrikta sin verksam het på Ö steuropa, 
Asien och Latinam erika, då de begränsade m edel som  ställs till fondens förfo
gande för projektfräm jande kräver en geografisk koncentration för effektivt 
utnyttjande. Inom  ram en för det Baltiska Investeringsprogram m et har N oPEF 
tilldelats m edel för perioden 1992 till 1995 för utveckling av sm å- och m edel
stora företag i de baltiska länderna i sam arbete med nordiska företag. Från
1993 bortfaller m edel från den ekonom iska handlingsplanen som  särskilt öron- 
m ärkts för projektexport på m iljöom rådet.

6.4.2.2 Nordiska nämnden för byggbestäm m elser (NKB)

Nordiska kommittén för byggbestämmelser, NKB, som bildades 1956, är ett 
samarbetsorgan för de fem nordiska ländernas centrala byggmyndigheter. 
Sedan 1979 är NKB en institution under Nordiska ministerrådet.

I NKB:s arbetsprogram för 1994—1996 beskrivs målsättningen för verksam
heten och ett treårskontrakt kommer att ingås. NKB skall fungera som ett 
nordiskt samarbetsorgan i fråga om samhällsstyrning vad gäller säkerhet, 
hälsa, tillgänglighet, miljö och resurshushållning inom byggsektorn. NKB skall 
verka för att det nordiska synsättet på byggnadernas funktion och kvalitet 
tillvaratas i internationella sammanhang, främst i det europeiska arbetet.

Dessutom skall NKB arbeta för att den av bostadsministrarna fastlagda 
Handlingsplanen för nordiska insatser beträffande byggnormer och standardi
sering och att det av bostadsministrarna fastlagda Handlingsprogrammet för 
bättre inomhusklimat förverkligas.

NKB:s sekretariat i Helsingfors har en anställd. NKB:s styrelse, består av två 
representanter från Danmark, Finland, Norge och Sverige och en från Island.

6.4.2.3 Nordiska ekonomiska forskningsrådet (NEF)
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1. Syfte och målsättning med Nordiska ekonomiska forskningsrådet

Nordiska ekonom iska forskningsrådet (N EF) är ett forskningsråd inom  det 
ekonom iska forskningsrådet. Enligt N EF:s stadgar skall rådet initiera och stödja 
forsknings- och utredningsarbete som  syftar till ett fördjupat ekonom iskt sam 
arbete i Norden.

N EF fullgör sina uppgifter genom  att:
— Fördela anslag till forskare/forskargrupper i N orden efter ansökan.
— Efter initiativ av rådet organisera forskningsgrupper inom  speciella pro

blem om råden.
— Anordna vetenskapliga w orkshops i sam arbete m ed och efter initiativ av 

forskare i Norden.
— Anordna vetenskapliga sem inarier/sym posier inom  om råden som  rådet 

beslutat.
— Publicera forskningsrapporter vilka av rådet bedöm ts vara av god kvalitet 

sam t av nordiskt intresse.
— Publicera en årsbok vilken beskriver pågående och avslutad forskning med 

stöd från rådet.
— På initiativ av Nordiska m inisterrådet (N M R) genom föra m indre utredning

ar av ekonom isk natur.
— Upparbeta kontakter med andra forskningsråd i N orden sam t m ed ekono

m iska forskningsprogram  inom  EG.
— Initiera sam arbete på det ekonom iska forskningsom rådet m ed Ö steuropa 

och särskilt de baltiska staterna.

2. NEF:s planerade arbete under perioden 1992—1994

2.1. Stöd till forskningsprojekt
NEF:s stöd till forskningsprojekt sker på två sätt. D els fördelar rådet m edel till 
enskilda forskare eller grupper av forskare efter ansökan och sakkunnigbedöm 
ning. Dels kan rådet själv ta initiativ till organiserandet av en eller flera 
forskningsgrupper inom  av rådet beslutat problem om råde. Initiativet till det 
senare slaget av forskning kan kom m a från rådet själv eller från NM R:

För kontraktsperioden kom m er NEF att prioritera fö ljande forskningsom rå
den i sam band m ed att m edel utannonseras.

1 9 9 2 -1 9 9 4
a) Forskning kring ekonom isk integration, särskilt problem en N orden och EG.
b) Forskning kring industriell organisation.
c) Forskning och forskarutbildning kring de ekonom iska förbindelserna m el

lan Norden och Ö steuropa.
d) Forskning kring produktivitetsutvecklingen inom  tjänstesektorerna.
e) Forskning kring m iljöekonom iska problem .
f) Forskning kring incitam entsproblem  i välfärdsstaten.

På initiativ av N ordiska m inisterrådet har rådet organiserat en nordisk for
skargrupp vars uppgift är att utveckla och genom föra skattevetenskaplig  forsk
ning. D etta forskningsprogram  finansieras m ed särskilda m edel och kom m er 
att pågå åren 1990—1992.

Budgetöverenskom m else
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Rådets avsikt är att varje år stödja minst fem forskningsprojekt av betydelse 
förutom det skattekonomiska forskningsprogrammet.

2.2. Anordnande av vetenskapliga workshops
NEF:s ambition är att årligen bidra finansiellt till minst tre workshops inom olika 
problemområden. Syftet med workshopverksamheten är tvåfaldig. Dels skall 
verksamheten bidra till ökade kontakter och forskningssamarbete inom Nor
den. Dels skall verksamheten inventera nya forskningsormåden och undersöka 
förutsättningarna för framtida samnordiska forskningsprojekt.

2.3 Vetenskapliga seminarier
Rådets ambition är att årligen avhålla minst ett vetenskapligt seminarium inom 
ett för de nordiska ekonomierna aktuellt tema. Denna del av rådets verksamhet 
kan komma att utvecklas under perioden.

2.4 Publicering av vetenskapliga rapporter
Rådet ser som en naturlig del av verksamheten som forskningsråd att publicera 
viktigare resultat i bokform. För att nå en bredare krets sker publicering även på 
engelska vid internationella förlag.

2.5 Utgivande av årsbok
Rådet avser att årligen publicera en årsbok som beskriver pågående och avslu
tad forskning samt övriga rådsaktiviteter.

2.6 Samverkan med andra nordiska institutioner
NEF reserverar årligen en viss summa för nordisk ekonomisk utredningsverk
samhet och samverkan med andra nordiska institutioner. Under treårsperioden 
avser rådet att etablera kontakter med nordiska forskningsråd samt med an- 
slagsgivande organ för ekonomisk forskning inom EC.

3. Finansiering från Nordiska ministerrådet

Nordiska ministerrådet (finansministrarna) ställer 9 016 000 TSEK till förfogan
de för Nordiska ekonomiska forskningsrådet som planeringsram för perioden
1992—1994. Detta anslag avses periodiceras genom årlige beslut. I dessa be
lopp ingår pris- och löneförändringar med 4 % for 1992, 1993 och 1994. 
Överstiger de verkliga pris- och löneförändringarna dessa antaganden med 
mer än 2 % per år skall anslagen kunna omförhandlas. I övrigt finns inga 
möjligheter för resurstillskott från NMR under 3-årsperioden. Avgifter och 
andra intäkter kan efter särskilt beslut behållas av institutionen för att täcka 
utgifter för verksamheten.

4. Resultatredovisning

4.1 Institutionens verksamhet under perioden skall redovisas med utgångs
punkt i målformuleringarna under punkt 1.

4.2 Det konkreta genomförandet av verksamheten redovisas i samma termer 
som under punkt 2.
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4.3 Resultatredovisning (ekonomiska termer)

4.4 A ntalet anställda den 31/12  199x
4.5 Rapport om världsförändring vilken inverkar på institutionens inriktning 
och verksam het.

5. Evaluering/utvärdering

Vid årsskiftet 1993/94 överlämnar rådet till ministerrådet en rapport om om
fattningen och distributionen av de publikationerna om forskningsprojekt som 
omfattas av detta avtal. Rapporten utvärderas av finanssektorn i syfte att se om 
det finns behov av ändringar i rådets arbete.

7 Juridiska frågor

7.1 Lagstiftning

7.1.1 Projektmedel

Lagstiftningsområdets projektmedel används till att
* Anordna nordiska konferenser och seminarier i egen regi samt lämna bidrag 

till motsvarande arrangemang i andras regi
* Översätta fackorienterad informationsmaterial, mm
* Lämna bistånd till de baltiska länderna i form av seminarier och inköp av 

juridisk litteratur

7.1.2 Råd för integrationsrätt (NORFEIR)

Nordiskt råd för forskning i europeisk integrationsrätt upprättades av justitie
ministrarna år 1991.
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Rådets arbete är koncentrerat på att samla in och upprätthålla en informa
tionsbas om den forskning i integrationsrätt som bedrivs i Norden. Dessutom 
skall bibliotek med integrationsrättlig litteratur kartläggas. Vidare skall de 
nordiska forskningsinstitutionernas internationella kontaktnät utredas.

Rådet arrangerar olika former av seminarier och konferenser. Rådet kan 
också bidra med medel för inköp av litteratur, genomförande av forskningspro
jekt och publicering av böcker och forskningsrapporter.

7.2 Jämställdhet

7.2.1 Projektmedel

Jämställdhetssektoms resurser kommer — utöver Nordiskt Forum — att satsas 
på
* Kvinnoorganisationernas medverkan i det nordiska jämställdhetssamarbetet
* Nordisk koordinator för kvinnoforskning
* Lika lön för kvinnor och män
* Jämställdhetssektoms seminarier vid Nordiskt Forum 1994

7.2.2 Nordiskt Forum

Nordiska ministerrådet har beslutat att under perioden 1992—1995 avsätta 
totalt 13,5 MDKK till ett nytt Nordiskt Forum. År 1994 används 9,227 MDKK 
för detta ändamål.

8 Övrig verksamhet

8.1 Projektmedel

8.1.1 Verksamhetsbidrag

Från detta anslag beviljas bidrag till olika verksamheter inom samarbetsminist- 
rarnas område. Anslaget till Nordiska administrativa förbundet som minskats 
under de senaste åren föreslås nu avvecklas helt. Förbundets verksamhet bör 
fortsättningsvis kunna finansieras genom nationella medel eller via medlems
avgifter.
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Posten, Bidrag Vestnorden, skal dekke ulike tiltak til styrking av det vestnordi
ske samarbeidet og vestnordens deltakelse i det nordiske samarbeidet m.a. 
reisestøtte til møtedeltakere fra Island, Færøyane og Grønland og til stedfortre- 
derkontoret på Grønland som gis ansvaret for en forsøksordning med 
Nordjobb.

8.1.2 Tjänstemannautbyte

Tjänstemannautbytet ger statligt anställda möjlighet att lära känna förvaltning
en i ett annat nordiskt land än hemlandet.

Det årliga beloppet fördelas mellan länderna av en grupp bestående av en 
kontaktperson från varje land. Utbytesstipendierna fördelas, utbetalas och 
redovisas nationellt.

8.1.3 Europainformation

Från detta anslag finansieras särskilda insatser för att göra Norden och det 
nordiska samarbetet mer känt i Europa. Häri ingår besöksresor och seminarier 
för europeiska journalister och beslutsfattare. Aktiviteterna genomförs i samråd 
med press- och kulturcheferna vid de nordiska utrikesministerierna.

8.1.4 Nordens närområden

Från denna anslagspost finansieras de nordiska informationskontoren i Est
land, Lettland och Litauen. Kontoren fungerar som kontakt- och informations
organ, särskilt inom kultur och undervisning.

Dessutom bekostas stipendieprogrammet för Baltikum och andra samar- 
betsprojekt mellan Norden och övriga närområden från detta anslag.
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8.1.5 Generalsekreterarens disponeringsreserv

Till generalsekreterarens förfogande för stöd av t ex projekt, seminarier etc.

8.1.6 Lönereserv för institutionerna m.m.

Som följd av den förenklade lönebudgeteringen och systemet med flerårig mål- 
och ramstyrd budgetering av institutionerna bortfaller behovet för anslag med 
en särskild lönereserv. Skulle under löpande budgetår särskilda åtgärder 
krävas för någon institution kan t ex medel från satsningsområdenas projekt- 
beviljningar tillskjutas.

8.1.7 Information

Samordning/samverkan är en av huvudpunkterna i strategin för informatio
nen om det nordiska samarbetet de kommande åren. Budgeten för 1994 foku
serar på detta begrepp — bl a planeras ett omfattande samarbete med Nordiska 
rådet beträffande den nordiska basinformationen.

8.1.8 Publikationsverksamhet

Den försöksverksamhet som inleddes 1991 har utvärderats. Efter beslut i 
nordiska samarbetskommittén har verksamheten nu permanentats. I enlighet 
med detta beslut övergår enheten vid årsskiftet till att bli en självständig 
resultatenhet inom sekretariatets informationsavdelning.
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8.1.9 Ministerrådets reserv

Ministerrådsreserven används för att stödja politiskt intressanta projekt som 
initieras under löpande budgetår.

8.1.10 Datapolitikk

Gruppen for datapolitik avskaffas. Verksamheten avvecklas med 1993 års 
anslag.

8.2 Institutioner

8.2.1 Ministerrådets sekretariat

Sekretariat har cirka 85 ansatte og ledes af en generalsekretær. Sekretariatet er 
organiseret i tre fagafdelinger, en informationsafdeling, en økonomi- og admi
nistrationsafdeling, en internationell enhed og generalsekretærens kontor.

Sekretariatets budget er i forhold til 1993 reduceret med 20 % eller 12,6 
MDKK. Jævnfør Nordisk Samarbejdskomités beslutning af 4. marts 1993 kan 
sekretariatet i 1994 anvende de beparelser, som opnås i 1993.

Indenfor sekretariatet forefindes Nordisk Kulturfond med et administrations
budget på 1,5 MDKK.

8.2.2 Nordiska statistiska sekretariatet

Nordiska statistiska sekretariatet har till uppgift att på uppdrag av cheferna för 
de statistiska centralbyråerna samordna den officiella statistiken i de nordiska 
länderna. Nordiska statistiska sekretariatet utgör sekretariat för de nordiska 
chefstatistikermötena som betjänar och samordnar verksamheten i det nordis
ka statistiska utskottet.

Sekretariatet följer det internationella samarbetet avseende statistisk koordi
nering och standardisering samt initierar och medverkar i undersökningar till 
gagn för jämförbarheten av de nordiska ländernas statistik.

Dessutom utarbetar och redigerar sekretariatet Nordisk statistisk årsbok och 
utger andra samnordiska statistiska publikationer.

Styrelsen består av cheferna för de statistiska centralbyråerna i de nordiska 
länderna. Sekretariatet är beläget i Köpenhamn. Totalt finns sex anställda.

Förberedelserna pågår för att lägga fram ett mål- och ramstyrningsavtal för 
åren 1994—1996.
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Juridiska utskottets betänkande
över ministerrådsforslag om handlingsprogram på 
konsumentområdet

(Ministerrådsforslaget, se s. 691)

1. Indledning

På mødet mellem Juridisk Udvalg og Forbrugerministrene i forbindelse 
med Nordisk Råds session i Århus den 10. november 1992 anmodede ud
valget om, at der måtte blive arbejdet videre med henblik på at præsentere 
et nyt nordisk handlingsprogram på forbrugerområdet, der skal efterfølge 
det tidligere program, som har været gældende i perioden 1988-1993.

Det nordiske samarbejde på forbrugerområdet vil også i fremtiden 
være af stor betydning, idet udviklingen i det internationale samarbejde 
snarere har øget end mindsket behovet for et nordisk samarbejde på for
brugerområdet. Ministerrådet har derfor udarbejdet et nyt handlingspro
gram for forbrugerområdet, som på mange måder går videre end det tidli
gere forbrugerprogram fra 1988.

Det nordiske forbrugersamarbejde har dybe traditioner, idet det går ca. 
50 år tilbage i tiden. Det her præsenterede handlingsprogram er det fjerde 
handlingsprogram, og udvalget konstaterer med tilfredshed, at minister
rådet i sin handlingsplan har lagt vægt på at udarbejde en konkret plan for 
det videre samarbejde, og at programmet har fået en mere international 
profil, hvorved man særlig satser på internationale spørgsmål, specielt de 
der har at gøre med Europadimensionen.

Programmet lægger også særlig vægt på miljøspørgsmål.
Planerne skal være gennemført under perioden 1994-1998.

2. Generelt

Formålet med det nordiske forbrugersamarbejde er at forsyne forbrugerne 
med information, forbrugerindflydelse og forbrugerbeskyttende lovgiv
ning. Gennem de sidste 20 år har der udviklet sig en omfattende lovgiv
ning med henblik på at værne forbrugernes interesser.

Organisationsstrukturerne i Norden er nogenlunde ensartede, og der er 
i Norden forbrugerombudsmænd, som varetager forbrugernes interesser. 
De mange nordiske forbrugersammenslutninger og organisationer spiller 
også en vigtig rolle i beslutningsprocessen. Overenskomster kommer ikke
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sjældent i stand mellem forbrugermyndigheder og erhvervslivet. Som eks
empel herpå kan nævnes markedsføringsregler og regler om aftalevilkår.

Den veludviklede forbrugerpolitik er ikke bare til gavn for forbrugerne, 
men den bidrager også til at skabe sund konkurrence for udbydere af varer 
og tjenesteydelser.

3.1. Norden i Europa

En hovedopgave for det nordiske forbrugerpolitiske samarbejde er at øve 
den størst mulige indflydelse på den europæiske udvikling på forbruger
området med sigte på en stærk forbrugerindflydelse, en god forbrugerin
formation og en stærk retsstilling for forbrugerne. Alene kan de nordiske 
lande ikke gøre sig så stærkt gældende, som de kan ved at samarbejde 
nordisk.

Det nordiske samarbejde bør også kunne gøre sig gældende ved gen
nemførelsen af europæiske regler og modeller. Samarbejdet bør her lede 
til, at de europæiske regler overføres på en ensartet måde i alle de nordiske 
lande. Dette bør kunne medføre betragtelige effektiviseringsgevinster. Da 
EF-regleme ofte er minimumsregler, er der mulighed for at vedtage yder
ligere regler, og her vil det være af værdi, at man finder fælles nordiske 
beskyttelsesniveauer, således at lovgivningen forbliver ensartet.

Udvalget finder det meget vigtigt, at ministerrådet fortsætter det sam
arbejde, som ligger ud over det, der kræves som følge af EF og EØS-aftalen 
også i spørgsmål, som endnu ikke har været behandlet på europæisk plan. 
Det er udvalgets forventning, at resultaterne senere kan tjene som inspira
tionskilde med henblik på at påvirke den fælles europæiske lovgivning på 
længere sigt.

Udvalget konstaterer med tilfredshed, at ministerrådet har den videre
gående ambition at spille en aktiv rolle i forbindelse med udviklingen i 
Østeuropa. Norden kan medvirke til at opbygge infrastrukturer, som styr
ker forbrugernes stilling, og kan pege på og rådgive om flere forskellige 
metoder til at løse forbrugerpolitiske problemer på.

3.1.1. Finansielle tjenesteydelser

Der henvises til: 4.1.1. Retlige spørgsmål

3.2. Mål

Juridisk Udvalg er enigt i den af ministerrådet fastsatte målsætning :
1. at forbedre forbrugernes retlige og økonomiske stilling samt sikkerstille 

deres helbred , og sikkerhed,
2. at tilgodese forbrugernes krav på miljøhensyn såvel i fremstillings- som i 

forbrugsleddet,
3. at udvide forbrugerforskningen,
4. at de nordiske lande skal deltage aktivt i og påvirke den europæiske ud

vikling på forbrugerområdet.
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Ad 1. finder udvalget, at der foruden hensynet til sundhed og helbred skal 
tages hensyn til forbrugernes værdighed.

Ad 3. finder udvalget, at myndighederne via information bør delagtig
gøre forbrugerne i indvundne forskningsresultater.

4. Prioriteringer

4.1. Retlige spørgsmål

Den enkelte forbrugers retlige stilling er typisk svagere end den persons el
ler det firmas, der udbyder varen eller tjenesteydelsen. Lovgivning har 
derfor været et stærkt instrument med henblik på at styrke forbrugernes 
retsstilling. I de nordiske lande kompletteres lovgivningen med forskellige 
frivillige aftaler, som bygger på overenskomster mellem forbrugermyndig
heder og andre forbrugerorganer, forbrugerorganisationer og erhvervsli
vet. Tanken er, at hvor regler overholdes uden lovgivning, er der ikke be
hov for at lovgive.

Det nordiske samarbejde bygger på at få indført et så højt beskyttelses
niveau som muligt også i det europæiske samarbejde. En anden vigtig op
gave vil være at overføre EØS- og EF/EU-regler til de nordiske landes lov
givning på en ensartet måde.

Juridisk Udvalg er tilfreds med, at ministerrådet vil tage initiativ til at 
styrke forbrugernes stilling på det europæiske plan blandt andet ved at 
muliggøre gruppesøgsmål og prøvning af grænseoverskridende tvister i 
reklamationsnævn, og at ministerrådet vil arbejde aktivt for at den nordis
ke forbrugerpolitik får gennemslag ved udformningen af regler inden for 
EØS- og EF/EU-området.

Udvalget konstaterer med tilfredshed, at ministerrådet vil styrke sam
arbejdet mellem de nordiske og europæiske tilsyns- og kontrolorganer på 
markedsføringsområdet.

Videre finder udvalget det berettiget at udvikle det nordiske samarbej
de og føre en fælles politik, når ny teknik indføres, så som elektroniske be
talingssystemer og nye markedsføringsmetoder, herunder TV-reklame, og 
at myndighederne arbejder for at forbrugernes retlige og økonomiske stil
ling beskyttes ved afregulering og privatisering af tjenester.

Udvalget efterlyser regler, der effektivt forhindrer diskriminering eller 
udnyttelse i markedsføringen på grund af køn, race, religion, helbredstil
stand, handicap og alder etc.

På markedsføringsområdet finder udvalget, at der skal indføres regler, 
der lovfæster ligestilling mellem kønnene, forbyder kønsdiskriminerende 
markedsføring og reklame og fremhævelse af traditionelle kønsroller, og 
som er egnet til at krænke ligeværdsprincippet mellem kvinder og mænd 
hos det ene køn.

Udvalget skal gøre opmærksom på, at det ovenfor anførte om markeds
føringen gælder naturligvis foruden på ligestillingsområdet også for al 
markedsføring, der må anses for utilbørlig eller uetisk over for børn og 
unge samt for alle andre enkeltpersoner eller befolkningsgrupper.
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Udvalget skal også pege på nødvendigheden af en retlig regulering af 
reklamen for produkter, der foregiver at have en helbreds- eller skønheds
forbedrende virkning, der ikke er videnskabeligt bevis for. Denne type 
produkter er egnede til at skabe falske forventninger hos forbrugerne og 
understøtte en fortegnet virkelighedsopfattelse.

4.1.1. Finansielle tjenesteydelser

Der er stor interesse for nordisk samarbejde og tilpasning netop på områ
det for finansielle tjenesteydelser. Dette faller godt i tråd med de regler, 
der er vedtaget og vil blive vedtaget på dette område i EF/EU og i EØS- 
aftalen m.v.

I denne forbindelse noterer udvalget, at EF-Kommissionen i sin nye 
handlingsplan på forbrugerområdet peger på, at det er en forudsætning 
for Det Indre Markeds ordentlige funktion, at de grænseoverskridende be
talingsmidler er effektive, og at forbrugeren kan have tillid til Det Indre 
Marked . Det ansvar, der er forbundet med anvendelsen af kreditkort, er 
ligeledes vigtigt, ligesom f. eks. gennemskinnelighed i udbudet på låne
markedet og home banking bør gøres til genstand for særlig opmærksom
hed.

Udvalget anmoder om, at pengeinstitutydelser og andre kreditydelser 
samt forsikrings- og pensionsordninger undersøges med det formål at 
fastsætte fællesnordiske regler på området for finansielle tjenesteydelser, 
med henblik på at varetage forbrugernes interesser.

4.2. Økonomi og information

Udvalget finder som ministerrådet, at det set fra et samfundsøkonomisk 
synspunkt er vigtigt, at forbrugerne kan udnytte sine økonomiske ressour
cer, sine kundskaber og sin tid på bedst mulig måde. Dette forudsætter, at 
forbrugerne har gode kundskaber, som opnås gennem undervisning, op
lysning, rådgivning og information.

Det stadig større udbud af varer og tjenesteydelser gør det vanskeligt 
for forbrugerne at overskue markedet og at udnytte de nye muligheder. 
Derfor må forbrugerne have adgang til information om udbudet og om, på 
hvilke vilkår varer og tjenester tilbydes. Videre er det nødvendigt at have 
adgang til markedet. Derfor må der ske en vis regulering af dagligvare
sektoren og butiksstrukturen, og det er vigtigt, at forbrugerne har en 
væsentlig indflydelse ved indførelse af ny teknologisk markedsføring og 
distributionsrutiner.

Juridisk Udvalg er derfor enig med ministerrådet i de foranstaltninger, 
som ministerrådet har foreslået:
- at arbejde aktivt for at forbedre forbrugerinformationen, bl.a. gennem an

vendelsen af ny informationsteknologi
- analysere erfaringerne med de nationale systemer for budgetrådgivning 

og skyldsanering med det formål at forbedre dem
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- at arbejde aktivt for at forbedre forbrugernes muligheder for at overskue 
og udnytte det internationale udbud på kredit-, opsparings-, forsikrings- 
og pensionsområderne

- at arbejde aktivt for at forstærke forbrugerundervisningen, særlig i hus
holdningsøkonomiske spørgsmål

- at udvikle strategier, for eksempel i spørgsmål om distribution og til
gængelighed, som øger forbrugernes muligheder for at udnytte udbudet 
på markedet,

men udvalget efterlyser gennemførelsesstrategier på de nævnte områder.

4.3. Sundhed og sikkerhed

Spørgsmål om produktsikkerhed og sikkerhed over for tjenesteydelser 
spiller en vigtig rolle i Norden og i Europa i øvrigt. Direktiver på EF-om- 
rådet, f.eks. om legetøjs sikkerhed og det generelle produktsikkerhedsdi
rektiv er allerede gennemført og får stor betydning også i Norden med 
henblik på at værne forbrugernes sundhed og sikkerhed. Myndigheder og 
producenter får ansvaret for at alene sikre forbrugsvarer cirkulerer på mar
kedet. På den anden side er det ikke lovligt at indføre nationale regler om 
varers udformning m.m., som får karakter af handelshindringer. Det er 
vigtigt, at forbrugernes interesse i høj sikkerhed og gode funktionsegen
skaber varetages i standardiseringsarbejdet og kommer til at præge pro
duktudviklingen. For at dette kan lade sig gøre, må forbrugerne kræve en 
effektiv markedskontrol udført af myndighederne i alle lande.

Udvalget er enigt i de foranstaltninger, som ministerrådet har foreslået:
- at arbejde aktivt for en formålstjenlig og effektiv markedsovervågning og 

kontrol af produkters sikkerhed
- at arbejde aktivt for en formålstjenlig og effektiv arbejdsfordeling mellem 

prøvningsorganer i de nordiske lande
- at arbejde aktivt for nordisk forbrugerindflydelse i europæisk og i øvrigt 

internationalt standardiseringsarbejde
- at videreudvikle den nordiske deltagelse i internationale systemer for 

information om ( notificering om) farlige varer
- at fremme samordningen mellem nationale, nordiske og internationale 

skaderapporteringssystemer
- at arbejde aktivt for et fælles europæisk regelsystem for mærkning af 

varer
- at arbejde aktivt for at ny teknologi bliver forbrugervenlig, og at der tages 

særligt hensyn til bøm, ældre og handicappede,
men udvalget efterlyser også her, at der arbejdes på at tilvejebringe fælles 

gennemførelsesbestemmelser om, hvordan man vil nå de opstillede mål.

4.4. Forbrugerne og miljøet

Sammenhængen mellem miljø- og forbrugerpolitik bliver stadig stærkere. 
Forbrugerne kan gennem deres miljøbevidste efterspørgsel styre produk-
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tionen og udbudet af varer og tjenesteydelser i en mindre miljøbelastende 
retning.

Det nordiske miljømærkningssamarbejde, som indførtes i 1989, gør det 
enklere for forbrugerne at handle miljøbevidst.

Udvalget er enigt i de foranstaltninger, som ministerrådet foreslår:
- at arbejde aktivt for at forbrugeruddannelsen og informationen om miljø

spørgsmål forstærkes
- at arbejde aktivt for at øge forbrugernes muligheder for indflydelse på 

miljøpolitikken
- at arbejde aktivt for at først og fremmest produkter, der har en høj be

lastning på miljøet og stor efterspørgsel ( dagligvarer ) omfattes af mil
jømærkningen

- at arbejde aktivt for at Norden medvirker i udformningen af det europæ
iske miljømærkningssystem,

men udvalget savner gennemførelsesforanstaltninger på de enkelte om
råder.

Udvalget skal også gøre opmærksom på den konkurrenceforvridning, 
der kan forårsage dyrere varer for forbrugerne i lande med stærk miljølov
givning i forhold til lande med en mindre veludviklet miljølovgivning. Ud
valget foreslår, at ministerrådet sikrer sig, at der ikke sker en forvridning 
af konkurrenceforholdene til ugunst for miljøbevidste forbrugere.

5. Forbrugerforskning

På grund af de meget færre midler, der er til rådighed for forbrugerne, set i 
forhold til erhvervslivets ressourcer, er det af største betydning, at forsk
ningen dækker så mange områder som muligt og er så økonomisk som 
mulig i forhold til udbudet. Dette gælder på det juridiske, økonomiske, 
tekniske, miljø- og mediemæssige område samt på området for sundhed 
og sikkerhed.

Udvalget er enigt i de af ministerrådet foreslåede foranstaltninger:
- at udvikle et nordisk forbrugerpolitisk forskningsprogram
- at arbejde aktivt for øget forbrugerforskning på nordisk og europæisk 

plan,
men udvalget savner konkrete gennemførelsesforanstaltninger.

6. Samarbejdet med Nordens nærområder

Udvalget er enigt i, at de nordiske lande bør virke for at forbrugerne i Øst
europa får en styrket stilling i forhold til producenter af såvel offentlige 
som private varer og tjenesteydelser. Specielt er det vigtigt at støtte op
bygningen af forbrugerorganer og at stimulere lovgivningen. Udvalget 
skal pege på, at varer og tjenesteydelser fra Østeuropa, der er kommet i 
stand efter samme regler som dem, der gælder i Norden og i EØS og 
EF/EU, bør have en lettet adgang til disse markeder på lige vilkår. 

Ministerrådet vil:
- udvikle kontakterne mellem staterne i Østeuropa og de nordiske lande.
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7. Organisation

Nordisk forbrugersamarbejde kendetegnes ved et bredt samarbejde også 
inden for den nordiske samarbejdsstruktur mellem myndigheder og andre 
forbrugerorganer. Ifølge den nordiske statsministerrapport fra 1992 skal 
den politiske styring af det nordiske samarbejde forstærkes samtidigt som 
det direkte samarbejde med berørte parter skal bevares.

Ansvaret for videreførelsen af forbrugersamarbejdet og denne hand
lingsplan ligger hos Nordisk Ministerråd (Forbrugerministrene) og en em
bedsmandskomité, Nordisk Embedsmandskomité for Forbrugerspørgs
mål, som forbereder ministrenes arbejde og gennemfører ministerrådets 
beslutninger. Ordførerlandet har ansvaret for helheden og fremdriften og 
leder samarbejdet i Forbrugerministerrådet og i Embedsmandskomitéen 
for Forbrugerspørgsmål.

Samarbejdet mellem myndigheder og andre forbrugerorganer og sam
menslutninger støttes af et bredt sammensat forbrugerudvalg med tre til 
fem repræsentanter fra myndigheder og andre forbrugerorganer, interes
seorganisationer og forskningsmiljøer i hvert nordisk land.

Embedsmandskomitéen og et under denne nedsat antal styregrupper 
har ansvaret for, at forbrugerhandlingsprogrammet gennemføres. Hand
lingsprogrammet gennemføres i praksis gennem nordiske projekter f.eks. 
vedrørende samordning af regel- og kontrolsystemer, forsknings- og un
dersøgelsesprojekter samt informationsudveksling.

8. Økonomiske forudsætninger

Forbrugerområdet hører til de af statsministrene prioriterede områder i det 
nordiske samarbejde og får del af de fælles midler i form af penge og sek
retariatsbistand, som bevilges på det nordiske budget.

Handlingsprogrammet gennemføres inden for rammerne af Nordisk 
Ministerråds budget. Desuden forudsætter det nordiske forbrugersamar
bejde et stort tilskud af nationale ressourcer.

9. Konklusion

Ministerrådets forslag til handlingsprogram på forbrugerområdet finder 
udvalget handlingsorienteret, målbevidst og moderne.

Når Juridisk Udvalg har efterlyst konkrete gennemførelsesforanstalt
ninger på en række punkter, er udvalget klar over, at dette først kan gøres, 
når arbejdet er kommet i gang. Udvalget vil derfor se frem til i ministerrå
dets kommende årsberetninger, C 1, og i ministerrådets fremtidsplaner,
C 2. at følge, hvor langt ministerrådet er kommet med henblik på at plan
lægge og gennemføre målsætningen i handlingsprogrammet også med 
henblik på at vedtage gennemførelses- og kontrolforanstaltninger på de 
enkelte delområder i handlingsprogrammet.

På markedsføringsområdet finder udvalget, at der skal indføres regler, 
der lovfæster ligestilling mellem kønnene, forbyder kønsdiskriminerende
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markedsføring og reklame og fremhævelse af traditionelle kønsroller, og 
som er egnet til at krænke ligeværdsprincippet mellem kvinder og mænd 
hos det ene køn.

Udvalget skal gøre opmærksom på, at det ovenfor anførte om markeds
føringen gælder naturligvis foruden på ligestillingsområdet også for al 
markedsføring, der må anses for utilbørlig eller uetisk over for børn og 
unge samt for alle andre enkeltpersoner eller befolkningsgrupper.

Udvalget konstaterer, at der findes stor interesse for nordisk samarbej
de og tilpasning netop på området for finansielle tjenesteydelser. Dette fal
der godt i tråd med de regler, der er vedtaget og vil blive vedtaget på dette 
område i EF/EU og i EØS-aftalen m.v.

Udvalget understreger, at en ny regulering ikke må lede til omkost
ninger af betydelig størrelse og således til højere forbrugerpriser, og at al 
unødvendig regulering og unødvendigt bureaukrati bør undgås.

Udvalget forventer, at handlingsprogrammet samtidig med at det 
kommer til at foreligge på et af de nordiske sprog og finsk også bliver til
gængeligt på engelsk med henblik på at kunne anvendes i internationalt 
samarbejde.

Med henvisning til det ovenfor anførte foreslår Juridisk Udvalg, at 

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

1. at vedtage forslaget til nordisk handlingsprogram på forbruger
området og specielt tage hensyn til, hvad udvalget har anført vedrø
rende gennemførelsesforanstaltninger og de tilføjelser, udvalget har 
anført om retlige spørgsmål

2. at Nordisk Ministerråd, Forbrugerministrene inden Nordisk Råds 
45. session i Tromsø 1994 fremlægger forslag til et særligt handlings
program om finansielle tjenesteydelser og i den forbindelse tager 
hensyn til, hvad udvalget har anført under afsnittet om finansielle 
tjenesteydelser.

Mariehamn, den 8. november 1993

Marianne Fischer Boel (V)
U lf Guttormsen (A)
Dorrit Myltoft (RV)
Heikki Riihijärvi (SR)
Birthe Sörestedt (s)

Sæ rlig udtalelse:

Johan J. Jakobsen (Sp) og Lars Werner (v) finder, at udkastet til nordisk hand
lingsprogram på forbrugerområdet og udvalgets betænkning for ensidigt 
sigter mod gennemførelsen af europæiske regler og modeller på bekost
ning af den nordiske dimension.

Eirin Faldet (A)
Sinikka Hurskainen (SDP) 
Hans Nyhage (m) Formand 
Kimmo Sasi (Kok.)

Særlig udtalelse:

Johan J. Jakobsen (Sp) og Lars Werner (v) finder, at udkastet til nordisk hand
lingsprogram på forbrugerområdet og udvalgets betænkning for ensidigt 
sigter mod gennemførelsen af europæiske regler og modeller på bekost
ning af den nordiske dimension.
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Disse medlemmer mener, at hovedopgaven for det nordiske forbruger
samarbejde må være at fremme de nordiske forbrugeres interesser. "Gen
nemførelse af europæiske regler og modeller" og overførelse af sådanne 
regler "på en ensartet måde i alle de nordiske lande" må komme i anden 
række.

Medlemmerne henviser videre til, at der for tiden foregår en debat om 
de enkelte landes ret til at kræve højere standarder og stille strengere krav 
m.h.t. vigtige forbrugerinteresser som stindhed, sikkerhed og miljø og me
ner, at denne ret burde have været præciseret i udvalgets betænkning.

Reservation:

Udvalgets medlem, Aage Brusgaard (FP), kan ikke tilslutte sig ministerråds
forslaget og udvalgsflertallets betænkning, idet det efter hans opfattelse vil 
være til skade for de nordiske producenter og dermed også til skade for 
beskæftigelsen i Norden.
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Ministerrådsförslag

om nordiskt handlingsprogram på konsument
området

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Nordiska ministerrådet överlämnar härmed ett ministerrådsforslag om 
handlingsprogram på konsumentområdet för behandling under Nordiska 
rådets 43:e session i Mariehamn. Ministerrådet ber om rådets synpunkter 
på förslaget. Ministerrådet kommer därefter att slutligt behandla pro
grammet.

Stockholm den 30 september 1993

På Nordiska ministerrådets vägnar

Inger Davidson
Pär Stenbäck
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Ministerrådsforslag om nordiskt handlingsprogram för 
konsumentområdet

Förelägges av Nordiska ministerrådet (konsumentministrama)

Med hänvisning till

- Samarbetsprogrammet, som har varit gällande sedan 1989,
- Konsumentsektoms seminarium om det framtida nordiska samarbetet 

den 20-21 maj 1992 i Bergen,
- Rapporten från statsministrarnas personliga representanter för nyvärde

ring av det nordiska samarbetet (Iloniemi-rapporten) från den 14 augusti 
1992 samt rapporten från uppföljningsgruppen för nyvärdering av det 
nordiska samarbetet (Støre-rapporten) från den 11 november 1992,

- Juridiska utskottets möte med konsumentministrama i Århus den 10 no
vember 1992, där ordföranden för ministerrådet presenterade 
övervägandena inför ett nytt handlingsprogram,

- Konsumentsektoms policydokument om det framtida nordiska samarbe
tet på konsumentområdet från den 7 december 1992,

- Ministerrådets (konsumentministramas) möte i Lillehammer den 11-12 
januari 1993,

- Remiss till Ämbetsmannakommittéema för livsmedelsfrågor, miljöfrågor, 
lagstiftningsfrågor, jämställdhetsfrågor, utbildningsfrågor samt Nordiska 
socialpolitiska kommittén,

förelägger Nordiska ministerrådet följande förslag till handlingsprogram 
för konsumentområdet.

H andlingsprogram  för det nordiska konsum entsam arbetet under 
perioden 1994-1998

1. Inledning

1.1. Den nordiska modellen

De nordiska ländernas gemensamma kultur och historia, demokratiska 
traditioner och besläktade språk har gjort det möjligt att utveckla ett nära 
och konstruktivt samarbete inom olika områden, däribland konsumentom
rådet. De många likheterna i de nordiska ländernas konsumentpolitik gör 
att man kan tala om en nordisk modell.

Samarbetet syftar till att stärka konsumenterna genom information, in
flytande och lagstiftning. En omfattande lagstiftning för att värna konsu
mentintressena har utvecklats under de senaste tjugo åren.
Även organisationsstrukturen på konsumentområdet är likartad. Det finns 
i Norden konsumentombudsmän som agerar på konsumenternas vägnar. 
Den nordiska modellen innebär också att andra konsumentföreträdare,



693B 139/j

t.ex. konsumentorganisationer tillerkänns en viktig roll i beslutsprocessen. 
Ett typiskt nordiskt inslag är att konsumenternas ställning förbättras ge
nom förhandlingar mellan konsumentföreträdare och näringsliv, som leder 
till överenskommelser om bl. a. marknadsföring och avtalsvillkor. Det 
finns vidare en billig och enkel hantering av tvistemål mellan konsumenter 
och näringsidkare, som sköts av särskilda reklamationsnämnder.

En väl utvecklad konsumentpolitik är inte bara till gagn för konsumen
terna. Den bidrar också till sunda konkurrensförhållanden och får därmed 
betydelse även för andra aktörer på marknaden.

1.2. Norden i Europa

Det är en huvuduppgift för det nordiska konsumentpolitiska samarbetet 
att utöva största möjliga inflytande på den europeiska utvecklingen på 
området, med sikte på starkt konsumentinflytande, god konsumentinfor
mation och en stark rättslig ställning för konsumenterna. En samordning 
av de nordiska ländernas konsumentpolitik ger möjlighet att utöva ett så
dant inflytande. Men det nordiska samarbetet är också avsett att ge positi
va effekter när gemensamma europeiska regler och modeller skall övertas 
av de nordiska länderna. Samarbetet kan här leda till att de europeiska 
reglerna överförs på likartat sätt i alla de nordiska länderna. Det kan dess
utom ge effektivitetsvinster av olika slag. Reglerna på konsumentområdet 
inom EG har ofta minimikaraktär och tillåter avvikelser till fördel för kon
sumenterna. Det ligger också ett värde i att man finner gemensamma nor
diska skyddsnivåer när reglerna överförs till nationell rätt.

Därutöver finns det ett fortsatt behov av att uppnå gemensamma lös
ningar av frågor som ännu inte har behandlats på ett europeiskt plan. För
hoppningsvis kan resultaten senare tjäna som inspirationskälla för och på
verka en gemensam europeisk lösning.

De nordiska länderna har vidare ambitionen att spela en aktiv roll i 
samband med utvecklingen i Östeuropa. Norden kan t. ex. medverka till 
att bygga upp infrastrukturer som stärker konsumenternas ställning och 
lära ut olika metoder att lösa konsumentpolitiska problem.

2. Mål

Följande övergripande mål gäller för det nordiska samarbetet:
1. att förbättra konsumenternas rättsliga och ekonomiska ställning samt 

deras hälsa och säkerhet
2. att tillgodose konsumenternas krav på miljöhänsyn
3. att utvidga och bredda konsumentforskningen
4. att delta i och påverka den europeiska utvecklingen på konsumentom

rådet.
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3. Prioriteringar

3.1. Rättsliga frågor

Den enskilde konsumentens ställning är, typiskt sett, svagare än närings
idkarens (företagets). Lagstiftning har därför använts som ett instrument 
för att stärka konsumentens ställning. Lagarna kompletteras i de nordiska 
länderna med olika frivilliga ordningar, som ofta bygger på överenskom
melser mellan konsumentmyndigheter och andra konsumentorgan, kon
sumentorganisationer och näringslivet.

Det nordiska samarbetet syftar till att en hög skyddsnivå uppnås även i 
det europeiska samarbetet. En annan viktig uppgift är att verka för att 
EES- och EG-områdets regler förs över till de nordiska länderna på ett lik
artat sätt.

Ministerrådet kommer att:

- ta initiativ till att stärka konsumentens ställning på det europeiska planet, 
t.ex. genom möjligheter till grupptalan och prövning av gränsöver
skridande tvister i reklamationsnämnder

- aktivt arbeta för att den nordiska konsumentpolitiken får genomslag vid 
utformningen av rättsakter inom EES- och EG-området

- aktivt arbeta för att EES- och EG-områdets regler förs över på ett likartat 
sätt till de nordiska länderna

- utveckla en gemensam nordisk beredskap för reklamationer m. m. i 
samband vid gränsöverskridande köp

- stärka samarbetet mellan de europeiska tillsynsorganen på marknads- 
föringsområdet

- utveckla en gemensam nordisk politik när ny teknik införs, såsom elek
troniska betalningssystem och nya marknadsföringsmetoder (bl. a. TV- 
reklam)

- aktivt arbeta för att konsumenternas rättsliga och ekonomiska ställning 
skyddas vid avreglering och privatisering av tjänster.

3.2. Ekonomi och information

Många hushåll i Norden har i dag en ansträngd ekonomi. Det är viktigt för 
hela samhällsekonomin att konsumenterna kan utnyttja sina resurser i 
fråga om pengar, kunskap och tid på bästa möjliga sätt. För att konsu
menten rätt skall kunna handskas med sina resurser förutsätts att hon har 
goda kunskaper. Detta kan uppnås genom konsumentundervisning, råd
givning och information.

Samtidigt ökar utbudet och marknadsföringen av varor och tjänster. 
Utvidgningen av det område som utgör en gemensam europeisk marknad 
kan ge konsumenterna många nya och fler valmöjligheter - inte minst i 
fråga om tjänster. Men det blir samtidigt mera komplicerat för dem att 
överblicka marknaden och utnyttja de nya möjligheterna. En förutsättning 
för att konsumenterna skall kunna agera rationellt på marknaden är därför
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att denna görs överskådlig genom att hushållen får god tillgång till infor
mation om utbudet av varor och tjänster och på vilka villkor dessa erbjuds.

Konsumenternas möjlighet att utnyttja marknaden och få tillgång till 
utbudet påverkas också av bl. a. hur dagligvarusektom och butiksstruktu
ren ser ut, liksom av hur ny teknologi vid marknadsföring och distribution 
kommer att utvecklas och utnyttjas.

Ministerrådet kommer att:

- aktivt arbeta för att förbättra konsumentinformationen, bl. a. genom an
vändningen av ny informationsteknologi

- analysera erfarenheterna av de nationella systemen för budgetrådgivning 
och skuldsanering i syfte att förbättra dem

- aktivt arbeta för att förbättra konsumenternas möjligheter att överblicka 
och utnyttja det internationella utbudet på kredit-, sparande-, försäk- 
rings- och pensionsområdena

- aktivt arbeta för att förstärka konsumentundervisningen, särskilt i hus
hållsekonomiska frågor

- utveckla strategier, exempelvis i fråga om distribution och tillgänglighet, 
som ökar konsumenternas möjligheter att utnyttja utbudet på markna
den.

3.3. Hälsa och säkerhet

Frågan om produktsäkerhet spelar en viktig roll i Norden liksom i Europa 
i övrigt. EG-direktiv på området - exempelvis om leksakers säkerhet - har 
förts över till nationella regler i de nordiska länderna. I juni 1994 träder 
EG:s generella produktsäkerhetsdirektiv i kraft. Det kommer att få bety
delse för konsumenternas hälsa och säkerhet. Både producenter och myn
digheter får ett ansvar för att endast säkra konsumentvaror cirkulerar på 
marknaden. Å andra sidan får nationella regler om varors utformning m. 
m. inte utformas så att det uppställs handelshinder. Harmonisering av re
gelsystem, liksom standardiseringsverksamheten, får därmed stor bety
delse. Det är viktigt att konsumenternas intresse av hög säkerhet och goda 
funktionsegenskaper tas till vara i standardiseringsarbetet och präglar 
produktutvecklingen. Vidare är frågan om en effektiv marknadskontroll 
av största vikt från konsumentsynpunkt.

Ministerrådet kommer att:

- aktivt arbeta för en ändamålsenlig och effektiv marknadsövervakning 
och kontroll av produkters säkerhet

- aktivt arbeta för en ändamålsenlig och effektiv arbetsfördelning mellan 
provningsorganen i de nordiska länderna

- aktivt arbeta för ett nordiskt konsumentinflytande i europeiskt och övrigt 
internationellt standardiseringsarbete
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- vidareutveckla det nordiska deltagandet i internationella system för 
information om (notifiering av) farliga varor

- främja samordningen mellan nationella, nordiska och internationella 
skaderapporteringssystem

- aktivt arbeta för ett enhetligt europeiskt regelsystem för märkning av 
varor

- aktivt arbeta för att ny teknologi blir konsumentvänlig och att särskilt 
hänsyn tas till bam , äldre och handikappade.

3.4. Konsument och miljö

Sambandet mellan miljö- och konsumentpolitik har blivit allt starkare. 
Konsumenterna kan genom en miljömedveten efterfrågan styra produk
tionen och utbudet av varor och tjänster i mindre miljöbelastande riktning.

Det nordiska miljömärkningssamarbetet som Nordiska ministerrådet 
inledde år 1989 underlättar för konsumenterna att handla miljömedvetet.

Ministerrådet kommer att:

- aktivt arbeta för att konsumentutbildningen och informationen om miljö
frågor stärks

- aktivt arbeta för att öka konsumenternas möjlighet till inflytande på m il
jöpolitiken

- aktivt arbeta för att i första hand produktgrupper som har hög belastning 
på miljön och stor efterfrågan (dagligvaror) omfattas av miljömärkningen

- aktivt arbeta för att Norden medverkar i utformningen av det europeiska 
miljömärkningssystemet.

4. Konsumentforskning

Konsumentområdet omfattar många samhällsområden. Behovet av forsk
ning är stort och täcker juridiska, ekonomiska, tekniska, miljö-, media-, 
hälso- och säkerhetsfrågor.

Ministerrådet kommer att:

- utarbeta ett nordiskt konsumentpolitiskt forskningsprogram
- aktivt arbeta för ökad konsumentforskning på det nordiska och det euro

peiska planet.

5. Samarbete med Nordens närområden

De nordiska länderna vill verka för att konsumenterna i Östeuropa stärker 
sin ställning i förhållande till producenter av varor och tjänster. Särskilt 
kommer uppbyggandet av konsumentorgan och regelverk att stimuleras.
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- utveckla kontakterna mellan staterna i Östeuropa och de nordiska län
dema.

6. Organisation

Konsumentområdet kännetecknas - också inom den nordiska samarbets- 
strukturen - av ett brett samarbete mellan myndigheter och andra konsu
mentorgan. Enligt den nordiska statsministerrapport som presenterades år 
1992 skall den politiska styrningen av det nordiska samarbetet förstärkas, 
samtidigt som det direkta samarbetet med berörda parter skall bevaras.

Ansvaret för konsumentsamarbetet ligger hos Nordiska ministerrådet 
(konsumentministrama). En ämbetsmannakommitté - Nordiska Ämbets- 
mannakommittén för Konsumentfrågor NÄK - förbereder ministerrådets 
arbete och verkställer dess beslut. Ordförandelandet har ansvaret för hel
heten och leder samarbetet i konsumentministerrådet och i ämbetsmanna- 
kommittén.

Samarbetet mellan myndigheter och andra konsumentorgan stöds av 
ett brett sammansatt konsumentutskott med tre till fem representanter från 
myndigheter och andra konsumentorgan, intresseorganisationer och 
forskningsmiljöer i varje land.

Ämbetsmannakommittén har tillsatt ett antal styrgrupper, som till
sammans med kommittén svarar för att handlingsprogrammet genomförs. 
Styrgrupperna kan ta initiativ till konkreta projekt på sådana områden 
som ministerrådet prioriterar. Styrgrupperna kan vara permanenta eller 
tillfälliga.

Handlingsprogrammet genomförs i praktiken bl. a. genom nordiska 
projekt för exempelvis samordning av regel- och kontrollsystem, forsk
nings- och utredningsverksamhet samt informationsutväxling.

7. Ekonomiska förutsättningar

Konsumentområdet hör till de prioriterade områdena i det nordiska sam
arbetet och får del av de gemensamma resursema i form av pengar och 
sekretariatsbistånd. Handlingsprogrammet genomförs inom ramen för 
Nordiska ministerrådets budget. Därutöver förutsätter det nordiska kon
sumentsamarbetet tillskott av nationella resurser.

Ministerrådet kommer att:
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*Rek. 24/1990/m
D 1993

Meddelande

om rekommendation nr 24/1990 angående luft
föroreningsproblem på Nordkalotten

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att verka för att åtgärder för minskande av förorenande utsläpp i 
Kola-området vidtas inom ramen för föreslagna miljöfinansie- 
ringsordningar.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 24 september 1993: 
De allvarligaste luftföroreningarna i de nordligaste delarna av Fenno- 

skandien förorsakas av utsläppen av svavel och tungmetaller från de stora 
industrianläggningarna på Kolahalvön. Effekterna gör sig gällande inte 
bara i den närmaste omgivningen av utsläppskälloma i Murmanskområ- 
det utan också åtminstone i östra delen av Finnmarken och på området 
mellan Enare träsk och finsk-ryska gränsen i det finska Lappland. Nick
elsmältverken i området släpper ut över 500 000 ton svaveldioxid per år. 
Norska, finska och ryska experter har under flera år samlat in och analyse
rat miljödata från området. Det framgår tydligt att utsläppen förorsakar 
stora miljö- och hälsoskador och överskrider de kritiska belastningsgrän
serna kontinuerligt.

Finska och norska myndigheter har aktivt utrett de tekniska och finan
siella möjligheterna till en modernisering av nickelverken på Kola. Utgå
ende från diskussioner mellan de ryska, norska och finska regeringarna 
har det finländska Outokumpu-bolaget och det norska Elkem-bolaget 
lämnat in en gemensam offert till en modernisering av Petchenganikelver- 
ket. De norska och finska regeringarna har varit villiga att stöda projektet, 
som går ut på 640 MUSD, med upp till 100 MUSD. Det ryska nickelkombi- 
natet har godtagit den föreslagna tekniska lösningen men den ryska rege
ringen har meddelat att man förväntar en proportionellt sett mycket större 
stödandel för att kunna starta projektet. De norska och finska miljöminist
rarna har meddelat den ryska miljöministern att stöd utöver det som redan 
har lovats inte är realistiskt.
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Samarbetsfrågor rörande Kolahalvön diskuterades vid ett möte mellan 
de nordiska miljöministrarna och den ryska miljöministern i Kirkenes den
3 september 1992 och under ett påföljande besök på Kolahalvön. Minist
rarna utformade en gemensam deklaration som uttrycker viljan att öka 
miljösamarbetet i området och som samtidigt poängterar ländernas ansvar 
för gränsöverskridande föroreningar från det egna området.

Efter att de ryska myndigheterna i september 1992 förkastat den norsk
finska offerten mot bakgrund av att investeringsbeloppet för Ryssland låg 
över det man i dagens ekonomiska situation såg sig i stånd till att klara, 
sattes en nordisk-rysk utredningsprocess igång för att finna fram till alter
nativa förslag till modernisering av Petchenganikelverket. En expertgrupp 
utarbetade i oktober 1992 flera alternativa förslag. På ett nordisk-ryskt 
miljöministermöte i Köpenhamn i november, rekommenderades att dessa 
förslag skulle bringas vidare. Arbetet samordnas av det nordiska miljöfi- 
nansieringsbolaget NEFCO.

På Nordiska ministerrådets möte i Oslo den 3 mars 1993 presenterade 
NEFCO en statusrapport som visar att det, bland annat från det norska bo
laget Elkems sida, kommer att vara möjligt att ge ett anbud på nickelver
kets modernisering till ett lägre pris än den ursprungliga offerten och med 
bibehållande av stränga miljökrav. Det finska bolaget Outokumpu har å 
sin sida meddelat, att man genom att överföra en större del av arbete och 
materialleveranser till den ryska partem betydligt kan minska på behovet 
av valutainvesteringar. De förslag som lagts fram grundar sig emellertid 
på något olika förutsättningar, och varierar också en del vad gäller totala 
utsläppsreduktioner och driftsekonomiska förhållanden. Förslagen erbju
der emellertid möjlighet att skapa ett intressant samarbete mellan industri
företag från flera nordiska länder och rysk industri för att lösa ett av regio
nens allvarliga miljöproblem. Det är angeläget att vidareföra arbetet i syfte 
att få fram konkurrenskraftiga nordiska samarbetsprojekt på en ur miljö
synpunkt försvarlig modernisering av produktionsanläggningama vid 
nickelverken.

I maj 1993 utlystes från rysk sida en internationell offerttävlan om pro
jektet. Tidsfristen för inlämning av offerter var ursprungligen den 
1 september 1993, men den har förlängts till den 15 november 1993. Det 
finska bolaget Outokumpu har anmält sig till denna tävlan.
Ett betydande arbete har utförts bilateralt mellan Ryssland och Finland 
respektive Norge för att kartlägga och analysera de miljöproblemen och ef
fekter som utsläppen från de stora industrianläggningarna på Kola föror
sakar. En del arbete pågår fortfarande i form av övervakningsprogram 
bland annat för att registrera ändringar i miljöförhållanden. De bilaterala 
programmen har haft en sådan omfattning och kvalitet att ministerrådet 
inte ansett det nödvändigt att sätta igång ytterligare nordiska projekt i om
rådet. Delar av nordiska ministerrådets arbete på miljöområdet kommer 
emellertid att vara till nytta även för Kola-området. Detta gäller främst ar
betet gällande metoder för fastställande av belastningsgränser (för mark 
och färskvatten), och i viss grad även arbetet om miljögifter, i första hand 
tungmetaller.
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Rek. 32/1990/s
D 1993

Socialutskottets betänkande
över meddelandet om rekommendation nr 32/1990 angående 
program mot ungdomsarbetslösheten

(Meddelandet, se s. 701)

Till Nordiska rådets socialutskott har hänvisats meddelande om rekom
mendation nr 32/1990 angående program mot arbetslösheten.

Av meddelandet framgår att ministerrådet tillsatt en planeringsgrupp 
som till mitten av oktober skall framlägga ett programförslag för 1994 års 
aktiviteter. Syftet med programmet är att få igång erfarenhetsutbyte och 
därigenom koordinering av insatserna mellan länderna och gentemot EG. 
Genomförandet av utredningar och analyser utgör också en del av pro
grammet. Kring årsskiftet 1993/1994 anordnas ett seminarium om ung
domsarbetslösheten.

I ministerrådets förslag till budget för 1994 har man föreslagit 2 MDKK 
för genomförande av aktiviteterna 1994.

En rad projekt beträffande ungdomsarbetslösheten har nyligen avslu
tats eller kommer att avslutas under den närmaste tiden. Resultatet av 
dessa projekt kommer att ingå i underlaget för ministerrådets övervägan
den om framtida insatser på området. Vidare framgår det att ministerrådet 
i år startat fyra projekt som har relevans för kampen mot ungdomsarbets
lösheten.

I avvaktan på närmare redogörelse för resultatet av ministerrådets åt
gärder följs ärendet upp genom kommande meddelanden.

Utskottet föreslår sålunda

att Nordiska rådet lägger meddelandet om rek. nr 32/1990 till hand
lingarna i avvaktan på nytt meddelande till nästa session.

Stockholm den 27 september 1993

Claes Andersson (Vas.) Birgitte Husmark (SF)
Hans Jørgen Jensen (S) Ragna Berget Jørgensen (A)
Bjarne Kallis (SKL) Ingrid Näslund (kds)
Inger Stilling Pedersen (KRF) Markku Rossi (Kesk.)
Sigríður Anna Þórðardóttir (Sj) Sten Svensson (m)
Lena Öhrsvik (s) Förman

Birgitte Husmark (SF) 
Ragna Berget Jørgensen (A) 
Ingrid Näslund (kds) 
Markku Rossi (Kesk.)
Sten Svensson (m)
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Rek. 32/1990/s
D 1993

om rekommendation nr 32/1990 angående program 
mot ungdomsarbetslösheten

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

M eddelande

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att utforma ett program för att i de nordiska länderna minska ung
domsarbetslösheten genom arbets- och utbildningserbjudanden och 
att därvid prioritera utsatta grupper.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 13 september 1993:
Ministerrådet gav statsministrarna och Nordiska rådet en redogörelse 

om ungdomsarbetslösheten på Nordiska rådets session i Oslo mars 1993 
och yttrade därmed sin vilja att förstärka insatsen mot ungdomsarbetslös
heten.

För att snarast möjligt komma i gång med aktivitema har ministerrådet 
tillsatt en planeringsgrupp bestående av sakkunniga på arbetsmarknads- 
samt arbetslivs- och arbetsrättsområdet. Gruppen skall till mitten av okto
ber framlägga ett programförslag för 1994 års aktiviteter.

Syftet med ungdomsarbetslöshetsprogrammet är att upprätta erfaren
hetsutbyte och därigenom underlätta politisk koordinering, samverkan 
mellan existerande och framtida insatser samt program mellan länderna 
och gentemot EG och att genomföra utredningar och analysprojekt på om
rådet.

Arbetsmarknadspartema har yttrat sin vilja att delta i genomförandet 
av aktiviteterna.

Arbetsmarknadssektom har inlett diskussioner med utbildningssektom 
om eventuella möjligheter till samarbete angående ungdomar, t.ex. i sam
band med arbetsmarknadssektoms samarbetsprogram om Efter- och vida
reutbildning och utbildningssektoms handlingsprogram Voks Frem.

Kring årsskiftet 1993/1994 ordnas ett seminarium om ungdomsarbets
lösheten. Avsikten är att belysa det aktuella läget för ungdomarna på ar
betsmarknaden i de nordiska länderna, igångvarande åtgärder och deras 
målsättning, utformning samt omfång, forskning och utvärdering kring 
ungdomar och åtgärder.
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Insatsen mot ungdomsarbetslösheten är högst prioriterad i ministerrå
dets verksamhet. I ministerrådsforslaget till budget 1994 har man föreslagit
2 MDKK för genomförandet av aktiviteterna 1994.

I ministerrådets regi genomförs i 1993 projekt, vilkas syfte är att ge stöd 
för de svagare grupperna på arbetsmarknaden inklusive ungdomarna.

Projektet "Ungdom och virkemiddelbruk kommer att avslutas 1993.1 
projektet ingår en jämförelse av arbetsmarknaden och arbetsmarknadspoli
tiken för de unga samt en analys av orsaker till och sociala konsekvenser 
av ungdomsarbetslösheten. Ministerrådet kommer att diskutera, vilka nya 
satsningar projektet ger anledning till.

Det avslutade paraplyprojektet om "1990-talets utmaningar på arbets
marknaden" kommer med en policyrapport om de ungas inträde på ar
betsmarknaden. Ministerrådet ska bl.a. diskutera om det finns hinder och 
bristande flexibilitet i systemen som försvårar de ungas möjligheter att få 
fotfäste på arbetsmarknaden.

Ministerrådet har i 1993 startat fyra projekt som har relevans för områ
det. "På väg mot yrkespassivitet" samlar in kunskap om strömmarna från 
arbetsmarknaden ut i yrkespassivitet. Projektet "En ny aktiveringsdimen
sion" skall vara ett huvudtema under de kommande åren och belysa de 
nya försöken att aktivera arbetslösa. Ett förprojekt om "Alternativa ar
betsmarknader" skall definiera själva begreppet och kartlägga existensen 
av alternativa arbetsmarknader i de nordiska länderna. På migrationsom
rådet har man startat projektet "Ethnic Business" som belyser invandrare 
som egna företagare.

Ministerrådet kommer att hålla Nordiska rådet underrättat om de på
gående och planerade aktiviteterna.

Nordiska ministerrådet vill också informera, att det i 1993 har lagt fram 
en rapport om nordiska in-frastrukturinvesteringar för att befrämja den 
ekonomiska tillväxten (se NSA 1993:545). Detta nordiska arbete hänger 
samman med ett norskt initiativ till ett gemensamt möte mellan finans- och 
ekonomiministrarna i EG och Efta i Luxemburg i april 1993 där samtliga 
länder presenterade planer om åtgärder för att befrämja tillväxt och syssel
sättning i Europa. För att försäkra uppföljningen av aprilmötet och för att 
värdera nya tillväxt- och sysselsättningsbefrämjande strategier planeras ett 
nytt gemensamt möte mellan EG och Efta i december 1993.
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Rek. 42/1991/j
D 1993

Juridiska utskottets betänkande
över meddelande om rekommendation nr 42/1991 angående 
kunskapsöverföring till bl.a. Baltikum rörande parlamenta
rism och demokrati

(Meddelandet, se s. 704)

Til Juridisk Udvalg er henvist den av Nordisk Ministerråd til Nordisk Råds 
43. session afgivne meddelelse om rekommandation nr 42/1991 vedr. kun
skapsoverførelse til bl.a. Baltikum vedr. parlamentarisme og demokrati.

Nordisk Ministerråd foreslår, at den nævnte rekommandation kan af
skrives. Begrundelsen er, at Embedsmandskomitéen for lovgivning
spørgsmål har taget de fornødne skridt til at gennemføre rekommanda
tionen.

Ministerrådet meddeler, at Rådet også i fremtiden, med kraft vil vide
reføre de nordiske landes bistand og støtte til Estland, Letland og Litauen.

På denne baggrund kan Juridisk Udvalg godkende, at rekommandatio
nen afskrives.

Juridisk Udvalg forventer når rekommandationen er afskrevet, at der i 
C 1, Ministerrådets årsberetning, kommer til at stå, hvad der konkret er 
sket med henblik på kunskabsoverførelse til bl.a Baltikum.

Udvalget indstiller således

at Nordisk Råd tager meddelelsen til efterretning og anser rekomman
dation nr 42/1991 for færdigbehandlet for rådets vedkommende.

Stockholm, den 27. september 1993

Børge Bakholt (S)
Hans Engeli (KF)
Sinikka Hurskainen (SDP) 
Hans Nyhage (m) Formand 
Riitta Saastamoinen (Kok.) 
Lars Werner (v)

Ragnhild Barland (A) 
Lahja Exner (s)
Johan J. Jakobsen (Sp) 
Heikki Riihijärvi (SR) 
Valgerður Sverrisdóttir (F) 
Ernst Wroldsen (A)
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D 1993

om rekommendation nr 42/1991 angående 
kunskapsöverföring till bl.a. Baltikum rörande 
parlamentarism och demokrati

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

M eddelande

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

å kartlegge behovet for og å utrede mulighetene for kunnskapsover
føring til Baltikum og utvalgte østeuropeiske land vedrørende par
lamentarisme og demokrati.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 20 september 1993:
Støtte til samarbejdsprojekter, som sigter mod at opbygge demokratiske 

strukturer, indgår som et prioriteret område i Ministerrådets arbejdspro
gram for Baltikum og Nordens nærområder. Arbejdsprogrammets stipen
dieordning for Baltikum bidrager gennem kundskabsformidling til demo
kratiseringsprocessen, ligesom ordningen for udveksling af embedsmænd 
medvirker til, at øge kendskabet til nordiske forhold og demokratiets 
virke.

Endvidere har ministerrådet de seneste to år særskilt afsat midler til 
parlamentarisk samarbejde og parlamentarisk udveksling mellem Norden, 
Baltikum og nærområderne. Dette samarbejde administreres af Nordisk 
Råds Præsidium, der for nylig har evalueret aktiviteten.

Nordisk Ministerråd har siden Baltikum- og østinitiativemes start gen
nem Nordisk Journalistcenter arbejdet med efteruddannelse af baltiske 
journalister fra TV, radio og aviser for dermed at fremme presse- og yt
ringsfrihed i de baltiske lande. Ordningen er i år udvidet, så den også 
omfatter stipendier, der muliggør studiebesøg for baltiske journalister i 
nordiske lande.

Nordisk Ministerråd anser på baggrund heraf, at rekommandationen 
kan afskrives.
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Rek. 43/1991/j
D 1993

Juridiska utskottets betänkande
över meddelande om rekommendation nr 43/1991 angående 
stöd till demokratiseringssträvandena och internationella 
samarbetet i bl.a. Baltikum

(M eddelandet, se s. 706)

Til Juridisk Udvalg er henvist den av Nordisk Ministerråd til Nordisk Råds 
43. session afgivne meddelelse om rekommandation nr 43/1991 vedr. 
støtte til demokratiseringsbestræbelseme og internationalt samarbejde i 
bl.a. Baltikum.

Nordisk Ministerråd foreslår, at den nævnte rekommandation kan 
afskrives. Begrundelsen er, at Embedsmandskomitéen for lovgivning
spørgsmål har taget de fornødne skridt til at gennemføre rekommanda
tionen.

Ministerrådet meddeler, at Rådet også i fremtiden, med kraft vil vide
reføre de nordiske landes bistand og støtte til Estland, Letland og Litauen.

På denne baggrund kan Juridisk Udvalg godkende, at rekommandatio
nen afskrives.

Juridisk Udvalg forventer når rekommandationen er afskrevet, at der i 
C 1, Ministerrådets årsberetning, kommer til at stå, hvad der måte være 
gjort for at støtte demokratiseringsbestæbelseme og det internationale 
samarbejde.

Udvalget indstiller således

at Nordisk Råd tager meddelelsen til efterretning og anser rekomman
dation nr 43/1991 for færdigbehandlet for rådets vedkommende.

Stockholm, den 27. september 1993

Børge Bakholt (S)
Hans Engeli (KF)
Sinikka Hurskainen (SDP) 
Hans Nyhage (m) Formand 
Riitta Saastamoinen (Kok.) 
Lars Werner (v)

Ragnhild Barland (A) 
Lahja Exner (s)
Johan J. Jakobsen (Sp) 
Heikki Riihijärvi (SR) 
Valgerður Sverrisdóttir (F) 
Ernst Wroldsen (A)
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Rek. 43/1991/j
D 1993

om rekommendation nr 43/1991 angående stöd till 
demokratiseringssträvandena och internationella 
samarbetet i bl.a. Baltikum

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

M eddelande

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

å kartlegge hvilke relevante organisasjoner av ikke statlig karakter 
som finnes i Baltikum og utvalgte østeuropeiske land

å kartlegge hvilke behov og muligheter som finnes for kontakt mel
lom relevante frivillige organisasjoner i Baltikum og utvalgte øst
europeiske land og tilsvarende organisasjoner i de nordiske land

å ta initiativ til å opprette støtteordninger som kan stimulere til kon
takter/samarbeid mellom relevante organisasjoner av ikke statlig 
karakter i Baltikum og utvalgte østeuropeiske land og tilsvarende 
organisasjoner i de nordiske land, med henblikk på å støtte demo- 
kratiseringsutviklingen og det internasjonale samarbeidet i Øst, slik 
at disse støtteordninger ses i sammenheng med de øvrige initiativer 
Nordisk Råd har tatt overfor Baltikum.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 20 september 1993: 
Under Nordisk Ministerråds arbejdsprogram for Baltikum og Nordens 

nærområder har Nordens Folkelige Akademi i to år arrangeret et som
merakademi for administratorer og undervisere m.fl. hovedsagelig fra de 
baltiske lande. Sommerakademieme har taget udgangspunkt i forholdet 
mellem folkeoplysning og demokrati inden for voksenuddannelse med 
henblik på at formidle kundskab om det folkelige uddannelsesarbejde i 
bred forstand og dermed skabe yderligere forudsætninger for dialog mel
lem frivillige organisationer i Norden og Baltikum/nærområderne. Der er 
nu endvidere skabt mulighed for, at stipendiater fra Baltikum kan komme 
på ophold på Nordens Folkelige Akademi. Akademiet er netop ved at 
færdiggøre en kortlægning af nordiske frivillige organisationers, folkehøj
skolers og oplysningsforbunds aktiviteter i Baltikum. Kortlægningen bliver 
fremlagt til december.
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De nordiske informationskontorer har i deres virke lagt stor vægt på at 
skabe så bred en kontakt som muligt til samfundslivet i de baltiske lande. 
Der er således gennem en række aktiviteter etableret samarbejde også 
mellem nordiske frivillige organisationer og deres baltiske partnere.

Nordisk Ministerråd har tidligere støttet de nordiske grønne organisa
tioner for at kortlægge behov og formidle erfaringer, når det gælder del
tagelse i den demokratiske beslutningsproces omkring miljø og natur. 
Ministerrådet har under det nuværende arbejdsprogram for Baltikum og 
Nordens nærområderne også støttet ungdomsorganisationernes aktiviteter 
i Baltikum via Foreningen Nordens miljølejre for ungdom i østersøom
rådet.

Ministerrådet vil nu overveje en kortlægning af og et samarbejde også 
med relevante ikke-statslige frivillige organisationer i nærområderne om
kring Baltikum.

Nordisk Ministerråd anser på baggrund heraf, at rekommandationen 
kan afskrives.
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*Rek. 53/1991/m
D 1993

Meddelande

om rekommendation nr 53/1991 angående 
förbättrad finansiering av Östersjösamarbetet1

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar

att i anslutning till en ny Östersjökonvention ta initiativ till att 
finansieringsmöjligheterna ytterligare förbättras med sikte på ren 
teknologi, eventuellt i samarbete med Nordiska investerings
banken.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 24 september 19931: 
Konventionen om skydd av Östersjöns marina miljö, Helsingforskon- 

ventionen som undertecknades 1974 är tills vidare i kraft. Styrgrupp för 
konventionen är Helsingforskommissionen, HELCOM. På konferensen i 
Ronneby år 1990 fattades beslut om att påskynda arbetet i Östersjökom- 
missionen och skapa bättre förutsättningar för förverkligandet av konven
tionens målsättningar. De mål som ställdes för revideringsarbetet svarar 
väl mot de principer och rekommendationer som tagits upp i olika nordis
ka sammanhang. Den nya Östersjökonventionen undertecknades 1992, och 
kommer att träda i kraft då samtliga av Östersjöns kustländer samt EG ra
tificerat den.

Återställandet av den ekologiska balansen i Östersjön kräver stora eko
nomiska insatser. Kommissionen för skydd av Östersjöområdets marina 
miljö har utfört ett viktigt arbete genom att låta en ad hoc Task Force 
grupp utarbeta ett konkret skyddsprogram. Programmet godkändes 1992, 
och en arbetsgrupp i anslutning till Helsingforskommissionen (HELCOM 
Programme Implementation Task Force, HELCOM PITF) tillsattes för att 
koordinera verkställigheten.

1) Meddelandet avser även rek. nr 11/1993/m angående finansieringssystem för 
räddning av Östersjön
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Finansieringen av programmet måste i första hand bygga på åtgärder i 
de länder där de värsta föroreningskällorna ligger. De internationella fi- 
nansieringsinrättningama Europeiska återuppbyggnads- och utvecklings
banken (EBRD), Europeiska investeringsbanken (EIB), Världsbanken (WB) 
och Nordiska investeringsbanken (NIB) deltog i Task Force-arbetet. Dessa 
bankers, samt Nordiska miljöfinansieringsbolagets (NEFCO) deltagande i 
finansieringen av ekonomiskt ändamålsenliga projekt rörande enskilda, 
större föroreningskällor är väsentlig.

NEFCO är ett gott exempel på en nordisk koordinerad insats på miljö
området gentemot Östeuropa. En Östersjöfond i anslutning till NEFCO, el
ler ett motsvarande arrangemang, som bygger på frivilliga insatser kunde 
vara ett sätt att främja finansieringen, speciellt som många av projekten 
måste finansieras ur flera olika källor. NEFCO kan, förutom genom sin in
vesteringsverksamhet, bidra med regionala, sektoriella och projektspecifi
ka förundersökningar och kartläggningar. NEFCO har tillförts samnor
diska medel för detta, och det är viktigt att arbetet kan fortsätta. Investe
ringsverksamheten är beroende av NEFCOrs grundkapital, och de nordis
ka miljöministrarna utreder som bäst möjligheterna att tillföra ytterligare 
medel till grundkapitalet.

Både de internationella bankerna och enskilda länder har låtit utföra en 
rad kartläggningar och förstudier rörande miljöns tillstånd, industriella ak
tiviteter och utsläpp, administration och övrig infrastruktur osv. Dessa för
studier är viktiga instrument för att göra investeringar realiserbara. För 
närvarande är situationen den, att de nordiska länderna bilateralt väl har 
kommit igång med konkreta miljöinvesteringar, medan de internationella 
finansieringsinstitutionerna ej hittills på miljösektom fattat direkta investe
ringsbeslut rörande närområdena. De nordiska länderna kan här ha en ak
tiverande roll på investeringsverksamheten genom att gå vidare från all
männa förstudier till mer projektspecifika utredningar.

Åtgärderna som syftar till en rening av Östersjön är ofta stora projekt 
med många bakgrundsfaktorer i infrastrukturen och i de administrativa 
systemen som samtidigt borde åtgärdas. Implementeringen av Östersjö
programmet är ett långsiktigt arbete, som kräver stora ansträngningar och 
kontinuerligt samarbete mellan flera parter.

De allvarligaste problemen kan bli hur man skall avhjälpa miljöolägen
heter som beror på belastning från kommunala avloppsvatten samt den 
diffusa belastningen från lantbruk och trafik. Det är svårt att finna finan
siering för behövliga investeringar i dylika projekt, som knappast lämpar 
sig för finansiering enbart via ovannämnda inrättningar. Å andra sidan är 
det möjligt att här nå betydande förbättringar genom utbildning, utred
ningar och samarbete.

Regionalt samarbete har visat sig vara framgångsrikt i HELCOM:s 
verksamhet. De nordiska länderna har tagit upp vikten av att kunna gå vi
dare med det subregionala samarbetet också i anknytning till Environment 
for Europe-processen.

Arbetet med att ta fram underlag för utformandet av ekonomiska styr
medel pågår nu såväl under Nordiska ministerrådet som HELCOM. Arbe-
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tet bygger på sträan att fördela kostnaderna enligt förorsakarprincipen på 
så sätt att ländernas inbördes konkurrenssituation inte snedvrids. Möjliga 
ekonomiska styrmedel bör utformas på så sätt att strukturen är enhetligt 
uppbyggd, men att avgiftsnivån kan bestämmas nationellt. Inom HEL- 
COM borde man även kunna utreda möjligheterna till sådana lösningar för 
nedskärning av utsläpp, som baserar sig på en kostnadseffektiv arbetsför
delning länderna emellan.

HELCOM PITF har i maj 1993 tillsatt en ad hoc-arbetsgrupp, vars upp
gift är att mångsidigt utreda möjligheter och konsekvenser av använd
ningen av olika ekonomiska styrmedel samt komma med förslag rörande 
en struktur bestående av koordinerade ekonomiska styrmedel, samt ytter
ligare förslag rörande finansieringsalternativ avseende verkställigheten av 
Östersjöns skyddsprogram. Nordiska ministerrådet kommer noga att följa 
med detta arbete för att kunna rikta in sina egna aktiviteter och resurser på 
ett effektivt sätt.
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Rek. 10/1992/s
D 1993

Socialutskottets betänkande
över meddelandet om rekommendation nr 10/1992 angående 
nordiskt hälso- och sjukvårdssamarbete med Baltikum och 
Östeuropa

(M eddelandet, se s. 713)

Till Nordiska rådets socialutskott har hänvisats meddelande om rekom
mendation nr 10/1992 angående nordiskt hälso- och sjukvårdssamarbete 
med Baltikum och Östeuropa.

I början av året reviderades Nordiska ministerrådets arbetsprogram för 
Baltikum och Nordens närområde. En budget på 27,3 MDKK har stått till 
förfogande för aktiviteter i Baltikum och Östeuropa under 1993. Därav har 
3 MDKK avsatts till ett förstärkt samarbete på det social- och hälsopolitiska 
området under 1993. Dessutom har enskilda institutioner använt en del av 
sin ordinarie budget för aktiviteter i Baltikum.

De flesta av institutionerna och andra samarbetsorgan inom sektorn är 
på ett eller annat sätt involverade i samarbetsprojekt med de baltiska län
derna. Det gäller folkhälsovetenskapliga området, läkemedelsområdet, 
dövblindområdet, alkohol- och drogområdet, handikappområdet, utbild
ning av personal inom socialtjänsten m m. I detta arbete förekommer också 
samarbete med internationella organ på respektive område. Nordiska häl
sovårdshögskolan har t ex haft nära samråd med WHO i utformandet av 
sitt utbildningsprogram för ledare inom hälso- och sjukvården i Baltikum.

Nordiska socialpolitiska kommittén har under året tillsatt ett utskott för 
att samordna social- och hälsovårdssektoms insatser i Baltikum och Nor
dens närområde. Man får också anta att finansieringen av dessa projekt 
vilar på ganska stabil grund eftersom insatser i Nordens närområde 
kommer att ha hög prioritet i ministerrådets framtida arbete.
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Utskottet finner mot bakgrund härav att ytterligare åtgärder med an
ledning av rekommendationen från rådets sida ej är påkallade och föreslår 

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 
att rekommendation nr 10/1992 för rådets del är slutbehandlad.

Stockholm den 28 september 1993

Claes Andersson (Vas.)
Hans Jørgen Jensen (S)
Bjarne Kallis (SKL)
Inger Stilling Pedersen (KRF) 
Sigríður Anna Þórðardóttir (Sj) 
Lena Öhrsvik (s) Förman

Birgitte Husmark (SF) 
Ragna Berget Jørgensen (A) 
Ingrid Näslund (kds) 
Markku Rossi (Kesk.)
Sten Svensson (m)
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Rek. 10/1992/s
D 1993

om rekommendation nr 10/1992 angående nordiskt 
hälso- och sjukvårdssamarbete med Baltikum och 
Östeuropa

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

M eddelande

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att utreda förutsättningarna och finansieringsformerna för ett 
nordiskt hälso- och sjukvårdssamarbete med Baltikum och 
Östeuropa.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 14 september 1993:
I Ministerrådets Arbetsprogram för Baltikum och Nordens närområden 

1993 er 3 MDKK avsatt for innsatser på sosial- og helsesektoren. Som 
fremgår av tidligere årsberetninger hadde de fleste institusjoner og perma
nente samarbeidsorganer innenfor sektoren allerede etablert omfattende 
kontakter med de baltiske land.

Fagområder, hvor man tar sikte på å utvikle forsterkede innsatser er 
bl.a. narkotikaområdet, handikapområdet og kreftregistrering. Samtidig 
ønsker man å videreføre tidligere innsatser på f.eks. døvblindeområdet, 
legemiddelkontroll og utdanning av sosialpersonale.

For disse oppgaver o.lign. ble det avsatt 1.3 MDKK.
På Nordiska hälsovårdshögskolan var man allerede kommet i gang 

med planlegging av det s.k. Østersjøsentrum. NHV tar sikte på å bygge 
opp en profesjonell folkhelsevitenskapelig kompetanse for dem som skal 
lede oppbyggingen av en moderne helse- og sosialtjeneste i landene rundt 
Østersjøen.

Ministerrådet har avsatt 1.7 MDKK for detaljeplanlegging av sentret og 
for kursvirksomhet i 1993, men har ikke ennu tatt stilling til en mer perma
nent etablering av virksomheten

For å samordne sektorens innsatser i Baltikum og Nordens nærområder 
på en mer langsiktig basis, har Nordisk sosialpolitisk komité nedsatt et 
eget arbeidsutvalg. Arbeidsgruppens mandat omfatter å ta beslutninger 
om anvendelse av sektorens midler, utveksling av nasjonale erfaringer og 
informasjon, samt koordinering av tjenestemannsutvekslingen på sektoren 
(stipendieordningen) Arbeidsgruppen skal sørge for at den ekspertise de
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nordiske institusjoner på sektoren besitter, kommer utviklingen i Balti
kum/Østeuropa til gode, ved å videreføre de prosjekter man har god erfa
ring med, men samtidig finne frem til nye initiativ i samarbeid med de na
sjonale myndigheter.

Evaluering av sektorens innsatser vil inngå i den samlede bedømmelse 
av Nordisk Ministerråds aktiviteter i Baltikum og Østeuropa for øvrigt 
som Nordisk samarbeidskomité har besluttet at skal gjøres i det første 
kvartalet 1994.

Nordisk Ministerråd anser at rekommandasjonens hensikt er tatt vare 
på og at den derfor kan avskrives.
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*Rek. 15/1992/e
D 1993

Meddelande

om rekommendation nr 15/1992 angående 
upprättande av ett baltiskt investeringsprogram

(överläm nat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

at i samarbejde med de baltiske lande og internationale interessenter 
oprette programmet for teknisk/finansiel assistance og finansiering 
af investeringer i Baltikum (Baltisk Investeringsprogram), under 
hensyn til ligebehandling af de deltagende institutioner og således, 
at aktiviteterne kan starte senest 1. juni 1992.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 20 september 1993: 
Som Nordisk Ministerråd tidligere har meddelt ble det i mars 1992 be

sluttet å etablere Det baltiske investeringsprogram for å fremme investe
ringer i små og mellomstore bedrifter i de baltiske land. Programmet ven
tes i løpet av en 3 års periode, med start i 1992, å kunne kanalisere ca 
100 millioner ECU som teknisk bistand, samt til finansiering av investe
ringer i ulike prosjekter. De nordiske land har inngått avtaler med de insti
tusjoner som skal gjennomføre programmet og innbetalt midlene etter pla
nen.

Ministerrådet noterer Nordisk Råds interesse for å følge med i gjen
nomføringen av det baltiske investeringsprogram.

Ministerrådet presenterte en statusrapport om gjennomføringen av in
vesteringsprogrammet i november 1992 (NSA 1992:583). En ny statusrap
port om gjennomføringen av programmet ventes å foreligge i november 
1993.
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Rek. 20/1992/j
D 1993

Juridiska utskottets betänkande
över meddelande om rekommendation nr 20/1992 angående 
stöd till rättsutvecklingen i Estland, Lettland och Litauen

(M eddelandet, se s. 717)

Til Juridisk Udvalg er henvist den av Nordisk Ministerråd til Nordisk Råds 
43. session afgivne meddelelse om rekommandation nr 20/1992 vedr. 
støtte til retsudviklingen i Estland, Letland og Litauen.

Nordisk Ministerråd foreslår, at den nævnte rekommandation kan 
afskrives. Begrundelsen er, at Embedsmandskomitéen for lovgivning
spørgsmål har taget de fornødne skridt til at gennemføre rekommanda
tionen.

Ministerrådet meddeler, at Rådet også i fremtiden, med kraft vil vide
reføre de nordiske landes bistand og støtte til Estland, Letland og Litauen.

På denne baggrund kan Juridisk Udvalg godkende, at rekommanda
tionen afskrives.

Juridisk Udvalg forventer når rekommandationen er afskrevet, at der i 
C 1, Ministerrådets årsberetning, kommer til at stå, hvad der konkret er 
sket med henblik på at støtte retsudviklingen i Baltikum.

Udvalget indstiller således

at Nordisk Råd tager meddelelsen til efterretning og anser rekomman
dation nr 20/1992 for færdigbehandlet for rådets vedkommende.

Stockholm, den 27. september 1993

Børge Bakholt (S)
Hans Engeil (KF)
Sinikka Hurskainen (SDP) 
Hans Nyhage (m) Formand 
Riitta Saastamoinen (Kok.) 
Lars Werner (v)

Ragnhild Barland (A) 
Lahja Exner (s)
Johan J. Jakobsen (Sp) 
Heikki Riihiiärvi (SR)
Valgerður Sverrisdóttir (F) 
Ernst Wroldsen (A)
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Rek. 20/1992/j
D 1993

om rekommendation nr 20/1992 angående stöd till 
rättsutvecklingen i Estland, Lettland och Litauen

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

M eddelande

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

å bistå de baltiske stater med utarbeidelse av et program for et fram
tidig baltisk lovgivningssamarbeide, i samarbeid med Nordisk Råd

å bistå de baltiske stater med eksperthjelp i forbindelse med konkre
te lovgivningsoppgaver

å bistå de baltiske stater med juridisk litteratur på aktuelle rettsom
råder

å undersøke mulighetene for å etablere et felles baltisk senter for 
forskning m.v. i menneskerettighetsspørsmål

å iaktta tilsvarende nasjonale innsatser fra de nordiske land samt fra 
sentrale internasjonale organisasjoner som f.eks. Europarådet o.l. 
ved iverksettelsen av ovennevnte tiltak.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 20 september 1993: 
Rättsutvecklingen i Baltikum har diskuterats på de tre senaste mötena 

mellan de nordiska justitieministrarna. Vid det senaste mötet i Marstrand i 
augusti 1993 deltog också de tre baltiska justitieministrarna.

På uppdrag av de fem nordiska justitieministrarna har Nordiska äm- 
betsmannakomittén för lagstiftningsfrågor (NÄL) utarbetat en promemoria 
om rättsutvecklingshjälpen till Baltikum. NÄL fortsätter arbetet med att 
utreda nya åtgärder på området, att svara för samordning och verkställig
het av åtgärderna och att hålla ministrarna orienterade om utvecklingen.

Något övergripande gemensamt program fö r  lagstiftningssamarbetet mel
lan de tre baltiska länderna har ännu inte utarbetats. Den avsedda uppgiften 
torde emellertid kunna lösas efter hand som ambitionerna för Baltiska lag
byrån i Riga genomförs.

När det gäller experthjälp i lagstiftningsärenden  har aktiviteten under 
åren 1991-1993 varit hög. En rad konkreta insatser har kommit till stånd. I 
Nordiska ministerrådets regi har bl.a. ordnats ett seminarium i immateriell 
rätt i Riga vintem  1992-93 och sommaren 1993 ett civilrättsseminarium i 
Uppsala. Som exempel på nationella insatser kan nämnas de kurser i lag-
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beredningsteknik som arrangerats av det finska justitieministeriet i Est
land. Uppgifter om kvalificerade och villiga resurspersoner, främst profes
sorer, domare, advokater rättssakkunniga och andra, utväxlas löpande 
mellan de nordiska justitieministrarna.

Till inköp av juridisk litteratur har över NÄL:s budget för 1991 och 1992 
beviljats sammanlagt 450 000 DKK. Det är bestämt att man också fortsätt
ningsvis skall bevilja medel till litteraturinköp. Justitiedepartementet i Sve
rige verkställer inköpen och leveranserna på ministerrådets vägnar. Där
vid väljs främst nyutkommen engelskspråkig litteratur i aktuella ämnen. 
Leveranserna sker till biblioteken vid Juridiska fakulteten i Tartu samt jus- 
titieministeriema i Riga och Vilnius.

Beträffande frågan om ett baltiskt center fö r  forskning i människorättsfrågor 
konstaterar ministerrådet att många nationella och internationella organi
sationer har satt i gång en rad åtgärder för bistånd i människorättsfrågor 
till Baltikum. Som exempel kan nämnas Europarådets Demo-droit-projekt. 
Mot denna bakgrund har ministerrådet valt att prioritera rättshjälpsinsat- 
sema i ministerrådets regi på andra områden och att inte planera ett inrät
tande av ett forskningscenter för människofrågor i Baltikum.

NÄL håller sig fortlöpande underrättad om nationella insatser och eu
ropeiska insatser i fråga om rättshjälp till Baltikum. I flera nordiska länder 
planeras utökade insatser när det gäller lagstiftnings-, domstols-, fång
vårds- och polisområdet. Planering äger också rum för ett baltiskt rättscen- 
ter i Riga, anknutet till juridiska fakulteten vid Stockholms universitet och 
till Östersjörådets planerade baltiska Eurofakultet i Riga.

Nordiska ministerrådet fortsätter att bedriva ett nordiskt-baltiskt tjäns
temannautbyte, i främsta rummet avsett för baltiska jurister och poliser.

Vid justitieministermötet i Marstrand i augusti 1993 kom frågan om 
stöd till rättsutvecklingen i Baltikum att utgöra en huvudfråga. Det fram
gick att det viktigaste vid rättshjälpen är att den sker enligt vad som de 
baltiska staterna själv anger som viktigt och behövligt. Vid bl.a. behovet 
för baltiska jurister att få bekanta sig med frågor och verksamhet på stället 
i de nordiska länderna samt behovet att få information om grunderna för 
en rättsstat.

De nordiska justitieministrarna gav Nordiska ämbetsmannakommittén 
för lagstiftningsfrågor ett särskilt ansvar för den fortsatta behandlingen av 
de konkreta åtgärderna. Ministerrådet räknar med att NÄL i samverkan 
med Baltiska lagbyrån återkommer med förslag till beslut.

Ministerrådet vidhåller sin tidigare uppfattning att rättsutvecklings- 
hjälp till Estland, Lettland och Litauen måste betraktas som ett viktigt om
råde för framtiden och att väsentliga resurser skall sättas in här. Behoven 
har visat sig vara större och problemen svårare att bemästra än väntat. Ar
betet kommer säkerligen att kräva sin tid.

Ministerrådet föreslår att rekommendationen avskrivs, men kommer 
också i fortsättningen att med kraft vidareföra de nordiska ländernas bi
stånd för att stödja det pågående uppbyggandet av ett rättssamhälle i Est
land, Lettland och Litauen.
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*Rek. 30/1992/p
D 1993

Meddelande

om rekommendation nr 30/1992 angående 
gemensam nordisk utlandsrepresentation i vissa 
nya stater

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer de nordiske lands regjeringer

å arbeide for en større samordning av de nordiske lands 
utenlandsrepresentasjon særlig i nye stater.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 20 september 1993: 
Samordning av de nordiska ländernas utlandsrepresentation är en 

fråga i vilken de nordiska ländernas regeringar har fortlöpande kontakt. 
På det konsulära och administrativa området sker redan i flera fall en 
samordning. En större samordning, speciellt i de nya staterna, men också 
vid beslut om nedläggning av befintliga representationer, diskuteras kon
tinuerligt vid de nordiska utrikesministrarnas möten.

Ministerrådet anser härmed att rekommendationen kan avskrivas.
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*Rek. 31/1992/p
D 1993

Meddelande

om rekommendation nr 31/1992 angående 
samarbete i det arktiska området

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

å ta initiativ til et heldekkende arktisk samarbeide på regeringsnivå.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 20 september 1993: 
Ministerrådet har i 1993 fastlagt et nyt samarbejdsprogram for Baltikum 

og Nordens nærområder og har med dette åbnet for anvendelse af nordis
ke projektmidler til samarbejdstiltag knyttet til de russiske nærområder og 
det euroarktiske område.

De nordiske regeringer indgår også hver for sig i det i 1993 etablerede 
Barents samarbejde, som foruden de nordisk lande også omfatter Den Rus
siske Føderation og EF-kommissionen.

Ved siden af dette samarbejde er Nordisk Ministerråd gennem prak
tiske samarbejdstiltag under de enkelte fagministerråd engageret i forskel
lige aktiviteter i det arktiske samarbejdsområde, herunder:

Engagement på miljøområdet, bl.a. gennem NEFCO. Miljøministrene 
har med henblik på en videre konkretisering af deres engagement udar
bejdet en oversigt over finansieringsbehovene i de nordiske nærområder i 
forbindelse med initiativer, hvor et nordisk fælles engagement kan være 
aktuelt.

Inden for uddannelses-og forskningsministrenes samarbejdsområde er 
der etableret to nordiske programmer af relevans for det arktiske område: 
"Nordisk program for arktisk humanistisk forskning" og "Nordisk samar
bejdskomité for arktisk medicinsk forskning."

Ministerrådet arbejder for nærværende med en redegørelse for even
tuelle yderligere initiativer, hvor fagministrene kunne inddrages.

Ministerrådet har nøje fulgt processen knyttet til Nordisk Råds arktiske 
konference i Reykjavik i august 1993. Ministerrådet har ønsket at afvente 
den udtalelse, der kom fra konferencen, for at kunne inddrage konferen-
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cens synspunkter i det videre arbejde med at udforme et fælles nordisk 
program for samarbejde i det arktiske område.

Ministerrådet vil derfor vende tilbage til spørgsmålet om det arktiske 
regeringssamarbejde.
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*Rek. 32/1992/e
D 1993

Meddelande

om rekommendation nr 32/1992 angående Norden i 
det nya Europa

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd og de nordiske lan
des regeringer:

Norden i Europa

at udrede mulighederne i og konsekvenserne for det nordiske sam
arbejde af at samtlige eller de fleste nordiske lande bliver medlem
mer af EF,

at gennem en revision af Helsingforsaftalen, i de kommende med
lemskabsforhandlinger og i de nordiske landes bilaterale aftaler med 
EF klargøre, hvordan samarbejdet i Norden som region bedst til
passes den pågående integrationsproces i Europa og der igennem 
sikre mulighederne for en stærkere og mere ambitiøs udvikling af 
det regionale nordiske samarbejde,

at arbejde for harmonisering af europæiske regler på et højt niveau 
inden for arbejdsmarkedspolitikken med sigte på opnåelse af fuld 
beskæftigelse, miljøkrav, arbejdsmiljøkrav ligestilling og socialpoli
tikken,

at arbejde for at udvikle og skabe forståelse og tilslutning omkring 
den nordiske samfundsmodel i en videre europæisk sammenhæng, 
blandt andet på vigtige områder som arbejdsmarkedspolitik for fuld 
beskæftigelse, ligestilling mellem kønnene, miljøkrav, arbejdsmiljø
bestemmelser og sociale velfærdsordninger, med sigte på harmoni
sering af fælles europæiske regler å et højt niveau,

at det vurderes på hvilke måder informations- og kontaktvirksom
heden i Bruxelles mest hensigtsmæssigt kan drives, f.eks. via et nor
disk informations- og kontaktkontor,

at det udenrigspolitiske samarbejde styrkes på områder af fælles in
teresse inden for rammerne af det officielle nordiske samarbejde,
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at i udenrigspolitikken samarbejde om en fælles linie i EN og andre 
verdensomspændende organisationer særligt i globale udviklings- 
og miljøspørgsmål.

Samarbejde internt i Norden

at de nordiske lande tilrettelægger en politik, som prioriterer mål
sætningen om opnåelse af fuld beskæftigelse,

at fortsat prioritere det nordiske samarbejde inden for kultur, ud
dannelse og forskning, miljø, arbejdsmiljø, ligestilling, forbruger
politik og socialpolitik,

at der satses på en nordisk næringspolitisk handlingsplan, med sigte 
på at styrke økonomi og beskæftigelse i Norden og bl.a. omfatter 
samordning og styrkelse af næringspolitik, infrastruktur, informa
tion og kommunikation i Norden,

at udbygge det nordiske samarbejde om "de fire friheder" med hen
blik på etableringen af et grænseløst Norden inden for rammerne af 
EØS-aftalen og senere EF-medlemskab for samtlige eller de fleste 
nordiske lande,

at forvaltningen af naturressourcerne bygges på princippet om 
bæredygtig udvikling,

Østersøen - Baltikum

at udvikle samarbejdet omkring Østersøen og på Nordkalotten med 
hovedvægt på samarbejde om miljøspørgsmål, bæredygtig udvik
ling og næringspolitik og således, at dette samarbejde indgår i en 
bredere nordeuropæisk samarbejdsregion,

Institutionelle ændringer i nordisk samarbejde

at den parlamentariske indflydelse på det nordiske samarbejde styr
kes gennem fastlæggelse af klare politiske målsætninger og deraf 
følgende omlægninger af rådets og ministerrådets arbejde, og ved at 
ministerrådet systematisk tilrettelægger samarbejdet således, at rå
det får indflydelse på beslutningsprocessen,

at tage initiativet til en fornyelse af Helsingforsaftalen i lyset af eu
ropaintegrationen og behovet for et styrket og vitaliseret nordisk 
samarbejde, hvorved bl.a. de overordnede målsætninger klargøres, 
institutionerne styrkes og effektiviseres og der skabes rammer for et 
mere ambitiøst nordisk samarbejde,

at der, som en konsekvens af fastlagte målsætninger og arbejdsop
gaver, ved fornyelsen af Helsingforsaftalen tilrettelægges en revide
ret institutionel struktur for det nordiske samarbejde,

at der i denne forbindelse i samarbejde med rådet gennemføres en 
vurdering af mulige organisationsforslag, herunder bl.a. følgende: at
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afholde flere, men kortere sessioner, at øge fuldmagterne til for
mandskabet i ministerrådet, at skifte formandskab hvert halve år, at 
styrke det partipolitiske samarbejde over grænserne, at overveje i 
hvilken grad nordiske europapolitikere bør deltage i Nordisk Råd, 
at give Nordisk Råd budgetmæssig indflydelse samt at tilrettelægge 
den mest hensigtsmæssige samordning af sekretariatsstrukturen for 
råd og ministerråd,

at Vest-Nordens interesser i det nordiske samarbejde varetages ved 
gennemgangen af den nordiske samarbejdsstruktur,

Det videre arbejde

at ministerrådet omarbejder og videreudvikler programforslaget, så
ledes som angivet af rådet og i lyset af statsministrenes overvejelser.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 20 september 1993:
At den ovennævnte rekommandation har et omfang og en karakter, der 

væsentligt berører hele Nordisk Ministerråds virke og struktur. Minister
rådet har allerede, som tidligere oplyst, taget initiativer, der ligger i for
længelse af rekommandationens anbefalinger. En omfattende redegørelse 
for yderligere opfølgning af rekommandationen vil være en integreret del 
af de kommende C 1 og C 2 dokumenter, som forelægges ved Nordisk 
Råds 44. session i Stockholm.
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*Rek. 40/1992/k
D 1993

Meddelande

om rekommendation nr 40/1992 angående 
Nordjobb som permanent ordning

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

snarest å ta beslutning om å gjøre prosjekt Nordjobb permanent og 
gi prosjektet en økonomisk grunntrygghet også etter forsøksperio
dens avslutning.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 10 september 1993: 
Nordjobb-programmet är ett viktigt element i det nordiska folkliga 

samarbetet i och med att det ger de nordiska ungdomarna en möjlighet att 
bekanta sig såväl med arbetslivet som kulturen i de övriga nordiska län
derna.

Nordiska ministerrådet har företagit en evaluering av Nordjobb-utby- 
tesprogrammet och dess underprogram som blev färdig i slutet av maj 
1993. Rapporten har sänts på remiss till arbetsmarknadsmyndigheterna, 
arbetsmarknadspartema och till Föreningarna Nordens Förbund.

I evalueringsrapporten föreslås tre alternativ för programmets fortsätt
ning: den nuvarande modellen med effektivare administration, Nordjobb 
under ett europeiskt paraply eller en nordisk modell, vilket skulle innebära 
samdrift mellan Nordjobb och andra nordiska utbytesprogram, t.ex. Nord
plus, Nordplus junior och Baltpraktik.

Nordiska ministerrådet kommer att ta ställning till den framtida strate
gin för programmet i slutet av 1993.1 ministerrådsforslaget till Nordiska 
ministerrådets budget för 1994 har man föreslagit 2.5 MDKK för Nordjobb.
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Rek. 44/1992/s
D 1993

Socialutskottets betänkande
över meddelandet om rekommendation nr 44/1992 angående 
nordiska arbetsrätten och EG

(Meddelandet, se s. 727)

Till Nordiska rådets socialutskott har hänvisats meddelande om rekom
mendation nr 44/1992 angående den nordiska arbetsrätten och EG.

Av meddelandet framgår att arbetsmarknadsministrarna under en 
längre tid varit eniga om betydelsen av att framhäva den nordiska model
len på arbetslivs- och arbetsrättsområdet. Det har lett till att man i förhand
lingarna med EG vid flera tillfällen fått gehör för sina synpunkter.

Nordiska arbetslivs- och arbetsrättsutskottet (NAU) kommer under den 
närmaste tiden att ytterligare diskutera gemensamma strategier på områ
det. Dessa överläggningar kommer att ske i samråd med arbetsmarkna
dens parter.

Utskottet föreslår sålunda,

att Nordiska rådet lägger meddelandet om rek. nr 44/1992 till hand
lingarna i avvaktan på nytt meddelande till nästa session.

Stockholm den 27 september 1993

Claes Andersson (Vas.) 
Birgitte Husmark (SF)
Ragna Berget Jørgensen (A) 
Inger Stilling Pedersen (KRF) 
Liisa Rulander (kds)
Sten Svensson (m)

Oscar D. Hillgaar (FrP)
Hans Jørgen Jensen (S)
Bjarne Kallis (SKL)
Markku Rossi (Kesk.)
Sigríður Anna Þórðardóttir (Sj) 
Lena Öhrsvik (s) Förman
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Rek. 44/1992/s
D 1993

om rekommendation nr 44/1992 angående nordiska 
arbetsrätten och EG

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet/de nordiska regeringarna)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet och de 
nordiska ländernas regeringar

att verka för att säkra den nordiska arbetsmarknads- och arbets- 
rättsmodellen såväl inom EES-avtalets ram som i förekommande fall 
vid EG-medlemskap för enskilda nordiska länder.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 20 september 1993: 
De nordiske arbejdsministre har gennem årene været enige om, at det var 
af stor betydning at arbejde for den nordiske model på arbejdslivs- och 
arbej dsretsområdet.

De nordiska regeringer har således til stadighed i relevante sammen
hænge, herunder ved forhandlinger i EF, argumenteret for den nordiske 
model - i flere tilfælde med held.

Udbredelsen og anerkendelsen af den nordiske model på arbejdslivs- 
og arbejdsretsområdet er, som det vil fremgå af de nationale redegørelser, 
en højt prioriteret opgave. Nordisk arbejdslivs- och arbejdsretsudvalg 
(NAU) vil i den sammenhæng drøfte mulige strategier - bl.a. med arbejds
markedets parter - på kommende møder.

D e  n o r d i s k a  r e g e r i n g a r n a  meddelar den 20 september
1993:

Danmark:
Fra dansk side har både regeringen og arbejdsmarkedets parter arbejdet 
intenst for at utbrede forståelsen for den nordiske model i EF. Arbejdet er 
foregået på forskellige planer og i forskellige sammenhænge. Særlig skal 
nævnes to møder med Komissionen den 18. december 1992 og den 5. maj 
1993 om den nordiske model, hvor arbejdsmarkedets parter deltog sam
men med Arbejdsministeriet.

I fortsættelse af mødet den 18. december 1992 udarbejdede arbejdsmar
kedets parter en redogørelse for det nordiske aftalesystems funktion, her-

M eddelande
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under normsættende karakter. På mødet den 5. maj 1993 præsenterede 
arbejdsmarkedets parter redogørelsen overfor den ansvarlige kommissær. 
Kommisæren udtalte bl.a., at Kommissionen fuldt ud accepterede aftale
systemet og at Maastricht-protokollen ikke på nogen måde ville nødven
diggøre en ændring af den gældende praksis i Danmark med hensyn til 
arbejdsmarkedsspørgsmål. Danmark fik også bekræftet, at EF-direktiver 
kan gennemføres ved kollektive overenskomster. Komissæren gav udtryk 
for, dels at anvendelse af overenskomstsystemet ofte vil være en hensigts
mæssig måde at gennemføre EF-direktiver på, dels en forventning om, at 
de danske arbejdsmarkedsorganisationer vil ønske at optræde mere aktivt 
på EF-plan for at sikre, at deres forestilling om et velordnet forhold mellem 
arbejdsmarkedets parter nyder fremme. Danmark har således fået fuld op
bakning fra Kommissionen bag den nordiske model.

Finland:
I Finland har frågan om bevarandet av den nordiska arbetsmarknads- och 
arbetsrättsmodellen i EG-integrationen diskuterats under hela den tid då 
EES-beredningama pågått. I förhandlingarna mellan Finlands representan
ter och representanter för EG-kommissionen hade det redan före ingående 
av Maastricht-avtalet blivit utrett att direktiven kan verkställas genom kol
lektivavtal.

När implementeringen av direktiv bereddes tillsammans med arbets- 
marknadspartema har det konstaterats, att direktiven till sin nivå inte 
ofördelaktigt avviker från den finska arbetslagstiftningen. Man är dock 
vidare tvungen att diskutera, hur den i den nordiska kollektivavtalsmodel
len inneboende möjligheten till flexibilitet som gäller undantagssituationer 
eller enskilda branscher kunde bibehållas. EG-medlemskap skulle klart 
förbättra Finlands ställning i detta syfte.

Island:
Island er og har været positive overfor den nordiske model og aftalesyste
mets funktion. Island har f.eks. generelt ikke vedtaget love på arbejdsmar
kedsområdet med mindre det var absolut nødvendigt. Island anser det for 
meget vigtigt hvad Danmark har fået aftalt med EF-kommissionen om an
erkendelse af den nordiske model og aftalesystemets funktion. Island vil 
imidlertid også lægge vægt på den tidligere indstilling til at arbejdsmarke
dets parter i Island deltager i drøftelserne om hvordan Island skal udforme 
og udføre fælles principholdninger om den nordiske model.

Norge:
Fra norsk side anses det som viktig at den nordiske arbeidsrettsmodellen 
sikres i et europeisk perspektiv. Både i EØS-prosessen og i underlagsmate
rialet overfor EF i forbindelse med medlemsskapsforhandlingene har man 
nøye beskrevet modellens utforming i Norge og understreket betydningen 
av vårt tariffavtalesystem, den sosiale dialog og trepartssamarbeidet. I 
kommentarer til EF-kommisjonens Grønn-bok er det bl.a. pekt på at styr
king av organisasjonenes stilling i arbeidsrettslige spørgsmål bør være en 
viktig målsetting.
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I Sverige finns en bred enighet om betydelsen av att slå vakt om den nor
diska arbetsrättsmodellen i ett europeiskt perspektiv. Den svenska rege
ringen har i skilda sammanhang uttalat sig i frågan.

I proposition 1991/92:170 uttalas bl.a. följande:

Den svenska arbetsmarknaden kännetecknas av starka organisationer 
som organiserar en mycket stor del av arbetsmarknaden på såväl ar- 
betsgivar- som arbetstagarsidan. Den svenska arbetsrättslagstiftningen 
bygger därför sedan lång tid på förutsättningen att arbetsmarknadens 
parter har möjlighet att genom kollektivavtal ersätta, komplettera eller 
fylla ut lagstiftningen och att det är de fackliga organisationerna som i 
första hand har att tillvarata arbetstagarnas intresse. Lagstiftningen syf
tar till att skapa goda förutsättningar för detta. Det som brukar kallas 
den svenska arbetsrättsliga modellen kännetecknas framförallt av den 
starka ställning som partema på arbetsmarknaden har och dessas prin
cipiella frihet att träffa avtal om löner och allmänna anställningsvillkor. 
En förutsättning för denna frihet är också att partema tar ett stort an
svar för att upprätthålla arbetsfreden.

I propositionen sägs vidare:

Sverige kommer inom kort att utgöra en del av en gemensam europeisk 
arbetsmarknad. Det är då viktigt att kunna väma om de värdefulla in
slagen i svensk arbetsmarknadslagstiftning. Därför är det väsentligt att 
skapa möjligheter för att kunna nyttja kollektivavtal för att implemente- 
ra EG-direktiv.

Inför förhandlingarna mellan EG och Sverige om medlemskap uttalade 
den svenske utrikeshandelsministem bl. a. följande:

Vi välkomnar unionsfördragets sociala protokoll inklusive arbetsmark- 
nadspartemas förstärkta roll i utarbetandet och genomförandet av ge
mensamma åtgärder på arbetsmarknadsområdet. Vi utgår från att detta 
innebär att svenska kollektivavtal erkänns som tillräckligt medel att 
genomföra EG:s direktiv. Den svenska och nordiska arbetsmarknaden 
kännetecknas av en lång tradition av att villkor i arbetslivet fastställs i 
kollektivavtal mellan de berörda organisationerna.

Liknande synpunkter har framförts från svensk sida i kommentarer den 
29 juni 1993 till ett inom EG-kommissionen planerat "Green paper" inom 
området för sociala frågor.

Frågor om den nordiska arbetsmarknads- och arbetsrättsmodellen i ett 
EES- och EG-perspektiv behandlas fortlöpande i det nordiska arbetslivs- 
och arbetsrättsutskottet. Bl.a. planeras i utskottets regi ett brett upplagt 
seminarium till i början av år 1994 som skall behandla den nordiska 
modellen.

Sverige:
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*Rek. 47/1992/m
D 1993

Meddelande

om rekommendation nr 47/1992 angående kärn
säkerhet i Nordområdena

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att följa upp och koordinera nordisk aktivitet och nya initiativ vad 
gäller kärnsäkerhet inom ramen för internationellt pågående sam
arbete

att med kraft fullfölja arbetet med att minska riskerna från atom- 
drivna fartyg, på fartyg lagrat material samt dumpat material i 
Ishavet, samt

att fullfölja ansträngningarna att få till stånd bindande internatio
nella avtal om kärnsäkerhet och hantering av avfall från all civil och 
militär verksamhet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 24 september 1993: 
De nordiska länderna har under ett flertal år samarbetat om kämsäker- 

hetsfrågor i ett vidare internationellt perspektiv såväl på politisk som myn
dighetsnivå.

Ett aktivt men informellt samarbete pågår mellan flera nordiska myn
digheter och organisationer med ansvar för stöd till Östeuropa på kärnsä
kerhets* och strålskyddsområdet. Samarbetet syftar bland annat till att ko
ordinera och optimera nordiska insatser i det östra närområdet.

När det gäller gemensamma nordiska kärnsäkerhets- och strålskydds- 
intressen i internationella organisationer och grupper (till exempel IAEA, 
OECD/NEA, NSG, G-24 med flera) tillämpas företrädesvis informella 
samråd inför eller i anslutning till möten med berörda organ.

Det rådande informella samarbetet fungerar väl. Ansvaret för kärnsä
kerhets- och strålskyddsfrågor är fördelade på olika fackdepartement i de 
nordiska länderna. Vidare skiljer sig de kärntekniska förutsättningarna åt 
mellan de nordiska länderna bland annat genom att Finland och Sverige 
driver egna kärnkraftverk. Samarbetet på myndighetsnivå får därför en
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särskild betydelse när det gäller gemensam beredning av sakfrågor som 
underlag för samnordiska initiativ.

Gjennom det bilaterale miljøvernsamarbeidet mellom Norge og Russ
land ble det i april 1992 etablert en felles norsk-russisk ekspertgruppe for 
undersøkelser av mulig radioaktiv forurensning i Barents- og Karahavet. 
Gruppen ledes av de to lands miljøverndepartementer og har deltagere fra 
relevante myndigheter og fagmiljøer. Gruppen gjennomførte et felles 
norsk-russisk tokt til Barents- og Karahavet i august/september 1992, med 
deltagelse også fra Det internasjonale atomenergibyrå (IAEA). Norske eks
perter besøkte i fjor sommer også isbryterflåtens base og anlegg for be
handling av radioaktivt avfall i Murmansk.

Toktet ble utsatt for endel begrensninger fra russisk side i sin prøvetag- 
ning, og fikk ikke tillatelse til å undersøke områder der radioaktivt avfall 
er dumpet. Fjorårets tokt anses imidlertid som et gjennombrudd i miljø
vernsamarbeidet med Russiand, idet vestlige eksperter for første gang fikk 
adgang til å gjøre undersøkelser i disse havområdene.

Slutrapporten fra toktet, som ble presentert på en internasjonal kon
gress i Kirkenes 23-27 august i år, viser att nivåene av radioaktive stoffer er 
lave og representerer idag ingen fare for mennesker og miljø. Vi mangler 
imidlertid kunnskap om kildene og farene for lekkasjer i framtida. Mang
lende kunnskap kan utløse spekulasjoner som bl. a. kan påvirke følsomme 
fiskemarkeder. Analysene er gjort på laboratorier blant annet i Norge, 
Russiand, Danmark og Sverige.

Norge og Russland rapporterte om sitt samarbeid under det 15. konsul
tative møtet under Londonkonvensjonen (LC-1972) i november 1992. Slik 
rapportering om inneværende års samarbeid vil også finne sted på det 
16. konsultative møtet i november 1993.

Den norsk-russiske ekspertgruppen har utarbeidet forslag til toktrute 
og til undersøkelsesprogram for et nytt felles tokt i 1993 til fire dumpeste- 
der i Karahavet og i bukten på østkysten av Novaja Semlja der mestepar
ten av det radioaktive avfallet er dumpet. Grunnlaget for fastsettelsen av 
toktprogrammet er en hvitbok basert på rapporten fra den kommisjon pre
sident Jeltsin nedsatte 24.10.1992 for å undersøke tidligere Sovjetunionens 
dumping av radioaktivt avfall i det marine miljø. Kommisjonen ble ledet 
av A. Jablokov som er presidentens rådgiver i miljøspørsmål. Rapport ble 
lagt fram i Moskva 4. april iår. Det er her angitt nøyaktige posisjoner for 
dumpestedene i buktene på østsiden av Novaja Semlja. Dybdene er godt 
angitt, og det er gjort anslag over radioaktivitetsinnhold og gitt en del be
skrivelse av hvordan det dumpede avfallet er emballert.

De russiske myndigheter ga den 23. august i år tillatelse til å gjøre un
dersøkelser på tre av dumpestedene, hvor ca. halvparten av det dumpede 
materialet ligger. Toktet startet fra Kirkenes 12 september iår til de dum
pestedene hvor det er gitt tillatelse til å gjøre undersøkelser. Eksperter 
oppnevnt av IAEA og EF-kommisjonen deltar på toktet, mens flere land og 
organisasjoner, blant annet i Norden, vil bli trukket med i analysearbeidet 
etter toktet.
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Norske eksperter besøkte i slutten av mai i år Tsjeliabinskområdet øst 
for Uralfjellene for å få nærmere informasjon om hvorvidt det store antall 
anlegg i området for håndtering av radioaktive stoffer og oppdemmede 
deler av elva Tetsja, som tidligere mottok store utslipp av radioaktive stof
fer, representerer noen fare for lekkasje ut i elva Ob og dermed til Karaha- 
vet og Barentshavet. På russisk side foreligger det et omfattende materiale 
om disse spørsmål, og det er, som et resultat av besøket, enighet mellom 
norske og russiske myndigheter om å gjennomføre et samarbeidsprogram 
med sikte på å klarlegge risikoen for forurensning av de nordlige havom
råder.

Som et samarbeid mellom Norge, Russland og IAEA, samt med delta
gelse fra en rekke andre interesserte land, ble det under et møte i Oslo i 
februar i år startet opp et internasjonalt program "International Arctic Sea 
Assessment p ro jekt" (IASAP) for å vurdere eksisterende og mulig framti
dig radiologiske og miljømessige virkninger av dumping av radioaktivt 
avfall i de nordlige havområder. Programmet skal også vurdere om det er 
aktuelt å iverksette forbyggende tiltak i forhold til dumpet avfall. Resulta
tene fra fjorårets tokt og det norsk-russiske toktet i år er nødvendig under
lag for slike vurderinger.

Det norsk-russiske dumpesamarbeidet har til nå hatt som hovedmål å 
klarlegge faren for forurensning av Barnets- og Karahavet fra dumpet ra
dioaktivt avfall, den atomdrivne isbryterflåten og lagret material på fartøy 
og på land. Resultatene skal inngå i risikovurderinger som skal munne ut i 
forslag om aktuelle beskyttelsetiltak. De nordiske land vil delta i arbeidet 
med risikovurdering og engasjere seg i å få til internasjonal bistånd for å 
gjennomføre nødvendige tiltak for å beskytte de nordlige havområdene 
mot de ovennevnte forurensningskilder.

I samband med 1991 års kämsäkerhetskonferens i IAEA:s regi initiera
des arbete med en internationell konvention på kämsäkerhetsomårdet. 
IAEA har därefter givits uppdraget att utarbeta förslag till en konventions- 
text omfattande säkerheten i kärnkraftverk och vid avfallshantering. IAEA 
tilskapade hösten 1991 en internationell expertgrupp som huvudsakligen 
arbetat med utformningen av en konvention avgränsad till säkerheten i ci
vila kärnkraftverk. Avgränsningen hänger samman med att det för närva
rande endast finns internationellt accepterade riktlinjer utarbetade på reak
torsäkerhetsområdet. Samtidigt arbetar expertgruppen med förutsättning
en att en särskild konvention på kämavfallsområdet skall utarbetas så 
snart motsvarande riktlinjer finns framtagna för omhändertagande och 
slutförvaring av radioaktivt avfall inom IAEAs pågående RADWASS pro
gram (Radioactive Waste Safety Standards Programme). Enligt nuvarande 
planer skall en färdig konventionstext avseende säkerheten i civila kärn
kraftverk föreligga under våren 1994 i avsikt att kunna öppnas för under
tecknande under andra halvåret 1994. Under förhandlingarna har man 
bland annat på svenskt och finskt initiativ behandlat möjligheterna att in
kludera frågor rörande kärnavfall från militära källor samt övrig militär 
kärnteknisk verksamhet i konventionen. Resultatet av diskussionerna är, 
att konventionen endast kommer att omfatta civil verksamhet.
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IAEA:s verksamhet är knuten till den fredliga användningen av kärn
energin vilket medför att riktlinjer och förslag som utarbetas inom IAEA i 
första hand avser civil kärnteknisk verksamhet.

Dumpning av radioaktivt avfall i havet regleras genom den så kallade 
London Convention (LC) från 1972. Inte heller LC omfattar militär verk
samhet men en diskussion har inletts inom ramen för konventionen för att 
närmare definiera innebörden av den artikel (VII. 4) som behandlar un
dantag för konventionens tillämpning på fartyg och luftfartyg som är be
rättigade till statsimmunitet enligt internationell rätt.

På den nyligt afholdte konference i Nuuk vedrørende det arktiske miljø 
var der enighed mellem de 8 arktiske lande om følgende formulering: 
"(landene) vil arbejde og samarbejde med henblik på at tilvejebringe i nær
mest mulige fremtid betingelser for et forbud mod al dumpning af radio
aktivt affald i arktiske farvande, idet man tager revisionen af Londonkon
ventionen i betragtning".
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D 1993

Meddelande

om rekommendation nr 10/1993 angående insatser 
för ökad säkerhet vid kärnkraftverken i Sosnovy 
Bor och Ignalina

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar

att snarast verka för att förhandlingar om att avhjälpa de mest akuta 
säkerhetsproblemen vid kärnkraftverken i Sosnovy Bor och Ignalina 
fortsätter och fullföjs samt att, om dessa ger resultat, arbeta för att 
nödvändiga internationella resurser tas fram.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 24 september 1993: 
Rekommendationen rör en mycket angelägen fråga. Säkerhetsproble

men vid kärnkraftverken i Nordens närområden ses med stort allvar av 
Ministerrådet, som har behandlat frågan vid ett flertal tillfällen.

Danmark, Finland, Norge och Sverige deltar sedan snart två år aktivt i 
G-24:s samordning av de bilaterala och multilaterala program som syftar 
till att förbättra säkerheten i de äldre sovjetiskbyggda kärnkraftverken. 
G-24:s arbete utgår bland annat från G-7 ländernas rekommendation, att i 
ett kortsiktigt perspektiv prioritera säkerhetsinsatser i reaktorer av typen 
W E R  440/230 och RBMK. Finland har i sitt bilaterala samarbete med 
Ryssland särskilt koncentrerat insatserna till de fyra W ER-reaktorem a på 
Kolahalvön och de fyra RBMK-reaktorema i Sosnovy Bor. Norge har inrik
tat sitt stöd till kärnkraftverket på Kolahalvön. Det svenska samarbetet är 
främst koncentrerat till Litauen och de två RBMK-reaktorema i Ignalina. 
Finland och Sverige deltar i ett internationellt samarbetsprojekt kring sä
kerhetsutvärdering av RBMK-reaktorer. Finland deltar också i det interna
tionella samarbetet kring W E R  440-reaktorer.

Danmark har under sit EF-formandskab i juni 1993 fået vedtaget Råds
konklusioner om nuklear sikkerhed og energiforsyningsbehovet i forbin
delse med landene i Central- og Østeuropa og det tidligere Sovjetunionen. 
Centralt i konklusionerne står konstateringen af, at for visse usikre atom-
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kraftværker vil en snarlig nedlukning komme på tale, og at der som lang
sigtede løsninger herpå skal sikres en energiforsyning, der reducerer af
hængigheden af de mindre sikre reaktorer. Konklusionerne anbefaler at 
udnytte det store energibesparelsespotentiale i landene, at forøge effektivi
teten i energiforsyningen og at sprede forsyningen på flere kilder. Til støtte 
herfor fremlagde Kommissionen samtidig en rapport, som viser, at det vil 
være muligt i det tidligere Sovjetunionen at spare op til 30% af den energi, 
der i dag forbruges.

Genom den multilaterala kämsäkerhetsfond som inrättades i april 1993 
och som administreras av Europeiska utvecklingsbanken (EBRD) har in
ternationella ekonomiska resurser ställts till förfogande som komplement 
till nationella och bilaterala kämsäkerhetsinsatser. Fondens verksamhet 
samordnas med arbetet inom G-24 och dess inriktning har därvid främst 
kommit att avse finansiering av förbättringar och nyinstallation av priori
terad säkerhetsutrustning i de aktuella kärnkraftverken. Danmark, Fin
land, Norge och Sverige bidrar ekonomiskt till fonden, för år 1993 med 
sammanlagt drygt 7,5 milj. ECU, och deltar aktivt i fondstyrelsens arbete 
med att prioritera insatserna och att besluta om lämpliga projekt. Kärn
kraftverken på Kolahalvön och i Östersjöregionen ges särskild nordisk 
prioritet i det sammanhanget.

Frågan om vem som bär det civilrättsliga skadeståndsansvaret gente
mot tredje man vid en atomolycka i de östeuropeiska kärnkraftverken har 
accentuerats i samband med pågående insatser för förbättrad kärnsäker
het. I de västeuropeiska länderna bygger lagstiftningen om skadeståndsan
svar gentemot tredje man vid en atomolycka på 1960 års Pariskonvention 
och 1963 års tilläggskonvention, den så kallade Brysselkonventionen. Kon
ventionssystemet innebär bland annat att skadeståndsansvaret gentemot 
tredje man strikt åvilar anläggningsinnehavaren/operatören av en kärn
teknisk anläggning och att det endast kan utkrävas av denne. Konventio
nerna har ratificerats av de västeuropeiska OECD-ländema. En annan 
konvention, den så kallade Wienkonventionen om civilrättsligt ansvar för 
atomskada, som vilar på samma huvudprinciper som Pariskonventionen, 
är öppen för anslutning för alla stater. Ett särskilt protokoll, det så kallade 
Joint Protocol, rörande tillämpningen av Wien- och Pariskonventionema 
om atomansvar länkar samman de båda konventionerna. Genom protokol
let utvidgas det geografiska tillämpningsområdet för båda konventioner
na. Härigenom kan fler skadelidande få ekonomisk ersättning enligt någon 
av konventionerna. Endast ett fåtal av de östeuropeiska staterna har hittills 
anslutit sig till Wienkonventionen och Joint Protocol.

Innan berörda stater är anslutna till det internationella regelsystemet 
och har infört en nationell lagstiftning i enlighet med konventionsreglema 
kan företag som levererar utrustning till de aktuella kärnkraftverken ris
kera att ställas till ansvar för atomskada vid tillbud i anläggningen och sär
skilt vid skada för tredje man, vare sig de orsakat tillbudet eller ej. Flera av 
de större västliga kämkraftföretagen har därför deklarerat att man inte är 
beredda att leverera utrustning eller delta i ingenjörsarbeten i östreaktorer 
förrän ansvarsfrågorna fått en acceptabel juridisk lösning.
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Atomansvarighetsfrågoma i samband med stödet till kärnsäkerheten i 
Östeuropa har bland annat på svenskt initiativ lyfts fram i G-24 samarbe
tet och frågan behandlas även nationellt med hög prioritet. Såväl processen 
med anslutning till Wienkonventionen och Joint Protocol som införandet 
av nationell lagstiftning är omständlig och tidsödande för de flesta av de 
berörda staterna. Arbete pågår därför med hög prioritet, såväl bilateralt 
som internationellt, för att hitta interimistiska lösningar på problemet syf
tande till att inte onödigtvis fördröja angelägna säkerhetsinsatser i de ak
tuella kärnkraftverken.

Avslutningsvis undersöks alla möjligheter att undanröja säkerhetspro
blemen i de berörda reaktorerna. Det är angeläget att parallellt med detta 
arbete verka för internationella insatser för att hjälpa öststaterna till alter
nativa, säkra och resurssnåla energisystem och härigenom minska beroen
det av kämkraftreaktorer med svåra säkerhetsproblem.
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D 1993

Meddelande

om rekommendation nr 11/1993 angående 
finansieringssystem för räddning av Östersjön

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att agera vid den av HELCOM anordnade konferensen i Gdansk den 
25-26 mars för att ett finansieringssystem upprättas för genomfö
randet av HELCOM:s aktionsprogram för räddning av Östersjön,

att efter konferensen inleda förhandlingar med regeringarna i alla 
Östersjöländer, länderna inom havets avrinningsområde, samt med 
EG med sikte på etablerandet av ett finansieringssystem för Öster
sjön,

att se till att finansieringssystemet behandlar de enskilda länderna 
rättvist

att använda influtna medel enligt den av HELCOM föreslagna prio
riteringen enligt principen för den största kostnadsnyttan.

Nordiska ministerrådets meddelande, se meddelandet om 
rek. nr 53/1991/m, s. 708.
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Skriftligt spørgsmål

vedrørende eksport af miljøfarligt affald til 
landene udenfor OECD
(Svaret, se s. 739)

Til Nordisk Ministerråd

På det første møde i Baselkonventionen om den globale grænseoverskri
dende transport af farligt affald meddelte de fire deltagende nordiske 
lande Danmark, Sverige, Norge og Finland alle, at man støtter kravet fra 
udviklingslandene (de såkaldte G 77-lande) om et totalt forbud mod eks
port af miljøfarligt affald til alle formål, også genbrug, fra OECD-lande til 
udviklingslandene.

Da "udviklingslandene" i Baselkonventions-sammenhæng både kan 
tolkes som ikke-OECD-landene og bogstaveligt som udviklingslandene 
(der ikke omfatter for eksempel de østeuropeiske lande), og da der siden er 
skabt tvivl om de nordiske landes politik, er det væsentligt at få afklaret, 
hvad der er nordisk politik hurtigst muligt.

Nordisk Råd vedtog på sin 41. session et medlemsforslag der opfordrer 
de nordiske lande til at forbyde eksport af miljøfarligt affald til ikke- 
OECD-lande til ethvert formål, også genbrug, og at arbejde for vedtagelsen 
af et sådant forbud i juridisk bindende og globalt dækkende form indenfor 
rammerne af Baselkonventionen.

Siden er det kommet frem, at Danmark i 1992 eksporterede en mindre 
mængde miljøfarligt affald til Taiwan, og at Finland fra december 1992 har 
eksporteret 40 tons miljøfarligt kviksølv-holdigt affald til "genbrug" i Tal
linn, Estland.

Danmark har på den anden side arbejdet for, at EF skulle fremsætte 
forslag i overensstemmelse med Nordisk Råds rekommendation til Basel
konventionen på det næste møde.
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På baggrund af ovenstående stiller jeg følgende spørgsmål til Nordisk 
Ministerråd:

Støtter de nordiske lande kravet fra bl.a. G 77-landene om et totalt for
bud i Baselkonventionen om eksport af miljøfarligt affald fra OECD- 
landene til ikke-OECD-landene?

Vil de nordiske regeringer forbyde eksporten af miljøfarligt affald fra 
de nordiske lande til lande udenfor OECD?

København, den 22. april 1993

Dorte Bennedsen (S)

Nordiska ministerrådets svar, avgivet den 30 juni 1993

De nordiska ländema har på Baselkonventionspartemas första möte i 
december 1992 arbetat för, att det i Baselkonventionen gjörs ett tillägg om 
förbud mot export av miljöfarligt avfall till utvecklingsländerna. Detta är i 
överensstämmelse med en önskan från G 77-ländema om ett förbud mot 
export av miljöfarligt avfall till utvecklingsländer. G 77-ländema har inte 
bett om att förbudet skall omfatta icke OECD-länder.

Utvecklingsländer betyder i detta sammanhang de länder som gente
mot FN definierar sig som utvecklingsländer. Utvecklingsländerna beteck
nas ofta som de s.k. G 77-ländema. Det finns idag ca 130 länder som defi
nierar sig som utvecklingsländer.

Danmark har sedan, på EG-miljöministramas rådsmöte i mars 1993, fått 
igenom att kommissionen närmare skall undersöka om EG-ländema till 
nästa medlemsmöte Baselkonventionen (förväntat i februari/mars 1994) 
skall framlägga förslag om ett förbud mot export av miljöfarligt avfall till 
utvecklingsländer. Kommissionen förväntas till rådsmötet i juni att 
orientera om sina överväganden, varefter beslut kan fattas.

Inom Baselkonventionen kommer man således i en nära framtid att 
dryfta möjligheter för införande av ett förbud mot export av miljöfarligt 
avfall till G 77-ländema. Nordiska ministerrådet finner det därför föga 
ändamålsenligt att på nuvarande tidpunkt diskutera andra forbudskon
struktioner, som t.ex. förbud mot export av miljöfarligt avfall till icke 
OECD-länder.

Olof Johansson 
Ministerrådets ordförande 

(samarbetsministrama)
Pär Stenbäck 

Generalsekreterare
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Skriftlig fråga

angående definition av begreppen forskning 
respektive utbildning i arbetet med 1994 års 
budget

(Svaret, se s. 741)

Till Nordiska ministerrådet

Enligt de av statsministrarna föreslagna prioriteringarna i det nordiska 
samarbetet och därav följande omdisponeringar av de nordiska budget
medlen avses en större del av budgeten läggas på områdena kultur, ut
bildning och forskning. Enligt statsministrarnas deklaration i Århus den 
10 november 1992 skall på dessa områden senast 1996 anslås 50 procent av 
den nordiska budgeten. Dessa prioriteringar blir utgångspunkt för arbetet 
redan i samband med utarbetandet av 1994 års budget. Med det ökade 
budgetansvar som nu åvilar Nordiska rådet faller det på rådets utskott att 
genomföra sina prioriteringar sektorvis inom angiven ram.

På socialutskottets vägnar vill jag fästa uppmärksamheten vid att en 
stor del av verksamheten inom sektorerna på utskottets verksamhetsom
råde utgörs av utbildning och forskning. Denna forsknings- och utbild
ningsverksamhet bör kunna få lika hög prioritet som de aktiviteter som 
sorterar under kultursamarbetet och andra högt prioriterade områden.

M ot bakgrund av ovanstånde vill jag till Nordiska ministerrådet rikta 
följande fråga:

Hur vill ministerrådet - inom ramen för det prioriteringsarbete som 
förutsätts inför utarbetandet av 1994 års budget för det nordiska sam
arbetet - definiera begreppen forskning respektive utbildning och hur 
kan avgränsningar av dessa områden preciseras?

Stockholm den 2 juni 1993

Lena Öhrsvik (s)
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Nordiska ministerrådets svar, avgivet den 16 juli 1993

Som Lena Öhrsvik rigtigt pepeger i begrundelsen for spørgsmålet, har 
statsministrene i en erklæring af 10. november 1992 støttet et forslag fra 
opfølgningsgruppen for nyvurdering af det nordiske samarbejde om, at 
områdene kultur, uddannelse og forskning skal udgøre 50% af Nordisk 
Ministerråds budget inden 1996.

Dette budgetmål baserer sig ikke på en begrebsmæssig definition af 
kultur, uddannelse og forskning. Det baserer sig derimod på en indretning 
af regeringssamarbejdet på et antal prioriterede satsningsområder, her
under kultur og uddannelse/forskning. Det er således en ressortmæssig 
(ansvarsmæssig) betragtning, der er lagt til grund for forslaget om en bud
getforøgelse til kultur og uddannelse/forskning.

Ministerrådet er fuldt ud klar over, at en væsentlig del af virksomheden 
inden for øvrige satsningsområder er af uddannelsesmæssig og forsk
ningsmæssig karakter. På dette punkt adskiller tilrettelæggelsen af 
virksomheden i Ministerrådet sig ikke fra forholdene nationalt i de nor
diske lande.

Ministerrådet har i de senere års budgetforslag redegjort for omfanget 
av den totale finansiering af forskning og udvikling over det nordiske 
budget. For 1993 er omfanget således anslået til ca 242 MDKK. Når hertil 
lægges budgettet for uddannelse og kultur inden for rammerne af det 
såkaldte kulturbudget bliver resultatet, at langt over halvdelen af Minister
rådets samlede budget i år og i foregående år anvendes/er anvendt til 
virksomhed, der indholdsmæssigt må betegnes som kultur, uddannelse og 
forskning.

Dette understreger, at den af statsministrene tilsigtede forøgelse af 
budgettet til kultur og uddannelse er baseret på en ansvarsmæssig af
grænsning og ikke en begrebsmæssig afgrænsning af denne virksomhed.

Ministerrådet lægger denne forståelse til grund for arbejdet med bud
gettet for 1994.

O lof Johansson 
Ministerrådets formand 
(samarbejdsminis trene)

Pär Stenbäck 
Generalsekretær
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Skriftligt spørgsmål

angående koncemfagligt samarbejde
(Svaret, se s. 743)

Til Nordisk Ministerråd

1 1991 besluttede Nordisk Råd at bede Nordisk Ministerråd om hurtigst 
muligt at udarbejde forslag til en samordnet nordisk lovgivning angående 
koncemfagligt samarbejde (rekommendation nr. 24/1991/e).

Siden da er der ikke sket meget med den sag. Ministerrådet har tilsyne
ladende forholdt sig ganske passivt og ventet på en løsning af spørgsmålet 
i EF-sammenhæng.

Visse lyspunkter er der dog. I meddelelsen om rekommendationen til 
den 42. session har ministerrådet omtalt forskellige konferencer og semina
rer, som er blevet afholdt i den forløbne periode. Bl. a. nævnes en opfølg
ningskonference planlagt til foråret 1993 i samarbejde med Dublin-institut- 
tet. Jeg deltog selv i denne konference i maj i Bonn.

Under debatten på den 42. session i marts i år i Oslo forsikrede kom
munalminister og nordisk samarbejdsminister Gunnar Berge på et direkte 
spørgsmål fra mig, at sagen ikke var glemt, og henviste til et nyligt afholdt 
møde mellem de nordiske arbejdsministre og arbejdsmarkedets parter om 
sagen.

På den baggrund vil jeg geme stille følgende spørgsmål til Nordisk 
Ministerråd:

Hvilke konklusioner vil ministerrådet drage efter den konference, som 
EF's institut til forbedring af arbejds- og levevilkår (Dublin-instituttet) 
afholdt i Bonn i maj i år?

Hvilke resultater er der kommet ud af drøftelserne mellem de 
nordiske arbejdsministre og arbejdsmarkedets parter angående kon
cemfagligt samarbejde, og hvornår kan Nordisk Råd forvente et 
konkret udspil fra ministerrådet om sagen?

København, den 21. juli 1993

Hans Jørgen Jensen (S)
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Nordisk Ministerråds svar, afgivet den 19. september 1993

1. Spørgsmål:

Ved konferencen i Bonn knyttedes diskussionerne til præsentationen af 
samarbejdsordninger og erfaringer i nogle store europæiske multinationale 
koncerner med hovedsæde i forskellige lande: Tyskland, England, Frank
rig og Holland. Det synes imidlertid vanskeligt at drage entydige konklu
sioner på grundlag af konferencen da de inviterede koncernernes præsen- 
tasion med en undtagelse, blev givet af repræsentanter for selskaberne; og 
de efterfølgende diskussioner bar på forskellige måder præg af dette. Man 
må imidlertid konstatere, at der er en voksende interesse i virksomheder
nes ledelse for værdien af organiseret koncemfagligt samarbejde. Det var 
således påfaldende, at ledelsen i de virksomheder, som har måttet 
gennemgå store ændringer i koncernstrukturen og produktionen, ikke 
havde væsentlige indvendinger mod arbejdstagerrepræsentantemes ønske 
om at arbejdsgiverne skal betale omkostningerne ved samarbejdet.

Imidlertid kom de traditionelle synspunkter på fælles europæiske løs
ninger i form af direktiver eller lovgivning klart frem. Fra arbejdsgivernes 
side blev der fremholdt, at bedrifterne og de ansatte bedst selv ville kunne 
finde frem til de former, som passer til virksomhederne.

Arrangørernes hovedkonklusion var, at der hos begge parter synes at 
være behov for yderligere informations- og erfaringsmateriale fra forskel
lige former for koncemfagligt samarbejde. Denne konklusion kan M i
nisterrådet tilslutte sig.

2. Spørgsmål:

Drøftelserne mellem de nordiske arbejdsministre og arbejdsmarkedets 
parter tog udgangspunkt i den danske arbejdsminister Jytte Andersens 
orientering om det danske EF-formandskab og bestræbelserne på att gøre 
fremskridt i arbejdet med EF-direktivforslaget om Europæiske samar
bejdsudvalg. Hensigten med forslaget er at sikre arbejdstagere i koncerner, 
som er placerede i flere medlemsstater, ret til information og høring.

Ministerrådet konstaterer, at der er sket væsentlige fremskridt i EF-for- 
handlingeme om koncemfagligt samarbejde, idet 11 lande nu synes at 
kunne nå til enighed om et resultat i nær fremtid. Endvidere er interessen 
for frivilligt at indgå aftaler om samarbejde i koncerner i hele Europa 
stigende.

Ministerrådet anser dette for en lovende udvikling og vil derfor nu 
afvente den nærmeste tids udvikling i arbejdet med det kommende EF-di- 
rektiv. Det ligger i sagens natur, at jo flere lande, der er omfattet af kom
mende regler for multinationale koncerner, jo bedre vil der være. Det
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ligger endvidere i sagens natur, at jo  flere koncerner, der frivilligt indgår 
deres egne aftaler om information og høring - evt. på baggrund af en 
"model" herfor - jo  bedre vil det også være.

Börje Hörnlund 
Ordfører for Nordisk Ministerråd 

(Arbejdsministrene)

Pär Stenbäck 
Generalsekretær
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Skriftligt spørgsmål

angående reaktion før konsultationsfristens udløb 
den 4. oktober 1993 angående opstart af THORP 
oparbejdsningsanlæg ved Sellafield

(Svaret, se s. 746)

Til Nordisk Ministerråd

Den 4. august 1993 besluttede britiske myndigheder at åbne en ny periode 
for offentlig konsultation (public consultation) angående ansøgning om at 
starte drift af THORP oparbejdsningsanlægget ved Sellafield. Fristen til at 
protestere mod opstart af værket eller kommentere British Nuclear Fuels 
(BNF) ansøgning udløber den 4. oktober 1993.

Hvis BNF får tilladelse til drift af THORP-artlægget vil udledninger af 
radioaktivt affald i havet fra Sellafield forøges med 900 % og i luften op til 
1300 % i forhold til nuværende udslip.

Der mindes om, at den forøgede udledning af radioaktive stoffer strider 
direkte mod den nordiske handlingsplan mod havforurening og også mod 
vedtagelserne i Pariskommissionen om at forhindre og eliminere havfor
urening fra bl.a. radioaktive stoffer. I denne sammenhæng henvises til 
PARCOM rekommendation 93/5, som blev vedtaget på Pariskommissio
nens møde i Berlin 14.-19. juni 1993, hvor England var med reservation 
sammen med Frankrig og Belgien.

I den første konsultationsrunde på THORP sidste vinter protesterede 42 
af det islandske Altings 63 parlamentarikere i et brev til de britiske myn
digheder mod THORP. Desuden besluttede alle medlemmer af Altingets 
miljøudvalg fomylig at sende en resolut skriftlig protest til det britiske 
miljøministerium om denne sag.

Planerne om driften af THORP vil som nævnt medføre en kolossal stig
ning i udslip af radioaktive stoffer, som spredes over Nord-Atlanten og Is
havet. En stigning af disse stoffer i miljøet burde helt forbydes, ikke mindst 
da der er tale om en væsentlig forøgelse. Drift af THORP ville stride mod 
grundlæggende interesser blandt fiskerinationerne ved Nordatlanten og er 
en uacceptabel trussel mod havmiljøet. Nordisk Ministerråds reaktioner i 
denne sag har hidtil været altfor svage, som det
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bl.a. fremgik af Ministerrådets svar på spørgsmål (E 29/1993) ved Nordisk 
Råds 42. session.

På denne baggrund stiller jeg følgende spørgsmål til Nordisk 
Ministerråd:

Hvordan vil Nordisk Ministerråd (miljøministrene) reagere overfor 
britiske myndigheder angående planerne om opstart af THORP 
anlægget ved Sellafield indenfor nuværende konsultationsperiode, som 
udløber den 4. oktober 1993?

Reykjavik, den 23. september 1993

Hjörleifur Guttormsson (Ab)

Nordiska ministerrådets svar, avgivet den 18 oktober 1993

Nordiska ministerrådet - miljöministrarna - skrev i april 1993 till den då
varande brittiske miljöministern och uttryckte sin oro över den planerade 
utvidgningen av Sellafieldanläggningen. I brevet framfördes bland annat 
att frågan om en stängning av anläggningen måste tas upp om det visar sig 
att utsläppen från anläggningen skulle leda till oacceptabel förorening och 
påverka bland annat fisket.

Den brittiske miljöministern har i svarsbrev uttryckt sin förståelse för 
de nordiska ländernas oro. Den brittiska regeringen har därefter beslutat 
öppna en ny period för offentligt samråd angående ansökan att starta drift 
av upparbetningsanläggningen THORP.

Nordiska ministerrådet - miljöministrarna - har i brev till den brittiske 
miljöministern den 4 oktober 1993 hänvisat till sitt tidigare brev och fram
fört att nya aktiviteter inte är acceptabla, om det finns anledning att befara 
att de kan orsaka ytterligare radioaktiva utsläpp i den marina miljön. Mil
jöministrarna uppmanar i sitt nya brev brittiska regeringen att följa Paris
kommissionens rekommendation 93/5 beträffande 
atomupparbetningsanläggningar vid prövningen av British Nuclear Fuels 
ansökan att släppa ut radioaktiva ämnen från Sellafieldanläggningen, 
inbegripande konsultationer med Pariskommissionen. Miljöministrarna 
anmodar den brittiska regeringen att ingå i sådana konsultationer och att 
inte agera egenhändigt i saken.
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Utöver detta brev har en del av de nordiska länderna reagerat indivi
duellt till brittiska regeringen inom den namngivna perioden.

Köpenhamn den 18 oktober 1993

O lof Johansson 
Nordisk samarbetsminister (ordf) 

(miljöminister)
Pär Stenbäck 

Generalsekreterare
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D O K U M E N T  1

Förslag

från Nordiska rådets presidium om regler för 
sessionens genomförande

1. Begränsning av talartiden i utrikes- och säkerhetspolitiska debatten

Presidiet föreslår

att tidsbegränsningen av inläggen i debatten sätts till 8 minuter för

a) presidiet
b) statsministrarna och utrikesministrarna
c) de nordiska partigruppernas talesmän
d) de självstyrande områdenas talesmän

att tidsbegränsningen sätts till 5 minuter för övriga talare.

2. Begränsning av talartiden i utskottens sakdebatter och i den syssel- 
sättningspolitiska debatten

Presidiet föreslår

att tidsbegränsningen för utskottens talesmän och ministerrådets tales
män sätts till 7 minuter i debatterna om ministerrådsforslagen och i den 
sysselsättningspolitiska debatten och 5 minuter för övriga rådsmed
lemmar

att tidsbegränsningen i övrigt sätts till 5 minuter.

3. Replikskiftet

Presidiet föreslår

att följande regler för replikskiftet skall gälla vid 43:e sessionen:

a) en tidsbegränsning på två minuter per replik

b) replik kan bara tillåtas i anslutning till huvudinlägget

c) den som repliken riktas till bör ges möjlighet att svara på en gång

d) presidenten kan ge samma rådsmedlem högst två repliker i ett 
och samma replikskifte
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e) huvudinläggets talare skall ges rätt att ge ett avslutande svar

f) presidenten eftersträvar att begränsa hela replikskiftet till högst 
10-15 minuter.

Presidenten hänvisar i övrigt till 9 § i Arbetsordningen.

4. Frågeinstitutet

Presidiet föreslår att frågeinstitutet inte tillämpas under 43:e sessionen.
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D O K U M E N T  2

Utrikes- och säkerhetspolitisk redogörelse1

framförd av utrikesminister Margaretha af Ugglas vid 
Nordiska rådets 43:e session

För drygt en månad sedan höll vi alla andan. Inte minst här i Norden för
sökte vi några timmar föreställa oss konsekvenserna om de rödbruna kraf
terna i Moskva hade lyckats ta makten. Lyckligtvis led kommunisterna och 
deras nya allierade ytterligare ett logiskt nederlag, och reformkraftema 
kan fortsätta den stora omvandlingen av Ryssland. Osäkerheten om Ryss
lands framtid är dock inte över.

Dramatiska tillfällen som detta kastar ett blixtljus över hur betydelse
fullt det som händer i Ryssland är och får oss att inse vad som står på spel 
- alldeles särskilt i Baltikum och i vårt närområde över huvud taget. De 
bekräftar också att Rysslands öde främst avgörs i Ryssland av ryssarna 
själva. Ändå saknar det inte betydelse vad omvärlden företar sig för att 
hjälpa de demokratiska krafterna i Ryssland. Också de nordiska ländernas 
bidrag till dessa och till ökad stabilitet i Nordeuropa är viktiga.

Västeuropas och därmed också Nordens säkerhetspolitiska läge har 
utan tvivel förbättrats genom den dramatiska utveckling som ägt rum de 
senaste åren. Världsfreden är inte längre på samma sätt hotad. Men för de 
nordiska länderna har geografin inte förändrats. Samtidigt som det övriga 
Västeuropas avstånd till ryska gränsen jämfört med den f.d. Warszawa- 
paktsgränsen tredubblats går Västeuropas enda gemensamma gräns mot 
Ryssland genom det nordiska området. Om situationen försämras riskerar 
vi att omedelbart påverkas. Norden är mer utsatt!

Östeuropas frigörelse, Sovjetunionens upplösning, de baltiska staternas 
självständighet och reformprocesserna i Ryssland innebär en helt ny situa
tion och ger Sverige och övriga nordiska länder helt andra möjligheter att 
agera än under det kalla kriget. Vi har blivit mera aktiva; vi har blivit ut
rikespolitiska aktörer i ordets egentliga mening. Denna aktivitet sker na
tionellt, nordiskt, regionalt och inom en större europeisk ram. Vi har mer

1 1 Nordiska rådets yttrande nr 3/1993, p. 1, hemställer rådet:
"att ministerrådet senast vid den 43:e sessionen i Mariehamn ger rådet en redogö
relse för resultaten från det planerade mötet om samordning av förhandlingarna 
om EG-medlemskap," (se Nordiska rådets 42:a session 1993, s. 1324).
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än någonsin tidigare möjlighet att påverka utvecklingen, särskilt i vårt 
närområde.

Det finns olika accenter för respektive nordiskt lands politik. Det är 
dock för oss alla oerhört viktigt att betona sambandet med övriga Europa.

Jag vill peka på den roll de nordiska länderna gemensamt kommer att 
kunna spela som EG-medlemmar för att ge en nordisk dimension till den 
gemensamma utrikes- och säkerhetspolitiken. Genom sina nära kontakter 
med Norden knyts också de baltiska staterna närmare till Europa och Eu
ropaintegrationen.

På motsvarande sätt är det oerhört värdefullt att flera EG-länder och 
EG-kommissionen aktivt deltar i Östersjörådet och Barentssamarbetet. På 
detta sätt vävs våra ansträngningar att utsträcka den nordiska stabiliteten 
österut samman med den europeiska strävan att vidga den västliga stabili
teten.

EG och den europeiska unionen har en avgörande betydelse för ökad 
stabilitet och tillväxt i Central- och Östeuropa. Den som tvivlar behöver 
bara fråga de central- och östeuropeiska länderna själva. Medlemskap i EG 
är högt prioriterat. Därför välkomnar Sverige att EG vid toppmötet i 
Köpenhamn slog fast att målsättningen är medlemskap för de central- och 
östeuropeiska staterna om kriterierna härför är uppfyllda.

Det räcker dock inte med dessa allmänna målsättningar. Västeuropa 
måste redan i dag i konkret handling visa sin solidaritet med folken i det 
forna Warszawapaktsområdet. Länderna österut vill redan nu få tillträde 
till de västeuropeiska marknaderna. Bistånd och kunskapsöverföring 
spelar en betydelsefull roll, men än viktigare är att handel och ekonomiskt 
samarbete över gränserna uppmuntras. Det har inte bara en kommersiell 
betydelse utan i väl så hög grad en politisk.

De nordiska länderna har frihandelsavtal med de baltiska staterna, lik
som de baltiska länderna sinsemellan har kommit överens om fri handel. 
Det borde vara en tillgång även för EG-ländema att den frihandel som 
uppnåtts kan bevaras också efter ett nordiskt inträde i EG. Det skulle också 
vara i överensstämmelse med toppmötets i Köpenhamn utfästelse om ökat 
marknadstillträde. Givetvis får de frihandelsarrangemang som gäller mel
lan de nordiska länderna och Baltikum inte missbrukas. Det är delvis där
för som vårt bistånd till att bygga upp de baltiska staternas gränskontroll 
och tullväsende är så viktigt.

Länderna i Östeuropa vill inte bara bli medlemmar i Europeiska unio
nen. De söker också sin säkerhet i Nato. De har en förväntan på Nato som 
denna organisation starkt känner av. Vid Natos toppmöte i januari 
kommer östrelationema att stå i centrum för diskussionen. Vad resultatet 
av Nato-toppmötet än blir är det sannolikt att vi kommer att få se starkare 
band mellan Nato och länderna i östra Europa. USA har som bekant 
lanserat en tanke som man där kallar Partnership for Peace - ett utvidgat 
partnerskap som bl.a. skulle kunna omfatta samarbete på en rad områden 
såsom fredsbevarande operationer, krishantering och räddningstjänst. Jag 
vill nu inte alls göra någon bedömning av vad tankar av denna typ till sist 
kan komma att innebära för de nordiska länderna, men jag vågar ändå sä-
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ga att jag tycker det är viktigt att den nödvändiga säkerhetspolitiska fram- 
tidsdiskussion som förs i Europa, inte bara blir akademisk utan får en viss 
grad av konkretion. Redan i den meningen är tankar av detta slag välkom
na. De kan bidra till att förtydliga och därmed i någon mån avdramatisera 
den säkerhetspolitiska debatten.

Jag vill här också säga att bakom intresset för Nato finns en önskan att 
USA behåller sitt engagemang i Europa. Det är en önskan som vi i de nor
diska länderna delar.

Framtida europeisk säkerhet måste bygga på lösningar som leder till 
ökad säkerhet för alla. Det innebär att integrationen av Ryssland i Europa 
är central. Den europeiska säkerheten skall byggas upp tillsammans med 
och inte mot Ryssland. Det europeiska samarbetet måste fördjupas utan att 
nya säkerhetspolitiska gränslinjer dras upp. Detta är ett starkt svenskt och 
förmodligen också nordiskt intresse.

I arbetet för att bygga upp en ny freds- och samarbetsordning i Europa 
finns det inget som gör oss mer medvetna om riskerna och problemen än 
konflikterna i f.d. Jugoslavien. Den säkerhetspolitiska utbyggnaden har 
som främsta syfte att undvika en upprepning av denna blodiga tragedi och 
ett utbrott av nya etniska konflikter. Förenta nationerna och organisationer 
som Nato, NACC, WEU, Europarådet och ESK är alla engagerade i Jugo
slavien. Var och en av organisationerna har gjort viktiga insatser och för
hoppningsvis bidragit till att minska spridningsrisker och lindra befolk
ningens lidanden. Det är ändå uppenbart att våra organisationer inte kla
rat den allt överskuggande uppgiften, att få slut på kriget. Det kan beskri
vas som ett misslyckande, och är det naturligtvis också. Men den slutsats 
som också bör dras är att det i framtiden behövs mer europeiskt samarbe
te, inte mindre, om krig och konflikter skall begränsas.

När Sverige övertog ordförandeskapet i ESK angav jag de viktigaste 
verksamhetsområdena för det svenska ordförandeskapet. Vi skulle genom 
förebyggande diplomati och krishantering utveckla ESK som fredsinstru- 
ment, vi skulle befästa ESK-statemas demokratiska värdegemenskap, för
bättra samverkan med FN och fortsätta stärka ESK som organisation.

Under det år som gått har den förebyggande diplomatin lämnat bety
delsefulla bidrag till nationsbyggandet i Baltikum och till begränsningen 
av konflikten på Balkan. Minoritetskommissarien har genom bruk av såväl 
tyst som offentlig diplomati verkat för dialog mellan balter och ryssar, slo
vaker och ungrare, albaner och greker.

ESK har ställts inför svåra problem då det sökt mäkla fred i de många 
väpnade konflikterna i de gamla sovjetiska randområdena. I vissa konflik
ter råder en osäker vapenvila. I andra har eldupphören varit övergående. 
Ingenstans har en stabil grund för varaktig fred ännu lagts. På en del håll 
predikas ett modlöshetens evangelium.

Men att överge de krafter som vill bygga demokratiska samhällen i 
Moldavien, i Kaukasus och i Centralasien, att helt utlämna dessa områden 
åt stormaktsdominans eller en öppen kamp mellan olika stormakter, är in
te en ansvarsfull politik. ESK måste fortsätta att värna om de mänskliga 
rättigheterna och bidra till nationsuppbyggnaden i dessa stater. I försöken
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att få slut på de militära striderna, bevara freden och söka efter långsiktiga 
lösningar måste ESK samverka med Ryssland och utnyttja det ryska infly
tandet i dessa områden, men utan att göra sig till ett redskap för ryska in
tressen.

Jag vill nu återgå till närområdesperspektivet.
En huvuduppgift för oss alla i väst, för EG, för ESK, för Nato och för 

Europarådet liksom för de nordiska länderna, är att leverera stabilitet 
österut, som ett led i uppbyggandet av en europeisk freds- och säkerhets- 
ordning. För svensk/nordisk del har vi störst möjlighet och ansvar i vårt 
eget närområde.

Mitt eget land har liksom andra nordiska länder under det gångna året 
kunnat spela en viss roll när det gäller att dämpa risken för motsättningar 
mellan Ryssland och de baltiska länderna. Som jag ser det är det särskilt 
värdefullt att vi kunnat göra det i nära samarbete med ESK, inte minst mi- 
noritetskommissarien, och med Europarådet. Båda parter har, som vi har 
uppfattat det, satt värde på dessa europeiska organisationers medverkan, 
och det tror jag har varit en styrka.

Vi har sett det som en viktig uppgift att i samverkan med andra länder 
söka påskynda det ryska trupptillbakadragandet från de tre baltiska sta
terna. Kravet på ett snabbt, ordnat och fullständigt uttåg, som Ryssland 
skrev under på i Helsingfors sommaren 1992, får inte luckras upp. Det är 
därför tillfredsställande att tillbakadragandet pågår. Trupperna har helt 
lämnat Litauen, och cirka en femtedel återstår i Estland och Lettland.

Ännu råder dock oklarhet om ett slutdatum. Vi understryker därför 
gång på gång vikten av ett sådant. Trupptillbakadragandet måste ses som 
ett ovillkorligt åtagande och får inte göras avhängigt av några motpresta
tioner.

De problem som hemtagna ryska officerare drabbas av underlättas av 
att flera länder, t.ex. Danmark, Norge och USA, har erbjudit bistånd i form 
av omskolningsprogram och husbyggnadsprojekt. Från svensk sida har vi 
beslutat bidra med 12 miljoner kronor till omskolning av ryska officerare 
till olika yrken i S:t Petersburg, Murmansk och Kaliningrad. Vi överväger 
nu också en insats på husbyggnadsområdet tillsammans med andra län
der.

Lokalvalen i Estland kunde avhållas utan incidenter för några veckor 
sedan. Det finns ett rundabordsforum där den estniska regeringen och re
presentanter för den ryskspråkiga befolkningen kan föra en löpande dia
log.

Ett annat område där insatser från omvärlden kan bidra till en ökad 
stabilitet och ett bättre förhållande mellan befolkningsgrupperna i Estland 
och Lettland är språkundervisning i estniska respektive lettiska för de 
ryskspråkiga. Även här ligger Sverige och de nordiska länderna långt 
framme.

Detta är några exempel på de insatser som i dag görs för att bryta den 
onda cirkel som upprepade gånger hotat uppstå i de rysk-baltiska förbin
delserna och i stället försöka styra in partema i den goda cirkeln. Den se-
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naste månaden har vi kunnat se en förbättring åtminstone i atmosfären 
mellan de baltiska staterna och Ryssland.

En övergripande målsättning för vår central- och östeuropapolitik är att 
skapa stabilitet och ökad säkerhet som svarar mot ett vidare säkerhetsbe
grepp. Det omfattar hantering av de s.k. lågnivåhoten, som uppstått främst 
på grund av den stora välståndsklyftan mellan Norden och Ryssland - 
ökad kriminalitet inkl. organiserad brottslighet och narkotikasmuggling, 
illegal flyktingtrafik, smuggling av miljöfarliga ämnen, risker för käm- 
kraftsolyckor m.m. Dessa hot kan i själva verket äventyra själva grunden 
för våra demokratiska samhällsordningar.

Det s.k. suveränitetsstödet bidrar till de baltiska staternas ansträng
ningar att bygga upp bl.a. gränskontroll, kustbevakning, tull, polisväsende 
och en försvars- och säkerhetspolitisk grundkompetens. Därigenom främ
jas säkerhet och stabilitet, och därigenom bemöts lågnivåhoten. Knappast i 
något sammanhang finns en så direkt koppling mellan konkreta insatser i 
andra länder och vår egen situation på både kort och lång sikt.

Vi överväger också att genomföra insatser med liknande innehåll även i 
Ryssland, främst i S:t Petersburgsområdet. Det kan t.ex. avse bistånd till 
tull och polis.

Två svenska konferensinitiativ infogas i denna ram. Det ena är en kon
ferens om illegal flyktingtrafik över Östersjön, som ägde rum i Stockholm i 
våras och som har lett till att ett konkret och nära samarbete mellan län
derna i området påbörjats i höst. Det andra gäller åtgärder mot organise
rad brottslighet i vid bemärkelse. Om en månad samlas i Borgholm vice- 
ministrar och statssekreterare från Östersjöstatema samt Norge och Vit
ryssland för att diskutera vad som kan göras för att komma till rätta med 
denna alltmer påträngande fråga.

Ett av de största potentiella hoten utgörs av säkerhetsnivån på kärn
kraften i öst. Det är också på kämsäkerhetsområdet som de kanske mest 
omfattande insatserna görs.

De nordiska länderna känner ett stort ansvar för att bistå länderna i 
Central- och Östeuropa med kunskap inom kärnsäkerhets- och strål- 
skyddsområdet samt att bidra till en effektiv internationell samordning.

Den svenske samordningsministem för nordiska frågor, Olof Johans
son, kommer senare att tala om denna fråga.

Vi skall inte överdriva betydelsen av biståndets förmåga att styra ut
vecklingen. Men utöver biståndets betydelse på konkreta sakområden tror 
jag att vi skall se biståndet som en viktig bärare och förmedlare av idéer 
och ett budskap av solidaritet.

De nordiska utrikesministermötena har ändrat karaktär. Till övervä
gande delen ägnas nu dessa åt situationen i vårt närområde. Det rör sig of
ta om en konkret och handlingsinriktad diskussion. Mötet mellan de nor
diska och de baltiska utrikesministrarna i anslutning till det nordiska ut
rikesministermötet i Visby i augusti gav tillfälle till informella överlägg
ningar främst rörande situationen i Baltikum. Sådana möten kan förväntas 
bli regelbundet återkommande.
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Utrikesministrarna har också tagit initiativ till diskussioner om det nor
diska östbiståndet, bl.a. för att undersöka möjligheterna till samordning. 
Goda exempel på nytt nordiskt samarbete som berör flera eller alla nordis
ka länder är utbildning av officerare från Baltikum, och snart även från 
Ryssland, för fredsbevande uppdrag inom FN:s ram samt de nordiska ba
taljonerna i Makedonien och Bosnien. Det intensifierade nordiska samarbe
tet i fråga om fredsbevarande insatser och det traditionellt goda samarbe
tet i internationella fora förtjänar också omnämnande.

Det nordiska samarbetet kan sedan förra året sägas ha kompletterats 
med ett regionalt samarbete - inom ramen för Barentsrådet respektive 
Östersjörådet. Barentssamarbetet har tillkommit på norskt initiativ, och 
bakom Östersjörådets tillkomst står inte minst Danmark. Den mer visio
nära dimensionen är att återknyta de historiska kontakterna och banden 
runt Östersjön och på Storkalotten samt att skapa en regional identitet. 
Detta är kanske den viktigaste funktionen hos dessa nya samarbetsorgan. 
Att åstadkomma konkreta resultat tycks ta längre tid.

Inom Barentssamarbetet ligger dynamiken på den subregionala nivån i 
samverkan mellan länen längst i norr. Det är dessa som i första hand be
stämmer samarbetets innehåll och inriktning. Det pågår redan lovande ak
tiviteter. Samtidigt krävs mellanstatliga insatser för att bl.a. lösa regionens 
miljöproblem och bygga upp en infrastruktur för att samarbetet skall kun
na utvecklas fullt ut.

När det gäller Östersjörådet och Östersjösamarbetet i övrigt ligger 
tyngdpunkten mera på det mellanstatliga planet, även om länen har en 
möjlighet att samarbeta här och ett mer strukturerat samarbete inletts un
der hösten. Ett antal städer runt Östersjön har bildat ett eget förbund och 
har redan påbörjat projekt av gemensamt intresse.

Östersjörådet har sjösatt viktiga samarbetsprojekt. Jag tänker främst på 
invigningen för en dryg månad sedan av Europafakulteten i Riga. Här bi
drar samtliga nordiska medlemmar i Östersjörådet till upprättandet av fa
kulteter för ekonomi och handel, juridik och förvaltning för hela Baltikum 
och även för angränsande delar av Ryssland. Rådet utgör också ett lämp
ligt forum för diskussion av de lågnivåhot jag tidigare nämnt.

Östersjörådet har även uträttat ett viktigt arbete inom kämsäkerhets- 
området och är just nu i färd med att identifiera regionala projekt i samar
bete med internationella finansinstitutioner. Det kan finnas skäl att inför 
nästa ministermöte inom Östersjörådet, två år efter grundandet, tänka över 
samarbetets närmare inriktning och försöka göra det mer slagkraftigt.

I detta anförande har jag särskilt velat framhålla några förhållanden 
som jag tycker är viktiga för de nordiska länderna.

För det första: Norden utgör en del av Europa och uppnår bäst sina ut- 
rikes- och säkerhetspolitiska mål i samarbete med övriga Europa.

För det andra: De nordiska länderna kan, i samverkan med övriga län
der i Västeuropa, bidra till att de östeuropeiska länderna och Ryssland blir 
delaktiga av vår säkerhetspolitiska stabilitet. Europeisk säkerhet måste 
byggas upp tillsammans med Ryssland, inte emot.
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För det tredje: De nordiska ländernas geografiska situation gör att vårt 
område förblir utsatt. De nya lågnivåhoten bemästras bäst i samarbete 
över gränserna.

Temat för den första utrikespolitiska debatten i Nordiska rådet var 
Norden i Europa. Amnet är minst lika aktuellt i dag. Vad vi i själva verket 
försöker återknyta till är den mer än tusenåriga tradition som Norden och 
inte minst själva Östersjön haft som förbindelselänk mellan Västeuropa 
och Ryssland. Historiskt sett har ju  Östersjön och färderna på dess vatten 
snarare förenat strandstatema än skilt dem åt. Det var lättare att korsa 
Östersjöns vatten än att färdas över de norsk-svenska fjällen eller genom 
de småländska skogarna till Danmark.

Norden och det nordiska samarbetet har en uppgift i Europa. Vi har all 
anledning att vara stolta över vad vi uppnått tillsammans, och jag tror ock
så EG:s medlemsländer ser det på det sättet. Det nordiska samarbetet kom
mer kanske att förändras i Europeiska unionen och genom Europeiska uni
onen, men det behöver inte försvagas och kommer säkerligen just genom 
ett vidare europeiskt samarbete också att kunna förstärkas på viktiga om
råden. Så har det, om vi tänker efter, varit i det förflutna, och så kommer 
det förmodligen att förbli. Det kan finnas anledning att här erinra om att 
frihandeln mellan de nordiska ländema inte uppnåddes genom nordiskt 
samarbete utan genom europeiskt, nämligen Efta. Det kan också finnas 
anledning att något dröja vid det faktum att det traditionellt nordiska 
säkerhetspolitiska mönstret alltid varit en del av ett vidare internationellt 
sammanhang.

Efter de senaste årens omvälvningar kan vi gjuta nytt liv i Östersjösam
arbetet och påbörja en integration som bör lägga grunden till ett nytt 
mönster av stabilitet i det nordiska området. Det nordiska samarbetet är 
mycket nära, utan att någonsin ha upplevts som tvingande. Frågan är om 
några länder i världen står varandra närmare än de nordiska. Vi vill gärna 
ta med oss denna närhet in i det europeiska samarbetet. Vi vill behålla den, 
och vi vill dela med oss av våra erfarenheter av vårt samarbete.

Den europeiska unionen är central för att uppnå säkerhet och stabilitet i 
hela Europa, inklusive vår egen del. Säkerheten på vår kontinent är odel
bar. Därför blir Europas enande vår generations historiska uppgift.
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Lista över rekommendationer antagna vid 
Nordiska rådets 43:e session i Mariehamn, 
8 - 1 0  november 1993

(Rekommendationerna 1-16, se Nordiska rådets 42:a session 1993) 

Rekommendationer1

Nr 17. Handlings- och samarbetsprogram fó r  Nordens när områden 

Nr 18. Tillbakadragande av ryska trupper från  Estland och Lettland 

Nr 19. Samarbete om läs- och skrivsvårigheter (dyslexi)

Nr 20. Nordisk kampanj mot främlingsfientlighet

Nr 21. Uppgörelser om vårdnaden av barn vid skilsmässa

Nr 22. Handlingsprogram på konsumentområdet

Nr 23. Förnyelse av de nordiska socialförsäkringssystemen

Nr 24. Förstärkt nordisk medborgarpolitik

Nr 25. Nordiska ministerrådets budget fö r  1994

Nr 26. Sysselsättning i Norden

Nr 2 7. Etablering av näringszoner i Norden

Nr 28. Utvidgat regionalpolitiskt samarbete

Nr 29. Kontroll av kärnteknisk verksamhet

Nr 30. Säkerhet, energi och miljö

1) Betr. rek. nr 17-21 och 27-30 företogs ej votering. Beslut i dessa saker togs med 
acklamation.



760

REKOMMENDATION nr 17/1993Nordiska rådet har tillställt
Nordiska ministerrådet 
nedanstående rekommendation 
angående handlings- och sam- 
arbetsprogram fö r  Nordens 
närområden

Med hänvisning till Helsingforsavtalet, artiklarna 56 och 65, har Nordiska 
rådet den 9 november 1993 antagit nedanstående rekommendation efter 
förslag av presidiet (A 1041/p).

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att utarbeta ett konkret handlings- och samarbetsprogram för Nor
dens närområden och därvid särskilt uppmärksamma S:t Petersburg 
och Leningradregionen

att i utarbetandet av handlings- och samarbetsprogrammet redogöra 
även för de samnordiska och nationella ekonomiska konsekvenserna 
av förslagen

att i handlingsprogrammet särskilt beakta samarbetsmöjlighetema 
och förutsättningarna på miljö-, handels-, kultur- och infrastruk
turområdena.

Mariehamn den 9 november 1993

Berit Brørby Larsen
Fung. president

Jostein Osnes
Presidiesekreterare
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REKOMMENDATION nr 18/1993Nordiska rådet har tillställt
de nordiska ländernas regeringar 
nedanstående rekommendation 
angående tillbakadragande av 
ryska trupper från  Estland och 
Lettland

Med hänvisning till Helsingforsavtalet, artiklarna 56 och 65, har Nordiska 
rådet den 9 november 1993 antagit nedanstående rekommendation efter 
förslag av presidiet (A 1056/p).

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar

att ytterligare stärka kravet gentemot Ryssland om ett snabbt, 
ordnat och fullständigt tillbakadragande av trupperna från Estland 
och Lettland.

Mariehamn den 9 november 1993

Berit Brørby Larsen 
Fung. president

Jostein Osnes 
Presidiesekreterare
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REKOMMENDATION nr 19/1993Nordiska rådet har tillställt
Nordiska ministerrådet 
nedanstående rekommendation 
angående samarbete om läs- och 
skrivsvårigheter (dyslexi)

Med hänvisning till Helsingforsavtalet, artiklarna 56 och 65, har Nordiska 
rådet den 9 november 1993 antagit nedanstående rekommendation efter 
förslag av kulturutskottet (A 1033/k).

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att öka samarbetet om läs- och skrivsvårigheter inom Norden, hu
vudsakligen genom att utbyta erfarenheter om forskningsresultat 
och metodik i de nordiska länderna,

att få till stånd en gemensam strategi om hur man sprider ökad kun
skap om dyslexi till berörda instanser,

att utreda hur utbildning om dyslexi för förskollärare, specialpeda
goger, skolpsykologer m.fl. berörda tillhandahas inom Norden och 
internationellt i syfte att skapa en modell för en förbättrad utbild
ning om dyslexi.

Mariehamn den 9 november 1993

Berit Brørby Larsen
Fung. president

Jostein Osnes
Presidiesekreterare
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REKOMMENDATION nr 20/1993Nordiska rådet har tillställt
Nordiska ministerrådet
nedanstående rekommendation
angående nordisk kampanj mot
främlingsfientlighet

Med hänvisning till Helsingforsavtalet, artiklarna 56 och 65, har Nordiska 
rådet den 9 november 1993 antagit nedanstående rekommendation efter 
förslag av kulturutskottet (A 1057/k).

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att nedsätta en arbetsgrupp bestående av representanter från Nor
diska ministerrådet, Nordiska rådet, de nordiska ungdomsorganisa
tionerna och Föreningarna Nordens Förbund. Arbetsgruppen ges i 
uppdrag att före den 15 februari 1994 framlägga ett förslag om ge
nomförande av en nordisk kampanj med "Norden mot främlings
fientlighet" som tema,

att avsätta nödvändiga medel för att genomföra kampanjen. 

Mariehamn den 9 november 1993

Berit Brørby Larsen
Fung. president

Jostein Osnes
Presidiesekreterare
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REKOMMENDATION nr 21/1993Nordiska rådet har tillställt
Nordiska ministerrådet 
nedanstående rekommendation 
angående uppgörelser om vård
naden av barn vid skilsmässa

Med hänvisning till Helsingforsavtalet, artiklarna 56 och 65, har Nordiska 
rådet den 9 november 1993 antagit nedanstående rekommendation efter 
förslag av juridiska utskottet (A 1026/j).

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

at påse, at de nordiske landes lovgivning på familierettens område 
koordineres på flest mulige områder,

at påse, at arbejdsgruppen, som arbejder med forslag til en opdate
ring af den nordiske ægteskabskonvention af 1931, fremskynder det
te arbejde mest muligt,

at påse, at der indføres en samarbejdsvejledning for forældre, der 
ønsker separation eller skilsmisse eller vil flytte fra hinanden. Vej
ledningen bør have form af et tilbud, der også kan være til gavn for 
familier, hvor enighed er opnået.

Mariehamn den 9 november 1993

Berit Brørby Larsen
Fung. president

Jostein Osnes
Presidiesekreterare
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REKOMMENDATION nr 22/1993Nordiska rådet har tillställt
Nordiska ministerrådet 
nedanstående rekommendation 
angående handlingsprogram på 
konsumentområdet

Med hänvisning till Helsingforsavtalet, artiklarna 56 och 65, har Nordiska 
rådet den 10 november 1993 antagit nedanstående rekommendation efter 
förslag av juridiska utskottet (B 139/j) med 56 röster mot 1. 29 medlemmar 
var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

1. at vedtage forslaget til nordisk handlingsprogram på forbru
gerområdet og specielt tage hensyn til, hvad udvalget har anført 
vedrørende gennemførelsesforanstaltninger og de tilføjelser, udval
get har anført om retlige spørgsmål

2. at Nordisk Ministerråd, Forbrugerministrene inden Nordisk Råds 
45. session i Tromsø 1994 fremlegger forslag til et særligt handlings
program om finansielle tjenesteydelser og i den forbindelse tager 
hensyn til, hvad udvalget har anført under afsnittet om finansielle 
tjenesteydelser.

De 56 medlemmar som röstade fö r  rekommendationen var:

Niels Ahlmann-Ohlsen (KF) 
Arne Andersson (m) 
Marianne Andersson (c) 
Sten Andersson (s)
Peter Angelsen (Sp)
Årni M. Mathiesen (Sj) 
Børge Bakholt (S)
Hugo Bergdahl (fp)
Mariann Fischer Boel (V) 
Paul Chaffey (SV)
Birgitta Dahl (s)
John Dale (Sp)
Erik Dalheim (A)
Anneliese Dørum (A)

Hans Engeli (KF)
Knud Enggaard (V)
Eirin Faldet (A)
Jan Fransson (s)
Lars P Gammelgaard (KF)
Geir H. Haar de (Sj)
Ragnhild Queseth Haarstad (Sp) 
Halldór Ásgrímsson (F)
Ilse Hansen (S)
Søren H ansm (S)
Hjörleifur Guttormsson (Ah) 
Sinikka Hurskainen (SDP) 
Birgitte Husmark (SF)
Johan J. Jakobsen (Sp)
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Hans Jørgen Jensen (S)
Elver Jonsson (fp)
Timo Järvilahti (Kesk.)
Anker Jørgensen (S)
Inger Koch (m)
Wiggo Komstedt (m)
Berit Brørby Larsen (A)
Karin Lian (A)
Lauri Metsämäki (SDP) 
Eeva-Liisa Moilanen (SKL) 
Håkan Nordman (SFP)
Mats Nyby (SDP)
Hans Nyhage (m)
Inger Stilling Pedersen (KRF)

Rannveig Guðmundsdóttir (A) 
Markku Rossi (Kesk.)
Riitta Saastamoinen (Kok.) 
Sigríður A. Þórðardóttir (Sj) 
Otto Steenholdt (At)
Siri Frost Stern (H)
Jógvan Sundstein (Fkfl) 
llkka Suominen (Kok.)
Sten Svensson (m)
Anders Svärd (c)
Birthe Sörestedt (s)
Anders Talleraas (H)
Eeva Turunen (Kok.)
Lena Ohrsvik (s)

Den medlem som röstade mot rekommendationen var: Aage Brusgaard (FP)

M ariehamn den 10 november 1993

Berit Brørby Larsen 
Fung. president

Jostein Osnes 
Presidiesekreterare
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REKOMMENDATION nr 23/1993Nordiska rådet har tillställt de
nordiska ländernas regeringar
nedanstående rekommendation
angående förnyelse av de nordiska
socialförsäkringssystemen

Med hänvisning till Helsingforsavtalet, artiklarna 56 och 65, har Nordiska 
rådet den 10 november 1993 antagit nedanstående rekommendation efter 
förslag av socialutskottet (A 1028/s) med 40 röster mot 17. 29 medlemmar 
var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar

1. att med den fulla sysselsättningen som mål samverka i fråga om 
utformningen av de framtida socialförsäkringssystemen, inled
ningsvis genom en jämförande studie,

2. att förbättra arbetsmiljön i vid bemärkelse för att förhindra upp
komsten av skador,

3. att vidta åtgärder för att förbättra rehabiliteringsverksamheten,

4. att i det europeiska integrationsarbetet bevaka och tillvarata de 
nordiska ländernas intressen på den sociala trygghetens område.

De 40 medlemmar som röstade fö r  rekommendationen var:

Marianne Andersson (c)
Sten Andersson (s)
Peter Angelsen (Sp)
Børge Bakholt (S)
Hugo Bergdahl (fp)
Paul Chaffey (SV)
Birgitta Dahl (s)
John Dale (Sp)
Erik Dalheim (A)
Anneliese Dørum (A)
Knud Enggaard (V)
Eirin Faldet (A)
Jan Fransson (s)
Ragnhild Queseth Haarstad (Sp)

Halldór Ásgrímsson (F)
Ilse Hansen (S)
Søren Hansen (S)
Hjörleifur Guttormsson (Ab) 
Sinikka Hurskainen (SDP) 
Birgitte Husmark (SF)
Johan J.Jakobsen (Sp)
Hans Jørgen Jensen (S)
Elver Jonsson (fp)
Timo Järvilahti (Kesk.)
Anker Jørgensen (S)
Berit Brørby Larsen (A) 
Karin Lian (A)
Lauri Metsämäki (SDP)
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Eeva-Liisa Moilanen (SKL) 
Håkan Nordman (SFP)
Mats Nyby (SDP)
Hans Nyhage (m)
Inger Stilling Pedersen (KRF) 
Rannveig Guðmundsdóttir (A)

Markku Rossi (Kesk.) 
Riitta Saastamoinen (Kok.) 
Otto Steenholdt (At) 
Anders Svärd (c)
Birthe Sörestedt (s)
Lena Öhrsvik (s)

De medlemmar som röstade mot rekommendationen var: Niels Ahlmann- 
Ohlsen (KF), Arne Andersson (m), Árni M. Mathiesen (Sj), Mariann Fischer Boel 
(V), Aage Brusgaard (FP), Hans Engeli (KF), Lars P. Gammelgaard (KF), Geir H. 
Haarde (Sj), Inger Koch (m), Wiggo Komstedt (m), Sigríður A. Þórðardóttir, Siri 
Frost Sterri (H), Jógvan Sundstein (Fkfl), Ilkka Suominen (Kok.), Sten Svensson 
(m), Anders Talleraas (H) och Eeva Turunen (Kok.).

Mariehamn den 9 november 1993

Berit Brørby Larsen 
Fung. president

Jostein Osnes 
Presidiesekreterare
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REKOMMENDATION nr 24/1993Nordiska rådet har tillställt
Nordiska ministerrådet
nedanstående rekommendation
angående förstärkt nordisk
medborgarpolitik

Med hänvisning till Helsingforsavtalet, artiklarna 56 och 65, har Nordiska 
rådet den 10 november 1993 antagit nedanstående rekommendation efter 
förslag av socialutskottet (A 1045/s) med 34 röster mot 25. 27 medlemmar 
var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att vidta åtgärder för att vidareutveckla den nordiska 
medborgarpolitiken samt

att i förhållande till EES och EG verka för en medborgarpolitik i 
enlighet med de nordiska ländernas intressen.

De 34 medlemmar som röstade fó r  rekommendationen var:

Niels Ahlmann-Ohlsen (KF) 
Marianne Andersson (c)
Sten Andersson (s)
Peter Angelsen (Sp)
Børge Bakholt (S)
Hugo Bergdahl (fp)
Paul Chaffey (SV)
Birgitta Dahl (s)
John Dale (Sp)
Erik Dalheim (A)
Anneliese Dørum (A)
Knud Enggaard (V)
Eirin Faldet (A)
Jan Fransson (s)
Ilse Hansen (S)
Søren Hansen (S)
Hjörleifur Cuttormsson (Ab)

Sinikka Hurskainen(SDP) 
Birgitte Husmark (SF)
Johan J. Jakobsen (Sp)
Hans Jørgen Jensen (S)
Elver Jonsson (fp)
Anker Jørgensen (S)
Berit Brørby Larsen (A)
Karm Lian (A)
Kjellbjørg Lunde (SV)
Lauri Metsämäki (SDP)
Håkan Nordman (SFP)
Mats Nyby (SDP)
Inger Stilling Pedersen (KRF) 
Rannveig Guðmundsdóttir (A) 
Otto Steenholdt (At)
Birthe Sörestedt (s)
Lena Ohrsvik (s)
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De medlemmar som röstade mot rekommendationen var: A m e Andersson 
(m), Å m i M. Mathiesen (Sj), Mariann Fischer Boel (V), Ange Brusgaard (FP), 
Hans Engell (KF), May Flodin (FS), Lars P. Gammelgaard (KF), Geir H. Haarde 
(Sj), Ragnhild Queseth Haarstad (Sp), Halldór Ásgrímsson (F), Timo Järvilahti 
(Kesk.), Inger Koch (m), Wiggo Komstedt (m), Eeva-Liisa Moilanen (SKL), Hans 
Nyhage (m), Markku Rossi (Kesk.), Riitta Saastamoinen (Kok.), Sigríður A. 
Þórðardóttir (Sj), Siri Frost Sterri (H), Jógvan Sundstein (Fkfl), Ilkka Suominen 
(Kok.), Sten Svensson (m), Anders Svärd (c), Anders Talleraas (H) och Eeva 
Turunen (Kok.).

Mariehamn den 10 november 1993

Berit Brørby Larsen 
Fung. president

Jostein Osnes 
Presidiesekreterare



771

REKOMMENDATION nr 25/1993Nordiska rådet har tillställt
Nordiska ministerrådet 
nedanstående rekommendation 
angående nordiska ministerrådets 
budget fö r  1994

Med hänvisning till Helsingforsavtalet, artiklarna 56 och 65, har Nordiska 
rådet den 10 november 1993 antagit nedanstående rekommendation efter 
förslag av budgetutskottet (B 138/b) med 60 röster mot 1 .1  medlem avstod 
från att rösta och 24 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet hemställer till Nordiska ministerrådet

att vid fastställandet av budgeten för 1994 och under förutsättning 
att beslutet om fördelningen av överskottet från 1992 ligger fast, 
överföra 7,016 MDKK från nysatsningen på allmänkultur till

att vid fastställandet av budgeten för 1994 göra nedanstående ned
skärningar av nysatsningen på allmänkultur:

Nordiskt film- och
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De 60 medlemmar som röstade f ör rekommendationen var:

Niels Ahlmann-Ohlsen (KF) 
Arne Andersson (m)
Marianne Andersson (c)
Sten Andersson (s)
Peter Angelsen (Sp)
Å m i M. Mathiesen (Sj)
Børge Bakholt (S)
Hugo Bergdahl (fp)
Mariann Fischer Boel (V)
Paul Chaffey (SV)
Birgitta Dahl (s)
John Dale (Sp)
Erik Dalheim (A)
Anneliese Dørum (A)
Hans Engell (KF)
Knud Enggaard (V)
Eirin Faldet (A)
May Flodin (FS)
Jan Fransson (s)
Lars P. Gammelgaard (KF)
Geir H. Haar de (Sj)
Ragnhild Queseth Haarstad (Sp) 
Halldór Ásgrímsson (F)
Ilse Hansen (S)
Søren Hansen (S)
Hjörleifur Guttormsson (Ab) 
Sinikka Hurskainen (SDP) 
Birgitte Husmark (SF)
Johan J. Jakobsen (Sp)
Hans Jørgen Jensen (S)

Elver Jonsson (fp)
Timo Järvilahti (Kesk.)
Anker Jørgensen (S)
Inger Koch (m)
Wiggo Komstedt (m)
Kristin Einarsdóttir (Kv)
Berit Brørby Larsen (A)
Karin Lian (A)
Anna-Kaarina Louvo (Kok.) 
Kjellbjørg Lunde (SV)
Lauri Metsämäki (SDP) 
Eeva-Liisa Moilanen (SKL) 
Håkan Nordman (SFP)
Mats Nyby (SDP)
Hans Nyhage (m)
Inger Stilling Pedersen (KRF) 
Rannveig GuÖmundsdóttir (A) 
Markku Rossi (Kesk.)
Riitta Saastamoinen (Kok.) 
O lof Salmén (ÅC)
Sigríður A. Þórðardóttir (Sj) 
Otto Steenholdt (At)
Siri Frost Sterri (H)
Jógvan Sundstein (Fkfl)
Illåa Suominen (Kok.)
Sten Svensson (m)
Anders Svärd (c)
Birthe Sörestedt (s)
Anders Talleraas (H)
Lena Öhrsvik (s)

Den medlem som röstade mot rekommendationen var: Aage Brusgaard (FP). 

Eeva Turunen (Kok.) avstod från  att rösta.

Mariehamn den 10 november 1993

Berit Brørby Larsen 
Fung, president

Jostein Osnes 
Presidiesekreterare
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REKOMMENDATION nr 26/1993Nordiska rådet har tillställt
Nordiska ministerrådet 
nedanstående rekommendation 
angående sysselsättning i Norden

Med hänvisning till Helsingforsavtalet, artiklarna 56 och 65, har Nordiska 
rådet den 10 november 1993 antagit nedanstående rekommendation efter 
förslag av ekonomiska utskottet (A 1036/e, A 1038/e, A 1042/e, A 1046/e, och 
A 1049/e) med 53 röster mot 1. 32 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

innen 1. mars 1994 å legge fram forslag til tiltak som på nordisk plan 
kan bidra til økt sysselsetting.

De 53 medlemmar som röstade fö r  rekommendationen var:

Marianne Andersson (c)
Sten Andersson (s)
Børge Bakholt (S)
Mariann Fischer Boel (V)
Kjell Magne Bondevik (KrF) 
Paul Chaffey (SV)
Birgitta Dahl (s)
John Dale (Sp)
Erik Dalheim (A)
Anneliese Dørum (A)
Knud Enggaard (V)
O lof Erland (lib)
Jan Fransson (s)
Filip Fridolfsson (m)
Ranveig Frøiland (A)
Lars P. Gammelgaard (KF)
Geir H. Haar de (Sj)
U lf Guttormsen (A)
Ragnhild Queseth Haarstad (Sp) 
Halldór Ásgrímsson (F)
Ilse Hansen (S)
Søren Hansen (S)

Hjörleifur Guttormsson (Ab) 
Sinikka Hurskainen (SDP) 
Birgitte Husmark (SF)
Hans Jørgen Jensen (S)
Elver Jonsson (fp)
Timo Järvilahti (Kesk.)
Anneli Jäätteenmäki (Kesk.) 
Anker Jørgensen (S)
Göthe Knutson (m)
Inger Koch (m)
Kristin Einarsdóttir (Kv)
Berit Brørby Larsen (A)
Karin Lian (A)
Kjellbjørg Lunde (SV) 
Metsämäki Lauri (SDP) 
Eeva-Liisa Moilanen (SKL) 
Dorit Myltoft (RV)
Håkan Nordman (SFP)
Mats Nyby (SDP)
Hans Nyhage (m)
Inger Stilling Pedersen (KRF) 
Riitta Saastamoinen (Kok.)
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OlofSalmén (ÅC)
Siri Frost Sterri (H) 
Jógvan Sundstein (Fkfl) 
Sten Svensson (m) 
Anders Svärd (c)

Birthe Sörestedt (s) 
Anders Talleraas (H) 
Eeva Turunen (Kok.) 
Lena Öhrsvik (s)

Den medlem som röstade mot rekommendationen var: Aage Brusgaard (KF)

Mariehamn den 10 november 1993

Berit Brørby Larsen 
Fung, president

Jostein Osnes 
Presidiesekreterare
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REKOMMENDATION nr 27/1993Nordiska rådet har tillställt
Nordiska ministerrådet
nedanstående rekommendation
angående etablering av närings-
zoner i Norden

Med hänvisning till Helsingforsavtalet, artiklarna 56 och 65, har Nordiska 
rådet den 10 november 1993 antagit nedanstående rekommendation efter 
förslag av ekonomiska utskottet (A 1040/e).

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd

å utarbeide en vurdering av erfaringene med etablering av ervervso
ner,

å arbeide for en harmonisering av relevante regler og bestemmelser 
for bedriftsutvikling i grenseregioner i Norden.

Mariehamn den 9 november 1993

Berit Brørby Larsen 
Fung. president

Jostein Osnes 
Presidiesekreterare
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REKOMMENDATION nr 28/1993Nordiska rådet har tillställt
Nordiska ministerrådet
nedanstående rekommendation
angående utvidgat regionalpolitiskt
samarbete

Med hänvisning till Helsingforsavtalet, artiklarna 56 och 65, har Nordiska 
rådet den 10 november 1993 antagit nedanstående rekommendation efter 
förslag av miljöutskottet (A 1030/me och A 1047/m).

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att, för att bemöta de ökade kraven på koordinering och utökat sam
arbete som följer av den europeiska integrationen, förstärka resur
serna för det nordiska regionalpolitiska samarbetet,

att i utvecklingsarbetet beakta eventuella kommande möjligheter till 
strukturpolitiskt samarbete med EG,

att analysera vilka förutsättningar som finns och vilka institutionella 
former som krävs för att ett effektivt regionalpolitiskt samarbete 
skall kunna etableras i Östersjö- respektive Barentsregionen, samt

att etablera ett samarbete med utvecklingsorganen i Nordkalottens 
län/fylken för att utveckla konkreta projekt som kan ingå i ett utvid
gat regionalpolitiskt samarbete inom Barentsregionen.

Mariehamn den 9 november 1993

Berit Brørby Larsen
Fung. president

Jostein Osnes
Presidiesekreterare
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REKOMMENDATION nr 29/1993Nordiska rådet har tillställt
Nordiska ministerrådet 
nedanstående rekommendation 
angående kontroll av kärnteknisk 
verksamhet

Med hänvisning till Helsingforsavtalet, artiklarna 56 och 65, har Nordiska 
rådet den 10 november 1993 antagit nedanstående rekommendation efter 
förslag av miljöutskottet (A 1034/m, A 1043/m och A 1044/m).

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

att med kraft fortsätta ansträngningarna att förbättra kärnsäker
heten i Nordområdena och Östersjön samt att få till stånd bindande 
internationella avtal om strikt kontroll av all civil och militär kärn
teknisk verksamhet, inklusive slutförvaring av använt kärnbränsle 
m.m. samt

att överväga möjligheterna till stöd för en effektiv och miljöriktig 
energiförsörjning m.m. i Östersjö- och Nordkalottområdet.

Mariehamn den 9 november 1993

Berit Brørby Larsen
Fung. president

Jostein Osnes
Presidiesekreterare
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REKOMMENDATION nr 30/1993Nordiska rådet har tillställt de
nordiska ländernas regeringar 
nedanstående rekommendation 
angående säkerhet, energi och miljö

Med hänvisning till Helsingforsavtalet, artiklarna 56 och 65, har Nordiska 
rådet den 10 november 1993 antagit nedanstående rekommendation efter 
förslag av miljöutskottet (A 1034/m, A 1043/m och A 1044/m).

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar

att snarast ta initiativ till en offensiv i lämpliga former i syfte att för
bättra den energirelaterade miljösituationen i Norden - Östersjö- 
Nordkalottområdet samt

att ta initiativ till framtagande av realistiska alternativ till de miljö
farliga anläggningar i Baltikum - S:t Petersburg - Kolaområdena 
man eljest tvingas hålla i drift,

att, för att förhindra att kunskap om kämvapenproduktion sprids, 
stödja pågående projekt med uppbyggande av forskningscentra där 
forskare i Ryssland, vilka tidigare sysslat med utveckling och pro
duktion av kärnvapen, kan ges alternativa arbetsuppgifter,

att stödja omställningsprojekt och ta initiativ för att underlätta över
gången från kämvapenproduktion till civil produktion, samt

att aktivt verka i nedrustningsprocessen och stödja utvecklandet av 
säkra metoder för destruktion av kärnvapen samt etablerandet av 
Norden som en kämvapenfri zon.

Mariehamn den 9 november 1993

Berit Brørby Larsen
Fung, president

Jostein Osnes
Presidiesekreterare
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Ö
vriga beslut

A, Beslut att inte företa sig något
(9 november)
1. medlemsförslag om samnordisk homeopatisk forskning (A 1027/k)
2. medlemsförslag om Nordens miljöinstitut i anslutning till Rantasalmis 

sjönaturcenter (A 1051/k)
3. medlemsförslag om gemensam nordisk visering för baltiska medbor

gare (A 1023/j)
4. medlemsförslag om handikappades rätt till komunikationsservice 

(A 1031/s)

(10 november)
5. medlemsförslag om Nordiska rådets arbetsformer (A 1048/p)
6. medlemsförslag om att liberalisera energimarknaden (A 1039/e)
7. medlemsförslag om att tillåta högersväng vid rött ljus (A 1032/m)
8. medlemsförslag om harmonisering av miljöavgifterna i Norden 

(A 1037/m)

B. Beslut att lägga till handlingarna
a. som slutbehandlade spörsmål

(9 november)
1. meddelande om rekommendation nr 42/1991/j angående kunskaps

överföring till bl.a. Baltikum rörande parlamentarism och demokrati
2. meddelande om rekommendation nr 43/1991/j angående stöd till de- 

mokratiseringssträvandena och internationella samarbetet i bl.a. Balti
kum

3. meddelande om rekommendation nr 20/1992/j angående stöd till rätts
utvecklingen i Estland, Lettland och Litauen

4. meddelande om rekommendation nr 10/1992/s angående nordiskt 
hälso- och sjukvårdssamarbete med Baltikum och Östeuropa

b. i avvaktan på nya meddelanden i spörsmålet till nästa 
session
(9 november)
1. meddelande om rekommendation nr 32/1990/s angående program mot 

ungdomsarbetslösheten
2. meddelande om rekommendation nr 44/1992/s angående nordiska ar

betsrätten och EG
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C. Beslut i interna spörsmål

(8 november)
1. att tillämpa vissa regler för sessionens genomförande såsom tidsbe

gränsning av talerätten i debatterna samt regler för replikskiftet och 
frågeinstitutet (Dokument 1)

(9 november)
2. att lägga den säkerhets- och utrikespolitiska redogörelsen till handling

arna (Dokument 2)
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Presidium

Jan P. Syse, Norge, president 
Berit Brørby Larsen, Norge 
Anker Jørgensen, Danmark 
Knud Enggaard, Danmark 
Ilkka Suominen, Finland 
Mats Nyby, Finland 
Geir H. Haarde, Island 
Halldór Ásgrímsson, Island 
Hjörleifur Guttormsson, Island 
Sten Andersson, Sverige 
Elver Jonsson, Sverige

Arbetsutskott

Danmark 
Hans Engeil 
Anker Jørgensen 
Birgitte Husmark 
Knud Enggaard

Finland
Ilkka Suominen 
Lauri Metsämäki 
Claes Andersson 
Jörn Dormer 
Satu Hassi 
Timo Järvilahti 
Eeva-Liisa Moilanen 
Olof Salmén

Island
Geir H. Hårde 
Rannveig Guðmundsdóttir 
Halldor Asgrimsson 
Hjörleifur Guttormsson 
Kristin Einarsdóttir

Norge
Berit Brørby Larsen 
Jan P. Syse
Kjell Magne Bondevik 
Ranveig Frøiland 
Oscar D. Hillgaar 
Johan J. Jakobsen 
Kjellbjørg Lunde

Sverige
Sten Andersson 
Wiggo Komstedt 
Per Olof Håkansson 
Elver Jonsson 
Anders Svärd
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Särskilt inbjudna

Nordiska gäster

Bergqvist, Mats, Sveriges 
ambassadör 

Bergström, Anders, Föreningen 
Norden, Sverige 

Bossom Berg, Johanna,
Föreningen Norden, Sverige 

Damberg, Nils Gösta, Sveriges 
generalkonsul 

Eidem, Bjarne Mørk, Foreningen 
Norden, Norge 

Eklund, Nils-Erik, Islands konsul 
Fälldin, Torbjörn, Föreningen 

Norden, Sverige 
Granlund, Rolf, Danmarks 

konsul 
Hauge, Lars, Föreningarna 

Nordens Förbund

Hentze, Demmus, Föreningen 
Norden, Färöarna 

Hetemäki-Olander, Elsi,
Föreningen Pohjola-Norden, 
Finland

Lundqvist, Stig, Norges konsul 
Radtke, Henrik, Föreningen 

Norden, Sverige 
Rasmussen, Kjell, Norges 

ambassadör 
Sigríður A. Snævarr, Islands 

ambassadör 
Svensson, Hasse, Föreningen 

Norden på Åland 
Waldén, Anette, Föreningen 

Norden, Sverige

Internationella och nordiska organisationer

Anteniske, Ance, Baltiska 
församlingen 

Baer, Lars Anders, Nordiska 
samerådet 

Bankauskaite, Dalia, Baltiska 
församlingen 

Budovskis, Maris, MP, Baltiska 
församlingen 

Enqvist, Mauritz, Nordiska 
arbetsgivareföreningarna 

Gaigg, Gerfried, MP, Eftas parla
mentarikerkommitté 

Germanis, Neris, MP, Baltiska 
församlingen 

Harriman, Anita, Nordens 
Fackliga Samorganisation 

Helander, Johannes, Nordiska 
samerådet

Krotov, M., OSS-statemas inter- 
parlamentariska råd 

Madsen, Orla, Nordens Fackliga 
Samorganisation 

Meierovics, Gunars, MP, Baltiska 
församlingen 

Nugis, Úlo, MP, Baltiska 
församlingen 

Opdahl, Öystein, delegations
chef, IOM 

Ullenhag, Jörgen, Nordiska 
akademikerrådet 

Vainumäe, Anneli, Baltiska 
församlingen 

Volkov, Boris, OSS-statemas 
interparlamentariska råd
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R epresentanter fó r  de nordiska inform ationskontoren i Baltikum

Bærug, Richard, Riga 
Kreuger, Anders, Vilnius

Salonen, Leo, Tallinn

De nationella delegationernas sekretariat

Danmark
Andersen, Annette, betjent 
Beierholm, Bente, overassistent 
Gant, Anne, assistent 
Hagemann, Henrik, 

generalsekretær 
Nørgaard, Jens, betjent 
Olsen, Tove, overassistent 
Riemann, Lavst, stf.

generalsekretær 
Sandø, Jonna, overassistent 
Vestergaard, Mette, fuldmægtig

Färöarna
Stenberg, Ásla, sekretær 

Grönland
Carstensen, Elisabeth, 

fuldmægtig 
Steenholdt, AUbak, bureauchef

Finland
Eriksson, Magnus, bitr. sekre

terare
Husman, Paula, avdelnings- 

sekreterare 
Immonen, Maarit, tf. avdel- 

ningssekreterare 
Kaikkonen, Paula, bitr. sekre

terare
Lindgren, Susanne, forskare, 

riksdagens upplysningstjänst 
Lindström, Guy, generalsekre

terare
Lohiniva, Greta, bitr. general

sekreterare 
Lommi, Jarkko, ADB-tekniker 
Mairue, Sirpa, tf. byrsekreterare

Meier, Leena, sekreterare, 
sekretariatet för nordiskt 
samarbete 

Mennander, Kirsi, translator 
Nieminen, Risto, bitr. sekreterare 
Saavalainen, Merja, tf. byråfunk

tionär
Salo, Kari, informationssekre

terare
Tallqvist, Kristiina, informations

assistent

Åland
Ekblom, Magareta, byrå

sekreterare 
Groop, Janina, tf. delegations- 

sekreterare 
Sundström, Marina, byråsekre

terare

Island
Lena Hjaltason, fuldmægtig 
Snjólaug Ólafsdóttir, general

sekreterare

Norge
Andreassen, Bjørn, første

konsulent 
Austin, Kjell, førstekonsulent 
Braaten, Else Marie, konsulent 
Myhre-Jensen, Kjell, sekretariats

leder
Pettersen, Dag, førstekonsulent 

EDB
Sandodden, Elenor, betjent 
Sollien, Liv, førstefullmektig 

(UD-nordisk sekretariat)
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Trolle, Lisa, konsulent 
Vekrum, Lise Enberget, sekretær

Sverige
Alvarson, Dan, expeditions- 

föreståndare 
Bergqvist, Renée, l:e  byrå- 

sekreterare 
Bruce, Margareta, byråsekreterar

Hjelm, Eva, kamrer 
Hultén, Eric, avdelningsdirektör 
Isacsson, Bert, kanslichef 
Quiding, Ossian, informations

sekreterare 
Smekal, Eva, byråchef 
Söderman, Anita, avdelnings

direktör 
Tollin, Ingrid, chefssekreterare

Presidiesekretariatet

Bejmar, Marianne, byråassistent 
Carlsson, Inge Munk, byrå- 

assistent 
Caspersen, Ove, tf. informations

chef
Davidsen, Mona, byråassistent 
Friborg, Charlotta, tf. biträdande 

redaktör 
Hagen, Gro, l:e  byråassistent 
Karlsson, Svenolof, redaktör 
Koumi, Margareta, byråassistent 
Lindfors, Viveca, byråsekreterare

Mattsson, Kaj-Peter, stf. presidie- 
sekreterare 

Nyberg, Lars, expeditions- 
assistent 

Osnes, Jostein, presidie- 
sekreterare 

Stenberg, Stig, intendent 
Sundberg, Renée, byråasistent 
Wiklund, Viveca, redaktions

assistent 
Östman, Margit Louise, inter

nationell sekreterare

Utskottssekreterare

Andersson, Marianne, budget
utskottet 

Elin Pälsdöttir Flygenring, 
kulturutskottet 

Ingimar Einarsson, social
utskottet

Lundberg, Göran, miljöutskottet 
Vefald, Olav, ekonomiska 

utskottet 
Østergaard, Anne, juridiska 

utskottet

Nordisk Kontakt

Carlsson, Marianne, redaktör, 
Finland

Häggman, Larserik, chefredaktör

Norrbom, Hans, redaktör, 
Sverige



787

Nordiska ministerrådets sekretariat

Berg, Knut, konsulent 
Berggreen, Lasse, konsulent 
Edna, Ole Jacob, konsulent 
Eklund, Per, konsulent 
Ekman, Anette, konsulent 
Elefalk, Kjell, konsulent 
Emborg, Kerstin, administra- 

tionssekreterare 
Fabricius, Else, konsulent 
Felixon, Tryggvi, konsulent 
Flatøy, Liv Marion, sekretær 
Granström, Birgitta, sekreterare 
Gummesson, Anders, avdel

ningschef 
Hansen, Leif Chr., afdelingschef 
Herfelt, Susanne, konsulent 
Kolltveit, Johs, afdelingschef 
Kristensen, Marianne, konsulent 
Kvaran, Olafur, konsulent 
Larsen, Stein, konsulent 
Lehtovirta, Tapani, konsulent 
Lönnroth, Joakim, konsulent 
Mathlein, Lars, avdelningschef 
Mattila, Pekka, konsulent 
Meyer, Peter Uffe, konsulent 
Nielsen, Knud Arne, sektionschef 
Olsson, Ingrid, avdelnings- 

sekreterare

Persson, Margaretha, avdelnings- 
sekreterare 

Petersen, Claes Bagge, konsulent 
Ranebo, Stellan, konsulent 
Riktor, Rolf, konsulent 
Sandelin, Ann, avdelningschef 
Sandholt, Gunnar, konsulent 
Sødergaard, Steffen, konsulent 
Stenbäck, Pär, generalsekreterare 
Stenroth, Ove, sektionschef 
Støvring, Per, konsulent 
Ström, Björn, konsulent 
Suhr, Helena, administrations- 

sekreterare 
Tangeraas, Martin, konsulent 
Teperi, Outi, sekreterare 
Tiveus, Ylva, sektionschef 
Tommola, Aila, konsulent 
Tuoi, Lemmi, konsulent 
Tveit, Hege, konsulent 
Urdshals, Jan-Erik, sekreterare 
Vibholt, Villy, sektionschef 
Vikersveen, Kari, administra- 

sjonssekretær 
Wilhams, Johan, konsulent 
Östling, Bengt, konsulent

Stenografer

Danmark
Bram, Lise, referent 
Delfs-Andersen, Sven, referent 
Hildebrand, Kirsten, tekst

behandler 
Jensen, Vibeke, tekstbehandler 
Keel, Klaus, referent 
Sander, Inger Merete, referent 
Spanggaard, Elisabeth, referent

Finland
Filppa, Birgitta, stenograf 
Karrento, Anita, stenograf 
Niittuinperä, Jari, stenograf 
Åkerberg, Iris, maskinskrivare

Norge
Kleppe, Elisabeth, referent 
Raanes, Gudrim Strand, referent 
Schwartz, Kari, referent 
Smiseth, Ingeborg, referent

revisor
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Sverige
Djurström, Stig, riksdags- 

stenograf

Löfling, Arne, riksdagsstenograf 
Nilsson, Lars, riksdagsstenograf

Tolkar

Andersson, Pirkko-Liisa 
Duvantier, Claire 
Fluger, Lena 
Hellström, Sirpa

Kaljunen, Riitta 
Laakso, Ritva 
Zöega, Anne

Partigruppernas sekretariat

Socialdemokratiska gruppen 
Andersson, Berit, sekreterare 
Dybing, Svein, informasjonssjef 
Forfang, Frode, sekretær 
Jahren, Frode, politisk rådgiver 
Kokk, Enn, sekreterare 
Lundin, Inga-Lisa, sekreterare 
Läth, Roger, pressekreterare 
Sirjamo, Anna-Liisa, informa

tionssekreterare 
Svensson, Jerry, gruppsekre

terare

Konservativa gruppen 
Airaksinen, Harri, tf. planerings

sekreterare 
Lebech, Mads, gruppesekretær

Mittengruppen
Ness, Steinar, generalsekretær

Vänstersocialistiska gruppen 
Nilsen, Petter, gruppesekretær

Sakkunniga

Danmark
Andersen, Claus, minister

sekretær 
Balslev, Uffe, ministersekretær 
Bjerregaard, Tine, assistent 
Boisen, Ida M., fuldmægtig 
Carlsen, Anne Marie Sloth, 

fuldmægtig 
Clausen, Birgitte, fuldmægtig 
Fischer, Per, konsulent 
Fledelius, Hanne, fuldmægtig 
Goldschmidt, Emst, kommitteret 
Hansen, Marie, fuldmægtig 
Hassel, Tina, overassistent 
Hindkjær, Lars, ministersekretær 
Jensen, Marianne Mochau, 

fuldmægtig 
Johannesen, Odma, fuldmægtig 
Junker, Ulla, fuldmægtig

Jørgensen, Kresten Schultz, 
ministersekretær 

Jørgensen, Lars Bernhard, 
afdelingschef 

Katznelson, Ib, kommitteret 
Kjeldsen, Bemo, sekretariatschef 
Koch, Hans Jørgen, afdelingschef 
Larsen, Frits, fuldmægtig 
Larsen, Peter Jon, general

sekretær 
Lassen, Nina, fuldmægtig 
Lauridsen, Marianne, kontorchef 
Lindhard, Lasse, fuldmægtig 
Martinussen, Gurli, kontorchef 
Nielsen, Arne, fg. formand 
Pedersen, Carsten, kontorchef 
Peytz, Karen, fuldmægtig 
Schou, Mogens, kontorchef 
Skafte, Søren, departementschef
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Stehr, Hans Jurgen, kontorchef 
Thomasen, Henrik, minister

sekretær 
Tomøe, Ulrik W., kontorchef 
Vildlyng, Margit, fuldmægtig 
Worm, Susanne, fuldmægtig

Färöarna
Gravesen, Iben, lagmandens 

personlige sekretær 
Poulsen, Maiken S., sekretær 
Thorsteinsson, Jåkup, direktør 
á Velbastad, Niels, samarbejds- 

ministerens stedfortræder

Grönland
Helms, Hans Jakob, direktør 
Lyberth, Jakob, konsulent 
Møller, Aqigssiaq, direktør 
Riemenschneider, Enid, 

konsulent 
Søndergaard, Jørgen S., 

konsulent

Finland
Brehmer, Erik, legationsråd 
Dahlqvist, Anders, special- 

medarbetare 
Ekebom, Ralf, överinspektör 
Erhola, Kristiina, andre- 

sekreterare 
Eskola, Erkki, överinspektör 
Eskola, Jarkko, avdelningschef 
Gröhn, Inga-Maria, finansråd 
Gustafson, Matti, bitr. avdel

ningschef 
Heino, Jan, bitr. avdelningschef 
Heinonen, Olli-Pekka, special- 

medarbetare 
Himanen, Hannu, byråchef 
Holopainen, Kauko, statsrådets 

informationschef 
Huhtaniemi, Pekka, statsmi

nisterns specialmedarbetare 
af Hällström, Gustaf, verkstäl

lande direktör 
Jatila, Ulla, överinspektör

Kauppi, Lea, byråchef 
Kauppila, Aulikki, överinspektör 
Kivimäki, Erkki, utrikesråd, sam- 

arbetsministems ställföre
trädare

Korkman, Sixten, överdirektör 
Krokfors, Karl-Johan, ambassad

råd
Laajava, Jaakko, avdelningschef 
Lindell, Paul, projektchef 
Lindqvist, Bengt-Göran, bygg- 

nadsråd 
Lång, Ulla, äldre regeringsråd 
Manninen, Jussi, konsultativ 

tjänsteman 
Mäkinen, Markku, överdirektör 
Niemi, Irmeli, överdirektör 
Numminen, Jaakko, kanslichef 
Nyroos, Hannele, överinspektör 
Ojala, Olli, överdirektör 
Potila, Sirkka, konsultativ tjänste

man
Sisula, Heikki, överinspektör 
Slotte, Kristian, konsultativ 

tjänsteman 
Valjento, Liisa, utrikessekreterare 
Valtonen, Pertti, industriråd 
Widing, Barbro, specialrådgivare 
Wirtanen, Nils, understatssekre

terare

Åland
Abrahamsson, Sten-Erik, utbild- 

ningschef 
Beckman, Henrik, projektchef 
Eriksson, Dan E., projektchef 
Holmfors, Paul, landskapsforst- 

mästare 
Jansson, Harry, tf.

avdelningschef 
Kulves, Håkan, miljövårds- 

intendent 
Lindbäck, Peter, tf. kanslichef 
Linde, Bengt, avdelningschef 
Lindholm, Anders, överingenjör 
Lindström, Henry, landskaps

agronom
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Sandell, Birger Ch., landskaps- 
läkare

Storå, Carl, fiskeriintendent 
Söderlund, Tor-Erik, över

inspektör

Island
Albert Jönsson, afdelingschef 
Á m i Gunnarsson, kontorchef 
Á m i Kolbeinsson, departements

chef
Á m i Þ. Ámason, kontorchef 
Bolli Þór Bollason, kontorchef 
Eyjólfur Sveinsson, politisk 

rådgiver 
Guðríður Sigurðardóttir, depar

tementschef 
Hanne Fisker, fuldmægtig 
Jón Júlíusson, kontorchef 
Karitas H. Gunnarsdóttir 
Kristmundur Halldórsson, 

afdelingschef 
Magnus Johannesson, departe

mentsråd 
Ólafur Daviðsson, departe

mentschef 
Páll Sigurðsson, departe

mentschef 
Snorri Rúnar Pálmason, sag- 

kundig
Þórður H. Ólafsson, kontorchef

Norge
Bakke, Audun, rektor, Nordiskt 

journalistcenter 
Bauer, Irene, underdirektør 
Berg, Hans, førstekonsulent 
Brofoss, Knut, ekspedisjonssjef 
Clemet, Fridtjov, rådgiver 
Eriksen, Tore, ekspedisjonssjef 
Fure, Lars, byråsjef 
Garberg, Heidi, rådgiver 
Gilbo, Berit, førstekonsulent 
Glenne, Eirik, ekspedisjonssjef 
Graham, Oddmund, departe

mentsråd

Gramstad, Sigve, ekspedisjons
sjef

Griebenow, Berit, informasjons
sjef

Hansen, Svein Roald, stats
sekretær 

Hjelle, Marta, konsulent 
Hoffmann, Fredrik, ekspedisjons

sjef
Holter, Dag W emø, byråsjef 
Ingebrigtsen, Roger, politisk råd

giver
Johannessen, Ole Jørgen, stats

sekretær 
Juul, Mona, byråsjef 
Jørgensen, Jan Birger, første

konsulent 
Libak, Arvid, politisk rådgiver 
Lorentsen, Lorents G., ekspedi

sjonssjef
Løvaas, Harald, generalsekretær, 

Foreningen Norden 
Nåvik, Gunnbjørg, rådgiver 
Owe, Christoffer, 

ekspedisjonssjef 
Paulsrud, Kari, politisk rådgiver 
Prebensen, Wenche, rådgiver 
Rasmussen, Hallstein, ass. fiske

ridirektør 
Roderburg, Elisabeth, byråsjef 
Rogstad, Bjørn G., underdirektør 
Singsaas, Øystein, statssekretær 
Stubsjøen, Magne, jorddirektør 
Tveitereid, Sigurd, ekspedisjons

sjef
Tønnesen, Trygve, rådgiver 
Westvik, Rita, politisk rådgiver 
Yttredal, Børge, konsulent 
Aalda, Oluf, skogsdirektør 
Aas, Even, politisk rådgiver

Sverige
Blixt, Per Göran, departements

råd
Bodén, Lennart, sakkunnig 
Carlson, Per, departements

sekreterare
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Christiansson, Lars, presschef 
Eiken, Odd, statssekreterare 
Emblad, Stefan, departements

sekreterare 
Fischer, Carin, statsekreterare 
Fúrstenbach, John, byråchef 
Fält, Mats, sakkunnig 
Heister, Chris, sakkunnig 
Hyttring, Jan, statssekreterare 
Ifvarsson, Carl-Anders, stats

sekreterare 
Jem aeus, Claes, pressombuds

man
Johansson, Per Egon, stats

sekreterare 
Johansson, Sven-Olof, departe

mentsråd 
Jönsson, Mats, sakkunnig 
Karlberg, Lars, departementsråd 
Landerholm, Karin, sakkunnig 
Lannegren, Göran, 

departementsråd 
Lidal, Bengt, departementsråd 
Ljunggren, Anders, stats

sekreterare 
Lundberg, Lars, departements

råd

Lundh, Brita, departements
sekreterare 

Lyrvall, Björn, departements
sekreterare 

Moberg, Axel, kansliråd 
Magnusson, Hans, departe

mentsråd 
Nyman, Mats, sakkunnig 
Peters, Catharina, departements

sekreterare 
Peterson, Carl-Gunnar, plane

ringschef 
Pettersson, Agne, departements

sekreterare 
Sandberg, Torsten, planerings

chef
Svidén, Ulf, departementsråd 
Ullenhaag, Jörgen, sakkunnig 
Unger, Lisbeth, departements

sekreterare 
Utterström, Thomas, sakkunnig 
Zachrison-Nilsson, Ann, kansli

råd
Ziemelis, Mite, departements

sekreterare

De politiska ungdomsorganisationerna

Danmark
Tarby, René, Nordens Liberale 

og Radikale Ungdom (NLRU)

Åland
Andersson, Carina, Förenings

rådet för Åländska Ungdoms
organisationer (FÅU)

Ekström, Eva, (FÅU)

Island
Valdimarsson, Valdimar G., NCF

Norge
Fossum, Jørgen Kaurin, Lands

rådet for Norske Ungdoms
organisasjoner (LNU) 

Sundtoft, Tine, Nordiska 
Ungkonservativa Unionen 
(NUU)

Westby, Tonje, Foreningen 
Nordens Sosialdemokratiske 
Ungdom (FNSU)

Wik, Vedis, Sosialistisk Ungdom
i Norden (SUN)
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Sverige
Henrixon, Göran, Kristen

demokratisk ungdom i 
Norden (KDUN)

Magnusson, Pia, Landsrådet för 
Sveriges ungdomsorganisa
tioner (LSU)

EG-praktikanter

Belgien
Danmark
Frankrike
Grekland
Holland
Irland
Italien
Luxemburg
Portugal
Spanien
Storbritannien
Tyskland

Pieter Vercruysse 
Louise Brincker 
Sophie Mathas 
George Kassimeris 
Marieke Van Breikel 
James Kieran Donahoe 
Alessandro Paolicchi 
Christian Biever 
Pedro Birgilio G.T. Pontes 
Miriam Omedes 
Isabel Dakyns 
Axel Klasen
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49 Skriftligt spørgsm ål til (og svar fra) N ordisk M inisterråd vedrørende eksport af 
m iljøfarlig affald til landene udenfor O ECD

50 Skriftlig fråga till (och svar från) N ordiska M inisterrådet angående definition av 
begreppen forskning respektive utbildning i arbetet m ed 1994 års budget

51 Skriftligt spørgsm ål til (og svar fra) N ordisk M inisterråd vedrørende koncem fagligt 
sam arbejde

52 Skriftligt spørgsm ål til (og svar fra) N ordisk M inisterråd vedrørende reaktion før 
konsultationsfristens udløb den 4. oktober 1993 vedr. opstart af TH O R P op arbejd 
ningsanlæ g ved Sellafield

Dokument
1 Regler för sessionens genom förande
2 Utrikes- och säkerhetspolitisk redogörelse

1 Saker som försetts med * togs ej upp till behandling på sessionen.
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Personregister

(siffrorna hänvisar till sidor)

Abeisen, Emil, Grønlands del.
(Si)
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 84

Ahlmann-Ohlsen, Niels, Danm. 
del. (KF)
Vald medlem 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 118

Alsaker, Svein, Norges del. (KrF) 
Vald medlem till 1 oktober 1993 
Medlemsförslag: 

samarbetet med S:t Petersburg 
och Leningrad-distriktet: 411 

näringslivssamarbete: 454

Andersson, Claes, Fini. del. (Vas.) 
Vald medlem
Medlemsförslag: 

åtgärder för bam  med dyslexi: 
319

arbete och värdeskapande: 418 
energi- och miljöåtgärder: 421 
kärnsäkerhet i Ryssland: 424

Andersson, Marianne, Sv. del. (c) 
Vald medlem
Medlemsförslag: 

gemensam nordisk visering för 
baltiska medborgare: 253 

uppgörelser utanför domstol av 
barns framtid vid föräldrars 
skilsmässa: 261 

samnordisk homeopatisk forsk
ning: 275

åtgärder för bam  med dyslexi: 
319

näringslivssamarbete: 454 
kampanj mot rasism och främ

lingsfientlighet: 466 
Yttranden: 

kampanj mot rasism och främ
lingsfientlighet: 135 

Nordiska ministerrådets budget 
för 1994: 174

Andersson, Sten, Sv. del. (s)
Vald medlem
Medlemsförslag: 

kärnsäkerhet och miljöriktig 
energiförsörjning i Nordens 
närområden: 331 

ökad sysselsättning: 352 
nordisk medborgarpolitik: 427 

Yttrande: 
utrikes- och säkerhetspolitiska 

debatten: 48

Angelsen, Peter, Norges del. (Sp)
Vald medlem
Yttrande:

Nordiska ministerrådets budget 
för 1994: 160

Åm i M. Mathiesen, Isl. del. (Sj)
Vald medlem
Yttrande:

Nordiska ministerrådets budget 
för 1994:172

Aula, Maria Kaisa, Finl. del. 
(Kesk.)
Suppleant
Medlemsförslag: 

högersväng vid rött ljus: 314
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Bennedsen, Dorte, Danm. del. (S) 
Vald medlem
Medlemsförslag: 

nordisk medborgarpolitik: 427 
Skriftlig fråga:
export av miljöfarligt avfall till 

länder utanför OECD: 738

Bergdahl, Hugo, Sv. del. (fp)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

uppgörelser utanför domstol av 
barns framtid vid föräldrars 
skilsmässa: 261 

åtgärder för barn med dyslexi: 
319

samarbetet med S:t Petersburg 
och Leningrad-distriktet: 411 

näringslivssamarbete: 454 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 86

Berge, Gunnar, Norges del. (A) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 211

Björkenheim, Rose-Marie, Finl. 
del. (Kesk)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

uppgörelser utanför domstol av 
bam s framtid vid föräldrars 
skilsmässa: 261 

handikappades kommunika
tionsservice: 309 

högersväng vid rött ljus: 314 
näringslivssamarbete: 454

Blankenborg, Haakon, Norges 
del. (A)
Vald medlem till 1 oktober 1993 
Medlemsförslag: 

kärnsäkerhet och miljöriktig 
energiförsörjning i Nordens 
närområden: 331

Bondevik, Kjell Magne, Norges 
del. (KrF)
Vald medlem 
Yttranden: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 117 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 229

Brundtland, Gro Harlem, Norges 
del. (A)
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 59

Brusgaard, Aage, Danm. del. (FP) 
Vald medlem 
Yttranden: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 94 

tillbakadragande av ryska trup
per från Estland och Lettland: 
122

handlingsprogram på konsu- 
men tområdet 141:

Nordiska ministerrådets budget 
för 1994:156 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot
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arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 234

Chaffey, Paul, Norges del. (SV) 
Vald medlem 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 111

Dahl, Birgitta, Sv. del. (s)
Vald medlem
Medlemsförslag: 

förebyggande och rehabilite
rande verksamhet i socialför
säkringssystemen: 285 

kärnsäkerhet och miljöriktig 
energiförsörjning i Nordens 
närområden: 331 

Yttranden: 
sysselsättningspolitisk debatt: 

initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 223 

miljöutskottets allmänna debatt: 
240

Dale, John, Norges del. (Sp)
Vald medlem 
Yttranden: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 92 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 203

Dalheim, Erik, Norges del. (A) 
Vald medlem 
Yttrande: 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt

ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 197

Davíð Oddsson, Isl. del. (Sj) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 61

Davidson, Inger, Sv. del. (kds) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

handlingsprogram på konsu
mentområdet: 139

Engell, Hans, Danm. del. (KF) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

åtgärder mot arbetslösheten: 443 
tillbakadragande av ryska trup

per från Estland och Lettland: 
462 

Yttranden: 
utrikes- och säkerhetspolitiska 

debatten: 55, 73, 74 
tillbakadragande av ryska trup

per från Estland och Lettland: 
122

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 206

Enggaard, Knud, Danm. del. (V) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

samarbetet med S:t Petersburg 
och Leningrad-distriktet: 411 

näringslivssamarbete: 454
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Yttrande: 
utrikes- och säkerhetspolitiska 

debatten: 52

Eriksson, Berith, Sv. del. (v) 
Suppleant
Medlemsförslag: 

förebyggande och rehabilite
rande verksamhet i socialför
säkringssystemen: 285 

arbete och värdeskapande: 418 
energi- och miljöåtgärder: 421 
kärnsäkerhet i Ryssland: 424

Erland, Olof, Ålands del. (lib) 
Suppleant 
Yttrande: 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 227

Erlandsson, Ragnar, Ålands del. 
(ÅC)
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 98

Exner, Lahja, Sv. del. (s)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

förebyggande och rehabilite
rande verksamhet i socialför
säkringssystemen: 285

Five, Kaci Kullmann, Norges del. 
(H)
Suppleant 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 100

Friggebo, Birgit, Sv. del. (fp) 
Regeringsrepresentant 
Yttranden: 

kulturutskottets allmänna de
batt: 124 

Nordiska ministerrådets budget 
för 1994: 162,164

Fransson, Jan, Sv. del. (s) 
Suppleant 
Yttrande: 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 190

Frøiland, Ranveig, Norges del.
(A)
Vald medlem 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 69

Gammelgaard. Lars P. Danm. del 
(KF)
Vald medlem 
Yttrande: 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 187, 
200, 219

Geir H. Haarde, Isl. del. (Sj)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

åtgärder mot arbetslösheten: 443 
tillbakadragande av ryska trup

per från Estland och Lettland: 
462
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Yttrande: 
sysselsättningspolitisk debatt: 

initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 192

Grøndahl, K irsti K olle, Norges 
del. (A)
Vald medlem till 25 oktober 1993 
Medlemsförslag: 

kärnsäkerhet och miljöriktig 
energiförsörjning i Nordens 
närområden: 331 

ökad sysselsättning: 352 
nordisk medborgarpolitik: 427 
Nordkalotten som euroregion: 

445

Gustavsson, Stina, Sv. del. (c) 
Suppleant
Medlemsförslag: 

uppgörelser utanför domstol av 
barns framtid vid föräldrars 
skilsmässa: 261

Guttormsen, U lf, Norges del. (A) 
Vald medlem 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 103

Haarstad, Ragnhild, Queseth,
Norges del. (Sp)
Vald medlem 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 82

Haavisto, Pekka, Finl. del. (Vihr.) 
Vald medlem till 16 februari 1993 
Medlemsförslag: 

förstärkt regionalpolitiskt sam
arbete: 299

Hagen, Carl I., Norges del. (FrP) 
Vald medlem till 25 oktober 1993 
Medlemsförslag: 

harmonisering av miljöavgif
terna: 379 

ändringar i nordiska löneupp
görelsesystemen: 385 

liberalisering av energimark
naden: 390 

etablering av näringszoner: 398

Halldór Ásgrímsson, Isl. del. (F) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

samarbetet med S:t Petersburg 
och Leningrad-distriktet: 411 

Nordkalotten som euroregion: 
näringslivssamarbete: 445 

Yttrande: 
sysselsättningspolitisk debatt: 

initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 191

Hansen, J.K ., Danm. del. (S)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

gemensam nordisk visering för 
baltiska medborgare: 253

Hansen, Søren, Danm. del. (S)
Vald medlem
Yttrande:

Nordiska ministerrådets budget 
för 1994:166

Hansson, Agne, Sv. del. (c) 
Suppleant 
Medlemsförslag: 

samnordisk homeopatisk forsk
ning: 275
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Hauan, Åshild, Norges del. (A) 
Vald medlem till 1 oktober 1993 
Medlemsförslag: 

åtgärder för bam  med dyslexi: 
319

Haugen, Helga, Norges del. (KrF) 
Vald medlem till 1 oktober 1993 
Medlemsförslag: 

näringslivssamarbete: 454

Hellström, Mats, Sv. del. (s)
Vald medlem 
Medlemsförslag:

Nordkalotten som euroregion: 
445 

Yttrande: 
utrikes- och säkerhetspolitiska 

debatten: 114

Hilden, Jytte, Danm. del. (S) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

kulturutskottets allmänna 
debatt: 128

Hjörleifur Guttormsson, Isl. del. 
(Ab)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

arbete och värdeskapande: 418 
energi- och miljöåtgärder: 421 
kärnsäkerhet i Ryssland: 424 

Skriftlig fråga: 
reaktion före konsultationsfris

tens utgång 4 oktober 1993 för 
start av THORP-anläggningen 
i Sellafield: 745 

Yttranden: 
utrikes- och säkerhetspolitiska 

debatten: 75, 91 
sysselsättningspolitisk debatt: 

initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och

värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 194, 
218

etablering av näringszoner: 237

Holst, Johan Jørgen, Norges del. 
(A)
Regeringsrepresentant
Yttranden: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 89, 92, 93, 94

Houg, Tora Aasland, Norges del.
(SV)
Vald medlem till 1 oktober 1993
Medlemsförslag: 

gemensam nordisk visering för 
baltiska medborgare: 253 

arbete och värdeskapande: 418 
energi- och miljöåtgärder: 421 
kärnsäkerhet i Ryssland: 424

Hurskainen, Sinikka, Finl. del.
(SDP)
Vald medlem
Medlemsförslag: 

handikappades kommunika
tionsservice: 309 

högersväng vid rött ljus: 314 
nordisk medborgarpolitik: 427

Yttranden: 
handlingsprogram på konsu- 

men tområdet: 138 
sysselsättningspolitisk debatt: 

initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 197

Husmark, Birgitte, Danm. del.
(SF)
Vald medlem
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Medlemsförslag: 
förebyggande och rehabilite

rande verksamhet i socialför
säkringssystemen: 285 

åtgärder för barn med dyslexi: 
319

arbete och värdeskapande: 418 
energi- och miljöåtgärder: 421 
kärnsäkerhet i Ryssland: 424 

Yttranden: 
utrikes- och säkerhetspolitiska 

debatten: 96 
sysselsättningspolitisk debatt: 

initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 199, 
200

Huuhtanen, Jorma, Finl. del. 
(Kesk.)
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

socialutskottets allmänna debatt: 
145

Håkansson, Per Olof, Sv. del. (s) 
Vald medlem
Medlemsförslag: 

kärnsäkerhet och miljöriktig 
energiförsörjning i Nordens 
närområden: 331 

Yttranden:
Nordiska ministerrådets budget 

för 1994: 167,177

Hörnlund, Börje, Sv. del. (c) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot

arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 195

Ihamäki, Timo, Finl. del. (Kok.) 
Suppleant
Medlemsförslag:

Nordens miljöinstitut: 458

Jagland, Thorbjöm, Norges del. 
(A)
Vald medlem 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 50

Jakobsen, Johan J., Norges del. 
(Sp)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

näringslivssamarbete: 454 
Yttranden: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 77, 93 

handlingsprogram på konsu
mentområdet: 142

Jensen, Hans Jørgen, Danm. del.
(S)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

förebyggande och rehabilite
rande verksamhet i socialför
säkringssystemen: 285 

åtgärder för barn med dyslexi: 
319 

Skriftlig fråga: 
koncemfackligt samarbete: 742

Johannessen, Jógvan A., Færøer
nes del. (Jvfl)
Vald medlem 
Yttrande: 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och
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värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 231

Johansson, Olof, Sv. del. (c) 
Regeringsrepresentant 
Yttranden: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 76 

Nordiska ministerrådets budget 
för 1994: 157,171 

miljöutskottets allmänna debatt: 
242

Jonsson, Elver, Sv. del. (fp)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

samarbetet med S:t Petersburg 
och Leningrad-distriktet: 411 

Nordkalotten som euroregion: 
445

näringslivssamarbete: 454 
kampanj mot rasism och främ

lingsfientlighet: 466 
Yttranden: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 110 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 215, 
219

Järvilahti, Timo, Fini. del. (Kesk) 
Vald medlem
Medlemsförslag: 

handikappades kommunika
tionsservice: 309 

högersväng vid rött ljus: 314 
samarbetet med S:t Petersburg 

och Leningrad-distriktet: 411 
näringslivssamarbete: 454

Yttranden: 
utrikes- och säkerhetspolitiska 

debatten: 115 
ordiska ministerrådets budget 

för 1994:170 
sysselsättningspolitisk debatt: 

initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 233

Jäätteenmäki, Anneli, Finl. del.
(Kesk.)
Vald medlem
Medlemsförslag: 

näringslivssamarbete: 454
Yttrande: 

miljöutskottets allmänna debatt: 
239

Jørgensen, Anker, Danm. del. (S)
Vald medlem
Medlemsförslag: 

kärnsäkerhet och miljöriktig 
energiförsörjning i Nordens 
närområden: 331 

ökad sysselsättning: 352
Yttranden: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 71, 73, 74 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 216, 
218, 219, 220

Kallis, Bjarne, Finl. del. (SKL)
Suppleant
M edlemsförslag: 

handikappades kommunika
tionsservice: 309 

högersväng vid rött ljus: 314
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Kekkonen, Antero, Finl. del., 
(SDP)
Suppleant
Medlemsförslag: 

handikappades kommunika
tionsservice: 309

Kjaersgaard, Pia, Danm. del. (FP) 
Suppleant (vald medlem till 
6 oktober 1993 
Medlemsförslag: 

harmonisering av miljöavgif
terna: 379 

ändringar i nordiska löneupp
görelsesystemen: 385 

liberalisering av energimark
naden: 390 

etablering av näringszoner: 398

Kleveland, Åse, Norges del. (A) 
Regeringsrepresentant 
Yttranden: 

kulturutskottets allmänna 
debatt: 131 

Nordiska ministerrådets budget 
för 1994:176

Koch, Inger, Sv. del. (m)
Vald medlem 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 97

Kofod-Svendsen, Flemming,
Danm. del. (KRF)
Regeringsrepresentant
Yttranden:

Nordiska ministerrådets budget 
för 1994:165 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 213

Komstedt, Wiggo, Sv. del. (m) 
Vald medlem
Medlemsförslag: 

rådets arbetsformer: 450 
Yttranden: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 67 

rådets arbetsformer: 185

Lahnstein, Anne Enger, Norges 
del. (Sp)
Suppleant
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 107

Larsen, Berit Brørby, Norges del. 
(A)
Vald medlem 
Yttranden:
Öppningsanförande: 37 
Avslutningsanförande: 247

Laukkanen, Markku, Finl. del. 
(Kesk.)
Vald medlem
Medlemsförslag: 

handikappades kommunika
tionsservice: 309 

högersväng vid rött ljus: 314 
näringslivssamarbete: 454 
Nordens miljöinstitut: 458

Lian, Karin, Norges del. (A)
Vald medlem 
Yttrande: 

kulturutskottets allmänna 
debatt: 130

Liltved, Tore A., Norges del. (H) 
Suppleant (vald medlem till 
25 oktober 1993)
Medlemsförslag:

Nordkalotten som euroregion: 
445
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Louvo, Anna-Kaarina, Finl. del. 
(Kok.)
Vald medlem 
M edlemsförslag: 

handikappades kommunika
tionsservice: 309 

Nordkalotten som euroregion: 
445 

Yttrande: 
utrikes- och säkerhetspolitiska 

debatten: 87

Lunde, Kjellbjørg, Norges del. 
(SV)
Vald medlem 
M edlemsförslag: 

arbete och värdeskapande: 418 
energi- och miljöåtgärder: 421 
kärnsäkerhet i Ryssland: 424 

Yttranden: 
utrikes- och säkerhetspolitiska 

debatten: 81, 83 
Nordiska ministerrådets budget 

för 1994:159 
sysselsättningspolitisk debatt: 

initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 226 

miljöutskottets allmänna debatt: 
241

Metsämäki, Lauri, Finl. del.
(SDP)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

högersväng vid rött ljus: 314 
Yttranden: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 106 

Nordiska ministerrådets budget 
för 1994: 155,164

Moilanen, Eeva-Liisa, Finl. del 
(SKL)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

handikappades kommunika
tionsservice: 309 

högersväng vid rött ljus: 314 
näringslivssamarbete: 454 

Yttranden: 
utrikes- och säkerhetspolitiska 

debatten: 113 
Nordiska ministerrådets budget 

för 1994:175

Motzfeldt, Jonathan, Grønlands 
del. (Si)
Vald medlem 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 101

Myltoft, Dorit, Danm. del. (RV) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

näringslivssamarbete: 454

Nielson, Poul, Danm. del. (S) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

kärnsäkerhet och miljöriktig 
energiförsörjning i Nordens 
närområden: 331

Niinistö, Sauli, Finl. del. (Kok.) 
Vald medlem till 14 maj 1993 
Medlemsförslag: 

högersväng vid rött ljus: 314

Nordlund, Roger, Ålands del. 
(ÅC)
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
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ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 209

Nordman, Håkan, Fini. del. (SFP) 
Suppleant
Medlemsförslag: 

uppgörelser utanför domstol av 
barns framtid vid föräldrars 
skilsmässa: 261 

samnordisk homeopatisk forsk
ning: 275 

förstärkt regionalpolitiskt sam
arbete: 299 

Yttranden: 
utrikes- och säkerhetspolitiska 

debatten: 119 
sysselsättningspolitisk debatt: 

initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 200

Norrback, Ole, Finl. del. (SFP) 
Regeringsrepresentant 
Yttranden: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 79, 82, 83, 84 

Nordiska ministerrådets budget 
för 1994:169 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 220

Nyby, Mats, Finl. del. (SDP)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

kärnsäkerhet och miljöriktig 
energiförsörjning i Nordens 
närområden: 331 

ökad sysselsättning: 352 
Nordkalotten som euroregion: 

445 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 66

Nyhage, Hans, Sv. del. (m)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

tillbakadragande av ryska trup
per från Estland och Lettland: 
462

kampanj mot rasism och främ
lingsfientlighet: 466 

Yttranden: 
uppgörelser utanför domstol av 

barns framtid vid föräldrars 
skilsmässa: 136 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 209

Näslund, Ingrid, Sv. del. (kds) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

åtgärder för barn med dyslexi: 
319

Nordkalotten som euroregion: 
445

näringslivssamarbete: 454 
kampanj mot rasism och främ

lingsfientlighet: 466
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Yttrande: 
åtgärder för barn med dyslexi: 

133

Oj ala, Outi, Fini. del. (Vas.) 
Suppleant 
Medlemsförslag: 

handikappades kommunika
tionsservice: 309 

Yttranden: 
utrikes- och säkerhetspolitiska 

debatten: 57 
nordisk medborgarpolitik: 150

Oscarsson, Berit, Sv. del. (s)
Vald medlem till 19 oktober 1993 
Medlemsförslag: 

gemensam nordisk visering för 
baltiska medborgare: 253 

kampanj mot rasism och främ
lingsfientlighet: 466

Pedersen, Inger Stilling, Danm. 
del. (KRF)
Vald medlem (suppleant till 
8 mars 1993)
Medlemsförslag: 

näringslivssamarbete: 454

Perho-Santala, Maija, Finl. del.
(Kok.)
Suppleant 
Medlemsförslag: 

handikappades kommunika
tionsservice: 309 

högersväng vid rött ljus: 314

Petersen, Niels Helveg, Danm. 
del. (RV)
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 64

Puisto, Virpa, Finl. del. (SDP) 
Vald medlem
Medlemsförslag: 

handikappades kommunika
tionsservice: 309

Rannveig Guðmundsdóttir, Isl. 
del. (A)
Vald medlem
Medlemsförslag: 

kärnsäkerhet och miljöriktig 
energiförsörjning i Nordens 
närområden: 331 

ökad sysselsättning: 352 
nordisk medborgarpolitik: 427 

Yttranden: 
kulturutskottets allmänna 

debatt: 122 
åtgärder för barn med dyslexi: 

133
Nordiska ministerrådets budget 

för 1994:161

Rasmussen, Henriette, Grøn
lands del. (LA) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 207

Rossi, Markku, Finl. del. (Kesk.) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

handikappades kommunika
tionsservice: 309 

högersväng vid rött ljus: 314 
åtgärder för barn med dyslexi: 

319
näringslivssamarbete: 454
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Yttranden: 
utrikes- och säkerhetspolitiska 

debatten: 70 
sysselsättningspolitisk debatt: 

initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings- 
livssamarbete i Norden: 224

Rulander, Liisa, Sv. del. (kds) 
Suppleant 
Medlemsförslag: 

samnordisk homeopatisk forsk
ning: 275 

Yttrande: 
nordisk medborgarpolitik: 151

Saastam oinen, Riitta, Finl. del. 
(Kok.)
Vald medlem 
Yttranden: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 116 

Nordiska ministerrådets budget 
för 1994:174

Salm en, O lof, Ålands del. (ÅC) 
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

samarbetet med S:t Petersburg 
och Leningrad-distriktet: 411 

Nordkalotten som euroregion: 
445

näringslivssamarbete: 454 
Yttrande:

Nordiska ministerrådets budget 
för 1994:166

Sasi, Kimmo, Finl. del. (Kok.) 
Suppleant 
Medlemsförslag: 

högersväng vid rött ljus: 314 
åtgärder mot arbetslösheten: 443

tillbakadragande av ryska trup
per från Estland och Lettland: 
462

Sighvatur Björgvinsson, Isl. del. 
(A )
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 204

Sigríður Anna Þórðardóttir, Isl.
del. (Sj)
Vald medlem 
Yttrande: 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 212

Skjervengen, Pål Atle, Norges 
del. (FrP)
Vald medlem till 1 oktobeber 1993 
Medlemsförslag: 

harmonisering av miljöavgif
terna: 379 

ändringar i nordiska löneupp
görelsesystemen: 385 

liberalisering av energimark
naden: 390 

etablering av näringszoner: 398

Solholm , Lodve, Norges del.
(FrP)
Vald medlem till 1 oktober 1993 
Medlemsförslag: 

åtgärder för barn med dyslexi: 
319
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harmonisering av miljöavgif
terna: 379 

ändringar i nordiska löneupp
görelsesystemen: 385 

liberalisering av energimark
naden: 390 

etablering av näringszoner: 398

Steenholdt, Otto, Grønlands del. 
(At)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

näringslivssamarbete: 454 
Nordens miljöinstitut: 458 

Yttrande: 
utrikes- och säkerhetspolitiska 

debatten: 109

Sundstein, Jógvan, Færøernes 
del. (Fkfl)
Vald medlem 
Yttrande: 

sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 222

Svensson, Sten, Sv. del. (m)
Vald medlem
Medlemsförslag: 

åtgärder mot arbetslösheten: 443 
Yttranden: 

socialutskottets allmänna debatt: 
146

förebyggande och rehabilite
rande verksamhet i socialför
säkringssystemen: 148,149 

nordisk medborgarpolitik: 151 
sysselsättningspolitisk debatt: 

initiativ för ökad sysselsätt

ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 230

Svärd, Anders, Sv. del. (c)
Vald medlem 
Medlemsförslag:

Nordkalotten som euroregion: 
445

näringslivssamarbete: 454

Talleraas, Anders, Norges del.
(H)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

åtgärder mot arbetslösheten: 443 
tillbakadragande av ryska trup

per från Estland och Lettland: 
462 

Yttrande: 
sysselsättningspolitisk debatt: 

initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 225

Tarby, René, Danm., Ungdomens 
Nordiska Råd 
Representant 
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 95

Tuom ioja, Erkki, Finl. del. (SDP) 
Vald medlem
Medlemsförslag: 

förstärkt regionalpolitiskt sam
arbete: 299 

Nordens miljöinstitut: 458
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Yttrande: 
utrikes- och säkerhetspolitiska 

debatten: 102

Tuominen, Pekka, Ålands del.
(ÅSD)
Suppleant
Medlemsförslag: 

förebyggande och rehabilite
rande verksamhet i socialför
säkringssystemen: 285

Thurdin, Görel, Sv. del. (c)
Regeringsrepresentant
Yttrande: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 104

Turunen, Eeva, Finl. del. (Kok.)
Vald medlem
Medlemsförslag: 

gemensam nordisk visering för 
baltiska medborgare: 253 

handikappades kommunika
tionsservice: 309

Yttrande: 
kulturutskottets allmänna 

debatt: 126

af Ugglas, Margaretha, Sv. del.
(m)
Regeringsrepresentant
Yttranden: 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
redogörelsen: 39 

utrikes- och säkerhetspolitiska 
debatten: 120

Ulfvengren, Richard, Sv. del. 
(nyd)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

kampanj mot rasism och främ
lingsfientlighet: 466

Unckel, Per, Sv. del. (m) 
Regeringsrepresentant 
Yttrande: 

kulturutskottets allmänna 
debatt: 127

Werner, Lars, Sv. del. (v)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

kampanj mot rasism och främ
lingsfientlighet: 466

Öhrsvik, Lena, Sv. del. (s)
Vald medlem 
Medlemsförslag: 

förebyggande och rehabilite
rande verksamhet i socialför
säkringssystemen: 285 

åtgärder för barn med dyslexi: 
319 

Skriftlig fråga: 
definition av begreppen forsk

ning resp. utbildning i arbetet 
med 1994 års budget: 740 

Yttranden: 
socialutskottets allmänna debatt: 
förebyggande och rehabilite

rande verksamhet i socialför
säkringssystemen: 147,148 

Nordiska ministerrådets budget 
för 1994:170,172
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sysselsättningspolitisk debatt: 
initiativ för ökad sysselsätt
ning; ändringar i löneupp
görelsesystemen; arbete och 
värdeskapande; åtgärder mot 
arbetslösheten samt närings
livssamarbete i Norden: 202
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De kursiverade saknumren hänvisar till översikten över sakernas behandling, s. 795. 
Övriga siffror hänvisar till sidor. Saker markerade med * har ej upptagits till behandling 
under sessionen.

A rbeid: se Arbete 
Arbeidsledighet: se Arbetslöshet 
Arbete: se även Sysselsättning

och värdeskapande: A 1042/e, 186, 
418

Arbetsformer, Nordiska rådets:
A 1048fp, 185, 450 

Arbetslöshet
ungdoms-, handlingsprogram:

D 32/1990/s, 152, 700 
åtgärder: A 1046/e, 186, 443 

Arbetsrätt
EG och nordisk: D 44/1992/s, 153, 

726 
Arktis(kt)

samarbete: *D 31/1992/p, 720 
Atom: se kärnkraft 
Avfall

export av miljöfarligt till länder 
utanför OECD: E 49, 738

B altikum: se även Östersjön, Öst
europa, resp. Estland, Lettland, 
Litauen:
demokratiseringssträvanden och 

internationellt samarbete, stöd 
till: D 43/1991/j, 143, 705 

gemensam nordisk visering för 
baltiska medborgare: A 1023/j, 
136, 253 

hälso- och sjukvårdssamarbete:
D 10/1992/s, 153, 711 

investeringsprogram:
*D 15/1992/e, 715 

kunskapsöverföring om demo
krati till: D 42/1991, 143, 703 

stöd till rättsutvecklingen:
D 20/1992/j, 143, 716

Bam(s)
framtid vid föräldrars skilsmässa, 

uppgörelser utanför domstol:
A 1026/j, 136, 216 

med läs- och skrivsvårigheter 
(dyslexi): A 1033/k, 133. 319 

Budget
definition av begreppen forskning 

resp. utbildning i arbetet med 
1994 års: E 50, 740 

ministerrådets, för 1994: B 138/b, 
153,472:

D emokrati
kunskapsöverföring om, till bl.a.

Baltikum: D 42/1991/j, 143, 703 
strävanden i bl.a. Baltikum:

D 43/1991/j, 143, 705 
Dyslexi, åtgärder för barn med läs- 

och skrivsvårigheter: A 1033/k, 
133, 319

E f , se EG 
EG

och nordisk arbetsrätt:
D 44/1992/s, 153, 726 

Eksport: se Export 
Energi:

försörjning i Nordens närområ
den, miljöriktig: A 1034/m, 245, 
331

liberalisering av marknaden:
A 1039/m, 237, 390 

och miljöåtgärder: A 1043/m, 245, 
421

Erhvervs-, se Närings- 
Estland, se även Baltikum, Östersjön 

resp. Östeuropa
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stöd tíll rättsutvecklingen:
D 20/1992/j, 143, 716 

tillbakadragande av ryska trup
per: A 1056/p, 122, 462 

Europa: se även EG resp. Östeuropa 
Norden i det nya: *D 32/1992/e, 

722
Euroregion, Nordkalotten som, sam

arbetet i ett europeiskt perspektiv: 
A 1047/m, 244,445  

Export
av miljöfarligt avfall till länder 

utanför OECD: E 49, 738

F inansiering
förbättrad, av Östersjösamarbetet: 

*D 53/1991/m, 708 
för räddning av Östersjön:

*D 11/1993/m, 737 
For: se För
Forbruger: se Konsument 
Forskning

hom eopatisk, samnordisk:
A 1027/k, 132, 275 

resp. utbildning, definition av be
greppen i arbetet med 1994 års 
budget: E 50, 740 

Främlingsfientlighet och rasism, 
nordisk kampanj: A 1057/k, 135, 
466 

Förorening
luft-, på Nordkalotten:

*D 2411990/m, 698

G ränsregionalt samarbete (se 
Regionalpolitik)

H andikapp(ades)
kommunikationsservice, rätt till: 

/11031/s: 149, 309 
Handlingsprogram

konsumentområdet: B 139/j, 137, 
682

ungdomsarbetslöshet:
D 32/1990/s, 152, 700

Hälsa (o):
och sjukvårdssamarbete med Bal

tikum och Östersjön:
D 10/1992/s, 153, 711 

Högersväng vid rött ljus: A 1032/m, 
245, 314

I gnalina
och Sosnovy Bor, ökad säkerhet i 

kärnkraftverken: *D 10/1993/m, 
734

Internationellt samarbete
i bl.a. Baltikum: D 43/1991/j, 143, 

705
Investeringsprogram

baltiskt: *D 15/1992/e, 715

K ampanj mot rasism och främlings
fientlighet: A 1057/k, 135, 466 

Kommunikationsservice för handi
kappade: A 1031/s, 149, 309 

Koncem fackligt samarbete: E 51, 742 
Konsument

området, handlingsprogram:
B 139/j: 137, 682 

Kraftsamarbejde: se Energi 
Kunskapsöverföring till bl.a. Balti

kum: D 42/1991/j, 143, 703 
Kärnkraft(säkerhet)

i Nordens närområden samt ef
fektiv och miljöriktig energiför
sörjning: A 1034/m, 245, 331 

i Nordområdena: *D 47/1992/m, 
730

i Ryssland: A 1044/m, 245, 424 
verken i Sosnovy Bor och Ignali

na, ökad säkerhet: *D 10/1993/m, 
734

L eningrad-distriktet samarbetet 
med: A 1041/p, 121, 411 

Lettland, se även Baltikum, Östersjön 
resp. Östeuropa 
stöd till rättsutvecklingen:

D 20/1992/j, 143, 716
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tillbakadragande av ryska trup
per: A 1056/p, 122, 462 

L itau en Lettland och Estland, se 
även Baltikum, Östersjön resp. 
Östeuropa
stöd till rättsutvecklingen:

D 20/1992/j, 143, 716 
Luftföroreningsproblem på Nord

kalotten: *D 24/1990/m, 698 
Läs- och skrivsvårigheter (dyslexi), 

åtgärder för barn: A 1033/k, 133, 
319

Lønns-, se Löne-
Löneuppgörelser i de nordiska län

derna, ändringar i systemen:
A 1038/e, 186, 385

M edborgarpolitik:
förstärkning av samarbetet inom 
den nordiska: A 1045/s, 150,427 

Miljö
avgifter, harmonisering:

A 10371m, 246, 379 
energiförsörjning och kärnsäker

het i Nordens närområden:
A 1034/m, 245, 331 

och energiåtgärder i Norden:
A 1043/m, 245,421 

farligt avfall, export till länder 
utanför OECD: E 49, 738 

institut, Nordens, i Rantasamli 
sjönaturcenter: A 1051/k, 134, 
458

N orden(s)
i det nya Europa: *D 32/1992/e,

722
miljöinsitut i Rantasalmi sjönatur

center: A 1051/k, 134, 458 
närområden, kärnsäkerhet och 

miljöriktig energiförsörjning:
A 1034/m, 245, 331 

Nordiska ministerrådet
budget för 1994: B 138/b, 153, 452 

Nordiska rådet(s)
arbetsformer: A 1048/p, 185,450 
frågor, skriftliga (E-saker): 738 
meddelanden (D-saker): 698

medlemsförslag (A-saker): 251 
ministerrådsforslag (B-saker): 472 

Nordiska rådets 43:e session 
arbetsutskott: 783 
arrangemang, särskilda: 31 
avslutningsanförande, presiden

tens: 247 
beslut: 757
godkännande av protokollen: 249 
kallelse till: 7
kulturutskottets allmänna debatt: 

123
medlemslista vid: 9 
miljöutskottets allmänna debatt: 

239
ministerrådsforslag vid: 698 
presidium: 783 
presidiesekretariat: 786 
protokoll vid: 35
regeringsrepresentanter och valda 

medlemmar: 12 
regler för sessionens genom

förande: Dokument 1: 748 
rekommendationer: 759 
sakkunniga vid: 788 
saklista vid: 26 
sekretariat vid: 785 
sessionssal, placering av rege

ringsrepresentanter och råds
medlemmar: 821 

socialutskottets allmänna debatt: 
143

sysselsättningspolitisk debatt: 186 
särskilt inbjudna: 784 
utrikes- och säkerhetspolitisk 

redogörelse: Dokument 2, 750 
debatt: 48 

öppningsanförande, presidentens: 
37

översikt över antagna rekom
mendationer: 759 

översikt över sessionen: 31 
övriga beslut: 779 

Nordjobb
som permanent ordning:

*D 40/1992/k, 725 
Nordkalotten

som euroregion, utvidgat samar
bete i europeiskt perspektiv:
A 1047/m, 244, 445
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luftföroreningsproblem:
*D 24/1990/m, 698 

Nordområdena, kärnsäkerhet i:
*D 47/1992/m, 730 

Närings(livs)
samarbetet: A 1049/e, 186, 454 
zoner, etablering: A 1040/e, 237, 

398

Parlamentarism
i Baltikum, kunskapsöverföring 

om: D 42/1991/}, 143, 703 
Personregister: 800

R antasalmis sjönaturcenter, Nordens 
m iljöinsitut i: A 1051/k, 134, 458

Rasism och främlingsfientlighet, 
nordisk kampanj: A 1057/k, 135, 
466

Regionalpolitik
förstärkt samarbete: A 1030/m,

244, 299
Ryska trupper i Estland och Lettland, 

tillbakadragande av: A 1056/p,
122, 462

Ryssland, kärnsäkerhet i: A 1044/m, 
245, 424

Rätt(s)
nordisk arbets- och EG:

D 44/1992/s, 153, 726 
utvecklingen i Estland, Lettland, 

Litauen, stöd till: D 20/1992/), 
143, 716

Rött ljus, tillåta högersväng vid:
A 1032/m, 245, 314

S amarbete(t)
i det arktiska området:

*D 31/1992/p, 720 
koncernfackligt: E 51, 742 
inom den nordiska medborgar

politiken: A 1045/s, 150, 427 
näringslivs-: A 1049/e, 186, 454 
regionalpolitiskt: A 1030/m, 244, 

299

med S:t Petersburg och Lenin- 
grad-distriktet: A 1041/p, 121, 
411 

Sellafield
start av upparbetningsanlägg- 

ningen THORP, reaktion före 
konsultationsfristens utgång:
E 52, 745:

Sjukvård(s)
samarbete med Baltikum och Öst

europa: D 10/1992/s, 153, 711 
Skilsmässa, uppgörelser utanför 

domstol av barnens framtid vid 
föräldrars: A 1026/j, 136, 261 

Social(a)(t)
försäkringssystemen, förebyg

gande och rehabiliterande verk
samhet i de nordiska: A 1028/s, 
147,285 

Sosnovy Bor
och Ignalina, förbättrad säkerhet i 

kärnkraftverken: *D 10/1993/m, 
734

S:t Petersburg, samarbetet med:
A 1041/p, 121,411 

Sysselsättning, initiativ för ökad:
A 1036/e, 186, 352

T h o r p

i Sellafield, start av upparbet- 
ningsanläggningen, reaktion 
före konsultationsfristens ut
gång: £  52, 745

U d: se Ut
Uddannelse: se Utbildning 
Ungdom(s)

arbetslösheten, program mot:
D 32/1990/s, 152, 700 

Utbildning(s):
resp. forskning, definition av 

begreppen i arbetet med 1994 
års budget: £  50, 740 

Utlandsrepresentation, gemensam i 
nya stater: *D 30/1992/p, 719
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V isering, gemensam nordisk för 
baltiska medborgare: A 1023/j, 
136, 253 

Verdi-: se Värde-
Värdeskapande och arbete: A 1042/e, 

186,418

Ø kologi: se Miljö 
Östersjö(n)(s): se även Baltikum 

finansiering för räddning av:
*D 11/1993/m, 737 

samarbetet, förbättrad finansie
ring: *D 53/1991/m, 708 

Östeuropa (och Norden:) se även 
Baltikum, Östersjön resp. Estland, 
Lettland, Litauen: 
hälso- och sjukvårdssamarbete:

D 10/1992/s, 153, 711 
Översikt över sakernas behandling: 

795
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Regeringsrepresentantemas och rådsmedlemmamas 
placering i sessionssalen



822

Regeringsrepresentanter

97. Bolig Emil Abeisen, GR
28. Esko Aho, SF
A. Svend Auken, DK
A. Gunnar Berge, N
A. Svend Bergstein, DK
A. Thorbjørn Berntsen, N
100. Carl Bildt, S
72. Gro Harlem Brundtland, N
A. Werner Christie, N
48. Davið Oddsson, IS
A. Inger Davidson, S
A. Anders Eriksson, ÅL
A. Karl-Göran Eriksson, ÅL
98. Ragnar Erlandsson, ÅL 
A. Friðrik Sophusson, IS 
A. Birgit Friggebo, S
A. Bjørn Tore Godal, N
A. Guðmundur Á m i Stefansson, IS
27. Heikki Haavisto, SF
A. Gudmund Hemes, N
A. Jytte Hilden, DK
71. Johan Jørgen Holst, N
A. Jorma Huuhtanen, SF
A. Börje Hörnlund, S
A. Bergur Jacobsen, FR
A. Marianne Jelved, DK
A. Marianne Jensen, GR
47. Olof Johansson, S
A. Sigbjørn Johnsen, N

A. Toimi Kankaanniemi, SF
A. Åse Kleveland, N
A. Grete Knudsen, N
A. Flemming Kofod-Svendsen, DK
A. Seppo Kääriäinen, SF
A. Bo Könberg, S
A. Harriet Lindeman, ÅL
A. Roger Nordlund, ÅL
A. Ole Norrback, SF
A. Mats Odell, S
A. Ólafur G. Einarsson, IS
A. Ove Rosing Olsen, GR
11. Niels Helveg Petersen, DK 
70. Marita Petersen, FR
A. Sirpa Pietikäinen, SF 
A. Henriette Rasmussen, GR
12. Poul Nyrup Rasmussen, DK 
A. Elisabeth Rehn, SF
A. Sighvatur Björgvinsson, IS 
A. Jann Sjursen, DK 
A. Jens Stoltenberg, N 
A. Görel Thurdin, S
99. Margaretha af Ugglas, S 
A. Per Unckel, S 
A. Riitta Uosukainen, SF 
A. liro Viinanen, SF 
A. Per Westerberg, S 
A. Anne Wibble, S 
A. Lasse Wiklöf, ÅL
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Valda medlemmar

1. Niels Ahlmann-Ohlsen, DK
2. John Alvheim, N
3. Am e Andersson, S
5. Marianne Andersson, S
4. Sten Andersson, S
6. Peter Angelsen, N
7. Å m i M. Mathiesen, IS
8. Børge Bakholt, DK
9. Hugo Bergdahl, S
10. Mariann Fischer Boel, DK
13. Kjell Magne Bondevik, N
14. Aage Brusgaard, DK
15. Paul Chaffey, N
16. Birgitta Dahl, S
17. John Dale, N
18. Erik Dalheim, N
19. Anneliese Dørum, N
20. Hans Engell, DK
21. Knud Enggaard, DK
22. Eirin Faldet, N
89. Kaci Kullmann Five, N
23. May Flodin, ÅL
56. Jan Fransson, S
24. Ranveig Frøiland, N
25. Lars P. Gammelgaard, DK
26. Geir H. Haarde, IS
29. Hans Gustafsson, S
30. Ulf Guttormsen, N
31. Ragnhild Queseth Haarstad, N
32. Halldór Ásgrímsson, IS
35. Ilse Hansen, DK
33. J.K. Hansen, DK
34. Søren Hansen, DK
36. Satu Hassi, SF
37. Mats Hellström, S
38. Hjörleifur Guttormsson, IS
39. Sinikka Hurskainen, SF
40. Birgitte Husmark, DK
41. Per Olof Håkansson, S
42. Thorbjørn Jagland, N
43. Johan J. Jakobsen, N
44. Hans Jørgen Jensen, DK
45. Jógvan A. Johannessen, FR

46. Elver Jonsson, S
50. Timo Järvilahti, SF
51. Anneli Jäätteenmäki, SF
49. Anker Jørgensen, DK
52. Inger Koch, S
53. Wiggo Komstedt, S
54. Kristin Einarsdóttir, IS
55. Berit Brørby Larsen, N
57. Markku Laukkanen, SF
58. Karin Lian, N
59. Anna-Kaarina Louvo, SF
60. Kjellbjørg Lunde, N
61. Lauri Metsämäki, SF
62. Eeva-Liisa Moilanen, SF
64. Jonathan Motzfeldt, GR
65. Dorit Myltoft, DK
63. Anders Mølgaard, DK
66. Håkan Nordman, SF
67. Mats Nyby, SF
68. Hans Nyhage, S
69. Ingrid Näslund, S
73. Outi Ojala, SF
74. Inger Stilling Pedersen, DK
75. Virpa Puisto, SF
76. Rannveig Guðmundsdóttir, IS
77. Heikki Riihijärvi, SF
78. Markku Rossi, SF
79. Riitta Saastamoinen, SF
80. Olof Salmén, ÅL
81. Sigríður A. Þórðardóttir, IS
82. Solveig Sollie, N
83. Otto Steenholdt, GR
84. Siri Frost Sterri, N
85. Jógvan Sundstein, FR
86. Ilkka Suominen, SF
87. Sten Svensson, S
88. Anders Svärd, S
90. Birthe Sörestedt, S
91. Anders Talleraas, N
92. Erkki Tuomioja, SF
93. Eeva Turunen, SF
94. Lars Werner, S
95. Lena Öhrsvik, S824
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